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DE ONTWIKKELING 
VAN HET 
KAMPEREN

Met de ontwikkeling van het kamperen is het wonderlik gegaan. In het 
begin van deze eeuw werd men niet voor vol aangezien als men met 

een tentje de natuur in trok. Vandaag is het net andersom: wie niet 
kampeert, is niet sportief en sportief gedrag staat nu eenmaal in onze 
tijd hoog aangeschreven.
Laten we eens even nagaan hoe snel de ontwikkeling van het kamperen is gegaan. 
Pas na de Ie wereldoorlog zien we het kamperen van de grond komen. Oorzaken 
hiervoor zijn een combinatie van 3 factoren: de welvaart stijgt, de vrije tijd neemt 
toe en wij zien een verhoogde mobiliteit. Door de sociale politiek van de overheid op 
aandringen van de meeste politieke partijen en gesteund door de vakbeweging 
werden na de eerste wereldoorlog vele sociale voorzieningen getroffen. Toch maak
ten uit de lagere inkomensgroepen maar weinig mensen gebruik van de moge
lijkheid er eens een weekje op uit te trekken. Het was vooral de jeugd die de haar 
geboden kansen benutte.
In 1928 werd de Ned. Jeugherbergcentrale opgericht, die in een tijdvak 
van 10 jaar een net van jeugdherbergen over ons land spreidde. De padvinderij 
leerde haar leden het kamperen en kweekte tevens de liefde voor de natuur aan. 
Andere jeugdorganisaties organiseerden voor haar leden zomerkampen en richtten 
kamphuizen in, waardoor men wat meer comfort kreeg en wat minder van het 
weer afhankelijk was.
Tijdens de tweede wereldoorlog mocht men van de bezetter niet in tenten of boten 
overnachten. Daarmee was de geboorte van de kampeerboerderij ingeluid, want 
namens de kampeerders deed de A.N.W.B. een beroep op de boeren hun schuren 
en stallen voor deze logieszoekers open te stellen.

Sinds 194S

Na de tweede wereldoorlog heeft het kamperen haar opmars in een sneltreinvaart 
voortgezet. Onder alle lagen van de bevolking treft men thans haar deelnemers

Kamperen een geliefde bezigheid

Tabel 1: Aantal zomervakanties van Nederlanders in binnen- en buitenland, in */t

aan. Het recht op vakantie wordt in ons land algemeen erkend en de meeste nlet- 
zelfstandigen ontvangen een vakantietoeslag van 6"/o. Ik kan het niet nalaten in 
een politiek weekblad als „Nederlandse Gedachten” er op te wijzen dat m.i. een 
percentageberekening van het loon of salaris mij niet juist voorkomt. Vakantie- 
houden is voor iedereen tegenwoordig noodzakelijk. Een gezin met een inkomen 
van ƒ 7000,— ontvangt ƒ 540,—. Een gezin met een inkomen van ƒ 15.000 ontvangt 
ƒ 900,— en een gezin met een inkomen van ƒ 30.000 ontvangt ƒ 1800,—. Het eerste 
gezin moet voor een week of 14 dagen „uit” er nog geld van bijleggen. Het laatste 
gezin kan er nog geld van overhouden. Mijn gedachte is daarom aan een ieder die 
aanspraak op een vakantietoeslag kan laten gelden een vast bedrag uit te keren 
afhankelijk van de gezinsgrootte en dus niet afhankelijk van het inkomen.
Het grote probleem na de laatste oorlog was om de mensen aan een onderdak te 
helpen. De hotellerie moest hier wel te kort schieten. In de eerste plaats omdat 
voor de lagere inkomensgroepen de hotelprijzen te hoog lagen en in de tweede 
plaats waren deze na-oorlogse toeristen reeds in hun jeugd door de padvinderij, 
jeugdorganisaties of jeugdherbergen toeristisch gevormd. Zij hadden daar altijd 
een geest van kameraadschap en sportiviteit aangetroffen, die ze in de hotels en 
pensions moesten missen. Er bleef voor hen niets anders over dan nieuwe wegen 
te zoeken om op ongeveer dezelfde wijze als voorheen in hun jeugd, thans met hun 
gezin, een geschikt onderdak te vinden.
Dit vonden ze in tenten, tenthuisjes en kamphuizen. De leiders wisten een sfeer te 
scheppen, die hun publiek verlangde. Ook de financieel meerdraagkrachtigen 
wilden wel eens wat vrijer in hun vakantie zijn dan in een hotel of pension. Zij 
huren steeds meer bungalows, of schaffen zich een grote bungalowtent aan.

Vooral de laatste paar jaren wordt het kamperen steeds mobieler door de grote 
toename van de vervoersmiddelen, vooral de auto en bromfiets. Zie hiervoor onder
staand overzicht uit een enquête die het Centraal Bureau voor de Statistiek heeft 
fngesteld naar de vakantiebesteding van de Nederlandse bevolking in de periode 
1 oktober 1965-30 september 1966:

VAKANTIE

In verband met de vakanties zal 
het eerstvolgende nummer van 
Nederlandse Gedachten verschij
nen op 27 juli a.s.

Adres voor advertenties;

Botenmakersstraat 45, Zaandam, 

telefoon (02980) 63224.

Vervoer 1966 Binnenland Buitenland
middel totaal 1966 1960 1954 1966 1960 1954
auto, motor, scooter 60 b) 59 39 20 63 56 38
openbaar vervoer 24 27 38 58 14 20 35
fiets, bromfiets — 8 10 1 17 2 4 7
touringcar 4 2 4 2 11 16 16
boot 2 1 3 3 4 2 2
vliegtuig 2 0 0 0 7 1
overige
vervoermiddelen a) 0 0 0 1 0 0 3
Totaal ÏÖÖT ÏÖÖ Too" ÏÖÖ" ÏÖÖ ÏÖÖ 100
in miljoenen 10,3 7,7 4,5 4.0 2.6 1,4 0,9

a) bijv. liften, te voet
b) voor circa 98“/« auto
Bron: Sociale maandstatistiek C.B.S. april 1968.

Dat er na de oorlog een duidelijke structuurverandering in het toerisme heeft 
plaats gevonden mag blijken uit de overzichten die het C.B.S. naar aanleiding van 
de reeds genoemde enquête in zijn Sociale Maandstatistiek van februari 1968 
publiceerde. Opvallend hierbij is de toenemende differentiëring van de logiesvormen 
en de toenemende trek naar het buitenland.

Tabel 2: Vakantiegangers per logies vorm, in •/•

Logiesvorm 1954 1960 1964 1966

Hotel, pension 18
1 mei - 
20

30 september 
20 15

Zomerhuisje 5 11 11 12
Tenti caravan 9 14 24 22
Familie en kennissen 53 41 33 42
Overige logiesvormen 14 14 12 10
Totaal 100 i) 100 100 100 1)
1) afrondingsverschillen

Tabel 3: Logiesvormen in hoofd- en andere vakanties. zomer 1966, •/•

Hoofdvakantie .Andere vakanties Alle vakanties 
in bin- in bui- in bin- in bui- in bin- in bui-
nenland tenland nenland tenland nenland ten land

Logiesvorm

Hotel, pension 
Zomerhuisje 
Tent, tenthuis 
Caravan 
Boot
Kamphuis,
Jeugdherberg 
Kamers 
zonder pension 
Familie, 
kennissen 
Overige 
logiesvormen

Totaal 
In miljoenen
1) afrondingsverschillen

NEDERLANDSE 

BUITENLANDSE PO LITIEK

Op 3 mei j.1. organiseerde de Neder
landse afdeling van de Europese Unie 
van Christen Democraten (E.U.C.D.) een 
studiedag met als thema „Mini- of kos- 
mopolitiek”. De mogelijkheden en 
grenzen van de Nederlandse buiten
landse politiek werden op deze confe
rentie behandeld.
Inleiders waren prof. mr. P. H. Kooij- 
mans (A.R.P.), mr. C. A. Bos (C.H.U.) en 
drs. Th. E. Westerterp (K.V.P.).
De bijdragen van de inleiders waren 
van hoge kwaliteit en de discussie werd 
op niveau gevoerd.
Het is om deze reden, dat wij gaarne 
uw aandacht vestigen op het verslag 
van deze studiedag. Het verslag bevat 
de schriftelijke stukken voor deze dag, 
de toelichting daarop, de verslagen van 
de discussies in de gesprekgroepen, een 
samenvatting van de forumdiscussie en 
het slotwoord van de forumvoorzitter, 
Itn.gen.b.d. prof.' Th. E. E. H. Hathon. 
Het verslag omvat ruim 60 pagina’s. De 
prijs ervan bedraagt j 2,50 per exem
plaar.
Bestelling van genoemde uitgave kan 
geschieden door storting van ƒ 2,50 op 
giro 3793333 t.n.v. Penningmeester 
K.V.P. te Den Haag, onder vermelding 
„Nederlands buitenlands beleid”.
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CAfiL UPMANH

C IG A H S
Martin Luther Kinfi

Rosn stOËtd niet op...
Een negervrouw weigert in de bus op te 
staan voor een blanke man. De busboycot in 
Montgomery vormt het onderwerp van dit 
sterk autobiografische boek. 

Carillon«speciaalpocket - 5e druk - f 5,90 
Verkrijgbaar in de boekhandel

Uitgave van W . ten Have N .V .
G E Ü R T ’ S

CONSERVENFABRIEK C.V.
DODEWAARD 

De fijnste fruitprodukten uit de 
Betuwse boomgaarden 

Vraagt uw winkelier ons merk JAMS, 
APPELMOES, VRUCHTEN OP SAP. etc.
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VAN ROSSUM'S 
KRUIT
Vele honderden kandidaten voor allerlei examens hebben in de afge

lopen weken het weer verteld: de Tweede Kamer heeft het recht 
van initiatief, Van amendement, van enquête en van interpellatie. De 
Eerste Kamer heeft alleen de beide laatstgenoemde rechten. Als zij het 
zo vertellen, hebben zij een goede beurt gemaakt.
Maar met dat recht van initiatief ligt het enigszins anders. In de grond
wet staat (art. 126): De Staten-Generaal hebben het recht voorstellen van 
wet aan de Koning te doen. Het recht van initiatief is dus een recht van 
de Staten-Generaal.

r\E voordracht tot zulk een voorstel 
^  van wet kan alleen uitgaan van de 
Tweede Kamer. Wanneer het initiatief
voorstel door de Tweede Kamer is aan
vaard, gaat het naar de Eerste Kamer. 
Neemt die het ook aan, dan zendt de 
Eerste Kamer het initiatiefvoorstel naar 
de Koningin met de volgende brief;

„De Staten-Generaal, overwegende 
dat het nevensgaande voorstel zou 
kunnen strekken tot bevordering van 
de belangen van de Staat, verzoeken 
eerbiedig daarop de bewilliging van 
de Koningin.”

D.; Koningin tekent dan het wetsvoor
stel, als zij, gehoord het advies van de 
betrokken Minister, in het voorstel be
willigt.'

TTET recht van initiatief is staatsrech- 
telijk een van de pijlers van de 

parlem'entaire democratie.
Maar de Staten-Generaal maken er wei
nig gebruik van. Als er eens in de tien 
jaar een initiatiefvoorstel komt, is het 
veel. En dat is opmerkelijk.
Want nog al vaak wordt de klacht ge
hoord, dat de Regering te weinig initia
tief ontwikkelt, te weinig een creatief 
beleid voert, enz.
Er. de Staten-Generaal kunnen zelf, 
door eigen voorstellen van wet, daarin 
verandering trachten te brengen. Zij 
doen het hoogst zelden.
Enkele dagen geleden heeft de Eerste 
Kamer een voorstel van wet zonder 
hoofdelijke stemming aanvaard. Het was 
opgesteld en in de Tweede Kamer voor
gedragen door één man, nl. ir. H. van 
Rossum, die twee jaar geleden op 48- 
jarige leeftijd zijn intrede deed in de 
Tweede Kamer. Hij is dus een van de 
nieuwelingen in de Tweede Kamer. En 
hij behoort tot de SGP. De leden van

fc C ie

VRAGEN
VAN
KAMER
LEDEN

deze fractie hebben tot nu toe aan de 
wetgevende arbeid weinig gedaan. Zij 
beperken zich , in de regel tot getuigen. 
Maar ir. Van Rossum is uit ander hout 
gesneden. Hij is een zeer deskundig lid, 
die volop meedoet aan het legislatieve 
werk. Onlangs werd ergens geschreven, 
dat hij in de Tweede Kamer meer voor
stelt dan de hele Boerenpartij, als het 
aankomt op deskundigheid en construc
tieve arbeid.

O E T  wetsontwerp heeft betrekking op 
de watervoorziening. Vanouds had 

het waterstaatkundig werk eigenlijk al
leen betrekking op de afweer van wa
teroverlast. En daarbij gold de regel: 
die ’t water deert, die ’t water keert. 
Maar er is iets anders bij gekomen. Er 
is grote behoefte aan water, aan goed 
bruikbaar water, vooral in de land- en 
tuinbouw. En het wetsontwerp-Van 
Rossum is geheel ingesteld op deze 
nieuwe situatie.
In de Eerste Kamer werd het woord 
gevoerd door de heer Gooden van de 
KVP. En de man van de KVP had al
leen maar lof voor het wetsontwerp. 
Dat was al merkwaardig. Nog merk
waardiger was, dat hij met recht kon 
verklaren, te spreken namens alle frac
ties in de Eerste Kamer. In de Eerste 
Kamer zit niemand namens de SGP, en 
de heer Van Rossum vond dus geen 
partijgenoot aan zijn zijde. Maar de 
gróte fracties én de communisten, de 
Boerenpartij en de PSP gaven allemaal 
hrm steun.
De heer Van Rossum behoefde feitelijk 
niets te verdedigen. Maar hij voerde 
toch met verve het woord.
Zijn gebaar doet denken aan dat van 
de heer Schakel.
En hij kon zeggen: veni, vidi, vici.

De heren Aantjes (ARP), Tolman 
(CHU), Van Dijk (VVD) en Andries- 
sen (KVP) hebben aan de ministers 
van Binnenlandse Zaken en van Volks
huisvesting gevraagd of het waar is dat 
het Bouwfonds Nederlandse Gemeen
ten zijn kantoor in Assen wil ver
plaatsen naar het westen des lands en 
of het waar is dat daartegen vanuit het 
noorden bezwaren zijn ingebracht. 
In dat verband vroegen zij verder:
1. Achten de bewindslieden het niet 
teleurstellend als een op overheids
lichamen steunende instelling van het 
noorden naar het westen verhuist, ter
wijl de overheid zelf het particuliere 
bedrijfsleven aanspoort en subsidieert 
om van het westen naar het noorden 
te verhuizen?
2. Kunnen de bewindslieden mede
delen, welke pogingen met name door 
de gemeente Assen zijn ondernomen 
om deze verplaatsing te voorkomen?
3. Zijn de bewindslieden bereid hun 
invloed aan te wenden om de verplaat
sing geen doorgang te doen vinden?

Van der Peijl (CHTJ), Van den Heuvel 
(KVP), Schlingemann (VVD), Van 
Bennekom (ARP) en Van Rossum 
(SGP) vroegen aan de ministers van 
Buitenlandse Zaken en van Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk Werk en 
de staatssecretaris van Verkeer en 
Waterstaat:
1. Is het de regering bekend, dat vele
Nederlandse schippers in Frankrijk, 
door de belemmeringen, die hun daar 
in de weg worden gelegd bij het uit
oefenen van hun bedrijf, in een finan
cieel moeilijke situatie zijn komen te 
verkeren? x
2. Zo ja, is het de regering dan tevens 
bekend, dat deze schippers van de 
Franse autoriteiten niet of nauwelijks 
enige bijstand ontvangen en dat, naar 
verluidt, ook door de Nederlandse ver
tegenwoordiging in Frankrijk in een 
aantal gevallen geen of onvoldoende 
hulp wordt geboden?
3. Is de regering niet van mening, dat 
het nodig is, dat ingeval de moeilijk
heden van de schippers voortduren, 
onverwijld maatregelen worden ge
troffen ten einde een effectieve hulp 
ter plaatse te verkrijgen?
4. Is de regering voorts niet van me
ning, dat voor deze schippers, die in 
hun bestaan worden bedreigd, hetzij _

doordat zij hun noodzakelijk bedrijfs
kapitaal zover hebben ingeteerd, dat zij 
hun verplichtingen niet meer kunnen 
nakomen, hetzij door dat zij de bijstand, 
die, voor zover deze wordt geboden, 
doorgaans in leningen is verstrekt, niet 
kunnen terugbetalen, dan wel door bed
de oorzaken, een bijzondere regeling 
dient te worden getroffen, waarbij zij 
achteraf hier te lande worden geholpen 
naar maatstaven, die. voor hen zouden 
gelden, indien zij in Nederland in ver
gelijkbare omstandigheden zouden ver
keren?
5. Is de Regering tenslotte niet van 
mening, dat in de onduidelijke situatie 
met betrekking tot de hulpverlening in 
Frankrijk een voorlichting van over
heidswege over de mogelijkheid van 
hulpverlening aan de betrokkenen nood
zakelijk is, en wat denkt de Regering 
in dit opzicht te doen?

Teiecommunicatie Industrie 
R A D I O  D E C K E R  N V
Experts op het gebied van scheeps- 
elektronica.

• Scheepsradiotelefoons
• Ecl oloden
• Radar
• Marifoons
• Automatische piloten
• Alarmsystemen

Dijnselburgerlaan 1 - Zeist . Postbus 75
Telefoon 03404 - 13311

• BRILLEN
• BOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN  

E IK E N D A L
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12, WAGENINGEN 
TEL. 98370 - 2038

. S n e lle  pérsen  en ■ 
vakkund ig  personeel'

.hstaan klaar ,orn;'uw, V '
vlot-en''goed'i^géréêiilei.makèaif.A

periodieken 
boeken en 
handelsdrukwerk

DRUKKERIJ LIBERTAS N V.
drift 13 / tel. 0 3 0  -  1 9 4 4 6  ûtrecht

VERTROUWENSADRESSEN VOOR 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

presenteert
europese
„F O R TE X’
herenmode

RIVEL
Fabriek van rijwielen en 
autopeds
S U R H U I S T E R  V E E N
Telefoon 05124 -1545

D O U M A  S  IJZ E R H A N D E L  n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK 
Telefoon 05150 - 4444

Staaf-, band-én plaatijzer - T-en O-balken - Betonijzer
GEREEDSCHAPPEN EN MACHINES 
VOOR METAALBEWERKING

OFFSETDRUKKERIJ
FLACH N.V. “ ds

verpakkingen

L E E U W A R D E R W E G  31-35 — S N E E K

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandel
LEMMER NAGELE - Telefoon 05276 - 2460 
LEMMER Straatweg 44 - Telefoon 0514f - 564

b.g.g. 307
Annex HAARDEN. KACHELS en KOOKAPPARATEN 
voor KOLEN. OLIE en GASVERWARMING
Deskundige voorlichting - Vakkundige aansluiting

Alle textielgoederen,

bedden, dekens,
matrassen, complete
woninginrichting

Grootzand 14 - 38, SNEEK - Midstraat 114, JOURE

N V BOUWMATERIALENHANDEL

v/h Fa. J. Haitsma
Kanaalvveg 14 - HARLIWGEN - Tel. 05178 - 2644 . 2643

AANNEM  ERSBEDRIJF 
BETONFABRIEK  

BOLr\X'MAlERIALENHANDEL

N.V. Aannemingsbedrijf F.6.D.
v /h  GEBR. VISSER 

Nieuwbouw en onderhoudswerken 
RONDWEG 17 - DOKKUM 

Tel. 05190 - 3341 - 3342 b.g.g. 2534

FIRMA G. DRAISMA

A annem ingsbedrijf AAakkum
ALLE BETONW ERKEN EN 

UTILITEITSBOUW

Niet alleen voeding. . .  doch ook een lekkernij

TURKSTRA beschuit
Eerlijk . . .  Overheerlijk !

HOTEL ..DE K R O O N '
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

„MIETRA” transporteurs enz. 
„MIEDEMA”-landbouwwagens, enz.

Vraagt .^rljbiljvend telefonisch, schriftelijk of 
persoonmk Inlichtingen of brengt een bezoek 
aan ons bedrijf

L. S. AAIEDEAAA
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM -  FRIESLAND . TELEFOON 05173 - 541
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V a k a n t ie w e rk
s c h o l ie re n

Dit verhaal is alleen een advies — 
meer niet. Overal komen wij in de 
maanden juli en augustus scholieren 
tegen die voor enkele weken een baan
tje hebben. Zij springen in deze drukke 
maanden het bedrijfsleven bij en ver
dienen op die manier wat eigen inkom
sten om daarmee wat extra uitgaven 
te kunnen dekken. Soms ook om te 
sparen.
Maar ook zij betalen loonbelasting en 
premie A.O.W.-A.W.W. Het wordt door 
hun werkgevers van hun loon ingehou
den. De wet verplicht daartoe.

Maar — omdat het werk slechts tijde
lijk is, en de tarieven berekend zijn 
naar een vol-jaarinkomen — is er een 
mogelijkheid de betaalde belasting (niet 
de A.O.W.-premiej terug te ontvangen.

Vraag aan de inspecteur van de be
lastingen waaronder u valt in begin 
1969 om een T-formulier. Vul dit in voor 
1 juli 1969 en u ontvangt in de meeste 
gevallen — als n.1. het loon niet over
matig hoog is geweest in de vakantie
periode — de van u ingehouden loon
belasting beslist terug.

Vakasitie-
s p re id in g

Over dit onderwerp is de laatste 10 jaar 
enorm veel geschreven en gefilosofeerd. 
Zoveel en zolang, da,; deze zomer anno 
1968 de zaak volledig in het honderd 
dreigt te lopen.
Onze Oosterburen (het Ruhrgebied) 
hebben n.1. tegelijk vakantie met onze 
schoolvakanties (1 juli- 10 augustus). 
Voordien kwamen zij altijd in augustus 
begin september. Dit zal voor vele land
genoten betekenen dat zij:
a. geen plaats kunnen krijgen
b. niet datgene kunnen doen waar zij 

hun plannen op hadden afgestemd
c. de kans lopen extra hoge prijzen te 

moeten betalen
d. er niet op moeten rekenen dat ze 

die dienstverlening krijgen waarop 
zij normaliter recht hébben

e. met overvolle wegen rekening moe
ten houden

f. er spijt van krijgen, dat ze met va
kantie zijn gegaan

De oorzaak van het mislukken van de 
vakantiespreiding zit ons inziens in het 
feit dat bij ons landelijk de bedrijven 
en scholen tegelijk in dezelfde periode 
sluiten. Deze periode zou men moeten 
uitbreiden van 1 juni - medio september 
en dan de verschillende delen van het 
land afzonderlijke perioden toedelen, 
die elk jaar wisselen.
Zoals de zaak nu aangepakt wordt, 
komt men er niet. Het blijft n.1. be
perkt tot de 6 weken die de lagere scho
len vakantie hebben. Binnen deze pe
riode sluiten immers ook de voornaamr 
ste bedrijfstakken.
Het is te hopen, dat na de mislukking 
van dit jaar de overheid bereid zal zijn 
om ingrijpende maatregelen te treffen.

★  j, *■ S te l l in g
Promovendi hebben soms moeite, stel
lingen te vinden bij hun dissertatie. 
Voor een promovendus aan de V.U. 
hebben wij een „mooie” gevonden. Zij 
zou aldus kunnen luiden:
„De verklaring van prof. Van Hulst in 
het jubileum-nummer van het blad van 
de C.H.U., dat De Savornin Lobman in 
het huis van des Professors ouders ook 
daarom zo dierbaar was, omdat Lobman 
de verleiding, om met ie Doleantie mee 
te gaan, had weten te weerstaan, moet op 
een geheugenfout berusten.” (Zie dr, L,
C. Suttorp: Jhr. Mr. Alexander Frederik 
de Savornin Lobman (1837-1924), ’s-Gra- 
venhage 1948, speciaal het hoofdstuk 
„De Doleantie”).

DE OVERWINNING 
VAN DE GAULLE
f^at Generaal De Gaulle de verkiezingsslag overtuigend heeft gewon- 
^  nen, zal niemand betwijfelen.
De cijfers van de uitslag zijn bekend.
Maar er is wel enige aanleiding tot commentaar.
In de eerste plaats: we kunnen zeggen, dat er enkele weken geleden in 
Parijs een complete revolutie aan de gang was.
Zoals vroeger wel meer is gebeurd.
Maar vroeger werd geconstateerd: hoe Frankrijk zal worden geregeerd, 
wordt in Parijs beslist. De juli-revolutie van 1830, de februari-revolutie 
van 1848 waren Parijse gebeurtenissen. De rest van het land hoorde 
later wel, hoe het afgelopen was.

^ELFS in 1789, bij de grote revolutie, 
^  was dit tot op zekere hoogte het 
geval. Nog sterker, een geschiedschrij
ver constateerde, dat men toen in be
paalde wijken van Parijs zo goed als 
niets van de revolutie had gemerkt. De 
kinderen gingen gewoon naar school, de 
bakker en de slager hadden de winkels 
open, en de moeders deden de was, ter
wijl elders in Parijs een koning naar het 
schavot werd gereden.

TIET is nu anders. Het gehele land was 
geëngageerd. En het gehele land, de 

kiezers tot in de verste uithoeken, heb
ben hun conclusie getrokken. Een con
clusie, die een afkeuring inhield van de 
bende, die er in Parijs van werd ge
maakt.
Dat is een tweede element, dat in het 
geding is. Wanneer door allerlei stakin
gen het vuil zich ophoopt op straat, de 
benzinepompen leeg zijn, de brieven uit
blijven, de treinen ongeregeld rijden, 
dan moet dat vooral niet lang duren, 
want dan wordt iedere burger en vooral 
iedere huisvrouw het zat. De algemene 
staking is een machtig wapen, maar 
tegelijk een tweesnijdend zwaard.
Nu hebben we geregeld kunnen horen, 
dat de uitslag ten voordele van De 
Gaulle geflatteerd is. Had in Frankrijk, 
net als in Nederland, het stelsel van de 
Evenredige Vertegenwoordiging gegol
den, dan hadden de Gaullisten niet de 
volstrekte meerderheid in het Franse 
parlement gehaald.
Dat is juist.

Ma a r  het doet enigszins komisch aan, 
wanneer in Nederland dat met zo

veel nadruk wordt geconstateerd. Im
mers, wie in Nederland niet voor con
servatief wü worden aangezien, heeft 
al lang betoogd, dat wij ook in Neder
land van dat stelsel van Evenredige 
Vertegenwoordiging af moeten. Dat stel
sel werkt immers frustrerend. Er ko
men wel veel partijen, ook kleine aan 
bod, maar er heeft geen duidelijke pola
risatie plaats. We moeten een kiesstelsel 
hebben, dat dringt naar een wederzijdse 
bundeling van krachten, om zo te komen 
tot duidelijkheid. Een radicale concen
tratie b.v.

He t  Franse kiesstelsel is uitermate 
geschikt om tot zulk een polarisatie 

te komen. Bij de tweede ronde kunnen 
partijen in elk district komen tot een 
afspraak, om zich gezamenlijk op één 
kandidaat te verenigen, om b.v. de 
GauUist buiten de deerr te houden. In 
elk district, waar de Gaullisten bij de 
eerste ronde niet de volstrekte meer
derheid haalden, was theoretisch op die 
manier een overwinning van de tegen
standers van de generaal mogelijk. Maar 
het is niet gelukt. De polarisatie werk
te niet, zoals de theoretici hadden ge
hoopt. Want dan moesten er twéé dui
delijke concentraties zijn met voldoende 
homogeniteit. Maar die tweede concen
tratie, tegenover die van De Gaulle, was 
er blijkbaar niet.

IN het jaar 1913 verbonden de socia
listen en de liberalen zich bij de her

stemmingen voor de Tweede Kamer, om 
de kandidaten van de rechtse coalitie 
te wippen. In Utrecht I kwam een 
rechts kandidaat in herstemming met 
een liberaal, in Utrecht II met een so
cialist. De beide rechtse kandidaten ver

loren het in de tweede ronde, de libe
raal en de socialist. Ter Spill en Van 
Leeuwen, werden gekozen door de een
drachtige samenwerking van liberalen 
en socialisten, wil men door de begeer
de polarisatie, en reikten elkaar op het 
linkse feestpodium de hand. Maar Ter 
Spill was in de Tweede Kamer zo legen
de wensen van de arbeiders gekant, dat 
Troelstra in arren moede vroeg: wie 
brengt in deze tijd nog zo’n liberaal in 
de Kamer. Het antwoord kreeg hij 
prompt: de socialisten, die hem er in 
Utrecht I bij de herstemming hebben 
doorgehaald.
De anti-Gaullistische kandidaten zijn er 
bij de tweede ronde niet doorgehaald 
door de gezamenlijke tegenstanders van 
de generaal.
Het is héél leerzaam voor hen, die in 
Nederlaiïd het pleidooi voeren voor een 
districtenstelsel en dat vaak beschouwen 
als een progressief geluid.

De polarisatie was er in Frankrijk dus 
óf niet, óf geheel onvoldoende, om de 
zegetocht van De Gaulle te stuiten.
Dat betekent, dat er momenteel geen 
democratisch politiek alternatief is voor 
het regime De Gaulle.

I^AT bewind is volkomen legitiem. 
■^Het ligt voor de hand, te verwachten, 
dat de koers van De Gaulle dezelfde 
zal blijven of nog iets scherper bij de 
wind.
Maar terecht is opgemerkt, dat deze 
overwinning evenzeer de overwinning 
mag worden genoemd van Pompidou als 
van De Gaulle, En Pompidou heelt ge
durende de gehele crisis van mei en 
juni veel meer gedaan dan De Gaulle 
en is ook veel meer gekomen tot de 
aanzet van een nieuwe, constructieve 
politiek.
En dan is er nog één kanttekening te 
maken,
De communisten in Frankrijk hebben 
een zware nederlaag geleden. Maar de 
Sowjets zullen waarschijnlijk de gang 
van zaken niet verontrustend vinden. 
De Gaulle aan het roer, dat betekent 
nog altijd een verzwakking van de 
West-Europese eenheid en van de Navo. 
Het is hoogstwaarschijnlijk, dat de com
munistische houding in Frankrijk, 
waarbij altijd geprobeerd werd een weg 
naar De Gaulle open te houden, ge
ïnspireerd is uit Moskou.
Moskou heeft geen bezwaar tegen een 
nauwe samenwerking met De Gaulle of 
met Nasser. A.

Adres van redactie en administratie:
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

PUBLIKATIE VAN 
RAPPORT GEVRAAGD
Ons Eerste Kamerlid, prof. mr. W. F. 
de Gaay Fortman, heeft op 28 mei 1968 
aan minister Witteveen gevraagd of het 
juist was, dat de Staatscommissie voor 
de zaken van de erediensten in febru
ari 1968 haar rapport had"aangeboden. 
Tevens vroeg prof. De Gaay Fortman 
of de minister bereid was de publikatie 
van dit rapport te bevorderen, zodat 
geïnteresseerden hun oordeel kenbaar 
zouden kunnen maken over de voor
stellen, welke in het rapport werden 
gedaan.
Minister Witteveen antwoordde op 14 
juni j.1., dat hij op 22 november 1967 
in de vergadering van de vaste Com
missie voor Financiën uit de Tweede 
Kamer had medegedeeld, dat genoemde 
commissie in februari 1967 rapport had 
uitgebracht.
Voorts zei hij voornemens te zijn het 
rapport, voorzien van zijn beschouwin
gen, in de ministerraad aan de orde te 
stellen. Nadat de regering haar stand
punt met betrekking tot de voorstellen 
had bepaald, zou hij publikatie van het 
rapport bevorderen.
Prof. De Gaay Fortman heeft op 2 juli 
j.1. opnieuw vragen over deze zaak aan 
minister Witteveen gesteld.
Hij vraagt nu of de minister bereid is 
de overwegingen mede te delen, op 
grond waarvan hij ten aanzien van het 
rapport van de Staatscommissie voor 
de zaken van de erediensten is afge
weken van de bestaande praktijk, rap
porten van staatscommissies zonder
meer te publiceren en eerst nadat be
langhebbenden en de pers gelegenheid 
hebben gehad hun oordeel kenbaar te 
mnken, het standpunt van de regering 
ter zake te bepalen ?

De tweede vraag, welke de A.R. senator 
stelde, luidt:
Is de minister bij nadere overweging 
niet van oordeel, mede gelet op de 
allerwegen zich terecht openbarende 
drang naar meer openbaarheid en vrije 
meningsvorming met betrekking tot het 
publiek bestuur, dat het aanbeveling 
verdient het rapport van de Staatscom
missie voor de zaken van de erediensten 
thans zonder meer te publiceren, opdat

de regering bij de bepaling van haar 
standpunt haar voordeel zal kunnen 
doen met wat in de kringen van de 
kerken en andere belangstellenden met 
betrekking tot de voorstellen der staats
commissie zal worden naar voren ge
bracht, en is de minister mitsdien be
reid de publikatie van het rapport als 
zodanig alsnog onverwijld te bevorde
ren ?

INTERNATIONALE
SAMENWERKING
Weet u wat de Nederlandse overheid 
aan ontwikkelingshulp doet en op welke 
wijze ? Hoe wordt het geld besteed, dat 
jaarlijks op de begroting staat ? Wan
neer kunnen buitenlandse jongeren in 
Nederland studeren ? Hoe geschiedt de 
uitzending van Nederlanders naar het 
buitenland ?
Het zijn slechts enkele van de vele 
vragen, welke met betrekking tot de 
Nederlandse overheidshulp gesteld kun
nen worden. Dat velen die vragen stel
len en dat velen belang stellen in het 
antwoord eveneens.
Daarom is hét een verheugende zaak, 
dat pogingen worden gedaan om op 
ruimere schaal voorlichting en informa
tie te gaan verstrekken over de ver
strekte ontwikkelingshulp van over- 
heidszijde.
Onder auspiciën van de minister voor 
ontwikkelingshulp zal begin september 
één keer per veertien dagen een orgaan 
verschijnen onder de titel „Internatio
nale samenwerking”. In dit orgaan zal 
een antwoord te vinden zijn op tal van 
vragen, o.a. op het soort vragen, welke 
wij in het begin van dit stukje noem
den. Het orgaan zal telkens acht pagi
na’s omvatten en een formaat hebben 
van 30 x 40 cm.

Het is ons mogelijk een beperkt aantal 
personen, die interesse in de proble
matiek hebben, deze uitgave gratis aan 
te bieden.
Wie er belangstelling voor heeft, gelie
ve dit per briefkaart te laten weten 
aan: Bureau A.R. Partij, Dr. Kuyper- 
straat 3, Den Haag.
De mogelijkheden zijn beperkt. In dit 
geval moeten wij te werk gaan over
eenkomstig het gezegde „Wie het eerst 
komt, het eerst maalt”.

Aannemingsbedrijf

Utiliteitswerken

N.V. Nieuw Vennep 

02526-2541
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2000 jaar oude grafheuvel in Drente

He t  woord c r e m a t i e  is af
komstig van het latijnse c r e -  

m a r e, dat is: tot as verbranden; 
vaak: het verbranden van lijken; 
soms ook: het door verbranden 
ófferen. In ons spraakgebruik heeft 
het de betekenis van 1 ij k v e r- 
b r a n d i n g .  De crematie is der
halve één der methoden van 
lijkbezorging.
De vraag, hoe met het menselijk 
lichaam na de intrede van de dood 
moet worden gehandeld, heeft van 
oude tijden af hoofden en harten 
in beslag genomen. Raadpleegt 
men de geschiedenis, dan ontmoet 
men daarin verschillende modi, 
verschillende wijzen van doden
bezorging, als daar zijn: het opeten 
van de dode (endokanihalisme); 
het doen verslinden van het lijk 
door dieren; het wegwerpen in het 
water; het bijzetten; het begraven 
en het verbranden.
Verder zou men hier nog het bal
semen en het ontleden van een 
lijk kunnen noemen (waarbij wij 
enige in dit verband voor het 
Nederlandse lijkbezorgingsrecht 
specifieke rechtsvragen nu maar 
buiten beschouwing laten).

Ontwikkeling crematie
Het verbranden der doden is een in zijn 
oorsprong heidens gebruik, dat van 
Azië uit, onder invloed van het door 
het indisch boeddhisme voorgestane 
dogma der vuuraanbidding, tot Europa 
is doorgedrongen, nadat de Grieken, de 
Romeinen en de Etrusken de gewoonte 
der verbranding van de primitieve oos
terse volken hadden overgenomen, zon
der nochtans met hun oorspronkelijke 
zede van het begraven der doden volle
dig te breken.
De oude Britten, de Kelten, de Hunnen, 
de Gothen, de Franken en de Saksers, 
de Friezen en de oorspronkelijke be
woners van de Scandinavische landen 
kenden in de oorsprong van hun volksbe
staan uitsluitend de begraving. Sommi
gen hunner hebben echter - en dit geldt 
met name de Saksers, de Noormannen 
en de Galliërs ■— de gewoonte van ver
branding weer van anderen (de Gal
liërs van de Romeinen bijvoorbeeld) 
overgenomen. Vast schijnt te staan, dat 
de Friezen, hoewel in de aanvang tot 
de heidenvolken behorende, nimmer 
voor het denkbeeld van verbranding 
hunner doden zijn gewonnen, niette
genstaande het feit, dat zij toch veel
vuldig met de lijkverbrandende Romei
nen en Saksers in aanraking zijn geko
men. Waar de gewoonte van verbran
ding was ingeburgerd — zo bijvoorbeeld 
bij de Kelten en de Germanen — hield 
zij tot op de tijd van Karei de Grote 
(768—814) stand. Bekend is, dat deze 
bij zijn onderwerping van de Saksers

de lijkverbranding verbood in het zgn. 
capitulare Paderbrimnense (785). 
Omstreeks het midden van de negen

tiende eeuw begon in Europa de crema- 
tie-idee pas werkelijk de geesten bezig 
te houden, waarbij met name Duitsland 
en Italië een belangrijke rol hebben 
gespeeld. Zo kwam in 1873 in Milaan 
het eerste crematorium tot stand, in 
1878 door dat in het Duitse Gotha ge
volgd (een crematorium is een lijkver- 
brandingsoven; bij uitbreiding; het ge
bouw, waarin de oven zich bevindt). 
Het was de periode, waarin dr. A. Kuy- 
per in een van 6 september 1874 date
rende brief aan Groen van Prinsterer 
schreef: „De positie van het Christen
volk wordt steeds benarder. De Crema
tie als nieuwe krachtige poging om. de 
Maatschappij uit haar Christelijke 
scharnieren te lichten, grijpt mij sterk 
aan. De lezing der tallooze geschriften 
hierover toont hoe sterk de anti-chris- 
telijke macht zich reeds voelt. En dan 
zijn er in Zion nog zoovele gerusten, die 
niets kwaads vermoeden” .
Sedert in 1873 te Milaan het eerste 
crematorium geopend werd, heeft de 
crematiebeweging zich over Europa en 
de andere werelddelen verbreid. Vol
gens ons ter beschikking staande gege
vens bedraagt het aantal crematoria in 
ons werelddeel momenteel 425. Het aan
tal crematies is nrocentueel het hoogst 
in Engeland (43,2“/o van het aantal over
ledenen) en het laagst in Frankrijk 
(0,2"/o). In de Scandinavische landen va
rieert het percentage van 20"/o tot 35"/o. 
In Nederland vond in 1914 de eerste 
crematie plaats, in het een jaar tevoren 
gestichte crematorium te Driehuis- 
Westerveld (gemeente Velsen). Bedroeg 
in 1920 het aantal gecremeerd en nog 
maar 0,22“/o, kennisneming van statis
tieken op dit gebied doet tot de con
clusie komen, dat het aantal zich, zo 
absoluut als relatief, in opwaartse lijn 
beweegt. In 1967 bedroeg het totaal 
aantal crematies 8.151. Op een totaal 
aantal overledenen van 99.439. is dat 
8,190/0.
Er zijn in ons land thans vijf crema
toria, t.w. in Velsen, Dieren (gemeente 
Rheden), ’s-Gravenhage (2) en Gronin
gen. In Rotterdam is een crematorium 
in aanbouw. De bouw van crematoria in 
Amsterdam en Utrecht wordt voorbe
reid.
In ons land bestaan momenteel twee 
crematistenverenigingen; de Vereniging 
voor facultatieve crematie (195.000 le
den) en de Nederlandse arbeidersver
eniging voor lijkverbranding (137.000 
leden), in de wandeling Vereniging voor 
crematie A.V.V.L. geheten. Deze beide 
organisaties zijn in 1958 als lid toege
treden van de door haar gestichte Cre- 
matoriumvereniging Nederland, wier 
taak is het bouwen en beheren van 
crematoria. Tevens zijn zij aangesloten 
bij de in Londen gezetelde International 
Cremation Federation.

Wettelijke regeling
Reeds is opgemerkt, dat te onzent in 
1914 de eerste crematie plaats vond. Dat 
feit was merkwaardig, in het licht van 
de toen in ons land bestaande wettelijke

regeling op het stuk der dodenbezor
ging. Die regeling was vervat in de 
in 1968 tot stand gekomen Begraafwet, 
ook wel Begrafeniswet genoemd. Arti
kel 1 van deze wet bepaalde: „Elk over
leden persoon en doodgeboren kind 
wordt in een gesloten kist begraven op 
een begraafplaats”. Een kind kan be
grijpen, dat deze formulering de ver
branding als wettelijk geoorloofde mo
dus van dodenbezorging uitsluit. En het 
is in dit licht niet verwonderlijk, dat 
na die eerste crematie in 1914 het 
standpunt van de overheid, die men 
thans voor een fait accompli gesteld 
had, met meer dan gewone belangstel
ling werd afgewacht. Door de justitie 
werd proces-verbaal opgemaakt en te
gen de executeur-testamentair van de 
gecremeerde Schiedamse arts dr. C. J. 
Vaillant een strafvervolging ingesteld. 
Voorts werd op last van de justitie het 
crematorium gesloten. De strafzaak 
diende in eerste aanleg voor de kanton
rechter te Haarlem, die tot vrijspraak 
concludeerde; vervolgens — na ingestèld 
hoger beroep door het Openbaar Mi
nisterie — voor de arrondissements
rechtbank aldaar, die het vonnis van de 
kantonrechter bevestigde, en tenslotte, 
in cassatie, voor ons hoogste rechtscol
lege, de Hoge Raad. Tot goed begrip van 
de zaak mag de kern van diens twee 
befaamde arresten van 1 maart 1915 
hier niet ontbreken.
Artikel 1 van de wet van 1869 — aldus 
(enigszins geparafraseerd) de Hoge Raad 
— heeft niet alleen de strekking de 
wijze te regelen, waarop gehandeld 
moet worden, indien er begraven wordt, 
maar dit voorschrift bepaalt vóór alles, 
dat elk overleden persoon —• waaron
der met juistheid is voldaan: elk lijk — 
moet worden begraven. Aan dit voor
schrift wordt niet voldaan, wanneer na 
verbranding van het lijk de overgeble
ven as en de uitgegloeide beenderen 
worden begraven.
Evenwel heeft de wetgever verzuimd 
de personen aan te wijzen, die met de 
zorg voor het begraven worden belast, 
zodat wegens niet-naleving van arti
kel 1 van de wet niemand strafrechte
lijk aansprakelijk kan worden gesteld.
Bij de vaststelling van de' wet in 1869 
heeft de wetgever zich op het standpunt 
gesteld, dat lijkverbranding niet geoor
loofd zou zijn. Die bedoeling heeft ech
ter in de wet geen uitdrukking gevon
den, aangezien daarin een uitdrukkelijk 
verbod van verbranding niet wordt aan
getroffen.
Het gevolg van deze hoogste rechter
lijke uitspraak was, dat de poorten van 
het crematorium weer open gingen en 
dat van maart 1915 a* de crematie in 
ons land geregeld straffeloos kon 
plaats vinden, hoewel ook naar ’s Hogen 
Raads oordeel het onwettige van- een 
dergelijke handeling vast stond.
Het weinig bevredigende van de aldus 
ontstane crematiepraktijh heeft in 1919 
geleid tot een poging, deze praktijk wet
telijk te consolideren. Het toen inge
diende wetsontwerp Ruys de Beeren- 
brouck-Heemskerk is aan een openbare 
behandeling in de Staten-Generaal nooit 
toegekomen. Het ging vele jaren in por
tefeuille en werd eindelijk in 1940 inge

trokken om plaats te maken voor een 
nieuwe ontwerp, het wetsontwerp Van 
Boeyen-Gerbrandy, dat tengevolge van 
de op 10 mei 1940 ingetreden oorlogs
toestand al evenmin in ■ openbare 
behandeling kon komen, en dat na de 
bevrijding, in 1946, is ingetrokken. 
Beter lot beschoren was een in 1952 
ingediend wetsontwerp, dat geleid heeft 
tot de op 1 april 1956 in werking getre
den Wet op de lijkbezorging, die — 
historisch gebeuren in de geschiedenis 
der ontwikkeling van het lijkbezorgings
recht in Nederland — het verbranden 
der doden als een wettelijk geoorloofde 
wijze van dodenbezorging heeft ge- 
introduceerd.
Ontdaan van allerhande details komt 
de huidige wettelijke regeling, die in 
1959 nog een zekere verfijning heeft 
ondergaan, er op neer, dat verbranding 
in een crematorium geoorloofd is, in
dien de overledene de' wens daartoe 
heeft te kennen gegeven bij notariële 
akte of bij zgn. codicil (een eigenhandig 
geschreven, gedagtekende en onderte
kende verklaring). Iemand kan op deze 
wijze het verlangen, om na zijn dood 
te worden cremeerd, reeds van zijn 
achttiende jaar af kenbaar maken. Ten 
aanzien van personen beneden de leef
tijd van achttien jaar geldt de wens van 
de ouders. Voor de oprichting van cre
matoria is volgens de wet een verlof 
vereist van de Kroon. Dit verlof wordt 
slechts verleend aan rechtspersoonlijk
heid bezittende verenigingen, die blij
kens haar statuten lijkverbranding zon
der winstoogmerk ten doel hebben. 
Publiekrechtelijke lichamen mogen niet 
deelnemen of op enigerleid wijze steun 
verlenen aan een vereniging, die een 
crematorium opricht, in stand houdt of 
gebruikt.
Intussen is sedert 21 juni 1967 bij de 
Staten-Generaal een wetsontwerp Beer- 
nink-Polak aanhangig, dat beoogt tot 
een volledige gelijkstelling van de cre
matie met de begraving te komen in die 
zin, dat de notariële akte of het codicil 
als conditio sine qua non voor de cre
matie wordt afgeschaft en dat de lijk
bezorging — of die nu geschiedt door 
begraving of door verbranding — ge
schiedt overeenkomstig de wens van 
de overledene. Het nakomen van deze 
wens wordt in beginsel aan nabestaan
den overgelaten. Het wetsontwerp in
troduceert gemeentelijke en bijzondere 
crematoria. Verlof tot het vestigen van 
een bijzonder crematorium verleent de 
gemeenteraad, die evenzeer besluit tot 
het stichten van een gemeentelijk cre
matorium.

Waarom crematie ?
In de literatuur over de lijkverbran
ding treft men een veelheid aan van 
argumenten, die de voortreffelijkheid 
van verbranding boven begraving moe
ten aantonen. In hoofdzaak zijn dit 
argumenten van medisch-hygiënische, 
economische en esthetische aard. Wij 
menen de voorstanders van crematie 
geen onrecht aan te doen, wanneer wij 
het inopportuun achten thans over de
ze argumenten in den brede uit te wei
den. Om tweeërlei redenen. In de eerste 
plaats, omdat de hier bedoelde argu-
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menten in de loop van tientallen jaren 
zijn doodgepraat in . die zin, dat tegen
over gezaghebbende figuren, die „in 
naam der openbare gezondheid en der 
beschaving” de verbranding als modus 
van dodenbezorging in hun vaandel 
hadden geschreven, altijd wel weer an
dere niet minder gezaghebbende per
sonen zijn opgestaan, die met gelijke 
klem van redenen voor het begraven 
der doden in het krijt zijn getreden.^) 
Dit heeft er toe geleid, dat argumenten, 
als hier terloops gememoreerd, gelei
delijk aan in de discussie ook op de 
achtergrond zijn geraakt. Doch ook om 
een nog andere reden lijkt het vruchte
loos, te dezer plaatse argument tegen
over argument te gaan stellen. Immers, 
hoe meer men zich in de controverse 
begraving-verbranding verdiept, des te 
meer ko%t men tot de overtuiging, dat 
het probleem vrijwel geheel in de ge
voelssfeer (een notoir crematist schrijft 
ergens letterlijk: „De vraag begraven 
of verbranden is louter een gevoels
kwestie”). En gevoelskwesties,' als van 
sterk subjectieve aard, lenen zich nu 
eenmaal bijzonder moeilijk voor een 
objectief debat.
Een weliswaar niet geheel nieuw argu
ment, waarop echter de latere jaren 
ter verdediging van de crematie meer 

, en meer het licht wordt geworpen, is 
ontleend aan het toenemende ruimte
gebrek in ons vaderland. Men wijst er 
op, dat Nederland het dichtst bevolkte 
land ter wereld is; dat het al maar 
blijven aanleggen of uitbreiden van be
graafplaatsen, de ruimte voor de leven
den steeds mèer zal beperken en dat 
dit gegeven er met noodwendigheid toe 
zal leiden, dat men — a.h.w. in arren 
moede — op den duur zijn toevlucht tot

DOOR DrJ. VAN DER HAAR
De schrijver van dit artikel is burge
meester van Mijdrecht en Wilnis. Hij 
promoveerde in 1964 aan de V.U. te Am
sterdam tot doctor in de rechtsgeleerd
heid op een proefschrift getiteld „Lijk- 
bezorgingsrecht’’.

de crematie wel zal gaan moeten ne
men. Bij de beoordeling van dit (voor 
ons besef overigens nauwelijks prin
cipieel te noemen) argument pro de 
crematie zal men de taak van de wet
gever niet uit het oog mogen verlie
zen. Reeds volgens de geldende 'Wet op 
de lijkbezorging mogen graven na ver
loop van tien jaar worden „geroerd” ; 
kunnen begraafplaatsen worden geslo
ten en mogen gesloten begraafplaatsen 
tien jaar na de sluiting opgeheven en 
voor andere doeleinden worden ge
bruikt. Dat intussen het hier ten tonele 
gebrachte argument ten gunste van de 
crematie werkt, kan o.i. niet worden 
ontkend.
De vraag, welk standpunt wij als chris
tenen ten opzichte van , de crematie 
hebben in te nemen, kan niet los ge
zien worden van hetgeen we hiervóór 
over het gevoelsmatig karakter van het 
probleem hebben opgemerkt. Daarbij 
past de conclusie, dat het vraagstuk zich 
in de allerlaatste plaats leent voor een 
zwart-witoplossing in die betekenis, dat 
de christen zich op bijbelse gronden te 
vuur en te zwaard tegen de lijkver
branding zou dienen te keren en zich 
exclusief met de begrafenis als enige 
door God gewilde wijze van lijkbezor
ging zou moeten verenigen.
■Vele handelingen, die de mens in het 
leven verricht, zullen moeten worden 
beoordeeld naar de intentie, het oog
merk, de bedoelingen, de innerlijke 
drijfveren, door welke hij, zus of zo 
handelende, wordt gedrongen.
M.a.w.. — om bij ons onderwerp te blij
ven —: waarom neemt iemand op een 
gegeven moment het besluit, zich na 
zijn dood te laten cremeren, in plaats 
van zich te laten begraven? Door welke 
innerlijke overleggingen van het hart 
wordt hij bij deze keuze gedreven? 
■Vindt hij de verbranding hygiënischer 
dan de begraving; appelleert de crema
tie méér aan zijn gevoel voor het schone 
en het verhevene dan de begrafenis; 
ondergaat hij het aan de vlammen prijs 
geven als een hogere trap van bescha
ving dan het aan de schoot der aarde 
toevertrouwen; wij zullen hem, ook al 
mochten wij zelf het probleem innerlijk 
op een geheel andere wijze „ondergaan” 
en benadèren, in die waardigheid heb
ben te laten en zeker geen banvloek 
over hem mogen uitspreken. Voor de 
christenheid in Japan en op Bali liggen 
hier geen 'problemen; de verbranding 
geldt daar als de algemene wijze van 
dodenbezorging. Ook in ons eigen land 
gaan meer en meer Christenen aan de 
crematie de voorkeur geven. De rooms
katholieke kerk heeft enige jaren ge
leden een sedert tientallen jaren be
staand hebbend verbod inzake; de cre
matie prijs gegeven.

Tot keuze geroepen
Kunnen wij derhalve iemand, die om 
moverende redenen voor de crematie 
kiest, deswege niet veroordelen, daar
mede is voor ons zelf het probleem 
nog niet opgelo&t. M.a.w.; als christenen

worden wij ook zelf voor de keuze ge
plaatst. Bij de twee mogelijkheden, die 
onze huidige wetgeving geoorloofd acht
— begraven óf verbranden — zullen wij 
voor ons zelf tot een positiebepaling 
komen.
En dan zijn er, zo wil het ons voorko
men, voor de christen redenen te over 
om in de hier besproken controverse
— met erkenning van ieders recht om 
daar anders over te denken — partij 
te kiezen voor de begraving als wijze 
van dodenbezorging.
Voor de motivering van dit standpunt 
willen wij op enkele punten wijzen. 
Reeds is er aan herinnerd, dat het ver
branden der doden een oorspronkelijk 
heidens gebruik is, ontleend aan het 
dogma van de vuuraanbidding. De 
christen kent dit dogma niet, doch heeft 
wèl weet van de aanbidding van een 
levende God.' Men kan zeggen, dat die 
aanbidding van het vuur heden ten dage 
bij de creinatisten geen rol van beteke
nis meer speelt. Wanneer echter in een 
betrekkelijk recent pleidooi voor de cre
matie een lans gebroken wordt voor het 
„ten vure offeren aan een Hogere 
Macht”; wanneer wij ergens lezen; „op 
het einde van het aardse bestaan is de 
louterende vuurdood van het lichaam 
voor ons het symbool van ’s mensen 
streven naar het reine en verhevene, een 
getuigenis van het onuitroeibaar ver
langen van elke sterveling naar omhoog, 
naar een opgaan in het Heelal” ; wan
neer iemand spreekt van „’s men
sen betrekking tot Moeder Aarde” en 
wanneer de crematie, „de godsdienst van 
Moeder Aarde” en „de religie van Moe
der Aarde op het tapijt brengt, dan kun
nen wij ons niet losmaken van het ge
voel, dat wij hier als christenen tóch 
op onze qui-vive hebben te zijn, en dan 
moet ons althans nog déze opmerking 
van het hart, dat hier van een spraak
gebruik de rede is, waaraan de Christ
en Schriftgelovige zich in geen enkel 
opzicht verwant weet.

te mogen toeëigenen” ; met de princi
piële tegenstanders van lijkverbranding 
zonder meer afrekent als met door hem 
aldus gekwalificeerde „bekrompen peu
teraars” ; ons vervolgens doet zien, hoe 
het feit „dat zij, die zich ongelovigen 
noemen, eerder en in gróter getale tot 
de lijkverassing neigen, zeer zeker hier
uit is te verklaren, dat zij, eenmaal 
gebroken hebbende met het geloof en 
vooral met de verschillende dogrna’s van 
het geloof, ook gemakkelijker toegan
kelijk zijn voor deze nieuwe vorm van 
lijkbezorging” en dan tenslotte ons leert, 
dat de crematiebeweging „uit den aard 
der zaak 3) een groot aantal .vrijdenkers 
en ongelovigen onder haar aanhangers 
telt”, dan moet men het de christenheid 
niet euvel duiden, indien zij zich voor 
„deze nieuwe vorm van lijkbezorging” 
niet aanstonds gewonnen kan geven. 
Memorabel in dit verband is nog, dat 
volgens in omloop zijnde crematiestati- 
stieken naar godsdienstige gezindten 
meer dan de helft der gecremeerden bij 
het leven tot „Geen kerkgenootschap” 
behoorde.

In het voorgaande werd gesproken over 
het geloof in de opstanding der doden. 
Dit geloof staat in zóverre los van de 
crematie, dat God machtig is, óók een 
tot as verbrande uit de doden te doen 
herrijzen. 'Wél is, naar het woord van 
Schippers, „de christelijke begrafenis . . .  
altijd een hulpmiddel, om de leer van de 
Schrift over dood en opstanding te beter 
te verstaan” en kan de lijkverbranding 
„door de christelijke kerk niet gezien 
worden als een wijze van lijkbezorging, 
die een betere klankbodem zou opleve
ren voor de prediking als bezoldiging 
van de dooid, dan de begrafenis” i). De 
Heilige Schrift spreekt over het toever
trouwen van het dode lichaam aan de 
aarde als een tarwegraan, dat eerst moet 
sterven om later zoveel heerlijker weer 
te voorschijn te komen en vrucht te 
kunnen dragen. Dit is de machtige sym-

heersende — èn z.1. te aanvaarden —■ 
opvattingen te dezen samen, met er op 
te wijzen, dat de lijkverbranding van 
heidense oorsprong is; onder Israël en 
bij de christenvolken nooit in gebruik 
was, en strijdt met de christelijke zede. 
Daarentegen is begraving veel meer in 
overeenstemming met Schrift en belij
denis, historie en bturgie; met de leer 
van het beeld Gods, dat ook in het 
lichaam uitkomt, en van de dood als een 
straf der zonde, alsmede met de jegens 
de doden verschuldigde eerbied en de 
opstanding ten jongsten dage. De chris
ten — zo nog steeds Bavinok — vernielt 
de lijken niet mechanisch, maar hij ver
trouwt ze toe aan de schoot der aarde 
en laat ze rusten tot de opstandingsdag.

Taak overheid
Een verhaal apart zou te schrijden zijn 
over de taak van de overheid in be
trekking tot problemen, als hier aan de 
orde gesteld. Is het een eis van christe
lijke staatkunde, zo is in het verleden 
wel ongeveer de vraag opgeworpen, dat 
zij de crematie, als van heidense oor
sprong en met het doorlopend getuigenis 
van de Bijbel in strijd, in haar wet
geving verbiedt?
■We kunnen hierover thans slechts en
kele opmerkingen maken.
De vraag houdt verband met de taak 
van de overheid in verband met de na
leving van de wet Gods. De strekking 
van een rechtsorde kan en mag nooit 
zijn, de mensen te dwingen naar Gods 
Wet — hetzij duidelijk geformuleerd, 
hetzij slechts door afleiding te benade
ren — te leven. In.de eerste plaats kan 
de overheid dit niet. Niet zij, maar al
leen Gods Geest, kan harten ombuigen 
en veranderen. Hier past een herinne
ring aan het Schriftwoord: niet door 
kracht noch door geweld, maar door 
mijn Geest! (Zacharia 4 vs 6b).

Hieruit blijkt, dat geestelijk leven 
zich niet verdraagt met dwang. De over

Crerhatorium te Velsen

Wanneer de christenheid in overgrote 
meerderheid steeds vóór het begraven 
der doden heeft gekozen en dat heden 
ten dage — ondanks de in aantal toe
nemende uitzonderingen — nóg doet, 
dan kan dat o.i. niet los gezien worden 
van het gegeven, dat — zeker voor wat 
Europa betreft •— tal van oorspronke
lijke propagandisten voor de crematie 
zich openlijk als godloochenaars en als 
loochenaars van de opstanding der do
den hebben geopenbaard.
Niet geheel en al ten onrechte 
sprak Kuyper in zijn geciteerde 
brief aan Groen over een „anti-christe- 
lijke macht”. En wij voelen met hem 
mee, wanneer hij anno 1874 de crematie 
karakteriseert als een „nieuwe krach
tige poging om de Maatschappij uit haar 
christelijke scharnieren te lichten”.
Mag men het de christen kwalijk nemen, 
wanneer deze duidelijk anti-godsdien- 
stige oorsprong van de crematie hem 
nog heden ten dage ten opzichte van 
deze wijze van dodenbezorging een al
thans gereserveerd standpunt doet in
nemen? Past hier het in een verhan
deling over de crematie aan het adres 
van de kerk neergeschreven verwijt van 
„aloude onverdraagzaamheid tegenover 
andersdenkenden” ?
Ook hier zal men zeggen, dat men in 
onze tijd over ongeloofstheorieën, in 
rapport met de lijkverbranding, wei
nig meer hoort. 'Wanneer echter de 
auteur over Je crematie nog maar en
kele decenniën geleden denigrerend 
sprak over hen, „die zich het monopolie 
van het bezit van het ware geloof menen

bollek van het graf en van de opstan
ding der doden, zoals Paulus die be
schrijft in 1 Corinthe 15; een symboliek, 
die zich moeilijk aan de verbrandings
oven, in plaats van aan het graf, laat 
vastkoppelen. Iemand heeft ééns kem- 
achtig gezegd: „Bij de christelijke gods
dienst behoort...... niet het symbool van
de urn met de as van de overledene, 
maar het graf” s). Zelf heb ik in 1964 
aan mijn proefschrift „Lijkbezorgings- 
recht” de stelling toegevoegd; "Van de 
begrafenis gaat een krachtiger getuige
nis uit inzake het christelijk geloof in 
de opstanding der doden — in het bij
zonder gelijk deze wordt gesymboliseerd 
in 1 Corinthe 15 — dan van de crematie.
Een enkel woord over de lijkverbran
ding en de Heilige Schrift.
Een verbod in Gods Woord, dat de zaak 
beslist, is er niet. Men kan zeggen, dat 
alle schrijvers over dit onderwerp het 
daarover eens zijn. Het doorlopend ge
tuigenis van de Bijbel is echter duide
lijk: het begraven wordt daarin een
voudig voorondersteld. Men denke al
leen nog maar eens — om niet meer te 
noemen — aan 1 Corinthe 15. Het hier 
en daar in de crematistische literatuur 
paraderende standpunt dat, bij het ont
breken van een bijbels verbod, de cre
matie „derhalve” geoorloofd is, vermag 
ons niet aan te spreken. Ook de slaver
nij wordt in de Schrift nergens met zo
veel woorden verboden. Bovendien laat 
men — dus redenerende — de Heilige 
Schrift zeggen, wat zij juist niet zegt,
H. Bavinck, in zijn „Gereformeerde dog
matiek”, vat de in de christelijke kring

heid — en dit is de tweede opmerking, 
die hier te maken valt — heeft naar 
christelijke opvatting de vrijheid té 
waarborgen. Zou zij, door middel van 
haar wetgeving, aan mensen, die hun 
lijk wensen te doen verbranden, de vrij
heid daartoe ontnemen, dan zou dit on
herroepelijk voeren naar een zgn. chris
telijke totalitaire staat in de geest van 
Dathenus. Bij deze principieel getinte 
visie past de bij uitstek praktische op
merking, dat voor een wettelijk verbod 
van crematie in ons parlement eenvou
dig geen meerderheid te vinden is.
Wèl is het te hopen, dat bij voorkomen
de gelegenheden van antirevolutionaire 
zijde althans een goed woord gesproken 
wordt over de gewoonte van het be
graven, als modus van dodenbezorging.

1) 'Verwezen wordt naar het geschrift van de 
arts P. Jasperse, Zullen wij onze dooden 
begraven (Goes, 1941), waarin de argu
menten vóór de crematie breed uiteen
gezet en aangevochten worden.

2) In een artikel „Ruimte voor onze doden” 
(Economisch-Statistische Berichten, 18 
maart 1959 , 44e jrg., nr. 2175, biz. 207 t.m. 
209) komt drs. P. D. A. van Lith tot de 
conclusie, dat in de jaren 1959 t.m. 1980 
voor uitbreiding van bestaande begraaf
plaatsen een hoeveelheid van circa 650 
hectaren grond zal moeten worden ge
reserveerd, een oppervlakte, die uiteraard 
aan andere bestemmingen zal moeten wor
den onttrokken.

3) Cursivering van de schrijver.
4) Dr. R. Schippers. De Gereformeerde zede. 

Kampen, 1954, biz. 144.
5) Dr. J. Hoek, Lijkverbranding en de taak 

der overheid, A R. Staatkunde, april 1931, 
7e jrg., biz, 138.
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(Van een militaire medewerker)
De eerder in het parlement aangekon- 
digde nota inzake het NAVO- en het 
Defensiebeleid is onlangs verschenen. 
Kennisneming van de Inhoud is zeker 
van belang. Alhoewel er thans onvol
doende gelegenheid is om uitvoerig op 
de belangrijkste aspecten van de nota in 
te gaan, is het nuttig, een enkel punt 
reeds nu wat nader te belichten.

Een daarvan betreft de vooruitzichten 
m.b.t. de NAVO. Dat de regering de 
handhaving van ons lidmaatschap van 
de NAVO voorstaat komt zeker niet als 
een verrassing. De noodzaak vloeit voort 
uit de taken van het verbond en wel 
enerzijds de militaire, anderzijds de po
litieke. De militaire taak omvat het 
scheppen van voorwaarden — met name 
op het gebied van de veiligheid — om 
op politiek terrein ongestoord te kunnen 
werken aan de creatie van een wereld
rechtsorde. Een van de belangrijkste 
voorwaarden om dit doel te verwerke
lijken is dat er ontspanning komt in de 
oo,st-west verhouding. Hier nu ligt de 
politieke taak van de NAVO.
Voor de uitvoering van de militaire taak 
zijn parate strijdkrachten nodig, uitge
rust met conventionele en nucleaire 
middelen, geschikt om iedere militaire 
actie van de tegenstander te weerstaan. 
Nu zijn de laatste jaren de gedachten 
omtrent het gebruik van deze laatste 
groep van middelen- aanzienlijk gewij
zigd. In het verleden huldigde men de 
opvatting dat iedere vijandelijke daad 
van welke omvang dan ook moest wor
den beantwoord met een massale nu
cleaire vergeldingsactie. Tegenwoordig 
echter streeft men naar het geven van 
een meer aan de vijandelijke daad aan
gepast antwbord waarbij het (massaal) 
gebruik van kernwapens zo lang mo
gelijk wordt uitgesteld. Sommigen ach
ten zelfs het gebruik van deze wapens 
op het Europese continent een onmo
gelijkheid. Een ding is zeker, in de 

' huidige strategische opvattingen is de 
waarde van de conventionele strijd
krachten enorm toegenomen. Het is 
daarom zeker nuttig om na te gaan 
wat er in de nota over de organisatie 
van onze conventionele strijdkrachten 
wordt gezegd. Zijn die in staat om sa
men met anderen onze veiligheid te 
waarborgen, om een oorlog te voorko
men? In een volgend artikel willen wij 
nader ingaan op de defensie-problema- 
tiek.

KAM ERVERKIEZING
Nu een halve eeuw geleden, op 3 juli 
1918, hadden voor de eerste keer Ka
merverkiezingen plaats volgens het stel
sel van de Evenredige Vertegenwoordi
ging. Voor het eerst werd dus de wer
kelijke sterkte van de politieke partij
en openbaar.
De rechtse partijen hadden jaren in coa
litieverband gestemd. De C.H.U. had 
steeds betoogd, dat zij in evenveel kans- 
biedende districten een plaats moest 
hebben als de A.R.P., omdat beide par
tijen in het iand even sterk moesten 
worden geacht, wat van A.R.-zijde 
steéds was betwist. De R.K. kwamen 
nooit aan hun trekken, omdat het be
noorden de grote rivieren, enige uitzon
deringen daargelaten, te riskant was 
voor de coalitiepartners, om met een
R. K.-kandidaat uit te komen. Liberalen 
en socialisten hadden elkaar bij de her
stemmingen altijd trouw gesteund, en 
hoe de landelijke verhouding was, daar
naar kon men slechts gissen.
We zetten nu naast elkaar de zetelver
deling vóór de kamerverkiezing van 
1918 en de uitslag van 3 juli.
Zittende Kamer Nieuwe Kamer
Kath. 25 30
A.R.P. 11 13
C.H.U. 10 7
Vrij-lih. 10 4
Unielib. 21 6
Vrijz. Dem. 8 5
S. D.A.P. 15 22
Ec. Bond 3
S.D.P. 2
S.P. 1
Middenstandspartij 1
Plattelanders 1
Neutrale partij 1
Chr. Soc. partij 1
Chr. Dem. 1
Verbond Democr. Weermacht 1 
Neutrale partij 1
Doordat men zuiver volgens het stelsel 
van de grootste resten de uitslag bere
kende, kon een partij, die lang niet een
maal de kiesdeler haalde, toch een zetel 
in de Kamer krijgen. De kiesdeler was 
13.442. Maar het Verbond tot Democra
tisering van de Weermacht haalde in 
totaal 6.831 stemmen en kreeg daardoor 
een restzetel. De Neutrale partij even
eens, met 7.375 stemmen.
De Plattelanders links hadden 5.338 
stemmen en zouden niet in aanmerking 
gekomen zijn, ware het niet, dat hun 
lijst verbonden was met die van de Plat
telanders rechts, die 3.602 stemmen 
haalden. Samen kwamen de Plattelan
ders dus op 8.940 stemmen en die rest

was groot genoeg voor een zetel. Later 
is.de kieswet in dier voege gewijzigd, 
dat een lijst, die niet de volle kiesdeler 
haalt, bij de verdeling der zetels afvalt. 
Bovendien is toen het stelsel van de 
grootste gemiddelden ingevoerd. Zou de 
uitslag naar het thans geldende systeem 
zijn berekend dan zou de uitslag zijn 
geweest:
Kath. Staatspartij 34
S.D.A.P. 25
A.R.P. 14
C.H.U. 8
V.D. 6
Ec. Partij 3
Unieliberalen 6
Vrij-liberalen 4
En de oude coalitiepartijen zouden een 
forse meerderheid hebben gehad.
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BLOWERS, GASMETERS. SCHROEFVERDICHTERS, 

- TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN"
I N L .  « . ' v e r k o o p  O C E A N ^ N . V . ' - ' V ' E L /  ( G )  
TEL’>O 8 3 0 '2 - 6  24 1 - ' T  E L E X 4"5 2 7  ?' - p' b  5 5

lilillililillillillllillliilllllljllliillllliilllllllllillllllllü

GELDERLAND

Firma B. D. Brüggemann

STUCADOORSBEDRIJF
STATIONSSTRAAT 19 - APELDOORN 

Telefoon 17353 en 21401

Aannemersbedrijf 
G. Mulder Pzn. n.v.

NIEUWBOUW - VERBOUW 
SLOOPWERKEN

APELDORN - Brinklaan 200 - 200 a - Tel. 11928

N.V AAN N EM IN GSBEDRIJF 
v/h W . NIEBOER EN ZOON

AANNEMERSBEDRIJF 

van BURGERLIJKEen UTILITEITSBOUW
GORTSTPAAT 29, VEENENDAAL, TEL. 08385 - 12720

NUTSSPAARBANK
voor solide beheer van uw spaargelden 

EENTEVERGOEDING tot 5»/o

V EEN EN D A A L
KERKEWIJK 6 TELEFOON 2198

Voor betere dameskleding; naar

MODEHUIS

W A G E N I N G E N

CONVECTOREN
voor KOLEN, OLIE en GAS 
zowel voor WOONKAMERS als 
voor KANTOREN, ZALEN etc.
Bergstraat 38 - Telefoon 08370 .  2765 - WAGENINGEN

FIRM A  
T. VIETS

Radio L B. Weimar Televisie
Landelijk erkend installateur 
Elektrische apparaten - Verlichting

MAANDEREIND 19 EDE TELEFOON 8373

Uitgebalanceerde verzekeringspakketten
met jaarlijkse controle voor privé en zaken

Assurantiemakelaar L. van den BEUKEL  
Bemiddeling
bij in- en verkoop van onroerend goed:
Makelaar L. van den BEUKEL

Laan van Avegoor 8 - Ellecom - Telefoon 4790 (08330)

MAGAZIJN „HET ANKER '
HOOFDSTRAAT 94-96 - VEENENDAAL

ZEER VOORDELIGE AANBIEDING IN 
TERLENKA VALLEN EN GORDIJNEN

SPECIALITEIT IN NYLONKOUSEN



13 juli 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 7

[ET is toch wel een merkwaar
dige toestand! In een razend 

snel tempo worden goederen ge
produceerd, kansen geboden, gebie
den ontsloten en overal wordt er
varen, dat de „moderne mens” zon
der voorlichting, zonder opvoeding, 
zonder leiding niet in staat is zich 
op behoorlijke wijze in zijn nieuwe 
wereld voort te bewegen, voortdu
rend brokken maakt en kwalijke 
sporen achterlaat. „Veel mensen”, 
lezen wij in het belangwekkende 
hoek „Openluchtrecreatie” van de 
heer H. Molendijk, dat in Neder
landse Gedachten van 4 mei j.1. is 
besproken, „zijn van de natuur ver
vreemd ........  Zij zijn er niet op
voorbereid om in de vrije natuur te 
verkeren” . En dan gaat de auteur 
verder: „Het spijtigste is echter, dat 
de recreatiezoekenden, die zich zo 
zonder verbondenheid met de na
tuur op pad begeven, er zo weinig 
aan beleven. Het is voor hen slechts 
een meer of minder prettig opont
houd, maar het betekent niet die 
levensverrijking, die het zou kun
nen geven”.

Daar staan wij: onzeker, verlegen, be
schaamd !
Tientallen miljoenen worden uitgegeven 
om de in huizenmassa’s ingesloten 
mensen vrije lucht te laten inademen, 
„vrije tijd te laten besteden”, levens
vreugde te geven en tegelijk blijkt, dat 
opvoeding voor en tot het bereiken van 
al de schone doeleinden onmisbaar is 
— dat voor een niet onbelangrijk deel 
daarmee nog moet worden begonnen. 
„Het gedrag van de mens in de vrije 
natuur en zijn houding tegenover de 
ander is slechts een onderdeel van het 
gehele gedrags- en beschavingspatroon, 
dat alle levensuitingen omsluit. De op
voeding tot de natuur behoort derhalve 
een deel te zijn van de totale opvoe
ding”.

Laat niet als dank . . .
Dit (begin van het) overbekende rijmpje 
werd geboren in een tijd, waarin een 
zeer groot deel van de natuurgebieden 
nog particulier eigendom was.
Er is wel het één en ander veranderd. 
Grote oppervlakten zijn in handen van 
de Staat, provincie of gemeente, of in 
het bezit van verenigingen en stichtin
gen (Natuurmonumenten, etc.), die aan
zienlijke subsidies genieten. Met andere 
woorden degene, die recreatie zoekt, 
vindt deze zeer dikwijls op terreinen, 
die in bezit van de „gemeenschap” zijn, 
waaraan hijzelf op de één of andere 
wijze heeft bijgedragen. Entree en een 
deel der verblijfkosten is door hem via 
belastingen voldaan.
Het lijkt soms wel of daaraan de vrij
heid wordt ontleend lastige afval achter 
te laten en souvenirs, in de vorm van 
bloemen en bloeiende takken, mee te 
nemen. Om van vernielingen en roeke
loos omgaan met vuur nog niet te spre
ken. De „opvoeding” heeft hier wel een 
zeer belangrijk werkterrein. Zij mag 
haar taken verder uitstrekken. De hou
ding tot collectieve goederen en diensten 
behoeft algehele herziening. Hoe meer 
deze zich uitbreiden, des te nóodzake- 
lijker is de bezinning op de betekenis 
daarvan als een gemeenschappelijk be
zit of een gemeenschappelijk genoten 
dienst.
De „opvoeding tot de natuur” , om 
daarop terug te komen, is veel en veel 
moeilijker dan wordt beseft. Want de 
massa en de enkeling, die naar de recre
atiegebieden trekt, ziet om zo te zeggen 
dagelijks, dat grote oppervlakten natuur 
door gigantische grijpers en machtige 
bulldozers voor woningbouw, aanleg 
van industrieterreinen en wegen wor
den omgewoeld en platgemaakt. Na
tuurlijk is dit onafwendbaar nodig, al 
kan de keuze van sommige gebieden 
worden betreurd en blijft er de moge
lijkheid van verschil van mening in de 
wijze waarop. Ruilverkavelingen, water
beheersing en ontginningen spelen mee. 
Ook hier uit de aard der zaak geen 
kritiek op het principe, wel soms op 
de uitvoering. (Men denke slechts aan 
een voorval van twee jaar geleden, in 
het gebied van de Dinkel. De ruilver
kavelingen hier lokten honderden zagen 
en bijlen tot al te spontane en onge
remde arbeid !)

Opvoeding tot de natuur
Onverklaarbaar en onvergeeflijk is het 
eenvoudig, dat in het verleden tocge- 
laten ïs, dat tal van fabrieken het afval-

NATUURBESCHERMING EN RECREATIEBESCHERMING

EDUCATI
DOOR IR. B. TER BRUGGE

> '

water ongestoord op beken en rivieren 
hebben kunnen lozen. De Dinkel en de 
Dommel, de Kegge en de Koer werden 
open riolen — over de grote „levens
ader”, de Kijn, zwijgen wij maar. (Men 
herleze het belangrijke artikel van 
ir. Prillevitz in het munmer van 4 mei).

Dankbaar kan worden erkend, dat de 
strijd tegen deze vervuiling, die alles 
aantastte, thans energiek wordt ge
voerd. Aan de Waterschappen is een 
schone taak opgedragen. Maar het zal 
jaren kosten en vele, vele miljoenen, 
voordat een deel van de ellende is 
hersteld en verder onheil kan worden 
voorkomen. De „kosten van de econo
mische groei”, waarover de Engelse 
econoom Mishan schrijft, worden ons 
hier wel op grote schalen gepresen
teerd !
Het is duidelijk, dat de „opvoeding 
tot de natuur” , waarover de heer 
Molenveld spreekt, moet geschieden in 
een- omgeving, waarin het niet eenvou
dig is tegenover veel ruw geweld, goede 
grondslagen te leggen. Links van de 
weg worden struiken er uitgerukt en 
bomen geveld, rechts staan de bordjes: 
„Verboden te plukken”, „Verboden af
val te deponeren”.
Aan de toegangswegen tot de bossen 
staan de waarschuwingen tegen het ge
bruik van vuur, maar even verder 
wordt de nationale „sport” van het 
bermbranden in het voorjaar, waarbij 
flora en jonge fauna wordt vernietigd, 
toegelaten......  en aangeprezen. Onbe
grijpelijk is het, dat hier de wetgever 
niet ingrijpt.
En wat het vuur nog heeft gespaard, 
wordt door gifspuiten wel als onkruid 
doodgespoten. Die dood heeft tegelijk, 
met behulp van aldrin en verwanten, 
jarenlang ongestoord onder de vogels 
kunnen huishouden. Is het een wonder, 
dat de stemmen tot bescherming van 
de natuur dikwijls nauwelijks konden 
doordringen ?
Nogmaals: het gaat hier niet om de 
beoordeling van elke gesignaleerde 
handeling. De mens moet wonen, leven, 
werken. Maar er zijn „grenzen” en de 
opvoeding, waarover hier wordt gespro
ken, ondervindt bij haar werk de grote

moeilijkheden van die spanning tussen ■ 
maatregelen, die het bestel neemt of 
toelaat — en heel vaak móét nemen — 
en de leefregels, die het individu be
hoort te volgen bij zijn verblijf in de 
natuur. Een spanning, die zich op meer 
terreinen van het leven voordoet en die 
misschien één van de voornaamste oor
zaken van huidige protesten en con
flicten is. Het kerkelijk leven, het 
sociale leven, de politiek geven voor
beelden!

Natuur als schepping
Met des te groter inspanning behoort 
dus de opvoeding, hier bedoeld, haar 
taak tot verantwoord omgaan met de 
natuur, tot het leren genieten van de 
rijkdommen, uit te voeren. Bezinning 
op de instelling tot die natuur, tot de 
schepping als geheel, is meer dan nood
zakelijk. Al te lang is verkondigd, dat 
zij als voornaamste — en soms als enige 
— functie had en heeft nuttig te zijn 
voor de stoffelijke welvaart van de 
mens. In die gedachtegang was de 
natuur er alleen maar om geëxploiteerd 
te worden. Onder haar „rijkdommen” 
werden verstaan die delen, die de wel
vaart van de mens konden vergroten. 
Wat voor hem „schadelijk” was, hem 
„hinderde”, moest worden uitgeroeid. 
Zelfs bij de huidige presentatie van het 
recreatievraagstuk worden motieven, 
die aan die „nuttigheidstheorieën” zijn 
verwant, gehoord. Bij deze opoffering 
van één onzer belangrijkste natuurge
bieden is o.a. als argument gebruikt, 
dat het slechts door een gering aantal 
mensen kon worden bezocht en derhal
ve voor de recreatie minder betekenis 
had. Soortgelijke redeneringen horen 
wij ook thans nog in de discussies over 
bedreigde landschappen.
Dat de natuur recht heeft op een eigen 
leven, dat het mede onze taak, is het 
geschapene met eerbied te beschermen 
en zijn rijkdom en schoonheid met ont
roering te genieten, is een belangrijk 
artikel in de grondwet voor de omgang 
met de schepping. Slechts na de aan
vaarding van deze regel kan gezond 
over het nut worden gesproken. Slechts 
op deze wijze is terugkeer tot en ver
keer met de natuur goed mogelijk, kan

gepoogd worden van een vreemdeling 
een vertrouwde te maken, kan de 
grondslag voor een werkelijke verrij
king worden gelegd.

Het spreekt haast vanzelf, dat de scho
len hier een grote en mooie taak heb
ben. De heer Molendijk schrijft, dat het 
specifieke werk op het gebied van deze 
opvoeding door velen buiten de school
uren met liefde en toewijding wordt 
verricht en dat dit juist (helaas) het 
bewjjs is, dat er in dit opzicht iets aan 
onderwijs en opvoeding mankeert. Hij 
ziet als voornaamste taak van de 
onderwijzer „de leerlingen buiten in de 
school- en werktuinen, op de school- 
wandeling, op de excursie naar bos en 
strand, attent te maken op het won
dere leven, dat zich daar afspeelt
De rechtstreekse aanraking met plant 
en dier, het gadeslaan van hun ontwik
keling, het medebeleven van de wisse
ling der seizoenen, leiden vanzelf tot 
een andere verhouding tot de natuur 
als totaliteit”

Gunstige ontwikkelingen
En dan wijst de auteur, die veel in de 
opvoeding^ mist, op gunstige ontwikke
lingen, op o.a. de stichting van \-er- 
schillende school- en werktuir op 
de invloed die (tot nu toe mei'Kbaar) 
van mensen als Heimans en Thijsse i» 
uitgegaan. Hij wijst op het zeer belang
rijke werk in een stad als Den Haag, 
die „de eer toekomt met de gemeente
lijke school- en kindertuinen als uit
gangspunt, nieuwe wegen te hebben 
ingeslagen, wegen, naar park en bos, 
duin en strand, naar de slootkant”. Den 
Haag, waar voor dit zeer belangrijke 
opvoedkundige werk, waarbij plant en 
dier in het natuurlijk levensmilieu 
worden gadegeslagen, talrijke excursies 
gemaakt en exposities gehouden wor
den, kinderboerderijen leven en litte
ratuur wordt verstrekt, jaarlijks meer 
dan 3 miljoen gulden uitgeeft. Waar 
speciale ambtenaren lessen op school 
geven en bovendien ook buiten de scho
len om veel geschiedt I
Andere steden zijn gevolgd. De belang
stelling is er. Dit blijkt ook uit de vele, 
vele boeken en tijdschriften, uit het 
vruchtbaar en omvangrijke werk van 
het Instituut voor Natuurbeschermings- 
educatie (I.V.N.), uit de belangstelling 
waarmede de wekelijkse radiopraatjes 
worden gevolgd, uit het groeiend aan
tal natuurwachten en natuurgidsen. uit 
druk begane natuurpaden, enz., enz.
Het instructieve werk van het Staats
bosbeheer heeft enorm veel bijgedra
gen en de A.N.W.B. met zijn landgoed- 
kampen moet met ere worden genoemd. 
Men leze over dit alles het boek van 
de heer Molendijk zelf.
Het is natuurlijk onmogelijk en ontoe
laatbaar tegelijk in enkele zinnen een 
oordeel over het „onderwijs” te geven. 
Het is daarvoor in deze tijd teveel 
belast met tal van problemen. Het zou 
tevens onrecht doen aan de velen, die 
zich tot het uiterste inspannen de leer
lingen dicht bij de natuur te brengen. 
Er is gelukkig een groot aantal, dat 
zonder de speciale titel schoolbioloog te 
bezitten, deze naam door hun praktisch 
handelen meer dan verdienen. Aller
wegen zal échter moeten worden erkend 
dat bezinning op inhoud en omvang 
van deze ,,opvoeding tot de natuur” 
eerste eis is. De woorden van de heer 
Molendijk aan het begin geciteerd, zijn 
juist. De tijd dringt. De massa’s moeten 
leren om te gaan met de natuur. Voor 
de televisie is hier eveneens een grote 
taak — zij behoort veel meer te worden 
ingeschakeld, hoe dan ook.

Wil inderdaad het ideaal van de ont
moeting van mens en natuur echter 
verrijking van het leven schenken en 
niet maar alleen en niet in de eerste 
plaats middel om buiten enge ruimten 
een korte tijd vrijheid te genieten — 
dan zal er nog heel wat moeten ge
schieden en veranderen.
Veranderen in de omgang met die 
natuur, veranderen in de waardering 
voor haar, die als Schepping dient te 
worden erkend.
Het woord recreatie krijgt dan in die 
ontmoeting diepere zih dan meestal het 
geval is.
Het is onze taak in de opvoeding mede 
te werken dit ideaal van levensverrij
king in de betekenis, die wij darraan 
willen en mogen geven, te bereiken.
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N. GRIFFIOEN & ZN.
BAAM BRU GGE

Thermöshell Huisbrandolie I 
D é  b randsto f voor u w  
cen tra le  v e rw a rm in g

Bel direct 02949 - 263 (2 lijnen) EK ROND
N.V. Rederijen 
Haringhandel

IMPORT - EXPORT

N. Parlevliet Jr.
KATWIJK AAN ZEE

Postbus 15 -  Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092-2283

PRINS N V. - DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

F a b r i k a n t  v a n :
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
T e l e f o o n  0 5 1  9 0 - 2 0 4 3

wanneer de kwaliteit 
moet
beslissen...
vraag dan

K G
koffie
in het 
luchtdichte 
Qoiidmetaai 
folie pah

K G  o r n  d e  k u  ■ tj.d iie .H  /

K A N IS  t  GUNNINK.KAIUIPEM

8 juli De 59-jarige groenteman Rosé heeft van koningin Elisabeth van
Engeland de riddertitel gekregen. Rosé maakte een solo-(zeil)tocht 
om de wereld. Wjj dachten dat onze solo-tochter mr. Joseph Luns 
die meer dan één wereldreis moet hebben gemaakt — en hier en 
daar zich danig heeft geweerd in zin en onzin — ook wel eens tot 
jonkheer mocht worden geslagen. Extra budgetaire voorzieningen 
komen er bovendien niet aan te pas.

9 juli De Kamer kan het niet laten. Reces . . .  en toch vergaderen de
commissies, die ook uit Kamerleden bestaan. Daar weet de onder
voorzitter Nederhorst over mee te praten. Hü ging zover, dat hü 
dreigde binnenkort de Kamer te laten bijeenroepen. Overigens bleef 
het bij dreigen. Ook een methode ! Gaat die meneer overigens nou 
nooit ééns met vakantie voor eigen rekening ? Je zou het haast 
zeggen.

10 juli In België is een piratenzender op komst — Radio Marina. A la
Veronica. Maar daar is reeds overleg gaande tussen P.T.T., de 
minister van Verkeer en van Defensie. Overleg over tegenmaat
regelen. Kom daar eens bjj ons in Nederland om ! Veronica bestaat 
al jaren, er is een Conventie van Straatsbxirg die piratenzenders 
verbiedt, maar opeenvolgende Nederlandse kabinetten doen alsof 
hun neus bloedt. Geen progressieve moed voldoende, kennelijk.

11 juli De vader van de 9-jarige Hanneke te Utrecht is tot vier jaar
gevangenisstraf veroordeeld wegens mishandeling. Begin vorig jaar 
brak vader één van haar armen. „Van de schommel gevallen” 
moest het kind tegen de dokter zeggen. Na herstel brak vader de 
arm op vier plaatsen: „Een ongeluk met de scooter”. Nog eens brak 
hij haar arm: „Weer van de schommel gevallen”. Totdat Hanneke 
bijna was gewurgd. Toen werd aangifte gedaan. Hoewel het publiek 
al lang wist dat Hanneke regelmatig en ernstig werd mishandeld. 
Zo schijnen er duizenden te zijn — als Hanneke. Moet het beroepsr 
geheim van de dokter niet eens op de helling ?

12 juli Samen uit — ja, gezellig. Da’s wel waar, maar kennelijk nog niet
voor de scheepsbouwindustrie. Dan maar onder druk van minister 
Leo (de Block) !

13 juli Wjj van de redactie gaan een tijdje met vakantie. Ten gerieve van
onze lezers slechts bij toerbeurt, dat wel. Zo zijn wij — vindt u 
het óok zo goed ?

Holwerda - Zonen
Dokkum 
05190 - 2292

Drachten 
05120 - 2157

Lelystad 
03200 - 400

Alle transporten
BINNEN- EN BUITENLAND

SPECIAAL VERHUIZINGEN

Meubeltransporten

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS

_̂ lle soorten groot en klein 
komen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. VAN HOUWELINGEN 
MOORDRECHT

Telefoon 305 (01827) . Weteringstraat 4

ZAKKEN
Voor ALLE VERPAKKINGSDOELEINDEN

T. SPAAN
Van Berekenrodestraat 15 - Roterdam-W. 
Telefoon 010 -269195' Telegr. TESPA

N .V . G. H AAK
Van Berekenrodestraat 15 - Rotterdam-W. 
Telefoon 010 - 269195 Telegr. HABAG 

Postbus 6043 
IMPORT - EXPORT

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
^  geldleningen en hypotheken

financiering van auto’s, caravans 
en boten
verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor overheidsper
soneel)

is het aores

*

*

WARNAAR s ASSURANTIËN
Staringlaan 264 • Papendrecht
Tel. 01859 - 51807

UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

VEROLM E

UNITED

SH IPYARD S

ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 162500

Scheepsbouwwerven 

A. VU YK  EN ZONEN
CAPELLE AAN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie

TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A. v. d. Werff
Onderhoud en reparatie 
van schepen

D O E S B U R G  . TELEFOON 0 8 3 3 4 - 2 2 7 5

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 Ijjnen)

Alle transporten te water

W .  V i s s e r  &  Z n .  n . v .

Scheepswerf - motorenherstelplaats
Ankerpad 2 - Telefoon 02230 - 2887 

DEN  H EL D ER

N I E U W B O U W  e n  R E P A R A T I E

F a .  C .  A m e l s  &  Z n .
„Welgelegen ’  Makkum 

S C H E E P S W E R F  en  M A C H I N E F A B R I E K

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon
WA RTENA

N I E U W B O U W

van zee-, rivier- en binnenvaartschepen
TELEFOON 05105 - 271

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handeisondernem ingen N.V.

Kantoor: Veersedijk 233 - HENDRIK IDO AMBACHT 
Telefoon (01850) 28000 - 28886

NV. Gereedschapfabriek
Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762-241 

G E R E E D S C H A P P E N  voor de metaalindustrie
A. BAARS A.zn

Exploitatie van baggermaterieel N.V.
VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

Constructiewerkplaats
en machinefabriek ■

Nieuw Lekkerland - Telefoon 436
• STAALCONSTRUCTIES VOOR- GEBOUWEN e.d.
• ALLE SOORTEN KRANEN

Scheepswerf A. Baars A.Zn N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

N.V. Scheepsbouwwerf v.h.

F I R M A  A .  L A N S E R
Sliedrecht * Holland

FA. J. A VISSCHER & ZO O N
Sluisstraat 41 - Telefoon 05208 - 1259 - 1546

Zwartsluis

Directieboten Sieepvletten Dekschuiten
S c h i l d e r s b e d r i j f  

F. J .  K l o e t  &  Z o o n
V L A A R D IN G E N  T E L E F O O N  010 - 343276 
S P IJ K E N IS S E  T E L E F O O N  01880 - 2192

FIRMA DE REK EN HORSMAN
Fabriek van scheepslieren

DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL
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PROF, TROOST, hoogleraar aan 
de Vrye Universiteit, heeft 

ons geen geringe dienst bewezen 
door over dit onderwerp een ge
schrift uit te geven onder de titel: 
Kerkelyke verantwoordelijkheid 
voor de politiek (Uitg. Kok, 1967, 
100 pag.). Men kan zeggen, dat dit 
onderwerp niet nieuw is. Men 
kan met evenveel recht zeggen, 
dat het zeer actueel is, nu men aan 
alle zijden kan horen, dat de kerk 
zich in deze wereld alleen „waar 
kan maken” , wanneer zij in de 
brandende politieke en sociale 
vraagstukken van deze tijd, natio
naal en internationaal, een duide- 
lyk en krachtig standpunt in
neemt.
Prof. Troost behandelt deze vragen naar 
aanleiding van het enige jaren geleden 
door de generale synode van de Ned. 
Herv. Kerk gepubliceerde geschrift: „De 
politieke verantwoordelijkheid van de 
kerk”. Hij geeft daarvan een grondige 
analyse en een indringende beoordeling. 
Enerzijds toont hij zich dankbaar voor 
de veelszins evenwichtige wijze, waarop
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hierin door of namens de Hervormde 
Synode positie gekozen wordt in de vra
gen van kerk en politiek. Anderzijds is 
zijn beoordeling toch overwegend kri
tisch en komt hij tot een geheel andere 
positiebepaling, op grond van principiële 
theologische en wijsgerige overwegin
gen. Toch heeft hij kans gezien zich 
hierbij niet in allerlei theoretische specu
laties te verliezen, maar blijft hij bij
zonder goed bij de praktijk en bij de 
tijd. Daarom verdient zijn geschrift rui
me aandacht van allen, die zich zowel 
voor de kerk als voor de politiek inte
resseren. Vooral nu velen menen het 
christelijk karakter van de piolitiek heel

alleen Murox heeft

MUUftVERFINOUSTRtC
hoogeveen

IN DIT NUMMER 
Naar aanleiding van een reactie 
op de artikelen over echtschei
ding vertelt de schrijver van die 
artikelen, mr. A. Herstel iets over 
de „contre-lettre” en het gebruik 
daarvan bij echte echtscheidings
procedures. Pag. 2.
Op pagina 3 schrijft een militaire 
medewerker een tweede artikel 
over de defensienota.
„Stagnatie en dynamiek in de 
tuin van Europa” is de titel van 
een artikel van drs. P. Bukman, 
secretaris van de Ned. Chr. 
Boeren- en Tuindersbond. De 
schrijver schetst de betekenis 
van de tuinbouw en met name de 
groenteteelt in ons land. Pagina 
4 en 5.
Op pagina 7 schrijft de heer J. P. 
van Rijswijk over „Het Duitse 
dilemma”, n.a.v. een speciaal 
nummer van het blad „Oost- 
West”.
In verband met de vakantie ver
schijnt het volgende nummer van 
Nederlandse Gedachten op 10 
augustus.

wat eenvoudiger te kunnen stellen dan 
in de tijd van de vele christelijk-poli- 
tieke „beginselen” en daarom voor de 
bevordering van hun politieke inzichten 
al spoedig een beroep op de steun van 
de kerk doen, kan het boekje van prof. 
Troost ons bewaren voor al te voor
barige conclusies.
Wat is nu echter de strekking van zijn 
betoog? Misschien mag men dit in twee 
punten samenvatten; zijn strijd gaat in 
de eerste plaats tegen de verkerkelijking 
van de politiek. En in de tweede plaats 
handhaaft hij met grote kracht de eigen 
en zelfstandige verbinding van de p>oli- 
tiek met het christelijk geloof.

Tegen verkerkelijking
Voor Troost staat het vast, dat de kerk 
iets met de politiek te maken heeft. 
Want de kerk belijdt en predikt Chris
tus als de Heer der wereld, in Wie al 
wat in de hemel en op de aarde is zijn 
integratiepunt vindt. De wijze, waarop 
de kerk in haar gebeden, zielszorg en 
verkondiging de politiek betrekken 
moet, ligt in de concentrering van alle 
gedachten en daden op het heil in 
Christus en op de komst van zijn Rijk. 
Anderzijds is Troost echter — ik mag 
wel zeggen; — vuurbang voor de wijze, 
waarop in allerlei nieuwe beschouwin
gen, van de kerk verlangd wordt, dat 
zij zich praktisch en concreet in de po
litieke vragen zal laten betrekken. Het 
gaat hem hierbij vooral om de zelf
standigheid — ook de christelijke zelf
standigheid — van de politiek tegen
over de kerk. Hij verzet zich met name 
tegen de gedachte (die hij ook in het 
geschrift van de Herv. Synode vindt), 
als zou de politiek meer „werelds” zijn 
dan de kerk en als zou dus de kerk de 
aangewezen instantie zijn om de chris
telijke eis voor de politiek te onder
scheiden en tot uitdrukking te brengen. 
Troost moet van deze twee-rijken-leer 
niets hebben. Vooreerst moet de kerk, 
om de politiek ambtelijk te kunnen be
geleiden, zich afhankelijk maken van 
allerlei deskundigen. Verder loopt zij 
het gevaar het evangelie te vereenzel
vigen met een bepaalde politieke stel- 
lingname en zal zij gemakkelijk inner
lijke verdeeldheid zaaien onder haar 
eigen leden; ook zal zij nooit verder 
kunnen komen dan tot een tendentieuze 
selectie uit de vele brandende kwesties, 
die politiek om oplossing schreeuwen. 
Reeds van de kerk uit gezien is de ker
kelijke bemoeiing met concrete politieke 
vraagstukken dus een hachelijke zaak. 
De keerzijde is echter niet minder ern
stig, nl. de bevoogding van de politiek 
door de kerk. Dat moet een averechtse 
uitwerking hebben. Reeds wordt, óók 
door dominante theologieën, in onze da
gen bepleit, dat de politiek niet alleen 
iedere kerkelijk, maar ook ieder confes
sioneel karakter moet laten varen en 
zich tot seculaire zakelijkheid moet be
palen. De poging van de kerk hierin zo 
nu en dan te interveniëren zal deze on
vermijdelijke tegenpool van alle cleri- 
calisme, nl. de secularisatie, nog te meer 
oproepen.
Daarentegen stelt Troost dan met grote 
kracht, dat de beiydenfs van Christus, 
als Heer en integratiepunt van alle din
gen, voor de politiek haar eigen chris
telijke roeping meebrengt en haar op

vervolg op pag. 3
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Eén van de lezers van dit blad 
reageerde op de artikelen over 

echtscheiding, welke enige tijd ge
leden werden gepubliceerd. Hij 
wilde, dat ondergetekende nog iets 
zou zeggen over de zogenaamde 
„contre-lettre” . Om aan tè duiden, 
wat daarmee wórdt bedoeld, kan 
ik het beste de briefschrijver — de 
heer R. de Jong uit Breda — aan 
het woord laten: „Een man vdl van 
z’n vrouw af, kan haar niet be
schuldigen van overspel, omdat dat 
niet waar is. Hij wil zelf ook niet 
van overspel beschuldigd worden. 
De vrouw bewilligt er tenslotte in 
haar man „z’n vrijheid terug te 
geven” en laat zich officieel van 
overspel betichten, althans weer
spreekt dat niet. Ze wil echter wel 
in handen krijgen een door haar 
man ondertekende „contre-lettre” , 
waarin hij stelt, dat dat overspel 
slechts om formele redenen is ge
noemd en dat dat in feite niet waar 
was”.
Zulke verklaringen worden in de 
echtscheidingspraktijk inderdaad re
gelmatig opgesteld. Genoegzaam is in 
dit blad uiteengezet, hoe een echt- 
scheidingsvonnis door middel van de 
„grote leugen”  verkregen kan wor
den. Wanneer twee gehuwden door 
een leugen zich een „echtscheidings
grond” moeten verwerven, dan ligt het 
voor de hand, dat zij er ten opzichte 
van elkaar en vooral ten opzichte van 
de buitenwereld behoefte aan hebben 
de „vuile lucnt” weer helder te ma
ken. Zij doen dat door zo’n „contre- 
lettre”, letterlijk vertaald, een tegen- 
brief. Het is een regelrecht gevolg van 
de huidige praktijk.
Deze „contre-lettre” moet overigens 
niet worden verward met het begrip 
„contre-lettre” uit het bewijsrecht, zo
als aangeduid in artikel 1910 BW.
De briefschrijver uitte zijn veront
waardiging over het feit, dat officieel 
van zo’n tegenbrief kenms zou worden 
genomen. Ik ken geen praktijkgevallen 
waarin een tegenbrief in het kader 
van de echtscheidingsprocedure ter 
tafel is gekomen bij de rechter. Dit 
komt mij ook zeer onwaarschijnlijk 
voor, omdat de rechter ertoe zou kun
nen komen de echtscheidingsvordering 
af te wijzen c.q. niet ontvankelijk te 
verklaren.
Wel is denkbaar, dat zo’n verklaring 
een rol speelt bij een onderhoudspro- 
cedure. De echtgenoot, op wiens ver
zoek de echtscheiding is uitgesproken, 
kan door de rechtbank, indien hij geen 
genoegzame inkomsten tot zijn levens
onderhoud heeft, uit de goederen van 
de andere echtgenoot een uitkering tot 
onderhoud toegelegd krijgen. Wanneer 
nu één der echtelieden „de schuld op 
zich heeft genomen” en de echtschei
ding dus tegen hem is uitgesproken, 
dan kan hij uiteraard later proberen

„CONTRE-LEDRE
EN
ECHTSCHEIDING
DOOR MR. A. HERSTEL

/ /

de rechter ervan te overtuigen, dat hij 
inderdaad „onschuldig” is en dat in 
werkelijkheid de echtscheiding ten on
rechte tegen hem is uitgesproken. Bij 
de Nederlandse rechter zal een beroep 
op een tegenbrief in dit verband waar
schijnlijk geen succes hebben. De Ho
ge Raad der Nederlanden, ons hoogste 
rechtscollege, heeft namelijk uitge
maakt (arrest van 6 mei 1954, Ned. 
Jurisprudentie 1954 nr. 296), dat bij 
het toeleggen van een uitkering tot 
onderhoud maatstaf moet zijn het 
echtscheidingsvonnis, zoals dat luidt, 
De rechter mag de waarheid van de
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inhoud van dat vonnis niet onderzoe
ken. Af gezien van de juridische be
zwaren zou dit immers de onwaarach
tigheid van de echtscheidingspraktijk 
nog duidelijker en zelfs officieel aan de 
kaak stellen.
Een tegenbrief kan derhalve een ex- 
gehuwde hoogstens zuiveren van de 
blaam, dat hij of zij overspel heeft ge
pleegd, maar verder sorteert zulk een 
verklaring geen effect. Doordat in de 
meeste gevallen, waarin van de „grote 
leugen” gebruik moet worden gemaakt, 
de man „de schuld op zich neemt” — 
een laatste blijk van ridderlijkheid te
genover zijn vrouw — en tevens in het 
merendeel der onderhoudsprocedures 
de man voor een uitkering tot onder
houd wordt aangesproken (hij is im
mers veelal kostwinner) zal de, contre- 
lettre” -affaire met betrekking tot het 
onderhoud voornamelijk een theore
tische rol spelen.
Partijen kunnen wel ter gelegenheid 
van een op handen zijnde beëindiging 
van de huwelijksrelatie een zogenaamd 
„echtscheidingsconvenant” opstellen, 
c.q. doen opstellen. In een overeen
komst, die aan de procedure vooraf 
kan gaan, leggen partijen vast, wat er 
zoal over en weer gepresteerd moet 
worden.
Zo is het mogelijk — en dat gebeurt 
ook zeer geregeld — dat de echtelieden 
een overeenkomst sluiten aangaande 
de uitkering tot onderhoud. Aan zulke 
overeenkomsten zijn partijen gebon
den. Het is wel mogelijk, dat de rechter 
wordt gevraagd een bij overeenkomst 
vastgestelde uitkeping te wijzigen. Men 
tracht wel eens bij zo’n overeenkomst 
de andere partij af te dwingen van 
onderhoud af te zien. Zodanige over
eenkomsten zijn echter niet verbin
dend. De wet bepaalt dat uitdrukkelijk. 
Wanneer dus een vrouw, op wier ver
zoek een echtscheiding is uitgesproken, 
een overeenkomst heeft gesloten met 
haar man — misschien onder druk van 
de omstandigheden —, waarin zij on
der meer afziet van een uitkering tot 
levensonderhoud, doch in behoeftige 
omstandigheden komt te verkeren, dan 
kan zij de rechter ondanks die over
eenkomst toch vragen haar uit de goe
deren van de man een uitkering toe te 
leggen.

VRAGEN
VAN
KAMER
LEDEN
De heren Van Bennekom (A.R.P.) Ter 
Woorst (K.V.P.), Van Rossum (S.G.P.), 
en Van der Peijl (C.H.U.) hebben aan de 
ministers van Verkeer en Waterstaat, 
van Landbouw en Visserij en van Fi
nanciën gevraagd:
1. Is het de bewindslieden bekend, dat 
in de kringen van oesterkwekers grote 
onzekerheid en ongerustheid bestaat 
met betrekking tot de uitkeringen inge
volge de wet van 16 september 1966 
(Staatsblad 399), houdende tegemoetko
ming in de schade van oesterkwekers?
2. Is net waar, dat sommige tot riu toe 
uitgekeerde voorschotten ver beneden 
de redelijke verwachtingen van het be
drijfsleven zijn gebleven?
3. Kunnen bovenbedoelde teleurstel
lingen mede zijn veroorzaakt, doordat 
er vertraging is ontstaan bij het vast
stellen van de normen en maatstaven 
die als richtlijn voor de uitkering zou
den moeten gelden?
4. Zijn de bewindslieden bereid te 
doen wat in hun vermogen is om een 
versnelde en billijke tegemoetkoming 
in de schade te bevorderen, zodat de 
gedupeerden in staat worden gesteld tot 
verdere omschakeling in de door hen 
gewenste richting over te gaan en kun
nen zij bij benadering zeggen binnen 
welke termijn een en ander volledig 
kan zijn afgewikkeld?

Drs. R. Zijlstra heeft op 12 juli j.1. aan 
de ministers van buitenlandse zaken, 
zonder portefeuille ej van landbouw en 
visserij vragen gesteld met betrekking 
tot de voedselvoorziening in Biafra.
In de toelichting op de vragen consta
teert hij dat snelle en afdoende hulp 
nodig is, omdat alle berichten uit Biafra 
wijzen op het bestaan van een nood
situatie.
De heer Zijlstra wijst er op, dat in de 
E.E.G. discussies plaatsvinden omtrent 
de bestemming van de voedselhulp van 
1,035 mln ton graan, die in het kader 
van de Kennedy-ronde is overeengeko
men. Er is voorzien in de mogelijkheid 
van een hulpverlening in urgente geval
len, de zogenaamde noodhulp, waarbij 
gedacht wordt aan een percentage van 
10 a 12 pet.

Concreet vraagt hij, of de regering 
bereid is Biafra als een zodanig nood
geval te beschouwen en in Brussel het 
initiatief te nemen cm voedselzendingen 
naar dit land mogelijk te maken.

Hij voegt hieraan de vraag toe of de 
regering nu reeds het percentage nood
hulp van het Nederlandse aandeel voor 
Biafra beschikbaar wil stellen.
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BIJSTUREN
DEFENSIENOTA II

DOOR H. ALGRA DACHT

T w e e  ministers van financiën, 
Vondeling en Witte veen. 

Mr. Biesheuvel heeft zich eens ver
stout te zeggen dat het één pot nat 
was.
En hij had in een bepaald opzicht 
nog gelijk ook.
Een minister van financiën is een 
machtig man, vooral in het oog 
van zijn ambtgenoten. Want hij 
zegt, hoe groot de koek is en welk 
stuk ieder departement krijgt. 
Maar hij is toch niet zó machtig, 
als sommigen denken. Want hij 
weet, voordat hij hegint, eigenlijk 
al, waar hij aan toe is. Hij weet, 
dat hij alles moet proberen te pas
sen binnen „de ruimte” , en hoe 
groot die ruimte is, dat heeft hij 
nu net niet voor het zeggen. An
ders gezegd: een minister van
financiën is bij zyn gehele beleid 
gebonden aan bepaalde gegevens, 
die hij niet in de hand heeft.

Als het nationale inkomen jaarlijks 
met 6 % toeneemt, dan zal hij het niet 
in zijn hoofd halen, om te zeggen, dat 
dan de Rijksuitgaven jaar op jaar best 
met 10 “/o kunnen toenemen, want als 
jer te weinig is, dan is er altijd de mo
gelijkheid van inflatoire financiering. 
Geen minister van financiën met in
zicht en verantwoordelijkheidsbesef 
leent zich voor een domme en gevaar
lijke politiek. Hij begint, met over de 
ruimte te praten en zijn slotconclusie 
heelt weer met ruimte te maken. En

vervolg pag. 1

MOET DE KERK ZICH 

MET DE POLITIEK 

BEMOEIEN?
eigen „christelijke voeten” stelt. Voor 
deze zelfstandigheid van de politiek 
t.o.v. de kerk, ook en juist waar het 
om de band tussen geloof en politiek 
gaat, vindt prof. Troost krachtige steun 
in de wijsbegeerte der wetsidee.

Eigen christelijke aard en 
inhoud van politiek
Een niet minder belangrijk punt in de 
verhouding van kerk en politiek is de 
vraag, waaraan de politiek zich moet 
toetsen, om aan haar in christelijke zin 
opgevatte roeping te beantwoorden. 
Hier neemt prof. Troost krachtig stel
ling tegen het denkbeeld, als zou de 
kerk, in haar samenleving en wijze van 
bestaan, „model” moeten staan voor de 
politiek. De kerk — zo zegt men dan — 
leeft in „de nieuwe werkelijkheid van 
de liefde” en moet vandaar uit voor de 
staat en in het algemeen voor de wereld 
een kritisch en opvoedend voorbeeld 
zijn. Zij moet als exponent van de toe
komende wereld alvast inschuiven in 
de oude, ook in de politiek. Troost keert 
zich met kracht tegen deze opvatting. 
Wat de politiek christelijk maakt is 
niet, dat zij zoveel mogelijk de maat
staven van de kerkelijke samenleving 
tot de hare maakt. Immers, hoe zou de 
kerk model kunnen staan voor de ver
vulling van de zo andere taak, die de 
staat heeft? Veeleer ligt de opdracht 
voor de christelijke politiek daarin, dat 
zij de eigen aard en grenzen van het 
staatkundig handelen aan het licht 
brengt en betracht. Dat betekent voor 
Troost niet alleen de afwijzing van de 
fascistische en communistische vergod
delijking van de staat, maar ook van de 
liberalistische en socialistische verabso
lutering van de democratie. Of om nog 
een andere doorsnede te geven: het is 
niet het zoveel mogelijk uitbannen van 
de macht (als politiek instrument) en 
het daarvoor in de plaats stellen van de

misschien irriteert het wóórd ruimte 
hem v/el eens omdat het zo nauw ver
want schijnt te zijn met krapte.

TAAN komt op ieder departement een- 
zelfde situatie. De minister en zijn 

naaste medewerkers weten, waar ze 
aan toe zijn. Binnen een bepaald kader 
van financiële mogelijkheden moeten 
zij hun beleid vaststellen. En voor de 
rest keert de wal het schip. En in deze 
vakantiemaand is het op de departe
menten al maar passen en meten.

Twee conclusies liggen voor de hand. 
Vooreerst, regeren is in sterke mate 
bijsturen. Het nieuwe initiatief van de 
bewindsman heeft veel weg van een 
correctie, een aanvulling. De algemene 
lijn blijft dezelfde, al wisselt de naam 
van de verantwoordelijke minister.
En in d,e tweede plaats: hie meer men 
de financieel-economische aspecten van 
het Regeringsbeleid als de hoofdzaak 
beschouwt, hoe meer men daarmee 
aanvaardt, dat Vondeling en Witteveen 
één pot nat is en dat zulks eigenlijk 
vanzelf spreekt.

p 'N  meteen aanvaardt men nog iets 
^  anders, al wordt het zelden duide
lijk gezegd. Dat n.1. de politiek maar 
een randverschijnsel is. Beslissend is, 
wat in het bedrijfsleven gebeurt, be
slissend is, hoe de produktie zich ont
wikkelt en hoe de handelsbalans er 
uit ziet; de nieuwe mogelij'-heden, de 
veranderingen en bindingen, ze komen 
uit het bedrijfsleven. En of de minis
ters en de Kamerleden zullen praten 
over 4 “/o ruirhte of over 6 “/o, dat is 
een zaak achteraf, nadat de situatie in 
de economie zichtbaar is geworden, èn

Prof. dr. H. N. Ridderbos

liefde, die de politiek in christelijke zin 
bepaalt, maar de bevordering en de 
handhaving van de publieke gerechtig
heid en billijkheid; want daarin ligt de 
eigen taak van de overheid. Dat bete
kent niet de eigenwettelijkheid van de 
zgn. „sociale structuren” , die juist in 
de leer van de twee rijken tot zulke 
fatale gevolgen heeft geleid. Het bete
kent wél de eigen aard, de eigen „logi
ca” van het politieke denken en han
delen, die men niet met die van de ker
kelijke gemeenschap mag vereenzelvi
gen of daarnaar mag afmeten.
Ik ben mij bewust slechts enkele hoofd
lijnen uit het geschrift van prof. Troost 
te hebben aangewezen. Het boek zelf 
is veel rijker, genuanceerder en inte
ressanter. Het bevat naar mijn overtui
ging een gezond medicijn tegen allerlei 
hele en halve onwaarheden, die onder 
christelijke verpakking op de markt 
worden gebracht. Het stelt zich niet te
vreden met een algemeen begrip van 
„christelijke inspiratie”, maar wil we
ten wat daaronder verstaan moet wor
den. Bovenal weert het de kerkelijke 
bevoogding van de politiek af, ook in 
die zin als zou de politiek aan de ker
kelijke vergaderingen haar instructies 
moet ontlenen of aan de kerkelijke sa
menleving haar maatstaven.
In dit alles vertolkt prof. Troost, in

een zaak van prognose, voorzover de 
deskundigen, die geen politieke ver
antwoordelijkheid dragen, er in slagen, 
die prognose met voldoende zekerheid 
op te stellen.

DIJSTUREN, dat is ook een kwestie 
van kostenverdeling. Wat moet aan 

sociale voorzieningen komen uit pre
mieheffing, wat kan uit de algemene 
middelen worden betaald? Hoe kan de 
consumptie iets worden bevorderd of 
beperkt; hoe groot moet de loonquote 
zijn en hoe groot de spaarquote?
De gewone man meent vaak, dat de 
geleerden het nooit met elkaar eens 
zijn maar het merkwaardige is juist 
dat over de „beschikbare ruimte”, 
over de trend, die zal gePen en zicht
baar worden, de eeleerden het altijd in 
hoofdzaak met elkaar wél eens zijn of 
zo goed als eens.
En de discussie gaat dan over secun
daire vragen, hoeveel er moet worden 
bij gestuurd en vooral wannéér dat 
moet gebeuren.

17 N als de begrotingen worden inge- 
^  diend, met de geleerde toelichting, 
die Miljoenennota heet, dan lijkt het 
een drooggekookte schotel gort.
En het politieke debat dient dan, om 
er een pikante saus over te gieten, 
met heel veel politieke paprika, zodat 
de gasten beginnen te geloven, dat het 
verschil tussen Vondeling en Witteveen 
groter is dan tussen een weldoener en 
een struikrover.
Natuurlijk is dit een eenzijdig verhaal, 
maar in de maand, waarin de begro
tingen worden opgemaakt, heeft dit 
verhaal toch recht van bestaan.

nieuwe vorm en in een met grote be
kwaamheid gevoerde dialoog met aller
lei contemporaine denkbeelden, een 
stuk beproefde en naar mijn overtuiging 
ook bijbels gefundeerde politieke wijs
heid. Daarom acht ik zijn geschrift juist 
in de tegenwoordige theologisch-politie- 
ke constellatie van grote betekenis en 
beveel het gaarne ter overweging aan. 
Geheel zonder kritiek ben ik niet. Hoe
zeer ik het met Troost eens ben in zijn 
bestrijding van de verkerkelijking van 
de politiek, zoals hij die in meer dan 
één opzicht aanwijst in het stuk van 
de Hervormde Synode, soms ontkomt 
hij m.i. niet aan het gevaar in een an
der uiterste te vervallen, nl. door de 
kerk alle inzicht en bevoegdheid inzake 
de politieke en sociale problematiek te 
ontzeggen. Er is steUig reden om de 
ambtelijk sprekende kerk haar grenzen 
goed duidelijk te maken.
De implicaties van het koningschap van 
Christus voor het politieke en hef so
ciale leven te verstaan is niet het pri
vilege van de kerkelijke vergadering; 
maar het is dit óók niet van de afzon
derlijke of georganiseerde christen-poli- 
tici.

Opdracht
Hier is meer wisselwerking, hier is m.i. 
ook een ruimere volmacht voor de kerk 
dan waarvoor prof. Troost in zijn pole
miek tegen de verkerkelijking ruimte 
laat. Ook als het gaat over de eigen 
aard en eigen wet van het politieke 
handelen zal men, om niet in een na
tuurlijke theologie of filosofie terug te 
vallen, terdege „de bril” van het evan
gelie nodig hebben; een bril waarvan 
de ambtelijke kerk zéker niet het mono
polie bezit, maar de niet-ambtelijke 
evenmin. Hier is geen absolute boedel
scheiding mogelijk, tenzij men ih een 
onwerkelijk schematisme vervalt.
Het is ver van mij prof. Troost hiervan 
te willen beschuldigen. Als ik zijn boek 
lees, heb ik het gevoel het met hem in 
de praktijk goed eens te kimnen wor
den. Mijn vraag aan hem zou echter 
zijn, of hij, door alles te „concentreren” 
op het belijden van de kerk, voor het 
profeteren van de kerk in de politieke 
en sociale werkelijkheid nog wel ruim
te overlaat. Een waagstuk, ja, in zekere 
zin, en daarom te duchten; maar een 
opdracht óók en daarom, waar het kan 
en waar het moet, niet te ontlopen!

VOOR
ONZE
DEFENSIE-
INSPANNING

(van een militaire medewerker)

Schreven wij een vorige keer over de 
taken van de NAVO, thans willen wij 
wat meer aandacht besteden aan onze 
defensie-inspannirg. Wie de nota inza
ke het NAVO- en het defensiebeleid 
zorgvuldig leest, zal bemerken dat de 
bewindslieden de financiële middelen 
die voor de zorg van onze veiligheid 
beschikbaar worden gesteld, nauwelijks 
voldoende achten Het deel van ons na
tionaal inkomen dat wordt besteed aan 
defensie, neemt voortdurend af. Bedroeg 
het b.v. in 1963 4.8“/o, voor het jaar 19G8 
is het 4.1“/o en een verdere verminde
ring ligt in het verschiet.
Dat de bewindslieden over deze ontwik
keling bezorgd zijn is begrijpelijk. In 
déze tijd immers lijkt een vermindering 
van onze defensie-inspanning aantrek
kelijk en gemakkelijk te realiseren. 
Maar vergeten wordt dat — mede onder 
invloed van ontwikkelingen op het ge
bied der techniek — jaren en nog eens 
jaren „ijn gemoeid met de opbouw van 
een efficiënte krijgsmacht en dat daar
mede niet meer zoals in het verleden 
kan worden gewacht tot het moment 
dat de dreiging acuut wordt. De vraag 
moet dan ook worden gesteld of het hui
dige percentage voldoende is om de ge- 
vechtswaarde van de krijgsmacht op het 
noodzakelijke peil te houden. Om dit te 
kunnen beoordelen is het o.a. gewenst 
de inspanningen op het gebied van de 
defensie aan beide zijden van het Ijze
ren Gordijn met elkaar in verband te 
brengen.
Welk beeld levert dit op? Voor wat 
betreft de NAVO geldt dat met name in 
de Europese landen de druk op de de
fensiebegrotingen steeds toeneemt en 
aangedrongen wordt op een kwantita
tieve vermindering van de NAVO-bij- 
dragen. Frankrijk is uitgetreden. Enge
land en Amerika hebben hun strijd
krachten op het vasteland in omvang 
teruggebracht en een verdere reductie 
kan worden verwacht.

Daar staat tegenover dat de inspan
ning van de landen van het Warschau
pact geen ogenblik verslapt. De moder
nisatie van de strijdkrachten gaat on
verminderd voort. Hierbij wordt o.m. 
gestreefd naar een grote mate van 
standaardisatie op allerlei gebied met 
als gevolg dat deze landen voor een ver
gelijkbare hoeveelheid geld, meer ge
vechtskracht verkrijgen dan het westen. 
Het zorgelijke bij dit alles is dat het 
hier niet gaat om het inlopen van een 
achterstand, maar om het vergroten van 
een voorsprong speciaal op het gebied 
der conventionele middelen. De mili
taire positie der Oostbloklanden wordt 
steeds sterker hetgeen o.a. tot uitdruk
king komt in de verhoging van activi
teiten in het Middellandse zeegebied 
en in de handhaving van sterke strijd
krachten in Oost Europa.
Dat deze situatie de tegenstander kan 
verleiden tot een militair avontuur op 
beperkte schaal behoeft geen betoog. 
Bovendien wordt het gevaar steeds gro
ter dat wij ingeval van toenemende 
spanningen ofwel moeten toegeven aan 
de politieke druk van het Oosten, ofwel 
voor de verzekering van onze veiligheid 
moeten grijpen naar nucleaire middelen 
met alle risico’s daaraan verbonden. 
Dat de bewindslieden de verantwoor
delijkheid voor de zorg van onze veilig
heid blijven dragen betekent dat zij 
nog mogelijkheden zien om met de 
thans ter beschikking staande middelen 
aan onze verplichtingen te voldoen.
In een volgend artikel willen wij nader 
op deze mogelijkheden ingaan.
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plaats gaan innemen. Dit kan ook uit 
andere gegevens worden afgelezen. Zo 
is het aantal grondgebiruikers met 
hoofdberoep tuinder van 1959-1965 nog 
met bijna 2“/o gestegen, terwijl het aan
tal landbouwers in dezelfde periode met 
13“/o daalde. Ook de ontwikkeling van 
de oppervlakte grond in gebruik bij de 
tuinbouw vertoont een afwijkende ont
wikkeling. Van 1960-1966 daalde de op
pervlakte grasland en akkerbouw met 
bijna 4“/o en de oppervlakte tuinbouw 
met nog niet één procent.
Tenslotte zij in dit verband vermeld dat 
het aandeel van de tuinbouwprodukten 
in de waarde van de totale Nederlandse 
export al jarenlang schommelt tussen 
6Vü en ruim 7“/o, terwijl het aandeel 
van de totale land- en tuinbouw in de 
waarde van de Nederlandse export lang
zaam afneemt (1950: 46‘>/o, 1960; 31"/o, 
1967: 28"/ü). Ook dit wijst erop, dat de 
tuinbouw ten opzichte van de andere 
sectoren van de landbouw voor onze 
nationale economie in betekenis toe
neemt.

Gedrag consument geeft 
richting aan
Het gedrag van de consument is voor 
het wel en wee van de producent van 
de allergrootste betekenis. Dit geldt in 
het bijzonder voor de tuinders, die niet 
kunnen bouwen op een markt- en prijs
beleid, waarin duidelijke prijsgaranties 
zijn opgenomen.
Bezien we de ontwikkeling in de vraag 
naar groenten dan vallen twee dingen 
op:
— een verschuiving van de consumptie 

van grove naar fijne groenten.
:— een sterkte toename van de con-

vries. Maar van niet minder groot be
lang is in dit verband, dat het verwerk
te produkt voor de huisvrouw weinig 
werk met zich meebrengt, wat in het 
bijzonder aantrekkelijk is voor het toe
nemende aantal buitenshuis werkende 
vrouwen.
Het ligt geheel in de lijn der verwach
ting dat beide hierboven genoemde ont
wikkelingen in de komende jaren ver
der zullen gaan en dat is een van de 
belangrijkste factoren, die de toekomst 
van deze tak van de tuinbouw bepaalt.

Naar grotere eenheden
De strijd om het behoud van de renta
biliteit leidt overal in land- en tuinbouw 
tot vervanging van dure produktiemid- 
delen door goedkopere. In de praktijk 
komt dit het duidelijkst tot uiting in 
het proces van mechanisatie, waarbij de 
factor arbeid, die zeer snel in prijs ge
stegen is, wordt vervangen door kapi
taal, in de vorm van machines en werk
tuigen, die minder snel in prijs géste- 
gen zijn.
Het streven om de verzorging van de ge
wassen en de oogst in de vollegronds- 
tuinbouw te mechaniseren maakt het 
gewenst de produktie-omvang te ver
groten, omdat de mechanisatie anders 
niet kostenbesparend werkt. Dit heeft, 
samen met de groeiende betekenis van 
de teelt van groenten voor de verwer
kende industrie — die grote uniforme 
goedkope partijen vraagt — geleid .tot de 
invoering van de teelt van groentege
wassen op akkerbouwbedrijven. Op dit 
moment wordt al 25 a 30"/o van de vol- 
legrondsgroenten op akkerbouwbedrij
ven geteeld, terwijl de laatste jaren de 
leveranties aan de verwerkende indus
trie al voor meer dan de helft door

Als je zo eens wat mensen op 
straat zou vragen waar ze het 

eerst aan denken als ze het woord 
tuinbouw horen, dan krijg je waar
schijnlijk antwoorden als: het
Westland, veilingen, kassen, groen
te. Minder vaak zal je te horen 
krijgen: het Geestmerambacht,
Aalsmeer, Boskoop, bloembollen, 
champignons, terwijl er wel nie
mand zal zijn die zegt: rozenonder- 
lagenzaailingenteeltregeling. En 
toch horen ook deze laatste begrip
pen in de tuinbouwwereld thuis. 
Het beeld van de Nederlandse tuin
bouw wordt echter in sterke mate 
bepaald door de grote concentratie 
van glastuinbouw in de vierhoek 
Den Haag -Delft - Maassluis - Hoek 
van Holland; het Westland, de gla
zen zee. Hoe belangrijk dit tuin
bouwcentrum ook moge wezen, de 
Nederlandse tuinbouw is meer. In 
dit artikel zullen we trachten een 
beknopt beeld te geven van de be
tekenis van deze dynamische be
drijfstak, de ontwikkelingen die er 
gaande zijn en de vraagstukken, 
waar men mee te kampen heeft. 
Daarbij zal de nadruk vallen op de 
groenteteelt.

Verzamelnaam
Tuinbouw is een verzamelnaam. Het 
omvat niet alleen de groenteteelt onder 
glas, maar evenzo de groenteteelt in de 
open grond, de fruitteelt, de bloembol
lenteelt, de bloementeelt, buiten en on
der glas en de teelt van boomkwekerij- 
produkten. Een enorme verscheidenheid 
dus.
Zoals uit onderstaande tabel blijkt pro
duceren deze takken van tuinbouw met 
elkaar voor een waarde van bijna 2 
miljard gulden; voorwaar geen klein 
bedrag.

de produktiewaarde voor z’n rekening 
neemt. Ook zien we hoe groot de bete
kenis is van de sierteelt: bloembollen; 
13"/o, bloemen: 18"/o en bomen; 5"/o.
Een toename van de produktiewaarde 
met meer dan 60“/o in 6 jaar geeft aan 
hoe sterk de betekenis van de tuinbouw 
de laatste jaren is toegenomen. Was de 
rentabiliteit vanaf 1964 niet zo gedaald, 
dan zou de groei van de produktiewaar
de nog aanzienlijk groter zijn geweest. 

. Ook in relatieve zin neemt de betekenis 
van de tuinbouw toe. De produktiewaar
de van de tuinbouw vormde in 1966

in mln. gld. «/o toename sinds
1966 1960 in “/o

Groente onder glas 525 28 91
Groente open grond 319 17 44
fruit 250 13 16
bloembollen 240 13 29
bloemen en planten 330 18 150
boomkwekerij gewassen 90 5 120
vroege aardappelen, uien en
overige tuinbouwprodukten 109 6 28

Totaal 1863 100 61

We zien uit deze cijfers dat de groente
teelt onder glas weliswaar de belang
rijkste sector van de tuinbouw is, maar 
toch niet meer dan ruim een kwart van

18,9Vo van de totale produktiewaarde 
van land- en tuinbouw. In 1960 was dit 
nog 16,7. De tuinbouw is binnen de agra
rische bedrijfstak een belangrijker

sumptie" van verwerkte groenten 
(conserven, diepvries e.d.).

De afname van het gebruik van grove 
— doorgaans goedkope — groenten en 
de toename van het gebruik van fijne
re —• doorgaans duurdere — groenten 
hangt nauw samen met de welvaarts
ontwikkeling. Om een voorbeeld te ge
ven; de laatste 20 jaar is het gebruik 
van sluitkool per hoofd van de bevol
king jaarlijks met meer dan l “/o gedaald 
eu het gebruik van fijne produkten als 
kasaardbeien en champignons met meer 
dan l"/o per jaar gestegen. Samenhan
gend met deze ontwikkelingen in het 
consumptiepatroon hebben we in Ne
derland een enorme expansie gezien 
van de groenteteelt onder glas en een 
stagnatie in de ontwikkeling van de 
gespecialiseerde vollegrondstuinbouw.
De tweede hierboven genoemde ontwik
keling betreft het gebruik van ver
werkte groenten. Dit is van 1947-1965 

■ toegenomen van 8 tot 20 kg per hoofd 
van de bevolking, terwijl het gebruik 
van verse groenten in dezelfde periode 
constant bleef. De oorzaken van deze 
ontwikkeling zijn niet moeilijk te vin
den. De koopkracht is gestegen en de 
verwerkte produkten zijn goedkoper ge
worden en bovendien beter van kwa
liteit. Denk maar eens aan de diep-

akkerbouwbedrijven werd verzorgd. , 
(1962: 20«/o)
H e t  lig t  in  de  v e rw a c h t in g  d a t  de  v e r 
s c h u iv in g  v a n  de  v o l le g ro n d s g ro e n te -  
tee lt n a a r  de  a k k e r b o u w  z a l v o o r t g a a n  
w a n t ...
—  e r  is  een toe n e m e n d e  v r a a g  v a n  de  

v e rw e rk e n d e  in d u s t r ie ;
—  d e  a k k e r b o u w b e d r ij v e n  k u n n e n  op  

h e t  p u n t  v a n  de  p ro d u k t ie k o s t e n  goe d  
c o n c u rre re n  m e t  de  ge sp e c ia lise e rd e  
v o l le g ro n d sg ro e n te te e ltb e d r ijv e n ;

—  d o o r  de  o n t w ik k e l in g  v a n  de  te c h 
n ie k  k u n n e n  ste e d s  m e e r  g ro e n te n  
o p  a k k e r b o u w b e d r ij v e n  w o rd e n  g e 
teeld.

Weinig expansie mogelijk
Overzien we de factoren die de toe
komst van de groenteteelt in de volle- 
grond bepalen dan moeten we conclu
deren dat
— uitbreiding van de teelt ten behoeve 

van de verse consumptie niet ge
wenst is; de afzetmogelijkheden kun
nen door de groei van de bevolking 
nog iets stijgen, maar vermoedelijk 
niet eens in evenredige mate; de 
exportkansen worden er bovendien 
niet beter op, omdat overal in Euro
pa de zelfvoorzieningsgraad voor wat 
de verse groenten betreft stijgt;

— de teelt ten behoeve van de verwer-
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kende industrie heeft nog wel wat 
expansiemogelijkheden; het zullen 
échter vooral de akkerbouwbedrijven 
zijn die van deze ontwikkeling prp- 

, fiteren, tenzij het in de praktijk rrio- ; 
gelijk zal blijken gespecialiseerde ' 
vollegrondsbedrijven van 10-20 ha te 

.vormen, die grote quanta uniform 
produkt kunnen leveren, tegen een 
concurrerende kostprijs.

Glastuinbouw: enorme 
expansie
De groenteteelt onder glas heeft de laat
ste 20 jaar een geheel ander beeld te 
zien gegeven dan de groenteteelt in de 
volle grond. Een veel dynamischer, een 
veel expansiever ontwikkeling. Een paar 
cijfers kunnen dit illustreren. In 1951 
v'as de oppervlakte tuinbouw onder glas 
2445 ha; in 1967 5290 ha; een toename 
van meer dan lOOVo. Deze cijfers spre
ken nog meer als we daar bij vermelden 
dat het aandeel van het platglas in deze 
periode is afgenomen van 40"/o tot 5“/o. 
Het platglas is dus bijna verdwenen. 
Ook de verwarming van het staand glas 
heeft in deze jaren grote opgang ge
maakt. Daarbij stapte men over van ko
len op olie. De slang om de gewassen te 
gieten maakte plaats voor de regenlei- 
ding. De steekramen maakten plaats 
voor meer of minder geautomatiseerde 
luchtingsapparatuur, terwijl er ook ge
weldige verbeteringen tot stand kwa
men in de ziektebestrijding, de grond
bewerking, het ontsmetten van de grond, 
het vervoer op de bedrijven en de sor
tering van de produkten.
Zo bleek het mogelijk om de kg.-op- 
brengst van komkommers, tomaten en 
sla enorm op te voeren en steeds vroe
ger in het jaar op de markt te komen 
en steeds later in het jaar nog op de 
markt te zijn.
Deze gehele ontwikkeling heeft geleid 
tot een enorme produktie-uitbreiding. 
We zouden haast kunnen spreken van 
een explosie, met name in het begin van 
de zestiger jaren.
De uitbreiding van het areaal groente
teelt onder glas is uiteraard sterk in de 
hand gewerkt door de zeer gunstige 
verhouding tussen kosten en opbreng
sten, resulterend in flinke winsten.

T o td a t.........
Achteraf gezien moeten we concluderen 
dat deze ontwikkeling wat al te fors 
is geweest, en dat .de ontwikkeling van 
de vraag de ontwikkeling van de pro- 
duktie niet heeft kunnen bijhouden. Met 
als gevolg een enorme daling van de 
rentabiliteit. Kwam men op de stookbe- 
drijven in het Westland in 1963 gemid
deld nog aan een opbrengst van ƒ 126,— 
per ƒ 100,— kosten, in 1964 daalde dit 
opeens tot ƒ 102,—. Sindsdien heeft er 
weliswaar enig herstel plaatsgevonden, 
maar de rentabiliteit is laag gebleven.

En dat leidt er natuurlijk toe dat veel 
tuinders zich afvragen of er toekomst 
in hun bedrijfstak zit.

Vraag en aanbod
Het is,voor de glastuinders een geluk
kige omstandigheid dat met de wel- 
vaartstoename een stijging van de vraag 
naar hun produkten gepaard gaat. We 
wezen hier al eerder op in dit artikel. 
Dat betekent een verdere gunstige ont
wikkeling van de vraag, hoewel ver- 
ihoedelijk in een wat trager tempo dan 
een aantal jaren geleden.
In een minder snelle uitbreiding van 
de produktie ligt derhalve een middel 
om weer een wat gunstiger verhouding 
tussen vraag en aanbod te krijgen. De 
mogelijkheden hiertoe zijn echter be
perkt. In de eerste plaats hebben we te 
maken met 10-15.000 glastuinders die 
ieder individueel kunnen beslissen of zij 
hun produktie zullen opvoeren.
In de tweede plaats streven al deze 
tuinders naar verlaging van de kost
prijs van hun produkten om daarmee

de rassen en de verbeteringen van de 
teeltmethoden geleidelijk aan tot hogere 
opbrengsten. Het beheersen van de pro
duktie biedt dus slechts beperkte mo
gelijkheden, tenzij men van bovenaf de 
produktie star gaat reguleren, zoals men 
dat in het verleden in verschillende sec
toren van de tuinbouw heeft gedaan. In 
een vrije Euromarkt is het nuttige ef
fect van een dergelijke regulatie echter 
zeer twijfelachtig. Het buitenland zou 
immers ongelimiteerd kunnen blijven 
uitbreiden.
Wel kan de vraag nog verder worden 
ontwikkeld door middel van gerichte 
reclamecampagnes, zoals die al jaren 
met succes door het Centraal Bureau 
van de Tuinbouwveilingen worden ge
voerd in de Duitse bevolkingscentra.

Prijsvorming beïnvloeden
I n  d e  s t r ijd  o m  h e t  b e s ta a n  h e b b e n  de  
t u in d e r s  v e e l w a p e n s  z e lf  i n  h a n d e n . 
In d iv id u e e l,  d o o r  b in n e n  h u n  b e d r ij f  te 
s t r e v e n  n a a r  zo  la a g  m o g e lijk e  k o s t p r i j 
zen, m a a r  o o k  g e z a m e n lijk  d o o r  d e  a f 
zet v a n  h u n  p r o d u k te n  zo  goe d  m o g e lij k

de verhouding tussen kosten en op
brengsten te verbeteren. Dit streven 
leidt vaak tot uitbreiding van de pro
duktie. Dit geldt in het bijzonder voor 
bedrijven van jonge tuinders, die meest
al beginnen met een betrekkelijk kleine 
oppervlakte glas, maar daarbij reeds in
vesteringen doen, bv. in verwarmings
apparatuur, die gericht zijn op latere 
uitbreiding. Als de rentabiliteit betrek
kelijk laag is drukt deze tijdelijke over- 
investering zwaar en zal men trachten 
deze door vergroting van de glasopper
vlakte ongedaan te maken. Maar ook 
als men z’n bedrijf niet uitbreidt komt 
men tengevolge van de verbetering van

te  re ge len . W a t  d it  la a ts te  betre ft, de 
N e d e r la n d se  t u in b o u w  h e e ft  een  g ro te  
n a a m  g e k re g e n  d o o r  he t v e ilin g w e z e n ,  
w a a r in  de  t u in d e r s  h u n  a fze th e la n g e n  
h e b b e n  g e b u n d e ld .
E r  w o r d t  w e l een s ge ze g d  d a t  de  v e i 
l i n g  d e  N e d e r la n d se  t u in b o u w  hee ft 
g ro o t  g e m a a k t  e n  d a a r in  z it  v e e l w a a r s .

Op de veilingen vindt de ontmoeting 
plaats tussen tuinders die hun produk
ten daar aanvoeren en de handel die de 
produkten af neemt. De prijsvorming is 
vrij. Alleen wordt er door een stelsel 
van zeer lage minimumprijzen voorko
men dat er volledige prij sinstorting

plaats vindt. Overigens wordt het mini
mumprijzenstelsel door de tuinders zelf 
gefinancierd. Dit afzetsysteem heeft 
tientallen jaren voortreffelijk gewerkt. 
De laatste tijd wordt er echter naar ge
streefd de prijsvorming wat meer in de 
hand te krijgen. Dit vindt z’h oorzaak 
voornamelijk in de sterke concentratie 
aan de kant van de vraag, in het bij
zonder in de Duitse detailhandel, wat 
bij een vrije prijsvorming in veiüngver- 
band resulteert in een sterke druk op 
de prijzen; een druk die op grond van 
een objectieve beoordeling van de vraag
aanbod verhouding niet nodig is. Hoe 
het afzetsysteem er uiteindelijk uit zal 
komen te zien is moeilijk te voorspel
len.

Een ding is echter wel duidelijk, name
lijk dat de tuinders in de toekomst meer. 
vat zullen trachten te krijgen op de af
zet van hun produkten en uit de markt 
zullen trachten te halen wat er in zit. 
Handhaving van de eensgezindheid, die 
de tuinbouw in dit soort zaken altijd 
heeft gekenmerkt is daarbij zeer nood
zakelijk.

Klimaat
We keren terug naar de groenteteelt als 
geheel. Van de vele factoren die de toe
komst van deze bedrijfstak bepalen heb- 
hebben de tuinders er vele zelf in de 
hand, hetzij individueel, hetzij in groeps
verband. Daarnaast zijn er een aantal 
factoren die men als bedrijfstak niet 
of nauwelijks kan beïnvloeden. Daarbij 
denken wij in het bijzonder aan de op
komende concurrentie vanuit de andere
E.E.G.-landen, maar ook bv. vanuit 
Oost-Europa, Spanje en de Canarische 
Eilanden. Wat daar gebeurt aan tuin- 
bouwontwikkeling hebben we hier niet 
in de hand. Ook heeft de tuinbouw 
slechts een betrekkelijk geringe invloed 
op het E.E.G.-beleid in de sector groen
ten en fruit.

N a t io n a a l  g e z ie n  k a n  v e rd e r  w o rd e n  g e 

w e ze n  op  z a k e n  a ls  lu c h tv e ro n t re in ig in g ,  

v e r z i l t in g  v a n  h e t  w a te r,  p la n o lo g is c h e  

o n tw ik k e l in g e n  e n  so o rtg e l ijk e  z a k e n  d ie  

h e t  w e l e n  w e e  v a n  d e  t u in b o u w  in  s te r 

k e  m ate  m e d e  bep a len . I n  h e t  v e r le d e n  

h e e ft  de N e d e r la n d se  t u in b o u w  b l i j k  g e 

g e v e n  v a n  een  e n o rm  a a n p a s s in g s v e r 

m oge n , z o d a t  zjj steed s o p  e ig e n  k r a c h t  

d o o r  k o n  b l i j v e n  v a re n .  D a t  z a l  o o k  int 

d e  h u id ig e  p e r io d e  v a n  g ro te  v e ra n d e 

r in g e n  w e l w e e r  lu k k e n ,  m it s  h e t  w e e r  

n ie t  a l  te  zee r v e rs le c h te rd .

T e n  a a n z ie n  d a a r v a n  l ig t  e r  een  s t u k  

v e ra n tw o o rd e l ij k h e id  b y  h e t  b e d r ij f s le 

ve n , m a a r  o o k  b ij  de  o ve rh e id ,  d ie  ïn  

v e r s c h il le n d e  o p z ic h te n  r u im te  k a n  c re -  

e re n  o m  a a n p a s s in g  m o g e ly k  te  m a k e n .
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•N L I K E U R G L A A S J E

BIOFUNGIN
v o o r  d e  m a a lt ijd ,  is  d è  re m e d ie  tegen  
IV IO E H E ID  en  G E B R E K  a a n  E E T L U S T

A a n g e n a a m  v a n  s m a a k  !
F la c o n  a 500 c.c.

U w  A p o th e k e r  o f  D r o g is t  hee ft ’t

DR. WiLLMAR SCHWABE 
ZAANDAM

H. Struiken ZoonN.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  

e n  te n te n
im p. Groothandel scheeps- en 
aanemersbenod igd bed en 
elektrische en autoeene las- 
en snRbenodigdheden.

D E V E N T E R
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  -  T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
A N J E R S T E K K E N  F R E E S I A K N O L L E I V

V o o r  adviezen en inlichtingen omtrent: 
g e ld le n in g e n  en  h y p o th e k e n  
f in a n c ie r in g  v a n  a u to ’s, c a ra v a n s  
en  bo ten

‘$1̂  v e rz e k e r in g e n  (e r z ü n  g u n s t ig e  
v o o rw a a rd e n  v o o r  o v e r h e id s p e r 
son e e l)

i s  h e t  a d re s

WARNAAR s ASSURANTIËN
S t a r in g la a n  264 - P a p e n d re c h t
Tel. 01850-51807

(assette
alles voor Baby's huidje

.S T O F V R IJ A F C Ë S L O T E M

Huidverzorging-|
zacht-zuiver-gezon(J

P U R O L  en P U R O L -p o e d e r

K E R K E L IJ K E  B L A D E N  E N  D E  P O L IT IE K

GOES EN KAMPEN 

OVER HET 

KONINGSCHAP
T j 'R  w a s  100 j a a r  g e le d e n  w a a r s c h i j n -  

^  l i j k  g e e n  c o n s e r v a t ie v e r  ( w i l t  u  re -  
a c t io n a ir d e r )  k r a n t  in  N e d e r la n d  d a n  
d e  N ie u w e  G o e s s c h e  C o u ra n t .  T o e n  
n a  d e  tw eed e  K a m e r o n t b in d in g  in  d e 
c e m b e r  1867 v e rk ie z in g e n  .ve rden  g e 
h o u d e n  b leek, d a t  b ij  d e  ee rste  s te m 
m in g  a l  d ire c t  38 l ib e ra le n  in  h im  d i s 
t r ic t  d e  v o ls t re k te  m e e rd e rh e id  h a d d e n  
v a n  d e  u it g e b ra c h te  s te m m e n , D e  N i 'e u -  
w e  G o e ss c h e  co n c lu d e e rd e  d a a ru it ,  d a t  
d e  lo s b a n d ig h e id  h e t  v a n  d e  v r ij h e id  
h a d  g e w o n n e n .  D e  r e g e r in g  w a s  v o l 
g e n s  deze  k r a n t  vee ] te  z a c h tm o e d ig .  
V ó ó r ,  de  v e r k ie z in g  sc h re e f  d e  re d a c t ie ;

„ Z o  z o u  h e t  to t  d e  w a r e  v r i j h e id  b e h o 
re n , w a n n e e r  d e  r e g e r in g  t h a n s  h e t  
H a n d e ls b la d  to t  z w i j g e n  b r a c h t  o f  h e t  
in  b e s la g  n a m , o m d a t  d a t  b la d  z ic h  
s c h u ld ig  m a a k t  a a n  M a je s te it s s c h e n n is ,  
d o o r  d e  k ie z e r s  o p  te  r o e p e n  o m  38 r e 
v o lu t io n a ir e  s a m e n z w e e r d e r s  t e g e n  h e t  
M in is t e r ie ,  o n d a n k s  d e  w i l  v a n  d e  K o -  
n in g ,  a n d e rm a a l  in  d e  T w e e d e  K a m e r  
te  b r e n g e n .  I n d i ë r  d a t  g e b e u rt ,  h e t 
g e e n  w ij  to t  h e d e n  n o g  b e tw ij fe le n ,  
d a n  z a l d e  K o n in g ,  a n d e rm a a l  m o e te n  
b e to n e n ,  d a t  d e  m o e d  h e m  n o g  n ie t  
o n t z o n k e n  is, o m  d a d e l i j k  n a  h e t  o p e n 
b a a r  w o r d e n  v a n  d e  u i t s l a g  d e r  s t e m 
m in g e n ,  d ie z e lfd e  38  a n d e rm a a l  te  o n t 
s la a n  e n  d e  z w e r m  r e v o lu t io n a i r e  o f  
J a c o b ijn se  b la d e n ,  d ie  t h a n s  g e n o e g  b e 
k e n d  z ijn , v o o r  a lt ijd  h e t  z w i j g e n  o p  te  
le g g e n  e n  d a n  v o o r g o e d  e e n  e in d e  te  
m a k e n  a a n  'i e  o n g e lu k k i g e  k ie sw e t ,  
d a t  p r o d u k t  v a n  d e  F r a n s e  r e v o lu t ie ,  
d ie  n u  20  j a r e n  la n g  h e t  la n d  i n  s p a n 
n in g  e n  o n r u s t  h e e ft  g e h o u d e n .  
W a n n e e r  d e  K o n i n g  d ie  38  J a c o b ij n e n  
in  d e  T w e e d e  K a m e r  w e e r  toe laa t, d a n  
k u n n e n  w ij  z e k e r  z ijn , d a t  z ijn  t ro o n  
o p  h e t  s p e l s ta a t  e n  d a t  o n s  la n d  n ie t  
m e e r  d e le n  z a l  i n  d e  z e g e n in g e n ,  d ie  
h e t  e e u w e n  la n g  o n d e r  O r a n j e  g e n o te n  
h e e f t” .
H e t  b la d  v e rm e ld e  v o o r t s ,  d a t  in  v e r 
s c h i l le n d e  p la a t s e n  in  N e d e r la n d  e e n  
a d re s  a a n  d e  K o n i n g  t e r  t e k e n in g

w e r d  a a n g e b o d e n ,  w a a r in  Z .M .  v e r z o c h t  
w e r d  o m :
„ d a t  v o lk ,  d a t  u  e n  u w  s t a m h u i s  o p  h e t  
h a r t  d ra a g t ,  m e t  u w  v a d e r l i j k e  z o r g  
te  o m v a t t e n  e n  h e t  t o c h  n ie t  p r i j s  te  
g e v e n  a a n  d e  v i j a n d e n  v a n  u w  H u is ,  
m a a r  d ie  m o e d ig  t e r u g  te  d r ijv e n ,  d o o r  
d e  T w e e d e  K a m e r  te  o n tb in d e n ,  t o td a t  
d e  w e t je n  z o d a n ig  g e w ij z ig d  z ijn , 
w a a r d o o r  d e  m o g e l ij k h e d e n  a fg e sn e d e n  
z ijn , d a t  g e e n  v e r o v e r a a r s  v a n  m in i s 
t e r ië le  z e te ls  im m e r  m e e r  in  ’s  L a n d s  
v e r g a d e r z a a l  k u n n e n  k o m e n  e n  d a a r 
d o o r  v o o r  d e  o m v e r w e r p in g  v a n  u w  
t r o o n  d e  g e v a r e n  a fg e w e n d  b l i j v e n ” .
D e  p e t it ie  e in d ig d e  m e t:  L e v e  d e  K o 
n in g !  O r a n j e  b o v e n !  W e g  m e t  d e  z o g e 
n a a m d e  v o l k s w i l !
O o k  w e r d  m e ld in g  g e m a a k t  v a n  e e n  
p e t it ie  v a n  v r o u w e n  o.a. te  K a m p e n ,  
w a a r in  d e  K o n i n g  w e r d  g e v r a a g d  o m  
d e  „ e l le n d ig e  k ie sx / e t” t e  v e r n ie t ig e n  
e n  t o t  d é  r a d ic a le n  ( l ib e r a le n )  in  d e  
T w e e d e  K a m e r  te  z e g g e n :  „ P a k t  u  v a n  
h ie r .  O r a n j e  e n  N e d e r la n d  i s  é é n  e n  z a l 
n ie t  v a n é é n  g e s c h e u r d  w o r d e n ” . E n  d a t  
o p  g r o n d  v a n  d e  b e d e  v a n  d e  s t e r v e n d e  
V a d e r  d e s  V a d e r la n d s :  „ O  G o d ,  o n t 
f e r m  u  o v e r  m ij  e n  d it  a r m e  v o l k ” , 
m a a r  o o k  o p  d ie  v a n  d e  r a n d s p r e u k  
v a n  e e n  p e n n in g  g e s la g e n  n a  d e  v e r 
o v e r in g  v a n  D e n  B o s c h  d o o r  F r e d e r i k  
H e n d r ik :  „ P a k t  u  v a n  h ie r ,  g ij v i j a n 
d e l i jk e  g e d ro c h te n !  D i t  B o s c h  is  m ij n ! ” . 
O m d a t  „ D e  B a z u in ” h e t  e e rste  b e r ic h t  
z o n d e r  c o m m e n ta a r  p la a ts te  v r o e g  ds. 
F e l i x ,  d e  le id e r  d e r  W a a r h e id s v r ie n d e n  
v e rb a a sd ,  o f  B r u m m e lk a m p  h ie rm e e  
in s te m d e .  H e t  a n t w o o r d  w a s ,  d a t  h e t  
b l a d  z o v e le  b e r ic h t e n  a l s  c u r io s it e it  
p la a t s te ,  m a a r  a l s  d s. F e l i x  h e t  w e te n  
w ild e ,  d a n  d it :  w i j  z ijn  b  z o  v e r  v e r w i j 
d e r d  v a n  z e lf s  d e  g e r in g s t e  in s t e m 
m in g  e n  w a t  d e  p e t it ie s  b e t re ft :  d e ze  
t a a l  v e r f o e it  „ D e  B a z u i n ” ! W i j  z ijn  w e l  
a n t i r e v o lu t io n a i r e n  m a a r  g e e n  c o n t ra -  
re v o lu t io n a ire r» .  D e  s u g g e s t ie  o m  d e  
K a m e r  w e e r  te  o n tb in d e n ,  b e s c h o u w d e  
„ D e  B a z u in ” a l s  g e v a a r l i j k  v o o r  h e t  
K o n in g s c h a p .  A .  A .

Holwerda - Zonen
D o k k u m  
05190 -  2292

D ra c h te n  
05120 -  2157

L e ly s t a d  
03200 -  400

Alle transporten
B I N N E N -  E N  B U I T E N L A N D

SPECIAAL VERHUIZINGEN
Meubeltransporten

N .V . Papierfabriek voorheen

G. SCHUT & ZONEN
HEELSUM

OUD-HOLLANDS PAPIER o.a. w aardepapier, 
schrijf- en drukpapier, b iljetten , kaarten , 
enveloppen en wissels, luxe kartons en om
slagpapier, vloeipapier, filtreerpap ler aan  vel
len, rondvilters en vouw filters voor chem i
sche en  technische doeleinden.

CARBOViT tegen maag- 
en 'darmstoornissen. 

HUGOLIN • (reukloos) 
I ter voorkoming van Inuggebeten.

OPREIS

HOTEL „DE KROON "
S o p h ia la a n  -  L E E U W A R D E N  

T e le fo o n  24467 -  24468

Uw adres voor  

R EC EPTIES en P A R T IJE N

T . DE VR IE S
stukadoorsbedrijf
K E U C H E N I U S S T R A A T  23  -  U T R E C H T

Voor al uw
voorkomend
stukadoorsw erk
T e le fo o n  030 -  41602 _

Uw in terieur
S M A A K V O L  E N  G E Z E L L I G  

I N G E R I C H T  E N  T O C H  N I E T  

D U U R

Fa. W. van Tellingen
S L O T L A A N  135-137 

T E L E F O O N  12486.

Z E I S T

BS

Ü i

U I T  O I S Z E  B O U W -  EN
' a a .^^k e w e b s w ^e b e u u

F. V I N K  & Z O O N
A a n n e m e rs b e d r ijf

T e le fo o n  01827 -  2261 

K E R K L A A N  9 -  M O O R D R E C H T

AANNEMINGSBEDRIIF 
„SCHOUWEN-DUIVELAND" N.V.

S c h u i lh a v e n  10 - Z ie r ik z e e  - T e le fo o n  01110 - 2478

H e t  a d re s  v o o r  u it x 'o e r in g  v a n  B E T O N - ,  W A T E R - ,  W E 
G E N B O U W -  E N  C U L T U U R T E C H N I S C H E  W E R K E N

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

A a n n e m e r s  v a n

HEIWERKEN
T e le fo o n  03474 ■ 

L E X M O N D

269

G e sp e c ia lis e e rd  in  het h e ie n  1 
m e t s to o m b lo k k e n  v a n  2000 
tot 8000 kg.

FIRMA C. VERMEER EN ZOON S
F A B I J E K E N  V O O R  G E B O G E N  H O U T
T e le fo o n  01894 -  230 
O U D E R K E R K  A A N .  D E  I J S S E L  

R o n d e  en  o v a le  ta fe lra n d e n .  G e b o g e n  re g e ls  v o o r  s to e 
len  en fa u te u ils .  A rm le g g e r s  
K a p p e n  -  R e g e ls  -  S t ij le n ,  enz. enz.

GRONDBOORBEDRIJF

W ESSEM IUS N.V.ËM.MEN
fe le to o n  05910 - 2493
GRONDBORINGEN - BRONBEMALINGEN 
NORTONPUTTL.N WATERVOORZIENINGEN

Houthandel en Kistenfabriek 
AAEILINK NV.

B O R C U L O  . H o f s t r a a t  10 
T e le fo o n  05457 -  561

Z U T P H E N  -  M a r s w e g  19 
T e le fo o n  05750 -  3748

Houtzagerij Houthandel Kistenfabriek
WARENHUIZENBOUW

N .V . A a n n e m e rs b e d r ijf

VOSKAMP & VRIJLAND
s - G R A V E N Z A N D E  - T e le fo o n  01748 - 3921 - P o s t b u s  30

JAN LINGEN'S 
BETONINDUSTRIE N.V.

V e e r d a m  29 -  T e le fo o n  (01850) 50123 -  50134

PAPENDRECHT

V o o r b e te re  b e to n

N.V SCHOKBETON
Fabrieken te Zw ljndrecbt. Kampen. E3- 
burg en Vianen. Bouw bedrijf te  Zeist.

In de Noordoostpolder en 
Oostelijk Flevoland
Douwden wij reeds veleKERKEN. SCHOLEN en BOERDERIJEN

N.V. GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

'T  H A R D E  -  B O V E N W E G  7 -  T E L E F O O N  05255 -  253

N.V. Staalsteiger ,,Gelria" - Nijmegen
R o g g e w e g  13 -  P o s t b u s  126 -  T e le fo o n  53198

C o m p le te  ro e s tv r ije  
s te ig e rw e rk e n

Specialiteit: met vaste wiggen!
F R I K L A ’ schilderwerken

éL A E R D E N H O U T

I  " I e e m s t e d e  

I  ' I a a r l e m

F. Klaassen - Reitzstraat 93 - Haarlem - Telefoon 023 - 57145

Abonneert u op Nederlandse Gedachten
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UIT oivze:
BOUW- EN AAN- 

NEMERSWERELD

A a n n e m e rs b e d r ijf  

G E B R . H A K K E R S
•  Handel In rljsm aterialen, rie t en teen
•  R ietm attenfabriek
•  H oepelm akerijen
W E R K E N D A M  —  T E L E F O O N  514

V A N  L E E U W E N  B U IZ E N  
Z W IJ N D R E C H T

G VOGLER & co.
( F I R M A N T  W . A .  F I B B E )

M a u r i t s w e g  49  -  R O T T E R D A M  
T e le fo o n  010 13 -78 -78  / 12 -96 -52

TOESLAGSTOFFEN
voor lichtbeton

GRONDSTOFFEN
voor de steen- én keramische industrie 
WEGENBOUWMATERIALEN

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN SCHOLEN EN KERKEN DIRECTIE- EN SCHAFT-WAGENS HOÜTBOÜWj ETC. HJ
TEU GXESSENDAM-HARDINXVELD 2141

HAHBO
AÖDINXVELD

Firma Jan de Mik
H a r d in x v e ld  - G ie s se n d a m  

A A N N E M E R S  V A N  

O E V E R  V E R B I N D  I N G S W E R K E N  

G R I E N D H O U T H A N D E L

T e le fo o n  01846 -  2156 - 2484 
H a r d in x v e ld  -  G ie s se n d a m

kogellagers

VAN DER SPEK
W O L P H A E R T S B O C H T  2 1 4

ROTTERDAM - Tel. 27 97 55

OOSTERHOF'S
a a n n e m e rs b e d r ijf

G R I J P S K E R K  -  L E E U W A R D E N

WEGEN-, GROND- EN 
WATERWERKEN

L e v e r a n c ie r s  v a n

steigerpalen - kortelingen - betonstem- 
pels -  perkoenpalen - heipalen - boom- 
palen -  afrasteringspalen -  piketten - 

ook gecreosoteerde palen
R O N D H O U T H A N D E L

M . J .  WIUBBKIVK
&ZOON

Dorpsstraat 94 - Beekbergen -  Tel. 05766 -1397

BROOG HOUT
Specialiteit: gewaterd iepen, verder
beuken, essen, linden, kersen, eiken en 
peren.
Incomplete bollen en plaathout.
Contant 1 “/o.

N .  V .  H A R D -  E N  Z A C H T H O U T
I M P O R T  M I J .

L o e n e n  (V e lu w e )  .  T e le fo o n  05765-212

OP 9 mei 1945 ondertekende 
generaal-veldmaarschalk Kei

tel de onvoorwaardelijke overgave 
van de Duitse strijdkrachten aan 
de geallieerden. Daarmede hield 
het Duitse Rijk voorlopig op als 
soevereine staat te hestaan, en de 
geallieerde bezettende macht nam 
het bestuur over het land over.

Het geallieerde bestuur over Duits
land berustte op de overeen
komsten van Jalta en Potsdam, die 
in diverse protocollen tot in bij
zonderheden waren uitgewerkt.

De geallieerden gingen daarbij uit 
van een gemeenschappelijke poli
tiek jegens Duitsland met als eind
doel een gemeenschappelijk vre
desverdrag. Dat Duitsland en zijn 
hoofdstad Berlijn in vier bezet
tingszones werden verdeeld, en het 
Duitse grondgebied ten oosten van 
Oder en Neisze Voorlopig’ deels in 
Pools en deels in Russisch beheer 
werd gegeven geschiedde uit over
wegingen van efficiency. Omdat 
Berlijn midden in de Sowjet-zone 
lag werd aan de westelijke ge
allieerden vrije toegang naar de 
voormalige rijkshoofdstad gegaran
deerd.

Verkilling
De overeenkomsten van Jalta en Pots
dam waren gebaseerd op de goede ver
standhouding tussen de Verenigde Sta
ten van Amerika en het Verenigd Ko
ninkrijk enerzijds e>̂  de Sowjet-Unie 
anderzijds.
In de loop van 1946 en 1947 verkilden 
de betrekkingen tussen de grootmach
ten. De communistische infiltraties in 
Oost-Europa en Azië en de jriekse 
Burgeroorlog deden president Truman 
op 12 maart 1947 zijn doctrine lance
ren waarin hij aanbood „de vrije lan
den te helpen hun instituti'- en hun 
nationale integriteit te bewaren tegen
over agressieve bewegingen die hen een 
totalitair regime willen opdringen” .

Daarmede ontviel aan de politiek je
gens "Duitsland de gemeensch.-;-pelijke 
basis die in Jalta en '^otsdam gelegd 
was. Oost en West hadden sindsdien 
geen gemeenschappelijke maar tegen
gestelde belangen in Duitsland, dat dan 
ook een van de brandpunten der koude 
oorlog werd. De verscherping van de 
koude oorlog leidde er met name toe 
dat partijen hun eenmaal ingenomen 
posities in Duitsland niet meer wens
ten te verlaten. De westelijke en oos- 
tcüjke bezettingszones gingen meer en 
meer een eigen leven leiden. Prof. mr. 
J. J. Schokking heeft in het maandblad 
„Oost-West” (april 1968} een interes
sante schets van deze ontwikkeling ge
geven. Het ontstaan van de Bondsrepu
bliek en van de D.D.B.. in 1949 is ge
schied onder de druk van de koude 
oorlog en tegen de wil van de Duitsers 
in. Beide delen van Duitsland hebben 
zich sindsdien binnen de hen opgelegde 
invloedssferen ontwikkéld tot wat ze

nu zijn. Ingekapseld in militaire en 
economische bondgenootschappen heb
ben ze hun eigen ' —"n leren leiden. 
De Bondsrepubliek heeft het feitelijke 
bestaan van een tweede Duitse staat 
nooit willen erkennen. De jarenlang 
toegepaste Hallsteindoctrine leidde tot 
het verbreken van diplomatieke be
trekkingen met elk land dat die be
trekkingen ook met Pankow wilde, on
derhouden.

Wiedervereiiiigung
Tijdens de koude oorlog werden alle, 
solide lis inferieure anti-communisti- 
sche krachten in de Bondsrepubliek 
gebundeld; de westelijke geallieerden 
hielden de gedachte aan de Wieder- 
vereinigung levend. Zo kon Bonn zich 
presenteren als de enige erfgenaam van 
het oude Duitse Rijk met alléén-recht 
van spreken voor de Duitsers achter het 
Ijzeren Gordijn.

Sinds John F. Kennedy is de Ameri
kaanse politiek jegens Duitsland ech
ter van karakter veranderd; de toe
nemende ontspanning tussen Oost en 
West leidde tot een toenemende drang 
tot wederzijdse consolidering van de 
situatie in Europa en tot bevriezing 
van de Duitse kwestie. De Bondsrepu
bliek heeft niet snel get-oeg op deze 
politieke klimaatsverandering gerea
geerd. De laatste reactie van de wes
telijke geallieerden op de Oostduitse 
visum-bepalingen voor het verkeer van 
de Bondsrepubliek naar Berlijn (of lie
ver: het gebrek aan reactie) toont aan 
dat Amerika noch Rusland van plan 
zijn de Duitse kwestie op de spits te 
drijven. Bovendien is nog eens bewe
zen hoe onrealistisch de Duitse politici 
zich inzake de Duitse hereniging heb
ben opgesteld. Burgemeester Schütz 
van West-Berlijn mocht dan wel ver
klaren dat door de jongste Oostduitse 
verkeersbeperkingen de koude oorlog 
weer is uitgebroken, het op 1 juli 1968 
ondertekende nieuwe kernstopverdrag 
heeft deze woorden pijnlijk gelogen
straft. N i de Bondsrepubliek op grond 
van de jongste gebeurtenissen rond 
Berlijn weigert dit verdrag mede te 
ondertekenen, krijgt ze van Oost en 
West verwijten te horen. En deze laat
ste stap van Bonn stimuleert dé wes
telijke geallieerden niet om iets voor 
hun Duitse bondgenoot te doen. Het 
ontgaat de Duitse politici volledig dat 
het Westen steeds minder kan en wil 
opereren vanuit posities van de jaren 
’50. Lord Chelfant heeft er eens op ge

wezen dat dfc Duitsers hun moeilijke 
positie aai. hun gedrag uit het verle
den te wijten hebben en dat ze daar
mede niet altijd even zorgvuldig reke
ning houden.

Irreëel
De D.D.R. bestaat thans 19 jaar, en 
wint nog dagelijks aan stabiliteit. Het 
regime daar is niet meer en niet min
der verwerpelijk als ■ dat in Spanje o f  
Griekenland, waarmede Nederland wel 
diplomatieke betrekkingen onderhoudt. 
Het is irreëel, de feitelijke erkenning 
van deze staat, die even kunstmatig in 
het leven i- geroepen als de wèl diplo
matiek erkende Bondsrepubliek, nog 
langer Uit te stellen. Bovendien staat ' 
de huidige Duitse stand van zaken de 
noodzakelijke toenadering van het 
westen tot de oosteuropese landen in 
de weg

H e t  is  de  v r a a g  in  h o e v e r re  een v e r 
e n ig d  D u it s la n d ,  m e t 75 m iljo e n  in w o 
n e r s  en  een h o o g o n tw ik k e ld e  e c o n o m i
s c h e  s t ru c tu u r ,  a a n  een  E u ro p e s e  v e i 
l ig h e id  d ie n s tb a a r  za l k u n n e n  z ijn. M e t  
de  O d e r  e n  N e is z e  a ls  o o s t g re n s  z a l e r  
v o o r  n a t io n a lis t e n  n o g  g e n o e g  te a g e re n  
o ve rb l ijv e n ,  w a n t  B o n n  h o u d t  v a s t  a a n  
de  g re n ze n  v a n  1937. B o v e n d ie n  is  he t  
ze e r de  v r a a g  o f  een  v e re n ig d  D u i t s la n d  
h e t  m o e iza a m  b e re ik te  e v e n w ic h t  in  
E u r o p a  n ie t  zon  v e rb re k e n ;  o o k  a ls  h e t  
in g e k a p se ld  is  in  E u ro p e se  in s t it u t ie s  
b lij f t  D u it s la n d  een o n ze k e re  fa c to r  in  
d e  E u ro p e se  ve ilig h e id .  E n  toch  is  d ie  
v e i l ig h e id  v o o r  een o n t s p a n n in g  m e t 
O o s t - E u r o p a  en  de  S o w je t -U n ie  o n 
o n tb e e rlijk .  D e  a n g s t  v o o r  een  n ie u w  
D u i t s  m il it a r ism e  is  d a a r  n o g  e r g  
g ro o t ;  geen  w o n d e r  a ls  m e n  b e d e n k t  
h o e  de N a z i ’s  d a a r  h e b b e n  h u is  g e h o u 
den.

T e r  w il le  v a n  d ie  o n t s p a n n in g  is  een  
de  fac to  e r k e n n in g  v a n  de  D .D .R .  n o o d 
za k e lijk .

Timmerfabriek VERMEULEN N.V.
M I L L  (N .-B .)  T E L .  08859 -  1024 •

Fabriek van geprefabriceerde hou_ 
ten gebouwen, houten woningen, 
directieketen, barakken, garages, 
vakantiehuisjes. Speciaal voor de 
landbouw: kippenhokken, veld-
schuren, loodsen.

E x p o r t :  B e lg ië ,  D u it s la n d  etc.

Met leedwezen geeft onderstaande Kiesvereniging kennis van het overlijden 
van haar lid

M.v.LANGEVELDE
Met grote dankbaarheid herdenkt de Kiesvereniging hetgeen zij in de heer 
V. Langevelde, eerst als voorzitter van de K.V. en later als gemeenteraadslid 
en wethouder, zo lange tijd mocht hebben.

De A.R. Kiesvereniging „Nederland en Oranje” 
te Terneuzen.

W ij  l e v e r e n  k w a l i t e i t e f in e r e n l  
LANDW EERaSOMERNv
S T A D S K A N A A L  Tei. 0 5 5 5 0 - 2 0 0 4
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HET BEELD 

DER VADEREN

Geen coalitie

f J O  w a s  d u s  de  u it s la g  v a n  de  K a m e r -  

^  v e rk ie z in g e n ,  n u  een  h a lv e  e e u w  g e 
le d e n , in  1918, v o o r  h e t  ee rst  v o lg e n s  het 
S te lse l v a n  d e  E v e n r e d ig e  V e r te g e n 
w o o rd ig in g .  D e  R .K .  S ta a tsp a rt ij ,  de 

A R P  e n  d e  C H U  h a d d e n  s a m e n  50 v a n  
d e  100 zetels. L i n k s  g a f  een  s te rk e  S D A P

te z ie n  e n  een  v e rz w a k te  lib e ra le  g ro e 
p e r in g ,  e n  v e rd e r  w a r e n  e r v e rs c h e id e n e  
e e n m a n sp a rt ije n .

H o e  m o e st  he t n u  m e t  de k a b in e t s f o r 
m a t ie ?
V o o ro p  m a g  w o rd e n  geste ld , d a t  het 
tw ee  m a a n d e n  hee ft g e d u u rd ,  v o o rd a t  
e r  een n ie u w  k a b in e t  op tra d . E n  he t is  
m e t d ie  k a b in e t s fo rm a t ie  een in g e w ik 
k e ld e  g e sc h ie d e n is  gew eest, w a a rb ij  de 
g e h e im e n  v a n  het N o o rd e in d e  v e le  w a 
ren. N o te n s  hee ft e r  een g ro te  r o l  b ij

ge spee ld , m a a r  R u y s  de  B e e re n b ro u c k  
v o rm d e  te n  s lo tte  een  k a b in e t.
N u  is  e r in  d ie  tw e e  m a a n d e n  o o k  hee l 
w a t  ge sc h re ve n .  E n  h e t  b e g o n  a l  t e r 
s to n d  m e t  een  e rn s t ig  m e n in g s v e r s c h il.  
V a n  R .K .  z ijd e  w e rd  n a m e li j k  te rs to n d  
ge ze gd : de co a lit ie  h e e ft  v ij f t ig  ze te ls 
en  h e t  l ig t  d u s  v o o r  de  h a n d ,  da t e r 
een c o a l it ie k a b in e t  k om t.
E n  de  A .R .  p e rs  re a g e e rd e  d a a ro p  b e 
s l is t  a fw ijzen d .

D r .  K u y p e r  s c h re e f  o v e r  een  fu ik ,  w a a r 
in  ze o n s  w ild e n  la te n  lop en . E n  het 
F r ie s c h  D a g b la d  sc h re e f  h e e l n a d r u k 
k e l ij k :  e r w a s  b ij deze  v e rk ie z in g e n  geen  
coa litie . W ij  a ls  A n t i - R e v o lu t io n a ir e n  
w a re n  n ie m a n d s  b o n d g e n o te n .  V a n  
n o o rd  tot z u id  z ijn  w ij  u it g e k o m e n  m et 
o n ze  e ig e n  lijs ten  e n  o n d e r  e ige n  v la g .  
E n  n e rg e n s  is  he t  w o o rd  c o a lit ie  g e v a l 
len. D a t  is  een w o o rd  u it  een  p e riode , 
d ie  n u  voo rb jj  is.

T r o u w e n s ,  zo  z e id e n  so m m ig e n ,  t ijd e n s  
de  p e r io d e  v a n  he t k a b in e t -C o r t  v a n  
d e r  L in d e n  h e b b e n  w e  v a n  d ie  co a lit ie  
in  de  T w e e d e  K a m e r  o o k  n ie t s  g e m e rk t ,  
m a a r  z ijn  de R .K .  h u n  e ig e n  g a n g  g e 
gaan.
E r  w a s  m eer.

E e n  „ c o a lit ie k a b in e t”, da t  s te u n t  o p  50 
v a n  de  100 zetels, d a t  is  een  k a b in e t ,  
da t  ie d e r  m o m e n t  s c h a a k in a t  k a n  w o r 
d e n  gezet d o o r  een  b ije e n g e ra a p te  e n  
n ie t  h o m o g e n e  l in k e rz ijd e .
L a t e n  w e  l ie v e r  k o m e n  m e t een  z a k e n 
k a b in e t  o f  m e t een  re c o n st ru c t ie  v a n  he t 
k a b in e t -C o r t  v a n  d e r  L in d e n ,  o f  m e t  
een  c r is is k a b in e t  o f m e t  een  n a t io n a a l 
k a b in e t . . . .  E r  z ijn  v e r s c h il le n d e  m o 
g e lijk h e d e n , m a a r  w a t  de  r o o m se n  w i l 
le n  is  een  w e in ig  a a n t r e k k e l ij k e  m o g e 
lijk h e id .
T i jd e n s  deze  d is c u s s ie s  k w a m e n  o o k  n o g  
een p a a r  v e r r a s s in g e n .  M r .  T h .  H e e m s 
k e rk ,  een  v a n  de  s te rk s te  A .R .  f ig m e n ,  
een  v a n  de l ij s t t re k k e r s ,  m a a k te  b e ke n d , 
da t h ij  geen  z it t in g  in  d e  T w e e d e  K a 
m e r  z o u  nem e n . E n  v a n  C .H . z ijd e  v e r 
k la a rd e  dr. J. T h .  de  V i s s e r  he tze lfd e . 
W a a r o m  d ie  v re e m d e  e n  in  h e t  o p e n b a a r  
n ie t  g e m o t iv e e rd e  b e s lis s in g e n ,  zo  v ro e g  
m e n  v e rw o n d e rd .

E n  —  h e t  e in d  v a n  h e t  l ie d  w a s, da t  e r 
p r a k t is c h  tóch  een  c o a l it ie k a b in e t  k w a m ,  
he t k a b in e t  R u y s  de  B e e re n b ro u c k ,  m e t 
d r ie  A .R .  m in is te r s :  H e e m s k e r k  v o o r  
Ju st it ie ,  m r.  S . de  V r ie s  C zn .  v o o r  F i 
n a n c ië n  en  Id e n b u r g  v o o r  K o lo n ië n .
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ZWITSERSE HORLOGES 
VERLOVINGSRINGEN 
GOUD EN ZILVER 
TAFELZILVER 
AVONDMAALSERVIEZEN

G R O N I N G E N

DRENTE

BOUWBEDRIJF VAN ÊSS
uitvoering van alle
voorkomende bouwwerken

ËMMEN - KAPELSTRAAT 20 . TELEF 2671

OVERIJSSEL

Landbouwmechanisafiebedrijf

FA. K ELLENS
L A N D B O U W M A C H IN E S
SMEDERIJ
T R A C T O R E N

Eggestraat 3, tel. 05276 -2400 Nagele (N.O.P '

Varwijk's Handelsonderneming en 
Veevoederfabriek „Salland ' C.V.

FABRIKAGE VAN: RUND VEEKOEKEN 
KALVERKOEKJES - PLUIMVEEKORRELS

ZWARTSLUIS - TELEFOON 05208 - 1255 Levering aan de bandel onder A.C.V.-controIe.

LOONBEDRIJF 
MARIS N V.

HOGE SLUISWAL 39

M A R K N ESSE
Telefoon 05273 -1541 (4 lijnen)

50 jaar de meest gevraagde

WONINGINRICHTING
J. Voerman & Zonen

Assendorperstraat 7 3 -81  - Tel. 16507 - Zwolle

^  V E R B O U W  
^  N I E U W B O U W  
^  O N D E R H O U D S W E R K E N

Firma E. D. Schutten & Zoon
A A N I V E M E R S B E D R I J F  E N S C H E D E  

L a a r e s s in g e l  lOX —  T e le fo o n  3021 
H y a c in t h s t r a a t  40  -  T e le fo o n  11638

ZEELAND

• FLOÜRFLEXVLOEREN
• COMPLETE KEUKENS
• LOSSE KASTEN

Prima materiaal voor elk interieur 
B O U W M A T E R I A L E N H A N D E L

A DE JAG ER -TO LH O EK  N V
GO ES - filialen Middelburg - Vlissingen

NIEUWBOUW ONDERHOUD

G E B R .  J O B S E  

aannemer sbedrij f
SEROOSKERKE (W ) - TEL. (01189) 297-343-341

AANNEMERSBEDRIJF i. WALRAVEN 
N ieuw  te  bouw en  
w oningen te  koop

N o o r d w e g  297 - T e le fo o n  01180 - 2589 -  S in t  L a u r e n s

2^ A M S T E R D A M

GEZOND GEZELLIG EN *T GOEDKOOPST 
IS het stoken met de kolen van

F IR M A  S DO G G ER Hzn
aCHlMKELKAOfc 14 - TELEFOON 72 25 16 

ANTRACIET BRECHCOKES en OLIE voor centr verwarming

WESTERVELD

Postjesweg 91 • Javastrut 199 • Krugerpleln 29 • Oapperuraat 16 • Jan van Gatenstraat 60
tan Évertsenstraac 130 • Hugo de Grootplein 20 • Spaarndammerstraat 97 • Bentinekstraae 29 luiten Oranjestraat 2B • v. d.HelstpleIn 9 > Westerstraat 136 • Spreeuwenpark 3 • Ribesstraat 39 

Tuinstad Osdorp, Tussenmeer é2

A l le  v e rz e k e r in g e n ,  f in a n c ie r in g  en  

h y p o th e k e n  (event. zonder aflossen)

HERNGREEN'S Assurantiekantoor
Stadionkade 111 - Amsterdam - Telefoon 72.88.25

R O T T E R D A M

J. LUYT handel in 
tuingrond 
zand en grint

T e v e n s  le v e r in g  v a n  d u in z a n d ,  k o e m e st  en  a lle  s o o r 
ten g r in t .  D e sg e w e n s t  v e rz o rg e n  w ij e v e n e e n s  he t in -  
k ru ie n  v a n  d e  g r o n d  en/of he t zand.

T e rb re g s c  R e c h te r  R o t te k a d e  88. R o tte rd a ra -1 3 , 
te le fo on  180794 - 187479.

W J SPOORMAKER N V
A U T O M O B I E L B E D R I J F  R O T T E R D A M - Z U I D  
W o lp h a e rt sb o c h t  246 - T e le fo o n  77550

OFFICIAL PEUGEOT-DEALER
v o o r  R O T T E R D A M  Z U I D

en d c  e ila n d e n  I . I S S E I . M O N D E  en V O O R N E  - P U l ^ F E N

N.V. Vfi'liuis- fn TranspdrlW rijf 
A . S L U Y  I E R  &  Z O N E N
v e rz o rg t  a l u w  T R A N S P O R T E N  d oo r h e l gehe le  la n d  

R O T T E R D A M ,  te le foon  010 242.565 - D e  J o n g h s t r a a t  25

KOLEN EN OLIE
V O O R  H U I S B R A N D  E N  I N D U S T R I E

A. VAN WEEIDEN S KOLENHANDEL
S t r a a tw e g  55 . R O T T E R D A M  - Te le t. 180240 

F i l ia a l  D o r p s w e g  70 - R o t t e r d a m -Z u ld  - Te l. 276208

llllllll lülllilllüllllllüil

Den Haag  

en om streken

SIGARENHANDEL M ATADO R
L. K O E P E L -  DEN HAAG
Mauritskade 71. Tel. 180234 b.g.g. 607673 
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MEER
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GEVRAAGD DOOR PROF. DR. W. ALBEDA

In d it num m er

Hiernaast en op pagina 2 schrijft 
prof. dr. W. Albeda over mede
zeggenschap in het bedrijf, n.a.v. 
een opinie-onderzoek van het 
Sociaal-Wetenschappelijk Insti
tuut van de V.U. waarvan het 
verslag eind vorig jaar ver
scheen.

Op pagina 3 vindt u het hoofd
artikel en driestarren.

Islam  en arabism e
Drs. J. G. LambooiJ schrijft op 
pagina 4 en 5 over Islam en 
arabisme. Hij geeft in een inte
ressant artikel enkele achter
gronden van de confessionele 
politiek in het Midden-Oosten.

B iafra
Op pagina 6 staat het antwoord 
dat drs Zijlstra kreeg van de 
regering op zijn vragen over 
voedselhulp aan Biafra. Op de
zelfde pagina het derde artikel 
over de defensienota.

In form atie  en 
inspraak
Mr. W. R. van der Sluis schrijft 
op pagina 7 over Informatie en 
inspraak als eisen van deze tijd. 
in dit artikel gaat het over wo
ningbouw en ruimtelijke ordening.

CIG A RS

n E E D S  sinds de eeuwwisseling is 
** in Nederland het debat gaande 
over de medezeggenschap van 
werknemers in de onderneming. 
Het is een wat vermoeiend debat. 
De fronten verschuiven niet. Op 
vrijwillige basis komt vrijwel ner
gens echte medezeggenschap voor 
werknemers tot stand, wettelijke 
maatregelen die de helpende hand 
(of de dwingende hand!) zouden 
kunnen bieden zijn er weinige. Bij 
gevolg wordt er zeer weinig en 
dan nog weinig betekenende erva
ring opgedaan met de beperkte 
medezeggenschap die er is. Daar
door is de discussie lang zeer theo
retisch gebleven. Tegenstanders 
zetten uiteen, dat het thans goed 
gaat, en invoering van medezeg
genschap een riskante zaak is, 
waarmee we onze nationale wel
vaart verspelen (het sprookje van 
de kip met de gouden eieren schijnt 
wel voor dit gezelschap geschreven 
te zijn).

V o o r s t a n d e r s  z ijn  a a n g e w e z e n  o p  b u i 
te n la n d se  e rv a r in g e n ,  m a a r  d e  in t e r 
p re ta t ie  v a n  d ie  e r v a r in g e n  is  v e r re  v a n  
e e n s lu id e n d .  O m  k o r t  te ga an . J u is t  ̂ m -  
da t e r  w e in ig  e r v a r in g  is  m e t  m e d e 
z e g g e n sc h a p  b l ij f t  de  d is c u s s ie  s te r k  
th e o re t isch .  O m d a t  d e  d is c u s ie  th e o re 
t isc h  is, s p e le n  v o o ro o rd e le n  een  b e 
la n g r i j k e  ro l en  sp re e k t  de  h e le  d is c u s 
s ie  ve le n , o o k  v e le  w e rk n e m e r s  n ie t  aan. 
I n  z o ’n  s itu a t ie  is  e r  n e rg e n s  zo ve e l 
b e h o e fte  a a n  a ls  a a n  g e r ic h t  on d e rzo e k . 
Im m e r s  in  d e  d is c u s s ie  sp e le n  b e w e r in 
g e n  een  b e la n g r ij k e  ro l v a n  h e t  s la g  
v a n  „de  w e rk n e m e r s  z ijn  n ie t  g e ïn te 
re s se e rd ;  zij w e te n  n ie t  e e n s  w a a r  he t 
o m  gaa t, a l s  e r  m a a r  een  z e k e r  m in i 
m u m  a a n  v e r t r o u w e n  is  in  d e  le id in g ,  
d a n  is  de  h e le  z a a k  o p g e lo s t” ; enz.

D e  S t ic h t in g  S t u u r g r o e p  S o c ia a l -W e t e n 
s c h a p p e lij k  o n d e rzo e k  hee ft d a a ro m  een 
o p d ra c h t  v e r s t r e k t  a a n  he t S o c ia a l  W e 
te n sc h a p p e lij k  In s t i t u u t  v a n  d e  V r i j e  
U n iv e r s i t e it  een  o p in ie -o n d e r z o e k  in  te 
s te lle n  n a a r  d e  o p v a t t in g e n  o v e r  en  
w e n se n  o m tre n t  de  b e le v in g  v a n  m e d e 
z e g g e n sc h a p  in  het b e d r ij fs le v e n .  D e  
h e e r  pro f. d r. H . J. v a n  Z u t h e m  v o e rd e  
h e t  toe z ich t  o v e r  de  u it v o e r in g  v a n  d it  
o n d e rzo e k , t e rw ij l  de  h e e r  A .  W ijn ia  de 
d a g e lij k se  le id in g  had . H e t  v e r s la g  v a n  
d it  o n d e rz o e k  v e rs c h e e n  e in d  v o r ig  jaar.

Betekenis onderzoek
H e t  is  v a n  b e la n g , j u is t  in  het o rg a a n  
v a n  een  p o l it ie k e  pa rt ij,  a a n d a c h t  te 
s c h e n k e n  a a n  d it  on d e rzo e k .
Im m e r s  g a a t  h e t  in  he t r a p p o r t  m e t  
n a m e  o m  d r ie  p u n te n :

1. h e t  s t a n d p u n t  v a n  d e  b e la n g h e b b e n 
den.

2. d e  re la t ie  t u s se n  h e t  v e r la n g e n  n a a r  
m e d e z e g g e n sc h a p  e n  e v e n tu e e l w a n 
t ro u w e n  in  d e  le id in g .

Meepraten in het bedrijf

3. d e  d e p o la r is e r in g  v a n  d e  d iscu ss ie .

H e t  is  d u id e lijk ,  d a t  deze  d r ie  p u n te n  
o o k  p o l it ie k  r e le v a n t  z ijn. D a t  he t g o e d  
is  te w e te n  h o e  b e la n g h e b b e n d e n  d e n 
ken , sp re e k t  v a n ze lf .  H e t  a n tw o o rd  o p  
d e  v r a a g  o f  d e  v r a a g  n a a r  m e d e ze g 
g e n s c h a p  w o rd t  in g e g e v e n  d o o r  w a n 
t r o u w e n  in  d e  le id in g  is  e v e n ze e r  b e 
la n g r ijk .

T e n s lo t te  is  h e t  v a n  g ro te  b e te k e n is  a ls  
u it  o n d e rz o e k  b lijk t ,  d a t  d e  d is c u s s ie  
ten  o n re c h te  g a a t  tu s se n  s le c h t s  e x t re m e  
s t a n d p u n te n :  w e rk n e m e r s ,  d ie  d e  stoe l 
v a n  de  d ire c te u r  z o u d e n  w il le n  bezetten.

en  d ire c te u re n ,  d ie  zo g r a a g  h u n  zetel 
b e h o u d en .

Wat wil men eigenlijk?
A l s  m e n  h e t  r a p p o r t  b e z ie t  d a n  b l ij k t  
a l  a a n sto n d s ,  d a t  (a ls  m e e sta l)  d e  
e x t re m e  o p v a t t in g e n  e r  n a a s t  z ijn . H e t  
is  n ie t  w a a r ,  d a t  w e rk n e m e r s  o p  de  
sto e l v a n  d e  d ire c t ie  w i l le n  g a a n  z itten. 
H e t  is  o o k  n ie t  zo, d a t  zij in  h e t  ge h e e l 
n ie t  g e ïn te re s se e rd  z ijn  in  m e d e z e g g e n 
schap . H e t  is  o o k  n ie t  z o  d a t  d e  to p  v a n  
d e  o n d e rn e m in g  a lle e n  m a a r  n e g a t ie f  
denk t.

D i t  b l ij k t  u it  he t  v o lg e n d e  staa tje :

p e rc e n ta g e  v o o r s t a n d e r s  b q

ze lf m e e p ra te n  o v e r  e ige n  b e la n g e n

u it v o e re n d
p e rso n e e l

• 95

ch e fs

93

d ire c te u re n

93
ze lf m e e p ra te n  o v e r  a fd e l in g s z a k e n 93 97 81
ze lf m e e p ra te n  o v e r  b e d ry f s z a k e n 73 82 61
ze lf m e e b e s lis se n  o v e r  e ig e n  b e la n g e n 86 80 42
ze lf m e e b e s lis se n  o v e r  a fd e lin g s z a k e n 82 71 25
ze lf m e e b e s lis se n  o v e r  b e d r ij f s z a k e n 57 59 12
v ia v a k b o n d e n  m e e p ra te n  o v e r  b e d r ij f 70 37 37
v ia v a k b o n d e n  m e e b e s lis se n  o v e r  b e d r ij f 65 24 5
v ia o n d e rn e m in g s r a a d  m e e p ra te n  o v e r  b e d r y f 90 89 • 98
v ia o n d e rn e m in g s r a a d  m e e b e s lis se n  o v e r  b e d r ij f 81 64 17
v ia w e rk n e m e r s c o m m is s a r is  m e e b e s lis se n  o v e r 58 52 10
b e d r y f

a a n ta l o n d e r v r a a g d e n 503 92 41

vervolg pag 2 .
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Grafiek 3.1 r  k 3 13Opvattingen van het uitvoerend personeel over de invloedsverdeling ten aanzien ^ “fi^ \ ^.13 van beslissingen die betrekking hebben op de algemene gang van zaken in het ^P^ettmgen vair de direkteuren over de invloedsverdeling ten aanzien van b«'
gehele bedrijf. slissingen die betrekking hebben op de algemene gang \an zaken in het gehele bedrijf.

oilvoerend vakbondio regtrini;. ondernemings- aandeel- commis- chef van de directie Fersoncel raad houders sarissen afdeling

Grafiek 3.2
Opvattingen van het uitvoerend personeel over de invloedsverdeling ten aanzien _  ̂ ,van beslissingen die betrekking hebben op de algemene gaiig van zaken in de ^tafiek 3.14
afdeling. Opvattingen van de direkteuren over de invloedsverdeling ten aanzien van beslissingen die betrekking hebben op de algemene gang van zaken ih de afdeling.

4 veel invloed 
3 ;Sink wat icvlocd 
2;WiI wat Invloed' '
I -weinig of geen invloed

Vervolg pag. 1
Dit staatje is aandachtige kennisneming 
waard. De opstellers van het rapport 
tekenen erbij aan;
In het algemeen blijkt, dat het uitvoe
rend personeel minder belangstelling 
toont voor een grotere medezeggenschap 
naarmate het object van medezeggen
schap verder van hen afstaat en er meer 
sprake is van medebeslissingsrecht. 
Chefs- zijn minder enthousiast over 
medezeggenschap dan het uitvoerend 
personeel, directeuren weer minder dan 
chefs.
Interessant is het, te constateren, dat 
aan de ondernemingsraad zowel bij het 
personeel als bij de top, goede kansen 
Worden gegeven. Zolang het alleen om 
meepraten gaat zijn de directeuren zelfs 
zeer positief. Gaat het om meebeslissén, 
dan springt de ondernemingsraad er 
beter uit, dan de vakbond of de werk- 
nemerscommissaris.
In het algemeen kan gesteld worden, dat 
Werknemers bij medezeggenschap voor

al denken aan medezeggenschap van de 
ondernemingsraad en in iets mindere 
mate ook aan de invloed van de vak
verenigingen.
Onmiskenbaar is ook de door het rap
port vermelde relatie: „de intensiteit 
van het verlangen naar medezeggen
schap neemt af, naarmate men verder 
van de wèrknemers afstaat” of „dat 
deze intensiteit afneemt naarmate men 
meer invloed heeft” . Met de Duitse so
cioloog Dahzendorf spreken zij van 
„machtsposities, die uit zijn op behoud 
van de status quo en ondergeschikt- 
heidsposities, die uit zijn op uitbreiding 
van invloed”.

Geen revolutie, of anarchie
De werknemers willen de positie van 
de directie niet verzwakken. 'Wel wil
len zij, dat representatieve instanties 
als vakbonden,' ondernemingsraad en 
commissariaat een wijziging ondergaan.

Men zou de invloed van de onderne
mingsraad en de vakbond graag ver
groot zien. In het commissariaat zien de 
werknemers een arm van de bedrijfs- 
vreemde kapitaalbezitters”. Daarom 
willen ze de invloed die zij aan com
missarissen toedachten, teruggedrongen 
zien. Het is wat teleurstellend, dat uit 
het onderzoek blijkt, dat het instituut 
„werknemerscommissaris” niet zeer po
pulair bleek te zijn. Meer dan de helft 
(54 ®/o) van de werknemers wist niet wat 
een werknemerscommissaris is. Onge
veer 58 “/o is overigens voorstander van 
zo’n figuur.

Het is interessant om te zien, dat er 
terreinen zijn, waar werknemers en 
directeuren elkaar zouden moeten kun
nen vinden. Beiden vinden „via onder
nemingsraad meepraten over bedrijf” 
belangrijk. Beiden voelen voor „mee
praten over afdelingszaken” en zelfs 
42 "/o van de directies is het met de 
werknemers eens, dat zij zouden moe
ten „meebeslissen over eigen belangen” , 
terwijl een kwart der directeuren de

werknemers wil zien „meebeslissen over 
afdelingszaken”.

Wel is het natuurlijk zo, zeggen de op
stellers, dat het niet zeker is, dat beiden 
altijd hetzelfde bedoelen. Directeuren 
denken bij medezeggenschap via de on
dernemingsraad vooral aan produktivi- 
teit, werkomstandigheden en vaststel
ling van lonen en salarissen (liever on
derhandelen met o.r. dan met vakbon
den?). De werknemers zouden in de o.r. 
willen spreken over: fusie, uitbreiding, 
winst, benoeming van directeuren enz. 
Belangrijk is, dat uit het onderzoek 
blijkt, dat het wél zo is, dat gebrek aan 
vertrouwen in de leiding gepaard gaat 
met intensieve behoefte aan medezeg
genschap, maar dat anderzijds vertrou
wen in de leiding er niet toe leidt, dat 
men geen medezeggenschap wenst. Ook 
werknemers, die geen vertrouwen heb
ben in de leiding willen de invloeds- 
positie van de chef en de directeur niet 
aantasten. Wel willen zij grotere invloed 
van o.r. en vakbeweging.

Besluit
Een interessante conclusie dringt zich 
op. Er zijn gemeenschappelijke inzichten 
bij de werknemers en de top van de 
bedrijven, die in de discussie onvoldoen
de tot uiting komen. Werkgevers, con
cluderen de schrijvers, laten zich kenne
lijk leiden door niet gerechtvaardigde 
angst voor aantasting van de eigen posi
tie. 'Vakverenigingen hebben een nei
ging het wantrouwen van de werk
nemers in de directie te sterk te bena
drukken.

Hoewel men soms de indruk krijgt dat 
het onderwerp medezeggenschap”„dood- 
gepraat” is, blijkt uit dit rapport, dat 
dit geenszins het geval is. Indien men 
bereid is eigen oogkleppen af te wer
pen (inclusief te denken) blijkt er vol
doende gemeenschappelijk inzicht te be
staan om vooruit te komen.
Waarom doen wé net dan niet?

Betaling
abonnementsgeld  
tw eede h a lfjaa r  
1968

Voor de meeste abonnees zit de 
vakantie er weer op; zij gaan weer 
over tot de orde van de dag. 
Daartoe behoort ook de betaling 
van het abonnementsgeld voor 
het tweede halfjaar 1968.

Ruim 5000 abonnees ontvingen 
in de afgelopen maand het ver
zoek om zo mogelijk per giro- 
incasso te betalen. Zij ontvingen 
daartoe een machtigingskaart 
met het verzoek deze ingevuld 
en ondertekend aan ons terug te 
sturen.

Hierop werd door velen positief 
gereageerd. Hartelijk dank hier
voor. In de loop van deze maand 
zal de afschrijving plaatsvinden. 
Gaarne verzoeken wij de abon
nees, die op ons verzoek nog 
niet hebben geantwoord dit als
nog te doen door terugzending 
van de machtiging of door over
schrijving van een bedrag van 
f 6,— op de postgirorekening nr. 
89673 van de A.R. Partij-Stich- 
ting, Dr. Kuyperstraat 3, ’s-Gra- 
venhage.

Bij voorbaat dank voor uw mede
werking.
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*  *  *  Voorzitterschap  
Rijnmondraad

ï \ O O R  d e  b e n o e m in g  v a n  m r .  V .  G .

M a r i j n e n  to t  b u r g e m e e s t e r  v a n  
’s - G r a v e n h a g e  o n t s ta a t  p e r  o k t o b e r  a.s, 
e e n  v o o r z it t e r s - v a c a t u r e  i n  d e  R i j n 
m o n d ra a d .
In t e r e s s a n t  z a l  z ijn  o p  w e lk e  w ijz e  e n  
d o o r  d e  b e n o e m in g  v a n  w e lk e  p e r s o o n  
i n  deze  v a c a tu re  z a l  w o r d e n  v o o rz ie n .  
E e r s t  d e  w ij z e  w a a ro p .  H e t  T w e e d e  
K a m e r l i d  L e m s  (P .v .d .A . )  h e e f t  e e n  
s c h f i f t e l i j k e  v r a a g  t e r z a k e  g e r ic h t  a a n  
d e  m in i s t e r  v a n  B in n e n la n d s e  Z a k e n .  
D e  v r a a g  lu id d e :  , J s  d e  m in i s t e r  b e r e id  
d e  r a a d  v a n  h e t  o p e n b a a r  l ic h a a m  
R i j n m o n d  i n s p r a a k  te  g e v e n  b ij  d e  b e 
n o e m in g  v a n  e e n  v o o r z it t e r ,  n u  d e ze  
fu n c t ie  o p  16  o k t o b e r  1968  v a c a n t  z a l  
w o r d e n ” . E n  m in i s t e r  B e e r n in k  h e e ft  
d a a r o p  k o r t  g e a n t w o o r d :  „ D e  g e s te ld e  
v r a a g  w o r d t  b e v e s t ig e n d  b e a n tw o o r d ” . 
D e  R i j n m o n d r a a d  k r i j g t  d u s  in s p r a a k .  
Z o a l s  h e t  e r  s ta a t  k a n  d it  z e e r  v e r  
g a a n .  O n s  l i j k t  h e t  toe, d a t  n ie t  d e  g e 
h e le  R a a d  a l s  z o d a n ig  z a l m o e te n  w o r 
d e n  g e h o o rd .  W e l  z u l le n  n u  d e  f r a c t ie 
v o o r z it t e r s  d e  g e le g e n h e id  m o e te n  
h e b b e n  h u n  m e n in g  te  b e rd e  te  b r e n 
g e n .  D e z e  z u l le n  d a t  d a n  o n g e tw ij fe ld  
d o e n  n a  e e rs t  h u n  f r a c t ie s  g e r a a d 
p le e g d  te  h e b b e n .
B l i j k e n s  p e r s b e r ic h t e n  z o u d e n  B .  e n  
W .  v a n  B o t t e r d a m  h e t  b o v e n d ie n  o p  
p r i j s  s te lle n ,  d a t  o o k  d e  g e m e e n te b e 
s t u r e n  d a n  w e l  v e r t e g e n w o o r d ig e r s  
d a a r v a n  v a n  d e  R i j n m o n d g e m e e n t e n  
z o u d e n  w o r d e n  g e h o o rd .
D i t  z o u d e n  w ij  b e s l is t  o v e r d r e v e n  v i n 
d e n  e n  w e l  o m  tw e e  re d e n e n .
I n  d e  e e rs te  p la a t s  i s  d e  R i j n m o n d r a a d  
m a n s  g e n o e g  o m  d e  id e e ë n ,  w e lk e  b ij  
h e n  le v e n  e n  d u s  o o k  b ij  d e  d iv e r s e  
g e m e e n te n  le v e n  n a a r  v o r e n  te  b r e n 
g e n .  D e n k b a a r  i s  b ij v o o rb e e ld ,  d a t  d e  
h e e r  G .  Z .  d e  V o s ,  w e t h o u d e r  e n  lo c o -  
b u r g e m e e s t e r  v a n  R o t t e rd a m ,  w a n n e e r  
h i j  g e h o o r d  w o r d t  a l s  v o o r z it t e r  v a n  
d e  K . V . P . - f r a c t ie  i n  d e  R i j n m o n d r a a d  
t e v e n s  g e le g e n h e id  z a l  w e te n  te  v in d e n  
z o  n o d ig  g e d a c h t e n  v a n  B .  e n  W .  v a n  
R o t t e rd a m ,  d o o r  te  g e v e n ,  v o o r z o v e r  
d ie  d a n  a l  n ie t  p u b l ie k e l i j k  —  ̂ e n  s t e l 
l i g  o o k  w e l  b ij  d e  m in i s t e r  v a n  B i n 
n e n la n d s e  Z a k e n  -—  b e k e n d  zijn .

W i j  m o e te n  b ij  d i t  a l le s  o o k  b e d e n k e n ,  
d a t  d e  R i j n m o n d r a a d  i n  d e  h u id ig e  
s t r u c t u u r  g e e n  v e r le n g s t u k  i s  v a n  d e  
S 3  g e m e e n te n  b in n e n  h e t  R i j n m o n d 
g e b ie d ,  m a a r  e e n  z e lf s t a n d ig  l ic h a a m .  
D i t  b r e n g t  o n s  b ij  e e n  a n d e r  p u n t .  V a n  
d e  k a n t  v a n  R o t t e r d a m  —  z o a ls  d a t  
b l i j k t  u it  p e r s b e r ic h t e n  —  w o r d t  g e 
o p p e r d  d e  m o g e l i j k h e id  o m  d e  b u r g e 
m e e s t e r  v a n  R o t t e rd a m ,  d e  h e e r  W .  
T h o m a s s e n ,  ( e v e n t u e e l  —  d e s n o o d s ?  —  
d e  b u r g e m e e s t e r  v a n  e e n  a n d e re  R i j n -  
m o n d g e m e e n t e )  t e v e n s  v o o r z it t e r  v a n  
d e  R i j n m o n d r a a d  te  m a k e n .  D e  m o t i 
v e r i n g  h ie r b i j  s c h i j n t  te  z ijn , d a t  n u  d e  
g e le g e n h e id  o p e n  i s  o m  d e  s t r u c t u u r  
v a n  R i j n m o n d  g e h e e l o p  d e  h e l l i n g  te  
ze tte n .  D i t  p a s t  i n  d e  g e d a e h te  v a n  e e n  
in t e r g e m e e n t e l i j k e  ( in  t e g e n s t e l l in g  
t o t  e e n  b o v e n g e m e e n te l i j k e )  o p ze t  v a n  
d e  R i j n m o n d r a a d ,  z o a ls  d ie  d o o r  R o t 
t e r d a m  w o r d t  g e z ie n .
Z o a l s  b e k e n d  i s  m e n  t h a n s  b e z ig  d e  
s t r u c t u u r  v a n  R i j n m o n d  te  b e z ie n .  H e t  

l i j k t  o n s  v o l s t r e k t  o n ju i s t  o m  h e t  b e 
r a a d  o v e r  d ie  s t r u c t u u r  te  d o o r k r u i s e n  
d o o r  e e n  b e n o e m in g  a l s  v a n  d e  z ijd e  
v a n  R o t t e r d a m  b l i j k b a a r  w o r d t  g e s u g 
g e re e rd .  D e  d is c u s s ie s  d ie n e n  i n  a l le  
e r n s t  e n  r u s t  te  k u n n e n  w o r d e n  a f g e 
r o n d .  D e  R i j n m o n d r a a d  d ie n t  o p  k o r t e  
t e r m ij n  e e n  v o o r z it t e r  te  k r ij g e n ,  d ie  
h ij . d e  B a a d  p a s t  i n  h e t  s t a d iu m  w a a r in  
d e  B a a d  v e r k e e r t  e n  g e le t  o p  d e  o n t 
w i k k e l i n g  v a n  d e  R a a d  s in d s  1965.

HEEMSKERK
OVER
ARTIJ EN PARLE

To e n  in het najaar van 1917 het 
Algemeen Kiesrecht en tegelijk 

het stelsel van de Evenredige Ver
tegenwoordiging in zicht kwam, 
heeft mr. Th. Heemskerk daaraan 
enige belangwekkende beschou
wingen gewijd in het maandblad 
Stemmen des Tijds.
In de eerste plaats wijst mr. 
Heemskerk er op, dat het verlan
gen naar Evenredig Kiesrecht 
sterk is bevorderd door de gang 
van zaken in 1913. Dat jaar bracht 
de nederlaag van de coalitie en 
daarmee van het kabinet-Heems- 
kerk.
Maar als men de cijfers vergeleek, die 
de rechtse en de linkse kandidaten 
hadden gekregen, dan bleek, dat een 
meerderheid van de kiezers achter de 
coalitie stond. Die meerderheid leidde, 
door het districtenstelsel, tot een min
derheid in de Kamer,
Eigenlijk was dat niets nieuws. Vaak 
was het vroeger zo geweest, dat de li
beralen met een minderheid onder de 
kiezers, toch de volstrekte, meerderheid 
in de Kamer verwierven.
■^U zeggen in onze tijd sommigen: het 

’  gaat niet om een zo zuiver mpgelijke 
vertegenwoordiging. Het gaat er om, dat 
er een flinke meerderheid is, die een 
sterk bewind kan steunen. Maar in 1913 
had de linkerzijde, die met grote fel
heid tegen de rechtse coalitie en tegen 
het kabinet-Heemskerk ageerde, een 
flinke meerderheid gekregen. Maar, zij 
bleek niet in staat, een links kabinet te 
vormen. Dr. Bos probeerde het, maar 
de socialisten weigerden tot een kabinet 
toe te treden. De linkse meerderheid 
bleek niet een regeringsmeerderheid te 
betekenen.
Dit alles had de drdng, om tot een ander 
kiesstelsel te komen, versterkt. 
Heemskerk was niet tegen het nieuwe 
stelsel. Het A.R.-program van begin
selen had zich trouwens er duidelijk 
vóór uitgesproken.
Maar hij stond wel op het standpunt, 
dat het gevaren mee zou brengen.

T N  de eerste plaats: als elke partij, los 
van andere partijen, met een eigen 

lijst uitkomt, met een geheel eigen pro
gram, zonder enig overleg met andere 
partijen, dan zal het moeilijk worden, 
om te komen tot een Kamermeerder
heid, waarop een kabinet steunt.
De partijen zullen haar leden telkens 
zoveel mogelijk willen binden aan het 
eigen program en er scherp op toezien, 
dat haar vertegenwoordigers, gebonden 
aan haar program, waar zullen maken 
wat bij de verkiezingen is gepropageerd. 
Dat zal het overleg tussen de fracties 
bemoeilijken. Het is denkbaar, dat de 
partijleiding buiten de Kamer de positie 
van de fractie in de Kamer gaat be
heersen. En toch, daaromtrent is 
Heemskerk volkomen duidelijk, moet de 
fractie zelf haar beleid bepalen. Er kan
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overleg zijn en geregeld contact, maar 
de fractie zelf beslist en zij alléén. Als 
men dat laat varen, dan ontstaan er 
heel schadelijke situaties.
„Want het is in het Parlement, dat de 
Ministers ter verantwoording worden 
geroepen, en met den plicht om die 
verantwoording te eischen en de mini
steriële verantwoordelijkheid tot haar 
recht te doen komen gaat voor de leden 
van het Parlement, en in de eerste 
plaats voor hen di? daar leiding geven, 
eigen politieke verantwoordelijkheid 
tegenover het land. gepaard. De leiding 
der partijen en de kracht tot die leiding 
moet dus in het Parlement aanwezig 
zijn. Êene partij in de Kamer, die van 
buiten de Kamer geleid wordt, boet 
haar invloed als partij in. Men be
schouwt haar als parlementaire partij 
niet als vol, niet als draagster van poli
tieke verantwoordelijkheid. De onder
vinding heeft dit reeds geleerd.”

U N  dit heeft niet alleen gevolgen voor 
de partij, waar de leiding van bui- 

het parlement komt.
„ H o e  m e e r  d e  le id in g  v a n  d e  p a rt ije n  
l ig t  b u ite n  d e  K a m e r ,  de s  te z w a k k e r  
w o r d t  h e t  P a r le m e n t .”

lAIT betekent allerminst, dat Heems- 
^  kerk de taak van de politieke partij 
wil verkleinen. Integendeel, hij vindt, 
dat het nieuwe stelsel veel méér zal 
vragen van de partij en haar leiding. 
Met name bij de kandidaatstelling. 
Want het stelsel der evenredigheid is 
zuiver individualistisch. Er zit g’een 
spoor in van organisch kiesrecht. Het 
stelsel is strikt formeel. En nu is het 
juist de taak van de partij, om hier 
corrigerend op te treden. Zij moet er 
bij de kandidaatstelling voor zorgen, dat 
daar niet een even formeel systeem bin
nen de partij gaat werken als bij de 
verkiezingen zelf.

„Want evenzeer als de maatschappij een 
organisme is en niet slechts een agglo
meratie van individuen, evenzeer geldt 
dit van de meeste politieke partijen. Als 
rekening wordt gehouden met dit orga
nisch karakter der partijen, is daarin 
een correctief gelegen tegen het zuiver 
individualistisch karakter van het stem
recht. Als daarentegen de organisatie 
geheel mechanisch is, en verzuimt reke
ning te houden met het natuurlijk orga
nisme in de elementen waaruit de partij 
bestaat, dan treden de nadelen van het 
individualisme onvermengd in wer
king.”

"yEEL wijsheid wordt hier gevraagd 
 ̂ van de leiding der partij.

„De leiding zal moeten zijn krachtig en 
ruim. Is zij slap, dan kunnen allerlei 
elementen, die van het staatkundig le
ven en de beginselen, die het beheer- 
schen, zich geen voldoende rekenschap 
geven, het hoofd opsteken en wanorde 
te weeg brengen; is zij eng en tracht zij 
geschikte candidaten te weren om zich
zelf overmatige macht te verzekeren, 
houdt zij geen voldoende voeling met de 
verschillende elementen, waaruit de 
partij bestaat, dan brengt ze ontstem
ming in de partij, die op den duur tot 
scheiding kan leiden, en verzwakt zij 
den invloed naar buiten."

yU E  zijn er nog niet. Elke partij zal 
I ’  uitkomen onder eigen vlag en met 

een eigen program, maar men moet dit 
niet zó toespitsen, dat de vorming van 
een goede en hechte regeringsmeerder
heid er door wordt gestuit.
Daarom moet de leiding van de partij 
overleg plegen met andere partijen,” die 
voor samenwerking met haar in het 
Parlement en eventueel in de Regering 
zijn aangewezen, op een aannemelijk, 
rechtvaardig, naar de eischen in het 
oogenblik ingericht program.”
Het is uit het verband duidelijk, dat 
Heemskerk hier contacten en overleg 
bedoelt tussen de drie christelijke par
tijen, ook reeds vóór de stembus. Hij 
wijst zelfs de punten aan, waarover men 
het vooral eens moet zien te worden, 
namelijk de schoolkwestie en de sociale 
kwestie.
De opmerkingen van Heemskerk sloe
gen duidelijk op een stembusakkoord. 
Overeenstemming betreffende de actu
ele politiek, om te bevorderen, dat er 
een meerderheid in de Kamer komt, 
die, wat de hoofdzaken betreft, één lijn 
trekt.

I T E T  o v e r le g  t u s se n  d e  ach tt ien , d a t  

w e  n ü  k e n n e n ,  w i l  m eer. H e t  is  ge e n  
o v e r le g  o m  te k o m e n  tot één  pa rt ij,  
m a a r  een  o ve r le g ,  een  o n d e rzo e k , een  
g e z a m e n lijk  o n d e rzo e k ,  o m tre n t  d e  ze e r 
c e n t ra le  e n  b o v e n  de  a c tu a lite it  e n  h e t  
con c re te  s t e m b u s p r o g r a m  u it g a a n d e  
v r a a g :  w a t  v r a a g t  de  H e re  v a n  on s, in  
d e  p o lit ie k ,  n u  en  in  d e  toe ko m st, „ n a a r  
u itw ijz e n  v a n  h e t  H e i l ig  E v a n g e l ie ” ?

*  ☆  *  Tsjechoslowakije

N u  d e  c o n fe re n t ie s  in  C ie r n a  e n  B r a 
t i s l a v a  a c h te r  d e  r u g  z ijn  i s  e r  e e n  z e 
k e r e  o p lu c h t in g .  O p lu c h t in g  n ie t  a l 
le e n  b ij  d e  T s je c h e n ,  m a a r  o o k  i n  d e  
r e s t  v a n  d e  w e re ld .  N a  d e  s p a n n in g e n  
v a n  d e  la a t s te  w e k e n  k a n  g e z e g d  w o r 
d e n ,  d a t  v o o r lo p ig  h e t  b e s te  b e r e ik t  i s  
d a t  g e h a a ld  k o n  w o rd e n .
H e t  i s  t r o u w e n s  a lt i j d  n o g  e e n  o p e n  
v r a a g  o f  D u b c e k  in d e r d a a d  z e lf  z o v e e l 
m e e r  w e n ste ,  d a n  h ij  n u  b e r e ik t  h e e ft  
W a t  d a t  b e t re ft  z a l  e r  n o g  w e l  v e r s c h i l  
b l i j v e n  t u s s e n  d e  v e r la n g e n s  v a n  d e  
le id e r s  v a n  P r a a g  e n  v a n  g ro te  d e le n  
v a n  d e  T s j e c h o s lo w a a k s e .  b e v o lk in g .  
E n  d e  p o s it ie  v a n  T s j e c h o s lo w a k ij e  i s

o o k  n o g  n ie t  d ie  v a n  e e n  la n d  a ls  J o e 
g o s la v ië .
T s j e c h o s lo w a k ij e  k a n  n u  o v e r ig e n s  e e n  
e ig e n  n ie u w e  w e g  g a a n ,  w e lk e  m e n  in  
j a n u a r i  i s  in g e s la g e n .  D e  R u s s e n  h e b 
b e n  in g e z ie n ,  d a t  m i l i t a i r  g e w e ld  h e n  
n ie t  v e r d e r  z o u  b r e n g e n .  D e  s t a n d v a s 
t ig e  h o u d in g  v a n  d e  T s je c h e n ,  d e  p o l i 
t ie k e  v e r h o u d in g e n  in  d e  w e re ld  e n  d e  
h o u d in g  o o k  v a n  d e  w e s t e r s e  c o m m u 
n is t i s c h e  p a rt ije n ,  h e b b e n  d e  R u s s e n  
d o e n  in z ie n ,  d a t  o v e r le g  h e n  v e r d e r  
z o u  b r e n g e n  d a n  h e t  m e i  h a r d e  h a n d  
to t  d e  o rd e  r o e p e n  v a n  d e  T s je c h is c h e  
b o n d g e n o o t ,  d ie  m e e r  b a a s  in  e ig e n  h u is  
w i ld e  z ijn .  A a n  d ie  w i l  n a a r  m e e r  v r i j 
h e id  h e b b e n  m e t  n a m e  o o k  d e  o r t h o 
d o x e  P o o lse  e n  O o s td u it se  c o m m u n is 
t e n  H i n k  p r o b e r e n  te  t o rn e n .  H e t  h e e f t

D u b c e k  e n  de  z ijn e n  n ie t  k u n n e n  a f 
b r e n g e n  v a n  h u n  e ig e n  l ib e r a l i s e r in g s -  
p la n n e n .  E r  i s  r e d e n  o m  v e r h e u g d  te  
z ijn ,  —  z e k e r  i n  v e r g e l i j k in g  m e t  B o e 
d a p e s t  1956  —  d a t  e r  e e n  m o g e l i j k h e id  
is, da t  la n d e n  in  O o s t - E u r o p a  een  e i
g e n  n a t io n a le  l i j n  v o lg e n .
V e r g e t e n  m a g  e c h te r  n ie t  w o rd e n ,  d a t  
T s j e c h o s lo w a k ij e  m e t  s t e r k e  b a n d e n  
a a n  h e t  c o m m u n is t is c h e  b lo k  v e r b o n 
d e n  b lijft. O p  b in n e n la n d s  g e b ie d  m a g  
h e t  d a n  d e  h a n d e n  w a t  m e e r  v r i j  h e b 
b e n ,  o p  h e t  g e b ie d  v a n  d e  b u i t e n la n d s e  
p o l i t ie k  z a l  h e t  la n d  g e b o n d e n  b l i j v e n  
a a n  d e  R u s s i s c h e  p o l it ie k .  H e t z e lfd e  
g e ld t  in  e c o n o m is c h  o p z ic h t .  Z ij ,  d ie  
m e e n d e n  d a t  d e  l ib e r a l i s e r in g  in  T s j e 
c h o s lo w a k i je  z o u  b e t e k e n e n  e e n  s te r k e  
o r ië n t a t ie  o p  W e s t - E u r o p a  e n  e e n  z ic h

lo s  m a k e n  v a n  h e t  c o m m u n is t i s c h  b lo k  
z u l le n  te le u rg e s te ld  z ijn .  D e  T s j e c h e n  
h e b b e n  e e n  r e d e l ij k e  v r i j h e id  g e k r e g e n  
h u n  la n d  in t e rn  h a a r  h u n  e ig e n  in z ic h 
t e n  te  b e s tu re n .  W a t  d a t  b e t re f t  is  e r  
v o o r  d e  b e v o lk in g  e e n  g ro te  v o o r u i t 
g a n g  in  v e r g e l i j k in g  m e t  h e t  r e g ie m  
v a n  N o v o t n y .

D e  c o m m u n is t is c h e  p a rt ij  b l ij f t  e c h te r  
a l s  e n ig e  d e  t o u w t je s  in  h a n d e n  h o u 
d e n . D a t  d it  to t  p r o b le m e n  k a n  le ld e n  
i s  n ie t  d e n k b e e ld ig .  D e  t e n d e n s  n a a r  
l ib e r a l i s e r in g  z a l m o e i l i j k  b ij  w i l le k e u 
r ig e  g re n ze n  een  h a lt  k u n n e n  w o rd e n  
to e g e ro e p e n .  H e t  z a l  d a n  o o k  v o o r  
D u b c e k  e n  d e  z ijn e n  e e n  g ro te  o p g a v e  
z ijn  i n  d e ze  s itu a t ie  m e t  w ij s h e id  te  

w e r k  te  g a a n .
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ISLAM EN ARABISME
DOOR DRS. J. G. LAMBOOIJ

De streek om Mekka

D e  grote arabische geleerde Ibn 
Khaldoun (14e eeuw) heeft 

in zijn bekende wérk M u q q a d i -  
m a h —̂ een soort „Kort begrip der 
geschiedenis” —  gésteld dat er hq 
de arabische dynastieën de volgen
de regel geldt: „Het aantal leden 
van de dynastie is steeds drie: de 
stichter, de behouder en de vernie
ler”. Hij bedoelde daarmee, op iro
nische manier, te wijzen op het ver
schijnsel van het gebrek aan con
tinue dynastieën en een continue 
politiek in de (toenmalige) arabi
sche wereld.
Deze uitspraak zou voor bijvoor
beeld het huidige Syrië nog te op
timistisch zijn. Afaar het is eigen
lijk merkwaardig dat Ibn Khaldoun 
deze regel gaf na zeshonderd jaar 
van grote bloei der arabische be
schaving.
Na het optreden van Mohammed (7e 
eeuw), de Profeet van Allah, aan wie 
de Koran door middel van de aartsen
gel Gabriël was geopenbaard, hadden 
zijn volgelingen binnen een eeuw een 
wereldrijk veroverd, dat zich uitsti’ekte 
van . het huidige Pakistan tot aan de 
Atlantische Oceaan, De wetenschap 
bloeide er: arabische filosofen, theolo
gen en mathematici, medici en geogra
fen brachten deze op een hoog niveau. 
De landbouw werd ontwikkeld, grote 
irrigatiewerken kwamen tot stand, de 
ambachten kenden welvaart, kortom: 
waarom was Ibn Khaldoun zo somber? 
Achteraf heeft hij met zijn pessimisme 
gelijk gehad. Na de 14e eeuw was het 
voorgoed voorbij met het hoge niveau 
van de arabische beschaving, die de 
westerse \/ereld de filosofie van Aristo- 
teles bracht, die ons verschillende begin
selen van de algebra schonk (o.a, het 
begrip nul) en die onze taal heeft ver
rijkt met woorden al.'- oChaak, mat, ma
gazijn, algebra, chemie, razzia, admiraal
e.d.

De arabieren
Interessant is, dat tot die tijd de islami
sering vrijwel steeds ook arabisering 
betekende — met uitzondering van het 
Perzische cultuurgebied. In deze eeu
wen begon de islam ver over de grenzen
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ACHTERGRONDEN
VAN
CONFESSIONELE 
POLITIEK IN  HET 
MIDDENOOSTEN
van de arabische wereld een belangrij
ke godsdienst te worden. Van zeer groot 
belang daarbij was de bekering der 
Turken, die hun eigen taal bleven be
houden, maar door hun veroveringen 
het beschaafde arabische Midden-Oos- 
ten met „hulp” van de Europese kruis
vaarders helaas vernielden. Desondanks 
is voor vele arabieren de aanduiding 
„arbi” (arabier) synoniem met islamiet. 
Zij pretenderen dikwijs dat het ook niet 
anders kan, omdat Allah de Koran im
mers in het arabisch heeft gedicteerd 
en aldus heeft geopenbaard dat deze 
taal heilig zou zijn.
Anderzijds is de isl .n juist „egalitair”, 
in die zin dat zij, scherper nog dan het 
christendom, de overtuiging had dat 
iedereen die de islam beleed volledig 
gelijkgerechtigd zou zijn. Alle islamiti
sche belijders tezamen vormden de 
,,Umma”, de ene religieuze gemeen
schap.

Islam en arabische cultuur
We stuiten hier op de relatie van een 
complex van socio-religieuze waarden 
met de pan-arabische politiek.
Het gedrag van de vorsten, staatslieden 
en politici in de arabische wereld is

voor een belangrijk deel te verklaren 
vanuit deze relatie. Hieronder zullen wij 
trachten daar enig xicht op te werpen, 
in het besef dat voor een gedegen be
handeling vele dikke boeken nodig zijn. 
Allereerst is het nodig te stellen dat de 
islam in eerste instantie geboren en ge
groeid is in een stedelijk klimaat en dat 
ook steeds de arabische beschaving ste
delijk is gebleven: Mekka, Medina, Bag
dad, Cordova, Granada, Kairouan, 
Kaïro, etc. waren de brandpunten van 
de Islamo-Arabische cultuur. Maar wel 
bleven vaak vele vóórislamitische ge
woonten en structuren voortbestaan. 
Van groot belang was bijvoorbeeld de 
„overname” van de heilige steen — de 
Ka’aba — van de heidense godsdienst 
die voorheen gold, onder aanneming dat 
deze steen indertijd door Allah aan 
Abraham, de stamvader en stichter van 
de islam, was geschonken. Zo had so- 
ciaal-structureel het overnemen van de 
gewoonte van het zogenaamde „paral- 
lel-cousin” -huwelijk grote gevolgen. Dit 
betekende dat een man zijn vaders- 
broeders-dochter of zijn vaders-vaders- 
broeders-zoons-dochter huwde. Hierdoor 
werden steeds de banden met de fami
lie aan vaders zijde bevestigd. De maat
schappijstructuur kreeg mede daardoor

een „patriarchaal” karakter. Het beho
ren tot één socio-politieke eenheid èn 
tot één familie werc. ermee bevorderd. 
Deze eenheid trad als geheel op tegen 
vreemden.
Belangrijk is dat, hoewel door verove
ringen en bekeringen op grote schaal 
verscheidene niet-arabische volken isla
miet werden, dikwijls de fictie wordt 
gehandhaafd dat men van afstamming 
één grote arabische familie is en allerlei 
stambomen heeft geconstrueerd om dat 
aan te tonen. Vandaar dat ook nog thans 
alle arabisch sprekende volken een 
familiale band suggereren — althans bij 
het optreden tegen een gemeenschappe
lijke vijand: het „westen”, Israël, etc.

Er zijn in het huidige politieke gedrag 
globaal drie belangrijke culturele waar
dencomplexen :
1. een arabo-islamitisch eenheidsstre- 
ven: als kern van de islamitische wereld 
beschouwt men nog steeds dat gebied 
waar men ook arabisch spreekt; dat 
deel zou politiek één moeten zijn;
2. de pan-islamitische eenheidsgedach
te: de godsdienst gaat vóór het taal
gebied; en
3. de reformatorische en geseculari
seerde moderne staatsopvattingen die 
veelal nationalistisch van aard zijn, dus 
de nadruk meer leggen op „watan” (va
derland) dan op „umma” (de religieuze 
gemeenschap).
De derde waarde zou nog uiteen te leg
gen zijn in een „socialistische” en een 
„democratische” stroming.

Ontstaan arabisch 
nationalisme
Het boeiende van een man als Nasser is 
dat hij in feite tracht de drie boven
genoemde waarden te verzoenen, waar
door hij in zijn strijd om politieke en so- 
ciaal-economische ontwikkeling afwis
selend andere groepen landen inscha
kelt. Het is mede de oorzaak van zijn 
vaak niet duidelijk te doorgronden be
slissingen. De zaak-Israël speelt daarbij 
steeds een grote rol, omdat Israël zowel 
niet-jslamitisch als westers is en bo
vendien het geografisch aaneengesloten 
arabische. Midden-Oosten in tweeën 
heeft gekliefd. , . . .
be weg Egypte-Assyrië, later de ver
binding tussen de arabische metropo
len Kaïro en Bagdad, liep via Darnascus 
en Palestina. Het Oude Testament is 
vol van de aanvallen op de hebreeuwse 
stammen die dan weer van de noorde
lijke, dan weer van de zuidelijke vijand 
kwamen. In de helleense tijd (Alexan- 
der de Grote) en pas goed in de arabi
sche tijd werden beide vijandige ge
bieden — het „noorderland” en het 
„zuiderland” — politiek èn cultureel 
één. Later werd het gehele gebied ver
overd door de Turken en na 1917 opge
deeld door Engeland en Frankrijk, on
danks het feit dat de arabische legers 
een werkzaam aandeel hadden in de 
overwinning op Duitslands bondgenoot 
Turkije en dan ook de vorming van een 
onafhankelijke arabische staat wensten; 
Engeland en Frankrijk hadden dit toe
gezegd, maar Zij hielden zich, zoals ge
bruikelijk tegen de arabieren, er niet 
aan.
Het jaar 1917 markeerde een belang
rijke periode in de geschiedenis van de 
arabische wereld. In die jaren ont
waakte deze uit een ongeveer zeshon
derd jaar durende „slaap” . Al enkele 
decennia hadden in de arabische, en 
breder, in de gehele islamitische, wereld 
enkele personen opgeroepen tot ontwa
ken. Maar pas na 1917 groeide deze 
beweging uit tot een belangrijke poli
tieke kracht.
De roep tot ontwaken werd gebaseerd 
op de islam en op het arabisme als na
tionale waarde. Hierbij werd soms het 
geluid gehoord dat na een zuivering van 
de islam als religie de politieke opbloei 
vanzelf zou komen. De eis werd gesteld 
om een echte theocratie op te bouwen. 
Bij de stichting en opbouw van de staat 
Pakistan is naderhand (na de tweede 
wereldoorlog) getracht daar consequent 
gestalte aan te geven. *)
Het arabisme heeft nauwelijks tot de 
vorming van arabische eenheid geleid. 
De oprichting van de Arabische Liga op 
22 maart 1945 wekte bij de arabieren 
hoop, maar de geschiedenis heeft wel 
aangetoond dat er onderling meer ruzie 
dan eenheid bestaat. Ook de politieke 
eenwording van Syrië en Egypte (Ver
enigde Arabische Republiek: V.A.R.) 
bleek een farce en werd dan ook al 
spoedig verbroken. Het „nationalisme
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v a A  d e  e ig e n  s ta a t” b le e k  s te r k e r  d a n  
h e t  „ n a t io n a l ism e  v a n  h e t  p a n -a r a b i-  
s c h e  v o l k ”. E e n  b e g r ijp e l ijk e  z a a k  a ls  
m e n  d e  g ro te  d if fe re n t ia t ie  z ie t  v a n  de  
so c ia a l-e c o n o m is c h e  s t r u c t u re n  d e r  a r a -  
b is c h e  la n d e n .  H u n  so c ia a l-e c o n o m is c h e  
p ro b le m e n  z jjn  v a a k  ge h e e l an d e rs ,  
w a a r d o o r  h e t  g e v o e l v a n  b ije e n  h o re n  
a lle e n  m a a r  re m m e n d  o p  d e  o n t w ik k e 

l in g  w e rk t .

De moderne tijd
Het a r a b i s m e  en de i s l a m  
zijn voor velen geen voldoende ba
sis meer voor s t a a t s v o r m i n g .  
De „confessionele” achtergrond, de 
historisch-culturele waarden zijn 
vólgens hen niet voldoende om aan 
de h u i d i g e  behoeften; leniging 
van honger, agrarische hervorming, 
industrialisering, opbouw van een 
modern leger, etc. te voldoen. 
Daarvoor is nodig een sociaal-eco
nomische rationele houding. Daar
bij is het niet van oorzakelijk be
lang of men een goed of een slecht 
islamiet is. Religie wordt een per -  
s o o n 1 ij k e zaak en niet meer een 
collectieve zaak. Vandaar dat ver- 
scheidenen thans liberaal èn isla
miet of communistisch èn islamiet 
zijn.
Dit is door vele westerse ismalogen 
eigenlijk altijd als een onmogelijke ont
wikkeling gezien. Er werd door deze 
deskundigen gesteld dat de religie in de 
arabische wereld zo zeer vervlochten is 
met, en bepalend is voor, alle aspecten 
van het sociale en politieke leven, dat 
het doordringen van het „moderne le
ven” er niet goed mogelijk zou zijn, dan 
wel tot een totale maatschappelijke ont
wrichting zou moeten leiden. Door de 
stichting van de „joodse” staat Israël 
zijn vergelijkbare problemen opgeroe
pen. Zo heeft Israël nog steeds geen 
grondwet, omdat een uitspraak zou 
moeten worden gedaan over het al of 
niet joode-religieus zijn van wetten e.d. 
Hier wordt niet ontkend dat er in het 
Middén-Oosten sterke banden tussen 
religieuze waarden en het maatschap
pelijke leven zijn, maar wèl dat in de 
arabische — en méér in het algemeen 
de islamitische maatschappij geen 
integratie en ontwikkeling mogélijk 
zouden zijn. Dat is namelijk wèl hét 
geval.
Vergelijking mét het Christendom is niet 
goed mogelijk, omdat daarbij de vrij
making van het maatschappelijk leven 
van de formele kérkelijke structuren 
al in de beginperiode van de ontwikke
ling van de moderne economie heeft 
plaatsgevonden. In de islam is er even
wel n o o it  een  fo rm e le  k e r k  gew eest, 
lilaar wel waren vrijwel alle „wereld
lijke” wetten gebaseerd op religieuze 
waarden en normen. De „wetsgeleer- 
den” waren belangrijk, doch hadden 
veelal niet zelf politieke macht. Wel 
was de religieuze en de politieke leiding 
theoretisch verenigd in de khaliefen. 
Deze fictie bestaat zelfs niet meer theo-
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De engel Gahriël openbaart Mohammed de Koran

retisch, doordat er sedert eeuwen geen 
algemeen erkende, en sedert het afzet
ten van de Turkse sultan door Kemal 
Atatürk, hélemaal geen khalief meer is. 
Wel claimt de Marokkaanse koning zo
wel wereldlijke als geestelijke rechten, 
waardoor zijn heerschappij stevig staat, 
ondanks een felle socialistische opposi
tie; maar zijn gezag geldt slechts bin
nenlands. ■ ' ^
Een aantal arabische — en islamitische 
— staten bouwt thans aan een andere 
politieke structuur, gebaseerd op wes
terse normen.

Het eerste voorbeeld is Turkije, waar 
de staat en de rechtspraak sedert de 
twintiger jaren niet meer gestoeld zijn 
op de islam, maar op politieke, vooral 
democratische, inzichten. Het overgrote 
deel van het platteland (70“/o van de be
volking) leeft evenwel nog met heel an
dere normen dan die van de westerse 
stedelijke elite.
Een ander voorbeeld van een land waar 
de moderne westerse democratische op
vattingen een diepe invloed hebben op 
de stedelijke elite is Tunesië, onder pre
sident Bourguiba. Deze benadrukt in 
eerste instantie de sociaal-economische 
ontwikkeling en beschouwt de islam 
(hoewel staatsgodsdienst) als een voor
namelijk p e r s o o n iy k e  zaak. Wel- stelt 
hij gedurig dat de islam thans verstard

is; de „oorspronkelijke islam”, zoals in 
de Koran te vinden, biedt veel meer en 
strijdt in het geheel niet met de mo
derne staatkundige en sociaal-economi
sche ontwikkeling. Het is dan ook zon
der gewetensbezwaar geweest dat de 
Tunesische regering de huidige geldig
heid van de oude islamitische recht
spraak (de sjariah), grotendeels heeft 
ontkend en vervangen door een „wes
terse” vorm.
Deze omvorming ging niet geheel zon
der problemen. Zelfs werd Bourguiba 
bijna het slachtoffer van een moord
aanslag door conservatieven en funda
mentalisten. In persoonlijke'gesprekken 
geeft de Tunesiër vaak uiting aan zijn 
mening dat Bourguiba niet als een goed 
islamiet wordt gezien, maar men ver
geeft het hem, omdat het met de eco
nomische ontwikkeling niet slecht gaat. 
E r  m o e t  n o g  a a n d a c h t  g e s c h o n k e n  w o r 
d e n  a a n  h e t  fe it  d a t  d o o r  d e  la n g d u r ig e  
k o lo n ia le  o v e r h e e r s in g  in  N o o r d - A f r i k a  
(of: d e  M a g h re b ,  d.i. d e  w e s t e iy k e  a r a 
b is c h e  w e re ld )  e r  e e n  fe it e iy k e  s c h e i
d in g  w a s  o n t s t a a n  tu s s e n  d e  s ta a t  e n  
d e  re lig ie .  I n  d e  o o s t e lq k -a ra b is c h e  
w e re ld  (de  M a c h r e k )  is  d a a r  e ig e n l ijk  
s le c h t s  in  E g y p t e  s p r a k e  v a n .  I n  E g y p t e  
is ,  o n d a n k s  fe lle  p ro te s te n  v a n  d e  o r t h o -  
d o x - i s la m it i s c h e  M u s l im  B ro th e rh o o d  
ool|^ e e n  r e c h t s p r a a k  o n tw o rp e n ,  g e b a 
se e rd  o p  een  s itu a t ie  v a n  een  m o d e rn e
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so c ia a l-e c o n o m is c h e  o n tw ik k e l in g .  N a s -  
s e r  is  d u id e l i j k  een  m o d e rn  g e se c u la r i
se e rd  p o lit ic u s,  m e t  een  h e la a s  m in d e r  
d u id e lij k e  v is ie  o p  d e  m o g e lij k h e d e n  
v a n  één  a ra b is c h e  s taa t:  h e t  is  z ijn  p o l i 
tieke Achillespees, waardoor hij zich te 
v e r  h ee ft  g e w a a g d  in  h e t  h o l  v a n  d e  
I s r a ë l is c h e  le euw .

De overige landen van het arabische 
Midden-Oosten vormen het eigenlijke 
kerngebied van de arabieren. Vooral in 
het niet-gekolcniseerde Saoudi-Arabië 
en in de overige arabische vorstendom
men zijn de islam en de handhaving van 
de islamitische rechtspraak een handi
cap voor een snellere en een meer everi- 
wichtige ontwikkeling.
In Libanon en in Syrië, dat een twintig
tal jaren Franse heerschappij heeft ge
kend, vinat men een gebied waar . nog 
vele christelijke en islamitische sekten 
voorkomen. Naast deze scheiding vindt 
men hevige tegenstellingen tussen grote 
landheren en het .-erpauperde proleta
riaat, tussen bergbewoners en kustbe
woners, etc. Kortom, er is altijd wel een 
tegenstelling te bedenken. Dit geldt 
vooral voor Syrië waar de christenen 
slechts 10“/o van de bevolking vormen. 
In Libanon houden de christelijke en 
islamitische groeperingen elkaar, wat 
aantal betreft, ongeveer in evenwicht. 
In Syrië hebben de bestaande interne 
hevige tegenstellingen geleid tot een 
houding die weinig aandacht meer ovér- 
laat voor arabisme of islam als grond
slag van de politiek. Merkwaardigér- 
wijze vindt een belangrijke arabisch- 
socialistische politieke beweging; dé 
B a a t h  („renaissance beweging”) nii 
juist haar oorsprong in dit gebied. Oor
spronkelijk opgericht op pan-arabische 
nationalistische motieven door de chris- 
ten-arabier Michel Aflak (die in Frank
rijk had gestudeerd) kreeg de partij 
door de verschillende soorten aanhan
gers ; steeds meer een onduidélijk 
beeld. In de praktijk is de B a a t h  thans 
een verzamelplaats voor anti-Nasseris- 
ten, pro-Nasserist‘en, socialisten, libera
len en conservatieven. Geen wonder dat 
ook de B a a t h  voor Syrië geen oplossing 
biedt. De traditionele staatsgrepen zijn 
thans misschien veranderd in „partij- 
bestuursgrepen”, maar in feite komt dat 
op hetzelfde neer.

De toekomst
De arabische wereld is bezig ingrijpend 
te veranderen. Velen hebben modern 
„westers” onderwijs gevolgd, vaak in 
Europa, de USA of ip de communisti
sche landen. Ze zijn daar geconfronteerd 
met een modem wereldbeeld, dat vélen 
van hun geloof èn hun maatschappij 
heeft‘Vervreemd. Voor hen is het moei
lijk leven, in hun eigen landen, omdat 
de, door hen niet meer aanvaarde óf 
anders beleefde, islam zo diep is ver
weven met het dagelijkse leven. De in 
het verleden door de islam ontwikkelde 
voorschriften voor het dagelijks leven 
passen niet meer op de huidige ontwik
kelingen. Het is duidelijk dat velen, die 
toch de islam als religie willen behou
den, in ernstige gewetens- en sociale 
conflicten terecht kunnen komen.
H e t  is  een  v e r s e h ijn s e l  d a t  o o k  in  h e t  
c h r is te n d o m  n ie t  o n b e k e n d  is. A l le e n  
h e e ft  d a t  een  la n g e re  tjjd  g e k re g e n  v o o r  
d e  c o n fro n ta t ie  v a n  h e t  g e lo o f  a ls  p e r 
so o n l ijk e  en/of a ls  s o c ia a l-p o l it ie k e  
za a k . E n  d e so n d a n k s  z ijn  o o k  h ie r  d e  
„ o n t k e r k in g ” e n  de  „ d e c o n fe s s io n a lis e 
r i n g ” in  de  p o l it ie k  spam -.ende p r o b le 
m en . H e t  v e rd ie n t  d a n  o o k  o n ze  in t e 
re s se  e n  o n s  m e d e le ve n , o o k  a ls  c h r i s 
tenen , h o e  h e tze lfd e  p ro b le e m  in  e e n  
a n d e re  r e l ig ie  en  in  a n d e re  la n d e n  w o rd t  
a a n g e va t.  E n  d a n  m o g e n  w ij  o o k  n ie t  
v e rg e te n  d a t  w ij  i n  d e  e c o n o m isc h  r i j k e  
la n d e n  o n s  t e n m in s te  n ie t  h o e v e n  a f  te  
v r a g e n  h o e  to c h  a l  o f  n ie t  in  h e m e ls 
n a a m  d e  e c o n o m isc h e  g ro e i k a n  w o rd e n  
b e v o rd e rd .  D e  s o c ia a l-p s y c b is c h e  s t r i jd  
i s  v o o r  v e le  in te lle c tu e le n  d a a r  d ire c t  
v e rb o n d e n  a a n  een  e c o n o m isc h e  e n  p o 

l it ie k e  s tr ijd . *)

*) Voor een analyse daarvan zie men b.v. R. 
L. Mellema, Een interpretatie van de Is- 
laam, (Amsterdam, Koninklijk Instituut 
voor de tropen), 1958,
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D E F E N SIE  N O T A  III

HOE 
WORDT 
HET GELD 
VAN DE 
BEGROTING 
BESTEED

(Van een militaire medewerker)

De bewindslieden zijn aangeble
ven. Ondanks beperkingen op 

financieel gebied zien zij nog mo- 
gelijkbeden om de gevecbtswaarde 
van de strijdkrachten op bet ver
eiste peil te handbaveri. Voor een 
goed begrip van deze mogelijkhe
den is enig inzicht in de wijze van 
besteding van de begrotingsgelden 
gewenst.

Zo wordt met betrekking tot de defen- 
sie-uitgaven onderscheid gemaakt tus
sen exploitatiekosten en investerings
uitgaven. Een zeer belangrijk deel van 
de eerste kostengroep — nl. 80 % — 
betreffen personele uitgaven, danwel 
Uitgaven die direct met personeel ver
band houden. Een analyse nu van de 
uitgaven gedurende de laatste jaren 
laat zien clat de to e n a m e  van de uitga
ven in de exploitatie-sector een be
perkende invloed heeft op de investe
ringsmogelijkheid in de materieelsec- 
tor. ,

Landmacht
Vooral voor de Koninklijke Landmacht 
vormt dit een ernstig probleem. Werd 
bijv. voor dit kijgsmachtdeel in 1964 
nog 25 “/o van de toegestane begro
tingsgelden gebruikt voor investerin
gen, voor 1969 is dit riog slechts 
16,9 %. Met het oog op de steeds stij
gende materieelkosten en de binnen
kort noodzakelijke tankvervanging is 
déze ontwikkeling weinig hoopgevend. 
Dat de bewindslieden bij het zoeken 
naar middelen hun aandacht dan ook 
vooral richten op de exploitatiesector 
wekt geen verbazing.

Zo wordt in de nota o.m. opgemerkt; 
„De ondergetekenden zien het als een 
belangrijk deel van hun taak waar
borgen te schepen waardoor de mate- 
rieelvoorziening in de komende jaren 
veilig is gesteld. * Dit brengt met zich 
mede, dat v o o r  d e  e x p lo it a t ie k o s t e n  
d u id e l i j k e  g r e n z e n  g e ld e n  en door be
sparingen en verbetering van de doel
matigheid de nodige ruimte voor een 
verantwoorde opleiding en oefening 
behouden zijn.”
Bij de Koninklijke Landmacht doen 
zich twee omstandigheden voor die uit- 
zicht'openen óp het realiseren van der
gelijke besparingen. Ten eerste zal — 
in verband met de vervroeging van de 
leeftijd van dienstbeëindiging — in de 
jaren 1973—1975 een groot aantal mi
litairen de dienst verlaten.
Een tweede omstandigheid is, dat de 
organisatie van de Koninklijke Land
macht buiten het Eerste Legerkorps, in 
de loop der jaren zodanig is uitge
groeid dat om doelmatigheidsredenen 
een reorganisatie' op korte termijn 
noodzakelijk is. Een studie gericht op 
een nader onderzoek van deze moge
lijkheden is inmiddels gestart. Zeker 
voor wat betreft de landmacht kunnen 
dus in de nabije toekomst aanmerkelij
ke wijzigingen worden verwacht die o. 
a. ten doel hebben de gevecbtswaarde 
op peil te houden, de doelmatigheid 
van de organisatie te vergroten en de 
uitgaven in de exploitatiesector te ver
minderen.
D e  b e w in d s l ie d e n  m a k e n  h e t  z ic h  n ie t  
g e m a k k e l i j k .  Im m e r s ,  b e s p a r in g e n  in  
d e  e x p lo ita t ie s e c to r  r a k e n  z o n d e r  t w i j 
fe l  p e r so n e le  b e la n g e n .  D e  w e g  d ie  z ij 
k ie z e n  i s  n ie t  d ie  v a n  d e  m in s t e  w e e r 
sta n d .  Z ij  z u lle n  d a a ro m  d e  s te u n  v a n  
a l le n  d ie  z ic h  v e r a n t w o o r d e l i j k  w e te n  
v o o r  d e  z o r g  v o o r  o n z e  v e i l ig h e id ,  n ie t  
k u n n e n  m is se n .

Albratlil N.V. - l lr fth l
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTIC-ARTIKELEN

WiJt u een catalogus tutgeven, 
een praktisch en mooi losbladig sys
teem opzetten.
een fraai monsterboek m plastlcband 
brengen?
Laat ons dan onze vele mogelijkheden 
tonen en bel (030) - 24345. of schrijf 
postbus 26. resp Bolstraat 20. Utrecht. 
Onze vertegenwoordigers staan tot uw 
dienst

V o o r  a d v ie z e n  e n  in l ic h t in g e n  o m tre n t:  
4^ g e ld le n in g e n  en  h y p o th e k e n

f in a n c ie r in g  v a n  a u to ’s, c a r a v a n s  
en  boten

■5̂  v e rz e k e r in g e n  (e r z ijn  g u n s t ig e  
v o o rw a a rd e n  v o o r  o v e r h e id s p e r 
sonee l)

is  het ad re s

WARNAAR s ASSURANTIËN
S t a r in g la a n  264 • P a p e n d re c h t
Tel. 0 1 8 5 0 -5 1 8 0 7

ANTW OORD

M IN ISTERS

OP

VRAGEN

DRS. ZIJLSTRA

OVER VOEDSELHULP 

VO O R  BIAFRA
Op 12 juli jl. heeft drs. R. Zijlstra 
aan de ministers van Buitenlandse 
Zaken, zonder portefeuille en 
Landbouw en Visserij, vragen ge
steld m.b.t. de voedselvoorziening 
in Biafra. In N.G. van 27 jidi wer
den deze vragen afgedrukt.

De heer Zijlstra meent dat in Biafra af
doende hulp nodig is omdat er een 
noodtoestand bestaat. Hij vroeg, daar
om aan de regering om in Brussel haar 
■best te doen voedselzendingen naar 
Biafra mogelijk te maken. De E.E.G. 
beschikt over 1,035 miljoen ton graan 
voor voedselhulp. Tien tot twaalf pro
cent hiervan kan als noodhulp in ur
gente gevallen worden gebruikt.
De heer Zijlstra vroeg daarom of de 
regering Biafra als zo’n urgent geval 
wil beschouwen. Tevens vroeg hij of de 

■ regering nu reeds het percentage nood
hulp van het Nederlandse aandeel be
schikbaar te stellen.
De betrokken ministers hebben nu als 
volgt op de vragen geantwoord;
De Nederlandse regering heeft zich 
diepgaand beziggehouden met de nood
situatie, die thans in Nigeria bestaat 
ten gevolge van de gevechtshandelin
gen in dat land. Zij deelt de mening, 
dat de behoefte van de bevolking in de 
streken waar de ge^^echten plaats vin
den thans allereerst uitgaat naar voed

sel. Uit de inlichtingen die de regering 
hieromtrent heeft ont'vangen, kan wor
den opgemaakt, dat in het bijzonder 
rijst, stokvis en melkpoeder nodig zijn. 
De regering heeft, zoals bekend, on
langs voor een bedrag van in totaal 
ƒ 300.000 ter beschikking van het Ne
derlandse Rode Kruis gesteld voor de 
slachtoffers van de strijd in Nigeria, 
waarvoor melkpoeder kan worden aan
gekocht.

Wat betreft de mógelijkheid om 'via dé 
E.E.G. aanvullende • voedselhulp in de 
vorm van graan ter beschikking te 
stellen, doet zich de mogelijkheid voor, 
dat de bevolking van de betrokken ge
bieden volgens het Internationale Ro
de Kruis niet gewend is graan of 
daarvan afgeleide produkten te eten en 
de behoefte allereerst uitgaat naar 
voedsel met een hoog proteïnegehalte. 
De regering gaat na of het niettemin 
mogelijk is granenhulp te verlenen 
door middel van het Nederlandse: aan
deel in de voedselhulp, waartoe is be
sloten op grond van de desbetreffende 
overeenkomst die voort is gekomen uit 
de Kennedy-onderhandelingen.

D e  r e g e r in g  w i l  e r  te n s lo t te  p p  w ijz e n ,  

d a t  h e t  v e r le n e n  v a n  v o e d s e lh u lp  a a n 

z ie n l i j k  w o r d t  b e m o e il i j k t  d o o r  d e  z e e r  

g e b re k k ig e  t ra n sp o r tm o g e li jk h e d e n  n a a r  

d e  g e b ie d e n  w a a r  d e  g e v e c h t sh a n d e lin 

g e n  p la a t s v in d e n .

UIT ONZE SCHEEPSBOÜW ÈN SCHEEPVAART WERELD

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h F a .  C . D E N  B O E R  &  Z O N E N

C o r r . - a d re s  M A A S P L E I N  9 - Z W I J N D E E C I I T  

T e le fo o n n u m m e r  01850 -  26166 - 26167 (2 lijnen )

Alle transporten te water

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon
W  A  R T  E  N  A

NIEUWBOUW
van zee-, rivier- en binnenvaartschepen

T E L E F O O N  05105 - 271

A BAARS A.zn

Exploitatie van baggermaterieel N.V.
V E R K O O P  E N  V E R H U U R

T e le fo o n  (01840) -  3154

Scheepswerf A. Baars A.Zn N.V.
S L I E D R E C H T

T e le fo o n  (01840) -  3154 

N I E U V F B O U W  E N  R E P A R A T I E

N I E U W E  L I E R E N ,  s to o m  e n  e le k tr isc h .
N I E U W  I J Z E R ,  z o a ls  p la ten , h o e k -  en  b a lk ijze r.  
R I J P L A T E N  in  d iv e r se  m aten.

STOLK'S
Handélsondernemingen N.V.

K a n t o o r :  V e e r se d ijk  233 - H E N D R I K  I D O  A M B A C H T  
T e le fo o n  (01850) 28000 - 28886

FIRMA DE REK EN HO RSM AN

Fabriek van scheepslieren
D O R P S S T R A A T  102 - T E L E F O O N  1894 -  218 

O U D E R K E R K  A A N  D E  I J S S E L

Scheepsbouwwerven 

A. V U Y K  EN ZO N EN
C A P E L L E  A A N  D E  I J S S E L

Nieuwbouw en reparatie

T E L E F O O N  R O T T E R D A M  113333 (010)

Scheepswerf A . v. d. W e rff
Onderhoud en reparatie 
van schepen

D O E S B U R G  - TELEFOON 0 8 3 3 4 - 2 2 7 5

VEROLME

UNITED

SHIPYARDS
ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 162500

N.V. Gereedschapfabriek
Z w o ls e w e g  480  -  A P E L D O O R N  -  T e le fo o n  0 6 7 6 2 -2 4 1

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

Constructiewerkplaats
en machinefabriek ■

Nieuw Lekkerland - Telefoon 4 3 6
•  S T A A L C O N S T R U C T I E S  V O O R  G E B O U W E N  e.d.

•  A L L E  S O O R T E N  K R A N E N

I  S C H U I L I N G  G I E T E R I J B E N O D I G D H E D E N  N V

□ B I N N E N H A V E N S t R A A T  2 0  / H E N G E L O - O .  j 

P O S T B U S  52 /  T E L  0 5 4 0 0 -1 6 4 6 -
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Onvoorstelbaar zou het zijn dat in 
1968 een regeringsnota van 200 pa
gina’s over de ruimtelijke ordening 
slechts een halve bladz^de zou wij
den aan een onderwerp als „samen
werking met de maatschappy”.
Zo snel leven wy. Immers nog maar 
twee jaar geleden, in 1966, was wat 
nu onmogelijk geacht moet wor
den, eèn feit in de befaamde Twee
de Nota over de ruimtelijke orde
ning in Nederland. Sindsdien is er 
dan ook veel gebexird wat de stel
ling, waarmee ik deze bijdrage be
gon, op z’n minst zeer aannemelyk 
maakt.
Een „lange, hete zomer” 1967 in de 
Verenigde Staten, tot gewelddaden 
exploderende onlustgevoelens ook 
in West-Europa, de oprichting in 
ons eigen land van twee nieuwe 
politieke partijen die pretenderen 
de gevoelens vooral van de jonge
ren te vertolken, het zyn even- 
zovele doorbraken van normen en 
tradities, die de na-oorlogse perio
de kenmerkten. Dat stuk nabye 
verleden komt nooit terug.
Er is geen twijfel mogelijk dat het 
„nieuwe” ook hezit zal nemen van 
onze „handel en wandel” op het 
terrein van de ruimtelijke orde
ning. Misschien daar zelfs nog drif
tiger en agressiever dan elders, 
want speciaal op dat gebied voelen 
velen zich tekort gedaan in de er
kenning van hun persoonlijkheid.

Anti-gevoelens
_Als ik goed zie, zal dat „nieuwe” 
een eerlijke kans moeten krijgen om 
op te groeien vanuit de puinhopen van 
afgedankte stelregels en situaties, die 
na 1945 zorgvuldig zijn opgebouwd en 
gecultiveerd. Alleen wie snel, te  s n e l  
geneigd is om dergelijke spelregels tot 
normen of zelfs tot eeuwige waarden te 
verheffen, zal uit de hedendaagse kran
tenberichten en televisie-reportages de 
indruk krijgen dat de wereld zo onge
veer bezig is te vergaan. Wat in wer
kelijkheid aan de kant gezet wordt is 
(slechts) een wereldbeeld dat niet meer 
aan de eisen van nu voldoet. Toege
geven, het gebeurt met al het provo
cerende misbaar dat ouderen herinnert 
aan voor-oorlogse terreur van rode,- 
bruine en zwarte dictaturen. Erger nog, 
het gaat op menige plaats gepaard met 
geweldplegingen, die kenmerkend zijn 
voor een deel van de generatie, die de 
beestachtige furie 1940-1945 niet zelf 
ondergaan heeft. Een jeugd die het 
moeizame herstel uit de chaos louter 
op z’n bureaucratische, robot-achtige 
en ook paternalistische uitwassen toetst 
en die mét dat smerige badwater ook 
het kind wegwerpt omdat die generatie 
zich zelf het kind van de rekening voelt. 
De anti-gevoelens zijn in alle sectoren 
van de samenleving weer anders en 
toch ook weer eender. Eender omdat ze 
strijdig zijn met de alom ontwaarbare 
drang naar:

Maatschappelijke democratie
Die eis houdt primair in: erkenning 
van de persoonlijkheid, ook die van 
de anonieme burger. Naar mijn mehirfg 
zijn de vreemde haardos (overigens lie
pen Tromp, De Ruyter en vrijwel al 
hun tijdgenoten er ook zo bij) en de 
buitennissige kledij van hippies en pro
vo’s in wezen manifestaties van die eis.

E ISEN  V A N  H E T  U U R  „N U ’

INFORMATIE
EN
INSPRAAK
DOOR MR. W. R. VAN DER SLUIS

En afgezien van het excentrieke in 
uiterlijk en optreden moet een politieke 
partij die belijdt dat de mens beeld
drager Gods is, er als J e  kippen bij zijn 
om de rechtmatigheid van dat verlangen 
te erkennen.
Evenzeer is zo’n partij gehouden de eis 
van maatschappelijke democratie te 
steunen en te doen inwilligen. De kri
tische instelling jegens de „gevestigde 
orde” (establishment) die wij onszelf, 
volkomen schriftuurlijk, opleggen, dient 
ons eerder rijp te maken voor een hecht 
bondgenootschap met deze strevingen 
dan dat zij ons het recht geeft de be
schuldigende vinger vol argwaan uit te 
steken.

Diagnose
Geen therapie leidt tot bevredigende 
resultaten zonder dat eerst de diagnose 
gesteld is. Niet graag zou ik de indruk 
wekken dat ik mij bevoegd acht op alle 
terreinen van het publieke leven het 
ziektebeeld te schetsen, laat staan mid
delen tot herstel aan te geven. Het zou 
interessant zijn indien de redactie van 
„Nederlandse Gedachten” met een zeke
re systematiek over allerlei sectoren 
der samenleving het „artsen-oog” van 
kundige lieden deed gaan, om aldus via 
dit blad een bijdrage te leveren ten 
dienste van hen, die geroepen worden 
voor de eerstvolgende verkiezingen een 
actie-program voor te bereiden, waarin 
het kiezerskorps zijn onlustgevoelens 
niet alleen herkent, doch ook de be
pleite oplossingen toejuicht. Geloof me, 
een partij die aldus publiekelijk oefen- 
excercities uitvoert krijgt meer ver
trouwen dan één, die vlak vóór de stem
bus met een uit de doos van Pandora 
tevoorschijn getoverd stuk rondpara
deert.

Nog steeds wachten op een huis

Ook op het terrein van de ruimtelijke 
ordening en de volkshuisvesting zijn 
voor degene, die er dagelijks vertoeft, 
leerzame diagnoses te stellen.
Om te beginnen met het laatste, de 
v o lk s h u is v e s t in g ,  moet worden vastge
steld dat een nieuwe woning van welk 
type dan ook, voor de meeste trouw
lustige jongeren een steeds verder wij
kend ideaal dreigt te worden. Gelet op 
de hoogte van de huren, ook die van 
de huizen in de zgn. sociale sector, geldt 
dit trieste verhaal voor alle jongeren, 
die beginnen met een loon, dat niet ge
baseerd is op een speciale studie of 
maatschappelijke status. Wie als auto
bezitter moet starten in een tweede
hands wagen is niet te beklagen. Anders 
wordt het indien een samenleving het 
overgrote deel van haar jeugd „veroor
deelt” tot a) lang wachten op een wo
ning wegens de nood die in grote delen 
van ons land nog heerst en b) tot het 
uitgesloten worden van het bewonen 
van huizen, die door een groot deel van 
die jongeren met eigen handen tot stand 
werden gebracht.
De heer Egas constateert terecht in zijn 
Bergeykse rede dat de Tweede Nota het 
recht van de burgers op „een voldoende 
gevarieerd aanbod van woningtypen” 
erkent, doch dat dit recht voor onze 
jonge burgers slechts een lachertje is.

Kwaliteit van milieu
Een andere broeiende grief betreft de 
k w a l it e i t  van het moderne leef-milieu. 
Men vraagt zich in toenemende mate af 
hoe het mogelijk is dat ondanks de aan
wezigheid van vele „bouw- en woning- 
toezichf’-diensten, in dit land vrijwel 
overal duidelijke tekenen van slechte 
bouwkwaliteit zich vertonen. Niet alleen

sommige kerken in het zuiden storten 
geheel of gedeeltelijk in. Dat zijn slechts 
de spectaculaire gevallen, tot welke ca
tegorie ook de weggestormde daken van 
gloednieuwe huizenblokken in Friesland 
behoren. Maar letterlijk en figuurlijk 
daartussenin bevinden zich tienduizen
den gehorige kamers, met vocht door
trokken muren en al die andere symp
tomen, die tot barre woonmisère leiden. 
In wijder verband is het al idem dito. 
Deskundigen studeren individueel en in 
commissie-verband jaren op vraagstuk
ken van water-, lucht- en bodemver
ontreiniging. Wetsontwerpen die dit 
groeiende kwaad onder de zon moeten 
doen tegengaan, worden uittentreure 
aangékondigd of beleven lengte-records 
voor wat de duur van de voorbereidende 
arbeid in het parlement betreft.

Het valt allemaal wel te verklaren in
dien men een beetje insider in de depar
tementale doolhoven en de parlemen
taire wandelgangen is, doch dat is de 
publieke opinie nu eenmaal niet. Dus 
zullen zij die haar maken hun informa
tieve taak beter en wellicht ook anders 
moeten gaan vervullen. Waardevoller 
dan dat zou nog zijn een aanmerkelijke 
bekorting van de studie, en voorberei
dingsperiode. Het tempo waarmee het 
leefmilieu qua kwaliteit in allerlei op
zichten achteruit holt, wil men op z’n 
minst bijgehouden zien door de vaart 
waarmee tegenmaatregelen worden ge
nomen.

Winstpunt
I n  d it  o p z ic h t  k a n  he t e e n  w in s t p u n t  

w o rd e n  g e n o e m d  d a t  o p  h e t  j u b i l ie u m -  

c o n g re s,  d a t  h e t  n u  5 0 - ja r ig e  N e d e r la n d s  

In s t i t u u t  v o o r  R u im te l i j k e  O r d e n in g  e n  

V o lk s h u i s v e s t in g  m id d e n  m e i te R o t t e r 

d a m  h ie ld ,  d o o r  v e rs c h e id e n e  p r o m i

n e n te n  w e rd  a a n g e d ro n g e n  o p  d r a s t i 

s c h e  v e r k o r t in g  v a n  d e  s tu d ie d u u r ,  d ie  

a a n  de  v e rw e z e n l ij k in g  v a n  d iv e r se  p r o 

je c te n  v o o r a f  gaat. E e n  s o m s  j a re n la n g  

d u re n d  o n d e rzo e k ,  zo  w e rd  te re ch t  b e 

toogd , k o s t  n ie t  a l le e n  v e e l e x t ra  ge ld , 

d o c h  le v e rt  g e g a ra n d e e rd  o o k  r a p p o r t e n  

o p  d ie  h ij  h u n  v e r s c h ijn e n  d o o r  de  d y 

n a m is c h e  w e rk e l i j k h e id  v e e la l re e d s  z y n  

a c h te rh a a ld .

V o o r  b e s tu u rd e r s  e n  a m b te n a re n  d ie  

h u n  b e s lu it e lo o sh e id  p le g e n  te  c a m o u 

f le re n  m e t  e e n  b e ro e p  o p  o n v o l le d ig h e id  

v a n  te r  b e s c h ik k in g  s ta a n d e  g e g e v e n s  

e n  d e rg e lljk e  sm oe sje s, m o g e  d it  een  

te le u rs te lle n d e  c o n g re sc o n e lu s ie  ge w e e st  

z y n ,  de  s a m e n le v in g  e n  d e  m e n ta lite it  

v a n  g ro te  d e le n  v a n  de  b e y p lk in g  k a n  

e r w e e r  een  beetje  t ro o st  u it  pu tten .
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HET BEELD 

DER VADEREN

U I T  O r ^ Z E  

BOUW- EN  
I\EMERSWERELD

Zeep in de 
Graafschap

Bijna alles was in het laatste 
jaar van de Eerste Wereld

oorlog op dé bon. Er was eenheids
worst beschikbaar, nu een halve 
eeuw geleden, en voor 100 gram 
van die worst behoefde men maar 
80 gram aan vleesbonnen in te le
veren. Er waren eenheidssigaren, 
die 5 cent per stuk kostten.

Het merkwaardige was, dat de 'ge
meentebesturen veel meer eigen initi
atieven konden ontwikkelen. Sommige 
gemeentebesturen kochten grote par
tijen turf uit het veen, andere kochten 
partijen vis en brachten ze in de dis
tributie. Niet altijd hadden de inkopen 
even deskundig plaats, maar de ijver 
was hier en daar groot.
Het gemeentebestuuur van Aalten had 
zelfs een wagon stukken zeep gekocht

en bij een uiterst matige vergoeding 
voor de distributiekosten moesten de 
gemeentenaren 23 cent per stuk beta
len. Maar de klachten waren legio en 
sommige gemeentenaren haalden er 
een deskundige bij. En die zei: dit is 
vrijwel waardeloze zeep, ze is met SVz 
cent per stuk duur genoeg betaald. 
Kortom, Aalten kon geen stuk zeep 
meer kwijt en zag kans de rest, en dat 
was nog een hele voorraad, te verko
pen aan het gemeentebestuur van Win
terswijk, voor 18 cent per stuk. Win
terswijk stelde die zeep toen voor de 
gemeentenaren beschikbaar voor 19 
cent per stuk.
En het bericht besluit:
„in Aalten heeft men zich heel vrolijk 
gemaakt om dit bewijs van collegiali
teit en koopmanschap van Winterswijks 
gemeentébestuur.”
Maar wij vonden ook een commentaar, 
waarin stond, dat in deze tijd de paar- 
dekopersmoraal zodanig in zwang was 
gekomen, dat zij zelfs schijnt te gelden, 
als officiële lichamen met ’ elkaar in 
handelsverkeer treden.

LEZERS SCHRIJVEN ONS. . .

C rem atie

Gaarne zou ik op het hoogst in
teressante en deskundige be

toog van de weled. zeergeleerde 
heer dr. v. d. Haar in N.G. nr. 27 
óver crematie nog als aanvulling 
het volgende willen schrijven;
Bij de argumentatie die de christenen 
hadden tegen de crematie was nl. een 
zeer belangrijk argument, waarvan de 
vermelding mijns inziens niet achter
wege mag blijven. Zoals in het betoog 
van dr. V.d. Haar is uiteengezet was

Telecommunicatie Industrie 

R A D I O  B E C K E R  N V
E x p e r t s  o p  het ge b ie d  v a n  sc h e e p s-  
e le k tro n ic a .

• Scheepsradiotelefoons
•  E c h o lo d e n
• Radar •
•  M a r i f o o n s
•  A u to m a t is c h e  p ilo te n
•  A la r m sy s t e m e n

D g n s e ib u r g e r l a a n  I - Z e is t  . P o s tb u s  73 
T e le fo o n  03404 • 13511

•  BRILLEN
•  BOORTOESTELLEN
•  CONTACTLENZEN 

EIKENDi\L
onbetwist D E  specialist

B E R G S T R A A T  12, W A G E N I N G E N  
T E L .  08370 -  2038

het doen cremeren in Nederland bij ge
dogen alleen toegestaan aan de Neder
landse Vereniging van facultatieve lijk
verbranding.
Indien men tot crematie besloot, was het 
doen uitvoeren alleen mogelijk als men 
lid was (of werd) van bovengenoemde 
vereniging. Het was nu dit lidmaat
schap, dat een ernstig struikelblok 
vormde voor een christen. Lidmaatschap 
van een vereniging betekent immers 
een instemming met de doelstelling 
daarvan. Aangezien deze doelstelling 
apert onchristelijk was (zoals terecht 
in het betoog van dr. V.d. Haar is uit
eengezet) was het lidmaatschap van 
deze vereniging voor een christen de 
slagboom voor crematie in Nederland. 
Ook de ,onwettelijkheid’ was niet te 
aanvaarden voor een wetsgetrouwe 
Nederlander.
Nu crematie thans mogelijk is, zonder 
een verplicht lidmaatschap en ook de 
onwettigheid is opgeheven, zijn ten
minste deze argumenten niet meer gel
dend.
Ten aanzien van de vermelding in het 
artikel van dr. V.d. Haar (vetgedrukt) 
over wat men (soms) bij een crematie
plechtigheid pleegt te zeggen, mag ik 
toch wel stellen dat ik menige crema
tieplechtigheid heb bijgewoond, waar 
ik geen onderscheid 'ervaren heb met 
een (,mooie’) christelijke begrafenis. In 
dit verband mag niet onvermeld 'blij
ven wat men soms te horen krijgt bij 
een niet-christelijke begrafenis, wat in 
wezen niet verschillend is met een on
christelijke crematie. Ook zou ik wil
len reageren op het ,aan de schoot der 
aarde toevertrouwen’. Deze uitdruk
king klinkt heel mooi, maar ze is het 
daarom zeker niet. Natuurlijk als men 
voor ogen heeft een klein dorpje met

RECTIFICATIE
In Nederlandse Gedachten van 
13 juli 1968 is in het stukje Ne
derlandse buitenlandse politiek, 
op pagina 1, een storende fout 
geslopen.
Vermeld werd dat het verslag 
van de Studiedag van de Neder
landse afdeling van de Europese 
Christen Democraten, op 3 mei 
j.l. te besteiien was door ƒ2,50 
te storten op het gironummer 
van de Penningmeester, K.V.P. te 
Den Haag onder vermelding 
„Nederlands buitenlands beleid”. 
Het vermelde gironummer was 
helaas onjuist.
Dit nummer moet zijn 379333. 
De forum-voorzitter op deze 
studiedag was it. gen. b.d. prof. 
Th. E. E. H. Mathon en niet 
Hathon zoals abusievelijk werd 
vermeld.

een kerk in het midden en een .kerk
hof’ er omheen, kan men in zekere zin 
nog enigszins spreken van een toever
trouwen van onze geliefde doden, maar 
wie kennis genomen van wat er alzo 
plaats heeft op een begraafplaats in 
een grote of middelgrote stad, met 4 x 
op elkander stapelen van kisten (mede 
onder de waterstand) en het z.g. rui
men na 10 jaar in een massagraf zal 
deze uitdrukking niet gebruiken.
Voor het ophogen van begraafplaatsen 
met schaars en dus zeer duur zand, 
stemmen de meest strenge broeders in 
de gemeenteraad voor, niet beseffend, 
dat dit zand dient om de vertering (ook 
een soort verbranding) dubbel zo snel 
te doen plaatsvinden.
Zwarte grond of veengrond heeft nl. 
een conserverende werking. Tenslotte 
zou ik nog willen opmerken, dat in het 
artikel van dr. V.d. Haar met geen 
woord wordt gerept over de ontelbare 
christenen die in de loop der eeuwen 
buiten hun wil door het vuur zijn ge
dood of verongelukt.
Als conclusie zou kunnen worden ge
steld dat begraven een christelijke en 
een zinvolle plicht is, maar dat daar
naast crematie, vooral nu de anti
christelijke en onwettige tendensen 
zijn weggevallen, als gelijkwaardig 
moet worden geaccepteerd, ja in som
mige gevallen (in grote steden) de 
voorkeur verdient. Op grond van deze 
conclusie moet eveneens geaccepteerd 
worden, dat in ons land een plaats kan 
zijn voor een christelijke vereniging 
voor facultatieve crematie.
Heemstede D. DONDORP

Warenhuizenboum
N .V . A A N N E M E R S B E D R I J F

Voskamp en Vrijland
T e le fo o n  01748 -3921 * - P o s tb u s  30 
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Timmerfabriek VERMEULEN N.V. 
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Uppsala

Op deze pagina en pagina 6 
schrijft prof. dr. C. v. d. Woude 
een eerste artikel over dé vierde 
Assembleé van de Wereldraad 
van Kerken.

Pensioenen

Zijn welvaartvaste eindloon-pen- 
sioenen ook in de particuliere 
sector mogelijk? Op deze vraag 
gaat prof. dr. A. van Doorn in, in 
een eerste artikel op pagina 4 en 
5. In N.G. van volgende week 
plaatsen wij het slot van zijn 
artikel.

C ulturele  revolutie

Op pagina 7 staat weer een af
levering (de achtste) over China 
wereldmacht van vandaag. Dit
maal schrijft de heer D. Kooiman 
over do culturele revolutie en 
alles wat daarmee samenhangt. 
Volgende week plaatsen wij het 
vervolg op dit artikel. Dat zal 
dan tevens het slot zijn van de 
interessante serie die de heer 
Kooiman de afgelopen maanden 
voor ons blad schreef. Gezegd 
mag worden dat door deze arti
kelen de kijk op China en de 
problemen en ontwikkelingen 
daar, duidelijker is geworden. 
De heer Kooiman is als assistent 
van drs. J. D. Thijs verbonden 
aan de afd. Niet-westerse ge
bieden van het Sociaal Weten
schappelijk Instituut van de V.U. 
Zijn studie behelst de geschie
denis van Azië.

Boeken

Op pagina 8 staat de rubriek Wij 
ontvingen. Een beschouwing 
over boeken en geschriften die 
wij de afgeopen tijd ontvingen.

D I E T R I C H  B O N H O E F F E R

VERZET EN OVERGAVE
Een geheel nieuwe vertaling van 
’Widerstand und Ergebung’. Dit boek 
bevat de brieven die Bonhoeffer tijdens 
zijn gevangenschap, welke op de dood 
uitliep, schreef.

Carillon-paperback ƒ 11.50. 
Verkrijgbaar in de boekhandel.

Uitgave van W. ten Have

UPPSALA 
EN DE 
POLITIEK DOOR PROF. DR. C. VAN DER WOUDE

A an het verzoek van de redactie 
om enkele artikelen over de 

politieke aspecten van de vergade
ring van de Wereldraad te Uppsala 
wil ik gaarne voldoen. Echter met 
dit voorbehoud dat ik geen politi
cus ben en niet meer dan enige in
drukken kan geven, die ik als „ob- 
server” namens de Gereformeerde 
Kerken te Uppsala heb opgedaan. 
Slechts indrukken! De tijd is nog 
niet gekomen om een definitief en 
alomvattend oordeel over het werk 
van Uppsala te geven. Op mijn stu
deerkamer ligt een hoge stapel 
rapporten, resoluties, redevoerin
gen, waarin het resultaat van Upp
sala ligt opgetast, doch er zal een 
tijd van bezinning voor personen, 
kerken, politieke en sociale organi
saties nodig zijn, eer men tot be
zonken conclusies en een verant
woord inzicht en handelen kan ko
men.

De sociale en politieke aspecten van 
Uppsala springen echter zo duidelijk 
naar voren, dat het mogelijk is er nu 
reeds iets van te zeggen. Het is natuur
lijk niet zo, dat te Uppsala uitsluitend 
over politieke en sociale vragen is ge
sproken. Van de zes secties hielden vier 
zich bezig met de problematiek van het 
direct-kerkelijk leven. Ze bezonnnen 
zich over de katholiciteit van de kerk, 
het zendingswerk, de eredienst en een 
nieuwe christelijke levensstijl. Slechts 
in twee secties domineerde het sociaal 
economische en politieke element. Het

waren sectie III over „Wereldeconomie 
én sociale ontwikkeling” en sectie IV 
over „Op weg naar gerechtigheid en 
vrede in internationale verhoudingen”. 
Het is echter niet te ontkennen, dat de
ze vragen in het brandpunt van de be
langstelling hebben gestaan. Hier ging 
het over oorlog en vrede, arme en rijke 
volken, rassendiscriminatie en ontwik
kelingswerk. Vragen, die de gehele we
reld momenteel in spanning houden. 
Men kan er zeker van zijn dat in alle 
delen van de wereld politieke instanties 
zich bij de behandeling van deze vra
gen betrokken hebben gevoeld.
De vraag kan worden gesteld of het nu 
op de weg van de Wereldraad ligt, zich 
met al deze problemen bezig te houden. 
De Wereldraad is een gemeenschap van 
kerken en hebben kerken niet als eerste, 
zo niet enige taak de prediking van het 
evangelie? Gaan zij hun opdracht en 
bevoegdheid niet te buiten, wanneer 
zij zich verdiepen in allerlei sociaal-eco- 
nomische problemen of zich wagen in 
de gevaarvolle arena van het politieke 
leven?
Dr. Carson Blake heeft in zijn rapport 
als secretaris-generaal deze kritiek ge
memoreerd, Hij spreekt over een „wijd 
verbreide kritiek dat de Wereldraad 
door het betrokken zijn in sociale, poli
tieke en economische kwesties de ker
ken zou afvoeren van hun centrale taak 
van de verkondiging van het evangelie, 
de verering van God en het aanbod van 
eeuwig behoud aan een stervende en 
zondige mensheid”
Dr. Blake wijst deze kritiek echter van 
de hand en verklaart, dat wanneer Upp
sala streeft naar een pan-christelijk of

fensief tegen de armoede, die in twee
derde van de wereld wordt geleden, en 
daarbij de nadruk legt op menselijke 
waarden, dit niet betekent een „zich af
keren van God, maar een zich wenden 
tot die God, die zich het meest volko
men heeft geopenbaard in Jezus Chris
tus, onze Heer en Zaligmaker” .
Het moet m.i. worden toegestemd dat 
de kerk, wanneer zij in zo’n publieke 
vergadering bijeen is, over brandende 
wereldvragen niet kan blijven zwijgen. 
Men ziet deze vragen in de laatste jaren 
dan ook op alle kerkelijke vergaderin
gen die in breder verband samenkomen, 
in discussie komen. Zowel op de gene
rale synoden der Gereformeerde en Her
vormde kerken, als op het pastoraal 
concilie der r.-k. kerk en deze maand op 
de vergadering van de G.O.S. te Lunte- 
ren wordt gesproken over de rassen
kwestie, hulp aan onderontwikkelde ge
bieden, oorlog en vrede, ontwapening en 
dienstweigering. De wereld wacht op 
het woord van de kerk.
Een kerk, die zich van deze vragen zou 
distanciëren, zou veel van haar relevan
tie voor de wereld verliezen. Trouwens, 
de Geref. Kerken erkennen zelf in 
art. 123 van hun kerkorde, „dat in voor
komende gevallen de kerken haar ge
tuigenis tot overheid en volk zullen 
doen uitgaan” .
Als dit in nationaal verband nodig kan 
zijn, hoeveel te meer in een wereldver- 
band als te Uppsala, waar bijna alle 
volken van de wereld vertegenwoordigd 
waren en hun nood en zorg bijeenbrach
ten.

Vervolg pag. 6
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SAMEN

VERANTWOORDELIJK

De vrucht van de bijbelse bood
schap ligt juist hierin, dat zij 

zich steeds weer laat verwezenlij
ken in nieuwe vormen. „Daaraan 
zullen wij sanien moeten werken. 
In een partij, waarvoor wij allen 
samen verantwoordelijk zijn”.
Met deze passage besloot de nieuwe 
voorzitter van het Centraal Comité, dr. 
A. Veerman, zijn toespraak op de bui
tengewone Deputatenvergadering van 
15 juni jl. bij zijn aanvaarding van het 
voorzitterschap van het Centraal Comité 
van de'A R. Partij.
U treft deze toespraak volledig aan in 
de onlangs verschenen brochure, welke 
als titel heeft „Samen verantwoorde
lijk”. In deze actuele brochure is even
eens de tekst opgenomen van de beken
de rede van mr. B. W. Biesheuvel, de 
voorzitter van de A.R. Tweede Kamer
fractie, gehouden op de Deputatenver
gadering. Een rede, welke eindigde met 
de passage: „Het is niet de voorzichtig

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. j. H. Griffioen, G. 
A. Kieft, Dr. W. de Kwaadsteniet, 
j. W. Ooms, mevr. C. M. Ton- 
kens-Kaajan.

Adres van redactie 
en administratie;
Dr. Kuyperstr. 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070) -183960, giro 89673.

Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224. 
Abonnementsprijs: 
ƒ6,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
ƒ6,- per jr. Losse verkoop ƒ 0,30.

sultaat van het A.R. beraad over de po
litieke situatie en over de resultaten en 
het werkprogram van de „18”.

En tenslotte treft u in deze zelfde 
brochure dan nog aan de tekst van de 
rede van dr. A.' Veerman, op genoemd 
Partij Convent gehouden ter toelichting 
van de bedoelde resolutie.

D i t  44 b la d z ijd e n  te lle n d  b o e k je  b e v a t  
d u s  h e e l w a t  ac tu e le  p o l it ie k e  stof. V e 
le n  v a n  u  z u lle n  d it  m a te r ia a l g a a rn e  
b ij d e  h a n d  w i l le n  h e b b e n . T e g e n  s t o r 
t in g  v a n  een  b e d ra g  v a n  ƒ  1 o p  p o s t g ir o 
r e k e n in g  89673 t.n.v. de  A .R .  P a r t ij  
S t ic h t in g ,  d r. K u y p e r s t r a a t  3 te ’s  G r a -  
v e n h a g e  k r ij g t  u  de  b r o c h u re  p e r  o m 
g a a n d e  t h u is  ge zonden . G a a rn e  v e rz o e 
k e n  w ij  u  b ij b e s te l l in g  h e t  n u m m e r  v a n  
deze  b r o c h u re  —  202 —  te v e rm e ld e n .

D r.  A .  V e e rm a n

heid in de politiek die het creatieve 
denken stimuleert, die ons volk verder 
brengt. Europa verder brengt, de wereld 
verder brengt, wèl de stoutmoedigheid. 
En we hebben daar grote en trieste voor
beelden van in onze generatie in de bei
de Kennedy’s en Martin Luther King”. 
Vervolgens is in deze brochure eveneens 
opgenomen de tekst. van de resolutie 
van het Partij Convent dd. 25 mei jl., re-

M r .  B .  W .  B ie s h e u v e l

Holwerda - Zonen
D o k k u m  
05190 -  2292

D ra c h te n  
05120 -  2157

L e ly s t a d  
03200 - 400

Alle transporten
B I N N E N -  E N  B U I T E N L A N D

SPECIAAL VERHUIZINGEN
Meubeltransporten

BETALING
ABONNEMENTSGELD 
TWEEDE 
HALFJAAR 1968

Voor de meeste abonnees zit de 
vakantie er weer op; zij gaan 
weer over tol de orde van de 
dag. Daartoe behoort ook de be
taling van het abonnementsgeld 
voor het tweede halfjaar 1968. 
Ruim 5000 abonnees ontvingen 
in de afgelopen maand het ver
zoek om zo mogelijk per giro- 
incasso te betalen. Zij ontvingen 
daartoe een machtigingskaart 
met het verzoek deze ingevuld 
en ondertekend aan ons terug te 
sturen.
Hierop werd door velen positief 
gereageerd. Hartelijk dank hier
voor. In de loop van deze maand 
zal de afschrijving plaatsvinden. 
Gaarne verzoeken wij de abon
nees, die op ons verzoek nog 
niet hebben geantwoord dit als
nog te doen door terugzending 
van de machtiging of door over
schrijving van een bedrag van 
ƒ 6,—  op de postgirorekening nr. 
89673 van de A.R. Partij-Stich- 
ting, Dr. Kuyperstraat 3, ’s-Gra
venhage.
Bij voorbaat dank voor uw mede
werking.

0 r t . ^ d i e

™  U I T  o x z e : b o u %v -  e ] \  ™
■ i  ' A A . ^ I \ E l l f E K S W E R E L U  ü

Voor b e te re  b e to n

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 
BOUWBEDRIJF TE ZEIST.

In de Noordoostpolder en 
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N .V . GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

’T HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

N.V. Staalsteiger ,^elria" - Nijmegen
ROGGEWEG 13 - POSTBUS 126 - TELEFOON 53198

C o m p le te  ro e s tv r ije  
s te ig e rw e rk e n

Specialiteit : MET VASTE WIGGEN !
D. MEIJER • AANNEMER
VAN NIEUWBOUW-, VERBOUW- EN 
RÉPARA TIEWERKEN
Handel tn hom, teerprodukten en andere 
materialen

Telefoon 7690
SASSENHEIM . Werkplaats: Zullhofstraat 2 .  Telefoon 7952

T

Grondboringen Bodemonderzoek
Nortonputten voor drinkwatervoorziening 
Pompinstallaties Beregeningsinstallaties

M e e r  d a n  40 ja a r  e r v a r in g

FIRMA JAN DE NOOIJ - BÉNNEKOM
Telefoon 08379 - 2227

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van
HEIWERKEN
T e le fo o n  03474-269  

L E X M O N D

G e sp e c ia lis e e rd  in  h e t  h e ie n  
m e t s t o o m b lo k k e n  v a n  2000 
tot 8000 kg .

GRONDBOORBEDRIJF

W ESSEM IUS N.V.
GRONDBORINGEN - BRONBEMALINGEN  
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

Houfhandel en Kistenfabriek 
MEILINK N.V.

B O R C U L O  - Hofstraat 10 Z U T P H E N  - Marsweg 19 
Telefoon 05457 - 561 Telefoon 05750 - 3748

Houtzagerij Houthandel Kistenfabriek

Oosterhof's Aannemersbedrijf
G R U r S K E R K  —  L E E U W A R D E N

WEGEN-,
GROND- EN WATERWERKEN

L E V E R A N C I E R S  V A N

steigerpalen - kortelingen - betonstempels - perkoen- 
palen - heipalen - boompalen - afrasteringspalen 

piketten - ook gecreosoteerde palen
Rondhouthandel

M . J. W ILBRINK &  Z O O N
D o r p s s t r a a t  94 - B e e k b e r g e n  -  T e le fo o n  05766 - 1397

N.V. Aannemingsbedrijf F.G.D.
v/h  GEBR. VISSER

Nieuwbouw en onderhoudswerken 
RONDWEG 17 - DOKKUM  

Tel. 05190 - 3341 - 3342 b.g.g. 2534

W A R E N H U IZEN B O U W
N ,V . A a n n e m e r s b e d r ijf  

V O S K A M P  &  VR IJLA N D
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PROF. MR. P. J. OUD 

OVERLEDEN

Op ruim 81-jarige leeftijd is een grote 
bekende in onze samenleving heenge
gaan. Aan het lange, actieve en veelzij- 
lige leven van mr. Oud is voor velen nog 
onverwacht een einde gekomen. Oud 
was een rusteloos spreker, schrijver en 
denker. Lid van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal sinds 1917; van 1933 tot 
1937 minister van Financiën; van 1938 
tot 1952 (met een onderbreking in be
zettingstijd 1941—1945) burgemeester 
van Rotterdam; van 1952 tot 1957 bui
tengewoon hoogleraar in het staats- en 
administratief recht aan de Economische 
Hogeschool te Rotterdam; tot 1963 voor
zitter van de V.V.D. en haar Tweede 
Kamerfractie, waarna hij benoemd Werd 
tot minister van staat.
Al zijn functies heeft hij bekwaam en 
met volledige inzet vervuld. Het is moei
lijk te zeggen wat hem het meest kwa
lificeerde. Was het de geleerde of de 
burgemeester of toch de parlementariër 
in hem?
Zonder twijfel is hij een van de be

DEBAT

OVER BELEID DOOR H. ALGRA

langrijkste politici van na de tweede we
reldoorlog geweest. In de Kamer kon hij 
bogen op een zeer lange ervaring; hij was 
een slagvaardig debater met een grote 
staatsrechtelijke kennis. Hij behoorde 
met Tilanus en Schouten tot de parle
mentariërs van den bloede. Dit zal al
gemeen erkend worden.
Als burgemeester van de Maasstad was 
hij een flink bestuurder in moeilijke 
vooroorlogse, oorlogse en naoorlogse ja- 
ren. Bij de opbouw van de stad speelde 
hij een krachtige rol. Hij was een Rot
terdammer.
En dan was hij een erudiet man, lang 
voordat hij door zijn professoraat met 
name man van de wetenschap werd. 
Ieder weet van zijn geschriften en boe
ken. En op dit gebied heeft hij velen aan 
zich verplicht.
Een apart mens, die door zijn werk op 
zijn wijze tot op hoge leeftijd ons volk 
heeft getracht te dienen. Bij alle ver
schil van mening moet dit openlijk wor
den gezegd.

^ n la n g s  hebben wij een steeds 
A-' meer veld winnende opinie 
weergegeven over het gemeen 
overleg tussen regering en Staten- 

/  Generaal.
Dat is een discussie over de „ruim
te” en wat er binnen die „ruimte” 
moet gebeuren. En daarin lijken al
le ministers van Financiën „één pot 
nat”, en dient de politieke paprika 
ervoor, om het te doen voorkomen, 
alsof de eenpansmaaltijd de ene 
keer pittiger smaakt en er roder 
uitziet dan de andere keer.

l^A T  komt doordat de financieel-eco- 
nomische aspecten de gehele discus

sie beheersen. Het meest gezaghebben
de blad over de politiek van alle lan
den heet dan ook The Economist. Wie 
dat blad niet spelt, kent de fouten en 
deugden van het politieke beleid niet.

AANVANKELIJK bleek de kracht van 
het parlement in het budgetrecht. 

Geen belastingheffing dan krachtens de 
wet. En de belastinggelden mogen al
leen worden besteed voor de doelein
den, die in de begrotingswetten zijn ge
noemd. We zeiden dan: de Staten-Gene
raal houden de koorden van de beurs. 
Het is nu andersom. De regering houdt 
de koorden van de beurs, die de Kamer
leden in wedijverende mildheid probe
ren los te peuteren.
Intussen doen we nog steeds alsof alles 
bij het oude is gebleven, en alsof de

grote discussie gaat over de vraag, of 
de begroting zal worden aangenomen of 
verworpen,

U E T  is geen wonder, dat de vraag naar 
voren komt, of het overleg met de 

regering over de politieke grondslagen 
van het regeringsbeleid, dus een wer
kelijk jeginseldebat, niet moet worden 
losgemaakt van de begrotingsbehande
ling. De regering zou dan in een nota 
haar principiële opvattingen uiteen 
moeten zetten en de Kamer zou daar
over met de regering moeten discus
siëren.

T ATEN we in dit opzicht maar niet 
^  optimistisch zijn. Over de verschil
lende beleidszaken produceert de rege
ring periodiek een nota. De Kamer 
dringt voortdurend op nog meer nota’s 
aan. Het worden sóms interessante de
batten, waarbij een dozijn moties wor
den geproduceerd, die voor een deel 
open deuren intrappen, en daarna wordt 
de regering officieel door de voorzitter 
namens de Kamer bedankt voor de in
lichtingen.
En soms wordt aan het verslag toege
voegd in de kranten: het debat ging 
ook deze keer als een nachtkaars uit...

ITOE we het ook wenden en keren, de 
moeilijkheid is niet dc onduidelijk

heid in de politiek, zoals sommigen me
nen, maar de o n m a c h t  om tot 
w e r k e l i j k e  a l t e r n a t i e v e n  te 
komen.

ICandidaten voor 
presidentschap

De Amerikaanse presidentsverkiezingen 
komen steeds naderbij. Op dinsdag 5 
november a.s. — dus binnen drie maan
den — zal het Amerikaanse volk de 
man kiezen, die een sterke machtsposi
tie in Amerika en in de wereld zal inne
men. Een belangrijke vraag is of die 
machtspositie door een sterke en wijze 
man zal worden ingenomen.

Wij kunnen daar in Nederland slechts 
op een afstand over oordelen. Niettemin 
zijn wij, evenals heel de wereld bij de 
presidentsverkiezingen betrokken, van
wege de zeer belangrijke rol van Ameri
ka in de wereldpolitiek. Terecht schenkt 
dan ook de pers in ons land ruime aan
dacht aan de voorbereidingen voor de 
presidentsverkiezingen.

Het zal gaan tussen de voorman van de 
republikeinse partij en die van de de
mocratische partij.

De republikeinse (oppositie) partij heeft 
op haar conventie in Miami Beach haar 
man aangewezen, Richard Nixon, met 
als tweede man voor het vice-president- 
schap senator Spiro Agnew van de staat 
Maryland. Nixon wordt niet gekenmerkt 
door een grote visie. Hij zal verschillen
de kanten op kunnen. Dit wordt onder
streept door zijn keuze van zijn tweede 
man, de kleurloze Agnew. Een niet 
Sterk toesprekend tweetal, met boven
dien een vaag partijprogram.

De democratische partij moet haar duo 
nog aanwijzen. Dat gebeurt op de con
ventie, welke op 26 augustus a.s. te Chi- 
cago wordt geopend. Er zijn thans drie 
officiële kandidaten, vice-president

Een opvallende oriëntatie 
over de jeugd

ER ZIT MUZIEK IN DE JEUGD van Grace 
Nies Fletcher is een documentatie van ge
sprekken met ruim 400 Amerikaanse jonge
ren van 17-25 jaar over de toekomst, sex, ge
loof in God, alcohol, burgerschap, onderwdjs, 
ouderschap en gebruik van geweld.
Het boek biedt veel gespreksstof en vergelij
kingsmateriaal voor dezelfde problemen in 
ons land.

Paperback ƒ 9,50.
Verkrijgbaar in de boekhandel.

Humphrey, senator McCarthy van Min
nesota en sinds een week senator McGo- 
vern van South-Dakota.
Wie de nominatie zal krijgen is niet met 
zekerheid te voorspellen. De meeste 
kans lijkt momenteel Humphrey te heb
ben. Interessant zal ook hier zijn wie de 
kandidaat voor het vice-presidentschap 
zal worden.
Vooralsnog lijkt van de kant van de de
mocratische partij meer kans te zijn op 
een redelijke afsluiting van de Vietna
mese oorlog en een verstandige aanpak 
van de binnenlandse problemen: bur
gerrechten, armoede en gezond finan- 
cieel-economisch beleid.
Een zeer duidelijke en krachtige visie, 
gedragen door een toesprekende per
soonlijkheid, met het vermogen de ver
anderingen in binnen- en buitenland 
met élan te leiden en bewust langs nieu
we wegen te voeren, schijnt ook bij deze 
mannen nog niet aanwezig.
Wellicht dat de kleuren in de verkie
zingstijd helderder worden.
Wij komen nader op de voorbereidingen 
voor de Amerikaanse presidentsverkie
zingen terug.

☆ R a c i s m e

Boekencentrum N.V. ’s-Gravenhage

Verleden week donderdagavond heeft 
in de rosse buurt van Amsterdam een 
buiten zinnen geraakte amokmaker 
twee mensen gedood en twee anderen 
en zichzelf ernstig verwond.
In het verslag, dat „De Telegraaf” de 
andere ochtend van deze trieste gebeur
tenissen gaf, komt ter aanduiding van 
de dader niet minder dan tien keer het 
woord „Surinamer” voor. Het verslag 
eindigt met het bericht, dat ook „een 
tweede Surinamer” een steekwond op
liep. Wat het blad niet vermeldt, is, dat 
deze „tweede Surinamer” zijn steek
wonden opliep in een poging de „eerste 
Surinamer” te overmeesteren.
Deze wijze van berichtgeving is nu 
precies wat onder racisme moet worden 
verstaan.
Maar het was dan ook „De Telegraaf”, 
die op diezelfde dag er haar voldoening 
nauwelijks 'over kon verbergen, dat in 
Amerika mannen als Rockefeller en 
Lindsay er niet in geslaagd waren de 
republikeinse conventie aan hun kant 
te krijgen.

CENTRAAL COMITé van 
A.R.-KIESVERENIGINGEN
Voor het partijsekretariaat wordt gevraagd:

JONGE STENO-TYPISTE
Bij voorkeur in het bezit van het einddiploma van een 
middelbare school.
Een prettige werkkring wordt geboden op een niet te 
groot kantoor waar in goede teamgeest wordt gewerkt. 
Salaris nader overeen te komen overeenkomstig leef
tijd, opleiding en ervaring.
Sollicitaties worden gaarne ingewacht op het sekreta- 
riaat, Dr. Kuyperstraat 3 te 's-Gravenhage (eventueel 
telefoon 070- 183960).



Pagina 4 NEDERLANDSE GEDAGHTEN 17 augustus 1968

ZIJN WELVAARTVASTE
EINDLOONPE 
OOK IN DE 
PARTICULIE 
SECTO
DOOR PROF. DR. A. VAN DOORN

OENEN

OGELIJK?

De bekende geldtheoreticus D. H.
Robertsen heeft eens opgemerkt 

dat een monetair systeem te verge
leken is met een lever: men denkt 
er bijna nooit aan als hij goed func
tioneert, maar hij trekt erg veel 
aandacht wanneer het verkeerd 
gaap).
Wij kunnen hetzelfde beeld gebrui
ken voor de pensioenverzekering. 
Het feit dat er in ons land zoveel 
gesproken en geschreven wordt 
over pensioenen, wijst er op dat er 
blijkbaar iets niet goed zit.
Een algemeen probleem, waardoor de 
pensioenfondsen en levensverzekerings
maatschappijen na de oorlog als het 
ware zijn overvallen, is de aanhouden
de inflatie. Zolang het geld bestaat, is 
het — strikt genomen — nooit waarde
vast geweest. Er zijn echter uit de eco- 
nprnische geschiedenis , lange perioden 
bekend waarin de trend van de prijs
ontwikkeling praktisch horizontaal liep: 
stijgingen en dalingen van het algemeen 
prijsniveau wisselden elkaar af en com
penseerden elkaar dan — op lange ter
mijn gezien — vrij aardig. De prijsont
wikkeling in de vorige eeuw was hier
van een voorbeeld. In de jaren dertig 
van deze eeuw trad een sterke prijsda
ling op, een stijging van de geldwaarde. 
Weliswaar gaf de periode 1940-1945 een 
forse inflatie te zien, maar de econo
mische geschiedenis leerde dat na elke 
oorlog weer een prijsdaling volgde. Het 
merkwaardige nu van de prijsontwik- 
kelink na 1945 is geweest dat de door 
velen verwachte prijsdaling uitbleef en 
de inflatie een chronisch karakter 
kreeg. Een en ander blijkt uit onder
staande tabel 2).

Indexcijfers kosten van
n d e rh o u d (1 9 1 4 =  100)
1915 115
1919 176
1920 194
1921 169
1929 138
1936 106
1939 115
1940 131
1945 198
1950 270
1955 316
1960 370
1968 495

De verzekerden bij pensioenfondsen en 
levensverzekeringsmaatschappij en kre
gen na de oorlog precies het aantal gul
dens uitgekeerd waarop zij recht had
den, maar toch waren zij overtuigd dat 
hun onrecht was aangedaan orndat de 
koopkracht van de uitkeringen veel la
ger bleek te zijn dan zij zich hadden 
voorgesteld toen zij begonnen met de 
premiebetaling. Geleidelijk aan waren 
de premieguldens minder hard gewor
den en tenslotte kreeg men een uitke
ring in zachte en nog steeds zachter 
wordende guldens. Dit moest leiden tot 
ernstige ontevredenheid over en kritiek 
op het gangbare systeem van pensioen
verzekering, Incidentele verhogingen 
van de uitkeringen der pensioenfondsen 
boden geen bevredigende oplossing van 
het hier gerezen probleem. Door de aan
houdende inflatie ontstond er een ver
langen naar waardevaste pensioenen, 
naar een recht op uitkeringen waarvan

de koopkracht „automatisch” op peil 
zou blijven doordat de hoogte van de 
uitkering gekoppeld zou zijn aan de 
prijsindex van het levensonderhoud. 
Vanzelfsprekend moet de inflatie ook 
consequenties hebben voor de premie
heffing. Als men bij chronische inflatie 
de wekelijkse of maandelijkse pensioen
premie op hetzelfde bedrag handhaaft, 
neemt de reële betekenis van de betref
fende pensioenvoorziening voortdurend 
af. Bij verschillende bedrijfspensioen
fondsen (bedrijfstaksgewijze pensioen
regelingen) heeft men zich dit te laat 
gerealiseerd, resp. willen realiseren. 
Natuurlijk kan hier ter verdediging 
worden aangevoerd dat pensioenfond
sen en levensverzekeringsmaatschap
pijen even onschuldig zijn aan de infla
tie als de regering van Turkije aan de 
aardbevingen die dat land af en toe 
teisteren. Herhaaldelijk is getracht het 
probleem van de waardevastheid der 
pensioenen zeer eenvoudig op te lossen 
door op min of meer gloedvolle wijze 
te betogen dat de bverhéid verantwoor
delijk is voor waardevast geld. De ge
dupeerde gepensioneerden werden hier 
echter niet wijzer van. Waarschijnlijk 
is door de vele pleidooien voor de waar
devaste gulden de noodzakelijke sane
ring van het pensioensysteem ernstig

F f N ^ C l g N

Vsn dc de?
Pon  betaald

vertraagd.
Toen in 1960 tijdens de discussies over 
de sanering van het Algemeen Burger
lijk Pensioenfonds Beernink stelde dat 
de sluipende inflatie overgang van het 
kapitaaldekkingsstelsel naar het om
slagstelsel gewenst maakte, antwoordde 
minister Zijlstra in de Tweede Kamer 
„dat dit inderdaad een argument was, 
doch hij vroeg de Kamer geen voet te 
geven aan de gedachte, dat de inflatie 
niet kan worden bestreden. „Men moet 
die gedachte zelfs niet in het achter
hoofd hebben”. Bovendien meende de 
minister, dat de gang van zaken in ons 
land en ook in het buitenland toch wel 
had aangetoond, dat inflatiebestrijding 
mogelijk was. Vergeleken met enige 
jaren geleden is de inflatoire sfeer in 
belangrijke mate aan het verdwijnen” , 
aldus het verslag in „Trouw” van 10 
november 1960. Van 1960 naar 1962 
steeg de prijsindexcijfer van het levens
onderhoud (excl. sociale verzekeringen 
en belastingen) maar met 2 */o, maar 
van 1962 naar 1968 bedraagt de prijs
stijging ongeveer 30 %.
Van waardevast naar 
welvaartsvast
De kritiek op het pensioensysteem van 
de particuliere secto.-̂  nam nog toe naar-

De schrijver van het op deze 
pagina’s afgedrukte artikel, prof. 
dr. A. van Doorn, is gewoon 
hoogleraar Staathuishoudkunde 
aan de Sociale Faculteit (oplei
ding sociologen) van de Neder
landse Economische Hogeschool 
in Rotterdam. Prof. Van Doorn, 
studeerde van 1945-1951 eco
nomie in Rotterdam. Daarna 
werkte hij vier jaar bij het Cen
traal Planbureau in Den Haag en 
vervolgens ruim twaalf jaar bij de 
N.V. Philips.
In 1960 promoveerde hij aan de 
Vrije Universiteit op een proef
schrift over „Axiologie en Eco
nomie”.
In 1964 bracht hij een preadvies 
uit over de „Pensioenvoorziening 
in de particuliere sector” voor de 
Vereniging voor de Staathuis
houdkunde. De inaugurele oratie 
van prof. Van Doorn ging over 
,,Spaarquote en welvaartvast 
pensioen”.

B e la s t in g b e t a le r  t e k o rte n  b ijp a s se n

mate het beeld van het idéale pensioen 
duidelijker vormen begon aan te ne-; 
men. De eerste eis voor een goede voor
ziening is dat het ouderdomspensioen 
(inclusief de AOW) een redelijke aan
sluiting geeft bij het laatstgenoten loon 
of salaris. Naar het voorbeeld van de 
overheidsregeling wordt hierbij in het 
algemeen gedacht aan een ouderdoms
pensioen van 70 ”/o van het „eindloon” . 
Afgezien van een klein aantal uitzon
deringen voldoen de ondernemings- en 
bedrijfspensioenfondsen niet aan deze 
toch alleszins redelijk lijkende eis.
De tweede eis heeft betrekking op de 
waarde- resp. welvaartvastheid der 
eenmaal ingegane pensioenen. Als een 
goed eindloonpensioen bij prijsstijging 
niet zou worden aangepast zou de koop
kracht daarvan steeds verder achteruit
gaan. Een waardevast pensioen zou 
slechts de koopkracht en dus het wel
vaartsniveau der gepensioneerden op 
hetzelfde peil houden, terwijl de wer
kende generatie regelmatig in welvaart 
zou vooruitgaan. In sociaal opzicht 
ideaal is volgens velen dan ook alleen 
het welvaartvaste pensioen dat gekop
peld is aan het algemene loon- of sa
larispeil. Het welvaartsniveau der ge
pensioneerden stijgt dan (of daalt even
tueel) in precies hetzelfde tempo als dat 
der werkenden. In het centraal econo
misch plan 1968 wordt de stijging van 
de prijsindex van het levensonderhoud 
voor de periode 1963 tot 1968 gesteld 
op 26 %, en de stijging van de loonsom 
per werknemer in bedrijven (nominaal) 
voor dezelfde periode op 61 Vo. Het 
maakt hier dus wel erg veel verschil 
aan welke index men koppelen wil. 
Globaal gesproken was in de afgelopen 
10 jaar de stijging der lonen ruim 
dubbel zo groot als die van de kosten 
van levensonderhoud.
In ons land zijn de AOW en de AWW 
welvaartvast (gekoppeld aan de index 
der regelingslonen) terwijl verder sinds 
1963 de welvaartvastheid der over- 
heidspensioenen wettelijk is gegaran
deerd. Door dit alles is de pensioenver
zekering in de particuliere sector tot 
een duidelijk achtergebleven gebied ge
worden 3). Uit het bedrijfsleven komt 
het verwijt dat de overheid in 1963 on
voldoende doordacht te werk gegaan is 
en haar (al te) fraaie regeUng alleen 
maar kan garanderen omdat de belas
tingbetaler eventuele tekorten zal moe
ten bijpassen.
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Mogelijkheden omslagstelsel
Dank zij de AOW heeft men in ons land 
thans ruim , iO jaar ervaring , met de 
werking van een ontslagstelsel in een tijd 
van sterke loon- en prijsstijging. De 
binnenkomende premies worden bij dit 
systeem direct uitgekeerd aan de recht- 

' hebbenden. De inflatie kan er geen vat 
op krijgen. Sterker nog; bij het omslag
stelsel spreekt de welvaartvastheid der 
uitkeringen eigenlijk vanzelf als men 
de premies (door een vast premieper
cen tage ) en de premiegrens (maximum 
premieplichtig inkomen) aan het alge
mene loonpeil koppelt.
In feite steeg de AOW voor gehuwden 
van ƒ 1428 per jaar in begin 1957 tot 
ƒ 4794 per jaar in april 1968. Deze stij
ging was nog aanzienlijk sterker dan 
die van de loonindex, onder meer door 
de optrekking van de AOW van bo- 
dempensioen tot sociaal minimum met 
ingang van 1965, waarvoor het premie
percentage uiteraard moest worden ver
hoogd.
Aangezien de verhouding tussen de aan
tallen premieplichtigen en pensioen- 
trekkers niet constant is — er zijn in 
de economie nu eenmaal geen absolute 
constanten — zal het premiepercentage 
voor welvaartva.ste pensioenen hoger 
moeten worden als het aantal gepen
sioneerde bejaarden per 100 premiebe- 
talenden toeneemt. .Deze zogenaamde 
vergrijzing van de bevolking gaat ech
ter langzaam en de eventuele verhoging 
van de premiedruk eist maar een zeer 
gering deel op van de gebruikelijke 
jaarlijkse stijging der reële lonen. De 
niet-premievastheid is kenmerkend 
voor het omslagstelsel, aldus Yntema, 
die berekend heeft dat over 75 jaar de 
AOW-premie — als er niets tussen 
komt — tengevolge van de vergrijzing 
tot omstreeks het dubbele van thans 
zal zijn gestegen, maar dat het v o o r lo 
p ig  nog zo’n vaart niet loopt ■'). Ken
merkend voor dit actuariële betoog is 
dat geen relatie wordt gelegd met het 
verschijnsel van de economische groei 
alvorens het probleem van de draag
baarheid der premielast aan de orde 
wordt gesteld. Wel wordt de gebruike
lijke twijfel gezaaid ten aanzien van 
de bereidheid tot premiebetaling van 
de toekomstige generaties.
In het algemeen realiseert men zich bij 
dit, punt te weinig dat. een premiever-r 
laging bij het omslagstelsel onmiddel
lijk resulteert in een evenredige verla
ging der pensioenrechten hetgeen in 
hoge mate onaangenaam is, niet alleen 
voor- de reeds gepensioneerden maar 
ook voor de nog-werkenden die reeds 
vele jaren premie hebben betaald. Ver
laging van omslaguitkeringen bij een 
wettelijk geregeld nationaal omslagstel
sel is een politieke zaak, een delicate 
affaire voor politici die graag populair 
willen blijven of worden.
Wat de af keer van premiebetaling bij 
de werknemers betreft kan worden ge
constateerd dat het zogenaamde pre- 
mievrije pensioen —■ waarbij de werk
gever de volle premie betaalt — de 
zaak veel eenvoudiger maakt. Achtens
waardige instellingen als banken en ver
zekeringsmaatschappijen passen in ei
gen huis het premievrije pensioen reeds 
veelvuldig toe, de overheid betaalt voor 
zijn personeel de AOW-premie.
U it  v o o rn a m e lij k  e d u c a t ie ve  o v e r w e g in 
g e n  is  h e t  id e e  g e b o re n  d a t  de  w e r k n e 
m e r  m o e st  m e e b e ta le n  a a n  z ijn  p e n 
s io e n v o o rz ie n in g .  H e t  e ffe ct  is  w a a r 
s c h ij n l i j k  m e e r  ir r it a t ie  d a n  educatie . 
V e r m e ld e n s w a a r d  l ij k t  in  d it  v e rb a n d  
de  o p v a t t in g  v a n  de  n o g a l l ib e ra le  f i -  
lo s o o f - s o c io lo o g  H e rb e r t  S p e n c e r  d ie  
le e rd e  da t a lle  u it g a v e n  v a n  de  s ta a t  
d o o r  d ire c te  b e la s t in g  g e d e k t  m o e ste n  
w o rd e n  o m  te v o o r k o m e n  d a t  de  o n 
z ic h t b a a rh e id  v a n  de b e la s t in g  de  a a n 
d a ch t  v a n  h e t  p u b l ie k  z o u  a fw e n d e n  
v a n  de b u ite n sp o r ig h e d e n  v a n  de  re g e 
r in g .  O p  h e t  g e b ie d  v a n  de  b e la s t in g h e f 
f in g  k e n t  m e n  te g e n w o o rd ig  he t „ b e 
g in s e l  v a n  de  m in s te  p ij n ”. W a a r o m  
zo u  m e n  d it  n ie t  n o g  m e e r  g a a n  to e p a s 
se n  op  h e t  t e r re in  v a n  de  p re m ie h e f 
f in g  v o o r  de  p e n s io e n v o o r z ie n in g e n ?  

Voor de werkgever zijn lonen en so
ciale lasten „één pot nat” ; kosten van 
het gebruik van arbeid. Klaagt de werk
gever over ondraaglijk hoge sociale 
lasten, dan bedoelt hij slechts dat het 
to ta a l van lonen en sociale lasten hem 
zwaar op de maag ligt.

Problemen
kapitaaldekkingsstelsel
Het is duidelijk dat een omslagstelsel 
p e r  o n d e rn e m in g  niet de vereiste ze
kerheid kan bieden. Het aantal werk-

R e d e lij k  p e n s io e n ?

nemers van een onderneming kan im
mers sterk teruglopen en het gevaar 
is bepaald niet denkbeeldig dat een. on
derneming failliet gaat. Er is hier ken
nelijk onvoldoende zekerheid dat de bij 
een bepaalde onderneming werkenden 
steeds genoeg omslagpremie zullen kun
nen opbrengen om redelijke pensioenen 
aan de rechthebbenden uit te kunnen 
keren. Dezelfde redenering geldt ook 
voor een bedrijfstak. Men denke slechts 
aan de sterk teruglopende beroepsbe
volking in de landbouw.
Men kan het kapitaaldekkingsstelsel 
zien als een noodoplossing voor het pen- 
sioenvraagstuk voor hen die zich hierbij 
stellen op het dogma van de zelfstan
dige voorziening (verzekering) per on
derneming of bedrijfstak. De romantiek 
van het eigen pensioenfonds stoelt op 
de gedachte dat elke onderneming: (be
drijfstak eventueel) door zijn bijzondere 
structuur en economische mogelijkhe
den een geheel eigen en unieke pen
sioenvoorziening m a g  en  m o e t  hebben. 
De consequentie hiervan is dat een 
fonds moet worden gevormd dat veilig
heidshalve grotendeels buiten de eigen 
onderneming dient te worden belegd. 
De ervaringen met de ondernemings- 
en bedrijfspensioenfondsen gedurende 
de laatste twintig jaar zijn niet erg 
gunstig geweest, met name de snelle 
loonstijging sinds 1964 heeft pijnlijke te
korten aan het licht gebracht. In het 
zeer lezenswaardige rapport „Pensioen
kosten zijn Arbeid.skosten” dat in juni 
1967 werd gepubliceerd door de Ad
viescommissie voor Personeelfondsen 
staat de volgende algemene conclusie; 
„Het blijkt moeilijk een redelijke ver
houding te bereiken tussen het pensioen 
en het salaris ten tijde van pensione-

K o o p k r a c h t  p e n s io e n e n  v o rm t  v r a a g s t u k

ring; de handhaving van de koopkracht 
der ingegane pensioenen vormt even
zeer een groot vraagstuk (pag. 5). De 
Adviescommissie stelt zich op het 
standpunt dat het systeem van onder- 
nemingspensioenregelingen en het daar
aan inherente kapitaaldekkingsstelsel 
moeten worden gecontinueerd. Er wordt 
niet ingegaan op het SER-advies over 
de waardevaste bedrijfspensioenen 
(1961) waarin een meerderheid van de 
SER het bedrijfsleven adviseerde tot 
het omslagstelsel over te gaan. Het lijkt 
wel of in ons land de ideologie van het 
kapitaaldekkingsstelsel zwaarder weegt 
dan de belangen der pensioenigerechtig- 
den. Ook aan deze zijde van het Ijzeren 
Gordijn is het gevaar niet denkbeeldig 
dat een bevolkingsgroep slachtoffer 
wordt van de ideologie. De vrijheid op 
pehsioengebied heeft er toe geleid dat 
de regelingen variëren van zeer slecht 
tot zeer behoorlijk.
Het gaat hier echter niet alleen om 
ideologie maar ook om een keiharde 
economische realiteit. Zwakkere onder
nemingen en bedrijfstakken kunnen 
zich niet onttrekken aan het algemene 
loonpeil en deszelfs verhogingen, maar 
zij kunnen wel hun kosten drukken 
door te „sparen” op secundaire arbeids
voorwaarden, die voor de werknemers 
minder doorzichtig zijn en minder 
zwaar tellen dan het contante loon. De 
vraag is echter hoe lang dit verschil op 
het gebied der pensioenvoorzieningen 
nog kan blijven bestaan. Als voldaan 
moet worden aan de eis der vakcentra
les; 70 “/o welvaartvast eindloonpensioen 
zullen de sociale achterblijvers in grote 
moeilijkheden komen ■'>). Te voorzien 
valt dat het streven naar harmonisatie 
op dit gebied nog vele jaren in beslag
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zal nemen. De weg van de minste weer
stand is dan ook een verdere structu
rele verhoging van de AOW, die duide
lijk de belangstelling van de vakcentra
les geniet. „Natura non facit saltum” 
(de natuur maakt geen sprong) was de 
lijfspreuk van de grote Engelse econo
mist Alfred Marshall.
Wanneer bij het kaptitaaldekkingsstel- 
sel gestreefd wordt naar redelijke eind- 
loonpensioenen, dan blijkt ook hier niet- 
premievastheid het gevolg te zijn. Bij 
sterke loonstijging komen de baok-ser- 
vice-klappen heel hard aan. Telkens 
weer blijkt dan dat er in het verleden 
eigenlijk te weinig premie is gestort, er 
is te weinig kapitaal gevormd. De on
dernemer moet dan als het ware voor 
de tweede keer betalen voor hetzelfde 
doel. Blijkt na pensionering van de be
treffende werknemers nog een verdere 
storting nodig met het oog op de waar
devastheid der uitkeringen dan betaalt 
hij voor de derde keer. In 1957 sprak 
een aantal kapitaaldekkingsdeskundi- 
gen zich uit tegen toepassing van 
het eindloonsysteem bij ondernemings- 
pensioenregelingen, omdat een dergelij
ke toezegging moeilijk voorspelbare en 
mogelijk zeer hoge lasten op de onder
neming zou kunnen leggen ®). Sinsdien 
heeft het eindloonsysteem in de parti
culiere sector duidelijk aan betekenis 
gewonnen, met name bij de grote con
cerns. Enerzijds was er het voorbeeld 
van de overheidsvoorziening en ander
zijds groeide het inzicht dat een goede 
aanpassing van het pensioen aan het 
laatstgenoten inkomen niet meer is dan 
een minimum eis waaraan iedere pen
sioenvoorziening behoort te voldoen. 
H e t  s t r e v e n  n a a r  w e lv a a r t v a s te  p e n 
s io e n e n  le id t  z o w e l b ij h e t  o m s la g s t r f -  
se l a ls  b ij  het k a p it a a ld e k k in g s s te l se l  
tot n ie t -p re m ie v a s th e id .  B i j  h e t  o m 
s la g s te lse l i s  deze  o n v a s t h e id  e ch te r  v a n  
g e h e e l a n d e re  a a rd  —  g e v o lg  v a n  des 
v e r g r i j z in g  —  d a n  bjj h e t  k a p it a a ld e k 
k in g s s t e ls e l  d a t  h ij  w e lv a a r t v a s te  e in d -  
lo o n p e n s io e n e n  u ite rm a te  g e v o e l ig  w o rd t  
v o o r  lo o n s t ij g in g e n  z o a ls  w ij  d ie  de  
la a ts te  10 jaar h e b b e n  m e e g e m a a k t  in  
o n s  la nd .
Een zeer belangrijk aspect van het ka- 
pitaaldeikkingsstelsel dat in het bestek 
van dit artikel buiten beschouwing moe  ̂
blijven is de beleggingspolitiek der pen
sioenfondsen. De lezer die geïnteres
seerd is in de argumenten die voor 
voortzetting van het kapitaaldekkings
stelsel kunnen worden aangevoerd, ver
wijzen wij kortheidshalve naar de arti
kelen van Machielsen, Verbraak en 
Hoogteijling in Het Verzekerings-Ar- 
chief van juli 1967. Bijzondere aandacht 
verdienen hierin de voorwaardelijkheid 
der toezeggingen en de rechten der zo
genoemde slapers.
1) Money, Londen 1946, p. 2.
2) Zestig jaren statistiek in tijdreeksen. 

Centraal Bureau voor de Statistiek, 1939̂  
p. 123; centraal economisclie plan 1968.

3) G. M. J. Veldkamp, De sociale zekerheid 
opnieuw beschouwd in perspectief, Alpheu 
aan den Rijn, 1967, p. 5.

4) L. Yntema, Het ouderdomspensioen in d« 
Nederlandse sociale verzekering. Het 
Verzekerings-Archief, juli 1967, p. 190.

5) Program van Actie, Overlegorgaan van 
N W , NKV en CNV, 1967, p. 12.

6) Rapport over de flnancieringswb'ze van 
pensioenregelingen voor werknemers in 
verband met een doelmatige financiering 
van de onderneming, Het Verzekeringgfc 
Archief, okt. 1937.
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UPPSALA

POLITIEK

Vervolg van pag. 1

I k  a c h t  h e t  d a n  o o k  ge e n  b e zw a a r,  w a n 
n e e r  k e r k e n  z ic h  u it sp re k e n  o v e r  s o c i
a le  e n  e c o n o m isc h e  v r a g e n  e n  o p k o m e n  
v o o r  g e re c h t ig h e id  e n  v re d e  tu sse n  de 
v o lk e n .  D e  g e b o d e n  G o d s  g e ld e n  n ie t  
a l le e n  v o o r  h e t  in n e r l i j k e  e n  p e r so o n l ij 
k e  le ve n , m a a r -e v e n z e e r  v o o r  n a t io n a le  
e n  in te rn a t io n a le  v e rh o u d in g e n .
Het is echter een tweede vraag hoe en 
in welke mate de kerk dit doet. Men 
kan niet ontkennen, dat het aan des
kundigheid in Uppsala niet ontbrak. Er 
waren vele factoren, die aanvankelijk 
twijfel opriepen of uit dit alles iets 
goeds zou kunnen worden geboden. Ik 
denk aan de massaliteit van de plenaire 
vergadering, waar meer dan duizend af
gevaardigden present waren. Ik denk 
aan de zes secties, die elk weer waren 
onderverdeeld in vijf subsecties, zodat 
er niet minder dan dertig verschillende 
samenkomsten waren, waarvan ieder 
gedelegeerde maar een enkele kon bij- 
wonen. Ik denk aan het taalverschil 
waarbij Engels de dominerende voertaal 
was, doch voor Duits en Frans meestal 
van dc dienst van tolken gebruik moest 
worden gemaakt. Ik denk aan de me
thode van discussie in verschillende 
subsecties, waarbij voor ieder gelegen
heid was zijn inbfeng te leveren, doch 
waar het maar zelden tot een dialoog 
kwam en de discussies meermalen het 
beeld van een reeks monologen vertoon
de. Ik denk ook aan de tijdnood, die zich 
vooral in de laatste dagen liet gevoelen, 
toen in de plenaire zittingen de meest 
belangrijke beslissingen moesten wor
den genomen, waarbij de discussie 
meermalen moest worden gesloten, 
amendementen weinig kans van aan
vaarding hadden en de meeste rappor
ten ondanks ingebrachte bezwaren wer
den aanvaard, Wanneer men al deze 
factoren overweegt, kan men de twijfel 
aan een goed resultaa» verstaan.
Er waren echter ook andere, meer posi
tief werkende factoren. Ik reken daar
toe in de eerste plaats de ontwerpen, die 
voor elke sectie waren gemaakt en lang 
tevoren aan de afgevaardigden waren 
toegezonden. Ze gaven een inleiding op 
de problemen, waren een richtsnoer 
voor de discussie en boden stof voor re
soluties.

I k  n o e m  in  de tw eed e  p la a t s  de re d e 
v o e r in g e n ,  d ie  in  de  ee rste  w e e k  w e rd e n  
g e h o u d e n , w 'a a r v o o r  m e n  so m s  zee r d e s 
k u n d ig e  p e r so n e n  u it  de ge h e le  w e re ld  
h a d  w e te n  te- ch a rte re n . H u n  o ra t ie s  
h e b b e n  v e e l t ijd  g e v ra a g d ,  d o c h  w a re n  
m e e rm a le n  b o e ie n d  e n  h e b b e n  de  gee st  
v a n  de  c o n fe re n t ie  m e e  b e p aa ld . I k  
n o e m  b ijz o n d e r  de  o r ië n te re n d e  red e  v a n  
dr. V i s s e r  ’t H o o ft,  de  o ra t ie s  v a n  de 
n e g e r -a u te u r  J a m e s  B a ld w in  e n  v a n  
L o r d  C a r a d o n  o v e r  he t r a s s e n v r a a g s t u k  
e n  la s t  b u t  n o t  le a st  de w e g e n s  t ijd n o o d  
n ie t  u it g e sp ro k e n  red e  v a n  L a d y  J a c k -  
s o n - B a r b a r a  W o o d  e n  h a a r  op  b a n d r e 
c o rd e r  o p g e n o m e n  b r i lj a n te  im p r o v i s a 
t ie  o v e r  „ r ic h  a n d  p o o r  n a t io n s ”. D e ze  
v ro u w e l ij k e  h o o g le r a a r  in  he t in t e r n a 
t io n a le  e c o n o m isc h  o n t w ik k e l in g s w e r k  
m a a k te  d o o r  h a a r  d e s k u n d ig  en  in h o u d 
r i j k  a p p è l een  d ie p e  in d r u k  o p  de  c o n 
fe ren tie .

Voorts hebben tot een goed resultaat 
ook bijgedragen de experts, die in elke 
sectie present waren en zorgden dat 
’s nachts goede resoluties werden gefor
muleerd uit de soms verwarde discus

Dubbelgebod

sie van de dag. Niet ieder herkende 
daarin de opmerkingen, die men had 
gemaakt en niet ieder was daarom vol
daan, maar wat wil men? Het resultaat 
was beter en meer dan men aanvanke
lijk had verwacht. Persoonlijk was ik 
lid van de sectie over de eredienst, maar 
ik hoorde van een lid van de sectie over 
ontwikkelingswerk, hoe de discussie 
daar op een bepaald punt was vastge
lopen, doch hqe een befaamd econoom 
uit Pakistan een oplossing had gebracht. 
Zo zal het in meer secties zijn gegaan. 
Doch nu de vraag: behoort dit alles tot 
de bevoegdheid van de kerk? Gaat zij 
de grenzen van haar taak niet te buiten, 
wanneer ze over deze sociaal-economi- 
sche en politieke vragen . uitspraken 
doet?

Ik geloof, dat het de roeping van de 
kerk is aan individu en gemeenschap, 
aan personen en volken voor te houden 
het dubbelgebod van de liefde tot God 
en de naaste, en de weg, waarin dit 
gebod kan worden vervuld d.i. Christus. 
Dit dubbelgebod is in wezen één. Het 
eerste is het „grote gebod” en het twee
de is „aan dit gelijk” d.w.z. van even 
centrale betekenis en onafscheidelijk 
aan het eerste verbonden. Er kan soms 
een spanning bestaan tussen het eerste 
en tweede gebod, die ook te Uppsala 
meermalen was te merken, waar
bij de liefde tot de naaste alle accent 
ontvangt en de liefde tot God, het 
„grote” gebod, op de achtergrond ge
raakt of dreigt te worden vergeten. 
Gelukkig kwam daartegen meermalen 
reactie. De kerk heeft het dubbelgebod 
der liefde in zijn volle om vang te pre
diken. Zij mag om de horizontale lijn 
de vertikale en om de vertikale lijn de 
horizontale niet vergeten. Op de achter
grond van haar liefde tot de naaste moet 
steeds staan de liefde tot 'God, die de 
bron en stimulans van de echte naas
tenliefde is. 'Vanuit dit dubbelgebod 
moet de kerk opkomen voor gerechtig
heid en vrede tussen rassen, volken en 
personen. Zij mag en moet dit doen in 
de Naam van God en met Zijn autori
teit. Zij predikt immers niet haar eigen 
wijsheid, maar Zijn gebod?
Hier schuilt echter de moeilijkheid. In 
de praktijk van het leven zijn recht
P r e s id iu m  W e re ld ra a d

Uitspraken
De vergadering te Uppsala is meerma
len verder gegaan dan het prediken van 
algemene beginselen. Zij heeft in ver
schillende internationaal-politieke ge
schillen uitspraken gedaan, aan wier

oprechte bedoelingen men niet behoeft 
te twijfelen, doch die, naar veler ge
voelen, toch mede onder invloed van 
aards-politieke factoren hun formule
ring ontvingen. Ik herinner me hoe bij 
de discussies over Biafra-Nigeria prof. 
Baumlin van Bern, hoogleraar in het 
kerkrecht, de vraag stelde: „Kan de 
vergadering geen moedig woord over 
Nigeria zeggen? Ik heb van ds. Niemöl- 
ler geleerd steeds te vragen: 'Wat zou 
Jezus doen? Jezus is de Heer van dit 
huis! Hij zou voor wapenstilstand, 
voor . en compromis zijn!” Zijn woord 
klonk als de kreet van een consciëntie, 
die zich boven het gewirwar van een 
discussie wil verheffen om alleen naar 
de stem van Jezus te luisteren. Maar de 
felheid van de Nigeriaanse debater 
werd er niet door gebroken en de lei
ding toonde zich daartegenover con- 
ciliant, denkend aan de hongerende 
vrouwen en kinderen in Biafra, die ech
ter, nu al weer weken zijn verstreken, 
nog niet geholpen zijn.
Als de Kerk haar gezaghebbend woord 
spreekt moet dit steunen op het 'Woord 
van God. Men kan niet zeggen, dat alle 
uitspraken van Uppsala daarop steunen. 
Ze zijn daarvoor te gedetailleerd en

K a t h e d r a a l  U p p s a la

en onrecht vaak nauw verweven. Wie 
kan nauwkeurig bepalen, waar om’echt 
wordt gedaan en waar voor het recht 
wordt gestreden? Het is heel gemakke
lijk met borden en banieren te demon
streren pro dit en contra dat, maar 
zouden andere groeperingen soms niet 
evenveel argumenten hebben om dit pro 
en contra te verwisselen? Het probleem 
Vietnam, het Midden-Oosten, Zuid- 
Afrika is niet zo eenvoudig en onge
compliceerd als velen menen. Natuur
lijk is het ieders recht zich daarover een 
oordeel te vormen en zijn mening te 
propageren en verdedigen, maar als 
de kerk spreekt en oordeelt, moet zij 
dit kunnen doen in de Naam van Hem, 
Wiens Woord zij heeft te prediken. Zij 
moet het geweten van volken en over
heden zijn, dat er steeds weer aan her
innert, dat er een God is, die gerechtig
heid liefheeft en het recht haat. Daarom 
moet zij in haar spreken zich wachten 
voor elke schijn van partijdigheid en 
vooroordeel en moet zij zeer voorzichtig 
zijn haar oordeel, in de Naam van haar 
Heer, te geven over verhoudingen en 
situaties, die een dubieus of een twee
slachtig karakter dragen. Zij moet de 
algemene beginselen van gerechtigheid 
en vrede en naastenliefde prediken en 
protesteren, wanneer deze met voeten 
worden getreden, zoals zij in ons land 
heeft gedaan tegen het onrecht en ge
weld van het nazidom. Maar zij moet 
de toepassing en concrete uitwerking 
van deze beginselen overlaten aan an
dere instanties, die daartoe geroepen 
zijn.

In Nederland hebben wij het voor
recht christelijk-politieke partijen te 
bezitten. Partijen, die hun gebreken 
hebben en wier activiteit niet boven 
kritiek verheven is, maar die toch dit 
goede hebben, dat zij het dubbelgebod 
Gods als richtsnoer voor het politiek 
handelen aanvaarden. Het is hun taak, 
al of niet in samenwerking met ande
ren, bedacht te zijn op de concrete toe
passing en uitwerking daarvan.

Prof. dr. C. vair der Woude is 
emeritus-hoogleraar van de Theo
logische Hogeschool van de Ge
reformeerde Kerken in Kampen. 
Hij was gedelegeerd waarnemer 
op de vierde Assembleé van de 
Wereldraad van Kerken in Upp
sala. in een aantal artikelen zal 
prof. V. d. Woude zijn indrukken 
geven over wat er in Uppsala is 
besproken en de betekenis daar
van ook voor de politiek.

dragen hier en daar teveel een com
promiskarakter, waarin rekening wordt 
gehouden met machtsgroeperingen bin
nen en buiten de Assemblée. De We
reldraad dient ze dan ook niet aan als 
bekleed met goddelijk gezag. Geen kerk 
is er aan gebonden. Ze worden alleen 
aanbevolen „for study and for appro- 
piate action”, om te bestuderen en er 
op een passende wijze mee te hande
len.

Onder deze voorwaarde zijn deze uit
spraken echter van waarde. Het zou 
niet juist zijn wanneer kerk en wereld 
deze resoluties en rapporten in archie
ven lieten vergelen en zouden voortle
ven, alsof er geen vergadering in Upp
sala was geweest.
W a n t ,  a l b e h o e ft  m e n  z ijn  h e i l  e n  z a l ig 
h e id  n ie t  v a n  d e  W e re ld r a a d  te v e r 
w a c h te n ,  to c h  is  h e t  v a n  b e la n g  da t 
z o v e e l k e r k e n  en  c h r is te n e n  u it  de  
g e h e le  w e re ld  z ic h  h ie r  h e b b e n  b e z o n 
n e n  o p  de  m e e st  b r a n d e n d e  v r a g e n  v a n  
o n ze  tijd. H e t  W o o r d  e n  de  G e e st  v a n  
C h r is t u s  w a r e n  n ie t  v re e m d  a a n  deze  
v e rg a d e r in g ,  h o e  g e m e n g d  h a a r  s a m e n 
s te l l in g  o o k  w a s.  O o k  h e b b e n  zee r d e s 
k u n d ig e  p e rso n e n ,  d ie  o v e r  deze  w e re ld 
p ro b le m e n  g o e d  h a d d e n  n a g e d a c h t,  a a n  
d e  m e n in g s v o r m in g  e n  d e  re so lu t ie s  h u n  
b ijd ra g e n  g e ge ve n . W e  h o e v e n  deze  u it 
s p r a k e n  n ie t  a ls  e v a n g e lie  te a a n v a a r 
d e n  e n  k r i t ie k  e r o p  b l ij f t  w e n se l i j k  e n  
m o g e lijk ,  m a a r  k e rk e n ,  p o l it ie k e  e n  s o 
c ia le  o rg a n is a t ie s  z u l le n  to c h  g o e d  d o e n  
e r k e n n is  v a n  te  n e m e n  e n  z ic h  a f  te 
v r a g e n  o f  h ie r  o o k  w e g e n  w o r d e n  g e 
w e ze n  d ie  v o o r  de  o p lo s s in g  v a n  d e  v r a 
g e n  v a n  r i j k e  e n  a rm e  la n d e n ,  o o r lo g  e n  
v re d e  enz., v a n  b e te k e n is  k u n n e n  z ijn. 
H e t  b e s te k  v a n  d it  a r t ik e l  la a t  n ie t  m e e r  
toe  o p  de  in h o u d  v a n  d e  re so lu t ie s  o v e r  
g e n o e m d e  p r o b le m e n  i n  te  ga a n .  I n  een  
v o lg e n d  a r t ik e l  h o o p  i k  d a a ro p  te ru g  te 
k o m e n .
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CHINA, WERELDMACHT VAN VANDAAG (VHI)

DE
CULTURELE
REVOLUTIE
DOOR D. KOOIMAN

De jongste geschiedenis van Chi
na wordt gekenmerkt door een 

diepgaande cultuurcrisis. In een 
tijdsbestek van ruim honderd jaren 
werd het oude Chmese rijksbestel, 
dat op zijn confucianistische grond
slag een culturele eenheid vormde, 
omgesmeed tot een modern geor
ganiseerde, industriële staat op ba
sis van het communisme. Een gro
tere culturele revolutie is nauwe
lijks denkbaar. Reden om het druk 
gewoel der huidige grote proleta
rische, culturele revolutie niet in 
betekenis te overschatten. 
Anderzijds evenwel zijn de ontwik
kelingen in het kader van deze 
laatste beweging zó adembene
mend, dat een afzonderlijke be
spreking op zijn plaats lijkt. In de 
geschiedenis der jong gevestigde 
Chinese Volksrepubliek doet de 
culturele revolutie in betekenis niet 
onder voor de Landhervorming, de 
Honderd Bloemen (liberalisatie-be- 
Weging) of de Grote Sprong (eco
nomisch ontwikkelingsplan).

Een schier onoverkomelijke moeilijk
heid bij een onderzoek naar feiten en 
achtergronden der culturele revolutie is 
het gebrek aan goede informatie. De 
vlijtig werkende „anti-communist lea
gue” op Formosa bevordert over het 
algemeen geen helder begrip van de 
gebeurtenissen op het Chinese vaste
land, terwijl vele der vanuit Hongkong 
spiedende „China-watchers” met enige 
skepsis dienen te worden beluisterd. Het 
vroeger aan informatie rijke Moskou 
verkeerde sedert het ideologisch con
flict met Peking in een troebele bron 
en de voorlichting uit de Chinese hoofd
stad zelf tenslotte strekt slechts ten 
voordeel aan hem, die tussen de regels 
weet te lezen. Een vooraanstaand Chi- 
na-kenner slaakte onlangs de verzuch
ting, dat wij over de ontwikkelingen in 
het China van de 17e eeuw beter zijn 
ingelicht dan over het China van onze 
eigen tijd. Het vereist meer behendig
heid dan waarover schrijver dezes be
schikt om zonder averij deze klippen 
der politieke hartstochten te omzeilen. 
Lokkend doch gevaarlijk zijn die ha
vens, waar een veelzijdig verschijnsel 
als de culturele revolutie verklaard wil 
worden vanuit slechts één gezichtshoek. 
Wij willen derhalve in het navolgende 
aan een kort feitelijk overzicht een be
schouwing verbinden van verschillen

de aspecten, die in deze culturele revo
lutie afwisselend of gelijktijdig een rol 
spelen, zonder hieruit een verlossing
brengende keuze te doen. Dat laatste 
is, indien al mogelijk, nog te vroeg.

Sedert het ontstaan der Chinese Volks
republiek (1949) hebben er verschillen
de ideologische massa-acties plaats ge
vonden, gericht tegen de Intellectuelen 
(’50), de ambtenaren en handelaars (’51), 
de reactionairen o.a. in kunst en litera
tuur (’55) enz, De culturele revolutie (’65
e.v.), welke bedoelt de laatste overblijf
selen van de revisionistische-kapitalis- 
tische cultuur uit te bannen, hoort ze
ker in deze reeks thuis. Sedert eind 
1965 de eerste aanvallen werden gedaan 
op literatoren en toneelschrijvers, die 
van kritiek op Mao Tse-Tungs beleid 
werden beticht, vindt deze beweging 
met meerdere of mindere heftigheid 
voortgang volgens het gebruikelijke pa
troon van aanklacht, gedwongen studie 
en indoktrinatie. Door middel van alle 
beschikbare propaganda-organen wordt 
stemming gekweekt tegen die kleine 
groep van vermetelen, die zich tegen 
het feilloze denken van voorzitter Mao 
zou hebben verzet en vast zou willen 
houden aan oude opvattingen en dwaal
leer.

Denken Mao richtsnoer
In de zomer van 1966 komt het Centrale 
Comité der CCP in Peking bijéén en 
formuleert de 16 punten der culturele 
revolutie, waarbij de nadruk valt op de 
vorming van een eigen proletarische 
cultuur, waartoe het denken van Mao 
als richtsnoer dient. Een speciaal comi
té onder leiding van de ideoloog Chen 
Po-ta wordt met de uitvoering der cul
turele revolutie belast. Het is duidelijk, 
dat het begrip revolutie hier niet moet 
worden opgevat in de zin van geweldda
dige opstand, maar als een omwenteling 
in het denken, een ideologische grote 
sprong vooruit. Juist in die verheerlij
king, ja haast vergoddelijking van voor
zitter Mao en zijn ideeën ligt het onder
scheid met de vóórgaande massa-acties. 
Er komt in deze culturele revolutie een 
brok persoonsverheerlijking naar voren, 
zoals sedert Stalin niet meer vertoond 
is; sommige in omloop gebrachte ver
halen maken op ons -Europeanen de in
druk van een middeleeuws heiligenle
ven.
Deze grote nadruk op het denken van 
Mao wijst overigens op het hardnekkig 
voortbestaan van traditionele voorstel
lingen, die juist het doelwit heten te

zijn van deze culturele revolutie. Zoals 
vroeger alleen de confucianistisch ge
schoolden toegang hadden tot de staat:- 
functies, zo is nu omhelzing van het 
Maoïstische communisme absolute voor
waarde voor het bekleden van een open
baar ambt. De confucianistische idee, 
dat hij die op de juiste (ethische) manier 
heeft leren denken geen gespecialiseerde 
kennis behoeft, herleeft nu gesteld wordt 
dat het denken van Mao bekwaamt tot 
alle mogelijke functies: soldaat, arbei
der, kunstenaar enz. Talloos zijn ook de 
verhalen dergenen die door- studie van 
Mao’s werken tot vernuftige uitvindin
gen kwamen of zich tot haast onmoge
lijke militaire prestaties in staat toon
den. Zo bleek de studie van Mao’s stra
tegie der revolutionaire oorlog goed voor 
een wereldkampioenschap tafeltennis. 
Zoals vroeger de keizer drager en ver
tolker was der orthodoxe leer, zo is het 
nu Mao Tse-Tung die de enige juiste 
toepassing leert der communistische 
rechtzinnigheid. Wie zijn uitleg weer
staat wordt in deze culturele revolutie 
genadeloos terzijde geschoven, o.a. door 
middel van het traditionele wapen der 
literaire inkwisitie (Wu Han, Teng To).
Dit voert ons tot een ander kenmerk, 

.^waarin de culturele revolutie zich on
derscheidt van de vóórgaande campag
nes in de volksrepubliek: de acties te
gen de „anti-Mao gezinden” bleven niet 
beperkt tot het terrein van kunst en 
wetenschap, maar breidden zich uit tot 
de politiek en ■ tastten zelfs de hoogste 
partij-organen aan. In het voorjaar van 
1966 valt Lo Jui-ching, de staf-chef van 
de Chinese strijdkrachten, ten slacht
offer aan de zuiveringsacties. Na hem 
komt Peng Chen ten val, de machtige 
burgemeester van Peking en lid van het 
Politburo van het CC. Hij sleurt velen in 
zijn val mee, alhoewel latere verklarin
gen willen, dat juist hij, de onverdachte 
communist van het eerste uur, werd 
meegesleurd door zijn ondergeschikten, 
die hij tevergeefs tegen aanvallen in 
bescherming poogde te nemen. De se
cretaris der CCP, Teng Hsiao-ping, is 
het volgende kopstuk dat moet wijken 
voor de kritiek die eensklaps losbarst. 
Naar zijn lot, zoals ook dat van zijn 
lotgenoten, kan slechts worden gegist. 
Het meest vooraanstaande slachtoffer 
der culturele revolutie is echter zonder 
twijfel Liu Shao-chi, de president der 
Chinese Volksrepubliek en de vermoede
lijke opvolger van voorzitter Mao. Bij 
de grote massa-betogingen in de herfst 
van 1966 blijkt aanvankelijk zijn terug
zetting in de officiële machtshiërarchie, 
vervolgens zijn blijvende afwezigheid.
De minister van defensie maarschalk 
Lin Piao, „de naaste wapenbroeder van 
voorzitter Mao”, wordt aan het volk 
voorgesteld als de nieuwe kroonprins. 
Liu’s naam wordt niet meer genoemd. 
In de talloze aanvallen, die in de pers 
op zijn persoon en beleid verschijnen, 
wordt hij stelselmatig aangeduid als „die 
partij top-man in functie die de kapita
listische weg kiest” of korter als „de 
Chinese Chroetsjov” . Alle ideeën en 
praktijken die een zege van het commu
nisme in China tegenstreven worden 
— zo doen de Chinese persorganen ge
loven — reeds jaren lang belichaamd in 
Liu en zijn kliek.

Het totale aantal hoog- en laaggeplaat
ste partijkaders dat in de loop der cul
turele revolutie is uitgezuiverd kan zon
der meer indrukwekkend genoemd wor
den.

Buiten partijkanalen om
Een niet minder opvallend verschijnsel 
in de ideologische maalstroom der cul- 
tuerele revolutie is het feit dat Mao en 
de zijnen de zuiveringen uitvoeren bui
ten de gebruikelijke partij-kanalen om: 
niet het partij-secretariaat maar een 
speciaal, comité van Mao-getrouwen is 
met de uitvoering der culturele revolu
tie belast; en niet de bestaande com
munistische jeugdorganisatie maar een 
nieuw gevormde Rode Garde werd als 
stoottroep in de strijd geworpen. Op 
18 augustus 1966 maken deze rode gar
disten zich in hun olijfgroene uniformen 
met rode armbanden voor het eerst tot 
middelpunt van een grote betoging en 
worden zij door Mao met zijn investi
tuur bekleed. Op hun armbanden staat 
geschreven: „Hung Wei Ping”, soldaten 
van de rode garde. Geen wonder dan 
ook dat hun opkomst met die van de 
militaire Lin Piao in verband is ge
bracht.
Het verloop van de rode kinderkruis
tocht is uit de krantenberichten genoeg
zaam bekend. Na mas ale betogingen, 
waarin straatnamen en verkeerslichten 
aangepast worden aan de huidige stand 
van de revolutie, ontstaat in Peking een 
ware straatterreur, waarbij alles wat 
duidt op revisionisme of imperalisme in 
zaken of personen ten slachtoffer valt 
aan deze uitbarsting van revolutionaire 
geestdrift. Amba sades van gewraakte 
revisionisten worden langdurig belegerd 
en door middel van heroïsche Lange 
Marsen trekken deze jonge zedemee.sters 
der socialistische moraal het land door 
om overal revolutionaire ervaringen uit 
te wisselen. Bij de overgang naar 1967 
ontstaat de indruk dat de leiding de 

■ acties der jeugdige rebellen nauwelijks 
meer in de hand heeft. Door de jonge
ren op te nemen in een monsterverbond 
met partij-kaders en leger-eenheden en 
de onderwijsinstellingen te heropenen 
tracht men de rode wachters onder con
trole te krijgen en hun acties ,n meer 
ordelijke banen te leiden. Op dit mo
ment lijkt hun rol grotendeels uitge
speeld.

Leger
Een laatste onderscheidend kenmerk van 
deze culturele revolutie is het grote aan
deel dat, het leger in de campagne heeft. 
Het leger, dat in de maoïstische leer 
niet alleen een militaire taak heeft, maar 
ook dient als produktie-korps en pro- 
paganda-eenheid, staat model als een 
fusie van functies en wordt aan het 
volk voorgehouden als de grote leer
school voor het denken van Mao. Maar
schalk Lin Piao, opgeklommen tot Mao’s 
rechterhand, is militair en minister van 
defensie, terwijl het Rode Boekje, kort 
begrip der Maoïstische leer, in leger- 
kringen schijnt te zijn ontstaan. Hoewel 
het leger betrokken is gewee.st bij de 
opzet en regie der rode garde — een 
para-militaire organisatie — wordt het 
aanvankelijk toch op de achtergrond ge
houden en grijpt het niet zelf in de 
loop der gebeurtenissen in. Eerst wan
neer arbeiders in industrie en mijnbouw 
zich teweer gaan stellen tegen ,de hin
derlijke dweepzucht der rode gardisten 
wordt ingrijpen van het leger, ook in een 
schrijven van het Centrale Comité, nood
zakelijk geacht. In maart 1967 wordt de 
steun van het leger gemeld in berichten 
uit o.m. Kweichow, Heilungkiang en 
Shantung. Uit verschillende berichten 
blijkt, dat het leger op sommige plaat
sen op ernstig verzet stuit, terwijl bo
vendien een actieve deelname van de 
strijdkrachten in de culturele revolutie 
ook politieke tegenstellingen binnen het 
leger zelf aan het licht brengt.

O v e r  he t gehee l w ee t M a o  e ch te r m e d e  

d a n k z ij  m in is t e r  L i n  P ia o  de  c o n tro le  

o v e r  de s t r ijd k ra c h te n  te be h o u d en . B jj 

d e  v o r m in g  v a n  M a o -g e z i i id e  r e v o lu t io 

n a ir e  co m ité s  in  s te d e n  en  p r o v in c ie s  

—  een  o n t w ik k e l in g  d ie  z ic h  m o m e n te e l 

m e t e n ig e  sn e lh e id  v o lt r e k t  —  v e r le e n t  

h e t  v o lk s b e v r i jd in g s le g e r  b e la n g r ij k e  

d ie n sten . U i t  he t g ro te  a a n ta l v a n  deze  

r e v o lu t io n a ir e  co m ité ’s  leze  m e n  n o g  

ge e n  o v e r w in n in g  a f  d e r  m a o ïste n . D e  

w e n s  o m  n a  een a a n ta l s to rm a c h t ig e  j a 

r e n  een  z e ke re  m ate  v a n  o rd e  te; h e r 

ste lle n  doe t o n g e tw ij fe ld  z ijn  in v lo e d  

ge ld en , d o c h  d e  d a a rto e  n o o d z a k e l ij k e  

c o m p ro m is se n  m e t  de  n ie t  v e r s la g e n  te 

g e n s ta n d e r  w o rd e n  d o o r  de  P e k in g - p r o 

p a g a n d a  v a n z e lf s p re k e n d  n ie t  u it,gem e- 

ten.
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BOEKBESPREKINGEN

WIJ ONTVINGEN

T T  ET is de redactie niet mogelijk 
^  aan alle binnengekomen uit

gaven een bespreking te wijden, 
hoezeer dat op zichzelf genomen 
ook aanbeveling zou verdienen. In 
deze rubriek wordt uw aandacht 
gevestigd op diverse uitgaven, wel
ke wij ontvingen en die voor u —  
de een meer, de ander minder —  
van belang zijn.

Jaarverslag 1967, van de Stichting 
Kaad voor Gereformeerde Sociale Ar
beid, de Stichting Landelijk Orgaan 
voor de Gereformeerde Gezinsverzor
ging, de Stichting Landelijk Orgaan 
van de Gereformeerde Gezindte voor 
de Bejaardenzorg.
In het 68 blz. tellende jaarverslag 
wordt een overzicht gegeven van de 
verrichte werkzaamheden, waardoor 
een indruk wordt gekregen omtrent de 
problematiek waarmee de genoemde 
stichtingen zich zoal bezig houden. 
Adres: Corn. Houtmanstr. 19, Utrecht.

VOLKSGEZONDHEID
Bevolking en volksgezondheid, een
rapport van de Provinciale Raad voor 
de Volksgezondheid in de provincie 
Overijssel (Ter Pelkwijkpark 21, Zwol
le), waarin de resultaten van een ver
gelijkend onderzoek in. de gemeentèn 
Oldemarkt en Nieuwleusen zijn neer
gelegd. Nagegaan is of, en in hoeverre 
de bedragen, welke door de gemeente
besturen per inwoner beschikbaar zijn 
gesteld voor de volksgezondheid tot 
een door de bevolking redelijk geacht 
voorzieningsniveau hebben geleid. Te
vens is nagegaan of en in hoeverre er 
sprake was van een waarneembaar 
verschil in de sociaal-medisohe voor
zieningen.
Het rapport omvat 104 blz. plus 45 blz. 
aan bijlagen.

Tweede jaarverslag van de Vereniging 
Landelijk Centrum voor Gereformeerd 
Jeugdwerk over het jaar 1967 (Konin
gin Sophialaan 19, Amersfoort). In 60 
pagina’s wordt een overzicht gegeven 
van hetgeen in 1967 de revue passeer
de in deze vereniging.

En bijzonder èn samen, een uitgave 
van de Contactcommissie voor de bij- . 
zjondere projecten met medewerldng 
van het ministerie van C.R.M. Secre
tariaat: Steenvoordelaan 370 te Rijs
wijk (Z.H.). De publikatie is de vijfde 
in deze serie. De Contactcommissie 
houdt zich bezig met de methodiek van 
hot maatschappelijk werk ten behoeve 
van de probleemgezinnen (bijzonder 
opbouwwerk).
In de brochure van 53 pagina’s worden 
orvaringen uit een samenwerkingspro

ject met betrekking tot probleemgezin
nen weergegeven met het doel deze 
ervaring ten dienste te stellen van het 
werk in het algemeen.

CHINA
China in de internationale verhoudin
gen, rapport van de commissie-China 
van de K.V.P. (Mauritskade 25, Den 
Haag).
Aandacht wordt geschonken aan de 
ideologische achtergrond; de verhou
ding tot Rusland; tot Azië en de Ver
enigde Staten; tot de ontwikkelingslan
den; tot de Verenigde Naties en tot. Ne
derland. In een aantal bijlagen komen 
enkele specifieke punten aan de orde. 
Het rapport telt 51 pagina’s. ;De prijs 
bedraagt ƒ 2,50 per exemplaar. (Giro 
379333 t.n.v. Penningmeester K.V.P, 
Den Haag)

IVIARX

Praktijkervaringen B.X.W, bevat het 
verslag van de B.T.W.-dagen, welke de 
uitgevers Fed, Gouda Quint, Kluwer 
en Noorduijn, in december 1967 en in 
januari 1968 organiseerden
Het boekje — 112 pagina’s — bevat een 
zestal voordrachten over de B.T.W. De 
vragen — gesteld aan een forum on
der leiding van prof. mr. H. J. Hofstra 
— en antwoorden — kort en bondig 
geformuleerd — nemen 27 pagina’s in 
beslag. Een zakenregister vergemak
kelijkt het gebruik. De prijs bedraagt 
ƒ 8,50.

DEiVlOCRATIE

Karl Marx, zijn leven en zijn tijd, ge
schreven door Isaiah Berlin. De eerste 
druk van deze biografie verscheen in 
1939 in Engeland. De Arbeiderspers 
N.V. gaf dit voortreffelijk geschreven 
boek uit als Kleine Floret nr. 4 ter ge
legenheid van het feit, dat het op 5 mei 
1.1. 150 jaar geleden was, dat Karl Marx 
te Trier werd geboren. Het boek werd 
vertaald door Peter de Jong. Het boek 
omvat 258 blz.; de prijs bedraagt 
ƒ 5,90.

Ontwikkelingsplannen, geschreven door 
prof. dr. J. Tinbergen. Het boek ver
scheen in de reeks „Wereldakademie” 
van de uitgevers W. de Haan en J. M. 
Meulenhoff. ■
Met de”  reeks wordt beoogd de lezer 
informatie te geven op alle gebieden 
van het weten en denken om vakman 
en geïnteresseerde leek vertrouwd te 
maken met de modernste wetenschap
pelijke inzichten. Dat geldt ook voor dit 
boek.
Het onderwerp als zodanig is tech
nisch van aard, maar de schrijver pro
beert de zaken zo eenvoudig mogelijk 
te vertellen. Een bezigheid die verre 
van eenvoudig is vanwege de vele En
gelse termen, die voor vakmensen wel 
gesneden koek zijn, maar voor veel le
ken ongetwijfeld een struikelblok zullen 
vormen voor een goed begrip, ook al 
wordt er veel met grafieken en tabellen 
gewerkt. Het boek omvat 251 blz. In 
kort bestek wordt een groot aantal fa
cetten van de ontwikkelingsplanning be
licht.
Niet iedereen zal veel profijt hebben 
van bestudering van dit boek. 
Vakmensen daarentegen juist zeer 
veel.
Over de ontwikkelingsproblema
tiek — o.a. ook over de planning — 
hoopt de redaktie in de komende 
maanden nog enkele artikelen te laten 
verschijnen.

Problemen der democratie (tweede 
bundel) is een uitgave van het Oost- 
West Instituut (Van Stolkweg 10, Den 
Haag). De bundel bevat een aantal op
stellen welke in het tijdschrift Oost- 
West zijn verschenen. De 23 artikelen 
bestrijken een breed terrein, o.a. de 
democratie als ideaal, als historisch 
proces; politieke beleidsvorming; bu
reaucratie en democratie; christendom 
en democratie. Zeven beschouwingen 
zijn gewijd aan burgerschap en bur- 
gerschapsvorming.
Tenslotte komen o.a. aan de orde de 
gemeentelijke democratie, de democra
tie in de onderneming en in de vak
beweging.
De namen van de diverse auteurs staan 
er borg voor, dat in de bundel de pro
blemen inderdaad aan de orde worden 
gesteld.
De uitgave omvat 142 pagina’s (per pa
gina 2 kolom, kleine letters); de prijs 
bedraagt ƒ 6.90.

BOUWEN
Bouwen, wonen, leven, is een uitgave 
van J. H. de Bussy te Amsterdam. Het 
boek bevat een vijftal studies nl. 
„Bouwen, levensontplooiing ten dien
ste”, van mevr. dr. F. T. Diemer-Lin- 
deboom. In deze studie worden met de 
sociale aspecten van het wonen be
licht. Prof. dr. ir. F. Th. A. Tellegen 
schrijft over „De heelwording van het 
leven” en geeft zijn visie op het wo
nen, zoals hij dit als filosoof ziet. Prof ir. 
M. J. Grandpré Molière noemt zijn stu
die „Opdat de mensen wonen”. De bij
drage van jhr. ir. J. de Ranitz draagt als 
titel „Wonen in een functionele we
reld” en handelt over stedebouw.
De laatste bijdrage heet „Stedebouw- 
kundige vingeroefeningen”. Het opstel 
bevat een toelichting op enige voor

beelden van woonvormen en stede- 
bouwkundige woonmilieus. Het is sa
mengesteld door een Rotterdams archi
tectenbureau. De prijs van het boek 
bedraagt ƒ 9,75.

J a a r v e r s la g  1967 C e n t r a a l  S o c ia a l  
W e r k g e v e i ’s  V e r b o n d .  (Per 1 januari 
1968 is deze organisatie met het Ver
bond van Nederlandse Werkgevers op
gegaan in het Verbond van Neder
landse Ondernemingen). Het verslag 
omvat 247 pagina’s. Uitvoerige infor
matie wordt gegeven omtrent de za
ken waarmee het verbond zich heeft 
beziggehouden. Ter iUustratie: het
tweede hoofdstuk „arbeidsvoorwaar
den, arbeidswetgeving, sociale verze
kering en pensioenvoorzieningen” om
vat circa 100 pagina’s. Tal van grafie
ken en bijlagen verhogen de documen
taire waarde van het verslag.
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D i t  is  ge e n  b e t re u re n sw a a rd ig  in c id e n t  
o f  een  o n b e g rü p e lj j k e  v e r g is s in g ,  w a t  n u  
in  T s j e c h o s lo w a k y e  i s  g e b e u rd . D i t  i s  
h e t  S o v j e t - im p e r ia l is m e  in  z y n  w a re  
ged aan te . A l l e  a a n p a p p e e s  e n  c o - e x is -  
t e n t ia l is te n  ten  sp ijt.
D i t  is  p re c ie s  h e tze lfd e  b o ls je w ism e ,  da t 
d e  H o n g a a r s e  v r y h e id  v e rt ra p te . H e t 
ze lfde , d a t  in  1948 d e  b e h u lp z a m e  h a n d  
bood, o m  he t T s je c h is c h e  d e m o c ra t is c h -  
n a t io n a l is m e  te v e rn ie t ig e n .
D i t  is  het b o ls je w ism e ,  w a a rm e e  D e  
G a u l le  p ro b e e rd e  o p  goe d e  voe t  te  k o 
m e n  en  w a a r a a n  h ij de  N A V O  w ild e  o p 
o ffe re n . D i t  is  h e t  b o ls je w ism e ,  w a a r 
te g e n  de  N A V 'O  20 j a a r  ge le d e n  w e rd  
o p g e r ic h t ,  de  N A V O ,  d ie  s o m m ig e n  n u  
v e ro u d e rd  a c h tte n  e n  n ie t  m e e r  p a s se n d  
b ij de  n ie u w e  h o o p v o l le  o n tw ik k e l in g e n  
in  R u s la n d .
D e  a n d e re n , d ie  R u s l a n d  he lp en , z ü n  
s le c h t s  v a za lle n .  O o s t -D u it s la n d ,  m et 
a a n  het h o o fd  U lb r ic h t ,  d ie  m e t een  
k a m e le o n t is c h e  v a z a lle n z ie l a a n  R u s 
la n d  v a s th ie ld  o m  h e t  e v e n  o f  he t S t a -  
l in  w a s,  o f  B e r ia ,  o f  C h ro e s t s jo v  o f  een  
a n d e r  d ie  e r  d e  la k e n s  u itdee ld e .
D e  D u it s e  t ro e p e n  t r o k k e n  o p n ie u w  de 
T s je c h is c h e  g re n s  o ve r,  n a d a t  zjj he t  o o k  
in  1939 h a d d e n  ge d a a n , toe n  m e t  h a k e n 
k ru is e n ,  n u  m e t S o v je t s te r re n  in  h u n  
v a a n d e ls .
D e z e  in v a s ie  b e w u s t  h o e  g e v a a r le k  R u s 
la n d  een o n t w ik k e l in g  acht, w a a r b ü  
v r ij h e id  k o m t  o m  z ijn  e ig e n  m e n in g  te 
ze gge n , o o k  o v e r  d e  t e r r e u r  v a n  de 
s t a l in is t is c h e  p e r io d e  in  P r a a g ,  w a a r 
o v e r  k o r tg e le d e n  n ie m a n d  ie t s  d u r fd e  
zeggen .
E r  w e rd  een s t u k  v a n  de  w a a rh e id  
o p e n b a a r ,  fe iten  k w a m e n  a a n  h e t  lich t, 
w a a r o v e r  o o k  in  T s je c h o s lo w a k ü e ,  z e lfs  
d o o r  de k e r k e n  j a re n la n g  w e rd  g e z w e 

gen.
R u s l a n d  h a a t  he t v r g e  w o o rd  e n  de 
p e r so o n l ij k e  v rj jh e id ,  o m d a t  zq  d ie  een  
d o d e lijk  g e v a a r  a c h t  v o o r  he t sy ste e m . 
D a a r o m  v e rsp e e lt  R u s l a n d  l ie v e r  de 
s te u n  v a n  he t w e ste rse  c o m m u n ism e  
d a n  da t h e t  in  een  la n d , d a t  he t a ls  v a 
z a l w i l  h o u d e n ,  d ie  v r ü h e id  d u ld t.
D e z e  n ie u w e  te r r e u r  z a l p o l it ie k e  g e 
v o lg e n  hebb en , d ie  w e  n u  n o g  n ie t  k u n 
n e n  o ve rz ie n ,  v o o r  d e  N A V O ,  v o o r  de 
k w e s t ie  V ie tn a m ,  v o o r  d e  p o s it ie  v a n  
D e  G a u lle ,  v o o r  de  p r e s id e n t s v e rk ie z in 
g e n  in  A m e r ik a .
E n  d a t  a l le s  a fg e z ie n  v a n  de  v ra a g ,  o f  
e r  n ie u w e  R u s s i s c h e  ze tb a ze n  k o 
m e n  in  P r a a g  e n  o f  R o e m e n ië  n a  T s j e -  
c h o s lo w a k ije  o p  z ijn  n u m m e r  z a l w o r 
d e n  gezet.
H e t  m a s k e r  is  a fg e w o rp e n ,  de  w a re  g e 
d a a n te  v a n  be t S o v je t - im p e r ia l is m e  
w o r d t  o p n ie u w  d u id e lj jk  z ie h tb a a r,  en  
a l le e n  zij, d ie  n ie t  w i l le n  z ien , z u lle n  
b l in d  b ljjv e n  v o o r  d it  a lle s.

W ij  w e n se n  h e t  T s je c h is c h e  v o l k  de 
k r a c h t  toe  o m  n o o it  te  b e ru ste n .

IN DIT NUMMER
De Staatscommissie van advies inzake Grond
wet en Kieswet heeft haar eerste rapport uit
gebracht. Zie pag. 3 en 5.

Op pagina 4 en 5 schrijft prof. Van der Woude 
over Uppsala en sociaal-economisch ont
wikkelingswerk.

De heer D. Kooiman schrijft nogmaals over 
De culturele revolutie. Dit artikel is tevens het 
slot van de serie over China, wereldmacht van 
vandaag. Zie pag. 6 en 7.

Op pagina 7 tevens het slot van het artikel 
over de welvaartvaste pensioenen van prof. 
dr. A. van Doorn.

Op pag. 8 vindt u de rubriek Lezers schrijven 
ons. . .

He t  is niet te veel gezegd, dat 
in Amerika over de conven

ties van de republikeinse en van 
de democratische partij de scha
duw lag en ligt van de vermoorde 
senator Robert Kennedy.
Het duidelijkste zal dit natuurlijk 
blijken volgende week op de de
mocratische conventie. De oplos
sing, die deze partij in haar ver
deeldheid en verwarring op dit 
ogenblik nodig heeft en waarnaar 
zij naar mijn overtuiging ook zou 
hebben gegrepen, die oplossing 
werd in de vroege morgen van de 
vijfde juni 1968 in een smalle gang 
tussen de keuken en de lift van 
een hotel in Los Angeles vermoord. 
M a a r  o o k  o p  de  k e u ze  v a n  de  p r e s i 
d e n t s k a n d id a a t  d e r  r e p u b l ik e in e n  is  
h e t  w e g v a lle n  v a n  K e n n e d y  v a n  in v lo e d  
gew eest. E r  is  w e in ig  tw ij fe l aan , d a t  
een  m a n  a ls  N ix o n  he t m e e st  d e  r e 
p u b l ik e in s e  p a rt ij  rep re se n te e rt. E e n  
m a n  a ls  R o c k e fe l le r  is  n ie t  re p re se n ta 
t ie f  v o o r  deze  pa rtij.
E r  i s  • 'chter n o g  een  fac to r, d ie  b ij de  
k a n d id a a t s t e l l in g  z w a a r  m eetelt. D a t  is  
d e  v r a a g  o f  d e  k a n d id a a t  o o k  in  s ta a t  
m o e t  w o rd e n  g e a c h t  d e  v e rk ie z in g e n  te 
w in n e n .  H ie r  la g e n  d e  g ro te  (en e n ige )  
k a n s e n  v a n  R o c k e fe l le r ,  w a n t  a lle  o p i -  
n ie -o n d e r z o e k in g e n  w e ze n  u it,  d a t  z ijn  
k a n s e n  o m  in  n o v e m b e r  te  w in n e n  ve e l 
b e te r  w a re n  d a n  d ie  v a n  N ix o n .  ( E r  
is  n a t u u r l i j k  n o g  een  d e rd e  fac to r, d ie  
w e l n ie t  zo  de  a a n d a c h t  g e t ro k k e n  heeft, 
m a a r  d ie  n o g  ve e l b e la n g r ij k e r  is, n.1. 
d e  v ra a g ,  w ie  e r  n a  een  e v e n tu e le  v e r 
k ie z in g  to t  p re s id e n t  he t be ste  zx>u k u n 
n e n  r e g e re n . ..).
V o o r  h e t  a n tw o o rd  o p  de  v ra a g ,  w ie  
he t m e e st  in  s ta a t  g e a c h t  m oe t v vo rd e n  
d e  v e rk ie z in g e n  in  n o v e m b e r  te  w in n e n ,  
i s  een  b e la n g r ij k  p u n t,  w ie  d e  v e rm o e 
d e l ijk e  t e g e n k a n d id a a t  v a n  de  a n d e re  
p a rt ij  z a l zijn.
E n  h ie r  n u  m e e n  ik , d a t  d e  m o o rd  o p  
K e n n e d y  n ie t  a lle e n  de  d e m o c ra t isc h e  
p a rt ij  v a n  h a a r  be ste  k a n d id a a t  b e ro o fd  
heeft, m a a r  e r  o o k  in  h o g e  m a te  toe 
h e e ft  b ijg e d ra g e n  d a t  d e  be ste  k a n d i 
d a a t  d e r  r e p u b l ik e in e n  d o o r  z ijn  p a rt ij  
w e rd  u itg e sc h a k e ld .  W a n t  in  een  s t r ijd  
t u s s e n  N ix o n  e n  K e n n e d y  w a r e n  de  
v o o ru it z ic h te n  v o o r  d e  r e p u b l ik e in e n  
ve e l o n g u n s t ig e r  g e w e e st  d a n  in  een  
s t r ijd  t u s se n  N ix o n  e n  H u m p h r e y  o f  
t u s s e n  N ix o n  e n  M e C a r th y .

Presidentskandidaat Nixon
H e t  i s  d u s  N ix o n  g e w o rd e n  b ij d e  re 
p u b lik e in e n .  W a t  is  d a a r v a n  te  z e g g e n ?  
E r  z ijn  v e r s c h il le n d e  g e z ic h t sp u n te n ,  
d ie  d a a rb ij  v a n  b e la n g  z ijn. D e  v o o r 
n a a m ste  z ijn  m .i. z ijn  s t e l l in g n a m e  ten  
o p z ic h te  v a n  d e  a rm o e d e  e n  d e  m in d e r 
h e d e n  in  e ig e n  la n d , v e rd e r  z ijn  s t a n d 

p u n t  ten  a a n z ie n  v a n  d e  w e re ld  en  in  
h e t  b ijz o n d e r  v a n  V ie tn a m ,  e n  te n s lo t 
te  z ijn  h o u d in g  g e d u re n d e  d e  v e r k ie 
z in g s c a m p a g n e  tot n u  toe.
V e le n ,  m e t  n a m e  in  E u ro p a ,  z u lle n  het 
m e t  deze  v o lg o rd e  n ie t  ee n s  z ijn. P e r 
s o o n l ijk  e c h te r  b e n  ik  v a n  o v e r tu ig in g ,  
d a t  v o o r  d e  to e k o m st ig e  v e rh o u d in g e n  
in  d e  w e re ld  in  d e  e e rste  p la a t s  v a n  
b e la n g  is, h o e  e n  hoe  sn e l A m e r ik a  he t 
v r a a g s t u k  v a n  de  ra s se n te g e n ste ll in g e n  
e n  a rm o e d e  in  e ig e n  la n d  tot een  re c h t 
v a a r d ig e  o p lo s s in g  w e e t  te  b re n ge n . D e  
o g e n  'm n  d e  a c h te rg e b le v e n e n  e n  a c h -  
te rg e s te ld e n  in  d e  w e re ld  z ijn  e r  in  de 
e e rs te  p la a t s  o p  g e r ich t ,  h o e  A m e r ik a  
(de le id e r  v a n  h e t  v rije ,  d e m o c ra t isc h e , 
r i j k e  de e l v a n  d e  w e re ld )  d it  op lo st.
E r  is  ge e n  e n k e le  tw ij fe l aan , d a t  o o k  
N ix o n  h ie r  een  d e r  b e la n g r ij k s te  ta k e n  
v o o r  d e  to e k o m s t ig e  p re s id e n t  z ie t l ig -
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gen. T i jd e n s  m ijn  v e rb l i j f  in  A m e r ik a  
h e b  i k  a a n  h e m  in  een  t .v . - in te rv ie w  de  
v r a a g  h o re n  ste llen , w a t  z ijn  m e n in g  
w a s  o v e r  d e  m in d e rh e d e n ,  de  a rm o e d e  
e n  de  o n lu s te n  in  de  g ro te  steden. Z i j n  
a n t w o o rd  w a s,  e n  ik  g e lo o f  d a t  h ij  d a t  
h e e l e rn s t ig  m ee n d e : „ T h e re  c a n n o t  be  
p r o g re s s  w ith o u t  o rd e r ” ; e r  is  ge e n  
v o o r u it g a n g  m o g e lij k  z o n d e r  o rd e  e n  
ru st .  H e t  c o m m e n ta a r  v a n  R o c k e fe l le r ,  
d e sg e v ra a g d ,  w a s :  „ I  t h in k ,  th e re  c a n 
n o t  b e  o rd e r  w ith o u t  p r o g re s s ” : o rd e  is  
n ie t  m o g e lij k  z o n d e r  v o o ru it g a n g .  M e n  
k a n  zeggen , d a t  d it  een  w o o rd e n sp e l is  
e n  in  z e ke re  z in  is  h e t  d a t  o o k  w el. 
M a a r  h e t  is  to c h  m e e r:  h e t  v e r r a a d t  een  
h o u d in g ,  een  b e n a d e r in g sw ijz e .
N i x o n  h e e ft  d it  s t a n d p u n t  co n se q u e n t  
v o lg e h o u d e n .  V l a k  v o o r  z ijn  n o m in a t ie  
h e e ft  h ij  in  een  (oo k  in  N e d e r la n d  u it 
ge zo n d e n )  in t e r v ie w  a ls  d e  b e la n g r ij k -

N ix o n

ste  take n , w a a r  d e  V e re n ig d e  S t a t e n  
v o o r  s taa n , g e n o e m d : b e s t r ijd in g  v a n  
„ the  c r im e  in  o u r  s t re e ts”, d e  m is d a a d  
in  d e  g ro te  steden , e n  in  d e  tw e e d e  
p la a t s  h e t  b e s tr ijd e n  v a n  „ the  d e v a lu a -  
t io n  o f  o u r  m o n e y ”, d e  g e ld o n tw a a r 
d in g ,  E i s e n h o w e r  h a m e rd e  in  z ijn  
la a ts te  t .v . -to e sp ra a k  tot d e  r e p u b l i 
k e in se  c o n v e n t ie  o p  h e tze lfd e  a a m b e e ld :  
„ R e sp e c t  f o r  la w  a n d  o rd e r ”.
E r  is  ge e n  tw g fe l,  d a t  o o k  d it  e rn s t ig  
g e m e e n d  is, m a a r  e r  is  e v e n m in  tw jjfe l 
m o g e iy k ,  d a t  d it  n ie t  d e  b e n a d e r in g  is, 
d ie  he t v e r t ro u w e n  v a n  d e  a c h te rg e -  
s te ld e n  en  de a c h te rg e b le v e n e n  k a n  
w in n e n .  E e rb ie d  v o o r  d e  b e s ta a n d e  o rd e  
is  im m e r s  a lt y d  in  he t b e la n g  v a n  d e 
ge n e n  d ie  b y  d e  v e r s t o r in g  e r v a n  ie ts  
te v e r lie z e n  hebb en , n ie t  v a n  d e  a n 
d e ren . D e  b e n a d e r in g  v a n  N ix o n  ga a t  
a a n  Ui. k e r n  v a n  h e t  v r a a g s t u k  v o o rb y .  
M e n  k a n  n ie t  zeggen , d a t  d e  r e p u b l i 
k e in e n  n ie t  g e w a a r s c h u w d  zijn. D e  v e r 
t e g e n w o o rd ig e r s  d e r  g e k le u rd e  m in d e r 
h e d e n  h e b b e n  n ie t  gezegd, w ie  zij w è l 
w ild e n ,  zij h e b b e n  ge e n  e ise n  geste ld , 
zij h e b b e n  ge e n  e ig e n  k a n d id a a t  g e 
ste ld , .ij h e b b e n  hee l b e sc h e id e n  a lle e n  
ge ze gd : „ N ix o n  n ie t”.
M a a r  he t w e rd  N ix o n .  E n  h ij  w e rd  he t 
d a n k  zij c o n c e s s ie s  n ie t  a a n  degen en , 
d ie  m e e r  h e t  v e r t r o u w e n  v a n  d e  g e 
k le u rd e  m in d e rh e d e n  h a d d e n  d a n  h i j 

z e lf  (het n o o rd e n  e n  R o c k e fe l le r ) ,  m a a r  
a a n  d e g e n e n  d ie  n o g  m in d e r  d a n  h ijz e lf  
d a t  v e r t r o u w e n  h a d d e n  (het z u id e n  e n  
R e a g a n ).  E n  s t r a k s  is  m e n  d a n  w e e r  
v e rb a a s d  e n  v e ro n tw a a rd ig d  a l s  he t a l 
te  la n g  o p  d e  p ro e f  ge ste ld e  g e d u ld  z ic h  
e e n  u itw e g  zoekt.
M a r t i n  L u t h e r  K in g ,  d ie  to c h  w a a r l i j k  
d e  o n lu s te n  n ie t  v e rd e d ig d e ,  s c h re e f  in  
z ijn  la a ts te  b o e k :  „ D e  k re te n  v a n  d e  
B la c k  P o w e r  en  d e  o n lu s te n  z ijn  n ie t  d e  
o o rz a k e n  v a n  h e t  b la n k e  ve rze t, zij z ijn  
e r  d e  g e v o lg e n  v a n ” . E n  R o b e r t  K e n n e 
d y  w a a r s c h u w d e  ja re n  g e le d e n  al, d a t  
h e t  e x t re m ism e  (v a n  tw e e  k a n te n )  a lle e n  
k a n  'v o r d e n  v o o rk o m e n ,  a l s  w ij  n ie t  
a l le e n  v a s tb e ra d e n  te g e n  d e  w e tte lo o s 
h e id  z ijn, m a a r  t e g e lijk e r t ijd  (!) d e  o n 
re c h t v a a rd ig h e id  e e r l ijk  en  sn e l te  lij f  
ga an .

Medekandidaat Agnew
Z o u  m e n  n o g  h e b b e n  k u n n e n  h op en , 
d a t  N ix o n  z ic h  v a n  deze  h o u d in g  z o u
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vervolg pag. 1
bevrijden, als hij eenmaal de kandida
tuur in zijn bezit had, zijn eerste daad 
na de nominatie bewees het tegendeel, 
en wel op een weinig frisse wijze, n.1. 
in zijn keuze van de kandidaat voor het 
vice-presidentschap.
Er waren andere verwachtingen ge
wekt. Vooraf had Nixon, die in de staat 
New York woont, laten doorschemeren 
dat hij overwoog naar de staat Illinois 
te verhuizen. Natuurlijk wist hij, dat 
iedereen dat zou uitleggen als een aan
wijzing dat hij burgemeester Lindsay 
van New York, een man met veel be
grip voor en veel vertrouwen bij de 
niet-blanke minderheden, als vice-pre
sident zou voordragen (beide kandida
ten mogen n.1. niet in dezelfde staat 
woonachtig zijn). Na zijn verkiezing 
vergat hij deze verholen belofte even 
snel als zijn toezegging, dat hij na zijn 
kandidaatstelling naar Moskou zou 
gaan. Eenmaal gekozen, liet hij weten 
„bij nader inzien” er geen tijd voor te 
hebben.
Wie is Agnew, de republikeinse kandi
daat voor het vice-presidentschap? Hij 
is de man, die op het psychologisch 
meest geschikte moment de wind voor 
Nixon deed draaien. De laatste dagen 
voor de conventie brokkelde de aanhang 
van Nixon duidelijk af ten gunste van 
Rockefeller. Wat Nixon nodig had, was 
dat op het goede moment een oorspron
kelijke Rockefeller-aanhanger openlijk 
de kant van Nixon zou kiezen. Daar
voor leende zich Agnew, die zelfs de 
rede hield, waarbij Nixon officieel kan
didaat werd gesteld, welke rede minder 
voor Nixon dan tegen Rockefeller werd 
uitgesproken. De prijs werd een dag 
later bekend: de kandidatuur voor het 
vice-presidentschap. Nixon had de ze
kerheid vooraf van de nominatie ver
kozen boven de mogelijkheid na de 
nominatie een royaal gebaar te maken 
jegens zijn verslagen mededingers. Mis
schien ook wilde hij dat niet eens, en 
wilde hij zijn triomf over Rockefeller 
ten volle genieten door uitgerekend 
diens voormalige aanhanger als zijn 
tweede man te kiezen. Het herinnert 
aan de wijze, waarop Johnson in 1964

R e p u b l ik e in s e  C o n v e n t ie

de ongebruikelijke en nare stap deed 
om Robert Kennedy als enige speciaal 
bij zich te laten komen om hem mee 
te delen, dat hij hem niét als zijn vice- 
president zou voordragen.

Humphrey?
De gang van zaken op de republikeinse 
conventie doet nog meer de vraag klem
men, wie de kandidaat der democraten 
zal worden. Zal de democratische con
ventie een werkelijk en aantrekkelijk 
alternatief voor Nixon bieden?
Voorop moet worden gesteld dat het bij 
de keuze Humphrey-McCarthy anders 
ligt dan bij de republikeinse keuze Ni- 
xon-Rockefeller. Bij de democratische 
verkiezingsstrijd staat sinds het weg
vallen van Robert Kennedy de kwestie- 
Vietnam voorop. Bij de republikeinen 
was dat ook wel een hoofdpunt, maar 
primair was toch de grote interne so
ciale kwestie. Wat betreft de bestrijding 
van de armoede en de strijd voor de 
gelijke burgerrechten is de regering- 
Johnson (en Humphrey) in het alge
meen het program van John Kennedy 
trouw gebleven. Daarom is Robert Ken
nedy dan ook altijd bereid gebleven 
Johnson loyaal te steunen. Het lag meer 
aan de weerstand in het congres dan 
aan de regering, dat er niet meer is tot 
stand gekomen.
D e  g ró te  v r a a g  is, w a t  d e  K e n n e d y -  
a a n h a n g  z a l doen. D e  v o o rn a a m s te  r iv a a l  
v a n  R o b e r t  K e n n e d y  w a s  H u m p h r e y  e n  
w e l v a n w e g e  d ie n s  v e re e n z e lv ig in g  m e t  
h e t  J o h n so n b e le id ,  in  h e t  b ijz o n d e r  ten  
a a n z ie n  v a n  d e  V ie t n a m -k w e s t ie .  L a t e r  
i s  H u m p h r e y  z ic h  o p  d a t  p u n t  w e l 
e n ig s z in s  a n d e r s  g a a n  u iten , m a a r  h e t  
m a a k t  a l le m a a l een  n o g a l o n ze k e re  en  
o n sta b ie le  in d r u k .  H e t  l ij k t  e r  v e e l op, 
d a t  z ijn  s t a n d p u n t  m e e r  b e p a a ld  w o r d t  
d o o r  z ijn  k a n s e n  o p  d e  d e m o c ra t is c h e  
n o m in a t ie  d a n  d o o r  een v a s te  o v e r t u i
g in g .  E n  d a t  is  z e k e r  in  z u lk  een  z a a k  
w e in ig  v e r t r o u w e n w e k k e n d  v o o r  een  
t o e k o m s t ig  p re s id e n t.

McCarthy ?
Zullen de Kennedy-aanhangers dan 
naar McCarthy overgaan? De opvattin
gen van Kennedy en McCarthy lagen 
stellig veel dichter bij elkaar dan die 
van Kennedy en Humphrey. Kennedy 
heeft lat ook altijd erkend en is in zijn 
bestrijding van McCarthy terughoudend 
en correct geweest.
McCarthy van zijn kant heeft de Ken- 
nedy-supporters zeer van zich ver
vreemd. Na de voorverkiezingen in de 
staat Nebraska, die een overwinning 
voor Kennedy en een teleurstelling voor 
McCarthy waren, heeft McCarthy zich 
zeer laatdunkend en grievend over Ken
nedy uitgelaten. In de campagne voor 
de daarop volgende voorverkiezingen in 
de staat Oregon heeft hij met name 
Kennedy fel en unfair aangevallen, in 
het bijzonder toen hij suggereerde, dat 
Kennedy in het geheim met Humphrey 
samenspandt om McCarthy te elimi
neren. Dat heeft de Kenn-dy-aanhang 
zeer verbitterd. Ik geloof niet, dat zij 
hun steun aan McCarthy zullen ge
ven.

Een derde ?
Er is inmiddels een derde Kandidaat, 
McGovern, die sinds jaar en dag de 
idealen van Kennedy aanhangt. Maar 
hoewel hij de steun van enkele van de 
naaste medewerkers van Kennedy 
heeft, wordt hij in die kring toch niet 
als de opvolger van Kennedy gezien.

H u m p h r e y

Een duidelijke eigen kandidaat na de 
moord op Robert en het meer dan be
grijpelijke en acceptabele zich niet be
schikbaar stellen van Edward hebben 
de Kennedy’s niet. Althans niet voor 
het presidentschap.

De vice-president
Heel belangrijk kon daarom wel eens 
worden, wie Humphrey zich als zijn 
vice-president (en wie als zijn minister 
van buitenlandse zaken) denkt. Zijn 
eerste keus heeft hij al bekend gemaakt; 
Edward Kennedy. Dat was meer dan 
een politieke berekening, het betekende 
in de keus van déze persoon tevens ook 
het aanwijzen van zijn eigen opvolger 
te zijner tijd. Maar Edward Kennedy 
kon niet accepteren zijn verklaring laat 
geen enkel misverstand toe.
Zal Humphrey voor zijn tweede keus in 
dezelfde kring zoeken? Er zijn er die 
het vrezen. Vanuit het zuiden wordt al 
aandrang op hem uitgeoefend zijn „run- 
ning-mate” daar te zoeken. Op de zui
delijke lijst komt o.a. voor gouverneur 
Connally van Texas, een vertrouweling 
van Johnson. Dat de gouverneur van 
Georgia, de aarts-racist Maddox (hij liet 
nog zeer onlangs de vlag op zijn ambts
woning halfstok hijsen, toen opnieuw 
een blanke school in zijn staat voor ne
gers werd toegankelijk gesteld!) zich 
voor het presidentschap kandidaat ge
steld heeft, dient kennelijk ook slechts 
om Humphrey en de democratische 
conventie duidelijk te maken, dat zij 
met het conservatieve zuiden rekening 
hebben te houden. Vooral nu Wallace 
van Alabama zelstandig aan de president 
dentsverkiezingen deelneemt en nu het 
republikeinse duo een duidelijk conser
vatief ..tempel draagt, zal de aandrang 
op Humphrey om met zijn tweede man

aan zijn rivalen wind uit de zeilen te 
nemen toenemen.
Zal Humphrey voor die aandrang be
zwijken? Of zal hij de toevlucht nemen 
tot een middenman, zoals de jonge, fris
se en capabele senator Harris van Ok- 
lahoma? Of zal hij de moed en het in
zicht hebben een uitgesproken vertrou
wensman uit de Kennedy-kring aan 
zich te verbinden? En zo ja, wie zal 
dat dan zijn?
Reeds direct nadat Edward' Kennedy 
het aanbod van de hand had gewezen, 
werd de naam genoemd van de Kenne- 
dy-zwager Shriver, ambassadeur der 
Verenigde Staten in Parijs. Na de kan
didatuur van McGovern werd onmid
dellijk verondersteld, dat zijn eigenlijke 
oogmerk de kandidatuur voor het vice- 
presidentschap was. Dat laatste kan wel 
waar zijn, maar dat betekent nog niet 
dat dat ook de bedoeling der Kennedy’s 
is.
E é n  n a a m  b e n  i k  n o g  n ie t  t e g e n g e k o 
m en , e n  d a t  h e e ft  m ij  e e r l ijk  g e ze g d  
w a t  v e rb a a sd .  D a t  is  d e  n a a m  v a n  d e  
5 1 - ja r ig e  L a w re n c e  F .  O ’B r ie n .  D e z e

Waarschijnlijker is, dat deze kandida
tuur de Kennedy-aanhang slechts wel
kom is als mogelijkheid een directe 
meerderheid voor een der andere kan
didaten te verhinderen. Want dat de 
Kennedy-groep op de conventie een rol 
zal willen spelen, is buiten alle twijfel. 
Wat gebeurt er, als er een impasSe ont
staat? Zal er dan een andere, geheel 
nieuwe kandidaat zijn, die de partij 
achter zich krijgt? En... zal die kandi
daat wellicht Edward Kennedy heten? 
Die kans is m.i. uiterst gering. Men 
weet niet, wat een Kennedy doet, als 
dé hele partij een beroep op hem doet; 
niet uit eerzucht, maar uit verantwoor
delijkheid. Hijzelf hoopt stellig dat men 
het hem niet zal vragen. Men moet het 
hem ook niet vragen. Het zou werke
lijk tevéél gevraagd zijn.

M c C a r t h y

O ’B r ie n  w a s  e e n  d e r  b e la n g r ij k s te  a d 
v is e u r s  v a n  J o h n  K e n n e d y ,  d ie  h e m  in  
z ijn  k a b in e t  o p n a m  a ls  m in is t e r  v a n  
P o s te r ije n .  D e z e  p o s t  i s  h ij  o o k  o n d e r  
p re s id e n t  J o h n s o n  b l i j v e n  b e k le d e n ,  to t 
d a t  i n  d it  v o o r ja a r  R o b e r t  K e n n e d y  z ic h  
k a n d id a a t  s te ld e  v o o r  h e t  p re s id e n t 
sch a p . T o e n  t ra d  h ij  a f  o m  z ic h  te r  
b e s c h ik k in g  te  s te lle n  v a n  d ie n s  v e r 
k ie z in g sc a m p a g n e .  D e  b e te k e n is  v a n  d e 
ze  K e n n e d y - v e r t r o u w e l in g  g in g ,  o o k  t ij 
d e n s  de  J o h n so n -p e r io d e ,  v e r  u i i  b o v e n  
d ie  v a n  z ijn  n o m in a le  fu n c t ie .  H e t  z o u  
m ij  n ie t  v e rb a z e n ,  a ls  z ijn  n a a m  p lo t 
s e l in g  n a a r  v o r e n  k o m t,  in d ie n  H u m 
p h r e y  z ijn  tw e e d e  m a n  in  d e  r ic h t in g  
v a n  d e  K e n n e d y - k r in g  z o u  zoe ke n . O v e r  

e n k e le  d a g e n  z u lle n  w ij  h e t  z e k e r  w e 

ten.

Rockefeller/McCarthy
Met de aanwijzing van de republikeinse 
en de democratische kandidaat is de 
zaak log niet tot zijn eenvoudigste pro
porties leruggebracht. Er is nog de der
de kandidaat Wallace, die wel eens zo
veel stemmen zou kunnen trekken dat 
geen der kandidaten de meerderheid 
krijgt, waardoor de keuze van de pre
sident aan het Huis van Afgevaardig
den zou vervallen.
Er is ook nog de vraag, wat McCarthy 
zal doen, als hij niet de keuze der de
mocratische partij wordt. Vice-presi
dent onder Humphrey kan hij niet wor
den, omdat hij uit dezelfde staat af
komstig is en dat is grondwettelijk ver
boden. Al eerder heeft hij gedreigd, in
dien hij niet zou worden gekozen, 
Rockefeller te zullen gaan steunen. Die 
mogelijkheid is door de beslissing der 
republikeinse conventie vervallen.
Naar mij is gebleken, hopen velen in 
Amerika op een gehele heroriëntering 
der partijen. Een gezamenlijk optreden 
van Rockefeller en McCarthy bij de 
presidentsverkiezingen zou het begin 
daartoe kunnen zijn en zeker veel stem
men krijgen. Ik geloof echter niet, dat 
Rockefeller daarvoor te vinden zal zijn. 
H e t  z ie t  e r in  ie d e r  g e v a l w e l n a a r  u it, 
d a t  d e  h o o fd s t r ijd  za l g a a n  tu sse n  H u m 
p h r e y  en N ix o n ,  v/aa rb ij d e  u it s la g  n ie t  
a l le re e r s t  b e p a a ld  w o rd t  d o o r  d e  v ra a g ,  
w ie  d e  m ee ste  a a n h a n g e r s  heeft, m a a r  
w ie  de  m in s te  t e g e n sta n d e r s  h e e f t . .. 
Een d u id e l i j k e r  b e w ijs,  in  w e lk  een im 
p a s se  d e  A m e r ik a a n s e  p r e s id e n t s v e rk ie 

z in g e n  z ijn  g e ra a k t,  is  n a u w e l i j k s  m o 
ge lijk .  D e  se h a d u w e n ,  d ie  d e  m o o rd  o p  
R o b e r t  K e n n e d y  o v e r  de  p r e s id e n t s v e r 
k ie z in g e n  w e rp t, zijn w e l la n g  e n  diep.
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RAPPORT 
STAATSCOM Ml 
OVER HET 
KIESSTELSEL
De  Staatscommissie van advies 

inzake de Grondwet en de 
Kieswet heeft haar eerste rapport 
uitgebracht.
Het is allerminst een revolutionair 
stuk. Meer een overweging van het 
voor en tegen van verschillende 
wijzigingen van de kieswet. En —  
met de mededeling, dat de commis-. 
sie geen eenparigheid van gevoe
len heeft omtrent de wenselijk
heid van verschillende veranderin
gen. Dat is maar mooi. Want daar
door staat de regering vrijer in het 
maken van haar eigen keus. De re
gering moet ten slotte met voor
stellen komen, die zij geheel en ten 
volle voor haar eigen verantwoor
delijkheid bij de -Staten-Generaal 
indient.
Wij herinneren aan de gang van zaken 
bij het omroepbestel. De „regeringspar
tijen”, die hun steun gaven aan het ka- 
binet-Marijnen, waren het over de wet
telijke regeling van het omroepbestel 
radicaal oneens. Daarom kwam er een 
commissie. Het was te voorzien, dat die 
óók niet met een eenstemming advies 
zou komen. Maar het kabinet Marijnen 
hoopte daar, bijna tegen beter weten 
in, toch wel op. En de minister-presi- 
dent zei in de Eerste Kamer: als die 
commissie nu met een vrijwel eenparig 
advies mocht komen, dan wordt de zaak 
voor de regering veel gemakkeiyker en 
is er ook een groter kans, dat een wet
telijke regeling de instemming zal krij
gen van de Staten-Generaal.
Het kabinet-Marijnen heeft getracht, 
met een eigen voorstel te komen, omdat 
de tijd scheen te dringen, en is bij die 
poging uit elkaar gebarsten. Het in
stellen van de commissie heeft alleen de 
ontsteking van de tijdbom vertraagd 
door verlenging van het slagkoord.
¥N zaken als wijziging van de kieswet 

behoort het kabinet met haar eigen 
voorstellen te komen en die met haar 
eigen argumenten te verdedigen. Vooral 
nu reeds uit de redevoeringen bij de 
installaties van de staatscommissie 
blijkt, dat de regering eventuele wijzi
gingen, ook van de kieswet, ziet in ver
band met ons hele parlementaire be
stel. De minister-president zei bij de 
installatie van de commissie: Het hele

staatkundige kraehtenveld kan veran" 
deren bj] verandering van kiesstelsel.
Dat moeten we ons voor gezegd houden. 
En het blijkt duidelijk uit de analyse 
van de plannen om het land te verknip
pen in twaalf gesloten kiesdistricten, 
waarbij lijsten in het ene district niet 
mogen worden verbonden met lijsten 
uit andere districten.

I^E commissie heeft uitgerekend, wat 
^  er in 1967 zou zijn gebeurd, als er 
volgens deze regeling zou zijn gestemd, 
zonder dat binnen de kieskringen lijsten 
zouden zijn verbonden. Dan zou d-, KVP, 
die 42 zetels haalde in 1967, er 54 heb
ben gekregen en de PvdA zou niet op 
37 zijn 'olijven staan, maar gekomen zijn 
op 45. De VVD en de ARP zouden elk 
een zetel minder hebben gekregen, de 
CHU zou gelijk zijn gebleven, en voor 
de kleinere partijen zouden de uitslagen 
zijn geweest: BP 4 inplaats van 7; D’66 
2 in plaats van 7; CPN 2 in plaats van 
5; PSP 1 in plaats van 4 zetels, terwijl 
de SGP en het GPV niet meer aan bod 
zouden komen. Dat is inderdaad een 
verandering van het gehele krachten
veld. En zo zou het zijn, als men nog 
een restzetel zou kunnen krijgen voor 
50“/o van de kiesdeler. Er is alle grond 
om aan te nemen, dat er een meerder
heid in de beide Kamers zal zijn, die 
er aan wil meewerken, om dit percen
tage te verhogen. En dan wordt het 
voordeel voor de grote partijen nog ver
sterkt.
Het is een merkwaardige zaak, dat voor 
deze grote bevoordeling van de beide 
grootste partijen in de commissie heb
ben gestemd twee heren van de K'VP, 
mitsgaders de beide A.R.- en C.H.-le- 
den,

■^U denken sommigen, dat dit allemaal 
’  grondig zal veranderen, als er de zo 

vurig begeerde polarisatie plaats 
vindt, en b.v. enerzijds de A.R.P., de 
C.H.U. en de K.V.P. de lijsten zouden 
verbinden, en anderzijds er een linkse 
concentratie zou komen van P.v.d.A., 
P.S.P. en D’66. Maar dan zouden er voor 
de drie christelijke partijen 80 zetels 
beschikbaar komen, dat is evenveel als 
volgens de eerste berekening, als de 
partijen samen optrekken. Komt er al
leen een „rechtse” en helemaal geen 
„linkse” concentratie, dan zouden de 
drie christelijke partijen in plaats van

DOOR H. ALGRA
80 er 86 in de wacht kunnen slepen, 
dat is 57.6“/o van de zetels voor 44.5“/o 
van de stemmen. Een sterke meerder
heid in het parlement tegen een dui
delijke minderheid van het kiezerscorps, 
een verschijnsel dat bij elk districten
stelsel geregeld voorkomt. De jongste 
verkiezingen in Frankrijk waren daar
van een duidelijk voorbeeld.

|7ENPARIG is de Staatscommissie in 
^  haar aanbeveling de mogelijkheid 
te scheppen dat voorkeurstemmen meer 
effect kunnen sorteren. Dat is een te
ruggrijpen op een vroegere regeling, zij 
het in verzwakte vorm. Toen de Even
redige "Vertegenwoordiging in werking 
trad gold over de gehele linie het stel
sel van de grootste resten, zowel bij het 
toekennen van de restzetels als bij de 
verdeling van de zetels op de lijst. Stel, 
dat toen op een lijst 1000 stemmen wa
ren uitgebracht en daarvoor waren vier 
zetels toegekend, de stemmen als volgt 
over de lijst verdeeld: 
no. 1 700; no. 2 50; no. 3 24; no. 4 0; no. 
5 42; no. 6 50; no. 7 20; no. 8 56; no. 9 
38; no. 10 0.
Dan zou de lijstkiesdeler , 250 zijn, en 
gekozen worden verklaard no. 1, 2, 3 
en 8. Want no. 4 zou bij overdracht 
slechts 24 stemmen krijgen; no. 8 met 56 
stemmen werd dus de vierde gekozene 
en als hij uitviel zou no. 5 hem opvol- 
gen.

'JO  was het eerst. Daardoor is Jan 
^  Schouten met voorkeurstemmen ge
kozen. Later heeft men dat veranderd 
en bepaald: alleen als iemand meer dan 
50®/o van de lijstkiesdeler krijgt, kan hij 
door voorkeurstemmen eerder aan de 
beurt komen. Dat wil de staatscommis
sie nu veranderen in 25“/o, waardoor er 
iets méér kans komt dat iemand met 
voorkeurstemmen wordt gekozen.
Dit voorstel heeft weinig praktische, 
maar wel morele waarde.
Want ^et tracht het volkomen legitieme 
recht van de kiezer, om een zogenaam
de voorkeurstem uit te brengen, eniger
mate te honoreren.
Een stem op no. 1 van de lijst is strikt 
genomen ook een voorkeurstem, direct 
en indirect.
Direct, doordat ik, als ik no. 1 van de 
lijst stem, stem op één kandidaat. Indi
rect, doordat ik mij bewust ben, dat 
mijn stem ten goede komt aan de kan

didaten in de volgorde waarin zij door 
de partij op de lijst zijn geplaatst, en 
daartegen blijkbaar geen overwegend 
bezwaar heb.
Bij de kamerverkiezingen 1918 was er 
één partij, die de kiezers vroeg: stemt 
op één van de kandidaten van de lijst, 
we kunnen ze u allemaal, hoofd voor 
hoofd aanbevelen, maar u moet maar 
één hokje zwart maken. U heeft keus 
genoeg op onze lijst en elke keus is 
een goede keus. Zulk een propaganda 
sloot zich helemaal aan bij de formele 
regeling in de kieswet.
T ATER zijn de politieke partijen grote 

waarde gaan hechten aan de volg
orde op de lijst.
Om, zoals we dat zeggen, te komen tot 
een harmonische samenstelling in de 
fractie met een specialist voor élke 
branche.
Bij die zogenaamde harmonische sa
menstelling spelen soms ook heel an
dere factoren een rol; het „pousseren” 
van zittende leden, een goede verdeling 
der kansbiedende plaatsen voor kerke
lijke gezindten, steden en platteland, 
arbeiders en boeren en middenstanders, 
noorden, zuiden en westen enz. En dat 
kan men, met enige goede wil, allemaal 
vangen onder het woord harmonische 
samenstelling. ,
Maar dan is het toch altijd, de partij, 
die de lijst zo samenstelt, en de leden 
der Tweede Kamer worden niet gekozen 
door de partijleden, maar door de kie
zers. Het is best mogelijk dat slechts 
één procent van de kiezers, die op een 
bepaalde lijst stemmen, ook daadwer
kelijk hebben deelgenomen aan het sa
menstellen van de lijst.
ÏN  elk geval is de inspraak van de kie- 

zers beslissend. Het komt niet te 
pas, wanneer de partij iemand die met 
voorkeurstemmen is gekozen, pressen, 
deswege te bedanken*Nog veel minder 
komt het te pas, dat een partij van haar 
kandidaten vordert, orri vooraf een stuk 
te tekenen, dat zij zullen bedanken, als 
zij met voorkeurstemmen worden geko
zen. Dat betekent een veranderen van 
een wettelijk vastgestelde verkiezings
uitslag.
Als een party haar Ijjst op strikt demo
cratische wjjze samenstelt, volgens een 
methode, die bij mondige leden past, is 
er weinig kans, dat het kiezerscorps hier 
corrigerend zal ingrijpen met voorkeur
stemmen.
Maar wanneer b\| de samenstelling van 
de lijst een bepaalde minderheid zou 
zijn verongelijkt, dan zou er een kans 
zijn, dat vele kiezers uit protest op een 
ander nummer dan no. 1 stemmen. 
Een vergrote kans, om door voorkeur
stemmen in zo’n geval iets te bereiken, 
zal elke politieke partij en haar bestuur 
er toe nopen, om zo nodig met nog meer 
zorgvuldigheid er naar te streven, dat 
de lijst een zo duidelijk mogelijke weer
spiegeling wordt van de partij in al 
haar nuanceringen.

Een uitzondering zou ik willen maken 
voor het geval dat b.v. A.R., C.H.U. en 
S.G.P. met één lijst uitkomen voor de ge
meenteraadsverkiezingen, en de volgorde 
op een lijst van kansbiedende plaatsen 
aldus maken: 1. AR, 2. CHU, 3. SGP, 
4. AR enz.
Wanneer dan de groep van de A.R. pro
beert, door voorkeurstemmen op no. 4 de, 
verkiezing van no. 3 te verhinderen en 
een extra recht voor de A.R. in de wacht 
te slepen, dan is dat een niet-eerbare 

praktijk, waaraan no. 4 niet mag mee
werken.

*  *  Academici
In onze samenleving nemen academici 
een belangrijke plaats in. Zij bezetten 
een groot aantal sleutelposities. De 
maatschappelijke en technologische ont
wikkeling is van dien aard, dat gesteld 
kan worden, dat de behoefte aan aca
demici zal toenemen. Een commissie 
uit de Academische Raad heeft onlangs 
een rapport gepubliceerd getiteld „Aan
tallen academici tot 1980, aanbod en be
hoefte” . De commissie stond onder voor
zitterschap van prof. Dalmulder, hoog
leraar in de wiskundige economie en 
econometrie te Tilburg.
De commissie heeft cijfers verzameld, 
berekeningen gemaakt en conclusies ge
trokken. Een van de conclusies komt er 
op neer, dat het academisch apparaat 
moet worden verdubbeld om in de toe
komstige behoefte te voorzien. Dat is 
de raming van de commissie.
Er zijn vaker van dit soort studies ge
maakt. Niet altijd is er mee gewerkt. 
Het biykt ook nogal eens, dat een ra
ming niet uitkomt. Dat behoeft niet te 
verbazen, want wie kan een toekomsti
ge ontwikkeling precies voorspellen? In

tien jaar kan er zoveel in de maatschap
pij veranderen, dat de behoeften anders 
kunnen komen te liggen. Daarnaast kan 
ook een eventuele verkorting van de 
studieduur resultaten van een studie in 
een ander licht stellen. Met allerlei fac
toren kan een commissie geen of onvol
doende rekening hebben gehouden. De 
commissie Dalmulder heeft bijvoorbeeld 
geen rekening gehouden met mogelijke 
gevolgen van de Mammoetwet. 
Trouwens de commissie waarschuwt zelf 
tegen het toekennen van absolute waar
de aan haar ramingen.
Daarmee zijn wij het eens. In deze stu
die zien wij een bijdrage voor de bezin
ning op het toekomstig beleid ten aan
zien van universiteiten en hogescholen. 
In een verdubbeling van het academisch 
apparaat in enkele jaren geloven wij 
niet. Het is o.i. ook financieel gezien 
onmogelijk.
Het lijkt een beetje op een wetenschap
pelijke slag in de lucht. Niettemin bevat 
het rapport een aantal nuttige bouw
stenen. Wij ontkomen er trouwens in ons 
land niet aan om op korte termijn een 
aantal maatregelen te nemen.
Op de inhoud van het rapport zal dan 
ook nader worden teruggekomen.

* ☆  *  De P.B.O.
Vanouds heeft in a.r. kring de gedachte 
van overleg en samenwerking een be
langrijke rol gespeeld bij de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie. Steeds is 
die als essentieel beschouwd bij de be
vordering van nieuwe maatschappljvor- 
men.
In het Program van Actie 1967-1971 
heeft de partij zich opnieuw positief 
over de P.B.O. uitgesproken. Daarnaast 
pleit het program er echter voor om de 
gehele materie opnieuw onder ogen te 
zien. Vooral ook omdat het pad van de 
P.B.O. niet over rozen is gegaan. De 
verwachtingen, welke leefden bij de tot
standkoming van de wet op de Bedrijfs
organisatie van 27 januari 1950, zijn niet 
geheel in vervulling gegaan.
Misschien is hieraan niet geheel on
schuldig het feit dat de wijze van uit
voering van de wet de mogelijkheden 
voor een ruime ontwikkeling nogal be
perkte. Overigens stonden vooral grote 
delen van het bedrijfsleven niet te 
trappelen van ongeduld om aan de wet 
concrete gestalte te geven.
Bij de Tweede Kamer is thans een voor

stel tot wijziging van de wet op de Be
drijfsorganisatie ingediend door de mi
nisters Roolvink (sociale zaken), Lardi- 
nols (landbouw en visserij) en staats
secretaris Van Son (economische zaken). 
De bewindslieden komen op enkele pun
ten met wijzigingen en geven hun visie 
met betrekking tot de toekomstige ont
wikkeling.
Het voorstel om de instelling van lichte 
schappen en bedrijfscommissies mogelijk 
te maken kan wellicht goed werken. 
Hierdoor wordt een meer gevarieerde 
opzet mogelijk en is de kans aanwezig 
dat er iets gaat groeien. Wij vragen ons 
overigens wel af of de wet van 1950 de 
instelling van lichte schappen onmoge
lijk maakte.
Wat de ontwikkeling betreft merken de 
bewindslieden op, dat bedrijfsorganisa
tie naar hun mening ook nu nog past in 
de maatschappelijke ontwikkeling. Deze 
opvatting sluit aan bij hetgeen in ons 
program is neergelegd.

Het wetsvoorstel vormt een positieve 
bijdrage om de P.B.O. meer ontplooi
ingsmogelijkheden te bieden.
Eén onzer medewerkers zal binnenkort 
schrijven over dit wetsontwerp.
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UPPSALA EN
SOCIAAL-ECONOMISCH
ONTWIKKELINGSWERK

Rede Barbara Wood-Jackson
|T|E sociaal-economische en poli- 
^  tieke vragen zijn op de verga
dering van de Wereldraad te Upp- 
sala niet de enige, maar wel zeer 
belangrijke vragen geweest. Ze 
hebben geleid tot twee omvangrij- 
ke rapporten elk van tien gesten
cilde foliobladen. Het is niet moge
lijk de totale inhoud van deze rap
porten hier weer té geven. Ik moet 
me tot enkele saillante punten be- 
perken.
De discussie over het sociaal-econo- 
misch ontwikkelingswerk werd inge
leid door een aantal referaten, waarvan 
dat van Lady Barbara Wood-Jackson 
wel de diepste indruk heeft gemaakt. 
Zij noemde het moment, waarop de 
Wereldraad nu samenkwam, een „apo
calyptisch moment” en doelde daarmee 
op de ontwikkeling van wetenschap en 
techniek, waardoor het mogelijk is ge- 

. worden het gelaat van de aarde te 
veranderen en in hongerlijdende gebie
den als India de opbrengst van het 
land tot het vijfvoudige op te voeren. 
Het was één van de redenen, waarom 
wij aan de toekomst van de mensheid 
niet behoeven te wanhopen: „This is 
hot a time for despair”.
Zij gaf échter ook haar kritiek op de 
huidige wereldsituatie, waarbij 20“/o 
van de wereldbevolking beschikt over 
de wereldrijkdom, terwijl 80“/o in nood 
verkeert. De welvaart, waarin de wes
terse landen leven, was naar haar oor
deel niet alleen te danken aan techni
sche en industriële vooruitgang, maar 
pok aan de morele en sociale hervor
ming, welke daarmee gepaard ging en 
die gestalte kreeg in een moderne 
belastingpolitiek, in sociale verzorgingen 
en in een volledig benutten van de 
beschikbare volkskracht.
Deze hervormingen, welke in de laatste 
eeuw in het Westen tot gunstige resul
taten hadden geleid, behoren, volgens 
Lady Jackson, ook in de internationale 
economie te worden toegepast. Er zou 
een wereldbelasting moeten komen tot 
steun van de onderontwikkelde gebie
den. In het begin van de zestiger jaren 
was dit beginsel ook aanvaard en in 
verschillende landen had men van 0,6"/o 
tot l “/o van het nationale inkomen 
bijeengebracht, maar sinds was dit weer 
achteruitgelopen tot 0,4”/o. Bijzonder 
teleurstellend was ook de vergadering 
van de UNCTAD in New Delhi geweest. 
Toch was zij van mening, dat de oor
zaak hiervan niet in economische mo
tieven lag maar in het eenvoudige feit, 
dat de volken nog niet gewend zijn 
over de grenzen van hun eigen bestaan 
heen te zien. Zoals er vroeger binnen 
de grenzen van het eigen Volk een kloof 
tussen de klassen was, zo bestond er nu 
een kloof tussen Oost en West, tussen

Noord en Zuid. Wij voeren onze wereld
economie nog op dezelfde manier, waar
op men in de vorige eeuw de econorhi- 
sche verhoudingen tussen de klassen 
bepaalde.
Economische motieven behoeven, vol
gens Lady Jackson, geen belemmering 
te zijn daarin verandering te brengen. 
Volgens haar berékening neemt het 
nationaal inkomen in de Atlantische 
sector per jaar met SVo toe en wordt 
er van jaar tot jaar ónnpemelijk veel 
béstëed aan bewapening, tabak en 
drank. Het moet mogelijk zijn l “/o van 
het nationaal inkomen beschikbaar te 
stellen voor ontwikkelingshulp en zij 
wekte haar hoorders op, dat ieder in 
zijn land er bij de politiek-verantwoor- 
delijke instanties op zou aandringen dit 
beschikbaar te stellen. Bijzonder klem
mend was haar appèl öp de christenen 

, in de rijke wereld en haar herinnering 
aan het woord van Jezus tot hen, die 
wel zeggen „Here, Here !” , maar niet 
doen de dingen, die Hij beval.
De aangrijpende en met veel gloed Uit
gesproken rede werd met een langdurig 
applaus van de vergadering beloond. 
Het was een verdiend applaus. In het 
blad van de talrijke groep jongeren, 
„Hot News”, riep deze bijval echter de 
reactie op: „Wat is de waarde van dit 
applaus ?”
En ook die reactie was te verstaan. Want 
sinds de vorige assemblee was de inter
nationale steunverlening niet toe- maar 
afgenomen. En de conferentie van de 
UNCTAD te New Delhi, waar men spij
kers met koppen had kunnen slaan, had 
slechts teleurstelling gebracht. Applaus. 
Maar hoeveel van de aanwezige volken 
zouden bereid zijn aan de oproep te 
voldoen ? Beperkt een machtig rijk als 
Rusland zich niet tot een minimum, 
hoewel het schatten uitgeeft aan wapen- 
leveranties ? En hoeveel weerstanden 
moeten niet overwonnen, hoeveel mis
verstanden niet worden weggeruimd, 
eer het tot een rechtvaardige distributie 
en verstandige toepassing van de ge- 
schikbare gelden en diensten is geko
men ? Niettemin, de toespraken van 
Lady Jackson -e.a. hebben er toe bijge
dragen dat het te üppsala tot resoluties 
en richtlijnen kwam.

Resoluties over 
wereldeconomie en sociale 
ontwikkeling
De vijf hoofdstukken van dit rapport 
bevatten niet minder dan 48 resoluties. 
Het eerste hoofdstuk handelt over „de 
betrekking van christenen tot de we
reldontwikkeling’’. Voor het eerst in de 
historie beleven wij het feit, dat de 
mensheid zichzelf als een eenheid kan 
zien en kan beseffen, dat allen moeten 
delen in de rijkdom van de wereld.
Door de macht der zonde exploiteert 
echter de ene mens nog de andere. Toch

is er geen reden tot wanhoop, omdat 
God in Christus in de wéreld kwam en 
alle „overheden en machten” heeft 
overwonnen. Weliswaar heeft een 
groot deel der mensheid en ook der 
christenen nog sléchts oog voor' de 
nood van eigen volksgenoten, maar 
vooral christenen die weten dat alle 
mensen naar het beeld Gods geschapen 
zijn, moeten vooraan staan in de strijd 
tegen een eng-provinciaal begrip van 
solidariteit en moeten streven naar een 
wereldwijde verantwoordelijke gemeen
schap met gerechtigheid voor allen. 
Daarbij is onze hoop op „Hem, die alle 
dingen nieuw maakt”. Hij oordeelt ook 

, over de structuren van ons denken en 
handelen. Indien een vals vertrouwen 
bp het oüde of een vrees voor „revolu
tionaire verandering” ons zou verleiden 
de status-quo te verdedigen of met halve 
maatregelen op te lappen, zouden wij 
allen vergaan. De dood van het oude 
moge sommigen pijn doen, maar het 
nalaten van de opbouw van een nieuwe 
wereldgemeenschap brengt dood aan 
allen. Vanuit hun geloof aan het komend 
koninkrijk Gods en Zijn gerechtigheid 
zijn christenen geroepen deel te nemen 
aan de worsteling van miljoenen voor 
grotere sociale gerechtigheid en voor 
wereldontplooiing.
Na zo in het eerste hoofdstuk een prin- 
cipieel-christelijke basis voor het ont
wikkelingswerk te hebben gelegd, 
spreekt hoofdstuk twee over de „dyna
mische krachten van de ontwikkeling”. 
Het constateert dat de wereld, wat haar 
internationale economische relaties be
treft, in een crisis verkeert. Het eerste 
decennium van de ontwikkelingshulp 
heeft, ondanks de veel belovende start 
in het „Charter van Algiers”, teleurstel
ling gebracht.
Hoewel wij de technische mogelijkheid 
hebben ellende en gebrek uit te roeien, 
is er een teruggang in financiële steun 
en een af keer van wijziging in handels
gewoonten, belegging, enz. Men is uit
gegaan van de verkeerde veronderstel
ling dat overdracht van kapitaal en 
techniek automatisch zou leiden tot zelf
standige groei. In feite is er een radi
cale verandering nodig in instellingen 
en structuren, zowel bij de steunverle- 
nende als bij de ontwikkelingslanden 
en in de internationale economie. Hulp 
is dan pas dynamisch, wanneer zij 
zichzelf liquideert en voert tot zelfstan
dige groei van de ontwikkelingslanden. 
Overdracht van kapitaal en techniek 
moet een proces in beweging zetten, 
dat veranderingen teweegbrengt, zowel 
bij het steunverlenende als het steun- 
ontvangende land, alsook in beider rela
tie. Het minimum van 1% van het 
nationaal inkomen moet worden ver
leend binnen het kader van billijke 
handels- en beleggingspatronen.
Er zijn echter instanties nodig om aan 
deze ontwikkeling leiding te geven.

Hierover handelt het derde hoofdstuk, 
dat tot titel heeft „de politieke voor
waarden voor de wereldontwikkeling”. 
Dit hoofdstuk spreekt allereerst over de 
ontwikkelingsgebiedenrdie er naar moe
ten streven de massa van het volk te 
doen deelnemen aan het politieke en 
economische leven. De staat moet hier 
zorgen voor het wettelijk kader, waar
binnen het kan komen tot nationale ont
wikkeling, tot passende hervorming van 
het landbezit, tot onderwijs en tot be
lastingen. De staat moet het volk ook 
inspireren tot de nodige offers en mid
delen voor het ontwikkelingswerk door 
een program van distributieve gerech
tigheid. Dit kan soms meebrengen 
„revolutionaire veranderingen in soci
ale structuren”. Revolutie is echter niet 
identiek met geweld. Wel kan de „revo
lutionaire verandering” in sommige lan
den de vorm van geweld aannemen. 
Zulke veranderingen zijn zedelijk twee
slachtig. Kerken hebben een speciale 
bijdrage te geven voor de ontwikkeling 
van doeltreffende niet-gewelddadige 
vormen van revolutie en sociale veran
dering. Toch zijn wij geroepen creatief 
deel te nemen aan de opbouw van poli
tieke instellingen, die sociale verande
ringen kunnen scheppen, waar die wan
hopig nodig zijn. Het kan in sommige 
landen met een wijd verbreid analfabe
tisme noodzakelijk zijn dat sociale ver
anderingen geschieden door een kleine 
groep zolang een volle democratische 
structuur nog niet gerealiseerd kan 
worden. Dit mag echter niet meer dan 
een interim-periode zijn.
Daarna handelt dit hoofdstuk over de 
steunverlenende landen. Hun politiek 
moet er op zijn gericht het ontwikke
lingswerk in onze tijd als een morele 
en politieke prioriteit te beschouwen. 
Hun hulp en handelspolitiek moeten zo 
gestructureerd zijn, dat zij geen instru-
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mènten wOrden van hun eigen politieke, 
ideologische en veiligheidsbelangen, eng 
opgevat. Er is nodig een politiek kli
maat, dat boven louter ideologische en 
politieke belangen vérheven is. Het rap
port geeft een voorbeeld daarvan: „De 
opheffing van de economische blokkade 
van Cuba zou een voorbeeld kunnen 
zijn van de verandering in houding die 
wij bedoelen” . Ik acht dit voorbeeld 
nogal eenzijdig en niet gelukkig geko
zen. Het had op zijn minst gepaard 
kunnen gaan met een krachtige opwek
king aan landen als Rusland, mee te 
doen met het ontwikkelingswerk.
Het derde hoofdstuk eindigt met een 
pleidooi voor internationale samenwer
king in de hulpverlening en voor het 
steeds rijper maken van de publieke 
opinie.
In het volgende hoofdstuk wordt aan
dacht gegeven aan enkele „human 
issues” van het ontwikkelingswerk. Hier 
wordt o.a. stelling genomen tegen blank 
racisme en gevoelens van superioriteit 
bij het blanke ras, dat hen ongeschikt 
rnaakt voor goede ontmoetingen met 
personen van andere kleur. Gevaar voor 
discriminatie dreigt overal. Het is de 
taak van dè Kerk een herverdeling van 
de macht te bevorderen, zonder enige 
discriminatie, zodat alle mannen, vrou
wen en jonge mensen in de zegeningen 
van de ontwikkeling kunnen delen. 
Voorts wordt opgeroepen tot de strijd 
tegen de honger. In verband daarmee 
wordt gewezen op de gevolgen van de 
bevolkingsexplosie, die moeilijkheden 
meebrengt in de voorziening van voed
sel, arbeid, behuizing, opvoeding en ge
zondheidsdienst. Omtrent geboorte- 
planning wordt gezegd: „Veel kerken 
stemmen er mee in, dat bevordering van 
gezinsplanning en geboortecontrole een 
dringende zaak is. Een steeds groeiend 
getal ouders wenst gebruik te maken 
van hun menselijk grondrecht op 
gezinsplanning. Wij erkennen echter dat 
sommige kerken morele bezwaren kun
nen hebben tegen bepaalde methoden 
van bevolkingscontrole”.
Ook het probleem van werkloosheid en 
werkverschaffing, van omscholing en 
verzorging van buitenlandse arbeiders 
wordt gememoreerd. Er wordt gewezen 
op de omwenteling tengevolge van de 
technische ontwikkeling en de conclusie 
wordt getrokken dat „christenen een 
sociale politiek moeten voorstaan, waar
in de technologische revolutie het even
wicht tussen rijken en armen herstelt, 
liever dan de rijken nog rijker te 
maken”.

vervolg op pag. 5
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STAATSCOMMISSIE 
GRONDWET 
EN KIESWET

Ï > I J  K .B .  v a n  25 a u g u s t u s  1967 w e rd  

een  S ta a t s c o m m is s ie  in  h e t  le v e n  g e 
roep en , o m  d e  r e g e r in g  te  a d v is e re n  i n 

z a k e  G ro n d w e t  e n  K ie sw e t .  D e z e  S t a a t s 
c o m m is s ie  h ee ft  tw e e  v o o rz it t e r s :  m r.  J. 
C a ls ,  en  m r.  A .  M .  D o n n e r .
Leden zijn dr. M. Albrecht, dr. N. 
Cramer, prof. dr. H. Daudt, mevr. A. 
Fortanier-de Wit, drs. J. P. A. Gruyters, 
prof. _nr. J. van der Hoeven, prof. mr.
H. J. M. Jeiikens, mr. J. M. Kan, mr.
D. Meeuwissen, drs. J. W. de Pous, mr.
J. H. Prins, mr. Y. Scholten, prof. mr.
D. Simons, dr. A. J. Verbrugh en ir. H.
B. J. Witte.
De commissie heeft haar eerste rapport 
uitgebracht,' over de kieswet. De com
missie kwam op slechts een enkel punt 
tot een eenstemmig advies.
De volgende punten kwamen in behan
deling:
I. Verdeling van het land in bijvoor
beeld 12 gesloten kiesdistricten, waar
binnen evenredige vertegenwoordiging. 
Voor 6 leden, tegen 11.
II. Afschaffing van het verbod, lijsten

in eenzelfde kieskring te verbinden. 
Voor afschaffing 14 leden, tegen 3 (Al
brecht, Gruyters, Meeuwissen).
III. Wenselijkheid van premiestelsel 
uit restzetels (bedoeld is, dat de partij 
of de partijencombinatie, die het groot
ste aantal zetels verwerft, er als „pre
mie” nog enige zetels bij krijgt, om zo te 
komen tot een meerderheid.) Voor vier 
leden (Cals, Donner, Simons en Witte), 
tegen 13 leden.
IV.  ̂ Wenselijkheid van consultatief re
ferendum inzake benoeming minister
president. Voor twee leden (Cramer en 
mevr. Fortanier-de Wit), tegen 15 le
den.
V. Verhoging kiesdrempel (een partij 
krijgt uu een zetel, als zij eenmaal de 
kiesdeler haalt. Verhoging van de drem
pel betekent, dat geen zetels worden 
toegewezen aan een lijst, die b.v. niet 
twee of driemaal de kiesdeler haalt). 
Voor 6 leden, tegen 11 leden. Vóór wa-, 
ren Albrecht, Cramer, Meeuwissen, de 
Poüs, Scholten én Simons.

VI. Afschaffing opkomstplicht. Tegen 
de afschaffing alleen de C.H.-leden de 
Pous en Scholten. De overige 15 leden 
vóór.
VII. Vergroting effect voorkeurstem 
(zie hoofdartikel), alle leden voor.
VIII. Nadere regeling kandidaatstel
ling, waarbij de partijen genoodzaakt 
zouden worden voor de kiesraad de ge
gevens te verstrekken, waaruit blijkt, 
dat de kandidaatstelling in de partij op 
democratische wijze plaats vindt. Vóór 
Cals, Cramer, mevr. Fortanier-de Wit, 
Kan, Meeuwissen, Simons; 11 leden te
gen.
IX. Verhoging aantal handtekeningen 
kandidatenlijst (nu 25 in elke kieskring). 
Vóór Cals, Cramer, mevr. Fortanier-de 
Wit, Meeuwissen, De Pous, Prins, 
Scholten, Simons, Verbrugh, Witte; te
gen 7 leden.
X. Terugkeer .tot het systeem der 
grootste resten. Alleen de heer Vér- 
brugh voor.
De commissie heeft ook gehandeld over 
de vraag, of het wenselijk is, dat heel 
spoedig na de verkiezingen de Tweede 
Kamer bijeenkomt, om na een openbare 
discussie iemand als minister-president 
bij H:M. de Koningin voor te dragen. 
Sommige leden waren daar vóór, an
deren tegen. Over . stemverhoudingen 
wordt uiet gerapporteerd. Evenmin, 
zelfs met gèen. woord, over de vraag 
hoe zulk een voordracht, die de 
facto een bindend karakter zou hebben, 
rijmt met het recht en de positie van de 
Koning (Het geheim van Soestdijk).

☆ ☆ D ’66

U i l  een  s a m e n v a t t in g  v a n  g e h o u d e n  ge -  
s p r e k s sa m e n k o m ste n  in  D ’66 —  g e p u 
b l ic e e rd  in  he t la a ts te  n u m m e r  v a n  
D e m o c ra a t  —  b lijk t, da t  de  p a rt ij  v e r 
d e e ld  is  o v e r  de  v r a a g  o p  w e lk e  w ijz e  
a a n  de  v e rk ie z in g e n  dee l te ne m e n . E r  
z g n  a fd e lin g e n ,  d ie  v o o r s t a n d e r  z ijn  v a n  
z e lf s t a n d ig  d e e ln e m e n  a a n  v e rk ie z in g e n ;  
a n d e re n  z ijn  v o o r  een  s te m b u sa k k o o rd ,  
w a a r v a n  s o m m ig e n  m e t  d e  v b o rw a a rd e ,  
d a t  de  d o o r  D ’66 g e w e n ste  s t a a tk u n d ig e  
v e rn ie u w in g e n  n ie t  in  g e d ra n g  k o m e n .  
E e n  p r o g re s s ie v e  c o n c e n tra t ie  is  b u ite n  
h e t  g e z ic h t sv e ld  v a n  de  a fd e lin g e n  g e 
b le ve n . D a t  zegt  o p  z ic h  z é lf  a l  veel. 
M i s s c h ie n  z a l D ’66 o p  h a a r  c o n g re s  d u i 
d e l ijk e r  te  v o o r s c h ijn  k o m e n .  V o o r s 
h a n d s  l ij k e n  d e  P .v .d .A . -v le u g e l e n  d e  
V .V .D . -v le u g e l  e lk a a r  in  D ’66 in  e v e n 
w ic h t  te  hou d e n .

Ie d e re  p o l it ie k e  part 'jj d o p t  h a a r  e ig e n  
b oon tje s. E n  d e  k ie z e r s  s p r e k e n  re g e l
m a t ig  h u n  o o rd e e l d a a ro v e r  u it.

M a a r  he t sp re e k t  v a n ze lf ,  d a t  een  p a r t y  
d ie  de  o n tp lo f f in g  v a n  a n d e re  p a rt ije n  
w il,  n a u w le t te n d  w o rd t  g e v o lg d .- '

D ’66 h ee ft  v e e l w o o rd e n  g e w ijd  a a n  p a r -  
t ijv e rn ie u w in g .  H e t  b ly f t  d a t  d o e n  e n  
o n ze  in d r u k  u it  de  g e p u b lic e e rd e  s t u k 
k e n  m e t  h e t  o o g  o p  h u n  c o n g re s  v a n  
13, 14 e n  15 se p te m b e r  a.s. is, d a t  D ’66 
het. g e v a a r  lo o p t  h e t  b ij w o o rd e n  te 
z u lle n -  la ten.
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Taak van christenen
Van het vijfde hoofdstuk kan men zeg
gen: „last but not least”. Het handelt 
over „de taak van christenen, kerken 
eri van de Wereldraad van Kerken”. Het 
begint met de opmerking dat zelfge
noegzaamheid tegenover de nood der 
wereld ons schuldig maakt aan prakti
sche ketterij, en het wekt op tot samen
werking in de meest brede zin om te 
komen tot een wereldwijde verantwoor
delijke maatschappij. De samenwerking 
met de R.K, Kerk wordt daarbij bijzon
der geaccentueerd.
De kerken hebben hier allereerst een 
pastorale en opvoedingstaak. Zij moeten 
in prediking en onderricht het bijbels 
gezichtspunt van de eenheid der mens
heid en haar solidariteit in het beheer 
van de goederen der aarde propageren. 
Zij moeten de resoluties van Uppsala 
publiceren en zoeken naar de praktische 
toepassing in eigen kring.
„De kerken hebben de taak de mensen 
te onderwijzen hoe zij politiek werk
zaam moeten zijn”.
De kerken hebben ook een opdracht tot 
dienst. Dit geschiedt reeds in zendings- 
en andere projecten. Toch wordt gewe
zen op herziening van kerkelijke pro
grams en budgetten met het oog op het 
ontwikkelingswerk. Elke kerk dient zo’n 
deel van haar vast inkomen beschikbaar 
te stellen, dat het het karakter van een 
„offer” draagt, en dit in aanvulling op 
hetgeen voor zending en andere doel
einden wordt gegeven. Ook wordt ge
wezen op de vorming van internationale 
fondsen.
De kerken hebben ook een profetische 
en kritische taak, om Gods wil in alle 
verbanden bekend te maken. Zij dienen 
speciaal te overwegen in hoever de 
tegenwoordige economische structuren,

. waarin de nationale souvereiniteit do
mineert, moeten worden vervangen door 
een structuur op internationaal niveau. 
„Een van de allereerste vereisten voor 
de kerken is het vinden van meer effec
tieve wegen voor het ontdekken, rekru
teren en vormen van leiders voor het 
ontwikkelingswerk in kerk en maat
schappij”.
Het rapport ziet ook een. politieke taak 
voor de kerken. Zij moeten bewerken 
dat alle politieke partijen het ontwik
kelingswerk prioriteit in hun programs 
verlenen. Eveneens moeten zij invloed 
oefenen op de regeringen van geïn
dustrialiseerde landen, o.a. om te stre
ven naar een minimum van l ”/o van het 
nationale inkomen voor ontwikkelings

werk tegen 1971 en om overeenkomsten 
te sluiten tot het vaststellen van prijzen 
en het preferentie geven aan produkten 
uit ontwikkelingslanden op hun mark
ten.
Ook is het een taak der kerken op ver
antwoorde wijze deel te nemen aan 
bewegingen voor radicale structurele 
veranderingen tot, het scheppen van 
meer gerechtigheid in de maatschappij. 
Voorts moeten zij er bij de regeringen 
op aandringen een periode van vrijwil
lige dienst in ontwikkelingswerk te 
accepteren als een alternatief voor mili
taire dienstplicht.

Positie kiezen
H e t  r a p p o r t  z iet p o k  een  t a a k  v o o r  de  

la n d e n ,  d ie  n o g  in  o n t w ik k e l in g  z y n .  I n  

z u lk e  la n d e n  d ie n e n  de  k e r k e n  de  

b e v o lk in g  b e w u s t  te  m a k e n  v a n  de  

s itu a t ie  e n  deze  te  b e t re k k e n  i n  de  

a c t iv ite it  v a n  h u n  n o rm a le  e re d ie n st. 

D e  k e r k e n  m o e te n  d a a r  d e  z a a k  v a n  

d e  o n te r fd e n  tot h u n  e ige n e  m a k e n  e n  

een  m o n d  v o o r  d e  m a s s a ’s  z ijn . Z y  

m o e te n  o o k  o p e n  e n  p u b lie k  p o s it ie  

k ie z e n  e n  een  b e ro e p  d o e n  o p  h u n  g e 

m e e n sc h a p ,  o m  de  b e h oe fte  a a n  e e n  

„ it  v o lu t io n a ire  v e r a n d e r in g ” te  r e a l i 

se ren.

Doch niet alleen de kerken, maar ook 
de individuele christen heeft op dit ter
rein een taak. Hij moet zich . op de 
hoogte stellen van de problemen, moet 
bidden voor de nood van allen en con
tact met hen zoeken. Hij moet in 
gesprek treden met anderen en ge
spreksgroepen vormen. Ook moet hij 
autoriteiten op het terrein van onder
wijs en opvoeding opwekken in hun 
onderwijs informatie te geven. Hij moet 
bij politieke verkiezingen en andere 
politieke opdrachten zijn keus mee laten 
bepalen door de kwestie van het ont
wikkelingswerk. Ook moet hij bereid 
zijn door middel van een vrijwillige 
belastingprocedure zo’n percentage van 
zijn inkomen beschikbaar te stellen, als 
het verschil vormt tussen wat zijn rege
ring doet en zou behoren te doen.
Na deze omschrijving van de taak van 
kerken en personen eindigt het rapport 
met een oproep tot een nieuwe theolo
gische bezinning. Twee factoren dringen 
daartoe. In de eerste plaats de techno
logie als een radicaal-nieuwe weg tot 
beheersing van de aarde. Men zal zowel 
de constructieve als de destructieve

D e  a u te u r  J a m e s  B a ld w in  h ie ld  in d r i n 

g e n d e  re d e  v o o r  A sse m b le e .

krachten, die hierin schuilen, alsook de 
zichtbare consequentie moeten bestude
ren.
In de tweede plaats wordt de theologie 
geconfronteerd met het ontwaken van 
de volken der wereld tot een nieuw 
besef van het humane. De onderlinge 
beïnvloeding van technologie en sociale 
gerechtigheid wordt daardoor tot een 
van de kernvragen van onze tijd.
Theologen zullen deze studie echter 
alléén kunnen üitvoeren in samenwer
king met figuren uit de wereld van 
administratie, industrie en technologie. 
De Wereldraad van Kerken wordt ver
zocht de schreiende behoefte aan zulke 
studies haar leden-kerken op het hart 
te binden en zulke studies in verband 
te brengen met fundamentele studies 
van de Wereldraad zelf, als dié over 
„de natuur van de mens”.

Dringende nood
Tot zover de inhoud van het sociaal- 
economisch rapport. Na lezing zal nie
mand het groot belang er van kunnen 
ontkennen. Het rapport houdt zich bezig 
met een van de meest nijpende noden 
van onze tijd. De rapporteurs verklaren 
aan het eind van dit rapport, dat er een 
toon van „urgency”, van dringende nood 
doorheen klinkt, soms bijna een klank 
van wanhoop. Wij in Nederland, met 
onze nationale welvaart en bijna per
fecte sociale verzorging, gevoelen die 
nood niet zo sterk. Maar wij moeten 
denken aan Azië, Afrika, Zuid-Ameri
ka en de armoe der negers in Noord- 
Amerika. De televisie toont ons meer
malen aangrijpende en schokkende

Wij ieveren kwaliteiisfineren! 
LANDW EERaSOiVIEn NV
S T A D S K A N A A L  Tel. 0 5 5 5 0 - 2 0 0 4

beelden. De communicatiemiddelen heb
ben mogelijk gemaakt dat de mensheid 
zich als een eenheid gaat gevoelen. Wij 
zijn verantwoordelijk voor elkaar.
Het is een verdienste van de Wereld
raad van Kérken, daarop in dit rapport 
van Uppsala met zoveel klem te hebben 
gewezen.
Men kan verschillen over de vraag of 
het op de weg van kerken ligt zich zo 
intensief met deze technisch-economi- 
sche vragen bezig te houden. Maar als 
een bevoegde vergadering als de Han- 
delscönferentie te New-Delhi zo in ge
breke blijft, kan het de roeping van de 
Kerken zijn, hun stem te verheffen.
In dit rapport wordt echter zo’n veel
omvattende opdracht aan de kerken ge
geven, dat zij met de vervulling er van 
niet alleen de handen vol zouden heb
ben, maar zich ook telkens zouden be
geven op een terrein, dat het hunne 
niet is. De kerken moeten niet verge
ten, dat hun centrale boodschap is de 
prediking van de verzoening met God 
en dat dit centrale niet overschaduwd 
of verdrongen mag worden door wat 
daarna moet komen. Dat betekent niet, 
dat aan de inhoud van dit rapport geen 
recht moet worden gedaan. Maar er zijn 
meer instanties dan het instituut van 
de Kerk, die zich hiermee bezig móe
ten houden.
Het zou van belang zijn, wanneer de 
kerken in Nederland ieder voor zich en, 
zo mogelijk pok tezamen, b.v. in de pas 
gestichte Raad van Kerken, gingen 
overwegen wat in ' dit rapport tot de 
directe taak van kerken behoort en wat 
beter gedelegeerd kan worden aan 
politieke en sociale organisaties. Wat d e  
Gereformeerde Kerken betreft, zouden 
hierbij de deputaten voor Algemene 
Diaconale Arbeid, in het bijzonder d e  
sectie Wereldhulpactie, moéten worden 
ingeschakeld. Zij zouden ook kritisch 
moeten bezien of inderdaad alle wegén, 
die door Uppsala worden aanbevolen, 
acceptabel en begaanbaar zijn. Een be
zinning over het begrip „revolutionair’* 
zou bijvoorbeeld niet mogen ontbreken.

U i t  d it  k e r k e l y k  o v e r le g  z o u  e e n  n a d e re  

b e s p r e k in g  m e t  c h r is t e l i j k -p o l it ie k e  e n  

so c ia le  o rg a n is a t ie s  k u n n e n  v o o r tv lo e ie n .  

D e  p e r s  v e rm e ld d e  re e d s  d a t  m e n  v a n  

d e  k a n t  v a n  „ N ie u w  L i n k s ” e v e n e e n s  

o p  s tu d ie  e n  o v e r le g  h e e ft  a a n g e d ro n 

gen . M . i.  b e h o re n  k e r k e n  e n  c h r is t e 

l i j k e  o rg a n is a t ie s  h ie r  n ie t  a c h te ra a n  te  

k o m e n .  E r  i s  w e l  k r i t ie k  te  oe fe n e n  o p  

o n d e rd e le n  v a n  d it  ra p p o rt .  I k  w e e s  

re e d s  o p  de  e e n z ijd ig h e id  i n  h e t  m e m o 

r e r e n  v a n  de  b lo k k a d e  v a n  C u b a .  E r  

z o u  m e e r  z y n  te n o e m e n . M a a r  d it  

n e e m t  n ie t  w e g , d a t  k e r k  e n  w e re ld  h ie r  

m e t  de  n e u s  o p  een  n o o d s itu a t ie  w o r 

d e n  g e d ru k t ,  d ie , in d ie n  e r  n ie t  in  w o r d t  

v o o rz ie n ,  e e r la n g  tot e e n  w e re ld e x p lo s ie  

z o u  k u n n e n  le id e n . E r  l ig t  h ie r  een  

r o e p in g  v o o r  k e r k  e n  w e re ld  be ide .
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CHINA, WERELDMACHT 
VAN VANDAAG (slot)
DE CULTURELE 
REVOLUTIE
DOOR D. KOOIMAN

Tot nu toe hebben wij slechts de 
feitelijke hoofdlijnen geschetst 

en vluchtig enkele belangrijke ge
beurtenissen ten tijde van de cul
turele revolutie genoemd. Het 
wordt tijd een poging te doen ook 
de achtergronden te belichten. Met 
de opmerking dat de culturele re
volutie beoogt de hele samenleving 
met het denken van Mao te door
desemen worden de hiervoorge- 
noemde elementen, waarin de cul
turele revolutie zich zo van andere 
indoctrinatie-campagnes onder
scheidt, immers niet verklaard.

In september 1959 komt het Centrale 
Comité der CCP te Lushan bijéén. Op 
deze zitting schijnt het hard te zijn toe
gegaan. Een oppositie-groep o.l.v. de 
toenmalige minister van defensie Peng 
Teh-huai doet een aanval op de radi
cale politiek van Mao Tse-tung inzake 
de commune-vorming en de economi
sche Grote Sprong Voorwaarts. Hoewel 
Mao de overhand behoudt en Peng Teh- 
huai het veld moet ruimen is zijn gezag 
als partij-voorzitter hierdoor toch aan
getast. Kort voordien had Mao reeds 
het presidentschap der republiek moe
ten afstaan aan Liu Shao-ch’ — hetgeen 
een bijzonder licht werpt op de latere 
kritiek op Liu van maoïstische zijde. 
De gebeurtenissen der volgende drie ja- 
ren (1959;—1962) — verslechtering der 
economische toestand, falen der Grote 
Sprong Voorwaarts en beëindiging van 
de hulp uit Rusland, dat tegen deze 
economische radicalisering had gewaar
schuwd — stellen de oppositie echter in 
het gelijk.

Het vertrouwen in Mao’s leiderschap 
is geschokt, hetgeen zich het eerst af
tekent bij de intellectuelen. Een zekere

mate van liberalisatie wordt onvermij
delijk. Bij het herstel van het economi
sche evenwicht moet Mao veel terrein 
prijsgeven aan de „managers” in het 
partij- en regeringsapparaat. Hij gaat 
echter spoedig over tot de tegenaanval. 
In het leger wordt o.l.v. Lin Piao een 
politieke indoctrinatie doorgevoerd, die 
blauwdrukken levert voor de culturele 
revolutie („leren van het leger” wordt 
later dan ook de leus). Tevens gaat in 
1962 een socialistische opvoedingscam- 
pagne van start, gericht tegen de vijan
dige elementen die voor de mislukkin
gen aansprakelijk worden gesteld en 
bedoeld om het ideologisch bewustzijn 
van de massa op een hoger plan te 
brengen. Met vijandige elementen wordt 
dan natuurlijk in de eerste plaats ge
doeld op de groep rond Peng Teh-huai 
en de „managers” . Wanneer het CC in 
1966 opnieuw bijéénkomt en de hoofd
lijnen der culture-e revolutie omschrijft 
wordt onder punt 13 gesproken over een 
integratie van de culturele revolutie 
met deze socialistische opvoedingsbewe- 
ging.

Rood en expert
Wanneer men de verhouding tussen 
Mao en de oppositie-groep wil aandui
den als een tegenstelling tussen „rood 
en expert”, dan dient men te bedenken 
dat deze tegenstelling niet absoluut ge
nomen mag worden. Ook Mao’s tegen
standers zijn volbloed „rood”, d.w.z. 
communistisch. Het gaat er evenwel 
om, waar de nadruk valt. Het is juist 
Liu Shao-chi geweest die de leus „rood 
en expert” in omloop heeft gebracht, 
waar Mao de eerste plaats voor de poli
tiek (rood) opeiste. Tevens bedenke 
men, dat deze tegenstelling zich niet 
tot het economische beperkt. Ook in 
het onderwijs bestaat er een spanning 
tussen de behoefte aan een technisch

en wetenschappelijk kader en de ver
eiste dat dit kader betrouwbaar is. De 
partij koestert bedenkingen aangaande 
de politieke gezindheid van een groep, 
die op grond van studie en ontwikke
ling geneigd is tot kritiek, afwijkende 
opvattingen, professionalisme en specia
lisme. De intelligentia van haar kant is 
beducht voor een te grote invloed van 
de partij op het gebied van onderwijs 
en wetenschap. Een te grote nadruk op 
politieke scholing zou naar haar mening 
afbreuk doen aan een ontwikkeling der 
wetenschap die haar eigen normen 
stelt. Geen wonder dan ook dat juist 
intellectuelen en kunstenaars in deze 
culturele revolutie zijn aangevallen, 
vernederd of op het platteland aan het 
werk gezet om in de leer te gaan bij de 
volksmassa. De revolutie in het onder
wijs wordt voltrokken door onderwijs 
in revolutie. Ieder specialisme is in dis
krediet, want Mao’s denken bekwaamt 
tot alle taken.
In het leger zijn vele officieren gebelgd 
over het programma van politieke en 
economische werkzaamheden, welke als 
hinderlijk worden ondervonden bij het 
uitoefenen der militaire taken. De er
varing der Korea-oorlog, waar de Chi
nese mankracht werd wegge^magd door 
de Amerikaanse vuurkracht, leerde de 
legerleiding de noodzaak om het oude 
volksbevrijdingsleger te veranderen in 
een modern uitgerust gevechtsapparaat. 
Dit stuitte evenwel op het verzet van 
Mao en de zijnen, die het oorspronke
lijke karakter van een guerilla-leger 
wilde behouden en de stelling propa
geerden, dat mensen,' mits bezield van 
een juist ideologisch besef, belangrijker 
zijn dan wapens. Deze tegenstelling 
werd versterkt door het schisma Pe- 
king-Moskou, dat het leger en vooral 
de luchtmacht beroofde van de moderne, 
technische wapens, die voor de opbouw 
van een doeltreffend militair apparaat 
noodzakelijk werden geacht. Steun en 
advies voor een dergelijke opbouw kon
den immers slechts uit Moskou komen. 
Vermeerderd met een verschil van me
ning over de strategie leidde dit in 1959 
tot het heengaan van minister Peng 
Teh-huai. De felle beschuldigingen, die 
nu tegen hem en de staf-chef Lo Jui- 
ching worden geuit, als zouden zij heb
ben samengeheuld met de revisionisti
sche kliek in Moskou, zullen daarom zó 
moeten worden verstaan, dat zij een 
militaire samenwerking met de Sovjet
unie geboden hebben geacht, zowel ter- 
wille van een modernisering der krijgs
macht als terwille van de nationale 
veiligheid, nu Amerika in Vietnam op 
China’s poorten beukt.

Vietnam
Dit zich steeds meer uitbreidende con
flict in Vietnam nag bij een beschou
wing van de culturele revolutie niet 
worden veronachtzaamd. In Peking 
heerst het geloof, dat een doorvreten

van het revisionisme het vermogen aan
tast om het buitenlandse imperialisme 
te weerstaan. En dat terwijl de Chinese 
leiders er vast van overtuigd zijn dat- 
het de bedoeling van het Amerikaanse 
imperialisme is China aan te vallen 
middels oorlogen in de randgebieden 
(Vietnam). Na het incident in de Golf 
van Tonkin gaat het defensie-vraagstuk 
steeds meer de aandacht der culturele 
revolutionairen in beslag nemen en 
met de verscherping van het conflict 
worden ook de Chinese verklaringen 
steeds harder én onbuigzamer. Voor
aanstaande figuren in de CCP verklaren 
onomwonden — en hun verklaringen 
verschijnen in 1966 in de Chinese pers 
—, dat de culturele revolutie een me
thode is om het Chinese volk voor te 
bereiden op de oorlog met _de USA, 
welke op handen is. De beste voorberei
ding wordt gezien in een geestelijke 
mobilisatie, die het volk uitrust met 
het wapen van Mao’s denken. Deze 
krijgstoerusting verdient de voorkeur 
boven >_en bondgenootschap met de re
visionistische kliek in Moskou en voor
komt de vorming van een derde kolonne 
in eigen land.
Overigens, juist de spanning die door 
het Vietnam-conflict wordt opgeroepen 
schept in China het vereiste klimaat om 
vérgaande maatregelen door te voeren 
op het gebied van politiek, defensie en 
cultuur. Het verband tussen de culture
le revolutie en Vietnam is onmisken
baar, doch laat zich in twee richtingen 
uitleggen.
Een belangrijk aspect is ook ongetwij
feld het verzet tegen het voorbeeld van 
de in revolutie-jaren gerekende oudere 
Sovjet-Unie. De na Stalins dood inge
treden „dooi” degradeert de Russische 
leiders *n Chinese ogen tot verraders. 
Ideologische eisen moeten plaats maken 
voor technocratische overwegingen, 
en het oorspronkelijke revolutionaire 
elan versteende in organisatie en bu
reaucratie.
Het is deze Sovjet-Russische ontwik
keling die de Chinezen met verontrus
ting vervult en die zij ten koste van 
alles in hun land willen voorkómen. 
Door het laten voortduren van de klas
senstrijd en inspanning vergende Grote 
Sprongen tracht Mao de volksmassa in 
beweging te houden en brandstof aan te 
dragen voor een dovend revolutionair 
vuur. Bijna twintig jaar nadat de revo
lutie in China haar beslag kreeg wordt 
nog steeds de leer verkondigd uit de 
Yenan-periode, dat de mens bepalend 
is en niet de machine, dat de ideologie 
beslist en niet de wetenschap of tech
niek, dat mobilisatie geboden is en geen 
organisatie. Maar deze opvatting kan 
niet langer beantwoorden aan de be
hoeften van een zich moderniserende, 
industrialiserende maatschappij of het 
verlangen vertolken der bevolking naar 
óntspanning, dagelijkse orde en stabili
teit.
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G ro o t z a n d  66 -  P o s tb u s  30  -  S N E E K  

T e lé fo o n  05150 -  4444

S ta a f - ,  b a n d - e n  p la a t ijze r  -  T - e n  O - b a l k e n  - B e to n ijz e r

G E R E E D S C H A P P E N  E N  M A C H I N E S  

V O O R  M E T A A L B E W E R K I N G

N.V BOUWMATERIALENHANDEL

v/h Fa. J. Haitsma
K a n a a lw e g  14 - H A R L I H G E N  - Te l. 05178 - 2644 .  2645

AANNEM ERS BEDRIJ F 
BETONFABRIEK 

BOUWMATERIALENHANDEL
Niet alleen voeding. . .  doch ook een lekkernij

TURKSTRA beschuit
Eerlijk . . . Overheerlijk !

HOTEL ,,DE KROON"
S O P H I A L A A N  - L E E U W A R D E N  

T e le foo n  24467 -  24468

Uw adres voor recepties en partijen.

G R O N IN G E N

Makelaarskantoor J. Rokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen  
verzekeringen en hypotheken

T E L E F O O N  05983 -  360

DRENTE

BOUWBEDRIJF V A N  ESS
uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMMEN - KAPELSTRAAT 20 ■ TELEF. 2671

KOOP BIJ ONZE ADVERTEERDERS
Ifülllllliilllllll liiililiillhllillliliil
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Leider Mao

Vervolg van pag. 6
De begenadigde leider boet aan poli
tieke invloed in, wanneer zijn revolu
tionaire beweging zich van de macht 
heeft meester gemaakt en ook in China 
is deze ontwikkeling duidelijk waar
neembaar. De culturele revolutie poogt 
een stuk geromantiseerd verleden staan
de te houden in een gewijzigde situatie 
en aan een onafwendbaar schijnend 
proces van bureaucratisering ’n halt toe 
te roepen. Liu Shao-chi — even fel 
communist als Mao, maar opgekomen 
uit de vakbond-en een meer stedelijk 
communisme — belichaamt met zijn 
neiging tot organisatie een mentaliteit, 
die hem de smadelijke roep van „Chi- 
na’s Chroestsjov” heeft bezorgd. Alles 
wat wijst in de richting van gevestigde 
belangen of blijvende instellingen — ̂
ook binnen de CCP zelf — wordt daar
om gebrandmerkt als contra-revolutio- 
nair en Sovjet-revisionistisch, al kun
nen de betrokkenen geenszins van pro- 
Russische gezindheid worden verdacht. 
Dit haast wanhopig verzet tegen iedere 
matiging der revolutionaire geest leidt 
tot de gedachte, dat Mao’s grootste te
genstander de menselijke natuur zelf is.
De opvatting dat de culturele revolutie 
een persoonlijke strijd zou zijn om de 
opvolging van Mao, waarbij Liu Shao- 
chi en Lin Piao de voornaamste tegen
spelers zouden zijn, is niet meer dan een 
oppervlakkige benadering van de feiten. 
Hoewel persoonlijke rivaliteiten een rol 
zullen spelen — van Liu’s boek „Hoe 
een goed communist te zijn” zijn voor
lopig nog meer exemplaren gedrukt dan 
van Mao’s veel geprezen werk — en hoe
wel verschillende leiders van de woelin
gen der culturele revolutie gebruik zul
len maken om zich van persoonlijke te
genstanders te ontdoen, is ’n verklaring 
van de culturele revolutie als een strijd 
om ideeën aannemelijker. De grijzende 
leider, de jaren overziende, is geschokt 
door de groeiende onverschilligheid je
gens zijn socialistische Utopia. Door een 
grootscheepse indoctrinatie-beweging 
die met name ook de jeugd omvat (Rode 
Garde) tracht hij voor zijn denken een 
eeuwig leven te verzekeren. Ook de 
persoonsverheerlijking is hiertoe van 
dienst. De zuivering van Liu Shao-chi 
zou dan wijzen, niet op een nederlaag 
in de strijd om de macht, maar op de 
overtuiging dat een voortleven van het 
communisme a la Mao in de persoon 
van Lin Piao beter is gewaarborgd.

Ook in zijn laatste grote gevecht ver
liest Mao de voorzichtigheid niet uit 
het oog. De culturele revolutie is een 
gedurig aanvallen en een zich tijdelijk 
terugtrekken. Wanneer partijleiders 
zich tegen een al te radicale aanpak 
der culturele revolutie verzetten of de 
eenheid in de partij-organisatie on
danks -lies willen handhaven, zien'zij 
de kritiek spoedig op zich zelf gericht. 
Het is niet onwaarschijnlijk, dat de uit
zuivering van Peng Chen en Lu Ting-yi 
in dit licht moet worden bezien. Maar 
steeds wanneer een burgeroorlog dreigt 
doet Mao’s revolutionaire groep een 
stap terug en Liu Shao-chi is bijvoor
beeld nooit officieel van zijn functies 
vervallen verklaard.

Guerilla-taktiek
De culturele revolutie ging niet voorbij 
aan de landbouw en industrie, waar het 
economisme bestreden moest - worden; 
maar wanneer een ernstige verstoring 
van het economisch evenwicht dreigt, 
wordt ook hier een pas op de plaats 
gemaakt of op steun aan de desbetref
fende sector aangedrongen. Mao zelf 
heeft niets van de oude guerilla-tacti- 
cus verloren. Het zal tevens aan de 
uiterst wendbare premier Chou En-lai 
te danken zijn, dat chaos en wanorde 
niet onbeperkt om zich heen hebben 
kunnen grijpen. Er is betrekkelijk wei
nig bloed gevloeid.
De culturele revolutie als poging om 
een socialistische, proletarische ideolo
gie op te leggen aan een weerbarstige 
samenleving kan zelf gevaar lopen als 
revisionisme te worden aangemerkt. 
Vloeit het ideologische bewustzijn im
mers niet automatisch voort uit veran
deringen in de sociaal-economische ba
sis van de maatschappij? Mao heeft 
deze marxistische orthodoxie echter 
creatief doordacht en kwam tot de stel
ling, dat „wanneer de juiste ideeën door 
de volksmassa zijn begrepen, deze 
ideeën veranderen in een materiële 
kracht welke de maatschappij en de 
wereld kan omzetten”.

De eeuwige spanning tussen idee en 
materie, tussen een communistische 
ideologie en een Chinese samenleving 
die nog dóórtrokken is van tal van tra
ditionele sentimenten, loopt als een ro
de draad door deze culturele revolutie. 
De krachtige doorvoering van het com
munisme van Mao is een onderdeel van 
de culturele revolutie, die reeds de 
vorige eeuw in China begon. De tekenen 
van verzet en de neiging om een blij
vend evenwicht te hervinden wijzen er 
op, dat het menselijk vermogen zich aan 
nieuwe denkvormen en handelwijzen 
aan te passen niet onbeperkt is. De 
band met het verleden kan niet defini
tief worden afgebroken.
Het opmaken van de uiteindelijke ba
lans van deze culturele revolutie zal 
positieve zowel als negatieve posten te 
zien geven. Het is nog onduidelijk in 
welke richting de balans zal doorslaan. 
Maar hopelijk zal het Chinese volk, als 
de revolutie is uitgewoed, een duidelijk 
toekomstperspectief hebben hervonden.

D. Kooiman

ZIJN
WELVAARTVASTE 
EINDLOONPENSIOENEN 
OOK IN DE 
PARTICULIERE
c c c T O P

MOGELIJK? (slot)
DOOR PROF. DR. A. VAN DOORN

Problemen 
of schijnproblemen
In 1960 discussiee. ie men in de Tweede 
Kamer over het enorme tekort aan ka
pitaaldekking — ruim ƒ 5 miljard gul
den — bij het Aigemeen Burgerlijk 
Pensioenfonds. Was voor de betreffen
de pensioenen het omslagstelsel ge
bruikelijk geweest — betaling gewoon 
ten laste van de lopende rekening van 
de overheid zoals in diverse landen ge
beurt — dan was er in 1960 waarschijn
lijk geen bijzondere reden geweest om 
over de overheidspensioenen te spreken. 
Vergeleken met de totale som van over- 
heidslonen en -salarissen zijn de uit
keringen van het ABP en de pensioenen 
van militairen maar een relatief klein 
bedrag. In 1966 was het totaal van deze 
lonen en salarissen, inclusief sociale 
lasten ƒ 8,4 miljard, terwijl de uitkerin
gen van het ABP ƒ789 miljoen be
droegen en de militaire pensioenen 
ƒ 183 rhiljoen.
Bij het huidige systeem van kapitaal
dekking geeft het totaal van door over
heid en werknemers betaalde premies, 
dotaties en de opbrengst van de beleg
gingen een groot overschot boven de 
uitkeringen van het ABP. Op dit grote 
spaaroverschot werd in „Nederlandse 
Gedachten” van 9 december de aan
dacht gevestigd door Wilschut, die daar
bij de retorische vraag stelde of er een 
bedrag van ca, 1,3 miljard gulden voor 
allerlei „goede doelen” vrij zou vallen 
als de overheid tot het omsiagstelsel 
zou overgaan. Het is helaas echter zo 
dat de grote besparingen van het ABP 
nu al voor goede doelen worden aange
wend, hoofdzakelijk door de overheid 
zelf. Bij internationale spaarvergelijkin- 
gen wordt het ABP soms gewoon tot 
de sector overheid gerekend en de des
betreffende besparingen dus tot de 
overheidsbesparingen').
Een veel voorkomend misverstand is 
dat bij net omslagstelsel geen eindloon- 
constructie mogelijk zou zijn in verband 
met het gevaar van misbruik (sterke 
loon- of salarisverhogingen vlak voor 
de pensioneringsdatum). Ook voor dit 
gif is een tegengif. Men kan bijvoor
beeld — zoals bij de Franse Sécurité 
Sociale — als grondslag nemen het ge
middelde van de lonen van de laatste 
tien jaar (na correctie met de loonin
dex); het Zweedse systeem van aan
vullende pensioenverzekering kent het 
gemiddelde van de 15 beste jaren.
Het is overigens bepaald niet zo dat met 
het omslagstelsel niets mis kan gaan. 
Bij lage premie komt . uiteraard geen 
goed pensioen uit, men kan de uitkerin
gen koppeien aan de kosten van levens
onderhoud in plaats van aan de lonen, 
de weduwenpensioenen kunnen slecht 
geregeld zijn enz. Voorts kan het om
slagstelsel gebruikt — of zo men wil 
misbruikt — worden om een bijdrage 
te ieveren tot de nationale besparingen: 
men stelt de premie eenvoudig hoger 
dan nodig is voor de uitkeringen. Het 
Zweedse systeem van aanvuilende pen
sioenverzekering is hiervan een voor
beeld.
De vraag of omslag dan wel kapitaal
dekking goedkoper is heeft al tot veel 
discussie geleid. Macro-economisch ge
zien is het zo dat de werkelijke iast van

de ouderdomsvoorziening op onze eco
nomie — in een gegeven periode —‘
wordt gevormd door de consumptie der 
zogenaamde postactièven en dus niet 
afhangt van het gebruikte financie
ringssysteem. Uiteraard zal de ontwik
keling van de pensioenlast in de loop 
der jaren wel afhangen van het geko
zen financieringssysteem. Bij welvaart- 
vaste omslagpensioenen zal een snellere 
stijging der uitkeringen mogen worden 
verwacht dan bij toepassing van het ka
pitaaldekkingsstelsel.
Op zichzelf betekent het welvaartvast 
zijn van pensioenen slechts dat deze in 
procenten van het nationale inkomen 
gelijk blijven, dus een constante rela
tieve last op de economie vormen. Een 
geheel andere zaak is een structurele 
verhoging van de AOW die neerkomt 
op het „overhevelen” van koopkracht 
van actieven naar postactieven via pre
mieverhoging.
De veel gehoorde klacht, dat welvaart- 
vaste pensioenen ondraaglijk hoge las
ten op ie  economie ieggen, is een mis
verstand dat geboren is uit slechte er
varingen met het kapitaaldekkingsstel
sel dat bij strikte toepassing' in een tijd 
van sterke looninflatie een veel te 
zware last aan arbeidskosten op het 
heden legt.
Terwijl de uitkeringen van AOW en 
AWW tezamen in 1966 'ongeveer ƒ 3,75 
miljard oedroegen, kwamen de onder- 
nemings- en bedrijfspensioenfondsen 
(excl. de rechtstreeks bij verzekerings- 
maatscnappijen ondergebrachte rege
lingen) naar tot ongeveer ƒ0,4 miljard. 
Bij deze fondsen zitten dan ook de 
grote problemen.

Algemeen te lage pensioenen
Naar schatting bestaat voor ongeveer 
een derde der werknemers in de parti- 
cuiiere sector nog' geen aanvullende 
pensioenverzekering. Bij de wel verze
kerden is het niveau der uitkeringen in 
het aigemeen te laag: er zijn veel te 
weinig behoorlijke eindloonregelingen. 
Alleen bij de beste fondsen (van „ster
ke” ondernemingen )is er van een se
rieus streven naar welvaartvastheid 
van ingegane pensioenen sprake. Het is 
typerend dat „direct opneming in het 
pensioenfonds” nog kan worden ge
bruikt als een bewijs van voortuitstre
vend sociaal beleid in personeelsadver
tenties. Verandering van werkgever kan 
bij hoger personeel tot een zodanige 
verslechtering van pensioenpositie lei
den dat de arbeidsmobiliteit tot nul 
daalt. In zijn voordracht „Pensioenen, 
kosten ;n tekorten” voor de Adviescom
missie voor Personeelfondser. heeft 
NVV-voorzitter Kloos onlangs zijn twij
fel uitgesproken óver de efficiency van 
de huidige consteilatie met zijn ruim 
1700 pensioenfondsen en een herinde
ling bepieit volgens het patroon van de 
bedrijfsverenigingen.
Alles Jij elkaar genomen lijkt er dus 
voldoende reden tot kritiek op het be
staande systeem van pensioenverzeke
ring in de particuliere sector. In de Ne
derlandse verhoudingen is het zo goed 
als zeker dat deze verzekering — omdat 
zij niet goed werkt — nog jarenlang 
veel aandacht zal blijven vragen.
1) J. B. D. Derksen, Verhoging van de na

tionale spaarquote, preadvies Vereniging 
voor de Staathoushoudkunde, ’s-Graven- 
hage 1967, p. 41.
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LEZERS SCHRIJVEN ONS.

D ilem m a?
Met, het: artikel van J. P. van Rijswijk 
over het Duitse dilemma in N.G. van 
27 juli 1968 ben ik het niet eens. Dat is 
op zichzelf niet zo erg belangrijk en dus 
nauwelijks een reden om een ingezon
den stuk; te schrijven.
Van veel meer betekenis is het, dat we 
het in bredef kririg eens worden over 
het belang 'om ook in de politiek niet op 
angst en ■ vrees onze conclusies te base
ren maar óp gezonde argumenten. Noch 
ten wijziging wan het machtsevenwicht 
in Europa,;- noch de angst van Rusland 
yoor een herenigd Duitsland rechtvaar- 
&gen een: erkenning van de D.D.R. Wie 
ëen beslissing neemt over het al of niet 
erkennen van de D.D.R. dient tenminste 
te beschikken over een deugdelijke ar
gumentatie, die zowel historisch als poli
tiek verantwoord is.
Slootdorp Ir. E. Lagerweij

ANTWOORD AAN ir. E. Lagerweij.
De geachte briefschrijver is het kennelijk

Firma Jan de Mik
Hardinxveld . Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld . Giessendam

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
D IR E C T IE - EN SCH AFTKETEN  
N OOD W ON IN G EN  
SCH OLEN  EN 
K E R K E N  
D IR E C T IE - EN
S C H A F T - tim iT D m iW  W A G E N S  H O U T B O U W
ETC.

HAHBO
H A D D IN X V E L

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELO 3141

niet met mijn artikel eens. Ik meen een 
aantal deugdelijke argumenten te heb
ben gegeven voor mijn standpunt dat de
D.D.R. de facto erkend moet worden. 
Die argumenten waren beslist niet ge
grond op angst en vrees. Wel kan ik 
voor bepaalde politieke stromingen in 
Duitsland een gevóel van onbehagen 
niet onderdrukken. Wat ..gezonde argu
menten” zijn is natuurlijk een kwestie 
van opvatting. Helaas verzuimt de ge
achte briefschrijver om concrete tegen
argumenten te plaatsen. Dat verhindert 
mij om dieper op de zaak in te gaan.

J. P. VAN RIJSWIJK

Nieuw-Guinea
Volgens berichten in de pers zijn er on
geveer 10.000 militairen gelegerd in 
Nieuw Guinea, dat zijn er al meer dan er 
in de Nederlandse periode waren. De 
militairen worden gebruikt om de pa- 
poea’s te onderdrukken; de papoea’s 
zijn van een periode van rust en geringe 
welvaart gekomen in een periode van 
onrust en achteruitgang. Indonesië 
maakt er evenals in 1962 weer een pres- 
tigezaak van.
Prestigezaken kosten handenvol geld

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS

alle soorten groot en klein 
komen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. VAN HOUWELINGEN 
MOORDRECHT

Telefoon 305 (01827) - Weteringstraat 4

BETALING

ABONNEMENTSGELD

TWEEDE

HALF JAAR 1968

Van het tweede halfjaar zijn 
reeds bijna twee maanden ver
streken. Wij verzoeken daarom 
de abonnees, die als gevolg van 
de vakantie nog niet tot betaling 
van het abonnementsgeld over
gingen dit alsnog te doen, door 
storting of overschrijving van 
ƒ6,- op de postgirorekening nr. 
89673 van de A.R. Partij-Stichting, 
Dr. Kuyperstraat 3 te ’s-Graven- 
hage. Hartelijk dank daarvoor. 
De abonnees, die per giro- 
incasso willen betalen, verzoeken 
wij de daartoe aan hen toege
zonden machtigingskaart aan ons 
bureau terug te zenden. Ook 
hiervoor gaarne bij voorbaat 
onze dank.

en dat geld wordt gebruikt ten koste 
van de ontwikkeling van Indonesië en 
Nieuw Guinea. Had minister Luns aan 
de jongste toezeggingen van ontwikke
lingshulp niet de voorwaarde kunnen 
verbinden, dat de overeenkomst van 
augustus 1962 zonder bloedvergieten 
wordt nagekomen? En wat doet onze 
partij aan dit onrecht???
Ermelo G. W. Hoogenboom

ONTWIKKELING 
IN NIGERIA 
VERONTRUST 

REGERING
De regering heeft met grote verontrus
ting ervan kennis genomen, dat de re
gering van Nigeria haar instemming 
heeft onthouden aan het laatste voor
stel van het Internationale Roode Kruis 
voor het vervoer van voedsel en medi
camenten naar streken in Nigeria w^ar 
ernstige tekorten bestaan.
Dit antwoordt minister-president De 
Jong, mede namens de minister van 
Buitenlandse Zaken op de eerste vraag, 
die de heren Boot (K.V.P.), Boersma 
(A.R.P.) en Tilanus (C.H.U.) op 14 au
gustus heben gesteld inzake belemme
ringen bij de hulpverlening aan Biafra. 
Uit de beantwoording blijkt verder, dat 
de regering in de afgelopen weken her
haaldelijk over het vraagstuk van de le
niging van de nood der burgerbevol
king in Nigeria via diplomatieke kana
len contact met de Federale (Nigeriaan- 
se) regering heeft opgenomen.
Terstond na het bekend worden van de 
beslissing van de Nigeriaanse regering, 
heeft zij opnieuw, via haar ambassadeur 
een dringend beroep op deze regering 
gedaan om naar vermogen het Interna
tionale Roode Kruis in staat te stellen 
de noodlijdende bevolking te helpen.
De vragenstellers hadden ook gevraagd 
naar de bereidheid van de Nederlandse 
regering tot het nemen van initiatieven 
eventueel in het verband van de E.E.G. 
(Nigeria is daarmee geassocieerd) en van 
de 'Verenigde Naties om te komen tot 
een doeltreffende hulpverlening.
De regering deelt mee, dat zij op het 
ogenblik in overleg met enkele andere 
regeringen onderzoekt of en zo ja, wel
ke verdere stappen gedaan kunnen wor
den om te bevorderen, dat aan de 
slachtoffers in Nigeria op doeltreffende 
wijze hulp wordt verleend.

N.V. Aannemers- en 
Handelsbedrijf

V A N  O O R D
Hoogstraat 73 a - Tel. 444 
Werkendam

Rijswerken - grondwerken - asfaltwerken

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
•51̂ geldleningen en hypotheken

financiering van auto’s, caravans 
en boten
verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor overheids
personeel)
is het adres

*

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Tel. 01850 - 51807________________

H. Struik en Zoon N.V.
Fabriek van dekkleden 
en tenten

Imp. Groothandel scheeps- en 
aannemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden.

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970
FIRMA C. VERMEER EN ZOON’S

fabrieken voor gebogen hout
Telefoon 01894 - 230
OUDERKERK AAN DE IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en fauteuils Armleggers.
Kappen - Regels - Sttilen. enz. enz.

FA. H. J. W IBBELIN K& ZN .

Goors Overslag- en 
Transportbedrijf

N.V. AUTODIESELSERVICE 

SCANIA VABIS - GOOR
Telefoon (05470) 2963 - 2476 - 2577

Studeer PBNA
neem
gedecideerd 
de kop

,We weten het allemaal: vanzelf draaien de wielen niet. Daar moet wat voor ge- 
Óöln worden. En wie meer doet dan een ander, gaat harder. Wint de race. Grijpt 
de beloning van een goede toekomst.
Bent ö dat - die vechter, die harder vooruit wil ? Die verder wil komen ? Dan 
vindt u PBNA aan uw kant. Om u te helpen. Te leiden. Te sturen. Te inspireren. 
Tot aan de eindstreep.
Ên na de eindstreep? Na het PBNA-dipIoma of een ander erkend examen gaan de 

deuren wijd voor u open I Deuren die anders (en voor anderen) gesloten blijven. 
VVant dit weet iedereen: dat de man met veel kennis veei waard is in de wereld- 
yan-morgen.
^Studeren met PBNA: voortgaan waar uw vooropleiding ophield, doorbouwen 
waar uw talent het aangeeft, voortsturen waar u in uw werk-alléén nooit zou 
,tomen. PBNA laat u kiezen uit zeven richtingen; Werktuigbouw, elektrotech
niek, elektronica, procestechniek en chemie, bouwkunde, weg- en water
bouw, organisatie en administratie. En daarin dan 1300 gespecialiseerde cur
sussen. Eén daarvan is de üwe. Welke - dat ontdekken wij samen. U en uw 
persoonlijke PBNA-studie-adviseur.
Neem gedecideerd de kop en vraag inlichtingen bij PBNA.

KONINKLIJK TECHNIC

(lem I fg ig g jj

PBNA

CfKcnu uw
VBsIngel 541 • Arnhem |

u .ui ijK Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen.

NAAM- EN 
NUMMERPLATEN
m  DIVERSE UITVOERINGEN
Aanduidingen speciaal voor 
kantoorgebouwen. ziekenhui
zen enz.
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren, gevellet- 
ters, graveerwerken.
ZUID NED NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G. TER VEEN 
GELEEN

Graal Huyniaan noek Markt 
Tel 04494 ■ SSSS*

MITGLIEDDER
1

c»o os A z
(/>

OftAVEU^

P A T E N T O C E A N
E , ■ WERELDWIJD TOEGEPASTE '

A P P E N D A G E S
-''V;'EN .• '■.-v-.,-
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W aarom ?
Waarom Tsjechoslowakije wel en 
Romenië niet?” Onder deze titel 
schrijft drs. R. Th. Jurrjens op 
pag. 6 en 7 over de achtergron
den van de huidige gebeurtenis
sen in Tsjechoslowakije.

Ook terug van de manoeuvres?
(Reporter, Praag 31-7-'68)

W idek o v e r . . .
In het nieuwe politieke seizoen 
kunt u op pagina 2 weer regel
matig lezen wat Widek over ver
schillende dingen te zeggen heeft. 
Vandaag heeft hij het over Een 
goede zaak.

Subsid ie
Is subsidie aan politieke partijen 
gewenst? Over deze vraag wordt 
verschillend gedacht. De komen
de weken kunt u hierover in N.G. 
lezen. In dit nummer op pagina 5 
een eerste artikel van dr. W. de 
Kwaadsteniet.

Uppsala
Op pagina 8 vindt u een derde 
artikel van prof. dr. C. van der 
Woude over de assembleé van 
de Wereldraad van Kerken in 
Uppsala.

Bejaarden
De heer J. J. G. Boot oud-burge- 
meester van Hilversum belicht op 
pagina 9 een aspect van het be
jaardenprobleem en wel de huis
vesting van bejaarden.

Lu iste r
Donderdag 5 september spreekt 
dr. W. de Kwaadsteniet, secreta
ris van de A.R.P., voor de radio. 
Luister dan van 18.20— 18.30 uur 
naar Hilversum II (298 m).

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

HOOFDPIJN POEDERS 
KIESPIJN poeders

w e rk e n  y e rra s s e n d

Mr. B. W. BIESHEUVEL TIJDENS DEBA T

OVER TSJECHOSLOWAKIJE IN DE TWEEDE KAMER

INTERNATIONALE
SAMENLEVING
GEBASEERD OP
MACHTSVERHOUDINGEN
IS ONCHRISTELIJKE CONSTRUCTIE
„In het Russische blad de Prawda 
van 21 augustus staat het volgende 
te lezen; Tass — dat is het officiële 
Russische persagentschap — is ge
machtigd mede te delen, dat de 
party- en regeringsleiders van de 
Tsjechoslowaakse socialistische re
publiek de Sowjetunie en de ande
re geallieerde staten hebben ge
vraagd het broedervolk van Tsje
choslowakije dringend te hulp te 
komen, daarbij inbegrepen militai
re hulp.
De reactie daarop van het Tsjechi
sche volk, waarvan de radio, de te
levisie en onze pers ons op indruk
wekkende wijze in kennis heeft ge
steld, heeft daarop antwoord gege
ven, en een afdoend antwoord, dat 
deze verklaring in het juiste licht 
heeft doen stellen. Er is ook een 
reactie geweest van het Nederland
se volk. Er was een hartverwar
mende en verheugende mate van 
eensgezindheid onder het Neder
lands volk in al zijn verscheiden
heid bij het uiten van de gevoelens 
van verontwaardiging en afschuw 
over deze aanval, deze agressie van

de Sowjetunie, Bulgarije, de
D.D.R., Hongarije en Polen op 
Tsjechoslowakije.”

Met deze woorden begon mr. B. W. 
Biesheuvel op dinsdagmiddag 27 aug. 
zijn betoog, mede namens C.H.U. en
K.V.P., bij het debat naar aanleiding 
van de regeringsverklaring met be
trekking tot de gebeurtenissen in 
Tsjecho-Slowakije.
De heer Biesheuvel sprak zijn waar
dering uit voor de activiteiten door de 
regering ontwikkeld en voor de snelle 
en doeltreffende informatie.
Spr. vervolgde hierna:
„Wij sluiten ons nu geheel en al aan 
bij de duidelijke, scherpe en niet voor 
tweeërlei uitleg vatbare veroordeling 
door de regering van het optreden van 
de Sovjet-Unie, Bulgarije, de DDR, 
Hongarije en Polen tegen Tsjecho- 
Slowakije.
Het kan, wat ons betreft, trouwens 
moeilijk scherp genoeg worden ge
zegd.
Met de Regering prijzen wij de hou
ding van het Tsjechische volk, de 
weerbaarheid en de moed van de 
Tsjechische jeugd, de onverschrokken
heid van de mannen en vrouwen, die

het vrije woord in geschrift, via radio 
en televisie wisten en weten te bren
gen.”

Scheiding
De heer Biesheuvel ging vervolgens 
nader in op de situatie zoals die in 
Europa is ontstaan na de laatste we
reldoorlog.
Er is in Europa een scheiding ontstaan, 
welke een fundamenteel en diep in
grijpend karakter draagt. Sinds 1945 
is Europa als stuwend centrum in de 
wereldpolitiek uitgeschakeld. De Ver
enigde Staten van Amerika en de 
Sowjet-Unie hebben het ontstane va
cuüm opgevuld. Deze beide machten 
verschillen zo wezenlijk, dat de kloof 
die door Europa loopt daardoor zo’n 
ingrijpend en dynamische karakter 
draagt.
„Wanneer sedert 1945 over de Euro
pese vraagstukken wordt gesproken, 
zijn het „Ijzeren Gordijn” en de 
„Berlijnse muur” geijkte termen ge
worden. De kern is, dat de gebieden 
aan weerszijden van dit gordijn en van 
deze muur vroeger in het hart van

Vervolg op pag. 4
Met bloed besmeurde vlag wordt door de straten van Praag gedragen
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EN GOEDE ZAA
In onze partij wordt er — geluk

kig — echt wel wat gedaan. Wij 
vormen in het algemeen geen club 
van stilzitters. Maar — zoals te 
doen gebruikelijk — het kan toch 
altijd wel heter. Het is maar goed, 
dat wij dit zelf ook in de gaten heb
ben. Dan hebben wij tenminste de 
kans, dat wij met nieuw élan weer 
een werkperiode beginnen.
Wij hebben allemaal weer even een 
duwtje nodig na de (betrekkelijke) 
rust van de zomermaanden. Dat is 
althans een zeer menselijk ver
schijnsel en zo zal het u dus ook 
wel gaan.
Op het programma staan (zeer kort 
gezegd); denken, praten, handelen. 
P p alle drie deze punten kan men 
dit seizoen te kust en te keur gaan. 
Dat zal u uit het volgende hopelijk 
duidelijk blijken.

Denkers, praters en 
handelaren
Er is behoefte aan denkers, praters en 
handelarenC!). De denkers houden zich 
bij voorkeur met de politiek bezig. De 
handelaren gooien zich in het alge
meen het liefst op de organisatie. Aan 
beide — de politiek en de organisatie 
— moet de partij zoveel mogelijk aan
dacht besteden. De praters kunnen in 
beide sectoren hun gang gaan. Maar bij 
het organisatorische werk heb je veelal 
toch weer andere praters nodig dan op 
het vlak van de politieke meningsvor
ming.
De een heeft nu eenmaal meer van dit, 
de ander van dat. En het lijkt géén 
overbodige zaak, dat nog eens duide
lijk te zeggen. De politieke denkers en 
praters — als wij dit onderscheid nog 
even mogen aanhouden — moet je niet 
teveel met organisatorische dingen las
tig vallen. En de handelaren in orga
nisatie moet je hun gang laten gaan en 
niet proberen te dwingen tot meedoen 
aan allerlei politieke dsicussies. Het is 
natuurlijk wel een goede zaak wan
neer de denkers en praters over poli
tiek ook eens een keer wat aandacht 
aan de organisatiekant van de partij 
geven en, andersom, de partij-organi- 
satoren wat belangstelling tonen voor 
de politieke meningsvorming. Maar wij 
moeten toch ook het onderscheid in 
geaardheid zien en respecteren.
De een heeft veel meer ervaring en 
kunde in het werven van nieuwe par
tijleden en abonnees op het partij- 
weekblad, de ander heeft zijn hart ver
pand aan het politieke gesprek.

Geen stilzitters
Nu — wanneer wij dan inderdaad geen 
stilzitters zijn — dan is er voor ieder

weer volop werk aan de winkel in de 
komende maanden. Laten wij dus al
lemaal wat gaan doen. Van hier en 
daar is ons al weer gebleken, dat men 
het plaatselijk en regionaal goed wil 
aanpakken; reeds direct aan het begin 
van het seizoen.

Twee projecten
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Met die wens is op het secretariaat 
van de partij en in de Organisatie 
Commissie tijdig rekening gehouden. 
Er zijn twee projecten gepland, voor de 
afwerking waarvan de partij zich plaat
selijk en régionaal (en landelijk) kan 
inzetten door middel van de handela
ren, de praters en de denkers. Het zijn 
de meiningsvorming via nieuwe ge
spreksgroepen en de werving van weer 
nieuwe leden erbij.
Verwacht mag worden, dat de partij 
overal voor een goede afwerking van 
deze beide projecten zal zorgen. Te
meer wanneer men het volgende be
denkt. Dit seizoen hebben wij voor de
ze zaken ruimschoots de tijd. In deze 
periode vallen geen -periodieke ver
kiezingen. Dat is wel het geval in de 
hierna volgende seizoenen 1969/1970 
(verkiezingen Provinciale Staten en 
Gemeenteraden) en 1970/1971 (verkie
zingen Tweede Kamer der Staten-Ge- 
neraal).
Daarom nu veel aandacht en tijd voor 
de ledenwerving en de gespreksgroe
penactiviteit.

Nieuwe leden
De grote landelijke campagne is in de
ze werkperiode — 1968/1969 — gericht 
op het werven van nieuwe leden voor 
de A.R.P. Een goede meningsvorming 
in een zo groot mogelijke kring is van 
een wezenlijk belang in een echte de
mocratie. Waar de invloed van de bur
gers in belangrijke mate tot uitdruk
king kan komen in het meepraten en 
meebeslissen over de formulering 
van politieke programs en over de op
stelling van kandidatenlijsten — via de 
politieke partijen — is het derhalve 
van veel betekenis, dat het aantal par
tijleden zo groot mogelijk is. Zo is dus 
het lidmaatschap in de eerste plaats 
van belang voor elke burger zelf om 
de gelegenheid te hebben zijn gevoe
lens niet alleen te uiten, maar ook tot 
gelding te brengen.

Elk lid telt mee
Daarnaast is het lidmaatschap van zo
veel mogelijk burgers van veel beteke
nis voor de partij. En dat wel in twee 
opzichten. In de eerste plaats doordat 
een visie, welke door velen gedragen 
wordt, meer kans heeft op verwerke
lijking.
In de tweede plaats, doordat elk lid 
meer, ook betekent meer geld voor de 
partij-apparatuur ter verwerkelijking 
van de partijvisie.
Hierover kan nog veel gezegd worden. 
Wij komen op deze en dergelijke pun
ten dan ook stellig in de komende we
ken wel nader terug. Voorlopig is in 
ieder geval duidelijk: elk lid telt mee; 
in meer dan een opzicht. „Elk lid telt 
mee” is nu ook het motto van onze ge
zamenlijke ledenwerfcampagne 1968/ 
1969 in heel het land.

Gespreksgroepen
Wij zijn van oordeel, dat het vormen 
van gespreksgroepen — vooral plaatse
lijk, maar soms ook regionaal — van 
veel belang is voor een eigentijdse wij
ze van meningsvorming in een politie
ke partij. Daaraan zullen wij meer 
aandacht moeten gaan schenken. 
Landelijk is het vormen van gespreks
groepen reeds een aantal jaren gesti
muleerd. Ook dit jaar is er weer een 
centraal punt aan de Orde. Het gaat 
ditmaal over de inhoud van het inte- 
rimrapport van de „18” . Dit rapport is 
in een aantal kiesverenigingen reeds 
globaal besproken, kort na de ver
schijning ervan.
Thans zouden wij gaarne zien, dat het 
interimrapport breed in discussie zou 
komen in alle kiesverenigingen via te 
vormen gespreksgroepen. De discussie

kan thans plaatsvinden aan de hand 
van een opgestelde lijst met een twin
tigtal vragen, waarbij steeds keuze
mogelijkheden worden geboden.

Iedere deelnemer
Het is daarbij de bedoeling — zulks in 
tegenstelling tot hetgeen totdusverre 
gebruikelijk was — dat iedere deelne- 
mer/deelneemster aan een gespreks
groep aan het einde van de discussie 
zijn eigen vragenlijst invult. Tot nu 
toe kwam er één rapport van een 
groep, opgesteld door de rapporteur 
van de gespreksgroep. Het is thans de 
bedoeling, dat de discussieleider aan 
het einde van de.bijeenkomst de inge
vulde vragenlijsten verzamelt. Deze 
worden dan door hem (of door de 
secretaris van de kiesvereniging) ge
zamenlijk doorgezonden naar het par
tij secretariaat in Den Haag.
De nu te Volgen methode en de ge
vonden opstelling van de vragenlijst 
zullen tevens een snellere'verwerking 
van de antwoorden tot een centraal 
rapport bevorderen. Het is de bedoe

ling, dat de vragenlijsten uiterlijk 15 
december a.s. allemaal binnen zijn. 
Het is dus wenselijk, dat de kiesvereni
gingen zo spoedig mogelijk tot de 
instelling van een of meer gespreks
groepen (hooguit vijftien personen per 
groep) overgaan.

Brief Centraal Comité
Deze week is door het Centraal Comité 
aan alle kiesverenigingen een brief 
toegezonden betreffende het thans 
aanvangende seizoen. Daarin is met 
name ook voor de hierboven genoemde 
puntpn aandacht gevraagd. De brief 
bevat ook de nodige bijlagen, zodat 
elke kiesvereniging en centrale volle
dig is georiënteerd.
Er wordt o.a. gewezen op het beschik
baar zijn van twee folders voor de 
werving van leden. De ene heet „een 
goede zaak” en de ander „uw bijdrage”. 
Deze aanduidingen gelden gecombi
neerd eigenlijk voor al het werk, dat 
wij gezamenlijk in de nieuwe periode 
hebben te doen. Immers: „Uw bijdra
ge” is „een goede zaak”.

SANERINGSFONDS VOOR H ET  
MIDDEN- EN  KLEINBEDRIJE

I^e staatssecretaris van Economi- 
sche zaken, de heer Van Son 

(KVP) heeft onlangs een aantal 
mededelingen gedaan over de ont
wikkelingshulp. Deze hulp is een 
van de doelstellingen van de Stich
ting Ontwikkelingshulp en Sane
ring voor het Midden- en Kleinbe
drijf.

Het is een goed zaak dat hieraan aan
dacht wordt besteed omdat de activi
teiten van deze stichting zo wijd mo
gelijk bekend moeten worden. Het aan
tal midden- en kleinbedrijven slinkt 
bij de dag, bij wijze van spreken. Dat 
kan een ongezonde ontwikkeling met 
zich brengen. Landen zonder deze 
groep van zeer actieve burgers zijn 
daarvan het voorbeeld. De distributie- 
ketting zonder dergelijke gezonde be
drijven mist een schakel ten nadele 
van de consument en het totale be
drijfsleven.
Helaas is de voortgang van deze ont- 

' wikkehngshulp nog niet zoals mocht 
worden gehoopt.
Over 1967 en het eerste halfjaar 1968 
zijn er totaal slechts 1363 aanvragen 
om ontwikkelingshulp binnengekomen. 
Ruim 900 van deze aanvragen gaven 
geen gehoor aan een (redelijk) ver
zoek om nadere toelichting. Die aan
vragen moesten daarom (terecht) ter
zijde worden gelegd. Van de ruim 400 
aanvragen die in behandeling konden 
worden genomen zijn er 56 afgewezen. 
Van de overige zijn er nu 58 klaar en 
35 in bewerking.
Van een groot resultaat kan men niet 
spreken. Dat is jammer. Misschien is 
een van de oorzaken waarom er tot nu 
toe zo’n klein aantal aanvragen zijn bin
nengekomen dat de bestaande moge
lijkheden toch nog onvoldoende be
kend zijn. In dat verband is het een 
goede gedachte van de genoemde 
stichting dat besloten is tót het uitge
ven van een brochure waarin de aan
dacht wordt gevestigd op de mogelijk
heden die er zijn om individuele hulp 
te krijgen.
Misschien ook zijn de voorwaarden 
waaronder deze hulp wordt geboden te 
strak gehouden voor de beginperiode. 
Wij kunnen dat niet zonder meer be
oordelen. Dat kunnen de Middenstands
organisaties echter wel. Hun bonden 
met de overkoepelingsorganen zijn

goed uitgerust. Dat is ervaren bij de 
behandeling van de nieuwe omzetbe
lasting!
Wij zouden gaarne het oordeel van de
ze organisaties over dat laatste punt 
vernemen. De hegrotingsbehandeling 
1969 is aanstaande! K.

VERKLARING
ARJOS
Op 21 augustus gaf het dagelijks be- 
stur van de Arjos, naar aanleiding van 
de inval in Tsjechoslowakije de onder
staande verklaring uit:
Het dagelijks bestuur van de Nationale 
Anti-Revolutionaire Jongerenorganisatie 
is vervuld van afgrijzen vanwege de 
brute interventie van Rusland en ande
re leden van het War.schau-pakt in 
Tsjechoslowakije.
Zij acht deze handeling in strijd met de 
beginselen van het internationale recht. 
De kansen op vreedzame coëxistentie 
tussen Oost en West worden bedreigd, 
doordat de leiders van het Oost-blok 
door dit militaire ingrijpen de klok heb
ben teruggedraaid.
Zij doet een beroep op de Nederlandse 
regering deze zaak aanhangig te maken 
bij de Verenigde Naties.

PRINS N.V. - DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

F a b r i k a n t  v a n :
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
T e l e f o o n  0 5  1 9 0 - 2  0 4 3
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*  *  * Uw bijdrage

„Er gaat door onze wereld een roep om verandering, 
om vernieuwing. Het evangelie kan ons leven en 
samenleven vernieuwen en ons inspireren tot een 
concrete vormgeving aan christelijke politiek. Het is 
goed, bp alle beweging, ons dit centrale uitgangs
punt voor ogen te stellen. Het geeft ons partij werk 
perspectief en bezieling”.
Terecht wijst het Centraal Comité hierop in zijn briéf 
aan de kiesverenigingen en centrales in verband met 
de nieuwe periode van werken, welke thans aan
vangt. Bij dat werk gaat het niet om het helang van 
de partij, maar om verbetering, vernieuwing van de 
samenleving. Voor die taak staan wij altijd. Voor die 
taak staat elke generatie. Het gaat er in de politiek om 
een goede kyk te krijgen op de samenleving en om 
wat wij het beste aehten met grote overtuiging naar 
voren te brengen en te trachten te verwerkelijken. 
Daarvoor moeten wij met elkaar van gedachten wtese- 
len. Daarvoor moeten wij onze overtuiging tot uit
drukking laten komen.
Ieder kan wat dat betreft zijn kleine of grote bijdrage 
leveren. Door het lidmaatschap van de partij alleen 
reeds en hovendien door mee te denken, mee te praten 
en mee te beslissen bjj discussies en by het nemen 
van besluiten.
Zo is uw bijdrage ook nu weCr van betekenfe.

☆ Buitenlandse politiek

Wy hebben er geen doekjes om gewonden. Het optre
den van Rusland en de (nog) aan haar onderworpen 
horige vazallen is, zonder excuus, als een afschuwe
lijke daad te brandmerken. Én wy in het Westen 
kunnen in die afzichtelyke situatie op het moment 
geen daadwerkelijke hulp bieden.
Zo is het, reëel gesproken. Laten wij ons zelf niets 
wijsmaken. Enige werkelijke hulp van de zijde van 
de vrije wereld zou erger zijn, ómdat wel vaststaat 
dat dan een wereldoorlog zal ontbranden, waarbij het 
Tsjechfeche volk echter geen baat zou hebben.
Deze constatering brengt ons gemakkelijk tot de con
clusie, dat „het Westen” zich dan maar zo eendrachtig 
en sterk mogelijk moet opstellen tegenover „het 
Oosten”.
Die conelusie is in het licht van de huidige omstandig
heden ni'et van alle grond ontbloot. De barre koude 
wind is immers opgestoken, waarbij geweld en leugen 
schijnen te heersen. De echte vrede raakt hoe langer 
hoe meer uit het gezicht.
Toch vragen Wij ons af — ook onder die omstandig
heden — of het juist zou zyn een buitenlandse politiek 
te voeren die er op uit is de wereld in één of meer 
machtsblokken te verdelen.
Er is immers in het oostblok een duidelijk waarneem
bare drang naar het willen beleven van democratie. 
Ook in het (communistische) socialisme.
Naar het ons voorkomt lijkt het ni'et verstandig, ons 
te laten leiden door een buitenlandse politiek alleen 
op korte termijn — hoe aansprékelyk dat nu ook is. 
Op langere termijn gezien zal die buitenlandse poli
tiek er mee op gericht moeten zijn, die ci'gen, op 
zichzelf verheugende ontwikkeling, binnen dat Oost
blok zelf te bevorderen in plaats van (in feite) in de 
kiem te doen versmoren.

*  ^ ^ ̂ *  Openbaarheid

Een regering heeft de beschikking over een aantal 
vaste colleges van advies en bijstand. Bovendien kan 
voor elke belangrijke zaak een dergclijke commissie 
worden benoemd, of in de vorm van een bijzondere 
commissie maar ook als staatséommissie ad hoe. 
Over de vraag of de adviezen (rapporten) van deze 
adviesinstantie openbaar moeten worden gemaakt, 
bestaat verschil van mening. De regering is van oor
deel, dat de waarde van een advies niet geringer 
wordt als een dergelijk advies pas nadat het stand
punt van de regering bekend I's, openbaar gemaakt 
wordt.
Volgens de regering wordt aan het belang van de 
openbaarheid en de vrije meningsuiting niet tekort 
gedaan door de publikatie van zo’n advies vergezeld 
te doen gaan van het regeringsstandpunt. Eerdere 
publikatie zou de openbare meningsvorming ook op 
minder juiste wijze beïnvloeden.
Wij menen dat dit standpunt, met name als het gaat 
om bijzonder moeilijke problemen, waarby principiële 
kwesties aan de orde komen, niet houdbaar is. Zeker 
— de regering heeft een eigen verantwoordelijkheid. 
Maar openbaarmaking brengt toch niet mee, dat de 
regering de publieke opini'e moet volgen ? Soms is zij 
tot het tegendeel verplicht. Het zou naar ons oordeel 
van groot belang zijn, dat ook in het publikatiebeleid 
van de regering tot uitdrukking kwam dat optaie- 
vorming van het publiek een waardevolle bijdrage 
kan betekenen voor het beleid in het algemeen. 
Prof. De Gaay Fortman, die dit probleem nog eens 
nadrukkelijk aan de orde stelde, heeft daarmee goed 
werk verricht. Het zou van belang zijn, indi'en bij de 
algemene beschouwingen over het beleid 1969 de 
Tweede Kamer dit punt niet liet zitten.

DE PAUS
EN HET GEWETEN
De reacties op de pauselijke encycliek Hu- 

nianae Vitae zijn, voorzover zij in de open
baarheid zijn gekomen, ook in Nederland, mis
schien hovenal in Nederland, overwegend af
wijzend. Verschillende hooggeplaatste geeste
lijken in de r.k. kerk in Nederland gaven hun 
ontstemming en afkeuring reeds te kennen, 
voordat zij de tekst van de encycliek nog on
der de ogen hadden gehad. Dat was vroeger 
ondenkbaar.
Die r.k. protesten hebben in protestantse kring 
veel aanmoediging en waardering gevonden.

Maar wie meent, dat deze protesten liggen in de lijn 
van de reformatie, die vergist zich.
Het is geen reformatorisch verzet, maar eerder vrij
zinnig verzet.

■tTHIJ noemen een voorbeeld, maar nu een uit België.
Prof. dr. J. Ghoos, hoogleraar aan de Katholieke 

Universiteit in Leuven, heeft zich o.a. aldus uitgelaten: 
(Wij cursiveren die zinsneden, die ons beslissend toe
schijnen).
„De Paus legt zedelijke normen vast. Een belangrijke 
vraag, die oprijst is: Welke rol spelen zedelijke 
normen voor de christelijke gewetensvorming ? In de 
christelijke personalistische moraal moet het persoon
lijk geweten uiteindelijk beslissen, wat de mens te 
doen heeft. Iedereen moet dus zelf ontdekken wat het 
meest mensverheffend, meest gemeenschapvormend 
is en wat dus beantwoordt aan Gods wil” .
Deze opmerkingen zijn niet nieuw. Soortgelijke stel
lingen vindt men bij Kant en Rousseau. Kant ver
wonderde zich over twee dingen, over de wonderen 
van de sterrenhemel en over het geweten. Rousseau 
werd lyrisch als hij over het geweten sprak, dat 
onfeilbare, dat zuivere, dat goddelijke geweten.

r\E reformatie heeft het anders verstaan. Zij spreekt 
^  dan ook van een zuiver geweten, van een dwalend 
geweten, van een ruim geweten en een nauwgezet 
geweten. Het geweten kan dwalen. Wie heeft het 
ervaren als Paulus, toen hij op de weg naar Damascus 
de Heer ontmoette ?
En daarom heeft de reformatie nooit gezegd: het 
geweten heeft het laatste, het beslissende woord te 
zeggen. Het beslissende woord spreekt de Hoogste 
Wetgever en wie tegen het gebod ingaat, kan ■ zijn 
geweten toeschroeien. Maar het kan ook gebeuren, 
dat het geweten gaat spreken, gaat waarschuwen. 
Maar niet, doordat dit geweten in zich zelf en uit 
eigen kracht wéét wat goed is en kwaad. Maar omdat 
het geweten ons confronteert met de wet Gods. Het is 
opmerkelijk, dat Luther te Worms volgens de over

levering zeide, dat het niet geraden was iets tegen 
het geweten te doen, maar dat hij tegelijk zich bereid 
verklaarde, zich uit Gods Woord te laten overtuigen.

VT^ERKELLIK reformatorisch zou het r.k. verzet 
''t e g e n  de encycliek zijn, wanneer het zeide: niet 

de paus legt zedelijke normen vast ,maar dat doet Hij, 
die onze Wetgever en onze Rechter is. Wij hebben 
Zijn Woord en dat wijst ons de weg. En met een goed 
geweten kunnen wij door genade wandelen in de weg 
van de gehoorzaamheid aan Gods wet. Waar die 
gehoorzaamheid'doorbreekt, daar spreekt het gewe
ten ons vrij. Waar die gehoorzaamheid wordt gewei
gerd en wij verklaren, zelf wel te zullen uitmaken

DOOR H. ALGRA

wat goed en wat kwaad is, daar begint het geweten 
te waarschuwen.

'T'OEN op de Veluwe sommige christenen de inenting 
of andere voorbehoedmiddelen tegen kinderver

lamming om des gewetens wil niet wilden gebruiken, 
en zich op hun geweten beriepen, hebben wij niet de 
staf gebroken over zoveel achterlijkheid, maar de 
zaak ernstig genomen. Gewetenszaken nemen wij 
altijd ernstig. Dat heeft de A.R.P. in het verleden 
vaak bewezen. Maar wij hebben niet gezegd: nu u 
zich op uw geweten beroept is de zaak af. Maar wij 
hebben gezegd: wij erkennen samen het gezag van 
Gods Woord. Laten wij met uw bezwaren gaan naar 
de . bijbel, om Gods inzettingen te leren verstaan, om 
Gods genade te proeven en om langs die weg te 
vragen, of het geweten 'wel de goede weg heeft gewe
zen.

VI/IJ menen, dat dit reformatorisch is gedacht. Maar 
' '  het verzet in r.k. kringen tegen de Paus ademt 

een geheel andere geest. Het is geen beroep op de 
bijbel. Die bleef dicht. Er was alleen een beroep op 
het geweten, het menselijk geweten, het door de zonde 
overduiteterd geweten. En niet: Uw Woord is my een 
lamp voor mijn voet, mijn pad ten licht om het 
duister op te klaren.

W A A R  H E T  O M  G IN G

Onder Russische leiding hebben vyf tot het Warschau
pact behorende staten een zesde staat, de bondgenoot 
Tsjechoslowakije, overvallen.
Volkenrechtelyk betekent zulks, dat een lid van de 
Verenigde Naties door vijf andere leden van de Ver
enigde Naties militair is bezet. Dat dit een schending 
is van het internationale recht, behoeft niet eens te 
worden betoogd. Het is voor iedereen duidelijk.
Wat was het doel van die onverwachte bezetting ? 
Dat doel  was niet, het Tsjechische vol k te knech
ten. Het doel was, de c o mmu n i s t i s c h e  part  ij 
in Tsjechoslowakije weer in het Russische gareel te 
brengen.
Natuurlijk heeft dat voor het Tsjechische volk gevol
gen. Maar de actie was gericht tegen de communisti
sche partij. Die moest leren, zich te bl i jven gedra
gen overeenkomstig de communistische doctrines, 
zoals die door Rusland worden verstaan.
Het springende punt was het programmapunt van de 
communistische partij in Tsjechoslowakije, meer 
ruimte te maken voor de vrije meningsuiting. Daar
door zou het Tsjechische volk een, weliswaar beperkte, 
mondigheid worden verleend, die het twintig jaar had 
moeten ontberen, doordat de communistische partij 
zich in 1948 meester had gemaakt van de macht.
Het Tsjechisehe volk rook iets van vryheid. Het bleek 
na twintig jaar communistische dictatuur, die soms 
met terreur gepaard ging, geestelijk nog ni'et murw 
gemaakt. En er stonden geen Kadars klaar, als tien 
jaar geleden in Hongarije, om de Russische wensen 
en orders uit te voeren.
De Tsjechische communistische party stelde voorop: 
wij willen trouwe bondgenoten van Rusland b 1 ij v e n.

wij willen in de buitenlandse politiek de oude koers 
b 1 ij V e n varen, maar wij willen in het b i nnen
land meer ruimte voor kritiek en vrije menings
uiting. De Russen vinden die vrijheid een dodelijk 
gevaar, vooral omdat zij zo besmettelijk is.
Het T s j e c h i s c h e  volk wilde verder gaan en 
voelde blykbaar niets meer voor het Warschaupact, 
dat van bondgenoten zeloten maakt.
Maar iedere overeenkomst in Moskou kon en kan niet 
anders zijn dan een overeenkomst tussen commu
n i s t i s c h e  part  ij en en regeringen,  die niet 
op democratische wijze zijn tot stand gekomen. Dat 
geldt zowel van het regime in Moskou als van dat in 
Praag.
Ook in Praag staat de communistische partij op het 
standpunt, dat er maar één party in het land behoort 
te zijn, namelijk de communistische, en dat die partij 
uitmaakt, wie het land zullen regeren. De „wettige 
regering” betekent in Praag, de door de communisti
sche partij gevolmachtigde regering.
Sommigen hebben in hun bewondering voor de moed 
van het Tsjechische volk,  die inderdaad eerbied 
afdwingt, over het hoofd gezien dat Swoboda en 
Dubcek communisten zyn en dat willen blijven.
En daarom wordt bij de genomen en nog te nemen 
beslissingen het volk niet geraadpleegd, maar de 
p a r t ij wel.
De stelling, dat het ging om het recht van het Tsjechi
sche volk,  om over eigen lot te beslissen, is dan ook 
moeilijk verdedigbaar. Het ging over de vraag, of de 
communistische party,  die uit een minderheid van 
het volk bestaat, het voor het zeggen zal hebben, mèi 
of zonder curatele van de Sowjets.
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IN T E R N A T IO N A L E  
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M A C H T S 

V E R H O U D IN G E N  

IS  O N C H R IS T E L IJ K E  

C O N S T R U C T IE

Vervolg van pag. 1
Europa thans aan de periferie, aan 
de buitenkant van twee zo verschillen
de werelden liggen; de communistische 
wereld en de onze.
Midden-Europa behoort zoals wij dit 
■edert de tweede wereldoorlog noemen 
tot de „invloedssfeer” van de Sovjet
unie. Welnu, van de ware aard van 
deze invloed hebben wij al verschil
lende malen kennis kunnen nemen. 
Verleden week is deze ons opnieuw, 
en heel duidelijk, gedemonstreerd. 
Voor al degenen, aan wie de herinne
ringen aan b.v. Boedapest van 1956 
niet meer zo duidelijk voor de geest 
stonden, heeft de nachtelijke invasie 
van de Russische en andere pantser- 
colonnes verhelderend kunnen wer
ken.”

Spr. wees er op, dat de argumentatie 
ter rechtvaardiging van de misdadige 
inval even schaamteloos en leugenachtig 
is als die Hitler Duitsland in 1938 ge
bruikte. Die vergelijking leeft ook bij 
de Tsjechen zelf.
De heer Biesheuvel constateerde, dat 
de politiek van het Kremlin niet wezen
lijk is veranderd sinds 1945.
„Binnen de grenzen van zijn invloeds
sfeer duldt het geen verdere experimen
ten ten aanzien van de vrijheid van de 
mensen in al hun levensuitingen. Sta- 
lins terreur moge dan plaats gemaakt 
hebben voor iets in de richting van een 
soort verlicht despotisme; ontwikke
lingen in de richting van een vrije me
ningsuiting en van een vrije menings
vorm moeten echter worden onderdrukt. 
De vrijheid van het woord durft men in 
Moskou niet aan. Deze vrijheid ziet de 
Sovjet-communistische „establishment” 
als een uiterst besmettelijke ziekte, 
waaraan men zou kunnen bezwijken 
als men eraan blootgesteld werd. De 
machthebbers in Moskou achtten het 
daarom geboden, de zo hoopgevende 
ontwikkelingen die wij gedurende de 
laatste jaren achter het Ijzeren Gordijn 
mochten waarnemen met de macht der 
wapenen terug te dringen of zelfs ge
heel de kop in te 'druken. De innerlijke 
zwakte van een maatschappelijk sys
teem, dat zich niet meent te kunnen 
handhaven bij vrije meningsuiting 
grijpt naar de botte machtsmiddelen. 
Zo is het altijd gegaan, in alle dictatori
aal geregeerde landen.”

Bitterheid
Wat zich in Tsjecho-Slowakije afspeelt 
vormt geen onmiddellijke bedreiging 
voor de wereldvrede, zo wordt verno
men, ' aldus de heer Biesheuvel, maar 
moet deze géruststellende constatering 
ons ook niet met bitterheid vervullen?

„In wat voor wereld leven wij?
Toch in een wereld waarin een groei
end internationaal soUdariteitsbesef 
broodnodig is geworden in een wereld 
waarin dit gelukkig ook in steeds bre
dere kring wordt begrepen; al gaat dit 
proces nog langzaam, té langzaam.

Met de regering was spr. van oordeel, 
dat het van belang is dat de Veilig
heidsraad zich heeft beziggehouden met 
de gebeurtenissen in Tsjecho-Slowakije. 
kije.
„Het debat in de Veiligheidsraad heeft 
nog eens duidelijk aangetoond, welk 
een dringende noodzaak het is, dat ook 
van uit Nederland, uit de landen, die 
ernst willen maken met de internatio
nale rechtsbedeling met grote kracht

MOTIE
Aan het begin van zijn rede 
diende mr. Biesheuvel namens 
alle partijen, met uitzondering 
van de beide Boerenfracties en 
de C.P.N. de volgende motie in;

De Kamer,.
gehoord de regeringsverklaring over de 
bezetting van Tsjechoslowakije door de 
Sowjetunie, Bulgarije, de DDR, Hon
garije en Polen.
stelt vast dat dit optreden in flagrante 
strijd is met het handvest der Ver
enigde Naties en met het recht van elk 
volk op zelfbeschikking in vrijheid, 
veroordeelt deze aanslag op de onaf
hankelijkheid van Tsjechoslowakije en 
betuigt haar solidariteit met de bevol
king van Tsjechoslowakije in haar ver
zet tegen deze onderdrukking, 
en gaat over tot de orde van de dag.
De Kamer nam deze motie zonder hoof
delijke stemming aan. Alleen de com
munisten wensten aantekening dat zij 
tegen waren.

ons medeleven wekt, maar dat wy ons 
daarover niet of slechts in beperkte 
mate rechtstreeks mede-verantwoorde- 
lijk zouden achten.
Maar er is natuurlijk verschil — en in 
de praktijk helaas een hemelsbreed 
verschil — tussen onze wil medever
antwoordelijk te zijn en aan deze me- 
de-verantwoordelijkheid metterdaad 
een reële inhoud te geven. De stroom 
van betogingen — mi eens vóór dit, dan 
weer tégen dat — die in onze westerse 
landen het straatbeeld zozeer hebben 
verlevendigd, zijn stellig niet zinloos, 
maar wel onvoldoende. Wij zullen ter
dege moeten beseffen, dat als wij onze 
wil, gericht op medeverantwoordelijk
heid voor wat er in de wei-eld gebeurt, 
willen omzetten in een daadwerkelijk 
beleid, waarmede in de wereld reke
ning moet worden gehouden, de vrije 
westelijke wereld en in het bijzonder 
de landen van West-Europa niet langer 
mogen verzaken aan wat wij ook van-

wereldeonstellatie — onmisbaar is. 
Dat gezegd zijnde rijst wel de vraag, 
of na de onverhoedse aanval op 
Tsjecho-Slowakije en met een wel
licht permanente militaire bezetting 
van dat land onze veiligheid in West- 
Europa voldoende beschermd mag 
worden geacht.
De,regering spreekt over herwaarde
ring van onze positie, indien de gewij
zigde militaire verhoudingen aan de 
oostgrenzen van West-Europa een 
meer permanent karakter zouden 
krijgen. Ik zou het op prijs stellen als 
de Regering hierop nog wat nader zou 
kunnen ingaan en met name nog iets 
zou willen zeggen over het veilig
heidsaspect. Wanneer er van herwaar
dering sprake is, neem ik aan dat de 
regering vooral het oog neeit op het 
politieke aspect en de politieke ont
wikkelingen, die zich in de komende 
maanden nog, kunnen voltrekken”.
De heer Biesheuvel besloot;

blijvend wordt gestreefd naar verster
king van het gezag van de Verenigde 
Naties. Solidariteit speelt in toenemende 
mate ook een rol, wanneer wij het 
vraagstuk van de ontwikkelingslanden 
bezien. Tegelijkertijd weten wij, dat het 
beleid dat de rijke landen op dit ge
bied voeren zich verder en in veel nau
wer onderling verband zal moeten ont
plooien. De groeiende solidariteit met 
de arme landen vereist een groeiende 
solidariteit tussen de rijken om in over
leg met de armen op effectieve wijze 
hulp te kunnen bieden.
En in een wat kleiner kring; de Euro
pese samenwerking. Deze heeft in de 
afgelopen tien jaar belangrijke voort
gang gemaakt maar tegelijkertijd we
ten wij, dat er nog sterke krachten le
ven — buiten Nederland overigens — 

die zich aan verkalkte nationale as
piraties vastklampen. Deze zullen door
broken moeten worden wil er ooit van 
een waarlijk Europese solidariteit spra
ke kunnen zijn.
Noodconstructie
Welnu, in deze wereld is het onaan
vaardbaar te achten, dat het onmisbaar 
geworden solidariteitsbesef voor onnze 
medemens buiten de eigen beperkte na
tionale grenzen zou moeten afketsen op 
geografisch volstrekt willekeurig, his
torisch bepaalde invloedssferen.
Een verdeling van onze wereld in en
kele invloedssferen op grond van 
machtsverhoudingen is op zijn allerbest 
een noodconstructie. Wij mogen er 
nooit op koersen in ons beleid op lange
re termijn. Het is volstrekt strijdig met 
de hoogste beginselen waarop o.i. een 
samenleving gegrondvest moet zijn. 
Wat wij nationaal nooit meer zouden 
willen aanvaarden, moet ook interna
tionaal worden afgewezen. Een inter
nationale samenleving, gebaseerd op 
louter machtsverhoudingen, moet ook 
en vooral als een on-christelijke con
structie worden beschouwd. Onaan
vaardbaar acht ik het, indien wij er 
blijvend in zouden berusten het lot 
van onze Europese medemens achter 
het Ijzeren Gordijn te blijven beschou
wen als een zaak ui,; een andere in
vloedssfeer, uit een andere wereld, niet 
de onze. Onaanvaardbaar zou ik het 
vinden, indien zijn lot, zo nodig, wel

Dubcek in Cierna sprekend met bevolking

daag als hun eerste verantwoordelijk
heid blijven zien; de vestiging van een 
hechte gemeenschappelijke verant
woordelijkheid voor de grote politieke 
vraagstukken in onze wereld. Naast 
het immense vraagstuk van de ont
wikkelingslanden zie ik de verhouding 
tot de communistische landen daarvan 
als één van de belangrijkste.
De reaUteit gebiedt ons te erkennen, 
dat wij dit doel — reeds in het begin 
van de vijftiger jaren gesteld door en
kele van Europa’s beste staatslieden — 
nog allerminst bereikt hebben. Maar 
daarom is het allerminst irreëel!
Het heeft niets van zijn betekenis ver
loren.- Integendeel, de feiten verlenen 
het een steeds groeiend gewicht, dat 
wij in de vrije .wereld en in het bij
zonder in West-Europa tot een ver
gaande samenwerking komen.
Vrijwel alle belangrijke concepties in 
de politiek hebben soms lange jaren 
op hun verwezenlijking moeten wach
ten.

Solidariteit
De politiek der „Real politici” daaren
tegen heeft ons werelddeel verschillen
de malen in de diepste ellende gestort. 
Wanneer bijvoorbeeld sómmige staats
lieden (buiten Nederland) in onze da
gen menen, elk voor zich een Oost- 
Europa-politiek te moeten voeren, dan 
bewijzen zij Europa zowel aan deze als 
aan gene zijde van het IJzeren Gordijn 
— daarvan ben ik overtuigd — de 
slechtst denkbare dienst”.
,,Wij bepleiten daartegenover een 
ki'achtige ontwikkeling en ontplooiing 
van de solidariteit in de westelijke lan
den en in het bijzonder in West-Suro- 
pa, hetgeen een uitsluitend negatieve 
afweerhouding tegenover Oost-Europa 
uitsluit. Is het trouwens niet zo, dat 
de ontwikkeling in West-Europa, hoe 
onvolledig ook, zijn uitwerking op 
Oost-Europa reeds niet heeft gemist?” 
Vervolgens vroeg de heer Biesheuvel 
aandacht voor onze veiligheid;
„Onze fracties hechten eraan voorop 
te stellen, dat zij mét de legering van 
oordeel zijn, dat de N.A.V O — en ik 
zeg met nadruk erbij; in de huidige

„De Zuidslavische communist Djilas, 
bekend om wat hij heeft geschreven 
en om de jaren die hij daarvoor in de 
gevangenis heeft doorgebraeht, schreef 
tien jaar geleden over dé vrijheid het 
volgende:
„In communistische stelsels is"de vrij
heid het gewichtigste economiscne 
en algemene probleem geworden” .
Hij kon het weten; hij heeft het zelf 
ook ervaren. Wij weten het nu ook” . 
„De agressie van de Sovjet-Unie c.s. ge
richt tegen een bondgenoot, kwam niet 
voort uit een militaire bedi’eiging. 
Geen sprake van! Het is eerder een 
aanval op de vrijheid, die in het com
munistische geregeerde Tsjecho-Slo
wakije aarzelend begonnen, steeds 
breder om zich heengreep, vooral ook 
dankzij de schrijvers, dankzij de man
nen van de wetenschap en kunst en 
dankzij de journalisten.
Wij zien nu ook, dat de razzia’s in 
Praag zich in de eerste plaats begon
nen te richten op de intelligentia.
Het valt zeer te betwijfelen, of we
zenlijke, echte vrijheid zich echter wel 
ooit laat bedwingen door dictatuur, 
militaire macht en geheime staatspoli
tie.”

De heer Biesheuvel merkte op, dat 
er ook binnen de grenzen van de .Sov
jet-Unie symptomen merkbaar zijn 
van een verlangen naar vrijheid. 
„Sacharow, Russisch atoomgeleerde 
schreef in zijn bekend memorandum: 
„Geestelijke vrijheid is voor de men
selijke samenleving onontbeerlijk” .
Hij oefende uiterst scherpe kritiek uit 
op het beleid van de Sowjet-regering 
in het Midden-Oosten en het positie 
kiezen tegenover Israël.
Vrijheid is voor de mens een kostelijk 
goed, indien wij ons althans van onze 
afhankelijkheid diep bewust zijn. Of 
anders gezegd, zoals het staat vermeld 
in de conclusie van de pauselijke en
cycliek Populorum Progressio:
„Zeker de mens kan de aarde organi
seren zonder God, maar zonder God 
kan hij per slot van rekening de aarde 
slechts organiseren tegen de mens”.
Dit geldt juist en vooral ook in de po
litiek, want daar organiseren wij de 
samenleving”.
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OVERHEIDS
SUBSIDIE
AAN
POLITIEKE
PARTIJEN
DOOR Dr. W . de KWAADSTENIET

H e t  vraagstuk van overheids
subsidie aan politieke partijen 

staat in ons land niet in het mid- 
delpunt van een algemene belang
stelling.
Niettemin is er wel een regelma
tige aandacht voor subsidie, welke 
op enigerlei wijze politieke partijen 
ten goede zou komen. Die aandacht 
is er in ieder geval zo nu en dan in 
politieke kringen en in de pers. Dat 
openbaart zich zodra ergens sug
gesties in de richting van subsidie 
aan politieke partijen worden ge
daan, zowel in het binnenland als 
buiten onze grenzen. Dan leeft de 
discussie weer even op, om echter 
even snel weer weg te hebben.
Zo zijn er in de meeste bladen reac
ties geweest op de voorstellen tot en 
de realisering van subsidie aan poli
tieke partijen uit de staatskas in de 
Duitse Bondsrepubliek en in Zweden. 
Persreacties zijn er eveneens geweest 
naar aanleiding van suggesties uit de 
kring van de K.V.P. om tot verlening 
van overheidssubsidie aan politieke 
partijen over te gaan. Tot een echte — 
laat staan diepgaande — gedachten
wisseling is het in ons land niet of 
nauwelijks gekomen.
Gedachtenwisseling
Dat is ook niet het geval geweest naar 
aanleiding van de dit onderwerp be
treffende stellingen van Boukema on 
mij, geponeerd toen wij elk onze dis
sertatie verdedigden aan de Vrije Uni- 
versiteit te Amsterdam. Die stellingen 
zijn overigens wel hier en daar in de 
pers vermeld. Maar een reëel gesprek 
is er niet door op gang gekomen.
Dat dit niet gebeurde naar aanleiding 
van de stelling van Boukema lag wel
licht nog weer meer voor de hand dan 
dat de gedachtenwisseling achterwege 
bleef naar aanleiding van mijn stelling. 
Immers, wie de schaarse verhalen in 
de kranten van de laatste jaren na
gaat, komt al gauw tot de ontdekking, 
dat men er in de pers in het algemeen 
niet veel — zo niet niets — voor voelt 
om subsidie aan politieke partijen te 
bepleiten. En men kan derhalve beto
gen, dat er weinig behoefte 'aan be
stond om de stelling van Boukema — 
„Subsidiëring van politieke partijen 
door de overheid betekent een gevaar 
voor de goede werking van een parle
mentaire democratie” — nog eens te 
gaan. ontleden, althans te bespreken. 
Gezien hetgeen hiervoor is opgemerkt 
over de algemene strekking van de 
artikelen in persorganen, had het daar
entegen dan eerder voor de hand ge
legen, indien op mijn stelling was ge
reageerd.
Mijn stelhng — „In beginsel is over
heidssubsidie aan politieke partijen 
aanvaardbaar” — gaat immers recht
streeks in tegen de stelling van Bou
kema en de hiervoor bedoelde artike
len in de pers.
Het is niet gebeurd, en men kan na
tuurlijk zeggen: och, het zijn maar 
stellingen van eenlingen.

Op gang brengen
Naar aanleiding van mijn stelling 
schreef „De Tijd” van 17 mei j l. onder 
meer: „Met deze mening is hij een bui
tenbeentje in zijn kring, die liefst van 
eigen middelen rondkomt” . Naar aan

DISCUSSIE
De commissie van redactie van „Nederlandse Gedachten” heeft dr. P. J. 
Boukema en dr. W. de Kwaadsteniet bereid gevonden in ons blad het 
gesprek op gang te brengen over de vraag: al of niet overheidssubsidie 
voor politieke partijen.
Dr. Boukema is o.a. lid van het Centraal Comité, lector in de rechtsweten
schap aan de faculteit der sociale wetenschappen aan de Vrije Universiteit 
en lid van de Provinciale Staten van Noord-Hofiand.
Dr. De Kwaadsteniet is o.a. secretaris van het Centraal Comité en lid van 
de Rijnmondraad.
Dr. Boukema promoveerde in 1966 aan de Vrije Universiteit op een proef
schrift „Enkele aspecten van de vrijheid van meningsuiting in de Duitse 
Bondsrepubliek en in Nederland”. Een van zijn stellingen luidde: Sub
sidiëring van politieke partijen door de overheid betekent een gevaar 
voor de goede werking van een parlementaire democratie”. Dr. De Kwaad- 
steniel promoveerde op 17 mei 1968 eveneens aan de Vrije Universiteit op 
een proefschrift, getiteld „Het recht van Kamerontbinding”. Een van de 
stellingen bij zijn proefschrift luidde: „In beginsel is overheidssubsidie aan 
politieke partijen aanvaardbaar”.
De heer De Kwaadsteniet schrijft hiernaast een algemeen oriënterend 
verhaal. Volgende week belicht hij de pro-argumenten. In het nummer van 
14 september a.s. brengt de heer Boukema de argumenten contra nader 
voor het voetlicht.

leiding van deze zin valt nog wel het 
een en ander op te merken. Dat doe ik 
dan ook gaarne in mijn tweede verhaal. 
Nu alleen dit: het is thans nog steeds 
de vraag of ik inderdaad in A.R. kring 
terzake (nog) een buitenbeentje ben. 
Gedachten ontwikkelen zich, zij het 
soms langzaam. Verder is er nog een 
heel verschil tussen „ergens niet tégen 
zijn” en „ergens niet warm voor lo
pen” . Ik ken zeker wel enige persone.n 
uit onze kring, die tot voor enkele ja
ren, tot voor kórt of tot dusver er niet 
voor waren c.q. er tegen waren. De 
vraag of dat zo blijft na een goed van 
alle kant bekijken van de zaak, is daar
mede nog niet beantwoord. Voor het 
op gang brengen van een gesprek over 
deze materie willen Boukema’s en mijn 
artikelen een eerste aanzet zijn. Ik 
wil tenslotte in dit verband nog wel 
bekennen vroeger meer gevoeld te 
hebben voor de contra- dan voor de 
pro-argumenten.

Wij doen er goed aan terzake van het 
vraagstuk van overheidssubsidie aan

Dr. W. de Kwaadsteniet

politieke partijen ook even buiten ons 
land te kijken. Volgens desgevraagd ter 
beschikking gestelde gegevens wordt 
geen overheidssubsidie aan politieke 
partijen verleend in de Verenigde Sta
ten van Amerika, Engeland, Italië, 
Frankrijk, België, Noorwegen en Dene
marken. 1)
Nu zijn echter de situaties, waarin de 
politieke partijen in de diverse landen 
verkeren, soms zeer verschillend; zowel 
verschillend van die in ons land als ook 
onderling. Hierbij spelen o.a. bijvoor
beeld een belangrijke rol de bijdragen, 
welke al of niet en in verschillende 
mate, aan politieke partijen gegeven 
worden vanuit het bedrijfsleven en van 
de kant van de vakbeweging. Daarnaast 
is een belangrijk punt de mate waarin 
al of niet overheidsgelden beschikbaar 
worden gesteld voor staven en adviseurs 
van de volksvertegenwoordiging als zo
danig en/of van de daarin vertegen
woordigde parlementsfracties (c.q. frac- 
tie-bureaux).

Zweden
Zweden 2) kent sinds enkele jaren 
overheidssubsidie voor politieke partij
en. Op 15 december 1965 werd door

het Zweedse parlement een voorstel 
van de regering tot verlening van 
financiële steun aanvaard.

Het uitgangspunt was oorspronkelijk 
het verlenen van financiële steun aan 
de pers. Van de ongeveer tweehonderd 
in ,1940 in Zweden bestaande bladen, 
waren er nog maar ruim honderd over
gebleven.

De teruggang in de verscheidenheid 
der voorlichting gaf de regering aan
leiding een studiecommissie in te stel
len. Deze commissie kwam na ander
half jaar studie tot de conclusie, dat 
een subsidie van in totaal 25 miljoen 
kronen per jaar nodig zou zijn. De 
vraag was hoe die steun te verlenen 
zonder mogelijk gevaar voor de vrij
heid van de pers en de journalisten. 
Aangezien in Zweden 85 % van de 
kranten min of meer aan een partij 
gebonden is, vond men de oplossing 
de verdeling via de partijen te laten 
lopen. (Het comniissie-voorstel bevatte 
een leemte ten aanzien van de onaf
hankelijke bladen. Deze (15%)  halen 
slechts vier procent van de totale op
lage. Daar werd evenwel een oplossing 
voor gevonden). In het uiteindelijke 
regeringsvoorstel ging men nog een 
stap verder door niet meer te spreken 
van steun aan de pers, maar van steun 
aan de politieke partijen. Gesproken 
wordt over de partijen, die „de vrij
heid krijgen de vormen en middelen 
voor hun voorlichtende en mening- 
vormende werkzaamheid te kiezen, 
welke zij het geschiktst achten voor 
het doel” . 'Verwacht werd, dat bij
voorbeeld de sociaal-democraten onge
twijfeld de socialistische , kranten te 
hulp zouden komen en dat de liberalen 
met name zouden letten op de bevor
dering van de opbouw van een hech
tere partijorganisatie.

Het subsidiebedrag werd vastgesteld 
op 60.000 kronen per kalenderjaar per 
Rijksdagmandaat (volksvertegenwoor
diger). Dit betekende voor 1966 in
totaal een subsidie van bijna 23 mil
joen kronen, verdeeld als volgt:

sociaal-democraten . . . .  11.520.000 kr.
liberalen ....................  4.140.000 kr.
conservatieven .............  3.540.000 kr.
centrum .........   3.180.000 kr.
communisten .............  600.000 kr.

22.980.000 kr.

De kroon staat op ƒ 0,70. Het gaat dus 
om een totaalbedrag van ƒ 16.000.000. 
Een beoordeling van deze methode van 
subsidiëring van politieke partijen (en 
pers) en de hoogte der subsidie laten 
wij in het bestek van dit artikel ach
terwege.

Duitse Bondsrepubliek
Met de overheidssubsidiëring aan po
litieke partijen ligt het in de Duitse 
Bondsrepubliek 3) weer geheel anders. 
Tot een uitspraak van 24 juli 1958 van 
het Bundesverfassungsgericht was be
lastingaftrek mogelijk van giften aan 
politieke partijen. Dat werd toen ver
boden.
Het gevolg was een teruglopen van 
de inkomsten van de politieke par

tijen. Merkwaardigerwijze werd bij 
die uitspraak tegelijk gewezen op de 
staatsrechtelijke . weg, welke zonder 
bezwaar zou kunnen worden bewan
deld, de weg van staatsbij dragen voor 
politieke pratijen.

Dit werd in 1961 nog eens onderstreept. 
Sinds 1959 verlenen zowel de Duitse 
Bondsrepubliek als de deelstaten sub
sidie. In 1959 stelde de Bondsrepubliek 
vijf miljoen mark ter beschikking. In 
1962 werd dit twintig miljoen mark. 
In 1965 kwam het voorstel tot een be
drag van 38 miljoen DM.

Over deze staatsfinanciering is heel 
wat gediscussieerd in de Duitse Bonds
republiek. Inmiddels diende als uit
vloeisel van artikel 21 van de Grond
wet van de Bondsrepubliek nog steeds 
een wel op de politieke partijen tot 
stand te komen. Dat is dit jaar (1968) 
gebeurd. In de wet op de politieke par
tijen („Parteiengesetz” 4) is in de 
paragrafen 18 t/m 22 een regeling op
genomen betreffende vergoeding van 
verkiezingskosten (Erstattung von 
■Wahlkampfkosten). Kort en globaal 
gezegd komt het hier op neer, dat uit 
de staatskas 2,50 DM per kiezer wordt 
beschikbaar gesteld, naar verhouding 
der stemmen over de partijen te ver
delen. Dit komt neer op een totaal 
subsidiebedrag van rond honderd mil
joen DM. (De mark staat op ƒ 0,90.
Het gaat dus om een totaal bedrag van 
ongeveer ƒ 90.000.000).

De verkiezingen vinden ook in de Duit
se Bondsrepubliek om de vier jaar plaats. 
Er kunnen door de in de Bondsdag ver
tegenwoordigde partijen in de tussen 
twee verkiezingen liggende vierjarige 
periode voorschotten worden opgeno
men tot maximaal 10 % (van het bij 
de vorige verkiezingen verkregen be
drag) in het tweede jaar, 15 % in het 
derde jaar 35 % in het verkiezings
jaar.

Wij volstaan met dit globale overzicht. 
In het volgende artikel komen wij op 
de Nederlandse situatie en op hetgeen 
daarin kan overwogen worden terug.

1) Een goed overzicht of een behoorlijke 
documentatie over deze materie schijnt niet 
aanwezig. Het bleek, dat de Nederlandse 
universiteitsbibliotheken en de Koninklijke 
BiblioD eek terzake in feite niets voorhanden 
hebben.
2) Vgl. Subsidie aan partijen, in N.R.C. d.d. 
16-ll-’65; Kranten in nood. Politieke subsi
dies, dr. N* Cramer, in Het Parool d.d. 18- 
l l - ’65; Steun aan partijen, in Utrechts 
Nieuwsblad d.d. 20-ll-’65; Alimentatie van 
partijen, in Friesch Dagblad d.d. 6 -l-’66.
3) Vgl. Wettelijke regeling van het Partij
wezen, prof. inr. L. G. A. Schlichting, in Ka
tholiek Staatkundig Maandschrift d.d. mei 
1958; DM 28 miljoen rijkssteun voor „vor
mende taak’% in Het Parool d.d. 6-3-’65; Par- 
tijsubsidies van de Staat, L. Hanekroot, in 
Het Financieele Dagblad d.d. 31-5-’65; Wenn 
Gelder aus dem Steuersackel in die Kassen 
der Parteien fliessen . . . »  Moral und Recht 
werden nicht verletzt, Gerhard Stoltenberg 
(pro). Der Weg zur Staatspartei, Hermann 
Schmitt-Vockenhausen (contra), in Die Welt 
d.d. 21-4-’62; Staatsgelder für Parteien, Un- 
tersuchung einer Bundestagsdebatte, Dolf 
Sternberger, in de Frankfurter Allgemeine 
d.d. 1-5-1965; Die Finaiizierung der Parteien 
durcli Bonn, in de Neuc Zürcher Zeitung d.d. 
19-7-’68.
4) Drucksache V/1918, Deutscher Bundestag 
- 5, Wahlperiüde.
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DOOR Drs. R. Th. JURRJENS

WAAROM 
TSJECHOSLOWAKIJE 
WEL EN
ROEMENIE NIET?

Russische tanks in Tsjechische steden

De tanks die vorige week Tsjecho- 
Slowakije binnenrolden maak

ten deel uit van de reactie van de 
Sowjet-Unie op het onafhankelijk
heidsstreven van Tsjecho-Slowa- 
kije. Men kan zich afvragen waar
om dit land niet werd toegestaan 
wat Roemenië wel reeds verschei
dene jaren bezit: een vrij grote ma
te van nationale zelfstandigheid.
In dit artikel zullen we proberen 
op deze vraag een antwoord te ge
ven.
Polycentrisme
Het is vooral op het vlak van de inter
nationale betrekkingen dat historische 
trends, die men in de wereld meent ont
dekt te hebben, een belangrijke rol spe
len. Men onderkent een bepaald ont
wikkelingsproces, extrapoleert dit in de 
toekomst en houdt daar op grond van 
de aldus gevormde verwachting reke
ning mee. Men denke bijvoorbeeld aan 
het dekolonisatieproces (overigens 
slechts betrekking hebbend op koloniën 
van het kapitalistische westen): het 
gros van de mensheid is er van over
tuigd, dat de aanwezigheid van Portu
gal in Angola en Mozambique nog 
slechts een kwestie van tijd is. De mar
xist kent zijn „naturnotwendige” over- 
gang van het feodalisme, via kapitalis
me en socialisme naar het communisme. 
De beweging die men in het westen 
aanduidt als polycentrisme zou men 
eveneens als zo’n historische trend kun
nen zien.
Onder de Comintern kwamen van hein
de en ver de diverse communistische 
partijen naar het centrum Moskou om 
rapport uit te brengen, verantwoording 
af te leggen of interne geschillen te 
laten beslechten. En Moskou’s wil was 
wet. Na de tweede wereldoorlog werd 
dit anders. Er kwamen in Oost-Europa 
communistische partijen, die eveneens 
de regeringsmacht veroverd hadden. Al 
of niet met behulp van de Sowjet-bajo- 
netten, hetgeen een groot verschil uit
maakte. Buiten het kleine Albanië be
weerde ook Joegoslavië er op eigen 
kracht gekomen te zijn en Tito meende 
dan ook een eigen politiek, onafhanke
lijk van de Sowjet-Unie, te kunnen voe
ren. In Stalins’ Cominform was er geen 
plaats voor hem. Na de destalinisatie 
in 1956 kregen echter ook de andere 
landen in Oost-Europa neigingen om op 
eigen benen te willen staan. In War
schau kon dit gevaar bezworen worden 
met enkele concessies, terwijl de bewe
ging in Boedapest in bloed werd ge
smoord. Ook de bulten Europa aan de 
macht gekomen partijen — in China,

Noord-Korea, Noord-Vietnam en later 
Cuba — bleken voor de moederpartij in 
de Sowjet-Unie maar moeilijk onder 
controle te houden. Plechtige verkla
ringen (1958, 1961) en propageren van 
principes als het proletarisch interna
tionalisme ten spijt. Steeds meer landen 
benadrukten de mogelijkheid van een 
„eigen weg naar het socialisme” . De 
grote concurrent China had zijn com
munes (de eerste heette Spoetnik om 
aan te geven dat men met de snelheid 
ervan in een grote sprong vooruit het 
communisme zou bereiken) en de Sow
jet-Unie zag zich genoodzaakt haar 
blauwdruk voor de af te leggen weg 
openbaar te maken in de vorm van het 
derde partijprogram van 1961.
Nadat Chroestsjow in juni 1962 Roeme
nië bezocht had begon ook hier het on
afhankelijkheidsstreven op"gang te ko
men en nog onder de oude leider Gheor- 
ghioe Dej koelden de onderlinge be
trekkingen aanmerkelijk af. Onder zijn 
opvolger Ceausescoe ging het niet beter. 
Zo verklaarde deze bij zijn eerste be
zoek aan het Kremlin in september 
1965, dat de communistische partijen 
het recht hadden „hun lijn te definiëren, 
de etappes van hun strijd vast te stel
len en in onafhankelijkeheid en beschut 
tegen elke buitenlandse interventie te 
beslissen over de revolutionaire strate
gie en tactiek”. Moskou berustte en be
nadrukte de versterking van de econo
mische en militaire samenwerking in 
Europa. Roemenië bleef in zijn onaf
hankelijkheid een eenling onder de 
Warschaupactpartners.
Zo drong Novotny, ook in september 
1965 in Moskou, juist bij Brezjnev aan 
op een nauwere verweving van de eco
nomieën van de Sowjet-Unie en Tsje- 
choslowakije, terwijl hij tevens pleitte 
voor een grotere rol van de Raad voor 
wederzijdse economische bijstand, de 
Comecon.

Onstuitbaar
De Tsjechoslowaakse leider bleek zich 
terecht ernstig zorgen te maken over de 
economische situatie in zijn land. Het 
is vooral de economische stagnatie ge
weest, naast de acties van de intelligent
sia, die de zaak aan het rollen gebracht 
heeft. Na de vervanging van Novotny 
als partijleider door Doebtsek op 5 ja
nuari van dit jaar bleek de ontwikke
ling onstuitbaar. Op 10 maart werd de 
twintigste sterfdag van Jan Masaryk 
openlijk herdacht, terwijl de dag er
voor in Praag revisies van de stalinis
tische processen uit de jaren vijftig 
werden aangekondigd. Bij beiden werd 
de nadruk gelegd op de rol van de Sow- 
jet-veiligheidsdienst. Zo er nog twijfels 
in de Sowjet-Unie bestonden, de goed

keuring op 5 april door het Centrale 
Comité van de Tsjechoslowaakse com
munistische partij van het ontwerp- 
actieprogram zal vele zaken duidelijk 
gemaakt hebben.
Zo kon men bijvoorbeeld op het vlak 
van de buitenlandse politiek, natuurlijk, 
naast veel vertrouwde formuleringen, 
lezen: „De CSSR zal haar eigen stand
punt t.o.v. de fundamentele problemen 
van de wereldpolitiek formuleren” en 
„Onze geografische ligging evenals de 
behoeften en mogelijkheden van een in- 
dustrie-land vereisen een actievere Eu
ropese politiek, die gericht is op de ont
wikkeling van wederzijds voordeel 
brengende betrekkingen met alle sta
ten (dus ook de Bondsrepubliek R.J.) en 
internationale organisaties en op de 
verzekering van de collectieve veilig
heid van het Europese continent”. 
Roemenië was geen eenling meer bin
nen het Warschaupact. En met het cen
traal gelegen Tsjechoslowakije erbij 
was het gevaar maar al te duidelijk, dat 
meerdere landen zouden volgen. De er
varingen met Ceausescoe waren niet be
moedigend geweest. Hoewel hij bijvoor
beeld vorig jaar vier maal Moskou be
zocht, bleef hij toch steeds weer spel
breker. Zo weigerde Roemenië Israëls 
ról in het Midden-Oostenconflict te ver
oordelen. Op de Europese veiligheids- 
conferentie te Karlovy Vary in april 
liet het verstek gaan, ook voor de ge
plande grote conferentie te Moskou ter

TDdQ
T Y

JSITAKE PODEPSAL 
2000 SLOV?

Literarchi Listy, Praag 1-8-'68

N.a.v. de nieuwe versie van het plak
kaat van D. Moor uit 1920 (nog afge- 
drukt in februari j.l. in het geïllustreer
de Sowjet-weekblad „Ogonjok” ) ver
scheen in de Pravda van 26 augustus 
het volgende stukje:

„In onze pers werden enkele feiten 
aangehaald, die toonden hoe ver de 
reactionaire krachten gingen in hun 
streven de vriendschap tussen de vol
ken van de Sowjet-Unie en Tsjecho
slowakije te ondermijnen. Wij herinne
ren nog aan een. Bekend en dier
baar is voor de Sowjet-mensen van 
verscheidene generaties het plakkaat 
uit de tijd van de burgeroorlog: een 
soldaat met de militaire muts die met 
de vinger naar ons wüst en vraagt: 
„Heb jij je al als vrijwilliger opgege
ven?”  Hoeveel duizenden gingen er 
niet op de oproep van die soldaat, het 
vaderland, het socialisme verdedigend. 
En kijk na een halve eeuw produceert 
de hand van een of ander dit plakkaat 
weer op de bladzijden van de krant 
„Literarni Listy” , alleen nu met de 
woorden: „Heb jij de „tweeduizend 
woorden”  al ondertekend?”  datzelfde 
contra-revolutionaire program, wat ge
richt was op de vernietiging van de 
communistische partij en dé liquidatie 
van de socialistische veroveringen van 
het Tsjechoslowaakse volk” .

uitbanning van China (welke overigens 
nu wel op zeer losse schroeven is ko
men te staan) voelde het niets. Het bleef 
maar aandringen op een structuurver
andering van het Warschaupact om het 
Sowjet-element terug te dringen.
Het wisselde, tegen de afspraken van 
Moskou in 1966 in, ambassadeurs uit 
met de Bondsrepubliek, hoewel de 
voorwaarden van erkenning van de 
DDR en de Oder-Neissegrens, noch het 
afzien door West-Duitsland van atoom
bewapening vervuld waren. Ook bij 
voorbeeld het feit alleen al, dat er bij 
het bezoek van Brandt in augustus van 
gedachten gewisseld is over dé vervan
ging van NAVO en Warchaupact door 
een structuur, die zowel Oost- als West- 
Europa zou kunnen omvatten, moet 
voor Moskou uiterst verontrustend ge
weest zijn. Hoewel men met de' Verkla
ring van Karlovy Vary vele kanten op 
kan, moeten toch al die bi- en multila-

Drs. R. Th. Jurrjens is wetenschappelijk 
medewerker voor Internationale betrek
kingen aan de Vrije Universiteit, waar 
hij politicologie studeerde. Hij houdt 
zich voornamelijk bezig met het com
munisme en de oost-west-betrekkingen. 
Hij volgde de leergang Internationale 
betrekkingen aan het Genootschap 
voor Internationale Zaken in Den Haag.

terale contacten in Europa door de Sow
jet-Unie met lede ogen zijn aangezien. 
Contacten, die in het kader van de dé- 
tentepolitiek niet alleen door de Gaulle, 
maar door de gehele NAVO als na te 
streven zaken zijn aangeduid.

Uiteraard is de positie van de Bondsre
publiek hierbij van het allergrootste be
lang. Na het loslaten van de Hallstein- 
doctrine werden niet alleen diplomatie
ke betrekkingen met Roemenië aange
knoopt, dit jaar werden na tien jaar on
derbreking ook de betrekkingen met 
Joego-Slavië weer hersteld, terwijl 
Duitsland verder nu in alle Oost-Euro- 
pese landen een handelsmissie heeft. Als 
laatste land was hierbij in augustus van 
het vorig jaar Tsjechoslowakije aan de 
beurt. Een eventuele toenadering tussen 
beide landen zou wt’ uiterst ongelukkig 
zjjn. Roemenië ligt ver in de Balkan, 
maar Tsjecho-Slowakije grenst aan de 
Bondsrepubliek en maakt deel uit van 
de Ijzeren Driehoek (Polen, Tsjecho- 
Slowakfle en de DDR).

De Bondsrepubliek fungeert immers als 
de grote boeman, waarmee de eenheid 
onder de volksdemocratieën bevorderd 
moet worden.

In de Warschau-brief van 15 juli vindt 
men die angst duidelijk terug. Wij cite
ren: „De grenzen van de socialistische 
wereld zijn verlegd naar het centrum 
van Europa, tot de Elbe en het Sudeten- 
gebergte. En wij zullen er nooit mee in
stemmen, dat deze historische verwor
venheden van het socialisme, de onaf
hankelijkheid en veiligheid van al onze 
volken -ich in gevaar zouden bevinden. 
Wij zullen er nimmer mee akkoord gaan, 
dat het imperialisme, hetzij op -vreed
zame cf niet-vreedzame wijze, van bin
nenuit of van buitenaf, een bres zou 
slaan in het socialistische stelsel en de 
krachtsverhouding in Europa in zijn 
voordeel zou wijzigen.” Vreedzame co
ëxistentie mag dus alleen maar voorde
len opleveren.
„Er gaan stemmen op (in Tsjechoslowa
kije) die een herziening eisen van onze 
gezamenlijk overeengekomen politiek 
ten opzichte van de Bondsrepubliek 
Duitsland, ongeacht het feit, dat de 
West-Duitse regering voortdurend een 
koers volgt die vijandig is aan de vei-
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ligheidsbelangen van onze landen. De 
flirtpogingen van de kant van de 
machthebbers in . de Bondsrepubliek 
Duitsland en de revanchisten vinden 
weerklank in de leidende kringen in 
Uw land.” En men somt later de geva
ren nog eens op: „De Bondsrepubliek 
Duitsland, waar de krachten van het 
neo-fascisme toenemen, valt de status 
quo aan, eist herziening van de grenzen, 
weigert af te zien van het streven de 
DDR op te slokken, wil geen afstand 
doen van het kernwapen, en verzet zich 
tegen de voorstellen tot ontwapening.”

Liberalisatie
Een tweede trend welke men kan on
derscheiden heeft niet alleen betrekking 
op de communistische wereld. Wij be
doelen de democratisering. Door het on
derwijs, maar vooral door de nog steeds 
toenemende communicatie (via de me
dia, maar in Oost-Europa ook door con
tacten via het toerisme) is er een drang 
ontstaan naar mondigheid en medezeg
genschap, Establisments wil men open
breken en autoritaire structuren demo
cratiseren. De jeugd, vooral de studen
ten gaan daarbij het luidruchtigst te 
werk. Nu vallen uiteindelijk de proble
men in de toch vrij open en dynamische 
westerse democratieën nog wel mee en 
zijn niet te vergelijken met hetgeen de 
totalitaire regiems in de communisti
sche landen tegemoet kunnen zien. Vei
ligheidsdienst en psychiatrische inrich
ting (kennelijk de positie van het 
dwangarbeiderskamp aantastend) zullen 
in de toekomst steeds minder voldoen.
In Tsjechoslowakije, voor de tweede 
wereldoorlog de enige democratie in 
Oost-Europa, bleek de leiding bereid 
aan de wensen tegemoet te komen. Het 
was daarmee de eerste communistische 
staat ter wereld, die dit experiment 
aandurfde. De positie van de veilig
heidsdienst werd teruggedrongen, de 
pers kon zich steeds vrqer uiten, de or- 
ganisatie-principes van de partij wer
den onder de loep genomen, terwijl de 
positie van de partij zelf ook werd aan
getast, ja, zelfs werd er gesproken over 
het weer toelaten van oppositiepartijen. 
Zo bleek uit een opinieonderzoek van de 
Roede Pravo, waaraan 38.000 lezers 
deelnamen, dat SO"/» van de *.let-leden 
en SÔ/o van de leden der communsti- 
sche partij van mening waren, dat „de 
socialistische democratie” kon worden 
gegarandeerd als de kiezers de keus 
hadden tussen verschillende onafhan
kelijke partijen. Er werd echter niet ge
vraagd of de nieuwe partijen pro. of 
anti-communistisch moesten zijn. Wel 
ontkende het merendeel der niet-leden 
de stelling dat „de communistische par
tij een essentiële voorwaarde voor de 
socialistische democratie is.”
Iets ongehoords in de communistische 
wereld, het zou een grote ideologische 
terugval betekenen, ook een Tito wil 
hier niets van weten.
Het is vooral deze liberalisatie, dit toe
staan van een zekere vrijheid aan „anti
socialistische en contrarevolutionnaire” 
krachten („fascistisch” is wat moeilijk in 
Tsjechoslowakije, dat lag in 1956 in 
Hongarije, tezamen met Roemenië en 
Bulgarije oud bondgenoot van Hitler, 
wat makkelijker) waar de vijf War- 
schaupactpartners zich tegen gekeerd 
hebben. Want ieder voor zich zou onge
twijfeld de invloed ervan vroeg of laat 
ondervinden. Een verdere verbreiding 
van de vrijheidsbacil zou catastrofale 
gevolgen kunnen hebben, niet alleen 
voor een Ulbricht, Een eigen weg naar 
het socialisme akkoord, maar dan wel de 
Sowjet-versie ervan. Hetgeen inhoudt: 
een allesoverheersende positie van de 
partij (leiders) en geen persvrijheid. Dit

is wat de partners in hun brief eisen. 
Fouten en gebreken herstellen — niets 
tegen, de denigrerende benadering van 
het verleden door het Manifest „De 
2000 woorden” echter loopt de spuigaten 
uit. Men is er bijzonder fel op gebeten 
en noemt het het politieke program van 
de reactie „dat een openlijke oproep be
helst tot strijd tegen de communistische 
partij en tegen de grondwettelijke 
macht, een oproep tot stakingen en 
wanorde.”
En men gaat nog even verder:
„Deze oproep betekent een ernstig ge
vaar voor de partij, voor het Nationale 
Front en voor de socialistische staat, het 
is een poging om anarchie te stichten. 
In feite is deze verklaring een organisa
torisch en politiek program van de con- 
tra-revolutie. Niemand mag zich door de 
beweringen van de opstellers op een 
dwaalspoor laten leiden, dat zij het so
cialistische stelsel niet omver willen 
werpen, dat zij niet willen optreden 
zonder de communisten, dat zij de ban
den met de socialistische landen niet 
wensen te verbreken. Dit zijn holle fra
ses, waarvan het doel is het program 
der contra-revolutie te legaliseren, en 
de waakzaamheid van de partij, de ar
beidersklasse en alle werkers af te 
stompen.”
Het pijnlijke daarbij is: dit program 
„werd niet alleen niet afgewezen, maar 
heeft zelfs openlijke aanhangers gevon
den in de rijen van de partij en haar 
leiding, die anti-socialistische leuzen ' 
ondersteunen.” Men concludeert, dat er 
een toestand is ontstaan, die voor een 
socialistisch land absoluut onaanvaard
baar is.
Van liberalisatie is in Roemenië nooit 
sprake geweest. Integendeel zo nationa
listisch men is, zo ortodox communis
tisch is men tevens. De tragiek van 
Tsjechoslowakije is geweest, dat men 
twee doeleinden tegelijk wilde bereiken: 
èn nationale zelfstandigheid èn liberali
satie. Het is de vraag of de leiders het 
anders hadden kunnen doen.

Strategische ligging
Wij hebben reeds gezien, dat het vanuit 
politiek oogpunt voor de Sowjet-Unie 
groot verschil uitmaakt of zij te doen 
heeft met een in de Balkan gelegen 
Roemenië of een centraal gelegen en 
aan West-Duitsland grenzend Tsjecho
slowakije. Zuiver militaire overwegin
gen kunnen dit verschil alleen maar on
derstrepen.
De Sowjet-doctrine blijft er nog steeds 
op gericht om, al of niet in samenhang 
met een nucleair conflict met de Ver
enigde Staten, in een korte (liefst con
ventioneel te houden) oorlog West- 
Europa te veroveren. De uitstekend uit
geruste twintig divisies in Oost-Duits- 
land gelegerd, hebben daarbij tot taak 
de forward strategy verdediging van de 
NAVO te doorbreken, waarbij na ver
overing van het Roergebied de opmars 
naar de Noordzee nog slechts een kwes
tie van tijd is. Het Tsjechische bastion 
is daarbij om twee redenen van belang: 
ten eerste als uitvalspoort en ten twee
de als bescherming van de zuidflank. 
Lang de aanvoerlijnen door Polen (nu 
beschermd door twee Russische divi
sies) moeten alle verdere divisies uit de 
Russische districten komen. Een onaf
hankelijk en onbetrouwbaar Tsjecho
slowakije zou dus niet alleen de doctri
ne, maar ook de strijdkrachten in Duits
land zelf in gevaar brengen. Met be
trekking tot het West-Europese theater 
is daarentegen de ligging van Roeme
nië betrekkelijk onbelangrijk. Voor een 
aanval op de NAVO zuidflank zijn ge
zien het Alpenmassief andere wegen 
beter geschikt.

Economische gebondenheid
Voor een onafhankelijke positie moet 
men als Oost-Europees land niet alleen 
politieke contacten met de niet-commu- 
nistische wereld onderhouden, een eco-

Willen zij het kapitalisme rehabiliteren? 
— Nee, veel erger, het socialisme.
(Mlada Fronta, Praag, 26-7-’68)

Voor de karikaturist van de Izwestija leverde Tsjecho-Slowakije geen extra moeilijkheden 
op. Hij kan kiezen uit twee kwaden; het imperialisme van de dollar en dat van het 
hakenkruis. Onder de eerste categorie vallen de groot-monopolies (uitgezonderd de 
Roerbaronnen, welke onder twee vallen) en gedeeltelijk het Pentagon. De te hanteren 
attributen zijn hier geldzakjes en bommetjes met dollartekens, dikke sigaren en dito 
buiken. Onder de tweede groep vallen het andere gedeelte van het Pentagon, alle 
rechtse politieke stromingen, de Westduitse atoombewapening, het revanchisme en het 
fascisme. Attributen zijn bommetjes met hakenkruistekens, Hitlerkoppen^en -snorren, 
Stahlhelmen, ijzeren kruisen, laarzen, A(toom)-tekens, speknekken maar ook meer 
schonkige figuren. Dat de keuze dit keer viel op Pentabonn lag voor de hand.
Wij mogen nog wijzen op het feit, dat, hoewel ijzeren kruis en Hitlerkop aanwezig zijn, 
van de helm slechts de stormband te zien valt, terwijl hakenkruisbommetjes en laarzen 
geheel onzichtbaar zijn. Nu moge de tekenaar misschien willen beweren, dat deze wel 
degelijk buiten het beeld aanwezig zijn en dat hij nog steeds goed communist is, het is 
de vraag of we nog veel tekeningen van deze Boris Jefimof zullen zien. JammerI

nomische band is evenzeer van belang. 
Op dit punt verschilt de situatie in onze 
beide landen eveneens. Roemenië is in 
wezen nog een agrarische staat, goed 
voorzien van grondstoffen waar het in- 
dustrialisatieproces nog maar pas op 
gang gekomen is. Tsjechoslowakije 
daarentegen kent van oudsher een goed 
ontwikkelde industrie. Voor zowel de 
levering van grondstoffen als de afzet 
van industrieprodukten is het sterk af
hankelijk van de Sowjet-Unie.
Hetgeen de Sowjet-Unie maar al te zeer 
heeft uitgebuit. Het schijnt, dat de kwa
liteit van vele produkten naar westerse 
maatstaven nog steeds te wensen over
laat, zodat de perspéctieven op de we
reldmarkt niet zo gunstig zijn.
Het is interessant, de handel van beide 
landen met de niet-communistische we
reld te vergelijken. In 1958 had 20,8“/o 
van de import en 23.8®/o van de export 
van Roemenië betrekking op niet-com
munistische landen. In 1966 was dit 
respectievelijk 42.8 en 38Vo. Men ziet 
duidelijk dat het onafhankelijkheids
streven ook in de handel tot uitdrukking 
komt. Voor Tsjechoslowakije bedragen 
de cijfers respectievelijk 29.5 en 29.6“/o 
voor 1958 en 29.7 en 29.8®/o voor 1966. 
Geen enkele verandering dus.
Dat de economische stagnatie in Tsje
choslowakije één van de oorzaken is 
geweest voor de koersverandering kwam 
reeds ter sprake. Het is opmerkelijk, 
dat, hoewel de Sowjet-Unie niet 
bereid was grote kredieten te stellen, 
zij anderzijds in de afgelopen maanden 
geen openlijke economische, druk heeft 
uitgeoefend. Het zou trouwens het beste 
middel geweest zijn om het land regel
recht in de armen van het Westen te 
drijven, (en dat betekent hier vooral: 
West-Duitsland).
Overigens heeft het Westen en vooral de 
Verenigde Staten (de kwestie van het 
goud uit de Tweede Wereldoorlog) zich 
zeer terughoudend betoond. Vlak voor 
de invasie waren er geruchten, als zou 
premier Tsemik tegenover een Oosten
rijkse radioreporter het voornemen

kenbaar gemaakt hebben, grote leningen 
bij de Wereldbank te sluiten (hetgeen 
door het Tsjechische persbureau ont
kend werd) en bij Westelijke landen 
(dit had, weer volgens TsTk, slechts be
trekking op particuliere ondernemingen 
in het Westen).
Hoewel er dus voor Tsjechoslowakije 
veel grotere moeilijkheden zijn om de 
weg op te gaan welke Roemenië is inge_- 
slagen, de Sowjet-Unie (en Ulbricht) 
moet zich zeer wel bewust geweest zijn, 
dat vooral West-Duitsland wel eens be
reid kon zijn zeer ver te gaan met zijn 
steun.

Samenvattend kunnen wij zeggen dat, 
gezien de centrale ligging in Oost- 
Europa van Tsjechoslowakije en de na
bijheid van West-Duitsland, gezien het 
gevaar van een verder doorzetten van 
het polycentrïsme in de volksdemocra
tieën, gezien het optreden in de com
munistische wereld van het nieuwe en 
uiterst gevaarlijk geachte verschijnsel 
van de liberalisatie, de Sowjet-Unie 
zich genoopt zag actfef in te grijpen in 
de ontwikkelingen in Tsjechoslowakije. 
Van de afloop van dit conflict hangt 
tevens de positie af van Roemenië, de 
koploper van het polycentrisme binnen 
de volksdemocratieën. Hoewel er hfer 
van liberalisatie nooit sprake is geweest 
en men geografisch veel minder geva
ren biedt, zijn de Roemenen zich hun 
gevaarlijke positie bewust. Zij hebben 
reeds garanties gevraagd, gevrijwaard 
te blijven van militair optreden, daarbij 
verzekerend, dat zo’n optreden onver
mijdelijk op een oorlog zou uitlopen. 
Echter, zolang er een onafhankelijk 
Roemenië bestaat, zolang zal deze onaf
hankelijkheid haar aantrekkingskracht 
blijven uitoefenen op de andere volks
democratieën.
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DE WERELDRAAD VAN KERKEN IN UPPSALA

OP WEG NAAR GERECHTIGHEID
DOOR PROF. DR. C. v. d. WOUDEEN VREDE 

OP INTERNATIONAAL TERREIN
Christelijke politiek

D e  vergadering te Uppsala 
heeft niet alleen aan sociaal- 

economische, maar ook aan inter- 
nationaal-politieke vragen aan
dacht gegeven. Het resultaat is 
samengevat in het omvangrijke 
rapport van sectie IV „Gerechtig
heid en vrede in internationale 
aangelegenheden”. Ook dit rap
port is zo inhoudrijk, dat ik weinig 
meer kan doen dan enkele punten 
memoreren.
Het bijzondere van dit "apport is dat 
het een „inleiding” heeft, waarin over 
christelijke politiek wordt gesproken. 
Het uitgangspunt wordt gekozen in de 
belofte, die het thema van heel de 
conferentie was; „Zie Ik maak alle 
dingen nieuw!” Dank zij deze belofte 
leeft de Kerk in de zekerheid van en 
dfi hoop op een „nieuwe schepping”. 
Dit brengt mee, dat we ons afkeren van 
al wat ons scheidt van Christus en 
onze gehoorzaamheid aan Hem ver
hindert. Ook ons politieke denken en 
handelen wordt hierdoor veranderd. 
Het doel van dit denken en handelen 
wordt wel te doen en mensen te hel
pen. Daar dit eveneens het doel van 
vele niet-christenen is, worden we er 
toe geleid in concrete taken met hen 
samen te werken. Natuurlijk komt dan 
de vraag op, waarin dan nog het 
„christelijke” van ons politiek denken 
en handelen bestaat. Het rapport 
geeft daarop het antwoord: „dat onze 
bijzondere bijdrage niet alleen bestaat 
in de sobere constatering dat al wat 
we doen onvolkomen en beperkt is, 
maar ook in het onwankelbaar ver
trouwen op Hem die zegt; „Zie, ïk 
maak alle dingen nieuw!”
Het komt me voor dat dit uitgangs
punt, hoeveel waardevols het op zich 
zelf ook heeft, toch niet bevredigt. Als 
het enige verschil tussen christelijke en 
niet-christelijke politiek zou zijn, dat 
bij de eerstgenoemde ec-- besef van de 
beperktheid van ons werk en een ver
wachting van een betere toekomst zou 
zijn, dan zou er voor christelijke par
tijvorming geen noodzaak bestaan. Het 
is zeker mogelijk in concrete taken 
samen te werken met andere groepe
ringen, maar bij dieper doordenken 
zal men ook meermalen stuiten op 
verschillen, die niet te overbruggen 
zijn en waarin christelijke- en niet- 
christelijke politiek hun eigen weg 
gaan. Over de vragen van gezag en ge
hoorzaamheid, onderwijs en cultuur, 
overheidsbemoeiing en overheidsont- 
houding en vele andere problemen 
wordt verschillend gedacht. Aan het 
bestaan van zulke verschillen wordt in 
het rapport te gemakkelijk voorbijge
gaan.
Waardevok is ook het vervolg van de 
inleiding, waarin onder het hoofd 
„Christelijke inzichten” een tiental 
stellingen wordt geponeerd waardoor 
met een beroep op het Woord van God 
de christenen in gebreke worden ge
steld en tot vernieuwing opgeroepen. 
Ook hier overheerst echter de ge
dachte van „de eenheid van alle men
sen in Christus” , die politiek tot het 
weldoen van alle mensen moet leiden. 
Christus zelf wordt daarbij tot voor
beeld gesteld in zijn zelf offerande en 
zijn opkomen voor armen en verdruk
ten, zijn pleidooi voor vrede en verzoe
ning. Als taak van de Kerk wordt het 
„getuigen” genoemd. „De Kerk mag 
haar getuigenis niet verzwakken door 
zich vast te klemmen aan uit-de-tijdse- 
structuren en verkeerde levenshoudin
gen.
Zij moet spreken, waar niemand an
ders dit durft te doen; of waar de 
waarheid niet wordt gerespecteerd, 
waar menselijk leven en menselijke 
waardigheid in gevaar verkeren, en 
waar mogelijkheden voor een betere 
toekomst veronachtzaamd worden.” 
Men kan voor deze „christelijke in

zichten” erkentelijk zijn, a blijven 
formulering en inhoud vatbaar voor 
kritiek. Het normatief karakter en de 
invloed van het christelijk geloof voor 
het politieke denken en handelen wor
den hier erkend.

Vrede en oorlog
Bij dit probleem gaat het rapport uit 
van de stelling van Amsterdam (1948): 
„Oorlog als middel tot het regelen van 
geschillen is onverenigbaar met de leer 
en het voorbeeld van onze Heer Jezus 
Christus”. Deze uitspraak wordt met 
bijzondere klem toegepast op de atoom
oorlog. Het is de roeping van de ker
ken er bij de overheden op aan te drin
gen het als hun eerste plicht te zien, zo’n 
oorlog te voorkomen, een halt toe te 
roepen aan de tegenwoordige wapen
wedloop, er nooit mee akkoord te gaan 
het initiatief tot het gebruik van 
atoomwapens te nemen, de expérimen
ten er mee en de produktie van wa
pens voor massale mensenvernietiging 
door chemische en biologische middelen 
te staken en zich van de „balance of 
terror” af te keren tot ontwapening. 
Het tegenwoordige nucleaire even
wicht mag onder geen beding als een 
blijvende solutie of als een rechtvaar
diging van atoomb.ewapening worden 
aanvaard. Het verdrag tot niet- 
verdere-yerbreiding van het atoomwa
pen wordt een belangrijke stap ge
noemd en alle volken, inclusief China 
en Frankrijk, worden uitgenodigd het 
te tekenen.
De concentratie van atoomwapens in 
de handen van enkele volken wordt in 
haar ernstige consequenties onder ogen 
gezien en er wordt voor gepleit dat de 
niet-nucleaire naties zullen delen in vi
tale beslissingen met het oog op hun 
eigen veiligheid en de vrede der we
reld. Maar ook dat de nucleaire mach
ten zich zullen verplichten tot geleide
lijke ontwapening in alle wâ . encatego- 
rieën.
Ook op het gevaar van steeds toe
nemende verscherping bij niet- 
nucleaire oorlogen wordt gewezen en op 
het probleem van de begrenzing van 
het oorlogsgeweld door het sparen van 
het sociaal bouwsel bij de vijand, het 
lenigen van menselijk lijden en de er
kenning dat militaire machtsoefening 
alleen nooit de garantie geeft voor de 
geboorte van een nieuwe orde en deze 
zelfs kan belemmeren.
De concurrerende wapenleveranties, 
waardoor in tal van explosieve situa
ties het gevaar wordt vergroot, wordt 
terecht een internationaal schandaal 
genoemd, dat regeringen niet langer be
hoorden te tolereren of toe te staan. Bij 
de kerken wordt er op aangedrongen 
steun te geven aan het hedendaagse 
werk op het terrein van vredes- 
research.

Konig Haakon ontvangt afgevaardigden

Deze richtlijnen inzake het oorlogspro- 
bleem werden door de conferentie met 
a’gemene stemmen aanvaard. Men mag 
aannemen dat zij de publieke opinie 
van kerk en wereld weerspiegelen. Men 
mag ook hopen dat zij die opinie 
steeds meer beïnvloeden. Want bij de 
bespreking v-an dit probleem komt de 
machteloosheid van kerk en wereld 
wel bijzonder uit. In verschillende de
len van de wereld gaat het oorlogs
geweld ongeremd voort. In Biafra ster
ven dagelijks duizenden de honger
dood. In plaats dat de Verenigde .Na
ties, desnoods met geweld, ingrijpen om 
aan deze massale volkenmoord een 
einde te maken, gaan Rusland, Enge
land e.a, ongestoord voort met wapen
leveranties aan Nigeria. Het is te wen
sen dat de kerken, die in Uppsala te
gen deze methoden resoluties aan
vaardden, elk in eiger land bij hun 
regeringen protesteren tegen het ver
treden van die resoluties. De Russische 
kerken in Rusland, de Engelse in 
Engeland, de Nederlandse, waar het 
nodig is, in ons land. Alleen zo blijven 
de resoluties geen „kreten”, maar kan 
er iets van uitgaan.

Bescherming individu en 
groep in politieke wereld
Onder dit hoofd spreekt het rapport in 
de eerste plaats over „de rechten van 
de mens”. Het denkt daarbij o.m. aan 
volle menselijke gelijkheid tussen alle 
rassen en naties, en respect voor volge
lingen van andere religies en ideolo
gieën. Voor de bescherming hiervan 
moeten de regeringen gebruik maken 
van de hulp van de Verenigde Naties 
en andere internationale organisaties. 
De kerken dienen daarbij hun leden 
bewust te maken, dat de strijd voor de 
rechten van het individu ook inhoudt 
de strijd voor een betere levensstan
daard van de minder bevoorrechten in 
alle naties. Daarvoor is echter een die
pe verandering in het menselijk levens
gedrag nodig. Vrijheid van godsdienst 
en vrijheid van consciëntie, waarvoor 
de Verenigde Naties momenteel een 
conventie voorbereiden, is van belang. 
Uit de vrijheid van de consciëntie 
vloeit voort geestelijke verzorging niet 
alleen voor hen, die in militaire dienst 
zijn, maar ook voor hen die daartegen 
bezwaar hebben. Steun aan deze laat- 
sten houdt in wetsverandering, waar 
dit nodig is.
Het rapport spreekt voorts over „meer
derheden en minderheden”. Het ver
schijnsel komt bij de meeste natiën 
voor. Er is gevaar, dat minderheden 
worden verdrukt. Dan is speciaal de 
Kerk verantwoordelijk voor hun be
scherming. Te sterke accentuering van 
de rechten van de minderheid kan 
echter ook de stabiliteit en het bestaan

van een natie in gevaar bi jngen. Er is 
hier een spanning, en een algemene re
gel is niet te geven. Elk land zal naar 
een passende constructieve oplossing 
moeten zoeken. Meerderheden en min
derheden zullen elkanders rechten we
derzijds moeten erkennen. De Kerken 
hebben de taak verdrukte minderhe
den te verdedigen, soms ook hen te rem
men bij het nastreven van hun ambi
ties. Ook moeten zij meerderheden 
helpen een creatief antwoord te geven 
op het ongeduld van de minderheden 
bij hun streven naar gerechtigheid.
Het volgend punt in dit hoofdstuk 
houdt zich bezig met het r a s s e n 
p r o b l e e m  Racisme wordt veroor
deeld als een schromelijke verlooche
ning van het christelijk geloof. Het ont
kent immers de kracht van het verzoe
nend werk van Christus, door Wiens 
liefde alle verschillen tussen mensen 
hun scheidende betekenis hebben ver
loren. Het loochent ook onze gemeen
schap krachtens de schepping, waarbij 
alle mensen naar Gods beeld werden 
gemaakt. Het rapport waarschuwt in 
dit verband tegen economische en po
litieke exploitatie en oordeelt, dat de 
kerken moeten werken voor de veran
dering van die politieke structuren, die 
de slachtoffers van racisme verhinde
ren deel te nemen aan het burgerlijk 
bestuur van hun land. De kerken moe
ten elke vorm van racisme uit hun 
eigen leven bannen en het is een erger
nis, dat dit nog niet overal is geschied. 
Het gevaar is ook groot, dat racisme 
contra-racisme oproept. De kerken 
moeten deze vicieuze cirkel doorbre
ken en tonen dat de genade van God 
machtig is om alle leden van het men- 
selfjk ras te verzoenen.
Tenslotte wordt in dit hoofdstuk nog 
gehandeld over v l u c h t e l i n g e n  
en „di spl ac ed person s”.

Economische gerechtigheid 
en wereldorde
In het rapport van commissie III was 
reeds breed over dit onderwerp ge
sproken. In rapport IV wordt het pro
bleem van economische gerechtigheid 
en wereldorde nog eens onder aparte 
belichting bezien. Een te geringe groei 
van ontwikkelingshulp kan tot het uit
breken van wanorde in verschillende 
delen van de wereld leiden.
Daarbij kan men, in wanhoop aan het 
bereiken van economische gerechtig
heid langs vreedzame weg, zijn laatste 
toevlucht zoeken in geweld. Ook chris
tenen kunnen zich daartoe verplicht 
gevoelen. Echter, gewelddadige actie 
en passieve werkloosheid vallen beide 
onder Gods gericht. Daar het hulp zoe
ken in geweld kan uitlopen op een ne-  ̂
derlaag voor gerechtigheid en orde 
beide, moet men speciale aandacht ge
ven aan een niet-gewelddadige strate
gie om tot verandering te komen. Als 
de meest hoopvolle weg hiertoe wijst 
het rapport op het brede terrein van 
gemeenschappelijk belang, waar steun- 
verlenende en ontwikkelingslanden 
kunnen samenwerken. Het rapport 
concretiseert dit op een vijftal punten. 
Ook aan de kerk wordt een rol toe
gekend in de strijd voor economische 
gerechtigheid. Zij mag zich in haar zen
dingswerk niet meer tevreden stellen 
met een paternalistisch program van 
liefdadigheid, maar moet positief posi
tie kiezen tegen de systematische on
gerechtigheid van de wereldeconomie. 
Zij moet de mensen inspireren tot so-

Vervolg op pag. 11
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In verhouding tot het verleden, is 
de belangstelling voor de bejaar

den, vooral van de zijde van de 
overheid, bijzonder groot. Dat be
hoeft geen verwondering te wek
ken, omdat de dorpsgewijze samen
leving met een geringe bevolks- 
dichtheid, meer ruimte en oplos
singen biedt voor de bejaarden, 
dan een overbevolkte verstedelijk
te samenleving, zoals die thans in 
ons land domineert. Waren er in 
het jaar 1950 795600 bejaarden,
thans wonen er pl. m. 1.200000 in 
ons land.
In veel boeken en tijdschriften zijn 
de bejaardenproblemen beschre
ven. Ik wil er één uitlichten, name
lijk de huisvesting van de bejaar
den.
De wooncultuur tendeert in sterke 
mate naar hoogbouw waarin een 
gezin over betrekkelijk weinig 
woonruimte beschikt ondanks een 
beperkt kindertal.
Van een samenwoning van ouders met 
getrouwde kinderen kan geen sprake 
zijn en voor zover dit het geval is, is 
het een noodsituatie met alle daaraan 
verbonden ellende.
Het gevolg is dat de bejaarden zelf
standig moeten blijven wonen, ’t Is een 
gelukkig feit dat het over- overgrote 
deel der bejaarden zich zelf, tot op dik
wijls hoge leeftijd, kan helpen en velen 
zonder hulp van anderen in de eigen 
woning verblijven.
Dit is ook het beste, doch de ouderdom 
komt met gebreken die het nodig ma
ken hand- en spandiensten van derden 
te verkrijgen.
Vervolgens zijn er de bejaarden die 
niet meer, ondanks de hulp van derden, 
zelfstandig kunnen blijven wonen.
Voor die categorie is de bouw van be
jaardenhuizen noodzakelijk waarin zij 
door anderen worden verzorgd. 
Wanneer er geen tweede wereldoorlog 
was geweest, zou men veel meer heb
ben kunnen doen aan de huisvesting 
van de bejaarden, doch de' voorziening 
in de omvangrijke woningnood na de 
oorlog en de krappe financiële mogelijk
heden van de overheid, hebben de bouw 
van bejaardentehuizen sterk gestag
neerd.

Tekort aan woningen
Ook is het een nadeel voor de bejaarden 
dat het prijspeil sterker is gestegen dan 
hun inkomen -tenzij hij in het arbeids
proces blijft ingeschakeld- waardoor zij 
moeten verblijven in ouderwetse wo
ningen met een lage huur. Woningen die 
niet de accommodaties hebben waaraan 
een bejaarde behoefte heeft.
Er is dus een tekort aan bejaarden
woningen en een moeten wonen van 
van vele bejaarden in niet voor hen ge
schikte woningen.
Een aparte benadering behoeven, wat 
de huisvesting betreft, de chronisch zie
ke bejaarden en de psychisch gestoorde 
bejaarden.
Aan de oplossing van dit probleem is 
praktisch nog niets gedaan.
De wil om te helpen, zowel van de zijde 
der kerken én de particuliere organisa
ties als van de zijde der overheid is er 
volledig doch de middelen om dit alles 
op korte termijn te effectueren zijn er 
niet.
We zullen nog jaren worstelen met een 
groot tekort aan bejaardentehuizen, in 
de hierboven aangegeven onderschei
dingen. Een dergelijk tekort vereist niet 
alleen een coördinatie van de mogelijk
heden van plaatsing van bejaarden in 
de tehuizen, maar vraagt ook om richt
lijnen voor het opnamebeleid. Een 
coördinatie die zich niet mag beperken 
tot het gebied van één, doch van vele 
gemeenten teneinde een efficiënte be
zetting te verkrijgen.
De bejaarden met medisch-sociale indi
caties moeten het eerst geholpen wor
den. Daarom is de overheid, in samen
werking met het particulier initiatief, 
m.i. de aangewezen instantie, bindende 
richtlijnen vast te stellen met betrek
king tot de toelating. Niet om daarmee 
de vrijheid van de besturen der particu
liere organisaties extra te bemoeilijken, 
maar omdat de overheid het beste in 
staat is een landelijke regeling te tref
fen. Bovendien is de overheid .de grote 
subsidiante. Overheidsgeld moet besteed 
worden in overeenstemming met het 
doel waarvoor het gegeven is, in dit ge
val voor bejaarden die niet langer zelf
standig kunnen wonen.

Excessen
Tengevolge van de schaarste aan be- 
jaar lentebuizen is het gevaar groot van

DE
HUISVESTIN 
VAN DE 
BEJAARDE

DOOR i .  J. G. BOOT

woekerprijzen en uitbuiting. Meermalen 
zijn excessen gesignaleerd terwijl de 
onvoldoende verzorging de levensavond 
van vele bejaarden vergalt. Daarom is 
de wet op de bejaardenoorden te waar
deren omdat zij het toezicht via het 
provinciaal bestuur, regelt. Dit toezicht 
is een delicate taak omdat de eis van 
een ideale verzorging in een tijd van 
schaarste aan tehuizen, moeilijk te be
reiken is.
Het sluiten van een tehuis wegens een 
onjuiste exploitatie b.v., geeft allerlei 
complicaties. Bedacht moet worden, dat 
het sluiten van een bejaardenoord, er 
toe leidt het op straat komen staan van 
de daar verblijvende bejaarden. Dat 
betekent, dat de plaatselijke overheid 
aan woonruimte moet helpen voor hen. 
Daarin te voorzien is geen gemakkelijke 
taak en een ^schier onmogelijke wan
neer het betreft de chronische zieke en 
psychisch gestoorde bejaarden.
Ik acht het noodzakelijk dat het vroe
gere vergunningstelsel om een bejaar
dentehuis op te richten opnieuw wordt 
ingevoerd, opdat de gemeente een pre

voor het houden van de ontspan- 
ningsmiddagen en7of -avonden, zo
mede de uitbetaalde vergoedingen 
aan derden (honoraria, voordracht- 
houders e.d.)

III. Specifiek clubwerk en cultureel 
werk.
100 “/o van de huur van lokaliteiten 
voor dit werk, zomede van de ho
noraria van de clubleiders en van 
de uit te betalen vergoedingen voor 
het houden van culturele lezingen
e.d.

IV. Auto(bus)tocbten.
50 “/o van de aan het houden van 
een tocht gebonden kosten tot een 
maximum van ƒ 5.— per deelne 
mer bij een dagtocht en van ƒ 2,50 
per deelnemer bij een tocht van 
een halve dag. Per instelling wordt 
per jaar voor dezelfde bejaarde niet 
meer dan eenmaal die subsidie toe
gekend.

V. Organisatie.
100 Vo van de kosten van het secre
tariaat en van bureaukosten.

De subsidie wordt afhankelijk gesteld

ventief beleid kan voeren, dat nu vrij
wel onmogeljjk is. Eveneens is het 
stimuleren van een opleidihg van des
kundig personeel zeer noodzakelijk.
De subsidieregeling van de overheid 
voor kerken en particuliere organisaties 
is in breedte en in diepte sterk verbe
terd.
Als voorbeeld volgt hieronder de rege
ling van de gemeente Hilversum.
Een subsidiestelsel, -  m.i. een van de 
gelukkigste voorbeelden van overheids
hulp -, dat weliswaar een overheidscon
trole vergt, doch waarbij de vrijheid en 
de zelfstandigheid in overwegende mate 
gewaarborgd zijn.

Het bejaardenwerk in Hilversum ligt 
vrijwel geheel in handen van het par
ticulier initiatief, zoals dat door een 
aantal componenten van de Federatieve 
Raad voor Bejaardenwerk wordt uitge
voerd.
Door de gemeente Hilversum is een 
subsidieregeling ontworpen die hierop 
neerkomt:

I. Sociëteiten.
100 "/o van de huur van de gebou
wen, bestemd voor een permanente 
sociëteit alsmede de huur van lo
kaliteiten voor het houden van 
sociëteitsmiddagen of -avonden op 
bepaalde dagen van de week.

II. Ontspanningsmiddagen en 
-avonden.
100 */e van de huur van lokaliteiten

van het aantal bezoekers en het aantal 
bijeenkomsten per jaar, welke afzon
derlijk zijn geregeld. De instellingen 
zijn dus verplicht hiervan nauwkeurig 
aantekening te houden en een goede 
administratie te voeren.
Deze subsidieregeling is gebaseerd op 
het principe dat directe noodzakelijke 
kosten (zaalhuur, sprekers, leiding e.d.) 
voor 100 */o subsidiabel gesteld worden, 
waarbij andere kosten als: kosten spel
materiaal, filmhuur, consumpties en 
verdere activiteiten en voorzieningen 
volledig voor rekening van de instel
lingen komen, di’e daarin dus eigen ini
tiatief zullen moeten en kunnen ontwik- 
ling is de financiële belemmering voor 
ontwikkeling van activiteiten weg te ne
men. Aldus wordt door de gemeente het 
bejaardenwerk gestimuleerd zonder dat 
de gemeente zelf bejaardenwerk be
hoeft te beoefenen.
Naast het werk door de componenten 
van de Federatieve Raad voor Bejaar
denwerk -veelal op levensbeschouwelij
ke grondslag verricht- geeft de Federa
tieve Raad speciale aandacht aan en
kele facetten, die meer in .het algemene 
vlak liggen als:
Uitgifte van een mededelingenblad voor 
bejaarden „Op de Hoogte”, dat vier maal 
per jaar verschijnt met 24-28 pag. druks 
en gratis aan alle bejaarden in Hilver
sum, persoonlijk geadresseerd, per post 
wordt toegezonden. De kosten worden 
door de gemeente Hilversum gedragen.

Er is een redactiecommissie van 5 leden, 
vertegenwoordigers, van verschillende 
levensbeschouwelijke richting en waar
onder twee bejaarden, de eindredactie 
berust bij de functionaris van de Fede
ratieve Raad voor Bejaardenwerk. Het 
blad bevat: mededelingen omtrent
spreekuren van de instellingen, volle
dige agenda van de sociëteiten en clubs, 
mededelingen omtrent warme maal
tijden en voetverzorging; het geeft voor
lichting inzake de voeding, veiligheid in 

' huis, wenken omtrent het verkeer, een 
doe-het-zelf rubriekje, een puzzelru- 
briek enz. Ook wordt het blad benut om 
bepaalde behoeften en verlangens te 
peilen, zoals b.v. is geschied t.a.v. de 
voetverzorging en warme maaltijden. 
Ook de vraag naar arbeidsgelegenheid 
voor bejaarden kan langs deze weg ge
peild worden. De bejaarden werken zelf 
ook aan dit blad mee door te schrijven 
over oud-Hilversum onder rubriek 
„tVeet u dat ook nog?”Na het verschij
nen van ieder nummer komt,een aantal 
reacties binnen die bewijzen dat het 
blad zeer gewaardeerd wordt.
De Federatieve Raad voor bejaarden
werk heeft door middel van een enquête 
in het mededelingenblad „Op de Hoogte” 
een onderzoek ingesteld naar de be
hoefte aan voetverzorging onder de be
jaarden. Uit de binnengekomen ant
woorden bleek er een vrij grote behoefte 
te bestaan. Dit heeft tot resultaat gehad 
dat de kruisverenigingen ingaande 1962 
een regeling hebben getroffen ter voor
ziening in de behoefte aan voetverzor
ging, van welke regeling thans rond 1200 
bejaarde profiteren. Deze regeling komt 
hierop neer: iedere bejaarde, die lid is 
van een kruisvereniging, kan voor ® 
behandelingen per jaar een vergoeding 
van ƒ 1.50 per keer in de kosten van een 
pedicure ontvangen. De bejaarde is ge
heel vrij in de keuze van zijn pedicure, 
mits deze beroepspedicure en te Hilver
sum woonachtig is. Een andere regeling 
is in voorbereiding.

Warme maaltijden
Dan zijn er de warme maaltijden. Deze 
worden bereid en thuis bezorgd door de 
Coöperatieve Keuken, met welke des
tijds een overeenkomst is gesloten dat 
voor bejaarden een speciaal tarief zal 
gelden, -met behulp van het gemeente 
bestuur- thans ƒ 1,75 per maaltijd. Be
jaarden voor wie deze prijs een bezwaar 
is kunnen van kerkelijke of burgerlijke 
instanties een tegemoetkoming in de 
kosten ontvangen.. Over 1967 werden 
rond 5000 warme maaltijden verstrekt; 
dit aantal is nog steeds groeiende.
De Federatieve Raad beschikt voorts 
over een registratie van alle in Hilver
sum woonachtige bejaarden, welke re
gistratie is aangepast bij het bij- de ge
meente in gebruik zijnde hollerith- 
systeem. Hierdoor is een vlotte 
adressering, b.v. voor het blad „Op de 
Hoogte” mogelijk. Deze registratie wordt 
wekelijks nauwkeurig bijgehouden aan 
de band van de mutatielijsten van de 
afd. Bevolking van het Raadhuis. Te
vens geeft dit systeem de mogelijkheid 
tot het vlot samenstellen van allerlei 
statistisch materiaal.
Door de Federatieve Raad werden een 
tweetal rapporten uitgebracht, te weten:
a. Nota betreffende enige facetten van 
de zorg voor bejaarden te Hilversum,
b. Rapport behelzende gegevens voor 
een oriëntering inzake de behoefte aan 
bejaarden tehuizen,
welke rapporten worden benut bij de 
verdere ontwikkeling van het bejaar
denwerk en die daarvoor richtlijnen 
aangeven.
In samenwerking met de verkeerspolitie 
wordt in de winterperioden verkeers- 
voorlichting gegeven. Dit geschiedt via 
de sociëteiten en in enkele tehuizen. 
Hiertoe wordt dan door de Federatieve 
Raad contact opgenomen met de clubs 
en tehuizen. Per periode hebben 300 é 
400 bejaarden hiervan geprofiteerd. 
„Sterk door werk” is een is 1965 door 
enige particulieren is het Gooi opge
richte werkplaats op, coöp. grondslag. 
Het is een bloeiend bedrijfje waarin ±  
25 gepensioneerden eenvoudige metaal
arbeid verrichten gedurende drie of zes 
uur per dag. Uit eigen middelen zijn 
eriige machines aangeschaft. De deelne
mers ontvangen een „loon” van ƒ 1,50 
per uur.

Er zijn thans 7 clubs voor bejaarden- 
gymnastiek. Het ligt in de bedoeling de 
mogelijkheden tot gymnastiekbeoefening 
voor bejaarden verder uit te breiden, 
waarvoor de medewerking van de Fe
deratie van Kruisverenigingen wordt 
verwacht.

• Vervolg op pag. 12
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GELDERLAND

Firma B. D. Brüggemann
STUCADOORSBEDRiJF

STATIONSSTRAAT 19 - APELDOORN 
Telefoon 17353 en 21401

Radio K. B. Weimanelevisie
Landelijk erkend installateur 
Elektrische apparaten • Verlichting

MAANDEREIND 19 - EDE - TELEFOON 8373

Voor Bontmantels naar de Bontspecialist

W A G E N I N G E N

Vit gebalanceerde verzekeringspakketten
met jaarlijkse controle voor privé en zaken

Assurantiemakelaar L. van den BEUÏCEL 
Bemiddeling
bij in- en verkoop van onroerend goed:
Makelaar L. van den BEUKEL

Laan van Avegoor 8 - Ellecom - Telefoon 4790 (08330)

MAGAZIJN „HET ANKER"
HOOFDSTRAAT 94-96 - VEENENDAAL

ZEER VOORDELIGE AAISBIEDING IlS 
TERLENKA VALLEIS EIS GORDIJNEN

SPECIALITEIT IN NYLONKOUSEN

CONVECTOREN
voor KOLEN, OLIE en GAS F I R / W A
zowel voor WOONKAMERS als
voor KANTOREN, ZALEN etc. T. VIETS
Bergstraat 38 - Telefoon 08370 . 2765 - WAGENINGEN

Houdt u van koeien, 
kippen en varkens?

Wij ook! 
Daarom 
leveren wij u

rundvee-, pluimvee- 
en varkensvoeders

Fa.W. H.H.v.d.Born&Co.
G R A A N H A N D E L

TERSCHUUR - TELEFOON 03426 -303

en omstreken

S3G A R EN H A N D EL  M A T A D O R
L. K O R P E L - DEN HAAG
Mauritskade 71. Tel. 180234 b.g.g. 607673 
Postrekening 37 70 73

levert alle rokersartikelen
waarheen u maar wenst.

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WEREE & Co.

A LLES O P  VERFGEBIED
Veenkade 49-50 • HEN HAAG _ Tel. 633923 (3 lijnen)

HET BEELD 
DER VADEREN

KABINETSFORMATIE

Op  de 3e juli 1918 werden de verkiezingen gehouden 
voor de Tweede Kamer. Het duurde tot de tweede 

week in september, voordat er een kabinet was.
Er is véél gedokterd, en misschien komt dat wel eens 
in het volle daglicht. Misschien zelfs binnen korte 
tijd.
Maar toen ging er veel „bij geruchte” . Vast stond, dat 
monseigneur Nolens de opdracht had, en dat het 
scheen, alsof hij niet slaagde en toch niet verzocht 
van de opdracht ontheven te worden.
Sommigen zeiden: hij heeft het kabinet klaar, maar 
hij wil zelf geen minister-president worden en zoekt 
nu een ander, die in het door hem opgemaakte bed 
wil gaan liggen.
Hij heeft Colijn gepolst, maar die was zo eigenwijs te 
zeggen: Als ik minister-president wordt dan alleen 
van een kabinet, dat ik zélf heb geformeerd.
Het verhaal ging verder, dat Kuyper dat Colijn hoogst 
kwalijk had genomen, want nu krijgen we een Roomse 
minister-president, en daar raken we nooit meer af. 
De C.H. Banier vertelde: de A.R. willen wel een 
rechts kabinet, maar dan onder A.R.-leiding. Ant
woord: wij hebb’en juist niet om een rechts kabinet 
gevraagd, dat is helemaal van de Roomsen uitgegaan

en daarbij heeft de C.H.U. zich aangesloten. Wij 
voelden er niets voor en voelen er nog niks voor. Maar 
in de Stichtse Courant schreef prof. Hugo Visscher, 
dat hij er wel voor voelde. Naar zijn mening moesten 
de A.R. de leiding hebben in de rechtse politiek.
Het is allemaal heel aardig om dat nu te lezen. 
Tenslotte werd het Ruys de Beerenbrouck. Maar hij 
liet via het Centrum bekend maken, dat hij dit kabi
net echt en helemaal zélf had geformeerd en dat het 
niet een kabinet was, door Nolens getimmerd. 
Heemskerk zat er ook in, als minister van justitie. Hij 
was lijsttrekker geweest in het westen, maar had al 
kort na zijn verkiezing verklaard, dat hij niet in de 
Kamer wou. Wat is de reden, vroeg de A.R. „kleine 
pers” . Heemskerk is zedelijk verplicht te zeggen, 
waarom hij zich als nummer één kandidaat laat stel
len en daarna verklaart: ik doe het niet.
Nu was Heemskerk minister.
En dr. Kuyper schreef een buitengewoon braaf ar
tikel in De Standaard. Ziet u, het lag al lang in de 
bedoeling, dat Heemskerk minister zou worden maar 
dat kon hij natuurlijk niet zeggen. Maar hij nam 
geen zitting in de Kamer om te bevorderen, dat zijn 
opvolger op de lijst meteen op Prinsjesdag de A.R.- 
fractie zou komen versterken. Dat was alles, aldus 
De Standaard. Een goedbedoelde en keurige geste, die 
alleen maar niet eerder kon worden toegelicht.
En toen waren er warempel mensen, die meenden, 
dat ze in dat verhaal een beetje voor de gek werden 
gehouden.

NOTITIES VAN 
EEN RAADSLID

ZE ZIJN ER WEER
De eerste gemeentebegrotingen voor het jaar 1969 

zijn verschenen. De dagbladen berichtten 
tenminste dat in Ridderkerk en Vlaardingen de 
concept-begrotingen aan de raad waren aangeboden. 
Dat het juist deze twee gemeenten zijn (al zullen 
er wel al meer zijn) is niet zo vreemd. Zij behoorden 
meestal onder de eersten en voldeden daarmede 
aan de bepaling in de gemeentewet, dat de concept- 
begroting vóór 1 september aan de raad moet zijn 
aangeboden. Ridderkerk heeft hier, dachten wij, wel 
de langste traditie. Wijlen burgemeester Nieuwen
huizen stelde er een eer in, de begroting op tijd in te 
dienen en tijdig te behandelen, zodat de goedkeuring 
van Gedeputeerde Staten nog voor het begin van 
het nieuwe begrotingsjaar binnen was.
In de achter ons liggende jaren is met de wetteljjke 
termijnen inzake indiening en behandeling van de 
begroting door honderden gemeenten de hand gelicht, 
Men kon vaak niet anders, omdat de nodige 
gegevens, met name die omtrent de inkomsten uit 
het Gemeentefonds (die 70 tot 80% van de 
gemeentelijke inkomsten uitmaken) veel te laat 
bekend werden. Dat is de laatste jaren gelukkig 
verbeterd en dat heeft het tijdig indi'enen van de 
begrotingen bevorderd.
Maar er is rog iets anders. Zowel Ridderkerk als 
Vlaardingen hebben voor 1969 een sluitende begroting, 
dat is een begrotbig zonder tekort, ingediend. Dat

behoeft niet te verbazen, want beide gemeenten doen 
dat al twintig jaar.
Zij hadden sluitende begrotingen toen de geldstroom 
uit het Gemeentefonds zo traag vloeide, dat de 
gemeenten steeds in moeilijkheden zaten en een 
paar honderd gemeenten hun begrotingen niet 
sluitend konden krijgen.
Ook dat is veranderd. De uitkeringen uit het 
Gemeentefonds worden niet alleen tijdiger bekend
gemaakt̂  maar zjj zijn ook niet onaanzienlijk 
verhoogd. Het is nu minder moeilijk een sluitende 
begroting samen te stellen dan enkele jaren geleden. 
Dat is echter maar één kant van de medaille. Er is 
nog een andere kant en die is minder mooi. En 
dat is de financiering van investeringen, nieuwe 
werken, enz. De centrale financiering, waarbq de 
gemeenten allleen kunnen lenen, beperkt kunnen 
lenen, via de Bank Nederlandse Gemeenten, betekent 
dat de gemeenten allerlei werken niet kunnen 
uitvoeren wegens gebrek aan financieringsmiddelen. 
De centrale financiering is dus mede oorzaak, dat 
de uitgaven, ai was het alleen maar voor rente en 
aflossing, minder snel stqgen dan vroeger. Dat 
maakt het wat gemakkelijker de begroting sluitend 
te maken.
Een sluitende begroting is prachtig. Het betekent 
dat de gemeentelijke huishouding gezond is.
Maar sluitende gemeentebegrotingen over de hele 
linie, vanwege het feit dat de gemeenten allerlei 
investeringen moeten nalaten door gebrek aan 
financieringsmiddelen, zouden er op wijzen dat de 
zaak toch niet gezond is, dat tot schade van de 
gemeenschap allerlei voorzieningen blijven liggen.
Dat is vandaag in vele gemeenten het probleem.

N V. D. BROERSMA & ZONEN
INTERNATIONALE TRANSPORTONDERNEMING

STROOBOS
tel. 441 (5 lijnen) 

telex 46018

VRAAGT EENS 
VRIJBLIJVErro 
INLICHTINGEN

BODEGRAVEN

telef. 0 1726 - 2643

Regelmatige groepagediensten naar en van geheel West- 
Duitsland, o.a. ook Bodenseé, Allgaii, München. 
Gelegenheid voor opslag in douaneloods aan de grens 
Behandeling douane-lormaliteiten
Verdeling en doorzending goederen door geheel Nederland

omtrent de vele mogelijkheden tot snel- en rechtstreeks vervoer
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ciale gerechtigheid en daarbij contact 
zoeken met politieke partijen en andere 
groepen, die invloed hebben op de pu
blieke opinie. Zij moet de wortels van 
geweld in onze maatschappij ontdek
ken en verwijderen en zoeken naar een 
niet-gewelddadige strategie van revo
lutie en sociale verandering.
Het valt op dat in de hier genoemde 
richtlijnen geweld als factor voor so
ciale verandering wordt afgeweerd.
De Wereldraad pleit voor zo’n verande
ring en aarzelt niet, die met de naam 
„revolutie” te noemen, maar wil deze 
blijkbaar langs vreedzame weg berei
ken. De publieke opinie moet worden 
omgezet. De kerk moet hierin samen
werken met politieke en andere orga
nisaties. Het is de vraag of het woord 
„revolutie” niet historisch belast is. De 
naam roept onwillekeurig de gedachte 
aan geweld op. In explosieve situaties 

, — men denke aan Latijns-Amerika — 
..kan het woord werken als een vonk, 
die het vuur ontsteekt.

Internationale structuren
Onder dit hoofd spreekt het rapport 
over nationalisme en regionalisme. Het 
acht nationale eenheid in deze tijd van 
te geringe kracht, vooral voor de zwak
kere naties. Daarom moet men komen 
tot een bredere, een regionale samen
werking. Deze brengen echter het ge
vaar mee, dat zij de kloof tussen arme 
en rijke natiën vergroten. Daarom moe
ten de regionale \ erbanden een tussen
schakel zijn tot het wereldverband. De 
kerken moeten de opbouw van zulke 
regionale verbanden steunen, zich bij 
zulke politieke ontwikkelingen nauw 
betrokken gevoelen en ook zelf regio
naal samenwerken.
Tenslotte wijst het rapport op de be
tekenis van de Verenigde Naties. Deze 
kunnen hun taak alleen vervullen als 
zij morele steun ontvangen.
Het rapport is van oordeel dat het voor 
de toekomst der mensheid' van groot 
belang zou zijn, wanneer de Chinese 
Volksrepubliek in de internationale ge
meenschap werd opgenomen. He. is 
van mening lat door de groei van de 
oecumenische beweging er nieuwe mo
gelijkheden komen voor internationale 
relaties. De verantwoordelijkheid van 
de christenen in dezen moet tot in de 
kleinste parochie bewust worden ge
maakt.
Tot hiertoe het rapport, waarvan we de 
hoofdpunten hebben weergegeven. Het 
kan niet worden ontkend, dat hier pers
pectieven worden geopend, en richt
lijnen voor de internationale nolitiek 
worden gegeven. De vraag komt echter 
op of de grens voor de taak der Kerk 
niet meermalen wordt overschreden en 
haar aandacht zo sterk op politieke en

sociale vragen wordt geconcentreerd, 
dat op de achtergrond komt de dienst 
der verzoening, waartoe zij allereerst 
geroepen is. Dit is geen reden om dit 
rapport zonder meer terzijde te schui
ven, maar wel om het kritisch te bezien 
en te schiften wat tot het terrein der 
kerk en tot dat van de politieke en 
sociale organisaties behoort.

Teleurstellend
Een van de laatste dagen heeft de con
ferentie zich nog uitgesproken over en
kele concrete internationaal-politieke 
problemen: Vietnam, het Midden-Oos- 
ten en Biafra-Nigeria.
Persoonlijk ben ik door de behandeling 
van de resoluties hierover bijzonder 
teleurgesteld. Ook deze vergadering 
van kerken, die tevoren had verklaard, 
dat de Kerk moet durven spreken, 
waar niemand anders durft te spreken, 
kwam bij deze concrete problemen tot 
compromissen met eer eenzijdig ka
rakter.
Bij de discussie over Vietnam werd van 
Amerika gevraagd onmiddellijke stop
zetting van de bombardementen. Een 
amendement van een Noors afgevaar
digde dat Vietnam dan de infiltratie 
van troepen naar het zuiden zou staken, 
kreeg geen kans. Een Russisch afge
vaardigde schoof de schuld en verant
woordelijkheid voor het conflict geheel 
op Amerika. Een Amerikaanse afge
vaardigde verklaarde dat Amerika tot 
vrede bereid was, doch de medewer
king van de andere partij vroeg. De 
resolutie bleef echter eenzijdig van 
Amerika de stopzetting van de bombar
dementen vragen. De conferentie, die 
in tijdnood verkeerde, ging er mee 
akkoord.
Bij de resolutie over liet Midden-Oos- 
ten deed zich een soortgelijke situatie 
voor. Een Nederlands afgevaardigde 
deéc het voorstel teleurstelling uit te 
spreken, dat er nog geen vredesonder
handelingen tussen Israël en de arabi- 
sche volken werden gevoerd. Het voor
stel was ook reeds de sectie ter 
sprake geweest, doch had daar, waar
schijnlijk doOi arabische invloed, geen 
kans gehad. In de plenaire zitting ver
klaarde een Duitse rechter, dat men 
ook de andere partij moet horen. De 
andere partij, Israël, was echter niet 
present, en daarom zou hij een pleit 
voor de joden voeren. Het mocht alles 
niet baten. Het Nederlandse amende 
ment werd afgewezen en de resolutie 
met grote meerderheid aanvaard.
Zeer fel was de discussie omtrent 
Biafra. De Nigeriaanse afgevaardigde 
maakte bezwaar, dat ook maar de naam 
„Biafra” in de verklaring zou worden 
genoemd. Hij bleek in het debat on
buigzaam en kreeg in alles zijn zin. 
Een beroep uit de vergadering om een 
moedig woord over Nigeria te spreken

Lady Barbara Jackson

had geen resultaat. De leiding schikte 
zich naar het verlangen van Nigeria. 
De naam „Biafra” werd geschrapt. 
Achter deze toegeeflijkheid school het 
begrijpelijk verlangen in het belang 
van het hongerend Biafraanse volk

geen ongunstige stemming te wekken.
Ook dit heeft echter nir' gebaat. Er 
zijn sindsdien reeds weken verlopen. 
Tienduizenden zijn gestorven en blijk
baar heeft Nigeria het op de totale on
dergang van het Biafraanse volk ge
munt. De Wereldraad heeft een delega
tie naar Addis Abeba gestuurd. Er is 
een beroep op de kerken gedaan om 
hun invloed bij de overheden aan te 
wenden. Het is alles tevergeefs. Ock de 
Verenigde Naties zwijgen tot nu toe. 
Heel de wereld ziet toe, dat een volk 
wordt uitgemoord. En Engeland en 
Rusland leveren wapens, zoals ook Ne
derland, tot onze schande, ee- tijdlang 
heeft gedaan.

De Verenigde Naties zijn zwak, wan
neer het op daden aankomt, omdat ze 
onderling verdeeld zijn. Dezelfde zwak
heid weerspiegelt zich ook in de We
reldraad, warneer iiij zich waagt aan 
concrete uitspraken over concrete con
flicten. Bat is voor mjj een teleurstel
ling geweest.

LEZERS SCHRIJVEN ONS...

CREMATIE
Onder de rubriek „Lezers schrijven 
ons” in het nummer van 10 augustus, 
heeft de heer D. Dondorp te Heemstede 
gesteld dat iemand, die na zijn dood 
gecremeerd wenste te worden, lid moest 
zijn of worden van de Vereniging voor 
Facultatieve Crematie. Dat lidmaat
schap zou het grote struikelblok voor 
een christen zijn geweest.
Deze mededeling mist iedere grond. De 
eis is nimmer gesteld en er is nimmer 
een crematie geweigerd omdat iemand 
geen lid was. Ook de eis van aanslui
ting is nimmer gesteld. Men kan ook 
niet anders verwachten van een vereni
ging, die een wettelijk voorgesteld mo
nopolie voor Velsen heeft verworven. 
Dat monopolie was voorgesteld in het 
wetsontwerp Van Boeyen-Gerbrandy, 
waarover dr. J. van der Haar schrijft 
in zijn dissertatie „Lijkbezorging” , blad
zijde 32.
Overigens moet ik er op wijzen, dat de 
heer Dondorp voorbij gaat aan het grote 
onrecht dat de voorstanders van het 
cremeren vele jaren hebben ondergaan, 
door het handhaven van de begraaf- 
dwang. Met grote instemming haal ik 
daarom aan de woorden van prof. Die- 
penhorst,_ gesproken in de Tweede 
Kamer op 19 juni 1968 (Verslag blz. 
2638); „dat de overheid het naleven van 
de christelijke traditie van begraven 
niet dwingend kan en mag opleggen aan 
hen, die voor zich zelf deze traditie niet 
aanvaarden of ook voor deze tijd niet 
meer zinvol achten” .—
Tenslotte; als de heer Dondorp bezwa
ren had tegen aansluiting bij mijn ver
eniging, waarom heeft hij dan niet eer

der het denkbeeld geopperd een christe
lijke vereniging voor facultatieve cre
matie op te richten ? Wij zouden dat wel 
volstrekt overbodig hebben geacht, maar 
de achterliggende gedachte zouden wij 
zeker hebben toegejuicht.
Rotterdam J. Hasper

BETALING

ABONNEiViENTSGELD 

TWEEDE 

HALFJAAR 1968
Van het tweede halfjaar zijn 
twee maanden verstreken.
Een aantal abonnees hebben 
het abonnementsgeld nog niet 
voldaan. Dringend verzoeken wij 
deze abonnees dit thans zo 
spoedig mogeiijk te willen doen 
door storting of overschrijving 
van f  6,—  op postgirorekening 
89673 van de A.R. PartiJ-Stichting, 
Dr. Kuyperstraat 3 te 
’s-Gravenhage.
De abonnees die per giro- 
incasso willen betalen, verzoeken 
wij de daartoe aan hen toege
zonden machtigingskaart aan ons 
bureau terug te zenden. Ook 
hiervoor gaarne bij voorbaat 
onze dank.

R O T T E R D A M J LUYT■ ■  ^  ■  ■  tuingrond
zand en grint

Tevens levering van duinzand, koemest en alle soor
ten grint. Desgewenst verzorgen wij eveneens het tn- 
kruien van de grond en/of het zand.

Terbregse Rechter Rottekade 88, Rotterdam-13, telefoon 180794 - 187479.

W . J. S P O O R M A K E R  N.V.
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77S50

OFFICIAL PEUGEOT-DEALER
voor ROTTERDAM • ZUIDen de eilanden IJSSELMONDE en VOORNE - PUTTEN C. de Mooy & Zoon

lm- en export bloemenhandel
LOMBARDKADE 21 
TELEFOON 113350

N.V. Verhuis- en Transportbediijl 
A . S L U Y T E R  &  Z O N E N
verzorgt al uw TRANSPORTEN door het gehele land 
ROTTERDAM, telefoon 010 • 242565 • De Jonghstraat 25 Voor al uw drukwerk

Drukkerij De Winter & Hofweden
LAMBERTUSSTRAAT 55 

TELEFOON 122054

KOLEN EN OLIE
VOOR HUISBRAND EN INDUSTRIE

A. VAN WEELDEN'S KOLENHANDEL
straatweg 55 .  ROTTERDAM - Telef. 180240 Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - Tel. 276208 Abonneert u op Nederlandse Gedachten

OVERIJSSEL
...

LOONBEDRIJF 
MARIS N.V.

HOGE SLUISWAL 39

M ARKNESSE
Telefoon 05273 - 1541 (4 lijnen)

50 ]aar de meest gevraagde
WONINGINRICHTING

J. V o e r m a n  & Z o n e n
Assendorperstraal 73-81 • Tel. 16507 - Zwolle * *

^  VERBOUW
*  NIEUWBOUW

ONDERHOUDSWERKEN

Firma E. D. Schutten & Zoon
AANNEMERSBEDRUF ENSCHEDE 
Laaressingel 10 — Telefoon 3021 
Hyacinthstraai 40 - Telefoon 11638
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DE HUISVESTING 
VAN DE BEJAARDEN

Vervolg van pag. 9

Er is in Hilversum, naar een gunstig 
voorbeeld in Den Haag een interkerke- 
lijke commissie woningbemiddeling 
(I.K.W.), die ook zijn diensten verleent 
aan bejaarden. Er is op het ogenblik 
nauw contact tussen federatieve raad en
I.K.W. De Federatie V.V.H. neemt aan 
het overleg in de I.K.W. deel.
De federatieve raad heeft door middel 
van een enquête de behoefte aan een 

, alarmsysteem voor alleenstaande be
jaarden gepeild. Voor 5 “/o van de geën
quêteerden bleek een dergelijke voor
ziening gewenst en van dit percentage 
was ongeveer de helft bereid eventueel 
een alarmsysteem te nemen. Door het 
bureau van de federatieve raad is maan
denlang met divprse apparatuur geëx
perimenteerd tot tenslotte het systeem 
waarbij gebruik wordt gemaakt van een 
koekoeksklok (idee Kusters, Rotterdam) 
uitkomst bood.
Voor bijzonderheden: zie „Op de Hoog
te” no. 22, herfst ’67.
Het bureau van de federatieve raad 
heeft langzamerhand in belangrijke ma
te een bemiddelende en verwijzende 
functie gekregen voor de particuliere 
bejaarden die het op prijs stellen dat er 
voor hen een speciaal speekuur is. 40 a 
50 personen per week maken op het 
ogenblik van deze mogelijkheid gebruik 
om vragen te stellen en hulp te ont
vangen in verband met de meest uit
eenlopende zaken. Voor bejaarden die 
vragen hebben op het gebied van de so
ciale verzekering is er wekelijks een 
apart spreekuur dat wordt verzorgd 
door een functionaris van de Raad van 
Arbeid.
De mogelijkheden en de noodzaak om 
in Hilversum tot de oprichting van één 
of meer dienstencentra, althans tot de 
oprichting van een Stichting dienstver
lening bejaarden te komen zijn momen
teel in onderzoek. In verschillende ge
meenten is men reeds tot oprichting 
van dienstencentra overgegaan of is de 
oprichting daarvan in voorbereiding. 
Vele voorzieningen, uitgaande van zo’n 
dienstencentrum -dat sterk op de wijk 
is gericht, zijn in Hilversum reeds in 
ruime mate aanwezig.

Het is nog niet duidelijk in hoeverre en 
waar er in Hilversum bij de bejaarden 
behoefte bestaat aan deze aparte vorm 
van dienstverlening. Door middel van 
nog te houden enquêtes zal op dit punt 
wellicht een duidelijker beeld worden 
verkregen. Dat er ïn ieder geval behoef
te bestaat aan voorlichting, bemiddeling 
en verwijzing blijkt reeds uit het toe
nemend aantal personen dat zich op het 
spreekuur van de federatieve raad voor 
bejaardenwerk vervoegt en waardoor 
dit instituut een dienstverlenend aspect 
heelt gekregen.

DE WEEK ROND
19 augustus: Wij in Nederland hebben wat groots te koop! Was het eerst 
de Karei Doorman nu hebben wij militaire vliegtuigen te koop. Twintig Star- 
fighters maar liefst — overbodig geworden, zegt men op defensie.
Eén ding is zeker: ze zullen in goede staat zijn. Zo is defensie wel. We hebben 
nooit veel gehad — maar wat we hadden was wel voorzien van de moderne snuf
jes! Waarbij wij bv. denken aan de 7 veld-kanonnen van 1939. En nu maar hopen 
dat het aan betrouwbare vrienden wordt verkocht.
20 augustus: De wereld blijft onrustig. Europa is nu kennelijk weer aan de beurt. 
Zal de koude én barre wind opsteken over Tsjechoslowakije? In de wetenschap 
dat het land van niemand militaire hulp te wachten zal hebben, ’t Is bovendien 
weer de maand augustus en het zomert!
21 augustus: De leugen, in huichelachtig kleed bovendien, doet in de politiek van de 
Russische machtshebbers opnieuw zijn afzichtelijke entree.
„De leiding van Praag vroeg om militaire hulp van ons en onze verbonden sta
ten” —- aldus de officiële verklaring. Zo gaat dat daar; de waarheid is leugen en 
de leugen is de waarheid.
22 augustus De leugen is mogelijk omdat een vrije meningsvorming ontbreekt 
en de openbare mening wordt onderdrukt. Dit alles ter wille van het behoud 
van het communisme zoals de Russische leiders dit willen beleven.
23 augustus: En de NAVO — fluistert men openlijk — schijnt van niets op de 
hoogte te zijn geweest. Als dat zo is — minister Den Toom van Defensie moet u 
maar es duidelijk maken dat het niet zo is —- dan moet er toch wel „een kleinig
heid” veranderen.
24 augustus: Politiek Friesland mag weer jubelen. Weer twee harer excellerende 
inwoners — de heren Veilenga en Vondeling zullen vanaf september weer actief 
zijn in de landelijke politiek. Eerlijk gezegd staan ook de AR-Friezen — Algra 
en Walburg — hun mannetje.

VOOR BABY'S HUIDJE

R © KOGELLAGERS

VAN DER SPEK
W O L P H A E R T S B O C H T 2 1 4

ROTTERDAM ■ Tel. 27 97 55 

HET BEHOUD VAN UW TANDEN

I V O R O L
1 Onbetwist de beste tandpasta j

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

N.V. R ederijen  
H aringhandel
I M P O R T - E X P O R T

N. Parlevliet Jr.
K A T W I J K A A N Z E E

Postbus 15 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN
De heren BOOT (K.V.P.), BOERSMA 
(A.R.P.) en BOS (C.H.U.) hebben aan 
de minister-president en de minister 
van Buitenlandse Zaken gevraagd of de 
ministers in aansluiting op hun ant
woord, ingezonden 20 augustus 1968, op 
vragen inzake belemmeringen bij de 
hulpverlening aan Biafra al kunnen 
zeggen welke resultaten het beroep dat 
zij deden op de Nigeriaanse regering 
hebben gehad en of de stappen om hulp 
aan de slachtoffers in Nigeria te ver-

★  ZUIVERE HUID
PUROL en PUROL-poeder

T. DE VRIES
stukadoorsbedrijf
KEUCHENIUSSTRAAT 23 - UTRECHT

Voor ai uw
voorkomend
stukadoorsw erk
Telefoon 030 - 41602

Uw in terieur
SMAAKVOL EN GEZELLIG 
INGERICHT EN TOCH NIET 
DUUR

Fa. W. van Tellingen
SLOTLAAN 135-137 - ZEIST 
TELEFOON 12486.

lènen al resultaat hebben opgeleverd. 
In hoeverre achten de bewindslieden 
handhaving van de officiële en zake
lijke betrekkingen met Nigeria nog lan
ger van positieve betekenis, nu de re
gering van dit land belet, op grond van 
welke overwegingen dan ook, dat aan 
slachtoffers in Nigeria, met name ook 
aan vrouwen en kinderen, doeltreffend 
hulp wordt geboden?
Toelichting
Sedert het antwoord van de bewindslie
den, ingezonden 20 augustus 1968, is bij 
herhaling de geneutraliseerde landings
baan van het Rode Kruis in Biafra ge
bombardeerd, zodat, naar verluidt, een 
door het Nederlandse Rode Kruis ter 
beschikking te stellen vliegtuig geen 
taak kan verrichten ondanks het feit, 
dat bij elke dag uitstel nieuwe honderd
tallen gedoemd zijn tot een hongerdood.

Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 
Giroboekjes gratis verkrijgbaar.
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ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW

Ernst
Leeflang
A PELD O O R N

TELEFOON 05760-17582

Landbouwwerktuigenfabriek

VICON N .V .
N IEU W -VEN NEF»  
tel. 02526-855

Firma A. van Roon
Speciaal adres voor
watersport- en kampeerartikelen

WESTHAVENKADE 61 - VLAARDINGEN 
Telefoon 010 • 343492 en 343046

lingerie - körsettërie

DE LIER NAALDW IJK DELFT -D EN  HAAG VOORBURG
• Markt 49 Beeklaan 366 .Herenstr, 107-109

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECHT

Automateriaal tel. 39429
Gereedschappen tel. 39433
Hang- en Sluitwerk tel. 33221
Ijzerwaren tel. 34303
Bevestigingsartikelen tel. 34303

Zowel voor WONING, GARAGE, FABRIEK of SCHIP 
Levering
als regel uit voorraad - Groothandel en fabrieksagent

ZEELAND
iiiiiii

• FLOORFLEXVLOEREN
• COMPLETE KEUKENS
• LOSSE KASTEN 

Prima materiaal voor elk interieur
BOUWMATERIALENHANDEL

A. DE JA G ER -TO LH O E K  N .V
GOES - filialen Middelburg - Vlissingen

H o l l e s t e l l e  n . v .
GOES

MACHINEFABRIEK 
CONSTRUCTIEBEDRIJF 
HANDELSONDERNEMING 
CENTRALE VERWARMING 
Z A A G M O L E N S T R A A T  1 
TELEFOON 01100 - 5540 - 6995 - 6996

A M S T E R D A M

GEZOND, GEZELLIG EN 'T GOEDKOOPST 
is het stoken met de kolen van de

F IR M A  S. D O G G E R  Hzn.
SCHINKELKADE 14 -  TELEFOON 72 25 16

ANTRACIET, BRECHCOKES en OLIE voor centr. verwarming
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Tuintud Osdorp, Tussenmeer 62
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weekbiad van de anti-revoiutionaire partij

WAT WIJ 
VERWACHTEN 
VAN HET 
BELEID 1969
De begroting 1969 zal door de mi- 

nisterraad thans wel zijn vast- 
gesteld ea dienovereenkomstig aan 
de Kamers straks worden aange- 
boden. Zij zullen daarover oorde- 
len. Tekortkomingen daarin on- 
derkeunen en daarbij behorende 
verbeteringen voorstellen. Eventu- 
eel zal men gestelde prioriteiten 
voor 1969 nader onder de loep ne- 
men en iudien gewenst in een ge- 
wijzigde volgorde plaatsen. Zo no
dig nicer uitgaven bepleiten indien 
de situatie dit nodig maakt, waar- 
bij inderdaad bet totale financiele 
raam zoals bet kabinet dit ziet aan 
een kritisch onderzoek moet wor
den onderworpen.
De fracties zijn met name tot dit ver- 
antwoordelijke werk geroepen Dat is 
zeker Daarby zal als „eigen” nchtlijn 
worden gehanteerd — voor wat de A R 
betreft — het verkiezingsprogram van 
actie 1967—1971 Maar daarnaast is er 
geen enkele reden waarom het A R - 
partyorgaan, Nederlandse Gedachten, 
zich met zou bezmnen op dat program 
van actie en dan geplaatst tegen de ach- 
tergrond van de nabije toekomst 
Vooral, omdat een aantal ariikelen mt 
dat program in de hoofdlynen van 
„Zylstra” zowel als in de regenngsver- 
klanng onbesproken worden gelaten 

Het Centraal Comite heeft in haar 
verklarmg van 25 februari 1967 met ten 
onrechte gewezen op het belang dat zy 
stelt in het antwoord op de vraag of 
belangryke punten in voldoende mate 
In het kabinetsprogram worden opge- 
nomen (en dus gereahseerd worden)'

Overleg
Wil er sprake zijn van een reeel overleg 
tussen regenng en Kamer dan is daar- 
voor de voorwaarde dat er de nodige 
speelruimte moet zijn Dat kan ook; het 
kabinet heeft een regenngsverklanng 
afgelegd die gebaseerd was op aanvaar- 
de hoof dir) nen van een beknopt rege- 
nngsprogram
Dat betekent heel reeel dat er per be- 
grotingsjaar ruimte moet zyn voor con
crete verlangens die dan leven, voor 
knelpunten die dan moeten worden op- 
gelost — soms anders dan het kabinet 
zich dat had voorgesteld.
Tot nu toe kan geen redelyk mens stel- 
len dat er van onwil van het kabinet op 
dit punt gebleken is De concrete resul- 
taten van de algemene beschouwmgen 
by de begroting 1967 en die van de be
groting 1968 zyn daarvan een bewys. 
Als de geruchten tevens waar zyn — in 
de pers verschenen mzake het te voeren 
komende begrotingsbeleid 1969 e v. Da
ren — mag worden geconstateerd dat de 
band tussen dit kabinet en de A.R - 
fractie niet minder sterk zal zyn gewor- 
den

W erkgelegenheid
Het A R. program van actie — dat wil- 
len wy nog eens onderstrepen — heeft 
bijzondere aandacht gevraagd in de ko
mende vier jaar voor een positief over- 
feeidsbeleid gencht op vryheid en ge-

rechtigheid met name op het zyn van 
een schild voor de zwakken
Wij zijn in dat verb and van oordeel dat 
zeer bijzondere aandacht zal moeten 
worden opgeeist voor de werkgelegen- 
heidspolitiek.
Benauwend moet het worden geacht dat 
niettegenstaande de hnidige conjunc- 
tuur gunstiger is geworden — ook qua 
vooruitzichten voor 1969 — er toch geen 
sprake is van een vermindering van de 
werkloosheid. Er mag dan (misschien) 
geen sprake zijn van een veel groter 
aantal werklozen: stilstand alleen al — 
zeker in deze conjuncturele fase —• is 
een dringende waarschuwing! Het be- 
leid zal aandacht moeten hebben voor 
structurele maatregelen die er op 
gericht zijn de werkloosheid in zijn kern 
te bestrijden. Daarvoor zal geld op ta- 
fel moeten komen

Ontwikkelingshulp
Wy ontkomen met aan de mdruk, gelet 
op de huidige ontwikkelmgen in — wat 
men noemt — de oostbloklanden, die 
hun terugslag vinden in de ontwikke- 
hngslanden, dat het meer dan ooit ge- 
boden is de Nederlandse totale bydrage 
voor deze prmcipiele taak nog eens 
wedr te bekyken Wy zien daarom de 
noodzaak ernstig te zoeken naar mo- 
gelykheden de hoogte van de hulp die 
is toegezegd tegen het emde van deze 
kabmetspenode, op een eerder tydstip 
te reahseren

Welbevinden
De laatste anderhalve eeuw is er door 
allerlei kabmetten, mstellmgen, groepe- 
nngen en veel particulieren gewerkt 
aan het welzyn van de mens in algeme
ne zin Met name is er veel geld en 
mankracht gestoken in de bevordenng 
van het matenele en het hchamelyk 
welzyn Terecht Maar nu deze secto- 
ren van het welzyn een groot aantal 
Daren de byzondere aandacht hadden 
komt heel nadrukkelyk een volgende 
sector aan de beurt het sociaal-cultu- 
rele welzyn Cultuur, Deugdwerk, re- 
creatie, sport en het omvangryke maat- 
schappelyk werk mogen, by behartiging 
van andere doeleinden, met achterop 
raken
Relatief en absoluut zullen uit
gaven voor deze zaken tenminste mee 
moeten groeien met de groei van het 
overheidsbudget.

Inflatie
Het A R. program heeft oog voor de ge- 
volgen van de inflatie met name voor 
die groepen van de bevolkmg welke in 
het byzonder daaraan zyn blootgesteld 
Een van de verzachtingsmogelykheden 
is de verhoogde belastingdruk die van 
die inflatie het gevolg is, te vermin- 
deren Het verdient duidelyke aandacht 
deze wens van de ARP. te honoreren. 
Waarby aan de vraag of een dergelyke 
drukverlichting geheel en al een Daar- 
lyks automatisme moet (mag) zyn, be- 
shst met mag worden voorbygegaan,

Probleemgebieden
In het byzonder willen wij de aandacht 
vragen voor een streng gecoordineerde

aanpak van een versterkte ontwikkeling 
in die gebieden welke nog niet tot vol
doende welvaartsontwikkeling gekomen 
zijn of waar de welvaart dreigt terug 
te lopen (noorden des lands en Zuid- 
Jjimburg b.v.). Het moet b.v. toch niet 
mogelyk zyn by ontsluiting van deze 
gebieden dat goede „toevoer”wegen op- 
houden even voor dat zij het betreffen- 
de gebied bereiken.

Yrijheicl en
verantwoordelijkheid
Wid achten de vryheid van de mens, 
zyn eigen taak en verantwoordelykheid 
zowel mdividueel als in hun verschil- 
lende verbanden en verhoudmgen, een 
groot goed Wie zal, na TsDechoslowa- 
kye dit met extra beseffen?
De overheid zal daar in de praktyk van 
haar beleid mee moeten rekenen — of 
dit nu betrekkmg heeft op b.v de loon- 
pohtiek dan wel op het terrem van de 
welzynsbevordenng
In de komende tyd zullen de Neder
landse defensiepolitiek en haar buiten- 
landse pohtiek nauwkeurig op elkaar 
_dienen te worden ingesteld De behan- 
delmg van de reeds openbaar gemaakte 
Defensienota 1968 moet daarop gencht 
worden naar onze opvattmg

Omzetbelasting 1969
Voor een zaak willen wy nog de aan
dacht vragen Dat is voor de gevolgen 
van de meuwe omzetbelasting die 1 Da
mian a s zal ingaan Van de gedane toe- 
zeggingen by het debat over de B T W 
mzake het opvangen van een aantal fi
nanciele consequenties voor de consu- 
ment en de wyze van aanwendmg van 
de tydelyke meeropbrengst, hebben wy 
met zonder erkentelykheid kenmsge- 
nomen. Er zyn verwachtmgen daarom- 
trent, maar niemand kan bogen op em- 
ge ervanng Vast staat dat het totale 
bedryfsleven, de consumenten en de 
overheid ruim de tyd moeten hebben 
zich aan die situatie aan te passen.
Het zou uit dien hoofde onverstandig, 
welhcht gevaarlyk kunnen _zyn de ta- 
neven van 4 en 12 •/• bmnenkort reeds 
te verhogen. Zeker, een nadere verde- 
ling van de totale belastingdruk tussen 
de directe en mdirecte sector is — om 
allerlei oorzaken, ook naar onze over- 
tuigmg — geboden, maar een niet te 
krappe aanlooppenode van de huidige 
wet blyft naar onze memng een reele 
wens
Zijn er niet nog meerdere verlangens 
met betrekking tot het beleid 1969? 
Zeker wel. Maar waar het ons om gaai 
is het vragen van extra aandacht voor 
een aantal belangrijke punten — waar- 
mee niet gezegd is dat de niet aange- 
sneden zaken onbelangryk zouden zijn.

OVERHEiDSSUBSIDIE
Op pagma 6 en 7 staat het tweede artikel 
van dr. W. de Kwaadstemet over Over- 
heidssubsidie aan politieke partijen In dit 
artikel weerlegl de schnjver de argumen- 
ten die tegen een dergelijke subsidia 
worden aangevoerd

GEHAND1CAPTEN
Mr. F. Boessenkool schnjft op pagina 
5 en 8 over Samenleving van met- en wel- 
gehandicapten Volgende week plaatsen 
wij het vervolg op dit artikel

MINIMUMLOON
Op pagina 11 staat een verslag van het 
Tweede Kamerdebat over het minimum- 
loon, met name wat mej I van Leeuwen 
gezegd heeft

OPDOEKEN OF NIET
Onder deze titel bespreekt dr. E. de Vries 
de brochure van de heer I Lanser, Social© 
actie en chnstelijk geloof

ACADEMIC!
Op pagina 9 en 11 bespreekt drs. I. de 
Jonge het rapport van de commissie-Dal- 
mulder over de ontwikkeling van het aan
tal academici tot 1980

VERDER
Op pagina 4 een artikel van de heer A. 
K Koekkoek over de positie van de chr.- 
democratische partijen in West-Europa. 
Op pagina 8 „Wij komen bijeen”. Op pag. 
12 „Nieuws van de Arjos" en boek- 
besprekingen.

TELEflSIE
Kijk woensdag 11 September van 20.20—* 
20 30 uur op Nederland I naar de uitzen- 
ding van de ARP.

CIGARS



Pagina 2 NEDERLANDSE GEDACHTEN 7 September 1968

WIDER ove:

m. i TELT MEE
Een goede meningsvorming in een 

zo groot mogelijke kring is van 
wezenlijk belang in een echte de
mocratic. ledereen heeft natuur- 
lijk zo z’n ideeen. Dat spreekt van- 
zelf. Je hebt zelf al eens nagedacht 
(of gefantaseerd), je leest de kraut, 
je hoort de radio, je ziet de teievi- 
sxe en je verneemt wat deze en ge
ne denken. Een betere eigen rae- 
ning krijg je als regel wanneer je 
je voorlopige eigen opvattingen 
vergelijkt met die van anderen. 
Tegelijkertijd winnen dan ook de 
opvattingen van anderen aan waar- 
de.
Wi] willen graag, dat onze mening ver- 
volgens door zoveel mogehjk andere 
mensen wordt gedeeld en dat die me
ning invloed krygt op de gang van za- 
ken m onze samenlevmg Dat kan bij- 
voorbeeld het geval zijn door middel 
van opvallende pubhkaties, protestbi]- 
eenkomsten en demonstrates op straat. 
Deze middelen om invloed uit te oefe- 
nen — om aan onze menmg uiting te ge- 
ven — zi]n soms nodig en het is dan een 
goede zaak wanneer die middelen wor- 
den gebruikt

Van gedachten wisselen
Je moet deze middelen ovengens niet te 
vaak gebrmken. In de eerste plants ver- 
slyten zij gauw In de tweede plaats 
vmdt daarbi] geen echte gedachtenwis- 
seling plaats en daardoor ook geen goe
de — steeds weer meuwe — vormmg 
van merungen
Daarvoor moet je eerst samen praten en 
vervolgens samen beshssen 
Hoe de samenlevmg er uit zal komen te 
zien wordt m overwegende mate klaar- 
gemaakt m de politiek Wat m de poh- 
tiek gebeurt, wordt voor een belangryk 
deel bepa£ld door de politieke partijen. 
De inbreng van je mening m een poli
tieke party is dus bepaald van beteke- 
nis Daar praat je mee en beslis je mee 
over de formulermg van de programs 
en de opstelhng van de kandidatenlys- 
ten Op die wyze is er doorgaande me- 
mngsvormmg en blyvende invloed

Taak van de partij
Het is zo gezien dus van essentxele be- 
tekenis, dat zoveel mogehjk burgers lid 
worden van een pobtieke party Daarm 
kunnen zy constant bun opvattingen la- 
ten horen Elk lid telt daarby mee 
Het is de taak van een politieke partij 
de burgers hierop te attenderen, voor- 
zover die burgers zich dat niet zelf reeds 
realiseren Leden werven voor een poli
tieke partij is daarom niet in de eerste 
plaats het dlenen van het belang van de 
partij, maar het dienen van het belang 
van de burgers. De partij is trouwens
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altijd het middel. Het doel is een goede 
samenlevmg voor de mensen.

Derhalve
Het is naar onze overtuigmg nuttig het 
voorgaande te onderstrepen, juist nu wy 
als ARP — na vier jaar — opnieuw 
een grote landelyke ledenwerfcampagne 
begmnen
Gelukkig komen er elk jaar meuwe le
den by, ook zonder landelyke actie Er 
zyn verschillende kiesveremgingen wel- 
ke altyd maar door actief de ledenwer- 
vmg in de gaten houden Er zyn tevens 
allerlei mensen, die zich — zonder door 
een ander gevraagd of daartoe aange- 
spoord te zyn — uit eigen beweging als 
lid aanmelden. Die mensen hebben zich- 
zelf gereahseerd wat hiervoor onzerzyds 
is onderstreept Bovendien hebben zy 
zelf het adres gevonden waar zy zich 
konden aanmelden
Anderen staan daarentegen niet uit 
eigen bewegmg stil by de waarde van 
het lidmaat&chap van een politieke par
ty Zy hebben trouwens soms ook ande
re dmgen aan het hoofd Bovendien 
kennen zy het adres van de party niet. 
En er zyn tenslotte ook mensen, die me- 
nen dat je er voor gevraagd moet wor
den Derhalve moeten wy leden werven, 
mensen vragen — evenals wy — lid van 
de party te worden. Elk lid telt mee.

Spiegel
Vonge week hebben wy m „Nederland- 
se Gedachten” de meuwe werfactie aan- 
gekondigd Zy vmdt plaats onder het — 
nu zeker begrypbare — motto „Elk lid 
telt mee” In deze tyd is de zaak „par- 
ty vemieuwmg” volop in discussie. Je 
kunt daar natuurlyk pas goed over pra
ten wanneer je reele party en hebt, dat

VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN
De heren Van Bennnekom 
(A.R.P.), Ter Woorst (K.V.P.), 
Van Rossum (S.G.P.) en Van der 
PeijI (C.H.U.) hebben enige tijd 
geleden vragen gesteld over de on- 
zekerheid en ongerustheid onder 
oesterkwekers over de tegemoet- 
komingen bij schade.

De ministers van Verkeer en Water- 
staat, Fmancien en Landbouw en Vis- 
sery, de heren Bakker, Witteveen en 
Lardmois, hebben hierop nu geant- 
woord

De ministers hebben mderdaad de in- 
druk gekregen, dat in de krmgen van 
oesterkwekers onzekerheid en ongerust
heid bestaat met betrekking tot de 
uitkermgen mgevolge de wet van 16 
September 1966 (Staatsblad 399), hou- 
dende tegemoetkommg in de schade van 
oesterkwekers Daar by de uitvoermg 
van voornoemde wet regelmatig voort- 
gang wordt gemaakt, verwachten de 
ministers, dat deze onzekerheid en on
gerustheid bmnen afzienbare tyd zullen 
worden weggenomen

By dnngende behoefte aan fxnancie- 
nngsnuddelen voor een meuw bedryf 
wordt aan de hand van de beschikbare 
gegevens een voorlopige opstelhng van 
de in totaal vermoedelyk toe te kennen 
tegemoetkommg gemaakt en op de mt- 
komst een zo hoog mogelyk voorschot 
verstrekt

Aangezien voorts de berekening plaats- 
vindt op basis van meestal nog slechts 
voorlopig gecontroleerde aangiften is 
enige terughoudendheid by het bepalen

wil o a zeggen: party en met in verhou- 
dmg een redelyk aantal leden.
Nu hebben wy m vergelykmg met an
dere party en bepaald geen onredelyk 
aantal leden Integendeel; negentigdui- 
zend party leden op vyftien Tweede Ka- 
merzetels is met zo gek.
Maar u kent het spreekwoord- wie zich 
aan een ander spiegelt, spiegelt zich 
zacht' Tenslotte kreeg onze party by de 
laatste Tweede Kamerverkiezmgen in 
het begin van het vonge jaar ruim 
680 000 stemmen Het is dus duidelyk, 
dat voor dit resultaat gezorgd werd door 
nog geen 15 °/o kiezers-tevens-leden en 
door ruim 85% kiezers-met-leden. Nog- 
maals, in verhoudmg met andere par
ty en is het nog met eens zo slecht Maar 
ovengens zyn de cyfers bepaald duide
lyk
Het is ons edit wel bekend, dat je nooit 
alle kiezers lid van een partij zult kun
nen maken. Maar tussen 100 Vo en nog 
geen 15 Vo ligt nog wel iets. Bijvoor- 
beeld 20 Vo! Elk lid telt mee.

Rol van het geld
Geen orgamsatie kan werken zonder 
geld. Geld speelt duidelyk een rol in een 
party -apparaat. Waarvoor dat geld moet 
rollen zullen wy bmnenkort in ons blad 
nog eens opnieuw laten zien.
Het geld wordt verkregen uit bydragen 
en giften van personen. Overheidssubsi- 
die aan politieke party en kennen wij in 
ons land totdusver met Over dat punt 
wordt deze weken ovengens in ons blad 
geschreven.

Wy moeten het thans als ARP. heb
ben van de contributes van de leden. 
En dan maakt tiendulzend leden meer 
of minder natuurlyk een heel groot ver- 
schil. Elke duizend leden meer is van

van de hoogte van de voorschotten ge- 
boden. De ministers zyn dan ook van 
oordeel, dat de tot nu toe mtgekeerde 
voorschotten met ver beneden de ver- 
wachtingen kunnen zyn gebleven, die 
het bedryfsleven redelykerwys mocht 
koesteren

Van het begin af aan is het duidelyk 
geweest, dat het vaststellen van de nor- 
men en maatstaven voor de uitkermgen 
een moelyke en tydrovende zaak zou 
zyn

Dat hienn vertragmg zou zxjn opgetre- 
den kan dan ook met worden gesteld. 
De ministers verwachten dat dit vast
stellen op korte termyn zyn beslag zal 
krygen. Wel zyn er vertragmgen by 
het verlenen van voorschotten geweest, 
doordat moeilykheden werden onder- 
vonden met de taxatie Nu deze moei
lykheden mmiddels tot het verleden be- 
horen mag worden verwacht, dat in de 
naaste toekomst op ruimere schaal dan 
voorheen voorschotten zullen kunnen 
worden verleend, mits ook de juiste ge
gevens die door de belanghebbenden 
moeten worden verstrekt, tydig worden 
ontvangen.

Het is de ministers onmogelyk met 
redelyke zekerheid een termyn aan te 
geven, bmnen welke de gevallen zullen 
zyn afgewikkeld Zy zyn echter uiter- 
aard gaame bereid een spoedige vast- 
stelling zoveel mogelyk te bevorderen.

De heren Aantjes (A.R.P.) en Kieft 
(A.K.P.) hebben aan de staatsseeretaris 
van Financien gevraagd of bij weet, 
dat in het bestek van een te bouwen 
Praktijkschool voor Veehoudero- en 
Weidebedrijf te Oenkerk de bepaling is

veel gewicht .Elk lid erby is reeds van 
betekems.
Afgezien van al het voorgaande is dus 
de toetreding van elk meuw lid alleen 
reeds vanuit fmancieel oogpunt van be
lang voor de party, in verband met de 
verwerkelykmg van haar kyk op de sa- 
menlevmg. Op zichzelf zou alleen reeds 
een ledenwerfactie uit party -fmanciele 
overwegingen gerechtvaardigd zyn.
Naast al het andere zult u zich dit goed 
moeten realiseren. Natuurlijk niet in de

eerste plaats voor u zelf — u bent zelf 
al lid (tegen naar mag worden aange- 
nomen een voldoende contribute)/abon- 
nee op „Nederlandse Gedachten” — 
maar zeker als mede-argument ten aan- 
zien van anderen, die nog geen lid zijn.

U ontmoet stellig dezer dagen dergeljjke 
personen. U hebt thans verschillende re- 
denen bij de hand waarom zij — door a 
gevraagd — bereid zullen zyn toe te tre- 
den als lid van de party. Wilt u hieraan 
— als het zo uithomt — eens denken? 
Dat zou een goede zaak zyn. Elk lid telt 
mee. En by voorbaat dank voor uw by- 
drage in onze gezamenlijke landelyke 
ledenwerfcampagne 1968/1969.

opgenomen, dat de uit de invoering van 
de b.t.w. voortvloeiende prijsstygingen 
niet voor verrekening in aanmerking 
komen ?

De Kamerleden vragen verder, of deze 
bepaling vaker voorkomt en of daartoe 
aanwyzingen door het Departement van 
Landbouw en Visserij en door andere 
departementen worden gegeven.

De beide heren willen weten, of de 
staatsseeretaris een dergelyke bepaling 
(nog afgezien van de vraag of deze we- 
gens strydigheid met de wet met als 
metig moet worden beschouwd) in over- 
eenstemmmg acht met althans de be- 
doelmg van de omzetbelastmgwetge- 
vmg ?

Moet bovendien met worden gevreesd, 
dat zulk een bepaling op de aanneem- 
som een pry sverhogend effect zal heb
ben, aangezien de omvang van het nsico 
op dit moment door memand te bereke- 
nen is ?

Tenslotte wordt gevraagd, of de staats- 
secretans bereid is te bevorderen, dat 
in het in de eerste vraag genoemde ge
val en m alle andere gevallen een der
gelyke bepaling geheel achterwege 
blyft en de mogelykheid van nadere 
verrekening onaangetast blyft ?

wanneer de kwaliteit 
moet
beslissen..
vraag dan

KO
koffie
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* * * Humphrey
De democratische party in Amerika heeft Humphrey 
als haar presidentskandidaat benoemd. Het is een 
resultant, dat geheel overeenkomstig de verwachtin- 
gen was. Onder de gegeven omstandigheden meet 
men dit waarschijnlijk ook wel als nog de beste, al- 
thans de minst slechte kans aanmerken. Na het weg- 
vallen van Robert Kennedy was er eigenlijk geen al- 
ternatief Steeds duidelijker was ook gebleken, dat 
McCarthy dat alternatief niet was. Dat de Kennedy- 
aanhangers niet naar McCarthy zijn overgegaan, on- 
danks diens standpunt over de Vietnamoorlog, 
spreekt voor zichzelf.
A1 met al wordt aan het. Amerikaanse volk een 
weinig inspirerende keuzemogelijkheid geboden in 
november a.s.
Van Nixon weet men, wat zijn standpunten zijn. 
Daar i# weinig bij wat aanleiding kan geven aan 
hem de voorkeur te geven Van Humphrey is op tal 
van punten zeer onduidelijk, wat nu eigenlijk pre- 
cies zijn standpunt is. Dat is al evenmin erg aantrek- 
kelijk.
SLaten wij hopen, dat de komende maanden de no- 
dige verduidelijking zullen brengen, zodat het Ame
rikaanse volk weet, waar het voor kiest, als het voor 
de een of voor de ander stemt Laten wij in het bij- 
zonder hopen, dat Humphrey zich in de komende 
maanden tot een aantrekkelijk alternatief voor 
Nixon zal ontwikkelen.
Op de democratische nominatie hopen wij in een 
volgend nummer nog uitvoeriger terug te komen.

* ☆ * Angst
Van sommige, doorgaans pacifistische zijde wordt 
het voorgesteld, alsof het bestaan van de Navo en het 
Warschau-pact enige rol zou hebben gespeeld bij de 
beslissing van de machthebbers in het Kremlin om in 
Tsjechoslowakije militair in te grjjpen. Wij zien niet 
in dat deze pacten als zodanig een rol hebben gespeeld 
bij de brute militaire agressie jegens Tsjechoslowakije. 
Dat zulks met de Navo niet het geval kan zijn wordt 
duidelijfc als wij enige zinnen citeren nit de onlangs 
verschenen defensienota.

Wij lezen hierin: „De militaire opstelling van de 
Navo in Europa is uitsluitend defensief en volstrekt 
onvoldoende voor het nemen van initiatief tot een 
aanvallend optreden in oostelpke richting”.

En~ verder: „Indien de Oosteuropese landen zich 
thans onveilig zouden voelen — hetgeen de regering 
meende te moeten betwylelen — zouden xij het slacht- 
offer zijn van him eigen propaganda”.
De enige factor die bjj de militaire agressie een be- 
slissende rol heeft gespeeld, is de angst van de macht
hebbers in het Kremlin en hun satellieten, zowel voor 
hun eigen positie als voor de aantasting van hun dic- 
tatoriaal systeem.
Overigens is het ook de taak van de westelijke we- 
reld er voor te zorgen, dat de angst niet omslaat in 
paniek. Want paniek is een groot gevaar voor de 
wereldvrede. Dit betekent dat het westen thans een, 
vooral ook voor het Kremlin duidelijke en eensgezinde 
koers dient te varen. Twee zaken dienen daarbij voor
al duidelijk voor het Kremlin te zijn, namelijk ener- 
zijds dat een eventuele agressie van Rusland ten op- 
zichte van het Navo-gebied voor de Russen het nemen 
van onaanvaardbare risico’s betekent. En anderzijds 
dient het Westen de Russen en hun satellieten in de- 
zelfde mate duidelijk te maken dat het in alle ernst op 
een verantwoorde wijze wil streven naar ontwapening.

PMIIJ IN DE ETHER
Donderdag 5 September sprak dr W de Kwaadste- 
niet, secretans van de ARP, voor de radio
Hi] wees in zi]n toespraak op de pohtieke problemen 
van deze tijd, zoals de honger in de wereld; de met 
deugende verhoudmg tussen ri]k en arm; de ongelijke 
behandelxng van de gekleurde en blanke mensen; de, 
na de ontwikkelmgen in Tsjechoslowakije weer ge- 
spannen verhoudmg tussen de commumstische en 
met - commumstische landen en de met deze proble
men samenhangende vraag van oorlog en vrede. Al 
deze problemen zijn pohtieke uitdagmgen van onze 
tijd, aldus de heer De Kwaadstemet.
Hi] zei naar aanleiding daarvan:

„De vraag is ho e wij al deze en andere pohtieke pro
blemen aanpakken Wisten wij maar steeds direct een 
pasklare oplossing Die is er met, helaas. Destemeer 
moeten wij er mee bezig zijn. Een vraag daarbij is. 
knutselen wt] er maar wat aan of pakken wij de 
problemen grondig aan. Gebruiken wij bekende 
methoden of zoeken wij ook meuwe.
Ook al zijn de problemen als zodanig met steeds 
nteuw, de omstandigheden zijn dat wel. Wij zullen 
dus bereid moeten zijn de problemen steeds opmeuw 
te onderzoeken en te overdenken. En wij zullen als 
gevolg daarvan opmeuw moeten handelen en steeds 
meuwe wegen moeten zoeken. Tot die bereidheid 
roept het evangehe ons op om te proberen onze 
samenlevmg telkens weer in zo goed mogehjke banen 
te leiden. Die bereidheid kan weer extra impulsen 
hnjgen bij de start van een meuwe werkpenode 
Werk in onze eigen baan, waar dan ook, werk in 
partijen en fracties”.
De complete tekst van deze toespraak is verkrijgbaar 
op het A R. Partijbureau, Dr. Kuyperstraat 3, Den 
Haag.

DUBBELE
REMMEN

|k USLAND en onderhorigheden hebben Tsjecho- 
slowakije overrompeld en spelen er nu de baas 

Dat is voor velen een ontnuchtermg geweest Zij 
hermnerden zich Honganje nog wel, maar zij dach- 
ten dat is nu voorbij Zoiets gebeurt geen tweede 
keer Er is sedert die afschuwelijke gebeurtemssen 
ook in Rusland een ontwikkelmg geweest, die een 
herhalmg van de bezettmg van Honganje onmoge- 
hjk maakt Er is meer openheid naar het Westen, 
het IJzeren Gordijn is een doorzichtig gaas gewor- 
den, de koude oorlog is voorbij, de dooi is mgetre- 
den, er is lets van de lente in de lucht Zelfs was 
het voor sommigen de vraag, of de Navo nog wel 
dezelfde reden van bestaan had als toen zij werd 
opgencht
(Op 25 februan 1948 werd Tsjechoslowakije door 
een staatsgreep onder Russische leidmg, speciaal 
van de Sowjet-ambassadeur Zoran, een commums- 
tische republiek Op 10 maart werd Jan Maseryk, de 
Tsjechische minister van buitenlandse zaken, ge- 
vonden op het plaveisel onder de ramen van zijn 
wonmg Hij was dood en het verhaal werd ver- 
spreid, dat hij zelfmoord had gepleegd Maar na de 
liberalisatie van dit jaar is m Tsjechoslowakije 
openlijk gezegd, dat hy door Russische agenten is 
vermoord De opnchtmg van de Navo, een jaar 
later, was bedoeld, om een tegenwicht te vormen 
tegen de ontzettende militaire en pohtieke druk 
van Rusland. Wij vermelden dit in het voorbijgaan, 
omdat m vele beschouwmgen over het lot van 
Tsjechoslowakije wel wordt gesproken over de m- 
vasie van Hitler, maar met over de staatsgreep van 
1948, die leidde tot een periode van byna twmtig 
jaar extreme terreur m Tsjechoslowakije Tegen die 
terreur kwam het volk nu m verzet')

brengen aan de opgesloten schnjvers Wie officieel 
naar Rusland gaat, aanvaardt daarvan ook de con- 
sequentie dat hij doet alsof hij Rusland heeft ont- 
moet als hij in het Kremlin is geweest 
Dit geldt ook van kerkelijke ontmoetmgen De ker- 
ken ontmoeten elkaar en groeten ook de Russische 
kerken, de Hongaarse kerken enz Maar alleen de 
kerken, zoals zij officieel, met mstemmmg en goed- 
keurmg van de commumstische autonteiten wor- 
den geleid. Wie kerkelijk een andere leidmg wil 
dan de machthebbers wensen, komt met officieel 
naar buiten als de woordvoerder van de kerk *)
Dat geldt met alleen voor de commumstische lan
den De televisie heeft ons laten zien hoe m Uppsa
la een man, die de kerk van Nigeria heette te ver- 
tegenwoordigen, een aanval deed op Biafra, die 
woord voor woord kon zijn opgeschreven door de 
Nigenaanse leiders, die de bevolking van Biafra 
willen uitroeien De onvnjheid van de kerk in de 
dictatoriaal geregeerde landen impliceert ook, dat 
zij m oecumenisch verband of moeten zwij gen, of 
de taal van de pohtieke bazen meet spreken

DOOI H. ALGRA
IAE optimistische verhalen over de dooi en de len- 
^ te zijn nu verstomd Het Kremlin is zich zelf 
gehjk gebleven, Stalin of geen Stalin 
Maar tezelfdertijd gaan er reeds stemmen op, dat we 
nu vooral met moeten gaan „denken m blokken” 
en dat de pobtiek van toenadermg en ontspannmg 
moet worden voortgezet Daarbij heeft het ons ge- 
troffen, dat velen zeggen- vergeet met, het Krem
lin is wel onveranderd, maar onder het Russische 
volk zijn mettemm tendenzen naar meer vnjheid 
en openheid Het is ons bekend Ook wij hebben ge- 
lezen van schnjvers, die tot vele jaren dwangarbeid 
werden veroordeeld, omdat zij vnjer en opener wa- 
ren in hun kntiek, dan de Russische machthebbers 
wensten

¥JET is evenwel de vraag, hoe men zich die toe- 
nadermg m de praktijk vooratelt 

Er was een plan, dat een aantal Nederlandse parle- 
mentaners een bezoek zouden brengen aan de „par- 
lementen” van Polen en Roemenio Dat is een vorm 
van toenadermg Dan kan men eens m het land 
rondkijken en met de mensen praten 
Nee, dat is te optimistisch voorgesteld Dan kun- 
nen deze parlementaners praten met de macht
hebbers en hun clienten en zij kunnen zien, wat de 
machthebbers hen hebben willen laten zien 
Hetzelfde geldt, als een minister er komt praten 
Hij praat alleen met de reele machthebbers, met 
met de schrijvers, die voor de kadi zijn gesleept, 
met met de jongeren, die twijfelen aan de toekomst 
van het systeem Alleen met het Kremlin, niet met 
het volk.
Waarbij we ons goed moeten realiseren, dat het 
Kremlin zegt- als u met ons praat, dan praat u met 
het volk Want nergens is de democratic zo vol- 
maakt als bij ons. In het westen is de democratie 
grotendeels schijn en zullen de arbeiders door een 
revolutie aan de macht moeten zien te komen. 
Maar Rusland en zijn bondgenoten hebben de revo
lutie al gehad, en daar zou een revolutie „contra- 
revolutionair” zijn De opstand van de Hongaren 
was volgens de commumsten het werk van de nazi’s, 
die hadden de leidmg

Dat is de eerste rem bij het contact met de landen 
achter het ijzeren gordijn

FVe tweede rem is nog sterker en knarst nog luider. 
^ Het is namelijk een feit, dat de commumsten. 
een andere taal spreken dan wij Dezelfde woorden 
hebben bij hen een andere betekems Zij vmden, dat 
hun systeem bij uitstek democratisch is, omdat de
mocratie bij hen, iets heel anders betekent dan bij 
ons Hun krant beet Prawda, wat waarheid betekent, 
en naar het voorbeeld van de Prawda noemden de 
commumsten in Nederland hun krant ook al De 
Waarheid
Waarheid is by de commumsten, wat de partijlei- 
dmg zegt Toen txjdens het regime van Bena na de 
dood van Stalin werd bekend gemaakt, dat een aan- 
lal Joodse artsen ontmaskerd waren als sluipmoor- 
denaars, omdat zij de topfiguren van de commums
tische partij verkeerde of te sterke geneesmiddelen 
gaven om ze gauwer een „natuurhjke” dood te doen 
sterven, werd ook in De Waarheid afschuw uitge- 
sproken over deze „misdadigers m witte jassen” en 
de strengste bestraffmg geeist Een Joodse arts uit 
Amsterdam, vooraanstaand communist en lid van 
de Eerste Kamer, werd uit de party gestoten, om
dat hij openlijk had verklaard deze officiele waar
heid met te geloven

Momenteel is de officiele waarheid m Polen, dat 
de hele vnjheidsbewegmg m Tsjechoslowakije 

een opzetje was van de Joden, die nu m Polen zio- 
msten worden genoemd
De waarheid is de officiele party waarheid Vervloekt 
een leder, die haar met onvoorwaardelyk gelooft, al 
heeft hy met eigen ogen gezien, dat het anders is. 
Woorden als vryheid, recht, sociahsme, misdrijf enz. 
ze hebben by de commumsten allemaal een andere 
betekems En dus is het officiele gesprek een gesprek 
in twee talen, en dus een spraakverwarnng 
Wie deze beide „remsystemen” niet ziet praat al 
te oppervlakkig over de wenselijkheid van voortge
zet en toenemend contact met de Russische macht
hebbers.

17'LK contact is dus een contact met de dictatoren 
" en versterkt moreel hun positie Men kan met 
tegelykertyd wodka drmken met Breznjef en troost

*) Mitzeiiheiin, de Evangelische Landesbischof van Thu- 
rmgen, heeft als oudste JLutheise bisschop van Oost-Duits- 
land de Russische zeloot Ulbricht toegesproken bij diens 
75-ste verjaardag (Hij kwahficeerde het leven van deze 
oude stalinist als een leven voor vrijheid, gerechtigheid 
en vrede)
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HUIDIGE POSUIE 
CHR.-DEMOCRATISCHE 
PARTIJEN IN 
WEST-EUROPA
DOOR A. K. KOEKKOEK

STEEDS meer spreekt men te- 
genwoordig over de moeilijk- 

heden van de politieke partijen, 
zich aan te passen aan de verande- 
ringen van de moderne samenle- 
ving en daarmee aan de denkwijze 
van de burger die in deze hoogont- 
wikkelde industriele maatschappij 
leeft. Het onbehagen heeft bijna 
alle partijen in bijna alle landen 
aangegrepen”. Met deze woorden 
openen K. J. Hahn en B Papini een 
artikel in „Eichholzbrief” 3/67 over 
de vernieuwing van de christen- 
democratische partijen. Het alge- 
mene onbehagen stelt de christe- 
lijke partijen voor de noodzaak zich 
opnieuw te bezinnen over bun 
structuur, hun grondslag, bun pro
gram en hun optreden naar buiten. 
In Nederland heeft het onbehagen zich 
vooral geuit in de klacht over ondmde- 
lijkheid. Chnsten-radicalen in de chns- 
telijke partijen en daarbuiten en K V P , 
ARP en C H U. in het overlegorgaan 
van de „18” pogen elk op hun mamer 
vanuit christelijke inspiratie de pohtie- 
ke vernieuwing tot stand te brengen

Nu het overleg tussen de dne grote 
christelijke partijen wordt voortgezet, is 
het des te interessanter kennis te maken 
met de christelijke partijen in andere 
landen van Europa en na te gaan welke 
plaats zij in een zich snel veranderende 
samenlevmg mnemen

„De chnsten-democratische partijen 
in de afzonderlijke landen van West- 
Europa” was het onderwerp van een In

ternationale universitaire week die de 
Politieke Akademie Eichholz bij Keulen 
in samenwerking met het chnsten- 
democratische mformatie- en documen- 
tatiecentrum uit Rome medio augustus 
organiseerde Een veertigtal jonge aca- 
demici en studenten mt acht Westeuro- 
pese landen, onder wie zes uit Neder
land, discussieerden onder leiding van 
dr Hahn (Rome) en dr Gebauer (Eich
holz) over de politieke situatie van de 
betrokken landen en partijen Parle- 
mentsleden, hoogleraren en partijme- 
dewerkers leidden de onderwerpen m 
Omdat de toestand van de verschillende 
landen en daarmee de plaats van de 
christelijke partijen nogal uiteenloopt, 
was het nuttig elk land afzonderhjk te 
bespreken Op basis hiervan kan men 
de gemeenschappehjke problemen ge- 
makkehjker onderkennen Uit de be- 
sprekmgen bleek ook wat de partijen m 
de grond van de zaak veremgt' de chris- 
ten-democratische gedachte Men zou 
de chnsten-deraocratie kunnen om- 
schnjven als de bewegmg die politieke 
problemen op basis van christelijke be- 
gmselen en met behulp van democra- 
tische techmeken wil oplossen

Dit artikel bespreekt de huidige positie 
van de christen-democratische par
tijen in Duitsland, Italic en Oostenrijk. 
Ook al verschilt de toestand in deze 
drie landen aanmerkelijk, de christe
lijke partijen in deze landen hebben 
gemeenschappelijk dat de situatie 
waarin zij zijn ontstaan, vergelijkbaar 
is. Alle drie hebben na afloop van de 
Tweede Wereldooriog meegewcrkt aan 
de overgang van een fascistisch of nazi-

regime naar een democratische rege- 
ringsvorm.

West-Duitsland
Nog tijdens de oorlog ontstonden 
knngen van christenen die de noodzaak 
mzagen van een eensgezmde bewegmg 
om aan de dictatuur voorgoed een eind 
te maken en het naoorlogse Duitsland 
in democratische zin op te bouwen 
Naarmate de bezettmgsmaatregelen 
werden opgeheven, ontstonden in de ge- 
meenten, later in de deelstaten afde- 
lingen van chnsten-democraten, die 
zich pas in 1950 tot een Bondspartij ver- 
emgden de Chnstelljk-Democratische 
Ume De bondskanselier Konrad Aden
auer werd haar eerste voorzitter De 
Beierse party bewaarde haar zelfstan- 
digheid als Chnstelijk-Sociale Ume

De CDU/CSU heeft vanaf de eerste 
Bondsdagveikiezmgen m 1949 rege- 
rmgs verantwoordelijkheid gekregen 
Onder leiding van Adenauer slaagde zij 
erm de Bondsrepubliek op te doen ne- 
men in de Westelijke samenwerking. 
Mede door de economische politiek van 
Erhard voltrok zich het „wirtschafts- 
wunder” een uitgeput West-Duitsland 
ontwikkelde zich tot het welvarendste 
Westeuropese land Geen oplossmg vond 
de kwestie van de Duitse heremging, 
die met de verhoudmg tot Oost-Duits- 
land en de oosteuropese staten haar 
stempel drukt op de buitenlandse poh- 
tiek van Bonn.
Emd 1966 kwam een eind aan 
de coahtie tussen CDU en hberalen en 
ontstond de zogenaamde grote coahtie 
met de socialisten De coahtie van CDU 
en SPD onder leiding van Kiesinger is 
omringd met een zeker onbehagen en 
dan ook uitdrukkehjk als een uitzon- 
dermg bedoeld Deze „grote coahtie” 
moet trachten een toekomstige coali
te van de grote partijen, zonder noe- 
menswaardige oppositie, onmogelijk te 
maken Daartoe wil de regenng-Kie- 
singer nog voor de verkiezmgen van 
1969 een hervomung van het kiesstel- 
sel tot stand brengen Thans kent 
West-Duitsland een distnctenstelsel 
waarvan een landelijke aanvullmgs- 
hjst de onmllijkheden corngeert

Partijen die in geen enkel district de 
meerderheid halen en meer dan vijf 
procent van de stemmen knjgen, ko- 
men daardoor toch aan bod en ook 
ovengens worden de zetels evenredig 
verdeeld
De herziemng zou neerkomen op een 
distnctenstelsel naar Engels voorbeeld, 
waarby gekozen is wie de meeste stem- 
men behaalt, een aanvullmgslijst ont- 
breekt De kleme hberale party die m 
geen enkel district de meerderheid 
haalt, zou hierdoor met meer in de 
Bondsdag komen. Christen-democraten 
en socialisten zouden weer tegenover 
elkaar kunnen staan als regering en 
oppositie of andersom 
Een andere zeer belangnjke reden om 
het kiesrecht te wijzigen, vormt het be- 
staan vande Nationaal-Democratische 
Party
De N P D is op dt ogenblik in de 
landdag van acht van de tien deelsta
ten vertegenwoordigd Zij verwierf 
een stemmenpercentage dat vaneert

van 3,9% in Hamburg (1966) tot 9,8% 
in B'aden-Wurttemberg (1968) Bij de 
volgende Bondsdagverkiezmgen in 1969 
zou de N P D. wellicht op een vijftig- 
tal zetels kunnen rekenen Het optre
den van de N P D op nationaal mveau 
zou het aanzien van de Bondsrepubliek 
in het bmtenland schaden en het ge- 
wonnen vertrouwen kunnen schokken. 
Vandaar dat de regenng-Kiesmger het 
nalionalisme en de anti-gezmdheid van 
de N P D door een kiesrechthervor- 
ming wil mdammen

Italic
De rol die de C D U onder Adenauer 
in Duitsland speelde, vervulde de De- 
mocrazia Christiana onder leiding van 
Alcide de Gaspen in het na-oorlogse 
Itahe De Gaspen, minister-president 
tot 1953, veremgde de reeds tijdens de 
oorlog ontstane christen-democrati
sche groepen Onder de leuze van 
nationale solidanteit werden plannen 
opgesteld vcor Italie’s grootste pro- 
bleem de tegenstelling tussen het re- 
latief rijke gemdustnaliseerde Noor- 
den en het arme, van landbouw af- 
hankelijke Zuiden Het verschil in ont- 
wikkelmg is gebleven, ondanks voor- 
uitgang van het Zuiden. Nochtans kan 
in Europees verband van een schan- 
daal gesproken worden, dat Zmd-Ita- 
lie na tien jaar Europese Economische 
Gemeenschap nog een onderontwik- 
keld gebied is

Evenals de CDU in Duitsland heeft de 
DC na de oorlog steeds regermgsver- 
antwoordelijkheid gedragen Haar po
sitie als regermgspartij is op dit mo
ment enigszins onzeker. Bij de parle- 
mentsverkiezmgen m mei 1968 gmgen 
de chnsten-democraten wel vooruit, 
maar de socialisten met wie zij vanaf 
1961 een coahtie hadden gevormd, ver- 
loren aanzienlijk Voor de veremgde 
socialisten is dit aanleidmg geweest 
zich nader te beraden De chnsten-de
mocraten zagen zich genoodzaakt een 
minderheidsregenng t vormen onder 
leiding van Leone De socialisten ma
ken geen deel uit van deze mtenm-re- 
genng maar zullen haar in prmcipe 
steunen Nadat zij zich in het najaar 
nader hebben beraden, kan wellicht 
opmeuw een centrum-linkse regering 
worden gevormd

Oostenrijk
De Oostennjkse Volkspartij weet zich 
nauw verwant met de christelijke par
tijen m Duitsland en Italie Hoe wel m 
deze dne landen in het eerste kwart 
van de twintigste eeuw al christelijke 
groepenngen bestonden, hebben zij zich 
in 1945 uitdrukkehjk als me awe par
tijen aangediend Daarmee toonden 
zij zich ervan bewust, dat de politieke 
situatie in hun landen fundamenteel 
was veranderd De OVP wil zich vol- 
gens het Klagenfurter Manifest van 
1965 door het christelijke mens- en 
maatschappijbeeld laten leiden

Tot het Staatsverdrag van 1955, waar- 
bij Oostenrijk verklaarde zich by geen 
enkel militair blok aan te slmten, bleef 
het land door troepen van de vier Gro

te Mogendheden bezet. In deze situatie 
zagen OVP en socialisten zich genood
zaakt in’s lands belang samen te wer- 
ken. Na de verkiezmgen van I960 
kwam aan de samenwerking een emd. 
Door het distnctenstelsel verwierf de 
OVP met 48,4 % een meerderheid in 
het parlement Zij vormde een rege
ring onder leiding van kanselier Klaus. 
De politieke situatie in Oostenrijk 
draagt nog fle sporen van tie twintigja- 
rige coalitie. Om de gunst van de kie- 
zers te verwerven overtroefden de 
partijen elkaar in beloften die de na
tionale mogelijkheden te hoven gingen. 
Tijdens de samenwerking met de so
cialisten kreeg het land de meest ver- 
statelijkte volkshuishouding van West- 
Europa De staatsuitgaven kwamen 
voor 90'/o vast te liggen, zodat de be- 
groting als conjunctuur-politieke in
strument niet meer werkte.
De huidige regering tracht de econo
mische structuur te verbeteren Voor 
de ontwikkelmg van bepaalde stre- 
ken zoals het aan Honganje grenzen- 
de Burgenland, heeft de huidige mi
nister van fmancien Keren een uitvoe- 
ng plan opgesteld
De coahtie heeft de parlementaire de- 
mocratie in Oostenrijk evenmm goed 
gedaan De besluiten vielen in coahtie- 
beraad, het parlement was gedegra- 
deerd tot „stemmachme”. Het is de 
vraag of de huidige situatie de gerezen 
onverschilligheid kan wegnemen. Nu 
de OVP alleen aan de regering is, 
vereist haar krappe meerderheid van 
vijf zetels in de Nationalrat een stren- 
ge discipline van de fractie Ook bij de 
socialisten kan memand „uit de boot 
vallen”-
Professor Reichhold uit Wenen die de
ze analyse van de politieke situatie m 
Oostenrijk gaf, wees op de opmerkelijk 
tegengestelde ontwikkelmg van de 
parlementaire democratic m de Duitse 
en de Oostennjkse Bondsrepubliek. In 
1966 waren in West-Duitsland de mo- 
gehjkheden van een coahtie tussen 
chnsten-democraten en hberalen uit
geput Een grote coahtie was de emge 
oplossmg Daarmee kwam een emde 
aan de jarenlange oppositie van de 
socialisten In Oostenrijk daarentegen 
was het onbehagen over de twintigja- 
nge coahtie tussen OVP en SPO zo 
groot geworden dat de OVP alleen aan 
de regering kwam en de twee groten 
tegenover elkaar kwamen te staan

Wat de toekomst van de Oostennjkse 
Volkspartij en de christelijke partijen 
m het algemeen betreft, bood dr Pe
ter Diem, medewerker van de OVP, 
een mteressante zienswijze 
Hij meende dat twee wegen open ston- 
den Enerzijds deconfessionalisermg, 
in de richting van een pragmatische 
middenkoers, waarbij hij voor het 
laatste D’66 als voorbeeld noemde An- 
derzijds, onder invloed van een meuw 
verstaan van het evangelie, de richting 
van de christelijke radicaliteit, zoals 
de chnsten-radicalen en de Politieke 
Party Radicalen daaraan vorm trach
ten te geven

Een discussiegroep onder zijn leiding 
formuleerde wat christelijke radicali
teit of progressiviteit ongeveer in- 
houdt. de kntische bonding tegenover 
bestaande structuren, met name tegen 
onderdrukking en geweld daarin, ten- 
einde zo mogelijk langs vreedzame 
weg de samenleving te hervormen en 
de mens als beelddragers Gods daarin 
tot zijn recht te doen komen De groep 
vertolkte hiermee de algemene gevoe- 
lens op de conferentie.
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SAMENLEVING 
VAN NIET- EN 
WEL-GEHANDICAPTEN

Sociale werkplaats in Helmond

ZOU het niet beter zijn om te 
spreken van uiteen-leving? 

Uiteen-leving in plaats van sa- 
menleving? Voelen we de gehandi- 
capten als mensen die er bij ho- 
ren? Voelen de gehandicapten zich 
als een partij in het samenlevings- 
concert die er bij hoort? Zijn ge
handicapten eigenlijk geen mensen 
die verzorging nodig hebben, con- 
sumenten van onze welvaart en 
van onze goede bedoelingen, troe- 
telkinderen soms, die we in de 
watten leggen, met de Mjsmaak 
misschien hier en daar, dat ze wat 
teveel profiteren en een beetje 
zielig zijn?
Deze lijst van veronderstellingen 
kunnen we nog wel wat voort- 
zetten, en dan met een goede kans 
ook nog, dat we niet eens zo ver 
van de werkelijkheid af zitten, de 
werkelijkheid namelijk dat niet- 
gehandicapt en wel-gehandicapt 
uiteen-leven en zich niet in een 
s a m e n - leving opgenomen we- 
ten.

Gewone mensen
De betere weg li]kt het ons evenwel te 
zyn het ideaal m het oog te houden en 
te trachten daarvan een beeld te ont- 
werpen. Dat ideaal is de samenlevmg 
van alle mensen, de gehandicapten m- 
begrepen. Want gehandicapten sijn ge
wone mensen! Wie ’uervan met over- 
tuigd is, die is speciaal degene voor wie 
dit artikel geschreven is 
Het is in deze tijd geen zeldzaamheid 
te lezen of te horen, dat ons gehele 
mensehjk-zijn doordrongen is van de 
verhoudmg tot andere mensen.
Er is een trjd geweest, waann over deze' 
waarheid, of he ver: werkelijkheid, nau- 
wehjks werd nagedacht 
Er is ook een tijd geweest, waann men 
in een afgemeten beschouwmg zei; de 
mens is een sociaal wezen. Dit gebeurde 
in de middeleeuwen. Het was eigenlijk 
hetzelfde als wat wij tegenwoordig be- 
doelen, maar onze moderne formulerm- 
gen hebben als oogmerk, dat we er 66k 
mee werken.
Dit laatste drukken we zo uit, dat we 
het operationeel maken. Dit „het” is 
dan in dit geval: ons gehele menselijke 
zijn doen doordrmgen van de verhou- 
ding tot andere mensen. Vallen gehan- 
dicapte mensen ook onder die categone 
van „andere mensen”? Zijn ook zij ge
wone mensen?
Zo wordt die stelling van de samenle
vmg en zo wordt die stelling van de 
verhoudmg tot de (= alle) andere men
sen wel operationeel. Op dit scherp om- 
schreven terrem. Want ook op andere 
terremen zou men er vruchtbaar mee 
kunnen opereren.
We hebben hier nogal grote woorden

gebruikt De aanleiding ertoe was enkel 
en alleen gegeven in het verzoek om te 
schnjven over de verzorging van ge
handicapten. Nauwkeuriger gezegd: 
over de verzorging van geestehjk en 
hchamehjk gehandicapten Of wij, op 
dit verzoek mgaande, er terecht de so- 
ciaal-wijsgenge beschouwingen bij be- 
trokken hebben, kan pas in de loop van 
dit artikel blijken We knopen nu, om te 
beginnen, maar a an bij enkele tastbare 
gegevenheden.
In de verzorging van zijn gehandicapte 
staatsburgers staat Nederland goed aan- 
geschreven in de wereld. We hebben 
in ons land innchtmgen, tehuizen, reva- 
lidatiecentra en sociale werkplaatsen in 
aantallen en kwaliteit dat de buurlan- 
den er wel eens met jaloerse bhkken 
naar kijken
Neem bijvoorbeeld die sociale werk
plaatsen Het getal tweehonderd (werk
plaatsen) kunnen ze juist niet halen, 
maar het hgt er vlak tegen aan Terwijl 
ze als werkplaatsen uniek m de gehele 
wereld zijn. Wat hier is bereikt aan 
evenwicht tussen verzorging (in de 
ruimste zm) en de ontplooimg van in- 
dividuele mogelijkheden — men zegt 
wel eens: „resterende mogelijkheden” — 
zou men in theone nauwelijks voor mo- 
gelijk hebben gehouden. Want als, wat 
hier mogelijk is gebleken, eerder was 
gezien, >vaarom zou men er dan pas in 
(±) 1950 mee begonnen zijn? Het ant- 
woord luidt; het is gegroeid, zonder dat 
lemand deze spectaculaire ontwikkeling 
heeft voorzien: meer dan 30 000 gehan
dicapte Nederlandse staatsburgers vm- 
den er werk, verdiensten, levensont- 
plooimg en, we mogen het gerust zeg- 
gen, levensgeluk

Zorgen
Hebben we het ideaal dus bereikt’ La- 
ten we hierop alleen mogen zeggen, dat 
de topleidmg van het sociale werk- 
plaats-wezen zit met hoofden vol zor
gen en problemen! De sociale werk
plaats is soms voorportaal voor het 
vnje bednjf; maar het is ontmoedigend 
en onbilhjk om van een tekortschieten 
van de sociale werkplaats in dit opzicht 
te durven spreken.
Daarop gaan we nu niet aanstonds ver- 
der, want het gehandicapten-probleem 
begmt bepaald niet bij de vraag, welk 
werk de betreffende persoon zou kun- 
pen vernchten Daar voegen we even
wel weer haastig aan toe- werk verrich- 
ten is voor een gehandicapte een enorm 
belangrpke zaak!
Bovendien hebben we, behalve de so
ciale werkplaatsen, ook genoemd in- 
nchtingen en tehuizen.
In psychiatrische innchtmgen worden 
zwakzmmgen verpleegd en verzorgd. 
Dus alle zwakzmmgen in de inrichtmg?! 
Verre van daar! En gelukkig niet De 
zwa6r-zwakzinnigen, ja die kunnen ner- 
gens elders verkeren dan m de psy

chiatrische innchting; er zijn echter 
zeer velen, die er gunstiger aan toe zijn 
Voor hen is er de sociaal-psychiatnsche, 
eventueel de sociaal-pedagogische be- 
handelmg tezamen met tewerkstellmg 
in beschuttende werkplaatsen.
Een eenvoudige voorstelhng van een 
eenvoudige verzorging van zwakzinni- 
gen zou met de feitelijke werkelijkheid 
radicaal in stnjd zijn zelfs bij de zwaar- 
zwakzmmgen' De arbeidsprestaties van 
ook deze zwakzmmgen zijn vaak opval- 
lend goed En als men dan nog verder 
in ogenschouw neemt dat onze wel- 
vaartsmaatschappij niet genoeg kan 
knjgen van reuzenprestaties, dan hoop 
ik dat het mij gelukt is van zelfs de 
zwaar-zwakzinmge een nuchterder, 
maar tegelijk ook mensehjker voorstel- 
ling te wekken dan waarmee hij vaak 
bekeken wordt
En voor de overlge zwakzinnigen’ Een 
psychiatrische innchting is niet goed 
genoeg voor hen Dit is geen gekheid, 
maar volkomen serieus Soms is die in- 
rlchting lang met goed genoeg voor hen! 
Voor hen zijn er verpleegtehuizen; maar 
ook verzorgingstehuizen Er zijn ook 
pensiontehmzen voor hen. In de bena- 
mingen der tehuizen ligt de progressie 
van gemiddeld, licht en zeer licht zwak- 
zmmg (debiel) Men mene evenwel met, 
dat dit in schema te brengen zou zijn, 
want de met in geringe mate zwakzm- 
nige, die tegelijk een „makkelijk” ka- 
rakter neeft (een gewone mens*), is 
misschien in een pensiontehuis te hand- 
haven, terwijl voor de „lastige” licht- 
debiele een andere oplossing gezocht 
moet worden.
De verschillende tehuizen, die deze ge
handicapten opvangen, stellen hen in 
staat om binnen bepaaide grenzen zich 
zelfstandig in de samenleving te bewe- 
gen Een buitengewoon dankbare taak 
is het te zoeken naar een evenwicht tus
sen hulp en verzorging aan de ene leant 
en zijn eigen weg te laten gaan aan de 
andere kant. Onnodig te zeggen dat de 
dankbaarheid van de bedoelde taak 
speciaal daarin is gelegen om de hulp 
en de verzorging steeds te doen terug- 
treden voor de zelfstandigheid. Wie dit 
leert, leert operationeel wat echt sa- 
menleven is: de medemens in zijn unie- 
ke waarde laten.
In deze laatste volzin hgt een wereld 
van gedachten aangeduid. Memgeen zal 
dit met op het eerste gezicht vermoe- 
den, terwijj, het juist van zo bij zonder 
belang is. Men hennnere zich weer wat 
we in de aanhef aangehaald hebben, nl. 
dat de verhoudmg tot andere mensen 
een mherent stuk van ons mens-zijn is. 
Wat is nl. het geval?
Wie nadenkt over het bestaan van m- 
nchtingen, tehuizen, revalidatlecentra 
en sociale werkplaatsen (tot het noemen

van deze vier categoneen hadden we 
ons boven voor het ogenblik beperkt), 
die wil stellig een antwoord hebben op 
de vraag
Waarom een revalidatie-innchtmg 
naast een psychiatrische innchting7 Nog 
markanter wordt de vraag als we het 
zo zeggen- waarom een revalidatie-be- 
handelmg naast een sociaal-psychiatn- 
sche behandelmg7 N6g indnngender: 
waarom een revalidatie-behandelmg 
naast een sociaal-pedagogische behan- 
deling7

Revalidatie
Er bestaat op de noemer van de reva
lidatie heel wat in Nederland. Naast 
revalidatie-centra zijn er revalidatie- 
stichtingen en revalidatie-teams.
De revalidatxe-stichtmgen bundelen (co- 
ordmeren) per provincie heel veel re- 
validatie-activiteit, maar toch ook weer 
met alles Want wat in de revalidatie- 
afdelmgen m de ziekenhuizen gebeurt 
bijvoorbeeld, „leidt zijn eigen leven”.
De genoemde teams werken regionaal; 
kernteams bestaan er hier en daar en 
die werken voor grotere districten Alle 
teams werken onder de auspicien van 
de provmciale revalidatie-stichtmg en 
hebben tot taak de diverse problemen 
van een bepaaide gehandicapte in hun 
totahteit te overzien en te adviseren 
naar haalbare mogelijkheden
Er bestaat een nationale Raad voor 
de Revalidatie, een combmatie van par- 
ticuhere deskundigen en departements- 
amtbenaren; hij bestudeert de organi- 
satie van de revalidatie en heeft daar- 
over in de laatste tien jaren reeds ver
schillende malen gerapporteerd.

DOOR
il. F. BOESSENKOOL

We hebben een Nederlandse Centrale 
Verenigmg voor de Revalidatie (dit 
laatste woord is een paar jaar geleden 
gekomen in plaats van „Gehrekkigen- 
zorg”) en daarin bespreken meer dan 
honderd aangesloten instellmgen en 
veremgmgen hun gemeenschappelijke 
belangen
Van groot belang zijn voorts de volgen- 
de iuncties- sociaal-geneeskundigen 
voor de revalidatie, maatschappelijk- 
werkadviseurs voor de revalidatie; on- 
derwijs-adviseurs voor de revalidatie; 
bijzondere bemiddeling hij de arbeids- 
bureaus; techmsche adviseurs voor de 
revalidatie
De verenigmg A V O , opgencht in 1929, 
verdient de eervolle vermeldmg dat zij 
als eerste particulier orgaan zich m- 
gezet heeft voor tewerkstellmg van ge
handicapten m volwaardige beroepen. 
Van fundamenteel-orgamsatonsch be
lang is het nu hoe al deze functies, c q. 
personen ten behoeve van de gehandi
capte tot een geintegreerd samenwer- 
ken komen- in welk raam kan dit het 
meest evenwichtig verlopen7
Het is evenwel onmogehjk om al de 
opgesomde figuren voor de mformatie- 
zoekende lezer op eenmaal zo duidehjk 
te tekenen, 'dat ieders taak mm of meer 
concreet gemaakt wordt In het raam 
van dit artikel hjkt ons dit echter ook 
met aanstonds nodig.

Daar ligt nog de opgeworpen funda- 
mentele vraag: waarom revalidatie,
waarom sociaal-pedagogische behande- 
ling, d.w.z. waarom zowel het een als 
het ander?
Maar dat is toch dudelijk zal stellig 
menigeen opmerken; degenen op wie 
zich de sociaal-psychiatrische of so
ciaal-pedagogische behandeling richt, 
zijn geestelijk niet normaal, terwijl zij 
die voor een revalid atie-inrichting in 
aanmerking komen, een gebreb heb
ben van lichamelijke of organische of 
zintuigelijke aard!

Voor een juist inzicht in de gehandi- 
capten-problematiek is het van wezen- 
lijk belang, dat we deze laatste opmer- 
kmg zeer ernstig nemen! De juistheifi 
van de opmerkmg zal moeilijk kunnen 
worden aangevochten, maar of men het

• Vervolg op pag. 8
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OVERHEIDSSUBSIDIE
AAN
POLITIEKE PARTIJEN
DOOR Dr. W. de KWAADSIENIET

HET is geen gebeim, dat de 
financiele positie van de 

meeste politieke partijen niet ge- 
makkelijk is. Zo nu en dan komt 
daarover lets in de publiciteit. 
Maar niet vaak. Eigenlijk is dat 
merkwaardig. Want bet werk van 
politieke partijen is een publieke 
zaak. En publieke zaken dienen in 
bet publiek behandeld te worden. 
Wij komen daar straks nog op te- 
rug. De ene politieke parlij heeft 
bet weliswaar financieel moeilij- 
ker dan de andere, maar in bet al- 
gemeen gesproken is dat slechts 
een gradueel verschil.

De mkomsten van de politieke partijen 
bestaan m hoofdzaak uit de bijdragen 
van de leden, de contributies Voor de 
politieke partijen zijn derhalve uit 
financieel oogpunt twee dingen van le- 
vensbelang het aantal leaen en de 
hoogte van de contributie Hoe meer 
leden en hoe hoger de contributie, des 
te ruimer de armslag voor de politieke 
partijen
Er is een zeker verband lussen het aan
tal leden en de hoogte der contributie 
Een partij kan meer — afgezien van 
gemakkelijker — leden krijgen tegen 
een conrtibutie van / 1,— of f 2,50 dan 
tegen een contributie van bxjvoorbeeld 
#15 —b
De bestaande ledenaantallen en gel- 
dende contnbutiebedragen zijn in het 
algemeen te laag voor een voldoende 
financiering van taken, welke op poli- 
iieke partijen hggen te wachten Zij 
blijven ook te laag, ondanks het regel- 
matig voeren van ledenwerfcampag- 
nes door de partijen en het optrekken 
van de contnbutiebedragen Immers, 
de kosten blijven stijgen en er is een 
regelmatig verloop van leden 
Waar dit zo is, komt o a de vraag naar 
voren of overhexdssubsidie a an poh- 
tieke partijen mogelijk is 2)

Subsidie politick
Subsides wordt verleend aan veleilei 
orgamsaties, mstellmgen en (groepen 
van) personen Globaai onenterend is 
nog steeds het in 1960 ''erschenen rap
port van het College van Advres van 
de A R P, „Subsidiepolitiek” 
Overheidssubsidie is te omschryven 
als al of niet verkapte financiele 
s t e u n vanwege de overheid aan pri
vate personer en instellingen. Subsidie 
is te zien als aanvulling van het 
particulier initiatief; het voorzien in 
een tekort. Subsidieverlenmg vindt 
plaats na de afweging van alle pu- 
bliekrechtelijke belangen Een van de 
kenmerken van het optreden der over
heid is, dat dit gericht is op de behar- 
tiging van het algemeer belang. De 
overheid moet steeds vaststeilen welk 
rechtsbelang met het verlenen van sub
sidie wordt gediend. Wij volstaan in 
dit artikel met deze aanduidingen. Voor 
een nadere orientering verwijzen wij 
met name naar de hoofdstukken II, III 
en IV van het genoemde rapport.

Voor de A R P is op grond van het 
voorgaande in het algemeen gesproken 
overheidssubsidie aan private personen 
en mstellmgen aanvaardbaar Op zich- 
zelf genomen geldt dit dus ook voor 
politieke partijen Een vraag waarover 
o i. stnjd kan bestaan is of politieke 
partijen er wel verstandig aan doen 
overheidssubsidie te vragen en te aan- 
vaarden gelet op veronderstelde moge- 
lijke consequenties van verschillende 
aard De bezwaren dus 
Het is volgens de getroffen regelmg 
Boukema’s taak die bezwaren toe te 
lichten Ik doe dat dus met Maar ik 
moet er wel een aantal noemen.

Bezwaren
/ ’’ereerst Boukema’s eigen geponeerde 
stellmg- „Subsidiermg van politieke 
partijen door de overheid betekent een 
gevaar voor de goede werkmg van i en 
parlementaire democratie”

Andere bezwaren3) zijn m telegram- 
stijp het partijwezen is alleen belang 
njk en nuttig zolang het vrij staat te- 
genover de overheid; partijen worden 
door subsidie afhankehjk van de staat; 
door subsidie dreigt verstarrmg van 
het bestaande partijwezen, de parbjen 
worden door subsidie te sterk gecon- 
solideerd, subsidie vermeerdert de 
macht van de partij managers; de par
ty leden krijgen minder, de topbesturen 
meer te zeggen, subsidie is een ernstige 
verleiding voor de partijleiding, zich 
onafhanfcehjk te voelen van de kiezers, 
uitgezonderd natuurhjk tijdens verkie- 
zingscampagnes, het volk gaat de par
tijen meer en meer zien als sraats- 
instelhngen, waarmede het geen men- 
tale banden heeft, door subsidie vindt 
ondermijnmg plaats van het democra- 
tisch begrip, subsidie is met goed voor 
een onafhankehjke memngsvormmg; 
het is ontoelaafbaar dat door controle 
op de, bestedmg van de overheidssub- 
sidies een regenngsinstantie het doen 
en laten van partijen tot in bijzonder- 
heden controleert, partijen moeten al- 
tijd stnjdbaar zijn en blijven; door 
subsidie te vragen verklaren partijen 
zich in feite onmachtig om de strijd 
voor bun beginselen te willen en dur- 
ven stnjden, subsidie verlamt het po
litieke initiatief, omdat mspanning en 
offers van de burgers met meer nodig 
zijn, het uitdragen van iets vraagl 
offers, subsidie ontneemt de pnkkel 
tot vergroting van het ledental; als 
partijen het financieel met kunnen bol- 
werken dan moeten zij maar failbet 
gaan, want dan hebben zij behalve in 
financieel ook in ander opzicht een 
zwak fundament.

Globaai antwoord
Zijn deze bezwaren gefundeerd, reeel, 
doorslaggevend’ Wij menen, dat dit 
met het geval is De genoemde bezwa
ren worden praktisch ook met toege- 
bebt Zij zijn veelal als stelbngen

neergeschreven als weergevende een 
eerste gevoelen, zo is onze mdruk Het 
is mettemm goed dat zij genoemd zijn. 
Wanneer een voorstel tot overheids
subsidie aan politieke partijen zou 
worden gedaan, zouden deze bezwaren 
stelbg in de begeleidende toebchting 
moeten worden besproken en als van 
met-doorslaggevend belang moeten 
(kunnen) worden afgewezen

Wij kunnen uiteraard m het bestek van 
dit artikel met uitputtend op elk der 
geciteerde bezwaren ingaan Wij geven 
wel een globaai antwoord, eveneens m 
telegramstijl

Subsidie is aanvulling van de party- 
fmancien, de eigen mkomsten blijven 
onontbeerlyk De paityen blijven ge- 
heel vry staan tegenover de overheid 
Door de overheid — de wetgever — 
mogen by subsidie aan welke private 
personen of mstellmgen dan ook geen 
andere voorwaarden worden gesteld 
dan die van een verantwoord uitgeven 
der verstrekte gelden voor de bestem- 
de doelemden

Accountantscontrole is geen mbreuk 
op de vryheid van de financiele gestes 
der partijen Openbaarheid der fman- 
ciele verslagen is een democratische 
zaak, ook zonder overheidssubsidie. 
Onze party publiceert nu reeds elk jaar 
haar financieel verslag uitvoeng.
Gelet op het voorgaande is dus ook 
met in te zien hoe de partyen afhan- 
kelyk zouden worden van de staat 
Gezien de blyvende — en noodzakelyk 
ook stygende — eigen mkomsten kun
nen de politieke partyen ook haar oor- 
spronkelyke functies (o a. opstelbng 
program en vaststelbng kandidaten- 
lyst) blijven vervullen mdien op een 
gegeven moment volledige stopzettmg 
van de subsidies mocht plaatsvmden

De consolidate van de partyen wordt 
met bevorderd door subsidie, maar 
hangt af van het zich toewenden van 
leden en kiezers tot die partyen Als 
zy zich van de partyen afwenden is er 
geen consolidate der partyen, dan ver- 
dwijnen zy, ondanks subside.

Partymanagers en topbesturen kunnen

bun macht met verstevigen doordat de 
partyen subsidie ontvangen Zy wor
den gekozen en benoemd door de leden. 
Subsidie wordt aan de partyen ver
leend en is met afhankehjk van de be- 
doelde zittende (groepen van) personen. 
De begrotmgen en jaarrekenmgen be- 
hoeven de goedkeuring van bredeie 
partyorganen dan de topbesturen en 
partymanagers

Er is vervolgens geen reden, waarom 
het volk de partyen als staatsmstel- 
bngen zou :aan zien vanwege een aan- 
vullende overheidssubsidie Er zou 
eerder voor de mensen reden zijn de 
partyen als siaatsmstellmgen te zien, 
omdat m partyen nu eenmaal pobtici 
een rol spelen Vrye jeugdorgamsaties 
worden tengevolge van overheidssub
sidie toch ook met als staats-jeugd- 
organisaties gezien7

Evenmm is o i dus als gevolg van aan- 
vullende financiele steun van de zyde 
van d,e overheid ondermijnmg van het 
democratische begrip te vrezen Een 
onafhankehjke memngsvormmg blyft 
by subsidieverlenmg volstrekt onge- 
rept Men krygt als politieke partyen 
subsidie op grond van in onderling 
overleg door de wetgever vast te stel- 
len normen Men kan als politieke par
tijen dus te alien tyde alles denken en 
alles zeggen

Politieke partyen moeten inderdaad 
stnjdbaar zyn en blyven Anders ver- 
dwynen zy vanzelf
Met subsidie zullen zy hun werk beter 
en zoals het in deze tyd behoort 
kunnen doen Met name is dit van be
lang m verband met het meer by de 
pobtiek betrekken van de burgers. 
Inspanmng en offers van de burgers 
(die partybd zyn') blyven dnngend 
noodzakelyk ook naast subsidie Der
halve verdwynt door subsidie ook met 
de pnkkel tot vergroting van het aan
tal leden; alleen al niet op financiele 
gronden.
Daarby blyft voorop staan de nood- 
zaak van een behoorlyk ledental in 
verband met het laten meedragen van 
de politieke visie De mening, dat poli
tieke partyen als zij het financieel 
met meer kunnen bolwerken maar

Werk politieke partij is een politieke zaak
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m verband met leden- en abonnemen- 
tenadmmistraties en wat daarmede gc- 
daan kan worden.

Op welke wijze ?
Hoe zou bet subsidxebedrag voor de 
eerder genoemde objecten per party 
kunnen worden vastgesteld? Daarby 
zou kunnen worden uitgegaan van het 
aantal Tweede Kamerleden (ot aantal 
kiezers by de laatste Tweede Kamer- 
verkxezmgen), het aantal party leden en 
de hoogte van de contnbutie, bestemd 
voor het landehjke partyapparaat.
Wy zouden ons een combmatie-index 
van deze gegevens kunnen voorstellen. 
Ten aanzren van het aantal Kamerle
den (of kiezers) zou een glydende 
schaal kunnen worden gehanteerd in 
die zm, dat men voor elk Kamerlid

JU1STE MANIER

Op het Partij Convent d.d. 25 mei 
1968 zei de beer H. Vink te 
Gouda. „De verhogmg van de 
contnbutie-afdracht met f 0,50, 
die voorgesteld wordt voor de 
Doctor Abraham Kuyperstichtmg, 
daar zal ik mij helemaal niet 
tegen verklaren. Het is een zaak 
die gebeuren moet. Ais er geld 
tekort is, dan moet dat er op de 
een of andere manier komen. En 
ik vind de meest normale manier, 
dat dit gebeurt door een verho- 
gmg van de afdracht van de kies- 
verenigmgen.

En ik zou de secretans van onze 
Anti-Revolutionaire Partij, die 
deze voordracht heeft doen uit- 
gaan, er toch even op willen 
wijzen, dat dit de juiste manier 
is en niet zoals hij in een van 
zijn steliingen heeft geponeerd, 
dat ook de overheid de politieke 
partijen zal moeten steunen.

Dank u wel”. (Hilanteit en ap- 
plaus).

failhet moeten gaan, omdat zy dan 
blykbaar ook in ander opzicht een 
zwak fundament hebben, is slechts een 
oppervlakkigheid Wy zouden kunnen 
stelien- Een echte democratic, waarby 
de oveiheid het particuher imtiatief 
steunt, is onnoemelyk veel beter dan 
geen of een slecht functionerende de
mocratic zonder die hulp Dit nu ech- 
ter terzyde. De vraag van belang is' 
brengen de leden zelf (meer) geld op en 
tevens' wordt er wat (meer) door de 
partijen gedaan De leden van byvoor- 
beeld de A R P brachten steeds meer 
geld op De contnbutie-afdracht per 
lid aan het Centraal Comite steeg van 
f 2,50 in 1958 tot naar te verwachten is 
f 7,— m 1969. Dat is dus byna een ver- 
dnevoudigmg in tien jaar,

De genoemde bezwaren zyn naar onze 
menmg derhalve met gefundeerd en 
met doorslaggevend

En nu komen wy tevens by het vol- 
gende Van de zeven miljoen kiezers is 
slechts ongeveer een half miljoen par- 
tylid, zeg tien procent Zo is het en zo 
zal het — nuchter bezien — blyven. 
Zo is het met alleen m ons land, maar 
in vele andere landen 
Als men spreekt over de burgers, die 
zelf meer mspanmng en offers moe
ten brengen om hun partijen (voldoen- 
de) fmanciele armslag te geven, mag 
men dit punt met geheel buiten be- 
scbouwmg laten

Belangrijke taak
Politieke partijen kunnen nauwelijks 
voldoende opereren om hun taak be- 
hoorlijk te vervullen Zy kunnen thans 
best het een en ander, maar zy kunnen 
me6r en beter, mits meer geld ter be- 
schikkmg is. Thans moet soms vol- 
staan worden met ,lapwerk”.
Politieke partyen verrichten belang
rijke werlizaamheden in het algemeen 
belang. Daartoe behoort haar bijdrage 
tot het goed doen functioneren van de 
democratic.
Zy moeten byvoorbeeld de kanalen

graven en openhouden voor doorstro- 
mende invloed van de burgers op de 
gang van zaken in de pohtiek, in de 
samenlevmg. De politieke partijen 
moeten bevorderen, dat de burgers die 
invloed kunnen uitoefenen Zy moeten 
zoveel mogelyk burgers by de politiek 
betrekken, byvoorbeeld door vormings- 
(scholmgs-) werk en voorlichting, door 
het verrichten van studies (rapporten) 
ten behoeve van het te voeren beleid, 
door hen te doen meepraten en mee- 
beshssen over programs en kandidaten- 
lysten voor de vertegenwoordigende 
hchamen Er zyn verder goed opgezette 
programs nodig met betrekking tot lo- 
pende punten en meuwe onderwerpen, 
en documentaties met behulp waarvan 
men kntisch kan bekyken het beleid, 
dat regenng en volksvertegenwoordi- 
gmg voeren (goed „tegen”-spel). Nood- 
zakelyk zyn opime-onderzoeken, re
search, studie, rapporten. Eeu apart 
punt is ook de buitenlandse politiek en 
het onderhouden van Internationale 
contacten4) De resultaten van al dit 
werk moeten by de kiezers, zeker by 
de leden komen Daarvoor zyn nodig 
orgamsatonsche wegen, een goede or- 
gamsatonsche structuur en een goede 
apparatuur

Wanneer door gebrek aan geld geen 
goede, geen voldoende taakvervulling 
door de politieke partijen plaatsvindt, 
ondervindt het goed functioneren van 
de democratic schade. De politieke par
tijen (moeten) vervullen een taak in het 
algemeen belang van het gehele volk. 
Als ooit een echt „algemeen” belang 
gediend wordt, dan via de politiek, 
waarmede elke Nederlander te maken 
heeft Partijen zyn in onze democratic 
noodzakelijk en onmisbaar voor het 
volk. Zij zijn geen aardigheidjs van een 
paar loslopende politici.

Zoals wy hiervoor gezien hebben is er 
tegen overheidssubsidie aan politieke 
partijen geen prmcipieel bezwaar. Er 
zyn ook ovengens totdusver voorzover 
ons bekend geen overwegende prakti- 
sche bezwaren Hierboven is uiteenge- 
zet om welke reden en politieke party en 
subsidiabel zijn. Wy onderstrepen 
daarom onze stelling: „In begmsel is 
overheidssubsidie aan politieke par
tijen aanvaardbaar”.

Commissie
Wy bepleiten op korte termijn de in- 
stelhng van een commissie door de re- 
germg om het vraagstuk van over
heidssubsidie aan politieke party en aan 
een nader onderzoek te onderwerpen.

Welke objecten ?
Daarby moet o a. worden bezien voor 
welke doelemden subsidie eventueel 
zou kunnen c q. moeten worden ver- 
leend. Wij volstaan met het aangeven 
van enkele globale lynen Wy zyn het 
eens met mr. J H. Prins, tot voor kort 
directeur van de Doctor Abraham Kuy- 
perstichtmg, als hy blykens een inter
view in het ARJOS-blad „Op Wiek” 
van juli 1968 zegt, dat hy met gelooft 
dat byvoorbeeld verkiezingscampagnes 
gesubsidieerd moeten worden

Prins voelt daarentegen veel minder 
bezwaar tegen overheidssubsidie „voor 
taken als studie, documentatie, scho- 
Img en vormmg”.
Daarby zegt hy, dat naar zyn menmg 
subsidie eventueel met aan de partijen, 
maar aan haar wetenschappelyke in- 
stituten zou moeten worden verleend. 
Wy zyn daar vooralsnog met van 
overtuigd De verhoudmgen tussen de 
party en en haar instituten zyn ver- 
schillend geregeld. De door Prins ge
noemde objecten kunnen voor het ge
heel of voor een deel net zo goed uit- 
gevoerd worden door party organen of 
partycommissies buiten de instituten. 
De partijen kunnen beter eventuele 
subsidie desgewenst (voor een deel) 
doorgeven aan haar instituten

Wy zouden naast dezelfde subsidie- 
objecten, welke Prins noemt, ook naar 
voren willen brengen vormmg, scho- 
ling, kaderwerk, onderzoekmgen naar 
wat onder leden/kiezers leeft, research, 
studie, voorlichting (documentatie, geen 
gewone propaganda of veikiezmgs- 
propaganda) en Internationale contac
ten.

Daarnaast zou nog deze vorm van sub
sidie overwogen kunnen worden, by- 
voorbeeld portvrydom voor party- 
correspondents en partybladen en be- 
kostigmg van het Werk met of gratis 
ter beschikbaarstelling van computers

meer per Kamerlid een geringer be- 
drag knjgt (b.v. een party heeft vij'f 
Kamerleden; voor het eerste Kamerlid 
krygt men f 5,—■ subsidie, voor het 
tweede f 4,—• enz).
Door het subsidiebedrag tevens te kop- 
pelen aan het aantal partyleden ver- 
krygt men een extra pnkkel tot door- 
gaande ledenwervmg. Door de hoogte 
van de contnbutie te laten meespelen 
voorkomt men, dat partijen gemakke- 
lyk als leden kunnen opgeven leder, 
die uit z’n portemonnee even f 1,— be- 
taalt. Een en ander vereist natuurlyk 
een nadere uitwerkmg 
In het bovenstaande hebben wy globaal 
onze zienswyze weergegeven. Er valt 
meer over dit onderwerp te sehryven, 
maar voor het begin van een discussic 
is het o.i. zo wel voldoende. 1 2

1) Ben gemiddeSde nummum-contnlnitae per 
lid per jaar, welke onze party nodig heeft 
voor het plaatselijke, regionale en landtlyke 
werk tezamen. Wenst men terecht_ daarnaast 
een ahonnement op het party weekblad 
„Nederlandse Gedachten” dan dient daar
voor momenteel afzonderlijk nog eens f 12,— 
per jaar te worden betaald.
2) In aansluiting aan hetgeen vermeld is in 
ons eerste artikel, Nederlandse Gedachten 
d d 3I-8-’68, nog het volgende. Uit Noor- 
wegen vernemen wij, dat het vraagstuk van 
overheidsinjdragen aan politieke partijen 
daar in discussie is. In het begin van dit jaar 
benoemde de regenng op verzoek van vier 
partijen een commissie ter hestudenng van 
het vraagstuk. Politieke jeugdorgamsaties 
ontvangen reeds bijdragcn van de njks- en 
gemeentelijke overheid.
Van de Finse ambassade vernemen wij, dat 
op de begrotmg van de staat is opgenomen 
een jaarlyks bedrag van Fmk 10 miljoen 
voor steun aan de politieke partijen, en wel 
Fmk 50 000,— per parlementslid

Men kan deze en dergehjke bezwaren 
aantreffen m de Leeuwarder Courant 
11-1-1964 en dd 19-5-1965, Het Fman- 

le Dagblad (L Hanekroot) d d 31-5-1965; 
orbraak fdr A. A van Rhljn) van juh/ 
- 1965, Het Vrije Volk d d. 3-11-1965;
raw d d 16-11-1965; De Nieuwe Lime (N. 
i Hees) d d. 11-12-1965, Het Binnenhof d d. 
12-1965; Patnmonium (dr C. J. Verplan- 
, d d 10-11-1965, De Tijd/Maasbode d d. 
1-1966, De Telegraaf d d 13-1-1966; Het 
menhof d d. 15-3-1966, Trouw d d 23-7- 
6; Fnesch Dagblad d d 4-8-1966; De Gel- 

Fnesch Dagblad

Wij wijzen in verband met het voor- 
nde o a op een artikel van Wouter Per- 
i, directeur K.V P -buieau, in politiek’’, 
indhlad van de KVP, d d februan 1968, 

38/42, getiteld „Suhsldie aan politieke 
;ijen”. ^-argumenten zijn eveneens te vinden in.

Fmanciele Dagblad d d. 31-5-1965; 
echts Nienwsblad d d. 20-11-1965; De 
awe Lime (N, van Hees) d d. 1X-12-1965; 

Binnenhof d.d. 15-12-1365; K.V.P.- 66, 
januarl 1966; Het Binnenhof dd. 15-3- 

i, Het Centrum d d. 20-11-1965; De Volks- 
nt d.d. 24-1-1968; Tyd en Taak (L. H.
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• Vervolg van pag. 5
er in de praktijk gemakkelijk mee heeft 
is een andere vraag
De scheiding tussen geestelijk gehandi- 
capten en lichamelijk gehandicapten 
wordt bij het onderbrengen in innch- 
txngen zo nauwgezet mogelyk in acht 
genomen, maar in de sociale werkplaat- 
sen worden deze twee categoneen bree
der lyk samengebracht Dit is een feite- 
lykheid Alleen worden binnen de so
ciale werkplaatsen de verschillen ter- 
dege in het oog gehouden Hetgeen met 
wegneemt, dat op zyn minst twee reek- 
sen van moeilykheden hieidoor ont- 
staan

Sociale werkplaatsen
In de eerste plaats meet de werkplaats- 
leidmg ermee zien klaar te komen, dat 
mensen die zover als lichamelyk gehan
dicapten en geestelijk gehandicapten 
uiteen liggen, op arbeidsmveau geco- 
ordmeerd moeten worden 
En in de tweede plaats knjgt in de ogen 
van het publiek de sociale werkplaats 
het beeld, de „image”, dat „ze” daar 
met helemaal geestelyk volwaardig zyn 
In die „ze” ligt voor de lichamelyk 
gehandicapte een flmke kans, dat ook 
hi] in de ogen van het publiek er gees- 
teli]k „met zonder kleerscheuren” af- 
komt
By deze twee omstandigheden voegt 
zich als derde, dat — zoals eens lemand 
gezegd heeft — m de sociale werkplaats 
van lichamelyk gehandicapten lets ge- 
vergd wordt waartoe de met-gehandi- 
capte mens by lange na met in staat 
is, namelrjk, 6m te gaan met geestelijk 
met-volwaardige medemensen 
Met het vorenstaande hebben we ge- 
tracht voor de lezer van dit tijdschnft 
iets waameembaar en tastbaar te ma- 
ken van de verantwoordehjkheid, wan- 
neer we mensen gaan mdelen.
De indelmg van de mensen in gehandi
capten en met-gehandicapten stamt uxt 
de tqd toen men sprak van mvaliden en 
validen Hienn sprak voor alles het ge- 
zichtspunt of men kon werken of met. 
Voor het kunnen werken legde men dan 
een eenzij dig-fy sieke maatstaf aan; 
en voorts sprak de mvalide sterk nega- 
tief tot de verbeeldmg. Zyn mproduk- 
tiviteit en zijn zwakheid, deze beide 
trokken de aandacht van de overheid, 
De overheid staat tegenover onderda- 
nen, die zij zoveel mogehjk gelijkehjk 
behandelen moet, en wanneer er onder 
die onderdanen personen zyn die zwak 
staan in de samenlevmg of m de maat- 
schappij, dan moet zij hen dekken met 
het schild van haar bescherming Dit 
is een aan de lezers van dit blad ver- 
trouwde voorstellmg van zaken 
Wanneer nu allengs de negatieve voor- 
stelling van de invalide plaats maakt 
voor de veel positievere van de gehan
dicapte wordt ten aanzien van deze ge
handicapten de sociale werkplaats een 
uitnemend middel in de handen van de 
overheid om gehjk-berechtigmg en be- 
scherming te verwerkelijken. Vooral 
Merdoor zijn die werkplaatsen daartoe 
zo geschikt omdat de te werk gestelde 
personen hier bekeken worden vanuit 
het oogpunt: welk werk kan hy nlet, 
maar vooral, welk werk kan hy wel 
verrichten? Zij worden er bekeken als 
gehandicapte mensen, d w.z. gehandi- 
capt voor bepaald werk. De oorzaak of 
de bron van de handicap doet er eigen- 
Ixjk met toe; men zoekt alleen het onmt- 
voerbare werk (voor deze persoon) te 
vermljden en het uitvoerbare te vmden. 
Geestelijk of lichamelijk gehandicapt is 
voor een produktief bruikbare staats- 
burger een bijkomstig probleem.
Wat hier betoogd wordt? Nlet dat de 
overheid een weergaloze ergocraat zou 
zijn! Deze conclusie zou hierom alleen 
al onverdiend zijn, omdat m6er sociale 
werkplaatsen onder beheer van een 
particuliere instelling staan dan onder 
overheidsbeheer. Hier wordt wel be
toogd, dat de bijeenvoeging van zwak- 
zinnigen en lichamelijk minder vahden

SAMENLEVING 
VAN MET- EN WEL- 
GEHANDICAPTEN

Welk werk kan hij wel verrichten?

onder de gezamenhjke term „gehandi- 
capten” sociale gevolgen heeft. En dit 
zijn gevolgen, die voor onze rekening 
liggen.

Etiket
Een korte tussenopmerkmg hierover. 
„Lichamehjk gehandicapte” is een eti
ket, dat op lemand geplakt wordt om 
diveise in het oog lopende mankemen- 
ten Wie de etiketten plakt, is volstrekt 
onachterhaalbaar. Maar het superiori-

teatscomplex van „de normale mens” 
is onmiskenbaar Dit geloof m een nor
male mens, die supeneur is zullen we 
moeten opgeven De lichamelijk gehan
dicapte mens is een totale mens, tot wie 
onze verhoudmg de waardermg mag 
zijn van onze nedengheid en van onze 
verbondenheid met de medemens Deze 
verhoudmg alleen kan ons menselijk- 
zijn zodanig doordnngen, dat het (mede 
hxerdoor) tot zijn bestemming nadert 
Het is een stage op de weg naar de

nederigheid jegens de gedstehjk gehan
dicapte.
Die geestelijk gehandicapte namelijk is 
de scherpe doom in ons menselijk vlees, 
opdat wij ons met geestelijk zouden 
verheffen, d w z nlet hoogmoedig zou
den zijn De gestalte, die m Chnstus 
Jezus was.
Vanuit deze evangelische notie naar de 
revalidatie moet de stap toch met on- 
mogelijk groot worden geacht.
Jezus’ wonderen, beschreven in het 
evangelic, beoogden het bestaan van de 
verworpenen weer menselijk te maken. 
Zijn erbarmmg gedoogde met de conti- 
nuenng van een ondragelijk leven 
In deze tijd probeert revalidatie dit op 
haar mamer te bereiken Als we nu 
maar met een tegenstellmg tussen re
validatie en evangelic suggereren1 En 
wat is aan de revolidatie al met veel 
gelukt’ In de revalidatiecentra worden 
medische en chirurgische bekwaamhe- 
den in dienst van de gelaedeerde mens 
gesteld, maar tevens worden heim door 
fijn berekende oefenmgen met mge- 
meuze apparaten kunstgrepen bijge- 
bracht, waardoor hij vaak tegen de met- 
gehandicapte met glans zich meten kan 
De terugkeer m de maatschappij wordt 
met vergeten, integendeel deze wordt 
steeds meer als het eigenlijke sjibbolet 
onderkend, dat nog het meeste hoofd- 
brekens kost Want als gehandicapte in 
de samenlevmg geaccepteerd te wor
den, door de omgevmg, door de huis- 
genoten, door de werkgever, door de 
weggebruikers, dit blijkt pas echt een 
weg met kolossale hindernissen te zijn 
De gehandicapte heeft (opnieuw) ge- 
leerd te werken of zich een vak eigen 
gemaakt, maar desnlettemin.. Waar- 
om kan hij geen werkgever vinden die 
hem aanvaardt? Ja, waarom niet? Voor- 
ingenomenheden zijn geduchte mense- 
lijke nachten. Zijn ze echter wel men
selijk? Als de gehandicapte in de vrije 
maatschappij kan werken, dan hoort hij 
in de sociale werkplaats niet thuis' Dit 
is een van die gevolgen van het gehan- 
dicapt-zijn, waarin het voor de betrok- 
kene nauw luistert, maar waarin de 
maatschappij in haar ganse lengte en 
breedte nog maar moeilijk een passende 
partij kan spelen. Het is ook niet zo 
eenvoudig...

* * * Karel Doorman

De Karel Doorman was een nniek schip 
en zal het blijven.

De Nederlandse marine heeft in haar 
veelzins roemruchte geschiedenis een 
groot ,3sortiment van schepen gehad 
van linieschepen tot gewapende sloepen, 
en daartussen in fregatten, pantserkrui- 
sers, pantserdekkruisers, torpedoboot- 
jagers, torpedoboten, onderzeeboten, 
mynenleggers, mijnenvegers, kanon- 
neerboten (waaronder de „strijkijzers”j. 
Eenmaal is er besloten twee slaghrui- 
sers te aouwen voor de verdediging van 
Nederlands Indie wat toen het ..halve 
minimum” werd genoemd van wat no
dig was.

Maar slechts eenmaal in haar historic 
heeft de Koninklijke Marine beschikt 
over een aircraftcarrier, de Karel Door
man, en dat zal nu spoedig verleden tijd 
zijn. Twee rampzalige branden, tege- 
Ijjkertijd uitgebroken door een samen- 
loop van omstandigheden, hebben geleid 
tot een iets voortijdige afvoering van de 
sterkte.

Het zou Jammer zijn het schip te slo- 
pen. Wij adviseren, gelijk wy reeds eer- 
der hebben gedaan, dit kapitale schip 
te verkopen. Al zou het zijn voor slechts 
iets meer dan een symbolische pry's. Er 
zyn stellig jonge staten genoeg die, 
vooral uit prestige-overwegingen, zo’n 
schip zullen willen hebben. De salons 
van de kapitein zijn geschikt om een 
president te logeren als hij op reis gaat. 
Natuurlijk uenken wij niet aan Mali of 
Oppervolta, want dat zyn geen mari- 
tieme mogendheden. En Zuid-Afrika 
komt niet in aanmerking, daar mogen 
onze verven geen onderzeeboten voor 
bouwen. Wij denken in de eerste plaats 
aan Nigeria. Dat heeft al eerder een 
oorlogsschip van ons betrokken, gratis, 
met gebruiksaanwyzlng door onze ma- 
rinemannen. En Indonesie kreeg de 
Tjerk Hiddes cadeau, hoewel met on- 
voldoende gebruiksaanwyzing, altfaans 
dat schip zat binnen enkele weken na 
de overdracht al vast op een ondiepte.

Egypte zou mlsschien ook in aanmer
king kunnen komen. In elk geval zyn er 
Zuid-Amerikaanse staten, die wel een 
carrier willen hebben.

Natuurlyk moet goed duidelijk worden 
gemaakt, dat het hier een occasion be- 
treft, in de voile zin van het woord en 
in alle hetekenissen. Er komt allicht 
meer uit dan de schrootprys. En De 
Ruyter was niet alleen een groot admi- 
raal maar ook een goede koopman. In 
Saleh.

Centrale vergaderingen

WIJ KOMEN 
BIJEEN

Op vrijdag 6 September belegt het 
Provinciaal Comite van A.R. Kies- 
verenigingen in Groningen een ver- 
gadenng.
Plaats van samenkomst is het „Te- 
huis” te Groningen 
Aanvang 19.00 uur.

Verslag zal worden uitgebracht 
over het laatstgehouden Party 
Convent en van de besturenconfe- 
rentie van 4 September te Utrecht. 
Ter sprake komen ook suggesties 
van de voorzitter van de Arjos m 
Groningen, over het mschakelen 
van kadercursisten by de provin
ciate activiteiten

^ Met ingang van September houdl 
het Tweede Kamerlid de heer Tj. 
Walburg, xedere eerste en derde 
zaterdag van de maand weer 
spreekuur in Leeuwarden m Hotel 
,J>e Kroon”, van 10.00 - 10.30 uur.

VERPLAATS6ARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIBECTXE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN
W^ENS HOUTBOUW
ETC TJ

HAHB0
ADDINXVEL

TEL G1ESSENDAM-HARDINXVEL0 314J

Voor adviezen en inlichtmgen omtrent: 
^ geldleningen en hypotheken

financiering van auto’s, caravans 
en boten

^ verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor overheids- 
personeel)
is het adres

WARNAAR's ASSURANTIEN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Tel. 01850 - 51807

Holwerda - Zonen
Dokkum Drachten Lelystad
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OPDOEKEN OF NIET
DOOR DR. E. DE VRIES

WAT voor bezwaar hebben de 
mensen van de christelijke 
vakbeweging toch tegen het sa- 

mengaan met het N.V.V.? Als we 
een worden, zijn zij in de meerder- 
heid, want zij hebben samen meer 
leden dan wij alleen”.
Dit is een opmerking van de heer 
Kloos, voorzitter van het N.V.V. 
Hiermee heeft hij echter nu net de 
kern van de zaak geraakt; heeft hij 
de spijker op zijn kop geslagen. 
Zijn opmerking komt nl. voort uit 
het machts- en functionele denken. 
Uit de tegenwoordig zo sterk ge- 
propageerde pragmatische instel- 
ling.

Volgens het machtsdenken is de vak
beweging mets anders dan een maat- 
schappelijke machtsvormmg, waarbij 
het gaat om strevingen en bedoelmgen 
van zuiver menselijke aard Het is een 
belangengroep, die voor zijn eigen be- 
lang op de bres heeft te staan 
Bij het functionele denken gaat het 
met om de vraag naar het wezen van 
de dmgen, maar het nut Wat heb ]e 
eraan? Wat doe ]e ermee’ Vandaar de 
roep om duidelijkheid m de politiek 
De gebrokenheid onder de chnstenen, 
de doelmatigheid, het gemeenschappe- 
lijke doel, de solidanteit en de Interna
tionale verhoudmgen fungeren daar- 
om als argumenten voor de ene orga- 
msatie
Men moet de dmgen zakelijk bekijken 
En dan is de „gelijke positie van de 
dne vakcentrales als belangenbeharti- 
gers van de werknemers een groter 
waarborg voor eenheid van opvattmg 
dan een gelijke levensbeschouwing, 
zoals uit de veelvoudige botsmgen tus- 
sen werkgevers en werknemers van 
dezelfde levensbeschouwing blijkt” 
(Kloos)
Als men hetzelfde nastreeft, is het toch 
dwaasheid gescheiden op te trekken 
Concentratie is gewenst Men kan dan 
veel meer invloed mtoefenen Waarom 
zoveel energie- dooi het in stand hou- 
den van dne orgamsaties verloren 
laten gaan1
Dit betekent verspilling van man- 
kracht, tijd, geld en matenaal Gemeen- 
schappelyk kan het veel efficienter ge- 
beuren.
En dan internationaal gezien Het is 
bekend, dat Nederland een umeke po
sitie mneemt „Maar het is echt wel 
denkbaar, dat het de nationale chnste- 
lijke vakbeweging m de toekomst on- 
mogelijk wordt gemaakt om mterhatio- 
naal bezig te zijn zoals zij dat graag zou 
willen” (Lanser)
Dat deze gedachten behoorlijk gemeen- 
goed zijn, is wel gebleken uit een on- 
langs gehouden bhksemonderzoek 
De meeste geinterviewde leden van het 
N K V en het C N V schijnen alles 
voor dit samengaan te voelen

Actueel
Daarom blijft voor leder die uit het 
evangehe wil leven, de vraag actueel 
Wat heeft sociale actie met het chris- 
telijk geloof te maken’ Blijkbaar heeft 
men het chnstehjk karakter van een 
bewegmg of een orgamsatie maar 
moeihjk v/aar kunnen maken 
Het is ook mogelijk, dat men er een 
verkeerde verwachting van had Ze- 
ker is, dat de mhoud van het woord 
chnstehjk te veel gebonden is geweest 
aan de opvattmgen van het conventio- 
nele Christendom Het heeft een te 
weinig bijbelse mhoud gehad 
Veel zogenaamd chnstehjk denken is 
machtsdenken geweest De kerk is dik- 
wijls behoeder en verdediger geweest 
van gevestigde instellingen en orden 
en heeft zich meer dan eens tegen ver- 
nieuwmg verzet
Dan moeten wel de vragen gesteld 
Wat heb je nu aan de bijbel’ Mensen 
die zeggen hetzelfde te geloven, komen 
tot heel andere mzichten! Op grond van 
het evangelic verdedigt men tegen- 
stnjdige standpunten!
Hoe kan men het met zijn chnsten- 
zijn njmen lid te zijn van een party of

er op te stemmen, die met waar maakt, 
wat in de verkiezmgstijd is beloofd, ja 
zelfs samenwerkt met een partij die 
het mdividuahsme en liberahsme pro- 
pageert7 Waar blijft men dan als chris
ten7
Men moet gewoon deconfessionaliseren 
en ontzuilen Onder deconfessionalise- 
rmg verstaat men dan het opgeven en 
het afwijzen van het evangehe als uit- 
gangspunt voor collectief handelen 
Ontzuilmg is de opheffing van de eigen 
christelijke orgamsatie en het komen 
tot de zgn algemene

Welke weg ?
De heer Lanser, toekomstig voorzitter 
van het C N V heeft in een brochure 
onder de titel Sociale actie en chnste- 
hjk geloof, een antwoord op deze vraag 
gegeven Hij houdt hierm een krachtig 
pleidooi voor het bestaansrecht van de 
christelijke organsaties 
Na een nauwkeurige analyse van de 
motieven die voor de algemene orgam- 
satie worden aangevoerd, nl. de gebro
kenheid onder de chnstenen, de phcht 
tot solidanteit of medemenselxjkheid, de 
doelmatigheid en de Internationale ver- 
houdmgen, meent hij, dat deze met 
doorslaggevend genoeg zijn om voor de 
algemene orgamsatie te kiezen.
De ker -vraag blijft echter Heeft het 
evangehe met het hele leven te maken 
of met7
En zo ja, heeft dit gevolgen voor de 
structurering van de activiteiten, die het 
evangehe vraagt7
Men zal daarom eerst een antwoord op

Dr E. de Vries

k
de vraag naar de samenhang van soci
ale actie en chnstehjk geloof kunnen 
geven, als men zxjn denken laat bepalen 
door de opdracht van de Heer dienst- 
baar te zijn aan de bevordermg van het 
welzxjn van de mensen Het evangehe 
kent met het machtsdenken, maar het 
denken vanuit de dienst 
Dit betekent met, dat men met functio- 
neel mag denken Natuurlijk wel, maar 
alleen vanuit de dienst van de naaste, 
aan de gemeenschap en aan de samen- 
leving
Men zal de samenlevmg zo hebben te 
structureren, dat er een verantwoorde 
maatschappxj ontstaat Dat is een sa
menlevmg die geen nood en onrecht 
toestaat, maar waarm men tracht de 
wetten van het Konmknjk te reahseren. 
Enkehng en gemeenschap moeten alle 
aandacht hebben zonder tot mdxvidua- 
hsme of collectivisme te vervallen.
Dit is echter alleen te reahseren door

seren, en door eigen mstellmg, eigen 
houdmg en handelmgen steeds onder de 
kritiek van de opdracht te zetten 
Dit eist een gemeenschappelxjke aanpak, 
want men heeft de ander nodig zowel 
voor de efficiency van de dienst als 
voor de juiste houdmg 
Een dienst kan immers dan eerst effec- 
tief worden, als ze wordt gestructureerd, 
dus georgamseerd
Als men zijn dienst goed wil vernchten, 
kan men met zonder uitvoeringsorgaan. 
In deze samenlevmg heeft men elkaar 
en een apparaat nodig 
Het gaat echter met om de orgamsatie, 
maar om het doel De organisatie zal 
altijd middel hebben te blijven 
Wil men dus aanvaarden, dat er een op
dracht van de Heer is. als Zijn mede- 
arbeiders lets te reahseren van de wer- 
kehjkheid, die de opstanding van Chns- 
tus mogelijk heeft gemaakt, dan zal 
men wegen tot verwerkehjkmg hiervan 
hebben te zoeken Zeker met valien en 
opstaan Dit laatste met als excuus voor 
falen'
De orgamsatie nu van deze dienst, de 
structurermg ervan, is chnstehjk of men 
haar zo noemt of met 
Een genoemde christelijke orgamsatie 
kan daarom zeer onchnstehjk handelen. 
Dat is bittere werkelijkheid. Vandaar 
de noodzaak van kritiek en bezmnmg. 
Het luisteren naar elkaar Het samen 
luisteren naar het evangehe

Openheid
De structurering van deze dienst bete
kent niet het isolement, maar de open
heid voor iedereen. Juist vanuit de 
medemenselijkheid, die de Heer vraagt. 
Niemand mag worden uitgesloten, 
maar het gaat niet om de macht, maar 
om de dienst aan de naaste.
Vanuit deze dienst zullen ook de sa- 
menwerking en het eventuele compro- 
mis moeten worden beoordeeld.
Door deze dienst zal dan ook het be- 
staan van de organisatie, die de struc
turering hiervan bedoelt, geloofwaar- 
dig moeten worden gemaakt

ONTWIKKELING 
AANTAL ACADEMICI
TOT 1980
MEDIO augustus j.l. werd door 

de Commissie voor statistisch 
onderzoek van de Academische 
Raad (de zgn. Commissie Dalmul- 
der) een rapport gepubliceerd ge- 
titeld „Aantallen academici tot 
1980, aanbod en behoefte”. Kennis- 
neming van de inhoud van dit rap
port is noodzakelijk om een aantal 
problemen van het wetenschappe- 
lijk onderwijs in een wat ruimer 
verband te kunnen bezien Hierbij 
valt ondermeer te denken aan de 
financiering, het bouwprogramma, 
de personeelsvoorziening, de ver- 
dere democratisering en de her- 
structurering van het wetenschap- 
pelijk onderwijs in ons land. Deze 
problemen zullen in het komende 
decennium heel wat politieke stof 
doen opwaaien.
De belangnjkste uitkomsfen van de 
Commissie Dalmulder zijn samengevat

DOOR DRS. J. DE JONGE

Tabel I. Voornaamste uitkomsten*) commissie Dalmulder.
Brj deze uitkomsten kan het volgende 
commentaar worden verstrekt De ge-

1930 1950 1960 1965 1970 1975 1980 gevens t a v de gemiddelde generatie
x 1000 12/13-jangen zijn vnj hard m die zsn

Gem generatie 12/13-jangen 146 163 244 222 230 242 230 dat zij overeenkomstig de reeds nu
Leerlmgen v h m o 45 83 170 212 237 278 308 besfaande werkelijkheid zijn De 12/
Abitunenben v h m o met 13-jangen in 1980 zijn de baby’s gebo-
aoad ex a men bevoegdheid § 11 17 20 23 27 ren in 1967 en 1968 Als ons land met
Eerstejaarsstudenten 2 4 7 13 15 17 19 door grote natuurrampen, beemette-
Totaal aantal studenten 12 30 41 64 95 115 130 lijke ziekten en/of nucleaire oorlogen
Afstuderenden 1 3 3 4 6 9 10 getroffen wordt dan zullen die aan-
Academici met beroep 19 32 56 64 fallen 12/13-jangen over eens temmen
Earning aanbod 75 99 131 met de toekomstige situatie
Earning behoefte 85 103 125
*) 1930-1965 werkehjke a an,fallen. Yervolg op pag. 11
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FING
FISCALE
NADELEN
DE Tweede Kamer heeft bij de behandeling 

van de nieuwe wet op de inkomstenbe- 
lasting (1964) zich bijzonder bezig gehouden 

met de opheffing van bet belastingnadeel dat 
voortvioeit uit sterk wisselende inkomsten.
Het is bekend dat iemand met sterk wisselende 
inkomsten in verband met bet progressieve 
fariel in die gevallen over drie jaar veel meer 
belasting betaalt dan iemand met een gelijk 
jaarlijks inkomen, hoewel het totaal inkomen 
over deze drie jaren gelijk is!
De belasting over een winst van 20.00 in 1964, 
60.000 in 1965 en 10.000 in 1966 is boger dan de 
belasting over de gemiddelde winst over deze 
periode van f 30.000,— per jaar'

Met name de A R fractie heeft hiervoor het pleit 
gevoerd — een stnjd die het reeds overleden A R 
Kamerlid Chr v d Heuvel heeft aangebonden 
Een amendement van de heer Kieft (A.R.) heeft de 
mogehjkheden die het oorspronkehjk ontwerp gaf 
sterk verbeterd
Er is nu een regeling getroffen in artikel 67 van de 
wet op de inkomstenbelastmg die betrekkmg heeft op 
winsten en op inkomsten uit dienstbetrekking (b v. 
zij die mede provisies verdienen in loondienst)
De regeling komt m hoofdzaak hierop neer dat als 
iemand uit eenzelfde ondernemmg in 3 achtereenvol- 
gende belasting]aren sterk wisselende opbrengsten ge- 
noten heeft, de mspecteur op zijn verzoek nagaat 
hoeveel belasting hi] zou hebben betaald indien de 
totale winst over 3 jaren elk jaar 1/3 gedeelte van 
die totale winst zou hebben bedragen in plaats van de 
wisselende winsten die in feite gemaakt zijn Het ver- 
schil in belasting die is betaald en die zou zijn betaald 
over de na middehng opnieuw vastgestelde belastbare 
inkomens, wordt gerestitueerd voorzover dit meer be- 
draagt dan f 150,— en tevens meer dan 5V» van het 
totale belastmgbedrag hi] gehjkmatige verdelmg van 
de winsten
Eenvoudigheidshalve zal thans met meer worden ge-

VEROLME
UNITED
SHIPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL 162500

Scheepsbouwwerven
A. VUYK EN ZONEN

CAPELLE A AN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

Scheepswerf A. v. d. Werff
Onderhoud en reparatie 
van schepen

DOESBURG . TELEFOON 08334-227 5

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZW1JNDRECHT 
Xelefoonnummer 91850 - 26166 - 26167 (2 lijnen)

Alle transporten te water

sproken over ongelijkmatige opbrengsten uit dienst
betrekking. Wei kan gezegd worden dat de regeling 
t o v. de opbrengsten uit loondienst identiek is met 
die voor winsten Zi] betreffen bi]v. alleen de op
brengsten uit eenzelfde dienstbetrekking.
De hier geschetste behandeling, die dus in gang wordt 
gebracht door het indienen van een verzoek aan de 
mspecteur en die eindigt met verknjgen van restitu- 
tie, wordt „middeling” genoemd.
Hiervoor gelden de volgende voorwaarden- 
le het verzoek kan slechts betreffen 3 aaneenge- 
sloten gehele jaren en de belastmgphchtige is vnj m 
de keuze van die 3 jaren; hij kan bijv kiezen 1965 
i/m 1967 doch ook 1966 t/m 1968 of 1968 t/m 1970, ja
ren voor 1965 kunnen er echter met in worden betrok- 
ken, 2e het verzoek moet worden ingediend bmnen 2 
maanden nadat de aanslagen over de 3-jaarspenode

HET BEELD 
PER VADEREN

DE ST A AT ONTDEKT DE KERK

G. A Kieft 
amendement.

onherroepehjk zijn geworden; onherroepehjk wordt 
een aanslag indien daartegen niet is gereclameerd of, 
indien wel is gereclameerd, na het verstnjken van de 
beroepstermijn tegen de uitspraak van de mspecteur,- 
of zo in beroep is gegaan bij het Gerechtshof, na het 
verstnjken van de beroepstermijn tegen het arrest 
van dit hof, idem- indien bij de Hoge Raad in cassa- 
tie is gegaan, enz.
3e een of twee van de jaren van het 3-jarig tijdvak 
mogen verliesj'aren zijn, terzake doet slechts, en dit is 
een voorwaarde, dat er in die 3 jaren in totaal een 
winstsaldo moet zijn
Natuurlijk: er kunnen zich complicaties voordoen. 
Maar voor een politick weekblad als Nederlandse 
Gedachten is het niet direct noodzakelijk hierop uit- 
voerig in te gaan.
Hoofdzaak is: 1. de aandacht van onze lezers te ves- 
tigen op de mogelijkheden die er liggen bij het ont- 
vangen van de definitieve aanslag in de inkomsten- 
belasting 1967. 2. Er op te wijzen dat de politiek in 
staat is in het algemeen belang ook concrete, mate- 
riele belangen voor burgers te behartigen.

1914, de grote Europese oorlog breekt uit —■ men 
sprak eerst later van de eerste wereldoorlog 
Het oorlogsgevaar gmg scherp als een Ians vlak 
langs onze grens en de val van Antwerpen 
bracht een stroom van vluchtelingen in ons land 
Toen heeft het AR-kamerhd A Brummelkamp jr. 
aan de regenng gevraagd om met aanwijzing 
van een bepaalde datum, de natie in het gehele land 
uit te nodigen, die dag te gebruiken als een bededag, 
vanwege de nood der tijden Minister Cort van der 
Linden moest daar mets van hebben 
Hij had de volgende merkwaardige motivering 
„Dat men zich in tijden van druk en rampspoed 
wendt tot de Allerhoogste, is een uitmg van 
vroomheid, die de mens siert Maar de regenng mag 
met het imtiatief nemen om zich op emgerlei wijze 
m geloofszaken te mengen”.
1918 De moeihjkheden in Nederland stapelden zich 
op. Engeland en Amenka blokkeerden praktisch 
onze havens Er waren weken dat er in Umuiden 
geen enkele schip meer bmnenliep Onze 
schepen in Amenkaanse havens werden m beslag 
genomen De voedselpositie werd mjpend.
En uiteraard, het regende voorschnften Telkens 
begon het met een vervoerverbod Kaf mag met ( 
worden vervoerd. Dat is de algemene regel.
Kaf mag wel worden vervoerd, als het gedekt is 
door een vergunmng van het bureau voor stro, enz 
Lohman heeft eens gezegd, dat elk voorschrift, 
waarin iets wordt verboden, voor de Nederlander de 
verzoekmg inhoudt, om het nu juist wel te doen,
De distnbutievoorschnften werden dan ook alom 
overtreden en gesaboteerd. Temeer, omdat er op die 
manier soms een flinke stuiver extra te verdienen 
viel. Toen heeft minister Posthuma een brief aan 
de kerken gezonden, met het verzoek, de 
gelovigen er op te wijzen, hoe verkeerd zulke 
smokkelpraktijken zijn en hoe zij de voedselvoor- 
zienmg in gevaar brengen Nu wist de overheid 
de kerken wel te vinden. Het gmg nu ook 
met om een bidstond, maar om een actie om de 
mensen mores te leren. Mores dan in de 
oorspronkehjke betekems genomen.
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DEBAT IN DE 
TWEEDE KAMER 
OVER MET 
MINIMUMLOON
In de Kamer is in de afgelopen 

week de behandeling begqnnen 
van bet wetsontwerp op de mini
mum loneu en de minimum vakan-
tietoeslag.
Een w.o., dat regelrecht betrekking 
heeft op de positie van de zwaksten 
in onze samenleving en daarom el- 
ke rechtgeaarde anti-revolutionair 
sterk belang zal inboezemen. Mi
nister Roolvink die dit w.o. heeft 
ingediend, zal dat uit eigen erva- 
ring kunnen bevestigen; want in 
feite heeft hij als staatssecretaris 
al voor een minimum loonwet het 
pleit gevoerd, toen de Nederlandse 
vakbeweging daar nog lang niet 
aan toe was.
Vanuit deze wetenschap kan men het 
niet anders dan emstig betreuren, dat 
in sommige van de al op dit w o. geuite 
kntieken een toon heeft doorgeklonken, 
alsof de minister die dit wo indiende 
in feite nauwelijks oog zou hebben voor 
de beiangen van de minimum loontrek- 
kers. Xedereen die lets van de loopbaan 
en de installing van deze minister af 
weet, kan dit persoonhjke verwyt niet 
anders dan met verontwaardiging naast 
zich neer leggen.
Zoals bekend, is de behandeling van 
dit w o. in de Kamer nog met voltooid. 
Daarom moet in dit verslag worden vol- 
staan met enkele fragmenten uit de re
de, die door mej J v. Leeuwen namens 
de fractie is gehouden

Waardering
Mej. van Leeuwen hegon dan met te 
zeggen, dat zy dit w o op diverse onder- 
delen een wezenhjke bijdrage achtte in

de sinjd voor het opkomen voor de 
zwakken in de samenleving. Degenen, 
die geergerd hebben uitgeroepen, dat er 
be ter in het geheel geen w o kan komen 
dan dit wo, gaan er bljvoorbeeld te 
gemakkelijk aan voorbij, dat bijv. de 
gelijkstelhng van het mmimumloon 
voor mannen - en vrouwen in dit w o. 
een zeer bela-ngrijke stap vooruit bete- 
kent.
,.Reeds jarenlang”, aldus me], van Leeu
wen, „bestaat de grootste achterstand 
bij de groep van de werkende vrouwen 
in de niet-gemengde functies Het woord 
„disoriminatie” is in deze Kamer van 
diverse zijden by de behandeling van 
dit onderwerp gebruikt Op 15 decem- 
ber 1964 formuleerde het toenmalige 
kamerbd de beer Roolvink het aldus: 
„het is mij opgevallen, dat noch werk- 
gevers noch werknemers beread blijken 
te zijn voor equal pay (gebjke salanssen) 
enige ruimte op te offeren”. Mej van 
Leeuwen vond het dan ook een duide- 
Iqke stap vooruit, dat in dit wo. deze 
gelqkschakebng nu is aangekondigd

Gemengde- of loonindex
Mej. van Leeuwen verbeelde met dat op 
andere onderdelen van dit wo de AR- 
fractie meer moeilijkheden heeft.
Die moeilijkheden bestaan vooral op 
het punt van de keuze van mdexenng 
van de mimmum lonen; een punt dat 
ook in de uitgeoefende kntiek centraal 
wordt gesteld
Wat is namehjk het geval?
Het mmimumloon is op dit ogenbhk 
vastgesteld op /135 per week. By het 
berekenen van de boogte, die dit loon 
in volgende jaren moet bereiken, kan 
men verschillende kanten uit Vooral 
twee mogelijkheden staan in het cen
trum van de belangstelling.

De eerste mogelijkheid is om de stijgmg 
van de minimum lonen te koppelen aan 
de stijgmg van de gemiddelde minimum 
lonen in de samenleving Dat is de zgn. 
loonindex.
In het wo, — dat is afgestemd op het 
meerderheadsstandpunt van de S E R ■— 
wordt een andere keuze gedaan, name- 
lijk dat mmimum lonen wat stijgings- 
tempo betreft, tusen de pnjs- en de 
loonontwikkelmg in komen te zitten. 
Dat betekent echter, zoals mej van Leeu
wen ook stelde, „dat de laagst betaal- 
den op den duur bij de andere loontrek- 
kers achter blijven, dwz met volledig 
deel hebben aan de welvaartsverbete- 
rmg”.
Op dit punt wenste mej van Leeuwen 
dan ook een nadere toehchtuig van de 
minister Zij beaamde daarbij dat de 
toepassmg van de gemengde index (de 
index die dus het madden houdt tussen 
pnjs- en loonontwikkelmg) dit voordeel 
heeft boven de loonindex, dat inderdaad 
voor alle mimmum loontrekkers een 
vaste loongarantie wordt gegeven Wan- 
neer namely k de loonindex wordt aan- 
gehouden, dreigt het reele gevaar dat — 
in een tijd van structurele werkloos- 
heid — dit voor sommige minimum loon
trekkers toch eerder verhes dan ivinst 
betekent.
In zwakke bednjfstakken zullen zij dan 
namelyk welhcht het eerst in aanmer- 
king komen voor ontslag, omdat hun be- 
lonmg in verhoudmg tot hun prestaties 
daar te hoog is
Daarom is een loomndex op dit ogen
bhk alleen denkbaar wanneer voor wat 
betreft de toepassing aan zwakke be- 
dnjfstakken op ruime schaal ontheffm- 
gen worden verleend, waardoor de wet 
natuurhjk van meet af aan al wordt 
uitgehold

Mej van Leeuwen verklaarde dat de 
AR-fractie nog in de spanning van het 
dilemma verkeerde en ook dat er op dit 
punt nuanceverschillen bestonden. Na
mens de gehele fractie verklaarde zij 
echter wel, dat de gemengde index pas 
dan het overwegen waard wordt, wan- 
neer de mimster dit net als een bhj- 
vende en voor altijd geldende oplossang 
ziet.
„Voor onze fractie, aldus mej. van Leeu
wen, ligt — buitengewone omstandig- 
heden voorbehouden — de koers vast, 
Wij menen namehjk, dat in ieder geval 
m normale werkgelegenheddssituaties 
tot de toepassmg van de loonindex 
wordt overgegaan”.

Maatschapsvissers
Aan het slot van haar betoog gmg mej. 
van Leeuwen mtvoeng in op de positie 
van de maatschapsvissers. Deze perso- 
nen worden onder dit w o gebracht ter- 
wijl zij m feite toch niet volledig passen 
in de verhoudlng van werlmemec tot 
werkgever.
Daarom horen zij in dit w o niet thuis. 
Wanneer dit w.o. zoals dit nu ligt, van 
kracht zou worden, zou het betekenen, 
dat het maatschapscontract in de visse- 
rij wordt uitgehold. Daarom diende mej. 
van Leeuwen een amendement in om 
deze categoric van vissers uit het w.o. te 
lichten ■— een amendement, dat zo te 
zien wel door de meerderheid van de 
Kamer zal worden gesteund.
Op de gezichten van de Urker vissers, 
die vanaf de tribune op het parlemen- 
laire schouwspel neerkeken, zal na af- 
loop van dit betoog van mej. van Leeu
wen ongetwjjfeld een duideljjke tevre- 
denheid en een groot respect te lezen 
zjjn geweest.

Vervolg van pag. 9

In 1955 gmg 13,7°/o van de gemiddelde 
generatie 12/13-jangen naar het 
v h m o , in 1960 was dit percentage 
15,1, in 1965 18,8 en in 1967 19,9%.
M a w een voortdurende stijgmg van 
de belangstelling voor het vh m o De 
commissie Dalmulder nam aan dat de 
stijgmg van dit percentage zal door- 
gaan tot 25 in 1980. Hierbij zij aange- 
tekend dat een dergelijke stijgmg tot 
de mogelijkheden behoort, maar met 
bij voorbaat vaststaat. Temeer met 
daar geen rekemng is gehouden met 
mogelijke gevolgen van de inwerking- 
tredmg van de Wet op het Voortgezet- 
le Onderwijs Over de gevolgen van 
die mammoetwet is ovengens nog 
mete bekend.
Verder is het zo dat mogelijke effecten 
van de mammoetwet op de aantallen te 
verwachten studenten pas kunnen op- 
treden na 1973. Door toepassing van 
verhoudmgscijfers ontleend aan waar- 
nemmgen over de perode 1951-1965 werd 
op basis van de berekende aantallen 
voor het eerst tot het v.h m o toegela- 
tenen de to tale bezettmg van het v h m. 
o. berekend. Uit de bezettingscijfers ge- 
differentieerd naar leerjaar en school- 
soort werd vervolgens een schattmg 
verkregen van de aantallen abitunenten 
in de prognoseperiode.

Yoorzichtig
Op grond van de verkregen aantallen 
abitunenten met academische examen-

ONTWIKKELING 
AANTAL 
ACADEMICI 
TOT 1980

bevoegdheid werden de aantallen te 
verwachten eerstejaars geraamd.
De Commissie is hier voorzichtig aan 
het werk geweest, zoals uit de volgende 
cijfers blijkt; In 1950 gmg 47% van de 
abitunenten met academische examen- 
bevoegdheid studeren, in 1960 was dit 
percentage 64 en in 1965 75. De Com
missie Dalmulder heeft nu aangenomen 
dat dit percentage niet verder zal stij- 
gen. In dit verband zij ook nog eens ge- 
wezen op de rammgen van de Commis
sie spreiding hoger onderwijs en van de 
Commissie spreiding technisch hoger on
derwijs in 1959, Deze Commissies raam-

den het aantal eerstejaars in 1965 op 
11630, de werkelijke uitkomst was 11900 
Voor 1970 kwamen zij op een raming 
van 10480 eerstejaars, terwijl in apnl 
1968 reeds 14961 eerstejaars geregi- 
streerd werden.
Op basis van huidige gegevens betref- 
fende de studieduur, het numenek ren- 
dement en het verloop onder de studen
ten bij de diverse studienchtmgen zijn 
uit de te verwachten aantallen eerste
jaars de to tale studentenaantallen en de 
aantallen te verwachten afstuderenden 
berekend Ook hier zij gewezen op de 
te lage uitkomsten van de bovenge- 
noemde Commissies in 1959 Zij ver
wachten voor 1965 53400 studenten, in 
werkelijkheid waren er 58400. Voor 1970 
raamden zij 64500 studenten, terwijl er 
in apnl 1968 al in totaal 70840 studen
ten mgeschreven waren.
De Commissie Dalmulder heeft gezien 
deze ontwikkelingen alternatieve bere- 
kemngen gemaakt, die tot hogere aan
tallen te verwachten studenten leidden 
nl. 19000 eerstejaars in 1975 en 23000 
eerstejaars in 1980 en een totaal aantal 
studenten van 125000 in 1975 en 150000 
in 1980
Daarnaast heeft de Commissie Dalmul
der rammgen van de behoefte aan di
verse categorieen afgestudeerden ge
maakt. Hierbij kunnen per studiench- 
ting aanzienlijke fouten zijn gemaakt. 
Het totals resultaat, waarbij uiteraard 
de diverse fouten tegen elkaar weg val- 
len, is echter dat de behoefte aan aca- 
demici maar ternauwernood door het 
aanbod zal worden gedekt

Goede grondslag
Overzien we het rapport Dalmulder in 
zijn geheel dan is onze memng dat een 
gedegen stuk werk is afgeleverd, waar
bij allerle detailkritek mogehjk is De 
resultaten vormen een goede grondslag 
om het toekomstig beleid tov. het we- 
tenschappehjk onderwijs uit te stippe- 
len
Voor dit beleidsdenken is het feit of er 
130 000 of 140 000 studenten verwacht 
kunnen worden in 1980 minder relevant 
dan het antwoord op de volgende vra-
gen:
Kan een verduhbeling van het univer- 
sitaire apparaat in een periode van 13 
jaar gerealiseerd worden? Zo neen 
welke maatregelen dienen genomen te 
worden om de stroom studenten in te 
dammen bijv. numerus clausus, ver- 
bod om meisjesstudenten in te schrij- 
ven, universitaire toelatingsexamens 
e.d ?

En als dergelijke maatregelen geno
men worden wat zijn daarvan weer 
de consequenties voor ons voortgezet 
onderwijs. Zal ook daar. sterk dirige- 
rend moeten worden opgetreden? 
Dient de voorsprong die de hogere 
sociale milieus momenteel bjj het on
derwijs voor hun kinderen hebben te 
worden gehandhaafd?

En tenslotte: hechten wij nog waarde 
aan vrijheid van opleidingskeuze voof 
onze kinderen overeenkomstig hun cae 
paciteiten?
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NIEUWS 
VAN DE 
ARJOS
OP zaterdag 17 augustus koos 

net hoofdbestuur van de Arjos 
een nieuw dagelijks bestuur. Me- 

vrouw P. C. Lodders en de heer J. 
van Houwelingen werden herko- 
zen en de heren M. N. G Kool nit 
Broek op Langedijk en B. Huiting 
nit Winschoten werden gekozen in 
de vacatures mr. A. Herstel en J. 
Vierdag.
Op zaterdag 21 September orgamseert 
de Nationale Organisatie in Groningen, 
Zwolle, Amsterdam en Rotterdam vier 
Tbrede besturen-conferenties om de ac- 
tiviteiten de noodzakelijke impulsen te 
geven De diverse comrrussies zijn met 
een vertegenwoordiger aanwezig op 
alle vier conferenties om de diverse 
sectoren toe te kchten Daarnaast vmdt 
er’s middags een discussie plaats naai 
aanleiding van de troonrede 
Ben propaganda-actie bedoeld om bet 
ledental te vergroten zal in de komen- 
de maanden worden gevoerd De actie 
is afgestemd op de mdividuele benade- 
ring van de potentiele Arjosleden 
Het aantal geregistreerde leden be- 
draagt momenteel 1200 Voor deze ac
tie is een folder mtgegeven, die voor 
3 cent per stuk te best ell en is bp het 
Arjos-secretanaat
Gaame ook de medewerkmg van de 
kiesverenigmgen
Een dezer dagen is een 200-tal enque- 
te-formulieren verstuurd aan leden van 
onze organisatie Hen werden enkele 
vragen naar aanleidmg van de zaken

rond de partijvernieuwmg voorgelegd, 
om zodoende een mdruk te verknjgen 
hoe onder onze leden over deze zaak 
wordt gedacht
Er zou veel onbegnp zijn tussen een 
oudere en een jongere generatie De 
„ouderen” zouden maar moeite hebben 
met het moderne levensgevoel van de 
„jongeren” waardoor steun en begnp 
vaak achterwege blijft 
Dit is met van toepassing op een me- 
vrouw uit Assen die onze organisatie 
buitengewoon verraste met een gift 
van / 1 000,—
Mocht u belangstelling hebben voor 
het werk van de Arjos dan kunt u zxch 
abonnerer. op ons maandblad Op Wiek. 
Kosten van een jaarabonnement f 8,—, 
D kunt zich opgeven bij de fa. J. B. 
van den 1Ilrink & Co. te Zutphen.

WIJ ONTVINGEN
Orde op ruimte door J Henduks, „een 
stem uit D’66”.
De schnjver probeert — zich base- 
rend op de uitgangspunten van D’66 — 
de politieke voorwaarden aan te ge
ven, waarop in ons land en efficient en 
democratisch ruimtelnk kan worden 
geordend
Mr H A F M O van Mierlo schreef bet 
voorwoord Het boek omvat 123 pa- 
gma’s De prps bedraagt f 7,90 Uit- 
gever is A Roelois van Goor te Amers- 
foort

VERWORPEN
In de rubriek Lezers schrijven 
ons, in Nederlandse Gedachten 
van 31 augustus, kwam in de 
brief van de beer J. Hasper, 
onder het kopje: Crematie, tot 
onze spijt een storende zetfout 
voor.
In de vijfde zin van de tweede 
alinea stood- Men kan ook niet 
anders verwachten van een ver- 
eniging, die een wettelijk mono- 
polie voor Velsen heeft verwor- 
ven
Dit laatste woord moet zijn- 
verworpen, hetgeen juist het 
tegenovergestelde betekent.

WADDEN-
HAVENDAG
1968
Speciaa! voor het kader van de 
Anti-Revolutionaire Partij en 
de twee andere christelijke 
partijen, wordt op zaterdag 
21 September 1968 in Den Helder 
een studiedag georganiseerd 
over de havenontwikkelingen in 
Noord-Holland, Groningen en 
Friesland.
Over de ontwikkeling van de kop 
van Noord-Holland, het Eems- 
havenproject en de mogelijke 
vestiging van een zeehaven in 
het Waddengebied bij,Texel 
worden interessante inleidingen 
gehouden.
Belangstellenden, voor wie een 
uitgebreide documentatie gereed 
ligt, kunnen zich opgeven bij 
het secretariaat van de Wadden- 
havendag, Duinweg 16,
Den Helder.

mj ONTVINGEN

MAATSCHAPPIJ 
IN BEWEGING
Maatschappij in beweging geschreven 
door prof dr T. P van der Kooy werd 
mtgegeven door J H Kok N V. te 
Kampen
In deze uitgave van 415 pagina’s is 
een groot aantal van de artikelen ge- 
bundeld, welke deze Amsteidamse 
hoogleraar in de penode tussen ]uli 
1963 en juli 1966 m het Gereformeerd 
Weekblad schreef
De artikelen zijn ondergebracht in 52 
hoofdstukken leder hoofdstuk bevat 
een, soms twee artikelen Een zestal 
hoofdstukken werd nog met eerder ge- 
publiceerd De artikelen ondergmgen 
vnjwel geen wijzigmgen De auteur 
zegt zelf dat de artikelen een persoon- 
lijk karakter dragen, hij geeft over 
een groot aantal onderwerpen zijn ei
gen menmg
Tal van artikelen bestnjken het ter- 
rem van de economische politiek, de 
medezeggenschap en de wmstdelmg 
Een dnetal hoofdstukken is gewijd aan 
een besprekmg van het Patnmomum- 
boek „Antwoord aan deze tijd”. Trou- 
wens meerdere artikelen zijn geschre
ven naar aanleidmg van bepaalde pu- 
blikaties
De variatie in het boek is groot leder 
hoofdstuk laat zich afzonderlijk lezen 
Prof Van der Kooij formuleert hel
der en dmdelijk Over ingewikkelde 
problem en weet hij op bevattelijke 
wijze te schrijven Men behoeft het 
niet in leder opzicht met de auteur 
eens te zijn om te betogen dat het de 
moeite waard is kenms te nemen van 
deze artikelen De pnjs van het boek 
bedraagt f 15,75

BETALiNG
ABONNEMENTSGELD
TWEEDE
HALFJAAR 1968
Van het tweede halfjaar zijn 
twee maanden verstreken.
Een aantal abonnees hebben 
het abonnementsgeld nog niet 
voldaan. Dringend verzoeken wij 
deze abonnees dit thans zo 
spoedig mogeiijk te willen doen 
door storting of overschrijving 
van f 6,— op postgirorekening 
89673 van de A.R, Partij-Stichting, 
Dr. Kuyperstraat 3 te 
’s-Gravenhage.
De abonnees die per giro- 
incasso willen betalen, verzoeken 
wij de daartoe aan hen toege- 
zonden machtigingskaart aan ons 
bureau terug te zenden. Ook 
hiervoor gaarne bij voorbaat 
onze dank.

studeer PBNA

Hier gaat het om; op't ogenblik, dat het er op aankomt, de goede slag slaan. 
Raak slaan. En daarmee het pleit beslissen. Niet alleen in de sport... ook (en 
vooral) in uw loopbaan. Er is niemand anders, die voor u deze slag kan slaan.| 
Ook PBNA met. U zu!t het zelf moeten doen. Maar dan kan PBNA u helpen. 
Energiek en beslissend verder helpen. Voor een toekomst, waarin u een hoog- 
genoteerde specialist zult zijn. lemand die veel waard is (en daar de blijken van 
incasseert!). .
Voor het PBNA-diploma of een ander erkend examen zijn er zeven richtingerv 
Werktuigbouw, elektrotechniek, eJektromca, procestechniek en chemie, bouw- 
kunde, weg- en waterbouw, organisatie en administratis. Ondergebracht in 
1300 gespecialiseerde cursussen.
Misschien twijfelt u aan uw vooropleiding Niet doen! Hoe weinig u ook hebt 
geleerd... of hoe veel, bij dit rijkgeschakeerde studieprogramma is ook uw 
cursus. Uw specifieke PBNA-studie, die daar begint waar u ophield. Geent op 
uw persooniijke aanleg, gebaseerd op uw kennis.
En met voortdurende aandacht en bijstand van uw eigen PBNA-studie-adviseur 
komt u daar, waar de meeste anderen nooit komen. Heel, heel ver!
Sla die beshssende slag en vraag inlichtrngen bij PBNA.
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BRIEF AAN 
DE P.P.R.
Het c e n t r a a l  c o m it é  van A.R. Kiesverenigingen heeft op dinsdag 

10 september j.l. een brief gestuurd aan de Politieke Partij „Radikalen”. 
In deze brief wordt de P.P.R. uitgenodigd tot een gesprek met de A.R.P. 
Hieronder volgt de letterlijke tekst van de brief.

,.Zoals u bekend is, heeft het Partij Convent van onze partij op 25 mei van 
dit jaar unaniem een resolutie aangenomen,waarin ondermeer wordt uitge
sproken, dat er tussen de P.P.R. en onze partij verbindingslijnen bestaan, 
welke onzerzijds contacten zeker mogelijk maken. In de over dit punt 
gevoerde discussies is daaraan de gevolgtrekking verbonden, dat er onzer
zijds naar gestreefd zou worden tot een gesprek met u te komen.
Daar deze resolutie een reactie was op het interimrapport van de „groep 
van achttien", leek het ons juist daarvan eerst mededeling te doen aan de 
vergadering van de „18”.
Wij stellen u thans voor tot een gesprek tussen uw en onze partij te komen. 
Wij menen, dat het gesprek een open en algemeen karakter zal moeten 
hebben, opdat wij wederzijds een duidelijk inzicht in eikaars opstelling 
krijgen. Daarom menen wij geen scherp gepunte vragen te moeten stellen. 
Wat ons betreft zou b.v. aan de orde kunnen komen;
— de positie van de P.P.R. in de Nederlandse politiek, het karakter van uw 

partij; wij denken daarbij o.m. aan de betekenis van de christelijke inspi
ratie voor uw politiek beleid;

—  programmatische vraagpunten, zoals uw oordeel over het interimrapport 
van de „18" en over het werk van deze groep in het algemeen;

— uw visie op de progressieve concentratie, haar omvang en haar karakter, 
openheid of exclusiviteit, e.d.

Aannemende, dat ook uwerzijds punten ter bespreking zullen worden 
ingebracht lijkt het ons de meest doelmatige weg, dat beide voorzitters in 
onderling overleg een agenda opstellen en een datum voor het gesprek 
bepalen.
Het ligt in onze bedoeling, dat onzerzijds aan het gesprek deelgenomen zal 
worden door de heren mr. B. W. Biesheuvel, H. A. de Boer, mr. W. C. D. 
Hoogendijk, dr. A. Veerman, prof. mr. P. J. Verdam.
Gaarne zouden wij uw reactie op ons verzoek vernemen.
Het is ons voornemen de Inhoud van deze brief aan de pers mede te delen, 
wanneer deze brief u heeft bereikt.

TWEEDE KAMER
De Tweede Kamer gaat bij de be
groting een andere werkwijze vol
gen dan vorig jaar. De vorige beviel 
niet helemaal. Zie pagina 4

WELZIJN
Op pagina 5 schrijft de heer A. G. 
van Omme over het ontstaan en de 
ontwikkeiing van het Nederlandse 
Ziekenhuiswezen. Dit artikei is het 
eerste van een aantal over het wel
zijnsbeleid in ons land.

OVERHEIDSSUBSIDIE
In de twee vorige nummers schreef 
dr. W. de Kwaadsteniet over over
heidssubsidie aan politieke partijen. 
Hij zag in principe geen bezwaren. 
Deze week schrijft dr. P. J. Boukena 
over dit onderwerp. Hij had inder
tijd een stelling bij zijn proefschrift 
waarin hij overheidssubsidie een 
gevaar noemde voor de goede wer
king van de democratie.
Hoe hij nu over dit onderwerp denkt 
kunt u lezen op pagina 6 en 7.

LUISTER
Luister donderdag 19 september 
naar de radio Hilversum II (298 m). 
De A.R.P. is dan in de ether van 
18.20— 18.30 uur.

ECONOMEN
op pagina 9 staat een bespreking 
van „Economie In dienst van politi
ci”, een geschrift dat dr. G. J. Leib- 
brandt als dissertatie verdedigde 
aan de V.U. Het boek handelt over 
de situatie in Amerika. Een projec
tie op de Nederlandse situatie kan 
echter alleszins interessant zijn.

O NTW IKKELINGS
PO LITIEK
Een werkgroep van de Buitenlandse 
Commissie van het College van Ad
vies van de A.R.P. heeft een nota 
uitgebracht over de ontwikkelings
politiek. Een beschouwing over de 
inhoud hiervan staat op pag. 11 en 
12.

VERDER
Op pagina 2 heeft Widek het over 
Uw bijdrage. Op pagina 8 vindt u de 
Notities van een raadslid. Nieuwe 
bestuursvormen. Op pagina 10 het 
Beeld der vaderen en de Oude en 
nieuwe citaten. Op pagina 12 ten
slotte nog enkele boekbesprekin
gen.

MINIMUMLOON
Wij hopen een verslag over de 
voortzetting van het debat over het 
minimumloon te brengen in N.G. van 
28 september.

SAMENLEVING
VAN
NIET- EN WEL- 
GEHANDICAPTEN
DOOR MR. F. BOESSENKOOL

V RIJ kort na elkaar zijn door de 
beide Kamers van de Staten- 

Generaal twee wetten aangenomen, 
die betrekking hebben op gehan
dicapte personen. Het zqn de Wet 
op de Arbeidsongeschiktheidsver
zekering en de Wet op de Bgzon- 
dere Ziekterisico’s, respectievelijk 
in werking getreden op 1 juli 1967 
en 1 januari 1968 (beperkt).
Deze wetten leggen — terecht — 
een bijzonder accent op de revali
datie. Een mens immers, die met 
een blijvend letsel of gebrek door 
het leven moet, is meer geholpen 
met weer aan de slag te komen dan 
met te teren op uitkering van inva- 
liditeitsrente. Het eerste is heel 
wat menselijker. Dat weten wij zo 
onder de hand uit ervaring wel.

Maar wat wij ook steeds meer uit erva
ring aan de weet komen is, dat een 
gehandicapte mens innerlijk ertoe be
reid moet zijn om die weg op te gaan 
en op die weg te volharden. Mislukkin
gen in dit opzicht zijn niet aan hem 
alleen te wijten; „de mensen” kunnen 
het hem soms zo moeilijk maken. Door 
die ogenblikken en door die perioden 
moet hij heen geholpen worden.
Wie helpt hem ? Wie ? Hier' is niet 
alleen aan de orde de vraag, wie het 
beste een werkgever voor hem vinden 
kan — al is die vraag er ook.
In het voorafgaande lieten wij al meer
malen doorschemeren, dat revalidatie 
geen allemans werk is. Welnu, het is 
ook geen één-mans werk. Nog duidelij
ker uitgedrukt: wij danken in de reva
lidatie Onnoemelijk veel aan artsen met 
inzicht in nieuwe mogelijkheden voor 
hun patiënt. Maar het is nu eenmaal 
geen artsenwerk om achter tewerkstel
ling van de gehandicapte aan te lopen. 
Evenmin om de kortzichtigheid van zijn 
omgeving gunstig te beïnvloeden.
Maar nu is het merkwaardige, dat de 

«zojuist genoemde, inderdaad moderne, 
wetten de leiding van het gehele revali- 
datiewerk in handen hebben gelegd van 
de artsen; van een Gemeenschappelijke 
Medische Dienst.
Het is historisch verklaarbaar. Ten dele 
ook verontschuldigbaar. Maar er zitten

DIETRICH BONHOEFFER
VERZET EN OVERGAVE

Een geheel 'nieuwe vertaling van 
’Widerstand und Ergebung’. Dit boek 
bevat de brieven die Bonhoeffer tijdens 
zijn gevangenschap, welke op de dood 
uitliep, schreef.

Carillon-paperback ƒ 11.50. 
Verkrijgbaar in de boekhandel.

Uitgave van W . ten Have

vooral twee fouten in. Een psychologi
sche fout en een praktische fout. Psy
chologisch is het fout, om aan de gehan
dicapte te blijven suggereren, dat hij 
patiënt is. Wordt hij gerevalideerd 
onder leiding van de medicus, dan zit 
die suggestie er dubbel en dwars in. De 
praktische fout is hierin aanwijsbaar, dat 
heel de maatschappelijke begeleiding 
van de gehandicapte zou moeten uit
gaan van een staf (of team), waarin de 
arts het sterkste woord heeft. Er zijn 
teamleden, die hiertegen bezwaar ma
ken. Mij dunkt, hun bezwaren verdie
nen met nauwgezetheid aangehoord te 
worden, niet allereerst uit naam van 
him beroepsbekwaamheid als wel om
wille van de beste integratie van de 
gehandicapte in de samenleving.

BUITENGEWOON
ONDERWIJS
Het raam van een artikel over een on
derwerp als het onderhavige in een tijd
schrift, Wciarin veel gebieden aan het 
woord moeten komen, moet uiteraard 
beperkt gehouden worden. Het voor
gaande heeft reeds heel wat ruimte in 
beslag genomen. Niettemin mag het 
Buitengewoon Onderwijs hier niet on
vermeld blijven, al kan het hier niet 
een welverdiende bespreking vinden.
Dit onderwijs omspant ongeveer 70.000 
leerlingen, verdeeld over zestien soor
ten van Buitengewoon Onderwijs-scho- 
len (B.O.-scholen).
Iemand heeft het B.O. genoemd de 
pleitbezorger voor de belangen van de 
gehandicapten gedurende de eerste vijf
tig jaren van deze eeuw. De ontwikke
ling van latere jaren gaat over van aan
dacht v'oor het „lerende kind” naar een 
steeds meer omvattende zorg voor de 
gehandicapte mens. Een volkomen ge
rechtvaardigde ontwikkeling ! Maar de 
vragen van methode, organisatie, wet
geving en begrenzing worden er vele 
malen ingewikkelder door. Een moeilg- 
ke vraag van de begrenzing is b^voor- 
beeld: de aanvankelijk noodzakelijkt 
bijzondere voorzieningen — hoe nemen 
wg die, hetzij in een individueel geval, 
hetzij voor bepaalde categorieën, vol
gens plan en tijdig terug om de gehan
dicapte mens zichzelf te laten zgn ?

HUISVESTING
•

Wij moeten, antwoord zoekende op de 
vraag wat de Nederlandse samenleving 
voor gehandicapten doet, nog terugko
men op het onderwerp van de huisves
ting. Toen boven over de onderscheiden 
soorten van tehuizen werd gesproken, 
was onze aandacht geconcentreerd op 
de voortschrijdende zelfstandigheid van 
een geestelijk gehandicapte naarmate 
hij geestelijk onafhankelijker en dus 
maatschappelijk weerbaarder kan wor
den geacht.

* Vervolg op pag, 8
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BIJDRAGE
T w e e  folders zyn thans lande

lijk beschikbaar ter ondersteu
ning van onze ledenwerfcampagne 
1968/1969. De ene is reeds enige 
tijd ter beschikking en heeft als 
motto „een goede zaak”. De andere 
is nu kersvers van de pers geko
men en heeft als titel „uw bijdra
ge”. Deze week werd een exem
plaar van deze nieuwste folder aan 
de secretariaten van de kiesvereni
gingen toegezonden.

Ter ondersteuning
De folders dienen zoals gezegd „ter 
ondersteuning” van de actie tot het 
werven van leden. Men doet er natuur
lijk verstandig aan niet alles van een 
folder alleen te verwachten. Tenslotte 
is en blijft de persoonlijke benadering 
als regel onontbeerlijk.
Zo’n persoonlijke benadering kan in 
verschillende vormen plaatsvinden. U 
kunt een persoonlijke (begeleidende) 
brief schrijven aan de diverse perso
nen, die voor het lidmaatschap van de 
partij in aanmerking komen. U kunt 
in andere gevallen een (kort) bezoek 
afleggen. U kunt ook telefonisch con
tact met verschillende personen op
nemen. Mocht een telefoongesprek 
geen onmiddellijk resultaat opleveren, 
dan kunt u alsnog een afspraak tpaken 
voor een nader gesprek.
Natuurlijk zijn er nog allerlei andere 
mogelijkheden tot persoonlijk contact 
denkbaar; de nodige variaties op de 
hiervoor genoemde drie benaderings
wijzen. Ieder doet het vanzelfsprekend 
op de manier, welke in de gegeven om
standigheden het beste lijkt.

Waarover gaat het?
Waarover praat of schrijft u wanneer 
u iemand vraagt lic van de A.R. Partij 
te worden? Nogmaals, iedereen heeft 
z’n eigen aanpak. Maar u zoudt bij
voorbeeld aan de volgende puntèn 
kunnen denken en die naar voren 
kunnen brengen.
Als lid van de A.R. Partij levert in 
feite iedereen — ten minste — twee- 
eiiei bijdrage. In de eerste plaats is er 
de bydrage van ieders eigen mening. 
Men geeft natuurlijk reeds blijk van 
zijn of haar opvattingen door het lid
maatschap alleen.
Daarmede spreekt men zich immers 
uit voor het bestaan van de partij en 
voor het beleid dat de partij in het 
algemeen voert. Velen menen, dat dit 
voldoende is en dat het daarbij kan 
blijven. Zij vinden het niet nodig of 
hebben geen tijd om zelf aan het werk 
van de partij en aan de discussies in de 
partij deel te nemen. Zij vertrouwen 
dit toe aan anderen. Toch geven zij

N E D E R L A N D S E
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en administratie:
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door hun toetreding als lid alleen reeds 
globaal hun opvattingen weer. Het lid
maatschap is dus op zichzelf al een 
belangrijke bijdrage.

Nauw betrokken
Anderen willen echter bepaald meer. 
Zij wensen zelf nauw betrokken te zijn 
te zijn bij de discussies en de besluit
vorming binnen de partij. Zij stellen 
het op prijs mee te denken, mee te 
praten en mee te beslissen.
De A.R. Partij biedt daartoe mogelijk
heden.
Ieder lid kan
— meebeslissen over de samenstelling 

van de programs en van de kandi
datenlijsten,

— praten met anderen op bijeenkom
sten van plaatselijke kiesverenigin
gen,

— van gedachten wisselen in ge
spreksgroepen in UW woonplaats,

— discussiëren op openbare regionale, 
provinciale en landelijke vergade
ringen,

— uw opvattingen telefonisch en 
schriftelijk doorgeven aan de be
sturen van de partijorganen.

Deze bijdrage — de bijdrage van de 
eigen mening van een partijlid — is 
van betekenis. Aan de totstandkoming 
van visie gaat meningsvorming vooraf. 
Het is van belang, dat de meningsvor
ming in zo breed mogelijke kring 
plaatsvindt. Daarom is het motto van 
onze landelijke ledenwerfcampagne ook 
vanzelfsprekend; „elk lid telt mee” .

Geldelijke steun
Een tweede, eveneens belangrijke bij
drage ,is die van de geldelijke steun. 
Ook al zegt men zelf geen politieke

belangstelling te hebben, geen tijd te 
hebben om vergaderingen bij te wo
nen, enz. enz., toch kiest ieder bij ver
kiezingen. Het is goed ook dit te onder
strepen. Immers, indien men bij ver
kiezingen toch steeds zijn stem uit
brengt op de partij, waarom zou men 
de partij dan ook niet zijn financiële 
bijdrage geven voor al het werk dat 
gedaan moet worden en dat van de par
tij ook wordt verwacht? Die financiële 
bijdrage is een gevolg van de simpele 
— en, zoals hiervoor uiteengezet is, 
toch veelzeggende — toetreding als 
partijlid. Geen partij kan haar werk 
goed doen zonder voldoende middelen. 
Dat is voor iedereen duidelijk.
De contributie van elk lid komt ten 
goede aan het werk van de partij in al 
haar organen. Men betaalt overigens 
één bedrag aan één instantie: de kies
vereniging in de eigen woonplaats. Wat 
men betaalt aan een plaatselijke kies
vereniging is ook bestemd voor het 
regionale, provinciale en landelijke 
werk van de partij.
Om het werk behoorlijk te doen heeft 
over het geheel bekeken, de kiesvere
niging zelf ongeveer ƒ 3,50 per lid no
dig. De kiesvereniging draagt landelijk 
gezien van het contributiebedrag van 
elk lid af aan de Statencentrale ƒ 1,50, 
aan de Kamercentrale f  3,00 en aan 
het Centraal Comité ƒ 7,00 per jaar. 
Jaarlijks is dus gemiddeld ongeveer 
ƒ 15,00 per lid nodig.
De A.R. Partij is echter een volkspartij. 
Wij moeten de lasten gezamenlijk dra
gen. Daarom moet iemand die dit niet 
kan betalen, kunnen volstaan met een 
lagere contributie. Daartegenover moe
ten dan anderen, die iets meer kunnen 
betalen, dat ook doen. Zij moeten na
gaan of zij ƒ 30,00, ƒ 35,00, ƒ 30,00 of

meer per jaar kunnen betalen. Het 
zou goed zijn wanneer men dit niet 
pas desgevraagd doet, maar spontaan 
uit eigen beweging. Gelukkig zjjn er 
heel wat leden van onze partij die 
reeds dit doen. De conclusie van dit 
contributieverhaal is duidelijk. Ook 
hier geldt: „elk Ud telt mee”.

Waarvoor?
U zult mogelijk mensen ontmoeten, 
die vragen: v/aar wordt het geld nu 
allemaal aan besteed. Die vraag mag 
terecht worden gesteld. Daarop past 
een goed oriënterend antwoord. Dat 
kunt u — kort en globaal — als volgt 
geven.
Plaatselijk; vergaderingen, uitnodigin
gen, porti, propaganda, enige reserve
ring voor gemeenteraadsverkiezingen. 
Regionaal en provinciaal: idem, kader- 
bijeenkomsten, enige reservering voor 
Staten- en Kamerverkiezingen. 
Landelijk: kosten ledencontactorgaan 
„A.R. Post”, reiskosten, vergaderkos- 
ten, vergaderingen Partij Convent, 
commissies, kaderwerk, buitenlands 
contact, conferenties, radio- en televi- 
sie-uitzendihgen, gespreksgroepen, Ar- 
joswerk, lectuurverspfeiding, propa
ganda, Comité voor Varenden, gedeel
telijke reservering Tweede-Kameryer- 
kiezingen, bijdrage aan de Kuyper- 
stichting, personeel partijbureau. 
Mogelijk zijn er mensen, die het nog 
nauwkeuriger willen weten. Daar is 
geen enkel bezwaar tegen. Onze partij 
publiceert jaarlijks uitgebreid haar 
financiële verslagen. Die worden o.a. 
opgenomen in het jaarverslag van de 
partij, waarvan elke kiesvereniging en. 
centrale een exemplaar bezit. Vraag 
het desgewenst aan de secretaris.

Inlichtingen
Tenslotte nog dit. Er zijn personen, die 
alvorens lid te willen worden, eerst 
meer inlichtingen wensen te ontvan
gen. Die kan men krijgen. De secreta
ris van de kiesvereniging heeft als 
regel wel enig materiaal. Overigens 
kan men natuurlijk altijd terecht bij 
het landelijk partijsecretariaat. Wij 
denken hiér bijvoorbeeld aan het Be
ginsel- en Algemeen Staatkundig 
Program van de partij, het Program 
van Actie 1967 - 1971, diverse brochu
res en' rapporten. Maakt u van de 
mogeUjkhèden, welke er zijn, ruim ge
bruik.
Leden zijn belangrijk, en dus is het 
werven van leden ook belangrijk. Le
den levéren — ten minste — tweeërlei 
bijdrage.
Uw bijdrage? Het opgeven van nieuwe 
leden. Bij voorbaat dank voor uw bij
drage.

N.V. Papierfabriek voorheen 
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len, rondvilters en vouwfllters voor chemi
sche en technische doeleinden.
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*  o. Handje-klap
Blijkens perspublikaties zou één van de directeuren, 
die betrokken is bij de affaire rondom Wilton-Fije- 
noord-Bronswerk, gezegd hebben, dat het handje
klap om deze onderneming weinig verheffend is ge
veest. De betrokkene zei dit — hij kon ook moeilijk 

anders — in een persoonlijk gesprek.
Er zullen maar weinig Nederlanders zijn die deze uit
spraak niet kunnen onderschrijven. Velen zullen de 
uitdrukking nog te zacht vinden. Wat zich heeft afge
speeld is zondermeer onverkwikkelijk. Nu is het bij
zonder gemakkelijk om te zeggen dat de mentaliteit 
van de betrokken heren niet deugt. Dat is echter 
goedkoop. Er is iets veel ergers aan de hand: de 
rechtsorde deugt niet op dit punt; de structuur daar
van moet veranderd worden. Op het kapitaal in on
dernemingen rust een geweldige sociale hypotheek. 
Daarom kan en mag men maar hief zondermeer met 
dit kapitaal schuiven. En toch, in het verhaal komen 
de werknemers niet voor.
Anno Domini 1968 gebeurt het in Nederland, dat zon
dermeer met mensen geschoven kan worden. Wie 
spreekt over harmonieuze sociale verhoudingen?
Het groot-kapitaal deelt de lakens uit. Wij kunnen ons 

|VOorstellen, dat de werknemers, die bij deze zaak be
srokken zijn, het gevoel hebben als vee te worden be
handeld. En toch zijn wij ten aanzien van het onder
nemingsrecht nog niet veel verder dan rapporten. 
Het wordt hoog tjjd, dat er iets meer gaat gebeuren. 
De voorlaatste alinea uit paragraaf XVIII van ons 
Program van Actie 1967-1971 moét hu maar eens ge
stalte krijgen. Daar staat namelijk:
Bevorderd moet Worden, dat via nadere wettelijke 
regelingen de mogelijkheid wordt benut tot het uit
oefenen van invloed door de werknemers op het beleid 
van de onderneming. Dit dient in het bijzonder bij 
de grotere ondernemingen te geschieden door verkie
zing van een deel van de commissarissen door het 
personeel of op een andere wijze, welke aan de hier
voor bedoelde gedachte recht doet.
Er is werk aan de winkel voor de fractie; maar vooral 
voor het kabinet.

* -k * B innensch ippers

De stichting ontwikkeling en sanering voor het mid
den- en kleinbedrijf heeft tot taak een gezonde ont
wikkeling in het midden- en kleinbedrijf te bevor
deren.
Er zijn nogal wat klachten over de werking van dit 
fonds.
In het urgentie-program voor de middenstand van 
een werkgroep van de partij wordt daar ook op ge
wézen.
Genoemde stichting heeft nu een nieuwe maatregel 
bekend gemaakt, welke wij toejuichen.
Aan binnenschippers met schepen tot driehonderd 
ton kan financiële hulp worden geboden, wanneer zij 
hun bedrijf willen beëindigen. Hiertoe zijn enkele 
speciale maatregelen afgekondigd. Een soepele en 
milde beoordeling van de aanvragen zal nodig zjjn, 
wil deze zaak tot zijn recht komen.
Wij vragen ons ook af of de geldende leeftijdsgrens 
van 55 jaar niet lager kan worden.
Een begin is echter gemaakt. Dat was nodig ook, want 
de binnenvaart kampt met veel problemen. Om op 
korte termijn verbetering in deze bedrijfstak te bren
gen is echter een grondiger aanpak nodig.

* *  ̂ Urgentieprogram
De werkgroep midden- en kleinbedrijf van de A.R. 
Partij heeft een urgentieprogram opgesteld. Het pro
gram is deze week gepubliceerd.
De werkgroep, onder leiding van dr. N. Tienstra, 
heeft hiermee naar onze mening een goed stuk werk 
geleverd.
Terecht wordt in de inleiding op het urgentieprogram 
gezegd; „Wil een politiek t.a.v. het midden- en klein
bedrijf werkelijk over de hele linie doeltreffend zijn, 
dan zal ze gericht moeten zijn én op ondernemers die 
goed mee kunnen komen én op ondernemers die in 
moeilijkheden zijn geraakt”.
In het program wordt gepleit voor maatregelen die 
het ondernemingsklimaat verbeteren en voor aan
vullingen en correcties in de bestaande regelingen. 
Dat geldt o.a. ten aanzien het ontwikkellngs- en 
saneringsfonds, het regionaal beleid inzake de werk- 
gelcgénheid, de grondprijzenpolitiek, de kredietverle
ning en de verlichting van de fiscale druk op het 
midden- en kleinbedrijf.
De werkgroep dringt er — terecht — sterk op aan 
dat de Tweede Kamer spoedig het wetsontwerp in be
handeling zal nemen inzake een wetteljjke regeling 
ter bescherming van de huurders van bedrijfspanden. 
De tekst van het urgentieprogram zullen wij binnen
kort in het geheel publiceren. Dit soort publikaties 
dient ons inziens vaker plaats te vinden.

Mogen wij u nog eens herinneren aan
het eminente werk van
PROF. DR. P. J. ROSCAM ABBING
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BOEKENCENTRUM N.V. 
’S-GRAVENHAGE

PARTIJ EN FRACTIE
I N de PvdA is moeite ontstaan. Het botert 

niet tussen de leden van het partijbestuur, 
die daar als representanten van Nieuw-Links 
zijn binnengekomen, en de leden van de fractie 
van de Tweede Kamer. Vooral drs. Den Uyl is 
voor de nieuwe linksen de kwade pier.
Nieuw Links heeft nu een voorstel ingediend 
om de invloed van de fractie in het partij
bestuur drastisch te beperken, maar het partij
bestuur heeft dit voorstel nog niet op de agen
da geplaatst voor de eerstvolgende vergadering 
van de partijraad.

De verhouding tussen de fractie van de Tweede 
Kamer en de partij is ook bij andere politieke par
tijen niet altijd eenvoudig. Vooiral als er een soort 
vermenging tussen de fractie en het partijbestuur 
heeft plaats gevonden. Maar niet minder, wanneer 
partij, en met name partijbestuur en fractie enigs
zins van elkaar vervreemden.
IN  de ARP heeft het in Kuypers dagen al vroeg 

moeilijkheden gegeven met Lohman, in de jaren 
dat Kuyper niet in de Kamer zat, maar via De Stan
daard leiding gaf en het werk van de fractie kri
tisch begeleidde. De fractie was soms duidelijk ont
stemd over Kuypers kritiek en er is een sarcasti
sche brief van Kuyper aan de fractie bewaard ge
bleven. waarin hij zich verdedigt. Somt krijgt men 
het gevoel bij het relaas van al die moeilijkheden,

DOOR H. ALGRA
dat Kuyper meer vroeg: hoe valt dit beleid van de 
fractie bij „ons volk” , terwijl Lohman zich te on
afhankelijk voelde om zich daar veel aan te storen. 
De onafhankelijkheid van de volksvertegenwoor
diger was hem bijzonder dierbaar.

rv iE  onafhankelijkheid is vroeger soms op extreme 
■ Wijze verdedigd, o.a. door Fruin. Die vond het 
zelfs ongepast, een kandidaat voor de Tweede Ka
mer vooraf te vragen, boe hij over een bepaald 
plan van de regering dacht, omdat de kiezer toch 
diende te weten, welke vis hij in de kuip had. De 
leden der Staten-Generaal stemmen zonder last of 
ruggespraak en dus zal men te zijner tijd wel zien, 
hoe zij in eigen vrijheid en verantwoordelijkheid 
stemmen. Deze extreme opvatting wordt nu door 
niemand meer verdedigd. Reeds daarom al niet, 
omdat iedere partij het volkomen oirbaar acht een 
program van actie op te stellen vóór de verkiezin
gen, een program, dat de Kamerleden als uitgangs
punt en richtsnoer voor hun beleid aanvaarden. De 
partij wendt zich tot de kiezers met de mededeling: 
hier zijn onze kandidaten en hier is ons, en dus ook 
hün, program van actie. Bij de opstelling van dat 
program van actie heeft de kamerfractie een be
hoorlijke inspraak; het zou dwaas zijn, het buiten 
haar om vast te stellen.

A AN dat program van actie zijn de leden dan ook 
zedelijk gebonden. Zij moeten in de Kamer re

kenen met het praktisch bereikbare, zij moeten 
soms genoegen nemen met een compromis, dat ook 
hun weinig bevrediging schenkt, maar zij zijn zede
lijk niet gerechtigd, voor hun beleid andere 
of zelfs tegengestelde uitgangspunten te kiezen dan 
die, welke aan de kiezers zijn voorgehouden, toen 
de verkiezingscampagne werd gevoerd.
Qni een voorbeeld te noemen, een willekeurig voor
beeld:
De ARP heeft in haar Program van Actie van vorig 
jaar duidelijk gesteld, dat de Navo in stand moet 
blijven en dat de Nederlandse defensie in de Navo 
moet worden ingepast. Wanneer een of meer leden 
van de Kamerfractie hun mening zouden wijzigen 
en zouden menen, dat Nederland uit de Navo moet 
treden en zich dus zouden willen stellen naast de 
PSP, dan dienen zij zo fatsoenlijk te zijn, dat zij als 
lid van de Tweede Kamer bedanken.
Wij geven met opzet een even fictief als duidelijk 
voorbeeld om de zaken scherp te stellen. In de regel 
komen de verschillen niet zó duidelijk naar yoren. 
Wanneer bijvoorbeeld een Kamerlid, die dit Program 
van Actie mede heeft aanvaard, zich zou inspannen 
in de Tweede Kamer om de Nederlandse bijdrage 
aan de Navo zo mogelijk niet onbelangrijk te ver
minderen, terwijl nota bene de situatie is verscherpt, 
dan is dat moeilijk aanvaardbaar en het zou een 
reden kunnen zijn tot een ernstig gesprek tussen 
partij en fractie.
TllAAR het blijft tóch zo, dat de fi'actie zelf en zij 

alleen en onder eigen verantwoordelijkheid haar 
beleid bepaalt.

Bij een kabinetsformatie zowel als b ij. het gemeen 
overleg met de regering. Zij ontvangt geen direc
tieven van het partijbestuur.
En evenmin is het zo, dat haar beleid periodiek door 
het partijbestuur of de georganiseerde partij moet 
worden goedgekeurd. Een open gesprek tussen 
fractie en partijorganen is wenselijk, maar zander 
dat de partij tegenover de fractie optreedt als een 
raad van commissarissen tegenover de directie in 
een onderneming.
Die zelfstandigheid en onafhankelijkheid van de 
fractie is een bijzonder belangrijke zaak en zij blijft 
noodzakelijk.

U N  als de partij vindt, dat haar vertrouwen in 
^  sommige Kamerleden, ondanks het program van 
actie en de daarin samen vastgestelde beleidslijnen 
is geschokt, wat dan?
Wel dan stelt de partij zulke leden, in wie zij is 
teleurgesteld, niet weer kandidaat. Want of de partij 
iemand, wie ook, wel of geen zittend lid, kandidaat 
wil stellen, dat is uitsluitend een zaak van dé partij 
en daar heeft de fractie zich nu weer buiten te 
houden . . .

DR. A. VEERMAN 

IN T.V.-GESPREK 

MET JONGEREN
De brief, die de A.R.P. deze week stuurde aan 
de Politieke Partij „Radikalen” (P.P.R.), was 
onderwerp van een gesprek dat partijvoorzitter 
dr. A. Veerman had met enkele A.R. jongeren 
in de televisie-uitzending van de A.R.P., woens
dag 11 september j.l.
Hieronder laten wij een aantal vragen en de 
antwoorden van dr. Veerman volgen.
De complete tekst van het gesprek is verkrijg
baar op het A.R. partijbureau, Dr. Kuyper- 
straat 3, Den Haag.

Vraag: In: de brief wordt onder anderen, dacht ik, ook 
duidelijkheid gevraagd omtrent de gedachte van de 
P.P.R. inzake de progressieve concentratie.
Ik zou willen vragen, wat verstaat u onder een pro
gressief beleid, een progressieve politiek?

Dr. Veerman: Hetgaat mij hierom, dat een progressieve 
concentratie een progressief beleid bindt, bijvoorbeeld 
aan bepaalde partijen, terwijl er naar mijn overtui
ging ook buiten de partijen waaraan men meestal 
denkt progressieve krachten te vinden zijn. Daar komt 
nog iets bij. Een heel nuchtere zaak. Een progressieve 
concentratie heeft een redelijke kans, dacht ik, in 
Nederland om geen meerderheid te krijgen. En wan
neer daaruit de conclusie zou getrokken worden, dat 
men dan maar in de oppositie gaat, misschien voor 
langere tijd in de oppositie gaat, dan kan dat ook 
betekenen dat het politiek niet zoveel oplevert.
Ik dacht, dat een betere mogelijkheid was om in een 
open politiek, een open houding, u weet wel daar is 
iedere keer weer nadruk op gelegd, een open houding 
om een zo breed mogelijke samenwerking te krijgen 
van progressieve krachten, die samen een progres
sief beleid willen voeren.

Vraag: Mijnheer Veerman, nog even terug op de 
brief aan de P.P.R. De A.R. doet sinds enige tijd in 
volle ernst mee aan het gesprek van de „18” . 
Kunnen wij deze brief aan de P.P.R. op dezelfde 
merites beschouwen als de merite in het gesprek van 
de „18” ?

Dr. Veerman: U moet in beide gevallen zien en zoe
ken naar duidelijkheid. Dat geldt ook van de „18”. 
Mag ik herinneren aan het begin van de „18” ? Dat is 
geweest, een opmerking van de heer Berghuis, waar
in hij zei: Wij willen wel eens weten wat wij aan de
K.V.P. hebben. Heel merkwaardig. Wij zeggen nu, wij 
willen wel eens weten wat wij aan de P.P.R. hebben ? 
Uw vraag is eigenlijk, is de brief aan de P.P.R. 
serieus ? Dat is eigenlijk de vraag. En dan zeg ik: 
Ik houd er niet van, geen serieuze brieven te schrij
ven. De brief is serieus: wij willen serieus met de 
P.P.R. praten. En ik dacht, dat wij in die brief ook 
een paar uitermate belangrijke onderwerpen aan de 
orde gesteld hebben.
Er zijn bij ons heel belangrijke vragen. Toen de P.P.R. 
begon Is in de Kamer en tijdens de persconferentie 
door de heer Aarden zeer veel nadruk gelegd op de 
christelijke inspiratie. Ik heb dat op het Partij 
Convent geciteerd. Ik moet zeggen, dat ik het gevoel 
heb dat in latere publikaties van de P.P.R. dat accent 
duidelijk veranderd is.
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ANDERE
WERKWIJZE
TWEEDE
KAMER

Kamer (en dus niet alleen de daarbij 
betrokken Kamerleden en andere des
kundigen) één en ander begrijpen.
De voorzitter van deze commissie zal 
er zelf bij moeten zijn, om zonodig in 
overleg met de bewindsman onduide
lijkheden te voorkomen.

e. Slecht gewerkt heeft de regel, dat 
amendementen en moties in de open
bare commissievergadering in behan
deling genomen moesten worden en 
voorzien moesten worden van een 
advies. Voortaan zal daarom in die com
missievergadering daarover niet meer 
worden gestemd. Dat gebeurt — en dus 
mèt motivering — in de plenaire zitting. 
Het kwam namelijk voor, dat een spre
ker in de openbare commissievergade
ring lid noch plaatsvervangend lid was. 
Hij kon het door hem aangesneden punt 
wel behandelen, maar mocht niet stem-

HET wil met een goede werk
wijze van de Kamer — als 

het gaat om de begrotingsbehan
deling — nog niet vlotten.
Men moet kennelijk door ervaring 
„wijzer” worden. Dat is op zich
zelf een heel normale zaak. Hoe 
goed „theoretisch” ook uitgekiend 
en afgewogen, de praktijk zal toch 
moeten bewijzen of de theorie 
bruikbaar is.

Het vorig jaar is een proef genomen 
met het systeem de rijksbegroting 1968 
—. een 17-tal hoofdstukken — zo te 
behandelen, dat elk begrotingshoofd
stuk (praktisch gesproken voor elk de
partement één plus een drietal algeme
ne hoofdstukken) eerst in een openbare 
commissievergadering werd behandeld. 
Daarnaast was een algemene commis
sie ingesteld — de z.g.n. ABC — 
waarin alle begrotingshoofdstukken nog 
eens, voor wat betreft de wensen en 
verlangens met financiële consequen
ties, aan de orde kwamen. Wat dit laat
ste betreft zou deze ABC zich beperken 
tot het' uitbrengen van adviezen over 
moties en amendementen die financiële 
gevolgen zouden hebben. De bedoeling 
daarvan was, een zeker evenwicht te 
brengen in de uitgesproken, geldkos- 
tende wensen en de naogelijkheden van 
een verantwoord financieel beleid.

Met geheel bruikbaar
Alles overziende heeft het systeem ‘niet 
onverdeeld gunstig gewerkt. Regelmatig 
werden er twee commissievergaderin
gen tegelijk gehouden. Kleinere fracties 
renden van de ene naar de andere ver
gadering en terug om toch nog hun oor
deel over een bepaalde begroting te 
kunnen geven. Een aantal commissie
vergaderingen verzandden in uitvoerig
heid en wijdlopigheid, zonder dat de 
kern van het beleid aan de orde kwam. 
Het pittige debat, ook over onderdelen 
van het beleid, is helaas maar weinig 
gehoord.
Bovendien misten de Kamerleden voor 
de behandeling een groot aantal con
crete inlichtingen. Ook het publiek — 
in tegenstelling tot de vroegere begro
tingsbehandeling — worstelde met dit 
laatste: het niet verkrijgen van concrete 
informaties over tal vari punten.
Ook bij de regering en de pers leefden 
bezwaren tegen dit systeem. Terwijl 
bovendien — en dat was wel de bedoe
ling — de begrotingsbehandeling niet 
voor de Kerstdagen klaar kwam !
De commissie uit de Kamer die zich 
met de werkwijze bezig houdt, heeft na 
de proef 1968 zich met alle fracties 
verstaan, met de minister-president, 
met het bestuur van de parlementaire 
pers en ook met degene die de begro
tingsbehandeling moesten vastleggen: 
de stenografische dienst.

Na grondige bespreking kwam deze 
commissie — de heren Biesheuvel en 
Aantjes waren daarin de A.R.-leden — 
tot de conclusie, in beginsel toch het 
systeem te handhaven. De gebreken die 
terecht waren geconstateerd, moeten

verbeterd worden. Waarbij er nog eens 
terecht nadrukkelijk op werd gewezen, 
dat niet deze commissievergaderingen 
„de dienst uitmaken”, maar de (voltal
lige) Kamerzitting. Deze plenaire verga
dering van de Kamer behandelt de be
groting — de commissievergadering 
moet die voorberei den.

Gewijzigd
De proef 1968 wordt derhalve voort
gezet met de navolgende wijzigingen:

a. Bij wijze van uitzondering — vooral 
bij die departementen waarbij kennis 
van veel feiten nodig is om tot een 
oordeel te komen (bijvoorbeeld C.R.M. 
en Verkeer en Waterstaat) — ̂ kan een 
begrotingsbehandeling ook op een an
dere manier worden behandeld.
De betreffende vaste commissie uit de 
Kamer (voor elk departement is er één) 
moet deze keus Voorbereiden. De Kamer 
dient te besluiten — op voorstel van 
deze vaste, commissies ■— of de begro
ting in openbare commissievergaderin
gen zal worden behandeld.
Deze andere mogelijkheid van behan
delen schuilt hierin, dat de (gewone) 
openbare beraadslaging niet wordt 
voorafgegaan door een openbare com
missievergadering, maar door een voor
lopig verslag, inhoudende slechts feite- 
iijke vraagpunten (geen beleidsvragen 
dus) gevolgd door een nïemorie van 
antwoord. Op déze wijze worden ook 
de algemene financiële beschouwingen 
voorbereid — tot vrij grote bevrediging 
Van alle fracties, die daarbij betrokken 
zijn. Men weet dan waarover men con
creet oordeelt, terwijl toch een gron
dig debat over dat totale beleid kan 
worden gevoerd.
Het oordeel van deze keuzemogelijk
heid is, dat er met beide systemen dit 
jaar verdere ervaring kan worden opge
daan. Wellicht was het wenselijk, dat 
de Kamer — voor zij in de keuzemoge
lijkheid een beslissing neemt — dit niet 
doet zonder beraadslaging.

b. Voortaan zal op één dag niet meer 
dan één commissievergadering worden 
gehouden. Voor de meeste fracties, de 
pers en de stenografische dienst zijn 
meer commissievergaderingen op één 
dag een niet acceptabele overbelasting 
die beslist ten nadele werkt van een 
goede begrotingsbehandeling.

c. Als er een openbare commissiever
gadering zal zijn, zal er dé mogelijk
heid moeten blijven, tevoren aan de 
regering een aantal schriftelijke feite
lijke inlichtingen te vragen. Wel zal 
hiervan een beperking nodig zijn. Een 
te grote hoeveelheid werkt vertragend, 
terwijl na dit summiere „voorlopige 
verslag” — de antwoorden van de rege
ring in elk geval voor de openbare be
handeling in de Tweede Kamer — de 
plenaire zitting — binnengekomen moe
ten zijn.

d. De openbare commissievergadering 
moet voortaan worden voorzien van een 
beperkte agenda, die een aantal duide
lijke zaken betreft. Zo, dat minister en

Ook de pers had bezwaren.

men ! Zelfs niet, als door hem het 
amendement was ingediend.
f. Spreektijdbeperking zou op zichzelf 
a l, een verplichting geweest. zijn, gelet 
op de ervaring. Maar of dit al dan niet 
gebeuren zal hangt a f . van de betref
fende commissie. En dan nog ie er de 
grote kans, dat het geen resultaat af
werpt. Om de leden toch te „binden”, 
ligt er het voorstel per begrotingshoofd
stuk niet meer tijd uit te trekken dan 
anderhalve dag — zo mogelijk één dag. 
Dat is juist: Kamerleden moeten wat 
dat spreken betreft klem gereden wor
den.
Trouwens; komt de commissie niet 
klaar, dan is er later volop de gelegen
heid op een andere wijze met de be
windsman van gedachten té wisselen. 
Zij het in een besloten vergadering ! 
Echter met de plicht, daarvan een open
baar verslag te doen uitgaan.

g. Gelukkig was er oog voor „méér 
tjjd uittrekken” v̂ oor de plenaire ver
gadering. De voorheen geldende vqf- 
tien of twintig minuten per fractie was 
beslist onvoldoende. Politieke discus
sies kwamen niet. uit de verf! En dat 
kan de dood voor de politiek betekenen. 
Dat is de reden waarem meer tijd be
schikbaar zal worden gesteld. Een voor
beeld is ook dat vlak na het verschijnen 
van de Handelingen men van plan is de 
gewone openbare Kamervergadering te 
houden.

ABC
h. Tenslotte de ABC. Gelet op de erva
ring van het vorig jaar wordt deze com
missie voorlopig in de ijskast geplaatst. 
Dat kan omdat het reglement van orde 
deze commissie facultatief heeft ge
maakt. De ABC kan maar moet niet 
functioneren. In de praktijk van 1968 is 
gebleken dat het functioneren van de 
ABC, zoals de uitvinders dat zich voor
stelden (nog) niet kon worden gereali
seerd. Zij hadden gedacht dat een alzij
dig samengestelde Kamercommissie 
samen nog eens de amendementen en 
moties die bij de afzonderlijke begro
tingen waren ingediend, konden door
nemen en dan naar de op dat moment 
bestaande financiële mogelijkheden een 
prioriteit zouden kunnen vaststellen. 
Deze wens werd geen realiteit.
De adviezen van . de ABC beperkten

zich tot het weergeven van meerder
heden en minderheden op basis van de 
argumenten die al breedvoerig in de 
openbare commissievergaderingen wa
ren gebruikt.
Over het algemeen deze (de meerder- 
heidsargumenten): „Het financiële be
leid is al beoordeeld èn in grote lijnen 
geaccepteerd. Meer financiële mogelijk
heden liggen er niet — tenzij er accep
tabele voorstellen nu komen tot dek
king van deze extra wensen (uitgaven). 
Als dat niet het geval is, moet het extra 
gevraagde worden afgewezen”.
Ook waren de amendementen en moties 
vaak voorzien van een concrete poli
tieke bedoeling, zodat, het weinig zin
vol was de ABC er nogmaals in te be
trekken.

De Kamer zal bovengemeld voorstel 
wel aanvaarden, nu zo’n uitvoerig over
leg beeft,plaats gehad.
Wij zullen zien hóe deze versie van de 
begrotingsmethode ervaren wordt. Als 
de Kamer haar medewerking straks wel 
geeft, wat kort en toch bondig te wor
den in z’n geheel — hetgeen evengoed 
voor bewindslieden geldt — dan zal 
deze Kamerwerkwijze W'ellicht beter 
bevredigen dan de voorgaande. K.

SALONPAS
SALONPAS helpt tegen rheuraa- tische pijnen, gewrichts-, spier- en lendepijn. tegen pijnen, veroorzaakt door kneuzingen, stijve schou- ders,verstuikingen en zenuwpijnen SALONPAS is een medicinale pleister die smeren en wrijven overbodig maakt.SALONPAS pakt de pijn bij de bron aan.
SALONPAS
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02526-2541



14 september 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 5

ONTSTAAN EN 
ONTWIKKELING 
VAN HET NEDERLANDSE 
lEKENHUISWE

DOOR A. G. VAN OMME

¥1ET is geen geringe opgave de 
* *  niet in de te bespreken mate
rie ingevoerde lezer een overzicht 
te geven van het ontstaan en de 
ontwikkeling van het Nederlandse 
ziekenhuiswezen.
Ziekeninrichtingen, zowel voor 
lichamelijk als voor geestelijk zie
ken, bestaan er in ons land uiter
aard al eeuwenlang. De organisatie 
van dit onderdeel van de volksge
zondheid, tegenwoordig intramu
rale gezondheidszorg genoemd, 
heeft echter pas na de laatste we
reldoorlog een aanvang genomen. 
De bouwstenen, waaruit deze orga
nisatie wordt samengesteld, zijn 
grotendeels van vroegere datum. 
De oudste organisaties worden ge
vormd door diegenen, die belast 
zijn met de leiding van de afzon
derlijke ziekeninrichtingen.

In 1899 werd opgericht de vereniging 
van directrices en adjunct-directrices, 
in 1900 volgde de oprichting van de ge
neeskundige vereniging tot bevordering 
van het ziekenhuiswezen, die de direc- 
teuren-medici onder haar vleugelen ver
enigt, terwijl in 1921 de vereniging van 
ziekenhuis-economen en administra
teurs werd opgericht.

Behoefte aan contact
Inmiddels begonnen ook de afzonder
lijke huizen behoefte te voelen aan on
derling contact. Merkwaardig is dat de-, 
ze behoefte het eerst gevoeld werd doof
de psychiatrische inrichtingen: in 1918 
werd opgericht de Vereniging van Psy
chiatrische Inrichtingen in Nederland, de 
V.P.I.N. (het op 3 en 4 oktober te Am
sterdam te houden ziekenhuiscongres, 
zal geheel in het teken van dit vijftig
jarig jubileum staan!).
In 1919 volgde de oprichting van de 
Bond van Gereformeerde Verenigingen 
en Stichtingen van Barmhartigheid, de 
eerste organisatie in ons land waarvan 
zowel ziekenhuizen als psychiatri
sche inrichtingen deel uitmaakten.
Een nieuwe vereniging aanschou-wde 
het levenslicht in 1922, de Vereniging 
van Ziekenhuizen in Nederland (V.V.Z.) 
waarvan de oprichting in het bijzonder 
werd gestimuleerd door de overheids- 
ziekenhuizen. Van deze vereniging zijn 
thans de niet op confessionele basis 
staande ziekenhuizen lid.
In 1928 verscheen de eerste r.-k. ver
eniging ten tonele, de huidige Katholie
ke Vereniging van Inrichtingen voor 
behandeling en verpleging van geeste
lijk gestoorden (K.V.I.).
In 1930 werd de Bond van Nederlandse 
Diaconessenhuizen opgericht en tenslot
te als laatste vóóroorlogse organisatie in 
1933 de Vereniging van Katholieke Zie
kenhuizen (V.K.Z.)
Als enige na-oorlogse organisatie ver
scheen in 1946 nog ten tonele de Bond 
van Protestants Christelijke Zieken- 
huisinrichtingen, waarvan zowel zie
kenhuizen als psychiatrische instituten 
deel uitmaakten.

Overkoepeling
Alle bovengenoemde organisaties besef
ten dat intramurale gezondheidszorg 
niet gediend was van een zo grote ver
snippering van krachten, zodat men el
kaar trachtte te vinden in een overkoe
pelend orgaan.
Bijna zou dit gelukt zijn, De katholieke 
kerkelijke overheid had echter overwe
gende bezwaren, zodat eind 1947 werd

Academisch ziekenhuis in Groningen

opgericht de Stichting „het Nederlands 
'Ziekenhuiswezen”, gevormd door:
De Bond van Directrices en Adjunct- 
directrices;
De Geneeskundige Vereniging;
De Nederlandse Vereniging van Zieken
huiseconomen;
De Vereniging van Psychiatrische In
richtingen;
De Gereformeerde Bond;
De Vereniging van Ziekenhuizen;
De Bond van Diaconessenhuizen;
De Bond van Protestants Christelijke 
Ziekenhuizen;
echter zonder de Katholieke Vereniging 
van Inrichtingen voor behandeling en 
verpleging van geestelijk gestoorden 
(K.V.I.) en De Vereniging van Katholie
ke Ziekenhuizen (V.K.Z.).
Beide laatste organisaties bleven naast 
elkaar bestaan tot 1957, het jaar waarin 
werd opgericht het Centraal Bureau 
voor het Katholieke Ziekenhuiswezen 
(C.B.K.Z.).
Inmiddels waren er, zoals uit het voor
afgaande blijkt, in de protestants chris
telijke sector drie ziekenhuisbonden 
ontstaan, die onderUng nauwelijks.con
tact hadden
Dat deze situatie, met name nu er op 
landelijk niveau gewerkt moest wor
den, weinig bevredigend was, is zonder 
meer duidelijk.

7.P.Z.
Uit dit gevoel van onbehagen ontstond 
dan ook via de commissie van overleg 
een nieuw overkoepelend orgaan; het 
Interkerkelflk Protestants Ziekenhuis
wezen (I.P.Z.), gestart in 1950 en geves
tigd in Utrecht.
Het bestuur bestaat uit zestien leden, 
twee vertegenwoordigers van ieder der 
drie protestants-christelhke ziekenhuis
bonden, twee leden aangewezen door 
het Groot Moderamen d?r Ned. Herv. 
Kerk, een lid aangewezen door de syno
de der Gereformeerde Kerken, terwijl 
vijf leden door het bestuur worden aan
gewezen, van wie twee leden uit de 
kleinere kerken worden aangezocht.

Bovendien werd contact opgenomen met 
het Oranje-Groene Kruis, hetgeen er 
toe leidde dat sinds 1965 twee bestuurs
leden door deze organisatie worden aan
gewezen, zodat er in de protestants- 
christelijke sector van de volksgezond
heidszorg een begin is gemaakt met een 
overkoepeling van intra- en extramu
rale gezondheidszorg.

De redactie van Nederlandse Ge
dachten wil de komende tijd aan
dacht schenken aan het welzijns
beleid in Nederland.

Het welzijnsbeleid is een actuele 
en uiterst dringende zaak. Om de 
problemen die er op dit terrein 
liggen aan de lezer duidelijk te 
maken zijn in eerste instantie al
gemeen oriënterende artikelen 
nodig, die handelen over bepaal
de facetten van het welzijnsbeleid.

Op deze pagina vindt u een eerste 
artikel over dit onderwerp en wel 
speciaal over het Nederlandse 
Ziekenhuiswezen, De schryver 
van dit artikel, de heer A. G. van 
Omme is directeur-geneesheer 
van het ziekenhuis „Bethesda” in 
Hoogeveen.

In de vijftiger jaren heeft zich nog een 
andere ontwikkeling voorgedaan. Er 
bleek behoefte te ontstaan aan ver
pleegtehuizen voor langdurig zieken. 
Deze tehuizen hébben zich in snel tem
po ontwikkeld hetgeen er toe leidde, dat 
in 1953 werd opgéricht de Federatie 
van Verpleeginrichtingen.
De bedoeling van deze federatie is, alle 
verpleeginrichtingen bijeen te brengen. 
Uiteraard lukt dit in ons land niet zo 
gemakkelijk. In 1957 ontstaat dan ook 
de Katholieke Vereniging van Verpleeg
tehuizen (K.V.V.), die deel uit ging ma
ken van de C.B.K.Z. te Den Haag. Een 
aantal verpleegtehuizen werd niet 
alleen lid van de federatie, doch bleef 
tevens lid van de Bond van Protestants 
Christelijke Ziekeninrichtingen, de Ge
reformeerde Bond of de Bond van Dia
conessenhuizen. Al met al een zeer on
doorzichtige en onbevredigende toe
stand.
Deze federatie van Verpleeginrichtingen 
werd wel lid van de Stichting Het 
Nederlandse Ziekenhuiswezen, maar 
wenste haar éigen bureau (in Middel
burg) te handhaven.
Voorwaar geen situatie die bevorderlijk 
is voor een goede samenwerking tussen 
verpleeginrichtingen, ziekenhuizen en 
psychiatrische instituten.
Resumerend: een goed functionerende
C.B.K.Z. en een weinig doorzichtig 
gestructureerde, weinig besluitvaardige

V.U. ziekenhuis in Amsterdam

Stichting „Het Nederlands Ziekenhuis
wezen”, bestonden naast elkaar, aan
vankelijk zonder contact. .

Nationale ziekenhuisraad
Daar een zeker contact echter onmis
baar was, ontstond al spoedig een con- 
tact-commissie tussen de beide in Den 
Haag gevestigde bureaus. Dit contact 
ging allengs beter functioneren. 
Tenslotte werd duidelijk, mede door het 
beleid van de overheid, (decentralisatie: 
grote verantwoordelijkheid voor de 
maatschappelijke organen), dat er een 
nationale organisatie diende te komen, 
die voldoende „gewicht” en besluitvaar
digheid zou bezitten om ip samenspel 
met de overheid, mede het beleid ten 
opzichte van de intramurale gezond
heidszorg te kunnen bepalen.
Zo ontstond in december 1966 de Natio
nale Ziekenhuis Raad. Om zichzelf ver
doende gewicht te geven, werd begon
nen met de oprichting van een Natio
naal Ziekenhuis Instituut, dat 1 sep
tember ' a.s.. zijn werkzaamheden zal 
aanvangen, Dit instituut heeft tot doek 
„ten behoeve van de Nederlandse zie
kenhuizen, de organisaties der zieken
huizen, de overheid en andere belang
hebbenden, werkzaam te zijn als orgaan 
van onderzoek op: wetenschappelijke 
grondslag en als centrum van informa
ties, advies en bijstand op vaktechnisch 
gebied, zulks ter bevordering van het 
optimaal functioneren van de zieken
huizen en het ziekenhuiswezen in Ne
derland, één en ander mede met be
trekking tot de overige sectoren van de 
gezondheidszorg” (artikel 2 der statu-- 
ten).

Welke Structuur?
De besluitvaardigheid van de NZ.R< 
Iaat echter nog veel te wensen oveE. 
Een breed samengestelde commissie be
zint zich thans op de vraag, hoe de 
N.Z.R. gestructureerd zou moeten zyn 
om op efficiënte wijze een slagvaardig 
beleid te kunnen voeren.
Dit voorjaar verscheen een interim- 
rapport, dat door de aangesloten orga
nisaties over het algemeen welwillend 
is ontvangen.
De Nederlandse ziekenhuiswereld ziet 
met grote belangstelling uit naar de 
definitieve voorstellen van deze struc- 
tuurcommissie in de verwachting, dal 
een goed functionerende organisatie van 
het Nederlandse ziekenhuiswezen ein
delijk gerealiseerd zal worden.

"l}i
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AAN
POLITIEKE PARTIJE
DOOR DR. P. J. BOUKEMA

E e n  van de dingen die je moei
lijk kan weigeren is het op gang 

krengen van een discussie. Dat 
geldt temeer als - ongevraagd - 
•de zaak zo wordt geregeld dat je, 
althans voorlopig, het laatste 
woord krijgt: ook in Nederlandse 
Gedachten een niet altijd gevolgde 
gedragslijn. Vooral echter nu het 
■gaat over overheidssubsidiëring 
van politieke partijen is een dis
cussie zinyol, niet alleen gezien het 
belang van het onderwerp sec, 
maar ook omdat het vraagstuk als 
de tekenen niet bedriegen binnen 
afzienbare tijd aan actualiteit gaat 
winnen.

Aanleiding
Mede aanleiding tot deze discussie wa
ren de stellingen van De Kwaadste- 
niet en mij bij onze respectievelijke 

•proefschriften. Nu ben ik altijd al van 
mening geweest dat de verplichting, die 
• het Academisch Statuut aan promo
vendi oplegt om bij het proefschrift nog 
stellingen toe te voegen, moet worden 
geschrapt. Die regel provoceert namelijk 
tot overbodige samenvatting van het in 
het proefschrift betoogde, tot het bot 
vieren van hobbies, tot het doen van 
uitspraken over onderwerpen die men 
'onvoldoende overziet of tot het uit- 
‘hangen van de humorist. Het feit dat

Wel of geen subsidie?

ik nu oog in oog sta met een enkele 
jaren geleden geponeerde, noodzake
lijkerwijs toen niet toegelichte opvat
ting, sterkt me nog in de overtuiging 
dat stellingen uit de boze zijn. Tenslotte 
wordt je dan toch maar aangesproken 
op wat je „met de voor een promoven
dus passende vrijmoedigheid” (Donner 
hebt beweerd.
Bij de keuze van de schrijvers heeft de 
redactie van Nederlandse Gedachten zich 
kennelijk laten leiden door de gedachte 
dat de stellingen Van de Kwaadsteniet 
en mij elkaar weerspraken. En ook De 
Kwaadsteniet schrijft dat zijn stelling 
rechtstreeks tegen die van mij - ingaat. 
Dat gaat echter 'niet helemaal op. Het 
zou best kunnen dat ik weliswaar sub
sidiëring door de overheid van politie
ke partijen een gevaar voor de goede 
werking van een parlementaire, demo
cratie acht, maar dat ik toch uitein
delijk dergelijke subsidiëring aanvaard
baar vind omdat niet-subsidiëren gro
ter gevaar met zich zou meebrengen. 
Ook laat de stelling van De Kwaadste
niet de redenering toe, dat hoewel in 
beginsel overheidssubsidie aan politieke 
partijen aanvaardbaar is er zoveel ge
vaar aan verbonden is voor de goede 
werking van een parlementaire demo
cratie dat hij uiteindelijk een derge- 
lijke subsidie afwijst. Ik wil daarmee 
zeggen dat onze stellingen slechts een 
deel van de problematiek aanstippen 
en dat in die stellingen een uiteindelijk

antwoord op de vraag: wel of geen sub
sidie niet zonder meer gegeven is.

Buitenland
In het eerste artikel van deze serie is 
een indruk gegeven van de situate in 
het buitenland. Daarbij is het goed te 
bedenken dat het zeer moeilijk is in
zicht te krijgen in de, mate waarin par
tijen reëel gesubsidiëerd worden.
Als men onder overheidssubsidiëring 
verstaat „al of niet verkapte financiële 
steun vanwege de overheid aan private 
personen en instellingen” (AR rapport 
„Subsidiepolitiek”) dan is per definitie 
de „verkapte” financiële steun al moei
lijk te achterhalen. Dit geldt echter ook, 
zij het in mindere mate, voor recht
streekse steun. -Zo vermeldt De Kwaad
steniet dat volgens zijn gegevens aan 
politieke partijen geen overheidssubsi
dies worden verstrekt in Amerika en 
Frankrijk. Toch zou men de overheidsfi
nanciering van de vöör-verkiezingen in 
Amerika (primaries) kunnen beschou
wen als subsidies en dit is ook het ge
val met de bijdragen die in Frankrijk 
ter bestrijding van bepaalde verkie- 
zingskosten worden gegeven. Trouwens: 
het beschikbaar stellen van zendtijd 
voor radio en televisie is evenzeer een 
vorm van overheidssubsidie.
Op de situatie in het buitenland wil ik 
verder niet ingaan; alleen nog een op
merking over de overheidssubsidiëring 
van partijen in de Duitse Bondsrëpu-
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bliek. De Kwaadsteniet vermeldt dat 
vanaf 1959 de Bondsrepubliek en de 
deelstaten aan de partijen subsidies ver
lenen, waarbij men in 1965 kwam tot 
een begrotingspost op de bondsbegro- 
ting van 38 miljoen D.M. De zin die op 
deze mededeling volgt, („Over deze 
staatsfinanciering is heel wat gediscus
sieerd in de Duitse Bondsrepubliek”) 
kan niet anders dan als een meesterlijk 
„understatement” worden gekenschetst. 
De kwestie is namelijk deze, dat het 
Bundesverfassungsgericht in 1966 die 
vorm van subsidie ongrondioettig heeft 
verklaard. Het Hof sprak uit dat het 
verstrekken van overheidsgelden aan 
de partijen voor het vervullen van hun 
algemene taak, in strijd is met het de
mocratisch beginsel van een vrije en 
open menings- en wilsvorrning. Boven
dien zou deze overheidssteun zich niet 
verdragen met art. 21 van de Duitse 
grondwet, welk artikel — volgens het 
Hof — uitgaat van partijen als vrij con
currerende, uit eigen kracht werkende 
en van de staat onafhankelijke groepe
ringen. Voorwaar, een wat minder roos
kleurig beeld dan uit de schets van De 
Kwaadsteniet oprijst. Lichtpunt voor de 
partijen was de stelling van het Hof, dat 
bijdragen in de verkiezingskosten aan
vaardbaar was. Vandaar dat de regeling 
in de wet op de politieke partijen (1967) 
zich tot een bijdrage in deze kosten be
perkt.

Subsidieperikelen
Subsidiëring door de overheid van pri
vate personen of instellingen levert 
gewoonlijk moeilijkheden op. Of het 
nu gaat om overheidssteun voor kerk
bouw of om subsidiëring van „godont- 
erende literatuur” : niet zelden staan 
voor- en tegenstanders fel tegenover 
elkaar. Sommigen vrezen dat overheids
steun gepaard gaat met verlies van vrij
heid en zelfbeschikkingsrecht van de 
ontvanger.
Dit was één van de argumenten die 
tegen subsidiëring van kerkbouw werd 
aangevoerd. Anderen -willen juist — 
bijvoorbeeld bij subsidiëring van kunst 
— dat de overhéid zich bij de beslis
sing om te subsidiëren mede laat lei
den door haar oordeel over de inhoud 
van de kunstuiting, de boodschap van 
de krmstenaar. 'Wanneer daarvoor als 
argument wordt gebruikt dat de over
heid toch verantwoordelijk is voor wat 
met behulp van overheidsgelden mo
gelijk wordt gemaakt, dan is dë bij de 
eerste groep levende vi-ees voor ver
lies van vrijheid bij subsidiëring wei te 
begrijpen. -
In - antirevolutionaire kring bestaat 
tegen subsidiëring op zichzelf geen 
overwegend bezwaar. Steeds moet ech
ter gelet worden op wat gesubsidieerd 
wordt. Beperken we ons derhalve tot 
subsidiëring van politieke partijen.

Voordelen subsidie
Breed heeft De Kwaadsteniet zijn taak 
om de voordelen van de overheids
subsidie voor de politieke partijen te 
belichten opgevat. Te breed naar mijn 
smaak. 'V'oornamelijk is hij immers — 
bij voorbaat in de verdediging? — de 
bezwaren van de subsidie te lijf ge
gaan. Wat nu zijn argumenten pro be
treft komt zijn redenering op het vol
gende neer: a. het werk van de p-ar- 
tijen is een publieke zaak en in het al
gemeen belang; b. de partijen beschik
ken over te weinig geld om 'dat werk 
naar behoren te kunnen vei'i'uUen;
c. tegen subsidiëring door de over
heid bestaan geen principiële nog 
overwegende praktische bezwaren, 
weshalve het beraad over de wijze van 
subsidiëring zo snel mogelijk dient te 
worden begonnen.
Voor nu in te gaan op bezwaren te
gen subsidiëring een enkel woord over 
deze punten. Wat punt a betreft heb 
ik geen moeite. De Kwaadsteniet te 
volgen. Politieke partijen vervullen ui- 
tennate nuttige functies in ons staat
kundige bestel en het is stellig in het 
algemeen belang dat ze die blijven 
vervullen.
Zonder partijen zou de invloed van 
de burgers op het regeringsbeleid tot 
praktisch nul zijn gereduceerd, ter
wijl de invloed van enkelen daarop be
slissend zou zijn- Meer moeite heb ik 
met punt b. Gesteld wordt ,dat door 
gebrek aan geld geen goede, geen 
voldoende taakvervulling door de po
litieke partijen plaats vindt” . Het valt 
te begrijpen dat iemand die wellicht 
dagelijks geconfronteerd wordt met 
een — door geldgebrek — onvoldoende

• J er volg op pag. 7
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taakvervuUinig door de partijen voor 
die stelling geen bewijs verlangt. Dat 
bewijs is trouwens ook moeilijk te ge
ven. Wel Txm het verschaffen van wat 
cijfermateriaal, al was het slechts ter 
illustratie van het gestelde, zijn nut 
kunnen hebben. Ook een nadere aan
duiding, niet alleen van wat een par
tij allemaal behoort te doen, maar ook 
van wat ze nu — gedwongen — moet 
nalaten, zou een oordeel over de wen
selijkheid van subsidie ten goede ko
men.
Dat er een noodsituatie is ontstaan valt 
intussen uit het artikel van De Kwaad- 
steniet niet - af te leiden. Immers, 
ook zonder subsidie kunnen volgens 
hem „de politieke partijen haar oor
spronkelijke functies (o.a. opstelling 
program en vaststelling kandidaten
lijst) blijven vervullen”. Natuurlijk: 
,,met subsidie zullen ze hun werk be
ter en zoals het in deze tijd behoort 
kunnen doen” . Vraag is dan: hoeveel 
beter, en vervolgens: weegt dat voor
deel tegen de nadelen van het subsidi
ëren op?
Gemist heb ik als argument vóór over
heidssubsidiëring, dat daai'door de 
drang voor de partijen afneemt om 
zich tot particuliere geldschieters te 
wenden. Aanzienlijke bijdragen van 
particuliere instellingen (bedrijven, 
vakbonden, werkgevers etc.) aan de 
partijen zou een- grotere bedreiging 
voof de'onafhankelijkheid van de par
tijen betekenen dan overheidsfinancie
ring, gezien o.a. de moeilijke contro
leerbaarheid van de particuliere sub
sidies. Wellicht beschikt De Kwaadste- 
niet over gegeveiis "waaruit blijkt dat 
dit gevaar in Nederland nauwelijks 
aanwezig is, bijvoorbeeld omdat weinig 
financiële hulp door particuliere orga
nisaties wordt verstrekt. Ik herinner 
echter aan de geruchtmakende bedel
brief van De Quay e.a- gericht tot en
kele bedrijven, waarvan de suggestie 
uitgaat dat de geadresseerden wel be
lang hebben bij een stabiel centrum- 
blok (Trouw, 21 maart 1968). Maar 
goed, ik zou me met de bezwaren van 
overheidssubsidie bezig houden, en 
laat dus De Quay verder aan De 
Kwaadsteniet over.

Bezwaren
Zoals gezegd: De Kwaadsteniet heeft 
(en van een voetbaldeskundige kan ook 
niet anders worden veiwacht) de 
voordeelregel toegepast en reeds een 
fraai boeket bezwaren, inclusief de 
weerlegging daarvan, ons in zijn arti
kel aangeboden. Ik neem die bezwaren 
zeker niet alle voor mijn rekening. Zo 
ben ik bijvoorbeeld helemaal niet bang 
voor eventuele overheidscontrole' ter
zake van de besteding der gelden. 
Evenmin ben ik de mening toegedaan 
dat „het uitdragen van iets offers 
vraagt”, of dat van de onafhankelijk
heid van de partijen weinig overblijft. 
Dat is niet goed vol te houden en ze
ker niet te staven met argumenten 
ontleend aan de huidige subsidieprak- 
tijk.
Wel een zwaarwegend argument te
gen subsidie acht ik de mogelijke in
vloed ervan op de kiezers. Te bewij
zen valt hier vooralsnog weinig. Ik 
geef het grif toe. "Verricht onderzoek “) 
laat intussen zien dat een niet te ver
waarlozen percentage kiezers vindt 
dat de partijen hun werk niet goed 
doen (40 %),  dat de Tweede Kamer
leden te weinig rekening houden met 
wat de kiezers willen (64 Vo) en dat 
de grrote partijen één pot nat zijn 
(46 %). Hoe men ook over dergelijke 
onderzoekingen denkt: op zijn minst 
rechtvaardigt dit onderzoek de stelling

dat een niet onaanzienlijk deel van 
de bevolking een niet al te positief 
beeld heeft van de politieke partijen. 
Ik ben bang dat overheidssubsidie voor 
de partijen (waarover ze bovendien 
zelf moeten beslissen) dit negatieve 
beeld zal versterken: men zal eerder 
geneigd zijn gesubsidieerde partijen 
als een verlengstuk te zien van de 
overheid dan ongesubsidieerde.
Ja, zegt De Kwaadsteniet, maar daar 
is helemaal geen reden voor. Niet rele
vant is echter de vraag of er reden voor 
is, maar of het desondanks gebeurt. Dat 
vrije jeugdorganisaties toch ook niet als 
staats-jeugdorganisaties worden gezien, 
aangenomen dat dit zo is, overtuigt me 
niet. De moeilijkheid bij subsidiëring 
van politieke partijen is juist dat het 
gaat, om instellingen die — anders dan 
bijvoorbeeld jeugdorganisaties — op het 
zelfde terrein werkzaam zijn als de 
overheid, namelijk de politiek. Politie
ke partijen beïnvloeden en controleren 
het beleid van de regering. Subsidiëring 
van de controlerende partijen door de 
te controleren overheid kan. het beeld 
van de partij als onafhankelijk, het volk 
vertegenwoordigende organisatie af
breuk doen Verondersteld mag worden 
dat bij niet-partijleden (90"/o van de 
kiezers) een dergelijke negatieve beeld
vorming een gunstiger voedingsbodem 
vindt dan bij partijleden. Èn wat de le
den betreft: zou de voor de subsidie 
in het algemeen geldende opmerking 
van Brasz 3), dat als gevolg van over
heidssubsidiëring de besturen van de 
gesubsidieerde instellingen enigszins on
afhankelijker worden van de leden, voor 
politieke partijen niet opgaan?
Nu zal De Kwaadsteniet wel gelijk heb
ben als hij stelt dat voor de partij de 
prikkel tot vergroting van het aantal 
leden niet door subsidie verdwijnt. Maar 
zou subsidiëring de verantwoordelijk
heid die de kiezers voelen voor het in 
stand houden van een bepaalde partij 
niet nadelig beïnvloeden? Reeds nu kan 
geconstateerd worden dat de partijen 
zich. van „leden-partijen” ontwikkelen 
in de richting van „kiezers-partijen” . 
Wanneer als gevolg van één en ander 
het aanzien van de partijen afneemt en 
de afstand tussen partijen en kiezers 
groter wordt, betekent dit een gevaar 
voor een goede werking van een par
lementaire democratie,
Wat betreft de onafhankelijkheid van 
de partijen meen ik dat in de huidige 
omstandigheden voor een aantasting 
daarvan niet: al te zeer behoeft te wor
den gevreesd. Toch kunnen hier moei
lijkheden rijzen. Wanneer bijvoorbeeld 
hiet-democratische partijen de subsidie- 
geldèn gebruiken voor het aankweken 
van voor onze vorm van democratie 
schadelijke gedachten of het stimuleren 
van gelijksoortige gedragingen, zou dan 
de neiging om de subsidies in te trek
ken niet groot, worden? En zou een der
gelijke 'ntrekking, op de juistheid waar
van ik nu niet inga, geen inbreuk be
tekenen op de vrijheid van de partijen 
„te ,allen tijde alles (te) denken en alles 
(te) zeggen” ? De Kwaadsteniet stelt dat 
de partijen vrij blijven staan tegenover 
de overheid, die dan ook geen andere 
voorwaarden mag stellen dan die van 
een verantwoord uitgeven der verstrek
te gelden voor de bestemde doeleinden. 
Maar wat zal hier onder „verantwoord” 
worden verstaan ?

Praktische bezwaren
Overwegende praktigphe bezwaren zijn 
mijn discussiepartner niet bekend. 
Aangezien hij wel op de hoogte zal zijn 
van de elders gevoerde discussie over 
de verdeelsleutel, tilt hij kennelijk niet 
zo zwaar aan dat probleem. Toch is dit 
een uitermate belangrijk vraagstuk, 
omdat de wijze van verdeling de par
tijstructuur kan beïnvloeden.
Als de stelling van Johnson "') juist is, 
dat ongeacht de verdeelsleutel een be
voordeling van de gevestigde partijen 
nauwelijks te voorkomen valt, dan is 
dit al een punt in het nadeel van elke 
subsidie. De vrije ontwikkeling van 
het partijwezen wordt daardoor im
mers nadelig beïnvloed. Maar ook als 
men niet zo somber is als Johnson zijn 
de problemen groot. Het zal immers 
vrijwel onmogelijk zijn om een ver
deelsleutel te vinden die de gelijkheid 
van kansen voor alle partijen onverlet 
laat.
Gaat men van het ledental van de . par
tij en uit, dan kan een verschil in stme- 
tuur van de partijen ongerechtvaardig
de verschillen veroorzaken. De éne 
partij is nu eenmaal meer een „leden
partij”, terwijl de andere :partij meer 
„kiezers-partij” is. Neemt men het

aantal kiezers dat bij de laatste verkie
zingen de partij steunde als maatstaf, 
dan begunstigt men de status quo en 
worden intussen nieuw opkomende 
stromingen benadeelt. Verstarring is 
daarvan weliswaar niet het noodzake
lijke gevolg, maar aanwezige verstar- 
ringstendenties worden er wel door 
versterkt. Hetzelfde geldt voor het ze
telaantal als criterium. Ook een ver
deling in gelijke delen is niet zonder 
bezwaar: het prikkelt tot partijver- 
splintering.
Nu stelt De Kwaadsteniet een combi- 
natie-index . voor. Het is echter de 
■vraag of een combinatie-index de na
delen van de maatstaven die ze com
bineert neutraliseert. Al naar gelang 
de verhouding tussen de maatstaven 
waaruit de combinatie-index is samen
gesteld, zal die maatstaf de gelijkheid

zelf; het versterkt de mogelijkheid 
voor het uitoefenen van een deugde
lijke controle door het parlement. De 
fracties moeten in staat zijn research 
en studie te laten verrichten ten behoe
ve van hun taak als onderdeel van het 
parlement.
De bezwaren die ik hierboven heb aan
gevoerd tegen directe subsidiëring van 
partijen als zodanig gelden ih veel min
dere mate voor steun aan de fracties.

Conclusie
Op grond van het bovenstaande kom 
üi tot de volgende conclusie. Politieke 
partijen zijn in ons parlementaire be
stel onmisbaar. Het is van belang dat 
zij hun werkzaamheden zo goed mo
gelijk verrichten. Aan subsddiëring van 
politieke partijen door de overheid zijn 
echter bezwaren verbonden. Vooral

Hebben leden minder invloed bjj subsidie?

van kansen aantasten. Het valt gezien 
bovenstaande dan ook niet te verwon
deren dat semmigen menen dat voor 
politieke partijen, die dynamische or
ganisaties behoren te zijn, een eniger
mate rechtvaardige verdeelsleutel, die 
per definitie een statisch karakter 
heeft, niet te 'vinden is

Objectkeuze
Ander punt is: welke partijw;erkzaam- 
heid moet worden gesubsidieerd? Eerste 
opmerking moet zijn dat scheiding hier 
niet makkelijk is. Stel dat men weinig 
voelt voor subsidiëring van verkie
zingscampagnes, maar eventueel, wel 
van studie ,research en voorlichting. 
Ligt het dan niet voor de hand dat sub
sidiëring van de laatste drie werk
zaamheden de partijen in de gelegen
heid stelt meer (op andere wijze 
verkregen) gelden -vrij te maken voor 
de verkiezingscampagnes dan anders 
het geval zou zijn geweest ?Kortom: 
door studie etc. te subsidiëren subsi
dieert men indirect ook de verkiezings
campagnes.
Maar afgezien daarvan: welke criteria 
moeten hier worden aangelegd. Waar
om moeten verkiezingscampagnes niet 
gesubsidieerd worden? Gewoonlijk ko
men partijen daardoor meer in con
tact met de kiezem dan buiten de ver
kiezingstijd. Of vervult een partij bij 
een dergelijke campagne geen alge
meen belang? In Duitsland is het-zoals 
gezegd-zo dat juist ter bestrijding van 
verldezingskosten en niet van de alge
mene kosten bijdragen worden gege
ven door de overheid.
Het lijkt me dan ook de voorkeur te 
verdienen om — als men tot subsidië
ring van politieke partijen overgaat -— 
de besteding van het bedrag niet al te 
stringent voor te schrijven. Wel mag 
geëist worden dat het besteed wordt 
aan werkzaamheden die uit de aard 
van het zijn van politieke partij voort
vloeien. Partijen kunnen dan zelf hun 
prioriteiten vaststellen.

Geen enkele overheids
subsidie ?
Bovenstaande wil niet zeggen dat ik 
geen enkele financiële overheidssteun 
aanvaardbaar acht. De voorkeur zou ik 
dan willen geven aan de steun voor de 
fracties.
Subsidiëring van de fracties draagt 
immers directer bij tot verbetering van 
het functioneren van het parlement

moet gevreesd worden dat daardoor 
het beeld dat de kiezers van de par
tijen hebben nadelig zou worden be
ïnvloed, hetgeen schadelijk is voor .een 
goede, werking van de parlementaire 
democratie. Daarnaast levert de ver
deelsleutel moeilijkheden op. Het ligt 
voor de hand dat de gekozen sleutel 
de partijstructuur zal beïnvloeden (bv. 
gevestigde partijen bevoordelen, op
komende nieuwe stromingen bemoei
lijken: dus verstarring), hetgeen niet 
bepaald tot de eerste taak van dé 
overheid gerekend kan worden.
Het is verantwoord over deze bezwa
ren heen te stappen indien het achter
wege blijven van overheidsfinancie
ring groter nadelen met zich meer zou 
brengen. Dit zou het geval zijn als 
door gebrek aan financiële middelen 
de partijen hun wezenlijke functies 
niet meer, of uiterst gebrekkig, kun
nen vervullen. Voor een oordeel over 
wat „wezenlijk” en wat „uiterst ge- 
brekldg” is, dienen zo objectief moge
lijke maatstaven te worden ont'wik- 
keld. ,
Vooralsnog ben ik er niet van over
tuigd dat de politieke partijen hun 
functies niet naar behoren kunnen ver
vullen. Dit oordeel is subjeetief en niet 
gebaseerd op cijfermateriaal. Dat is 
trouwens door De Kwaadsteniet ook niet 
verstrekt. Vandaar .dat ik weinig moeite 
heb om hem volledig te steunen bij 
zijn pleiten voor de instelling van een 
commissie die deze materie in studie 
moet nemen. Als we het rapport van 
die commissie in handen hebben zal 
wel blijken dat De Kwaadsteniet ge
lijk had toen hij zijn artikel besloot 
met de opmerking dat er over dit on
derwerp meer viel te schrijven. Voor 
een begin van een discussie is het ech
ter, ook volgens mij, wel voldoende 
zo.

1) A. M. Donner, Iets over Kiesstelsels, Am- 
sterdam 1967, blz. 3. Hierin beziet Donner 
de merites van een „jeugdbevlieging” , in 
casu zijn in 1941 verdedigde stelling dat 
liet stelsel van evenredige vertegenwoor
diging moet worden vervangen door een 
districtenstelsel.

2) De Nederlandse kiezer in 1967. Enkele 
eerste resultaten van een landelijke en-

' quete. Amsterdam 1967.
3) H. A. Brasz, De overheidssubsidie. Pre

advies voor de Vereniging voor Admini
stratief recht. Haarlem 1961, blz. 54.

4) Nevil Johnson, State finance for political 
parties in Western Germany. In: Parlia- 
mentary Affairs 19 (3) 1965, blz. 29.

5) Zie bij Th. Eschenburg, Problenie der 
modernen Parteifinanzierung, Tübingen 
1961, blz. 35 en W. Henke, Das Recht der 
poUlischen Parteien, Göttingen 1964, blz. 
196.
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SAMENLEVING VAN 
NIET- EN WEL-
GEHANDIC
* Vervalg van pag. 1
Men zal aanstonds beseffen dat voor de 
lichamelijk gehandicapte dit toch weer 
geheel anders ligt. Een lichamelijk 
zwaar-gehandicapte heeft ten aanzien 
van huiselijkheid, intimiteit („privacy”) 
en sociale contacten precies dezelfde 
wensen als de niet-gehandicapte, maar 
noch het gewone gezin, noch het moder
ne huis, noch de openbare gebouwen 
(om niet meer te noemen) zijn berekend 
op vervulling van al zijn volkomen-nor- 
male wensen.
Aan die vervulling wordt in ons land 
hard gewerkt. Wat hiervoor echter komt 
kijken, is in staat de niet-deskundige 
van de ene verbazing in de andere te 
doen vallen. Want het gaat om integra
tie in de samenleving; An een samen
leving die overstroomt van welvaart en 
die de aan de gehandicapte toekomen
de portie hem niet mag onthouden. 
Voor de één is het een aangepaste wo
ning; voor de ander een gezinsvervan
gend tehuis of een behoorlijk dagver
blijf. Fraaie invalidewagens, omgebouw
de auto’s, dure blinden-geleidehonden, 
steeds fijnere gehoorapparaten: het
komt allemaal ter beschikking. Met een 
„houten poot” of een „lapje voor het 
oog” hoeft niemand in Nederland zich 
meer te vertonen. In „Het Dorp” kan 
de rolstoel-mens de straat op en zelf 
zijn postzegels en buitenlandse valuta 
halen, maar in dorp-X en stad-Y moet 
hij nog appelleren op een anders 
gimsten, want daar zijn de stoepen en 
trappen voor hem oneindig hoog. En 
hoeveel hypermoderne kerken moeten, 
na afgebouwd te zijn, een architectoni
sche knauw ondergaan, omdat men de 
gehandicapten, Gods liefste kinderen, 
had vergeten. . . .?  De voorziening voor 
hen treffen wij dan maar liefst aan de
achterkant, want dat is toch logisch......
Aanpassing van woningen kost geld. De 
speciale huisvesting in een gezinsver
vangend tehuis kost waarschijnlijk nog 
veel meer. De opsporing van vergetenen 
of weggestopten kost ook al geld. En 
wie een plotseling „invalide” geworden 
verkeersslachtoffer kan over-leiden 
naar een volstrekt nieuwe wereld om 
hem daarin — echt en met levensgeluk 
i— te leren leven, die is zijn gewicht in 
goud waard, al zal hij wellicht niet dit 
als vergoeding voor zijn diensten ver
langen. Maar zijn salaris kómt hem toe. 
En wanneer dan én vrijdenker én 
bijbelgelóvige beiden maar goed be
denken, dat hier méér aan te pas komt 
dan geestelijke raad of zielszorg, dan 
zullen zij aldra in overtuigde radicali
teit de handen ineen slaan om aan de 
revalidatie van deze nieuwe gehandi- 
fcapte het volle menselijke pond te 
geven.

REÏNTEGRATIE
Want revalidatie moet uitlopen op reïn
tegratie in de samenleving. Dit houdt

óók in; als gehandicapte niet-ervaren- 
worden (door de omgeving) als een cu
riositeit.
Kan het kerkvolk zeggen de ge
handicapte zuster meer voor aanstaring 
te vrijwaren dan dit in stadion of bio
scoop gebeurt ?
Of om wat directer in de levensbeschou- 
welijkheid van de Nederlandse volks
ziel door te dringen: kan het rechtzin
nige Nederland, de kerkelijke pers 
voorop, verklaren, dat het dieper, meer 
evangelisch, de gehandicaptenproblema- 
tiek in de moderne welvaartsstaat heeft 
getoond te begrijpen, dan de kerkelijk- 
indifferenten?

Het valt van een wereldvreemde theo
logie eigenlijk ook niet te verwachten. 
Een rechtzinnig theoloog over revalida
tie te laten schrijven zou waarschijnlijk 
in niets anders uitmonden, dan dat hij 
(weer) bewogenheid gaat prediken. En 
dat is nu juist datgene, waaruit de ge
handicapte bezig is zich te emancipe
ren ! De zin van de menselijke handicap 
gaat de tegenstelling tussen atheïst en 
gelovige te boven. De gehandicapte 
mens met zijn handicap te leren leven, 
is een moderne cultuuropdracht: de ge
lovige mens die gehandicapt is en die 
zijn aandeel ontvangt in de vervulling 
van die cultuuropdracht, zal God loven 
omdat zijn wegen onnaspeurlijk wys 
z«n.
Gezien als cultuuropdracht kunnen we 
ten aanzien van de revalidatie in Ne
derland zeker nog wensen hebben.
Bij de vermelding van de twee wetten 
WAO ën AWZ hebben we ervoor gepleit 
de revalidatie uit de medische wetten te 
halen. Laten we ons door geen schijn 
laten misleiden: we zijn daarheen góed 
op weg: de gemeenschappelijke medi
sche dienst heeft het allerliefst in dienst 
óf provinciale revalidatieartsen óf soci- 
aal-geneeskundigen voor de revalidatie 
en die artsen zijn al jarenlang gewon
nen èn voor de team-gedachte èn voor 
het niet als medicus willen prevaleren. 
De GMD is, misschien onbewust, bezig 
om zichzelf van binnenuit open te bre
ken tot de dienstbaarheid aan het grote 
doel; reïntegratie van de gehandicapten 
in de samenleving.

Al meer dan honderd jaar nl. sinds de 
Gemeentewet van Thorbecke in 1851 
kennen wij in Nederland de trits 
rijk-provincie-gemeente. Bij die wet 
werden alle steden en dorpen onder 
één noemer gebracht. Er was geen 
verschil meer, alles was voortaan ge
meente. En alle gemeenten werden op 
dezelfde wijze bestuurd. Ze kregen 
allemaal een gemeenteraad, allemaal 
een door de Kroon benoemde burge
meester. Dr. A. Kuyper heeft zestig jaar 
geleden daar zijn misnoegen over uit
gesproken. De gelijkschakeling van 
stad en platteland tot eenzelfde soort 
gemeente had zjjn instemming niet, 
evenmin als de door de Kroon benoemde 
burgemeester, die naar zijn mening in 
de wet van Thorbecke veel te veel 
„rijksagent” was, vooral in de platte
landsgemeenten.
De gemeenten werden volgens Kuyper 
gebruikt als verlengstukken van de 
rijksoverheid. De a.r. gemeenteraads
leden moesten daar duidelijk stelling 
tegen nemen en alle nadruk leggen op 
de zelfstandige lokale taak.
Kuypers stem heeft in dit opzicht wei
nig invloed gehad. Thorbeckes wet 
beheerst nog steeds de geesten. Soms 
krijgt men de indruk dat die wet hei
lig verklaard is. Wanneer in de laatste 
jaren steeds meer stemmen opgaan 
die in de gemeentelijke sector veran
deringen wensen, dan worden die wen
sen door sommigen met een verwijzing 
naar Thorbecke ter zijde geschoven.
Als men overkoepelende bovengemeen
telijke organen wil die bepaalde ge-

Maar ook organisatorisch zijn we hier 
heen op weg. Boven werden genoemd 
de provinciale revaUdatiestichtingen. De 
teamgedachte wordt in die stichtingen 
niet meer aangevochten. Een Brabantse 
arts heeft een'15 jaar geleden het devies 
tot die stichtingen uitgegeven. Alle elf 
provinciën bezitten er thans een. Deze 
stichtingen zijn ondefinieerbaar — al
thans in enkele woorden — wat hun 
taakstelling betreft. Verder zijn ze hon
derd procent Nederlands. Een pracht- 
instelling! Maar we hebben óók twee 
sociale rriinisteries en dit verschijnsel 
is ook honderd procent Nederlands! En 
van dit laatste fenomeen krijgen onze 
provinciale revalidatiestichtingen de ge
duchte gevolgen te incasseren.
Als revalidatie een eenheid, laten we 
zeggen: één concept moet zijn — en dat 
móet het zijn —, dan is concurrentie 
tussen hen, die eraan medewerken uit 
den boze. Niet enkel de ongelukkig lo
pende scheidslijn tussen twee regerings- 
departementen is op ons revalidatieter- 
rein een rem op een ongefrustreerde 
ontwikkeling. De velerlei geldmiddelen, 
waarvan boven sprake was en die voor
al — maar toch niet alleen — uit over
heidssubsidie verworven moeten wor
den, zijn praktisch alle in Nederland 
„haalbaar”, maar men moet bijna een 
genie zijn om alle subsidie-, uitkerings- 
en bijstandsmogelijkheden op het con
crete geval te kunnen coördineren.
Men denke niet, dat ons artikel zo aan
matigend wil zijn dat het de ingewik
kelde en gecompliceerde revalidatie- 
zaak als dóódsimpel zou willen voor
stellen. En toch; opzet van de'revalida
tie vanuit één groots concept heeft iets 
verleidelijks. De tijd is er wellicht nog 
niet helemaal rijp voor. Maar als we 
bedenken:

dat de overlevingsmogelijkheden voor 
gebrekkigen groter zijn; 
dat de verkeersintensiteit haar offers 
aan „zwaar gewonden” (dan weten 
we het wel!) zal doen toenemen; en 
dat de normale menselijkheid van de 
gehandicapte bezig is tot veler besef 
door te dringen...

dan lijkt het niet meer zo heel vreemd 
om te menen, dat een revalidatiewet 
kernachtig deze totale problematiek zou 
kunnen aanpakken.

NOG VEEL LEREN
Spelen we wat langer met deze ge
dachte en zien we een vierdaagse werk
week, of een nog kortere, in onze futu
rologie wenken, dan rijst het vermoeden 
of gehandicapten straks nog wel zo zeer 
zullen „zitten” te springen om arbeids- 
ongeschiktheids(!)-verzekering. Gehan
dicapt =  arbeidsongeschikt?? Het mócht 
wat! Deze gelijkstelling bevat een stui
tende onjuistheid, zelfs nu reeds. Wat 
gehandlcapt-zijn is? Echt, we weten het 
niet. En wat het betekent om onge
vraagd ingedeeld te worden bij de klas
se der gehandicapten: weten we dat? 
De toekomst zal ons hierin nog veel 
moeten leren. De hardnekkige verbin
ding van gehandicapt-zjjn met zielig-

NOTITIES VAN EEN 
RAADSLID

NIEUWE
BESTUURS
VORMEN

meentelijke taken voor een regio, voor 
een streek, kunnen behartigen dan 
wordt het begrip „vierde bestuurslaag” 
als een afschrikwekkend gevaar ten 
tonele gevoerd. Dus vierde bestuurs
laag? Foei, Thorbecke kende er immers 
maar drie: rjjk - provincie - gemeente. 
Een nieuw bestuursorgaan tussen de 
gemeenten en de provineie in — want 
dat bedoelt men vaak met die vierde 
bestuurslaag — zou de weg tot besluit
vorming eh tot de uitvoering van

In Ned. Gedachten van vorige week 
schreef rnr. F. Boessenkool zijn eerste 
artikel over de Samenleving van niet
en wel-gehandicapten. Hij zei toen dal 
het ideaal zou zUn een samenleving 
van alle mensen, de gehandicapten in
begrepen. Want gehandicapten zijn ge
wone mensen. We moeten geen etiket
ten plakken.

'Mr. Boessenkool schrijft in zijn slotar
tikel dat er nog heel veel moet gebeu 
ren op het terrein van de gehandicap 
ten en hun plaats in de samenleving 
Revalidatie is nodig maar ook reïnte 
gratie.
Mr. Boessenkool is wetenschappelijk 
medewerker van de Gereformeerd So
ciale Arbeid (G.S.A.)

zijn fungeert voor de gehandicapte als 
een sociale klip, vele malen verraderlij
ker dan een onverbiddelijke medische 
aankondiging dat er een amputatie moet 
plaats vinden.
Het eigenlijke probleem van de gehan
dicapten is hun sociale discriminatie, 
met „bewogenheid” wel te verergeren, 
maar niet te verhelpen.
Over ons onderwerp hebben we iets 
geschreven. Men mag het gepresenteer
de bont vinden, tot kakelbont toe. Dan 
betekent dit, dat het geschrevene in de 
roos geschoten heeft, want de orde in 
dit probleemveld is nog op geen stuk
ken na gevonden.

CENTRALE
VERGADERINGEN

WIJ KOMEI
BIJEEN
Het Verband van a.r. gemeente- en pró- 
vinciebestmirders houdt op woensdag 
18 september 1968 in het Jaarbeursres
taurant te utrecht zijn jaarvergadering. 
Aanvang 10.00 uur.
In de middagvergadering (aanvang 2.00 
uur) spreekt mr. V. G. M. Marijnen 
over „Nieuwe bestuursvormen”.

óók belangstellende niet-raadsleden 
hartelijk welkom.

besluiten allen maar langer maken en 
dus vertragend werken. Daar heeft na
tuurlijk niemand behoefte aan. Maar 
voorstanders van bovengemeentelijke 
organen ontkennen die vierde bestuurs
laag. De meningen lopen dus uiteen. 
Nu is de oplossing niet zo eenvoudig 
als een raadslid eens opperde. Hij zei: 
Wat maken we ons toch druk over een 
vierde bestuurslaag. We hebben in de 
kerk toch nooit anders gekend? 
Generale synode - particuliere (pro
vinciale) synode - classis - plaatselijke 
kerk.
De bezwaren tegen Thorbeckes concep
tie van meer dan een eeuw geleden 
zijn niet verminderd. Annexatie en 
wijziging van gemeentegrenzen geven 
geen afdoende oplossing. Men zoekt het 
vandaag in overkoepelende organen, 
bovengemeentelijk of intergemeentelijk, 
organen met en zonder bevoegdheden, 
samenwerking in federatief verband 
enz.
Het Verband van verenigingen van a.r. 
gemeente- en provinciebestuurders 
gaat zich woensdag 18 september a.s. 
met deze zaak bezighouden. Het Ver
band houdt dan zijn jaarvergadering 
in het Jaarbeursrestaurant te Utrecht. 
In de middagvergadering (aanvang 2 
uur) zal mr. V. G. M. Marijnen, voor
zitter van Rijnmond en benoemd bur
gemeester van Den Haag, daar 
over „Nieuwe Bestuursvormen” spreken, 
Niet-raadsleden die belangstelling 
hebben voor dit probleem — dat ook 
een politiek probleem is — zijn van 
harte welkom.
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I n de moderne geïndustrialiseer
de maatschappij zien wij een 

blijkbaar onvermijdelijk toenemen 
van de overheidsbemoeienis op al
lerlei gebied. Tevens constateren 
wij een groeiende gecompliceerd
heid der vraagstukken, waarmee 
de overheid zich bezighoudt. Hier
door wordt het steeds moeilijker 
voor de politici, zowel het geheel 
van de overheidsbezigheden te 
overzien als ieder afzonderlijk on
derdeel te begrijpen.
De grote vlucht van de weten
schappen en de daarmee gepaard 
gaande specialisatie werken een en 
ander in de hand.

Deze moeilijkheid geldt speciaal 
voor die politici, waarvan ver
wacht wordt dat zij specifieke 
vraagstukken voortdurend tegen 
een algemene achtergrond plaat
sen. Men kan hier denken aan par
lementsleden en aan politici die in 
de uitvoerende macht de uiteinde
lijke verantwoordelijkheid dra
gen”.

Met deze geciteerde woorden leidt dr.
G. J. Leibbrandt (36) zijn geschrift 
„Economen in dienst van politici” in, 
dat hij als dissertatie verdedigde aan de 
Vrije Universiteit op 27 juni j.1. Promo
tor was prof. dr. T. P. van der Kooy. 
Uit de titel van dit boek blijkt reeds, 
dat Leibbrandt *) zijn boek toegespitst 
heeft op het specifieke vraagstuk eco
nomie. Dat heeft hij dan tevens gedaan 
tegen de achtergrond van de Ameri
kaanse omstandigheden. Dit zijn dus 
twee beperkingen ten aanzien van het 
algemene probleem, zoals dat in de aan
leg is geschilderd. Op deze beperkingen 
komen wij aan het slot van onze be
schouwing nog terug.

Specialisten
De schrijver wijst er op, dat men in de 
Verenigde Staten van Amerika de op
lossing van de moeilijkheden, welke de 
gecompliceerdheid der vraagstukken en 
de specialisatie met zich meebrengen, 
heeft getracht te bevorderen door het 
aantrekken van adviseurs en stafleden, 
onder wie een belangrijk aantal specia
listen. De schrijver geeft een aantal 
vluchtige maai- oriënterende opmerkin
gen over het Amerikaanse gouverne
mentele stelsel en de plaats, welke staf
leden en adviseurs daar in het algemeen 
innemen. Daarna splitst zijn werk zich 
toe op de specialisten op het gebied 
van de economische politiek, voorzover 
die werken in het kader van de in 1946 
opgerichte „Council of Economie Ad- 
visers to the President” (Raad van eco
nomische adviseurs van de president) en 
het in hetzelfde jaar ingestelde ,,Joint 
Economie Committee of the United 
States Congress” (Verenigde economi
sche commissie van het Amerikaanse 
Congres (Senaat en Huis van Afgevaar
digden).
Het hoofdpunt, waar het Leibbrandt in 
zijn boek om gaat, is de vraag wat de 
aard is van het advies van economisch 
adviseurs in dienst van politici. Bij zijn 
opmerkingen terzake staan hem de 
Amerikaanse ervaringen met de Council 
of Economie Advisers to the President 
en ook met de staf van het Joint Eco
nomie Committee of the United States 
Congress speciaal voor ogen. Niettemin 
acht hij — en o.i. terecht — veel van 
hetgeen hij opmerkt bok ter zake die
nend voor de relatie tussen economisch 
adviseurs en politici elders. Het zou in 
dit kader te ver gaan een volledig uit
treksel te geven van hetgeen de schrij
ver naar voren brengt. Wij volstaan 
met hetgeen naar onze mening de 
hoofdzaken zijn van de bedoelingen van 
de schrijver.
Zo noemt Leibbrandt het een belangrijk 
gegeven, dat de doeleinden van de eco
nomische politiek ondergeschikt zijn 
aan de hogere doeleinden van de poli
tiek in het algemeen. Derhalve zal de 
politicus bij zijn besluitvorming op eco- 
nomisch-politiek gebied met de hogere 
doeleinden en de normen, waaraan naar 
zijn inzicht zijn politiek moet worden 
getoetst, rekening moeten houden. 
Reeds hieruit volgt, dat het ook voor de 
economisch adviseur moeilijk zal zijn 
op een abstracte wijze — alleen het eco
nomisch aspect beschouwend —■ advies 
te geven. Weliswaar suggereert het ad
vies van een econoom op een bepaald 
punt alléén het economisch aspect te 
omvatten, maar in werkelijkheid bergt 
zijn advies meestal — bewust en/of on
bewust — ook allerlei andere aspecten 
in zich.

Tevens dient op het volgende te wor
den gelet. Hoe dichter een adviseur zich 
bij de politieke besluitvormingscentra 
bevindt — bijvoorbeeld een lid van de 
Council of Economie Advisers, iemand 
die behulpzaam is bij het formuleren 
van doelstellingen er. richtlijnen en die 
adviseert over het gebi'uik van econo
mische instrumenten — hoe moeilij
ker hij zich geheel zal kunnen losma
ken van zijn eigen voorkeuren ten aan
zien van de belangenbeïnvloeding. „Een 
econoom, die persoonlijk niet zoveel be
zwaren heeft tegen een bepaalde graad 
van inflatie, zal geneigd zijn de even
tuele gevolgen voor allerlei crediteuren 
minder uitvoerig uit te meten dan een 
econoom, die in inflatie een gevaar ziet”. 
Dan zijn er ook de eigen opvattingen 
van de adviserende econoom over de 
bestaande economische orde. Moet die 
orde gehandhaafd of geheel/gedeeltelijk 
veranderd worden? De schrijver formu
leert duidelijk; „Een economisch advi
seur, die zich geheel van een oordeel 
over de economische orde bij het for
muleren van zijn advies denkt te heb
ben losgemaakt, misleidt naar ons oor
deel zichzelf”.
Daarnaast kan — aldus de schrijver — 
de economische wetenschap op zichzelf 
ook niet als een objectieve, neutrale 
wetenschap beschouwd worden. Zij is 
vanr normatieve aard.

Objectief advies fictie
Tenslotte zijn er de voorspellingen op 
economisch gebied. Deze bevatten, even
als de beslissing welke gegevens verza
meld moeten worden om tot voorspel
lingen te kunnen komen, een element 
van persoonlijke interpretatie.
Op al deze gronden is het beter „van 
meet af aan van de fictie af te stappen, 
dat de economisch adviseur een objec
tief advies kan uitbrengen” .
Leibbrandt noemt vervolgens de ge
dachte, dat de economisch adviseur 
slechts behoort aan te geven welke doel
einden met welke middelen bereikbaar 
zijn en dat vervolgens de politicus op 
grond van zijn politieke inzichten hier
uit een keuze moet doen, te simpel. Im
mers: beschikt de politicus in het alge
meen over de nodige kennis op econo
misch gebied om alle gedachtengangen 
van de economisch adviseur in al hun 
consequenties te kunnen volgen? „Daar 
komt nog bij, dat het de politicus vaak

aan tijd ontbreekt om de ontvangen ad
viezen op al hun merites, met name de 
impliciet politieke, te beoordelen.
Een politicus, die zich hiervan bewust 
is heeft er geen bezwaar tegen, dat 
reeds politieke overwegingen (ock de 
„politieke haalbaarheid”) in de advie
zen die hij van zijn economisch advi
seur ontvangt geïncorporeerd zijn, mits 
deze overwegingen niet al te zeer van 
de zijne afwijken”.
Leibbrandt wil hiermede niet de indruk 
vestigen, dat hij van mening is, dat „hoe 
subjectiever de economisch adviseur te 
werk gaat en hoe meer hij op de stoel 
van de politicus gaat zitten, hoe beter 
hij zijn functie vervult” . Integendeel, hij 
moet trachten zoveel mogelijk objectief 
te werk te gaan, maar „met de erken
ning dat hem dit nooit geheel zal luk
ken”. Hij mag niet op de stoel van de 
politicus gaan zitten, maar mag wel re
kening houden met diens politieke voor
keuren, „Wanneer men beide elementen 
in de adviesrelatie erkent, voorkomt 
men een zekere mate van zelfbedrog, 
alsof de economisch adviseur, trouw aan 
zijn beroepscode, objectief en a-politiek 
advies kan geven en soms geeft”. Het
geen in het voorgaande de individuele 
adviseur geldt, betreft tevens een ad
viescollege. Ook daarin spelen weer per
soonlijke inzichten en persoonlijke voor
keuren een rol.

Nederlandse situatie
Zoals gezegd, heeft Leibbrandt zijn op
merkingen gemaakt tegen de aangeduide 
Amerikaanse achtergrond. Diverse op
merkingen hebben echter een algemene 
en ook voor de Nederlandse situatie nut
tige strekking.
Nederland blijft echter in Leibbrandt’s 
dissertatie buiten beschouwing. Interes
sant is (temeer?) zijn zijdelingse opmer
king: „Op dezelfde gronden hebben wij 
bezwaar tegen de gedachte die nog wel 
heerst, dat het Nederlands Centraal 
Planbureau als een objectieve verschaf
fer van cijfers en berekeningen kan 
worden beschouwd”. Hetzelfde had bij
voorbeeld ook gezegd kunnen worden 
ten aanzien van de visie, welke tot uit
drukking komt in het jaarlijks verslag 
van de president van de Nederlandse 
Bank.
De gedachte kan rijzen of dan niet de 
politicus-tevens-econoom de beste op
lossing is. Maar dan wordt vergeten, dat

Uitbreiding staf nodig voor Kamer en fracties

slechts enkelingen die kwaliteiten ver
enigen. Ook blijft de vraag of de man 
dan politicus-econoom is of econoom- 
politicus zal zijn.
Wie kan trouwens het uitgebreide ter
rein van de economie (volledig) (blij
ven) beheersen en tegelijk al zijn poli
tieke taken (volledig) vervullen? Parle- 
mentsfracties zullen het trouwens ook 
niet alleen van een medelid/econoom 
moeten hebben voor een uitgebreide en 
steeds terugkerende oriëntatie. Boven
dien gaat het in de politiek niet alleen 
om economen, van wie de visie van be
lang is voor een goede algemene poli
tiek. Wij denken bijvoorbeeld ook aan 
juristen, sociologen, technologen, na
tuur- en scheikundigen, medici, planolo
gen.
Naar onze mening is het stellig een be
langrijke vraag of in ons land de poli
tici wel voldoende georiënteerd worden 
over de schat van gegevens, waarover 
wetenschapsmensen en tal van practici 
uit het gevarieerde dagelijkse leven be
schikken. De beantwoording van die 
vraag (bijvoorbeeld in Nederlandse Ge
dachten) zou bepaald de moeite waard 
zijn. Een betere informatie van de poli
tici via (openbare) hearings door Ka
mercommissies en door fractiecommis
sies kan bevorderlijk zijn voor een tijdig 
en adequaat reageren op de snelle ont
wikkelingen.
Wat dat betreft kan men stellig wat van 
het Amerikaanse voorbeeld leren. De 
vele — en veelal openbare — hearings, 
welke het Congres houdt (daarnaast zijn 
er ook de meer directe contacten van 
President en Congres met allerlei spe
cialisten voor advies), bevorderen door 
de aanwezigheid van de massacommuni
catiemiddelen als de kranten, de radio 
en de televisie ook een levendige discus
sie over allerlei actuele zaken, waarbij 
de bevolking belang heeft. Het geeft 
niet alleen de politici beter inzicht in 
hetgeen er in wetenschap en praktijk 
aan de hand is, maar het geeft anders
om ook de specialisten meer inzicht in 
de verwikkelingen van allerlei voor
stellen en ideeën op politiek en ander 
terrein. Een en ander kan op voor ons 
land geëigende wijze van veel betekenis 
zijn met het oog op de verdere ontwik
keling van onze samenleving.

IJitb reiding staf nodig
Het houden van hearings vraagt uiter
aard verwerking van, de verkregen ge
gevens. Dat vraagt nog meer tijd en 
mankracht. Daarvoor zullen zowel de 
Kamer als de fracties over een voldoen
de staf dienen te beschikken.
Daarom kunnen wij niet zo goed uit de 
voeten met Leibbrandt’s tweede stelling 
bij zijn proefschrift:
„Het zoeken van een oplossing voor het 
overbelast zijn van de Nederlandse par
lementsleden in een aanzienlijke uit
breiding van de parlementaire staf, is 
tezeer geënt op het Amerikaanse voor
beeld en houdt te weinig rekening met 
de functie die het parlement in het Ne
derlandse staatsbestel heeft” .
Een vraag is natuurlijk wat hij met 
„een aanzienlijke uitbreiding” bedoelt 
Verder is het duidelijk, dat het Neder
landse staatsbestel inderdaad' op vele 
punten afwijkt van het Amerikaanse 
gouvernementele stelsel, waar bijvoor
beeld wetsvoorstellen alleen door de Ie -■ 
den van het Congres ingediend kunnen 
worden. Bij ons komen initiatiefvoor
stellen (nog) slechts zeer sporadisch 
voor. Niettemin heeft ook bij ons het 
parlement een mede-wetgevende taak 
afgezien van zijn belangrijke controle
rende functie. Voor een goed functione
ren van onze parlementaire democratie 
zal o.a. een uitbreiding zowel van de 
staf van de Kamer als van de staven 
van de fracties naar onze overtuiging 
bepaald npodzakelijk zijn.
Het zou tenslotte naar onze mening be
paald interessant en nuttig zijn, indien 
de schrijver zijn boek „Economen in 
dienst van politici” eens in een artikel 
voor Nederlandse Gedachten zou willen 
projecteren op de Nederlandse situatie. 
Daarnaast zou van belang zijn het door 
eventueel diverse schrijvers weergeven 
van een visie over onderwerpen als: 
technologen, planologen, natuur- en 
scheikundigen in dienst van politici. 
Leibbrandt heeft met zijn geschrift stel
lig politici en daardoor velen gediend 
wanneer wij over de onderhavige pro
blematiek maar verder denken en de 
discussie voortzetten.
*) Studeerde rechten (doctoraal 1957) en eco

nomie (doctoraal 1960) aan de Vrije Uiii- 
versiteit. Van 1961 tot 1963 studeerde hij 
aan de Harvard University en het Broo- 
kings Institution in Washington D.C. Was 
vanaf 1957 in verschillende wetenschappe
lijke functies verbonden aan de faculteit 
der rechtsgeleerdheid aan de Vrije Uni- 
versiteit; is vanaf 1965 lector in de econo
mische wetenschappen aan genoemde fa
culteit.
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Voor betere beton

N V. SCH0K6ET0N
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 

________ BOUWBEDRIJF TE ZEIST._______

In de Noordoostpolder en 
Oosteiijk Flevoland
bouwden wij reeds vele kerken, scholen en boerderijen

N.V. GEBR. SALVERDA
A A N N E M E R SB E D R IJF

T  HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

N.V. Staaisteiger „G e lr ia ' - Nijmegen
ROGGEWEG 13 - POSTBUS 126 - TELEFOON 53198

Complete roestvrije 
steigerwerken

Specialiteit : MET VASTE WIGGEN !
LEVERANCIERS VAN

steigerpalen kortelingen - betonstempels -  perkoen- 
palen -  heipalen - boompalen - afrasteringspalen 

piketten - ook gecreosoteerde palen
Rondhouthandel

M. J. WILBRINK & ZOON
Dorpsstraat 94 - Beekbergen - Telefoon 05766 - 1397

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van
HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien i 
met stoomblokken van 2000 
tot 8000 kg.

GRONDBOORBEDRIJF
WESSEMIUS N.V.EMMEN

Telef. 05910-12493 
GRONDBORINGEN - BRONBEMALINGEN 
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

Houthandel en kistenfabriek 
M EILIN K N.V.

BORCULO -  Hofstraat 10 
Telefoon 05457 - 1561

ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05750-3748

Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919
N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OO RD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijswerken - Grondwerken -  Asfaltwerken

VOSKAMP EN VRIJLAND NV
'k a s s e n b o u w  •  KETELBOUW •  VERWARMING 

’s-GRAVEN2ANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

F. V I N K  & Z O O N
Aannemersbedrijf

Telefoon 01827 - 2261
KERKHAAN 9 -  MOORDRECHT

FRIKLA’ schilderwerken

r
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J e e m s t e d e

I aarlem

HET BEELD 

DER VADEREN

VELDWACHTER IN ACTIE
De jongeren onder ons kennen alleen de situatie, toen 
je tijdens de bezetting alle mogelijke voorschriften 
over distributie en wat dies meer zij, aan je laars 
lapte. Dat ging niet tegen de eigen bevolking, zeiden 
we, maar tegen de Duitsers. Sommige veldwachters 
dachten er ook wel enigermate zo over.

In de nacht ontmoette een patrouillerende veldwach
ter, het zal in 1943 geweest zijn, een slager met een 
mand op de fiets. Wat zit er in? Vlees, Laat eens 
kijken... Inderdaad, het was een aardige portie pas 
geslacht kalfsvlees. Het kalf had waarschijnlijk een 
poot gebroken en moest toen wel geslacht worden. 
In die gemeente brak iedere week wel een koe of een 
kalf een poot. Alles goed en wel, zei de veldwachter, 
eigenlijk moest ik je bekeuren. Maar ik kan er in
komen. Alleen, als jullie daar nu. de mensen schande
lijk voor laat betalen, dan zou je een kwaje aan mij 
krijgen. Doe ik nóóit, zei de slager; ik doe het alleen 
om de mensen te helpen. Zo zo, waf laat je, ze,, dan 
voor z’n portie betalen? Twee tientjes, zei, de slager. 
Zijn ze verkocht, zei de veldwachter, haalde twee 
tientjes uit zijn zak, betaalde de slager en ging met 
het vlees zijns weegs, dat wil zeggen naar huis.
Zo was het tijdens de bezetting.
Maar in de eerste wereldoorlog waren de veldwach
ters streng, héél streng. Want toen ging al dat klan- 
destiene werk tegen de eigen ovei heid en .tégen’ het 
eigen volk. De veldwachters speurden overal. En de 
kranten hadden temidden van de narigheid kostelijke 
verhalen. Het mooist waren ze, als er een dominee 
of een raadslid of een andere autoriteit bij te pas 
kwam.

Hier volgen drie verhalen, die we oppikten uit de 
kranten van toen.
1. Twee jongens van een jaar of veertien kregen in 
de gaten, dat een veldwachter zich verdekt had op
gesteld. Hij verwachtte kennelijk iets. Toen werd de 
kleinste makker in een zak gestopt en de grootste 
vervoerde hem moeizaam in een holle kruiwagen. Wat 
heb je daar in de zak? De jongen zei bedremmeld: 
vlees. Maak open, zei de veldwachter en het vlees 
kroop er uit, maar niet zó vlug, of het kreeg een draai 
om de oren.
2. Ook op zondag waren de veldwachters zeer actief. 
Zij hielden zelfs een dominee aan met een koffertje. 
Wat zit er in dat koffertje, mijnheer? Mijn toga, 
veldwachter, ik heb gepreekt. Het koffertje moest 
tóch open en er zat een toga in en bovendien een 
aantal heerlijke koteletten. Daar begreep de dominee 
niets van. Eerr dankbare hoorder moest ze er stilletjes 
in hebben gestopt. Dat heeft hij volgehouden, tot het 
laatst.
3. Een andere veldwachter viel het op, dat de domi
nee van elders, die gepreekt had, zo statig rechtop 
liep, terwijl de dorpelingen hun pet eerbiedig afna
men, „lichtte” de dominee geen enkele keer zijn ge-

, weldige cilinderhoed. Daar moest wat in die hoed zit
ten, dacht de veldwachter. Een edammer of zo.
Hij verstoutte zich en vroeg de dominee, of hij eens in 
die hoed mocht kijken. Dat mocht, maar er zat niets 
in. En de dominee verkondigde daarop en vele malen 
later ook nog, dat een veldwachter hem voor een 
goochelaar had aangezien en er op gerekend had, 
dat er konijnen uit de hoed zouden komen.
Al deze verhalen stonden toentertijd in de krant, ter
wijl de kabinetscrisis maanden duurde, zonder dat 
iemand te weten kwam, wat er achter schermen ge
beurde.

F. Klaassen • Reitzstraat 93 • Haarlem • Telefoorr 023 - 57145

OUDE EN 

NIEUWE CITATEN

EERVOLLE VREDE JANSEN
In de Volkskrant van dinsdag j.1. schrijft de colum- 
nis.t Rusell Baker vanuit Washington over een ge
sprek met zijn zoontje over de Amerikaanse presi
dentsverkiezingen. Er zijn drie kandidaten Dick, Hu- 
bie en George. Het gesprek gaat over Vietnam en al
le drie zijn de kandidaten voor eervolle vrede.
Dan vraagt het zoontje;
„Wat is eervol, paps” ?
„Wel kijk es, zoon eervol is . . .  dat hangt er helemaal 
van af wat voor vrede je wilt hebben. Als je je oor
logen wilt winnen, dan is eervolle vrede een over
gave van de andere kant. Als je je liever terugtrekt 
nadat je hebt ontdekt dat ze bloediger en kostbaar
der zijn dan ze eigenlijk waard zijn, dan is eervolle 
vrede je tegenstander overtuigen dat hij het best naar 
naar huis kan gaan op hetzelfde moment als jij dat 
doet, en als je denkt dat de oorlog in de eerste plaats 
een slecht idee was, dan is eervolle vrede gewoon op
houden met het land van een ander te vernielen” . 
„Waf voor eervolle vrede willen Dick, Hubie en 
George, pappie” ? „Dat zeggen ze niet, zoon”. 
„Waarom zeggen ze dat niet, pappie” ? „Omdat ieder
een wil stemmen voor eervolle vrede, maar iedereen 
die zegt wat voor eervolle vrede hij wil, verliest een 
vreselijke hoop stemmen”.
Vragende kinderen kunnen soms zomaar de voos
heid van veel groot-menselijke redeneringen bloot
leggen.

DISKRIM INASIE
In het laatste nummer van „Off”, maandblad voor 
studenten, stond onder het hoofd „Diskriminasie” o.a. 
het volgende verhaal:
Een joodse neger (jawel, ze bestaan) zoekt een kamer 
en gaat op een advertentie af. Ik ga mee. De hospita 
monstert hem en zegt, nogal voorzichtig, dat de ka
mer al verhuurd is. Een uurtje geleden. Ja het spijt 
haar wel, en dat was de enige kamer die ze vrij had. 
De jongen kijkt haar nog even onderzoekend aan, 
draait zich om, en loopt weg. De deur knalt dicht en 
hij zegt bitter tegen mij; „Zie je wel, allemaal antise
mieten”.
Opnieuw is de uitspraak bewaarheid „De humor en 
de tragiek zijn twee zusters, die men vaak moeilijk 
van elkaar kan onderscheiden”.

In het september-nummer van Democraat (D’66 be
gint W. Top een artikel over „De heerlijke gemeen
schap” met dit verhaal:
Er was eens een man — laten we hem maar Jansen 
noemen. Jansen wordt op een dag op aanwijzing 
van zijn chef, De Jong, ontslagen. Gegriefd meldt Jan
sen zich op het spreekuur van zijn vakbond. Tot zijn 
verbazing treft daar als degeen die het spreekuur 
houdt. . .  De Jong aan. Deze maakt zijn gast duidelijk, 
dat hij hier nu in een andere rol zit en verwijst Jan
sen plichtsgetrouw naar het Gewestelijk Arbeidsbu
reau: daar kun je je beklag doen. Als actief bondslid 
is De Jong per slot loyaal.
Jansen vervoegt zich bij het G.A.B. en zijn klacht 
wordt door de ontslagcommissie van het bureau in 
behandeling genomen. Wie schetst Jansen’s bevreem
ding als hij ontdekt dat De Jong namens zijn bond lid 
van die commissie is? De commissie beschikt afwij
zend.
Jansen komt bij de bedrijfsvereniging terecht en 
vraagt om een werkloosheidsuitkering. De bedrijfs
vereniging bepaalt dat Jansen niet voor een uitke
ring in aanmerking komt, omdat hier sprake zou zijn 
van vrijwillige werkloosheid (Dat in het bestuur van 
de bedrijfsvereniging een bestuurder van zijn bond, 
een makker van hem en De Jong, zitting heeft, ont
gaat Jansen overigens). Jansen gaat tegen deze be
slissing in beroep. Als hij voor de Raad van Beroep 
verschijnt, raakt hij een. flauwte nabij. Want wie fun
geert daar als bijzitter? De Jong . . . . !■-»
De schrijver noemt het verhaal van belang als 
symptoom. Er zijn meer van dit soort verhalen te 
bedenken; ook voor andere categorieën . . .
Als symptoom uiteraard.

REGIE
Fijngevoelig als Wandelg'anger is heeft hij in zijn 
rubriek Parlementaria (Volkskrant) dit gesigna
leerd:
Na prinsjesdag gaat de Tweede Kamer achtereen
volgens spreken over minimumloon voor de werk
nemers en het inkomen van de koningin. Een inte
ressant staaltje van knappe regie.
Och het maakt niet zoveel uit. Het gaat alle twee 
over minimumloon. Toch zouden wij een andere 
Kameragenda opgesteld hebben. Maar wie zijn wij?
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WERKGROEP BUITENLANDSE COMMISSIE VAN COLLEGE VAN 
ADVIES VAN DE A.R.P. BRACHT EEN NOTA UIT OVER:

ONTWIKKELINGSPOLITIEK
Aan de nota ligt de gedachte ten 

grondslag, dat het een misver
stand is te menen, dat de ontwik
kelingsproblematiek naar haar 
aard een technisch-specialistische 
aangelegenheid zou zijn. In de 
ontwikkelingslanden is een proces 
van modernisering in gang dat 
diep ingrijpt in alle aspecten van 
het samenleven. Want menselijke 
samenleving is een geïntegreerd 
geheel, in de loop van eeuwen ge
groeid. Wanneer diepingrijpende 
veranderingen plaats grijpen in 
een deel van de samenleving of 
van de cultuur, dan heeft dat vér
strekkende gevolgen voor nage
noeg alle andere delen van de sa
menleving en aspecten van de cul
tuur.
Zo wijst de commissie er op, dat indien 
slechts bepaalde aspecten van de mo
derne beschaving worden begeerd, bij
voorbeeld; grote militaire macht mo
derne gezondheidszorg of opheffing van 
grote armoede, dat dan spoedig blijkt, 
dat bij het nastreven van zulke beperk
te doelstellingen ook in andere aspecten 
van de cultuur grote veranderingen 
plaats vinden.
In een inleidend hoofdstuk geeft de 
commissie een exposé van de verschil
lende kanten van de ontwikkelingspro
blematiek, waarbij met name telkens 
weer de onderlinge samenhang belicht 
wordt.

Maatschappijstructuur
Het is niet mogelijk de ontwikkelings
problematiek recht te doen zonder de 
maatschappijstructuur in geding te 
brengen. In de gedachtengang van de 
commissie dient men daarbij niet alleen 
te denken aan de structuur van de na
tionale samenlevingen, maar vooral ook 
aan die van de wereldsamenleving. Als 
er honger is, dan is dat niet een gevolg 
van het feit dat de natuur ons in de 
steek laat, maar wij, mensen, „falen in 
het scheppen van zulk een samenleving, 
dat de mogelijkheden welke de natuur 
biedt volledig uitgebuit worden en aan 
ieder ten goede komen” . En de commis
sie vemmlgt: „Zo is er niet armoede in 
ganse continenten, omdat er in absolute 
zin te weinig produkten zouden zijn, 
doch er is armoede omdat de mensheid 
er niet in slaagt de aanwezige produk- 
tiemogelijkheden doeltreffend te benut
ten, omdat het binnen de huidige sa- 

‘ menlevingsverhoudingen in de wereld 
niet mogelijk blijkt de produktiecapaci- 
teit van de verschillende landen op el
kaar af te stemmen en als één samen
hangend geheel te beschouwen;, omdat 
wij er niet in slagen de produktle op 
korte termijn voldoende uit te breiden. 
En voorts ook omdat wij een wereldsa
menleving hebben gebouwd met een bij
zonder ongelijke inkomensverdeling, 
waarin sommigen het héél goed heb
ben en anderen héél slecht.”

Kritische opstelling
Dit plaatst de mensheid voor een al
ternatief, de architectuur van de sa
menleving, nationaal en mondiaal, als 
een vaststaand gegeven aanvaarden, óf 
zich kritisch tegenover deze architec
tuur opstellen.
Hoe deze keuze dient uit te vallen, kan 
naar het oordeel van de commissie nau
welijks twöfelachtlg zijn. „Wij zien voor 
onze ogen, waartoe een ontwikkeling 
van de samenleving, onder invloed van 
krachten welke tegenwoordig in de we
reld overheersend zijn, geleid heeft. De 
huidige samenleving veroordeelt zich
zelf”.

Geen neutraliteit
Maar als de ontwikkelingsproblema
tiek van origine een typisch maatschap
pelijk vraagstuk is, dan is daarmee te
vens erkend daj het een typisch politiek 
en voluit levensbeschouwelijk geladen 
vraagstuk is. Het is volgens de commis
sie dan ook een drogreden te menen, 
dat men ontwikkelingspolitiek kan be
drijven zonder zich over de structuur 
van de samenleving uit te spreken. „De

aard van de ontwikkelingsproblematiek 
brengt mee, dat wie ontwikkelingspoli
tiek bedrijft, hetzij als gever hetzij als 
ontvanger, daarmee impliciet kleur be
kent ten aanzien van de bestaande 
maatschappelijke orde”. En daaruit 
vloeit dan de conclusie voort, dat doel
treffende ontwikkelingspolitiek alleen 
mogelijk is „bij een verantwoorde maat
schappelijke ordening en de politiek zal 
dan ook mede gericht moeten zijn op de 
verwezenlijking daarvan”.
Doch indien dit eenmaal uitgesproken 
is, dan is daarmeé de ontwikkelings

serverend karakter, dan wordt de ont
wikkelingshulp automatisch tot een 
werktuig tot het instandhouden van de 
bestaande structuren”.

Beginsel non-interventie
Wil hen een andere weg gaan, dan zal 
men in het internationale krachtenveld 
onder meer stuiten op het beginsel van 
non-interventie. Indien door een hulp
verlenend land een bepaalde beleidslijn 
is uitgestippeld en met de hulp duidelijk 
omlijnde doeleinden nastreeft, kan het

fSIHIEK

problematiek midden in het spannings
veld van de ideologische en van de 
machtspolitieke tegenstellingen ge
plaatst.

Communistische ideologie
Bij de ideologische tegenstellingen gaat 
de commissie in op een drietal benade
ringswijzen: die welke geïnspireerd is 
door de communistische doctrine, die 
welke geënt is op opvattingen ŵ elke in 
westelijke kring gangbaar zijn, en die 
welke gevoed wordt door het nationale 
zelfbewustzijn van de in opkomst zijnde 
jonge staten. De commissie wijst er 
er daarbij op, dat er een natuurlijk 
bondgenootschap dreigt te ontstaan tus- 
ten de communistische beweging ener
zijds en de nationale, naar vernieuwing 
strevende anderzijds. Dit hangt samen 
met de communistische visie op het de- 
kolonisatieproces en op de nationale be
vrijdingsoorlogen, die volgens de coin- 
munistische doctrine in ’ het verlengde 
liggen van de klassenstrijd en de sociale 
revolutie. Het westen daarentegen 
werpt zich dikwijls op als verdediger 
van de status quo en vormt aldus een 
hinderpaal op de weg naar structurele 
hervormingen.
Het is in dit verband dat de commissie 
ingaat op het veelvuldig gehouden plei
dooi in het westelijke kamp voor een 
politiek „neutrale” ontwikkelingshulp. 
Zulk een pleidooi moge op het eerste ge
zicht aantrekkelijk lijken, bij nader in
zien berust het op een schijnredenering. 
Ook al wordt ontwikkelingshulp ver
leend op ethische motieven, dan nog is 
dit een daad waarbij men zich tegelijk 
uitspreekt over de structuren van de 
samenleving en welke ipso facto poli
tieke en maatschappelijke neveneffecten 
heeft. „En nu is het een kenmerk van 
ontwikkelingshulp, welke zogenaamd 
zonder er politieke condities aan te ver
binden wordt verleend, dat die het 
maatschappelijk bestel van het ontvan
gende land als regel zal helpen instand
houden. Dat hangt samen met het feit, 
dat de hulp doorgaans via de regeringen 
van de ontvangende landen verleend 
pleegt te worden. Is de regering een re
gering welke de maatschappelijke voor
uitgang tegenhoudt, wat nog herhaalde- 
lijk voorkomt, dan krijgt de verleende 
ontwikkelingshulp automatisch een con

immers voorkomen dat het ontvangende 
land deze doelstellingen niet aanvaardt. 
„Deze situatie zal zich met name voor
doen, wanneer het ontvangende land 
een feodaal of traditioneel régime kent. 
Het zal menigmaal voorkomen, dat de 
regering van zulk een land de ontplooi
ing van op een maatschappelijke her
structurering gerichte krachten juist be
lemmert en als revolutionair kenmerkt”. 
Binnen de gangbare opvatting dient 
men zich in feite aan de inzichten van 
de regering van het ontvangende land 
te conformeren. De commissie is echter 
van mening dat aldus aan het beginsel 
van non-interventie een.te absolute be
tekenis wordt toegekend. Zo hebben met 
name de rechten van de mens, die uit 
de aard der zaak allereerst hun effectu
ering binnenslands moeten verkrijgen, 
een internationaal aspect verkregen.

In deze bijzonder gecompliceerde mate
rie zal het voor de regeringen van de 
betrokken landen dikwijls moeilijk zijn 
een politieke beleidslijn te volgen, 
dwars tegen de opvattingen van de re
geringen van de ontvangende landen in. 
„Voor het particuliere initiatief liggen 
hier echter wel mogelijkheden en taken” 
aldus de commissie. „Politieke partijen, 
vakbonden e.d. kunnen een belangrijke

ONTWIKKELINGSPOLITIEK, Nota van 
een werkgroep van de Buitenlandse 
Commissie van het College van Advies 
der Anti-Revolutionaire Partij. Uitg. 
Anti-Revolutionaire Partijstichting, Dr. 
Kuyperstraat 3, ’s-Gravenhage, 80 biz. 
Prijs ƒ 1,75.

De werkgroep van de Buitenlandse 
Commissie was als volgt samenge* 
steld:

Mr. A. Bos, drs. P. C. Bos, mr. L. J. van 
der Burg, mr. W. C. D. Hoogendijk, 
prof. dr. P. H. Kooymans (voorzitter), 
drs. A. 1. van der Meer, prof dr. J. W. 
SchoorI (waarnemend voorzitter), prof. 
dr. J. Verkuyl.

bijdrage leveren tot het opleiden van 
kader.
Teveel komt het nog voor dat politieke 
ballingen uit de ontwikkelingslanden, 
die zich tegen het heersende féodale dan 
wel oligarchische régime verzetten, 
slechts een gastvrij onthaal vinden in 
de communistische landen. Indien der- 
gelijkc mensen, die immers de poténti- 
ele leiders van de toekomst zijn, ook ont
vangen zouden worden in de westerse 
landen, tot wie zij zich veelal in de eer
ste plaats wenden, zouden z(j verder 
geschoold en opgeleid kunnen worden 
door particuliere organisaties op poli
tiek, economisch en sociaal gebied, zo
als dat bijvoorbeeld is geschied met het 
kader van de christelgk-sociale party 
van president Frey van Chili”.

„No-tion-building”
Een van de problemen van vele jonge 
staten is, dat zij niet berusten op een 
gevoel van nationale saamhorigheid. 
Door de loop der omstandigheden is de 
staatsvorming veelal aan de vorming 
van een natie voorafgaan. Dat is de me
de een oorzaak van de veelal weinig 
stabiele structuur van deze jonge sta
ten. De vorming van een natie, de „na- 
tion-building” is derhalve in deze lan
den een prioriteit van het allerhoogste 
belang.

Bij deze „nation building” dient men 
zich te hoeden voor een overspannen 
nationalisme. De macht van de staat zal 
nimmer zo groot mogen worden, dat de 
mogelijkheid tot vrije zelfexpressie van 
het individuele lid van de samenleving 
onmogelijk wordt gemaakt”. Toch zal 
men de democratische staatsvormen in 
de jonge staten niet zonder meer naar 
westerse maatstaven mogen meten. 
„Dictaturen, één-partij-systemen e.d., 
hoe onwenselijk zij op zich zelf mogen 
zijn, dienen gewaardeerd te worden in 
het licht van de concrete omstandighe
den. Met enige nuchterheid dient te 
worden toegegeven, dat een andere si
tuatie in deze landen, die hun nationale 
identiteit veelal nog moeten vinden, 
niet wel mogelijk is. Verwijten dat men 
daarmee af glijdt in de richting van de 
totalitaire samenleving dienen met eni
ge voorzichtigheid te worden geuit” Op
positie is immers slechts mogelijk als 
loyale oppositie. „Deze vorm van oppo
sitie maakt echter slechts een kans wan
neer er reeds een zeker saamhorig- 
heidsbesef is, een zekere gemeenschap-

Vervolg op pag. 12

A.R.J.O.S.
De A.R. jongerenorganisatie zoekt een

sekretaresse
die tot taak heeft de landelijke sekretaris bij zijn werkzaam
heden te assisteren.
Het gaat hier om een veelzijdige en afwisselende werkkring 

- waarbij zelfstandig gewerkt dient te worden.
Leeftijd: ±  20 jaar.
Opleiding: mulo, steno- en type-diploma.
Ervaring in sekretariaatswerkzaamheden strekt tot aanbeve
ling, Salaris overeenkomstig leeftijd, opleiding en ervaring.

SOLLICITATIES te richten aan: Bureau ARJOS, Dr. Kuyperstraat 3 te Den 
Haag. Eventueel telefonisch ondér nummer: 070 - 183960.
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pelijke „ideologie” aangaande de orde
ning der samenleving; deze achter alle 
uiterlijke geschillen schuilgaande ge
meenschappelijke overtuiging, die veel
al de vrucht is van een langdurig poli
tiek proces, ontbreekt in de meeste jon- 
^e staten. Het toelaten van meerdere 
partijen kan in de praktijk een belem
mering betekenen voor het integratie
proces” .
Het opbouwen van een goed staatkundig 
bestuur, steunend op gemeenschappelij
ke overtuigingen in het volk, is voor de 
jonge staten een belang van de eerste 
orde. De ontwikkelde landen, die op dit 
gebied een veel langere ervaring hebben, 
kunnen terzake een waardevolle bijdra
ge leveren. In het bijzonder bij het op
leiden van kader, waaraan een grote 
behoefte bestaat. De wijze waarop dit 
kader gevormd wordt is veelal bepalend 
voor de richting, waarin de maatschap
pij-vorming in de jonge staten zich zal 
ontwikkelen. „Het communisme heeft

UIT OI\ZE 
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Fabriek van geprefabriceerde hou_ 
ten gebouwen, houten woningen, 
directifiketen, barakken, garages, 
vakantiehuisjes. Speciaal voor de 
landbouw: kippenhokken, veld-
schuren, loodsen.

Export: België, Duitsland ete.

duidelijk ingezien dat het daarbij niet 
gaat om zuiver technische vorming, doch 
dat mens- en maatschappijbeschouwing 
in deze materie centraal staan. Uitgaan
de van de eigen visie op de mens en de 
maatschappij doet het een beroep op 
de intelligentsia in de ontwikkelingslan
den, beseffende dat het deze groep is, 
welks opvattingen uiteindelijk beslis
send zullen zijn voor de nieuwe vorm
geving van de samenleving” . Het is de 
vraag of het westen terzake even doel
bewust opereert.

Ondernemingsgewijze
produktie
Ingaande op de economische problema
tiek wijst de commissie er op, dat de 
economische orde in het westen geba
seerd is op de vrije ondernemingsge
wijze produktie. Veel ontwikkelingslan
den hebben echter een andere visie op 
de functie van de overheid bij het pro
ces van economische ontwikkeling. 
„Voor Nederland mag dit geen reden zijn 
ontwikkelingshulp te weigeren”, aldus 
de commissie.

1 % nationaal inkomen
Wat de omvang van de hulp betreft ligt 
ons land achter vergeleken met landen 
als de Verenigde Staten, België en 
Frankrijk. „De pmvang van dé hulp der 
rijke landen”, zo stelt de nota, „zal be
paald moeten worden door de behoeften 
der ontwikkelingslanden en het vermo
gen in deze behoeften te voorzien”. Voor 
Nederland betekent dit, minstens 1 ®/o 
van het bruto nationaal produkt.

Bevordering internationale 
handel
De ontwikkelingslanden nemen in de 
internationale handel een zwakke posi
tie in. Dat is te wijten aan de trage 
groei van hun export-opbrengsten en 
aan de grote prijsschommelingen van 
hun exportprodukten. Overigens kunnen 
terzake niet alle ontwikkelingslanden 
over één kam geschoren worden. Er zijn 
aanzienlijke verschillen tussen het ene 
land en het andere. Zo is er een belang
rijk verschil tussen de landen die nood- 
kelijk brandstoffen (olie) exporteren en 
die, die aangewezen zijn op de export 
van voedingsmiddelen en grondstoffen. 
Niettemin is een structurele verbetering 
van de positie van de ontwikkelingslan
den in de internationale handel slechts 
te bereiken door een sterke vergroting 
van hun exporten van industrieproduk- 
ten. Doch juist op dit terrein liggen 
voor de rijke landen zelf grote knel
punten.
Zo bijvoorbeeld het gangbare systeem 
van invoerrechten. Deze betekenen im
mers een bescherming van de industrie 
in de rijke landen. Door vermindering 
van deze bescherming zullen bepaalde 
bedrijfstakken (ih de eerste plaats de 
textielindustrie) in moeilijkheden ko
men. Deze bedrijfstakken verzetten zich 
dan ook nu reeds met hand en tand te
gen alle pogingen de ontwikkelingslan
den ruimere toegang te verlenen. „Toch 
zal de ontwikkeling in de richting moe
ten gaan, dat de ontwikkelingslanden 
zelf hun grondstoffen tot eindprodukten 
kunnen verwerken en deze laatste uit
voeren”, aldus de commissie. „Neder
land zal binnen de E.E.G. een dergelijke 
ontwikkeling moeten bepleiten ook in
dien dit aanpassingen binnen de E.E.G. 
en Nederland zelf nodig maakt”. En de 
commissie vervolgt: „het is te dwaas dat 
wij arbeiders uit de ontwikkelingslan
den hierheen halen en tegelijk verhin
deren dat zij in hun eigen land pro- 
dukten voor onze markt zouden maken. 
Economisch bezien is dit een grote ver
spilling”. De conimissie bepleit steun
maatregelen ten behoeve van de indus- 
treën in de ontwikkelingslanden en ge
leidelijke aanpassing van de economieën 
in de rijke landen aan de zich wij
zigende concurrentieverhoudingen.
De commissie bepleit het stimuleren van 
particuliere investeringen in de ont
wikkelingslanden, onder meer door het 
tot stand komen van een verzekering 
tegen politieke en andere niet-commer- 
ciële risico’s. Het bedrijfsleven heeft 
lang op een dergelijke verzekering, die 
in verschillende landen reeds bestaat, 
aangedrongen. Wij kunnen niet wachten 
tot een dergelijk systeem multilateraal 
kan worden opgezet.

Bevo Ikingsvraagstuk
Tenslotte wordt nog het bevolkings
vraagstuk behandeld. De snelle groei van 
de bevolking in de ontwikkelingslanden 
wordt veroorzaakt door de succesvolle 
introductie van de moderne gezond
heidszorg, waardoor het sterftecijfer- 
zeer snel daalt, terwijl de geboortecij
fers zich op een hoog niveau handhaven. 
De snelle bevolkingsgroei heeft tot ge
volg dat een groot deel van het beschik
bare kapitaal, dat in de ontwikkelings
landen toch reeds schaars is, benut moet 
worden voor zgn. „demografische” in
vesteringen die bestemd zijn om tot een 
verhoging van de produktie per werker 
te komen en zo tot een welvaartsverho
ging. Gok voor de meeste rijke landen 
zou een snelle groei van de bevolking, 
zoals in de ontwikkelingslanden plaats 
vindt, vrijwel onoplosbare problemen 
oproepen.

Over liet algemeen kan geconstateerd 
worden, aldus de nota, dat de massa van

de bevolking, indien op goede wijze 
voorgelicht en indien eenvoudige me
thoden beschikbaar zjjn, wel ontvanke
lijk is voor de idee van de gezinsplan
ning. „Het is te betreuren dat tot nu toe 
de organen van de Verenigde Naties 
niet in staat werden gesteld om de re
geringen van de ontwikkelingslanden 
actieve steun te verlenen bij dë cam
pagnes voor de bevordering van de 
gezinsplanning. Het is verheugend, dat 
Nederland sinds kort niet meer tot de 
groep van landen behoort, die stemt te
gen sesoluties, die de V.N. op dit gcr 
bied ook een taak willen toekennen” .
De commissie is van mening, dat de 
hulpverlening zich ook tot het bevol
kingsprobleem dient uit te strekken en 
somt een aantal vormen op, welke deze 
hulp kan aannemen. Daartoe behoort 
het verrichten van onderzoek ten be
hoeve van deze landen en het meehel
pen aan het doordenken wat verant
woord ouderschap inhoudt, mede in de 
situatie van die landen.

WIJ ONTVINGEN
Revalidatie is een uitgave van de 
N.C.V.R. (Nederlandse Centrale Ver
eniging ter bevordering van de Revali
datie) in ^menwerking met het mi
nisterie van Sociale Zaken.
De vereniging verzorgde in 1963 een 
inzending voor eeii internationale ten
toonstelling in Kopenhagen over re
validatie.
Het fotomateriaal, voorzien van een 
tekst is in deze brochure van 44 pagi
na’s bijeengebracht. Uit beeld en tekst 
krijgt men een beeld van het revali- 
datie-werk.
Ongeveer 2 % van de Nederlandse be
volking is lichamelijk gehandicapt, dat 
wil zeggen ongeveer een kwart mil
joen mensen.
De uitgave werd bij de Staatsdrukke
rij gedrukt. Het adres van de N.G.V.R. 
luidt: Stadhouderslaan 142, Den Haag.

Jaarverslag 1967 van het Prins-Bem- liard Fonds (Herengracht 284, Amster- 
dam-C.) en van de 14 Anjerfondsen 
(in iedere provincie én en in Amster
dam, Den Haag en Rotterdam). In 63 
pagina’s wordt iniormatie gegeven 
over het wel en wee van het fonds. De 
Anjeractie 1967 bracht 539,999,08 op’ 
Of, zoals in het verslag wordt gecon
stateerd, nog geen vijf cent per hoofd 
van de bevolking. Hoeveel Nederlan
ders zouden weten wat het fonds be
oogt te doen?

Daarom ter informatie uit art. 2 van 
dé statuten over het doel dit: de zelf
werkzaamheid van het Nederlandse 
volk het gebiéd van wetenschap, 
kunst en cultuur in het algemeen be
vorderen, alsmede de Nederlandse cul
tuur in overzeese rijksdelen en in het 
buitenland uitdragen.

Inleiding tot de wetenschap van oor
log en vrede door prof. mr. B. V. A. 
Röling.
Het boekje — 199 pagina’s — werd 
door Van Gorcum te Assen uitgegeven 
in samenwerking met de Stichting Te- 
leac. In deze uitgave zijn de 20 T.V.- 
colleges van prof. Röling over polemo
logie gebundeld. De Stichting Teleac 
organiseerde dezé cursus. De uitgave 
pretendeert niet meer dan een aan
loop te geven tot meerdere systemati
sche kennis van de krachten die op het 
terrein van oorlog en vrede werkzaam 
zijn. De belangrijke problemen welke 
hier liggen worden aangeroerd.
Al pretendeert het boekje dan wel 
niet zoveel, het zou een, goed ding zijn 
wanneer velen kennis zouden .nemen 
van deze waardevolle colléges.
Ook op dit terrein geldt: men kan er 
slechts over nadenken en over praten 
wanneer men weet waar men het Over 
heeft. De prijs van deze uitgave be
draagt ƒ 8,50-

Studeer PBNA
koers aan op een goede toekomst

Laten we eerlijk zijn. Het succes komt de mens niet aanwaaien. Iemand die de 
wind in de zeilen wil naar een goede toekomst, moet er wat voor dóen. Voor de 
man, die dat weet en wi l ... voor die doener is er PBNA. Met zo'n ontzaglijke 
verscheidenheid aan cursussen, dat hij er altijd de zijne bij vindt. Aansluitend 
op zijn opleiding, op zijn talent, op zijn kennis.
En u weet: als er ooit kansen waren voor mannen van de techniek, dan is dat 
nu. De doorzetter die gaat het winnen. Die wordt naar voren geschoven, die 
wordt om advies en mening gevraagd. Dfe is de man naar wie geluisterd wordt. 
In het bedrijfsleven, bij de overheid... overal.
Welke kant kunt ü uit bij PBNA? Er zijn zeven richtingen; werktuigbouw, elek-, 
trotechniek, elektronica, procestechniek en chemie, bouwkunde, weg- en water-’ 
bouw, organisatie en administratie.
Zeven richtingen, 1300 schriftelijke cursussen. Met zorg geënt op uw praktijk. 
Geen onnodig getheoretiseer. Geen ballast. Alleen datgene dat u echt nodig 
hebt. En u verder brengt. Naar een PBNA-dipIoma of een ander erkend examen. 
Koers aan op die goede toekomst en vraag inlichtingen.

KONINKUUK TECHNICUM

VBsinge! 543 - Arnhem ]
Erkend door de Inspeotie Schriftelijk Onderwijs mst medewerking van hot Mintstoria van Onderyrijs en Weie........ ..^an.

PBNA
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Het gaat met onze economie de goe
de kant op — althans wanneer we de 
„Macro-economischc verkenningen” 
van het Centraal Planbureau mogen 
geloven. Het Centraal Planbureau ver
wacht voor volgend jaar een daling 
van de werkloosheid met 10.000 perso
nen en een herstel van de betalings
balans. Het ziet er naar uit, dat de 
economie zich weer v>n de opgelopen 
klappen aan het herstellen is.
Twee kanttekeningen zijn hierbij op 
hun plaats. De eerste is. dat in dit be
ginnende herstel van onze economie 
een bevestiging kan worden gezien 
van de juistheid van het door het ka- 
binet-Zyistra ingezette economische eri 
financiële beleid. Het doel van dit be
leid was immers een effectief herstel 
van onze economie te bewerkstelligen; 
Niet door een inflatoire aanwakkering 
van de binnenlandse koopkracht, maar 
door het scheppen van kansen voor 
een sterke toeneming van de buiten
landse vraag, van onze export. Daarom 
vroeg het kabinet-Zijlstra om extra 
belastingmiddelen; daarom drong het 
ook op matiging van de toonbeweging 
aan. Een Ign die door het kabinet-De 
Jong is voortgezet, en nu zijn resulta
ten gaat afwerpen. Met een politiek 
van koopkrachtins-puitingen zouden we 
nooit zijn aangeland, waar we nu ge
komen zijn.
Maar er is ook reden tot een andere 
kanttekening. De veronderstellingen 
van het Centraal Planbureau zijn op 
het punt van de toonbeweging (4 % 
verhoging CAO-lonenj en de feitelijke 
overheidsgaven bepaald aan de lage 
kant te noemen. Worden deze vooron
derstellingen niet bewaarheid, dan 
kunnen we voordat we het weten, 
weer in een nieuwe overbesteding te
recht komen. Daarom is een behoed
zaam financieel beleid een allereerste 
eis. Onze economie lijkt op een man, 
die van de dokter weer voor het eerst 
buiten mag, en zich aardig goed voelt; 
maar als hjj gaat doen alsof hij weer 
helemaal beter is, ligt hij waarschijn
lijk weer binnen de kortst mogelijke 
tijd op bed.
Bovendien moet hij ook nu nog steeds 
medicijnen slikken voor zijn nog steeds 
niet geheel verdwenen koorts ofwel de 
nog steeds aanwezige niet onbelangrij
ke regionale en structurele werkloos
heid.

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

HOOFDPIJN POEDERS 

KIESPIJN POEDERS 
Y- w e rk e n  v e rra s s e n d

FRACTIEVOORZIHER 
REAGEERT OP 
TROONREDE EN 
MlUOENENNOTA

Hieronder volgt een eerste 
reactie van mr. B. W, Bies
heuvel, voorzitter van de A.R. 
Tweede Kamerfractie, op de 
Troonrede en de Miljoenen
nota op dinsdag 17 sept. j.l.

Te r e c h t  stelt de troonrede vast 
dat de NAVO een onmisbare 

waarborg blijft voor onze bescher
ming.
Ik teken hierbij aan dat diepgaande 
bezinning niet slechts over de mili
taire situatie maar ook over de 
politieke aspecten geboden is, zoals 
door mij is uiteengezet tijdens het 
recente debat over Tsjechoslowakije. 
Met de regering hecht ik grote 
waarde aan de komende volksraad
pleging in West-lrian.
De regering acht voor de verwezen
lijking van de doeleinden van het 
financieel economisch beleid een 
belangrijke voorwaarde een even
wichtige groei van lonen en andere 
inkomens.
Ik vestig er de aandacht op dat 
tijdens de kabinetsformatie door de 
fractievoorzitters van de huidige 4 
regeringspartijen is vastgesteld (in 
de zogenoemde hoofdlijnen) dat 
er meer in het algemeen bezinning 
moet zijn op het bevorderen van een 
evenwichtige en redelijke inkomens
ontwikkeling.
Kritische bezinning op de huidige 
stand van de inkomensverdeling 
acht onze fractie noodzakelijk.
Ik hoop dat de regering daarmee

een begin heeft willen maken. Het 
is verheugend te bemerken dat de 
economische situatie zich bezig is 
te herstellen, vooral onder invloed 
van de sterk toegenomen buiten
landse vraag naar onze produkten. 
De verwachtingen voor de toekomst 
zullen in sterke mate worden be- 
invloed door het al of niet in ver
vulling gaan van de voorwaarden 
door de regering genoemd, zoals de 
veronderstelde prijs- en loonstijgin
gen van rond 4%, die naar het mij 
voorkomt, aan de bescheiden kant 
zijn geraamd. Naast optimisme blijft 
voorzichtigheid dan ook gewenst. 
Dit geldt temeer omdat de structu
rele verbetering van de werkloos
heid grote aandacht blijft opeisen.
T.a.v. het belastingbeleid heeft de 
regering enkele beslissingen geno
men, die beschouwd kunnen worden 
als honorering van uitdrukkelijke 
wensen door onze fractie in de 
afgelopen maanden naar voren ge
bracht, met name bij de debatten 
over de BTW.
Ik noem de verhoging van de be
lastingvrije voet per 1 januari 1969 
die in omvang beperkt zal blijven 
tot ƒ 200 miljoen en alleen ten goede 
zal komen aan inkomens beneden 
f 27.000.
Wij hebben hierop sterk aangedron
gen. Het belang van deze beperkte 
verlaging acht ik vooral gelegen in 
het feit dat nu in 1969 meer ruimte 
is overgebleven voor een intensief 
beleid ter bestrijding van de werk
loosheid.
Ik vind het voorts verstandig dat het 
kabinet definitief heeft afgezien van 
een teruggave van de reële pro-

gressie-factor. Wat het uitgaven
beleid betreft is het kabinet niet 
overgegaan tot een drastische be
perking van de uitgaven.
De begroting 1969 ligt wat het uit
gavenniveau betreft f 3  miljard ho
ger dan de begroting 1968.
Bij de afweging van de uitgaven
stijging tegen de belastingdruk 
heeft het kabinet, zo staat in de 
Miljoenennota te lezen, een keus 
gedaan die ertoe leidt dat de be
lastingdruk geleidelijk verder stijgt. 
Het kabinet is kennelijk onder de 
indruk gekomen van de noodzaak 
van tal van uitgaven voor essen
tiële overheidstaken.
Instemming kan worden betuigd met 
de stijging van de ontwikkelings
hulp van ruim ƒ90 miljoen; 
eveneens met de reservering van 
een bedrag van bijna ƒ50 miljoen 
uit de algemene middelen als com
pensatie voor de prijsstijgingen door 
de. invoering van de BTW het vol
gend jaar. Ook hier heeft het kabi
net een uitdrukkelijk AR-verlangen 
gehonoreerd.
Het dekkingsplan van het kabinet 
alsmede de financiering van het 
begrotingstekort in het komende 
jaar vereist een zeer zorgvuldige en 
kritische beschouwing.
Met name ook de mededeling in de 
macro-economische verkenningen 
dat een niet onaanzienlijke mate van 
inflatoire financiering (ƒ500 miljoen) 
noodzakelijk zou zijn. Ook vanwege 
het feit dat op 90% van de toe
nemende ruimte op de kapitaalmarkt 
door het Rijk beslag zal worden 
gelegd.
Erkend moet worden dat de moei
lijkheden voor de minister van Fi
nanciën wat dit betreft ten gevolge 
van een nieuw groot tekort van het 
gemeentefonds vergroot zijn.
Over de aangekondigde zgn. infla- 
tieaanpassing op 1.1.1970 kan nog 
geen oordeel worden uitgesproken. 
Het genoemde bedrag van ruim 
ƒ900 miljoen dat daarmee gemoeid 
zou zijn lijkt aan de hoge kant, 
mede omdat nog niet duidelijk is 
hoe de volledige financiering daar
van zal moeten plaats vinden.
Het is verstandig dat het kabinet 
nog geen definitieve beslissing heeft 
genomen tot een jaarlijks automati
sche bijstelling van de loon- en 
inkomstenbelasting.
De daaraan verbonden problemen 
vereisen een zorgvuldige overwe
ging. Hetzelfde geldt voor de zgn. 
loonsomheffing waarover de rege
ring het advies van de S.E.R. heeft 
gevraagd. Dat het kabinet een 
eerste poging heeft ondernomen om 
tot meerjarenramingen te komen, 
alsmede zich wil bezinnen op de 
fiscale positie van de zelfstandigen, 
valt toe te juichen.
T.a.v. het uitgavenbeleid acht ik de 
Miljoenennota 1969 realistischer dan 
de bespiegelingen in de nota van 
het vorig jaar. Bezinningen op de 
uitgaven voor de gehele kabinets
periode hebben dit stellig in de hand 
gewerkt.

IN DIT NUMMER
Op de pagina’s 1, 3 en 7 vindt u 
deze week commentaren en be
schouwingen over de Troonrede en 
de Miljoenennota.
Op pagina 4 en 5 staat een inter
view dat de heer W. in ’t Veld had 
met partijvoorzitter dr. A. Veerman. 
Elk lid telt mee, lees daarom pag. 6.
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DE ECONOMISCHE BOND

Dat was een politieke partij, die bij de eerste ver
kiezingen volgens het stelsel van de evenredige ver
tegenwoordiging, met drie van de honderd zetels 
haar intrede deed in de Tweede Kamer. Niet slecht, 
de eerste keer, zonder steun van de pers, direct drie 
zetels, terwijl de oude, gerenommeerde Liberale 
Unie, die de grote liberale pers achter zich had, het 
tot vijf zetels bracht.
De man van de Economische Bond was Mr. W. F. 
Treub, die in het kabinet Gort van der Linden eerst 
minister van landbouw was geweest, en daarna 
tweemaal minister van financiën- 
In een brochure van de heer Mesritz, die in 1918 
verscheen om de burgerij uiteen te zetten, wat de
E.B. wilde en waartegen zij grieven had, kreeg de 
Tweede Kamer er geducht van langs.

Zij had tijdens de oorlogsjaren haar plicht ver
zaakt. De roeping van de Kamer is, aldus het be
toog, niet met de Regering op dezelfde stoel te gaan 
zitten, maar scherp te controleren.

En dat heeft zij in de afgelopen jaren niet gedaan. 
Het duidelijkst bleek dat bij de vele fouten en 
tekortkomingen van de distributie, die liep over 
vele instanties en commissies. Het was soms bijna 
een chaos.

En wat deed de Kamer?
Zat zij er bovenop om te weten wat er omging en 
wat er verkeert ging, omdat zij toch gekozen was om 
het welzijn van het volk te behartigen?
Geen sprake van, aldus de heer Mesritz.
De Kamer heeft zich laten inkapselen.
In aUe mogelijke commissies, die wat met de dis
tributie in de ruimste zin te maken hadden, zaten 
Kamerleden. Zij hadden zich laten strikken voor 
een postje. Zij waren mee verantwoordelijk voor 
wat de commissies en bureaux deden of verzuimden. 
En als er dan een debat kwam over de distributie? 
Dan ontaardde het debat in een concurrentiestrijd 
tussen de verschillende Kamerleden over wat hun 
commissie had gedaan of had weten te bereiken of 
te voorkomen. Maar niemand overzag het gehéél en 
ieder was bij een vakje, een onderdeel betrokken. 
De Kamer had heel iets anders moeten doen. Zij 
had haar leden buiten al die commissies moeten 
houden, en zich zelf de middelen en organen moe
ten verschaffen om onbevangen en onafhankelijk 
alles na te kunnen rijden.
Dat zou heilzaam hebben gewerkt. Dat had heel wat 
moeite kunnen voorkomen. Die controle van de zijde 
van de Kamer zou de schrik er in hebben gehouden. 
Maar inplaats dat de Kamer op haar post was, had 
ieder kamerlid zijn postje.
De brochxrre van mr- Mesritz werd met veel instem
ming ontvangen in het land.

AALMOEZENIER

DOOIE BOEL
In „De Kapitalist” lazen wij o.a.:
„Daarentegen is de benoeming van een secretaris een 
mislukking gebleken. Er gaat geen enkele stimulans 
van het secretariaat uit, het is een dooie boel in de 
partij”.
V dacht toch niet dat het over de secretaris van de 
A.R.P. gaat? Nog onlangs heeft Doctor Willem de 
Kwaadsteniet zich zeer krachtig en radicaal uitge
laten over de organisatorische activiteiten van de 
diverse partij-organen. Bovendien pleit hij voor 
subsidie aan politieke partijen. Nee, het verhaal 
heeft betrekking op de P.v.d.A.
Jan Nagel (aan de doodskist van de P.v.d.A.) had 
het over zijn eigen (nou ja!) partij, hoewel het ons 
bekend is dat die secretaris bepaald de kwaadste 
niet is. („De Kapitalist” is de naam voor het orgaan 
van de jongerenorganisatie van de P.v.d.A.)

GEZAGiE NZEGGEN- I SCHAP
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Nieuw I

Prof. Dr. H. J. van Zuthem

GEZAG
EN
ZEGGENSCHAP

Vragen over de toekomst 
van het christelijk 
sociaal denken

Paperback f  13,75

GEZAG
is één der kernproblemen in de huidige maatschappij. De kerk, 
de staat, het bedrijf, het gezin, vrijwel alle samenlevingsver
banden leven nu in de periode van de gezagscrisis.

ZEGGENSCHAP
van de geleiden is volgens velen hét antwoord op het gezags
probleem. In ieder geval is het vraagstuk van de zeggenschap 
een bijzonder acute en actuele aangelegenheid.

GEZAG EN ZEGGENSCHAP
Is een boek, dat beide elementen scherp analytisch behandelt 
en deze analyse toepast op de sociale verhoudingen. Een boek. 
dat zeer interessante opmerkingen plaatst over wezen en functie 
van gezag en van zeggenschap.

GEZAG EN ZEGGENSCHAP
is een boek voor ieder, die ernst maakt met het leven van nü 
en met de maatschappij der toekomst.

Verkrijgbaar bij Iedere erkende boekhandel.

UITGAVE J. H. KO K N.V. KAMPEN

In „Ons Leger” verzamelt luitenant-kolonel L. Ver- 
hoeff allerlei opschriften van soldaten, aangebracht 
op voertuigen e.d..
Via de N.R.C. maken wij u deelgenoot van de spreuk 
op een spandoek,welke een aalmoezenier bij de Ko
ninklijke Studentenschietvereniging daarop had aan
gebracht, toen de veldprediker na een ziekte weer 
voor de eerste maal present was.
Op het spandoek stond:
„God is goed, de veldprediker is beter”.
Profaan? Dat hoeft niet, de aalmoezenier had gelijk. 
Maar wij zeggen het zo niet. Wie wil dat het werk van 
de „18” zal slagen, moet ook aan dit soort uitspraken 
wennen.

NADENKEN
Na „De Kapitalist” hebben wij ijlings „De Gids” ter 
hand genomen en ja hoor in de rubriek „sociale snip
pers” vonden wij iets over onze kapitalistische loon- 
en salarisregelingen.
„Waarom eigenlijk moet de directeur van een groot 
bedrijf zoveel meer verdienen dan de minister-presi
dent van ons Koninkrijk? Waarom betalen wij aan 
een luitenant-generaal 4.668 gulden per maand, ter
wijl een hoofdgeneeskundige nog niet aan 3.000 gul
den komt? En waarom krijgt de eerste de beste kolo
nel elke maand 3.400 gulden, terwijl een predikant 
bij de Hervormde Kerk gewoonlijk met precies de 
helft daarvan moet rondkomen?
Nog moeilijker wordt het, wanneer je je gaat afvra
gen of het inderdaad waar zou zijn dat zo’n kolonel 
ons evenveel waard is als vijf brievenbestellers, als 
twee dominees of als drie verpleegsters. Naar de sa
larissen te oordelen is dat wèl het geval. Of zou er
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iets scheef zitten in de manier, waarop wij onze sala
risregelingen hebben opgebouwd?
Wie daarop let is een . . . pietlut I ! !
Gunnen we het onze kolonel en onze directeur niet? 
Nou dan. Maar — nu serieus — is er sprake van 
rechtvaardige verdeling van de welvaart in ons 
land?
En overigens denke ieder aan Prediker 5 vers 9.

POST
De N.C.R. is gaan terugblilcken „naar onze jeugd”. Het 
blad memoreert, dat op 17 september 1890 Kloos (niet 
die van het N.V.V.) een brief schreef aan "Van Eeden. 
Die brief kwam dezelfde dag aan. Het antwoord van 
"Van Eeden ook.
Op dezelfde dag schreef Kloos nog een brief. Deze 
kwam de volgende morgen aan. Dit gebeurde allemaal 
in de goede oude (liberale) tijd.
En nu? De N.R.C. zegt er dit van:
„In onze jachtige samenleving waarin computers in 
miljoensten van seconden de meest onwaarschijnlijke 
handelingen verrichten, zou men kunnen en eigenlijk 
ook mogen verwachten dat de PTT niet „bij de Tach
tigers” is stil blijven staan. Nog vlugger, nog jachti- 
ger: een moderne dienstverlening in een elektronisch 
tijdperk. Zo’n verwachting lijkt ons niet overdreven. 
Maar genoeg, laten we nu maar over de brug komen: 
een brief die op vrijdagavond om tien uur in Voor
burg wordt gepost, bereikt onze kantoren in Rotter
dam op dinsdagochtend. Een brief die in Utrecht op 
zondagmiddag twee uur wordt gepost, arriveert even
eens dinsdagochtend. Dit zijn slechts enkele voor
beelden uit een enorme hoeveelheid”.
Eindelijk zijn wij het eens een keer eens met de 
opvattingen van een liberaal blad. ’t Gaat ons moei
lijk af, maar ’t moet gezegd worden.
Wij hebben dezelfde ervaringen en . . . wij spreken 
namens vele andere Nederlanders.

Wajang
een goucJ-eerlijke 
plantenmargarine

De goud-folte verpakking 
bescherm t de versheid 
van uw Wajang

ALB. R A S , Flevostraat 37, Urk,
b.z.a. folder, reclame-materiaal e.d.

HUIS AAN HUIS TE VERSPREIDEN
Correcte afwerking - Billijke condities
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* ☆  * Beieids-
crnibuiging I

Een woord, dat in de vorige m iljoenennota bijzonder veel voorkwam, was 
het woord „beleidsombuiging”. Het uitgaven en belastingbeleid van het kabinet Cals zou geleidelijk aan dienen te 
worden omgebogen. Diverse werkgroepen werden ingesteld om bezuinigin
gen mogelijk te maken.
Nu is efficiency van het overheidsbe
leid, en het afkappen van overbodige uitgaven, een heel goede zaak. Maar de 
A.R.-fracties in de Staten-Generaal 
hebben nooit onder stoelen of banken 
gestoken, dat — ook bij het nastreven 
van een zo groot mogelijk efficiency •— nog zoveel belangrijke beleidstaken voor de overheid liggen te wachten, 
dat een daadwerkelijke beleidsombui
ging in deze, door de heer Witteveen 
bedoelde zin, alleen maar op een af
snijden van vitale overheidstaken zou 
kunnen terecht komen.
En wat zien we in deze Rijksbegro
ting 1969?. Een stijging van de overheidsuitgaven van niet minder dan 3 m il
jard gulden vergeleken met de vorige 
begroting. En openlijke erkenning, dat 
dit kabinet niet aan een daadwerkelijke verlichting van de totale belas
tingdruk zal kunnen toekomen,In de spanning tussen financieel dog
matisme en de eis van een continu uit
gavenbeleid voor onderwijs, w egen
bouw, woningbouw en ontwikkelings
hulp heeft de eis van een continu uit
gavenbeleid het op dit punt gelukkig 
gewonnen. De belastingtarieven in de 
inkomstenbelasting zullen alleen wor
den verlaagd, voorzover dat met het 
oog op de extra-lasten tengevolge van 
de inflatie te verdedigen is.

* ☆  * Beieids-osnbyiglng 1 1

Maar ook op andere punten is deze be
groting van een andere signatuur dan 
de ooi'spronkelijke voornemens van 
minister Witteveen. Vooral twee pun
ten, waarvoor de A.R.-fractie in de Tweede Kamer hard heeft gevochten, moéten hier worden genoemd.Het eerste punt is, dat op 1 januari 1969 alleen een beperkte verhoging van de belastingvrije voet plaatsvindt. Beperkt, omdat de omvang 
niet meer dan 200 miljoen gulden be
draagt; maar ook beperkt, omdat ze al
leen ten goede komt aan inkomens onder de 27.000 gulden per jaar. Waarom 
is dit zo positief te waarderen? Om
dat het prettig is zo weinig mogelijk belasting terug te geven? Nee, maar voor
al omdat hierdoor belastingmiddelen, 
die anders aan de belastingbetalers zouden zijn teruggegeven, bewaard zijn gebleven voor o.a. de bestrijding van de werkloosheid.
Dat in de Miljoenennota nu een sche
ma is opgenomen, waaruit blijkt dat 
in het komende jaar meer dan 1200 m iljoen in totaal voor gerichte werk- 
gelegenheidsbevordering zal .worden 
gegeven, is ongetwijfeld mee te danken aan het feit, dat dit geld niet aan 
een verdere doorwerking van de ver
hoging van de belastingvoet is besteed. Het tweede punt is, dat 47Vs miljoen 
gulden uit de Rijksmiddelen zal worden gestort in het Algemeen Ouder- 
domsfonds, ter verhoging van de socia
le uitkeringen aan bejaarden. De A.R.- 
fractie heeft hierop bij de debatten 
over de nieuwe omzetbelasting sterk 
aangedrongen. Door die nieuwe omzetbelasting krijgt het rijk tijdelijk meer geld binnen — er. dat terwijl diezelfde 
omzetbelasting ook tot hogere prijzen 
leidt, die vooral de zwakken in de sa
m enleving duperen. Dat het kabinet de 
beslissing heelt genomen een deel van 
deze extra gelden weer terug te geven 
aan deze zwakke groepen, is een goede zaak.
Zowel hierdoor, als door het leggen 
van een maximumgrens van 27.000 
gulden in de belastingverlaging per 1 
januari, is  het beleid van het kabinet de Jong in anti-revolutionaire zin om
gebogen. En w e mogen veronderstel
len, dat de A.R.-ministers in het kabi-

* * * D ekking

net daarin een werkzaam aandeel heb
ben gehad.
punten zitten. Ze zitten aan de uitga
venkant, maar zeker ook aan de dek- 
kings- en financieringskant.Wat is immers het geval?
Onze economie vertoont tekenen van 
geleidelijk herstel; maar zó, dat door 
enige onbehoedzaamheid het herstel, 
voordat het werkelijk een feit is, al

zw ak punt
Dat neemt niet weg, dat er in deze 
begroting ook enkele duidelijk zwakke

Minister Witteveen

weer kan zijn verdwenen. In zo’n situatie moet de overheid voorkómen, 
dat zij zelf aanleiding geeft tot extra 
spanningen. En van deze miljoenen
nota kan dit niet in alle opzichten 
worden gezegd.
Vooral geldt dat voor de bedekte for
muleringen, waarin gesproken wordt 
over een gedeeltelijke monetaire of 
mflatoire financiering van het belang
rijke begrotingstekort. De „Macro-eco- 
nomische verkenningen” van het 
Planbureau spreken zelfs van een mo
netaire (dus niet door belastingen en 
leningen gedekte) financiering van 500 
miljoen gulden. Dit roept de vraag op, 
of het dekkingsplan in deze begroting 
niet iets té smal is opgezet. A l moet 
hier eerlijksheidshalve aan worden 
toegevoegd, dat het grote tekort in het gemeentefonds van 300 miljoen gulden 
voor de minister van Financiën een 
zware tegenvaller is, die zijn moeilijk
heden aanmerkelijk heeft vergroot. 
Diezelfde twijfel geldt ook voor de 
toekomstige belastingplannen van het 
kabinet. Het lijkt welhaast onvermij
delijk, dat voor een verlaging van de 
inkomstenbelasting van niet minder 
dan 900 miljoen een niet onbelangrijke 
verhoging van de omzetbelasting nodig 
zal zijn. En dan is uiteraard niet langer 
meer van een échte belastingteruggave sprake, maar alleen van een overheve
ling van belastingdruk tussen verschil
lende bevolkingsgroepen.
Hoe hoger deze noodzakeljjke omzetbe- 
lastingverhoging, hoe minder deze belastingverlagingsplannen van minis
ter W itteveen de ARP aanspreken.

 ̂ *  W ijze van
dekking

Ook de wijze van dekking is niet sterk 
te noemen. Een verhoging van de tabaksaccijns is pijnlijk, alhoewel die Pijn door een behoedzaam margebeleid 
kan worden verzacht. Een hogere belastingdruk op verzekeringsmaatschap- 
schappijen is te verdedigen. Maar zo te 
zien geldt dit niet voor het verlenen van 
een werking met terugwerkende kracht 
aan deze voorstellen ! Over het dek
kingsplan zal diepgaand overleg met de 
Staten-Generaal dienen plaats te vinden.

Den U y l 
triom feerde

Het partpbureau van de P.v.d.A. heeft 
vertrouwen uitgesproken in de fractie 
onder leiding van de heer Den Uyl.
De bestuursleden, die onder de naam 
Nieuw Links een afzonderlijke fractie vormen in het partijbestuur, hadden te 
kennen gegeven, grote bezwaren te heb
ben tegen het optreden van de heer Den Uyl.
Deze week komt de partijraad bijeen. Maar de heer Den Uyl wilde niet wach
ten op een vergadering van die raad.

DE TROONREDE
1\E Troonrede is in Nederland een 
^  unieke zaak. Zij is een r e d e ,  
maar zij wordt niet als een rede
voering uitgesproken. Zij moet met 
uiterste getrouwheid aan de tekst 
worden voorgelezen. Zij, die haar 
opleest, heeft haar niet opgesteld. 
En zodra zij in de publiciteit komt, 
volgen, heet van de naald, de com
mentaren.
Wanneer bij wijze van oefening op een 
school voor journalisten zulke commen
taren zouden worden geschreven, zou
den zelfs de beginnelingen zich herin
neren, dat het een gewoonte is gewor
den, bij deze haastige beschouwingen het 
register der onwelwillendheid als een 
tremolant mee open trekken. Het is een 
te verwaarlozen uitzondering, dat een 
commentaar op de Troonrede tegelij
kertijd een compliment is. En als een 
heel enkele keer de supporters juichen 
van een nieuwe lente en een nieuw ge
luid, dan blijkt al gauw, hoe wisselvallig 
het weer in april nog kan zijn.

r\EZE Troonrede is een goed uitgeba- 
■*^lanceerd stuk. Het slot en het begin 
sluiten goed op elkaar. De rede begint 
met een vertolking van onze gevoelens 
jegens het volk van Tsjechoslowakije 
en een onderstreping van de noodzaak 
tot waakzaamheid en weerbaarheid, dat 
een ieder in Nederland die duidelijk 
moge zien. De rede eindigt met een 
getuigenis van vertrouwen in de kracht 
van de democratie en de niet genoeg te waarderen zegen van de vrijheid. Dat is 
het kader, waarbinnen het beleid van 
de regering wordt bepaald en het over
leg met de Staten-Generaal zal plaats
hebben.

"^ERDER is de achtergrond van de 
’  Troonrede het feit van het geleidelijk economisch herstel, waarbij de na- 

druk op geleidelijk moet vallen. Want 
dat vraagt een voorzichtig beleid. Het 
is goed, dat de regering daarbij stelt,

Hij wilde, dat het partijbestuur alvast kleur zou bekennen. Hij vroeg een 
soort motie van vertrouwen. En hij 
kreeg zijn zin.
Nieuw Links had kennelijk „meer bek 
dan body”.
De uitdrukking is misschien wat cru, maar zij is van een beroemd Neder
lands diplomaat, die haar enige jaren 
geleden gebruikte ii de vergadering 
van de Verenigde Naties.

Overigens niet met het oog op Nieuw Links maar doelende op figuren van 
meer Importantie.

*  *  * Nieuwe wegen

De oude en vermaarde Unie: Een 
„School met de Bijbel” heeft besloten nieuwe wegen te bewandelen, waarbij 
het voortaan zal gaan om steun aan 
Scholen met de Bijbel in het buitenland. 
In ons nummer van 5 oktober hopen wij 
deze zaak aan de orde te stellen.

dat de gebieden en sectoren, waar de 
versterking van de economische stroom 
niet of te weinig wordt gemerkt, bijzon
dere zorg verdienen.
Van werkelijke belastingverlaging is 
daarbij geen sprake. Integendeel, de 
individuele lasten worden nog iets ver-
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zwaard, en zélfs de herziening van de 
tarieven van loon- en inkomstenbelas
ting om de gevolgen van inflatoire in
vloeden te neutraliseren moet in elk 
geval nog een jaar wachten. Het zal 
met name de liberalen in politiek op
zicht zwaar vallen, het is ook voor an
deren een teleurstelling. Gelukkig zal 
er voor de laagste inkomens iets wor
den gedaan, niet om de inflatie-gevol- 
gen op te vangen, maar om de prijsstij
gingen als gevolg van de invoering van 
de BTW enigermate te compenseren. 
De ruimtelijke ordening gaat in urgen
tie de woningbouw ter zijde streven en 
wordt op de duur het belangrijkste 
vraagstuk. In vele streken van ons 
land is het woningtekort vrijwel ver
dwenen, en komt de krotopruiming 
voorop te staan. Zo groeien we toe naar 
de situatie, waarbij de woningwetbouw 
weer zijn eigen karakter krijgt: het ver
schaffen van woningen voor hen, die 
zonder de woningwet óf in een krot óf 
in een onbetaalbare woning terecht ko
men.

'TENSLOTTE, de vraagstukken van 
onderwijs en cultuur vragen bijzon

dere aandacht.
We hebben een tijdlang een illusie ge
had. We dachten, dat een nieuwe, aan 
de eisen des tijds beantwoorde onder- 
wijswetgeving de verdere ontwikkeling 
in rustige banen zou leiden. Maar de 
vraagstukken stapelen zich op en er 
komen grote spanningen aan het licht. 
Grote woorden en gemeenplaatsen kun
nen hier niet baten; er is behoefte aan 
durf, visie èn nuchterheid. Het laatste 
vooral ook in die zin, dat we moeten 
blijven beseffen, dat de wet alleen de 
kaders kan bieden, maar dat de groei
kracht, de zuivering en vernieuwing 
van binnen uit moet komen. Onderwijs 
is niet in de eerste plaats staatstaak, maar volkszaak.
Elk commentaar, dat dit uit het oog verliest, begaat een fout. Ook het over
leg met de regering moet uitgaan van 
deze nuchtere en beslissende waarheid.

Bi'onchiletfen
H o e std ran k  in tab le tvo rm .9 5ct

A.R.J.O.S.
De A.R. jongerenorganisatie zoekt een

secretaresse
die tot taak heeft de landelijke sekretaris bij zijn werkzaam
heden te assisteren.

Het gaat hier om een veelzijdige en afwisselende werkkring 
waarbij zelfstandig gewerkt dient te worden.

Leeftijd: ±  20 jaar.
Opleiding: mulo, steno- en type-diploma.

Ervaring in sekretariaatswerkzaamheden strekt tot aanbeve
ling. Salaris overeenkomstig leeftijd, opleiding en ervaring.

SOLLICITATIES te richten aan: Bureau ARJOS, Dr. Kuyperstraat 3 te Den 
Haag. Eventueel telefonisch onder nummer: 070 - 183960.
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DR. A. VEERMAN IN GESPREK MET W. IN ’T VELD

TAAK VAN A R P.
ER VOOR TE ZORGEN 
DAT RADICALITEIT 
NIET VERZANDT

Het verhaal, dat voljrt is de neer- 
slagf van een gesprek van twee- 
en-een-half uur, op de band opgenomen. De heer Veerman 
spreekt snel, de conclusie moet dus zijn, dat het onderstaande 
slechts een gedeelte is van ons gesprek.
Getracht is, zoveel mogelijk de 
spreektaal over te  brengen op papier: u  hoort het hem zeggen.

, Ook als sommige vragen en op
merkingen u wat kritisch voorkomen, kan ik verzekeren, dat 
het een plezierig gesprek was. Gewoon een gevolg van wat hij 
als partijvoorzitter graag wil; 
openheid.

Betekent de verkiezing tot voorzitter 
van de partij voor u het bedanken voor 
het lidmaatschap van de Tweede Ka
mer? Of heeft die combinatie volgens u 
voordelen? Als nadelen worden ge
noemd het gevaar van het elkaar voor
d.e voeten lopen van fractie- en partij
voorzitter, de partij-voorzitter is gebon
den, aan wat de fractie doet etc.. 
Veerman: Ik vind dat een partij-voor- 
zitter direct bij de actuele politieke 
zaken moet zijn betrokken. Je kunt 
daar niet meer alleen een organisatie- 
man voor nemen, die buiten de actuele 
politiek staat. Ik geef direct toe, dat 
er een combinatie van verantwoorde
lijkheden kan liggen, die niet zo ge
makkelijk is. Ik vraag me alleen af of 
het in het andere geval, als ik geen 
lid van de fractie zou zijn, niet net zo 
zou liggen. Ik ken het verhaal wel. 
Men zegt dan: je staat als voorzitter 
van de partij, vrijer, als je niet in de 
fractie zit. Je kunt evenwel ook zeg
gen, dat de mogelijkheid van een con
flict. tussen een fractie- en een partij
voorzitter er eerder is, wanneer beide 
een geheel eigen plaats hebben. Het 
feit, dat ze bij elkaar zitten in één 
fractie, zal ze er vermoedelijk eerder 
toe nopen met elkaar m gesprek te zijn. 
Ik geloof, dat we in het verleden wel 
eens kortsluiting gehad hebben, die 
haar grond in de eerste plaats hier in 
vond, dat er te weinig contact geweest 
was. Ik' vind trouwens, dat het pro
bleem onder ons wel wat overtrokken 
wordt. U ziet toch, dat bij verschillen
de andere partijen de voorzitter van 
de partij eveneens lid van de fractie 
is. Het is dus in de Nederlandse poli
tiek een vrij normale zaak.
En als u bij stemmingen „uit de boot” 
mocht vallen?
Veerman: Ik moet niij wel bewust zijn, 
dat een afwijkende stem van het frac- 
tie-lid Veerman meer reliëf kan krij
gen, omdat hij tevens partij-voorzitter 
is. Het hoeft niet, maar het kan in 
een bepaalde situatie een complicatie 
zijn.

Partij organisatie
Bent u van plan iets te gaan doen aan 
de verouderde partijorganisatie. Wat 
denkt u in dit verband van het ARJOS- 
rapport. Wat is nog het nut van dure 
deputatenvergaderingen, behalve het 
feit, dat de broeders elkaar weer eens 
gezien hebben. Wordt het Partij Convent 
ook al niet een te log lichaam. 
Veerman: Wij moeten de organisatie 
terdege bekijken en blijven bekijken 
of die voldoet, up-to-date is. Maar u 
spreekt over een verouderde partij
organisatie. Is dat nu zo?
Onze partij-organisatie dateert van 
1955. Toen hebben we een reorganisa
tie gehad; in die reorganisatie-com- 
missie heeft een vooruitstrevend en 
deskundig man als prof. De Jong een 
belangrijke plaats gehad, naast de heer

Dr. A. Veerman
Smallenbroek en prof. Verdam. Hun 
reorganisatie-rapport van 1954 is onze 
organisatie van vandaag geworden. 
Hebt u bij uw vraagstelling niet te zeer 
gedacht aan 1879?
Nee, maar zelfs in 14 jaar kan veel ver
anderen!
Veerman: Natuurlijk, maar ook in ver
gelijking tot andere partijen hebben 
wij bepaald geen verouderde organi
satie.
Wat is er in 1955 meer aan essentieels 
veranderd dan invoering van het Partij 
Convent, ook al weer een club van 
zo’n 400 man?
Veerman: Het Partij Convent heeft een 
grote betekenis gekregen: Denk maar 
aan de laatste twee conventen. Dat 
vind ik een heel belangrijke zaak. Ver
der is er een tweedeling gekomen met 
aan de ene kant een intensieve poli
tieke begeleiding via de Kuyperstich- 
ting en het College van Advies. En 
daarnaast de organisatorische begelei
ding door invoering van de Organisatie 
Commissie.
Ik dacht dat de reorganisatie van 1955 
redelijk goed is bevonden.
Ik heb nog een ander argument om te 
zeggen dat het zo slecht nog niet is, dat 
is nl. uw vraag naar het ARJOS-rap- 
port. Wat daarin gezegd wordt, lijkt 
in de toelichting wei ingrijpend, maal
ais je het nuchter bekijkt komt bet 
schema van op'bouw ongeveer terecht 
bij wat wij hebben. Dat scheelt niet 
zo veel.
Het persoonlijk lidmaatechap, dat is 
het grootste verschil. Theoretisch zit 
daar wat in, dat is een zaak om over 
te praten. Maar dan moet ik er eerlijk
heidshalve bij zeggen, dat ik een beetje 
praktisch ben en al tegen de ARJOS 
gezegd heb: wat zijn daarvan de fi
nanciële consequenties?
De ARJOS kan wel zeggen: dat is se
cundair, maar als ik het ondeugend 
mag zeggen: de ARJOS krijgt een hal
ve ton per jaar. Die halve ton komt

mee van mensen, die volgens de AR
JOS geen lid zouden moeten zijn om
dat zij geen belangstelling voor poli
tiek hebben. Dat bedrag wU zij wel 
houden, denk ik. Ik heb in dit opzicht 
ook niet zoveel pijn; de partij heeft 
twee soorten leden, wei-kende en sym
pathiserende leden. Die zijn beide lid 
van een kiesvereniging. Het feit dat 
iemand sympathiserend lid is en dat 
vut in een financiële bijdrage, vind ik 
al belangrijk, voor de partij natuurlijk, 
maar ook voor de man. Daardoor heeft 
hij toch een band met de partij. Die 
wil hij ook hebben, ook al heeft hij 
door tijdgebrek of vanwege een an
ders gerichte belangstelling er geen 
behoefte aan, heel actief mee te doen 
aan het werk. Dat is dus een verschil. 
Maar verder, als ’t gaat om de organi
satorische opbouw, zitten we niet zo 
ver van elkaar af. Uw vraag naar de 
deputatenvergadering begrijp ik niet. 
Demonstratieve bijeenkomsten zijn be
paald wel „in” .
Zo zie ik de deputatenvergadering.
Je krijgt als partij op bepaalde momen
ten 1200 tot 1500 mensen op de been, dat 
vind ik belangrijk. In de besluitvorming 
van de partij speelt die vergadering ei
genlijk geen rol.
Sommigen onder ons willen dat wel; die 
willen er een soort partij-congres van 
maken. Maar u vindt zelfs het Partij 
Convent al te groot worden om goed te 
kunnen werken.
Het convent telt echter 200 leden; en de 
overigen zijn gasten! De punten die de 
laatste keren aan de orde kwamen, von
den we zo belangrijk en die leven zo in 
de partij, dat we de gasten royaal de 
gelegenheid gegeven hebben mee te pra- 
Het waren mede daardoor boeiende en 
levendige vergaderingen.
Maar had het laatste convent niet meer 
het effect van een „hearing” ?
Veerman: Ja, dat is wel zo, maar toch

Het gaat mij om echte besluitvorming.

dat de partij van onderaf kan meedoen
aan besluitvorming.......
Veerman: Op de laatste vergadering is
een beslissing genomen over een reso
lutie. En waarom is het al gauw een 
hearing geworden? Omdat al spoedig 
bleek, dat de resolute in grote lijnen 
weergaf, wat de partij dacht. De amen
dementen, die van de kant van de AR
JOS kwamen, hadden niet de strekking 
het wezenlijke van de resolutie te ver
anderen.
Dat had wel het Rotterdamse amende
ment op punt 4, (onze relatie tot de P. 
P.R.) maar dat had weinig steun.
Als je geen slaande ruzie in de partij 
hebt en in grote lijnen hetzelfde denkt, 
dan lijkt het inderdaad al gauw op een 
hearing.
Ik wil graag stünuleren, dat er op het 
convent over politieke zaken een dis
cussie is, dat het echt een politiek or
gaan is. Dat niet aUeen redevoeringen 
aanhoort en een vrijblijvende discus
sie voert! Maar zoals de laatste keren. 
En hoe het dan moet met leden en 
gasten...?
U zet het „liberale” beleid van de heer 
Berghuis voort, dat de gasten alle ge
legenheid krijgen het woord te voeren? 
Veerman: Ja zeker. Hoewel ik ook het 
geluid gehoord heb van mensen, die 
zeggen: er hebben zoveel gasten ge
sproken, dat de leden niet meer aan 
het woord komen. Ik hoop, dat de 
gasten zichzelf beperkingen zullen op
leggen. Want 30 tot 40 sprekers is na
tuurlijk moordend voor een vergade
ring.
De heer Roosjen heeft het goed geleid. 
Veerman: Voortreffelijk. , Trouwens, 
aan de vergadering van vorig jaar ok
tober heb ik ook goede herinneringen. 
Toen waren we te lief voor elkaar. Je 
mag, laat ik zeggen, de nuances in de 
partij niet verdoezelen door elkaar on
der de politieke kin te strijken! 
Veerman: Die nuances zijn er, maar 
die moeten wij ook weer niet cultive
ren. Het was gewoon plezierig, dat wij 
het zo eens waren. Maar wel moeten 
wij de zaken openhartig met elkaar 
kunnen doorpraten.

Christelijke partij
Gelooft u in een christelijke partij of 
in een partij van christenen? U hebt 
gezegd: „vroeger bedreven wij politiek 
vanuit een beginsel, nu bedrijven we 
politiek ergens naar toe” . Wilt u de 
taak van een christelijke partij, zoals 
u die ziet, nog eens kort samenvatten? 
Veerman: Deze probleemstelling sug
gereert eigenlijk al een standpunt. Als 
men op het ogenblik zegt: geen chris
telijke partij maar een partij van 
christenen, dan bedoelt men zich af te 
zetten tegen beginselen; zo kan men 
ook zeggen: geen beginselen maar 
doelstellingen.
Deze probleemstelling is dus voortge
komen uit bezwaren tegen de vroegere 
vormgeving van de christelijke poli
tiek, die te zeer vanuit een bepaald 
schema opereerde.- Al heeft men overi
gens altijd gezegd, dat de bijbel geen 
blauwdruk geeft voor de politiek. Er 
zijn mensen, die menen dat we vroe
ger de christelijke politiek te zeer als 
een gebouw hebben gezien. Ik denk 
aan wat Bruins Slot daar al jaren ge
leden van gezegd heeft: statisch, te 
weinig dynamisch.
In het stellen van doelstellingen zit 
meer van die dynamiek. Niet zo zeer: 
op welke basis sta je, maar waar ga je 
naar toe. Maar die twee behoren bij 
elkaar, ik zie er geen tegenstelling in. 
Dat geldt ook voor de tegenstelling 
die men maakt tussen christelijke par
tij of partij van christenen. Als men 
zegt: alleen een partij van christenen 
en men bedoelt: de bijbel geeft geen 
richtlijnen, het is alleen een kwestie 
van mentaliteit, van subjectieve be
leving, dan zeg ik nee; dat is mijn 
bedoeling niet. Maar als men bedoelt: 
dat christelijke politiek altijd insluit 
een persoonlijke keus, een persoonlijke 
beslissing in een bepaalde situatie, is 
mijn antwoord: het moet inderdaad 
niet alleen een christelijke partij zijn, 
maar ook een partij van christenen. 
Dat mag men niet splitsen.
Er is wel degelijk normativiteit in de 
bijbel, maar dat houdt een persoonlijke 
keus in. Ik leg persoonlijk meer de 
nadruk op: waar wil il heen, op de 
opdracht, dan op dat gebouw.
Politiek is een zaak van iets doen, er 
moet iets tot stand gebracht worden. 
Je moet duidelijk voor ogen hebben 
staan hoe de samenleving er eigenlijk

• Vervolg op pag. 5
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uit zou moeten zien. Dat is zowel be
ginsel als datgene waar je naar toe zou 
moeten,, werken.
Heeft de christelijke partij een speci
fieke taak?
Veerman: Het is in ieder geval een 
politieke partij, dus met de opdracht 
vormend en hervormend bezig te zijn 
in de samenleving. Het specifieke van 
een christelijke partij is dat zij vanuit 
een bijbelse opdracht met een verbon
denheid met Christus en met de me
demens op een eigen wijze politiek.wil 
bedrijven. Als ik het eens zo mag zeg
gen: met in het hart en het hoofd het 
visioen van de samenleving, waarin'de 
vrede, de vrijheid en de gerechtigheid 
van het evangelie werkelijkheid zijn 
geworden.
Dat houdt dus in, dat wij een samen
leving pogen te maken, die in haar ui
tingen en vormgevingen voldoet aan 
wat het evangelie van ons wil. 
Christelijke politiek staat niet buiten 
deze wereld. Het is een inwerken op 
deze wereld vanuit een overtuiging. 
Gelukkig is daar de mogelijkheid om 
dat samen te doen met anderen. Chris
telijke politiek is dus niet een exclu
sieve zaak, alsof er buiten de christe
lijke partijen niets bruikbaar zou zijn 
voor deze wereld. Christelijke politiek 
kan en moet trachten saambindend te 
werken.
U heht gezegt, dat het gesprek van de 
„18” is begonnen uit twijfel over (het 
structuurrapport van) de K.V.P. Hebt 
u die twijfel nog? Wat denkt u van het 
gespi'ek; zijn er op korte termijn resul
taten te verwachten? Ik bedoel niet 
alleen een tweede vrijblijvend rapport.
Veerman: Als u mijn verhaal op de 
deputatenvergadering leest, zult u daar 
geen twijfel in uitgesproken zien, maar 
toch wel, naar aanleiding van de Til- 
burgse partijraad van de K.V.P., de be
hoefte om het van onze kant nog eens 
duidelijk te zeggen.
Over de ontwikkeling van de deconfes
sionalisering, met name ook bij de
K.V.P. blijf ik mij zorgen maken. Daar 
staat tegen over dat de K.V.P. stuk 1 
van het interim-rapport van de „18” 
(Evangelie en politiek) geaccepteerd 
heeft.
Daar mag ik de K.V.P. aan houden en 
daar moet ik mij op baseren.
Dat mag men niet gaan relativeren.
Als de zaken vastgesteld zijn, moeten 
we daar van beide kanten niet meer 
over zeuren. Het zou niet fair zijn daar 
weer aan te gaan twijfelen.
Het structuurrapport is niet ingetrok
ken!
En de groep-Couwenberg heeft z'n in
vloed niet verloren in de partij.
Veerman: Nee, maar zij hebben het in- 
terim-rapport geaccepteerd. Kijk, als ik 
met iemand in gesprek ben en ik kom 
tot bepaalde gezamenlijke formule
ringen dan moet men zichzelf en elkaar 
daaraan houden.
Dat is een kwestie van goede trouw. 
Van de kant van de K.V.P.: dat men 
daar niet relativeert en van onze kant: 
dat we het beschouwen als een door de
K.V.P. aanvaard stuk.
Zo gauw de K.V.P. zou gaan uitspre
ken, dat het stuk voor hen maar ge
ringe waarde heeft en weinig mee
speelt, dan hebben wij weer vrijheid 
van praten.

Behalve het eerste hoofdstuk, bevat 
het rapport punten voor de praktische 
politiek. Ik heb niet gemerkt, dat het 
bij Kamerdebatten een rol speelde. 
Wat zijn de praktische consequenties?
Veerman: Wij hebben een kabinet met 
een regeringsprogram. Daar zijn rege
ring en regeringspartijen aan gehou
den. Maar het rapport heeft bepaald 
zijn invloed op het denken van de 
mensen.
Formeel kunt u dat vrijblijvend noe
men, maar in feite zijn het stukken in 
de ontwikkeling van het denken. Ik 
heb er vanaf het begin bezwaar tegen 
gehad, dat we met een soort verkie- 
zingsprogram zouden komen; de par
tijen zijn nu gebonden aan de ver- 
kiezingsprograms van 1967.
Fase in de ontwikkeling van het den
ken dus. Zoals ik daar ook graag de 
programpunten van de cliristen-radi- 
calen bijbetrek. Dat is ook een stuk 
ontwikkeling in het denken, dat in de 
periode 1967-1971 z’n invloed laat gel
den.
Daarom vind ik het woord vrijblijvend 
te negatief. Het is geen louter acade
misch stuk; het markeert de voortgang 
van het denken.

Achter de bestuurstafel
Dus als ik ’ t goed begrijp, kunnen ver
schenen rapport en nog te verschijnen 
werkstukken, wanneer de verhoudin
gen blijven zoals ze nu zijn, een rol 
spelen bij de opstelling van het pro- 
gram-1971 ?

Veerman: Ja, dat is juist. Naar mijn 
gevoel werken al die stukken naar 
1971 toe.

Brief aan P.P.R.
De A.R.P. heeft een brief geschreven 
aan de P.P.R. en deze partij uitgeno
digd voor een gesprek.
Verwacht u resultaten van dat gesprek?
Veerman: Het is maar wat u onder 
resultaten verstaat. Meer duidelijkheid 
is ook een resultaat. Er zijn van ons uit 
drie agendapunten ingebracht. Wij wil
len praten over het uitgangspunt van 
een christelijke politiek. Er zijn wat dat 
betreft bij de P.P.R. verschillende 
uitingen.
Verder moeten we praten over het pro
grammatische. Daar is de P.P.R. zelf 
nog mee bezig. Er is bijvoorbeeld in de 
publikaties van Dronten een benade
ringswijze, die ons wel toespreekt. En 
onze lijn spreekt blijkbaar de P.P.R. 
aan, daar zitten aanknopingspunten. 
Het derde punt is de progressieve con
centratie. Er is wel gezégd: 'als de 
A.R.P. niets voelt voor die progressieve 
concentratie, dan kunnen wel wel op
houden. Je kunt ook iets anders zeggen; 
ik zie niet dat die progressieve concen
tratie een betekenende rol kan gaan 
spelen. Daarom is onze vraag, wat men 
zich er van voorstelt. Ik geloof er niet 
in.
Waarom niet? Omdat de P.S.P. als 
kandidaat genoemd wordt?
Veerman: Dat is ’t bij mij niet in de 
eerste plaats. Ik begrijp niet, dat D’66 
aan een progressieve concentratie zou 
kunnen deelnemen zonder zichzelf te 
verloochenen. Ik begrijp verder niet hoe 
de P.S.P. naast de P.v.d.A. kan deelne
men, zonder zichzelf wezenlijk op te 
heffen. Van de P.P.R. kan ik mij nog 
wel voorstellen, dat die tot een akkoord 
kan en wil komen. Het is voor de P.P.R. 
een belangrijk punt geworden.
Maar ik zou het wat sectarisch vinden, 
als zij zich op dat punt gaat vast
bijten. Als zij dat verabsoluteert, dan 
vrees ik, dat het gesprek niet zo ge
makkelijk zal verlopen.
Is er, principieel gezien, wel verschil 
tussen K.V.P. en P.P.R.?
Veerman: Er is een ontwikkeling in 
de katholieke wereld en daar is ook de 
P.P.R. een exponent van. Met het uit
treden van de P.P.R. is dat in de K.V.P. 
niet ineens gestopt. Maar op het punt 
van de deconfessionalisering hebben 
wij — dat heb ik a' gezegd — in het 
gesprek met papieren te maken. De 
papieren van de P.P.R. in Dronten zijn 
bepaald anders dan die van de K.V.P. 
in Arnhem. De K.V.P. heeft in Arnhem 
duidelijk vóór christelijke partij-forma- 
tie gekozen en dat heeft de P.P.R. in 
Dronten niet.
Er zijn allerlei achtergronden, waar de 
zaak niet zwart-wit ligt, maar wij heb
ben tenslotte te maken met officiële 
uitspraken.

Als u een progressieve concentratie 
verwerpt (en u hebt dat gedaan), wat 
is dan uw alternatief om de gewenste 
duidelijkheid in de politiek te verkrij
gen? Zullen wij toch niet naar grotere 
verbanden toe moeten?

Veerman: Brengen grotere verbanden 
de duidelijkheid ? Kijk maar naar Ame

rika, daar zijn twee grote verbanden. 
Duidelijkheid ?
Grotere verbanden hebben eerder een 
grotere onduidelijkheid in zich. Hoe 
groter het verband, des te groter het 
compromis.
Ik wil de duidelijkheid eerst uit de 
partijen zelf laten komen. Wat nu de 
laatste weken gebeurd is, is een roep 
om duidelijkheid. Ik vind, dat bijvoor
beeld de P.v.d.A. moet kiezen,’ hoe zij 
zich opstelt.
Als de partijen een duidelijke keus ge
daan hebben, is het niet zo moeilijk om 
bij elkaar te brengen wat bij elkaar 
hoort.
Als de P.v.d.A. zou kiezen voor de 
coöperatieve koers, zoals Drees in zijn 
tijd, dan is dat een duidelijke zaak.

Wilt u een keus vóór of na de verkie
zingen?

Veerman: Dat hangt er vanaf. Dit is 
niet een ontwijken van uw vraag. Dr. 
Berghuis heeft in oktober j.1. gezegd, 
dat in een bepaalde situatie het wel 
mogelijk is om vóór de verkiezingen 
een keuze te doen.

Hij zei: ik trap er niet in, in een stem
busakkoord.

Veerman: Dat sloeg, dunkt mij, op een 
bepaalde vorm van stembusakkoord, 
die toen in discussie was.
De kiezer moet weten, wat hij kiest. 
Dan moet hij niet kiezen louter op basis 
van een praktisch program, maar ook 
op wat er achter zit. Een stembus
akkoord is tenslotte nooit meer dan een 
tijdelijke samenwerking. Tenminste, 
laten wij dat nu maar aannemen. Er 
zijn wel publikaties, waarin men aan 
een veel ingrijpender samenwerking 
denkt.
De kiezer kiest voor vier jaar. Hij heeft 
er recht op dat, als bijvoorbeeld na 
twee jaar een heel nieuw probleem 
zich voordoet, een standpuntbepaling 
voorzien had kunnen worden op grond 
van diepere motiveringen van de par
tijen.
Het program van een partij is niet 
alleen een concretisering van wat de 
komende vier jaar gedaan moet wor
den, maar geeft ook de richting aan, 
waarin de partij de oplossingen van 
nieuwe problemen zoekt.

Bij winst kan het stembusakkoord toch 
regei'ingsprogram worden, althans de 
basis daarvoor zijn.

Veerman: Van een regeringsprogram 
weet de kiezer, dat het een compromis 
is: aangegaan om een béleid mogelijk 
te maken. Een stembusakkoord, waar
mee je naar de kiezer gaat, heeft mijns 
inziens een grotere pretentie.
Maar om uw vraag over de duidelijk
heid af te ronden. Berghuis heeft vorig 
jaar gezegd, dat 'wij met partijen als de
K.V.P. en de C.H.U. betrekkingen van 
wezenlijke aard hebben, die wij met 
andere partijen, die het christelijk 
geloof niet als uitgangspunt aanvaar
den, niet hebben. En dat er heel wat 
moet gebeuren, willen wij die verbon
denheid niet meer voelen. Dat is een 
duidelijke zaak.
U vindt die teneur ook in het begin 
van onze resolutie. Die verbondenheid 
zal dan ook moeten doorwerken in pro
gram en beleid.

Goed, u bent niet huiverig voor een 
nauwer verband met de K.V.P. en de 
C.H.U. En de „nacht van Schmelzer” 
dan?

Veerman: Je kunt op geen enkele ma
nier een volslagen waterdichte samen- 

. werking tot stand brengen. Dat kan met 
geen enkele groep.

Denkt u al voor 1971 aan een (soort) 
stembusakkoord, als het in de „18” goed 
blijft gaan. U mag speculeren.

Veerman: Speculerend hoop ik dat wij 
op basis van een gelijkgerichtheid in 
program en beleid een zekere mate van 
samenwerking zullen kunnen bereiken. 
Of dat een stembusakkoord zal zijn, 
weet ik niet. Daarbij pleiten wij voor 
een openheid van de drie partijen naar 
buiten. Daarvoor hebben, meen ik, ook 
C.H.U. en K.V.P. zich uitgesproken. 
Voor het voeren van een beleid zal, 
naar het lijkt, een bredere samenwer
king nodig zijn, waarbij ook anderen 
betrokken zijn.

Zou dat de P.v.d.A. kunnen zijn ?

Veerman: Waarom niet ?

Hoe lag dat dan vorig jaar?

Veerman: Begin 1967 was er in onze 
partij niet alleen bij spijtstemmeps, 
maar bij heel wat anderen, het gevóel, 
dat ons program in samenwerking met 
de P.v.d.A. gemakkelijker te verwezen
lijken zou zijn geweest. Op dat moment 
was de P.v.d.A. daar niet beschikbaar 
voor. Men kan niet zeggen, dat de 
A.R.P. toen zeer bewust voor de V.V.D. 
gekozen heeft. Gezien de situatie en de 
verantwoordelijkheden is toen een pro
gram in hoofdlijnen aanvaard dat, ge
legd naast ons Program van Actie, er 
nog zo slecht niet uitziet.

Kunt de intenties van de „spijtstem- 
mers” begrijpen ?

Veerman: Ik zou het iets anders wil
len stellen. Wat mij vooral heeft ver
droten is, dat de zaak is vastgelopen op 
een formeer argument. Niet op het pro
gram, maar op de procedure: eerst de 
partner kiezen en dan het program. Dat 
vind ik het „spijtige”.
Men zal er bij het vormen van een 
regeringscombinatie naar moeten stre
ven het met elkaar eens te worden op 
basis van een program.

U bedoelt het memorandum-Zijlstra ?

Veerman: Ja, althans het antwoord 
van de P.v.d.A. daarop.

Radicaliteit
Er wordt van bepaalde kanten beweerd, 
dat de A.R.P. de sleutel tot politieke 
duidelijkheid in handen heeft. Gelooft 
u dat ?

Veerman: Wij moeten onszelf dat niet 
wijs maken: men had het vroeger wel
eens over die arrogante A.R...... Verder
wil ik opmerken, dat de mensen die dat 
zeggen niet een wetenschappelijke op
merking maken maar een politieke. Zo 
van; A.R., jullie moeten kiézen. Voor 
óns ! Het heeft de duidelijke bedoeling, 
ons ergens heen te trekken.

Van buiten de partij is wel gesugge
reerd, dat de partijleiding de A.R. radi
calen aan de praat houdt en intussen 
weinig rekening met hen houdt. Dat zou 
kunnen omdat zij toch wel weet, dat de 
radicalen de partij niet zullen verlaten. 
De radicalen zelf weten beter, maar 
misschien wilt u er tenslotte nog iets 
van zeggen.

Veerman: Ik moet er wat om lachen, 
omdat ik evenveel verhalen hoor van 
mensen die zeggen, dat wij veel te veel 
toegeven aan de radicalen.
Dan wil ik voor mijzelf zeggen, dat bij 
mij geen tactische overwegingen spelen. 
Het zijn actieve mensen, die een poli
tiek willen bedrijven vanuit hun chris
telijke overtuiging. Het zijn -vaak jonge 
mensen, die naar d toekomst kijken. 
Een partij, die daar niet naar luistert, 
is niet waard een toekomst te hebben. 
Wanneer u praat over radicaliteit, dan 
ben ik geneigd te zeggen, dat het eerst
geboorterecht niet bij de werkgroep 
ligt, maar bij de partij. De werkgroep 
heeft dat met jeugdig elan overgeno
men. En ik moet ook erkennen, dat de 
partij mede door het optreden van de 
radicalen een bepaalde image heeft ge
kregen.
Het is de taak van de A.R.P. er voor 
te zorgen, dat de radicaliteit niet ver
zandt. Daar zit geen tactiek achter, 
maar dat is voortzetting van ons eigen 
beleid.
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Niet alleen voor onze partij geldt: 
elk lid telt mee. Elke partij 

met een behoorlijk ledenaantal zal 
dit gaarne publiceren. Toetreding 
van nieuwe leden is een verheu
gende zaak.
Gelukkig komen met grote regel
maat jaar in jaar uit, week in week 
uit, aanmeldingen van nieuwe le
den van onze partij binnen. Dat is 
het geval, ook zonder een grote le
denwerfcampagne.
Maar de ervaring leert, dat aan 
vele personen —  zonder een grote 
actie —  nooit wordt gevraagd lid 
van de A.R.P. te worden. Daarom is 
het gewoon wenselijk en noodzake
lijk om tenminste één keer in de 
vier jaar met elkaar als partij sa
men een landelijke campagne te 
organiseren. Dit nieuwe seizoen is 
daarvoor uitgekozen. De werkperio
de 1968/1969 leent zich goed voor 
de werving van een groot aantal 
nieuwe leden in het gehele land.

Rechtstreekse vraag
Het zou een goede zaak zijn indien ook 
u uw bijdrage zoudt willen leveren in 
deze actie onder het motto „elk lid 
telt mee”.
De kiesverenigingen en centrales heb
ben eind augustus reeds alle beschikba
re materiaal ontvangen in verband met 
een goede opzet van de wervingsactie. 
Maar in feite komt zo’n actie kort sa
mengevat hierop neer: een lid vraagt 
een niet-lid om lid te worden. Daarom 
in dit nummer van Nederlandse Ge
dachten — dat dit keer als „A.R. Post” 
ook de leden bereikt, die geen abonnee 
zijn — de rechtstreekse vraag aan u: 
wilt u eveneens een nieuw partijlid 
werven.
U kunt een lid werven door iemand die 
u kent een bezoekje te brengen. Maar u 
kunt eveneens een goed resultaat berei
ken met het schrijven van een brief of 
via een telefoongesprek.

Wanneer u het prettig vindt zelf nog 
wat meer geïnformeerd te zijn over het 
belang van het werven van een nieuw 
lid en wanneer u nog een enige „argu
mentatie” bij de hand wilt hebben, dan 
kunt u gebruik maken van twee folders 
welke ter ondersteuning van deze actie 
beschikbaar zijn, namelijk „een goede 
zaak” en „uw bijdrage” . Die folders kunt 
u vragen aan de secretaris van uw kies
vereniging of rechtstreeks bij het lande
lijk partijsecretariaat, Dr Kuyperstraat 
3, ’s-Gravenhage, telefoon 070 - 183960. 
U kunt deze folders niet alleen zelf le
zen, maar eveneens overhandigen of

ELK
LID
TELT
MEE
toezenden aan de persoon (of personen) 
die u wel zoudt willen vragen om, even
als u zelf, lid te worden.

Tweeërlei bijdrage
Als lid van de A.R.P. levert ieder lid — 
ten minste — tweeërlei bijdrage. In de 
eerste plaats de inbreng van de eigen 
mening en in de tweede plaats de bij
drage van zijn of haar geldelijke steun. 
Men geeft natuurlijk reeds blijk van 
zijn of haar opvattingen door het lid
maatschap alleen.
Daarmede spreekt men zich immers uit 
voor het bestaan van de partij en voor 
het beleid dat de partij in het algemeen 
voert. Velen menen, dat dit voldoende 
is en dat het daarbij kan blijven. Zij 
vinden het niet nodig of hebben geen 
tijd om zelf aan het werk van de partij 
en aan de discussies in de partij deel te 
nemen. Zij vertrouwen dit toe aan ande
ren.Toch geven zjj door hun toetreding als lid alleen reeds globaal hun opvattingen 
weer. Het lidmaatschap is dus op zichzelf al een belangrijke bijdrage. Anderen willen echter bepaald meer. Zij wen
sen zelf nauw betrokken te zijn bjj de discussie en de besluitvorming binnen 
de partij. Zij stellen het op prijs mee te 
denken, mee te praten en mee te beslissen. De A.R. Partij biedt daartoe moge
lijkheden. In de folder „uw bijdrage” worden zij genoemd.
Een tweede, eveneens belangrijke bij
drage is die van de geldelijke steun. 
Ook al zegt men zelf geen politieke be
langstelling te hebben, geen tijd te heb
ben om vergaderingen bij te wonen, 
enz. enz., toch kiest ieder bij verkiezin
gen. Het is goed ook dit te onderstre
pen. Immers, indien men bij verkiezin
gen toch steeds zijn stemt uitbrengt op 
de partij, waarom zou men de partij dan 
ook niet zijn financiële bijdrage geven 
voor al het werk dat gedaan moet wor
den en dat van de partij ook wordt ver
wacht? Geen partij kan haar werk goed 
doen zonder voldoende middelen. Dat is 
voor iedereen duidelijk.

Waar blijft het geld ?
De contributie van elk lid komt ten 
goede aan het werk van de partij in al 
haar organen. Men betaalt overigens 
één bedrag aan één instantie: de kies
vereniging in de eigen woonplaats. Wat 
men betaalt aan een plaatselijke kies
vereniging is ook bestemd voor het re
gionale, provinciale en landelijke werk 
van de partij.
Om het werk behoorlijk te doen heeft 
óver het geheel bekeken, de kiesvereni
ging zelf ongeveer ƒ3,50 per lid nodig. 
De kiesvereniging draagt landelijk ge

zien van het contributiebedrag van elk 
lid af aan de Statencentrale ƒ 1,50, aan de 
Kamercentrale ƒ3 en aan het Centraal 
Comité ƒ 7 per jaar. Jaarlijks is dus ge
middeld ongeveer ƒ 15 per lid nodig.
De A.R. Partij is echter een volkspartij. 
Wij moeten de lasten gezamenlijk dra
gen. Daarom moet iemand die dit niet 
kan betalen, kunnen volstaan met een 
lagere contributie. Daartegenover moe
ten dan anderen die iets meer kunnen 
betalen, dat ook doen. Zij moeten na
gaan of zij ƒ 20, ƒ 25, ƒ 30 of meer per 
jaar kunnen betalen.
U zult mogelijk mensen ontmoeten, die 
vragen: waar wordx het geld nu alle
maal aan besteed. Die vraag mag te
recht worden gesteld. Daarop past een 
goed oriënterend antwoord. Dan kunt u 
— kort en globaal — eveneens geven 
aan de hand van de folder „uw bijdra
ge”.

Informatie
Er zyn personen, die alvorens lid te w illen worden, eerst meer inliehtingen 
wensen te ontvangen. Die kan men krij
gen. De secretaris van de kiesvereniging 
heeft als regel wel enig materiaal. Overigens kan men natuurlijk altijd tereeht 
bij het landelijk partijsecretariaat. 
Leden zijn belangrijk, en dus ook het 
werven van leden.Het gaat om mannen èn vrouwen, om 
jongeren èn ouderen.„Uw bijdrage” tijdens de aetie „elk lid 
telt mee” zou „een goede zaak” z^n.
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voor de maaltijd, is dè remedie tegen MOEHEID en GEBREK aan EETLUST
Aangenaam van smaak !

Flacon è 500 c.c.
Uw Apotheker of Drogist heeft ’t

DR. WILLMAR SCHWABE 
ZAANDAM

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
^  geldleningen en hypothekenfinaneiering van auto’s, caravans en boten^  verzekeringen (er zijn gunstige voorwaarden voor overheids- , personeel)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht Tel. 01850 - 51807

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN
WAGENS h o u t b o u w !
ETC. U j  

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELO

HAHBO
a q d i n x v e l d

2141

. ^ A N I M O '

KOFFIEZETAPPARATUUR
voor inrichtingen, horecabedrij
ven, kantines, vergaderzalen enz. 
In elke gewenste capaciteit en 
uitvoering.

APPARATENFABBIEK  
L, SCHEEPSTRA N.V.
Amersfoort - Tel. 03490 - 19148 (2 Ijjnen) Assen - Telefoon 05920 - 2743

ONT-

W IKKELINGS
POLITIEK
Tj'EN Averkgroep van de buiten- 
^  landse commissie van het 
College van Advies van de A.R. 
Partij heeft bouwstenen aange
dragen voor de te voeren ontwikkelingspolitiek.
De commissie heeft haar opvat
tingen in een nota neergelegd. 
Than§ is deze nota in brochurevorm verschenen. De commissie 
gaat kritisch in op een aantal 
gangbare opvattingen ten aan
zien van de ontwikkelingshulp. 
Zij meent, dat het een misver
stand is, dat de ontwikkelings
problematiek naar haar aard een 
technisch-specialistische aange
legenheid is. De modernisering, die in deze landen aan de gang is 
grijpt diep in a l l e  aspecten van de samenleving in.
In de brochure komen o.a. de ver
schillende kanten, welke de pro
blematiek heeft aan de orde; zoals:
— de maatschappijstructuur en 

haar betekenis;
— de drie belangrijkste benade

ringswijzen van de problema
tiek;

— de betekenis van het begin
sel van non-interventie;

— staats- en natievorming;
— ondernemingsgewijze produk- 

tie;
— omvang van de hulp;
— bevordering van de internatio

nale handel;
^  particuliere investeringen;
!— het bevolkingsvraagstuk.
De werkgroep was als volgt sa
mengesteld: mr. A. Bos, drs. P. C. 
Bos, mr. L. J. van der Burg, mr. 
W. C. D. Hoogendijk, prof mr. P. 
H. Kooijmans (voorzitter), drs. A. 
J. van der Meer, prof. dr. J. W. 
Schoorl (waarnemend voorzitter), 
prof. dr. J. Verkuyl.Wij kunnen u aanraden kennis te nemen van de inhoud van deze belangwekkende en interessante 
brochure.
Voor de prijs van ƒ 1,75 per ex. 
kan deze uitgave worden besteld door overschrijving op giro 89673 
t.n.v. de A.R. Partijstichting, dr. 
Kuyperstraat 3 te Den Haag.

PATENT OCEAN
■. W E R E L D W IJ D  T O E G E P A S T E

APPENDAGE $
B L O W E R S ,  G A S M E T E R S ,  S C H R O E F V E R D IC H T E R S ,  .

T A N D W IE L P O M P E N  ETC. V A N  D E  
G R O O T S T E  E U R O P E S E  S P E C IA A L F A B R IE K

„AERZEN”
I N  L. V: E R K  O  O  P O C E A N  -N .V . .- V  E L P CG )

TEL;,-Ö 8 3 Ö 2^;6;2-4 1 ■ T E  L  E X ’-A 5 '2  7 ,7 / > x  P^É,: 5 ’5̂

SCHUILÏNG GIETERIJBENODIGDHEDEN N V  
mmÊÊÊÊmaÊÊÊm̂ mmBammmmmmBaÈBmÊm□ BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52/TEL D5400-16461

SALONPAS helpt tegen rheuma- tische pijnen, gewrichts-, spier- en Jendepijn, tegen pijnen, veroorzaakt doorkneuzlngen,stijveschou. ders.yerstuikingen en zenuwpijnen SALONPAS is een medicinale pleister die smeren en wrijven overbodig maakt.SALONPAS pakt de pijn bij de bron aan.
SALONPAS

Verkrjgiaar hij Uw 
afoiheker of drogist.

Imp. l .  Rietbergen C.V. Rotterdam 
Rorenaarstraat 55 Telefoon 231162

A a n  ie d e r  d ie  e e n  

andere w o n in g  z o e k t!
U, die dit leest, bent wellicht van plan een woning 
te gaan kopen, anders las u waarschijnlijk deze 
advertentie niet.

Zou u het op prijs stellen om uw eigen ideeën over 
WONEN te realiseren? Ongetwijfeld. Ook u heeft 
al veel tijd besteed aan UW ideale woning; die 
bestede tijd is niet tevergeefs geweest; wij zullen 
uw plannen waar maken in Oud-Beijerland, een 
dorp waar het wonen goed is.
Vanaf ƒ 70.000,— „all-in” bouwen wij voor u een 
bungalow.

BOUWBURO DOOLAARD
Havendam 7  - Oud-Beijerland
Telefoon (01860) 3342 — b.g.g. 2233 of 3307

VERKOUDHEDENw D a m p o
VQOK VADER, MOEDER EN KINO

• BRILLEN
• HOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN  

EIKENDAL
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12 - WAGENINGEN TELEFOON 98370 - 2038
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EEN AANTAL 
PUNTEN UIT DE 
MILJOENEN
NOTA
Mi n i s t e r  Witteveen heeft de 

miljardenrekening voor dit 
begrotingsjaar aan de Kamer aan
geboden. De begroting geeft een 
uitgavenrecord aan van ruim 26 
miljard gulden. Het kastekort van 
het Rijk samen met het verwachte 
tekort op kasbasis van het Ge
meentefonds zal ruim 3 miljard 
gulden bedragen. De nuchtere erva
ring leert ons bovendien, dat be
grotingstekorten de neiging heb
ben eerder toe- dan af te nemen. 
„Onze economie heeft de weg inge
slagen die naar evenwichtsherstel 
voert” . Zo - ietwat voorzichtig opti
mistisch - begint de minister zijn nota. 
Het peil van de werkloosheid daalt en 
er wordt een betalingsbalansoverschot 
verwacht. Het herstel, dat in de twee
de helft van 1967 begon, heeft zich ook 
dit jaar voortgezet. Een belangrijke 
steun in onze economische rug was 
hierbij de opleving van de economie in 
West-Duitsland.
Als to'taal gezien bevindt de arbeids
markt zich niet ver van het even-

BESTR U D IN 6 WERKLOOSHEID

de bevordering van het technolo
gische onderzoek en de industriële 
ontwikkelingsprojecten, 
een hoge prioriteit wordt toegekend aan het streven de steden als 
woon- en werkmilieu beter te doen 
functioneren. In dit verband kan

HET DUURSTE VAM ALLES IN NED.
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wichtspunt. De werkloosheid is echter 
geconcentreerd in bepaalde gebieden 
en krijgt steeds meer een uitgesproken 
structureel karakter. Hoewel ook dit 
jaar weer gelden — meer dan 1 mil
jard gulden — voor de werkloosheids
bestrijding ter beschikking woi-den ge
steld, wordt voor 1969 nog met een 
aantal van 75.000 werklozen rekening 
gehouden; in 1971 wondt verwacht, dat 
dit tot 60.000 zal zijn teruggebracht. 
Het bedrag, dat dit jaar voor de ont
wikkelingshulp wordt uitgetrokken 
stijgt tot 632 miljoen, vergeleken met 
het vorige jaar betekent dit een stij
ging met 17%.
Enkele onderwerpen die de Regering 
aan de orde stelt zijn nog:

Uitgaven van de gehele dienst in procenten van het netto-inkomen tegen marktprijzen.

1953 1956 1960 1964 1968 1) 1969 1)

Onderwijs en Wetenschappen 2,45 3,16 4,89 6,4 7,4 7,6
Cultuur Recreatie en M.W. 0,6 0,6
Soc iale  Voorzieningen 3,31 3,56 2,07 2,3 3,3 3,4
Volksgezondheid — 0,18 0,20 0,2 0,3 0,3
Verkeer en Waterstaat 1,71 2,13 1,89 2,2 3,0 2,9
Handel en Nijverheid 0,61 0,74 0,35 0,5 0,6 0,7
Landbouw enz. 1,49 1,47 1,75 1,4 1,2 1,2
Vo lkshu isvesting 0,71 0,91 2,60 2,4 3,1 2,8
Militaire uitgaven ~) 6,27 6,20 4,46 4,6 4,0 3,9
Overige 11,23 7,49 6,04 5,5 6,0 6,0

27,78 25,84 24,25 25,5 29,5 29,4

— bedoeld voor één jaar — met 2 jaar 
te verlengen.
Ingaande 1 januari a.s. wordt een ver
laging van de loon- en inkomstenbelas
ting voorgesteld. Hiermee wordt be
oogd een compensatie te geven aan de 
lagere inkomens voor de kostenstijging 
die optreedt door o.a. de invoering van 
de b.t.w. Concreet komt dit neer op 
een verhoiging van de vrije voet met 
ƒ 600, die aan de voet geheel door
werkt om vervolgens geleidelijk al te 
nemen, waardoor voor de inkomens 
van ƒ 27.000 en hoger het tarief onge
wijzigd blijft. Deze maatregel, die de 
schatkist f  200 miljoen kost, geldt 
voor één jaar.
Per 1 januari 1970 is de Regering van 
plan te komen met een belastingcor- 
rectie, waardoor de louter nominale 
progressie geneutraliseerd wordt. De 
correctie zal wel betrekking hebben 
op de eigen kabinetsperiode, maar voor 
wat de jaren 1970 en 1971 betreft 
wordt vooruitgelopen op een te ver
wachten prijsstijging.

DE WOMINGEN DIEWU BOUWEI^
JAARL'JKSAAfJTAL VOLTOOIDE WONINGEN I

Wetgeving

gewezen worden op hogere uitga
ven voor krotopruiming, sanering 
en stadsconstructie;

— wat het onderwijs betreft mag de bescheiden aanloop naar de derde 
fase van de verlaging van de leer- 
lingenschaal bij het gewoon lager 
onderwijs niet onvermeld blijven;— het aantal m et rijksleningen te f i
nancieren woningwetwoningen 
wordt teruggebracht tot 45.000.

Fiscale maatregelen
De nieuwe wet op de vennootschaps
belasting zal ƒ 55 miljoen méér in de 
schatkist brengen. De invoering van 
de b.t.w., de nieuwe omzetbelasting, 
zal de blijvende opbrengst met ƒ 110 
miljoen verhogen.
De accijns op sigaretten en kerftabak 
zal stijgen; een pakje sigaretten, waar
voor nu ƒ 1,50 betaald wordt, zal hier
door ƒ 1,75 gaan kosten.
De overgangsregelingen hierbij leiden 
tot eenmalige netto baten van ƒ 200 
miljoen. Dit bedrag wordt aangewend 
voor de bevordering van de werk
gelegenheid en voor een extra rijks- 
bijdi-age van ƒ 47,5 miljoen aan het 
Algemeen Ouderdomsfonds.
Dat tijdelijke maatregelen vaak lan
ger duren dan in eerste aanleg bedoeld 
is, wordt duidelijk aan het feit, dat 
voorgesteld wordt de opschorting van 
de aftrek wegens buitengewone lasten

Financiering

1) Voor 1968 zijn de vermoedelijke uitkomsten gebruikt en voor 1969 de gegevens uit de 
ontwerp-begroting.

2) W at betreft 1953 inclusief civiele verdediging.

W y  l e v e r e n  k w a l i t e i t e f in e r e n !  
L A N D W E E R s S a M E R  NV
S T A D S K A N A A L  Tel. 0 5 5 5 0 - 2 0 0 4

Terzake van de jaarlijkse bijstelling 
van de tarieven van de loon- en in
komstenbelasting aan de koopkracht- 
vermindering van de gulden over
weegt de Regering de indiening van 
een wetsontwerp. De correctie van de
ze tarieven verloopt t.o. schoksgewijs 
en incidenteel. Tot nu toe stijgt ieder 
jaar de belastingdruk tengevolge van 
de nominale progressiewerking.
Op deze wijze stijgt jaarlijks dus de 
belastingdruk zonder dat het parle
ment daaraan te pas komt. De Rege
ring wil aan deze automatisch stijgen
de belasitingdruk een einde maken door 
jaarlijks dat deel van de stijging van 
de belastingdruk, welke te wijten is 
aan de nominale proigressie, ongedaan 
te maken .
Soms komt men in een miljoenennota 
oude bekenden tegen, zo ook hier wat 
betreft de idee van de loonso'mheffing. 
Hierbij wordt gedacht aan een heffing 
naar rato van de uithetaalde lonen 
waarvair de opbrengst geheel of ge
deeltelijk zal worden gebruikt voor 
uitkeringen aan buiten de randstad 
gevestigde bedrijven. Dat een kapitaal
intensief bedrijf door deze heffing min
der zwaar getroffen wordt dan een 
arbeidsintensief bedrijf is evident. De 
Regering heeft de Sociaal Economische 
Raad gevraagd haar over deze heffing 
en de daarmee samenhangende pro
blematiek van advies te dienen.
De verruiming van het gemeentelijke 
belastingebied zal reeds in 1969 aan 
de individuele gemeenten enige arm
slag geven bij het afstemmen van de 
uitgaven op de beschikbare middelen. 
Met de sanering van de financiële po
sitie van de drie grote gemeenten zal 
een begin gemaakt worden; een ge
zamenlijke inspanning van het Rijk en 
de betrokken gemeente is nodig om de 
financiën weer in het goede spoor te 
brengen.
Wat de meerjarenplanning betreft zijn 
voor een aantal uitgavensectoren af
spraken gemaakt voor de periode tot 
en met 1971.

Een moeilijk punt is de financiering. 
Het budgetaire kastekort zal waar
schijnlijk ƒ 2.350 miljoen bedragen. Het 
kastekort van het Gemeentefonds 
wordt voor 1969 geraamd op ƒ 300 mil
joen. In totaal kan de financieringsbe
hoefte van het Rijk voor het komende 
jaar dus ƒ 2650 miljoen geraamd worden. 
Voor ƒ 1450 miljoen wordt hierin voor
zien door de reserveringen op de voor- 
inschrijfrekeningen, die aan het Rijk 
ten goede komen. Het restant van 
ƒ 1200 miljoen zal dus op andere wij
ze gefinancierd moeten worden. „De 
dekking van de hierboven becijferde 
financieringsbehoefte voor het Rijk zal 
zoveel mogelijk op de kapitaalmarkt 
moeten geschieden” . Hier komt de 
noodzaak om inflatoir — of netter ge
zegd: monetair — te financieren om de 
hoek kijken.

Er kunnen zich situaties voordoen, 
waarin zo’n financiering met het oog 
op de conjunctuur en de voortdurende 
liquiditeitskrapte verantwoord is, mede 
ook, omdat dekking op de kapitaals
markt tot een nog hoger rentepeil zou 
leiden. In de afgelopen jaren zijn op 
deze wijze reeds grote bedragen door 
de creatie van liquiditeiten gedekt, zo
dat uiterste voorzichtigheid hier ge
boden is. Verdere uitholling van de 
gulden zal de spaarzin van ons volk 
bovendien niet aanwakkeren.

Breekbaarheid
Vorig jaar werd in de Miljoenennota 
herhaaldelijk gesproken over „de om
buiging van het beleid”, die er in de 
volgende jaren zou plaatsvinden. Dit 
jaar wordt over die ombuiging vrijwel 
niet gesproken. Wat het uitgavenbe
leid betreft wordt de lijn van de vorige 
begroting doorgetrokken.
Er is een aantal punten, dat gemist 
wordt. Waar blijft de forse aanpak van 
onze exportbevordering, opdat niet al
leen een groter exportvolume verkre
gen wordt, maar ook een grotere 
spreiding daarvan wat afzetgebied be
treft, opdat ons land minder afhanke
lijk wordt van de economische situatie 
in een bepaald land, met name West- 
Duitsland? Gemist wordt ook een hel
der inzicht in de oorzaken van de te- 
i’ugloop van de overschotten in het 
dienstenverkeer.
Vragen zijn er ook. Is het arsenaal van 
maatregelen ter bestrijding van de 
structurele werkloosheid up to date? 
Is het waar, dat de inkrimping van een 
aantal marginale bedrijfstakken ver
sneld heeft plaatsgevonden door het 
hoge loonniveau of speelde hierbij ook 
het niet tijdig invoeren van nieuwe — 
kostprijsdrulikende — produktieme- 
thoden een rol? Hopenlijk komen deze 
en andere vragen nog wat meer uit de 
verf in de aparte begrotingshoofdstuk
ken.
Tot slot kan nog het volgende opge
merkt worden.
Deze begroting wekt de indruk van 
breekbaarheid, er is ook zo weinig 
„uitwijkmogelijkheid. Wat komt ervan 
terecht bij de realisering ervan? De 
vraag kan rijzen of deze begroting wel 
voldoende aan de conjunctuur is aan
gepast en of rekening is gehouden met 
de tendentie tot overbesteding, die op 
het ogenblik in onze economie aan
wezig is.
Aan de ramingen van het Centraal 
Planbureau kan een zeker optimisme 
niet ontzegd worden, b.v. ten aanzien 
van de prognose, dat de stijging van de 
contractlonen tot 4 % beperkt zal blij-

Ook de financiering is een zwak punt. 
Als er ook maar één spaakje in het 
w iel komt, ontstaat het reële gevaar, dat bepaalde uitgaven getemporiseerd 
moeten worden.Zulke vragen, zulke kwesties zullen 
echter in het komende parlementaire 
jaar in het gesprek tussen Regering en  
Parlement ongetwijfeld hun oplossing 
vinden.

Firma Jan de Mik
Hardinxveld .  Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERBINDINGSWERKEN
GRIENDHOUTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 Hardinxveld .  Giessendam
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LEDENWERFACTIE 

VAN DE ARJOS
l^ ok  de jongerenorganisatie werkt dit 

konaende seizoen aan een vergroting 
van haar ledental. Na onze eerste aan
zet van dé afgelopen maanden, wat de 
omvorming van onze organisatie be
treft, hopen wij door middel van een 
ledenwerfactie deze nieuwe organisatie
vorm meer reliëf te geven.
U weet waarschijnlijk al wat deze or
ganisatievorm inhoudt: niet langer de 
clubs vormen de leden van onze organi
satie maar de leden van deze clubs en 
belangstellenden daarbuiten vormen nu 
ons ledenbestand. Daarmee bevorderen 
wij de inspraak van het lid. Zijn stem

VRAGEN

VAN

KAMERLEDEN
De heer VAN BENNEKOM ("A.R.P.) 

beeft aan de minister van Onderwijs en 
Wetenschappen gevraagd of het hem 
bekend is, dat de invordering van het 
per 1 januari 1968 verhoogde Meuter- 
schoolgeld, welke, wat de bijzondere 
scholen betreft, in handen van de 
schoolbesturen is gelegd, in veel geval
len op grote moeilijkheden stuit?
Deelt de minister de mening dat de 
openbare kleuterscholen in dit opzicht 
In een gunstiger positie verkeren, daar 
bij deze scholen het verschuldigde 
schoolgeld in de vorm van een aan- 
slagformulier ter kennis van de ouders 
wordt gebracht en als een soort >,be
lasting” wordt beschouwd, terwijl 
voorts de gemeentebesturen beschikken 
Over andere middelen om bij niet-be-

Huidverzorging
zacht-zuiver-gezond 

PUROL en PUROL-poeder

telt. En hij ontvangt ons maandblad Op 
Wiek.
De ledenwerfactie behelst het volgende:
1. Arjos-clubs en kiesverenigingen 
worden gevraagd namen en adressen op 
te geven van potentiële Arjosleden.
2. Deze potentiële leden ontvangen 
dan een persoonlijk schrijven van Ar- 
jos-voorzitter Hans de Boer met daar
bij gevoegd een exemplaar van Op 
Wiek, en ander propagandamateriaal.
3. Eind november worden zij bezocht 
door Arjossers om hen tot het lidmaat
schap van de Nat. Org. te bewegen. 
Wij vragen, als Arjos, ook uw mede
werking om ons ledental te vergroten.

taling de bedragen te kunnen invorde
ren?
Acht de minister het billijk, dat de niet- 
Incasseerbare bedragen ten laste komen 
van de schoolbesturen, waardoor hun 
exploitatie wordt verzwaard ten nadele 
van de aanschaffing van leermiddelen
e.d.?
De heer Van Bennekom vraagt tenslotte 
of de minister bereid is de mogelijkheid 
te overwegen de verplichte bijdrage ook 
bij de bijzondere kleuterscholen in de 
vorm van ■ „schoolgeldheffing” van 
rijks- en gemeentewege te doen innen?

ABONNEERT U

OP NEDERLANDSE 

GEDACHTEN
Een nieuw politiek seizoen is weer be
gonnen. Wilt u op de hoogte blijven van 
de gang van zaken op politiek gebied in 
binnen- en buitenland? Abonneer u dan 
op „Nederlandse Gedachten”.
U ontvangt iedere week een goed ver
zorgd blad, waarin tal van interessante 
artikelen staan over wat er in ons land 
en daarbuiten gebeurt.
Voor ƒ6  per half jaar krijgt u wekelijks 
12 pagina’s goede politieke informatie.
U kunt u opgeven bij het A.R. Partijbu
reau, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

WIJ KOMEN BIJEEN
Op vrijdag 27 sept. a.s. belegt de 

A.R. hulpcentrale Hoeksche Waard een 
vergadering in de consistorie van de 
N.H. kerk te Klaaswaal. Aanvang 20 uur. 
De heer A. van Walsum, burgemeester 
van Mijnsheerenland spreekt over: Wel
vaart en welzijn, burgerschap en bur
gerzin.

Met ingang van september houdt 
het Tweede Kamerlid de heer Tj. W'al- burg, iedere eerste en derde zaterdag 
van de maand weer spreekuur in 
Leeuwarden in Hotel „De Kroon”, van 
10.00—10.30 uur.

URGENTIEPROGRAM

VOOR MIDDEN-

Hout- en
Metaalbewerkings-
macliines

VAN DER SPEK
WOLPHAERTSBOCHT 214 
ROTTERDAM - TELEF. 279755

FHIMA C. VERMEER EN ZOON’S
fabrieken voor gebogen hout
Telefoon 01894 - 230

OUDERKERK AAN DE IJSSEL
Ronde en ovale tafelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en fauteuils. Armleggers.
Kappen - Regels - Stillen, enz. enz.

EN KLEINBEDRIJF Holwerda - Zonen
rvE werkgroep middein- en kleinbe- 

drijf van de A.R. Partij heeft een 
urgentie-program opgesteld.
Door gebrek aan ruimte is het ons niet 
mogelijk de volledige tekst ervan in 
dit nummer af te drukken. 
Belangstellenden kunnen de volledige 
tekst van dit urgentieprogram aanvra
gen bij het secretariaat van de A.R. 
Partij, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag. 
In het program wordt aandacht ge
schonken aan de volgende pimten.
1. Het ontwikkelings- en sanerings- 

fonds.
2. Regionaal beleid inzake de werk

loosheid.
3. GrondprijzenpoUtiek, parkeerfond- 

sen en nieuwe winkelcentra.
4. Kredietverlening.
5. Wettelijke regeling ter bescher

ming van huurders van bedrijfspan
den.

6. Wettelijke regeling ordelijk econo
misch verkeer.

7. Verlichting fiscale druk op mid
den- en kleinbedrijf.

Dokkum Drachten05190 - 2292 03120 - 2157 Lelvstad 03200 - 400
A lle transporten

BINNEN- EN BUITENLAND
SPECIAAL VERHUIZINGEN

M eubeltransporten

N. GRIFFIOEN & ZN.
B A A M B R U G G E

T h erm osh ell H uisbrandolie : 
Dé B R A N D S T O F  VOOR UW 
CENTRALE VERWARMING

Bel direct 02949 - 263 (2 Ijjnen)

Tanden blank-Adem fHs

I V O R  O  L
Onbetwist de beste tandpasta

ZOETERMEERS ROEM
de fijnste margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N.V.

als A M S T E R D A M

GEZOND, GEZELLIG EN ’T GOEDKOOPST 
Is het stoken met de kolen van de

F IR M A  S. D O G G E R  Hzn.
SCHINKELEADË 14 - TELEFOON 72 25 16 

ANTRACIET, BRECHCOKES en OLIE voor centr, verwarming

^ttle iw sf 9t • Isvutm t 0 9  • Knt|erpl«In 29 • Oappemnsi 16 • | u  m i G ilsnnm t £5 
EvennM tnu 130 • Htffo de Crootpbln 30 • Spttrndunmemmt97 • Bentinckstrutli 

ItM  O m ^sm sit 20«%d. Hetnplfln 9 • Westernrut 136 • $prMuwen|vk 3 • Rlbemrt» 39 
Tulntud Osdorp» Tuuenmeer i l

G R O N IN G E N
Hl[|llllllll»0l!l9«lllllli

Makelaarskantoor J. Fokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 360

Den Haag  

en om streken

SIGARENHANDEL M ATADO R
L. K O E P E L -  DEN HAAG
Mauritskade 71. Tel. 180234 b.g.g. 607673 
Postrekening 37 70 73

levert alle rokersartikelen
waarheen u maar wenst.

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES OP VERFGEBIED
Veenkade 49-50 HEN HAAG .  Tel. 633923 (3 lijnen)

DRENTE
mÊmKÊmÊmmmmÊmÊÊÊmmmm

BOUWBEDRIJF V A N  ESS
uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMMEN .  KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

ZEELAND

NIEUWBOUW ONDERHOUD

GEBR. JOBSE 
aannemersbedrij f

SEROOSKERKE (W ) • TEL. (01189) 297-343-341

H o U e s t e l l e  n . v .

GOESJVIACHINEFABRIEK CONSTRUCTIEBEDRIJF HANDELSONDERNEMING CENTRALE VERWARMING 
Z A A G M O L E N S T R A A T  1 TELEFOON 01100 - 5540 - 6993 • 6996

AANNEMINGSBEDRIJF 
„SCHOUWEN-DUIVELAND" N.V.

Schuithaven 10 .  Zierikzee - Telefoon 01110 - 2478
Het adres voor uitvoering van BETON-, WATER-, WE
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

Abonneert u op Nederlandse Gedachten



NEDERLANDSE
GEDACHTEN
weekblad van de anti-revolutionaire partij

24e jaargang, no. 39 28 september 1968

START
Een goede start is belangrijk, niet 
alleen in de sport, maar ook in de 
partij, bij het begin van een nieuw 
seizoen. Zie Widek op pag. 2.

NOORD-BR.ABANT
Een delegatie van de A.R. Tweede 
Kamerfractie heeft een bezoek ge
bracht aan Noord-Brabant. In één 
dag hebben de Kamerleden heel 
wat gehoord en gezien. De heer M. 
W. Schakel vertelt hierover op pag. 
4.

OVERHEIDS
VOORLICHTING
Premier De Jong, heeft maandag j.l. 
de Commissie Heroriëntatie Over
heidsvoorlichting geïnstalleerd. Mr.
B. W. Biesheuvel is voorzitter van 
deze commissie. Wat de heren De 
Jong en Biesheuvel tijdens de instal
latie zeiden over overheidsvoor
lichting, kunt u lezen op pag. 5.

AGGLOMERATIE
Eindhoven en negen gemeenten in 
de directe omgeving, vormen samen 
het Samenwerkingsorgaan Agglo
meratie Eindhoven. Hoe die samen
werking verloopt en wat men alle
maal wil, vertelt ir. J. C. H. Drost op 
pag. 6 en 7.

E.U.CD.
De Europese Unie van Christen- 

• Democraten, in de wandeling
E.U.C.D., heeft een congres gehou
den in Venetië. Ook de chr.-dem. 
fractie in het Europese parlement 
vergaderde in die stad op dezelfde 
tijd. Dr. W. de Kwaadsteniet, maakte 
deel uit van de Nederlandse delega
tie op dit congres. Hij schrijft erover 
op pag. 9 en 11.

VERDER
In dit nummer vindt u zoals gebrui
kelijk. Het Beeld der vaderen en de 
Oude en nieuwe citaten op pag. 10. 
De Arjos reageerde op de troonre
de. Wat de Jongeren van dit stuk 
vinden, kunt u lezen op pag. 11. Op 
dezelfde pagina en op pagina 12 
de rubriek Lezers schrijven ons . . .

LUISTER
Op donderdag 2 oktober heeft de 
A.R.P. weer een radiouitzending. 
Luister dus van 18.20-18.30 uur naar 
Hilversum II (298 m).

DE
NAVO
EN

TSJECHOSLOWAKIJE

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 200  0

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING

De Clerqstraat 77, tel. 020 -  123711, Amsterdam 
Zijlweg 53, telefoon 023 -  20018, Haarlem 
Laan van Nieuw Oost-Indië 12, Den Raag.

De  in 1948 met actieve steun 
van de Kussen ondernomen 

communistische staatsgreep in 
Tsjechoslowakije was de directe 
aanleiding tot de oprichting van 
de NAVO. De westelijke wereld 
realiseerde zich toen met een 
schok, dat zij te maken had met 
een virulent communisme en een 
grote Russische militaire over
macht. De Amerikanen bezaten 
toen echter nog het monopolie 
van de nucleaire bewapening. 
Ruim 20 jaar later herhaalde zich 
de geschiedenis in Tsjechoslowa
kije. De regie was minder ver
fijnd als in 1948. De Sovjet-Unie 
en een aantal landen van het 
Warschaupact pleegden een open
lijke militaire agressie, tegen de 
wil van het Tsjechoslowaakse 
volk en de regering. Welke con
sequenties zal dit hebben voor de 
NAVO?

Duiven en haviken
In het westen, evenals trouwens in Rus
land, zijn duiven en haviken. 
Hiertussen bestaan nog vele schake
ringen. De meningen in het westen 
over de NAVO zijn verdeeld en va
riëren van een ogenblikkelijke dras
tische versterking tot een éénzijdige 
ontwapening en ontbinding van de 
NAVO.
De laatste groep heeft zelfs de nei
ging om het bestaan van de NAVO — 
zij het dan indirect — mede als oor
zaak aan te wijzen voor de brute 
agressie in Tsjechoslowakije. Het komt 
mij voor dat de Russen ook in dit land 
zouden hebben ingegrepen, als de 
NAVO niet zou hebben bestaan. En 
mogelijk reeds wat eerder.
Er bestaat uiteraard wel een zeker ver
band tussen het Russisch ingrijpen en 
de huidige wereldconstellatie. Het feit, 
dat er in de westelijke wereld een ze
kere mate van vrijheid bestaat, heeft 
ongetwijfeld de Tsjechen aangemoe- 
digd in hun vrijheidsleven. En hun 
hoop op meer democratie, zij het dan 
nog in een keurslijf van bepaalde mar
xistische dogma’s levendig gehouden. 
Het brute ingrijpen van het Kremlin 
zou overigens moeilijk voorstelbaar zijn 
geweest in een wereld, waarin een in
ternationale rechtsorde zou zijn geves
tigd. In zoverre kan men zeggen, dat 
hier sprake is van een collectieve 
schuld van de gehele mensheid, die het 
wat de internationale orde betreft, nog 
met zo ver gebracht heeft.
Eén van de lessen die uit het gebeu
ren in Tsjechoslowakije valt te trek
ken is, dat de internationale orde er 
zeker niet mee gediend is, dat de NAVO 
wordt ontbonden of verzwakt. Hier
door zou alleen maar de mogelijkheid 
worden geopend tot een herhaling van 
de geschiedenis van dit land in Euro- 
pe en de rest van de wereld.
De vraag rijst, welke consequenties de

DOOR
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recente gebeurtenissen in Tsjechoslo
wakije zullen hebben op de NAVO. De 
meningen tussen de duiven en havi
ken in het westen lopen hierover uit
een.
Prof. mr. B.V.A. Röling citeert in een 
artikel in „Het Parool” de reactie van 
een Italiaanse havik: „nu tekenen we 
het verdrag tegen de verspreiding van 
kernwapens niet”. Hij noemt deze re
actie zinloos. Terecht. „Dat verdrag”, 
aldus Röling, „wordt niet getekend om 
de Russen een genoegen te doen, maar 
omdat een wereld met tien, twintig 
atoomlanden, en men kan een ketting
reactie verwachten als de groep wordt 
uitgebreid, zoveel gevaarlijker en on
stabieler is dan de wereld van nu. Het 
aanvaarden van het non-proliferatie- 
verdrag is ons eigen belang. Ons eigen 
belang in de vrede” .

Militaire verserking Navo?
Een andere vraag is of de NAVO thans 
moet overgaan tot een versterking van 
de strijdkrachten in Europa. Röling is 
hier in zijn artikel duidelijk tegen.
Hij stelt het als volgt: „De simpele 
reactie op het Russische wangedrag is 
reeds de roep om versterking van de 
militaire macht van het Westen. Deze 
reactie is uit de emotionaliteit wel te 
begrijpen, is psychologisch wel te ver
klaren, maar logisch niet voor de 
hand liggend. De Verenigde Staten 
hadden een overmacht aan nucleaire 
wapens in 1956, tijdens de Hongaarse 
crisis, zij hebben tot vandaag een enor
me overmacht naar de onverdachte ge
tuigenissen van Robert McNamara, tot 
voor kort Amerikaans minister van 
defensie.
Zijn simpele stelling luidt: wij hebben

veel te veel raketten omdat wij onze 
produktie destijds af stemden op de 
Russische produktiecapaciteit, terwijl 
later bleek dat de Russische produktie- 
plannen daar ver onder lagen.
Het Westen is sterk genoeg om elke 
gedachte van een Russische aanval op 
het westen uit te sluiten. Meer wapens 
is onzin, de roep om meer wapens de 
zinloze reactie die, zoals gezegd, wel 
psychologisch soelaas kan geven, maar 
politiek fataal zou kunnen werken, 
naar gelang de Russen zich méér be
dreigd gaan voelen zal hun greep op 
de Warschaupactlanden worden verhe
vigd” .

Nucleaire wapens
Is de bewering van Röling, dat het 
westen sterk genoeg is om elke ge
dachte van een Russische aanval op 
het westen uit te sluiten, juist?
De Verenigde Staten bezaten een over
macht aan strategische raketten, omdat 
zij zich vergist hebben in de Russische 
produktieplannen. McNamara heeft 
dan ook de eigen produktieplannen 
afgeremd. De Russen zijn momenteel 
volgens recente gegevens bezig deze 
achterstand in te halen. Volgens som
migen zullen zij hier over enige jaren 
een voorsprong hebben. In de opvat
ting van McNamara behoeft dit echter 
niet fataal te zijn. Méér raketten be
tekenen volgens hem nog niet zonder 
meer een verschuiving van het machts
evenwicht.
W’aar het volgens hem allereerst op 
aankomt is de zogenoemde second stri
ke capability, d.i. het vermogen van 
zowel Rusland als de Verenigde Staten, 
om na een eerste grote nucleaire aan
val, zoveel vernietigingskracht over te 
houden, dat de tegenstander hierna 
voor hem onaanvaardbare verliezen 
zouden kunnen worden toegebracht.

• Vervolg op pag. 8
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W ID E ÏE C  O V E R  ...

EEN GOEDE START

Op tijd gestart.
Te kunt over een goede start twee din- 

V gen zeggen. In de eerste plaats dit, dat 
een goede start betekent een tijdige 
start; niet te vroeg en niet te Iaat. Uit 
de sport weten wij, dat ee'n te vroege start een valse start heet. Een valse start 
is niet leuk voor de deelnemers en trou
wens ook niet voor de toeschouwers. En een te late start, daarover behoef je he
lemaal ni'et lang te praten; dan kun je wel ophouden.
Op tijd
Welnu, wij menen te kunnen zeggen, 
dat wij dit seizoen als partij opnieuw 
op tijd zijn gestart. Eind augustus 
j.1. zijn alle kiesverenigingen en cen
trales binnen onze partij volledig- ge
ïnformeerd over de gewenste en nood
zakelijke activiteiten zowel wat betreft 
de politieke informatie en meningsvor
ming als wat betreft de organisatorische 
activiteiten. Op deze pagina van ons 
partijweekblad wordt daaraan sinds 31 
augustus j.1. wekelijks herinnerd en 
wordt — om het beeld nog even vast 
te houden — de koers becommentarieerd 
ën begeleid, terwijl de tussenstanden 
herhaaldelijk worden weergegeven.
Op 4 september j.1. kwam ’s middags en 
’s avonds het regionale partijkader in 
een landelijke besturenconferentie te 
Utrecht bijeen om hetgeen in dit seizoen 
wordt ondernomen nog eens door te 
praten en om nadere gegevens te verza
melen ter begeleiding en stimulering 
van het plaatselijke partijwerk.
Het moderamen van de partij vergader
de op 6 september en het Centraal Co
mité op zaterdag 21 september j.1. In
middels zijn de voorzitter van het Cen
traal Comité en de partijsecretaris 
begonnen met hun tocht door het land 
om in dit najaar ter plaatse te praten 
met de besturen van alle achttien Ka
mercentrales. Er zal een gesprek plaats
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vinden met het bestuur van iedere Ka
mercentrale o.a. over de situatie van 
en in de partij, evenals over de pro
blemen, waarmede men in elk gebied 
meer speciaal te maken heeft.
Op 9 september j.1. vergaderden de „18”, 
binnenkort begint het gesprek tussen 
A.R.P. en P.P.R. en twee weken gele
den verscheen een nota (uitgegeven in 
brochurevorm, 80 blz.) over ontwikke
lingspolitiek van een werkgroep van de 
buitenlandse commissie van het College 
van Advies van de A.R. Partij. En deze 
week vergaderde opnieuw de Organisa
tie Commissie van de partij.
Uit dit globale overzicht mag naar wij 
menen wel als conclusie worden getrok
ken, dat wij als partij op tijd en over 
een breed front zijn gestart. Zo gezien 
dus een goede start.

Niettemin: een beetje
Maar, zoals aan het begin werd geschre- , 
ven, kun je over een goede start twee 
dingen zeggen. Het tweede is dit. Dan 
wordt met „start” niet alleen het begin 
bedoeld maar het gehele eerste gedeelte 
van de koers. In de tijd van een com
pleet werkseizoen uitgedrukt betekent 
dat dus de periode september/december. 
Het middengedeelte van de koers is dan 
de periode januari/maart en het slotge
deelte — waarin de eindspurt moet 
plaatsvinden — is de periode april/juni. 
En dus is het nu te hopen, dat met het 
gehele eerste gedeelte van de koers een 
goede start zal worden gemaakt. Of wij 
in december a.s. als partij tevreden zul
len kunnen zijn, kan nu uiteraard nog 
niet worden gezien; dat zullen wij moe
ten afwachten.
Of beter: dat zullen wij niet moeten 
af wachten; daaraan zullen wij nu juist 
uitgerekend zelf met elkaar ons een 
beetje moeten inspannen. Een beetje, 
niet teveel (zeggen sommigen), maar 
niettemin.

Meningsvorming
Daarom nu nog iets over de menings
vorming van de partij. (De ledenwerfac
tie moet hier maar even wachten tot 
een volgende keer; die gaat inmiddels 
in het land wel door).
Die meningsvorming is belangrijk. Ieder 
lid kan in onze partij
— meebeslissen over de samenstelling 

van de programs en van de kandida
tenlijsten,

— praten met anderen op bijeenkom
sten" van plaatselijke kiesverenigin
gen,

— van gedachten wis'elen in gespreks
groepen in uw woonplaats,

— discussiëren op openbare regionale, 
provinciale en landelijke vergaderin
gen,

— uw opvattingen telefonisch en schrif
telijk doorgeven aan de besturen van 
de partijorganen.

Gespreksgroepen
Wat nu de gespreksgroepen betreft, tot 
de instelling daarvan zouden de plaat- 
selijké kiesverenigingen en de regionale 
partijorganen steeds meer moeten over
gaan. Er zijn op allerlei gebied aandacht 
eisende onderwerpen, waartoe men spe
ciale gespreksgroepen van belangstellen
den zou kunnen bijeenroepen.

In ieder geval zou het bijzonder nuttig 
zijn, indien iedere kiesvereniging een of 
meer gespreksgroepen zou instellen over 
het interi'mrapport van de „18”. Dat is landelijk het door het Centraal Comité 
aanbevolen onderwerp van bespreking 
voor gespreksgroepen in heel het land. In verband hiermede is een vragenlijst 
opgesteld. De secretarissen van alle partijorganen hebben een exemplaar daar
van ter kennisneming ontvangen. Be
steld kunnen worden zoveel exemplaren 
van de vragenlijst (en van het interim- rapport) als men nodig heeft.
In afwijkihg van voorgaande jaren dient 
thans iedere deelnemer aan een ge
spreksgroep persoonlijk een vragenlijst in te vullen. (Totdusver werd van een 
gespreksgroep slechts één gezamenlijk 
rapport gevraagd.) Door de nu gekozen 
methode kan naar gemeend wordt ieders 
persoonlijke mening beter tot uitdrukking komen.
Vragenlijst
De vragenlijst bedoelt niet een vorm 
van referendum te zijn. De vragenlijst 
is een handleiding bij de bespreking van 
het interim-rapport. Het is tevens nut
tig, dat de gespreksgroepen zich met 
gelijksoortige vragen bezighouden. Daar
naast blijft het uiteraard mogelijk, dat 
elke groep ook in eigen kring opkomen
de problemen behandelt. De vragenlijst 
geeft eveneens een mogelijkheid tot 
communicatie. De antwoorden geven 
niet zonder meer aan wat onze partij 
denkt. Daarvoor is de groep van deel
nemers aan de gespreksgroepen te be
perkt en te willekeurig. De antwoorden 
geven wel aan, wat er in onze partij 
gedacht wordt. En het is goed, dat met 
elkaar te weten. Dan is er 'een basis 
voor een verder gesprek. In deze tijd 
vol van veranderingen moeten wij sa
men met de vraagstukken bezig zijn en 
bezig blijven.
Nog een praktische opmerking. Iedere 
deelnemer vult na de discussie in de 
gespreksgroep zijn eigen vragenlijst in. 
De rapporteur verzamelt de ingevulde 
lijsten. Hij of de secretaris van de kies
vereniging stuurt de lijsten op naar het 
partijsecretariaat, Dr. Kuyperstraat 3, 
’s-Gravenhage.
Inzending der vragenlijsten tot 15 de
cember a.s. Het is dus gewenst, dat nu 
spoedig tot de instelling van de ge
spreksgroepen wordt overgegaan. Het 
ontmoet natuurlijk geen enkel bezwaar 
om het bestuur van uw kiesvereniging 
te vragen of het reeds een gespreks
groep heeft ingesteld en uw bestuur te 
zeggen, dat u aan zo’n gespreksgroep 
wilt deelnemen.

Actuele vragen
Op de in de vragenlijst gestelde vragen 
wordt een zeer concreet antwoord gë- 
vraagd. Een antwoord, dat u kunt aan
geven door het hokje voor het ant
woord van uw keuze zwart te maken. 
Wanneer u op een bepaald punt (nog) 
geen definitieve mening hebt, kunt u 
ook dat aangeven.
De vragen betreffen o.m. uw oordeel 
over: het verband tussen Bijbel en po
litiek in het interimrapport; de wijze 
en basis van samenwerking met andere 
partijen; het probleem van bewapening

Nieuwe zegen

Jn het jaar 1851, werd te ’s-Gra- 
venhage geboren prins Alex- 

ander, de jongste zoon van ko- 
ning Willem III. Bijna 30 Jaar la
ter schonk koningin Emma het 
leven aan een dochter, op 31 au
gustus 1880: prinses Pauline, die 
in 1898 werd ingehuldigd als ko
ningin Wilhelmina.

En toen duurde het tot 1909, voor 
er wéér een dochter van Oranje 
werd geboren, prinses Juliana. 
Het was telkens, alsof het voort
bestaan van het huis van Oranje 
hing aan het leven van één per
soon. Er hoefde maar één draad 
te worden verbroken, en dan 
was het huis van Oranje uitge
storven.

Maar aan koningin Juliana en 
prins Bernhard werden vier 
dochters geschonken en nu 
bloeit ralwéér een nieuwe gene
ratie bpen.  ̂ Prinses Beatrix en 
prins Claus kregen hun tweede 
zoon.

Laten we bij deze voorspoed, 
deze zegeningen, nooit verge
ten, dat elk kind, ook elke prins, 
een geschenk is van Hem die de 
geslachten bouwt en zijn ver
bond bevestigt van kind tot kind.

Dan is er een gewijde vreugde 
en een diepe dankbaarheid in 
onze harten, die verwonderd zijn 
over zoveel zegeningen, ge
schonken aan ons nationale vor
stenhuis, dat de Here in een ge
schiedenis van eeuwen met ons 
volk heeft verbonden, in voer
en tegenspoed.

En in de huizen en in de kerken 
zal worden gedankt en gebéden. 
Gebeden, dat ook dit kind mag 
opgroeien in verbondenheid met 
ons volk en in de vreze des 
Heren.

en ontwapening; de omvang en het 
„hoe”, van de ontwikkeling.'samenwer- 
king. ”■
Vervolgens vragen als: bent u voor meer 
contacten („dialoog”) met communisti
sche landen; bent u voor erkenning van 
de D.D.R. (Oost-Duitsland), bent u voor 
toelating van communistisch China tot 
de Verenigde Naties? Het interimrap
port zegt: „Discriminatie in elk vorm 
moet worden afgewezen. Dit betekent 
dat de apartheidspolitiek als gevolgd in 
Zuid-Afrika principieel dient te worden 
verworpen”. Een vraag is: bent u het 
hiermede eens? Vervolgens zijn er vra
gen over een rechtvaardige inkomens- 
en vermogensverdeling, mede gezien in 
relatie met de economische groei; over 
de methode van loonsverhogingen, over 
de medezeggenschap van werknemers in 
N.V.’s; over de vrijheid van menings
uiting en demonstratie. De laatste vraag 
is: Is er in de A.R. Partij voldoende mo
gelijkheid tot inspraak „van onder op” ?

Concreet
U ziet, dat op vele vragen antwoorden 
worden tegemoet gezien. Ook uw mening wordt gevraagd. Het wordt op 
prijs gesteld wanneer u die wilt weergeven. Uw deelname aan een gespreks
groep is goed voor u en voor uw partij.

PRINS N V ■ DOKKUM
(M etaalverw erkende industrie)

F a b r i k a n t  v a n ;

• WIELENvoor automobielen en andere voertuigen
• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
T e l e f o o n  0 5 1 9 0 - 2 0 4 3
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★ MmiinymScioiii

Minister Roolvink is er in geslaagd zijn wetsontwerp 
op het minimum-loon en de minimum-vakantiebij
slag door de Tweede Kamer aangenomen te krijgen. 
Voor het zover was, hebben er in de Kamer diep
gaande discussies plaats gehad, waarbij op onderdelen 
niet altijd van eenstemmigheid sprake was.
In het nummer van twee weken geleden zijn wij reeds 
nader ingegaan op de parlementaire behandeling in 
eerste termijn. Volgende week hopen wij terug te ko
men op de debatten in tweede instantie en op de stemmingen over amendementen en wetsontwerp. 
Uiteraard zal daarbij ook aandacht geschonken wor
den aan de verschilpunten.
Hoe men echter daarover ook oordelen moge, de wet 
zelf is een zeer belangrijke stap ter zekerstelling van 
de positie van de laagstbetaalden in onze samenle
ving. Voor dit initiatief komt het kabinet-De Jong en 
minister Roolvink alle lof toe.
Niet minder geldt dat voor de bewogen, maar niette
min degelijke wijze, waarop mej. Van Leeuwen als 
woordvoerster van de A.R.-fractie haar standpunt 
heeft uiteengezet en verdedigd.

Donderdag j.1. heeft de Christelijke Boeren- en Tuin- dersbond te Dronten haar SO-jarig jubileum gevierd. 
Uit de wijze waarop zij dit heeft gedaan blijkt duide
lijk hoe zij haar taak ziet.
Dankbaarheid is er voor wat ih het verleden 
kon gebeuren; maar niet minder echter een grijpen 
van de kansen in het heden. De C.B.T.B. aanvaardt haar verantwoordelijkheid voor de toekomst. En ook 
dat is een reden om dankbaar voor te zijn.
Gaarne bieden wij deze met ons verwante organisatie 
onze gelukwensen aan bij naar gouden jubileum.

Veenendaal

Onder verantwoordelijkheid van minister Beernink is 
een zijner geestverwanten, het C.H. Tweede Kamerlid 
P. Bode, benoemd tot burgemeester van Veenendaal, 
een gemeente die nooit anders dan een anti-revolu- 
tipnaire burgemeester heeft gehad. Was er nu werke
lijk geen geschikte A.R.-kandidait beschikbaar? * 
Natuurlijk wel, maar minister Beernink heeft ken
nelijk eenvoudig een geestverwant op deze A.R. zetel 
gewild.
De verhoudingen in de gemeenteraad van Veenendaal 
staan aan deze benoeming niet in de weg. Maar dat 
is niet de enige factor. Terecht wordt b.v. ook op de landelijke en provinciale spreiding gelet. Nog onlangs 
heeft minister Beernink iedereen verbaasd door in 
Aalten, waar de A.R. veruit de grootste fractie is, opnieuw een C.H.-burgemeester te benoemen. 
Niemand kan een minister beletten waarschuwingen 
en adviezen, die hem tijdig en overduidelijk ter ken
nis zijn gebracht, te negeren en zijn zin door te dry- 
ven. Maar of dat van wijs beleid getuigt, is minstens 
een grote vraag.
Om alle misverstand te voorkomen: wij hebben niets 
tegen de heer Bode. Wat dat betreft, kunnen wij hem zonder moeite met deze mooie promotie gelukwensen. 
De teleurstelling over het partijdige benoemingsbeleid 
van minister Beernink verhindert ons evenmin de ge
meente Veenendaal van harte een voortgezette bloei, ook onder deze burgemeester, toe te wensen.

★  ★ Gesprek m et de Rus

Sommigen in ons land, het ingrijpen van Rusland in Tsjechoslowakije afkeurend, voegen er aanstonds aan 
toe, dat we moeten trachten het gesprek met Rusland 
gaande te houden of opnieuw op gang te brengen.
Nu is het inderdaad niet moeilijk, met de Russen te 
praten. Over ruimtevluchten, over het klimaat en over het feit, dat Chinezen vaak rare Chinezen zijn.
Maar dat gesprek wordt niet bedoeld.
Het gaat om een politiek gesprek om de spanningen in Europa te doen verminderen en een einde te ma
ken aan het voortbestaan van de „blokken”, de Navo 
en het Warschaupact. Waarbij het duidelijk is dat Rusland door de militaire bezetting van Tsjechoslo
wakije zijn militaire positie heeft versterkt. Het heeft kans gezien, twintig divisies, voor de helft tankdivi
sies, naar Tsjechoslowakije te brengen en de Rus
sische tanks hebben sedert de oprichting van het 
Warschaupact nog nooit zo dicht bij de Rijn gestaan. 
Reeds eerder hebben wij er op gewezen, dat een ge-

ACHTERSTAND 

BIJ AMERIKA
|INTERNATIONAAL is in West-Europa de 

klacht, dat we in wetenschappelijk en tech
nisch opzicht achterop geraken bij Amerika. 
Het is zelfs hier en daar, o.a. door premier 
Wilson, tot een soort politiek program ge
maakt, om die achterstand in te halen. Hoe 
gróót die achterstand is en of hij voor alle 
sectoren van de wetenschap geldt, is moeilijk 
uit te maken. En opk hier schaadt de overdrij
ving of de generalisering.

Intussen is er op het terrein van het wetenschappelijk 
onderwijs nog een tweede probleem, dat hier en daar 
acuut begint te worden, namelijk dat van de nume
rus fixus. Verschillende medische faculteiten maken 
bekend, dat zij het volgend jaar bijvoorbeeld de helft 
van de kandidaten zullen laten slagen voor het pro- 
paedeutisch examen. Want zij kunnen, gelet op de 
beschikbare gelegenheden, slechts de helft van de 
eerste-jaars gebruiken.
Er wordt dus vooraf een aantal gefixeerd van ge
slaagden en daarna wordt het examenwerk bekeken 
om te kunnen zien, wie tot dat geslaagde aantak die
nen te behoren.

r\E regering zit met dit probleem omhoog. Toen 
^  een vorige minister de gedachten van een nume
rus fixus opperde, kreeg hij vanuit de studenten
wereld èn vanuit de Tweede Kamer de wind van 
voren. Want zulk een gefixeerd getal is in strijd met 
de „vrijheid van de studie”.
Dat komt, doordat een soort klassieke opvatting om
trent de universiteit nog in sterke mate de gedachten 
beheerst.
Van ouds is een universiteit een centrum van weten
schapsbeoefening en wetenschappelijk onderwijs, 
waar de studenten uit aller heren landen naar toe 
kunnen stromen. Hoe groter het licht, dat de univer
siteit uitstraalt, hoe sterker de aantrekkingskracht. 
En het was ondenkbaar, dat binnen het kader van die 
opvatting, ergens een bordje „vol” kon worden opge
hangen, zoals dat bij de tram of de autobus wel kan. 
De universiteit is nooit vol.

lUfAAR zulk een opvatting is alleen door te voeren 
zolang de studenten hoorders zijn, die gekomen 

zijn om naar de professor te luisteren. Het is niet zulk 
een grote moeite, de gehoorzalen uit te breiden, en 
desnoods kan men overdag ook de bioscoopzalen 
huren. En sedert het gewoonte is geworden, dat de 
tentamens en examens voor een belangrijk deel schrif
telijk worden-afgenomen (in Zuid-Afrika zegt men: 
hij moet nog één examen schrijven...) is het grote 
aantal hoorders ook niet meer een overwegend be
zwaar.
Maar heel anders wordt de zaak, als de student moet 
werken in laboratoria en ervaring moet opdoen in 
ziekenhuizen. De ruimte in laboratoria is beperkt en 
men mag het de patiënten in de ziekenhuizen niet 
aandoen, dat zij van de morgen tot de avond door 
studenten worden bekeken. Want patiënten komen 
nog altijd allereerst naar de ziekenhuizen, om er 
genezing te vinden.

O E T  spreekt vanzelf, dat het een weinig dwaas is om 
te zeggen: dan moet er maar gezorgd worden 

voor méér ruimte in de laboratoria en voor méér bed
den (met patiënten er in) opdat alle studenten, die 
zich melden, kunnen worden geplaatst.
Om meer dan een reden is dat lichtelijk dwaas. Het 
zou alleen verdedigbaar zijn, nadat eerst als grond-

sprek met de communisten eigenaardige moeilijkhe
den meebrengt en dat het moeite kost, elkaar te verstaart.
Maar dat daargelaten, als het „Westen” met de Rus
sen praat over Europese politiek, moet het er dan mèt 
de Rus van uitgaan, dat de communistische landen, Tsjechoslowakije, Hongarije enz. onder de volledige 
politieke directie van Rusland zullen blijven en op straffe van hardhandig ingrijpen zich hebben te hou
den aan de aanwijzingen, die Moskou geeft? Met an
dere woorden: bedoelt men, dat alles, wat betrekking heeft op de knechting van een aantal volken achter 
het Ijzeren Gordijn als een voldongen feit moet wor
den aanvaard, en dat men, dit aanvaardende, verder 
met de Russen moet gaan praten over de verzekering 
van de vrede in Europa, een vrede, gebaseerd op het 
consolideren van geweld, onrecht en onderdrukking? 
Dat is een interessante vraag, waar men moeilijk om
heen kan komen, zodra het gesprek als concreet bedoeld wordt.

regel was aanvaard: elke student heeft een onbeperkt 
recht op de studierichting van zijn keuze en het is de 
taak van de overheid, er voor te zorgen, dat hij over
eenkomstig zijn wensen terecht kan. Liefst kosteloos 
terecht kan. Want in de eerste plaats keert dan de 
financiële wal het schip, en zijn soms ook verder de 
mogelijkheden beperkt. Maar bovendien is het niet 
verantwoord, bij het bieden van de studieruimte en 
-mogelijkheden geen rekening te houden met de 
plaatsingsmogelijkheden na voltooiing van de studie. 
Of anders gezegd: met de maatschappelijke behoefte.

IAAT laatste is een moeilijk vraagstuk. Dr. W. Drees 
^  heeft in zijn interessant boek, waarin hij uiteen
zet, hoe het regeringsbeleid in de praktijk tot stand
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komt, ook zijn mening gezegd over prognoses. Hij 
heeft daar niet al te veel eerbied voor. Want zijn lan
ge en rijke ervaring heeft hem geleerd, dat die prog
noses nog al eens falikant uitkomen.
En toch is zonder prognoses, ook prognoses van de 
behoefte op langere termijn, geen enkele planning 
mogelijk. Het verwijt is gevallen, dat er in het verle
den verkeerd gepland is, zodat er nu voor medici 
te weinig studieruimte is. Maar zulk een kritiek gaat 
er van uit, dat planning op zich zelf nodig is. En 
zodra dat is aanvaard, is ne numerus fixus de nood
zakelijke consequentie.

lAIT is evenwel niet het enige vraagstuk, dat momen- 
teel aan de orde is. Ook in verband met die ach

terstand bij Amerika.
Er is namelijk nog een ander aspect van het weten
schappelijk onderwijs, dat de aandacht vraagt.
In oude tijden was het zo, dat de professor ter uni- 
versiteite kwam om de katheder te beklimmen. En 
af en toe, maar niet zo vaak, om een vergadering van 
de senaat of van de faculteit bij te wonen. Tegen
woordig is menige hoogleraar tegelijk een manager 
of directeur van een wetenschappelijke onderneming 
of ondernemingstak.
Een professorale toga, hoorden wij dezer dagen zeg
gen, is een mantel met vele haken, waar dan ook veel 
aan wordt opgehangen, zodat niet zelden zijn eigen
lijke werk in het gedrang komt.
Bovendien is dit alles vaak weinig efficiënt geregeld, 
is menig hoogleraar toch weer een individualist en 
gaat zoveel mogelijk zijn eigen gang.

lAE organisatie van de universiteit is volop in dis- 
■ cussie. Wat daaromtrent tot nu toe werd gepubli

ceerd, werd bepaald niet onverdeeld gunstig ontvan
gen. Méé, doordat het te veel een aantasting scheen 
van wat altijd als een axioma heeft gegolden, name
lijk dat de hoogleraren allemaal gelijk zijn, wat de 
verdeling en uitoefening van zeggenschap betreft, en 
dat zij in hun vak en hun afdeling, hun lab en hun 
instituut soeverein moeten blijven.
Een moderne universiteit is in feite een grote on
derneming, rnaar zij wordt soms gerund als een broe
derschap in een flatgebouw.

TIET schijnt ons toe, dat een aantal vraagstukken 
van organisatorische aard, waartoe ook de nume

rus fixus behoort, alleen goed kunnen worden opge
lost, wanneer men het aandurft aan het hoofd van 
een universiteit een echte directie te plaatsen met 
een economische en organisatorische staf, en niet 
vasthoudt aan vooroordelen en methoden, die voor 
een geheel andere tijd passend waren of geacht wer
den te zijn. M.a.w. dat men iets van Amerika wil 
proberen te leren.

Dit is ook een politiek vraagstuk. Onder meer in deze 
zin, dat het gevaar niet helemaal denkbeeldig is, dat 
juist in de Staten-Generaal en precies op dit punt 
een zeker doctrinair denken de doorslag geeft, terwijl 
juist een open discussie met het oog op een nieuwe 
tijd met geheel anders eisen moet leiden tot nieuwe 
principieel verantwoorde, beslissingen.
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BEZOEK
AAN
NRD-BRABANT

Op 9 september —  een zonover
goten maandag —  bezocht 

een delegatie uit de A.R. Tweede 
Kamerfractie een deel van Noord- 
Brabant voor een werkbezoek. 
Naar Brabant waren getrokken 
fractievoorzitter Biesheuvel, par
tijvoorzitter Veerman, fractiese
cretaris Van Bennekom en de frac
tieleden Boerden, Goudzwaard, 
Schakel en Zijlstra. '
De Kamerfractie werd gesecon
deerd door de A.R. Statenleden De 
Geus en Scholten en voorts de ge
hele dag trouw terzijde gestaan 
door de heren Koning en Smid van 
het Provinciaal Comité, die tevens 
de zw'eep hanteerden.
Dit laatste was ’ nodig gelet op het 
overvolle programma en gezien de vele 
zaken en problemen, die in dit nijvere 
gewest aan de orde zijn.
De dag begon vroeg in het juweel van 
een historisch stadhuis, waarop Klun- 
dert terecht trots mag zijn.

Redevaart
Burgemeester Van Oosten voerde het 
woord mede namens de gemeenten 
Zevenbergen en Zwaluwe, met Klun- 
dert participanten in het inmiddels on
bekende industrieschap aan de kop van 
de Moerdijk bij Redevaart.
De heer Van Oosten sprak over de 
befaamde vestiging van Shell-Chemie. 
Hij deed dat nuchter, ter zake kundig 
en op overtuigde wijze. Er kwam een 
lichte ondertoon van — gerechtvaar
digde— trots in zijn stem, toen hij er 
op wees, dat het Sloeplan sterk door 
het rijk gefinancierd wordt, het Eems- 
havenproject door de provincie Gronin
gen, maar dat het feit, dat onze minis
ter van economische zaken aan Shell 
deze vestigingsplaats kon aanbieden, 
geheel te danken is aan het initiatief 
van deze 3 gemeenten aan het Hollands 
Diep, die ook deze kosten tot hiertoe 
gedragen hebben.
Om dit gemeentelijk initiatief op de 
juiste waarde te schatten bedenke men, 
dat de plannen voor een Moerdijk- 
kanaal door de Westhoek (de water
verbinding van Antwerpen met Rotter
dam en de Rijn) met in de loop der 
jaren wel 2.1 varianten, vrijwel alle plan
ning op het punt van de infrastructuur 
in dit deel van Nederland onmogelijk 
maakte. Pas toen eind 1959 de beslis-, 
sing viel, dat de verbinding buitenom 
zal komen, wist men waaraan men toe 
was en kon men de handen uit de mou
wen steken.

West-Brabaiit
Van Klundert spoedde het gezelschap 
zich naar Breda, waar de heren Basti- 
aensen en Luyten, secretaris en adjunct- 
secretaris van de Kamer van Koophan
del en Fabrieken voor westelijk Noord- 
Brabant de in Klundert opgedane 
indrukken plaatsten in het bredere 
perspectief van de sociale-economische 
situatie in West-Brabant.
West-Brabant met een van origine 
agrarisch karakter, waarop enige

Juweel van stadhuis te Klundert
„bodemgebonden” industrie geënt kon 
worden: suikerfabriekjes, fruitverwer- 
king. West-Brabant met een groot ar
beidspotentieel, ten dele via de pendel arbeidsreservoir voor Rotterdam. 
West-Brabant gelegen „ergens” tussen Antwerpen en Rotterdam, in de 
invloedssfeer van 2 systemen, met de 
grens — „de m eet” zeggen ze in die 
contreien — als een nog altijd sterk 
voelbare grootheid in de nabijheid. 
West-Brabant, dat van een lotsvei’bon- 
denheid met Antwerpen (het onthutste 
de „internationale” sectie van onze de
legatie lichtelijk) vrijwel niets, daar
entegen met Rotterdam zeer veel be
speurt. „Met Rotterdam in de lift” dat 
was het onuitgesproken motto van onze 
informanten in West-Brabant..
Ook het regionaal industrialisatiebeleid 
kwam aan de orde. Het woord „regio
naal discriminatiebeleid” viel. Wel 
verklaarbaar uit de mond van de ge
meentebestuurder, die een fabriek met 
100 man werkgelegenheid naar elders zag verhuizen omdat men aldaar over 
kernfaciliteiten beschikt en in de 
„vertrekgemeente” niet.
Ter K.v.K. pleitte men voor een meer 
flexibel beleid, dat zich minder op de 
gebieden met acute werkloosheid richt 
doch meer op de streken met een struc

tureel sterke arbeidssituatie: de Bra- 
bante stedenrug en de riviermondin
gen.
Omdat de wethouder voor Gemeente
belangen in Helmond, de heer Praaste- 
rinek, een vooraanstaand Brabants, 
anti-revolutionair is en als goed zaken
man weet wat het onderhouden van 
relaties kan betekenen, behoeft het 
niet te verwonderen, dat de delegatie 
voor het nuttigen van de lunch in 
Helmond opdook. Niet om op dat mo
ment de problemen van Helmond te 
bespreken. Die zijn zo groot, dat reeds 
eerder de afspraak gemaakt was, dat

een smaldeel uit de Kamerfractie daar
voor een dag apart zal uittrekken. Het
geen bovendien in overleg met het 
Provinciale Comité ook voor Midden- 
en Oost-Brabant zal geschieden.

Eindhoven
En toen was Eindhoven aan de beurt. 
Burgemeester Witte had een select ge
zelschap om zich heen verzameld. 
Eindhovenaren lijken op Rotterdam
mers: ze weten hun zaken goed te 
verkopen. Welke dat waren?: agglo
meratie Eindlioven — de vestiging van' 
een medische faculteit — de sanering 
van de binnenstad. Wat de agglome
ratie betreft: men streeft niet naar een
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vierde bestuurslaag, maar naar een 
soort federatie met een klein, deskun
dig, slagvaardig apparaat. Men hoopt 
de wetgever te zijner tijd iets panklaar 
aan te bieden. ,,Wij filosoferen, terwijl 
wij bouwen” aldus de heer Witte. 
Eindhoven vindt zich de eerst aange
wezene voor een nieuwe medische fa
culteit. De symbiose tussen medicijnen 
en techniek zou , dan tot haar volle 
recht kunnen komen.
Van Eindhoven tenslotte naar de pro
vinciale hoofdstad en het provinciaal 
bestuur, vertegenwoordigd door Bra
bants commissaris en drie gedeputeer
den.
Eerst de zorgen over de werkgelegen
heid. Het stokt momenteel met de 
nieuwe vestigingen in Noord-Brabant. 
Gedeputeerde Coppens produceerde 
het navolgende staatje:

nieuwe aantal 
vestigingen in bedrijven

1960
19611962
1963
1964
1965
1966
1967

78
5062
61
44
55
32
11

personeel
3810
17904250
2770
1470
2110
1060
180

Het provinciaal bestuur deed een goed 
woord voor de drie zorgenkinderen: 
Helmond — Tilburg — West-Brabant. 
Natuurlijk vinden G. S. van Noord- 
Brabant dat de nieuwe medische facul
teit in Noord-Brabant moet komen. 
Het college verkiest in meerderheid 
Tilburg boven Eindhoven.
Over het nieuwe rijkswegenplan was 
men nogal te spreken. Dat dan in on
derscheiding met een aantal jaren ge
leden, toen deze provincie zich duide
lijk achtergesteld voelde.
Deze lange, zware, maar bijzonder 
nuttige dag werd afgesloten met een 
gezamenlijke maaltijd en een persconferentie, waarop zich een g'root aantal 
Brabantse bladen deed vertegenwoordigen. Aan dit bezoek is in de Brabantse pers veel aandacht besteed. 
Slotconclusie van de deelnemende 
fractieleden: een boeiende provincie 
met uitgesproken moeilijkheden en 
prikkelende mogelijkheden.
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kruien van de sronri en'of het zand
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|ET is mij in mijn ministeriële 
■ loopbaan wel duidelijk gewor

den hoezeer de regering behoefte 
heeft aan het verklgren en toelich
ten van haar beleid, hoezeer zij 
ook omgekeerd behoefte heeft om 
te worden voorgelicht over wat er 
in de maatschappij leeft. Die voor
lichtingstaak te activeren ziet de 
regering als plicht.
Maar zij is zich ervan bewust, dat 
zij daarmee voorzichtig moet zijn 
en dat door uitbreiding van activi
teiten nog niet de communicatie 
tot stand is gebracht.
Het gevaar is groot, dat goedbe
doelde uiteenzettingen de basis 
niet bereiken, dat de burger er 
niet'i van begrijpt en schouder
ophalend voorbij gaat. Dat schou
derophalend voorbij gaan is voor 
de democratie dodend.”

Deze woorden gebruilcte minister-presi- 
dent P. J. S. de Jong maandag j.1. toen 
hij ongeveer aan het slot was gekomen 
van zijn toespraak bij de installatie 
van de ,„Commissie Heroriëntatie Over
heidsvoorlichting”.
In de memorie van toelichting op de 
begroting 1969 van Algemene Zaken 
wordt met betrekking tot de taak van 
deze commissie o.a. dit gezegd: „Ge
noemde commissie zal de regering van 
advies dienen over de maatschappelijke 
functie van de overheidsvoorlichting in 
de komende jaren, alsmede over de 
openheid van de bestuursdienst en daar
bij een standpunt van de regering voor
bereiden over een wettelijk omschre
ven recht op informatie”.
Tot voorzitter van de commissie is de 
voorzitter van de A.R Tweede Kamer
fractie, mr. B. W. Biesheuvel, benoemd; 
vice-voörzitter is mr. M. Vrolijk. Leden 
van de commissie zijn dr. N. Cramer, 
prof. dr. G. Kuipers, J. N. M. Martinot,
H. J. Neuman, J. W. Rengelink, mr. A. 
Seret, mr. A. Stempels 
Van zes ministers zijn vertegenwoordi
gers in de commissie benoemd.
Als deskundigen zijn toegevoegd de di
recteur van de Rijks-Psychologische 
Dienst, dr. F. J. E. Hogewind en de 
hoofddirecteur van het Staatsdrukkerij
en Uitgeverijbedrijf, Th. H. Oltheten.

Schot voor de boeg
De heer Biesheuvel wees er in zijn be
antwoording van de toespraak van mi- 
nister-president De Jong o.a. op, dat hij 
nu zelf een schot voor de boeg had ge
kregen. Hij zei o.a.:
„Nog voordat ik een begin maakte met 
mijn werkzaamheden als voorzitter van 
deze commissie kreeg ik een schot voor 
de boeg te verwerken, van een niet on
vermaard man van anti-revolutionaire 
huize. Het was mr. A. B. Roosjen, voor
zitter van de N.R.U., die ditmaal schoot, 
nog voordat hij — om zijn eigen woor
den te gebruiken — wist wat de roer
selen waren die de regering tot de be
oogde .nstelling van onze commissie 
brachten.
Mr. Roosjen loste zijn schot, omdat hij 
weinig geporteerd is voor „volksvoor
lichting van overheidswege”, (geen 
praatjes op de brug). Thans kan de 
voorzitter van de N.R.U. kennis nemen 
van de rede van de minister-president. 
Ik vlei mij met de hoop, dat hij thans 
met mij van oordeel is, dat onze com
missie zich geen beter startschot had 
kunnen wensen, daar juist de rede van 
de minister-president veelbelovend van 
inhoud en rijk aan perspectief is.”
De minister-president had een voor
treffelijke schets gegeven van de pro
blematiek, waarbij hij wees op de fun
damentele en omvangrijke wijzigingen 
in de maatschappelijke ontwikkeling se
dert 1945. Over de taak van de commis
sie zei hij o.a.:
j,Wat van uw commissie wordt ge
vraagd — en waar de regering behoefte 
aan heeft — is een maatschappelijke 
herwaardering van het contact van bur
ger en overheid (de centrale overheid 
in casu) en het aangeven van de plaats 
en betekenis daarbij van de voorlich
ting en al datgene wat openheid van 
het bestuur kan bevorderen. De rege
ring vraagt derhalve niet minder van 
u dan een bezinning op de huidige ont
wikkeling van de democratie en het
geen aan democratische ontwikkeling 
in de komende jaren kan worden ver
wacht."

Beleid doorzichtig maken

Van de communicatie tussen bestuur en 
bestuurden moét het beste worden ge
maakt en aan het begrip van overheids
gezag dient een nieuwe betekenis te 
worden gegeven. „De vraag daarbij is 
niet, aldus de premier, hoe de hoe
veelheid informaties te vergroten. Het 
gaat er veel meer om het proces van 
de beleidsvoering doorzichtig te maken, 
de burger inzicht te geven in het hóe 
en waaróm, en daardoor de afstand tus
sen de basis en de top te verkleinen. 
Juist in deze tijd van massificatie en 
vervreemding is dit tegenspel meer dan 
ooit nodig. In de welvaartsstaat waarin 
wij leven, ziet de- overheid zich steeds 
meer belast met het regelen van zaken, 
die het dagelijks leven van de burgers 
onmiddellijk raken, zowel van de oude
re als van de jongere burgers. De ma

kelijk op gespannen voet staan met het 
belang van de andere burger bij een grote mate van discretie van bestuur 
ten aanzien van, hem regarderende fei
ten en zakelijke belangen. De eisen van 
zorgvuldigheid en openheid moeten dan 
tegen elkaar worden afgewogen.”
Verder meent de heer Biesheuvel, zal de 
commissie veel aandacht moeten schen
ken aan de vraag, op welke wijze de 
verstaanbaarheid kan worden vergroot. 
Men behoeft bijv. slechts de Staatscou
rant op te slaan om een indruk te krijgen van de betekenis en de omvang van 
dit probleem.
Zo kan men zich ook de vraag stellen of 
niet i'n alle gevallen de ontwerpers van algemene maatregelen van bestuur en 
van ministeriële verordeningen deze 
vergezeld moeten doen gaan van te pu
bliceren officiële, d.w.z. ook onder de
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Mr. Biesheuvel en premier De Jong (r.) bij installatie.
terie waarover de overheidszorg zich 
uitstrekt, wordt bij de dag ingewikkel
der en de internationale invloed daar
op met de dag meer indringend. Ik kan 
begrijpen, dat vooral de jonge mens 
op de drempel van het leven begrijpen 
wil wat er met hem gaat gebeuren; 
waarheen hij onderweg is. Wij zullen 
hem vertrouwd moeten maken met onze 
plannen, wij zullen hem inspraak moe
ten geven, wij zullen hem erbij moeten 
betrekken.”
De heer Biesheuvel haakte hierop in 
door o.a. te zeggen, dat zijns inziens de 
vraag centraal staat wat de burger no
dig heeft om het beleid waarvan hij 
het object is te begrijpen. Spr. wees er 
op, dat er bij de staatsburger in toene
mende mate behoefte bestaat aan meer 
kennis en inspraak omtrent het staat
kundig gebeuren. De roep om partici
patie is vooral bij de jongere generatie 
algemeen.
De heer Biesheuvel veronderstelde dat de minister-president niet gaarne ter 
vergadering antwoord zou geven op de vraag: „hoe groot precies het aantal 
wetten is, waarmede de burger in zijn 
bestaan wordt geconfronteerd. Desniet
temin geldt als uitgangspunt voor de 
rechtspraak: Ieder wordt geacht de wet te kennen. Ieder weet ook, dat d i t  een 
fictie is. De rechter houdt daarmede dan ook rekening. Wanneer het gaat om 
de openheid van het bestuur ten opzichte van de individuele burgers, wan
neer het letterlijk om h u n  zaak gaat, 
bevinden wij ons onmiddellijk in een 
spanningsveld.
Het verlangen van de ene burger naar 
openheid van het dossier kan gemak

heid. Zij kan haar taak juist beter ver
vullen, wanneer zij de reacties van de 
openbare mening kent. Het probleem 
schuilt veel meer bij de overheid; voor 
de bestuursdienst is openheid een moei
lijke zaak.
„Vroeger werd het krachtenspel van 
staat en maatschappij beheerst door de 
regering en Staten-Generaal. Door de 
groeiende omvang van het bestuur, door 
delegatie en derhalve uitbreiding van 
bevoegdheden, door de afwisseling van 
de ministers is de invloed van het amb
tenarenapparaat zeer groot. Men moet 
minister geweest zijn om te weten, hoe
veel er op de departementen in naam 
van de minister gebeurt, zonder dat de 
man — hoe excellent hij ook is — er 
iets van weet. Niet onbelangrijke agen
dapunten van de ministerraad zijn 
vaak een wekelijks terugkerende ver
rassing voor hem., als hij donderdags 
de ministerraadagenda — boekdelen dik 
■— openslaat om vrijdags niet onvoor
bereid ter vergadering te komen.
Het is duidelijk, dat de macht van het 
apparaat sterk is toegenomen. Deze 
verschuiving van macht doet de vraag 
rijzen, of er ook verschuiving van con
trole en toezicht moet volgen.
De rechterlijke macht houdt de uiterste 
grens in het oog. De ambtelijke moraal 
waakt tegen uitwassen. De ministeriële 
verantwoordelijkheid helpt de parle
mentariërs op weg. Maar is dat alles 
adequaat tegenover toegenomen macht? 
Bewaking van macht is voor een demo
cratie essentieel. Ik weet uit ervaring 
welk een macht ook internationale 
ambtenaren, zoals in de E.E.G. hebben 
op het wel en wee van de Nederlandse 
burger, (landbouwbeleid) om te besef
fen dat hier grote problemen liggen.” 
Ten aanzien van het ambtelijk terrein 
merkte de minister-president o.a. op, 
dat de regering de tijd gekomen acht, 
„in het licht van het grote belang van 
de openheid van het bestuur, u te vra
gen dit veld met nieuwe ogen te be
zien. Zij ziet gaarne, dat u nagaat wel
ke argumenten voor geheimhouding 
steekhoudend zijn en wat in andere ge
vallen kan worden gedaan om niet en
kel met voorlichting de staatstaak te 
dienen, maar de burger ook die infor
maties te verstrekken die hij voor zich 
behoeft en waarover wellicht het rijk 
op grond van. door de belastinggelden 
mogelijk gemaakte activiteiten beschikt. 
De vraag die hierop aansluit is, welk 
standpunt moet ons land innemen te
genover een eventueel juridisch recht 
op openheid. Een recht bij de rechter 
waar te maken? Of enkel een menselijk 
recht? Welke velden worden uitgezon
derd en wie beslist in grensgevallen? 
Hoe worden de gevolgen voor de rijks
dienst opgevangen. Veel is op dit punt 
te leren van wat elders in de wereld is 
beproefd: de Skandinavische landen, de 
Verenigde Staten en West-Duitsland.”

Meer openheid

ministeriële verantwoordelijkheid val
lende toelichtingen op de inhoud en de achtergrond van alle door de regering 
getroffen regelingen”.
De minister-president is van mening, 
dat de commissie een nieuw evenwicht 

"heeft te bepalen tussen de drie vlak
ken, waarop de overheid extern ope
reert:
1. het hoogste staatkundige vlak van 
de regering en de Staten-Generaal;
2. het vlak van de ambtelijke werk
zaamheden;
3. de maatschappij, waarop het werk 
van de regering, Staten-Generaal en 
rijksdiensten gericht is en waarvoor 
communicatie, dialoog en grotere open
heid van wezenlijk belang zijn.
„In hoeverre moet de regering bij de 
voorlichting van de bevolking zich be
perken, gelet op de taak van de geko
zenen des volks, zo vroeg de minister
president zich af. Het is duidelijk, dat 
de regering niet over het parlement 
heen mag trachten haar beleid bij de 
bevolking aanvaard te krijgen. Aan de 
parlementaire verantwoordelijkheid 
mag uiteraard niet worden getornd. An
derzijds rijst de vraag: Wanneer mag 
worden aangenomen, dat een publika- 
tie ieder, ook de Kamerleden heeft be
reikt? In welke gevallen moet eerst het 
parlement of een Kamercommissie wor
den ingelicht?”

Macht ambtelijk apparaat
De Staten-Generaal vormen naar de 
mening van de heer Biesheuvel geen 
hinderpaal op weg naar verdere open

De heer Biesheuvel wees er op, dat het 
ambtelijk apparaat van nature afgeslo
ten is door een ondoordringbare muur 
van geheimhouding. De regel „alles is 
geheim tot door het bevoegde gezag tot 
openbaarmaking wordt besloten” is de 
ambtenaar vanaf de dag dat hij het 
departement betreedt ingescherpt. 
„Toch valt op te merken, dat de mate 
van openheid verschilt van departe
ment tot departement, van minister tot 
minister. Er zijn adviescolleges die in 
het openbaar adviezen opstellen. An
dere rapporten blijven jaren lang ach
ter slot en grendel. Voor de burger en 
de journalist is het vaak ondoenlijk te 
weten, wat vertrouwelijk is en wat 
openbaar. Symptomatisch voor dit ver
schijnsel is, bijv. dat het Koninklijk 
Besluit inzake de vertrouwelijkheid en 
het geheime karakter van overheids
stukken 'zelf zo lang geheim is geble
ven.”
Het is duidelijk, dat deze commissie moet rapporteren en adviseren betref
fende zeer belangrijke zaken. De be
doeling is, dat er binnen een jaar een 
rapport zal verschijnen.De heer Biesheuvel hoopt, dat de corii- 
missie daaraan kan voldoen. Hij voegde 
er aan toe „Ik verbind daaraan de wens, dat ons rapport straks op de kortste ter
mijn voor publikatie zal worden vrijgegeven. De aard van het onderwerp leent 
zich daar alleszins voor, lijkt mij”. Deze wens zal wel in vervulling gaan. 
Het gaat per slot van rekening niet 
om subsidie aan kerkgenootschappen en 
het rapport behoeft niet aan minister Witteveen te worden uitgebracht. 
tVij zijn benieuwd naar de resultaten, 
welke het werk van deze commissie op zullen leveren. C.
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IN de vergadering van donderdag 
20 juni j.1. nam de agglomera- 
tieraad van het Samenwer

kingsorgaan Agglomeratie Eind
hoven een belangrijk besluit.
Met algemene instemming werd 
besloten de „structuurschets agglo
meratie Eindhoven” te aanvaar
den en deze aan te bieden aan de 
besturen van de tien gemeenten, 
welke in deze agglomeratie samen
werken.
Verder werd deze gemeentebestu
ren aanbevolen met deze struc
tuurschets rekening te houden bij 
hun beslissingen over de eigen ste- 
debouwkundige ontwikkeling.
Als centraal punt is hier het be
leid inzake de ruimtelijke ordening 
van de agglomeratie aan de orde. 
In de agglomeratie Eindhoven is 
de planologische en de sociaal-eco- 
nomische ontwikkeling zodanig ge
weest dat deze heeft geleid tot het 
instellen van een Samenwerkings
orgaan, welk in 1965 met haar 
werkzaamheden kon beginnen.

Ontstaan samenwerking
In 1963 achtten vertegenwoordigers 
van de tien gemeenten in de agglome
ratie Eindhoven het noodzakelijk dat 
een „bestuurscommissie stadsgewest 
Eindhoven” werd ingesteld om advies 
uit te brengen over samenwerking op 
korte termijn. Deze adviescommissie 
concludeerde op basis van studierap- 
porten, dat de agglomeratie Eindhoven 
een zich dynamisch ontwikkelende so- 
ciaal-economische eenheid was en- dat 
de verdere ontwikkeling van dit gebied 
alleen doeltreffend kon zijn, wanneer 
dit gebeurde vanuit één visie.
Hier werd dus unaniem de noodzaak 
naar voren gebracht dat de ruimtelijke 
ordening, welke zozeer bepalend is 
voor het welzijn van de bevolking, een 
gemeenschappelijk probleem is, dat 
niet door de gemeenten afzonderlijk 
kan worden opgelost; zeker niet wan
neer de onderlinge samenhang zo 
sterk is dat het duidelijk is dat de toe
komst van de bevolking alleen maar 
gebaat kan zijn bij een gecoördineerd 
beleid. Bovengenoemde bestuurscom
missie kwam ook tot de conclusie dat 
vérgaande integratie van het bestuur 
in de agglomeratie een dwingende eis 
was.
Dit is dus een krachtig pleidooi voor 
bestuurlijke samenwerking binnen de 
agglomeratie. Nog steeds is de be
stuursvorm van stedelijke agglomera
ties in ons land een heet hangijzer: De 
vraag wordt veelal gesteld: Is samen
voeging van bestaande gemeenten tot 
grotere bestuurlijke eenheden nood
zakelijk? Of moet, met continuering 
van de bestaande gemeenten, langs de 
weg van samenwerking een nieuwe 
bestuursvorm — een agglomeratiebe- 
stuur — worden gevormd, uitgerust 
met eigen bevoegdheden van voldoen
de niveau?
De agglomeratie Eindhoven heeft dui
delijk voor het laatste gekozen. De on
derlinge verwevenheid en de eigen 
groeikracht van de gemeenten is zoda
nig, dat een grootscheepse annexatie 
van gemeenten hier niet de oplossing 
is, maar dat wel de gemeenschappe
lijke inspanning voor eep integratie 
van bestuurskracht uitkomst kan bie

den voor de toekomst.
Hier ligt dus duidelijk een taak voor 
alle betroken gemeentebésturen. 
Eveneens is duidelijk dat zulk een vol
ledige bestuursintegratie niet direct is 
te realiseren, omdat de instelling van 
een nieuwe bestuursvorm de mede
werking van het Kijk vereist in de 
vorm van een wet voor de Eindhoven- 
se agglomeratie, hetgeen veel ' tijd 
vergt.
De bovengenoemde bestuurscommissie 
achtte dan ook een directe aanpak van 
de samenwerking op het gebied van de 
ruimtelijke ordening van zo groot be
lang dat niet op de totstandkoming 
van een speciale wet voor de nieuwe 
bestuursvorm kon worden gewacht. De 
stedebouwkundige planning van de af
zonderlijke gemeenten was onvoldoen
de op elkaar afgestemd en maakte dus 
op korte termijn het nemen van maat
regelen van bovengemeentelijke aard, 
noodzakelijk. Daarom werd besloten 
tot instelling van een gemeenschap
pelijke regeling voor de tien agglome
ratiegemeenten, zoals de wet gemeen
schappelijke regeling daartoe de mo
gelijkheid biedt.
In november 1964 werd door de tien 
gemeenteraden de voorgestelde rege
ling „Samenwerkingsorgaan Agglome
ratie Eindhoven” aanvaard en in be
gin 1965 werd met de werkzaamheden 
van het nieuwe bestuursorgaan een 
begin gemaakt .

Bestuur
In het kort komt bovengenoemde re
geling hierop neer dat het bestuur ge
vormd door:
a. de agglomeratie, bestaande uit 50 
leden, respectievelijk dé burgemeesters 
van de tien gemeenten, 13 leden van 
de raad van Eindhoven en 3 leden van 
de andere gemeenteraden. De huidige 
politieke samenstelling van de agglo- 
meratieraad is als volgt: de K.V.P. — 
als grootste fractie — de P.v.d.A., 
V.V.D., de Protestans-christelijke groe
pering (A.R.P. en C.H.U.) met 2 le
den, een groep van landelijk niet ge
bonden groeperingen en de B.P.
De agglomeratieraad komt dus recht
streeks voort uit de plaatselijke bestu
ren. Volgens de doelstelling van het 
Samenwerkingsorgaan zal de agglome- 
ratieraad vooral de beslissingen over 
de ruimtelijke ordening moeten nemen 
en verder het forum zijn, waarin de

discussies over de bestuurlijke één
wording plaats vinden, b. het dagelijks bestuur, bestaande uit 
7 leden, t.w. de voorzitter en 6 leden, 
waarvan minstens twee uit Eindhoven. 
De voorzitter, benoemd door, Gedepu
teerde Staten, is thans ir. H. Witte, 
burgemeester van Eindhoven, terwijl 
zich onder de 6 overige bestuursleden, 
schepenen genoemd, drie Eindhovense 
wethouders bevinden.
In deze constructie is er dus een sterke 
binding tussen bet agglomeratiebe- 
stuur en het plaatselijk gemeentebe
stuur gelegd. Bij de realisering van de 
beslissingen over de ruimtelijke orde
ning kan dit van grote betekenis zijn, 
omdat verwacht mag worden dat. de 
besluiten var. de agglomeratieraad door 
de leden daarvan in positieve zin wor
den uitgedragen en verdedigd in de 
gemeentebestuursorganen. Zowel de

bestuursvormen van Rijnmond als van 
de agglomeratie Eindhoven zijn in be
langrijke mate een experiment. Bij het 
zoeken naar bevoegdheden en taken 
van agglomeratiebesturen zullen we 
niet mogen schromen om geheel nieu
we denkbeelden in de praktijk te toet
sen op hun bruikbaarheid.

De bestuurlijke vormgeving moet, 
evenals de vormgeving van het leefge
bied, voortdurend worden aangepast 
aan de te verwachten maatschappelijke ontwikkelingen. Immers, het 
handhaven van een traditionele wijze 
van bestuur in een tijd van snelle aan
passing aan maatschappijveranderingen en in een gebied waar de dyna
miek voelbaar is, kan een remmende 
invloed op die ontwikkeling uitoefe
nen.
Door het dagelijks bestuur van de ag-
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g-lomeratie is aan een werkgroep ge
vraagd om met voorstellen te komen voor de nieuwe bestuursvorm van de 
agglomeratie. De resultaten hiervan 
kunnen op vrij korte termijn worden 
verwacht, waarbij als belangrijke dis
cussiepunten o.m. genoemd kunnen 
worden: de bevoegdheden van het be
stuur en de wijze van verkiezing van 
de leden van de raad.
Van bélang is ook dat de bevolking 
over deze gedachten mee kan den
ken en praten. Door het bestuur wordt 
daarom veel aandacht besteed aan 
voorlichting, o.m. door het uitgeven 
van een klein periodiek: „tien voor 
tien” . Maar vanzelfsprekend zullen in 
de eerste plaats de resultaten van het 
agglomeratiebestuur de toetssteen zijn, 
waarmee de bevolking het nieuwe be
stuur naar waarde meet.

Structuurschets agglomeratie 
Eindhoven
Deze schets is een van de resultaten 
van het nieuwe bestuur. Het bevat de

Ir. J. C. H. Drost is adjunct- directeur van de Dienst Ruimtelijke Ordening en Verkeer van de gemeente Eindhoven. Hij maakt deel uit van de werkgroep van stedebouwkundigen en verkeers- adviseurs van het agglomeratiebestuur. De heer Drost is bestuurslid van de A.R. kiesvereniging in Eindhoven.

hoofdlijnen voor de stedebouwkundi- 
ge ontwikkeling van het gebied van de 
agglomeratie. Het plan is opgesteld 
door de Dienst voor Onderzoek en 
Stedebouw en een werkgroep van ste- 
debouwkundige- en verkeersadviseurs. 
De schets is een inleiding voor het ste- 
debouwkundig ontwikkelingsprogram
ma, dat volgens de regeling van het 
Samenwerkingsorgaan (art. 26) moet 
worden opgesteld en vastgesteld en 
waaraan dan de gemeentebesturen zijn 
gebonden.

Dynamiek
Het is vooral de stuwkracht van de 
Eindhovehse industrieën, met als be
langrijkste de N.V. Philips en D.A.F., 
die eerst 'in Eindhoven zelf en daarna 
de gehele agglomeratie een dynami
sche ontwikkeling hebben gegeven. 
Vanaf het begin van deze eeuw nam de 
bevolking van de tien agglomeratiege
meenten toe van ca. 20.000 tot thans 
ca. 325.000 inwoners, waarvan er
185.000 in Eindhoven wonen. In de pe
riode vanaf 1920, dat de bevolking van 
ons land bijna verdubbelde, nam hier 
de bevolking toe met het viervoudige 
(zie grafiek).
Deze dynamiek is kenmerkend voor 
het Eindhovense gebied. De groei van 
de werkgelegenheid naar een concen
tratie van thans ca. 100.000 personen in 
de Eindhovense gebieden, is zo snel ge
gaan dat een omvangrijke pendel van 
werknemers over te grote afstanden is 
ontstaan, een verschijnsel met veel be
zwaren op maatschappelijk, econo
misch en verkeersgebied.
Voor het gehele gebied van zuid-oost 
Brabant, speciaal de Kempen, en aan
grenzende delen van Limburg en 
noord-België is Eindhoven e.o; tot een 
belangrijk verzorgend centrum uitge
groeid. Een modern koopcentrum met 
nieuwe warenhuizen een cultureel cen

trum (schouwburgen en museum), on
derwijsvoorzieningen (o.a. Technische 
Hogeschool) en handelsinstellingen 
maken Eindhoven steeds meer tot het 
belangrijkste stedelijk centrum voor 
geheel zuid-Nederland en tot een kern 
van hoog niveau in het Benelux-mid- 
dengebied.

Door het Rijk is ook de betekenis van 
een sterke stedelijke kern voor het 
zuiden ingezien. In de bekende twee
de nota over de ruimtelijke ordening 
in Nederland is Eindhoven aangewezen 
als een zogenaamde D-kern, wat bete
kent dat door de Regering gedacht 
wordt om in het zuiden Eindhoven te 
laten ontwikkelen naar een stad van 
het hoogste verzorgingsniveau met een 
sterk stedelijk milieu. Een goede dis
tributie van de schaarse en waarde- 
volle ruimte van ons land vereist in 
sterke mate een concentratie van be
volking in steden.

Voor de agglomeratie Eindhoven is op 
deze wijze een taak toebedeeld, af ge
stemd op het landsbeleid voor de ruim
telijke ordening. Door het agglomera
tiebestuur is dit beleid bij de struc
tuurschets dan ook als uitgangspunt 
aangehouden.

Verwacht wordt volgens de structuur
schets dat de industriële groei van het 
Eindhovense gebied zich zal voortzet
ten maar dat vooral de dienstensector 
— maatschappelijke, economische en 
verkeersberoepen — in sterke mate 
aan de ontwikkeling zullen bijdragen. 
Berekend is dat de bevolking van de 
agglomeratie' in 1980 ca. 400.000 en 
omstreeks 2000 een inwonertal van ca.
500.000 zal bereiken. Hierbij is voors
hands rekening gehouden met een af
name van het geboorteoverschot.

Structuurschets

Bij het ontwerpen van deze schets is 
zeer bewust gestreefd naar een sterke 
stedelijke concentratie van wonen en 
werken. De huidige situatie is er één 
van te grote verspreiding van bebou
wing (zie kaartje agglomeratie). 
Voortzetting van deze wijze van stads
uitbreiding leidt bij een dynamische 
groei tot versnippering van bou'wter- 
rein en vooral ook van kostbare re
creatiegebieden, waa'raan de agglome
ratie en omgeving zo rijk is.
De verantwoordelijkheid voor het 
scheppen van een goed leefmilieu voor 
de toekomstige bevolking van 500.000 
en meer moet hier leiden tot meer 
stedelijke concentratie.
In de structuurschets is aan deze con
centratie gestalte gegeven door het 
projectereri van een ruit van autosnel
wegen, met een maat van ongeveer 10 
bij 11 km (zie kaartjes). Op deze wijze 
komt de agglomeratie Eindhoven zeer 
gunstig te liggen op het kruispunt van 
internationale verkeerswegen, tussen 
enerzijds de randstad Holland en zuid- 
Limburg met het Luikse gebied en an
derzijds de Belgische stedenconcentra
tie Brussel-Antwerpen en het Ruhr- 
gebied. De uitvoering van deze E- 
wegen (E3 en E9) is volop in gang, zij 
het dat dit nog te veel in verschillende 
jaren moet gebeuren.

Interne structuur
Binnen de ruit van hoofdverkeerswe
gen liggen de stedelijke woon- en 
werkgebieden. Hier zijn de stedebouw- 
kundige plannen van de gemeente 
Eindhoven, Geldrop, Nunen e.a. zoda
nig geïntegreerd in een nieuw model 
van grote schaal, dat het mogelijk 
wordt een stedelijke kern van ca.
450.000 inwoners te creëren, met Veld
hoven mee tot een inwonerstal van 
globaal 500.000 (zie kaart structuur
schets). Mooie natuurgebieden als

tractieve punten voor de dagrecreatie. 
Als karakteristiek van Eindhoven zal 
blijven gelden: de stad in het groen. - 
Naast woongebieden zijn ca. 800 ha. 
industrieterreinen, verspreid in de ag
glomeratie, geprojecteerd, eveneens 
terreinen voor grote regionale voorzie
ningen op gebied van onderwijs, re
search, volksgezondheid, sport e.d.
Een intern wegenstelsel, wetenschap
pelijk doorgerekend, is nodig om voor
al het woon-werkverkeer in goede ba
nen te leiden. Aan het openbare ver
voer zal in verband met de snelle toe

beekdalen en bossen worden als park- 
gebiedem in het stedelijk milieu opge
nomen. De gemeente Nuenen e.a. nu nog 
voornamelijk een landelijk gebied, zal 
binnen de ruit van hoofdwegen uit
groeien tot een stadsdeel met ca. 75.000 
inwoners en grote werkgebieden.

De gemeenten buiten de wegenruit 
krijgen een ontwikkeling, welke afge
stemd is op hun mogelijkheden binnen 
het gehele stadsgewest. Kernen als 
yalkenswaard en Best, die reeds een 
belangrijke eigen groeikracht bezitten 
zuilen zich tot voorstedelijke kernen 
ontwikkelen, terwijl de overige kleine
re gemeenten een aan hun ligging in 
mooie natuurgebieden aangepaste uit
breiding verkrijgen, waarbij vooral de 
nadruk komt te liggen op een open en 
individuele bebouwing.
In totaal zullen in de agglomeratie nog 
ruim 100.000 woningen kunnen woi-den 
gebouwd thans zijn er ongeveer 85.000 
woningen aanwezig voor een zeer 
groot gedeelte na de oorlog gebouwd, 
waarbij de eengezinswoning over
heerst.
Ook in de nieuwe woonwijken zal een 
hoog percentage laagbouww^oningen 
worden gerealiseerd.
In de zóne rondom de ruit van hoofd
wegen en aansluitend aan de „voorste
den” komen in de natuurgebieden at

name van het aantal auto’s en de groei 
van de bevolking grote aandacht wor
den besteed. Ook een uitbreiding van 
de burgerluchthaven „Welschap” , ver
breding van het Wilhelminakanaal en 
wellicht een spoorlijn naar Antwerpen 
worden noodzakelijk geacht.
Bij de behandeling van deze structuur
schets in de agglomeratieraad —in zijn 
soort de eerste in om  land — is wel 
duidelijk gebleken dat overleg met 
aangrenzende gebieden als van Hel
mond en de Kempen zonder meer 
noodzakelijk is omdat de ontwikkeling 
van de Eindhovense agglomeratie ver
der reikt dan het eigen territoir. Het 
ligt daarom in de bedoeling om ook 
Gedeputeerde Staten deze schets aan 
te bieden met het verzoek bij hun ste- 
debouwkundig beleid inzake de ge
meenten in en buiten de agglomeratie, 
met deze structuurschets rekening te 
houden.

Maar eerst zullen thans de gemeente
besturen zich moeten uitspieken en 
daarmee zal deze schets een test-case 
worden voor de samenwerking van de 
10 gemeenten. De wil tot samenwer
king is aanwezig en is ook reeds dui
delijk aangetoond: Voorop dient te 
staan het welzijn van de gehele bevol
king. Hieraan moet èn ruimtelijke or
dening èn nieuwe bestuursvorm dienst
baar zijn.
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DE NAVO PARTIJ
EN IN DE
TSJECHOSLOWAKIJE ETHER

★  ^ ★ isolem ent

• Vervolg van pag. 1

Zowel Rusland als de Verenigde Staten 
bezitten dit vermogen.
Daarom is het beginnen van een nuc
leaire aanval volgens hem een zinloze 
zaak evenals een verdere nucleaire be
wapeningswedloop. Een dergelijke 
wedloop zou niet meer veiligheid ver
schaffen. Vandaar zijn streven om deze 
wedloop bij overeenkomst wederzijds 
te staken.
Röling beroept zich op uitlatingen van 
McNamara om de overmacht van de 
Verenigde Staten op het gebied der 
nucleaire bewapening in het licht te 

. stellen. Hij trekt hieruit echter niet de 
conclusie, die McNamara hieruit heeft 
getrokken, n.1 dat de Verenigde Staten 
aan deze overmacht in feite niets heb
ben, noch in politiek, noch in militair 
opzicht. De overmacht van de Verenig
de Staten op dit punt is dus zonder 
betekenis. Wanneer de weegschaal van 
het aantal raketten over enige jaren 
ten gunste van de Russen zou door^ 
slaan, behoeft dit in de gedachtengang 
van McNamara ook geen reden te zijn 
plotseling de alarmklok te slaan. De 
haviken in het westen zouden hier op 
zichzelf nog geen argument aan kun
nen ontlenen tot een grotere nucleaire 
krachtsinspanning
Het beroep van Röling op de overmacht 
van de Verenigde Staten is dus niet 
relevant. De gevaren die het westen 
-en speciaal West-Europa bedreigen 
worden veroorzaakt door de geringe 
conventionele strijdkrachten

Versterking conventionele 
strijdkrachten ?
Het is algemeen bekend dat de NAVO 
op dit punt' in West-Europa minder 
sterk is dan het oostblok. Wanneer dan 
ook mocht blijken, dat de verhoudin
gen voor het westen op dit punt nog 
ongunstiger zouden zijn geworden, 
moet rïëel de vraag onder ogen wor
den gezien of de NAVO voor het West- 
Europese gebied met de huidige mid
delen nog wel voldoende veiligheid 
kan verschaffen,
De oude NAVO-strategie van de mas
sale nucleaire vergelding is vervangen

door die van de flexible response. Deze 
nieuwe strategie heeft de verdienste 
dat een eventueel militair conflict met 
Rusland niet terstond een grote nucleai
re oorlog betekent en dat er meer 
kans bestaat dat een dergelijk conflict 
door politieke onderhandelingen kan 
woorden, opgelost.

De nieuwe strategie verschaft ook meer 
veiligheid doordat er een grotere oor- 
logvoorkomende werking vanuit gaat. 
Ik vermoed dat Röling uit dien hoofde 
ook de voorkeur zal geven aan de 
nieuwe strategie. Maar één voorwaar
de moet dan wel worden voldaan. Er 
moeten voldoende conventionele strijd
krachten zijn. En die zullen er niet zijn, 
wanneer mocht blijken, dat de balans 
van de conventionele strijdkrachten nog 
meer ten gunste van Rusland is doorge
slagen. Een versterking hiervan ligt in 
dit geval dan ook voor de hand.
Tenzij men de veiligheid van het w es
ten uitsluitend wil baseren op nuc
leaire wapens. Doch dit lijkt onder 
de huidige omstandigheden niet ver
antwoord .

CORRECTIE

In de artikelen. Samenleven van niet
en wel gehandicapten, die mr. F. Boes- 
senkool in ons blad schreef, kwamen 
twee storende fouten voor. In N.G. van 
7 september moet op pag. 8, 3e kolom, 6e 
regel i.p.v. waardering, waardemeter 
worden gelezen. In N.G. van 14 sep
tember, pag. 8, 2e kolom, 3e alinea, 6e 
regel staat medische wetten, dit moet 
medische windselen zijn.

Donderdag 19 september had H e nk  
Weststrate voor de radio een vraag
gesprek met de heer G. A. Kieft, 
lid van  de Tweede K a m e r  voor de 
A.R. Partij over Troonrede en M i l
joenennota.
H ieronder volgen vraag en ant
w oord uit dit vraaggesprek. De  
complete tekst is verkrijgbaar bij 
A.R. Partijbureau, Dr. K u yp e r-  
straat 3, D en  Haag.

Vraag: Een andere vraag meneer Kieft. 
U hebt nogal aangedrongen indertijd op 
belastingverlaging voor de minstdraag- 
krachtigen. Nu is er een belastingver
laging aangekondigd, die zal gelden 
voor de inkomens beneden de ƒ 27.000,—. 
Vindt u dat deze verlaging ver genoeg 
gaat?

K i e f t :  'Ik ben in elk geval blij, dat 
deze belastingverlaging er is. Die vol
doet ook aan onze verlangens, die we 
enkele maanden geleden bij de behan
deling van de nieuwe wet op de om
zetbelasting hebben uitgesproken, want 
het gaat er ons om, dat tengevolge van 
die eventuele prijsstijging van die om
zetbelasting, met name degenen die het 
minstdraagkrachtig zijn een beetje 
soelaas krijgen voor deze prijsstijging. 
Ik kan daar wel een bepaald voorbeeld 
van noemen. Neem nu eens iemand, die 
een inkomen heeft van ongeveer f  150,— 
in de week en dat die man getrouwd is 
en twee kinderen heeft, dan betaalt hij 
ongeveer f  370,—■ per jaar vandaag aan 
de dag.

Wanneer de belastingverlaging met in
gang van 1 januari 1969 doorgaat, zoals 
het kabinet die heeft voorgesteld, dan 
moet deze zelfde weekloner een bedrag 
van ƒ 287,— betalen. Dat is ongeveer 
een verschil van ƒ 100,— in de belas
ting.

Iemand die ƒ 200,— in de week verdient, 
moet nu ±  ƒ 811,— per jaar betalen. 
Wanneer de belastingverlaging door
gaat, betaalt die man straks f  698,—. 
Dus ook weer ruim ƒ 100,— minder. 
Een belangrijke zaak is — en dat is het 
punt waarvoor wij ons toen ook erg 
warm hebben gemaakt — dat degenen 
die alleen maar A.O.W. en anders eigen
lijk geen inkomen hebben om van te 
leven, voortaan geen belasting meer 
zullen betalen. Wanneer iemand naast

De heer Vondeling is terug in de poli
tiek. Voor hem zelf èn voor de politiek 
is dat een gelukwens waard.
Zijn start was een interview voor de 
VARA. En wat hij heeft gezegd, was 
boven alles duidelijk.

'Het boekje Tien over Rood vond hij 
kortweg gezegd een prul. Veel belang- 
rijker was zijn verklaring over een 
eventuele samenwerking met de K.V.P. in één kabinet.
Voor honderd procent uitgesloten, wat 
de K.V.P. onder leiding van Schmelzer 
en Aalberse betreft. Wij menen ons te 
herinneren, dat de heer Aalberse sedert 
enige maanden geen voorzlttei van de
K.V.P. meer is. Wat de heer Schmelzer 
betreft, het lijkt niet waarschijnlijk, dat 
de K.V.P.-fractie in de Tweede Kamer de heer Schmelzer als fractie-voorzitter 
zal afdanken, om de heer Vondeling te gerieven.
En dan is de conclusie duidelijk. In 
1967 deelde de fractie van de P.v.d.A. 
aan de informateur dr. Zijlstra mee, dat 
geen gesprek mogelijk was, zolang niet 
vaststond, dat de V.V.D. buiten de deur 
was gezet.
Bij een volgende kabinetsformatie zal aan zulk een verklaring enige uitbrei
ding worden gegeven: zolang niet vast
staat, dat öe V.V.D. èn de K.V.P. buiten 
moeten staan.
Het aardigst zou het zijn, als zo’n verklaring werd bezorgd bij — de heer Schmelzer, gesteld dat die informateur 
of formateur zou zijn.

de A.O.W. of A.W.W. nog wat eigen 
inkomsten heeft, dan krijgt hij, mis
schien mag ik het wel zo zeggen, een 
extra vrijstelling van ƒ 600,— op zijn 
inkomen. Ik ben met deze gang van 
zaken wel tevreden. Temeer ook, omdat 
die verhoging van de belastingvrije 
voet, dus dat betekent in wezen een be
lastingverlaging, niet over de gehele 
linie doorgaat. Dus niet tot inkomens 
van 100 of 200.00 gulden, maar deze be
lastingverlaging wordt gekapt bij 
f  27.000,—. Dan heb je het voordeel, 
aan de ene kant dat er iets meer gedaan 
kan worden aan de minstdraagkrachti- 
gen en aan de andere kant — omdat aan 
degenen die hogere inkomens hebben 
dit soelaas niet wordt geboden — dat er 
een extra bedrag vrij komt om te ge
bruiken ten behoeve van de werkloos
heidsbestrijding.

N.V. Rederijen 
Haringhandel
I M P O R T - E X P O R T

N. ParlevÜet Jr.
K A T W I J K A A N Z E E

Postbus 15 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

llilülllllllllüüll

GELDERLAND

Firma B. D. Brüggemann

STUCADOORSBEDRIJF
STATIONSSTRAAT 19 - APELDOORN 

Telefoon 17353 en 21401
Aannemersbedrijf 
G. Mulder Pzn. n.v.

NIEUW BOUW  - VERBOUW  
SLOOPWERKEN

APELDOORN - Brinklaan 200 - 200 a - Tel, 11928

IJitgebalanceerde verzekeringspakketten
met jaarlijkse controle voor privé en zaken

Assurantiemakelaar L. van den BEUKEL  
Bemiddeling
bij in- en verkoop van onroerend goed:
Makelaar L. van den BEUKEL

Laan van Avegoor 8 - Ellecom - Telefoon 4790 (08330)

Voor Bontmantels naar de Bontspecialist

M ODEHUIH U IS /  /

W A G E N I N G E N

CONVECTOREN
voor KOLEN, OLIE' en GAS 
zowel voor WOONKAMERS als 
voor KANTOREN. ZALEN etc.
Bergstraat 38 - Telefoon 08370 . 2765 - WAGENINGEN

FIRMA  
T. VIETS

MAGAZIJN „HET ANKER
HOOFDSTRAAT 94-96 - VEENENDAAL

ZEER VOORDELIGE AANBIEDING IN 
TERLENKA VALLEN EN GORDIJNEN

SPECIALITEIT IN NYLONKOUSEN

KOOP BIJ ONZE ADVERTEERDERS

Radio K. B. Wciltiar Televisie
Landelijk erkend installateur 
Elektrische apparaten - Verlichting

MAANDEREIND 19 - EDE - TELEFOON 8373

N.V AANNEMINGSBEDRIJF 
v/h W. NIEBOER EN ZOON

AANNEMERSBEDRIJF 
van BURGERLIJKEen UTILITEITSBOUW
GORTSTPAAT 29, VEENENDAAL, TEL. 08385 - 12720

N U T S S P A A R B A N K
voor solide beheer van uw spaargelden 

RENTEVERGOEDING tot 5"/o

V E E N E N D A A L
KERKEWIJK 6 TELEFOON 2198
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D E  V E R N IE U W IN G  V A N  D E  S T R U C r U R E N  V A N  D E  

N A T I O N A L E  M A A T S C H A P P IJ E N  IN  H E T  

P E R S P E C T IE F  V A N  E E N  

G E ÏN T E G R E E R D  E N  M O D E R N  E U R O P A

CONGRES 
VAN DE
EUROPESE UNIE 
VAN CHRISTEN
DEMOCRATEN
DOOR DR. W. DE KWAADSTENIET

V.l.n.r. dr. W. de Kwaadsteniet, dr. A. Veerman en mr. W. C. D. Hoogendijk

JgN de plenaire slotzitting van het 
achttiende congres van de Eu

ropese Unie van Christen-Demo- 
craten (E.U.C.D.) is de volgende 
motie van de Nederlandse delega
tie aanvaard:
„Het achttiende congres van de
E.U.C.D. besluit, tezamen met de
U.I.J.D.C. (de Internationale Unie 
van Jonge Christen-Democraten), 
werkgroepen in te stellen, die, van
uit de christelijke inspiratie, een 
prioriteitenprogramma zullen
moeten opstellen, dat voorgelegd 
zal worden aan het negentiende 
congres van-de E.U.C.D., en dat 
tenminste moet omvatten een ge
meenschappelijke visie op de vol
gende terreinen:

a. de taak en de plaats van de 
christen-democratische partijen in 
Europa;

b. de interne structuur van deze 
partijen, met name ten aanzien van 
de participatie van haar leden;

c. de verhouding tussen West- en 
Oost-Europa (waaronder onder 
meer het probleem van het gedeel
de Duitsland);

d. de mogelijkheden tot ontwa
pening, met name de nucleaire;

e. de verhouding van Europa tot 
de ontwikkelingslanden;

f. de ondernemingsstructuur,

V.l.n.r. dr. C. Boertien en drs. A. D. VV. Tilanus.

met name met betrekking tot de 
poslitie van werknemer;

g. een rechtvaardiger inkomens- 
en vermogensverdeling.”

De motie werd ingediend in de politieke 
commissie van het congres door de Ne
derlandse delegatie, bij monde van dr. 
C. Boertien (A.R.P., lid van de Tweede 
Kamer, lid van het Europese Parle
ment). De motie werd mede gesteund 
door de delegaties van België, Luxem
burg, Oostenrijk en Malta. In de ple
naire slotzitting werd de motie op voor
stel van de voorzitter van de E.U.C.D., 
de Italiaan Mariano Rumor bij accla
matie aangenomen.

Fundam entele bezinning
In de politieke commissie had. de heer 
Boertien er op gewezen, dat er op het 
congres over de institutionele aspecten 
van het congresthema veel overeen
stemming bestond. „Ieder van ons is het 
met de ander wel eens over de wense
lijkheid om de bevoegdheden van de 
Europese Commissie, van het Europese 
Parlement e.d. uit te breiden”.
Maar — en vandaar de Nederlandse 
interventie — het congresthema ging in 
feite veel verder dan die uitsluitend 
institutionele vraagstukken. Er is alle 
reden tot een meer fundamentele be
zinning juist over de materieel-politieke 
vragen, over de inhoud van een met 
name ook de Europese jeugd inspireren
de politiek. Het gaat immers om de 
vraag hoe wij in en met de politiek 
een betere samenleving maken.
Met het oog hierop was een zeer tref

fende zin — gezegd op dit congres —: 
de jeugd van Europa zoekt niet de 
middelen, maar de redenen van het be
staan. Een zin, waarover wij moeten 
nadenken en dié wij niet mogen ver
geten.
Het achttiende congres van de Europese 
Unie van Christen-Democraten werd 
van 12—15 september jl. in Venetië 
(Lido) gehouden. Tegelijk vergaderde in 
Venetië de christen-democratische frac
tie uit het Europese Parlement.
De fractieleden bezochten voor een deel 
eveneens het partijcongres. Zo waren 
ook aanwezig de heren drs. J. Boersma 
en dr. C. Boertien (beide A.R.P., Tweede 
Kamerlid en lid van het Europese Par
lement) en de heren mr. T. Brouwer, 
C. J. van der Ploeg, ir. C. E. P. M. 
Raedts, dr. W. J. Schuijt en drs. Th. E. 
Westerterp (K.V.P. Kamerleden en le
den van het Europese Parlement). De 
Nederland.se delegatie bestond overigens 
uit dl'. A. Veerman, dr. W. de Kwaad
steniet, mr, W. C. D, Hoogendijk (A.R, 
P.); drs. A. D. W. Tilanus, prof. dr. G. C. 
van Niftrik, dr. H. A. Schuring (C.H.U.); 
mr. P. J. M. Aalberse, mr. A. P. J. M. M. 
van der Stee, C. F. Kleisterlee, H. G. 
Cloudt (K.V.P.).
De delegatie was uiteraard verspreid 
over de vier congrescommissies, welke 
de verschillende aspecten van het alge
mene thema nader bespraken, te wetën 
de politieke, de administratieve, de cul
turele en de economische structuren. 
Het is onmogelijk om in het bestek van 
een artikel het werk van het congres 
voldoende recht te doen. Derhalve vol
staan wij met enkele opmerkingen en 
een weergave van de eindresolutie van 
het congres.

Inbreng Nederlandse delegatie
De strekking van de inbreng van de 
Nederlandse delegatie in de politieke 
commissie komt naar wij menen vol
doende tot uitdrukking in de weerge
geven motie-Boertien. De heer Van der 
Stee pleitte in deze commissie eveneens 
voor een voortzetting van de pogingen 
tot toenadering van de beide Europa’s. 
Openheid van het beleid is gewenst. 
Juist als christenen zullen we te kort 
doen aan de jeugd en de naar meer 
vrijheid snakkende volkeren in de Oost- 
Europese landen, wanneer wij geen po
gingen zouden blijven ondernemen om 
de frustrerende en verlammende invloe
den van de blokvorming te doorbreken. 
,,Wat in Tsjecho-Slowakije is gebeurd, 
is een uitdaging juist aan de christen
democratie, om met onverminderde 
kracht en met een grotere politieke sa
menhang van het Westen, te blijven 
volharden in de toenadering van de 
beide Europa’s, aldus deze woordvoer
der. Een tweede vorm van openheid — 
zo beklemtoonde de heer Van der Stee 
hetgeen de motie-Boertien formuleer
de — is die van Europa ten aanzien van 
de ontwikkelingslanden. Europa kan en 
zal een actieve en ook een inventieve 
rol moeten spelen om te helpen bevor
deren, dat een omvorming tot stand 
komt van de economische en handels
structuren, zodat daarin een plaats kan 
worden ingeruimd voor de ontwikke
lingslanden,

In de economische commissie, waarvan 
de Nederlander M'esterterp voorzitter 
was, pleitte de heer Boersma er voor, 
dat de christen-democraten zich niet 
eenzijdig achter de belangen van de 
ondernemers zouden moeten plaatsen. 
Het aan het congres voorgelegde werk
document van de Italiaanse rapporteur 
professor Guiseppe Petrilli was wat dat

betreft bepaald te eenzijdig. De heer 
Boersma verzette zich tegen de naar 
voren gebrachte opvatting, dat er in de 
onderneming een w’ezenlijke tegenstel
ling zou. bestaan tussen de kapitaalver
schaffers en bedrijfsleiding enerzijds en 
de vakbeweging anderzijds. Er moet ge
streefd worden naar een synthese van 
de onderscheiden belangen vanwege 
het belang voor allen van de continuï
teit van de onderneming.

Li de culturele comr>',..,sie luerKtc de 
heer Schuijt o.m. op, dat in de nationale 
maatschappijstructuren nog heel wat 
resten van een kapitalistisch feodalisme 
moeten worden opgeruimd. Er moet ook 
een oplossing worden gevonden voor de 
tegenstelling tussen de noodzaak van 
rechtvaardigheid in de samenleving en 
de praktijk van het persoonlijk winst- 
be j a g.

Eindresolutie
Uit de eindresolutie van het congres nu 
enkele grepen. Ten aanzien van de tra
gische gebeurtenissen in Tsjechoslowa- 
kije geven de christen-democratische. 
partijen uitdrukking aan hun solidari
teit met het Tsjechoslowaakse volk en 
veroordelen zij de Sovjet-agressie tegen 
een natie waarvan de enige schuld hier
in bestaat, dat zij haar lot in eigen han
den wil blijven houden. De eenheid van 
Europa is de voorwaarde voor zijn auto
nomie, ontwikkeling en veiligheid. De 
christen-democratische partijen spreken 
uit, dat gedurfde inspanningen onont
beerlijk zijn voor het verstevigen van 
het Europese streven, met het doel be
langrijke kansen op vooruitgang te ver
zekeren voor nieuwe generaties, die op 
hun beurt Europa zullen bezielen met 
hun dynamisme en hun edelmoedigheid. 
In een wereld, welke reeds te veel con
flicten kent, zetten de christen-demo-' 
cratische partijen zich in voor het 
scheppen van voorwaarden voor een 
werkelijke vrede. De verwezenlijking 
van een verenigd Europa is fundamen
teel voor een streven naar ontspanning. 
Geweld is niet in staat de conflicten op 
te lossen, waaraan slechts ’ door onder- 
handelingen een eind gemaakt kan wor
den. Er moeten nieuwe initiatieven wor
den genomen om de Verenigde Naties 
meer gezag en grotere doeltreffendheid 
te verlenen, In dit twintigste jaar van 
de proclamatie van de rechten van de 
mens moet ten diepste betreurd worden 
de voortdurende schending van de voor
schriften van dit universele handvest. 
Alle totalitaire regimes worden veroor
deeld, die de vrijheden verstikken. 
Uiting wordt gegeven aan diepgevoelde 
solidariteit met de onderdrukte volken.

De christen-democratische partijen ver
klaren opnieuw, dat een duurzame vre
de alleen op rechtvaardigheid gebouwd 
wordt en dat de oplossing van de pro
blemen van de ontwikkelingslanden 
hiervan onafscheidbaar is. Zij onder
strepen de steeds urgenter wordende 
noodzaak van een organische samen
werking met de landen van Latijns- 
Amerika.

De vooruitgang van Europa vereist o.a. 
rechtstreekse verkiezingen met alge
meen kiesrecht voor het Europese Par
lement, alsmede versterking van zijn 
bevoegdheden. Tevens is nodig uitbrei
ding van de E.E.G. tot de andere demo-

•  V ervolg  op png. 11
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VERTROUWENSADRESSEN VOOR 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

presenteert
europese

„F O R TE X’
herenmode

R IV E L
Fabriek van rijwielen en 
autopeds
S Ü R H U I S T E R V E E N
Telefoon 05124-1545

N.V. eOUWMATERIALENHANDEL

v/h Fa. J. Haitsma
Kanaalweg 14, HARLINGEN. Tel. 05178-3541 (8 lijnen)

AANNEMKRSBEDRIJF  
BETONFABHIEK  

BOUW M AI'ER lALENHANDEL

Alle textielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete 
woninginrichting

Grootzand 14 - 38 - 42, SNEEK . Midstraat 114, JOURE

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandel
Lemmer Nagele 
Lemmer Straatweg 2

- Telefoon 05276 - 2460
- Telefoon 05146 - 1564

b.g.g. 1307
Annex HAARDEN. KACHELS en KOOKAPPARATEN voor KOLEN. OI.IE en GASVER WARMING Deskundige voorlichting - Vakkundige aansluiting
„MIETRA” transporteurs enz. 
„MIEDEMA”-landbouwwagens, enz.

Vraagt /rnbujveno telefonisch, sehrlfteHIk of 
persoonlfik inlichtingen of brengt een bezoek 
aan ons bedrijl

L  S. AAIEDEAAA
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM . FRIESLAND TELEFOON 05173 - 54)

N.V. Aannemingsbedrijf F.G.D.
v /h  GEBR. VISSER

Nieuwbouw en onderhoudswerken 
RONDWEG 17 - DOKKUM  

Tel. 05190 - 3341 - 3342 b.g.g. 2534

HOTEL KROON"
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468
LJw adres voor recepties en partijen.

Niet alleen voeding. . .  doch ook een lekkernij

T U R K S T R A  beschuit
Eerlijk . . .  Overheerlijk !

DOUMA'S IJZERHANDEL n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK 
Telefoon 05150 - 4444

Staaf-, band- en plaatijzer - T-en ü - balken - Betonijzer
GEREEDSCHAPPEN EN MACHINES 
VOOR METAALBEWERKING

OFFSETDRUKKERIl 
FLACH N.V.

affiches
showcards
verpakkingen

L E E U W A R D E R W E G  31-35  — S N E E K

Abonneert u op 
Nederlandse Gedachten

HET BEELD 
DER VADEREN

WOORD VAN AFSCHEID
Met ingang van 1 oktober 1918, nu een halve eeuw ge
leden, kreeg Den Haag een nieuwe burgemeester. Het 
sprak toen nog vanzelf, dat het een liberale burge
meester werd. De regering benoemde mr. Patijn, bur
gemeester van Leeuwarden. Toen deze burgemeester 
afscheid nam van de Leeuwarder raad, sprak de heer 
S, Dijstra als a.r. raadslid de burgemeester toe.
Hij zeide, na enige algemene inleidende woorden:
„En juiste omschrijving te geven van de toaarde, wel
ke uw burgemeesterschap voor deze stad heeft gehad, 
vermag ik niet. Alleen het oordeel van die personen 
mag naar voren gebracht worden, die bevoegd zijn 
een oordeel uit te spreken. Ik zal alleen enkele in
drukken weergeven, die uw eigenlijk voorzitterschap 
en uw algemene beleid betreffen. Steeds heeft mij be
koord de zakelijke manier, waarop door u aan de orde 
zijnde vraagstukken werden behandeld. Dat gij daar
bij het terrein volkomen kondet beheersen, is onbe
twistbaar. De waarde, die daaraan,-, vooral in deze 
tijd van beroeringen, moet ivorden toegekend, mag 
niemand onderschatten. Dat gij er steeds naar ge
streefd hebt, de belangen dezer stad naar uw beste 
weten te behartigen, geloof ik ook en dat de stad des
wege grote verplichtingen aan u heeft, behoeft niet

nader aangetoond te worden..
Waar ik echter de tolk ben van'hen, die mij naar deze 
plaats hebben afgevaardigd, is mijn waardering niet 
onverdeeld gunstig. Zij die zich rekenen tot het chris
telijk deel der inwoners te behoren, moesten dikwijls 
de welwillendheid en de waardering missen, waarop 
zij recht meenden te hebben en worden daardoor dik
wijls pijnlijk in hunne gevoelens getroffen. Dit is de 
oorzaak geweest, dat u van hunnentwege het ver
trouwen slechts voorwaardelijk kon worden geschon
ken. Dit behoeft voor mij persoonlijk evenwel geen 
beletsel te zijn, u hartelijk geluk te wensen met de 
onderscheiding, die u te beurt viel. Moge het u en uwe 
echtgenote wel gaan in de hofstad en moge het u, on
der Gods zegen, gegeven zijn, uwe krachten daaraan 
bij voortduring te schenken’’.
De heer Dijstra trad niet in bijzonderheden, maar alle 
aanwezigen wisten wel, waaraan de heer Dijstra on
dermeer had gedacht. Terwijl sedert 1879 in Leeuwar
den ieder jaar de Uniecollecte voor de School met de 
Bijbel was gehouden, werd zij sedert het optreden van 
deze burgemeester verboden, als vallende niet onder 
„de inzamelingen, die geacht kunnen worden in het 
algemeen belang te zijn” . Toen het verbod de eerste 
keer van kracht werd, in de herfst van 1913, heeft de 
oud-minister Th. Heemskerk in een grote protestver- 
gadering het woord gevoerd.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

JOODSE HUMOR
In de rubriek „Dag in dag uit” (Volkskrant) werd er 
onlangs op gewezen, dat de joodse humor alleen onder 
slechte omstandigheden gedijt. Als voorbeeld enkele 
witsen van een joodse Tsjech, die thans in ons land 
verblijft.
Twee joden komen elkaar tegen in Neuy^ork en — 
zoals dat gaat — nemen samen hun oude kennissen
kring door.
„Hoe is het met Stein?”
„Die zit in Afrika, op leeuwenjacht”.
„En Polak?”
„Zit in Alaska. Heeft daar een goudmijn ontdekt”. 
„En wat doet Cohen?”
„O, dat is een avonturier, die is in Praag gebleven”.

Aan weerszijden van het Winterpaleis in Moskou staat 
een stalletje: een met groente en een met fruit. De ene 
koopman zegt tegen de ander: heb ik jou niet eerder 
gezien? „In 1917 heb ik hier ook met fruit gestaan”, 
zegt de ander, misschien dat we mekaar daarvan ken
nen” . „En herinner jij je dan ook nog hoe er toen ge
schoten is bij het Winterpalieis?” „Ja, dat herinner ik 
me. Maar ik weet niet hoe het afgelopen is” .

AUTORIJDEN
In het Limburgs Dagblad trof ons de uitspraak van 
mej. P. Moolenbel;
„Verkeerspsychologen zijn het er allang over eens dat 
vrouwen over het algemeen goed autorijden. ̂ Het gros 
van onze mannelijke tegenstanders ziet de vrouw ach
ter het stuur nog altijd als een geslaagde mop”.
Dus: geen geslaagde mop! Toch zal een vrouw nooit 
een heer in het verkeer zijn.

zou zijn. Hij zei echter: „Daar zal duizeligheid over 
moeten ontstaan” . De man had met zijn verspreking 
de situatie aardig getekend, want toen de P.v.d.A. 
inderdaad probeerde het woord „duidelijk” uit te spre
ken ontstond er een opschudding, die de verzamelde 
menigte verdwaasd en onzeker achter liet” .

Ze hebben geen Quay in de P.v.d.A., maar tijdéns 
de vergadering van de Partijraad zou men hebben 
kunnen zingen: „Lijmen Jan, lijmen Jan, lijmen met 
z’n allen”.

MUIS
Wandelganger zag interessante dingen bij de P.v.d.A.

„Tijdens een hoogtepunt in de felle discussie liep een 
muis over het podium. Een muis met een hele lange 
staart. Wat zal er verder gebeuren? Vooral: wat zal 
er op het partijcongres van volgend jaar maart ge
beuren?”

Ze zullen zaterdag gedacht hebben: „weten wij veel; 
wie dan leeft, wie dan zorgt”. Wat denkt u van dit (halve) citaat: „ . .  . wij willen gewoon ontploffen, maar 
wat wij niet willen is dat wij ontploffen, teneinde een 
ander in de gelegenheid te stellen niet te ontploffen”. Het zou een passage uit de resolutie van het P.v.d.A.- 
congres maart ’69 kunnen zijn, maar ook een uitspraak gedaan tijdens een bespreking tussen D’6G en de 
P.v.d.A.
N.B. Het zou . . .  kunnen . . .

BOTER

DUIZELIGHEID
Wandelganger begon maandag j.I, zijn Parlementaria 
over de vergadering van de Partijraad van de P.v.d.A. 
aldus:
„Er was iemand — zaterdag, vlak onder het dak van 
het Rotterdamse Groothandelsgebouw, die van de 
Partij van de Arbeid wilde verlangen dat zij duidelijk

In de rubriek „Terzijde” in Vrij Nederland trof ons 
■— naast vele andere dingen — o.a. dit:

„In EEG-verband beproeft men thans iemands uitvin
ding die uit boter gras maakt: zo hoopt men de enorme 
boteroverschotten om te zetten in grasvelden voor re
creatie” .

Er wordt beweerd, dat vooral minister Luns hierop 
heeft aangedrongen. En de Arjos maar beweren, dat 
Nederland geen buitenlandse politiek voert.
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CONGRES VAN DE 
EUROPESE UNIE 
VAN CHRISTEN
DEMOCRATEN

LEZERS SCHRIJVEN ON S.

HET A.B.P.

Vervolg van pag. 9

cratische landen van Europa, met name 
Engeland. De christen-democratische 
partijen dienen in het bijzonder de stu
die van associatie-formules tussen de
E.E.G. en Latijns-Amerika ter hand te 
nemen.

Ingrijpende vernieuwing
De administratieve structuren vragen 
eveneens een ingrijpende vernieuwing 
tengevolge van de culturele en econo
mische evolutie van de plaatselijke ge
meenschappen, die een groeiende deel
name van de staatsburgers aan het de
mocratische leven van hun land eist. 
Diepgaande studie zal hier moeten 
plaatsvinden. Het geheel van hervor
mingen zal zich niet kunnen ontwikke
len zonder een culturele politiek, die 
daartegen opgewassen is. Overwogen 
moet worden een complex van nieuwe 
initiatieven op het gebied van de sa
menwerking en culturele uitwisseling 
op Europese schaal. Het gaat er in feite 
om of Europa in staat zal zijn de uit
dagingen van onze tijd te aanvaarden 
en met name de verlangens van een 
jeugd, die door tegenspraak uiting geeft 
aan haar onrust. Niet minder noodza
kelijk is de bevordering van een deel
name van de arbeiders aan de besluit
vorming in het kader van de onderne
ming.
Een en ander loopt het gevaar niet meer 
të schijnén dan vrome wensen. Daarom 
doen de christen-democraten een drin
gend beroep op alle democratische 
krachten en in de eerste plaats op de 
jeugd, om zich eendrachtig in te zetten 
voor de opbouw van een verenigd en 
groter Europa door samen de lijnen 
van een politieke strategie uit te stip
pelen.
Op dit slot past als een goede sleutel 
de in het . begin gememoreerde Neder
landse motie.
Vermelden wij nog, dat in zijn slotrede 
de voorzitter van de E.U.C.D., de heer 
Kumor, op verzoek van de Nederlandse 
delegatie, bijzondere aandacht besteed 
heeft aan het probleem Biafra.
Aan het congres werd deelgenomen 
door christen-democraten uit tien Euro
pese landen (Nederland, België, Luxem
burg, Duitsland, Frankrijk, Italië, Zwit
serland, Oostenrijk, Malta, 'San Marino). 
Er waren ook vertegenwoordigers uit 
Europese partijen in ballingschap. Ver
der vertegenwoordigers uit Afrika, Azië 
en Latijns-Amerika. Ook ministers uit 
diverse landen waren aanwezig, onder 
wie de Nederlandse minister Luns en de 
Indonesische minister Seda. Dé Belgi
sche minister Théo Lefèvre sprak tij
dens de openingszitting. De Italiaanse 
minister-president Leone voerde het 
woord op de plenaire slotzitting.

Venetië
Tenslotte mag niet onvermeld blijven de door de Nederlandse delegatie inge
diende resolutie, overgenomen door de 
culturele commissie en toegejuicht door

het congres, betreffende de congresstad 
Venetië:„De christen-democraten van Europa, 
bijeengekomen voor het achttiende congres van de E.U.C.D., geven uitdrukking 
aan hun oprechte erkentelijkheid aan de 
stad Venetië voor de gastvrijheid die zij ontvangen hebben. Bij deze gelegenheid wensen zij de aandacht van alle Euro
peanen te vestigen op de ernstige geva
ren die de stad Venetië bedreigen, en drukken de hoop uit, dat de historische 
en artistieke monumenten van Venetië 
door een gemeenschappelijke krachtsinspanning voor Europa en voor de w e
reld behouden mogen blijven.”

REACTIE 
ARJOS OP 
TROON-
T EDEN van de Nationale Anti- 

Revolutionaire Jongeren Orga
nisatie, in grote getale bijeen op 
vier brede-besturenconferenties in 
Groningen, Zwolle, Amsterdam en 
Rotterdam, stelden zich op 21 sep
tember 1968 achter de navolgende 
reactie ten aanzien van troonrede 
en rijksbegroting.

1. De internationale paragraaf geeft er 
blijk van dat Nederland zich nog steeds 
gedraagt als een natie die ge.,n buiten
landse politiek voert.
Een politiek die niet op de status quo 
van machtsblokken is gebouwd, maar 
onrustig zoekt naar nieuwe wegen om 
een wereldrechtsorde te bewerkstelli
gen, vereist voortdurend initiatief, en 
het bezig zijn aan het ontwijckelen — 
alleen en met anderen — van eigen 
bijdragen voor het bereiken daarvan.
2. Op zichzelf is het verheugend dat 
de regering wil streven naar een meer
jaren planning voor de ontwikkelings
samenwerking. Maar wij blijven terza
ke pleiten voor een grotere bijdrage 
van de Nederlandse regering. Een bij
drage die oehalve op een percentage 
van het nationaal inkomen, mede ge
baseerd is op de vcelvaartsgroei, waar
door zij meer wordt afgestemd op de 
behoeften van de- ontwikkelingslanden.
3. Niet duidelijk wordt dat het de re
gering ernst, is een rechtvaardiger in
komens- en vermogensbeleid te voeren. 
De „groep van Achttien” heeft daar
over goede dingen gezegd, en de Arjos 
meent te mogen verwachten dat daar
aan dan ook uitvoering wordt gegeven, 
op het moment dat het land door een 
gelijkgezind -kabinet (de VVD terzijde 
gelaten) geregeerd wordt.

Met diep leedwezen geeft het bestuur van de Anti-revolutionaire kies
vereniging „Nederland en Oranje” te Dieren kennis van het overlijden, op 
19 september j.1., van hun bestuurslid, de heer

L. TE KLOESE
in de leeftijd van 58 jaren.
■Wij verliezen in hem een trouw en toegewijd lid, dat sedert de heroprichting 
van onze kiesvereniging in 1945 zitting heeft gehad in het bestuur en gedu
rende al die jaren zijn beste krachten in dienst van onze vereniging heeft 
gegeven.

Voorzitter, L. van den Beukel. 
Secretaris, A. B. Stapelkamp.

Met belangstelling las ik de artikelen 
van prof. A. van Doorn over de vraag 
of welvaartsvaste eindloonpensioenen 
ook in de particuliere sector mogelijk 
zijn.
Hij verwijst daarbij ook naar mijn ar
tikel over bovengenoemd onderwerp, 
dat werd opgenomen in ons blad van 
9 dec. ’67. Hoewel erkentelijk dat mijn 
vragen ook de-aandacht hebben getrok
ken, stelt de opmerking dat het nu al 
zo is dat de besparingen bij het ABP 
„voor goede doelen worden aangewend” 
mij voor een grote puzzel. Kan mgn dan 
geld meerdere malen uitgeven? Ik , 
dacht nog steeds van niet.
Strikt genomen kan men zeggen, dat 
het ABP, als zelfstandig instituut, als 
verzekeringsbedrijf, gelden nuttig aan
wendt, door ze rentegevend uit te zet
ten. Maar dat gaat geheel buiten de 
door mij opgeworpen vragen om:. De 
grote vraag is immers, of de overheid 
juist handelt door voor haar personeel 
een pensioenregeling te handhaven die 
oorspronkelijk is gebaseerd op het ka- 
pitaaldekkings-stelsel, maar o.a. door de 
welvaartsvastheid-toezegging ontoerei
kend is. Voor deze voorziening wordt 
jaarlijks voor premies en aanvullende 
subsidie een enorm bedrag op het bud
get gebracht en als belasting van de 
belastingbetalers geheven. Door storting 
in het fonds, of alleen maar door de 
creditering, is dit geld voor de overheid

Thans blijkt dat het werknemersaan
deel in het nationaal inkomen is ge
daald.
De winsten van de ondernemingen stij
gen, daarentegen wordt de loonstijging 
verhoudingsgewijs binnen te enge per
ken gehouden. Een dergelijk beleid kan 
de toets der kritiek niet doorstaan.
4. Met waardering wordt de in te stel
len Raad voor de Arbeidsmarkt be
groet De raad zal, hopelijk meer dan 
tot nu toe, wégen moeten wijzen om 
de werkloosheid door middel van een 
actief structuurbeleid te bestrijden.
5. In het licht van de ontzaglijke grote 
taken welke nog op uitvoering wach
ten, dient de per 1 januari 1970 aange- 
kondigde belastingverlaging, van de 
hand te worden gewezen.
De aanwezige Arjosleden vertrouwen 
dat de AR-Tweede Kamerfractie het beleid van het interim-kabinet De Jong 
in kritisch-opbouwende zin blijft volgen, zoals zij dat in d'- afgelopen periode meermalen met succes heeft gedaan.

M. C. van Staaverenö
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

,.besteed” en niet meer voor andere 
„goede doeleinden” aan te wenden.
Dat de „besparingen” van het ABP,
d.w.z. dus het bedrag dat meer wordt 
ontvangen dan voor directe uitkeringen 
en onkosten nodig is, nooit in de kas 
van het ABP komen, maar tegelijk weer 
aan het rijk worden geleend is een vol
komen andere zaak. Deze leningen ver
hogen de schuldenlast van het rijk en 
tevens de dienst van rente en aflos
singen, waarvoor opnieuw de begroting 
wordt belast en daarmede de belasting
betaler. Kort geleden, konden we lezen 
dat het rijk van het ABP een bedrag 
\-an ƒ 600 miljoen had geleend op de 
voorwaarden van de laatste publieke 
lening, n.1. iets onder pari, rente 6V2 "/o, 
looptijd 20 jaar, maar de eerste 10 jaren 
geen aflossing. Even aannemend dat na 
die 10 jaar de rentestand niet is gewij
zigd en dat dan .riet tot vervroegde af
lossing wordt overgegaan, betekent dit, 
dat in 20 jaar het kapitaal moet worden 
terugbetaald plus_ in totaal, als ik het 
goed heb uitgerekend, 94,25 “/o réftte. In 
totaal een bedrag van ruim ƒ 1.165 mil
joen. Als ik het goed zie, een volledige 
extra verzwaring, zonder dat daar iets 
tegenover staat.
Men zal mij tegenwerpen, dat de staat 
dan toch de beschikking heeft over het 
geleende bedrag en daarmede „goede 
doeleinden” kan financieren. Dit is na
tuurlijk juist, maar verandert de positie 
alleen dan, wanneer er investering 
plaats heeft in objecten, die zelf de 
dienst van rente en aflossing kunnen 
opbrengen. 'Voor een buiten-staander is 
het moeilijk te beoordelen of hiervan 
ooit sprake kan zijn. 'Wordt het geld 
aangewend tot dekking van tekorten op 
de „lopende rekening” of bijv. voor fi
nanciering van de wegenbouw, dan is 
zonder meer duidelijk, dat dit niet het 
geval is. Wordt het aangewend voor de 
woningbouw, dan zou men kunnen zeg
gen: prachtig, want voor .f 1.600 miljoen 
kan men 15 a 20.000 woningwet-wonin
gen bouwen. Deze brengen rente en af
lossing op. Was het maar waar. Immers 
de woningbouw kan een rente van öV» “/« 
niet dragen. Vandaar weer (op de be
groting) grote bedragen voor subsidie. 
Dat kan natuurlijk niet blijvend zijn en 
daarom regelmatige huurverhogingen, 
en, waarschijnlijk biimenkort, huurbe
lasting! Het is wel een vicieuze, cirkel. 
Waarbij het natuurlijk niet alleen om 
die ƒ 1.600 miljoen gaat, maar om de 
vele miljarden, die de staat ondertus
sen aan obligaties bij het ABP heeft 
uitstaan.
Het is wel duidelijk, dat de retorische 
opmerking van prof. Van Doorn mij niet 
veel- wijzer heeft gemaakt. Is het niet 
mogelijk, dat een van onze financiële 
experts eens nader op de zaak ingaat? 
Hij kan ons dan misschien tevens ver
tellen hoe groot de staatsschuld aan het 
ABP thans is, hoeveel rente daarmede 
jaarlijks is gemoeid en voorts waarom  ̂
het rijk over het door haar zelf gefour
neerde geld zo nodig in een tijd van ka-' 
pitaalschaarste 6V2 “/o per jaar moet be
talen. De premiebasis zal immers wel 
actuarieel berekend zijn op SVa of hoog
stens 4 “/o.
Ik wacht maar met belangstelling af. De 
zaak is m.i. belangrijk genoeg. Als kapi-
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A.R.J.O.S.
De A.R. jongerenorganisatie zoekt een

sekretaresse
die tot taak heeft de landelijke sekretaris bij zijn werkzaam
heden te assisteren.

Het gaat hier om een veelzijdige en afwisselende werkkring 
waarbij zelfstandig gewerkt dient te worden.

Leeftijd: pim, 20 jaar.
Opleiding: mulo, steno- en typediploma.

Ervaring in sekretariaatswerkzaamheden strekt tot aanbeve
ling, Salaris overeenkomstig ieeftijd, opleiding en ervaring.

SOLLICITATIES te richten aan: Bureau ARJOS, Dr. Kuiperstraat 3 te Den 
Haag. Eventueel telefonisch onder nummer: 070 - 183960.
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taalbèzitters of rente-trekkers uit arren 
moede, de hoge inkomstenbelastingen 
beu, naar het buitenland trekken ,ls 
Leiden in last. Maar maken we het er 
zelf niet naar? Enfin, voor de Sociale 
Snippers in „De Gids” moet ér ook wat 
„voer” zijn. A. Wilschut Vlaardingen
Prof. dr. A. van Doorn zal, op ons ver
zoek, binnenkort in een artikel ingaan 
op de materie die de heer Wilschut aan 
de orde heeft gesteld. Ook zullen daar
in andere vragen, die prof. van Doorn naar aanleiding van ziji, artikel kreeg, 
worden behandeld, (red.)

BIAFRA
De Arjos ’s-Gravenhage v^erzond onder
staande motie op 1̂  september aan de Tweede Kamer der Staten-Generaal.
De ARJOS Den Haag is van mening, dat 
gezien de toestand in Nigeria, waarbij 
de bedreiging bestaat dat het volk van 
de Ibo’s volledig uitgemoord wordt of de 
hongerdood zal sterven, op korte ter
mijn een initiatief van de Nederlandse 
regering vereist is.

Zij overweegt:
f— dat de onderlinge betrekkingen tus
sen de strijdende partijen mede door 
de gebeurtenissen zodanig zijn doortrok
ken van wederzijdse af keer, dat een sa- . 
menleven in één staat in de toekomst 
niet voor mogelijk moet worden gehou
den:
— dat, hoewel de federale regering van 
Nigeria deze oorlog voert, de landen die 
dit conflict daadwerkelijk steunen door 
wapenleveranties volledig mede-verant- 
woordelijk gesteld moeten worden voor 
deze oorlog en zijn gevolgen;
.— dat de houding van Engeland in deze 
nog weer eens duidelijk accentueert, dat 
wanneer de eigen economische en poli
tieke belangen dit vereisen, de levens 
van duizenden weerloze burgers aan het 
eigen belang onderge chikt worden ge
maakt of zelfs van geen betekenis zijn;
— dat de houding van onze Nederlandse 
Minister van Buitenlandse Zaken, wat 
betreft zijn uitspraak over de stopzet
ting van de Nederlandse wapenleveran
ties eî  de uitvoering van de lopende

wapenorders, ons niet kan overtuigen 
van zijn intense wil zijn medewerking 
te verlenen dit conflict tot staan te bren
gen;
— dat het de V.N. onmogelijk wordt ge
braakt tussenbeide te komen, aangezien 
Nigeria de kwestie als een binnenland
se aangelegenheid aanmerkt;
Op grond hiervan spreekt de ARJOS 
Den Haag als haar mening uit;
— dat de Nederlandse regering de staat 
Biafra moet erkennen;
— dat de Nederlandse regering al het 
mogelijke moet doen om de Engelse 
regering te bewegen haar misdadige en 
heilloze politiek in deze op te geven;
— dat de Nederlandse regering al het 
mogelijke moet doen om ook de wapen
leveranties, die voortvloeien uit lopen
de orders, stop te zetten.

Het bestuur ARJOS - 
Den Haag

BUITENLANDSE POLITIEK
Met gemengde gevoelens las ik in uw 
blad van 31 augustus uw driestar; „Bui
tenlandse Politiek”.

■ U veroordeelt wel het optreden van 
Rusland tegen Tsjechoslowakije en u 
hebt er wel begrip voor dat er nu in 
het Westen stemmen opgaan zich zo 
nauw mogelijk aan een te sluiten en 
te versterken, maar u vraagt zich toch 
af of dit wel de juiste weg is in de 
gegeven omstandigheden. Want zo rede
neert u daar is in het Oostblok een ont
wikkeling gaande die er op wijst dat er 
een drang is naar meer vrijheid en zelf
standigheid. Niemand zal dat tegenspre
ken. Tsjechoslowakije .is het voorbeeld 
er van. Maar wij vragen toch met alle 
ernst, is dat soms een bescherming voor 
onze vrijheid? Het tegendeel zien wij 
immers voor onze ogen. Zodra er maar 
een wolkje als een manshand aan de 
horizon te zien is, wordt het imrhers 
in bloed gesmoord en de knechting 
wordt meteen veel erger dan het ooit 
geweest is.
Vanwaar die angst in Roemenië en Zuid- 
Slavië en naar ik voor de radio hoorde 
ook W.-Duitsland. Men weet daar na
tuurlijk dat het rode leger nergens voor 
terugdeinst, noch voor de wereldopinie 
noch voor de drang naar vrijheid in 
eigen land.
Als enige kans — zo wij die kans nog 
hebben — zien wij dat een krachtig en 
vastberaden Westen, Amerika inbegre
pen, het rode leger respect afdwingt. 
Cuba is daar het bewijs van. Wij mogen 
slechts hopen dat het nog niet te laat 
is.

Gaarne in uw blad een duidelijk ant
woord.
Hindelopeii B. Bakker
Wij wijzen n.a.v. deze brief op de driestar op pag. 3, Geprek met de Rus, 
(red.).

WIJ KOMEN BIJEEN
7̂  Op dinsdag 1 okt. wordt er een oprichtingsvergadering belegd om te ko
men tot een Arjos Hoeksche Waard. De 
vergadering wordt gehouden in de consistorie v'an de N.H. kerk te Klaaswaal. 
Aanvang 19.45 uur.
Spreker; de heer S. Silvis over; „Jonge
ren en de christelijke politiek” . Belang
stellenden zijn uiteraard van harte wel
kom.

Op dinsdag 1 oktober a.s. beleggen 
A.R.K.V., Arjos en Arva te Drachten 
een gezinsavond in gebouw Irene te Drachten. Aanvang 19.45 uur.
Spreekster; mevr. dr. F. T. Diemer- 
Lindeboom te Rotterdam, over „Peiling 
naar diepere grondlijnen achter het 
nieuws”. Belangstellenden zijn van har
te welkom.

BETALING
ABONNEMENTSGELD
Bespaart u zich de incassokosten!

-Op ons kantoor worden momenteel 
voorbereidingen getroffen voor het 
doen incasseren van de kwitanties 
voor het tweede halfjaar 1968.
De hieraan verbonden incassokosten 
ad ƒ  1 worden de abonnees in 
rekening gebracht. U kunt dit voor
komen door zo spoedig mogelijk f  6 
over te schrijven op postgirorekening 
89673 van de A.R. PartiJ-Stichting,
Dr. Kuyperstraat 3 te ’s-Gravenhage. 
U bespaart ons tevens administratief 
werk. Doet u het echter spoedig!

Bij voorbaat dank voor uw medewer
king.

Studeer
PBNA
sp r in g  h o g e i  

d a n  d e  a n d e re n

't Is maar wat u wilt. Zo doorgaan en verder niets bijzonders - of de kop er onder 
en hoger reiken?
In het laatste geval bent u onze man. Bent u de man, die het met onze begelei
ding ver kan schoppen. En daar komt waar maar weinigen komen. De man die 
scoort I
Luister. Wij hebben voor u die ene, speciale cursus (uit 1300 PBNA-cursussen), 
waarmee u iets maakt van wat nu al aan talent en kennis en vooropleiding bij u 
aanwezig is. Waarmee u uzelf uitbouwt tot de gewaardeerde specialist, die in 
de wereld-van-morgen overal warm onthaal vindt met een PBNA-diploma of 
een ander erkend diploma.
Overal: bedrijfsleven, overheid, hier en waar dan ook.
Er zijn bij PBNA zeven studierichtingen, die u uit kunt Werktuigbouw, elektro
techniek, elektronica, procestechniek en chemie, bouwkunde, weg- en water
bouw, organisatie en administratie. Waarin u altijd via die ene speciale cursus 
(van de 1300 die er zijn) aansluit op het punt waar uw opleiding ophield: LO, 
LTS, MTS, HTS.
Spring hoger, reik naar een betere toekomst en vraag inlichtingen bij PBNA.

K o N I N K  L IJ K  T E C H N IC

VBsingel 544 , Arnhem
Erkend door de Inspectie Schriftelijk Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen»

□ PBNA

‘ G B Z W S i:  r

ZEGGENSCHAP
\'raecn over dc 
toekoHist van het 
christelijk sociaal 

 ̂denken
öfeör Dr. H. J. van Zuthem

N ie u w  !

Prof. Dr. H. J. van Zuthem

GEZAG
EN
ZEGGENSCHAP
V ra g e n  o v e r  de  toekom st  
van  het christelijk  

so c ia a l d e n k e n

Pa'perback ƒ  13,75

GEZAt,
Is één der kernproblemen in de huidige maatschappij. De kerk, 
de staat, het bedrijf, het gezin, vrijwel alle samenlevingsver
banden leven nu in de periode van de gezagscrisis.

ZEGGENSCHAP
van de geleiden is volgens velen hét antwoord op het gezags
probleem. In ieder geval is het vraagstuk van de zeggenschap 
een bijzonder acute en actuele aangelegenheid.

GEZAG EN ZEGGENSCHAP
Is een boek, dat beide elementen scherp analytisch behandelt 
en deze analyse toepast op de sociale verhoudingen. Een boek, 
dat zeer interessante opmerkingen plaatst over wezen en functie 

gezag en van zeggenschap,

GEZAG EN ZEGGENSCHAP
Is een boek voor ieder, die ernst maakt met het leven van nu 
en met de maatschappij der toekomst. /

Verkrijgbaar bij iedere erkende boekhandel.

UITGAVE J. H. KOK N.V. KAMPEN

alenmaagpijn,meer!
Jarenlang onderzoek en uitge

breide proefnemingen In Amerika 
maakten hetCurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen!
Als U CurrIeR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blif 
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist

in het rode 
busje met 

gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-o,
Rotterdam Tel.010-23.11.62

N A A M - EN
NUMMERPLATEN
IN DIVERSE UITVOERINGEN 
Aanduidingen speciaaJ vooi 
Kantoorgebouwen. ziekenhui
zen enz
Zelfklevende transfers, o.a. 
voor autoportieren. geveUet- 
ters. graveerwerken.
ZUID NED NAAMPLATEN 

ONDERNEMING G TER VEEN 
GELEEN

Graaf Buynlaan boek Markt 
Tel. 04494 - 5888*

VOSKAMP EN VRIJLAND nv
KASSENBOU W  •  KETELBOUW • VERWARMING  

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

Wajang
een goud-eerlijke 
plantenmargarine

ALB. RAS, Flevostraat 37, Urk,
b.z.a. folder, reclame-materiaal e.d.

HUIS AAN HUIS TE VERSPREIDEN
Correcte afwerking - Billijke condities
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HART
In Utrecht kregen vele A.R.-voruwen 
verleden week een hart onder de 
riem. Zie pag. 2, waar mevrouw 
H. G. Sijbesma-Beukema over deze 
vergadering schrijft.

ZURICH
Jonge protestantse politici uit zes 
Europese landen kwamen in Zürich 
bijeen. De Arjosdelegatie, had nogal 
wat moeite met wat sommige con
servatieve Duitsers wilden. Zie pa
gina 4.

GASTARBEIDERS
Gastarbeider is een mooi woord, 
maar de behandeiing van veel bui
tenlandse werknemers is dikwijls 
niet zo mooi. De heer D. H. Gras
man schrijft hierover op pagina 5. 
Communicerende vaten in de Euro
pese werkgelegenheid.

MONDIAAL
Naar nieuwe mondiale verhoudingen 
is de titel van een brochure die ge
schreven is voor de Arjosstudie- 
conferentie 1968, door prof. mr. H. 
P. Kooijmans en mr. P. Teunissen. 
Op pagina 6 bespreekt dr. W. de 
Kwaadsteniet deze brochure.

DRECHTSTEDEN
Dordrecht en Zwijndrecht behoren 
tot de Drechtsteden maar ook Put- 
tershoek en Hendrik Ido Ambacht 
worden ertoe gerekend. Over Het 
Drechtstedenverband schrijft de 
burgemeester van Hendrik Ido Am
bacht, de heer J. C. de Ridder op 
pagina 7.

IN- EN OPSPRAAK
De inspraak van de raad bij bur- 
gemeesterbenoemingen moet niet in 
opspraak komen. Zie pagina 8, waar 
raadslid schrijft over de vergadering 
van het Verband van A.R. gemeente
en provincie-bestuurders.

APPEL EN El
De Rijksbegroting, een dik pak pa
pier, is voor een appel en een ei te 
krijgen. Wat er allemaal in staat 
vertelt de heer D. Corporaal op 
pagina 9.

ALI BABA
Op pagina 11 bespreekt dr. H. F. 
von Meyenfeldt uit Hilversum het 
boek van drs. G. Puchinger, Chris
ten en secularisatie. Hij zette boven 
zijn artikel Ali Baba Puchinger en 
enige christenvips.

G E Ü R T ’ S
CONSERVENFABRIEK C.V. DODEWAARD
De fUnste truitprodukten alt de 

Betuwse boomgaarden 
Vraagt uw winkelier ons merk JAMS, 
APPELMOES. VRUCHTEN OP SAP. etc.

MINIMUMLOON
WETTELIJK
RECHT

N a een zeer uitvoerige behan
deling is verleden week het 

wetsontwerp op het minimumloon 
en de minimumvakantietoeslag 
met succes de Tweede Kamer ge
passeerd.
Het woord „succes” is misschien 
iets te geflatteerd, als men in aan
merking neemt, dat het meest om
streden artikel na heftige discus
sie slechts met 69 tegen 55 stem
men werd aanvaard.

Systeem van indexeren
Bij dat artikel was de vraag aan de 
orde, of de regelmatige aanpassing van 
het minimumloon zou dienen te ge
schieden aan de hand van de loonin
dex (zoals een amendement van P.v.d.A., P.P.R., D’66 en P.S.P. wilde) 
dan wel van de gemengde index, zoals het door minister Roolvink onder
tekende wetsontwerp wilde.
Moeilijke woorden, zonder welke het 
blijkbaar in Nederland niet meer mo
gelijk is dergelijke zaken in het kort 
aan te duiden. Het komi er in leken
taai op neer, dat het minimumloon in 
het ene geval (procentueel) gelijke 
tred houdt met de gemiddelde algemene loonontwikkeling en in het an
dere geval wordt verhoogd met een  percentage, dat is berekend aan de 
hand zowel van de algemene loonont
wikkeling als van de algemene prijsontwikkeling.
Het regende amendementen bij de behandeling van het wetsontwerp (zo’n 
25 stuks), maar het belangrijkste daarvan was zond.er twijfel het reeds ge
noemde amendement-Van Lier. De 
drie vakcentrales hadden zich unaniem  
voor de loonindex uitgesproken en het 
was te voorzien, dat de oppositie zich 
dit standpunt gretig zou toeëigenen 
om de politieke geestverwanten van de 
„confessionele” vakbeweging te besto
ken. Bovendien trad vo de P.v.d.A. 
een van haar meest bekwame en meest 
correcte fractieleden als woordvoerder 
op, de ook om zijn persoon terecht hoog aangeschreven mr. Van Lier. Dat waar
borgde van de zijde van de grootste 
oppositiepartij een debat op hoog ni
veau. Dat is het dan ook wel geworden, zij het dat Van Lier helaas één keer 
toch wat ontspoorde, toen hij zich tegen de A.R.-woordvoerdster mej. Van 
Leeuwen, richtte. Maar daarover straks nog.

Moeilijke taak voor minister
Bij de behandeling in eerste instantie in de eerste week van september was 
reeds heel duidelijk gebleken, dat niet 
alleen bij de oppositie, maar ook bij K.V.P., A.R.P. en C.H.U. de voorkeur 
uitging nacU- het systeem van de loonindex.
Deze partijen gingen er echter vanuit, 
dat minister Roolvink niet het systeem  
van de gemengde index had gekozen 
om de trekkers van een minimuminko
men te benadelen, maar dat hij daar 
meende gegronde redenen voor te hebben. En zij hadden dus zowel blijk ge
geven van hun aanvankelijke voorkeur voor de loonindex als hun eind
oordeel opgeschort om de verdediging

van de minister aan te horen. De w et
geving komt Immers tot stand „in ge- meen(schappelijk) overleg” tussen re
gering en Staten-Generaal, en daar 
moet men als mede-wetgever dan ook reëel inhoud aan willen geven.Voor een gemakkelijke taak stond mi
nister Roolvink niet. Hij moest im
mers een wetsontwerp verdedigen, dat 
in één van zijn voornaamste onderdelen door de oppositiepartijen bij voor
baat verworpen werd en door drie re
geringspartijen zeer gereserveerd be-

Mej. J. van 
Leeuwen. . .  
„bezeerd” . .
oordeeld werd. Dat de vierde regeringspartij de V.V.D., zijn systeem van 
indexering volledig steunde, kan hem, dunkt ons, bij deze verhoudingen nau
welijks welkom geweest zijn.
Welnu, het kan niet anders gezegd worden (daarover waren vriend en 
vijand het eens), dat hij zich van die 
moeilijke taak uitstekend gekweten heeft. Op bekwame wijze is hfj op de 
tegenargumenten ingegaan en heeft hfj 
zijn eigen standpunt verdedigd. De 
ruimte, die de v/oordvoerders der re
geringsfracties hem hadden gelaten en  
geboden, w ist hij met grote bekwaam
heid te benutten. Dat heeft bij de uit
eindelijke standpuntbepaling van deze 
fracties niet weinig mee gewogen en  
dat is ook niet meer dan redelijk.
Geen zwart-wit zaak
Dat wil natuurlijk nog niet zeggen, dat 
iedereen ten volle overtuigd was. Dat 
bleek trouwens bij de stemming wel, 
en vooral bij de stemmotivering, zowel 
van voor- als tegenstanders. Van groot 
belang was echter, dat de minister kon 
aannemelijk maken, dat hij zakelijke 
en redelijke motieven had om althans 
te starten met het systeem van de gemengde index. Daarmee bleef voor de toekomst alles open, daarmee was de 
gemaakte (voorlofige) keus uitdruk
kelijk als niet principieel van aard ge- 
kwalificecrxl,en was het verschil te- 
ruggebrachi tot een verschil in beoor
deling van de feitelijke situatie van een bepaald moment.
Dit verschil in beoordeling betrof de 
vraag, welk effect het minimumloon bij 
het ene en bij het andere systeem zou 
hebben op de werkgelegenheid juist voor die laag betaalden.
De vrees van de minister was, dat bij 
het systeem van de loonindex de laagst
betaalden „uit de markt geprijsd” zouden worden. Ook het C.N.V. (mej. Van Leeuwen kon dit uit „De Gids” citeren) 
oordeelde, dat wij aan „dit bezwaar beslist niet licht mogen tillen. Het mini
mumloon zou natuurlijk precies ave
rechts werken, wanneer dit het gevolg zou zijn”.
Het C..N.V. meende, dat dit bezwaar

voldoende zou kunnen worden onder
vangen door de mogelijkheid van dis
pensaties. De minister vreesde, dat er 
dan zulk een ruim dispensatiebeleid gevoerd zou moeten worden, dat de wet in 
feite zou worden uitgehold. Men ziet: 
geen principieel verschil, maar een ver
schil in waardering van de feitelijke 
situatie met name op de arbeidsmarkt. 
Zo zag het ook het enige lid van de A.R. 
fractie, dat zijn stem aan het opposi- 
tie-amendement gaf, drs. Boersma: géén zwart-wit zaak, maar een afwegings
proces van voor- en nadelen, die aan 
beide systemen kleven, en waarbij de 
schaal voor hém uiteindelijk naar de 
kant van de loonindex doorsloeg. Geen 
wonder dan ook, dat hij, hoewel dit 
amendement werd verworpen, zijn stem  
aan het wetsontwerp wel kon geven.

„Bezeerd”
De heer Van Lier (wij zinspeelden er 
reeds op) had getracht de zaken anders 
te stellen, toen hij mej. Van Leeuwen 
probeerde uit te spelen tegen de „Acht
tien” en haar voorhield, dat „het argu
ment van de vrees voor werkloosheid 
altijd door conservatieve politici is ge
bruikt om sociale verbeteringen tegen 
te houden”, en toen hij zelfs zich uit
drukkelijk aansloot bij de opmerking 
van de P.P.R..-woordvoerder Janssen, 
dat „het opzij gaan voor deze vrees zou 
gaan lijken op een terugkeer tot de 
werkloosheidspolitiek van de jaren der
tig”.Dat was een voorstelling van zaken, die 
helemaal geen recht deed aan de zake
lijke motivering, waarmee mej. Van 
Leeuwen met veel reserve namens haar fractie tenslotte meende de minister 
haar steun niet te behoeven onthouden. Het was een opmerking, die haar wond
de en haar antwoord gaf daar zonder goedkope emotionaliteit ook duidelijk 
blijk van. Niet dat de heer Van Lier het 
met haar oneens was, deerde haar, maar 
dat hij het zo stelde, „bezeerde” haar, 
zoals zij het uitdrukte.

Onbegrijpelijk
Wij begrijpen zeer wel, dat de P. v.d. A. 
met het wetsontwerp in zijn uiteinde
lijke vorm niet geheel gelukkig was.In het regeringskamp was dat ook lang niet jedereen. Maar onbegrijpelijk vin
den wij het, dat deze fractie zover 
ging, dat zij tegen het gehele wetsont
werp stemde.
Ondanks alle tekortkomingen; nu is er 
een regeling, die het recht op een m inimumloon wettelijk garandeert; die 
de gelijke beloning van mannen en  vrouwen wettelijk vastlegt; die de 6% 
vakantietoeslag ook voor de „mini- 
mumlijders” zeker stelt. Tijdens de 
parlementaire behandeling is de leef
tijd voor het minimumloon zelfs nog 
teruggebracht van het 25ste tot het 
24ste jaar, is de termijn voor een mogelijke herziening van het minimumin
komen van drie jaar teruggebracht tot 
twee jaar, en is door minister Roolvink uitdrukkelijk bevestigd dat het 
nu gekozen systeem  een tijdelijke be-

vervolg op pag. 4
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VROUWEN KRIJGEN 
EEN HART DOOR IVSEVR. H. Q . SliBESiA-BEUKEIVlA

ONDER DE RIEM
Y^Toensdag 25 september 1968, 

Zaal 11 van het gebouw voor 
Kunsten en Wetenschappen 
stroomt vol inet dames, compleet 
met oranje. Op weg naar Utrecht 
bereikte ons nl. het bericht: „Er is 
weer een Prins van Oranje gebo- 
ren”w *ï)e „wijze maagden” diepten 
direct een oranjestrik uit hun tas. 
Voor de „dwazen” was er uitkomst 
in de straten van Utrecht waar ver
kopers wel wat extra kwartjes 
wilden opstrijken.

Zo’n honderd OTouweliJke bestuursleden 
en medewerksters van de partij zijn uit 
alle windstreken van Nederland samen
gekomen om te horen wat er het ko
mende jaar van hen wordt verwacht. 
Fijn om met zovelen eens bij elkaar te 
zijn. Je hoort hoe het in andere plaat
sen gaat. Je merkt dat er meer zijn die 
met dezelfde moeilijkheden zitten. Nog 
altijd is het percentage vrouwen in de 
partij klein. En het is toch nodig juist 
vandaag, dat man en vrouw samen mee
leven en meedénken in de politiek.

Helpen nood lenigen

Mevrouw Diemer-Lindeboom drukt ons 
in haar openingswoord meteen met de 
heus op tal van problemen.
Het is twintig jaar geleden dat in de
V.N. de verklaring van de rechten van 
de mens werd aanvaard. Toch zien we 
in de wereld nog een adembenemend 
tekort aan menselijke ontplooiingsmoge
lijkheid en vrijheid. We kimnen dan 
denken aan rassenproblemen in Arhe- 
rika en Z.-Afrika en onderdrukking in 
het oosten. Maar ook in het westen 
ligt het niet zo goed als we wel zouden 
denken. Ook in ons land bleek een wet 
nodig om rassendiscriminatie tegen te 
gaan.
Tot voor enkele maanden heeft Neder
land wapens geleverd aan Nigeria en 
zp meegeholpen aan slachting en hon
gerdood.
Het thema van de vredesweek is o.a. 
verzoening. In bijbels licht bezien volgt 
pas verzoening na schuldbelijdenis voor 
God. „Lukt de horizontale verzoening 
misschien zo slecht omdat de echte ge
zamenlijke verootmoediging voor Hem 
ontbreekt?” vraagt mevrouw Diemer. 
Ze laat ons zien hoe je als klein landje 
echt wel iéts kunt doen om de nood in 
de wereld te helpen lenigen, b.v. door 
opname van vluchtelingen. De mogelijk
heid hiertoe zou verruimd moeten wor
den.
Er zijn velen die zich inspannen om 
iets van die ontstellende nood te helpen 
lenigen. Mevrouw Diemer vraagt of die

allen zich van harte gesteund mogen 
weten, ook door ons.
Een ■warm applaus geeft op deze vraag 
een bevestigend antwoord.

Jarige paitij

Mevrouw Lodders-Elfferich vertelt ons 
iets over de activiteiten, waarvoor „in 
het komende jaar onze medewerking 
wordt gevraagd.Ze weet deze organisatorische stol op 
een levendige wijze te brengen wat door 
ons wordt gewaardeerd. De gezichten komen even weer uit de plooi. Het gaat 
over de ledenwerfactie, het gespreks- groepenwerk, contributieverhoging en 
de vorming van een fonds. De A.R.P. 
wordt dit jaar nl. 90 jaar. De leden willen nu deze oude heer een cadeau 
geven in de vorm van een fonds (voor studie, onderzoek, opleiding kader, enz.). 
Als in 1920 onder moeilijke omstandig
heden één miljoen bü elkaar gebracht 
kon worden voor dit doel, zouden wij ons moeten schamen als dit in deze tijd 
van welvaart niét zou lukken! 
Mevrouw Van Tuinen-Scheepsma zegt
o.a. dat het C.C. alle moeite doet om de 
vrouw in te schakelen in het werk van 
de partij.
Er is aan alle K.V.’s, Staten- en Kamer
centrales gevraagd twee dames in hun 
bestuur op te willen nemen. De bestu
ren hebben er te weinig gehoor aan 
gegeven. Misschien zijn ze hiervoor nog 
niet rijp, of er zijn geen dames te vinden 
die zich beschikbaar stellen!
Van de nu volgende gelegenheid tot 
discussie wordt gretig gebruik gemaakt. 
Er wordt o.a. gevraagd naar de moge
lijkheid een kindercrèche te organiseren 
bij een politieke vergadering (een dame 
heeft haar zoontje meegebracht). Ka
dervorming b.v. voor vrouwelijke be
stuursleden komt ter sprake. Anderen 
vinden dat dit ook voor mannelijke 
bestuursleden nodig zou zijn, omdat veel 
besturen de boel er bij laten zitten, 
mede door laksheid van de bestuurs
leden.
Inmiddels zijn de heer en mevrouw 
Veerman binnengekomen. Na hen te 
hebben begroet geeft mevrouw Diemer 
hét woord aap de heer Veerman. Hij is 
volgens zijn zeggen deze middag in een 
ernstig conflict van plichten geraakt: 
zijn hart was hier, maar hij moest in de
Kamer zijn om te stemmen over,..... de
man al dan niet hoofd der echtvereni
ging.

Vernieuwen en verzoenen

De heer Veerman zegt iets over de par
tijpolitieke verhoudingen, dat er onrust 
en gisting is. Hij merkt op over de 
moeilijkheden in de P.v.d.A., dat ook 
wij alle belang hebben bij een con
structieve positie van deze partij. Daar
bij moeten wij niet vergeten wat de

P.v.d.A. sinds 1945 in , het Nederlandse 
politieke leven heeft betekend.
Wat ons zelf betreft, zegt de heer Veer
man te hebben geleerd in zijn jeugd 
dat alles waar „te” voor staat niet goed 
is, behalve tevreden. Maar in de poli
tiek gaat het laatste zelfs niet op. 
Juist als christelijke partij mogen we 
niet tevreden zijn met wat bestaat, het 
is mensenwerk, daar kleven altijd fou
ten aan. Daarom zullen wij moeten 
blijven werken aan het vormen en om
vormen, bouwen en herbouwen van de 
samenleving. Maar niet alleen moeten 
we streven naar vernieuwing maar ook 
naar verzoening. Samen werken met 
alle constructieve krachten. Dus niet 
alleen praten in de Achttien, maar ook 
met de P.P.R. Niet de onverdraagzaam
heid bevorderen en de tegenstelling 
verscherpen. De opdracht van christe
lijke politiek is te streven naar ver
nieuwing en verzoening. Dit is alleen 
mogelijk als er bij ons een echt chris
telijk leven is.

Door alles wat we vanmiddag gehoord 
hebben, kregen we weer een hart onder 
de riem. We zijn versterkt in de mening 
dat, hoewel het soms een ploegen op 
rotsen lijkt, de steentjes die wij als 
vrouwen bp kunnen dragen in het poli
tiek bedrijf, nodig en zinvol zijn. Dat 
wij hier naast de man een taak hebben.
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RESOLUTIE

WADDEN

HAVENDAG

OP 21 SEPTEMBER j.l. werd in Den 
Helder een Waddenhayendag ge

houden waaraan kaderleden van A.R., 
C.H.U. en K.V.P. deelnamen, afkomstig 
uit Noordhoiland, Groningen en Fries
land. Op deze dag werd een resolutie 
aangenomen, welke hieronder volgt.

De deelnemers aan de Waddenhaven
dag 1968,

—  gelezen de brief van de minister van 
verkeer en waterstaat van 17 juni 
1968 aan de leden van de tweede 
kamer waarin de instelling van een 
commissie Zeehavenoverteg wordt 
aangekondigd die o.a. tot taak zal 
krijgen:
a. de behoefte aan spreiding van 

zeehavenareaal te bestuderen, 
b. de jongste ontwikkelingen op ha

vengebied, ook buiten Zuid- en 
Zuid-West Nederland bij deze 
studie te betrekken, 

c. dit onderzoek te verrichten tegen 
de achtergrond van de werkge
legenheid en in samenhang met 
de bevolkingsontwikkeling in na
tionaal verband;

—  gehoord de terzake gevoerde dis
cussies in de plenaire zitting,

—  overwegende dat het aanbeveling 
verdient in navolging van het over
legorgaan zeehavenohtwikkeling 
Zuid-West Nederland, een soortge
lijk samenwerkingsorgaan te forme
ren,

—  besluit
1. de provinciale besturen van de 

provincies Friesland, Groningen 
en Noord-Holland in overweging 
te geven een zo breed mogelijk 
geschakeerd overlegorgaan zee
havenontwikkeling Noord- en 
Noord-West Nederland te forme
ren,

2. de minister van verkeer en water
staat te verzoeken Noord- en 
Noord-West Nederland te doen 
vertegenwoordigen in de door de 
minister in te stellen nationale 
commissie zeehavenoverleg.

3. de regering uit te nodigen op 
korte termijn een tweede zeeha
vennota uit te brengen.

—  draagt op
aan de voorzitter van de wadden
havendag deze resolutie ter kennis 
te brengen van

de minister van verkeer en waterstaat, 
de leden van de tweede kamer der 
Staten-Generaal,
de leden van de colleges van Provin
ciale Staten van Groningen, Friesland 
en Noord-Holland.
Den Helder, 21 september 1968.

*  *  *  W eer geen S .E .R . ?
Financiën heeft het maar moeilijk met het kiezen van haar voorlichtingspartners. De minister heeft 
een goede beslissing genomen door een studie (op 
korte termijn naar wij hopen) te laten verrichten 
over de verhouding van de fiscale positie van zelf
standigen tot die van loontrekkenden.
De vraag is er al jarén (ook onder het kabinet- 
Cals)' of de totale belastingheffing op dit punt wel evenwichtig was.
Het gaat hierbij uiteraard niet over de tarieven. De 
tarieven zijn gelijk en behoren gelijk te blijven. Het 
zal wel moeten gaan over de vraag of de vaststelling 
van het inkomen (op basis van de winst)-nog wel in 
overeenstemming met de draagkracht is. Immers moeten ondernemers een deel van de „winst” gebruiken voor de financiering van hun bedrijf.
Bij deze studie wordt kennelijk de S.E.R. niet be
trokken. Wij begrijpen dat niet.

Dit vraagstuk heeft toch heel duidelijk betrekking 
op het bedrijfsleven. En waarom dan de S.E.R. uit 
te schakelen? Het lijkt ons onjuist.

*  Z invol, m a a r. . .
De minister van Financiën heeft er op gewezen dat 
belastingwijzigingen van tweeërlei aard kunnen zijn. 
Er zijn fiscale maatregelen die de bedoeling hebben 
om te zorgen voor een extra dekking als de be
grotingsruimte wordt vergroot teneinde méér uitgaven te kunnen doen in een bepaald jaar. 
Belastingheffingen dus die tot doel hebben om het 
begrotingstekort binnen bepaalde grenzen te hou
den. Daarnaast zijn er belastingherzieningen van de tweede categorie met als doelstelling de lasten voor
taan rechtvaardiger en doelmatiger te verdelen over 
de burgers, dan w el om daarmee speciale maat
schappelijke effecten na t e . streven. Een voordeel 
voor de schatkist is dan slechts een bijkomend ge
volg!

Dit onderscheid is zeker zinvol.
Echter is hier een „maar” aan verbonden. Als een  
belastingverhoging van deze laatste categorie wordt 
voorgesteld moet worden v en . acht dat de regering dan ook niet onmlddelijk (bij gegronde kritiek vanuit de Kamer) dreigt met het argument: „Ik kan deze middelen bndgetair gezien niet missen”.
In deze begroting ligt er zo’n voorstel van de tweede 
categorie. De vennootschapsbelasting zal worden ge
wijzigd m et het oog op technische en politieke meri
tes. Niet vanwege bndgetair voordeel van 55 miljoen gulden!
Welnu: als er vanuit de Kamer op bepaalde punten  terecht critiek wordt uitgeoefend op dit ontwerp, 
dan brengt het door de minister zelf aangebrachte verschil in beide categorieën van fiscale maatrege
len  mee, dat het argument: „ik kan deze miljoenen  niet missen” niet zondermeer acceptabel is. De m i
nister van Financiën heeft deze conclusie aan zich
zelf te danken.
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COMMUNIQUÉ

CENTRAAL

COMITÉ
Het Centraal Comité heeft in zijn vergadering van 
zaterdag 21 september 1968 enkele dubbeltallen 
vastgesteld ter voorziening in bestaande vacatures. 
Voor het ondervoorzitterschap werden gekandideerd.1. Prof. mr. P. H. Kooijmans;
2. prof. dr. W. Albeda.Voor het voorzitterschap van de Organisatie Commissie, tevens lid van het moderamen, werden 
gekandideerd:1. drs. D. Th. Kuiper;
2. mr. A. Herstel.De verkiezing zal op het Partij Convent plaatsvinden, 
dat op zaterdag 26 oktober a.s. te Utrecht zal worden gehoudeui
Het Centraal Comité nam kennis van de zojuist ontvangen brief van de P.P.R., waaruit bljjkt dat een 
gesprek tot stand zal kunnen komen. Het Centraal Comité verenigde zich met de eerder 
gezonden brief van het moderamen en de 
daarin genoemde discussiepunten.Uitvoerig werd gesproken over de troonrede en de 
miljoenennota. Aan het gesprek daarover werd 
namens de fractie ook deelgenomen door de A.R. Tweede Kamerleden drs. B. Goudzwaard eh 
G A. Kieft.

★  * Toekom stige ramingen

Hoe langer hoe meer worden de ramingen van het 
Centraal Planbureau met betrekking tot de toekomstige economische ontwikkeling, belangrijke gegevens 
voor de beoordeling van het regeringsbeleid. Deze 
gegevens worden echter slechts éénmaal per jaar verstrekt bij de aanbieding van begrotingen en miljoe
nennota.Dit eenmaal per jaar verstrekken van deze gegevens 
— hoe belangrijk op zichzelf — is blykens de ervaring toch onvoldoende gebleken. Met het gevolg, dat 
andere, niet overheidsinstanties — die echter niet over alle gegevens beschikken — indien zij dit nood
zakelijk vinden — tussentijdse cijfers publiceren over de toekomstige ontwikkeling. Wjj denken aan de 
cijfers (met de daaruit getrokken conclusies) die bijvoorbeeld door de vakorganisaties worden verstrekt 
ter beoordeling van de economische situatie, als het gaat om de loonpolitiek.
Naar het ons voorkomt, is dit niet een gewenste situatie. Onder meer, omdat de onrust toeneemt. 
Trouwens, welke grote 'onderneming die met een taakstellende begroting werkt, zorgt er niet voor dat bijvoorbeeld per kwartaal deze (bedrijfs)begroting in 
verband met de concrete situatie wordt bijgesteld ? Zou de oplossing niet hierin te vinden zijn, dat het 
Centraal Planbureau per kwartaal haar ramingen opstelt en openbaar maakt ?
Naar onze mening heelt de heer Mertens van hetK.N.V. geljjk als hij stelt, dat heel wat wrijvingen over de beoordeling van de economisehe situatie op 
deze manier uit de weg geruimd kunnen worden.

* De man ^^het hoofd’’

Nergens heeft ooit in de w et gestaan, dat de man het hoofd is v a n  d e  v r o u w ,  zoals een Kamerlid meende.
Er stond: hoofd van de e c h t v e r e n i g i n g ,  en dat is heel iets anders.
M i s s c h i e n  gaat die bepaling nu uit het Burger
lijk Wetboek. De Tweede Kamer heeft zich met de schrapping reeds verenigd.
Wij volstaan m et een korte • opmerking. De burger
lijke w e t  heeft niets méér te regelen, dan wat be
hoort tot de civielrechtelijke kant van de echtvereniging. Bijvoorbeeld betreffende de vraag, op welke 
wijze verbintenissen rechtsgeldigheid hebben.
Maar de eigenlijke bindingen van het huwelijk en de verhoudingen in het gezin worden gelegd voor 
de deur van ons geweten door de Bijbel, en  door de 
Kerk vertolkt in het huwelijksformulier, en in de 
vragen, die bij de huwelijksbevestiging aan bruid 
en bruidegom worden voorgelegd. Daar hebben zij een heel midere waarde en  gezag dan in een w ets
artikel, waarvan de overheid op geen enkele manier de naleving kan vorderen.

Z O J U I S T  V E R S C H E E N  
Prof. dr. A. F. N. Lekkerkerker

NIEUWE THEOLOGIE
Een studie over de theologische situatie anno 1968.

Een oriëntatie over de hedendaagse 
theologie. Belangwekkend boek voor 
theologen en studenten èn een interes
sante informatie voor niet-theologen.

Paperback ƒ 12,50 
Verkrijgbaar in de boekhandel 

Boekencentrum N.V. - ’s-Gravenhage

SMEEKSCHRIFT 
EN COLLECTE

I n  de maand juli van het jaar 1878 werd in de Twee- 
de Kamer het ontwerp-onderwijswet van Kap- 

peyne behandeld, de scherpe resolutie van het libera
lisme tegen de school met de bijbel. Niemand twijfelde 
er aan, dat de wet zou worden aangenomen. De 
liberalen hadden de volstrekte meerderheid in de 
Tweede Kamer, dank zij het censuskiesrecht en de 
manipulaties met de districten, en zij konden alléén 
beslissen.
Het openbaar onderwijs verbeterd, de eisen aan de 
bijzondere scholen verhoogd, maar nooit één cent uit 
de staatskas voor een bijzondere school, dat was, kort 
samengevat, de liberale onderwijspolitiek. Het bij
zonder onderwijs zal in Nederland nooit volkszaak 
worden, het zal altijd zijn een weelde van sommige 
rijken en een aalmoes van hen aan sommige armen. 
Kappeyne had het zelf gezegd.

■|?N terwijl zo in de Tweede Kamer de ongelijke strijd 
•*-' werd gevoerd, organiseerden voorstanders van 
de School met de Bijbel in diezelfde maand een 
adresbeweging tegen de wet. Aan de Koning zelf zou 
ê en smeekschrift worden aangeboden, dat eindigde 
met de dringende woorden: plaats Sire, onder zulk 
een wetsvoordracht Uw Koninklijke handtekening 
nóóit!
Hoeveel handtekeningen zouden er komen? In een bui 
van optimisme had een lid van het comité gezegd, dat 
het wel honderdduizend zouden kunnen worden. Maar 
toen daarover iets in de liberale kranten kwam, dis- 
tancieerde het Comité zich snel van dat cijfer. Het 
kon ook eens een lager getal worden en dan zou dat 
eenmaal genoemde cijfer helpen, om van een gedeel
telijk échec te spreken.

verzoek van het organisatiecomité kwam men 
”  overal in het land, waar de plaatselijke kerk wil
de meewerken, op maandag 22 juli bijeen tot het 
houden van een bidstond.
Het liberale,dagblad Het Vaderland schreef daarover:
„De Standaard deelt mede, dat er naar aanleiding 
van de onderwijswet een bidstond zal worden gehou
den. De militaire organisatie van de gelederen der 
„doopouders” onder oppercomando van de commissie 
voor het volkspetitionnement valt zo in de smaak, dat 
er ook gebruik van zal worden gemaakt om door het 
gehele land op dezelfde dag en het zelfde uur een bid
stond te organiseren. Wij zouden de commissie aan
raden, ook het gebed samen te stellen; een toepas
selijk gezang te vervaardigen; een orgelcompositie er 
bij te maken, wat ook geen zware taak moet zijn 
voor onze geoefende klavierspelers. En daarna raden 
we De Standaard aan, lange artikelen te gaan schrij
ven over deze nieuwe spontane uiting der arme, 
vertrapte volksconsciëntie”.
Dit was toen de liberale trant van schrijven, dit was 
toen de grove haat van de Nederlandse vrijzinnigheid, 
waarvan velen tegenwoordig geen voorstelling meer 
hebben.

■pVE bidstonden werden gehouden, en te midden van 
^  de drukke zomerwerkzaamheden stroomden de 
kerken vól en de handtekeningen onder het adres 
werden geplaatst, en de intekenvellen gingen naar 
Amsterdam, naar Feringa. Al gauw waren de hon
derdduizend overschreden, rnaar de stroom bleef aan
houden, en ook de tweemaal honderdduizend werd ge
passeerd, nóg hoger steeg de stroom, het werden er 
300.000, en toen de eindbalans werd opgemaakt, ble
ken het 304.673 handtekeningen te zijn, waarvan 
32.839 uit Amsterdam. Amsterdam was de centrale 
van de gehele actie.
Het adres werd op 2 augustus 1878 aan de Koning 
aangeboden op het Loo, en op 17 augustus d.a.v. 
tekende de Koning de wet.
Dat is de geschiedenis van het smeekschrift. Maar 
slechts een gedeelte daarvan.
Die stroom van handtekeningen had opeens duidelijk 
gemaakt, dat de voorstanders van de school mét de 
bijbel niet een zwakke minderheid vormden onder 
het volk, zoals zij slechts een zwakke minderheid 
vormden in de Kamer.

'TOEN kwam er een ingezonden stuk van ds, W. A. 
*  Bronsveld, Ned. Herv. predikant te Haarlem, in 
De Standaard.
Zijn betoog was aldus: in alle plaatsen is een Locaal 
Comité, dat de handtekeningen heeft verzameld. 
Ontbindt dat Comité niet, maar laat het zich ieder 
jaar opnieuw presenteren, om geen handtekeningen, 
maar geld te verzamelen voor scholen met de bijbel. 
Zijn oproep vond gehoor en op 28 oktober 1878 was de 
gehele voorpagina van De Standaard gevuld met een 
oproep, om de Locale Comité’s te bundelen en via die 
comité’s jaarlijks een collecte te organiseren.
De oproep was getekend door mr. B. L. J. Baron de

Geer van Jutphaas, dr. A. Kuyper, jhr. mr. A. F. de 
Savornin Lobman, W. "Voorhoeve Czn, dr. J. A. Gerth 
van Wijk, ds. H. Beuker, dr. A. W. Bronsveld, docent 
M. Noordtzij, ds. H. Pierson en S. van "Velzen jr.
Op 19 januari 1579 was in Utrecht door Jan van 
Nassau de Unie van Utrecht opgericht, op 19 januari 
1879, precies drie eeuwen later, werd weer te Utrecht 
de Unie „een School met de;n Bijbel” gesticht, waarbij 
Lohman presideerde en o.a. zeide: „De Unie vraagt 
geen rechtspersoonlijkheid aan, geen erkenning, dan 
alleen in het hart der natie.”

>JO werd jaar op jaar de Uniecollecte gehóuden voor 
^  de scholen met de bijbel.
Maar de wet bracht de algehele financiële gelijkstel
ling voor het gehele onderwijs van kleuterschool tot 
Universiteit en in de laatste jaren deugde er iets niét 
met die Unie-collecte. Er werd wel gewezen op 
allerlei zaken, het onderwijs betreffende, die bij de 
Uniecollecte steun en baat konden vinden, maar veel 
van de opbrengst kwam ten goede aan scholen, die 
zulks strikt genomen niet nodig hadden.

DOOR H. ALGRA
Dat verandert nu radicaal.
De Unie is herboren.
En zij zkl vportaan ons geld vragen voor scholen, die 
het wèl nodig hebben, scholen in alle werelddelen, 
scholen met de bijbel. Wij zullen daarbij bedenken, 
dat Nederland het enige land is op de gehele wereld, 
waar de bijzondere, de vrije school met de bijbel oh 
gelijke wijze uit de publieke «as wordt betaald als 
de staatsschool.

yi^IJ zullen ons herinneren, hoe de zending vraagt 
om christelijke scholen op het gebied van het 

basisonderwijs, het beroepsonderwijs en ander voort
gezet onderwijs. Wij zullen bedenken, dat in Canada 
en Australië vaders en moeders, die we kennen, niet 
alleen bij name, maar omdat zij tot onze eigen familie 
behoren, naar niets zo zeer verlangen dan naar een 
school met de bijbel ook voor hun kinderen, dat zij 
daarvoor werkelijk offers brengen. Zij vragen niet 
ons medelijden, omdat zij „geplukt” worden, maar 
wel ons gebed en zo mogelijk ook een weinig onze 
financiële steun voor verdere uitbouw van de scholen, 
die zij hebben gesticht en die zij financieren uit hun 
wekelijkse loonzakje. Hun offervaardigheid, wij we
ten dat, is een vrucht van de liefde voor hun kind, 
van de zorg om de toekomst van hun kinderen, die 
bij brood alleen niet zullen leven.
En daarom hopén wij, dat deze Unie-collecte nieuwe 
stijl een rijk gezegende collectè mag zijn. Laten wij 
onze gaven verveelvoudigen van de guldens en rijks
daalders van vorige jaren en nu tientjes maken.

'I7R gaat een groot ding gebeuren in Nederland, zo 
^  God het wil. Het moge blijken, dat we de school met de bijbel niet zien als een produkt uit een be
paalde eeuw of als de vrucht van enige menselijke 
conceptie, maar als een zegen uit de milde hand van onze God, tot heil van onze kinderen, tot heil van het 
volk.

De handtekeningen onder hel Volkspetionne-
ment kwamen uit het gehele land, als volgt:
Groningen ............................. 15.562
Friesland ................................ 37.147
Drenthe................................... 5.921
Overijssel ................................ 21.296
Gelderland ............................. 41.435
Utrecht ................................... 26.980
Noordholland .......................... 46.622
Zuidholland ............................. 87.888
Zeeland................................... 14.037
Noordbrabant .......................... 7.765
Limburg ................................ 20

Totaal ........................ .......... 304.673

Het gironummer van de Unie-collecte is: 5166
ten name van de Unie „Een School met den
Bijbel”, Den Haag.
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de terugreis van de elfde con- 
ferentie van het Europese ge- 

sprekscentrum van jonge protes
tantse politici die van donderdag 
26 september tot en met zondag 29 
september in Zürich werd gehou
den waren in de Arj osdelegatie 
schertsend de wachtwoorden Ah- 
stimmung (afstemming) en Ableh- 
nen (verwerpen) te horen. Een ze
kere teleurstelling was wel ver
klaarbaar want het voornemen van 
de Europese Raad —  het bestuur 
van het gesprekscentrum —  aan 
het slot van dit boeiende congres 
te komen tot enkele politieke re
soluties was vooral ten gevolge van 
starre conservatieve standpunten 
der Westduitse delegatie hopeloos 
de mist ingegaan.

Tijdens het afgelopen weekeinde nam 
bij gebrek aan belangstelling van de 
christelijk historische jongerenorganisa
tie de Arjos in plaats van met vijf man 
met een negen man en één vrouw ster
ke delegatie in Zwitserland deel aan de 
jaarlijkse conferentie van jonge protes
tantse politici uit zes landen van Europa. 
Van de Nederlandse afvaardiging maak
ten o.a. deel uit drs. B. Goudzwaard — 
lid van de Tweede Kamer — en de 
voorzitter van de Arjos Hans de Boer, 
welke tevens als delegatieleider optrad. 
Voor de conferentie werd reeds alge
meen in Arjos-kring aangenomen dat 
haar delegatie het niet gemakkelijk zou 
krijgen in Zürich. Dit is alleszins be
waarheid. Naast het op voorstel van de 
Zwitserse gastheren gekozen thema voor

MIN IMUMLOON

•  vervolg  van pag. 1

slissing is en dat de definitieve beslis
sing pas later komt. Het is met name 
de aandrang uit de drie chr. partijen, 
en niet, in de laatste plaats uit de 
A.R. tractie bij monde van mej. van 
Leeuwen, geweest die dit heeft bewerk
stelligd.
Dit alles bij de eindstemming in de 
waagschaal te hebben gesteld, is een 
standpunt, dat terecht niemand in de 
regeringspartijeen voor zijn verant
woording heeft willen nemen.

Hoofdzaak: zekerheid

De heer Van Lier had niet helemaal 
ongelijk, toen hij veronderstelde, dat 
de meerderheid in de Kamer in haar 
hart voor de loonindex was.
Door de A.R. fractie is dit trouwens 
niet alleen met het hart geloofd, maar 
ook met de mond beleden.

Maar dat alles mag toch niet doen 
voorbijzien aan het voornaamste feit, 
dat het kabinet-de Jong en minister 
Roolvink met het initiatief tot dit 
wetsontwerp een belangrijke bijdrage 
geleverd bobben tot zekerstelling van de positie van de laagst betaalden in 
onze samenleving. En wat dan nog op het wetsontwerp is af te dingen, is tij
delijk van aard, kan over enkele jaren 
voor de toekomst gewijzigd en voor 
het verleden zonodig gecorrigeerd worden.
Die hoofdzaak moest tenslotte bij de 
eindstemming beslissend zijn. En daar
om had het wetsontwerp als geheel o.i. 
een grotere meerderheid verdiend dan het verkreeg.

JONGE PROTESTANTSE 
POLITICI
IN ZÜRICH BIJEEN
DOOR DRS. P. HÖRCHNER
het congres „Raumordnung und Lan- 
desplannung” leverden de politieke con
sequenties van de inval in Tsjechoslo- 
wakije een heel ander probleem, dat 
der toelating van conservatieve politie
ke jongeren tot het gesprekscentrum zo
danige verschillen van mening op dat de 
voorzitter van het gesprekscentrum de 
Nederlander drs. Jan van Putten enkele 
malen zijn teleurstelling moest uitspre
ken over de geringe besluitkracht der 
organisatie. Wel werd met algemene 
stemmen het perscommuniqué over de 
ruimtelijke ordening in Europa en de 
resolutie over de onrust onder de jon
geren aangenomen. In laatstgenoemde 
resolutie werd bepleit om de jongeren 
in het bijzonder in de op hen betrekking 
hebbende aangelegenheden meer moge
lijkheden tot inspraak en medezeggen
schap te bieden. Het streven van groe
pen de bestaande democratische orde 
en vrijheid langs anti-parlementaire 
weg en met middelen van geweld te ver
anderen werd echter afgewezen.
De brutale inval van de vijf Warschau- 
pact-staten veroordeelden alle aanwezi
gen ten zeerste, omdat deze inval te zeer 
in strijd is met de beginselen van het 
volkenrecht.
Dat door deze inval de vrede en ont
spanning in de wereld in gevaar is ge
bracht kon eveneens aller instemming 
wegdragen.
De Arjos-delegatie sprak als haar me
ning uit dat jegens de oostblokstaten 
slechts een waarachtige ontspannings- 
politiek gevoerd kan worden als mede 
ook de anti-democratische krachten 
welke in Europa werkzaam zijn — ge
dacht werd daarbij aan Griekenland en 
Portugal — volledig, worden onderkend. 
De AR-jongeren benadrukten dat als 
middelen van ontspanningspolitiek o.a. 
kunnen worden aangemerkt een verste
viging der contacten met de Oosteuro- 
pese staten op velerlei terrein alsmede 
een versterking van de economisch/poli- 
tieke een militaire eenheid van Westeu- 
ropa.
Zij hadden vooral bij de Westduitsers 
een politiek van angst geconstateerd die 
een versterking van het militaire appa
raat in West-Duitsland tot gevolg zou 
moeten hebben.
Mede tengevolge van de spraakverwar
ring konden de delegaties niet tot over
eenstemming kom-n.
Dat de conferentie desondanks als ge
slaagd mag worden beschouwd .- is te 
danken aan het drietal referaten dat 
gebracht werd en de groepsdiscussies 
hierover.
In Zwitserland en in het bijzonder 
in de EvEmgelische Volkspartei be
staat n.1. momenteel een groot vraag
stuk: welke waardering men de eigen
dom, met het oog op de ruimtelijke 
ordening in het bijzonder de grondei
gendom vanuit christelijk oogpunt moet 
geven. Het lid van de gemeenteraad van 
Zürich dr. Hans Oester, gaf een diep
gaande historische en theologische be

schouwing over de ontwikkeling van het 
eigendomsbegrip, om aan het slot van 
zijn referaat een confrontatie met de 
huidige grondpolitiek in Zwitserland 
te kunnen geven.
In het bijzonder in de omgeving van de 
grote steden in Zwitserland is de laatste 
vijftien jaar ten gevolge van de grote 
vraag naar grond voor woningbouw, in
dustriële- en dienstverlenende bedrij
ven de grondprijs verschrikkelijk ge
stegen. Wrange voorbeelden van stijgin
gen de hoogste alternatieve waarde 
zijn eerder regel dan uitzondering. Hier
bij komt dat een waardering van de 
grond bij aankoop door de overheid te
gen de hoogste alternatieve waarrde 
(= bouwgrond) gebeurt. De gevolgen 
hiervan zijn enerzijds dat heftig in 
grond gespeculeerd wordt, grote ar
beidsloze inkomens ontstaan, en ander
zijds aan de ruimtelijke ordening zeer 
grote problemen in de 'weg worden ge
legd, ondraagbare huisnuren tot stand 
komen e.d.
Dat de kantonale raden welke een enor
me autonomie bezitten desondanks nog 
niet tot een wetgeving zijn gekomen 
welke hen in staat stelt aan deze situatie 
een einde te maken hangt ten nauwste 
samen met de trage werking der Zwit
serse democratie. Voor dergelijke be
langrijke wijzigingen zijn nl. verkiezin
gen nodig. Het enigermate beperken 
van de uitoefening van het grondbezit 
is echter een gevoelige ingreep waar
voor de Zwitsers nog niet rijp zijn.
Andere aspecten van , de ruimtelijke or
dening op landelijk niveau en van de 
regionale ontwikkelingspolitiek in de 
EEG werden resp. behandeld door prof. 
Rolf Meyer van Gonzenback, directeur 
van de dienst voor ruimtelijke ordening 
in het kanton Zürich en dr. Paul Wald- 
chen medewerker bij de EEG in Brus
sel.
Naar aanleiding van de referaten en 
discussies m.b.t. het congresthema oor
deelde de Arjos-delegatie dat in een re
solutie over de ruimtelijke ordening en 
het grondbezit vastgelegd moest wor
den dat in spanningsgebieden waar gro
te vraag naar grond ontstaat voor wo
ningbouw, industrie enz. de overheid 
over wettige middelen moet kunnen be
schikken om ongezonde uitwassen van 
het eigendomsrecht tegen te gaan. Bij 
de discussie over deze resolutie bleek 
weer dat de opvattingen van Westduit
sers en Zwitsers zover van die der Arjos 
afweken dat het onmogelijk wat tot 
overeenstemming te komen. De resojutie 
verdween in de ijskast.

Naast de grote betekenis van de con
frontatie van opvattingen welke binnen 
de kringen der protestantse politici in 
Europa bestaan, zijn het mede de waar- 
devolle contacten met de christelijke 
partij uit Noorwegen na afloop van de 
vergadering geweest die voor de Arjos 
deze eonferentie hebben doen slagen.

TWEEDE KAMERFRACTIE 

VERDEELDE 

WERK VOOR 

SEIZOEN 1968-1969

De lieren Biesheuvel, Aantjes en 
Van Bennekom zijn wederom door 
de gehele fractie aangewezen resp. 
als voorzitter, vice-voorzitter en 
secretaris van de fractie.
De navolgende fractiecommissies 
zijn ingesteld en bemand als volgt:

Alg. fin. 
vraagstukken
Kieft 1) 
Biesheuvel 
Boersma 
Goudzwaard

Buitenl. Zaken
Biesheuvel
Boersma
Boertien
Geelkerken
Zijlstra

Justitie
Boertien 
Diepenhorst 
Geelkerken 
Van Leeuwen 
Veerman

C.R.M.
Kieft
Van Bennekom 
Van Leeuwen 
Veerman

Onderwijs en 
W etenschappen
Van Bennekom 
Diepenhorst 
Kieft 
Veerman

Defensie
Walburg
Boersma
Diepenhorst
Geelkerken
Kieft

V olkshuisvesting
Aantjes 
Goudzwaard 
Van Leeuwen 
Schakel 
Zijlstra

Verkeer en 
Waterstaat
Aantjes
Boertien
Schakel
Walburg

1) De namen van de voorzitters zijn 
cursief gezet.

De bezetting van de vaste Kamer
commissies door de leden van de A.R.- 
fractie volgen nog.

Binnenl. Zaken
Schakel
Van Bennekom
Kieft
Veerman

Econ. Zaken
Goudzwaard 
Boertien 
Boersma 
De Mooij 
Zijlstra

Middenstand
De Mooij
Boersma
Goudzwaard
Van Leeuwen
Schakel
Walburg

Volksgezondheid
Van Leeuwen 
Boersma 
De Mooij 
Veerman

Landbouw 
en Visserij
Zijlstra
Van Bennekom
Biesheuvel
Boersma
Schakel
Walburg

Sociale Zaken
Boersma 
Aantjes 
Van Leeuwen 
De Mooij

Ontwikk.hulp
Zijlstra
Biesheuvel
Boersma
Boertien
Goudzwaard

A .R . J .O .S .
De A.R. jongerenorganisatie zoekt een

sekrefaresse
die to t taak heeft de landelijke sekretaris bij zijn werkzaam
heden te assisteren.

Het gaat hier om een veelzijdige en afwisselende werkkring 
waarbij zelfstandig gewerkt dient te worden.
Leeftijd: plm. 20 jaar.
Opleiding: mulo, steno- en typediploma.
Ervaring in sekretariaatswerkzaamheden strekt to t aanbeve
ling. Salaris overeenkomstig leeftijd, opleiding en ervaring.

SOLLICITATIES te richten aan: Bureau ARJOS, Dr. Kuyperstraat 3 te Den 
Haag. Eventueel telefonisch onder nummer: 070 - 183960.

J.F. VAN DRIEL& ZN. N.V.
Smederij - Fabriek van 
land- en tuiiibouw- 
gereedschappen

Venneperweg 467 
Telefoon 02526 - 2293 
NIEUW VENNEP

DE BILT
Gunstig gelegen

moderne
middenstandswoning

met garage, schuur en tuin. In overleg 
leeg te betrekken. Vrije vestiging. Prijs 
ƒ 48.000,—. Nadere inlichtingen

J. van Geelen, Meyenhagen 1,
De Bilt, post Bilthoven.

Tel. 030 - 762277.
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1966 1967
Italianen 188.446 74.643
Spanjaarden 83.916 35.104
Grieken 41.288 8.450
Portugezeti 56.229 38.043
Turken 52.356 17.066
Joegoslaven 60.944 25.866
Noord-Afiikanen 23.543 23.936

COMMUNICERENDE

ERKGELEGENHEID
De conjunctuur in Duitsland 

trekt weer aan, zelfs in een 
snel tempo. Het aantal werklozen 
daalt, terwijl het aantal open 
plaatsen weer aanmerkelijk groter 
is dan het werkloosheidscijfer. Te 
verwachten is dat de vraag op de 
de arbeidsmarkt ook gedurende de 
rest van het jaar zal stijgen. Het 
aantal buitenlandse arbeiders 
neemt weer toe, na een scherpe 
daling in 1966 en 1967. Duitsland 
heeft altijd veel buitenlanders te
werkgesteld, zowel vóór, tijdens 
als na de tweede wereldoorlog. In 
1966 werden in Duitsland 397.437 
buitenlanders voor het eerst te
werkgesteld; in 1967 was dit aantal 
met ongeveer 65 % gedaald tot 
139.325. Het aantal buitenlanders 
dat in totaal in Duitsland werk
zaam was was uiteraard veel ho
ger. In 1965 werkten er 1.119.000, 
in 1966 steeg dit aantal tot 1.244.000, 
terwijl in 1967 een schei-pe daling 
optrad tot 1.014.000

Reservoir
Deze cijfers komen overeen met res
pectievelijk 5,1%, 5,7% en 4,8% van

% #

^ \ \ . L -

■
_}<'a

DOOR D. H. GRASMAN

het totaal aantal werknemers in loon
dienst.
Voor de oorlog werd weleens gezegd 
dat „Engelands koeien graasden aan de 
la Plata” , waaruit moest blijken dat 
Groot-Brittannië voor zuivelprodukten 
aangewezen was op import. Men zou 
met betrekking tot Duitsland kunnen 
opmerken dat de conjrmctuur-reserve, 
wat de arbeiders betreft, rondom de 
Middellandse 2iee woont. Dit geldt 
trouwens niet alleen voor Duitsland, 
maar ook ■— zij het in mindere mate 
— voor de andere E.B.G.-landen, be
halve Italië. In 1966 werden in de
E.E.G.-landen 593.167 buitenlanders 
voor het eerst tewerkgesteld; in 1968 
daalde dit aantal tot minder dan de 
helft, namelijk tot 284.973 personen, 
allen afkomstig uit landen rondom de 
Middellandse Zee en wel als volgt ver
deeld:

Tijdens de stagnatie in de conjunctuur 
kreeg men te maken met een onver
wacht probleem, namelijk dat van de 
werkloze gastarbeider. Ook Nederland 
leerde dit verschijnsel kennen. Volgens 
mededelingen van het Ministerie van 
Sociale Zaken en Volksgezondheid wa
ren op 10 april 1968 731 buitenlanders 
werkloos, van wie er 527 afkomstig 
waren uit landen rondom de Middel
landse Zee. Duitsland exporteerde zijn 
werkloosheid. Van deze export heeft 
Nederland zijn deel gekregen, vooral 
in de Oostelijke provincies. Italië en de 
andere Zuidelijke landen werden in 
het bijzonder met de gevolgen van de
ze export geconfronteerd. Een groot 
aantal zuiderlingen vertrok en ver
dween uit het arbeidersbestand van 
Duitsland. Zouden zij gebleven zijn 
dan was de werkloosheid in Duitsland 
nog veel omvangrijker geweest. Nu

kregen de landen van herkomst de ge
volgen te dragen. De eerste vraag was 
wat zij met de werklozen moesten 
doen. Een tweede moeilijkheid was dat 
ook een daling van de deviezen-inko- 
mens het gevolg was van de terug
keer van veel arbeiders. Bij tal van 
buitenlanders heeft deze gang van za
ken nogal Wat kwaad bloed gezet.

Gastarbeider alleen mooi 
woord
De houding van de Duitsers ten op
zichte van de buitenlanders was niet 
altijd bewonderenswaardig. Het woord 
gastarbeider klonk ongetwijfeld mooi, 
maar het doet enigszins huichelachtig 
aan. Een gast ontvangt in de regel een 
betere behandeling dan die welke tal 
van buitenlandse werknemers hebben 
ontvangen in dé loop der tijd. Veel 
Duitse werknemers voelden zich, toen 
de conjunctuur stagneerde, bedreigd 
door de aanwezigheid van werkloze 
buitenlanders, terwijl zij in sommige 
gevallen hun zelfs het werk misgun
den. Er verschenen in de Duitse pers 
zelfs polemieken die eisten dat de bui
tenlandse werknemers het land maar 
moesten verlaten. Waarschijnlijk zag 
men niet in dat een stuk „Wirtschafts- 
wunder” door hen werd mogelijk ge
maakt en dat zij vaak functies waar
namen die de Duitsers niet wensten te 
doen.
Genoemd kunnen worden het zware 
werk in de gieterijen, het ongezonde 
werk in de chemische industrie eii de 
straatreiniging. De buitenlandse arbei
ders waren bereid dit, vaak smerige, 
werk te doen omdat zij daarmee een 
hoog loon konden verkrijgen, wat zij 
belangrijker achtten dan goed werk, 
gezien heï feit dat zij hun tewerkstel
ling als een tijdelijke aangelegenheid 
zien. Bovendien kon men in dit soort 
functies op betrekkelijk vast werk re
kenen, omdat de Duitsers er weinig 
voor voelen dit werk te doen. Mis
schien waren zij daartoe w el bereid als 
ze werkloos waren, doch het is duide
lijk dat de werkgevers in dit opzicht 
voorzichtig zijn, immers zij moesten er
op rekenen dat de Duitsers zouden 
verdwijnen zodia hun beter werk werd aangeboden.

Tal van buitenlanders zijn verbitterd 
over Duitsland. Hun ontslag brachten 
ze in verband m<et uitingen van sommi
ge Duitse kringen. Bovendien werden 
vooral die buitenlanders ontslagen, die 
nog geen half jaar werkzaam waren 
èn derhalve nog niet onder de wette
lijke beschermende maatregelen vielen. 
Een groot deel van de duizend perso
nen die door Opel ontslagen werden 
kunnen tot deze categorie gerekend 
worden. WeliswaaT zijn buitenlandse 
arbeiders voor de wet gelijk gesteld 
met Duitse arbeiders en ontvangen zij 
ook de wettelijke werkloosheidsuitke
ring, doch dat neemt niet weg dat hun 
ontslag dubbel hard aankomt. Immers 
verliezen zij met hun arbeid vaak ook 
hun woning of verliezen zij de huur- 
toeslag van hun werkgever, als zij in 
een huurhuis woonachtig zijn. Ener
zijds daalt hun inkomen, anderzijds 
stijgen hun uitgaven fors omdat zij een 
flinke huur moesten gaan betalen en 
dit vrijwel zonder enige overgangs
maatregel.

Diepe teleurstelling
Eerst werden zij naar Duitsland gelokt 
met vaak mooie beloften. Zodra het 
werk stagneerde werden zij weer afge
voerd. Bij de Duitse arbeidsbureaus 
kon men deze klacht nogal eens verne
men. Voor een aantal zuiderlingen had 
dit diepe teleurstelling tot gevolg, 
waarbij men terugviel, in de situatie 
die men enge tijd tevoren juist was 
ontvlucht. Het is duidelijk dat dit radi
calisering in hun gedachten teweeg 
brengt en dat zij slecht te spreken zijn 
over de maatschappelijke orde die dit 
soort crises niet kan voorkomen.
In de toekomst heeft Duitsland veel 
buitenlanders nodig. Er worden schat
tingen gemaakt die gaan in de rich
ting van 2 a 2,5 miljoen personen 
voor de komende jaren. Het ziet er 
naar uit dat men aan het begin staat 
van een nieuwe ontwikkeling. Duits
land zal er goed aan doen de diensten 
van de buitenlanders naar waarde te 
schatten en hun dezelfde recht toe 
te kennen als de Duitsers, waarbij re
kening gehouden wordt met de bij
zondere situatie waarin de buitenlan
der verkeert. Ook in Nederland kon 
men wel eens de eis horen dat de bui

tenlanders vóór de Nederlanders ont
slagen moesten worden. Men kan dit 
wel begrijpen maar het dient toch te 
worden afgewezen. Natuurlijk moet 
men geen buitenlandse werknemers 
laten komen — officieel of spontaan —• 
als Nederlandse werknemers bescMk- 
baax zijn. Het ontslagrecht echter dient 
voor allen gélijk te zijn. In Nederland 
echter is het aantal buitenlandse ar
beiders relatief gering en heeft het in 
vergelijking tot andere landen weinig 
betekenis.

Werk spreiden
Het is onwaardig buitenlanders te ge
bruiken om het smerige werk op te 
knappen en hun de bons te geven zo
dra er enige stagnatie in de economie 
te zien is, met als gevolg verbittering 
over het westerse economische stelséL 
Er zijn veel mooie verhalen verteld die 
zeggen dat bet werk bij de mensen 
móet worden gebracht; dit zou inder
daad moeten gebeuren, maar het is nog 
steeds niet zover. Honderdduizenden 
zuiderlingen zijn nog aangewezen op 
arbeid in West-Europa, dat blijkbaar 
zijn welvaart slechts in stand kan hou
den dank zij een reserveleger van ar
beiders rond de Middellandse Zee. Dit 
Europees probleem speelt zich — ga- 
lukkig in veel mindere mate — ook a ï 
in ons kleine land. Ook hier zijn de 
werklozen geconcentreerd in bepalde 
werklozen geconcentreerd in bepaalde 
Gedacht wordt aan bevordering van 
de migratie. Daartegen behoeft op kor
te termijn geen bezwaar te bestaan, 
doch op langere termijn is het toch 
noodzakelijk dat de werkgelegenheid 
gelijkmatig wordt verspreid. Dit geldt 
voor ons land, doch in niet mindere 
mate voor Europa.

• BRILLEN
• BOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN  

EIKENDAL
onbetwist DE specialist

BERGSTRAAT 12 - WAGENINGEN 
TELEFOON 98370 - 2038
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NAAR NIEUWE 

MONDIALE VERHOUDINGEN

PROTEST 
TEGEN 
STRUCTUUR 
VAN DE 
SAMENLEVING

. terwijl wij ons bezig hielden 
m et het „grote” geweld, werden  
wij met het „kleine” geweld g e 
confronteerd en daarmede met een 
ander probleem.
Ve len  wezen de oorlog af omdat 
zij n im m er in  staat zou zijn —  ge~ 
zien onder meer de huidige stand  
va n  de bewapeningsteehniék  —  
om de gerechtigheid te dienen. 
D och  onm iddellijk toonde zich de 
keerzijde van  de medaille: juist om  
de gerechtigheid te brengen, bleek 
somtijds geweld nodig, nam elijk in  
die gevallen w aar geweldloosheid  
er niet in  slaagde de barrières te 
doorbreken.
H e t is op zichzelf geen toonder dat 
ju ist de jongeren, nog niet berus
tend in  de onverm ijdelijkheid van  
het verloop der gebeurtenissen, 
enerzijds scherp ageerden tegen de 
oorlog in  V ietnam  en tegen een 
eventueel gebru ik  van  kernw a
pens, doch anderzijds niet afkerig  
bleken van  het gebru ik  van  ge
w eld tot om vorm ing van  samenle- 
vingsstructuren, die berusten op 
uitbuiting van  de grote m assa of 
van  m inderheden, of dat nu  op het 
nationale dan w el op het interna
tionale v lak  het geval is.
Dat is geen inconsequente houding; 
het één vloeit logisch uit het ander 
voort en tezamen vorm t het het 
protest tegen de sam enleving, zo
als die thans is gestructureerd”.

Dit vrij lange citaat geeft een scherpe 
weergave van een problematiek, welke 
in onze situatie van hoge actualiteit is. 
Het citaat heeft nog een korte aanvul
ling nodig. Die volgt er dan ook onmid
dellijk op: „Maar wellicht brengt deze 
beweerde inconsequentie ons bij het 
kernprobleem, dat achter het gehele 
vraagstuk van oorlog en vrede schuil 
gaat: namelijk de ontoereikendheid van 
de middelen waarover wij beschikken 
om langs vreedzame weg veranderingen 
in het maatschappelijk bestel te weeg 
te brengen; veranderingen die nood
zakelijk kunnen zijn, wil de gerechtig
heid niet in het gedrang komen. De 
gerechtigheid — wat we daaronder dan 
ook mogen verstaan — is immers geen 
statisch begrip”.
U treft het geciteerde aan in de bro
chure „Naar nieuwe mondiale verhou
dingen”, waarin twee inleidingen over 
het vredesvraagstuk zijn opgenomen.. 
Inleidingen van prof. mr. P. H. Kooij- 
mans en mr. P. J. Tennissen, bestemd 
voor de (jaai’lijkse) ARJOS-studieconfe- 
rentie op 4 en 5 oktober 1968.
Het stuk van Kooijmans heeft als titel: 
„Een normatieve benadering van het 
vredesvraagstuk” , dat van Tennissen: 
„Vredeswetenschap en vredespolitiek”. 
Het citaat was uit het voortreffelijke 
— scherpe en heldere — verhaal van 
Kooijmans. Deze betoogt verder, dat 
alle gepraat over oorlog en vrede de 
kans loopt min of meer onwerkelijk te 
worden, als wij de geciteerde kern
vraag betreffende de middelen om in 
onze samenleving bij de gerechtigheid 
terecht te komen, uit het oog verliezen. 
,,Want het is niet alleen een kwestie van 
de oorlog afwijzen. Dit blijft een loos 
gebaar, wanneer we er niet in slagen die 
alternatieven te vinden voor een op
bouw van de samenleving, die de oorlog

zo al niet overbodig, dan toch tot een 
niet aanlokkelijke keuze-mogelijkheid 
maken”.
Kooijmans besteedt achtereenvolgens 
aandacht aan: 1. de oorlog als geweld
pleging tussen staten onderling; 2. de 
speciale problematiek in het leven ge
roepen door de huidige stand van de 
bewapening; 3. de functie van het ge
weld in de mènselijke samenleving; 4. 
de alternatieven. Het is duidelijk, dat 
wij in deze beknopte weergave Kooij
mans niet op de voet kunnen volgen. 
Wij duiden de genoemde punten slechts 
iets nader aan.

Vrede door recht
Vrede houdt meer in dan het afwezig 
zijn van oorlogen. Wat doen wij met 
het begrip van de zogenaamde „recht
vaardige oorlog” ? Het échec daarvan is 
in de afgelopen eeuwen duidelijk aan
getoond. Voor het probleem „vrede door 
recht” hebben wij nog steeds geen op
lossing gevonden. De Volkenbond tracht
te tal van juridische procedures te ont
werpen, waarlangs allerlei conflicten 
zouden kunnen worden bijgelegd, maar 
aan de problemen ten grondslag liggend 
aan—de conflicten deed men nagenoeg 
niets. Ook de organisatie van de Ver
enigde Naties is er niet in geslaagd de 
oorzaken van eventuele gewapende con
flicten weg te nemen..
„De V.N. is er slechts in geslaagd hier 
en daar een noodverband aan te leg
gen, tot werkelijke oplossing,en is men 
niet gekomen” . Overigens ook dit: „Het 
beëindigen van . . .  conflicten en daar
mede het beperken van de verliezen 
mag overigens in verschillende gevallen 
op de credit-zijde van de V.N. worden 
geboekt”.
Scherp laat Kooijmans zien de eigenlijk 
ongelooflijk ingewikkelde problematiek 
van het verschijnsel oorlog. Een voor
beeld: voor oorlog kan er een rechtvaar
dige oorzaak zijn. „Maar het grijpen 
naar de wapenen is alleen maar ge
rechtvaardigd, als redelijkerwijs valt 
aan te nemen dat het recht kan worden 
hersteld en voorts dat het onrecht dat 
het gevolg is van de oorlog niet oneven
redig groter is dan het onrecht dat men 
wil keren” . Maar, aan de andere kant: 
„houdt dit dan de verplichting in alle 
onrecht te aanvaarden, indien men van 
te voren weet dat verzet geen uitzicht 
biedt? In concreto: zou Tsjechoslowakije 
zich niet gewapend tegen een overval 
door de Sowjet-reus hebben mogen ver
zetten?

Minder praten over oorlog
Is oorlog een „noodzakelijk kwaad” of 
ronduit een „kwaad”. Het is een „on

vermijdelijk kwaad” . . .  „zolang wij in 
gebreke blijven de samenleving te ver
nieuwen, in die zin dat wij andere al
ternatieven in het leven roepen voor de 
oplossing van de problemen en de 
brandhaarden van de conflicten weten te blussen”.
Anders gezegd: „we zouden een beetje minder moeten praten over de oor
log en ons een beetje meer moeten in
spannen voor de vrede, het leefbaar 
maken van de samenleving en het wegnemen van de voedingsbodem voor 
frustraties”.
Wij leven in een tijd van het „even
wicht der verschrikking” . Het dilem
ma, waarvoor de politici zijn gesteld, 
omschrijft Kooijmans als volgt: „ener
zijds een veiligheidssysteem dat levens
gevaarlijk is, omdat de mogelijkheid 
van ongewilde conflicten die de hele 
scala van vernietigingsmiddelen in wer
king zullen stellen niet uitgesloten is; 
anderzijds de onmogelijkheid om een
zijdig de weg terug in te slaan, omdat 
daarmee het systeem zelve, een systeem 
dat tot dusver heelt gewerkt, zou wor
den verbroken” .
Aan een radicaal „neen” tegen de kern
bewapening is Kooijmans niet toe. Er 
zijn nog andere mogelijkheden, die nog 
niet ten volle uitgeput zijn. Uitgaande 
van de gedachte, dat vrede meer is dan 
het afwezig zijn van oorlog, maar be
staat uit een rechtvaardige ordening van 
de samenleving, bespreekt hij de ont
spanningsmogelijkheden Oost-West, de 
vreedzame coëxistentie, de gemeen
schappelijke verantwoordehjkheid van 
Oost en West voor de derde wereld.
Vervolgens wordt o.a. aandacht gewijd 
aan de mogelijkheden van klimaatver- 
betering, aan de taak van de NAVO, die 
niet eenzijdig moet worden opgeheven. 
Maar de NAVO moet niet louter een 
starre verdedigingsorganisatie blijven. 
„Indien de NAVO zich echter zou ont
wikkelen tot een organisatie die de ont
spanning helpt bevorderen, zou Neder
land daarin een actieve bijdrage kun
nen leveren. Wij moeten ons tenslotte 
realiseren, dat het huidige evenwichts- 
systeem berust op de beide tegenover 
elkaar staande pacten en dat opheffing 
of uiteen vallen daarvan een situatie in 
het leven zou kunnen roepen, die eer
der destabiliserend zou werken dan sta
biliserend. Waar het om gaat is niet 
zozeer het kader waarin de politiek 
wordt gevoerd, doch wel de richting die 
zij inslaat. En deze richting vereist vi
sie, vereist oorspronkelijkheid en het 
verlaten van de te lang betreden paden. 
Dat is de uitdaging waarvoor onze po
litiek, zowel die van West als van Oost, 
op dit moment zich gesteld ziet”.
Het boeiende betoog uit één stuk van

Navo niet louter starre verdedigingsorganisatie blijven
■  fS
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Kooijmans biedt stellig diverse aankno- 
pingspimten voor de ontwikkeling van 
onze visie op deze grote problematiek 
en voor een opnieuw benaderen ervan. 
Het zou dringend gewenst zijn, dat ve
len dit verhaal zelf — waarvan het voor
gaande nog slechts een geringe indruk 
geeft — zouden lezen. En herlezen.
Is de inleiding van Kooijmans gebaseerd 
op een normatieve benadering. Tennis
sen benadert het vredesvraagstuk van 
de wetenschappelijke kant. Tennis
sen behandelt en groot aantal vraag
stukken van de buitenlandse politiek 
nader en in losser verband. Het is min
der een verhaal uit één stuk, maar le
vert niettemin een serie interessante 
opmerkingen. Gesteld wordt, dat het 
Nederlandse volk in zijn geheel ont
vankelijker is geworden voor de wereld
problemen. Een klein voorbeeld hierbij 
is, dat wij niet meer als wij over Europa 
spreken alleen maar aan West-Europa 
denken en Oost-Europa als af geschre
ven vergeten. In de paragraaf over de 
ontwikkelingen vanaf de vijftiger ja- 
ren wordt geschreven over de Russische 
toenadering, welke ondanks alles sinds
dien heeft plaatsgevonden, over de (ver
breding van) kloof tussen arm en rijk, 
over rassendiscriminatie en kolonialis
me, over de leidende posities van de 
grote mogendheden, (noch de V.S., noch 
de Sowjet-Unie worden op het ogenblik 
erkend als de morele leider van de 
wereld) over het zoeken naar nieuwe 
concepties voor een Europese politiek 
en over ̂ et verlangen naar een vredes
politiek. Immers: „Terwijl we reeds over 
de technische middelen beschikken om 
in ieders levensbehoeften te voorzien en 
een vreedzame wereld op te bouwen, 
zijn onderdrukking en armoede aan de 
orde van de dag. Vooral bij de jongere 
generatie roept dit verzet op”.

Gigantisch probleem
In de volgende paragraaf over de pro
blemen van de vrede en over de toe
komst, wordt gewezen op de gevolgen 
van de technische • prestaties en het 
steeds afhankelijker van elkaar worden van de staten zowel voor hun veiligheid 
als voor hun welvaart. De positie van 
de kleihere landen en de problemen van 
de ontwikkelingslanden worden nader beschouwd. China en Zuidelijk Afrika passeren de revue. Het opbouwen van 
een vreedzame wereld wordt een gigantisch probleem genoemd.
Zo blijft ook voor iedere generatie een 
probleem. „Waarom moeten wij dan toch 
naar vrede streven, indien de kans blijft 
bestaan, dat al onze inspanningen uit
eindelijk tevergeefs zijn? Dit is een 
vraag van levensbeschouwelijke aard. 
Schrijver dezes beantwoordt haar met 
het argument, dat wij in onze tijd ver
plicht zijn naar meer menswaardige ver
houdingen te streven, zowel tegenover 
onze tijdgenoten als tegenover ons on
middellijk nageslacht, welks lot wij nog 
in belangrijke mate in handen hebben. 
Dit vloeit volgens hem voort uit de 
Boodschap van het Evangelie” ,
In de paragraaf over de mogelijkheid 
voor een vredespolitiek schrijft Tennis
sen allereerst over het meest centrale 
aspect van het vredesvraagstuk: de her
vorming van de structuur van de be
trekkingen tussen de staten. Daarna 
volgen het streven naar ordening, de 
internationale veiligheid, het veto-recht 
van de grote staten in de Veiligheids
raad, de werkwijze van de Algemene 
Vergadering, de V.N. politiemacht, het 
nonproliferatieverdrag en de betekenis 
daarvan, mede gelet op de (mogelijk
heden van de) niet-kernwapen landen 
(ook de kleinere staten), De ontwikke
lingsamenwerking (ook de UNCTAD), 
evenals het punt van de rechten van de 
mens, verkrijgen aandacht. Tenslotte 
wordt ingegaan op het regionale vre- 
desstreven en de Europese veiligheid. 
Ook in het verhaal van Tennissen ge
ven frisse stellingen gelegenheid tot een 
opnieuw benaderen van de zovele en 
zo nauw verweven problemen in onze 
wereldsamenleving.

Gelukkige greep
Het is een gelukkige greep van de AR- 
JOS geweest deze complexe mondi'ale 
problematiek opnieuw in het midden 
van de aandaeht van velen te plaatsen, met de mogelijkheid van een brede en naar wy hopen diepgaande discussie. 
Daartoe vindt u bij lezing van de bro
chure bijzonder veel stof.Deze uitgave van de ARJOS kunt u be
stellen door storting van ƒ 1,75 op giro
rekening 89673 van de A.R. Party- 
Stichting, Dr. Kuyperstraat 3, ’s-Gra- venhage, onder vermelding „brochure 
nr. 206”, Dr. W. de Kwaadsteniet
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SAMENWERKING 
DRECHTSTEDENVERBAND

I^ORDRECHT is omringd door 
^  een aantal gemeenten, die teza
men met deze stad de „Drechtste- 
den” worden genoemd. Dat is een 
aanduiding, die uit het spraakge
bruik is voortgekomen, maar waar
van niet vaststaat, wat er precies 
onder moet worden verstaan. Het 
zijn niet alleen de plaatsen Zwijn- 
drecht, Sliedrecht en Papendrecht, 
die met Dordrecht daaronder val
len. Maar ook de buurgemeente op 
het Eiland van Dordrecht, namelijk 
Dubbeldam, hoort er bij. En als 
regel worden in het verband der 
Drechtsteden ook Alblasserdam, 
Hendrik-Ido-Ambacht, ’s-Graven- 
deel en Puttershoek er onder ge
rekend.

Geen eenheid
Met het vorenstaande is al direct een 
bepaalde problematiek met betrekking 
tot de samenwerking in deze regio aan
geduid. Het gebied is namelijk geen 
geografisch of anderszins bepaalde een
heid. Zoals bijvoorbeeld de Alblasser- 
waard een door zijn ligging gekenmerk
te streek is, waar het streekeigene een 
bepalende factor is en de onderlinge re
latie een haast vanzelfsprekende. Welis
waar geldt voor alle buitengemeenten, 
dat zij in meerdere of mindere mate 
binding hebben met de centrumplaats 
Dordrecht en daarmede evenredige re
laties hebben, maar het is ook een feit, 
dat de relatie-lijnen eveneens naar an
dere richtingen lopen.

Zo maken Sliedrecht, Papendrecht en 
Alblasserdam deel uit van de Alblas- 
serwaard en zijn van dat achterland 
niet los te denken. Ze ondergaan boven
dien in betekenende mate de invloed 
van de oriëntatie op Rotterdam van de 
nieuwe inwoners, die uit die stad of 
omgeving afkomstig zijn.
Voor ’s-Gravendeel en Puttershoek geldt 
hetzelfde met betrekking tot de Hoekse

DOOR J. C. de RIDDER

Waard. Zwijndrecht en in meerdere 
mate ook Hendrik-Ido-Ambacht hebben 
door dezelfde invloed als de eerderge
noemde gemeenten de blik in belang
rijke mate gericht op het Rotterdamse 
centrum.
Dat is niet altijd zo geweest. Het lag 
voor de hand, dat in vorige eeuwen de 
plaats van handel en nijverheid een 
centrum-functie vervulde voor de om- 

' geving. En dat was ook met Dordrecht 
het geval, dat alleen al door zijn grootte 
een dominerende plaats innam ten op
zichte van de in inwonertal niet zo veel 
betekenende dorpen in de omgeving. De 
gebrekkige verbindingen waren boven
dien ook niet erg bevorderlijk voor een 
intensief verkeer naar verder gelegen 
centra. Men zocht het voor de bevredi
ging van levensbehoeften als onderwijs, 
werkgelegenheid, medische verzorging 
en dergelijke maar het liefst zo dicht 
mogelijk bij huis.
In de 20e eeuw is daarin een grote 
verandering gekomen als gevolg van het 
ontstaan van betere verbindingsmoge
lijkheden en de toename van het open
bare en het particuliere vervoer. De 
centrum-positie van steden als Dor
drecht is daardoor veel minder over
heersend geworden; zelfs zo, dat ze de 
concurrentie met andere centra ervaren 
en daarvan daadwerkelijk de invloed 
ondervinden. Dit hebben stadsbestuur, 
neringdoenden en andere verzorgende 
instanties van Dordrecht lange tijd niet

Dordrecht

ingezien. Door niet of onvoldoende aan
dacht te schenken aan de verbindingen 
tussen de gemeenten onderling, het aan
gaan van samenwerkingsverbanden, het 
zorgen voor een krachtige en slagvaar
dige middenstand enz., is de „greep” op 
de omgeving sterk verzwakt.
Hoe dit overigens allemaal ook zij, het 
is toch niet te loochenen, dat de geogra
fische situering der Drechtsteden een 
hoeveelheid bindingen en belangen op
levert, die een nauw contact tussen de 
gemeentebesturen noodzakelijk maakt. 
Dat deze voor de onderscheidene ge
meenten verschillend kunnen zijn naar 
aard en grootte, doet niet af aan het 
feit dat het zaak is, dat de gemeenten 
trachten elkaar op zo veel mogelijk ter
reinen te vinden.

Incidentele regelingen
Op verschillende gebieden zijn er rege
lingen tot stand gekomen, die moeten 
voorzien in allerlei gemeenschappelijke 
belangen. Opmerkelijk is, dat de part
ners van deze intercommunale regelin
gen lang niet altijd alleen maar in het 
Drechtstedenverband zijn gezocht, maar 
ook daarbuiten. En dan zijn het ook 
altijd op grond van wettelijke voor
schriften of mogelijkheden tot stand ge
komen incidentele regelingen» voor be
paalde voorzieningen. Voor wat betreft 
de energievoorzieningen (gas- en elek
triciteit) neemt Dordrecht een overheer
sende positie in en het voorzieningen- 
gebied is vele malen groter dan dat der 
Drechtsteden alleen. Maar deze activi
teit is niet gebaseerd op een samenwer
kingsverband tussen gemeenten doch

geschiedt door Dordrecht op basis van 
verleende concessies. Samenwerken be
tekent samen zorgen voor en samen ver
antwoordelijkheid dragen. Dat is hierbij 
dus niet het geval, zij het dan dat de 

. gemeenten via een op initiatief van Dor
drecht ingestelde energieraad regelma
tig worden geraadpleegd.
Van een a l g e m e n e  belangenbeharti
ging binnen het Dreehtstedengebied is 
dus geen sprake. Dat de behoefte hier
aan wel werd onderkend blijkt uit het 
feit, dat is de jaren 1957-1961 in een 
gezamenlijke aanpak een struetuurplan 
werd ontworpen, waarin de structurele 
opzet (wonen, werken, winketen recre- 
eren etc) van elke gemeente werd aan
gegeven en werd afgestemd op de totali
teit van het gebied. Dit plan heeft door 
allerlei oorzaken geen praktisch effect 
gehad.
Het zich nadien voortzettende proces 
van verruiming van het leefgebied der 
mensen en van de daaruit resulterende 
schaalvergroting maakt het noodzake
lijk, dat de gemeenten steeds meer in 
grotere verbanden gaan denken en sa
menwerken. Dit wordt binnen de be
sturen der Drechtsteden duidelijk on
derkend en erkend.

Samenwerking nodig
Vandaar, dat er de laatste tijd naarstig 
wordt gezocht naar een speciaal voor 
dit gebied meest geëigende vorm van 
overleg en samenwerking. Ik herinner

in dit verband aan hetgeen hierboven 
is geschreven over de gerichtheid der 
belangen en interesses der onderschei
dene burgerijen.
Speciaal bij de laatste begrotingsbehan
delingen is er in de diverse gemeente
raden aandacht gevraagd voor de 
kwestie der samenwerking en over het 
algemeen waren deze geluiden zeer po
sitief.
De gezamenlijke burgemeesters beraden 
er zich in hun regelmatige contacten 
intensief over hoe dit overleg kan wor
den geïnstitutioneerd en de verwachting 
is gerechtvaardigd dat enkele gedachten 
hieromtrent binnen afzienbare tijd bin
nen de gemeentebesturen ter discussie 
kunnen worden gesteld.
Intussen hebben alle gemeentebesturen 
opdracht gegeven tot een sociologisch 
onderzoek inzake hun gemeenten in re
latie tot de directe omgeving en tot het 
wijdere verband der Drechtsteden. De 
resultaten van deze onderzoekingen zul
len straks de basis kunnen vormen voor 
een aan de huidige omstandigheden 
aangepaste en op de huidige toekomstvi
sie gerichte structuuropzet voor het ge
hele gebied.
Het is al een belangrijke stap in de 
goede richting, dat de vraag of samen
werking nodig is, niet discutabel gesteld 
behoeft te worden en dat er een bewust 
streven is naar het in het leven roepen 
van het daarvoor geschikte instituut. 
Maar dat neemt niet weg, dat er — en 
dat geldt voor al dit soort verbanden —• 
vele en velerlei problemen en vragen 
een duidelijk standpunt, c.q. antwoord 
vergen. En deze moeten bij voorkeur in 
de voorbereidingstijd worden gegeven. 
Is alleen maar overleg, gemeenschappe
lijk beraad, voldoende? Blijft het dan 
niet alleen bij praten? Samenwerken 
vraagt dat de partners bereid zijn tot 
geven en nemen, met de nadruk op de 
wil eigen belang aan het gemeenschap
pelijke ondergeschikt te maken. Hoever 
moet dat gaan? Moeten voorzieningen 
dwingend kunnen worden opgelegd? 
Moet gestreefd worden naar een boven
gemeentelijk orgaan of een federatieve 
samenwerking?

Favoriete plaats
Het is mijn pei’soonlijke mening, dat er 
voor de Drechtsteden vele mogelijkhe
den zijn om in een onderling beraad en 
in een vorm van federatief samenwer
ken en op basis van een gemeenschap
pelijk structuurplan veel positiefs tot 
stand te brengen. Dat kan dan met be
houd van het typisch eigene van elk 
der gemeenten en met het waarderen 
van anders gerichte belangenlijnen.
In dit geheel moet niet worden ver
geten, dat het genoemde proces van 
verruiming van het leefgebied der men
sen zich in casu niet beperkt tot het 
Drechtstedenverband. Dit gebied is op
genomen in, maakt een deel uit van een 
veel grotere regio, die het gehele noor
delijke gebiei' omvat van wat de Delta 
genoemd wordt. Het ligt daarin wel wat 
aan de oostelijke zijkant, maar de in
woner ervaart die ligging niet als een 
afzondering. Integendeel juist als een 
favoriete plaats van wonen en leven, die 
het mogelijk maakt het contact met spe
ciaal het Rotterdamse deel der regio te 
ervaren. En daarbij niet te vergeten de 
relatie met gebieden als de Alblasser- 
waard, deler van Noord-Brabant en 
Utrecht, die bijvoorbeeld voor de re
creatie van niet te verwaarlozen bete
kenis zijn.

De conclusie mag daarom zijn:
a. binnen het Drechtstedenverband is 
een groeiend besef van de noodzaak tot 
samenwerking en de wil dit te eoncre- 
tiseren;
b. de Dreehtsteden maken deel uit van 
een grotere regio en er is een visie no
dig voor dit geheel, waarbij ook provin
ciegrenzen geen rol mogen spelen.
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rijk deel in handen van de raad blijft, 
omdat de raad en die alleen de ge
meentebegroting vaststelt.

Wij zullen er goed aan doen die moge
lijkheid tot inspraak van de burgerij 
terdege te bestuderen. Het is een be
langrijke zaak. Men zal hier zeker niet 
overhaast te werk mogen gaan.

Maar als wij voor ons zelf pleiten voor 
meer inspraak en wij onthouden de 
mogelijkheid tot inspraak aan anderen, 
dan brengen wy ons verlangen tot in
spraak in opspraak.”

¥ ïet Verband van verenigingen 
^■^van a.r. gemeente- en provin
ciebestuurders heeft een paar we
ken geleden zijn jaarvergadering 
gehouden. De voorzitter heeft daar 
in zijn openingsrede ruime aan
dacht besteed aan het begrip „in
spraak” dat tegenwoordig om een 
modew’oord te gebruiken nogal „in” 
is. Ik meen er goed aan te doen 
voor deze „notitie” een flink stuk 
uit die openingsrede van de heer
M. H. L. Weststrate te knippen. 
Sprekende over de inspraak bij 
burgemeestersbenoemingen stelde 
de voorzitter dat die ook door ons 
verlangde „inspraak” de laatste tijd 
in opspraak dreigt te komen.

„Die inspraak dient een recht van de 
gemeenteraad te zijn. Met die inspraak 
wordt beoogd een burgemeester te krij
gen die past in de samenleving van de 
gemeente. Maar hoever gaat die in
spraak? Is dat meespreken, medezeg
genschap of is het medebeslissen? Dat 
laatste schijnt de mening van sommige 
raadsleden te zijn, gezien althans de 
reacties wanneer de benoeming niet 
conform het gegeven advies is. Het is 
zonder meer duidelijk dat adviezen niet 
gevraagd of gegeven worden om ze 
naast zich neer te leggen. Maar ander
zijds is een advies geen beslissing. 
Blijft de vraag wat de inspraak dan 
wel is. De Commissaris der Koningin 
in Zuid-HoUand (hij was, althans tot 
voor kort een van de weinigen, zo niet 
de enige) had en heelt de gewoonte de 
mening van de raad te vragen. Het gaat 
daarbij niet om namen of personen, 
maar veel meer om de aard van de 
functie in de betrokken gemeente, om 
politieke kleur, levensinstelling, het 
passen in de lokale gemeenschap e.d. 
Deze wetenschap, aannemende dat zo’n 
raad tot een eenstemmig — althans een 
meerderheidsadvies komt, kan voor de 
commissaris van belang zijn bij het 
zoeken van de juiste kandidaat, uit de 
groep van soUicitanten.
Bij de grootste steden ligt de zaak an
ders. Om te beginnen zijn daar geen 
soUicitanten. Voor burgemeester van 
zo’n stad wordt men gevraagd. Maar 
voorts is het opsommen van de vereiste 
kwaliteiten voor deze functie dusdanig 
verweven met het geringe aantal ver
moedelijke kandidaten dat namen hier 
niet buiten discussie kunnen blijven.
Op zichzelf behoeft hier geen bezwaar 
tegen te bestasui mits — en dat acht ik 
een zeer belangrijke zaak — mits die 
namen binnenskamers blijven en mits 
gegronde verwachting bestaat dat de 
betrokkene ook „in” is voor een benoe
ming.
Situaties zoals rond de benoeming van 
de burgemeester van Den Haag, waarbij 
namen In de bladen verschijnen moeten 
voorkomen worden. Als de raad — ver
tegenwoordiger van de burgerij — in
spraak heeft dan dienen eventuele na
men daar te blijven en is er geen enkel 
belang mee gediend dat heel Nederland 
die namen kent. En de zaak wordt nog 
pijnlijker als dan de genoemde en ver
moedelijk gewenste persoon geen gena
de blijkt te vinden in de ogen van het 
kabinet. Op die wijze brengt men de 
„inspraak” in „opspraak”.
De roep om inspraak is begrijpelijk 
maar het effectueren van die inspraak 
blijkt niet zo eenvoudig.
Onlangs werd de steUing verdedigd dat 
de Haagse gemeenteraad toch wel capa
bel geacht mocht worden zijn eigen 
raadsvoorzitter te kiezen. En dat zelfde 
kon gelden voor andere grote gemeen
ten. Waarom zou men het in gemeen
ten, zeg boven de 30 tot 50.000 inwo
ners niet eens met een gekozen burge
meester proberen? Niet in kleinere ge

meentel want daar spelen persoonlijke 
en familieverhoudingen vaak nog een 
te grote rol.
Een dergelijke splitsing van de gemeen
ten heeft natuurlijk iets kunstmatigs. 
Wanneer is een raad capabel zelf een 
burgemeester te kiezen? Hangt die ge
schiktheid af van de grootte van de 
raad dus van de gemeente? Het is zeer 
de vraag. Is de raad van Ridderkerk 
wel capabel doch die van Maassluis 
niet? Het gevaar is allerminst denk
beeldig dat men gaat discrimineren. 
Anderzijds is een grens van 30 tot
50.000 inwoners wel reëëel omdat in 
gemeenten boven die grens de burge
meester hoe langer hoe meer full-time 
wethouders naast zich krijgt.
Vooralsnog zouden wij het op inspraak 
bij burgemeestersbenoemingen willen 
houden. Wel rijst de vraag of met name 
bij de grote gemeenten die inspraak 
niet meer het karakter van een gesprek 
zou moeten hebben. Gesprek in die zin 
dat daarbij ook de mening van het ka
binet inzake een eventuele politieke 
Ideur van een nieuwe burgemeester ter 
discussie zou staan.

Verkeerde inspraak
Gemeentebesturen vragen echter niet 
alleen inspraak bij burgemeestersbe
noemingen in hun eigen gemeente, maar 
ook inspraak op gebieden waarvan men 
zich kan afvragen of daar recht tot 
meespreken is.
Toen kortgeleden de voorzittersstoel 
van het openbaar lichaam Rijnmond 
vacant werd vroeg de raad van het 
openbaar lichaam de minister over de 
vervulling van die vacature gehoord te 
worden. Waar tal van artikelen uit de 
Gemeentewet ook van toepassing zijn 
verklaard op het openbaar Üchaam 
Rijnmond en met name ook de raad, 
een alleszins begrijpelijk verzoek. Maar 
veel minder begrijpelijk is het dat de 
gemeente Rotterdam ook gehoord wil 
worden indien de Rijnmondraad wordt 
gehoord. Hier wenst een gemeente in
spraak in de benoeming van een voor
zitter van een ander openbaar bestuurs
lichaam. Dat gaat te ver. Zoals het ook 
te ver zou gaan, als Rotterdam of Am
sterdam inspraak zouden vragen bij de 
benoeming van burgemeesters in de 
buurgemeenten of omgekeerd, wanneer 
de buurgemeenten gehoord zouden wil
len worden bij de benoeming van een 
burgemeester in 'de in hun omgeving 
dominerende grote stad.
Natuurlijk hebben de gemeenten er be
lang bij wie in andere>-organen bepaal
de posten bezetten. Maar het zou toch 
te dwaas worden als de gemeenten in
spraak zouden hebben bij de benoeming 
van bijv. een commissaris der Koningin, 
een lid van Gedeputeerde Staten of een 
minister van Binnenlandse Zaken of van 
Financiën. Door een dergelijke te ver 
gaande inspraak zou men die inspraak 
in opspraak brengen.
De inspraak op het gemeentelijk erf 
komt ook in opspraak als raadsfracties 
via een mandaat aan de wethouder van 
hun politieke kleur trachten invloed te 
oefenen op het beleid van B. en W. Dan 
gaat men wel heel ver over de schreef 
want dan gaat men in feite op een stoel 
zitten waar men niet noort. De raad 
heeft voldoende inspraak bij het behan
delen van allerlei raadsvoorstellen, bij 
de behandeling van de begroting enz. 
De wethouder gekozen door de raad en 
niet door een bepaalde fractie heeft in 
het college van B. en W. een eigen ver
antwoordelijkheid. Natuurlijk zal hij 
voortdurend contact met zijn fractie, 
waarvan hij trouwens lid is, onderhou
den maar hij is geen boodschappenjon
gen van de fractie. Maar ook het omge
keerde dient gezegd. Wanneer de wet
houder een eigen verantwoordelijkheid 
heeft dan is het onjuist dat hij met zijn 
portefeuille rammelt als zijn fractie 
tegen bepaalde, voorstellen stemt. Doet

hij dat toch dan bindt hij op zijn beurt 
zijn fractie, wil hij met zijn inspraak 
het beleid van de fractie beheersen.

Inspraak van burgerij
Wanneer wij als gemeentebestuurders 
zeer gesteld zijn op het recht van in
spraak in allerlei zaken, dan zou men 
mogen verwachten dat wij op onze 
beurt open zouden staan voor het recht 
van inspraak van de burgerij in ge
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meentelijke. zaken. Maar is dat zo? Is 
het niet vaak zo dat wij gemeentebe
stuurders dan niet thuis geven? Wij 
zijn immers de door de burgerij gekoze
nen. De burgers spreken dus door ons? 
Menen wij niet vaak dat de burger via 
de pers, die de openbare vergadering 
van de gemeenteraad verslaat, voldoen
de op de hoogte kan zijn? Liggen be
stemmingsplannen e.d. niet steeds ter 
inzage? Ieder is toch vrij die plannen 
te gaan zien? Maar dat is een ' drog
reden! Men kan dat hoogstens inlichten 
noemen. Maar inspraak wil zeggen dat 
de ander, in dit geval de burgerij, zijn 
geluid ook kan laten horen. We zijn er 
niet mee klaar als we menen dat de 
kiezer dat eenmaal in de vier jaar via 
het invullen van zijn stembiljet kan 
doen. Als we een eind willen maken aan 
de voortdurende klacht dat de burgerij 
zo weinig belangstelling heeft voor de 
publieke zaak dan zullen wij haar waar 
dat kan inspraak moeten geven. Natuur
lijk geldt ook hier, zoals bij alle in
spraak, dat de beslissing bij het daartoe 
aangewezen orgaan ligt.
In sommige gemeenten heeft men de 
proef genomen een gesprek met de bur
gers te voeren over bestemmingsplan
nen bijv. of woningbouw'plannen. De 
ervaringen daarbij opgedaan zijn zeker 
niet ongunstig. Er was belangstelling. 
Er was soms echt een gesprek. De dis
cussies waren zeker niet negatief. Laat 
men die mogelijkheid eens overdenken. 
Waarom zou men de burgerij niet uit
nodigen om te komen praten als wij 
met nieuwe recreatieplannen naar de 
raad willen, als we nieuwe sportcom
plexen willen aanleggen, enz. Let wel, 
als we wat willen gaan doen. Inspraak 
betekent dat men met de burgerij 
spreekt vóór de beslissing genomen 
wordt. Anders is het mosterd na de 
maaltijd en blijft men — terecht — weg. 
Bij de laatste wijziging van de Gemeen
tewet is de mogelijkheid geschapen bur
gers niet-raadsleden in raadscommissies 
te benoemen. Bovendien konden de ge
meenteraden bepaalde bevoegdheden 
aan zulke commissies delegeren. De be
doeling van deze wetswijziging was de 
burgerij meer bij het bestuur te be
trekken.
Hoeveel gemeenteraden zouden van deze 
mogelijkheid gebruik hebben gemaakt? 
Wij weten het allemaal. Dat aantal is 
bitter klein, zo niet nihil. Waarom doen 
wij dat niet? Willen wij niet? Durven 
wij niet? Zijn wij bang dat de taak van 
de gemeenteraad zal worden uitgehold? 
Inderdaad de bevoegdheid van zulke 
commissies is niet alleen adviserend, zij 
mogen beslissingen nemen. Beslissingen 
die nu de raad zelf neemt. Willen wij 
dat recht niet uit handen geven? Maar 
vergeten wij dan niet dat wij als raad 
zelf bepalen hoever de bevoegdheden 
van zulke commissies gaan zullen? Ver
geten wij niet al te makkelijk dat ook 
bij deze functionele decentralisatie het 
heft uiteindelijk toch voor een belang-

De alleenstaanden vormen in onze maat
schappij een groep, die bij het treffen 
van allerlei voorzieningen helaas vaak 
te wehiig aandacht krygt.
Vroeger is in ons blad de aandacht ge
vestigd op de zwaardere fiscale druk 
die op de vrijgezellen rust.

Ditmaal zouden wij de aandacht wil
len vragen voor de huisvesting van de 
alleenstaanden. Deze groep bestaat voor
namelijk uit ongehuwden en voorts uit 
weduwen en weduwnaars en gescneiden 
mannen en vrouwen. In 1965 omvatte 
deze groep 909.127 personen.
Een aantal van ruim 390.000 uit deze 
groep bestaat uit werkelijk alleenstaan
den. Aan het treffen van voorzieningen 
voor deze groep is tot nu toe weinig 
gedaan. Daarom is het een voortreffe
lijke gedachte geweest van C. Stempels 
aan deze problematiek een boekje te 
wijden, dat verscheen onder de titel 
„woningen voor één” , i)
Op overzichtelijke en goed gedocumen
teerde wijze behandelt de auteur de ver
schillende aspecten van dit vraagstuk. 
De lezer ontvangt een inzicht in de 
bestaande behoefte, onderverdeeld per 
provincie. Bijzonder nuttig is de be
handeling van de eisen die alleenstaan
den aan hun woning stellen. De schrij
ver baseert zich hierbij op gehouden 
enquêtes.
Het boek bevat voorts een groot aantal 
voorbeelden van gebouwde woningen. 
Daarnaast worden de woonvormen be
sproken, die nauw samenhangen met 
de functionele indeling van de woning 
van alleenstaanden. Het boek wordt be
sloten met een reeks wenken voor de 
inrichting en indeling, waaronder de 
aanschaf van de nodige huishoudelijke 
apparatuur.
Naarmate de algemene woningnood min
der wordt zal de ruimte beschikbaar ko
men om de wensen van speciale groe
pen aandacht te schenken.

Het besproken boekje zal daarbij een 
waardevol hulpmiddel zijn. Wij wensen 
het in handen van burgemeesters, wet
houders en raadsleden, bestuurders van 
woningbouwcorporaties, leden van vrou- 
wenadviescommissi'es en voorts van een 
ieder die zich interesseert voor wo
ningbouw- en huisvestingsvraagstukken,
1) Een uitgave van het Bouwcentrum, 

Weena 700, Roterdam; 135 pag. met 
foto’s en tekeningen, prijs ƒ6,90.

G,
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DE RIJKSBEGROTING
¥N de week na Prinsjesdag hebben 
■*■ de Kamerleden ruim dertienhon
derd pagina’s aan begrotingsstuk
ken in hun brievenbus gekregen. 
Voor zover al die stukken tenmin
ste door de brievenbus konden.
De Rijksbegroting voor het dienst
jaar 1969 omvat zoveel stukken, 
dat de stapel bijna tien centi
meter hoog is. En dan is de mil
joenennota nog niet eens meegere
kend.
Of de Kamerleden al die stukken 
inmiddels gelezen hebben?
Vergeet ’t maar. Zo’n papierla
wine is zelfs voor de politici van 
het Binnenhof teveel. Ieder bestu
deert éérst de hoofdstukken, waar
mee hij direct te maken heeft, 
d.w.z. de begrotingshoofdstukken, 
welke tot zijn c.q. haar portefeuille 
behoren. Na uiteraard eerst ieder 
op eigen wijs de Miljoenennota ge
lezen te hebben.

Al aeniene beschouwingen ^
Daarnaast zal ieder kennis némen van 
de begrotingen, waarvoor hij of zij in
teresse heeft. Overigens, wij hebben 
geen Kamerleden gebeld om te vragen 
hoe ver ze waren, ’t Is trouwens voor 
een groot deel huiswerk, want allerlei 
andere zaken waren en zijn in de Ka
mer aan de orde. De fracties zijn aan 
het bestuderen hoe de algemene beleids
lijnen van de regering er uitzien, want 
op 8, 9 en 10 oktober a.s. zullen de 
algemene politieke en financiële be
schouwingen wordei gehouden. De al
gemene politieke beschouwingen plegen 
te worden gebaseerd op de troonrede; 
de financiële beschouwingen op de nota 
over de toestand van ’s Rijks financiën, 
de z.gn. miljoenennota.
De fracties scherpen de geesten en de 
tongen van hun fractie-voorzitters en 
financieel-economische deskundigen. De 
bewindslieden slaan zenuwpilletjes in 
— veronderstellen we — en met elkaar 
pogen ze er volgende week een boeiend 
en belangwekkend debat van te maken. 
Dat zullen wij hopen tenminste.
Na de algemene beschouwingen begint 
dan het begrotingsfeest. Ieder begro
tingshoofdstuk wordt door een vaste 
commissie voorbereid, welke behoort bij 
een bepaald departement. Daarna vindt 
vervolgens de behandeling in een open
bare commissievergadering plaats, ge
volgd door een behandeling in de 
Tweede Kamer.

1.300 pagina’s
De Nederlandse burger, die de begro
tingsbehandeling gedocumenteerd wil 
volgen is daartoe volop in de gelegen
heid. Het ligt beslist niet aan de Staats
drukkerij en -Uitgeverij, wanneer een 
Nederlander niet beschikt over de be
groting voor 1969.
Voor de luttele som van twaalf gulden

krijgt u de gehele rijksbegroting — 
ruim 1.300 pagina’s — en de Miljoenen
nota thuis gestuurd. Men beweert wel 
eens, dat iets voor een appel en een ei 
te krijgen is, maar voor de begroting 
zijn we geneigd te zeggen dat dit het 
geval is. Het is ons inziens ook van be
lang, dat de burgers op ruime schaal 
in de gelegenheid worden gesteld ken
nis te nemen van d . begrotingshoofd
stukken.
Het merkwaardige is echter, dat het 
aan weinig mensen bekend is, dat de rijksbegroting goedkoop in bezit te krij
gen is. Daarom willen wij kiesvereni
gingen, Arjosclubs en bestuurders nog eens met nadruk op de geboden mo
gelijkheid wijzen. Een briefkaart met 
de mededeling wat u wenst naar de Staatsdrukkerij, Christoffel Plantijn- 
straat te ’s-Gravenhage is voldoende. 
Wie nadere inlichtingen wil belle 070 - 
814511 en vrage naar de afdeling ver
koop.

Wetsontwerp
Iedere begroting is gegoten in de vorm 
van een wetsontwerp, overeenkomstig 
artikel 133 van de Grondwet. Een be
grotingshoofdstuk mag slechts uitgaven 
voor één departement bevatten. Elk 
hoofdstuk is uitvoerig toegelicht door de 
betreffende minister.

De Rijksbegroting omvat de volgende 
hoofdstukken: I Huis der Koningin; II 
Hoge Colleges van Staat en Kabinet 
der Koningin; III Algemene Zaken; IV 
Kabinet van de Vice-Minister-Presi- 
dent; V Buitenlandse Zaken; VI Jus
titie; VII Binnenlandse Zaken; VIII On
derwijs en Wetenschappen; IX-A Natio
nale Schuld; IX-B Financiën; X De
fensie; XI Volkshuisvesting en Ruim
telijke Ordening; XII Verkeer en 
Waterstaat; XIII Economische Zaken; 
XIV Landbouw en Visserij; XV Sociale 
Zaken en Volksgezondheid; XVI Cul
tuur, Recreatie en Maatschappelijk 
Werk; XVII Onvoorziene Uitgaven.

Beheer financiën
De Comptabiliteitswet geeft bepalingen 
voor de regeling van het beheer van 
’s Rijksfinanciën.
Zij schrijft voor hoe de Rijksbegroting 
moet worden ingericht, wat de taak is 
van de minister van financiën in ver
band met deze begrotingsontwerpen en 
ook hoe de controle door de Algemene 
Rekenkamer moet plaatsvinden.
Deze wet bepaalt ook — in art. 6 — 
dat de rente en aflossing van de Na
tionale Schuld ten lastr- van een afzon
derlijk hoofdstuk der begroting van uit
gaven wordt gebracht, staande onder 
het beheer van de minister van finan
ciën. Vandaar hoofdstuk IX-A, Natio
nale Schuld.
Hoofdstuk XVII heet Onvoorziene Uit
gaven. Zeer bijzondere uitgaven worden 
uit dit begrotingshoofdstuk gedaan. De
ze begroting bevat dan ook een pot van 
ƒ 700.000,— voor giften van de Neder

landse regering ten behoeve van door 
natuurrampen of oorlogshandelingen 
geteisterde bevolkingen.

Middelenwet
Een begrotingsontwerp moet de midde
len aangeven, welke nodig zijn tot dek
king van de uitgaven. Dat gebeurt in 
de zgn. Middelenwet. Hierin wordt dus 
een opsomming en overzicht gegeven 
van alle belastingen, retributies en an
dere inkomsten welke de staat in 1969 
ten deel zullen vallen. De Comptabili
teitswet geeft weer regels hoe de Mid
delenwet moet worden ingericht. Zo 
moeten de hoofdstukken van deze wet 
zoveel mogelijk overeenkomen met de 
hoofdstukken van de begroting van uit
gaven. Dat zijn derhalve de hoofdstuk
ken I tot en met XVII.
In deze hoofdstukken wordt telkens 
aangegeven hoeveel voor ieder departe
ment — en ook voor ieder onderdeel — 
ten hoogste mag worden uitgegeven. 
Toekenning van het bedrag betekent 
niet automatisch, dat het ook geheel 
wordt uitgegeven.

Afzonderlijk beheer
Wie nu denkt, dat hiermee alle begro
tingsontwerpen de revue gepasseerd 
zijn vergist zich. Voor bepaalde onder
delen van de rijksdienst kan bij wet 
worden bepaald, dat er een afzonder
lijk beheer voor zal komen met een 
eigen begroting en rekening, welke ove
rigens ingericht noeten zijn als de 
rijksbegroting. Afzonderlijke begrotin
gen zijn er dan ook voor het Algemeen 
Burgerlijk Pensioenfonds, Rijkswegen
fonds, Landbouw-Egalisatiefonds, Ge
meentefonds en Provinciefonds.

Commerciële bedrijven
Eveneens is het mogelijk bepaalde tak
ken van rijksdienst anders te beheren, 
dan in de Comptabiliteitswet wordt 
aangegeven. Deze takken van rijks
dienst moeten hiertoe dan echter bij wet 
zijn aangewezen. Dit geldt vooral voor 
bedrijven, welke op commerciële grond
slag worden beheerd. Er zijn dan ook 
afzonderlijke begrotingen voor het 
Staatsdrukkerij- en -Uitgeverijbedrijf, 
het Staatsbedrijf der Posterijen, Tele
grafie en Telefonie en de Rijkspost
spaarbank, het Staatsmuntbedrijf, het 
Staatsvissershavenbedrijf en het Staats
bedrijf „Artillerie-Inrichtingen” .
Deze zojuist genoemde bedrijven bezit
ten geen eigen rechtspersoonlijkheid.

Miljoenennota
Wij noemden reeds de zgn. mil
joenennota of de „nota over de toestand 
van ’s Rijks financiën” . Het woord nota 
zegt het al; het is geen wetsontwerp. 
Men kan zeggen dat deze nota „de re- 
geringsfilosofie” bevat betreffende de 
te voeren begrotingspolitiek en de be
oordeling door de regering van de fi
nancieel-economische ontwikkeling.

Deze nota is een lijvig boekdeel van 136 
pagina’s.
Het bevat zeven hoofdstukken; 1. So- 
ciaal-economische ontwikkeling; 2. Ver
moedelijke uitkomsten van de begroting 
1968; 3. Begroting 1969; 4. De uitgaven; 
5. De ontvangsten 1968-1969; 6. Meer
jarenramingen 1969-1971; 7. Slotbe
schouwing.
Verder nog 12 bijlagen waarin een in
drukwekkend aantal gegevens bijeen is 
gebracht.

Ontwerp van wet
Een begrotingshoofdstuk bestaat uit 
verschillende onderdelen. Allereerst een 
„ontwerp van wet”. Zo’n ontwerp omvat 
soms maar 1 pagina, bijv. hoofdstuk I, 
Huis der Koningin, maar soms ook 9 
pagina’s hoofdstuk XII Verkeer en Wa
terstaat of zelfs 18 pagina’s nl. de Wet 
op de Middelen.

Ieder ontwerp heeft een vaste indeling 
in Gewone Dienst en in Buitengewone 
Dienst. Daarnaast is er dan een verdere verdeling, die naar gelang welk depar
tement het betreft enigszins verschilt. Ieder ontwerp kent echter een groot 
aantal artikelen, waarachter telkens een 
bedrag staat, waarover de minister na 
machtiging van de Kamer kan be
schikken.
Memorie van toelichting
Achter het „ontwex’p van wet” volgt 
de memorie van toelichting. Soms heel 
kort: 1 pagina, maar soms ook lang, 
bijv. bij Onderwijs en Wetenschappen 
64 pagina’s of Sociale Zaken en Volks
gezondheid: 80 pagina’s. In deze me
morie geeft de minister als regel een

DOOR D. CORPORAAL

algemene uiteenzetting omtrent het door 
hem te voeren beleid en een artikelsge- 
wijze toelichting op het ontwerp. Deze 
laatste toelichting is als regel zeer be
knopt. Sommige memories van toelich
ting bevatten een inhoudsopgave bijv. 
bij C.R.M. en Onderwijs en Weten
schappen, hetgeen het gebruik verge
makkelijkt.
Bij de „memorie van toelichting” zijn 
als regel enkele bijlagen gevoegd (bij 
24 van de 29 wetsontwerpen). De begro
ting van Buitenlandse Zaken bevat bijv. 
5 bijlagen, te weten; 1 Personeel res
sorterende onder het departement van 
buitenlandse zaken; 2. Bijlage betref
fende de bezetting van de buitenlandse 
dienst; 3. Overzicht van de werkelijke 
en de geraamde personeelssterkte van 
het personeel, ressorterende onder het 
departement van buitenlandse zaken.;
4. Inleiding op het Nederlandse pro
gramma van samenwerking met ont
wikkelingslanden; 5. Overzicht van de 
Nederlandse hulpverlening 1969.
Zo bevat de begroting van Algemene 
Zaken o.a. een bijlage van 30 pagina’s 
waarin een overzicht wordt gegeven 
van de civiele verdedigingsvoorberei- 
ding in de diverse departementale sec
toren.
Uiteraard zijn er tal van andere inte
ressante bijlagen te noemen.

Staten
Ieder begrotingsontwerp gaat ook ver
gezeld van een „uitgewerkte en toelich
tende staat van de uitgaven” en voor 
zover nodig een nadere splitsing en spe
cificatie van de artikelen. En dit ge
schiedt alweer overeenkomstig de be
palingen van de Comptabiliteitswet. 
Tenslotte is aan ieder ontwerp dan nog 
een ramingsstaat van de middelen toe
gevoegd, d.w.z. een raming van het te 
ontvangen bedrag op elk der middelen.

Omvangrijk
Het zal wel duidelijk zijn dat op deze 
manier eer. begroting nogal omvangrijk 
kan worden. Het omvangrijkst is de be
groting voor Sociale Zaken en Volks
gezondheid (180 pagina’s), gevolgd door 
Onderwijs en Wetenschappen (135 pa
gina’s).
Landbouw (117 pag.) en Verkeer en Wa
terstaat (109 pag.).
De kleinste begrotingen zijn die voor 
het Huis der Koningin en het Provin
ciefonds (4 pag.), gevolgd door Onvoor
ziene uitgaven (5 pag.) en het Staats
muntbedrijf en het Staatsbedrijf „Ar- 
tillerie-inrichtingen” (7 pag.).

• Vervolg op pag. 11
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UIT ONZE SCHEEPSBOUW EN SCHEEPVAART WERELD

Sleepdienst Broedertrouw n.v.
v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN

Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWIJNDRECHT 
Telefoonnummer IlSSO - 261G€ - 2G1G7 (2 lijnen)

Alle transporten te water

N.V Scheepswerf G. Bijisma en Zoon
W A R T E N A

NIEUW BOUW
van zee-, rivier- en binnenvaartschepen

TELEFOON 05105 - 271

A BAARS A zn

Exploitatie van baggermaterieei N.V.
VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154

Scheepswerf A Baars A.Zn N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154 
NIEUWBOUW EN REPARATIE

W. Visser & Zn. n.v.
Scheepswerf - motorenherstelplaats

Ankerpad 2 - Telefoon 02230 - 2887 
DEN HELDER

N : I E U W B O U W e n  R E P A R A T I E

NIEUWE LIEREN, stoom en elektrisch.NfEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. RIJPLATEN in diverse maten.
STOLK'S
Handelsondernemingen N.V.

Kantoor: Veersedijk 233 - HENDRIK IDO AMBACHT Telefoon (01850) 28000 - 28886

FIRMA DE REK EN HORSM AN

Fabriek van scheepslieren
DORPSSTRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 OUDERKERK AAN DE IJSSEL

VEROLME

UNITED

SHIPYARDS
ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 1 6 2 5 0 0

Scheepsbouw w erven

A. VUYK EN ZONEN
CAPELLE AAN DE IJSSEL

Nieuwbouw en reparatie

TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

V. <êrfir^ Gereedschapfabriek
Zwolseweg 480 -  APELDOORN - Telefoon 06762-241
GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

- BAILEY -  Constructiewerkplaats
01X
Machinefabriek N .V .

NIEUW-LEKKERLAND - TELEFOON 01848-436
• Staalconstructies voor gebouwen e.d.
• Alle soorten kranen

HET BEELD 
DER VADEREN

NIEUW KAMERLID

In 1918 kwam er een nieuw departement bij, dat 
van onderwijs. Aan het hoofd van dat departement 
kwam te staan dr. J. Th. de Visser van de CHU. 
Zijn opvolger was de heer Jouke Bakker, tuinder in 
het Friese dorp Menaldum.
Het chr. hist. weekblad De Banier leidde hem aldus 
in bij de CHU-marmenbroeders:
Wij verheugen ons over het feit, dat Jouke Bakker 
Kamerlid wordt. Niet, omdat wij overtuigd zijn, dat 
Bakker behoort tot de eerste klasse Kamerleden. 
Dat weet hij zelf ook wel beter en dat zal hij wel 
ondervinden ook. Wij, die Jouke kennen, weten dat 
geen eerzucht hem drijft: de klip, waarop reeds 
menig christen gestrand ist
Wij weten, dat Jouke ook grote eer ontvangt uit 
de hand van zijn God. Hij ontvangt daarmee een 
grote verantwoordelijkheid. En, wij geloven, dat het 
zijn overtuiging is, gelijk de onze, dat de Heer 
zelf hem tot deze gewichtige bediening geroepen 
heeft.
En daarom te meer verheugen wij ons hierover. 
En als Fries, en als overtuigd christen, én als 
onvervalst CH man, èn als „vertegenwoordiger” 
van de brede klasse van chr. arbeiders, wier be
langen en wensen hij kent, wier noden hij zelf 
heeft meegeleefd.
Gemakkelijk zal hij het niet hebben, daar in die 
hoge omgeving. Hij zal, in het bijzonder, gevoelen 
het gemis aan brede, grondige ontwikkeling, dat in 
alle betrekkingen, waarin leiding gegeven wordt, 
zo nodig is. En, waar hij vooral tegen de SDAP-ers 
zal optreden, zal hij vaak met hoon en spot worden 
bejegend, en kennis maken met de handigheidjes, 
die vooral aan die zijde in openbaar debat worden 
toegepast, om de tegenstander in een hoek te duwen 
en hem af te maken.
De berg van stukken, ook met wetenschappelijke

strekking, echte kathederwijsheid, die hij telkens 
onder ogen zal krijgen, zal het hem heel moeilijk 
maken.
Om niet te spreken van het moeilijke zich in een 
omgeving als de Kamer biedt, gemalckelijk te be
wegen. Neen, Jouke krijgt het heel zwaar.
Maar, — als God hem werkelijk roept, dan zal ook 
dat zware meevallen. Dan, vooral wanneer hij sys
tematisch werkt, en zich niet niet kleinigheden te 
veel inlaat, maar zich vooral inwerkt op de hoofd
zaken, dan is ’t wel te doen. Dan groeit men er in. 
En vooral bij afdeUngs- en commissievergaderingen 
heeft ’t woord van een eenvoudig, praktisch man met 
heldere blik soms meer invloed, dan men vooruit 
zou menen.
Eén gevaar loopt Jouke. Dit, dat hij, gevoelende zijn 
minderheid in ontwikkeling en beschaving, de slip
pen zou grijpen van de Kamerrok van een van de 
Coryphaeën, en zo zijn zelfstandigheid zou prijs
geven.
Wij hebben echter zijn woord, gesproken op de 
laatste landdag te Leeuwarden, waarbij hij ver
klaarde, dat zulks niet te vrezen was, want — zei 
hij — „dat zou mijn politieke dood zijn” .
Een man, van gewoon arbeider door de zegeningen 
van het klein landgebruik vooral, vooruitgeschar
reld, geworden door de jongelingsvereniging in de 
eerste plaats en vervolgens door misschien vijf en 
twintig andere verenigingen, tot een mens, kan ook 
in de Kamer van veel nut zijn. Vooral de Chr. Nat. 
Werkmansbond heeft in hem een uitstekend strij
der.
Van ganser harte wensen wij hem geluk met deze 
onderscheiding. Geve onze God hem wijsheid, kracht, 
moed en tact om daar de gedachten van ons Friese 
volk uit te dragen en te getuigen van onze dierbai-e 
beginselen. Zich daar te voelen en te blijven voelen 
in de eerste plaats instrument van de almachtige 
God, door God geplaatst op de plaats der ere maar 
zoekende niet de ere maar zijn God! Dan zoekt hij 
ook het welzijn van zijn volk!

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

STATUSSYMBOOL
Willem Sprenger heeft het in de Volkskrant over 
een niet-alledaags statussymbool; de dokter aan het 
kraambed.
Het artikel eindigt aldus.
In Nederland is de vroedvrouw er voor de vrouw 
van de arbeider. Bij gezinsuitbreiding in het huis 
van de procuratiehouder komt er minstens een huis
arts aan te pas, een vrouwenarts in het gezin van de 
directeur (en ook bij de president-commissaris, 
maar dan heet hij gynaecoloog); en in een konink
lijke familie moet het minstens een hoogleraar in 
de verloskunde Zijn.
Deze typische statussymbolen werken als kermis
spiegels die een vals beeld van de werkelijkheid 
geven; als zou een vrouw die voor rekening van 
het ziekenfonds baart een wezenlijk minder goede 
behandeling krijgen dan de anderen. En . dat is 
niet zo. Als haar zwangerschap en bevalling door 
storende bijkomstigheden een speciale medische be
handeling vereisen, kan zij deze onbeperkt krijgen; 
ook al zouden er meerdere hoogleraren aan te pas 
moeten komen en wat ook de noodzakelijke kosten 
zouden bedragen.
In dit opzicht is een ziekenfondsverzekerde zelfs 
veiliger verzekerd dan een particulier patiënt. Maar 
het ziekenfonds betaalt geen statussymbolen. Daar 
zijn die te duur voor.Ook hier: pluriformiteit.

— U verwijt Nieuw Links een gebrek aan kwaliteit? 
„Aan kwaliteit van wat tot dusver gepresenteerd 
is, dat noem ik gebrek aan kwaliteit; gebrek aan 
denkbeelden."
— Dat is vrij fundamentele kritiek . . .
„Ja, ja".
— Bent u nou niet bang dat u met deze kritiek in 
feite de hele jongere generatie in de Partij van de 
Arbeid aanvalt. . .
„O, nee. O, nee."
— Ik heb de indruk dat Nieuw Links de jongere 
generatie representeert. . .
„O, nee. O, nee, geen sprake van . . . ”
— Heeft u dan een indruk van de omvang van de 
groep jongeren die uw beleid aanhangen?
„Nee. Geen enkele indruk. Dat is ook heel moeilijk. 
Je hebt de kerngroep van Nieuw Links; een man of 
twaalf, vijftien. Dan heb je min of meer regelmatige 
bezoekers van die vergaderingen; driehonderd man. 
Maar daaronder zijn verschillenden, die er alleen 
maar heengaan omdat ze het interessant vinden, en 
je hebt allerlei graden van sympathie. Maar je hebt 
ook verschillende jongens die zich helemaal niet 
thuisvoelen bij Nieuw Links” .Dat was drs. J. den ü y l, die Nieuw Links links en 
rechts om de oren sloeg!

PLURIFORM

NIEUW LINKS
In de Nieuwe Linie l^zen wij een vraaggesprek van 
Theo Uittenhogaard m et P.v.d.A.-fractievoorzitter drs. J. den ü y l.
Over Nieuw Links zei hij, nadat hij eerst had gezegd, 
dat hij een P.v.d.A. zonder hen een duidelijke verarming zou vinden, o.a.
„En mijn hoofdbezwaar tegen Nieuw Links is een 
gebrek aan kwaliteit. Misschien met uitzondering 
van die twee percent ontwikkelingshulp . . .  
maarre, dat is, daar hoef je alleen maar voor te kun
nen tellen van 1 +  1 — 2 zie ik de inbreng van 
Nieuw Links als buitengewoon gering. En dat vind 
ik jammer.’’

In hetzelfde interview heeft drs. J. den Uyl ook uit
eengezet wat hij onder een pluriforme partij ver
staat. Daarover zei hij o.a.
„Kijk, met een pluriforme partij bedoel ik, dat je  
aanvaardt dat er nadrukkelijk onderscheiden poli
tieke stromingen zijn. De P.v.d.A. heeft altijd te
genover die confessionele partijen het idee willen 
wekken van uniformiteit, en ik vind dat we daarvan 
afstand moeten doen. Het betekent ook dat ik af
stand doe van het verwijt aan de confessionele par
tijen dat zij stromingen binnen de partij hebben. 
Stromingen overigens die niet het gevolg zijn van 
verschillende politieke inzichten maar van confes
sionele toebehoren. Ik aanvaard dat de P.v.d.A. een 
partij is met stromingen en dat die stromingen bin
nen de partij reliëf moeten krijgen ..
Waarvan acte!
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PUCHINGER 
EN ENIGE 
CRISTENVIP

En het doet er eigenlijk niets toe of de 
mens in zijn laboratoria en fabrieken 
dit al of niet erkent. Want of hij het 
wil of niet, hij staat met zijn weten
schap en tecliniek, met zijn politiek 
en sociale houding verantwoordelijk 
tegenover zijn Schepper en Verlosser. 
Dat stond hij vroeger toen de kerk 
nogal eens de baas over hem speelde 
en dat staat hij nu, nu andere machten 
dat meer doen. LeegWOorcl
En wil men de ontwikkelingsprocessen 
beschrijven die zich in onze cultuur
wereld voordeden en nog steeds voor
doen, laat men dan niet de toevlucht 
nemen tot het machtswoord „seculari
satie”. Want het is een leeg woord, dat 
kennelijk de neiging vertoont aan God en Zijn schepping blindelings voorbij 
te gaan.Dat Puchingers boek u deze dingen 
weer eens bewust kan maken is een 
nieuw motief om het te lezen.
Hilversum Dr. F. H. von Meyenfeldt

Drs. G. Puchinger heeft weer 
eens een reeks interviews 

gehouden en ze na voorafgaande 
publicatie in „Lihertas ex Verita- 
te”, nu in boekvorm uitgegeven. 
Laat ik beginnen met te zeggen dat 
het een interessant, een pikant, 
een amusant en ook een relevant 
boek is geworden. Nadat prof. dr.
L. J. Rogier een historische inlei
ding heeft geschreven, spreekt 
Puchinger met vijftien mannen van 
naam. Het valt op dat allen pro
fessor zijn, op een minister, een 
fractievoorzitter, een bisschep en 
een majoor-bij-het-Leger-des-Heils 
na.

De auteur heeft het wel in de geijkte 
figuren gezocht, tenminste voor het 
overgrote deel. Deze methode garan
deert wel degelijke kost, maar weinig 
verrassends. Van de meeste gespreks
partners waren de standpunten immers 
ai van elders bekend. Maar ja, je weet 
dan waar je aan toe bent, en veel men
sen kijken nu eenmaal eerst naar de 
naam van de schilder voordat ze een 
oordeel over het schilderij durven uit
spreken. En in dat opzicht kan men ge
rust zijn als men dit boek koopt: men 
krijgt gerenommeerde standpunten van 
gerenommeerde figuren, een enkele uit
schieter naar boven en naar beneden 
niet meegerèkend. Laat ik dus voorop
stellen, dat ik dit boek ieder aanbeveel 
die op een plezierige manier een erudiet 
forum wil horen Spreken over actuele 
punten.

Kritiek
Kritiek heb ik wel, maar voor het me
rendeel is die kritiek gericht op een 
punt waarmee de auteur slechts zij

delings te maken heeft. Het lijkt me 
tenminste niet de bedoeling van dit ar
tikel om u lastig te vallen met allerlei 
details. Het punt waarom het me gaat 
is de keuze van het sleutelbegrip: „se
cularisatie” . Het gebruik dat Puchinger 
van dit woord maakt deed me denken 
aan de bekende vertelling van „Ali 
Baba en de veertig rovers” . In dat ver
haal prevelt immers de held ook tel
kens een wonderlijke formule die 
steeds weer vele geheimzinnige deuren 
voor hem opent. Zo weet ook Puchin
ger vele geleerde monden te openen 
met de abracadabrafoimule „seculari
satie” .
Het resultaat is een kaleidoscoop van 
opvattingen, waarderingen en veroor
delingen die een niet bepaald helder 
begrip mogelijk maken van wat er 
daarmee aan de hand is.
Joiunalistiek lijkt me tegen deze me
thode niet veel in te brengen. Het fo
rum reageert er graag mild en over
vloedig” op. Maar als één ding dui
delijk wordt uit deze gesprekken, is 
het dat het woord „secularisatie” zo 
langzamerhand geheel onbruikbaar is 
voor de discussies over de situatie van 
de christen in de moderne wereld. Wij 
willen dat aan enkele voorbeelden toe
lichten.
Prof. Berkhof begint met scherp te 
onderscheiden tussen emancipatie en 
secularisatie. De „emancipatie” is voor 
hem het gunstige verschijnsel, dat de 
mens zich zijn roeping tot heersen over 
de natuur bewust wordt, en zich los
maakt van de machten die zijn zelf
standigheid in de weg staan. Maar „se
cularisatie” is volgens Berkhof dat de 
mens zich uit Gods hand losmaakt. Prof. 
Berkhof zelf erkent echter, dat „die 
goede emancipatie en de veinverpelijke 
secularisatie ineengestrengeld liggen” .

VLEUGELS E]\ VLEUGELLAM

Met vleugels —  de praktijk mocht het leren 
Kan men vaak goed manoeuvreren.
Maar een partij in Rotterdam 
Werd door haar vleugels vleugellam.
Ja, inderaad, het kan verkeren.

Van Doren

ver volg van pag. 9

VOOR EEN APPEL 
EN EEN El
Aan een begroting zit meer vast dan 
men oppervlakkig gezien zou zeggen. 
Voordat de begrotingshoofdstukken 
worden gepubliceerd zijn er al heel wat 
manuren ingestoken.
Dat mag ook wel want nu verdiepen de 
volksvertegenwoordigers, de mr. Plui- 
zers, zich in hetgeen de ministers en de 
staatssecretarissen aan het geduldige 
papier toevertrouwden.

Vette kluif
Het is geen wonder, dat de begrotings
behandeling nooit voor nieuwjaar in de 
Tweede Kamer is afgelopen. Honderd- 
vijftig mannen en vrouwen zijn zo niet 
uitgepraat over ruim 1.300 pagina’s re
geringsstukken, waar duizenden ambte
naren — naar we aannemen — op ge
zwoegd hebben. Met recht kan men zeg
gen, dat de Kamer een vette kluif heeft

en dat het een hele kluif is om er door 
te komen. De belangstellende staats
burger kan meeleven met de behande
ling. Hij kan — zoals wij uiteenzetten — 
ook meelezen.
Voor de goede orde delen wij nog mede, 
dat de Miljoenennota ook afzonderlijk 
verkrijgbaar is voor de prijs van ƒ 6,50. 
Ieder begrotingshoofdstuk is ook af
zonderlijk verkrijgbaar en w'el voor de 
prijs van 20 cent per vel (4 pag.).
De koper is dan echter naar verhouding 
wel duurder uit.

Tenslotte
Ziet u de komende weken een volks
vertegenwoordiger gebogen door het 
leven gaan, neem dan gerust maar aan, 
dat hij gebukt gaat onder de last van de begrotingshoofdstukken. Daarbjj 
heeft hfj dan het blijde vooruizlcht, dat hem een aantal nota’s nog zjjn toege
zegd en dat ook een niét onbeduidend 
aantal wetsontwerpen staat aangekon- digd.
Neen, een Kamerlid mag niet klagen over gebrek aan leesvoer. Trouwens ,u 
ook niet, want u kunt meelezen.

Hij ziet de oplossing in een mon
dige gemeente die het geseculariseerde 
leven aankan en in die wereld toch 
met God weet te leven. Prof. H. R. 
Wijngaarden daarentegen verstaat on
der secularisatie: „de taak van de kerk 
. . . om de wereld in handen te krij
gen; of met een moderne Icieet: om de 
wereld leefbaar te maken” .
Prof. H. van Oyen onderscheidt weer 
tussen „secularisme” (Gogarten) en 
„secularisatie”, en hij vindt secularisa
tie „een legitieme openheid en vrij
heid voor het volle leven” . Toch noemt 
ook hij „secularisatie” een modewoord 
dat liefst zo spoedig mogelijk moest 
verdwijnen.
Laat ik vanwege de ruimte met deze 
terminologische verval-symptomen van 
de term „secularisatie” mogen vol-

Niet duidelijk
Er zijn echter ook nog andere punten 
die rondom dit magische woord beslist 
niet duidelijk worden.
In „secularisatie” zit: seculum, wereld. 
Wat bedoelt men daarmee? In alle dis
cussies over de kreet „secularisatie” 
blijven we daaromtrent geheel in de 
mist. Om iets te noemen: men krijgt 
bij verschillende auteurs de indruk 
dat „wereld” een zelfstandigheid is. De 
een ziet „wereld” dan als een soort 
rimboe die door de mens tot zijn po
dium gemaakt moet worden, maar een 
ander vat die wereld op als een do
mein van duistere machten waar de 
christenstrijders een indrukwekkende 
zuiverigngsactie organiseert.
Maar wat hebben dergelijke specula
ties te maken met de bijbelse notie: 
„schepping” ? In het N.T. bijv. wordt 
heel duidelijk het woord voor „schep
ping” gebruikt om daarmee de mensen 
aan te duiden. In die gedachtengang is 
de mens dus één met alles wav Uit Gods hand voortkwam. Daar staat de ge
schapenheid niet tegenover de méns, 
laat staan tegenover de cliristen. In die 
samenhang is het woord „secularisatie” 
zinloos. Het zou dan zoiets als „ver- 
schepselLng” moeten betekenen. Maar 
dat behoeft de mens niet na te streven 
want schepsel is hij van meet af!
En deze verwardheid hangt weer dui
delijk samen met de mateloze chaos die 
er heerst rondom het woord „religie”. 
We kunnen dat hier niet uit de doeken 
doen. Alleen dit: het begrip „religie” 
is zo langzamerhand totaal subjectief 
geworden. Men zet zich telkens af te
gen religie als prestatie van de mens: 
En uiteraard zit er in religie ook iets 
van de mens. Maar Gods Verbond is er 
ook! God stelt Zichzelf in een verhou
ding tot de wereld.

SALONPAS
SALONPAS helpt tegen rbeuma- 

tische pijnen, gewrichts-, spier- en 
lendepijn, tegen pijnen, veroorzaakt door kneuzingen, stijve schou
ders, verstuikingen en zenuwpijnen 
SALONPAS is een medicinale 
pleister die smeren en wrijven 
overbodig maakt.SALONPAS pakt de pijn bij de 
bron aan.

TELEGRAMMEN 

BIJ GEBOORTE 

PRINS FRISO
De fractievoorzitters van de 
K.V.P., A.R, en C.H.Ü. in de 
Tweede Kamer hebben op 
woensdag 25 september j.l. ge
lukstelegrammen verzonden aan:

H.K.H. Prinses Beatrix 
en Prins Claus.

Wensen U mede namens onze 
drie fracties heel hartelijk geluk 
met geboorte van Uw zoon. stop. 
hopen vurig dat hij tot vreugde 
van U beiden en het Nederlandse 
volk in vredige wereld voorspoe
dig moge opgroeien:

en aan;
H.M. Koningin Juliana en 
Z.K.H. Prins Bernhard.

Wensen U mede namens onze 
drie fracties heel haftelijk geluk 
met geboorte van Uw kleinzoon.

Beide telegrammen werden als 
volgt ondertekend;

SCHMELZER, 
voorz. K.V.P.-fractie

BIESHEUVEL, 
voorz. A.R.P.-fractie

TILANUS,
voorz. C.H.U.-fractie

Vtrkrijghaar hij 
apolhiktr of Uroght,

ïmp. L.Rietbergcn C.V.Rotterdam 
Rorenaarstraat 5 5 Telefoon 231162 
WÊÊÊÊÊÊÊÊmÊÊÊmamÊmm

BETALING
ABONNEMENTSGELD
Bespaart u zich de incassokosten! 
Op ons kantoor worden momentee! 
voorbereidingen getroffen voor het 
doen incasseren van de kwitanties 
voor het tweede halfjaar 1968.

De hieraan verbonden incasso
kosten ad ƒ  1 worden de abonnees 
in rekening gebracht. U kunt dit 
voorkomen door zo spoedig 
mogelijk ƒ  6 over te schrijven op 
postgirorekening 89673 van de 
A.R. Paftij-Stichting, Dr. Kuyper- 
straat 3 te ’s-Gravenhage.

U bespaart ons tevens 
administratief werk. Doet u het 
echter spoedig!

Bij voorbaat dank voor uw 
medewerking.

Hotel-pension „Dreyeroord’

Telefoon 3169 - OOSTERBEEK
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DE WEEK ROND TAATSB
23 september: Onze Nederlandse roomse broeders hebben het niet gemakkelijk. 
Hun theoloog Schillebeeckx — adsplrant ketter in de ogen van Rome — is er ver
drietig over. „Je studeeri de hele dag theologie, werkt voor de kerk, wordt dan 
verdacht van ketterij en wordt bedreigd met een proces waarvan je niets af weet”. 
Wees er van overtuigd pater dat wij ais protestanten met ervaring op dit terrein 
met u in christelijke zin meeleven. DREIGT TELOO
24 september: Al het water van de zee wast niet af dat de heer Roolvink, de minis
ter van Sociale Zaken, een veel grotere rechtszekerheid heeft verstrekt aan de mini
mumloners dan welke minister voor hem — in welk kabinet dan ook!
De communisten, de P. v.d. A. en nog een enkele bleven alleen staan toen het op 
zaken doen aankwam. Het „onderste uit de kan” en „het lid op^de neus” blijft 
waar, heren. Kiezers voelen dat zuiver aan.

25 september: Het was een smartelijke dag voor die gehuwde mannen die hun 
„hoofd zijn van de echtvereniging” beleven op basis van een uitdrukkelijk wetsar
tikel. Een artikel overigens zonder enig rechtsgevolg.
Boertien, Boertien — wat heb je ons aangedaan. De laatste strohalm uit onze vin
gers geslagen!

26 september: De gen;eente Westdongeradeel doet het dan toch maar. De raad 
stuurde een felicitatiebrief aan Priri.ses Beatrix. Een goede zaak.
Maar men vergat zichzelf ook niet; de oranje-bitter ging rond plus een gebakje 
van de burgemeester die even tevoren Abraham had gezien. Ook een goede zaak.

27 september: In Engeland betaal je op 'bijna alle goederen belasting. Eén uitzon
dering: kinderkleding is hiervan uitgezonderd. Aldus geregeld dat elke rok die 
korter is dan 60 centimeter vrij van bela.stingen is.
Begrijpt u waarom de minirok in Engeland ook bij de moeders geliefd is?
De fiscus daar schijnt nu toegeslagen te hebben. De belastingvrije zone is terug
gebracht evenals de taillemaat. Belastingen zijn toch rare zaken, soms.

28 september: In Lexmond hoeft oen oud-AR-gemeenteraadslid toch zijn zin ge
kregen. \
Plaats een Ideeënbus in Ie gang v.an het gemeentehuis om de bevolking in de ge
legenheid te stellen zich actiet met de zaken der gemeente te bemoeien” .
De raad besloot deze maand dit idee uit te voeren.
Daarmee heeft Lexmond de eerste gemeentelijke ideeënbus.
Lexmonders — laat u ■-)pw'eg:-:n tot meeleven ook op deze manier!

VRAGEN
VAN
KAMER
LEDEN

Voogd (PvdA) — Vragen van Kamerle
den worden vaak als volgt beantwoord: 
„Uit ingewonnen ambtsberichten blijkt 
. , . ” . Zou het niet zinvoller en evenwich
tiger zijn, niet alleen de . ene partij (de 
instantie) maar ook de andere partij (de 
burger, die de klach* uitte over het be
leid van een beleidsorgaan) te horen? 
Boertien (AR) — Wanneer komt nu ein

delijk een ontwerp van wet, betreffen
de niet-registeraccountants?
De Goede (D’6G) — Heeft de regering nu 
de toegezegde wenselijkheid onderzocht 
om te komen tot de instelling van een 
afzonderlijk ministerie van Technologie. Prof. De Gaay Fortman (A.R.) — N.a.v. 
een ingezonden stuk in Het Parool van 
24 september jl. Is het juist dat perso
neel in dienst van de N.V. NACO wordt 
gestraft? Zo ja, wie legt die straffen op 
en is er voor de gestraften beroepsmo
gelijkheid?

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
OIRECTIBe ËN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN
SCHAFT- ••/•itTO/Miw WAGENS H O U T B O IW
ETC iiJ
TEL GIESSENDAM-HAROINXVELD 214]

HAHBO
ADDINXVELD

Bij de behandeling van de begro
ting van het ministerie van Cul
tuur, Recreatie en Maatschappe
lijk Werk heeft de heer Kieft 
(A.R.) een aantal opmerkingen ge
maakt welke te maken hebben met 
de organisatie en de taken van alle 
ministers.

Er wordt in deze tijd nogal veel ge
sproken over de doorlichting van ta
ken en O'rganisatie-onderzoeken. De 
heer Kieft heeft in zekere zin de 
alarmklok geluid ten aanzien van de 
samenstelling en organisatie van taken, 
die de regering uitoefent. Daarom wil
len wij zijn betoog zo volledig mogelijk 
doorgeven.
De heer Kieft begon met te constate
ren, dat de organisatorische wijze, 
waarop het beleid van de Regering 
moet worden gerealiseerd, in versneld 
tempo moeilijkheden zal opleveren.
Er doen zich al jarenlang nieuwe taken 
voor, waarbij spreker denkt aan die 
op het gebied van het verkeer, van de 
ruimtelijke ordening, van het welzijns
beleid, van de water- en luchtveront
reiniging en van de ontwikkelingshulp. 
Deze taken worden toegewezen aan 
bepaalde, al jarenlang bestaande, mi
nisteries. Men constateert dan — dik
wijls achteraf — dat de inbouw van 
een nieuwe taak bij een bepaald de
partement niet of niet geheel klopt. Er 
wordt dan iets gevonden om aan de 
bezwaren tegemoet te komen.
Meestal gebeurt dit via incidenteel 
interdepartementaal overleg en zelfs 
via geïnstitutionaliseerd overleg of via 
stuurgroepen, waarbij spreker denkt 
aan Cultuur, Recreatie en Maatschap
pelijk Werk. Hierdoor ontstaat een ver
tragende werking.

De vele horizo'ntale interdepartemen
tale vervlechtingen maken een en an
der nogal eens ondoorzichtig, zowel 
voor de Kamer als voor de burgers en 
ook voor de nïinisters.
Het staatsbestel is daardoor zo inge
wikkeld geworden, dat het totaalbeeld 
teloor gaat en men als het ware wordt 
geconfronteerd met stukjes beleid. In 
wezen past men telkens een nieuwe 
taak in, of voegt die toe aan bestaande 
departementen. Wij zijn op de ver

keerde weg als wij hiermede doorgaan. 
De heer Kieft informeerde of dit ka
binet het totale werk, de taken van nu 
en die van de nabije toekomst, wil 
doorlichten of wil laten doorlichten 
om te komen tot functioneel bij elkaar 
horende groepen van taken, waarop 
de -departementen worden afgestemd. 
Het werk, en de taken van het beleid 
zijn het allerbelangrijkste. De departe
mentale indeling behoort slechts een 
efficiënt instrumentarium te zijn. Wie 
weet hoeveel bestaande doublures bo
vendien daardoor kunnen worden op
gespoord.
Het antwoord van de minister was 
naar ons oordeel echter niet bevredi
gend: deze zaak van heroriëntering 
van de departementen is een zaak, die bij een kabinetsformatie aan de orde 
moet komen — het is ook een politieke zaak.
Zeker — een kabinetsformatie kan op 
een dergelijke heroriëntering van gunstige invloed zijn. Maar daarvoor is in 
elk geval nodi^ dat tijdig en grondig 
daarover een rapport klaar ligt.
Ook de vragen, die de heer De Goede (D’66) onlangs stelde over een moge
lijk ministerie van Technologie, wijzen in dezelfde richting.
Men zal moeten oppassen voor een be
leid dat gericht is op een restauratie van stukje tot beetje.

WIJ KOMEN 
BIJEEN
De heer Tj. Walburg, A.R. Tweede Ka
merlid houdt vanaf september iedere 
eerste en derde zaterdag van de maand 
spreekuur in hotel De Kroon in Leeu
warden. Dit bericht heeft al eerder in 
N.G. gestaan, maar de vermelde tijd was 
niet juist. De heer Walburg is op ge
noemde dagen te spreken van 10.00- 
11.30 uur, dus anderhalf uur.

Firma Jan de Mik
HARDINXVELD-GIESSENDAM 

Aannemers van
OEVERV ERBINDINGSWERKEN 
GRIENDHOÜTHANDEL

Tel. 01846 t 2156 - 2484 - Hardinxveld-Giessendam

PATENT OCEAN
W E R E L D W IJ D  T O E G E P A S T E

A P P E N D A G E S
BLOWERS, GASMETERSr SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK ' ^

„AERZEN'’
|■N L. :& ' VER K O O  P- O C  EAN -N .V . - VEJ.P CG.) 
TEL. - m 3  0 2 - 6 2 4  ï -  i  T E LR XV'4 r 5

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN N V

f]BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

E E N  V E I L I G E  B O X

EEN BOX

Visser Electrotechniek N.V.
Breestraat 128 - Beverwijk - Tel. (02510) 25244 

Gevestigd sinds 1919

FIRMA C VERMEER EN ZOON S
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DE IJSSEL 

Ronde en ovale tafelranden.Gebogen regels voor stoelen en fauteuils. Armleggers Kappen - Regels - Stijlen, enz. enz.

Landbouwwerktuigenfabriek

V IC O N  N .V .
NIEUW-VENNEP 
tel. 02526-855

H
N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

V A N  O O R D
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijswerken -  Grondwerken -  Asfaitwerken



NEDERLANDSE
GEDACHTEN
weekblad van de anti-revolutionaire partij

24e jaargang, no. 41 12 oktober 1968

M R  B IE S H E U V E L  TIJDENS D E  A L G E M E N E  P O L IT IE K E  B E S C H O U W IN G E N

POLITIEK WORDT VOOR ONS 
BEPAALD DOOR OMVORMING 
EN BEWUSTE BEÏNVLOEDING
J'N zün inleiding zei mr. B. W.

Biesheuvel hoe zijn fractie zich 
opstelt t.o.v. de regering.
,Jk heb het vorige jaar uiteenge
zet hoe onze fractie zich als rege
ringspartner zou opstellen. Die ver
klaring geldt ook nu nog onverkort 
en ik kan het heel bondig formule
ren: steun waar mogelgk, kritiek 
waar nodig. Het kabinet heeft wat 
dat betreft enige ervaring met ons 
kunnen opdoen.

Het kabinet, welks defensieve opstel
ling mij in het afgelopen jaar vaak op
viel, bleek over het vereiste incasse
ringsvermogen te beschikken om kritiek 
op te vangen en te verwerken. Wij kre
gen als het erop aankwam tenslotte een 
bij een goede defensie passende flexibe
le response en niet het botte Nee, waar
uit zoveel politieke narigheid kan voort
komen.

Aan een goed samenspel tussen Rege
ring en parlement hechten wij dan ook 
grote waard.”

De heer Biesheuvel wilde zich slechts 
tot hoofdpunten beperken hoewel de 
verleiding om over elke begroting te 
spreken groot was. Hij hoopte in ieder 
geval dat minister Beemink een grote 
A.R. wens zal vervullen door de op- 
komstplicht af te schaffen.

Kenmerk politieke situatie
De heer Biesheuvel zei dat de politie

ke situatie in binnen- en buitenland ge
kenmerkt werd door een overgangsfase. 
„Dat geldt voor onze economie en voor 
de partijvorming. Het geldt ook voor 
onze betrekkingen met Indonesië — ik 
denk hierbij aan Nieuw-Guinea —, voor 
de situatie in West-Europa, voor de ver
anderingen binnen het Sowjetblok, voor 
de Amerikaanse samenleving, voor de 
oorlog in Vietnam. Het is allerwegen 
een overgangsfase met onzekerheden en 
daardoor met een veelvoud van moge
lijkheden in goede of verkeerde rich
ting.

Onze taak
Het dilemma waarvoor wij staan is 

niet, of wij behoudend of vooruitstre
vend zijn, maar veeleer of wij ons poli
tieke beleid zullen baseren op het vol
gen van ontwikkelingen dan wel op het 
vorm geven aan en omvormen van die 
ontwikkelingen. Het gaat daarbij in de 
eerste plaats om het karakter van onze 
veranderingsgezindheid en niet alleen 
maar om de zucht naar verandering. 
Wie volstaat met het behartigen van de 
lopende zaken, zal ervaren dat de zaken
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De voorzitter van de A.R. Twee
de Kamerfractie mr. B. W. Bies
heuvel heeft tijdens de algemene 
politieke beschouwingen, dins
dag jl. een uitvoerige rede ge
houden. Op deze pagina en de 
pagina’s 4, 5 en 9 kunt u lezen, 
zij het zeer verkort, wat de heer 
Biesheuvel te zeggen had over 
het regeringsbeleid in het alge
meen, over het buitenlands, fi
nancieel en sociaal-economisch 
beleid en over onderwijs en wel
zijn. Een groot deel van zijn re
de besteedde de heer Biesheu
vel tenslotte aan de partijver
houdingen in ons land.

S n u i f  e n  w r l j ï |
Uw verkoudheid van neus, | 
keel of borst weg met

-  ^  ^

met hem op de loop gaan. Politiek wordt 
voor ons niet getypeerd door volgen, 
maar door omvorming en bewuste be
ïnvloeding. Zonder dat schieten wij te 
kort in onze politieke roeping, die haar 
grondslag vindt in onze levens- en we
reldbeschouwing. Het najagen van de 
vrede, het bevorderen van hechte en 
nieuwe vormen van samenwerking tus
sen mensen en landen, het op redelijke 
wijze verdelen van de vruchten, door 
onze gezamenlijke inspanning verwor
ven, en ook en vooral het besteden van 
extra zorg aan al degenen, die van deze 
vruchten onvoldoende profiteren, acht 
ik evenzovele elementen die wij vanuit 
onze christelijke overtuiging moeten be
naderen bij onze politieke arbeid. Zo 
willen wij in de praktijk van elke dag 
proberen werkzaam te zijn. Daarbij zul
len wij ook vandaag het pleit voeren 
voor activering of reactivering van het 
regeringsbeleid, wanneer wij het volgen 
van de gebeurtenissen in sterkere mate 
aanwezig achten dan de wil tot beïn
vloeding en dat is bij het kabinet soms 
het geval.”

De heer Biesheuvel besloot zijn rede 
aldus:
„Ik heb vandaag het kabinet op ver
schillende punten onze waardering niet 
willen onthouden. Daarvoor was dan 
ook reden. T.a.v. andere, genoemde en 
nog niet genoemde punten — dat zal

morgen wel uit het betoog van de heer 
Goudzwaard blijken — is er bij ons kri
tiek. De bereidheid tot overleg, waarvan 
het Kabinet tot dusverre blijk gaf en 
onze positieve instelling als regerings
partner, die wij opbrengen, zullen er
toe moeten bijdragen voor onze kritiek 
redelijke oplossingen te vinden. Dit wat 
het bestuurlijke, het concrete beleids
aspect betreft.
In mijn betoog viel ook te beluisteren, 
dat ik in het kabinetsbeleid iets mis 
van initiatief, van echt vooruitzien, van 
originaliteit, van een voortdurend stre
ven naar omvorming en vernieuwing 
van onze samenleving. Regeren omvat 
naast besturen immers veel meer dan 
het zich aanpassen aan en het volgen 
van ontwikkelingen. Bouwstenen daar
voor zijn volop te vinden in de m.v.t. 
op enkele begrotingen. Wij zullen van 
onze kant ook trachten bouwstenen aan 
te dragen voor het concrete beleid. 
Waar nodig, zullen wij activering en 
re-activering van het kabinetsbeleid sti
muleren. Immers, tot omvorming, tot 
vernieuwing van de samenleving zijn 
wij geroepen. Ook voor de publieke 
zaak roept het evangelie ons daartoe 
op. Er bestaat een nauwe relatie tussen 
ons christen-zijn en onze visie op de sa- 
menlevingsorde. Een christen mag zich 
ten diepste met geen enkele samenle- 
vingsorde vereenzelvigen, omdat zijn 
burgerschap niet van deze aarde, maar 
van de hemel is. Daarom is ons hoogste 
goed niet het vrije Westen als Iets wat 
boven alles en ten koste van alles be
waard zou moeten worden en waarvoor

IN DIT NUMMER:
Op pagina 6 staat het eerste van 
twee artikelen over Stadsvernieu
wing. De schrijver is drs. A. de 
Groot, hoofd-econoom stedebouw- 
kundige, hoofd sector survey van de 
afd. Stadsontwikkeling van de dienst 
Publieke Werken in Amsterdam.
Op pagina 7 schrijft Itn. kol. mr. A. 
Pot over de defensienota en meer 
speciaal over de marine.

Op pagina 8 schrijft de heer G. van 
der Meer een verslag over de Arjos- 
studieconferentie.
Verder op pagina 10 Het beeld der 
vaderen. Oude en nieuwe citaten en 
Partij in de ether. Op pagina 12 
staat De week rond.
Luister donderdag 17 oktober van 
18.20— 18.30 uur naar Hilversum II 
(298 m) de A.R.P. is dan weer in de 
ether

alle ethische normen opzij gezet zouden 
moeten worden. In zijn bekende brief 
aan een dominee in Oost-Duitsland 
heeft Kart Barth ervoor gewaarschuwd, 
dat wij ons hebben te hoeden zowel voor 
„ostliche” als „westliche” Demonen. Zij 
komen ook in het Westen voor.
Een „verdediging” van het Westen die 
berust op het aanwakkeren van haatge
voelens jegens het Oosten is de slechtste 
verdediging, die er valt te bedenken. 
Een „ontwikkeling” van ons land en van 
het Westen, die op opoffering van men- 
seiyke waarden berust en het primaat 
toekent aan de economische groei ach
ten wg niet aanvaardbaar. Onze ge
loofwaardigheid hier en elders in de 
wereld zal slechts kunnen toenemen, als 
wg erin slagen onze samenleving in 
waarlijk christelijke zin te vernieuwen. 
Dan moeten wg ons voor ogen houden 
— met dit woord van dr. W. A. Visser 
’t Hooft wil ik besluiten — dat recht en 
vrijheid de grote waarden voor ons in 
het Westen zonder evangelie slechts 
snijbloemen zgn, die bezig zijn te ver
welken.”

WELK BUITENLANDS 
BELEID WIL REGERING?

RITIEK had mr. Biesheuvel op 
hetgeen de troonrede vermel

de over het buitenlands heleid. Wat 
betreft West-Irian is het de A.R.- 
fractie niet duidelijk wat de rege
ring met haar beleidslijn hoopt te 
bereiken. Hij twijfelde er aan of 
alle consequenties voor de pa- 
poea’s, bij een volksstemming, door 
het kabinet zijn afgewogen. De 
heer Biesheuvel beloofde dat bij de 
behandeling van de begroting van 
Buitenlandse Zaken de A.R. uit
voerig op deze zaak zal ingaan.

Biafra
De A.R. fractievoorzitter citeerde een 
brief van een groot aantal inwoners 
van Leeuwarden, gericht aan de frac
tievoorzitters, die aangeeft wat er in 
ons volk leeft ten aanzien van de kwes_ 
tie Biafra.
„Wil de regering alle pogingen, onver
schillig de vraag of zij een waarschijn
lijke of'zelfs maar mogelijke kans op 
succes hebben, in het werk stellen om 
met terzijdestelling van welke politie
ke en economische belangen dan ook, 
aan deze verschrikkelijke toestanden 
een einde te maken?”

De heer Biesheuvel vroeg of de re
gering nog eens zou kunnen meedelen 
wat de regering tot nu toe heeft ge
daan om de nood te lenigen en het 
bloedige conflict te helpen beëindigen 
en welke mogelijkheden er nog zijn 
voor de toekomst.

W  ajienleveranties
„Door de oorlog in Biafra is het vraag
stuk van de wapenleveranties weer 
sterk in de publiciteit gekomen. De re
gering heeft gemeend, niet te kunnen 
voldoen aan het verzoek van onze col
lega de heer Visser van D-’66 om de 
Kamer in te lichten over wapenleve
ranties in het algemeen vanuit Neder
land naar vreemde landen.”
Dat antwoord bevredigde de heer Bies
heuvel niet geheel. „Van parlementaire 
controle is hier geen sprake.”
Hij begreep dat het vraagstuk gecom
pliceerd was maar hij drong er op aan 
dat de regering de Kamer dan vertrou
welijk zou inlichten over deze zaak. 
Het meerjarenplan van minister Udink 
voor de ontwikkelingshulp had de in
stemming van de heer Biesheuvel, waar 
het de forse stijging van de uitgaven

vervolg op pag. 4
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NIEVORMING
1?EN van de actuele zaken in het 

gesprek van de politiek is de 
opinievorming. Trouwens, in vele 
sectoren van de samenleving is de 
opinievorming met name tegen
woordig een punt van formaat. 
Niet voor niets wordt over opinie
vorming veel gesproken en ge
schreven. Logisch is dat ook, alleen 
al omdat op zoveel manieren op 
zoveel gebied zoveel opinie ge
vormd wordt. Zoveel bijna, dat je 
er soms haast geen erg in hebt dat 
het gebeurt. Je praat en er wordt 
tegen je gepraat; er wordt geschre
ven en teruggeschreven (via pers, 
correspondentie, brochures, etc.), 
je hoort en ziet via radio en tele
visie (allerlei (gedeeltelijk) waars 
en onwaars), er zijn advertenties, 
spots en lichtreclames.

Waardevol

Een van de meest waardevolle vormen 
van opinievorming is nog steeds het 
gewone, het simpele gesprek tussen 
twee, tien, twintig mensen. Mensen, die 
hun mening over er> weer. laten horen 
(èn naar eikaars mening echt luiste
ren). Mensen, die bereid zijn ieder hun 
eigen mening op tafel te leggen en uit 
die meningen het beste bij elkaar te 
halen en samen ;e ''oegen, te vormen 
tot de beste mening van dat ogenblik. 
Een mening, wélke zi met‘elkaar op
bouwen en met elkaar doorgeven aan 
anderen ter bevordering van opinie
vorming in weer bredere kring.
In de politiek is het gesprek eveneens 
een van de beste middelen tot goede 
opinievorming. In allerlei sectoren van 
die politiek, ook binnen de politieke 
partij als zodanig.
Daarom moeten in de diverse partij- 
organen ook de mogelijkheden tot het 
echte gesprek zoveel mogelijk worden 
verruimd. In die richting hebben wij 
ook als A.R.P. al enige tijd gezocht door 
bevordering van het vormen van ge
spreksgroepen; groepjes Van mannen en 
vrouwen — tien, vijftien, hooguit twin
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tig personen — , die met elkaar in één 
keer of tijdens een paar bijeenkomsten 
(bijvoorbeeld bij iemand thuis) een be
paald politiek punt eens goed doorpra
ten. Kleine groepjes (twintig-is eigen
lijk al teveel), waarbij ieder voldoende 
in de gelegenheid is zijn mening op 
tafel te leggen, die mening te verde
digen of die mening te wijzigen wan
neer bij nader inzien de opvatting van 
een ander toch beter lijkt. Gespreks
groepen, waarin de mensen niet alleen 
maar met elkaar praten, daarna naar 
huis gaan en daarmede afgelopen, maar 
gespreksgroepen, waarvan de deelnemers 
en deelneemsters hun in kleine kring 
doorgesproken opvattingen doorgeven 
naar het landelijk bestuur. Daardoor 
kunnen ook in dit bestuur de tot dus
ver bestaande meningen getoetst wor
den aan wat in de partij leeft.

Het beste

Uit de botsing, der meningen moeten 
wij met elkaar het beste halen. Dat wil 
dus niet zeggen, dat de opvattingen van 
Elly of Dick of Louise of Kees volledig 
worden overgenomen door alle ande
ren. Dat betekent wel, dat hun me
ningen ook een roi spelen bij de uit
eindelijke, definitieve, gezamenlijke 
standpuntbepaling. En daar moet je 
dan ook samen op dit moment mede 
akkoord gaan,
■Wij gaan in onze partij bepaald met 
energie verder met het instellen van 
gespreksgroepen over belangrijke poli
tieke onderwerpen. Landelijk, maar ook 
provinciaal en plaatselijk is dit gewenst 
met betrekking tot actuele zaken. Men 
kan dan zijn rnening duidelijk naar vo
ren brengen en daaraan is in onze tijd 
veel behoefte. Wij hopen, dat velen in 
dit seizoen zullen deelnemen aan plaat
selijk te vormen gespreksgroepen over 
de landelijk van belang zijnde en aan 
de orde gestelde punten van het interim- 
rapport van de „18” Iedere deelnemer 
kan dit keer persoonlijk een vragen
lijst ihvulleri, waardoor zijn eigen me
ning duidelijk naar voren kan komen. 
In voorgaande jaren kwam er steeds 
slechts één reactie van de deelnemers 
aan een plaatselijke gespreksgroep via 
één vragenlijst naar voren, waardoor 
mogelijk alleen meerderheidsstandpun
ten in een groep tot hun recht kwamen.
W(j verwachten van de nu geschapen 
mogelijkheid van individuele reacties 
van elke deelnemer aan een gespreks
groep apart eeii nog wat duidelijker 
inzicht in de opvattingen.
Dat is gewenst, mede omdat de resul
taten van bijvoorbeeld zo’n driehonderd 
gespreksgroepen uit het gehele land niet 
zomaar representatief voor de gehele 
partij kunnen z(jn. Immers, de ge
spreksgroepen komen toch vrij wille
keurig tot stand. Hier komt er wel een 
tot stand, daar echter niet. Deze persoon 
doet mee, de ander niet. De resultaten 
van de gespreksgroepenactiviteit vor
men geen representatieve peiling van 
de meningen van alle partijleden. Dan 
zou men andere methodes moeten vol
gen, waarbij dan overigens weer niet 
het zo belangrijke gesprek met elkaar 
in de groepen tot ontplooiing zou ko
men. Afgezien daarvan, goede opinie
peilingen zijn kostbaar.

Resultaten 1 9 6 7 /1 9 6 8

Niettemin is inmiddels hetgeen uit de 
gespreksgroepen naar voren komt toch 
wel interessant. Daarvoor zijn de re
sultaten van het vorige seizoen-onder- 
werp ook in een communiqué aan de 
pers medegedeeld. U hebt daarover dan

pok in diverse bladen, zeer in het kort, 
iets over kunnen lezen. Hier nu iets 
uitvoeriger.
Het landelijk aan de orde gestelde on
derwerp was in het seizoen 1967/1968 
„Functionering van de democratie”. Er 
werden hoofdzakelijk door de kiesver
enigingen, (maar ook door enkele 
ARJOSclubs, al of niet samen met een 
kiesvereniging) 294 gespreksgroepen ge
vormd voor dit onderwerp. Het totale 
aantal deelnemers bedroeg 3.197.
De vragen, die bij dit gespreksgroepen- 
onderwerp aan de orde zijn gesteld, 
werden geformuleerd in de periode 
voorafgaande aan die, waarin zich êen 
aantal niet te voorziene politieke ont
wikkelingen in ons land heeft voorge
daan. Door deze ontwikkelingen is — 
naar achteraf bleek — de vraagstelling 
onvoldoende afgestemd geweest op de 
situatie zoals die in het afgelopen 
jaar is ontstaan. Bovendien zijn de vra
gen bij nader inzien te weinig „uitgewo
gen” opgesteld, de verschillende ant- 
wpordmogelijkheden sluiten elkaar on
voldoende uit.
Mede hierop gelet dienen de resultaten 
met de nodige voorzichtigheid en onder 
voorbehoud te worden bezien.
Wat betreft onbehagen met betrekking 
tot de huidige functionering van onze 
democratie, wijzen 66 gespreksgroepen 
(22,5“/o) als oorzaak daarvan in de eerste 
plaats aan het onbehagen over de func
tionering van de staatsorganen; 20 
groepen (6,8“/o) het kiesstelsel; 52 groe
pen (18,0"/o) het partijstelsel; 98 groe
pen (33.0 “/o) de combinatie van de drie 
voorgaande oorzaken, 46 groepen (15,7 "/e) 
zochten nog andere oorzaken en 12 
groepen (4,0“/o) hadden terzake geen 
mening.

Voorkeur

Ten aanzien van de volgende vraag 
werd een puntenwaardering gevraagd. 
De vraag luidt: Waar heeft u voorkeur 
voor:
a. het zelfstandig bijjven voortbestaan 
van de A.R.P. als doel waarnaar ge
streefd moet worden;
b. het blijven aandringen op een sa
mengaan met de C.H.U.;
c. het streven naar één christen-de- 
mocratische partjj;
d. een vooruitstrevende, christeljjk-ra- 
dicale partij;
e. een andere opvatting, namelijk...
De score was:
a. 812 punten
b. 564 punten
c. 498 punten
d. 671 punten

Het laagste getal geeft de hoogste waar
dering aan; een relatieve voorkeur dus 
voor c, een streven naar één christen
democratische partij, enz...  Wij herha
len overigens,, dat de vraagstelling on
voldoende duidelijk was voor een scher
pe beantwoording; b. en e., alsmede c. 
en d. sluiten elkaar bijvoorbeeld niet 
(volledig) uit.
Dat blijkt o.a. uit het feit, dat 84 ge
spreksgroepen dan ook met name ge
noemde variërende en combinerende 
opvattingen naar voren brengen.
Yervolgens werd er op de vragenlijst 
op gewezen dat uit een gehouden en
quête bleek, dat onder de kiezers de 
klacht vernomen wordt, dat zij te wei
nig zeggenschap hebben over de func
tionering van hun politieke partijen. 
112 groepen (38,1 “/o) waren het hier
mede in het algemeen eens; 118 groepen 
(40,lVo) waren het hiermede oneens; 64 
groepen (21,8“/o) hadden terzake geen 
mening. -

Ten aanzien van de A.R.P. hadden 217 
groepen (73,8“/o) het oordeel: goed, vol
doende, gunstig. Met een negatief ant
woord terzake reageerden slechts 41 
groepen (14“/o), terwijl 36 groepen 
(12,2*>/o) geen mening hierover hadden.

Referendum

Tenslotte vermelden wij van de vragen
lijst met betrekking tot het gespréks- 
groepenonderwerp van het vorige sei
zoen het volgende punt.
Het wordt steeds moeilijker te ontdek
ken hoe de burger over bepaalde poli
tieke kwesties denkt. Een mogelijkheid 
om dat te weten te komen is recht
streeks de mening van de kiezers te 
vragen (het zogenaamde referendum). 
Bent u voor of tegen het referendum. 
Voor waren 83 groepen (28“/o); tegen 
198 groepen (67,5”/o); geen mening 13 
groepen (4,5Vo). Ten overvloede wellicht: 
het gaat hier om het gebruik van het 
referendum, waarbij de kiezers over 
een zaak beslissen over de hoofden van 
de volksvertegenwoordigers heen. Hier 
bleef dus de beoordeling van de waarde 
van het houden van opiniepeilingen 
buiten beschouvnng.

Hoe meer, hoe duidelijker

Interessante gegevens. Men zou alleen 
verlangen naar exactere gegevens be
treffende hetgeen onder de mensen 
leeft. Mogeiyk geeft de nieuwe methode 
van antwoorden niet.: per groep, maar 
per deelnemer duidelijker resultaten. 
Daarbij geldt overigens tevens weer: 
hoe meer deelnemers en dus hoe meer 
antwoorden, des te duidelijker het 
beeld.
Een duidelijker beroep om aan de ge
sprekken deel te nemen en uw mening 
te geven is, dunkt óns, tegenover u niet 
nodig.

A.R.J.O.S.
De A.R. jongerenorganisatie zoekt een

sekretaresse
die tot taak heeft de landelijke sekretaris bij zijn werkzaam
heden te assisteren.

Het gaat hier om een veelzijdige en afwisselende werkkring 
waarbij zelfstandig gewerkt dient te worden.
Leeftijd: pim. 20 jaar.
Opleiding: mulo, steno- en typediploma.
Ervaring in sekretariaatswerkzaamheden strekt tot aanbeve
ling. Salaris overeenkomstig leeftijd, opleiding en ervaring.

SOLLICITATIES te richten aan: Bureau ARJOS, Dr. Kuyperstraat 3 te Den 
Haag. Eventueel telefonisch onder nummer: 070-183960.

Aannemingsbedrijf

Utiliteitswerken

N.V. Nieuw Vennep

02526-2541
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SPROKEN 
EN SPREUKEN
IN allerlei bezinning over het winnen van de 

vrede komen beschouwingen voor, die klinken 
als wijze spreuken, maar die in werkelijkheid 
niets anders zijn dan stichtelijke sproken. 
Laten we beginnen met de sproke van de twee 
machtsblokken, waar we in ons denken en han
delen afscheid van moeten piroberen te nemen. 
Het ene machtsblok is dan het Sowjetblok en 
het andere de Navo. Daarbij wordt dan over 
het hoofd gezien, dat het heel verschillende 
blokken zijn.

In de eerste plaats: de NAVO is een zuiver defen
sief- verbond, uit de nood geboren, toen bleek, dat 
Rusland bezig was een agressieve machtspolitiek te 
voeren, waardoor het ene land na het andere tot een 
sateliet werd gemaakt. Toen de democratische staat 
Tsjechoslowakije werd gelijk geschakeld onder Rus
sische druk en met behulp van oommundstische ter
reur*), hebben een aantal staten een defensief ver
bond gesloten, omdat het njet langer verantwoord 
was, werkeloos en weerloos te blijven tegenover 
zulk een gevaar. Het is een hoogst merkwaardige 
zaak, dat sommigen al kwaad worden, als ze aan 
deze notoire feiten warden herinnerd en uit de 
hoogte verklaren, dat ze van niemand historische 
lessen van node hebben.
Voorts; de Navo is defensief van opzet, maar de 
gehele Russische militaire strategie is gericht op de 
agressie, de aanval, zelfs op de Overrompelingsaan- 
val. Vraag maar in Tsjechoslawakije hoe perfect 
dat gaat. Overigens; de eenvoudigste aanwijzing is 
wel, dat de Sowjets beschikken over zes divisies 
luchtlandingstroepen en wij hebben zelf in 1940 on
dervonden, . dat zulke luchtlandingstroepen niet be
doeld zijn, om te verdedigen.

llïA A R  het belangrijkste is dit. Laten wij ook eens 
f'r*een sprookje vertellen. Denemarken is militair 
een zwak land, maar het is aardrijkskundig de gren
del op de Oostzee. Stel nu eens, dat Denemarken, 
dat een democratisch bewind heeft, besluit, uit de 
Navo te treden. Wat gebeurt er dan? Dan wordt het 
land bliksemsnel door de Amerikanen bezet, de mi- 
nister-president en een aantal vooraanstaande po
litici worden geboeid naar Washington gebracht en 
aan een hersenspoeling onderworpen, en daarna 
wordt Denemarken gedwongen, weer helemaal in 
het Amerikaanse gareel te lopen, terwijl het blijvend 
bezet zal blijven door Arnerikaanse tankdivisies. 
Wij hebben het er zelf bij gezegd: dit is nu een 
sproke, die wij hebben bedacht. Maar zij is be-

T ivee belangrijke hoeken  
drastisch in prijs verlaagd!
ANTI-REVOLMTIONAIR
BESTEK
Toelichting op het beginsel- en algemeen staatkundig 
program van de Anti-Revolutionaire Partij.
Medewerkers: H. Algra; A. Borstlap; Mr. P. J, Boukema; 
Prof. Dr. I. A. Diepenhorst; Dr. J. Donner; Prof. Dr. A. C. 
Drogendijk; Drs. B. Goudzwaard; Mr. W. C. D. Hoogendijk; 
G. A. Kieft; Ds, J. A. Kret; Mr. J. A. Oosterhoff; Mr. J. H. 
Prins; A. van Ramshorst; M. W. Schakel; J. Schipper; Drs. 
S. van Tuinen én Dr. A. Veerman.
,,Het getuigende karakter van dit verzamelwerk, het sterke 
historische besef dat er uit spreekt, de onverdacht demo
cratische gezindheid die er de grondslag voor vormt, de 
ruimte die hier bij alle eensgezindheid wordt gelaten — dat 
alles maakt dit ,,A.R. Bestek” tot een werk waarvoor ook 
andere politieke gezindten aandacht moeten hebben. De a.r, 
mensen zelf kunnen er zeker niet zonder.”

„Leeuwarder Courant”
Voorzien van eeii fraaie band, formaat #
15M>x24 cm, 416 bladzijden. f  X  U f l l
Prijs voorheen ƒ 25.—, thans "  ^   ̂ ^

'  p r o f . d r . k l a u s  m e h n e r t

I ; Sn PEKING EN 
L . .Jg-M O S K O U
?  altijd het belangrijkste en
^   ̂ f 1.^»® ook het boeiendste boek over het con- 
‘ Peking-Moskou. . .  Mehnert kent

de Chinezen en de Russen heel goed. 
vertelt met een indrukwekkende 

V ' kennis van zaken over de wrijvings-
'  punten tussen de twee volken. Zijn
5- ; 4 ''-is boek bevat tal van belangrijke gege-

 ̂  ̂ vens en is ook als naslagwerk van de
grootste importantie.” Trouw

In een geheel linnen stempelband
met geplastificeerd stofomslag. p  ^  ^  ^
Formaat 15x23 cm, omvang 528 bladzijden. W  X  W K I  
Prijs voorheen ƒ 24,50, thans ■ ^  ^  ^

UITGAVE T. WEVER - FRANEKER
__________VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL
Als drukwerk, in open envelop, te D C C T C I  D ^ K I  
zenden aan uw boekhandelaar of D C O lC L D v y lN  
aan UITGEVERIJ T. WEVER, postbus 59, ERANEKER. 
Zend mij ten spoedigste
.........  ex. A.R. BESTEK; prijs f-8,90
.........  ex. PEKING EN MOSKOU; prijs ƒ 8,90
NAAM: ...........................................................................................
ADRES: .................................... i ' ' . ' .............. ................... ..

WOONPLAATS: ........................................................................... ’

doeH, om het wezenlijk verschil tussen Navo en 
Sowjetblok aan te wijzen, en wie alleen maar klaagt 
over het denken in machtsblokken en er verdriet 
van heeft, dat wij dat ook nog doen, en zijn verdriet 
des zondags in de kerk gerechtvaardigd hoort wor
den, omdat daar ook al weer over denken in machts
blokken wordt gesproken, moest eens leren begrij
pen, dat die term verkeerd is. Hij zou alleen aan
vaardbaar zijn, als het twee werkelijke en gelijke 
machtsblokken waren en daar is in de verste verte 
geen sprake van.
De Sowjetpolitiek wordt gedragen door de commu
nistische ideologie van de komende omverwerping 
van het „kapitalisme” in de gehéle vvereld en van 
de nieuwe wereldeenheid gebaseerd op het commu
nisme. De Sowjetpolitiek is gekant tegen elke de
mocratische vrijheid en Tsjechoslowakije is niet 
overvallen, omdat het , uit het Warschaupact, het 
Sowjet-machtsblok wou treden, maar alléén omdat 
het een beetje meer vrijheid wilde.
En zo lang dat zo is, zou het een kwade zaak zijn, 
wanneer we, zoals in de jongste kerkelijke vredes- 
krant bepleit wordt, uit de Navo zouden treden.

T?EN tweede sproke. In allerlei beschouwingen 
^  wordt gemediteerd over Europa en de vrede.
Onze kinderen leren op de lagere school, dat Europa 
een werelddeel is, op één na het kleinste.
En De Gaulle heeft een slagzin bedacht over het Eu
ropa der vaderlanden, dat reikt van de Atlantische 
Oceaan tot de Oeral.
Maar dat Europa bestaat niet. De Oeral is geen grens,

DOOR H. ALGRA I
maar een bergrug, die van Noord naar Zuid loopt 
door een van de machtigste staten van de wereld, nl. 
de Sowjet-Unie. En het Aziatische deel van deze staat 
wordt van jaar tot jaar belangrijker en vele gebeur
tenissen, die van de grootste betekenis zijn voor de 
machtspolitiek van de Sowjets, spelen zich daar af, 
achter de Oeral. En achter de Oeral is het Azië, en 
niet meer Europa. Een vredesweek, waarin de be
zinning aanvangt met bezinning over Europa en de 
vrede, ziet over het hoofd, dat het vredesvraagstuk 
helemaal geen Europees vraagstuk meer is, en zelfs 
in Europa niet meer een apart aspect heeft. En — dat 
zelfde Rusland, dat in Azië zijn macht opbouwt, is 
de onvermoeide sécundant en inspirator van Nasser 
en zijn trawanten en de grote vijand van Israël. Rus
land voert een agressieve en gevaarlijke politiek in 
het Nabije Oosten, eh —' dat ligt buiten Europa., Aan- 
de andere kant, het Westen van Europa zou-al ■lang- 
zich krommen onder de Russische laars ais Amerika 
— dat nog altijd buiten Europa ligt —̂ niet een vuist-. 
kon maken tegen Moskou.

T 'R  is een derde sproke. Wanneer wij wijzen op het 
^  Russische gevaar en op de Russische leer, zoals 
die in Tsjechoslowakije tot uitdrukking zijn gekomen, 
dan wordt ons tegemoet gevoerd: maar het Westen 
dan? Daar zijn ook een heleboel lelijke dingen van te 
vertellen.
Wat bedoelt men dan met het Westen? Zuid-Amerika 
bijv. met zijn militaire dictaturen? Misschien ook de 
vele staten van Afrika, waar de dictatuur soms af
grijselijke vormen aanneemt! Misschien wil men ook 
de massamoorden van Nigeria op het conto van „Het 
Westen” schrijven. Maar dat westen is geen westen en 
het is geen blok. Slechts een deel van dat zgn. wes
ten is democratisch en daar alleen is de vrijheid van 
protest en kritiek. Het eerste, was Rusland in Tsje
choslowakije verboden wenste te zien, was de kritiek 
op de politiek van de landen van het Warschaupact.

L 'R  is een vierde sproke. Dat is het gevaarlijke ver- 
^  haal van de „early warning”. De Amerikanen 
hebben dat verhaal in omloop gebracht. Stel dat de 
Sowjets een grote aanval op het westen voorbereiden, 
dan kost zo’n voorbereiding tijd.
We hebben direct in de gaten, door onze waarnemin
gen, dat er iets gaande is, en hebben dan de tijd, 
om tegenmaatregelen te nemen. De Amerikaanse 
troepen behoeven niet meer in Duitsland gestatio
neerd te blijven, ze kunnen tijdig uit Amerika wor
den overgevlogen, vanwege de vroegtijdige waar
schuwing.
Deze gehele sproke is nonsens. Rusland heeft altijd 
voldoende divisies paraat om onmiddellijk een grote

Er om gevraagd

De aanhang van de racistische Amerikaanse presi
dentskandidaat, Wallace, neemt nog steeds toe. Van
waar toch deze zorgwekkende ontwikkeling?
Een teveel gelezen ochtendblad in ons land wist deze 
week onder de titel „Erom gevraagd” het antwoord te 
geven: het is een reactie op de ongelofelpke toege
vendheid tegenover o.a. „de bedreigingen en de daden 
van de militante negers”.
Nog even, en de Telegraaf kan gaan schrijven, dat 
het geen wonder is, daf de ene Kennedy na de ande
re wordt vermoord. Ze zijn immers veel te toegevend 
tegenover armen en negers.
Zij hebben „erom gevraagd”. ..

* ★  * N iet b illijk

De efficiency brengt mee — wij onderschrijven het 
van harte — dat het gewenst is te doen wat tech
nisch gezien het gemakkclijkst uit te voeren is.
Dat is één van de uitgangspunten van minister 
Klompé om het luistergeld (voor de radio) te kop
pelen aan het kijkgeld (voor de televisie). Met an
dere woorden een kijker moet ook betalen voor een 
radiotoestel dat hij niet heeft.
De billijkheid is hier wat zoek geraakt, temeer daar 
een tweede (radio)toestel ongemoeid wordt gelaten. 
Zeker — een ruimer vrijstellingsbeleid kan wel een 
deel van deze onbillijkheden opvangen. Maar beslist 
niet alles.
Is het daarom te veel gevraagd om eens te horen 
van de minister welke extra administratieve romp
slomp nodig is om een recht van ontheffing te ver
lenen van dc omroepbijdrage, als vast staat dat de 
kijker geen radio heelt?
Efficiency: akkoord. Maar als het gaat ten koste van 
de billijkheid moet de Kamer in elk geval aarzelen 
om toch de voorrang te geven aan uitsluitend effi
ciency uitgangspunten. Het gaat om mensen.

•k , ■k Overheid en industrie

De ontmoeting tussen overheid en het bedrijfsleven 
is gelukkig geen grauwe theorie of een incidentele 
zaak meer. De overheid kan op dit punt niet meer 
worden weggedacht. Het overheidsbeleid betekent 
thans meer dan alleen maar een gunstig klimaat te 
scheppen waarbinnen het particuliere bedrijfsleven 
zich zo goed mogelijk kan ontwikkelen.
De overheid geeft exportstimulansen, investerings- 
prikkels, werkgelegenheidsinjecties en efficiehey- 
stimulansen. En terecht. Naar het ons voorkomt zou 
Nederland er in z’n geheel wel bij varen als de 
snelle ontwikkeling van de automatisering niet van 
drie kanten apart zou worden bevorderd.
Het zou niet juist zijn als èn de industrie èn de 
wetenschap èn de overheid — die alle drie zich met 
de automatisering bezig moeten houden — niet ge
zamenlijk een goed contact zouden onderhouden. 
De opgedane ervaring in deze drie sectoren is te be
langrijk met het oog op de komende ontwikkeling, 
om deze niet over en weer uit te wisselen. Waarbij 
het kostenvraagstuk bovendien een grote rol speelt! 
Het zou bijzonder belangrijk zijn als deze „grote 
drie” tezamen een stichting zouden vormen ten
einde gezamenlijk de problemen te onderkennen en 
om tot een oplossing te komen.
Wi l  s t a a t s s c c r e < -............. V een  h ie r o v e r  e e n s
denken?

aanval té doen in, de richting’, van dé Rijn. Daar isj 
geen dagenlange of wekenlange voorbereiding voor 
nodig. Het is in Tsjechoslowakije gebleken, waar bin
nen een etmaal twintig divisies waren binnengerukt 
En dat kan, omdat de Sowjets hun divisies voortdu
rend in beweging hebben. Er zijn altijd manoeuvres 
aan de gang, er hebben periodiek grote troepencon
centraties plaats. Wat men als ongewoon wilde be
schouwen als bron voor de early warning, is gewoon 
geworden en keert periodiek terug.
De Amerikanen wéten, dat hun leer van de early 
warning, waarin ze waarschijnlijk zélf nooit hele
maal hebben geloofd, heeft afgedaan. Zij hebberi 
daaruit reeds verschillende consequenties getrokken. 
Maar mediterend over „Europa en de vrede” komt die 
leer van de tijdige waarschuwing nog voor de dag. 
Maar het is een sproke en geen spreuk der wijsheid.

T\E zaak van de vrede wordt niet gediend door te 
•^mediteren in een wereld, die vreemd is aan de 
werkelijkheid. De feiten zijn duidelijk en hard.
Het is een te goedkoop en te gevaarlijk optimisme 
en idealisme, wanneer men de werkelijkheid gaat 
kleuren en vertekenen, en daartoe een aantal con
structies gebruikt, die niet passen in de situatie.
De enige werkelijke vredesactiviteit zoekt naar mid
delen en wegen, om de toenemende dreiging tegen 
te gaan, maar laat zich daarbij niet verdoven of ver
lammen door injecties, die hem blind maken voor de 
harde werkelijkheid.
1) Het is daarbij opmerkelijk, dat de Russische invasie van 
1968 dagelijks wordt vergeleken met de Duitse invasie op 
last van Hitler en dat vrijwel nooit herinnerd wordt aan het 
feit, dat nadat het nazisme was verslagen, de Bussen in 1948, 
na drie jaar vrijheid de Tsjechen met behulp van terreur 
voor de eerste keer in het Sowjetblok hehhen vastgeklonken. 
Driemaal en niet tweemaal, is Tsjechoslowakije nu geslacht
offerd door vijandelijke vreemde machten.
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W ELK BUITENLANDS 
BELEID WIL REGERING?

• vervolg van pag. 1
betrof, t.o.v. andere uitgaven. Toch 
moeten deze uitgaven nog meer stijgen, 
zei de heer Biesheuvel.

Ontwikkelingsbeleid
Hij vroeg om inlichtingen over de be
rekeningen en basisgegevens die geleid 
hebben tot het vaststellen van een be
drag van 833 miljoen gulden voor 1971, 
dit om misverstanden te voorkomen. 
Spreker wees op de publikatie van het 
college van advies van d,e A.R.P., welk 
rapport -laat zien hoe ontwikkelingshulp 
een typisch politiek en levensbeschou
welijk vraagstuk is. „Zo ergens dan 
doet zich ook hier de noodzaak voor, 
ontwikkelingen doelbewust te be
ïnvloeden en niet alleen een beetje te 
volgen.”
Europa
De ontwikkeling in Europa geeft wei
nig reden tot voldoening. De Europese 
eenwording verkeert in een impasse. 
Er is wellicht weer een ernstige crisis 
op komsit, aldus mr. Biesheuvel. Hij 
bespeurde in het regeringsbeleid ge
spletenheid. In Brussel worden ver
sterkingen van de interne bestuurs
structuur door Nederland afgeremd. 
„Men noemt dat op het Departement 
van Buitenlandse Zaken de „selectieve 
vertragingspolitiek”. Men pikt er on
derwerpen uit en daai'bij hanteert men 
de politiek van de vertraging. Onze 
fractie acht dit onjuist. Wij slaan met 
bezorgdheid gade, hoe juist Nederland 
met steun van de Duitsers bijvoorbeeld 
probeert de ontwikkelingshulp — ik be
doel de voedselhulp — buiten het ge
meenschappelijk beleid te houden door 
er een intra-gouvernementele structuur 
onder te zetten. Ombuiging van het be
leid staan wij wat dit betreft voor en 
wel in communautaire zin. Ik verzoek 
de Regering ons hierover in te lichten. 
Wij maken ons er ongerust over. Aan 
de andere kant wordt immers in Den 
Haag een ander beleid gevoerd. De fis
cale eenwording wordt krachtig bevor
derd. Wij behoeven slechts te denken 
aan de b.t.w. Minister Witteveen zei 
enkele maanden geleden in de Eerste 
Kamer dat er wat betreft de E.E.G. 
geen weg terug meer was. De tarieven
harmonisatie is een feit. De landbouw
politiek ook. De ministers De Block en 
Lardinois dringen in hun begrotingen 
met grote nadruk aan op verdere ver
sterking van de interne structuur van 
de Gemeenschap. Terecht wordt door 
minister De Block het vervoer ge
noemd. Ik stel er prijs op, te verklaren 
dat voor ons van groot gewicht blijft 
de paralleliteit tussen uitbreiding en 
interne versterking van de Gemeen
schap. Die paralleliteit heb ik tot mijn 
spijt in de Troonrede gemist. Daar 
wordt alleen de uitbreiding als een 
versterking genoemd. Mag ik dit als 
onzorgvuldigheid aanmerken of moet 
ik het opvatten als een nieuw symp
toom van een onduidelijk en gespleten 
beleid? Beide elementen vormen im
mers het fundamentele uitgangspunt 
van het Benelux-memorandum dat wij 
gevoeglijk de Nieuwe Katechismus voor 
Europese Zaken voor de heer Luns 
zouden kunnen noemen.

■ Wie laat afbrokkelen wat met zoveel 
energie in Europa is tot stand gebracht, 
bewijst onszelf noch Engeland een 
dienst.
In een selectieve vertragingspolitiek 
schuilt dit gevaar levensgroot.” 
Sprekend over de veiligheid zei de heer 
Biesheuvel dat er een Navoberaad aan 
de gang is. Zolang er geen resultaat be
kend is van dit beraad kan de fractie 

' geen standpunt innemen.
De heer Biesheuvel zei: „Zolang er ech
ter geen beschikbaar alternatief is om 
de veiligheid en de vrede in de vrije 
wereld le waarborgen, nag ons weste
lijk verdedigingsstelsel niet ineen
schrompelen. Als- het noodzakelijk is 
moet het worden versterkt. Gaarne zou
den wij informatie over de NAVO-stu- 
dies ontvangen.
Een heel zwakke plek van Europa en- 
Amerika is niet op militair terrein gele
gen, maar op politiek terrein. In Europa 
is het ons onvermogen om aan ons we
relddeel een nieuwe, bij onze tijd pas
sende staatkundige en maatschappelijke 
structuur v'an supranationale aard te 
geven. In Amerika is het de groeiende 
afstand tussen de militaire macht en het 
politieke gezag van dat land in de we
reld. Deze politieke impasse in het Wes
ten maakt nieuwe initiatieven zo ur
gent”.

SOCIAAL ECONOMISCH EN FINANCIEEL BELEID

BEZINNING OP BEVORDEREN 

GOEDE

INKOMENSONTWIKKELING 

IS HARD NODIG
SPREKEND over het sociaal-eco- 

nomisch beleid zei mr. Bies
heuvel dat bezinning op het bevor
deren van een goede inkomens ont
wikkeling hard nodig is. Het kabi
net heeft zich hiertoe krachtens de 
hoofdlijnen verplicht. De heer 
Biesheuvel vervolgde: „Het kabi
net stelt zich t.a.v. het vraagstuk 
van de inkomensverhouding wel 
wat erg lakoniek op. Aan dit vraag
stuk kan slechts recht worden ge
daan indien wij het plaatsen in het 
kader van de maatschappijstruc
tuur.

Doen wij dat, dan blijkt dat wij niet 
kunnen volstaan met ons te beperken 
tot de loon- en salaristrekkenden of 
tot het toepassen van een zekere pro
gressie in de belastingen. Willen wij 
werkelijk inkomens- en vermogenspo- 
litiek voeren, dan zullen wij daarin de 
zelfstandigen en de totaliteit van de 
sociale verzekeringen dienen te betrek
ken. Wij moeten de lasten die op het 
volk drukken afwegen tegen de uit
keringen. Wij zullen niet mogen vol- ' 
staan met het plaatsen van kritische 
kanttekeningen bij de bestaande maat
schappelijke orde, maar dienen bereid 
te zijn hetgeen historisch is gegroeid 
kritisch te benaderen. Dat vereist een 
fundamenteel kritische benadering. De
ze ben ik onvoldoende bij de Regering 
tegengekomen.
Het is een feit dat het winstaandeel in 
onze economie zich, gelukkig, het af
gelopen jaar krachtig heeft kunnen 
herstellen. Voor een groot deel was dit 
herstel in verband met de vereiste in
vesteringen ook zeer noodzakelijk. 
Toch is er van de zijde van de over
heid een bewust beleid nodig., om niet 
slechts loonexplosies, maar ook winst- 
explosies te voorkomen. Onze economie 
is bij geen van beide gebaat.
Ik heb er begrip voor dat de Regering 
in het stelsel van vrijere loonvorming 
de toepassing van het spaai’loon niet 
kan opleggen. Betekent dit passiviteit? 
Ik dacht het niet. De memorie van toe
lichting op de begroting van Sociale 
Zaken legt daarvan, met hetgeen mi
nister Roolvink over de vermogensaan- 
wasdeling zegt, al getuigenis af. Ook 
bij hem zou ik op spoed willen aan
dringen indien bepaalde regelingen 
moeten worden getroffen om belem
meringen van overheidswege weg te 
nemen.
Regelingen als het spaarloon kunnen 
er ook toe bijdragen een tegenwicht te 
vormen tegen te grote besteedbare 
loonsverhogingen. Deze kunnen nieuwe 
gevaren voor overbesteding en werk
loosheid in zich dragen. Het kabinet 
ziet stellig deze gevaren wel, maar het 
dient daaruit dan ook de consequen
ties te trekken. Er moet een kader 
worden geschapen waarin de mogelijk
heden van winstdeling en bezitsvor
ming een zo groot mogelijke kans van 
slagen hebben. Dat betekent weer het 
voeren van een inkomenspolitiek, het 
op andere wijze begunstigen van lage
re inkomenstrekkers. Ook hiervoor 
geldt het parool: niet de ontwikkelin
gen volgen, maar proberen ze om te 
vormen.

Machtsverhoudingen
Hetgeen geldt voor de inkomensver
houdingen geldt evenzeer voor de 
machtsverhoudingen in onze samen
leving en in het bedrijfsleven. In 
scheefgetrokken machtsverhoudingen 
vindt men vaak een verklaring voor 
scheefgetrokken inkomensverhoudin
gen. In het bedrijfsleven blijkt af en toe 
ineens de gedachte springlevend te zijn

dat alleen het kapitaal en het rende
ment van het kapitaal maatgevend zijn 
voor wat er met de ondernemingen 
moet gebeuren.
Soms blijkt ineens, dat het kapitaal pri
maat is boven de opbouw van een daad
werkelijk deelgenootschap in de onder
neming. Hierin schuilt ook weer een 
punt van architectonische kritiek — 
voor de A.R. ministers een bekende 
term — op de structuur van onze sa
menleving. De wetgever zal er de nodi
ge conclusie uit moeten trekken, dat op 
elke in een onderneming geïnvesteerde 
gulden een grote sociale hypotheek rust, 
hetgeen betekent, dat het kapitaal pas 
kan worden teruggetrokken, wanneer 
die sociale hypotheek is voldaan en de 
werknemers hierin ook zijn gekend. 
Men moet tegen deze achtergrond be
zien waarom wij tijdens de kabinetsfor
matie een zo grote betekenis hebben 
toegekend aan de inspraak van de 
werknemers; dit was voor ons zelfs een 
punt van beslissende betekenis.
Ik heb met voldoening in de mvt op de 
begroting van Sociale Zaken en Volks
gezondheid gezien, dat voorbereidende 
maatregelen worden genomen om te ko
men tot de indiening van een w.o. tot 
uitbreiding van de bevoegdheden van 
de ondernemingsraden, nog voordat het
S.E.R.-advies binnen is.
Mogen wij eenzelfde voortvarendheid 
verwachten van de minister van Justi
tie in wiens beleid wij verleden jaar 
reeds ons vertrouwen uitspraken, ten 
aanzien van verdergaande voorstellen 
met betrekking tot de herziening van de 
structuur van de ondeimemingen? De 
afspraken, die hierover bij de kabinets
formatie zijn gemaakt, waren verder
gaand dan de strekking van de beide 
w.o., die bij de Kamer zijn ingediend.
Is minister De Block van plan spelre
gels op te stellen voor fusies en over
name van bedrijven? Dit lijkt mij wel 
het overwegen waard; het voeren van 
overleg hierover met het bedrijfsleven 
lijkt mij gewenst.

Zelfstandigen
Een groot aantal zelfstandigen staat 
voor een enorm zware opgave door de 
zwakke structuur van vele bedrijven in 
de middenstand, en in de land- en tuin

bouw. Ik vraag hiervoor de bijzondere 
aandacht van de regering.
We zijn blij, dat de regering een studie 
gaat wijden aan de fiscale positie van 
de zelfstandigen in de middenstand en 
in de landbouw; ik wil hierbij op grote 
spoed aandringen, evenals bij de voor
bereiding van het w.o. inzake de auto
matische aanpassing van de tarieven 
van Toon- en inkomstenbelasting. Hij 
wil hierover binnen een halfjaar het 
advies van de verschillende instellingen 
hebben. Het lijkt mij, dat de voortva
rendheid, die overigens nog niet blijkt 
uit het antwoord, dat de minister van 
Financiën heeft gegeven, ook zeer ge
boden is bij de studie over de fiscale po
sitie van de zelfstandigen. Er hoeft niet 
veel gestudeerd te worden.
Ik heb de indruk, dat minister Lardi
nois op het ministerie van Landbouw 
en Visserij een aantal wensen in zijn la
den gereed heeft liggen. Ik zie, dat dé 
minister mijn veronderstelling beves
tigt.”
Aandacht vroeg de heer Biesheuvel te
vens voor de fiscale positie van de ge
huwde vrouw, die voor de middenstand 
van grote betekenis is.
Er hoeft over deze zaken niet veel ge
studeerd te worden. Sommige dingen 
kunnen heel snel gebeuren.
Sociale verzekering
De programmering van de sociale ver
zekering is een vraagstuk de eerste tien 
jaar, aldus mr. Biesheuvel. Uitbreidin
gen kunnen moeilijkheden geven voor 
bepaalde groepen. We, moeten bij uit
wassen van de wetten de vinger durven 
leggen. Die uitwassen kunnen de hele 
sociale wetgeving impopulair maken. 
Verfijning kan nodig zijn en de A.R. zal 
hier positief tegenover staan evenals 
tegenover de verfijning van de Algeme
ne Bijstandswet, ,,hierbij moet uiteraard 
onverlet blijven dat het hierbij aan de 
ene kant gaat om geïndividualiseerde 
bijstand en aan de andere kant om toe
passing van normen, die voorzien in de 
algemeen geldende noodzakelijke kos
ten.
De wet dient echter niet gebruikt te 
worden om grensveranderingen aan te 
brengen in de inkomens- en vermo-

• Vervolg op pag. 5
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gensverhoudlngen, hetgeen in sommige 
gevallen schijnt te gebeuren”. 
Maatregelen voor bestriidina van de 
werkloosheid zijn dit jaar beter gepre
senteerd dan vorig jaar, stelde de heer 
Biesheuvel met voldoening vast. De 
zorg voor een redelijke betalingsbalans 
is niet het offeren geweest van een 
heilige koe, maar is gebeurd vanuit een 
reële zorg voor de werkgelegenheid. 
Die zorg begint nu volgens de heer 
Biesheuvel vruchten al te werpen. Hij 
pleitte er voor dat nieuwe knelpunten 
tijdig worden opgespoord. Een soort 
waarschuwingssysteem met de be
staande bedrijfstakprognoses van het 
Centraal Planbureau zou daartoe kun
nen dienen.
„Ik wijs ook op het grote belang van de 
dienstensector ter opvanging van de 
problemen, die de automatiserings- 
werkloosheid met zich mee brengt. Ik 
heb gezien, dat men zich in de begro
tingen van Economische Zaken en van 
Sociale Zaken hiervan bewust is. Men 
houdt er voor het toekomstige werk
gelegenheidsbeleid rekening mee. De 
plaatsingen wijzen in die richting.' Zij 
zouden naar onze opvatting verder 
kunnen worden uitgebouwd.

Regionaal
Wat de loonsom betreft, vragen wij 
ons af, of bezinning op alternatieven 
niet is geboden en of niet een beter 
alternatief is gelegen in uitgebouwde 
en voor de industrie- en de diensten
sector geldende algemene verplaat- 
singspremieregelingen. Ik wijs wat de 
financiering betreft — nu spitst minis
ter Witteveen zijn oren, want hij houdt 
;̂an middelen, die tot de niet-belasting- 

ontvangsten mogen worden gerekend 
— op industrieën in de randstad, die 
de zogenaamde „social-costs” vooral op 
de gemeenschap afwentelen. Dat is de 
vervuiling van hei water, de lucht en 
dergelijke. Dat zijn vooral kapitaal
intensieve bedrijven. Het blijkt ook, 
dat de Regering dit inziet, getuige 
w.o.’n betreffende de wateiwerontrei- 
niging en de luchtverontreiniging.”
Het economisch regionale beleid en de 
ruimtelijke ordening is erg gebrekkig 
gecoördineerd vond mr. Biesheuvel. 
Hij pleitte voor een volledige uitvoe
ring van de motie-Goudzwaard.
Hij vi'oeg de aandacht van de minister 
van Financiën voor het vraagstuk van 
de reactivering van het staatsbezit. De 
regering heeft melding gemaakt van 
de noodzaak tot aankoop van gronden 
in spanningsgebieden. De heer Bies
heuvel merkte op dat bij verkoop van 
gronden in de N.O.-polder de op
brengst gebruikt zal worden voor aan
kopen in spanningsgebieden. Ook zou 
deze opbrengst gebruikt kunnen wor
den voor modernisering van de land
bouw of voor recreatie.
De heer Biesheuvel betuigde zijn in- 
stem.ming met de posten voor de aan
vullende werkgelegenheid. Over het 
financiële beleid zei de heer Biesheu
vel dat het hem was opgevallen dat 
er tussen dit en vorig jaar belangrijke 
verschillen bestaan in de Miljoenen
nota.
Financieel beleid
„In zijn interessante feuilleton over de 
Miljoenennota in het Financieel Dag
blad heeft onze collega Schollen het 
een interessant verschijnsel genoemd, 
dat terwijl er in de vorige Miljoenen
nota nog volop sprake was van een 
beleidsombuiging, daarvan in het hui
dige staatsstuk -weinig of niets meer 
is overgebleven. Ik vind dat met hem 
een interessant politiek verschijnsel. 
Velen hebben zich af gevraagd, welke 
invloeden hier werkzaam zijn geweest. 
De heer Den Uyl heeft de indruk, dat 
het aandeel van de fractie van de ARP 
daarin niet erg groot is geweest. De 
heer Den Uyl heeft onlangs in de 
Haagse Post een interessant interview 
weggegeven. Hierin heeft hij uiteenge
zet, dat hij een zeer succesvol opposi
tioneel beleid heeft gevoerd. Om wel
ke redenen dan ook was het noodza
kelijk, dat hij dit uiteenzette. Hij voer
de een drietal punten aan, waarom het 
beleid succesvol was geweest. Hij zei: 
Ik heb gestreefd naar een progresieve 
concentratie, ik heb alternatieven op 
tafel gelegd en het beleid van het ka
binet is omgebogen. Dat hebben wij 
vanmiddag bij de werkgelegenheid ge
merkt. In dat artikel wordt uiteenge
zet, dat dit door de ARP komt. De heer 
Den Uyl zeg: Een regeringspartij als 
de ARP is vanwege de alternatieven 
voor het beleid, die de oppositie aan
gaf, gedwongen geweest enkele duide-

Het kabinet luistert

lijke waarschuwingsschoten — zij wa
ren dus wel heel duidelijk — voor de 
boeg van het kabinet — de heer Den 
Uyl zat toen nog op de goede plek — 
te lossen.
Wij hebben dus een grote invloed ge
had op het ombuigen van het kabinets
beleid. Het is mij ontgaan, dat ik als 
een soort van willoos werktuig van 
de „grote rode leider” sprak en dat 
het niet uit mijzelf voortkwam. Het is 
mij echter niet ontgaan, dat eruit 
spreekt, dat er minder kritek op het 
regeringsbeleid bestaat dan het vorige 
jaar het geval was.
De heer Den Uyl zegt dan tenslotte: 
Ik heb er geen applaus voor gehad van 
de mensen van Nieuw Links. Zij wil
len, dat men overal tegenaan trapt Ik 
kan de heer Den Uyl troosten. Hij komt 
pas uit Blackpool terug. De Engelsen

PLUSPUNT
Tijdens de algemene beschouwingen 
ontspon zich tussen de heer Biesheuvel 
en de heer Den Uyl n.a.v. de werkge
legenheid de volgende discussie.
De heer Biesheuvel: „Het feit, dat de 
oppositieleider de heer Den Uyl het 
niet nodig heeft geoordeeld, vanmid
dag breedvoerig zijn bezwaren tegen 
de bestrijding van de werkloosheid 
door dit kabinet uit te meten, kan het 
kabinet als een pluspunt beschouwen. 
De heer Den Uyl: Dan is een kinder
hand wel gauw gevuld, want ik heb 
kritiek aangekondigd bij de behande
ling van de nota regionale werkgele
genheid.
De heer Biesheuvel: In vergelijking 
met verleden jaar, toen u ér een grote 
zaak van heeft gemaakt, zie ik ver
schil en dat vind ik een pluspunt voor 
het kabinet.
De heer Den Uyl: Ik vind het wel po
ver, indien u het met dit soort van 
pluspunten moet doen.
De heer Biesheuvel: Het schot is ken
nelijk raak.

hebben — zo kunnen wij leren — min
achting voor de politici, maar een diep 
respect voor de democratie. Dit is ons 
aller lot.”

„Ik wil over deze zaak het volgende 
zeggen. Ik meen, dat men de zaak niet 
moet overdrijven. Wij hopen uiteraard, 
dat onze zakelijke argumenten indruk 
hebben gemaakt op de heer Witteveen 
en op het gehele kabinet. De heer Wit
teveen heeft echter geen knieval voor 
de fractie van de ARP gemaakt”.
De heer Janssen (groep Aarden): 
Geen valse bescheidenheid!
De heer Biesheuvel (ARP): „De heer 
Janssen moet nog even wachten. Al
les komt op zijn beurt en morgen 
komt er ook nog wat.
Wij hopen, dat onze zakelijke argumen
ten ook een rol hebben gespeeld. Ik 
denk aan de argumenten, die de heren 
Kieft en Goudzwaard naar voren heb
ben gebracht. Verder moeten wij mijns 
inziens in alle nuchterheid vaststellen, 
dat het vooral de realiteitszin is ge
weest, die het kabinet en de minister 
van Financiën tenslotte tot de indie
ning van de huidige miljoenennota heb

lllÜlli

ben gebracht, realiteitszin ten aanzien 
van de beperkte financiële mogelijkhe
den wat de belastingverlaging betreft 
en realiteitszin ten aanzien van de grote 
taken, waarvoor de overheid zich in de 
komende jaren ziet gesteld. Zo heeft 
het beraad over de meerjarenplanning 
minister Witteveen tot de volgende 
zwaarwegende politieke uitspraak ge
bracht. Op pagina 87 van de miljoenen
nota staat:
„Het tweede facet van de meerjaren
ontwikkeling van de rijksfinanciën is 
de afweging van de totale uitgaven
stijging tegen de belastingdruk die 
daardoor noodzakelijk wordt. Het ka
binet heeft een keuze gedaan die er
toe leidt, dat de belastingdruk gelei
delijk verder stijgt.”
Dit getuigt naar het mij voorkomt van 
moed van een liberale minister om iets 
dergelijks te schrijven. Een dergelijke 
uitspraak heeft hij aan niemand ont
leend. Men zal deze tevergeefs zoeken 
in het verkiezingsprogramma van de 
VVD van het vorige jaar. Wij menen, 
dat de harde realiteiten, de harde fei
ten, minister Witteveen tot deze uit
spraak hebben gebracht. Wij noteren 
dit.
Het is trouwens ook geen kleinigheid, 
dat het uitgavenniveau in vergelijking 
met het vorige jaar is gestegen van 
ƒ23 miljard tot ƒ26 miljard. Met het 
huidige door het kabinet voorgestelde 
uitgavenniveau voor het komende jaar 
kan naar ons voorlopige inzicht de con
tinuïteit van het beleid in het algemeen 
verzekerd worden geacht. Ik voeg hier
aan iets toe. Ondanks het sterk geste
gen uitgavenniveau is er toch sprake van 
een krappe begroting. Wie kennis neemt 
van de afzonderlijke begrotingen, zal 
dit ervaren, hoewel het ene departe
ment — bijvoorbeeld dat van minister 
Bakker — daar wat minder last van 
heeft dan het andere, waarbij ik denk 
aan dat van minister Lardinois.
De begroting is ook krap in die zin, 
dat zich geen bijzondere omstandighe
den moeten voordoen. Doen deze zich 
wel voor en leiden zij tot de noodzaak, 
verdere uitgaven te doen, dan zullen 
aanvullende dekkingsmaatregelen ver
eist zijn”.

Fiscale beleid
De heer Biesheuvel was blij met een 
bedrag uit de schatkist t.b.v. de A.O.W. 
Ook was hij voldaan over het feit dat 
de belastingverhoging per 1-1-1969 een 
geringere omvang heeft dan voorge
steld was.
„Reeds eerder dan in de regeringsver
klaring was aangekondigd, heeft het 
Kabinet besloten af te zien van de ver
laging van de reële progressie, waar
mede het Kabinet verklaarde dat de 
uitgaven van de overheid sneller moe
ten stijgen dan het nationale inkomen. 
Ik vind dat een verstandig besluit. 
Over het aangekondigde voorstel tot 
belastingcorrectie per 1 januari 1970 
en eventueel voor een gedeelte op 1 
januari 1971 laat ik mij op dit moment 
niet uit. Ik kan daarover trouwens nog 
geen uitspraak doen; wij willen het 
desbetreffende wetsontwerp afwach
ten, voordat wij een beoordeling geven. 
Ik stel voorop dat wij ons gebonden 
achten aan de bij de kabinetsformatie 
gemaakte afspraken. Tegen deze ach
tergrond zuRen wij het wetsontwerp 
bekijken.
Wij vinden het verstandig, dat de Re
gering met een voorontwerp en niet

met een ontwerp van wet inzake een 
eventuele automatische aanpassing van 
de tarieven van loon- en inkomstenbe
lasting komt.
Aan een aantal instellingen zal ad
vies worden gevraagd over een voor- 
ontweip. Niet aan de S.E.R., zegt de 
„Kneuterdijk” . Dit lijkt mij een ver
ouderd en vermolmd standpunt. Wil 
de Regering dit nog eens bekijken? 
Gaarne zou ik ook zien, dat de weten
schappelijke bureaus van de politieke 
partijen het voorontwerp zouden kun
nen bestuderen.
Ik zou willen zeggen, dat wij in ver
band met de niet-belastingontvangsten 
met zorg zijn vervuld over de zeer 
sterke stijging van de tarieven van de 
P.T.T. Na twee jaar wordt de motie- 
Aantjes ten aanzien van het nieuws- 
bladtarief uitgevoerd. Daartegenover 
staat een stijging van 25 procent van 
het briefport. Het is wel een hoge prijs; 
op deze zaak, die wij ook moeten be
kijken in de sfeer van belastingverla
ging en het drukken van zwaardere 
lasten op de burger op een andere 
manier, omdat hij het als een soort 
belasting ervaart, zullen wij later te
rugkomen.

Doorlichten
Sprek'er betoonde zijn sympathie met 
het besluit het overheidsapparaat door 
te lichten.
„Het is belangrijk eens over een lijst 
van prioriteiten van elke minister te 
kunnen beschikken. Welke vijf priori
teiten zet hij bovenaan en welke zijn 
de laatste vijl? Wanneer men de over
heidstaken zou vallen gaan inperken, 
dan zou men vooral de laatste vijf eens 
moeten gaan bekijken. Pikant is, dat 
deze gedachte afkomstig is van het 
congres van de Christen-Radicalen, niet 
van Dronten, maar van Scheveningen. 
Een klein verschil.”
De heer Biesheuvel stemde in met het 
beleid van de beide bewindslieden van 
onderwijs.

Onderwijs speelt een steeds grotere rol 
in onze samenleving en grote financi
ële consequenties zijn daaraan verbon
den. Op elk gebied zullen uitgaven 
voor het onderwijs moeten worden ge
toetst op hun doelmatigheid. Mag ik 
ten aanzien van het welzijn vooral ook 
de aandacht onderstrepen, die ook in 
de begroting van Sociale Zaken en
C.R.M. tot uitdrukking is gekomen, na
melijk dat naarmate de mens meer 
vrije tijd krijgt er ook een cultuur
politiek moet worden gevoerd, die in 
het bijzonder is gericht op de geeste
lijke activiteiten van de mens in zijn 
vrije tijd?”

De Antl-revolutionaire Kiesver
eniging „Nederland en Oranje- 
XVII” (Morgenstond) geeft met 
diep leedwezen kennis van het 
overlijden van haar ere-lid en 
oud-voorzitter

W . J. van der Ros
’s-GRAVENHAGE, 4 oktober 1968 

Namens het Bestuur
Th. J. Barentsen, voorzitter 
M. F. van Leeuwen-Witt, 

secretaresse
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STADSVERNIEUWING I)

Ernstige bouwvalligheid

Me t  het woord stadsvernieu
wing wordt een zo omvang

rijke problematiek aangesneden, 
dat beperking van het onderwerp 
noodzakelijk is. Dit artikel zal zich 
daarom in hoofdzaak bepalen tot 
een korte beschrijving van wat in 
stedebouwkundige, zo men wil 
planologische, zin aan de orde is. 
In een tweede artikel van de hand 
van ir. G. J. van der Heide zal het 
accent meer vallen op financiële 
facetten. Beide artikelen hebben de 
Amsterdamse situatie als achter
grond. Stadsvernieuwing wordt 
hier als een algemeen begrip ge
bruikt voor vele facetten (krotop- 
ruiming, sanering, stadsverbete
ring, rehabilitatie, reconstructie, 
enz.). De stadsvernieuwing heeft 
betrekking op de veroudering van 
stadsdelen. Vandaar, dat eerst een 
beschrijving van dit verouderings
proces wordt gegeven.

Verandering
Een bekend verschijnsel is de verou
dering van een gebouw (een bedrijfs
pand jf  een woning). Dit behoeft zich 
niét aan de buitenkant te manifeste
ren. Een oud gebouw kan naar zijn ui
terlijk zelfs zeer waardevol zijn. Ver
oudering heeft daarom vooral betrek
king op de gebruikswaarde. Een wo
ning van 50, 100 of meer jaar geleden 
voldoet niet meer aan de eisen van 
thans. Dit zeilde geldt voor een be
drijfspand, een school of een kerk. In 
sommige g-vallen kan tijdige moder
nisering een goede oplossing bieden. 
In andere gevallen staan de kosten 
hiervan in geen verhouding, tot - het 
resultaat, te meer, indien de bouw
kundige toestand van het pand ook 
veel te wensen overlaat. In een derge
lijke situatie leidt veroudering snel tot 
verval.
Wat zich met een gebouw voor doet, 
vindt ook plaats voor gehele stadsde
len. De innerlijke veroudering kan dan 
als volgt worden gekenmerkt. Het me
rendeel van de gebouwen voldoet niet 
meer aan de eisen va-n de tijd. De wo-

Vernieuwing infrastructuur (parkeren)

ningen vertonen vele gebreken, zoals 
te kleine vertrekken, onvoldoende 
licht- en luchttoetreding en onvoldoen
de sanitaire voorzieningen. De stra
ten zijn te smal vóór het verkeer; par
keervoorzieningen buiten de openbare 
weg ontbreken geheel, zodat de toch 
al smalle straten gevuld zijn met ge
parkeerde auto’s- Roept dit reeds het 
beeld op van een onaantrekkelijke 
woonomgeving, dit wordt nog ver
sterkt door schaarste aan speehuimte 
voor de jeugd, aan groenvoorzieningen 
en aan recreatiemogelijkheden.
De woonbuurten in de historische de
len van onze binnensteden en in de 19e 
eeuwse wijken daaromheen vertonen 
doorgaans dit beeld. Doordat vele be
drijven (o.a. voor garages, voor in
dustrieel gebruik, voor opslag van goe
deren) zich in de loop der jaren in de 
oorspronkelijke woonbuurten hebben 
gevestigd, wordt het woonmilieu ver
der aangetast. Ook de omstandigheden 
waaronder de bedrijven moeten pro
duceren, zijn echter weinig ideaal. 
Vooral de bereikbaarheid per vracht
auto is doorgaans slecht, omdat het 
stratenstelsel nu eenmaal niet voor dit 
doel is ingericht.
De veroudering van de genoemde stads
delen voltrekt zich des te sneller, naar
mate nieuwe wijken in gebruik worden 
genomen. De bewoners gaan hun oude 
buurten met andere ogen bezien. Ge
leidelijk vertrekken er inwoners; de 
blijvers en de nieuwkomers gaan steeds 
meer de kenmerken van één bepaalde 
of enkele beperkte groepen uit de sa
menleving vertonen. De mate, waarin 
dit selectieproces zich kan voltrekken, 
hangt uiteraard sterk samen met de 
grootte van de oude stadsdelen.
Wat de bedrijven betreft, doen zich 
eveneens selectieprocessen voor, welke 
ertoe leiden, dat steeds meer marginale 
bedrijven in de oude buurten terecht 
komen.
In bovenstaande beschrijving komen 
de factoren, welke tot de veroudering 
leiden, uit het stadsdeel zelf. Er zijn 
ook, ten opzichte van het stadsdeel, 
externe factoren, welke tot veroude
ring leiden. Er is dan sprake van een 
structurele veroudering, hetgeen bete
kent, dat door de ontwikkeling van de
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stad als geheel de bestemming van een 
bepaald stadsdeel niet meer in over
eenstemming is met de behoeften van 
de totaliteit. Het verkeer en het ver
voer spelen hierbij doorgaans een be
langrijke rol, zomede de expansie van 
bepaalde stedelijke functies.
De beschreven verouderingsprocessen 
introduceren tegelijk wat in het alge
meen de doelstelling van vernieuwing 
moet zijn, nl. de naar uiterlijk en in
nerlijk versleten stadsdelen zodanig ge
schikt te maken, dat zij in sociaal, cul
tureel en economisch opzicht weer een 
volwaardig deel van de stad worden.

Staclsverbetering
Een onderdeel van de stadsvernieuwing 
is de stads ver betering, waarmede 
wordt bedoeld het, met behoud van 
vele bestaande elementen, weer ge
schikt maken van 'een stadsdeel voor 
toekomstige taken. Het omvat krotop- 
ruiming, woning- en milieuverbetering, 
rehabilitatie.
Stadsverbetering heeft doorgaans be
trekking op stadsdelen die, als totaal 
gezien (plattegrond, verkaveling) en 
naar onderdelen (gebouwen) grote his
torische waarde hebben.
Aan de stads verbetering zijn zowel al
gemene als bijzondere aspecten ver
bonden. De algemene aspecten zijn dat, 
voorafgaande aan de aanpak van een 
klein deel (bv. een buurt of straat) 
een visie moet zijn ontwikkeld op de 
totaliteit. In deze algemene structuur- 
gedachte moet aandacht worden be
steed aan de bereikbaarheid (functie 
openbaar en privé vervoer) en aan 
de bestemmingen in hoofdzaak (wo
nen, werken, overige bestemmingen). 
Het gaat hierbij vooral om het verkrij
gen van het inzicht, aan welke voor
waarden moet worden voldaan, opdat 
het leven van de toekomst zich weer 
ten volle zal kunnen ontplooien. Hier
voor moet het kader worden geschapen 
door de juiste infrastructuur (wegen, 
openbaar vervoer) en een goede afwe
ging naar aard. omvang en plaats van 
de bestemmingen. Als een voorbeeld 
van een dergelijke structuurvisie kan 
worden genoemd het voor-ontwerp van 
de tweede nota over de Amsterdamse 
binnenstad 1).
Daarna komt als een bijzonder aspect 
aan de orde de uitwerking in deelplan- 
nen. Deze plannen voor bestaande 
stadsdelen zijn mogelijk, sinds de 
wet op de ruimtelijke ordening, die 
op 1 augustus 1965 in werking is ge
treden.
Voor de verbetering van een woon
buurt (als voorbeeld de Bethaniën- 
buurt 2) in Amsterdam) zijn belang
rijke uitgangspunten:
— het scheppen van meer ruimte 
(licht, lucht, recreatie). Dit zal door
gaans gepaard moeten gaan met het 
slopen van panden en het vrij maken 
van volgebouwde binnenterreinen.
------ het veranderen van bestemmin
gen. Bedrijfsbestemmingen, welke hin
derlijk zijn voor de woonomgeving 
zullen moeten verdwijnen.
— het zo goed mogelijk inrichten van 
de woningen naar de eisen van deze 
tijd.
Het formuleren van zowel de algemene 
als de bijzondere uitgangspunten is 
slechts het begin van de stadsverbete
ring. De uitvoering hiervan vormt een 
probleem op zich zelf.
Deze uitvoering zal bijzonder veel e- 
nergie vergen van alle betrokkenen 
en za) gepaard gaan met grote finan
ciële offers. Voorzover gebruik kan 
worden gemaakt van initiatieven van 
de bewoners zelf, zullen deze een in
tensieve begeleiding van de stedelijke 
overheid van node hebben. Ditzelfde 
geldt voor de te verplaatsen inwoners 
en bedrijven. Daar met de uitvoering 
van de stadsverbetering vele jaren ge
moeid zullen zijn, zal het proces in 
vele stadia van nieuwe impulsen moe
ten wordei. voorzien.

Reconstructie
Onder reconstructie wordt hier ver
staan de volledige of nagenoeg volle
dige vervanging van een stadsdeel 
(buurt/wijk). Het gaat dus niet om de 
verbetering van het bestaande, maar

om een volledige amovering. Voor Am
sterdam is deze reconstructie noodza
kelijk voor de r-ond de binnenstad lig
gende buurten, welke in de 19e eeuw 
tot stand zijn gekomen. Om enkele 
namen te noemen: Spaarndammerbuurt, 
Kinkerbuurt de Pijp en de Dapper- 
buurt. Deze buurten hebben een zeer 
dichte bebouwing met vele inwoners, 
vele bedrijven en met nauwe straten. 
In sommige van deze buurten is de 
kwaliteit van de gebouwen (met name 
de funderingen) uitermate slecht.
Het is duidelijk, dat bij dit type van 
sanering het niet alleen gaat om het 
vervangen van oude woningen door 
nieuwe. Het gaat om een compleet 
nieuw stadsbeeld. Het verkeer, het par
keren en het openbare vervoer kun
nen daarbij naar de modernste inzich
ten tot hun recht komen in samenliang 
met het wonen, de bedrijven, de par
ken en eventuele nieuwe instellingen, 
welke voor de gehele stad van beteke
nis zijn (ziekenhuizen, musea). In deze 
opzichten vertoont een reconstructie
plan overeenstemmmg met de tot nu 
toe gebruikelijke uitbreidingsplannen. 
Een groot verschil met deze plannen is 
evenwel, dat niet met een schone lei 
kan worden begonnen. Integendeel. 
Voordat daadwerkelijk de reconstruc
tie kan worden aangevat, moeten dui
zenden woningen worden ontruimd en 
gesloopt, aan tienduizenden mensen 
een andere woning verschaft, vele be
drijven, grote en kleine, worden ver
plaatst. De enorme omvang van de re
constructie betekent, dat deze diep zal 
ingrijpen in het stedelijk leven- De 
binnenstad en de buitenwijken, het 
verkeer en het vervoer zullen alle op 
bepaalde wijze de invloed ondervin
den. Door een versterkte overloop van 
de bevolking zal ook het gewest Ath- 
sterdam bij de reconstructie zijn be
trokken. Een zelfde soort problema
tiek als voor Amsterdam doet zich ook 
%mor in de andere steden van het land.

Enkele opmerkingen
In de na-oorlogse jaren heeft in Ne
derland het accent sterk gelegen op de 
realisering van uitbreidingsplannen. 
Een belangrijk streven daarbij was de 
opheffing van het woningtekort. In 
deze situatie was het op grote schaal 
vernieuwen van Stadsdelen ondenk
baar en onmogelijk. Nu het einde van 
het (statistische) woningtekort in zicht 
komt, zal een belangrijk deel van onze 
inspanning, en vooral ons geld, op de 
stadsvernieuwing gericht moeten wor
den. De urgentie hiertoe is inmiddels 
groot geworden, omdat het slijtage
proces niet heeft stil gestaan, eerder is 
versneld, doordat nieuwe stadswijken 
ontstonden.
De problemen, welke zich aftekenen, 
zijn vele en verdienen elk diepgaande 
studie. De amoveringen zijn dermate 
omvangrijk, dat zij volgens een wel
overwogen plan tot stand moeten ko
men. Hieraan moet voorafgaan een 
verplaatsing van inwoners en bedrij
ven op een schaal, welke tot dusver 
onbekend was.
In de binnensteden zullen de nieuwe 
elementen met grote zorgvuldigheid 
ingepast moeten worden in het be
staande; maar ook in te amoveren 
stadsdelen zal, wat het nieuwe betreft, 
met grote zorg naar vorm en inhoud 
moeten worden gezocht opdat ten op
zichte van de totaliteit een gaaf ge
heel ontstaat.
Een bijzonder probleem, dat zich 
vooral in de grote steden voordoet, is 
het op een juiste wijze leggen van de 
prioriteiten. Er zijn vele factoren, wel
ke om voorrang strijden, zoals ernsti
ge bouwvalligheid, slecht woonmilieu, 
vernieuwing infrastructuur (wegen, 
openbaar vervoer, parkeren), expansie 
van stedelijke voorzieningen. Deze 
factoren leiden niet alle in dezelfde 
richting. Ernstige bouwvalligheid 
komt niet steeds voor in die delen, 
waar b.v. vernieuwing van de infra
structuur aan de orde is. Welke keuze 
ook wordt gemaakt, er zullen buurten 
zijn, die, hoe slecht de toestand ook is, 
noodzakelijkerwijs op de „wachtlijst” 
moeten komen. Er zal dan moeten 
worden nagegaan, of dan toch niet een 
vorm van tijdelijke rehabilitatie kan 
worden gevonden (dit wil dus zeggen 
extra geld) om voor deze in sociaal 
opzicht onaanvaardbare situatie enige 
uitkomst te bieden.
Ten slotte nog de vraag naar de ver
houding tussen overheidsinitiatieven 
en particuliere initiatieven bij de slads-

• Vervolg op pag. 7
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Uit de jongste defensienota en de 
begroting voor 1969 blijkt dui

delijk, dat de financiering thans 
het grote knelpunt is. De regering 
zag zich genoodzaakt „ook de fi
nanciële grenzen voor de veilig
heidszorg nog strakker aan te ha
len”, zo lezen wij in de nota.
De financiering is bij defensie na 
de tweede-wereldoorlpg steeds een 
moeilijk punt geweest. Behalve in 
de beginjaren van de NAVO. Er is 
sinds het begin van de vijftiger ja- 
ren sprake van een relatieve ach
teruitgang van onze defensiein- 
spanning, als men deze vergelijkt 
met ons nationaal inkomen; nl. van 
ongeveer 6,5 %  in 1954 tot 3,9 % in 
1968. De relatieve achteruitgang is 
eigenlijk sterker, dan in deze per
centages wordt uitgedrukt, omdat 
wij in het begin van de vijftiger ja- 
ren een groot gedeelte van onze 
militaire uitrusting geschonken 
kregen van de Ver. Staten.
Het totaal van de overheidsuitga
ven groeide in dezelfde periode 
van ruim 8 miljard tot ruim 23 mil
jard gulden. Daardoor daalde het 
aandeel van defensie ook hierin 
van ongeveer 23 % tot 13,8 % ■  Ook 
hier dus relatief een achteruitgang.

Hierop wordt door het vroegere lid van 
de Tweede Kamer, vice-adriiiraal bd H. 
C. W. Moorman scherpe kritiek gele
vérd in het juli/augustus nummer van 
„Ons Zeewezen” .
Hij schrijft hierover als volgt:
„Het is een ononderbroken proces ge
weest in neergaande lijn, en zelfs iedere 
■huisvrouw kan begrijpen — en zal dat 
dan zeker niet onder stoelen of banken 
steken — dat bij een voortdurende stij
ging van prijzen, huren e.d. er tenslotte 
een punt komt dat zij het huishouden

Vervolg van pag. 6
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vernieuwing. Hierbij moet vooropstaan, 
dat in die stadsdelen, welke verouderd 
zijn, dit proces zover is voortgeschre
den, dat de moeilijkheden, welke pri
vate initiatieven ontmoeten, doorgaans 
onoverkomelijk zijn.
Dit heeft zowel betrekking op de ver
werving van de gronden (de grond is 
in handen van vele eigenaren), de amo- 
veringen (woningen en bedrijfspanden 
soms in monumenten) als het tot stand 
brengen van de noodzakelijke infra
structuur (wegen en openbaar ver
voer). Vooral dit laatste is dikwijls de 
gangmaker voor de verbetering en re
constructie. Dit alles leidt ertoe, dat 
voor de overheid een zeer omvangrijke 
taak is weggelegd, zowel in economisch 
als in sociaal opzicht. Hierop zal ech
ter in zeer belangrijke mate door par
ticuliere initiatieven moeten worden 
ingehaakt.

niet meer op dezelfde voet kan voort
zetten wanneer zij van haar man maar 
steeds een dalend percentage krijgt vm  
zijn salaris, dat jaarlijks juist wordt 
aangepast aan die stijgende kosten van 
levensonderhoud. De overheid zelf is 
daarvan het meest markante voorbeeld; 
tussen 1938 en 1966 eiste zij voor haar 
huishoudboekje zelfs een sterk oplopend 
percentaige van het groeiende nationale 
inkomen op: 1938 23.1 “/o van 5.4 miljard 
gulden tegen 30.3 Vo in 1966 van een 
nationaal inkomen van 68.6 miljard 
gulden.
Tegenover defensie handhaaft diezelfde 
overheid een andere maatstaf en deze 
consequent doorvoerend deelt zij dan 
thans mede: Het laat zich aanzien dat 
in de komende jaren deze percentages 
nog zullen dalen.”
De vergelijking van de heer Moorman 
is suggestief. Zij gaat echter niet geheel 
op. Het is duidelijk dat een huisvrouw 
bij de voortdurende stijging van de prij
zen meer geld moet hebben. Het is ook 
duidelijk dat de overheid bij een toe
neming van de welvaart en een uit
breiding van de diverse taken over meer 
geld moet beschikken. Maar het is op 
zichzelf nog niet duidelijk, dat ook de
fensie hierin dan een evenredig aandeel 
zou moeten hebben.
Regeren betekent het stellen van prio
riteiten. Een koppeling van de defensie- 
bedragen aan een bepaald percentage 
Van het nationaal Inkomen of van het 
totale overheidsbudget is met deze ge
dachte in strijd. De regering zal de di
verse taken tegen elkaar moeten af
wegen en deze afweging moeten ver
talen in jaarlijkse begrotingscijfers. Dit 
is een voortdurend proces.
De hoogte van de defensiebedragen 
houdt verband met de internationale 
situatie, op korte doch vooral op lange 
termijn bezien, met ons aandeel in de 
gemeenschappelijke NAVO-defensie en 
met onze nationale defensie-verplichtin- 
gen. En hier komen we op een punt 
waarbij een vergelijldng ons wat meer 
houvast biedt, dan die van het huis
houdboekje van de heer Moorman.
Een vergelijking van de defensieinspan-

Diagnose

De diagnose die de heer Moorman stelt 
over de kwaliteit van onze huidige de- 

' fensie is vernietigend.
: Hij eindigt zijn beschouwing over de 
marine als volgt: ;

, „Misschien zijn de bewindshèden, te 
. sterk beïhvlöed door.‘Marten Toonders 
stripverhaal over koning Hollewijns 
leger!” Eén van de punten die hij dan 
naar voren brengt is de steeds terug
lopende personeelssterkte bij zee- en 
landmacht.
Is dit een reden voor kritiek? Wij kun
nen hiertegenover stellen dat in elk 
land gedurende de laatste vijftig jaar 
dê krijgsmachten steeds kleiner gewór
den zijn. Dit is allereerst een gevolg 
van de technische ontwikkeling.
Naar mate het materieel duurder en 
gecompliceerder werd, werden de krijgs
machten kleiner. Als de moderne krijgs
macht dezelfde personeelssterkte zou 
hebben als de krijgsmacht van vóór de 
serste en tweede wereldoorlog zou de
fensie een onbetaalbare zaak zijn ge
worden. In elk land.
De snelle technische ontwikkeling heeft 
als gevolg gehad dat een groter accent 

Ts komen te liggen op beroeps- en vrij
willig dienend personeel ten opzichte 
van dienstplichtigen en dat de perso
neelsbehoeften in sterke mate aan wij
zigingen onderhevig zijn. Deze trend zal 
zich ongetwijfeld voortzetten. Dit is 
geen reden om de alarmklok te slaan. 
Integendeel!

Als illustratie van de snel wisselende 
personeelsbehoeften in betrekkelijk kor
te tjjd, is het verloop van onze land- 
machtbjjdrage aan de NAVO leerzaam. 
In 1950 werd gestart met vijf, wat per
soneelsbezetting betreft, grote divisies. 
Momenteel bestaat onze landmachtby- 
drage uit drie kleine divisies. Is dit een 
achteruitgang? Om deze vraag te kun
nen beoordelen moet men allereerst in 
rekening brengen dat een moderne di
visie tengevolge van de mechanisatie, 
motorisatie en grotere vuurkracht, in 
staat moet worden geacht een front-

1) Voor-ontwerp van de tweede nota 
over de Amsterdamse binnenstad, Ge
meenteblad 1968, bijlage C.
2) „Nieuw leven voor een oude buurt” 
Uitgave Dienst Publieke Werken, afd. 
Stadsontwikkeling, maart 1968.

Maritiem patrouillevliegtuig „Atlantic”

ningen van de diverse NAVO-landen 
leert ons, dat ons land momenteel be
hoort bij de groepen landen, die het 
geringste deel van hun nationaal in
komen aan defensie besteden. Dit is 
wel een zaak om eens over na te den
ken.
Overigens is hiermee ook niet alles ge
zegd. Want we hebben het dan nog niet 
gehad over de vraag of het geringe 
aandeel, dat wij van ons nationale in
komen voor defensie bestemmen al dan 
niet doelmatiger wordt besteed dan in 
andere NAVO-landen.

aldus de heer Moorman. Hij geeft' dam 
een opsomming van het aantal schepen, 
dat sinds 1960 uit de vaart werd geno
men en wijst er op dat de aanschaf van 
een onderzeeboot met kemvoortstumng 
door staatssecretaris Van Es definitief 
opgegeven zou zijn.
Om bij dit laatste punt te beginnen. 
Het is onjuist. Het streven van de ma- 
riheleiding blijft namelijk onveranderd 
gericht op de verwerving van een der
gelijke onderzeeboot in de toekomst. 
En wat het uit de vaart -meii van het 
vliegkampschip de „Karei Doorman” 
betreft, kan worden opgemerkt, dat de 
vervanging van dit schip door moderne 
maritieme patrouillevliegtuigen reeds 
jaren in het voornemen lag.
Uit het betoog van de heer Moorman 
krijgt men de indruk dat het één en al 
afbraak is bij onze marine. Dit is echter 
bepaald niet het geval. Zijn kritiek op 
staatssecretaris Van Es is dan ook on
billijk. Er kan namelijk bij de marine 
sinds 1960 een ontwikkeling worden ge
constateerd die uit een oogpunt van een 
doelmatige bedrijfsvoering gunstig is. 
Als eerste punt kan dan worden ver
meld, dat het de huidige staatssecretaris 
van marine gelukt is een groter accent 
te leggen op het varend gedeelte van 
de rriarine. Door een sanering van de 
walfuncties en een doelmatiger oplei- 
dingssysteem is het de marineleiding 
namelijk gelukt de paraatheid van de 
vloot sinds 1960 juist tei verhogen door 
een groter aantal operationele schepen 
in de vaart te hebben!
In 1960 was slechts één van de beide 
kruisers operationeel en de helft van de 
twaalf jagers. Thans zijn beide kruisers 
operationeel en circa 8—9 jagers. Dat 
is niet ten koste van de rest van het 
varende gedeelte van de vloot gegaan. 
Bovendien zullen de twee geleidewapen- 
fregatten, die in 1974 gereed zijn, ook 
operationeel zijn. Deze fregatten dienen 
mede ter vervanging van de niet ver- 
wapende kruiser. Voorts werd het on- 
derzeebootbestrijdings- en luchtdoel- 
potentieel uitgebreid en gemoderniseerd. 
Nieuwe wapensystemen als scheepsra- 
ketten tegen luchtdoelen deden hun in
trede. .
Dit zijn de belangrijke pluspunten, die 
de heer Moorman Jilijkbaar geheel over 
het hoofd ziet. De conclusie, die uit het 
bovenstaande kan worden getrokken is, 
dat de vloot binnen het raam van de 
financiële mogelijkheden is en wordt 
aangepast aan de eisen van deze tijd, 
In plaats van afkeuring verdient staats
secretaris Van Es daarvoor alle lof.
De kritiek van de heer Moorman op 
dit punt is de kritiek van een stuurman 
aan wal! Overigens deel ik zijn bezorgd
heid ten aanzien van de financiering 
van defensie, met name voor wat betreft 
de krappe financiële middelen voor de 
nodige investeringen.

Financiering

breedte van ongeveer 20 kilometer te 
verdedigen.
Voor een divisie uit de beginjaren van 
de NAVO was dit slechts vier kilome
ter! Het is derhalve een wat simplisti
sche redenering, wanneer men uit een 
vermindering in personeelssterkte, con
cludeert tot een verminderde defensie 
bijdrage.

Eenzijdige kritiek
„Het proces van teruggang is het nauw
keurigst na te gaan bij de zeemacht”,

Het grote knelpunt bij defensie, is mo
menteel de financiering.
De verhouding van de investeringen en 
de exploitatiekosten is bij de drie krijgs
machtdelen een moeilijke kwestie. De 
exploitatiekosten staan sterk onder in
vloed van loonstijgingen, de verhoging 
van de algemene welvaart, de hogere 
eisen te stellen aan accommodatie e.d. 
Deze verhouding dreigt steeds meer 
verstoord te worden, daar de kosten
stijgingen geen gelijke tred houden met 
het toegestane accres op de defensiebe
groting tot 1971.

• Vervolg op pag. 8
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vervolg van pag. 7
Terecht wijst de heer Moorman dan ook 
op het geringe percentage dat beschik
baar is om de nodige investeringen te 
doen. Het percentage voor de landmacht 
is het meest sprekend. Het bedraagt 
momenteel ongeveer 16.9 "/o.
Volgens internationaal gehanteerde 
maatstaven zou dit ongeveer 25 “/o moe
ten bedragen. Dit betekent dat in de 
landmacht de komende jaren een ver
oudering van materieel zal plaats vin
den; tenzij er meer ruim.te zsil worden 
gevonden door de kosten in de exploita- 
tiesector te drukken.
Staatssecetarib Haex hoopt het inves- 
teringspercentage op te voeren tot 18.8“/o 
in 1971. Dit zal een moeilijke opgave 
zijn. De enige sector waarin hij bezuini
gingen kan doorvoeren die zoden aan 
de dijk zetten, is namelijk de perso- 
neelssector. De heer Moorman noemt 
als één van de „grote zorgen” van de 
legerleiding, dat het aantal vrijwillig 
dienenden (momenteel 27.000) met 7000 
zal verminderen tot 1976. Dit is een na
tuurlijk verloop door pensionering. Het 
betreft hier een categorie personeel van 
ongeveer 50 jaar en ouder. Deze cate
gorie is in feite relatief te groot, on- 
de" meer door de toevallige omstandig
heid, dat in het einde van de dertiger 
jaren i.v.m. de dreiging van de tweede- 
wereldoorlog, veel beroepspersoneel 
werd aangenomen. De personeelsop- 
bouw bij de landmacht is momenteel 
derhalve niet doelmati.e

Afvloeiing personeel
Het probleem is dus niet dat het leger 
tot 1976 zoveel beroepsofficieren en on
derofficieren zal kwijtraken, doch dat 
het natuurlijk verloop wordt versneld. 
Als men bedenkt, dat een beroepsmili
tair het rijk per jaar , ongeveer 140 “/o 
van zijn salaris kost, is het duidelijk 
dat hier reële mogelijkheden liggen voor 
een bezuiniging en een opvoering van 
het percentage der investeringen. De 
operatie zal echter niet eenvoudig zijn. 
De legerleiding staat momenteel voor 
een moeilijke keus. Binnen het .raam 
van de financiële mogelijkheden tot 
1971 lijken er slechts twee mogelijk
heden te bestaan. De ene is een verder
gaande sanering van de organisatie, ge
paard gaande met een versnelde af
vloeiing van personeel in de oudere _ 
categorieën. De andere mogelijkheid is 
een vermindering van onze NAVO-bij- 
drage. Deze laatste mogelijkheid wordt 
door de bewindslieden van defensie 
terecht afgewezen. Blijft derhalve 
slechts de eerste over!
Overigens zal de financiering een moei
lijk punt blijven. De moeilijkheid is een 
goede financieringspolitiek op langere 
termijn te vinden. Bij een modern tech
nisch bedrijf als de krijgsmacht is dit 
pigenlijk een vereiste. De praktijk is 
echter dat staten-generaal en regering 
vaak meer geïnteresseerd zijn in de 
jaarlijkse hoogte van het defensiebudget 
gedurende de regeringsperiode van vier 
jaar, dan voor de financiële consequen
ties gedurende de periode hierna. 
Hierdoor ondervindt het defensiebe
drijf vele schokken, die vermeden had
den kunnen worden en die vaak on
nodige kosten met zich mee brengen.
Bovendien zijn veel reorganisaties nu 
eenmaal niet bevorderlijk voor de pa
raatheid. Een financieringspolitiek op 
langere termijn dan vier jaren is uit- 
eindelijk dus goedkoper dan de huidige, 
en geeft meer paraatheid. En meer pa
raatheid betekent de mogelijkheid van 
een snellere en betere reactie en geeft 
derhalve ook een betere basis aan de 
huidige NAVO-strategie van de zgn. 
flexible response. Deze nieuwe strate
gie verschaft meer veiligheid dan de 
oude strategie van de zgn. massale ver
gelding en vermindert de kans op een 
nucleair conflict.
Dit zijn sterke argumenten om naar 
een dergelijke financieringspolitiek te 
zoeken.

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
^  geldleningen en hypotheken 
^  financiering van auto’s, caravans 

en boten
■5if verzekeringen (er zijn gunstige 

voorwaarden voor overheids
personeel)
is het adres

WARNAARs ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Tel. 01850 - 51807

OORLOG IS GEEN
NOODZAKELIJK
KWAAD
HET IS EEN KWAAD
DOOR G. VAN DER MEER

¥\E Jaarlijkse Arjos-studieconfe- 
”  rentie werd ook dit Jaar weer 
in ,Ons Centrum’ in Driebergen 
gehouden. Een gezelschap van on
geveer 75 Arjosleden heeft zich 
hier op 4 en 5 oktober met het 
vredesvraagstuk beziggehouden. 
Als voorbereiding voor deze confe
rentie hadden prof. mr. P. H. Kooij- 
mans en mr. P. J. Tennissen de 
brochure ,Naar nieuwe mondiale 
verhoudingen’ geschreven, welke 
in Nederlandse Gedachten van 5 
oktober door dr. W. de Kwaadste- 
niet is besproken.

De deelnemers, waaronder verheugend 
veel nieuwe gezichten, bespraken vrij
dagavond na korte inleidingen van de 
schrijvers aan de hand van enkele vra
gen de brochure in gespreksgroepen. Za
terdagmorgen volgde de beantwoording 
door de inleiders, waarna besloten werd 
met een forumdiscussie.
Behalve prof. Kooijmans en mr. Teu-, 
nissen namen hier ook dr. N. G. Geel
kerken en drs. Th. E. Westerterp deel. 
Evenals andere jaren konden ook dit 
jaar enkele gasten worden begroet, o.a. 
mej. '3. van Leeuwen en de heren Dob- 
ben. Van Es, Hoogendijk, Noorda, Schol- 
ten en Veerman.
„Oorlog is geen noodzakelijk kw'aad; het 
is een kwaad.” Deze uitspraak van mr.
W. C. D. Hoogendijk gedaan tijdens de 
studieconferentie 1967 haalde Arjos- 
voorzitter de heer H. A. Boer aan bij de 
opening. Nog veel te veel aanvaarden 
we moordpartijen zoals in Vietnam en 
Biafra als wetmatigheden, waar we 
toch niets tegen kunnen doen. Onze taak 
is echter; vrede najagen en een weg zoe
ken naar het koninkrijk van vrede en 
gerechtigheio. Wij zullen hier risico’s 
voor moeten durven nemen.
Hieruit blijkt al dat „1968” een concre
tisering is van één van de hoofdproble
men uit Hogendijk’s „De samenleving 
vernieuwen” . Het is ook goed dat er een 
band is gelegd met de ontwikkelings
samenwerking aldus De Boer.

Geen vechten tegen 
windmolens

We mogen niet toegeven aan hen die 
zeggen dat het geweld in de samenle
ving opgesloten ligt, volgens prof. Kooij
mans. De situaties die oorlogen laten 
ontstaan, de stucturen, moeten door ons 
aangepakt worden. Slecht als de oorza
ken van de oorlog bestreden en over
wonnen zijn kunnen we een duurzame 
vrede verwachten. Op het ogenblik mo
gen we nauwelijks vervrachten dat wa
pens kunnen dienen als handhavers en 
verdedigers van het recht. In de eerste 
plaats zijn de effecten van massale toe
passing zo verschrikkelijk, dat het goed 
dat eventueel bereikt kan worden on
beschrijflijk kwaad wordt. Vervolgens 
zijn er in feite geen doeleinden meer 
die door oorlog gerealiseerd kunnen 
worden. Er kan dus geen sprake meer 
zijn van een rechtvaardige oorlog.
We moeten wel verschil maken tussen 
oorlog en het gebruiken van geweld. 
(Oorlog omschrijven we als het gewa
pend optreden van één of meer staten 
tegen één of meer andere staten). Ge
weld kan vaak een positieve functie 
hebben bij het doorbreken van de sta- 
tus-quo. De huidige bestaande orde

werkt vaak conserverend. Ons zoeken 
moet gericht zijn op een dynarnische 
orde. Het verbreken van de status-quo 
is een belangrijke oorzaak geweest van 
veel oorlogen. Calvinisten spelen soms 
een wat tweeslachtige rol als het er om 
gaat met geweld de status-quo te doör- 
brekken. Anderen ontzeggen wij dit ge
bruik, maar onze 80-jarige oorlog wordt 
nooit met dit argument veroordeeld, zei 
prof. Kooijmans.

Luns-time is over
Er wordt vaak te lichtvaardig over hét 
streven naar vrede gesproken, De pro
blematiek is echter zo gecompliceerd 
dat we als tijdstippen beter eeuwen 
kunnen noemen dan jaren. De Verenig
de Staten en de Sowjet Unie leven nu 
ongeveer 50 jaren in onmin. Mogen we 
dan verwachten dat dit in enkele jaren 
in een hechte samwerking zal verande
ren. De critici van Luns’ buitenlands 
beleid maken zich hier vaak aan schul
dig. Volgens mr. Teunissen heeft Luns 
gedeeltelijk gelijk als hij zegt dat vooral 
een klein land maar beperkte mogelijk
heden heeft om aan de ontspanning tus
sen de machtsblokken te werken. Voor 
mr. Teunissen blijft er echter nog reden 
genpeg over om voor het aftreden van 
Luns te zijn, wat met luide instemming 
ontvangen werd.

Geen mondiale leider 
na Kennedy
Er is geen land op dit ogenblik dat het 
leidersschap op mondiaal niveau kan 
claimen zoals Kennedy dit kon. Tegen 
deze achtergrond heb ik mijn deel van 
de brochure geschreven vervolgde mr. 
Teunissen zijn inleiding. Er zullen struc
turen moeten komen, waarin ook de 
zwaksten recht gedaan wordt.
Een moeilijk punt voor Teunissen is ook 
de Europese integratiepolitiek i). We 
zijn tegen verspreiding van kernwapens, 
maar zijn we op deze manier niet bezig 
een nieuwe grote kernmacht te vormen? 
Ook in Nederland hebben de „Europea
nen” vaak te weinig oog voor dit gevaar. 
Nog enkele door mr. Teunissen aange
haalde punten zijn: de vredesopvoeding 
en de ontmoeting der culturen 2). Hoe
wel niet in de brochure genoemd zijn 
ze onmisbaar bij het bestuderen van het 
vredesvraagstuk. ,
Uit de rapporten van de discussiegroe
pen bleek grote eenstemmigheid over de 
volgende problemen: China moet toe
gelaten worden tot de V.N.; er moet 
een alternatieve dienstplicht ingesteld 
worden; de blokkade van Cuba moet 
opgeheven worden; de regering moet 
geen steun verlenen aan regimes, die de 
sociale ontwikkeling tegenhouden (waar
mee men instemde met een stelling uit 
de brochure „Ontwikkelingspolitiek” 
uitgebracht door het College van Ad
vies). Dit waren geen „ketterijen” voor 
prof. Kooymans en mr. Teunissen al 
werd er wel op enkele gevolgen gewe
zen van deze politieke verlangens Wat 
zou bijv. de plaats worden van Taiwan? 
Beiden gingen in op de functie van de 
Navo.Volgens mr. Teunissen had de Na- 
vo de grote fout begaan na de toetre
ding van de Bondsrepubliek de veelal 
verkeerde uitgangspunten van de Duitse 
politiek over te nemen. Dit heeft tot 
verstarring geleid (niet erkennen DDR 
en Oder-Neisse grens). In Navo-verband 
moeten we hiertoe overgaan. Beiden

waren tegen eenzijdige erkenning van 
de^DR. Dit is het gevolg van ons lid- 
zijn van de Navo zei prof. Kooijmans. 
Volgens de Navo-nota dient de Navo 
om onze gemeenschappelijke cultuur te 
beschermen. Als dit juist zou zijn slaan 
we met Portugal en Griekenland wel 
een slecht figuur aldus prof. Kooijmans. 
Als middelen om onze veiligheid achtte 
hij de Navo meer acceptabel. Er is dan 
ook een plaats voor Griekenland. De 
Navo moet echter dienstbaar gemaakt 
worden aan de ontspanningspolitiek.

Ja of nee tegen kernwapens?
Moeten we nu radicaal neen zeggen te
gen kernwapens? Dit was de eerste 
vraag die de forumleden voorgeschoteld 
kregen van de goed-leidende forumvoor- 
zitter De Boer. Prof. Kooijmans was 
zelfs niet bereid te zeggen dat we niet 
als eerste kernwapens mochten gooien. 
Hij kon zich geen situatie voorstellen 
waar in het kernwapen wel geoorloofd 
zou zijn, maar een regering mag dit niet 
zeggen. Het militaire evenwicht is zo 
samengesteld dat bij een conflict het 
westen als eerste kernwapens zou moe
ten gebruiken, aangezien de Sowjet- 
Unie een overmacht aan conventionele 
bewapening bezit.
Dr. Geelkerken zegt wel nee als het over 
het eerste gebruik gaat. Geen radicaal 
neen zegt hij als het de reactie op een 
verrassingsaanval betreft. Laten we ons 
hier echter wel bij de realiteit houden. 
In 18 minuten moet een commissie in de 
USA uitmaken van welke aanval er 
sprake is. hoe groot de verwoestingen 
zullen zijn en welke tegenmaatregelen 
er genomen moeten worden. Dit kan ook 
wel na enkele dagen volgens mr. Teu
nissen. Het U.S.-commandosysteem 
moet een eerste aanval af kunnen slaan. 
Geelkerken is bang, dat men als er en
kele dagen gewacht wordt om een meer 
afgewogen reactie te geven niet meer in 
staat is terug te slaan. Op de vraag of 
Geelkerken in een verasslngsaanval ge
loofde volgde geen antwoord. Als alter
natief zag Geelkerken - een versterking 
van de conventionele wapens. Dit heeft 
het voordeel dat we de atoomdrempel 
verhogen en het aandeel van Duitsland 
in de Navo-strijdmacht verminderen. 
Dit is onjuist i.v.m. de ontspanningspo
litiek zegt Kooijmans.
Westerterp dacht dat Rusland het ver
dwijnen van de Navo nauwelijks aan
trekkelijk zou vinden. Er zal dan geen 
garantie meer bestaan tegen een herbe
wapend Duitsland. De ontspanningspo
litiek van West-Duitsland wordt in 
Moskou primair als ondermijningspoli- 
tiek van het communistische blok gezien 
Alle forumleden waren het er ook over 
eens dat als laatste redmiddel geweld 
geoorloofd is tegen regimes die de socia
le ontwikkeling tegenhouden. Er wordt 
ook geweld gebruikt om de status quo te 
handhaven zegt drs. Westerterp.
Volgens Kooijmans hebben we weinig 
aan een te emotionele benadering. La
ten we niet vergeten dat noch de Ver
enigde Staten noch Rusland positief te
gen revolutionaire bewegingen staan, 
(angst voor vermeend communisme en 
angst voor confrontatie met de USA). 
Kooijmans en Teunissen beklemtoon
den nog eens naast de ongelooflijke op
dracht die Noord t.a.v. Zuid bezit, niet 
te vergeten er in Oost en West wapens 
opgesteld staan die in een ogenblik al
les kunnen vernietigen.

Wat doen we er mee
Een resolutie uitgegeven aan het eind 
van de conferentie zou volgens de heer 
H. A. de Boer een schreeuw in de ruim
te zijn. We moeten aan een mentaliteits
verandering werken. Hier hebben jon
geren een belangrijke taak. Xn de Ar- 
jos gaat men hiermee door als in dit 
seizoen de deelnemers aan de conferen
tie met dit onderwerp naar de clubs 
gaan. We zijn er ons van bewust dat we 
er iets aan moeten en kunnen doen. Dit 
is het grote verschil met vorig jaar en 
van hieruit kunnen we dit complexe 
vraagstuk verder bestuderen.

1) zie artikel mr. P. J. Teunissen in 'Europa, 
verzoening, vrede, veiligheid’ . - Uitgave 
I.K.V.

2) artikelen van prof. dr. M. de Graaf en drs. 
B. J. Th. ter Veer in bovengenoemde uit
gave.

Wij ieveren kwaliteÜBfinerBn! 
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MR. BIESHEUVEL OVER PARTIJVERHOUDINGEN

DE A.R.P. EN 
WIJ ALS FRACTIE 
KIEZEN VOOR EEN 
OPEN OPSTELLING

Mr. Biesheuvel is bij de beschou
wingen ingegaan op de partijver
houdingen in ons land. Hij zei daar
over: „Juist op het gebied van de 
partijverhoudingen leeft zeer sterk 
het besef, dat wij ons in ons land in 
een overgangsfase bevinden. Ook 
hier hebben sommigen weer de 
neiging de zaken over zich heen te 
laten gaan zonder zich af te vra
gen, wat voor de toekomst van ons 
land nodig is. Bij de discussie over 
de meest wenselijke partijformatie, 
over de vraag met wie men wel en 
met wie men niet wil samenwer
ken, blijft naar mijn mening het 
punt van de regeerbaarheid van 
ons land uiterst belangrijk.

Het dienen van de publieke zaak is on
ze eerste verantwoordelijkheid. De 
Franse politicus en wijsgeer Antoine 
Nicolas de Condorcet heeft het volgen
de gezegd — de man had een vooruit
ziende blik —; „Alle politieke partijen 
zouden zich een beetje minder met zich
zelf en een beetje meer met de publieke 
zaak moeten bezighouden.”
Het lijkt mij een onbetwistbaar feit, dat 
een' parlementaire meerderheid in ons 
land slechts kan worden gevormd, als 
een aantal partijen bereid is, samen te 
werken. Bereidheid tot samenwerking 
is in Nederland voorwaarde voor be
stuurbaarheid van ons land. Wij ken
nen in Nederland twee soorten van par-

KONliN
Voordat de beer Biesheuvel zijn be
schouwingen begon, haakte hij in op 
de opmerking van de heer Van Mier- 
lo (D’66) die gezegd had dat het kabinet 
een konijn was, dat spartelde in de 
grote handen van de heer Biesheuvel. 
Hij zei: „Voordat ik het vergeet wil ik 
opmerken, dat ik het verhaal van de 
heer Van Mierio over dat konijn niet 
helemaal heb begrepen. Wat ik wel 
heb begrepen is wat ik naar ik meen 
door ds. Abma heb horen zeggen, na
melijk dat een konijn tegen Kerstmis 
pleegt te worden doodgeslagen. Vroe
ger hield ik op de boerderij ook ko
nijnen en dan was het altijd zo, dat de 
beste er het leven afbrachten. Die be
waarde je weer voor het volgende jaar 
voor de fokkerij, voor het nieuwe ka
binet in 1971”.

tijen. Er zijn de gouvernementele par
tijen die medeverantwoordelijkheid 
voor het regeringsbeleid niet schuwen. 
Deze partijen kunnen tijdelijk in de 
oppositie worden gedrongen of zichzelf 
daarin dringen, zoals de laatste keer 
gebeurd is. Zij zullen zich echter niet 
vrijwillig — dat gold tot dusverre ook 
altijd voor de Partij van de Arbeid — 
in een oppositie isoleren. Daarnaast be
staan er andere partijen met uiterst ex
treme opvattingen aan de linker- en de 
rechter kant, die haar taak vervuld ach
ten, als zij haar opvattingen kenbaar 
hebben gemaakt in het openbaar. Ik zou 
u deze vraag willen stellen: Is D’66 in 
de door mij .aangegeven zin gouverne
menteel?
De heer Van Mierio heeft onlangs de 
christelijke partijen „onduidelijkheden 
per definitie” genoemd. Hij zal mij stel
lig behulpzaam willen zijn, onduidelijk-

Drs. J. M. den Uyl

heden bij mij over D’66 te helpen op
ruimen. Ik heb namelijk mijn twijfels 
over de door mij aangeduide gouverne
mentele gezindheid van D’66 en wel op 
grond van recente uitspraken in die 
kring.
Is mijn twijfel ongegrond — dan ver
neem ik het ook w'el —, dan moet deze 
partij bereid zijn tot samenwerking met 
andere partijen in één kabinet. Welke 
zijn dan die partijen? Onlangs heeft 
prof. Verdam gezegd dat het meest on
zindelijke denkpatroon is de wens dat 
alle andere politieke partijen ploffen. 
Het staat te lezen in het dunne boekje 
van de heer Puchinger.
Men is naar mijn besef bezig met iets 
destructiefs, met vernieling, wanneer 
men om zo te zeggen elke partij van 
meer dan een jaar oud van samenwer
king uitsluit. Handhaaft D’66 een bnt- 
ploffingsdoctrine ook, als niet de radi
cale kiesrechthervorming tof stand 
komt, die D’66 wenst? Moet eerst de 
Partij van de Arbeid ontploffen voordat 
D’66 voor een zogenaamde progressieve 
concentratie gaat voelen? De heer Van 
Mierio zou veel onduidelijks, waarmee 
D’66 in 1968 is behept, kunnen wegne
men, als hij zo vriendelijk zou willen 
zijn, op mijn vragen in te gaan.

Exclusivisme

Mij dunkt, er is reden ons zorgen te 
maken over het in het Nederlandse 
politieke leven aan de dag tredende ex- 
clusivi.sme. Exclusivisme en exclusivi- 
tcitsmanier is, naar het mij voorkomt, 
een geseculariseerde vorm van de anti
these, waarvan wij in de kring van de 
christelijke partijen zo’n last hebben 
gehad met elkaar, maar dan een anti
these, zoals deze destijds door ons ^  
was misvormd, namelijk tot een schei
ding tussen mensen en tussen organisa
ties. Dat trof mij ook, toen ik de heer 
Jurgens uit berichten in de krant 
„hoorde” spreken op het congres in, 
naar ik meen, Arnhem.

De volgende argumenten kunnen tegen 
dit exclusivisme worden aangevoerd. 
Het is in strijd met de idee van een 
democratie. Een volwas.sen democratie 
veronderstelt bereidheid tot samenwer
king in zo’n mate dat een parlementai
re meerderheid in een land gevormd 
kan worden. Is het niet opvallend dat 
uitgerekend de mensen, die de idee van 
de democratie oprecht nieuw gestalte 
willen geven, zich het sterkst aan het 
exclusivisme overgeven? Hier is sprake 
van gebrek aan consistentie.
D’66, de P.P.R. en Nieuw Links zijn 
reactiebewegingen. Zij zijn ontstaan, 
omdat men de bestaande partijen ge

brek aan duidelijkheid verweet vaak 
niet ten onrechte. Het bleek niet altijd 
mogelijk bij de kabinetsformatie de 
combinatie van. partijen tot stand te 
brengen, die programmatisch het meest 
voor de hand lag. Een van de belang
rijkste desiderata van genoemde bewe
gingen is dan ook, door middel van een 
stembusakkoord of anderszins verhelde
ring van de politieke tegenstellingen te 
bewerkstelligen, opdat de kiezer weet, 
waaraan hij toe is.
Intussen dreigt men het tegenoverge
stelde te bereiken van wat men beoogt. 
Als namelijk voldoende partijen maar 
te kennen geven, onder geen enkele om
standigheid met bepaalde andere par
tijen te willen samenwerken, ontstaat 
er een dwangpositie.
Wij drijven dan in ons land naar niet- 
evidente kabinetsformatie. Het is dan 
mogelijk, dat de confessionele partijen 
wellicht maar één regeringscombinatie 
kunnen aangaan, niet omdat zij deze

Mr. H. A. F. M. O. van Mierio

combinatie zelf zouden wensen, ook niet 
omdat zij deze combinatie programma
tisch het meest voor de hand liggend 
zouden vinden, maar eenvoudig omdat 
dit de enige mogelijkheid zou zijn om 
het land een regering te geven. Al weer 
signaleer ik hier een gebrek aan con
sistentie.
Wij behoeven het belang v'an het vraag
stuk niet te onderschatten om toch te 
moeten vaststellen, dat wij met elkaar 
met de oogkleppen voor lopen, wil men 
van de politieke partijformatie een 
shibboleth maken. Er is meer aan de 
orde. Niettemin lijkt het erop, dat zo
wel D’66 als de P.P.R. en in zekere zin 
ook Nieuw Links een gemeenschappe
lijke visie op het onderdeel „Linkse 
concentratie” van groter gewicht achten 
dan een gemeenschappelijke visie op tal 
van andere politieke zaken, zoals de 
verhouding Oost-West, de ontwikke
lingspolitiek, de industrialisatie, de 
werkloosheidsbestrijding. Men geeft een 
te zwaar accent aan één politiek pro
bleem ten opzichte van andere politieke 
problemen. Wij dienen het gehele pro
gram in het geding te brengen en op ba
sis daarvan de mate van overeenstem
ming, die wij met elkaar kunnen ver
werven, af te meten. ,
Wij houden dit betoog, omdat wij het 
zouden betreuren, indien het politieke 
talent, dat onbetwistbaar volop, in 
ruime mate, in D’66 onderdak heeft ge
vonden en zich ook heeft weten te ont
plooien tijdens de verkiezingscampagne, 
door onbeholpen manoeuvreren van de
ze partij de gelegenheid zou missen, 'een 
bijdrage te leveren aan de vernieuwing 
van onze staatsinstellingen.

Het zal niemand bevreemden, als D’66 
en in nog sterkere mate de P.P.R. op 
zoek zijn naar een eigen identiteit. Deze 
identiteit loopt gevaar, als men op voet 
van gelijkheid met andere partijen me- 
de-verantwoordelijkheden gaat aan
vaarden voor het functioneren van ons 
staatsbestel.
Wij kunnen erover meepraten, hoe 
moeilijk dat is. Van dit gezichtspunt uit 
bekeken, begrijpen wij ook wel, dat 
deze partijeiT hun handen — het is niet 
onvriendelijk bedoeld — liever niet vuil 
maken. Intussen laden zij daarmee toch 
de verdenking op zich, slechts in be
trekkelijke zin als vernieuwers van .ons 
politieke leven op te treden, De grens 
van de vernieuwing lijkt voorshands te 
liggen in het bewaren van de eigen 
identiteit.

Open partijformatie

De Antirevolutionaire Partij en wij als 
fractie kiezen voor een open opstelling, 
niet voor een exclusivistische opstelling. 
W'ij bedoelen daarmee, dat wij niemand 
óp voorhand willen uitsluiten van het 
dragen van medeverantwoordelijkheid 
in de Regering. Alle bona-fide partijen 
komen daarvoor in aanmerking. Dit 
betekent niet, dat alle partijen, al drin
gend, tegelijk aan de regering kunnen 
komen. Het zullen naar ons oordeel die 
partijen moeten zijn, die in concreto 
aan de hand van he- programma in zijn 
geheel de grootste verwantschap ver
tonen.

Wij zijn ervan overtuigd, dat zowel 
de P.v.d.A. als ook D’66 beide onder 
omstandigheden een belangrijke bijdra
ge kunnen leveren aan de vernieuwing 
van de politieke structuren. Het is eng
hartig, te veronderstellen, dat zulk een 
vernieuwing geheel onmogelijk zou zijn 
bij samenwerking met de V.V.D.
De mogelijkheden voor een vernieu
wing worden nodeloos, en daarmee on
verantwoord, beperkt, als de P.v.d.A. 
en D’66 zichzelf van deelneming aan de 
regering uitsluiten. Zeker is in elk ge
val, lijkt mij, dat hun invloed daardoor 
niet toeneemt.

De „1 8 ”

Over het beraad van de „18” kan ik 
kort zijn. Mijn opvattingen over de sa
menwerking van de drie christelijke 
partijen zijn genoegzaam bekend. Ik heb 
er nooit geheimzinnig over gedaan, noch 
in Den Haag, noch in Drachten. Wel is 
van onze kant altijd gewezen op een 
aantal voorwaarden. Ik noem er nog 
eens een paar. Er is de noodzaak van 
openheid; geen gesloten club dus. Voorts 
zullen de ,,18” elkaar moeten trachten 
te vinden op een positief, vooruitstre
vend en inspirerend programma. Een 
belangrijk aantal bouwstenen daarvoor 
ligt te wachten in het zogenaamde in- 
terim-rapport. Tevens zullen de „18” 
moeten nagaan, op welke wijze, met 
welke partijen en met welke mensen 
zulk een programma het best kan wor
den uitgevoerd. Bezien vanuit het 
standpunt van de bestuurbaarheid van 
ons land, acht ik de tot dusverre ver
richte arbeid van de „18” van grote 
betekenis.

Kerngegevens

Het zou een goede zaak zijn, als het 
kabinet zou kunnen bevorderen, dat het 
Centraal Planbureau tijdig een verken
ning kan publiceren over de mogelijk
heden van de Nederlandse economie, la
ten wij zeggen tot omstreeks 1975.
Wij beschikken nu over „De Nederland
se Economie” — de groelnota heet het, 
geloof ik — van 1970 en de macro-eco- 
nomische gegevens van 1968—1971. Het 
zou, wanneer wg straks stembuspro
gramma’s gaan maken en wanneer wg 
over een aantal kerngegevens beschik
ken, de duidelijkheid van de stembus
programma’s ten goede kunnen komen. 
Naar het mg voorkomt zou het de kie
zers illusies kunnen besparen.”

W IJ KOMEN BIJEEN
Het Prov. Comité Gelderland belegt ap 
zaterdag 12 oktober a.s. een vergadering 
in „Royal”, Willemsplein te Arnhem.

Aanvang: 14.15 uur.
Spreker: Partijvoorzitter dr. A. Veer
man ov'er „Geen centrumpartij, wat 
dan?
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»  , U I T  O I V Z E  BOIJ%V- EiV ™  

| & B r a « m B r a K n r a m

H . HORTENSIUS & ZOON
Bevelen zich beleefd aan voor 
alle voorkomende werkzaamheden

NIEUWBOUW - VERBOUW - BETONWERK 
EN VERDERE REPARATIE

STOKDIJKKADE 6 - 20 -  NAALDWIJK - TEL. OmO - 4808-5570

V o o r  b e te re  b e to n

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG ÉN VIANEN. 

_________________ BOUWBEDRIJF TE ZEIST._______

In de Noordoostpolder en 
Oostelijk Flevoland
bouwden wij reeds vele kerken, scholen en boerderijen

N  V . GEBR SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

’T HARDE - BOVENWEG 7 - TELEFOON 05255 - 253

N.V. Staalsteiger .^Gelria" - Nijmegen
RÖGGEWEG 13 - POSTBUS 126 - TELEFOON 53198

C o m p le te  ro e s tv r i je  
s te ig e rw e rk e n

Specialiteit : M ET VASTE W IGGEN !

Oosterhof's Aannemersbedrijf
GRIJFSKEBK — LEEUWARDEN

WEGEN-,
^RO N D - EN WATERWERKEN

FA. H. MANSCHOT 
& ZONEN

Aannemers van
HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 
LEXMOND

Gespecialiseerd in het heien 
met stoömblokken van 2000 
tot 8000 kg.

GR0NDB00R6EDRIJF

W ESSEM IUS N.V.E M M E N
Telef. 05910-12493
G R O N D B O R IN G E N  - B R O N B E M A L IN G E N  
N O R T O N P U T T E N  - W A T E R V O O R Z IE N IN G E N

Houthandel en kistenfabriek 
MEILINK N.V.

BORGULO - Hofstraat 10 
Telefoon 05457 - 1561

ZUTPHEN - Mars weg 19 
Telefoon 05750-3748

.Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek

b. M EIJER-AAN NEM ER

T

HET BEELD 
DER VADEREN

RACHEL EN LEA
Prof. Fabius van de Vrije Universiteit was een halve 
eeuw geleden een man, gaarne in de contramine, 
scherp in de oppositie, en hij schreef zo, dat hij tel
kens weer duidelijk liet blijken, dat hij geen mens 
ontzag.
Bij de verkiezingen voor de Tweede Kamer in 1918, de 
eerste volgens het stelsel der Evenredige Vertegen
woordiging, kwam de ARP met drie lijsten uit. 
Lijsttrekkers waren Idenburg, Heemskerk en Scheu- 
rer.
Heemskerk in het westen van het land. Hij was oud- 
minister-president en had in brede kring gezag.
Een poos, nadat het Centraal Stembureau hem geko
zen had verklaard, verscheen opeens het bericht, dat 
mr. Th. Heemskerk géén zitting zou nemen in de 
Tweede Kamer. Dat bericht baarde opzien. Waarom 
stemt iemand er mee in, dat hij nummer één van de 
lijst wordt, als hij toch niet in de Kamer wil? Het 
werd, niet duidelijk,'hoe de vork in de steel zat. Toen

het kabinet-Ruys de Beerenbrouck was gevormd, en 
Heemskerk daarin zitting had als minister van jus
titie,, gaf dr. Kuyper in De Standaard een „verkla
ring” . Heemskerk heeft zo vroeg bedankt, omdat het 
toch wel vaststond, dat hij minister zou worden, en 
door zijn bedanken kon tijdig een opvolger worden 
aangewezen en zo zou de AR Kamerclub weer volr 
tallig zijn op Prinsjesdag. Die verklaring was niet zo 
gek, als zij nü klinkt. Want — voor de RKS, de ARP 
en de CHU, de drie voormalige coalitiepartijen, waren 
precies vijftig leden gekozen. Een vacature kon dus 
direct gevolgen hebben.
Het aardige was, dat mr. Th. Heemskerk werd opge
volgd als Kamerlid door zijn broer J. F. Heemskerk. 
En daarover schreef Fabius een prachtige boutade. 
Heel het volk, het AR volk, had zijn zinnen gezet op 
Theo Heemskerk. Het volk had geijverd voor Rachel. 
Maar toen alles geregeld was, zie het was niet Rachel 
maar Lea, en — niemand kende Lea. Het verhaal uit 
Genesis werd door de oude Fabius heel „toepasselijk” 
gemaakt.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

SCHOLEN LUCHT

VAN NIEUWBOtrW-. VERBOUW- EN 
REPARATIEWERKEN
Handej In hout, teerprodukten en andere 
materialen

Telefoon 7690
SASSENHEIM - Werkplaats: Zullhofstraat 2  .  Telefoon 7952
Grondboringen Bodemonderzoek
Nortonputten voor drinkwatervoorziening 
Pompinstallaties Beregeningsinstallaties

Meer.dan 40 jaar ervaring

FIRMA JAN DE NOOY - BENNEKOM
'_________________ Telefoon 08389 - 4227________________

A a n n e m e r s b e d r i j f

GEBR. H A K K E R S
• Handel in hijsmaterialen, riet en teen
• Rietmattenfabriek
• Hoepelmakerijen

_________________ WERKENDAM — TELEFOON 514

Betonfabriek DEN BOER
N IEU W -LEKKERLAN D  - Zuid-Holland

OP GE R I C H T  1883

De Volkskrant (alweer) citeerde een uitspraak van 
Jos de Boer;
„In ons land hebben de ouders minder over de 
scholen van hun kinderen te vertellen dan in Rus
land.”
De uitspraak dateert van 1948.
Een tijd waarin nog met enthousiasme gesproken 
wordt over de school van de ouders.
Nu kost het soms moeite schoolbesturen voltallig 
te krijgen om van de belangstelling voor school
verenigingen verder maar te zwijgen.

De staatssecretaris, van Sociale Zaken en Volksge
zondheid, dr. R. J. H. Kruisinga heeft bij de Tweede 
Kamer een ontwerp van wet inzake de luchtveront
reiniging ingediend.
In de memorie van toelichting zegt de staatssecretaris 
o.a.: „Lucht is essentieel voor het leven van de mens 
en van vele andere levende organismen” .
Deze staatssécretariale woorden komen in aanmerking 
voor mededinging naar de prijs voor „de uitspraak 
van het jaar”.

NATUUR
CURIE

In De Tijd trof ons deze uitspraak van prof. dr. ir. 
G. J. Vevelde, directeur van het Instituut voor bio
logisch en scheikundig onderzoek van de landbouw
gewassen.
In toenemende mate worden de levensvoorwaarden 
van de mens. beperkt door misbruik of verwaarlo
zing van de lucht, het water en de grond. Neder
land is wat dit betreft het kritieke punt reeds ge
passeerd en de snelheid waarmee deze ontwikkeling 
voortgaat is beangstigend. De verarming van de na
tuur is schrikbarend.
En in dezelfde tijd ongeveer zei Max Reneman; 
„Vlinders: sterven uit. Over'èëri 'tijdje moet jé naar 
Artis ' om een koolwitje t e ' zien. 'Bij de vüóruitgdng 
hoort blijkbaar het uitroeien van insekten. Denk 
eens aari het bespuiten van al die boomgaarden.”

Wij zijn razend knap op velerlei gebied,
Zo knap, dat we er amper oog voor hebben, dat wij 
bepaalde grenzen niet mogen overschrijden.

PARTIJ 
IN DE 
ETHER

Op donderdag 3 oktober j.l. stelde H e n k  
Weststrate voor de radio enkele vragen  aan dr. 
W. de Kwaadsteniet, secretaris van  de A.R.P. 
H ieronder vo lgen  enkele vragen  en antw oor
den uit dit gesprek. D e  volledige tekst is ver-

„De Nieuwe Linie” publiceert iedere week een uit
spraak van een inzender, die begint met de woorden 
„En dan was er.,
Vorige week' zond ir. E. N. te N. het volgende in: 
„En dan was er die curie in Rome 'die erg vóór 
vruchtbaarheid was, als ’t maar niet het theologisch 
denken betrof” .

SOCIALE DIENSTPLICHT

Dr. J. H. N. Grandia voegde onlangs aan zijn proef
schrift deze stelling toe:. =
„Het invoeren van een sociale dienstplicht voor 
meisjes, in de leeftijd van 18 tót 20 jaar, is o.a. ééii 
d.er consequenties van de zich voltrekkende maat
schappelijke emancipatie, van de vrouw.”
Het zal nog wel even duren Vöor dit in ons goede 
landje is doorgevoerd.
Maar waarom geen sóciale dienstplicht voor het toe
nemend aantal buitengewoon dienstplichtingen?

krijghaar bij het A .R. Partijbureau, Dr. K u y -  
perstraat 3, D e n  Haag.
Vraag: Welk onderwerp komt er dit Jaar in de ge
spreksgroepen aan de orde?
De Kw.: Het onderwerp dat dit jaar aan de orde komt 
is het interim-rapport van de „18” en dit onderwerp 
sluit duidelijk aan bij dat van vorig jaar. We hopen 
nu meer uit die gespreksgroepen te krijgen door het 
stellen van een aantal zeer concrete vragen, bijvoor
beeld over internationale vraagstukken en over in
komens- en vermogensverdeling, zodat we nog een 
duidelijker inzicht kunnen krijgen van wat er in de 
partij leeft dan in voorgaande jaren het geval was. 
Vraag: U verwacht er dus iets van. Maar gaat u er 
ook iets mee doen?
De Kw.: Ja, dat is uiteraard de bedoeling. We hopen 
dus dat we er ook meer mee kunnen doen dan vorige 
jaren het geval was. De bedoeling is dat de deelne
mers aan de gespreksgroepen — dat hoeven geen le
den van de partij te zijn, het mogen ook wel belang
stellenden zijn — allemaal individueel de toegezonden 
vragenlijst invullen, zodat we een meer representa
tieve weergave krijgen van wat er in de partij leeft. 
Ik dacht, dat dit een belangrijke zaak was ter bevor
dering van de inspraak van de burgers.
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rotatie

Sn e lle  persen en 
k valcicundig personeel
\ \  V staan klaa^ om uw drukwert̂
\ \ \  :vlol en goed gereed'te maken

periodieken 
M  boeken en
W bandelsdrukwerk

' W  DRUKKERIJ LIBERTAS N.V.
drift 13  / tul. 0 3 0  - 1 9 4 4 6

r  t r e c h t •

G VOGLER & CO.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

Mauritsweg 49 - ROTTERDAM 
Telefoon OIO 13.78-78 / 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton
GRONDSTOFFEN
voor de steen- en keramische industrie 
WEGENBOUWMATERIALEN

IN PRIMA BOTER EN KAAS 
STEEDS DE BAAS

alle soorten groot en klein 
komen uit de IJssel- en Lekstreek fijn

A. VAN HOUWELINGEN 
MOORDRECHT

Telefoon 305 (01827) - Weteringstraat 4

_______  Hout- en
CEDEïiliiA Metaalbewerkiiigs- 

machines

VAN DER SPi=K
WOLPHAERTSBOCHT 214 
ROTTERDAM -  TELEF. 279755

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  -  T E L E F O O N  4051

Specialiteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

JAN ÜNGEN'S
Betonindustrie N.V.
Veerdam 29 - Tel. (01850) 50123 - 50134 

PAPENDRECHÏ

FINANCIëLE BESCHOUWINGEN VAN DBS B. GOUDZW AARD

OVERHEIDSHUISHOUDING 

MAG NIET

INFLATOIR WORDEN
D" jaar behandelde drs. B. Goud- 
^  zwaard, namens de A.R. fractie 
de politiek-financiële kanten van 
de Miljoenennota.
Hieronder volgt een samenvatting 
van zijn betoog. Wij komen hierop 
volgende week terug.

De huidige economische omstandigheden 
edsen een budgettair beleid, dat aan de 
volgende voorwaarden voldoet:
Het bevorderen, öf althans niet belem
meren van het evenwichtsherstel.
Dit betekent, dat de uitgavenontwikke
ling niet mag uitlopen op krachtige be- 
stedingsimpulsen, maar door een vol
doende groei van de ontvangsten moet 
worden geneutraliseerd. Er is m.a.w. 
eerder binding dan schepping van li
quiditeiten door het rijk noodzakelijk.

Deze voorwaarde is noodzakelijk om
dat alle bestedingsgroepen (investerin
gen, lonen) meer in opmars schijnen. 
Een ongelukkige begroting met te veel 
bestedingshnpulsen kan het evenwicht 
in onze economie wegvagen, voordat het 
echt bereikt is.
Binnen de uitgavenstijging moet een 
heroriëntatie plaats vinden ter bestrij
ding van de structurele werkloosheid. 
De begroting moet een tegenwicht bie
den tegen het nog aanwezige spaar- 
tekort in de samenleving.
Dit betekent: niet overschrijden van de 
begiotingsriiimte; een zeer beperkt be
roep op de kapitaalmarkt. Doet het rijk 
een te groot beroep, dan zet ze de in
terest opnieuw onder opwaartse druk, 
met gevaren voor de interestgevoelige 
werkgelegenheid (bouwsector).
Bij het toetsen van de begroting aan 
deze eisen moeten zowel twee positieve 
als twee meer negatieve punten worden 
genoemd.

Positieve punten

De beperkte omvang van de optrekking 
belastingvrije voet per 1.1.69.
Daardoor zijn de bestedingsimpulsen, 
die van deze belastingverlaging uitgaan, 
beperkt gebleven.
Ook te honoreren, dat deze optrekking 
tot de lagere- en middeninkomens is 
beperkt, en is ontkoppeld van de ove
rige belastingplannen van het kabinet. 
De keuze, dat de belastingdruk verder 
toeneemt (blz. 87 müj. nota).
Gezien het feit, dat de uitgavenstijging 
bij alle bezuinigingspogingen toch hoog 
blijft, is stijging van de belastingdruk 
de enige verantwoorde financiële conse
quentie. Anders zou de overheidshuis-

de fijnste margarine 
GEBR. VAN DER SPEK N.V.

Drs. B. Goudzwaard

houding een complete inflatie-haard 
worden.
In feite stijgen de overheidsuitgaven 
volgens deze begroting niet met 6 "/o 
maar met 12,4 Vo; dit evenaart het stij- 
gingstempo van het kabinet-Cals.

Meer negatieve punten

De begroting zit vrij krap in haar struc
turele jas, en wel zo dat de inflatoire 
naden te zien zijn. Met name, doordat 
de minister de gehele stijging van de 
niet-belastingontvangsten bij zijn struc
turele ruimte heeft opgeteld.
Dit betekent bovendien, dat hij t.a.v. 
deze ontvangsten een pro-eycUsch beleid 
voert (hij laat zijn uitgaven gewoon 
meestijgen met deze meerdere ontvang
sten).
Het beroep op de kapitaalmarkt is ver
houdingsgewijs zeer groot, zodat de in
terest niet kan dalen en het strakke 
leningregime voor gemeenten gehand
haafd moet blijven.
De minister voelt dit kennelijk zelf ook 
zo aan: anders is namelijk zijn nood
sprong van inflatoire financiering, bui
ten een conjuncturele daling van be
lastingopbrengsten om, niet te verkla
ren.

Daarom rijst zowel uit conjunctureel als 
uit structureel oogpunt de vraag of deze 
begrotingsopstelling wel als een duide
lijke evenwichtsbevorderende bijdrage 
kan worden gewaardeerd. Gezien de slot
beschouwing in de miljoenennota heeft 
de minister t.a.v. het structurele effect 
die twijfel ook. De moeilijkheden lijken 
hier niet overwonnen, maar meer voor
uitgeschoven.
Er is ook reden dit te zeggen, omdat dit 
begrotings- en kapitaalmarktbeleid in 
feite veronderstelt: een handhaving van 
de huidige hoge besparingen, en dus

ook de volledige handhaving van d© 
plaatsgevonden verschuiving in de in
komensverdeling.
Dat de begroting hierop moet steunen, 
maakt haar vatbaar voor kritiek.

Bij het trekken van conclusies moet 
men overigens zwaar wegen, dat de 
minister door het plotselinge tekort van 
het gemeentefonds ad ƒ 300 miljoen 
voor welhaast onoverkomelijke proble
men is geplaatst.
Wij willen hier begrip voor opbrengen. 
Wel blijf er reden voor het uitdrukkelijk 
verzoek, of de minister in de komende 
jaren onverkort wil vasthouden aan zijn 
aanvankelijke stelregel, dat monetaire 
financiering alleen verantwoord is bij 
conjunctureel-tegenvallende belasting
opbrengsten (die nu ontbreken).

Belastingvoornemens 
per 1-1-1970

De minister wil per 1.1.1970 het tarief 
corrigeren voor 900 miljoen, te finan
cieren uit 600 a 700 miljoen nominale 
inflatiekoppen en 200 a 300 miljoen uit 
een bijstelling accijnzen- en motorrij
tuigenbelasting.
In het regeringsprogram van de A.R.- 
fractie wordt akkoord gegaan met een 
tariefscorrectie. Voor wat de omvang 
betreft wensen we ons thans ook nog 
niet te binden. Wel enkele kwalitatieve 
opmerkingen.
De ratio van deze verlaging schuilt in 
de aanwezigheid van de „inflatiekop
pen” in de belastingopbrengsten. Wan
neer men die als dekking gebruikt, moet 
zéker zijn dat ze niet voor uitgavenstij
ging al gebezigd zijn. 
Begrotingsoverschrijdingen zijn daar a l  
teken van. Daarom heeft de minister de 
omvang van de teruggave goeddeels 
zelf in de hand.
Wanneer hij de inflatiekoppen voor uit
gavenstijging gebruikt, en daarna ons 
verzoekt om terwille van de dekking 
van de belastingoperatie alsnog de in
directe belastingen te mogen verhogen, 
zullen wij hem op dit pad niet gemak
kelijk volgen.

In ieder geval wordt dan door de AR op
nieuw de eis gesteld van de regerings
verklaring, dat dan aan minst draag- 
krachtigen en kinderrjjke gezinnen com
pensatie moet worden gegeven — ei» 
voor ons betekent dat: uit de algemene 
middelen.

Hoe financieel gezonder het beleid vaiS 
de minister is, des te lichter zal hg dus 
ook het door hem geponeerde bedrag 
van 900 miljoen kunnen benaderen. Of 
hg het ook daadwerkelgk zal bereiken, 
is een andere vraag.

DE MEXICAANSE HOND

Wordt het nieuws van sportieve prestaties 

Der in Mexico kampende naties 

Voor ons niet wreedaardig verstoord 

Door de Mexicaanse hond, die men hoort 

In verklaarbare demonstraties?

Van Doren.
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DE WEEK ROND
30 september Tante Pos was vroeger in de ogen van heel velen een overheidsbe- 

drijt waarover de klanten met bijzondere waardering spraken. Een 
voorbeeld van service! dames en heren, èn niet duur! Terecht.
Kom daar nou es om.
Brief en briefkaart het volgend jaar 5 cent omhoog. Je kunt binnen
landse brieven dan goedkoper vanuit Brussel verzenden naar Ne
derland! En verhipt: of daar nu een P.v.d.A., K.V.P. of A.R. rhinister 
zit — er komt maar geen verandering in de stijging der tarieven, 
ven.

1 oktober De firma Tumeno zou op het randje staan van een faillissement door
■ fouten van de computer, aldus de Telegraaf (een dagblad).

De districtsbestuurder van de katholieke bond van werknemers in 
het metaalbedrijf — St. Eloy — werd daarom ’s morgens vroeg in 
Utrecht de stuipen op het lijf gejaagd.
,,Er komen weer 1000 man op straat te staan” .
Dat heb je als je Telegraaflezende leden in je bond hebt.

; 2 oktober Tans, voorzitter P.v.d.A., de enige katholiek nog in de top, zegt: 
ik weg, welnee, daar staat nog niets van vast.
V. d. Doel - Kamerlid P.v.d.A.: Tans gaat toch in maart a.s.
Tans opnieuw: hoe komt die jongen erbij.
V. d. Doel: je zult het zien, want Vondeling is stukken beter nu. 
Heeft Vondeling toch raak geschoten in d'ê kring van Nieuw Links 
met z’n opmerking dat samenwerking met K.V.P. 0,000 “/o kansen 
heeft?-

3 oktober Maastricht moet een universiteit hebben. Als aanloop daartoe moet
■ daar de achtste medische faculteit komen.

Weet u wie dit eist? De Limburgse afdeling van de P.v.d.A. Zij 
vraagt aan de P.v.d.A. Kamerfractie politieke druk uit te oefenen 
op dit punt.
Als de P.v.d.A. dit om wijze redenen niet zou doen, komt er dan 
weer een stuk pluriformiteit (het ideaal van Den Uyl) bij?

4 oktober Het zou ons een lief ding waard zijn als één van de grote Nederland
se kranten uitkwam als ware zij door de regering gecensureerd (ge
controleerd).
Dan zou deze krant de lezer laten voelen hoe groot het voorrecht 
is om in een land te leven waarin de pers zonder vrees al het nieuws 
kan laten drukken. En tegelijk ervaren wat de Tsjechen nu onder
vinden.

5 oktober Naast elkaar op één pagina van een dagblad: „Monstershow in
Parijs met dozijn premières”, en „Helpt Irene helpen — honderd 
vrijwilligers voor Biafra”. Zo is het in de wereld ook. Om van te 
ijzen soms. Wat doen we.

VRAGEN VAN KAMERLEDEN
Walburg (A.R.)
1. Is het waar dat de erfpachten in de 
N.O. polder tot het drie- en viervoudige 
stijgen?
Als dat zo zou zijn wil de minister dan

de redelijkheid daarvan aantonen.
2. De oogstwerkzaamheden stagneren 
al enkele weken. Het is daarom nodig 
de dienstplichtigen die voordien in de 
landbouwsector werkten een verlenging

Studeer PBNA

néém  die 
barrière

Als u die ene speciale PBNA-cursus neemt, die voor u gemaakt is (één van de 
1300 die er zijn), dan staat niets uw carrière in de weg. Dan neemt u elke barrière. 
Want met PBNA neemt u de draad op, waar die is blijven liggen (maar niet moet 
blijven liggen). PBNA begint waar uw opleiding (LO, LTS, MTS, HTS) ophield, 
zet zich af op wat er aan talent in u leeft, bouwt verder op de praktijkkennis die u 
al verworven hebt.
Zo vormt u uzelf tot een man van aanzien. Eén die gezag heeft en actie kan nemen. 
En overal open deuren ontmoet. Een specialist die veel kan vrègen. Want overal 
is respect en waardering voor het PBNA-diploma of een ander erkend examen. 
Welke van de zeven studierichtingen kiest ü met uw persoonlijke PBNA-studie» 
adviseur? Werktuigbouw, elektrotechniek, elektronica, procestechniek en 
chemie, bouwkunde, weg- en waterbouw of organisatie en administratie? 
Mogelijkheden te over, kansen te over- en letw el: geen onnodige studieballast! 
Néém die barrière die op de weg naar een goede toekomst staat en vraag 
inlichtingen bij PBNA.

KONINKLIJK TECHNICU

VBsinge 545 - Arnhem j
Erkend door de Inspectie Schriftelijk Onderwijs mot medewerking van het Ministerie van Onderwijs on Wetenschappen.,

hem jjBgBBBB
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toe te staan van het normale oogstverlof 
met een x aantal weken.

Aantjes (A.R.)
Er ligt een toezegging van de minister 
(begin 1967) om een vestigingsbesluit 
Grond-, Weg- en Waterbouw te creëren. 
Waar blijft de inlossing van deze belof
te?

Visser (D’66)
Is de minister bereid een aantal zieke 
kinderen uit Biafra tijdelijk toe te la
ten voor medische behandeling?

Boersma (A.R.)
Gaat de minister, naast de al door de 
regering aangekondigde compensatie- 
rnaatregelen i.v.m. de prijsstijgingen, 
als gevolg van de invoering van de b.t.w. 
het minimumloon verhogen per l - l - ’69? 
Zo ja, hoe doet hij dat en hoe hoog 
wordt dan het minimumloon.

BETALING
ABONNEMENTSGELD
Bespaart u zich de incassokosten ! 
Op ons kantoor worden momenteel 
voorbereidingen getroffen voor het 
doen incasseren van de kwitanties 
voor het tweede halfjaar 1968.
De hieraan verbonden incasso
kosten ad f  1 worden de abonnees 
in rekening gebracht. U kunt dit 
voorkomen door zo spoedig 
mogelijk f 6 over te schrijven op 
postgirorekening 89673 van de 
A.R. Partij-Stichting, Dr. Kuyper- 
straat 3 te ’s-Gravenhage.
U bespaart ons tevens 
administratief werk. Doet u het 
echter spoedig!
Bij voorbaat dank voor uw 
medewerking.

lingerie - korsetterie

DÉ ÜER - NAALDWIJK^ DELFT DEN HAAG VOORBURG v
. • H arkt’49 Beeklaan 366 Herenstr. 107-109 .

v.h. GEBR. HARKEMA
SINDS 1948 JOHAN STAAT - DORDRECHT

Automateriaal tel. 39429
Gereedschappen tel. 39433
Hang- en Sluitwerk teL 33221
Ijzerwaren tel. 34303
Bevestigingsartikelcn teL 34303

Zowel voor WONING, GARAGE. FABRIEK of SCHIP 
Levering
als regel uit voorraad - Groothandel en fabrieksagent

.van
Speciaal adres voor 
watersport- en kampeerartikelen

WESTHAVENKADE 61 - VLAARDINGEN 
Telefoon 010 ■ 343492 en .343046

LEIDEN EN OAASTREKEN

ttlden*Oegstgeest* Alphen Vd Riil

Leiden:
Breestraat 65, tel. 21800 

Oegstgeest:
Geversstr. 41, tel. 52917

Alphen a.d. Rijn:
V . Mandersloostfaat 60

lllllülllllBlIülilililülüül

ZEELAND

• FLOORFLEXVLOEREN
• COMPLETE KEUKENS
• LOSSE KASTEN

Prima materiaal voor elk interieur
BOUWMATERIALENHANDEL

A. DE JAGER-TOLHOEK N.V.
GOES - filialen Middelburg - Vlissingen

AANNEMERSBEDRIJF J. WALRAVEN

Nieuw te bouwen 
woningen te koop

Noordweg 297 - Telefoon 01180 - 2589 - Sint Laurens

AANNEMINGSBEDRIJF 
,SCH0ÜW EN-DUIVELAND" N.V.

Sehuithaven 10 . Zierikzee Telefoon 01110 - 2478
Het adres voor uitvoering van BETON-, WATER-, WE
GENBOUW- EN CULTUURTECHNISCHE WERKEN

NIEUWBOUW ONDERHOUD

GEBR. JOBSE 
aannemersbedrijf

SEROOSKERKE (W ) - TEL. (01189) 297-343-341

AAASTERDAAA

GEZOND, GEZELLIG EN ’T GOEDKOOPST 
ts het stoken met de kolen van de

FIRMA S. DOGGER Hzn.
SCHINKELKADE 14 - TELEFOON 72 25 16 

ANTRACIET, BRECHCOKES en OLIE voor centr. verwarming

rottitiwei ft • Jtvutrut IW  * Krugsrpkln 2 * • D»pperrtmt 16 - Jm  n n  G t i.^ n it  40
h n  Evertnnitrut 130 • Hugo de Grootpleln 20 • Spaimdemmerstrttt 97 -  Benlinckitreu ZO
•uiten OiMienmt2».Y.d.H«lKpIeln»-Wetteittrut13a-Spreeuwenperkl-RlbiMttMt 3*

Tuintud Osdorp, Tussenmeer 63

Alle verzekeringen, financiering en 
hypotheken (event. zonder aflossen)

H E R N G R E E N 'S  Assurantiekantoor
Stadionkade 111 - Amsterdam -  Telefoon 72.88.25

Abonneert u op 
Nederlandse Gedachten
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ARGUMENTEN
Waarom zou u lid van een politieke 
partij worden en waarom dan uitge
rekend van de A.R.P.? Zie pagina 2, 
Widek over . . .  Argumenten.

BINNENLANDSE ZAKEN
Afgelopen donderdag is de behan
deling van de begroting van Binnen
landse Zaken begonnen. Wat daar 
allemaal aan de orde komt kunt u, 
lezen op pagina 4.

LATIJNS-AMERIKA
Op pagina 5 en 11 staat een eerste 
artikel van dr. K. J. Hahn Latijns- 
Amerika —  een continent in gisting. 
Dr. Hahn gaf zijn eerste bijdrage als 
titel mee Dramatische taal der fei
ten. De schrijver is directeur van 
het vormingscentrum van de Euro
pese Unie van Christen-Democra- 
ten in Rome.

KRAPPE JAS
Tijdens de financiële beschouwin
gen in de Tweede Kamer zei drs. 
B. Goudzwaard dat de begroting 
voor 1969 in een te krappe structu
rele jas steekt. Zie pagina 6 en 7 
waar de rede van de heer Goud
zwaard geheel staat afgedrukt.

SAMENVOEGING
Op pagina 8 schrijft de heer J. C. de 
Ridder een tweede artikel over de 
Drechtsteden. Ditmaal Samenvoe
ging binnen het Drechtstedenver- 
band.

STADSVERNIEUWING
Op pagina 9 kunt u lezen hoe de 
stadsvernieuwingen in ons land ge
realiseerd moeten worden en wat de 
financiële aspecten van die stads
vernieuwing zijn. De schrijver van 
dit tweede artikel over dit onder
werp is ir. G. J. van der Heide 
hoofdingenieur, hoofd van de afd. 
Grondbedrijf van de Dienst Publie
ke Werken van Amsterdam.

PARTIJ CONVENT
Op 26 oktober a.s. is het Partij Con
vent. U kunt er ook heen, maar dan 
moet u snel zijn. Zie pagina 10. Op 
deze pagina ook oude en nieuwe ci
taten.

HET INKOMEN 
VAN DE KROON

Ernesto Cardenal 
PROTEST ACHTER 

PRIKKELDRAAD
Met een nawoord van dr. J. J. Buskes. 

Deze psalmen van de dichter Cardenal wer
den In korte tijd de rode catechismus van 
de jonge generatie in Latijns-Amerika. Een 
levend document: Cardenal protesteert,
bidt, vloekt, dankt en eist.

Gebrocheerd ƒ 8,90.
Verkrijgbaar in de boekhandel 

_______Uitgave van W. TEN HAVE_____

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555* 
DRUKKERS-UITGEVERS

'Al 66  jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

Bfonchiletten
H o e std ra n k  in ta b le tvo rm .9 5 c t

H e t  is nu al weer bijna acht 
jaar geleden dat het inkomen 

van onze koningin werd verhoogd 
tot 2 Y i  miljoen gulden per jaar. 
Vier jaar geleden stond de noodza
kelijkheid van verhoging reeds 
zonneklaar vast. Maar in 1966, toen 
het kabinet-Cals met een daartoe 
strekkend voorstel kwam, laaiden 
de emoties zo fel op —  met name 
in de kringen van de toenmalige 
regeringspartner (PvdA) —  dat 
het gewenst was dit ontwerp aan 
te houden. Terecht. Het zou naar 
ons oordeel fataal zijn als ons ko
ningshuis het centrale punt zou 
worden van politieke tegenstellin
gen.

Het nieuwe voorstel

Het kabinet De Jong kwam 11 juli 
1968 tot de conclusie — mede na een 
advies van de Raad van State, dat ter 
vertrouwelijke kennisneming óók aan 
de beide Kamers werd verstrekt, dat
1. een staatscommissie bestuderen 
moet of de huidige grondwettelijke re
geling met betrekking tot het inkomen 
van de Kroon moet worden herzien. 
Het privéleven van de koningin is im
mers hoe langer hoe meer met het 
staatsbelang ten nauwste verweven. 
En hoezeer de eigen vrijheid en de 
eigen wijze van leven van de koning 
moet worden geëerbiedigd, brengt de 
ministeriële verantwoordelijkheid mee 
de grens van het staatsbelang nauwer 
te wegen. De ministers zijn genoopt 
zich „in te laten” met het privéleven 
van de koningin;
2. de bestaande belastingvrijdom voor 
personele lasten, in de grondwet ge
noemd, nader moet worden bestu
deerd;
3. binnen de bestaande grondwet er 
toch een nadere verbeterde financiële 
regeling moet komen.

Dit laatste punt is gewoonweg een 
zaak van rechtvaardigheid ten opzich
te van het koninklijk huis.
Het bedrag dat de koningin en een 
aantal leden van haar huis ontvangt 
is niet te zien noch bedoeld als een 
soort van salaris op hoog niveau voor 
de te verrichten werkzaamheden als

De staat zal Socstdyk kopen

gevolg van onze constitutionele mo
narchie.
Heel duidelijk behoort te worden uit
gegaan van de gedachte dat het 
(staats)inkomen van de Kroon een 
vergoeding is voor de kosten die bij 
de uitoefening van het ambt gemaakt 
moeten worden.

Uitgavenkant
Men mag deze kosten niet gering ach
ten. De hoge functie verplicht tot uit
gaven bijvoorbeeld het ontvangen van 
staatshoofden, het afleggen van statie- 
bezoeken, de opening van de Staten- 
Generaal.
In haar hoge functie kan de koningin 
niet zonder hulp en bijstand van wijze 
en ervaren mannen en vrouwen op al
le terrein van haar werkzaamheden, 
waarbij dan bovendien komt de nood
zaak van behuizing van haar, haar 
gezin en haar adviserend apparaat. 
Om een voorbeeld te geven: het inko
men van de koningin bedraagt nog 
steeds 2% miljoen gulden. Aan perso
neelslasten (met inbegrip van de so
ciale lasten) moet worden uitbetaald 
een bedrag van rond 4V2 miljoen gul
den.
Zo staat het ook met de overige uit
gaven: de onderhoudskosten van de 
paleizen èn de sterk toegenomen sta- 
tiebezoeken èn andere representatie
kosten.

Niet „er beter van worden”
Vaststaat dat het bij de voorgestelde 
verbeteringen niet gaat om een flin
ke verbetering van de financiële posi
tie van de Kroon. Hooguit kan men 
spreken van vermindering van de las
ten voor de kosten waarvan de Kroon 
uit eigen middelen en vermogen van 
jaar tot jaar moet bij passen.
Om het eens gewoon te zeggen: Onze 
koningin wordt er zelf niet beter van. 
Het „bekende” verhaal als zou onze 
koningin de rijkste van Nederland en 
zelfs de wereld zijn, is een „kletsver- 
haal”. Er zijn verschillende Nederlan
ders die rijker zijn, aldus de toenmali
ge minister-president mr. Cals.

Het tijdstip
Men kan natuurlijk zeggen dat het 
tijdstip waarop dit gebeurt niet hele
maal gunstig gekozen is nu er het

Het concrete voorstel aan de Ka
mer luidde als volgt:
— het inkomen van de koningin 
verhogen tot 4.750.000 in verband 
met de sterk opgelopen kosten 
die zij als vorstin moet maken.
— het inkomen van de prins zal 
om dezelfde reden worden ver
hoogd van 300.000 tot 475.000.
— Het Loo te Apeldoorn en de 
Oude Hof te Den Haag (paleizen 
die aan de staat behoren) niet 
meer als paleis ter beschikking 
stellen.
— rijksaanbod om het paleis 
Soesdijk tegen taxatiewaarde 
van de koningin te kopen en 
daarna vrijelijk ter beschikking 
te stellen van de vorstin.
— ten laste van de rijksbegro
ting te brengen die uitgaven 
waarvan zonder meer vaststaat 
dat zij verband houden met de 
specifieke uitoefening van het 
koningschap.

streven van evenwichtige groei wordt 
geproclameerd. Demagogen zouden 
kunnen uitleggen wat wel niet met 
deze bedragen voor andere doeleinden 
kan worden gedaan! Natuurlijk. Maar 
dat is niet eerlijk. Zeker niet nu geen 
enkel kabinet sedert 1961 er voor ge
zorgd heeft dat met de sterk oplopende 
uitgaven door de sindsdien ervaren 
stijging van kosten en lonen (niet door 
uitbreiding van het personeel des ko- 
nings — het aantal p>ersoneelsleden is 
van 279 tot 260 teruggebracht in 1967!) 
enige compensatie daartegen werd ge
boden.
Temeer daar onze koningin er voor ge
zorgd heeft dat, via de moderne wet 
van het georganiseerd overleg (onder 
leiding van de heer Ruppert, oud-voor- 
zitter van het C.N.V.), er een normale, 
goede rechtspositieregeling tot stand 
kwam voor het personeel in haar 
dienst. En de financiële gevolgen daar
van heeft de koningin uit eigen midde
len opgevangen.

Het stemt tot voldoening dat dit wets
ontwerp - in afwachting van een grond
wetswijziging in 1971, als een aantal 
moeilijke problemen (in het begin van 
dit artikel genoemd) na studie tot een 
nadere oplossing gekomen zgn - door 
de Kamer is besproken en aan
vaard zonder emoties, zonder demago
gie, maar uit een oogpunt van een 
reële, gezonde, tijdelijke verbetering 
van de geldende regeling.

Stemming

De uitslag van de stemming, dinsdag j.1. 
was (24 stemmen voor en acht tegen (De 
C.P.N., de P.S.P. en mej. Goudsmit van 
D’G6 stemden tegen).
Uitvoerig is er niet gediscussieerd. Voor 
het eerst in de parlementaire geschie
denis sprak de woordvoerder van de
K.V.P., drs. W. K. N. Schmeltzer, mede 
namens V.V.D., A.R.P., C.H.U., S.G.P. 
De nu aangenomen regeling is lijdelijk, 
en G.P.V. Dat kan by dit onderwerp. 
Binnen vyt jaar moet de regering met 
een definitieve regeling komen (amen
dement P.v.d.A. en D’66). 
wy hopen dat de Eerste Kamer nog dit 
jaar het wetsontwerp zal aannemea.
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W ID E K  OVER

ARGUMENTEN

Argumenteren

W ÏJ zijn tegenwoordig ge
neigd meer waarde te hech

ten aan argmnènten dan aan ge
voelens. Wij leven in een vrij 
nuchtere tyd waarin wij vaak vrij 
zakelijk willen praten. En dan ge
ven wij de voorkeur aan argumen
ten boven gevoelens; althans wij 
willen tenminste naast gevoelens 
eigenlijk ook graag argumenten. 
Voor dit laatste is inderdaad ook 
wat te zeggen.
Een gevoelen is om het zo eens te 
zeggen in het algemeen iets vaags, 
iets niet zo erg grijpbaars, iets wat 
moeilijk precies onder woorden te 
brengen is. Een gevoelen is ge
moedsbeweging, hartstocht, ge
waarwording, gezindheid, me
ning, gevoel.
^ n  argument daarentegen is een 
bewijs. Eén en één is twee; punt 
uit.

En . . . èn

En hu waar het ditmaal om gaat. Waar
om lid van de A.R.P.? Op grond van 
een gevoelen of op grond van een be
wijs (dat de A.R.P. de juiste partij is 
om lid van te zijn of te worden).
Wij grijpen terug naar wat hiervoor is 
gezegd.
Naast gevoelen ook argument. En... èn. 
Behalve argument ook gevoelen. Be
wijs? Een mens is niet van steen!
In verband met de door onze partij op 
touw gezette ledenwerfactie is de vraag 
gesteld: wat moet j( tegen de mensen 
die nog geen lid zijn zeggen? Waarmede 
overtuig je hen? Waarom zouden zij? 
■̂ /ij willen daarop — kort en globaal,- 
daarover kun je veel schrijven en nog 
meer praten — een paar antwoorden 
proberen te geven; op onze manier.

Gevoelen
Dan eerst toch maar het gevoelen. Wij 
hebben een geloofsovertuiging, een le
vensovertuiging. Ieder mens heeft er 
een. Steeds; dag in dag uit, uur in uur 
uit. Wij hebben de onze. Vandaaruit le
ven wij; zelf, in het gezin, in de maat
schappij, in de school, in de kerk, in de 
cultuur; kortom in de politiek. Wij wil
len aan die geloofs-, die levensovertui
ging vorm geven, gestalte geven. Wij

menen, dat dit In de politiek in ons land 
het allerbeste kan — en waarom zouden 
wij niet het allerbeste doen :— gezamen
lijk ih een christelijke politieke partij. 
Niet vöör ons zelf, maar voor alle men
sen, in dienst van dé Heer. Waarom 
zoudén wij de vorming van een sterke, 
d.w.z. goed werkende, partij overlaten 
aan een paar mensen, terwijl wij niet 
vele zijn. Dus: wie nog niet lid is: wordt 
mede lid; steun het werk, waarmede ge
streefd wordt naar een zo goed moge
lijke samenleving voor allen, overeen
komstig hetgeen wij uit de bijbel kun
nen leren. Dat is één verhaal; verhaal 
één.

Over verhalen

Er zijn meer verhalen; andere verhalen; 
aanvullende verhalen. Over twèe heb
ben ’wij u reeds eerder geschreven. 
Graag herinneren wij er in hét kort nog 
eens aan. Zij staan ook in de folder 
„Uw bijdrage”.
Waarom lid van de partij?
Omdat (argument) men als lid de bij
drage kan leveren van een eigen me
ning.
U geeft natuurlijk reeds blijk van uw 
opvattingen door het lidmaatschap al
leen. Velen menen, dat dit voldoende is. 
Zij vinden het met nodig of hebben 
geen tijd om zelf aan de discussies in 
een partij deel te nemen.
Uw lidmaatschap is echter op zichzelf 
al een belangrijke bijdrage.
Anderen willen meer. Zij wensen zelf 
nauw betrokken te zijn bij discussies 
en de besluitvorming. De A.R.P. biedt 
daartoe mogelijkheden.
U kunt
— meebeslissen over de samenstelling 
van de programs en van de kandidaten
lijsten,
— praten met anderen op bijeen
komsten van plaatselijke kiesverenigin
gen,
— van gedachten wisselen in ge
spreksgroepen in uw woonplaats,
— discussiëren op openbare regionale, 
provinciale en landelijke vergaderingen,
— uw opvattingen telefonisch en 
schriftelijk doorgeven aan de besturen 
van de partijorganen.
Deze bijdrage is van betekenis. Aan de 
totstandkoming van visie gaat menings
vorming vooraf. Elk lid telt mee.
Ook dit verhaal kunt u houden tegen

over iemand aan wie u vraagt lid te 
worden en die aan U vraagt: waarom?

B ijd r^e

Nog eens weer: waarom lid van de 
partij ?
Omdat men als lid ook de bijdrage le
vert- van een geldelijke steun.
Ook al zegt u zelf geen politieke be
langstelling te hebben, u kiest toch bij 
verkiezingen. Waarom zou u dan ook 
niet uw financiële bijdrage aan de par
tij geven, gevolg van de simpele — en 
toch veelzeggende •— toetreding als 
partijlid. Geen partij kan haar werk 
goed doen zonder voldoende middelen. 
Dat is voor iedereen duidelijk. Ook hier 
geldt: elk lid telt mee. Dit verhaal kunt 
u eveneens houden. Ook dit is een ar
gument.

Kritisch

Aan de verhalen is nog geen einde. 
Waarom juist lid van de A.R.P.? Omdat 
(argument) de A.R.P. een christelijke 
partij wil zijn, dat wil zeggen een par
tij wil zijn, welke vanuit het evangelie 
kritisch wil staan tegenover de functio
nering en de opbouw van de samen
leving. Constant kritisch, ook tegenover 
alles wat na verbeterd te zijn zich na 
een poosje al weer zo netjes „gevestigd” 
heeft, zonder dat het daarmede zeker 
is, dat het zo goed is en niet beter kan. 
Het evangelie is nooit tevreden met 
wat vandaag is; ook niet met wat er 
morgen en overmorgen is. Er blijft geen 
tijd voor rust. Vanuit die instelling wil 
de A.R.P. proberen te werken. Niet al
leen ten aanzien van „conjuncturele” 
punten, welke op een. gegeven moment 
een rol spelen, maar ook ten aanzien 
van „structurele” zaken. Herstructure
ring van de (internationale) samenle
ving. Architectonische kritiek.
Ook dit is een verhaal, een argument 
om lid te worden van de partij.
Ja, kan een nog niet lid tegenwerpen; 
mooi verhaal, maar wat maak je er 
van waar?
Een redelijke vraag. Daarover heeft de 
A.R.P. ook gedachten ontwikkeld (al
léén en tevens momenteel ook samen 
met de C.H.U. en K.V.P. in de „18”). 
Gedachten betreffende de ontwikke
lingshulp, een rechtvaardiger inko
mens- en vermogensverdeling, de func
tionering van de democratie, de functie 
van het gezag in de samenleving, de 
rassenverhoudingen, de vredespolitiek.

Op papier

Wij kunnen op al die genoemde punten 
hier niet breed ingaan, maar u kunt te
genover nog niet leden wijzen op (èn ter 
beschikking stellen): het beginsel- en 
algemeen staatkundig program, het 
Program van Actie 1967—1971, de bro
chure „Vanuit de radicaliteit van het 
Evangelie” (rede dr. W. P. Berghuis, 
hajaars-Partij Convent 1967), de bro
chure „Samen verantwoordelijk” (rede
voeringen dr. A. Veerman en mr. B. W. 
Biesheuvel, voorjaars-Partij Convent 
1968 en Deputatenvergadering 1968), de 
brochure „De samenleving vernieuwen” 
van mr. W. C. D. Hóógendijk (ARJOS- 
studieconferentie najaar 1967), dé bro
chure „Naar nieuwe mondiale verhou
dingen” van prof. mr. P. H. Kooijmans 
en mr. P. J. Teunissen (ARJOS-studie- 
conferentie najaar 1968); het rapport 
van het College van Advies „Ontwikke
lingspolitiek” , het interimrapport van de 
groep van de achttien; de discussiestof 
voor het gespreksgroepenonderwerp 
seizoen 1967/1968 „Functionering van de 
democratie” ; het interimrapport van 
een commissie van de dr. Kuyperstich- 
ting „Kabinetsformatie en kiesstelsel” 
van februari 1968.
Dat is al heel wat. En wij gaan verder. 
Nog iets: het pas verschenen „Urgen
tieprogramma voor het midden- eh 
kleinbedrijf”, opgesteld door de vaste 
werkgroep midden, en kleinbedrijf van 
de A.R.P. dd. augustus/septembm- 1968.

Wensen blijven
Nog is een nog-niet-lid niet tevreden 
en nog niet overtuigd lid te kunnen 
worden.
Werkt immers de A.R. Tweede Kamer
fractie nu wel goed? Voert de fractie 
een goed beleid? Het is altijd goed om 
nooit (helemaal) tevreden te zijn. Er zou 
niets meer te wensen over zijn. En hoe 
zouden wij, mensen, dan kunnen leven? 
Altijd kritisch; o.k. Maar wat te waar
deren is in partij en fractie, mag men 
ook wel waarderen. Daarvoor behoef 
je je nu ook echt niet meer te schamen.

NIEUWE 
MAN IN 
KUYPER- 
STICHTING

In de vacatures bij de Dr. Kuy- 
perstichting is sinds kort weer 
(gedeeltelijk) voorzien en wel 
door het in dienst treden van mr.
J. G. H. Krajenbrink.

De heer Krajenbrink is 27 jaar. 
Hij was tot voor kort werkzaam 
bij de dienst der domeinen.

Met de heer Krajenbrink is een 
geboren en getogen Groninger 
aan de staf van de Kuyperstich- 
ting toegevoegd. Hij heeft in de 
stad Groningen ook de universi- 
teit bezocht. Voorts was hij in 
zijn „jonge" jaren voorzitter van 
het stedelijk verband van de 
ARJOS in de stad Groningen.

In de politiek is veel in beweging. 
Daarin de weg te vinden is niet 
altijd even gemakkelijk. Daarom 
is het prettig dat de staf van de 
Dr. Kuyperstichting weer ver
sterkt is. Wij weten dat de heer 
Krajenbrink mét enthousiasme 
aan zijn nieuwe taak begonnen 
is.

De fractie doet — net als de partij — 
haar best. Maar nooit los je alles in één 
keer eindeloos goed op. Het gaat stap 
voor stap; soms sneller, soms langzamer, 
altijd stap voor stap. Is het in uw leven 
soms anders?

Wij menen, dat onze fractie sinds de 
verkiezingen 1967 — om ons daartoe te 
beperken — sen behoorljjke bijdrage 
heeft geleverd aan de politieke vormge
ving aan gedachten en daden. Dat hebt 
u uit Nederlandse Gedaehten duidelijk 
kunnen lezen en — wat wellicht nog 
meer zegt — ook uit diverse (dag)bla- 
den met grote regelmaat. Wij denken 
(bij voorbeeld) aan het Vietnamdebat 
juli 1967; het A.R. voorstel voor een 
vredesinitiatief overgenomen door mi
nister Luns bij het debat over buiten
landse zaken in februari 1968; de de
batten over de Algemene Bijstandswet, 
de werkgelegenheid, het midden- en 
kleinbedrijf en de debatten over de
B.X.W., enz. Onze fractie is zeer dili
gent; vriend en vijand zal het toege
ven.

Goed werk

Er blijven wensen over. Uiteraard; al
tijd. Ook die krijgen weer aandacht.
Er moet verder gehandeld en verder 
gestudeerd worden. Activiteiten ter na
dere uitwerking van ons Program van 
Actie. En vergeet niet, dat het geld kost. 
Allerlei lectuur is bij het partijsecre- 
tariaat verkrijgbaar. Gebruikt u dat ook 
bij het werven van leden.
En dan voor de wervers komt natuur
lijk hetgeen Nederlandse Gedachten 
wekelijks biedt in vele gevallen ook 
goed van pas.
Tenslotte. Wie met deze verhalen —• 
over argumenten én gevoelens — niet 
uit de voeten kan om leden te werven, 
die moet ons dat ijlings schrijven. Daar
voor zijn wy u by voorbaat dankbaar.
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 ̂ * Partijverhoudingen en
partijgrondslag

Bij de algemene beschouwingen, die naar aanleiding 
van de Troonrede en de miljoenennota zijn gehouden, 
hebben ook andere belangrijke punten een rol ge
speeld. De A.R. fractievoorzitter, de heer Biesheuvel, 
heeft als eerste de partijverhoudingen in ons land aan 
de orde gesteld.
Terecht naar het ons voorkomt.
Juist op het terrein van de partijverhoudingen 'dringt 
zich nu wel zeer sterk het besef op dat wfj in een 
overgangsfase leven. En dan is het juist dat ontwikke
lingen op dit gehied niet zonder meer over ons moeten 
komen. Integendeel is het noodzakelijk zich af te 
vragen wat voor de toekomst van ons land nodig is. 
Waar dan nog bij komt dat er reden is zich zorgen 
te maken over het in het Nederlandse politieke leven 
aan de dag tredend exclusivisme: het ontbreken van 
de bereidheid tot samenwerking in die mate dat een 
parlementaire meerderheid gevormd kan worden. 
Tevens is, met name bij de replieken, verder gedis
cussieerd over de nauwe relatie die er bestaat tussen 
ons christen zijn en onze visie op de samenleving. 
Wij hopen hierop nader terug te komen.

★  * Onontkoombaar

Eén zaak is bij het debat met de ring over het beleid 
1969 wel heel duidelijk vast komen te staan.
Die ene zaak is de — niet te ontkomen — noodzaak 
van een groei van overheidsuitgaven in verband met 
de talloze en grote problemen die een oplossing be
hoeven. Een drastische uitgavenbeperking zal leiden 
tot een discontinuïteit van het beleid. De harde feiten 
spreken een duidelijke taal.
Hoe ook de minister van Financiën wel anders zou 
willen — de wer ke l i j ke  uitgavenstijging ligt op 
12,4 Vo, hetgeen een evenaring betekent van het stij - 
gingstempo van het kabinet-Cals.
Dat waSt al het water van de zee niet af! Drs. Goud
zwaard stelde daarom heel nuchter en terecht vast 
dat het beleid van het kabinet niet meer is een be- 
leids o m buiging wat het uitgavenniveau betreft, 
maar een beleids d o o r buiging.
Het Nederlandse volk zal er daarom op moeten reke
nen dat de reële belastingdruk verder zal moeten stij
gen.
Het is onontkoombaar — financieel gezien — de be
lastingdruk te laten meestjjgen met het uitgavenni
veau. Een verlaging van de reële progressie bij de hui
dige belastingtarieven zit er voorshand niet in. Het
geen een andere zaak is dan een teruggave van de 
extra belastingdruk die het gevolg van de inflatie is. 
Evenals de belastingverlaging 1969 die ten doel heeft 
de stijgende prijzen tengevolge van de nieuwe omzet
belasting voor de minder draagkrachtige groepen wat 
op te vangen.

* j. ★ Verantw oordelijkheid

Een aantal omroepverenigingen is krachtens de wet 
en naar objectieve normen aangewezen als zendge
machtigde voor radio en televisie. De wet bepaalde 
tevens, dat het totale programma van elke omroep
vereniging een aantal elementen moet bevatten van 
informatieve, educatieve en verstrooiende aard.
De zendmachtiging met deze karakteristiek is ver
leend aan de omroepverenigingen aan niemand an
ders. En u i t e i n d e 1 ij k is het bestuur van de 
omroepvereniging — en niemand anders '— verant
woordelijk voor de op haar naam en krachtens haar 
opdracht uitgezonden programma’s.
Niet „het publiek”, niet de „producers”, niet de „crea
tieve geesten” of wie voorts in aanmerking zou kun
nen komen, maar het bestuur.
Ieder, die dienst neemt by een omroepvereniging, 
weet dat uiteraard. Hoe die dienst en de daarin fun
gerende verantwoordelijkheid in het bestuur by con
tract en instructie moet worden geregeld, daar moet 
men het samen over eens zien te worden. Lukt dat 
niet, dan gaat de dienst niet door. Lukt het wel, dan 
moeten beide partijen zich aan de overeenkomst hou
den, naar letter en geest.
En van de verzorger van een programma m o e t  
worden verwacht, dat hy het waarachtig belang van 
„zijn” vereniging wil dienen, en wil werken in haar 
geest  en haar p r i n c i p i ë l e  u i t g a n g s p u n 
ten. Zo is de algemene lyn. Vandaar uit moet de 
verantwoordelijkheid van de besturen worden gerea
liseerd, met s t r i k t e  iji a c h t n e mi n g  van  
de b e p a l i n g e n  van de a r b e i d s o v e r 
eenkomst .

DE RECHTEN 
VAN DE MENS
J'N de achttiende eeuw, de eeuw van de Auf- 

klarungf, werd er veel gedacht en geschre
ven over universele mensenrechten. Twee ge
dachten beheersten toen de verschillende 
theorieën. Vooreerst: de mensen zijn altijd en 
overal dezelfde en ondanks verschillende om
standigheden moeten dus de mensenrechten 
ook principieel overal dezelfde zijn. En in de 
tweede plaats: deze rechten worden niet ver
leend, maar erkend. Zij zijn er, ze behoren 
„van nature” bij de mens, ze zijn aangeboren. 
Alle mensen worden geboren als vrije mensen, 
alle mensen zijn van nature gelijk. Alle men
sen hebben gelijkelijk recht op vrijheid, geluk, 
welvaart.

Dé Amerikanen hebben deze gedachten het eerst in 
een wet neergeschreven.
De Virgina-bill stelt vast, dat het genot van leven en 
vrijheid, de mogelijkheid eigendom te verwerven,

DOOR H. ALGRA

geluk en veiligheid na te streven en te genieten, van 
nature de mens toekomt en dat daarop de wetgeving 
en het bestuur gerichten rrioeten zijn.
De Fransen kwamen in navolging daarvan met hun 
Verklaring van de Rechten van de Mens en de Bur
ger, een uitwerking van de leuze: Vrijheid, Gelijkheid 
en Broederschap. Maar deze Verklaring had geen 
énkel gevolg voor de slavernij in de Franse koloniën; 
die bleef bestaan.

^ulke verklaringen uit de 18e eeuw komen voort uit 
^  een mensbeschouwing, die toen veel ingang vond. 
Dat de mens van nature goed is, dat hij door de staat 
beknot kan worden in zijn vrijheid en daardoor ook 
zedelijk kan worden geschaad. Die schade kan worden 
hersteld, als de staat hem weer' de ruimte geeft om 
zijn vrijheid te genieten en zijn geluk te bevorderen. 
Het meest kenmerkende van zulke oude formulerin
gen van mensenrechten is dan ook, dat de staat de 
handen thuis moet houden, opdat de burger in vrij
heid zijn eigen geluk en welvaart kan bevorderen. 
Het is een soort liberaal-humanistische leer.

^ o k  in Nederland is - met name in de constitutie van 
”  1798 - het een en ander neergeschreven, dat aan 
de Franse Déclaration herinnert. Maar het is nog wat 
braver en stichtelijker. Er wordt ook. in gezegd, hoe de 
burger moet leven. Het bevat, zouden wij zeggen, 
reeds regels voor de medemenselijkheid. 
De.Staatsregeling begint: ,

A rt 1. tiet oogmerk der maatschappelijke vereniging 
is beveiliging van persoon, leven, eer en goederen en 
beschaving van verstand en zeden.
Art. 2. Het Maatschappelijk Verdrag wijzigt, noch 
beperkt de natuurlijke rechten van den Mens, dan in 
zoverre zulks, ter bereiking van dat oogmerk, nood
zakelijk is.

Deze verklaring vraagt enige toelichting..
De maatschappelijke vereniging betekent: de staat. 
Het Maatschappelijk verdrag (vertaling van contrat 
social van Rouseau) gaat er van uit, dat de staat 
tot stand komt door een verdrag van de burgers, 
waarbij zij niet meer rechten af staan, dan nodig zijn 
om de staat te doen functioneren. Toen de eerste 
schoolwet in Nederland tot stand kwam, stond daarin, 
dat de kinderen moesten worden opgevoed tot alle 
maatschappelijke en christelijke deugden. Maatschap
pelijke deugden wil hier zeggen: deugden als staats
burger.
Deze eerste staatsregeling van de Bataafse Republiek 
spreekt ook over de plichten van de mens:
„Alle plichten van de Mens in de Maatschappij heb
ben hun grondslag in deze heilige wet: doe een ander 
niet, hetgeen gij niet wenst, dat aan u geschiedt — 
Doe aan anderen, te allen tijde, zoveel goeds, als gij 
in gelijke omstandigheden, van hen zoudt wensen te 
ontvangen”.
Niemand is een goed Burger, dan die de huiselijke 
plichten, in de onderscheiden stand, waarin hij moge 
gesteld zijn, zorgvuldiglijk uitoefent, en voorts in alle 
opzichten aan zijn maatschappelijke betrekkingen vol
doet.
De eerbiedige erkentenis van een Albesturend Opper
wezen versterkt de banden der maatschappij (lees de 
Staat) en blijft iedere Burger ten duurste aanbevolen”.

A fgezien nu van de vraag naar de wijsgerige ach- 
tergrond van zijn verklaringen, is vooral het 

tweede artikel van de staatsregeling van 1798 van 
betekenis.
De „natuurlijke rechten” van de mens mogen door het 
maatschappelijk verdrag, dat betekent de facto door 
de staat, worden beperkt en gewijzigd. Maar, zo stelt 
deze staatsregeling vast, alleen, voorzover dat nodig 
is, om het doél van de staat te bereiken. Die staat is 
er, niet alleen om persoon, eer, leven en goederen van 
elke burger te beveiligen, maar ook om zijn verstand 
en zeden te beschaven.
Het is zonder meer duidelijk: hoe breder men het doel 
van de staat stelt, hoe groter het recht wordt, om de 
vrijheid van de burgers te beperken en te wijzigen. 
Groen van Prinsterer heeft in Ongeloof en Revolutie 
de rechten van de mens en de burger uit de Franse 
declaratie een voor een besproken en er telkens bij 
gezet, hoe deze beperking kan worden vernietiging 
van de vrijheid.
Vrijheid van drukpers. „Iedere burger kan spreken, 
schrijven, drukken, behoudens zijn verantwoordelijk
heid voor hei misbruiken van deze vrijheid". — Wat 
bedoelt gij niet misbruik van vrijheid? Dat had nu 
juist omschreven moeten worden. Anders weet ik 

. niet, wat. gij mij toekent. Gij weet het zelf niet eens. 
Elk gebruik van vrijheid, dat aan de machthebbers 
mishaagt, is ih hun ogen misbruik van vrijheid. Welke 
vastheid geeft gij de natie dus tegenover toekomstige 
wetgevers? Gij zegt: ziedaar een grens, die zij niet 
zullen overschrijden; maar ge verklaart tegelijk, dat 
het hun vrij staat die grens naar believen vast te 
stellen.
Groen heeft gelijk. Zulke algemene declaraties over 
de rechten van de rnens hebben slechts geringe waar
de. Het komt aan op de wet. In die wet moet de om- 
tuining van de vrijheid en rechten van de burger dui
delijk worden aangegeven.
Daarbij zijn een paar heel belangrijke dingen aan de 
orde.
Tn de eerste plaats het beginsel nulla poena sine lege.

Er zijn geen strafbare feiten, dan die in de wet 
duidelijk zijn omschreven en strafbaar gesteld. Op
lichterij was al heel lang een strafbaar feit. Maar 
flessentrekkerij werd later aan de strafbare fèiten 
toegevoegd, evenals schuldheling. In beide gevallen 
was de moeilijkheid, om scherp te omschrijven wat 
de kenmerken zijn van zulke misdrijven.
In fascistische en evenzeer in communistische landen 
komt het voor, dat de rechter een veel grotere vrijheid 
wordt verleend. Hij straft dan in overeenstemming 
met .het gezonde „Volksempfinden” dat betekent let
terlijk, overeenkomstig het gevoelen van het volk 
maar in werkelijkheid naar het gevoelen der partij. 
Op internationaal niveau ontbreekt meestal zo’n bin
ding aan duidelijke rechtsbepalingen en het Interna
tionaal Hof van Justitie moet dan ook oordelen naar 
de „rechtsbeginselen”, die gelden bij „beschaafde na
ties”. En dat wordt dan zo uitgelegd, dat het gaat om 
rechtsbeginselen, die voortvloeien uit de „rechtsidee” 
èn die kenbaar worden, doordat zij ten grondslag 
liggen aan het positieve recht van de beschaafde na
ties. Maar dit is allemaal veel minder scherp omschre
ven dan in de wetgeving der afzonderlijke staten en 
het gevaar is dus groot, dat hier subjectief 'WOrdt 
gehandeld, en dat elke beslissing, die controversieel is, 
wordt aangevochten.

I n de tweede plaats is van beslissende betekenis de 
onafhankelijkheid van de rechter. De rechter heeft 

zich te houden aan de wet, maar hij doet dat zonder 
enige inmenging door of afhankelijkheid van de Over
heid. De Minister van Justitie heeft geen enkele in
vloed op de beslissing van de rechter. Hij kan geen 
aanwijzingen geven, hij kan de rechter ook niet afzet- 
ten.
Er zijn nog rechters in Berlijn, zei de molenaar van 
Sanssouci tot Frederik de Grote. Hij wist, dat de 
rechters in Berlijn onafhankelijk waren, en dat hij 
dus kon weigeren, zijn molen aan de koning te ver
kopen, zonder dat het lot van Naboth hem wachtte.

De rechten van de mens en de burger kunnen ft» 
algemene formuleringen internationaal worden 

„vastgestcld”, maar niemand heeft daar iets aan, wan
neer de wetten van zyn eigen land zijn rechten niet 
beschermen en zijn vrijheden niet waarborgen.
Die algemene verklaringen kunnen de wetgeving in 
een bepaald land wel stimuleren, en dat is voor een 
aantal staten wèl van positieve betekenis.

Korte, zakelijke samenvattingen, afgestemd 
op de levensvragen van de hedendaagse 
mens, met een gebedshulp voor elke dag 
van de maand vindt u in het voortreffelijke 
boek

K A N  M EN V A N D A A G  
NOG CHRISTEN ZIJN?

geschreven door H. H. Brunner.
Paperback ƒ 7,90.

Verkrijgbaar in de boekhandel. 
BOEKENCENTRUM N.V. 
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BEGROTING 
INNENLANDSE 

ZAKEN
Op 17 okt. heeft de Kamer een 
begin gemaakt met de behandeling 
van de begroting van Binnenland
se Zaken. Minister Beernink (CH  
U) zal met zijn staatssecretaris 
Van Veen —  ook CHU —  het door 
hen voorgenomen beleid moeten 
verdedigen tegenover de Kamer 
die daartoe in openbare commissie 
bijeen is geroepen.

Personeelsbeleid
De grote moeilijltheden die er het vo
rige jaar lagen — het voorgenomen be
leid met betrekking tot de rechtspositie 
van de ambtenaren - zijn er dit jaar niet 
in die mate. Het beleid 1968 is na een 
aantal concrete toezeggingen in gun
stige zin van de kant der bewindslieden, 
tenslotte door de Kamer geaccepteerd. 
Toch is het een goede zaak de uitgangs
punten van het overheidspersoneels
beleid opnieuw met de bewinds
lieden door te nemen. De overheid is 
de grootste werkgever tenslotte. Maar 
ook omdat er op het terrein van de 
invoering van mechanisatie en auto
matisering een actueel geworden knel
punt is gekomen. Het proces voltrekt 
zich in een veel sneller tempo dan men 
verwacht had.
Het knelpunt is, naar onze mening, de 
plaats hierin van de mens binnen het 
raam van deze begroting: wat gebeurt 
er met de ambtenaren in dit proces. 
Het personeelsbeleid van de overheid 
zal daarom in deze ontwikkelingsfase 
sterk in het centrum van de belang
stelling moeten staan.
De Memorie van Toelichting geeft op 
dit punt ditmaal een duidelijk inzicht 
in de achtergrond van het voorgenomen 
beleid. Met name krijgt de openheid 
een belangrijke plaats in het geheel. 
De vraag is alleen maar hoe dit moet 
en zal worden gerealiseerd. Het is aan 
de Kamer om op grond van de uitgangs
punten te komen tot een „vertaling” 
daarvan in de praktijk.

Gemeenten moeilijk
Een andere ook belangrijke zaak is de 
moeiljjke financiële positie van de ver
schillende gemeentén. Gemeenten die 
nog voort kunnen op geheel eigen mid
delen zijn bijna witte raven.
In het bijzonder worstelen de grote 
steden — overigens niet alleen het drie
span Den Haag, Rotterdam en Amster.- 
dam. Utrecht en Haarlem en meer ste
den van deze grootte hebben óók extra 
moeilijkheden. Het is de vraag waarom 
wel voortdurend regeringsoverleg plaats 
rindt met de drie grootste gemeenten 
en er niets schijnt te zijn als het om 
andere ook grote gemeenten gaat.
Men kan — en terecht — de bestaande 
verdeelsleutels opnieuw bezien en ver
beteren (door verfijningen b.v.), zodat 

■ de uitkeringen uit de financiële voe
dingsbron v'an de gemeenten (het ge
meentefonds) beter worden verdeeld —• 
maar de voedingsbron zelf wordt nog 
niet zoveel groter! Er is in feite sprake 
van een rechtvaardiger verdeling (als 
de verdeelsleutels beter worden) waar
bij er sprake is van voordelen voor be
paalde gemeenten maar toch ook na
delen voor de andere gemeenten.
Als er maar wordt vastgehouden aan 
één belangrijk uitgangspunt: verdeel de 
totale beschikbare middelen over de ge- 
gemeenten naar ob j ec t  ie ve maat
staven.
De vraag of de gemeenten daarnaast 
een eigen belastinggebied moeten heb
ben zal niet breed aan de orde komen. 
Er ligt immers een concreet wetsont
werp om dit te realisreen. Het debat 
daarover zal in het voorjaar 1969 de
monstreren dat beslist niet allen daar
over gelgk denken.

G. A. Kielt

J. A. van Bennekom

bare lichamen - gemeenten - wettelijke 
mogelijkheid op hét gebied van vrijwil
lige samenwerking van gemeenten.
Zou het niet gewenst zijn een x bedrag 
uit te trekken op de begroting om met 
deze studie (aan wie dan Ook „uitbe
steed”) alvast een begin te maken?

Grondwet
Het (magere) rapport van de staats
commissie die een advies uitbracht in
zake Grondwetswijziging en Kieswet zal 
uiteraard ook de aandacht trekken. Het 
ziet er naar uit — nu de regering zegt 
in sterke mate afhankelijk te zijn van 
de arbeid van de staatscommissie — dat 
de kans niet zo groot is in 1971 een 
grondwetsherziening van grote omvang 
te realiseren.
De voorstellen van de staatscommissie 
zullen zeer zeker — en terecht — nu 
reeds ten principale door de Kamer 
worden besproken, waarbij de werk
wijze en het tempo van deze commissie 
nader onder de loep zal worden geno
men.
Overigens: haastwerk met deze grond
problemen waarover deze commissie 
(Cals-Donner) zich te buigen heeft, is 
beslist af te raden. Liever iets langer 
gewacht dan straks met de brokken 
zitten van onverantwoorde spoed.

1968 - 1 9 6 9
Een vergelijking van de cijfers 1968 met 
die van 1969 toont aan dat per saldo 
aan méér uitgaven wordt gevraagd een 
bedrag van ±  185 miljoen gulden. Dat 
bedrag is het verschil van verhogingen 
ad 263 miljoen gulden en een over
heveling van lasten gemeentefonds van 
rond 78 miljoen naar Onderwijs (wegens 
uitkeringen t.b.v. het lager onderwijs). 
De grote hap van de uitgavenstijging

zit voornamelijk in de hogere raming 
van lonen en salarissen: 185 miljoen 
gulden!
Uit de agenda van de Kamer blijkt dat 
er ook belangstelling is voor onderdelen 
van het beleid. Gelukkig — met name 
kan dit uitnemend besproken worden 
in de openbare commissievergadering! 
Een kleine greep uit deze agendapunten:
• bestuur Flevopolder
• financieel toezicht op gemeentebe

sturen
• bioscoopwet
• alg. burgerlijk pensioenfonds
• ombudsman
• demonstratievrijheid
• herziening politiewet.
De heren Schakel, Van Bennekom en
Kieft zullen de begroting namens de 
fractie behandelen.

Minister Beernink

M. W. Schakel

Overigens stelt de minister terecht dat 
niet alles van één kant kan komen: alles 
van het rijk. Ook de gemeenten zullen 
hun bijdrage moeten verlenen!

Ingewikkeld netwerk
Het punt van de bestuurlijke organisatie 
zal — hetgeen ook blijkt uit de agenda 
voor de openbare (commissie) vergade
ring — uitvoerig en indringend worden 
besproken.
Het is immers een eis van de tijd dat 
kleine eenheden zich tot grote verban
den aaneensluiten.
De grote moeilijkheid is dat men nog 
steeds geen inzicht heeft wanneer en 
hoe deze grotere bestuurseenheden 
moeten worden geschapen. Tot nu toe 
wordt de zaak van samenvoegingen, 
herindelingen, etc. van gemeenten vaak 
gezien en ook zo behandeld, als een 
probleem ad hoe..
Wij hopen dat hieraan bijzondere aan
dacht zal worden besteed. Dat is naar 
het ons voorkomt een dringende nood
zaak. Het samenvoegingsbeleid enz. in
zake gemeenten moet niet lijken op de 
achterkant van een borduurwerk: geen 
zicht op het resultaat in zijn geheel. 
Mi.sschien is de tijd rijp om in Neder
land de gehele bestuurlyke organisatie 
door te lichten: rfjk - provincie - open-

PRINS N.V . DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

Fabri kantvan:
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN
Telefoon 05 1 90- 2043

H. Struik en Zoon N.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  
en  te n te n

Imp. Groothandel scheeps- en 
aannemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden. 

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 - 13970

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN NV

BINNENHAVENSTRAAT 2 0 /HENGELO-O. 
POSTBUS 52 /  TEL 05400-16461

P A T É  NT  0 C E A N
■ WERELDWIJD:- TOEGEPASTE'

A P  P E  N D A C  E S

■ BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS.
b - TANDWIELPOMPEN ETC..VAN DE

GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK .

„AERZEN”
. .  i N L ,  .& V e r k o o p  o ö E A N  N.V. - v e l p  c g )

:■ TEL., 0,8302-6.24 1;..c. TEL EX--45 2 7 7 . 5:.

VOSKAM P EN VRIJLAND NV
KASSENBOUW •  KETELBOUW •  VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921-*

Jarenlang onderzoek en uiige- 
breide proefnemingen in Amerika 
maakten hetCurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen 1 
Als U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apothel^er of drogist

in het rode 
busje met 

gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-c,
Rotterdam Tel.010-23.11.62
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LATIJNS
AMERIKA

De  wereld geeft zich in toenemen
de mate rekenschap van de 

enorme dynamiek waarin het ge
hele Latijns-Amerikaanse conti
nent leeft. Ze vind haar uitwerking 
op economisch, sociaal, politiek en 
cultureel gebied. Algemeen ont
staat de indruk dat het ritme van 
de veranderingen snel groeit, dat 
de onrust in brede lagen van de 
bevolking steeds groter wordt, dat 
er een sociale en politieke bewust
wording plaatsvindt, die in afzien
bare tijd tot een diepgaande men
taliteitsverandering kan leiden,, 
waarvan men richting en doel 
slechts kan vermoeden.

Bezorgdheid
Het is dan ook niet zonder een grote 
bezorgdheid dat de wereld naar La- 
tijns-Amerika kijkt, waar figuren als 
de tot guerilla-strijder geworden pries
ter Camilo Torres en de fanatieke revo
lutionair Ché Guevara tot symbolen van 
een felle strijd om totale vernieuwing 
geworden zijn, — een strijd die naar de 
overtuiging van vele, vooral jongeren, 
ook overtuigde christenen, zonder ge
bruik van geweld niet meer gestreden 
kan worden, om wille van een reële 
sociale rechtvaardigheid, om wdlle van 
een werkelijke humane maatschappij. 
De dimensies van deze dramatische si
tuatie kunnen in het kader van deze 
korte beschouwingen slechts zeer sum
mier worden aangegeven. Het Latijns- 
Amerikaanse continent, van de Rio 
Grande tot aan kaap Hoorn, is een 
continent van enorme tegenstellingen. 
Er is in geografisch en klimatologisch 
opzicht een grote spanwijdte, van de 
tropische gebieden in de Amazonas- 
streek tot de Antarktische gebieden van 
Chili en Argentinië, van de toppen 
van de Andes, die meer dan 8000 m 
hoog het gehele continent dóórtrekken,- 
tot in de laagvlaktes van Panama, Ecua- 
dor en Brazilië. Er zijn enorme cultu
rele tegenstellingen tussen de sterk In
diaanse bevolking van Bolivia, Peru en 
Noord-Brazilië aan de ene kant en de 
bijna geheel witte staten als Chili, Ar
gentinië en Uruguay. Er is een enorm 
contrast tussen de verfijnde, vaak in 
Frankrijk en de USA opgeleide intel
ligentsia die voor de geestelijke elite 
van de Europese hoofdsteden niet onder 
doet. en de 50 ®/o analfabeten in de ber
gen en de oerwouden. Er is tenslotte 
de sociaal-economlsche, schijnbaar on
overbrugbare sociaal-economische kloof 
tussen de 3 "/o geprivilegieerden en de 
grote massa van „subamericanos”, zoals 
de aanhangers van een krachtige revo
lutie zeggen.

,,Fai'elas”

Een speciaal probleem vormen de zo
genaamde „favelas” , de razend vlug 
groeiende buiten-wdjken van de grote 
steden, waar zich de arme boeren uit 
de landbouwstreken en de bergen gaan 
vestigen, m onbeschrijfelijke noodwo
ningen zonder water, zonder licht, zon
der enige hygiënische verzorging etc. 
Een voortdurende stroom van gehele 
gezinnen doet deze noodwijken onop
houdelijk groeien, het is niet helemaal 
duidelijk, waarom een primitieve bevol
king die eeuwen nood, honger, epide
mieën en catastrofes verdroeg, zonder 
zich te verplaatsen, nu plotseling ge
dreven wordt door een vage hoop in de 
steden een beter lot te vinden en daar 
de armoede alleen maar verhoogt. Het 
gaat hier vaak om enkele honderddui
zenden die als nomaden op de naakte 
grond vegeteren, b.v. rond Lima in een 
lengte van rond twintig km.
Tenslotte is ook nog de politieke kleur
rijkheid van het continent te noemen. 
Regimes van generaals zoals In Para
guay, Brazilië, Argentinië vindt men er 
evenzeer als oude democratieën zoals 
die van ChiU, de oudste en door een 
vaste traditie meest stabiele van La- 
tijns-Amerika. Toch is de mate van
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labiliteit, van kwetsbaarheid van de 
bestaande politieke orde nog steeds zeer 
groot, al behoeft dit niet overal tot zo 
grote onzekerheid te leiden als in het 
geval van Guatemala waar sinds Jaren 
politieke en criminele benden het leven 
van rijke en vooraanstaande personen 
bedreigen, hen ontvoeren en ook ver
moorden, zoals kort geleden de Ameri
kaanse ambassadeur op straat vermoord 
en de aartsbisschop ontvoerd werd. 
Zoals reeds aan het begin is gezegd, 
deze op zichzelf al hoogst gevaarlijke 
situatie wordt explosief door het groei
ende dynamisme waardoor zij geken
merkt is. Die komt tot uitdrukking 
vooral en in de eerste plaats door de 
groei van de bevolking: Latijns-Ame- 
rika had in 1900 een bevolking van 
63 miljoen, zo wordt gezegd in het 
hasis-document dat door een aantal 
experts voor de tweede Latijns-Ameri
kaanse bisschoppenconferentie augustus 
j.1. in Medellin in Columbia werd op
gesteld. In 1950 bedroeg het aantal reeds 
163 miljoen, vandaag zijn het 268 mil
joen en voor het jaar 2000 wordt alge
meen de bevolking van Latijns-Amerika 
op ca. 700 miljoen geschat — een be
volkingsexplosie dus, die alle voorstel
lingen te buiten gaat.

Snelle bevolkingsgroei
Het bewegingselement dat in deze ont
wikkeling ligt, komt wel het sterkst In 
de opbouw van de bevolkingspyramide 
tot uitdrukking. Het gevolg namelijk 
van deze snelle toeneming van de be
volking ligt in de jeugd: vandaag is 
40 “/o van de Latijns-Amerikaanse be
volking beneden de 15 jaar, dus meer 
dan de helft kan naar onze moderne 
termen als „jongeren” beschouwd wor
den.
De omstandigheden waarin deze bevol
king leeft, zijn dramatisch; we willen 
ze hier slechts in grote lijnen schetsen. 
Naast een kleine groep van bevoorrech
ten, zoals we zeiden, leeft de overgrote 
meerderheid van de bevolking in nood: 
gebrek aan voedsel, gebrek aan kleding 
gebrek aan hygiënische en medische 
verzorging, gebrek aan onderwijs, ge
brek aan beroepsscholing. De oorzaken 
hiervan zijn uiterst complex: er is een 
eeuwenoud koloniaal stelsel dat door
werkt in de moderne maatschappij die 
slechts voor weinigen een ongewoon 
luxe-bestaan mogelijk maakt. Door ge
neraties werd in vele Latijns-Ameri
kaanse landen een monocultuur (koffie, 
suiker, koper etc.) bedreven waarvan de 
winst in zijn geheel werd geconsumeerd 
door de eigenaar die niet aan moderni
sering dacht en in een scherp uitbul- 
tingssysteem de arbeidende bevolldng 
op een laag peil hield. Van investering, 
rationalisering, modernisering en huma
nisering van het bedrijf was en is geen 
sprake. Gezien de geringe politieke sta
biliteit werden en worden ook vandaag 
nog de winsten van de grootgrondbe
zitters op Noordamerikaanse en Zwit
serse banken geplaatst — in een om
vang die de van buiten verleende kre
dieten en hulp heel sterk nadert. Dit 
is mogelijk omdat soms 3 a 5 “/o van de 
bevolking die tot deze opperste laag 
behoort, 90 Vo van het grondbezit en 
daarmede feitelijk ook de politieke 
macht in handen heeft.

„Neokolonialisten”
Terecht worden deze lagen de „neo
kolonialisten” van Latijns-Amerika ge
noemd, de Herodieten, die hoewel af
komstig uit eigen land, de _ levensge
woonten van de koloniale macht heb
ben aangenomen, eerst van de Span
jaarden en in de moderne tijd van de 
grote Noordamerikaanse economische 
groepen, zoals de United Fruit etc.
Ten einde him heerschappij te bescher
men tegen de regelmatige opstanden 
van de noodlijdende en daardoor ook 
sociaal explosieve bevollcing kiezen 
deze bevoorrechten de kortste en meest 
doelmatige weg, volgens hun opvatting,

® Vervolg op pag. 11
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D R S . B . G O U D Z W A A R D  BIJ F IN A N C IëL E  
B E S C H O U W IN G E N

KRAP

INSTRUMENTENBORD

Op het instrumentenbord van 
het economische regel- en 

pompstation, dat wij de rijksbegro
ting plegen te noemen, vertonen 
de diverse meters en instrumenten 
een wat wisselvallig beeld. Op het 
conjuncturele paneel vertonen de 
instrumenten in het algemeen een 
gunstig verloop. De exportmeter is 
in korte tijd vrij sterk geklommen 
—  in 1968 11 % —  en daardoor is 
ook de wijzer van de betalingsba
lans in beweging gekomen. Zij 
staat nog wel op rood, maar be
weegt zich naar het groen toe. Die
zelfde gunstige ontwikkeling geldt 
hierdoor ook voor de conjuncturele 
werkloosheid, die geleidelijk, maar 
gestaag daalt. Daarentegen ver
toont de loonwijzer wat onregel
matige bewegingen; de eindstand 
is onzeker, al ziet het er wel naar 
uit, dat boontje om zijn loontje zal 
komen.

Op het structurele paneel van hetzelf
de station ziet het beeld er minder flo
rissant uit. Dit geldt allereerst voor de 
alarmschel van de structurele werk
loosheid, die nog steeds ratelt. Het 
geldt ook voor de gecombineerde 
spaar- en investeringsmeters, waaraan 
de interestmeter is gebonden. Welis
waar zijn de besparingen vrij duidelijk 
gestegen, maar de hoogte van de inte
restvoet geeft aan, dat het structurele 
spaartekort nog niet is weggewerkt. 
Dit is té meer zo, omdat die stijging 
van de besparingen meer aan conjunc
turele dan aan structurele redenen is 

.toe te schrijven. De Nederlandse eco
nomie blijft daardoor onderhevig aan 
^ructureel inflatie bevorderende ten- 

.denzen.

Wat te doen
Wat moet nu onder deze omstandighe
den op het bedieningspaneel van de 
rijksbegroting, gebeuren, vroeg de heer 
Goudzwaard.
Het antwoord op die vraag vatte hij als 
volgt samen: het eerste parool is, dat 
het evenwichtsherstel niet mag worden 
belemmerd. Dit betekent, dat de krach
tige uitgavenontwikkeling niet mag 
uitlopen'op even zo krachtige beste- 
dingsimpulsen en dus dat een voldoen
de groei der ontvangsten er tegenover 
moet staan. Er is met andere woorden 
eerder een binding van liquiditeitert, 
dan een creatie van liquiditeiten ver
eist.
Het tweede parool is, dat binnen het 
totaal van de uitgavenstijging een her
oriëntatie plaats moet vinden ter be
strijding van de structurele werkloos
heid. Met opzet zeg ik „binnen die uit
gavenstijging” om te kennen te geven, 
dat men voor de maatregelen voor 
structurele werkloosheidsbestrij ding

geen beroep kan doen op het conjunc
turele instrument van de inflatoire fi
nanciering. De heer Biesheuvel heeft 
reeds de vraag besproken, in hoeverre 
die heroriëntatie binnen de uitgaven
stijging geslaagd is te achten;
Het derde parool is, dat de begroting 
een tegenwicht moet bieden, tegen het 
zich nog handhavende spaartekort in 
de samenleving.
Dit betekent, dat de begroting moet 
blijven bhmen die structurele begro
tingsruimte, dat het beroep op de kapi
taalmarkt beperkt moet blijven. Elk 
beroep van de overheid op de kapitaal
markt betekent immers een annexatie 
van een stuk in de samenleving opge
brachte besparingen en dus een ver
groting in plaats van een verkleining 
van het spaartekort.
Deze drie wachtwoorden, zijn niet uit 
de lucht gegrepen. Het eerste parool, 
het bevorderen van het evenwichtsher
stel, is bijv. noodzakelijk, omdat alle 
bestedingscategorieën, weer in opmars 
schijnen te zijn, de investeringen her
stellen zich, maar ook de lonen komen 
onder een opwaartse druk te staan, ge
let op de toenemende spanning op de 
arbeidsmarkt en de daling van de ar- 
beidsquote in het nationaal inkomen. 
Een ongelukkige begroting met te veel 
hestedingsimpulsen, kan het evenwicht 
wegvagen, voordat het werkelijk is be
reikt. Een omvangrijke liquiditeits- 
creatie door de overheid, kan zelfs be- 
wei-kstelligen, dat wij de hele sukkel- 
baan van de jaren 1967 en 1968 op
nieuw moeten gaan aflopen: betalings
balansverslechtering, monetaire ver- 
krapping, werkloosheid enz.
Ook het derde parool dat ik noemde

Instrumentenbord

— tegenwicht tegen het spaartekort — 
is van belang. Een te groot beroep op 
de kapitaalmarkt betekent dat de in
terest onder een opwaartse druk blijft 
staan en dat betekent dat interest- 
gevoelige werkgelegenheid, zoals in de 
bouwsector, onvoldoende kan toene
men. Bovendien wordt de structurele 
voedingsbodem gelegd voor nieuwe 
conjunctuurschommelingen en werk
loosheid. De eis, dat de begroting vol
doet aan de structurele ruimte is dan 
ook geen rekenmeesterachtige Spiele
rei, maar het is een rekemniddel om 
juist deze essentiële beleidsdoeleinden 
te kunnen bereiken.
Hoe moeten wij nu de begroting be
oordelen, wanneer wij haar aan deze 
eisen toetsen?.

Positieve punten
Ik wil begimien met twee positieve 
punten.
Het eerste positieve punt is, dat de op
trekking van de belastingvrije voet 
met ingang van 1 januari 1969 beperkt 
is gebleven tot ƒ200.000.000, mede om
dat zij alleen op de lagere en de mid
delgrote inkomens betrekking heeft, 
In financiële taal betekent dit, dat er 
minder hestedingsimpulsen van uit
gaan dan anders waren opgetreden. Ik 
kan het ook anders stellen: wanneer 
het bedrag van de belastingteruggave 
aanzienlijk hoger zou zijn geweest, had 
het conjunctureel volledig averechts 
gewerkt. Dit is ook de achtergrond

van de opmerking van mijn fractie
voorzitter, dat de minister door de reali
teit tot dit bctrekkelijk geringe bedrag 
gedwongen is.

Ik wil dit des te meer positief waar
deren, omdat blijkens de antwoorden 
op de vragen van de vaste Commissie 
voor de Financiën. deze optrekking 
van de belastingvrije voet gehéel is 
ontkoppeld van de verdere bélasting- 
piannen van het kabinet, iets, waarop 
wij bij het b.t.w.-debat nogal krach
tig hebben aangèdrongen.
Het tweede positieve punt is, dat het 
kabinet een keuze hèeft gedaan, die 
ertoe leidt, dat de belastingdruk ver
der stijgt. Dit is ook een blijk van 
realiteitszin, omdat het kabinet tot de 
conclusie is gekomen, dat een drasti
sche uitgavenbeperking zal leiden tot 
een discontinuiteit van het beleid. 
Wanneer men in die omstandigheden 
vasthoudt aan bijvoorbeeld het terug
geven van de reële progressie, zal het 
betekenen, dat de overheid een ontzag
lijke inflatiehaard is geworden.
Daarom is het onontkoombaar, finan
cieel gezien, om de belastingdruk te 
laten meestijgen met het uitgavenni-

Cals eii Witteveen
Poliiek gezien is het voor de minis
ter van Financiën natuurlijk minder 
prettig, omdat het ten aanzien van het 
uitgavenniveau niet neerkomt op een 
beleidsombuiging, maar op een be- 
leidsdoorbuiging. Daarbij gunnen wij 
de Minister overigens graag de con
statering, dat hij bij zijn uitgavenstij
ging binnen de 6 % ruimte is gebleven. 
Dit is natuurlijk niet veel meer dan 
een nominale constatering. De werke
lijke uitgavenstijging is blijkens de
zelfde antwoorden op vragen van de 
zijde van de vaste Commissie voor 
Financiën 12,4 %, hetgeen een evena
ring betekent van het stijgingstempo 
van het kabinet-Cals. De minister kan 
zijn 6 %-betoog opvoeren, omdat hij 
alle uitgaven, die hij financiert uit 
niet-belastingmiddelen, niet meetelt. 
Het ziet er dan ook naar uit, dat hy 
het 6 % -betoog tot aan het einde van 
de rit zal kunnen volhouden en dit zul
len wij hem ook gunnen.
Overigens willen wij met hem de eis 
van een daadwerkelijke efficiency in 
het uitgavenbeleid beslist niet ver
doezelen. Ook wat dit betreft sta ik 
geheel achter datgene, wat de heer 
Kieft namens de fractie van de A.R.P. 
bij de vorige financiële beschouwingen 
heeft opgemerkt.

De Icrappe jas
Naast deze twee positieve punten moet 
ik eerlijkheidshalve ook twee meer ne
gatieve punten noemen. In de eerste 
plaats zit de begroting wel heel krap 
in haar structurele jas, zo krap, dat 
de inflatoire naden te zien zijn. De 
minister stelt, dat hij met zijn uitga
venbeleid binnen de structurele ruim
te is gebleven. O.i. is dit een enigszins 
aanvechtbaar oordeel. Het lijkt om te 
beginnen wat aanvechtbaar, dat de mi-
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nister de gehele stijging- van de niet- 
belastingontvangsten heeft opgesteld 
bij de begrotingsruimte. De heer Note- 
bootn heeft daarop reeds gewezen. Per 
definitie mag de minister het m.i. al
leen doen voor de trendmatige stij
ging van deze ontvangsten. Nu hij het 
niet doet, voert hij ten aanzien van 
de ontvangsten in feite een pro-cy- 
clisch in plaats van een anti-cyclisch 
beleid; hij laat de uitgaven gewoon 
meestijgen met deze meerdere ont
vangsten. Ik vind dit des te bedenke
lijker, omdat de regeringsverklaring 
op blz. 12 zegt, dat de ruimte kan wor
den gesteld op 6%, verhoogd met een 
zeker bedrag wegens de groei van de 
niet-belastingmiddelen. Dit is m.i. toch 
iets anders dan de totale toeneming 
van de niet-belastingmiddelen.

In de tweede plaats heeft de minister 
bij de toetsing buiten beschouwing ge
laten de verhoging van de reservepost 
voor conjuncturele werkloosheidsbe
strijding. In dezelfde Miljoenennota 
wordt er echter uitdrukkelijk op ge
wezen, dat de werkloosheid steeds 
meer van structureel karakter is en 
dat de conjuncturele werkloosheid zo 
goed als verdwenen is. Ik vraag mij 
af, of onder deze omstandigheden dit 
buiten beschouwing laten materieel 
wel geheel verantwoord is.
In de derde plaats worden de inves
teringen van de Mammoetwet buiten 
beschouwing gelaten, omdat het Rijk 
ze van de kapitaalmarkt overneemt, 
maar de uitgaven, die de kapitaal
markt van het rijk moet overnemeh — 
ik denk hierbij aan de woningwetle
ningen tot een bedrag van ƒ 101 mil
joen — worden evengoed buiten be
schouwing gelaten. Al met al lijkt het 
mij, dat in deze begroting evenals ver
leden jaar een zekere overschrijding 
van de ruimte aanwezig is. De be- 
lastingdekking is naar verhouding aan 
de lage kant, maar misschien kan de 
minister mij nog van het tegendeel 
overtuigen. Dit brengt mij als vanzelf 
op het tweede negatieve punt.
Juist omdat naar mijn inzicht de ruim
te is overschreden, komt de minister 
tot een wel zeer groot beroep op de ka
pitaalmarkt, een beroep, dat met het 
spaartekort in de samenleving van struc
turele aard op gespannen voet staat, dat 
de interestvoet bovendien hoog doet blij
ven en dat de handhaving van het strak
ke leningregime voor gemeenten doet 
continueren, ook al is van een conjunc
turele overspanning in feite geen spra
ke meer en dit was de motivering van 
het regime.

Niet evenwichtig

De minister heeft het onevenwichtige 
ervan m.i. zelf ook wel aangevoeld. Zo 
verklaar ik althans zijn noodsprong om 
het Rijk a priori een aandeel toe te ken
nen in de liquiditeitenschepping, buiten 
de mogeïijke reden van conjunctureel-

tegenvallende belastingopbrengsten om 
en dat terwijl conjunctureel gezien het  ̂
wachtwoord luidt, dat de rijksbegro
ting eerder liquiditeiten moet binden 
dan scheppen.
Samen vattend rijst zowel uit conjunc
tureel, als uit structureel oogpunt de 
vraag, of deze begroting wel in aüe op
zichten een echte zuivere evenwichts- 
bevorderende werking heeft.
Blijkens de slotbeschouwing in de mil
joenennota heeft de minister op het 
structurele vlak trouwens ook zelf deze 
twijfel, iets wat ik ook wil honoreren.
Ik kan mij niet geheel aan de indruk 
onttrekken, dat de minister zijn moei
lijkheden niet zozeer heeft overwonnen, 
als wel meer naar de volgende jaren 
heeft opgeschoven. Zoals de heer Kieft 
bij de vorige begrotingsbehandeling op
merkte, is inhalen op termijn,een twij
felachtige zaak. Overigens moet ik hier
aan toevoegen, dat voor het opschuiven 
van de problemen wel enige aanleiding 
is geweest; ik kom daarop nog wel te
rug. Ik voel mij des te meer gedrongen 
deze twijfel aan de werking van de be
groting naar voren te brengen, omdat 
de minister ter rechtvaardiging van zijn 
groter beroep op de kapitaalmarkt uit
gaat van de handhaving van de huidige 
hoge spaarquote, een spaarquote die 
echter zo is opgelopen tengevolge van 
niet onbelangrijke verschuivingen in de 
inkomstenverdeling.
Een begroting die voor haar econo
misch effect als noodzakelijk comple
ment nodig heeft een bestendiging van 
deze verschuivingen, is aan kritiek on
derhevig. Eet wel, ik ontken niet dat 
enig herstel van het winstaandeel eco
nomisch gezien noodzakelijk kan zijn, 
maar wel stel ik dat het bouwen op de 
volledige plaatsgevonden hebbende ver
schuiving in de inkomensverdeling als 
een blijvende basis voor een begroting 
niet als een teken van sterkte kan wor. 
den uitgelegd.

Geen onrecht doen

Ik heb gesteld, dat naar mijn aanvanke
lijke oordeel de evenwichtsbijdrage van 
de begroting conjunctureel en structu
reel niet zo overtuigend is. Ik zou de 
minister echter onrecht doen, wanneer 
ik hierbij niet zou verdisconteren, dat 
hij door het plotselinge tekort van het 
Gemeentefonds wel voor zeer grote 
moeilijkheden is geplaatst en ik meen, 
dat wij dit bij de uiteindelijke stand
puntbepaling ten aanzien van deze be
groting ook zwaar moeten laten wegen. 
Het is inderdaad een haast onmogelijke 
opgave om bij een zo snel stijgend extra 
tekort van f  300 mln. de financiële touw
tjes in handen te houden, al had ik 
liever gezien, dat de minister zich hier
op had beroepen, in plaats van over te 
gaan tot de m.i. wat dubieuze filosofie 
van de monetaire financiering van over
heidsuitgaven. Daarom heb ik — al lijkt 
het mij onder deze bijzondere omstan
digheden niet redelijk op een aanvullen
de dekking in deze begroting aan te drin
gen — wel behoefte aan dit uitdrukke
lijke verzoek, of de minister in de ko
mende jaren onverkort zijn aanvanke
lijke stelling wil handhaven, dat infla
toire financiering pas geoorloofd' is in 
geval van conjuncturele tegenvallers in 
de belastingsfeer. Wanneer die tegen
vallers ontbreken, zou dus in principe 
aanvullende dekking nodig zijn. _ Mijn 
fractie hecht aan een antwoord op deze 
vraag veel waarde.
Wat het incalculeren van prijsstij
gingen in de ruimte voor latere begro
tingen betreft, wil ik volstaan met een 
expliciete verwijzing naar de hoofdlij
nen (blz. 54, punt b,) die m.i. hiervoor 
niet veel ruinlte latén.

De belastingplannen

Tot slot wil ik zeer in het kort aan
dacht besteden aan de verdere belas- 
tingvoornemens van het kabinet. Zij 
zien er zo uit, dat het kabinet over
weegt met ingang van 1 januari 1970 
een belastingverlaging door te voeren 
van ƒ 900 mln., gefinancierd uit 600 a 
700 mln. inflatiekoppen, van de belas
tingopbrengsten dus, en voor 200 a 300 
mln. een verhoging van de accijnzen 
en van de motorrijtuigenbelasting. De 
verhoging van de indirecte belastingen 
blijft in dit schema dus beperkt tot de 
200 mln., die hij nodig heeft als struc
turele dekking voor de optrekking 
van de belastingvrije voet met ingang 
van 1 januari 1969. Ten aanzien van 
deze plannen wil ik allereerst opmer
ken, dat wij in de hoofdlijnen akkoord 
zijn gegaan met een tarièfcorrectie

Drs. B. Goudzwaard

Minister Witteveen

vanwege het nominale progressie-ef- 
fect. Wat de hoogte, van het bedrag be
treft, willen wij ons echter ook thans 
nog niet binden, al is het naar mijn 
aanvankelijke oordeel vrij hoog ge
taxeerd.

Wel zijn enkele opmerkingen van kwa
litatieve aard op hun plaats.
De eerste is, dat voor ons — en blij
kens de miljoenennota ook voor de mi
nister de ratio van deze belastingver
laging ligt in het verschijnsel van door 
de inflatie veroorzaakte belastingmeer- 
opbrengsten, namelijk voor zover zij 
door de werking van de tariefprogres- 
sie worden opgeroepen.
De ratio van de belastingverlaging is 
voor ons en voor de minister gelegen in 
de door de inflatie veroorzaakte belas- 
tingmeeropbrengsten die door de pro
gressie worden opgeroepen. Om deze in
flatiekoppen, zoals men ze noemt, te 
kunnen gebruiken voor tariefsverlaging, 
moet uiteraard vaststaan, dat ze niet 
voor andere doeleinden, b.v. voor uit
gavenstijging, zijn gebruikt. Overschrij
dingen van de begrotingsruimte vormen 
in dit opzicht een duidelijke aanwijzing.

Belangrijke vraag

lastingopbrengst door een strak begro
tingsbeleid ongerept te laten. Mocht hij 
hierin niet of niet geheel slagen en der
halve als dekking voor de toekomstige 
belastingoperatie willen overgaan tot 
een verdere verhoging van de indirec
te belastingen dan dient hij reeds nu 
van ons te weten, dat wij hem op dit 
pad niet gemakkelijk zullen volgen. In 
ieder geval zal dan door ons opnieuw 
en even krachtig worden herinnerd aan 
de uitspraak in de regeringsverklaring, 
dat bij zo’n verdere optrekking van de 
indirecte belastingen compensaties voor 
de minst draagkrachtigen en de kinder
rijke gezinnen nodig zijn.
Voor ons betekent dit: uit de algemene 
middelen. De belastingcorrectie zal dus 
naar ons oordeel inderdaad grotendeels 
uit niet gebruikte inflatiekoppen dienen 
te worden gefinancierd.

In „eigen hand’

Daarom is een belangrijke vraag in de 
komende twee jaar, in hoeverre de mi
nister van Financiën in staat zal zijn 
de aanwezige inflatiekoppen van de be-

Premier De Jong

De minister heeft het dus o.i. goed
deels zelf in de hand hoeveel geld hjj 
voor de afgesproken tariefscorrectie 
financieel zal kunnen besteden. Hoe 
financieel gezonder zijn beleid in de 
komende jaren is, des te dichter zal 
hij het door hem wat ruwweg gepo
neerde bedrag van 900 mln., overigens 
afgezien van calamiteiten, wat ons be
treft kunnen benaderen. Of hij het 
daadwerkelijk zal bereiken, is uiter
aard een andere vraag.
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SAMENVOEGING 
BINNEN HET 
DRECHTSTEDEN- 
VERBAND
DOOR J. C  DE RIDDER

W A T HANGEN BLEEF

Nii het Kamerdebat is gesloten 

En men de waarde daarvan gaat begroten, 

Blijkt dat bij velen ’t resultaat 
Uiteen simp’Ie nagalm bestaat 

Van gepraat over konijnen en schoten.

Van Doren.
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latie van de werknemer met de werk- 
gemeente sterk verzwakt. Het zou van 
wijs beleid getuigen als de bestuurders 
op alle diverse niveaus zich terzake pe
riodiek zouden heroriënteren!
2. De Tweede nota Ruimtelijke Orde
ning geeft ook prognoses en visies voor 
andere delen van het land en op andere 
terreinen dan de stedebouwkundige, die 
studie behoeven en waarvan het uit
werken grote belangen dient. Is het nu 
beslist zo nodig om de onderhavige sa
menvoeging juist nu te entameren ter
wijl binnen het Drechtstedenverband 
naar vormen wordt gezocht voor de ge
meenschappelijke belangen-beharti- 
ging?
3. Kunnen samenwerkingsregelingen 
ter voorziening in die gemeenschappe
lijke belangenbehartiging het werkelijk 
wel mogelijk maken dat twee of meer 
gemeenten met behoud van eigen zelf
standigheid en eigen karakter naast el
kaar blijven bestaan? Of zijn door de 
steeds voortgaande schaalvergroting de
ze samenwerkingsverbanden de wegbe
reiders tot het geheel — dus ook be
stuurlijk — in elkaar opgaan?

Heilige grenzen

De burgemeesters van de Drechtsteden, 2e van links schrijver van dit artikel

4. Ook een ±  75 inwoners tellend ge
deelte van het Eiland dat behoort tot 
Sliedrecht wordt bij Dordrecht ge
voegd. In het kader van de hele opzet

IBlUl

van dit wetsvoorstel is dat logisch. 
Maar waarom zijn provinciale gren
zen toch zulke heilige grenzen? De 
tot de Noordbrabantse gemeente Wer
kendam en Hooge- en Lage Zwaluwe 
behorende kleinere gedeelten blijven 
buiten het samenvoegingsvoorstel, in 
afwachting van het resultaat van een 
onderzoek naar het meest wenselijke 
beloop van de provinc'egrenzen ter 
plaatse.

Deze aarzeling om provinciegrenzen te 
wijzigen wordt meer waargenomen. Zo 
is er eerst dezer dagen een wetsvoor- 
stei ingediend tot wijziging der grenzen 
tussen Zuid-Holland en Utrecht, wellte 
reeds vele jaren in de pen was.
In deze gevallen wordt met een haast 
overdreven zorgvuldigheid tewerk ge
gaan en dat terwijl deze wijzigingen 
veel minder ingrijpen in de leefsfeer 
der burgerij dan bij herziening van ge
meentegrenzen het geval is.

Het wetsontwerp inzake het Eiland 
van Dordrecht is nog niet aan de par
lementaire behandeling toe. Pas als de
ze teneinde is, weten we of in de sa
menwerking tussen de Drechtsteden 
binnenkort de partner Dubbeldam zal 
wegvallen.
In het jaar 2000 weten we of de even
tuele samenvoeging van Dordt en Dub
beldam iii het Drechtstedenverband 
een incidenteel gebeuren is geweest.

Het tot opschrift „Samenwer
king in Drechtstedenverband” 

dragende artikel in het nummer 
van 5 oktober 1968 schreef ik ge
ruime tijd vóór de plaatsing ervan. 
Nadien is er in het Drechtsteden
verband wat gebeurd. Bij Konink- 
lyke Boodschap van 15 augustus 
1968 is een wetsontwerp ingediend 
tot herziening van de gemeentelijke 
indeling van het Eiland van Dor
drecht.

Dit wel zeer landinwaarts gelegen Ei
land is het door de grote rivieren be
grensde grondgebied, dat voor een groot 
gedeelte behoort tot de gemeente Dub
beldam, waarvan het kleinere weste
lijke deel Dordts territoir is en dat 
voor de rest wordt opgedeeld door 
Sliedrecht en door de tot de provincie 
Noord-Brabant behorende gemeenten 
Werkendam en Hooge- en Lage Zwa
luwe.

Niet voldoende ruimte

Het verschijnsel doet zich voor, dat 
het Dordtse deel nagenoeg is volge- 
bouw'd, althans niet voldoende ruimte 
biedt voor een enigszins aanmerkelijke 
bevolkingsexpar sie. Dubbeldam heeft 
de ruimte wel en — zo zegt de minister 
van Binnenlandse Zaken in de Memorie 
van Toelichting — deze zal moeten 
worden gebruikt voor het huisvesten 
van de rond 100.000 inwoners, die op 
grond van prognoses in de „Tweede no
ta over de ruimtelijke ordening in Ne
derland” vóór het jaar 2000 boven het 
thans reeds in de beide gemeenten wo
nende getal van dezelfde orde van 
grootte op het Eiland moeten worden 
verwacht.
Daarom moet slechts 8 jaar na de laat
ste wettelijke grenswijziging tussen bei
de gemeenten de zelfstandigheid van 
het in oppervlakte grotere doch in in
wonertal kleinere Dubbeldam opnieuw 
ter discussie worden gesteld.
Ook in dit voorstel tot het voegen van 
een kleine gemeente bij een grotere

geldt weer de geijkte argumentatie: de 
kleine gemeente zal de problemen van 
de snelle uitgroei niet aan kunnen, ge
meenschappelijke regelingen kunnen de 
oplossing niet geven, enz.

Mijnerzijds een enkele aantekening bij 
dit ontwerp en bij deze nieuwe ontwik
keling in het Drechtstedenverband:

1. Dit wetsvoorstel bewijst hoe in deze 
sterk evoluerende tijd ook de opvat
tingen en visies op planologisch en ste- 
debouwkundig gebied snel wijzigen. 
Stellingen die 8 tot 10 jaar geleden als 
de hoogste waarheid golden zijn door 
de maatschappelijke ontwikkelingen 
omver gekegeld. Zo is bijvoorbeeld door 
de belangrijk grotere mobiliteit de re-

Firma Jan de Mik
Bardinxveld - Giessendam

AANNEMERS VAN
OEVERBINDINGSW'ERKEN
GRIENDHOÜTHANDEL

Telefoon 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

FIRMA C. VERMEER EN ZOON’S
fabrieken voor gebogen hout
Teleloon 01894 - 330

OUDERKERK AAN DE IJSSEL
Ronde en ovale taJelranden. Gebogen regels 
voor stoelen en fauteuils. Armleggers.
Kappen - Regels - Stillen, enz. enz

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
orRECTTE- EN SCHAETFETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN 
SCHAFT- 
WAGENS 
ETC.

H O U T B O U V / HAHBO
HAPDINXVELD

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD 2141

B E N A U W E N D
T \ E  Wereldraad van Kerken heeft 
^  de militaire invasie van Rus
land in Tsjechoslowakije afge
keurd.
Maar vijf kerken in Rusland heb
ben tesren deze aflieuring gepro
testeerd.
De Patriarch Alexei, hoofd der Rus
sisch orthodoxe kerk (in het Tsarenrijk 
de staatskerk) zegt in zijn protest, dat 
de Wereldraad de zaak helemaal ver
keerd ziet. De Russen zijn naar Tsjecho- 
slowakije gegaan, om de socialistische 
{=  communistische) structuur te be
schermen en om bloedvergieten te voor
komen.
Het hoofd van de orthodoxe kerk van 
Georgië heeft een soortgelijk verhaal. 
De Lutherse kerk van Letland meldt, 
dat zij het standpunt van de Wereldraad 
niet kan delen, omdat zij streeft naar 
vrede en vriendschap tussen de volken. 
De plaatsvervangende aartsbisschop 
van de Lutherse kerk van Estland geeft 
de Wereldraad een uitbrander.
„Met holle frasen, oneerlijke woorden 
en aanmoediging van nationale naijver 
tussen de volken, zoals uit de verklaring 
van de Wereldraad kan worden afge
leid, is de zaak van de vrede niet ge
diend”.
De Russische baptisten hebben bericht, 
dat de Russen zich niet mengen in de 
interne zaken van de Tsjechen, en zij 
vermanen de Wereldraad, maar eens te 
denken aan het Woord van Jezus: Zalig 
de vredestichters.
Wij tekenen hierbij aan:
1. Estland en Letland zijn in de tweede 
wereldoorlog weer bij Rusland ingelijfd; 
de bevolking is voor een groot deel door 
de Russen „verhuisd”. Die bevolking 
was voor een groot deel Luthers en er 
was een hoogstaande theologische op
leiding in Dorpat.
2. Het is aan geen twijfel onderhevig,

dat deze kerken hebben „geprotesteerd” , 
omdat de Russische regering de wens 
te kennen heeft gegeven, dat deze ker
ken op de brief van de Wereldraad zou
den reageren.
3. Dat de kerken vrijmoedig, om soms 
niet te zeggen schaamteloos achter het 
beleid van de dictatuur staan, komt niet 
alleen in communistische landen voor. 
De kerken in Egypte en Libanon zijn 
even onverzoenlijk tegen Israël als hun 
regeringen. In Uppsala heeft de woord
voerder van een van de kerken van 
Nigeria het optreden tegen Biafra ver
dedigd.
4. In zulke dictatoriaal geregeerde lan
den komt alleen die top van de kerken 
in het publiek aan het woord, die zich 
heeft laten gelijkschakelen. De rest 
heeft te zwijgen.

Albracht N.V. - l'lm lil
BOEKBINDERIJ EN FABRIEK 
VAN PLASTïC-ARTIKELEN

Wilt u een catalogus aitgeven, 
een praktisch en mooi iosbladig sys
teem opzetten,
een fraai monsterboek tn piasticband 
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tonen en bel (030) - 24345 of schrijf 
postbus 26. resp Bolstraat 20. Utrecht. 
Onze vertegenwoordigers staan tot uw 
dienst.
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e x p e r t s  c p  h e t  g e b ie d  v a n
SCHEEPSELEKTRONICA
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REALISATIE EN FINANCIëLE ASPECTEN

STADS
VERNIEUWING
(2)

troosten. Het Rijk zal hierbij de helpen
de hand bieden. Het is thans reeds zo, 
dat het Rijk aan gemeenten 80 '/o van de 
verwervings- en ontruimingskosten ver
goedt. Aanvankelijk werd bij de beoor
deling van aanvragen voor bijdragen 
het criterium van „krotopruiming” ge
hanteerd.-

Krotopmiming

De  uitvoering van stadsvernieu
wingsplannen kan, zoals in het 

eerste artikel ook uiteengezet, van
uit verschillende gezichtspunten 
worden bezien. In de eerste plaats 
vanuit de drijvende kracht achter 
een bepaald vernieuwingsplan, zo
als vernieuwing van het verkeer 
en het openbare vervoer, de be
hoefte aan expansie van stedelijke 
functies, verbetering van de woon
kwaliteit, wat de woontechnische 
aspecten betreft, of door bouwtech
nische gebreken.
In de tweede plaats vanuit de doel
einden, die met een bepaald stads
vernieuwingsplan worden nage
streefd, hét realiseren van nieuwe 
bestemmingen en nieuwe openbare 
werken, en de financiële aspecten 
hiervan.
In de derde plaats vanuit de pro
blematiek van de verwijdering van 
wat in een vernieuwingsgebied 
aanwezig is en waardoor een streep 
moet worden gehaald. Ook hierbij 
speelt het financiële aspect een be
langrijke rol. Kortom, het uitvoe
ren van stadsvernieuwingsplannen 
is een veelzijdige en diep in het 
leven ingrijpende operatie.

Uitvoering
Belangrijke vragen, die direct aan de 
orde kunnen worden gesteld, zijn: Wie 
is de aangewezen uitvoerder voor der
gelijke plannen, hoe dient de financie
ring te worden geregeld, welke bescher
ming genieten de gebruikers van wat 
moet worden gesloopt en welke maat
regelen zijn nodig ter vervanging van 
de te slopen bebouwing?
Ten aanzien van de vraag naar de uit
voerder is van direct belang, dat de uit
voering van stadsvernieuwingsplannen 
van enige omvang niet anders zal kun
nen worden aangepakt dan op grond 
van bestemmingsplannen, welke aan
geven, welke doelstelling wordt nage
streefd en die de voor plannen van 
enige omvang onmisbare basis voor ont
eigening geven.
Deze twee elementen, bestemmings
plan en onteigening leiden in het alge
meen als vanzelf in de richting van de 
gemeentelijke overheid als initiatief
nemer van stadsvernieuwingsplannen.

Amsterdam, binnenstad

Dit sluit niet uit, de mogelijkheid, dat 
met name voor bepaalde commercieel 
aantrekkelijke vernieuwingsplannen in 
samenwerking met de gemeentelijke 
overheid en particulier initiatief ont
wikkeling van een bestemmingsplan en 
verwerving van grond en opstallen 
plaatsvindt, waarbij de gemeentelijke 
overheid via onteigening bepaalde knel
punten in de eigendomsverwerving zal 
moeten oplossen.
Waar de motoren voor stadsvernieuwing 
in de komende decennia overwegend 
zullen liggen in het vlak van verbete
ring van woningtoestanden en aanpas
sing van onze gebouwde arealen aan 
verkeer- en vervoersbehoeften, staat 
de gemeentelijke overheid in Neder
land naar onze overtuiging voor een 
gigantische taak. Duidelijk moet worden 
gesteld, dat ook voor die stadsvernieu
wingsgebieden, waar de gemeentelijke 
overheid in ieder geval als uitvoerder, 
althans „in het platte vlak”, zal optre
den, het tot stand brengen van nieuwe 
gebouwen op vrij komende bouwter
reinen voor een belangrijk deel door 
particulier initiatief en met particulier 
kapitaal zal moeten plaatsvinden.-

Met het voorafgaande is het financiële 
aspect aan de orde gesteld. De kern van 
het financiële vraagstuk voor de ge
meenten wordt gevormd door de in het 
algemeen dichte bebouwing, die moet 
worden verworven tegen hoge kosten, 
terwijl daarvoor enerzijds in het alge
meen een veel minder dichte (woon)be- 
bouwing zal worden teruggebracht, ter
wijl anderzijds grote oppervlakten voor 
verkeersdoeleinden in beslag zullen 
worden genomen.
De stadsvernieuwing is daardoor in'het 
beperkte vlak van de grondexploitatie 
in het algemeen een in hoge mate on
rendabele operatie. Uitzonuering hierop 
vormen wellicht de naar omvang in ter- 
reinoppervlakte in de gehele problema
tiek ondergeschikte gedeelten, die zich 
lenen voor city-vorming, en wel, omdat 
enerzijds bouwterreinen voor deze doel
einden veel meer zullen kunnen op
brengen dan bouwterreinen voor wo
ningbouw, terwijl anderzijds bestem
mingen in de zogenaamde tertiaire sec
tor (kantoren, etc.) zich zeer goed laten 
onderbrengen in geconcentreerde vor
men met hoge bebouwingsdichtheid. 
Voor het overgrote deel van stadsver
nieuwingsplannen echter zullen de ge
meenten zich hoge uitgaven moeten ge-

De interpretatie van het begrip „krot
opruiming” is in de loop der jaren ver
ruimd, naar gelang hiervoor grotere 
bedragen in de Rijksbegroting werden 
opgenomen. Deze verruiming zal in ver
sneld tempo moeten kunnen plaatsvin
den, willen de gemeenten met de voor 
hen liggende taak uit de voeten kunnen 
komen.

DOOR

IR. G. J. VAN DER HEIDE

Om de gedachten te bepalen, kan wor
den gesteld, dat het hierbij voor Neder
land in de eerstkomende 40 jaar gaat 
om duizenden hectaren bebouwd areaal, 
waarvan de verwervings-, ontruimings- 
en sloopkosten bij zeer grove benadering 
in de orde van grootte van 15 miljard 
gulden zullen liggen, wil er van ver
nieuwing van woningvoorraad, voor zo
ver ouder dan 100 jaar, in enigszins 
redelijk tempo sprake zijn. Dit bete
kent, dat de Rijksbegroting in de naaste 
toekomst op dit punt, uitgaande van de 
huidige 80 “/«-regeling, jaarlijks ruimte 
voor bijdragen aan gemeenten zal moe
ten bevatten van tenminste ƒ 300.000.000. 
Hoewel duidelijk een goede richting op 
dit punt is ingeslagen, zal hieraan nog 
grote aandacht moeten worden gegeven, 
gelet op het feit, dat het hiervoor be
schikbare bedrag op de Rijksbegroting 
1968 rond ƒ 72.000.000 bedraagt. 
Belangrijk is in dit verband, dat behal
ve het genoemde bedrag van ƒ 72-mil
joen op de rijksbegroting ’68 voor het 
eerst een post is opgenomen voor bij
dragen aan gemeenten t.b.v. stadsre
constructie, en wel van .ƒ 5 miljoen. 
Daarnaast zullen grote investeringen 
in uit te voeren werken bij de uitvoe
ring van stadsvernieuwingsplannen ten 
laste van de gemeente komen. Ook hier
bij biedt het Rijk sinds kort de helpende 
subsidiehand. Volgens de bijdragerege
ling Verkeer en Vervoer kunnen ver
keersplannen voor Rijksbijdrage in aan
merking komen en wel voor 50 “/« wat 
de openbare werken betreft en voor 80 'Vo 
wat de kosten van verwerving betreft. 
Daar de kosten van de in het kader van 
de sanering uit te voeren werken in de
zelfde orde van grootte liggen als de 
kosten van verwerving en ontruiming, 
is het op . de Rijksbegroting 1968 ge
plaatste gedrag van ƒ 10 miljoen als 
een klein begin te beschouwen.
Wat betreft de bescherming van de ge
bruikers van dat wat moet worden ge
sloopt, is het duidelijk, dat de uitvoe
ring met grote zorgvuldigheid moet 
plaatsvinden, waarbij o.m, aan duide
lijke en tijdige informatie en voldoende 
begeleiding grote aandacht moet worden 
besteed.

Wat de bescherming in het financiële 
vlak betreft kan worden gesteld, dat 
de belangen van eigenaren in de Ont
eigeningswet volledig zijn gewaarborgd. 
Anders is dit gesteld met huurders zo
wel van woningen als bedrijfsruimten. 
Voor wat woningen betreft, zijn vele 
gemeenten in Nederland ertoe overge
gaan, plaatselijke regelingen in het 
leven te roepen voor het uitkeren van 
vergoedingen aan woninghuurders, die 
uitgaan boven de in het algemeen zeer 
geringe bedragen, die krachtens de 
Onteigeningswet moeten worden uitge
keerd. Hetzelfde gold voor vergoedingen 
aan huurders van bedrijfsruimten, voor
dat hiervoor een wettelijke regeling tot 
stand kwam op 8 december 1961. Wat 
de toekomst op dit punt zal brengen, 
is onzeker. Wel is duidelijk, dat een 
voortgaande aanpassing aan verande
rende maatschappelijke omstandigheden 
noodzak'elijk is.
Voor wat huurders van bedrijfsruimten 
betreft, is thans reeds een nieuwe wet
telijke regeling bij de Staten-Generaal 
in bewerking, waarin aansluiting wordt 
gezocht aan regelingen in de sfeer van 
pacht van agrarische grond.
Een belangrijk punt bij de uitvoering 
van stadsvernieuwingsplannen is, dat 
een deel van de te slopen bebouwing 
elders zal moeten worden vervangen 
wegens vermindering van de bebou
wingsdichtheid. Deze vervanging zal in 
het algemeen plaats moeten vinden in 
nieuwe uitbreidingsgebieden.
Tenslotte nog enkele opmerkingen over 
een bijzonder soort plannen, nl. die, 
waarbij de bestaande bebouwing histo
rische waarde heeft, in verband waar
mede deze bebouwing in het kader van 
een bestemmingsplan wordt gerestau
reerd. De hieraan verbonden kosten zijn 
eveneens zeer hoog, terwijl hierop de 
zogenaamde 80 “/«-regeling niet zonder 
meer kan worden toegepast, zodat deze 
bestemmingsplannen, wat een Rijksbij
drage bij de uitvoering betreft, van ge
val tot geval afzonderlijk zullen moeten 
worden bezien. Naar het zich laat aan
zien, zullen voor deze plannen, die zich 
in vele oude binnensteden in Nederland 
zullen voordoen, bijzondere financiële 
regelingen nodig zijn.
Met het bovenstaande zijn slechts en
kele punten naar voren gehaald uit ve
le, die een bespreking waard zouden 
zijn, doch zy geven althans een indruk 
van de taak, waarvoor Nederland op dit 
punt staat.
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GELDERLAND

Firma B. D. Brüggemann

STUCADOORSBEDRIJF
STATIONSSTRAAT 19 - APELDOORN 

Telefoon 17353 en 31401

Radio K. B. Weimar Televisie
Landelijfi erkend installateiiT 
Elektrische apparaten - Verlichting

MAANDERÉIND 19 - EDE - TELEFOON 8373

Vóór Bontmantels naar de Bontspecialist
y u .-

W A G E N I N G E N

Vit gebalanceerde verzekeringspakketten
met iaarliikse controle voor privé en zaken

Assurantiemakelaar L. van den BEUKEL 
Bemiddeling
bij in- en verkoop van onroerend goed:
Makelaar L. van den BELTKEl.

Laan van Avegoor 8 - Elleeom - Telefoon 4790 (08330)

CONVECTOREN
voor KOLEN, OLIE en GAS FIRM A
zowel voor WOONKAMERS als
voor KANTOREN. ZALEN etc. | . VIETS
Bergstraat 38 - Telefoon 08370 . 3765 - WAGENINGEN

MAGAZIJN „HET ANKER"
HOOFÜSTRAAT 94-96 - VEENENDAAL

Z E E R  V O O R D E L IG E  A A N B IE D IN G  IN 
T E R L E N K A  V A L L E N  EN GORDIJNEN

SPECIALITEIT IN NYLONKOUSEN

RO TTERD AM

J LÜYT handel in 
tuingrond 
zand en grint

Tevens levering van duinzand, koemest en alle soor
ten grint. Desgewenst verzorgen wij eveneens het in- 
kruien van de grond en/of het zand.

I Terbregse Rechter Rottekade 88. Rotterdam-I3, 
telefoon 180794 - 187479.

KOLEN EN OLIE
VOOR HUISBRAND EN CNDUSTRIE

A. VAN W EELDEN'S KOLENHANDEL
Straatweg 55 . ROTTERDAM - Telel. 180240 

Filiaal Dorpsweg 70 - Rotterdam-Zuid - TeL 276208

N.V. Verhuis- en Transportbedrijl A . S L U Y  1'ER &  Z O N E N
verzorgt ai uw TRANSPORTEN door het gehele land 
ROTTERDAM, telefoon 010 - 342565 - De Jonghstraat 25

W. J. SPOORMAKER N V.
AUTOMOBIELBEDRIJF ROTTERDAM-ZUID 
Wolphaertsbocht 246 - Telefoon 77550

OFFICIAL PEUGEOT DEALER
voor ROTTERDAM - ZUID

en de eilanden IJSSEI.MONDE en VOORNE - PUTTEN

V o o r  a l  uw  d ru k w e rkDrukkerij De Winter & Hofwegen
LAMBERTUSSTRAAT 55 

TELEFOON 122054

PARTIJ CONVENT 
OP 26 OKTOBER A.S

zaterdag 26 oktober a.s. wordt het najaars- 
Partij Convent gehouden in het Jaarbeursres

taurant te Utrecht. Aanvang 10.00 uur.
De voorzitter van het Centraal Comité, dr. A. Veer
man zal een openingsrede uitspreken. Vervolgens 
worden enkele huishoudelijke zaken behandeld, 
waaronder met name behandeling van de balans en 
jaarrekening 1967 en de begroting 1968 van Cen
traal Comité, ARJOS én Doctor Abraham Kuyper- 
stichting. Tevens wordt voorzien in enkele vacatu
res in het Centraal Comité en de Organisatie Com
missie. De volgende dubbeltallen zijn gesteld:
In de vacature ondervoorzitter Centraal Comité: 1. 
PROF. MR. P. H. KOOIJMANS te Amsterdam, 2. 
PROF. DR. W. ALBEDA te Rotterdam.
Vacature lid Centraal Comité: 1. DRS. J. H. VAN DE 
BANK te Wilnis, 2. DRS. M. J. G. VAN DER VEL
DEN te Renkum.
Vacature lid Centraal Comité: 1. DR. J. H. JONKER 
te Amsterdam, 2. MR. D. W. O. A. GROSHEIDE te 
Amsterdam.
Vacature voorzitter Organisatie Commissie: 1. DRS.
D. TH. KUIPER te Amsterdam, 2. MR. A. HERSTEL te 
Utrecht.

Vacature lid O.C.: 1. C. BALKENENDE te Kapelle- 
Biezelinge, 2. DRS. J. MULDER te Sondel (FrI.). 
Aanvulling O.C.: 1. MEJ. R. BRINKMAN te Zaandam, 
2, MEVR. A. M. KRUISWIJK-SAP te Ouderkerk a.d. 
Amstel.
Aanvulling: O.C.: 1. L  W. G. VAN ATTEN te Rot
terdam, 2. A. J. STOLP te Leiderdorp.

Verder staat op de agenda een toespraak van prof. 
mr. P. H. Kooijmans over „De ontwikkeling van de 
NAVO”. Er zal ruime gelegenheid zijn tot discussie. 
Het Partij Convent is openbaar. Belangstellenden 
zijn dus welkom, uiteraard voorzover de plaatsruim
te het toelaat. Aan belangstellenden wordt derhalve 
aangeraden zo spoedig mogelijk schriftelijk een be
wijs van toegang aan te vragen bij het partijsecre- 
tariaat, Dr. Kuyperstraat 3 te ’s-Gravenhage.

Bij de ingang van de zaal kunnen de belangstellen
den ƒ 1,50 voldoen voor administratiekosten. Koffie- 
en theebonneh worden u gratis ter hand gesteld. 
Mocht u aan de lunch willen deelnemen dan kunt 
u zich bovendien een lunchbon aanschaffen tegen 
betaling van ƒ 5,— .

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

TROONREDE MINI
De N.R.C. geeft commentaar (speels of venijnig?) op de 
vergelijking van Den Uyl over de sfeer Van de Troon
rede en die van de Oudejaarsavond. Hij heeft waar
schijnlijk niets ongunstigers kunnen bedenken.

„Dag in dag uit heeft hij er op lopen broeden. Wat is 
er nu net zo vervelend als de Troonrede? Of eigen
lijk: wat is er nog vervelender. Want in een debat 
moet je de zaken gechargeerd voorstellen.
Hét is voor Den Uyl de Oudejaarsavond geworden. 
Voor hem kennelijk niet, zoals voor hef kablnet-De 
Jong de Troonrede, het ogenblik van goede voorne
mens, maar meer dat van moeilijk verteerbare spijzen 
en een intense verveling.
We zullen iedere invitatie afslaan”.

Toch wel een beetje hoogmoedig van die N.R.C. Alsof 
die redacteuren uitgenodigd zullen worden. Nee hoor: 
eerst de jongens van Nieuw Links en dan is er vast 
geen plaats meer voor Oud Rechts.

De voorzitter van het Verbond voor Veilig Verkeer, 
mr. :Rolak heeft een pleidooi gevoerd voor dè mini
rok:
„Hoe meer been, hoe sneller de automobilist iemand 
ziet”.
We hadden nooit aan zebrapaden moeten beginnen. 
Het hadden kunstbeenpaden moeten zü'n-

COLPORTAGE

DE-MAOCRATIE
„Het Rode boekje van Wandelganger” is verschenen. 
(U had dat wel van hem verwacht). In het voorwoord 
zegt hij o.a.:

„Mao...  staat nog in het tijdperk van het brengen 
van zekerheden aan een menigte die behoefte heeft 
aan leiding. Zijn uitspraken doen vaak encykliekerig 
aan. Dit boekje echter komt uit een wereld van twij
felende mensen; van mensen, die veel fouten maken, 
van zeer menselijke mensen dus. Het komt uit een de- 
Maocratie”.

Toch aardig, dat Wandelganger het ook zo ziet.
Het boekje bevat prachtige uitspraken en versprekin
gen.
Enkele anti-revolutionaire uitspraken — men lette op 
het principe — uit het boekje:

— Mi n i s t e r  S c h u t :  Mijnheer de voorzitter, nu 
is er hier al op gewezen.. .  ik weet niet meer door 
wie . . .  oh ja, ik was het zelf.

—. T o e z e g g i n g  R o o l v i n k :  Ik zal er eens over 
denken of ik in overweging zal nemen een advies 
van de SER te vragen.

— D i e p e n h o r s t :  Mijnheer de voorvader.

— Pr o f .  V e r d a m :  Over deze zaak is het laatste 
woord nog niet gesproken, al was het alleen maar 
omdat ik nog aan het woord ben.

En wat vindt u van deze uitspraak van „de bode”:

Het is weliswaar zo dat ik de materie volledig beheers, 
maar ik snap er geen barst vdh.

In „Opinie” heeft mevrouw Brautigam een artikel 
geschreven over het rapport van een commissie uit 
de SER over de vraag hoe je 'de mensen zou kunnen 
beschermen tegen agressieve, unfaire verkoopmetho
den. De SER wil niet veel.
Mevrouw Brautigam besluit haar artikel aldus:
„We moeten er oog voor hebben dat het sluiten van 
verkoopovereenkomsten al lang niet meer een bezig
heid is van voornamelijk zakenlieden onder elkaar. 
Tegenwoordig sluiten tientallen mensen die daarvan 
vroeger niet gedroomd zouden hebben zulke overeen
komsten. Maar er is domweg geen einde aan het goede 
vertrouwen van mensen met een normaal, redelijk 
fatsoenlijk karakter. En er is geen einde aan hun be
leefdheid. Intelligent of niet doet niet eens zoveel ter 
zake. Gewone nette mensen kunnen niet op tegen de 
streken én opdringerigheid van de — naar de SER 
meent en wij hopen — kleine groep mensen die daar
van keihard misbruik rfiaakt. Het lijkt een kwestie 
van realiteit ih onze wetgeving uit te gaan van dat ge
geven”.
Via „Opinie” een citaat uit de Haagse Courant van 4 
september, waarin een interview met een unfaire col
porteur („Jé blijft lachen om de mensen”) was opge
nomen:
„Op een slappe dag keken we de adressen eens door 
die we nog hadden. Daar was een eontractpension bij 
waar we nooit veel in gezien hadden. Toen we er 
kwamen, zaten daar tweeëntwintig Indische vrouwen 
bij elkaar. In die conversatiezaal stonden tafeltjes. Die 
hebben we ze eerst tegen elkaar laten schuiven. We 
hadden ze iets gezelligs beloofd.
Toen alles keurig op een rij stond, hebben we ze als 
een schoolklasje neergezet en we zijn er voor gaan 
staan en ik heb gezegd: „Dames we gaan nu zorgen 
dat u allemaal een mooi boek te lezen krijgt. Mijn 
collega deelt eventjes de aanvraagformulieren uit en 
die moet u dan tekenen. Maar wel allemaal tegelijk. 
Ik tel tot drie en dan zet u uw handtekening”. Toen 
hebben we ze weer netjes opgehaald en we gingen 

.met tweeëntwintig getekende contracten de deur uit, 
De dametjes zwaaiden ons achterna. Ze hadden in 
geen tijden zoiets gezelligs beleefd. Je blijft lachen 
om de mensen”.
Bah. En we zeggen meestal, dat de mensen toch niet 
zo onverstandig moeten zijn. Holle woorden. Dood
doeners!
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Ergens in Brazilië

• Vervolg van pag. 5

vooral in de tijd van de communistische 
dreiging: het leger. Er zijn in Latijns- 
Amerlka telkens weer militaire put
schen die een kunstmatige en daarom 
ook zeer kwetsbare orde opleggen. Het 
gevolg is dan ook, dat de militaire op- 

. stand een soort volksvermaak geworden, 
is, zoals men in Latijns-Amerika zegt, 
een stuk folklore dat op afstand kleur
rijk en 'grotesk aandoet, in werkelijk
heid een droevige realiteit verbergt — 
ook om het feit dat het aan de natio
nale economie grote sonimen onttrekt 
voor militaire uitgaven niet ter ver
dediging naar buiten, maar voor de oor
log naar binnen.

Beweging

In deze situatie van zeer grote nood en 
politieke onstabiliteit is beweging ge
komen allereerst, zoals we zeiden, door 
de snelle bevolkingsgroei waardoor een 
sterke en zeer dynamische jongere gene
ratie het veld begint te beheersen, en 
vervolgens in de sociale en politieke 
bewustwording van de bevolking. In 
een scherp geformuleerd gezegde druk
ken ze dit in'Brazilië zo uit: de in
woner van hun land is eensklaps van 
de palmboom in de Chevrolet gevallen, 
d.w.z. uit de primitieve maatschappij 
onverwachts in de moderne maatschap
pij terecht gekomen (de Chevrolet is 
voor de grote bevolking meestal bouw
jaar 1938 en dan nog slechts voor de 
beter gesitueerden). De kern van dit 
gezegde ligt echter dieper. We zeiden 
reeds dat om niet helemaal verklaar
bare redenen de arme boerenbevolking, 
natuurlijk bijna geheel Indiaans, letter
lijk en figuurlijk „in beweging” is ge
komen. Ze zijn zich van hun onmense
lijke situatie bewust geworden en zoe
ken, in een vage hunkering, in een niet 
meer te remmen wil naar verandering 
een uitweg. De politieke propaganda 
van extremistische bewegingen, de tran- 

, ^stor die de Russische uitzendingen uit 
Moskou ook in de taal van de Indianen 
tot in de meest afgelegen dorpen van 
de Andes brengt, de berichten van een 
nieuwe en moderne technisch gevor
derde maatschappij — dit aUes werkt 
samen om de grote massa’s die eeuwen
lang hun lot in een traditionele resigna
tie hebben aanvaard, nu tot een mobiele

en ook manipuleerbare massa te maken 
die opgestaan is.

Jongeren spreekbuis
Deze onrust is nu overal te vinden, bij 
de boeren — vooral echter bij de jeugd, 
bij de studenten. We hébben reeds la
ten zien, hoe sterk het aandeel van de 
jóngeren in de bevolking van vandaag 
geworden is. Dit betekent dat de uni- 
versitedtsjeugd zich als de representant, 
de spreekbuis en de avantgardist van 
de helft, van de komende leiding van 
het volk is. De universiteiten zijn meer 
dan in Europa centra van pohtieke 
activiteit. Hier ontwikkelde zich een 
politiek klimaat waarin zeer extremis
tische en revolutionaire gedachten ge
boren worden, een klimaat ook dat door 
bewegingen en organisaties van buiten 
uitgebuit wordt. Dit zit natuurlijk in 
wezen veel dieper. Er is bok een grotere 
en diepere bewustwording bij de jonge 
intellectuelen, bij de jonge clerus, bij de 
sociologische, economische un techni
sche experts, die kunnen uitrekenen, 
zeer nauwkeurig zelfs, waar het naar 
toe leidt, als in deze catastrofale situatie 
niet zeer gauw een verandering komt. 
Dit is ook begrijpelijk omdat Latijns- 
Amerika ook op de wereldmarkt zijn 
positie bedreigd voelt. Door de grote 
monoculturen, de ouderwetse produktie- 
methoden, het ongeschoolde personeel 
etc. is Latijns-Amerika niet concurren- 
tieel, het hangt veel meer af van de 
schommelingen van de wereldmarkt
prijzen voor de grondstoffen, en het is 
door de Europese integratie en haar 
samenwerking met de geassocieerde 
landen van Afrika ook in zijn Europese 
markt bedreigd. Kortom, het is een 
onderontwikkeld continent met zeer ge
vaarlijke aspecten.

Culturele en geestelijke 
situatie
Een woord tenslotte nog over de cultu
rele en geestelijke situatie van Latijns- 

. Amerika. Voor meer dan 90 “/o is La
tijns-Amerika katholiek. Het gehele 
historische en culturele patroon is ka
tholiek, het civilisatorisch „establish
ment” is katholiek. En daarmede hangt 
dan ook weer nauw samen dat het cul
turele patroon zeer Europees is. In som
mige steden als Buenos Aires, Montevi
deo, Santiago, voelt men zich geheel in

Europa, de intellectuelen spreken vloei
end Frans en Engels, hebben op de Sor- 
bonne of in Genève gestudeerd, kennen 
de V.S. zeer goed en zijn bijna ieder 
jaar m het oude Europa waarmee ze 
door de „Hispanidad” cultureel gescha
pen en eeuwenlang gevoed werden. 
In dit Europese patroon past dan bij 
de intellectuelen ook een sterke sym
pathie voor de verlichting, het „Ency- 
clopedisme”, de Franse liberaliteit, een 
zekere hautain-tolerante houding tegen
over het katholicisme en in ieder geval 
Ook het streven, de kerk te dulden en 
voor eigen belangen te gebruiken, dan 
haar evangelische raden te volgen. De 
massa is in mindere of meerdere mate 
aan het kerkelijke leven gebonden, er 
is een dikke korst van traditionele folk
lore om het religieuze leven aangegroeid, 
dat in sommige afgelegen streken een 
exotische amalgamering met de oude 
Indiaanse voorstellingen en' gebruiken 
aangaat. Er is zo weinig theologische 
kennis dat natuurlijk ook zeer disparate 
dingen met christendom samen kunnen 
gaan, zoals bij de spiritistische groepen 
in Brazilië. Een werkelijk praktiserend 
en bewust, geschoold christendom is bij 
een kleine 10 “/o aanwezig. En deze kern 
is natuurlijk nu nog meer bedreigd door 
de desintegratie van de migrerende be
volking en het binnendringert van de 
eerste verschijnselen van de technisch- 
industriële maatschappij. Ook in gees
telijk opzicht kunnen de eenvoudige 
Latijns-Amerikanen plotseling van de 
l?oom der wijsheid in de Chevrolet val
len.

Voorzichtig
Toch is het aan te raden voorzichtig 
te zijn in de be- of veroordeling van 
de Latijnse verschijningsvormen van 
het christelijke geloven. Er is een diepe 
kern van authentiek christendom, van 
Jeugdig, onbedorven idealisme, werke
lijk enthousiasme in dit Jonge continent. 
Wie vaak met deze Jongeren in Latijns- 
Amerika gediscussieerd en ook gewerkt 
heeft, zal beseffen, dat hier een groot 
geestelijk kapitaal als het ware nog 
niet helemaal ontgonnen ligt, dat nu in 
felle revolutionaire taal en actie een 
uitweg zoekt voor de ernstige proble
men, risico’s. Maar de grote kansen die 
hierin liggen kunnen pas in het geheel 
van de politieke constellatie beoordeeld 
worden. Hierover een volgende keer.

HET BEHOUD VAN UW TANDEN

I V O R O L
I  Onbetwist de beste tandpasta (

__  gebruik dan
SALONPAS

SALONPAS helpt tegen rheuma- 
tische pijnen, gewrichts-, spier- en 
lehdepijn, tegen pijnen, veroor
zaakt door kneuzingen,stijveschou- 
ders,verstuikingen en zenuwpijnen 
SALONPAS is een medicinale 
pleister die smeren en wrijven 
overbodig maakt.
SALONPAS pakt de pün bij de 
bron aan.

S A LO N P A S
Verkrijgbaar hij üw  

apofbeker oj drogist,
Im p, L .R ietbergen  C.V^Rotterdani 
Korenaarstruat 55 T e le foon  231162

Timmerfabriek VERMEULEN N.V.
MILL (N.-B.) TEL. 08859 - 1024 •

Fabriek van geprefabriceerde hou« 
ten gebouwen, houten woningen, 
directieketen, barakken, garages, 
vakantiehuisjes. Speciaal voor de 
landbouw: kippenhokken. ve!d-
schuren, loodsen.

Export; België. Duitsland etc.

(assette
ellei voor Baby's huidje 

.STOFVRIJ AFG ESLO TE N

N V Rédèrijèn 
Haringhandet
I M P O R T - E X P O R ’T

N. Parlevliet Jr.
K A T W IJ K A A N Z B E

Postbus 15 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantooruren 2092 - 2283

N LIKEURGLAASJE

BIOFUNGIN
voor de maaitijd, is dè remedie tegen 
MOEHEID en GEBREK aan EETLUST

Aangenaam van smaak !
Flacon è 500 c.c.

Uw Apotheker of Drogist heeft ’t

DR. WILLMAR SCHWABE 
ZAANDAM

Hotel-pension „Dreyeroord”
Telefoon 3169 - OOSTERBEEK

Gezicht op 

Rio de Janeiro
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DE WEEK ROND
7 oktober: Een verslaggever van de K.R.O heeft zich klandestien inge

drongen in een vertrouwelijke (nadrukkelijk gezegd!) bijeen
komst van de C.H.U. hoofdbestuurders.
Dat gebeurt wel meer door journalisten. Wij vinden dat hoogst 
onfatsoenlijk.
Maar dat zo’n man dan ver trouwelijke besprekingen die hij aan
hoort voor de radio doorgeeft, daar hebben wij geen woorden 
voor.
„Gangstermethoden” zei de C.H.U. secretaris Schuring.
Zou mr. Van Doorn ook hier niet ingrijpen?
Wij vrezen van niet.

9 oktober: „Samen uit — ja gezellig” .
„Samen naar de bioscoop — overal heerlijk” .
„Samen in de begroting (CH -h AR +  KVP in Den Haag) is wel 
het summum.

8 oktober: In gouden letters hebben wij in het K.R.O. centrum zien blinken:
het goede — het schone — het ware,

,Frits van der Poel, met voornaam en al moet je vandaag deze 
creatieve medewerkers aanspreken, zal wel tegen deze drie ide
alen gezondigd hebben.
Hoe moet men anders onslag op staande voet kunnen verlenen? 
Het rommelt wel: eerst bij de VARA, dan bij de V.P.R.O. en nu 
bij de K.R.O.. De AVRO heeft het ergste ook al achter de rug. 
Wij zijn blij — nog steeds — met de N.C.R.V..

10 oktober: Gulden woorden van drs. Goudzwaard (AR) bij de algemene fi
nanciële beschouwingen 1969: Witteveens uitgaven beleidsom
buiging is geworden tot een uitgavenbeleiddoorbuiging.
Maar minister Witteveen verblikte noch verbloosde.
Hij wordt in zeker opzicht kennelijk wat huidharder.'

11 oktober: Vondeling: na de verkiezingen geen samenwerking met de KVP
— nul komma nul.
Den Uijl: in theorie wel een mogelijkheid daartoe, maar in dat 
wonder kan ik niet geloven.
De Volkskrant: (een tikkeltje P.P.R.): Den Uyl heeft bedoeld te 
zeggen dat als de K.V.P. niet tijdig kiest tussen de PvdA of de 
VVD er geen kans op samenwerking zal zijn.
Waarmee alles weer op losse schroeven komt te staan. 
Duidelijkheid is toch een ingewikkelde zaak.

12 oktober: Een herfstgerucht: Kamerlid v.d. Doel — nieuw links—  bestrij
der van Vondeling en Tans en alle mogelijke anderen legt het 
bijltje er bij neer.
Hij zou lector worden aan de Vrije Universiteit.

BETALING ABONNEMENTSGELD
Bespaart u zich de incassokosten!

Op ons kantoor worden 
momenteel voorbereidingen getroffen 
voor het doen incasseren van de 
kwitanties voor het tweede halfjaar 
1968. De hieraan verbonden incasso
kosten ad ƒ1,— worden de abonnees 
in rekening gebracht. U kunt dit

studeer
PBNA
SDI

aan
ing hoger 
de anderen

't Is maar wat u wilt. Zo doorgaan en verder niets bijzonders - of de kop er onder 
en hoger reiken?
In het laatste geval bent u onze man. Bent u de man, die het met onze begelei
ding ver kan schoppen. En daér komt waar maar weinigen komen. De man die 
scoort!
Luister. Wij hebben voor u die ene, speciale cursus (uit 1300 PBNA-cursussen), 
waarmee u iets maakt van wat nu al aan talent en kennis en vooropleiding bij u 
aanwezig is. Waarmee u uzelf uitbouwt tot de gewaardeerde specialist, die in 
de wereld-van-morgen overal warm onthaal vindt met een PBNA-diploma of 
een ander erkend diploma.
Overal; bedrijfsleven, overheid, hier en waar dan ook.
Er zijn bij PBNA zeven studierichtingen, die u uit kunt. Werktuigbouw, elektro
techniek, elektronica, procestechniek en chemie, bouwkunde, weg- en water
bouw, organisatie en administratie. Waarin u altijd via die ene speciale Cursus 
(van de 1300 die er zijn) aansluit op het punt waar uw opleiding ophield: LO, 
LTS, MTS, HTS.
Spring hoger, reik naar een betere toekomst en vraag inlichtingen bij PBNA.

K O N I N K L I J K  T E C H N I C PBNA
VBsingei b^ö . Arnhém

Erkend door de Inspectie SchrifieÜjk Onderwijs met medewerking van het Ministerie vanOnderwijs en Wetenschappen,

WIJ KOMEN BIJEEN

voorkomen door zo spoedig mogelijk 
ƒ 6,—  over te schrijven op 
postgirorekening 89673 van de 
A.R. Partij-Stichting, Dr. Kuyperstraat 3 
te ’s-Gravenhage.
U bespaart ons tevens administratief 
werk. Doet u het echter spoedig!
Bij voorbaat dank voor uw 
medewerking.

De Statencentrale „Delft” belegt op 
woensdag 23 oktober a.s. een vergade
ring, bedoeld voor de voorzitters, se
cretarissen en penningmeesters van de 
aangesloten kiesverenigingen.
Plaats van samenkomst is „De Binnen
haven”, Havenstraat te Naaldwijk. 
Aanvang van de vergadering 20.00 uur. 
Op de agenda staan: bespreking van de 
landelijke ledenwerfactie, gespreksgroe
pen en de financiën. Dr. A. Veerman 
zal een beschouwing geven over de 
politieke situatie. Gerekend wordt op 
aanwezigheid van drie bestuursleden 
van elke kiesvereniging.
■jJr Op maandag 28 oktober a.s. belegt 
het Provinciaal Comité „Zuid Holland” 
een vergadering.
Plaats van samenkomst is de Clubzaal 
(2e etage) in het Groothandelsgebouw 
te Rotterdam.
Aanvang der vergadering 20.00 uur. 
Op de agenda huishoudelijke zaken. 
De voorzitter van de A.R. fractie in de 
Provinciale Staten, mr. J. J. Hangel-

broek zal een overzicht geven van het 
werk in de Staten. De heer N. v. d. 
Brugge, gedeputeerde, zal ook infor
matie geven.

VRAGEN VAN 

KAMERLEDEN
Zijlstra (AR):
Volgens buitenlandse kranten zijn de 
landbouwministers van Nederland en 
Duitsland tot een akkoord gekomen 
over hun gemeenschappelijk optreden 
als het gaat om een Europees structuur- 
en prijsbeleid. Mogen Kamerleden weten 
wat dit inhoudt?
Kleisterlee (KVP):
Moeten (Nederlandse) jeugdigen die 
naar Duitsland pendelen om daar te 
werken ook naar de zgn. Berufsschule?

VERTROUWENSADRESSEN VOOR 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

B E D D E N M A G A Z U NJAN HARM S
Onze specialiteit: voor gezonde simp
DE BETERE BEDDEN EN DEKENS

Vlasstraat 36, Dokkum, tel. 2765 
_________ ___________ Ook voor woninginrichting.

Alle textielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete 
woninginrichting

Grootzand 14 - 38 - 42, SNEEK . Midstraat 114, JOURE

Firma Gebr. Slump Brandstofienhandel
Lemmer Nagele 
Lemmer Straatweg 2

-  Telefoon 05276 - 2460
- Telefoon 05146 - 1564 

b.g.g. 1307
Annex HAARDEN. RACHEI.S en KOOKAPPARATEN 
voor KOLEN OLIE en GASVERWARMING
Deskundige vonrliehtine - Vakkundige aansluiting

N.V. Aannemingsbedrijf F.G.D.
v /h  GEBR. VISSER

Nieuwbouw en onderhoudswerken 
R O N D W E G  17 - D O K K U M  

Tel. 05190 - 3341 - 3342 b.g.g. 2534

HOTSL ,,DE K RO O N '
SOPHIALAAN • LEEUWARDEN 

PelcfooD  24467 -  24468

Uw adres voor recepties en partijen.

N V. BOUWIVIATERIALENHANDEL

v/h Fa. J . Haitsma
kanaalweg 14, HARLINGEN. Tel. 05178-3541 (8 ignen)

AANNEMERSBEDRIJF  
BETONFABRIEK  

BOUW M  ATERI ALENH AN DEL

DOUMA S IJZERHANDEL n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK 
Telefoon 05150 - 4444

Staaf-, band-en plaatyzer - T-en O-balken ■ Betonijzer
GJIREEDSCHAPPEN EN MACHINES 
VOOR METAALBEWERKING

OFFSETDRUKKERIJ
FLACH N.V. “ rds

verpakkingen

L E E U W A R D E R W E G  31-35 — S N E E K

R I V E L
Fabriek van rijwielen en 
autopeds
S Ü R H Ü I S T E R V E E N
Telefoon 0 512 4 -1545

Niet alleen v o e d in g . . .  doch ook een tekkeruü

T U R K S T R A  beschuit
Eerlijk . . .  Overheerlijk !
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SAMENHANG

Wat is het verband, de samenhang 
tussen de ledenvirerfactie, de ge
spreksgroepen en Nederlandse
Gedachten? Zie Widek over........
pag. 2.

W IE EN WAT?

Wie mag wat verkopen? De secre
taris van de Chr. Kruideniersbond 
de heer H. A. de Boer schrijft op 
pagina 5 over het voorontwerp voor 
een nieuwe vestigingswet, dat de 
st^-^ssecretaris voor Economische 
Zaken in de openbaarheid heeft ge
bracht.

R.V.D.

Wat is de Rijksvoorlichtingsdienst 
en hoe functioneert die dienst? Op 
deze vragen en nog veel meer vindt 
antwoord op pagina 6 en 7. 
u het antwoord op pagina 6 en 7.

DR. LAMMERS

Op pagina 7 en 8 vindt u een 
vraaggesprek met dr. G. J. Lammers, 
de scheidende directeur van de 
Rijksvoorlichtingsdienst.

PLAATSELIJK BESTUUR

Over de organisatie van ons plaat
selijk bestuur schrijft drs. H. van 
Rulier op pagina 9 een eerste arti
kel. Het artikel is bedoeld om een 
discussie over deze zaak op gang 
te brengen.

OLIE- EN TWISTBRON

Op pagina 11 bespreekt drs. J. G. 
Lambooij het speciaalnummer van 
het maandblad Oost-West, over het 
Midden-Oosten.

RADIO

Luister op donderdag 31 oktober 
naar de radio. De A.R.P. heeft dan 
een uitzending op Hilv. II (298 m.) 
van 18.20— 18.30 uur.

C M l  OPMAHH1

REDELIJKE WONINGEN TEGEN 

BETAALBARE HUREN VOOR 

UGERE INKOMENSGROEPEN
EN omstreden wetsontwerp 

—  ook vanwege de honderden 
brieven die alle fracties van de 
kiezers ontvingen —  is door de 
Tweede Kamer met een belang
rijke meerderheid van stemmen 
toch aanvaard: 82 stemmen voor 
en 58 tegen. De leden —  van elke 
fractie overigens —  waren zo vol
tallig mogeljik opgekomen. Minis
ter Schut heeft dit ontwerp over
tuigend verdedigd.
Het wetsontwerp —  door de toen
malige minister Bogaers (K.V.P.) 
ingedieud en door minister Schut 
(A.R.) sterk verbeterd —  had ten 
doel een goed uitgangspunt te be
vorderen. Daarover was men het in 
de Kamer wel eens. De heer Aan- 
tjes (A.R.) omschreef dat uitgangs
punt als volgt: Hoe kunnen wij de 
lagere inkomensgroepen in onze 
samenleving helpen aan een rede
lijke woning tegen betaalbare hu
ren.

De feiten
Over de voorgelegde oplossing van het 
kabinet liggen de meningen uiteen. Mo
menteel worden veel woningen ge
bouwd die kwalitatief beter zijn dan 
voorheen maar die toch onbetaalbaar 
worden, juist voor de lagere inkomens
groepen. Het bestaande woningbezit 
moet dus van deze groep worden vrij
gemaakt.
Vrijwillig — zo leert de praktijk — 
komt daar niets van terecht. Er moeten

Hi ' '

VERBETERINGEN
Het reeds door minister Schut 
verbeterde wetsontwerp werd 
door de Kamer op verschillende 
punten verder aannemelijk ge
maakt.
—  alleen dan heffing als het in
komen hoger licht dan ƒ 15.000 
in plaats van ƒ 12.600
—  woningen gebouwd op basis 
van de premieregeling 1960 c.q. 
1966 betalen de heffing eveneens 
(de particuliere A-woning)
—  alle woningen gebouwd op 
basis van de regeling 1 januari 
1968 vallen er buiten
—  de heffing wordt ingevorderd 
in 5 in plaats van 3 termijnen
—  teruggaaf is mogeUjk:
a. voor hen die „doorstromen” 
in het jaar van verhuizing en het 
jaar daarvoor
b. voor hen die in het jaar van 
aanslag minder gaan verdienen 
dan twee jaar terug
—  de 65-jarigen betalen geen 
heffing
—  de wet is geaccepteerd tot 1 
januari 1974, maar kan bij alge
mene maatregel van bestuur 
worden verlengd —  waarna be
krachtiging bij wet.

dus een aantal maatregelen worden ge
troffen om doorstroming te bevorderen.

De vraag
Eén van de vragen — beter: de vraag 
die op tafel lag was deze; welke maat
regelen zijn nodig om te bevorderen 
dat zij die de kostprijshuren van wo
ningen wèl kunnen betalen niet deson

danks overheidssubsidies ontvangen, 
zodat de doorstroming wordt geprik
keld of wel overheidsgelden vrijmaakt 
om deze op een betere, op een sociaal 
meer gerichte wijze te besteden.

De heren Scholten (C.H.U.) en Van den 
Doel (P.v.d.A.) hadden erop gewezen 
dat, gelet op de vele brieven van bur
gers die binnen gekomen waren, dit 
wetsontwerp het rechtsgevoel van velen 
niet bevredigde en dat de meeste be
woners van woningwetwoningen niet 
wisten of hun woning al dan niet ge
subsidieerd was.

Dat is zeker zo — aldus de heer Aan- 
tjes — maar dat bewijst alleen dat door 
de praktijk van de afgelopen jaren het 
rechtsgevoel op dit punt niet juist is 
beïnvloed. Het bewijst ook in welk een 
scheve situatie men terecht gekomen is. 
En het is toch dringend nodig dat men 
daarvoor wel besef krijgt.

Bezwaren

Eén van de aangevoerde bezwaren — o.
a. de heer Nypels (D’G6) — was hierin 
gelegen, dat de hogere inkomensgenie- 
ters die toch een woningwetwoning 
kregen toegewezen, toen geen andere 
keus hadden, zodat het niet rechtvaar
dig is juist hen extra te belasten.

De heer Aantjes wees er echter op dat 
er in zo’n geval van een dubbele voor
keur sprake was. Hun werd een wo
ning toegewezen, terwijl veel anderen 
niet een woning kon worden toe
gewezen. Zelfs kon menigeen die qua

Vervolg op pag. 4

C I G A R S
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W ID E K  OVER

T u s s e n  veel dingen is meer 
samenhang dan men op het 

eerste gezicht vermoedt. Het is dus 
van enig helang om hier even hij 
stil te staan, want het is altijd nut
tig zich te realiseren hoe het in 
werkelijkheid is. Daarom dit ver
haal onder de ietwat plechtmatige, 
maar tevens duidelijke titel „de sa
menhang der dingen”.

Voorbeelden
Gaarne nu enkele voorbeelden. Wij voe
ren als partij momenteel een landelijke 
ledenwerfcampagne en tevens bevorde
ren wij met nadruk het politieke denk
werk in de partij, met name ook via ge
spreksgroepen. Deze twee activiteiten 
kan men los van elkaar zien als men 
dat wil. Maar wij achten dat toch niet 
het beste. Het is beter de samenhang 
te zien. Men is niet alleen lid om het 
lid-zijn; het lid-zijn heeft een bedoe
ling. Alleen al door het lid zijn onder
schrijft men — zelfs zonder verder iets 
te "Zeggen — in grote trekken het beleid 
van de partij. Alleen al door het lid zijn 
ondersteunt men financieel de partij. 
Maar door lid te zijn en tevens — waar 
maar mogelijk is in de diverse organen 
van de partij — zijn mening te zeggen 
draagt men ook bij aan de gezamenlijke 
opinievorming. Dat betreft dus de leden 
en het gespreksgroepenwerk.

Andere kant
Er is overigens nog een andere kant aan 
deze zaak. Naar onze opvatting kunnen 
ook (nog-) niet-leden aan het gespreks
groepenwerk in onze partij deelnemen. 
Er zijn stellig geestverwanten, gelijk
gezinden, die (nog) geen lid van onze 
partij zijn, maar die tevens zo hun op
vattingen hebben over wat in de poli
tiek aan de orde is en dat best eens wil
len bepraten. Zij behoren welkom te 
zijn in de kring van een A.R. gespreks
groep. Dat is niet zo maar een opmer
king, welke voor dit verhaal mooi uit
komt Op het vragenformulier, dat dit
maal ter beschikking is voor het lan
delijke gespreksgroepenonderwerp over 
het interimrapport van de „18” staat 
vermeld, dat men in kan vullen of men 
als deelnemer aan de gespreksgroep lid 
van de partij is, lid van de ARJOS óf 
géén lid van de partij. Het is dus met
terdaad duidelijk, dat niet-leden wel
kom zijn bij de meningsvorming in de 
partij.

Kanaal
Gespreksgroepen zijn zodanig niet be
doeld voor ledenwerving, maar voor 
opinievorming. Overigens behoeft het 
bepaa.ld niet uitgesloten te worden ge
acht, dat sommige deelnemers-niet-le- 
den aan een gespreksgroep op een ge
geven moment tot de opvatting komen, 
dat het goed zou zijn lid t: worden van 
een partij, waarin men zich zou blijken 
thuis te voelen. De gespreksgroepen 
kunnen als een kanaal dienen waar
door sommigen een doel bereiken, 
waartoe zij langs andere weg niet 
kwamen.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H Algra 
(voorzitter), G. J H Griffioen, G. 
A. Kieft. Dr W de Kwaadsteniet. 
J. W Ooms, mevr. C, M. Ton- 
kens-Kaafan

Adres van redactie 
en administratie:
Dr. kuyperstr 3. ’s-Gravenhage. 
tel, (070) - 183960, giro 89673.

Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 53224. 
Abonnementsprijs: 
f 6 — per half laar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te ’s-Gravenhage.

Studentenabonnement:
f 6,- per jr. Losse verkoop f 0,30.

DE SAMENHANG
de partij. Als abonnee komt men als re
gel beter geïnformeerd in een ge
spreksgroep dan zonder de informatie 
en voorlichting van een weekblad, dat 
met grote regelmaat artikelen brengt 
over allerlei punten, welke vandaag in 
de politiek spelen. Anderzijds kan men 
na deelgenomen te hebben aan discus
sies in een gespreksgroep soms bepaal
de artikelen in het weekblad met een 
ander oog gaan lezen.

DINGEN
Niet voor weinigen

Meer
Hiervoor is dus gewezen op samen
hangen tussen leden (werfactie) en ge- 
spreksgroepen(werk).
Er zijn meer samenhangen, welke wij 
ons voor een goed inzicht in de werke
lijkheid moeten realiseren. Eén ervan 
houdt bijvoorbeeld verband met het 
feit, dat u het voorgaande gelezen hebt. 
U hebt als lezer (abonnee) van dit 
weekblad het voordeel, dat u meer op 
de hoogte bent van wat in de A.R.P. 
speelt, dan niet-lezers (niet-abonnees). 
Dit geldt natuurlijk met name wanneer 
het lezers betreft, die geen lid van de 
partij zijn (ruim duizend); maar het 
geldt ook lezers, die wel lid zijn van de 
partij en die via bezoek aan de ver
gaderingen van de kiesverenigingen 
zich van de ontwikkelingen op de hoog
te kunnen stellen. Maar ook de laat- 
sten zijn door het lezen van Nederland
se Gedachten vollediger op de hoogte 
van allerlei zaken dan niet-lezers — al 
of niet lid — kunnen zijn.

Behoeft niet
Er is dus een duidelijke samenhang tus
sen lid van de partij zijn en abonnee op 
het partij weekblad zijn. Maar men be
hoeft bepaald geen lid te zijn van de 
A.R.P. om abonnee te kunnen worden 
op Nederlandse Gedachten. Het is wat 
dit betreft net zo als bij de gespreks
groepen zoals wij hierboven zagen.
Overigens kan ook Nederlandse Ge
dachten een kanaal zijn waardoor 
sommigen terecht komen bij het lid
maatschap van de partij. Er zijn men
sen die eerst breder en concreter ge
ïnformeerd willen zijn omtrent het 
werk van de partij, voor zij zich er bij 
wensen aan te sluiten. Sommigen zul

len het overigens bij een abonnement 
op Nederlandse Gedachten laten, om
dat het blad goede informatie biedt 
over het doen en laten van de A.R.P., 
terwijl men zich toch niet als lid aan 
de partij wil verbinden.

Wel gewenst
Er is verder ook een verband tussen het 
deelnemen aan een gespreksgroep en 
het abonnee zijn op het weekblad van

Het is naar onze mening interessant ge
noeg zich deze samenhang der dingen 
te realiseren. U kunt er ook argumen
ten aan ontlenen bij de verschillende 
activiteiten in de partij om ook anderen 
bij het politieke (denk)werk te betrek
ken. Dat erbij betrekken is een goede 
zaak; in onze tijd met name. Inspraak 
der kiezers, der burgers, is een hoofd
thema. Welnu, laten wij die inspraak 
bevorderen. Politiek is niet een zaak 
voor slechts weinigen, maar voor ve
len; in feite voor allen. Politiek speelt 
altijd ergens een rol in ieders leven.

Praten
Het is een goede zaak, dat er duizen
den partijleden zijn, die steeds snel op 
de hoogte zijn via het partijweekblad.
Zij weten door rechtstreekse informa
tie wat actueel is. Zij kunnen ook de 
bestuursleden van de diverse partjj- 
organen steunen en stimuleren.
Zij lopen wat informatie betreft 
vooraan. Zij weten waarom ledenwer
ving nodig is; waarom gespreksgroepen 
nuttig zijn; waarom een abonnement 
op Nederlandse Gedachten van beteke
nis is. Zij kunnen deze dingen ook het 
beste aan anderen doorgeven. Zij we
ten, dat het een het ander aanvult. Zij 
kennen de samenhang der dingen.
Wilt u hierover ook met anderen pra
ten?

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
geldleningen en hypotheken 

■sit financiering van auto’s, caravans 
en boten

■5|t verzekeringen (er zpn gunstige 
voorwaarden voor overheids
personeel)
is het adres

WARNAARs ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Tel. 01850 - 51807

CHR. COOP.
LOPEFjDEDIEP7(blJdëKykIn’tlatbrug) GRONINGEN r Tek(05900) 27902*->Pottrêkenjng ̂ M^2

Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening; 
Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

* < »

»
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Met diep leedwezen geven wij 
kennis van het door een nood
lottig ongeval onverwacht over
lijden van ons geacht medebe
stuurslid Mevrouw

T. Rentenaar-Heneweer
Haar sympathieke persoonlijkheid 
en inzet zal voor ons een dank
bare herinnering blijven.

BESTUUR
A.R. KIESVERENIGING 
LANGEDIJK

25 oktober 1968

ECHTE
KERKORGELS

OOK VOOR 
MODERNE KERKEN

ORGELBOUW

L e e fla n g
APELDOORN

TELEFOON 05760-17582

VOSKAMP EN VRIJLAND n v

KASSENBOUW •  KETELBOUW •  VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

D RO O G HOUT
Specialiteit: gewaterd iepen, verder beuken 
essen, linden, kersen, eiken en peren. 
Incomplete bollen en plaathouL Contant 1 “/o

N.V. HARD- EN ZACHTHOUT IMPORT MIJ
LOENEN fVeiuwel - TEI.EFOON 05765 - 212

een maai
liin

Jarenlang onderzoek en uitge- 
brelde proefnemingen in Amerika 
maakten hetCurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen!
Als U CurrIeR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw a p o th ^ r  of drogist

in het rodtf 
busje met 

gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 65 a-c,
Rotterdam Tel.010-23.11.62
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COMMUNIQUÉ 
VAN HET 
CENTRAAL 
COMITÉ

Het Centraal Comité van de A.R. Partij heeft in zijn 
vergadering van zaterdag 19 oktober 1968 uitvoerig 
van gedachten gewisseld over het rapport van sectie 
IV van de Wereldraad van Kerken in Uppsala.
De discussie geschiedde aan de hand van een Neder
landse vertaling van het rapport „Naar gerechtigheid 
en vrede in internationale zaken”. De discussie werd 
ingeleid door prof. dr. .1. Verkuyl, die ook in Uppsala 
aanwezig was.
Het Centraal Comité zal in de komende tijd aan deze 
problematiek verdere aandacht geven.
De voorzitter van de A.R. Tweede Kamerfractie, mr.
B. W. Biesheuvel gaf een uiteenzetting omtrent het 
beleid van de fractie, gevoerd bij de algemene be
schouwingen.
Het Centraal Comité stelde zich unaniem achter de 
stellingname van de fractie.

*  *  *  Sociaa l cultiareel w e lz ijn

In een wereld, die het technisch mogelijk maakt, de 
mens voor een min of meer groot deel vrij te maken 
van arbeid en het niveau van de arbeid te verhogen, 
is het zonder meer duidelijk dat wij n u voor de op
gave staan deze mensen voor te bereiden op een stuk 
meer vrije tijd die, daar wil ik de nadruk op leggen, 
bijzondere geestelijke activiteit zal eisen.
Wij kunnen het ook anders zeggen: de cultuur is in 
plaats van een luxe, een noodzaak geworden. Creati
viteit is niet meer het privilege van een betrekkelijk 
kleine groep van bevoorrechten, van artiesten, van 
kunstenaars, van rijken der aarde.
Daarom zal het overheidsbeleid er heel duidelijk op 
gericht moeten zijn met daarbij behorende middelen 
om de huidige gehanteerde kunstpolitiek om te bou
wen - te vervangen door een cultuurpolitiek.
De tijd dringt.
Zeker, de Troonrede wijst wel in die richting: „een 
belangrijk deel van het beleid is gericht op verster
king van het maatschappelijk en cultureel welzijn — 
maar de middelen zijn niet voldoende om een beleid 
van cultuurpolitiek te kunnen verwezenlijken.

Het blijft noodzakelijk naast de bevordering van het 
materiële en het lichamelijk welzijn extra aandacht te 
realiseren voor het sociale culturele welzijn in Neder
land.

★  j, ★ Om het evangelie

„Zonder evangelie zijn de grote waarden van het 
westen — recht en vrijheid — slechts snijbloemen die 
bezig zijn te verwelken”, heeft dr. Visser ’t Hooft — 
toen secertarls van de Wereldraad van kerken ge
schreven.

De heer Biesheuvel heeft in zijn slotopmerkingen bij de 
algemene beschouwingen deze gedachte onderschre
ven.
Terecht menen wij
Het gaat om het evangelie Gods, als de christelijke 
partijen pogen onze samenleving in christelijke zin te 
vernieuwen. Uitgaande van deze erkenning is er geen 
sprake van christelijke hovaardij. Dat uit die levens- 
en wereldbeschouwing ons iets exclusiefs tegemoet 
treedt kan voor sommigen iets van ergernis betekenen. 
Maar dat is een zaak van menselijke reactie op het 
evangelie zelf — al eeuwen lang.
Het gaat niet om mensen. De A.R.P. ziet daarom 
christenen die lid zijn van een andere politieke partij 
allereerst als mede-christenen en niet als politieke te
genstanders.
Het was goed dat de heer Biesheuvel deze fundamen
tele zaken in de Tweede Kamer aan de orde heeft ge
steld.

DE BETEKENIS 
VAN HET
BEROEPSONDERWIJS

het voortgezet onderwijs onderscheidt de 
thans in werking getreden wet het voorbe

reidend wetenschappelijk onderwijs, het alge
meen vormend onderwijs en het beroepsonder
wijs.

De betekenis van dat beroepsonderwijs neemt 
toe. De noodzaak, dat het wordt uitgebouwd, is 
groot. De moderne tijd vraagt steeds meer vak
mensen met een degelijke ondergrond.
En nu is er een eigenaardige herinnering aan de vroe
gere ambachtsschool. De a.s. timmerman leerde er 
timmeren, de a.s. smid het smeden. En daarmee was 
de kous af. Er moest natuurlijk ook rekenen bij en 
meetkunde, maar verder was het praktijk en nog eens 
praktijk'. Toen de vraag kwam, Of er ook bijbelse ge
schiedenis kon worden gegeven aan een ambachts-

DOOR H. ALGRA

school, die van Patrimonium uitging, luidde het ant
woord van de minister ontkennend. Wèl zou men zo 
bij tijd en wijle bij het vak lezen, waarvoor wel een 
apart uur kon worden uitgetrokken, ook de bijbel 
kunnen lezen. Maar de overheersende gedachte was: 
de arbeiderskinderen, die op twaalfjarige leeftijd naar 
de ambachtsschool gaan, hebben van de lagere school 
genoeg algemene vorming meegekregen en kunnen 
zich nu concentreren op hun vakopleiding.

'pOEN was de situatie aldus. Een kleine elitegroep, 
meest van welgestelde ouders, ging naar het 

gymnasium of de HBS. De kinderen van de arbeiders 
en kleine middenstanders gingen van de lagere school 
„het leven in”. Sprotje kreeg een „dienstje”. Kees 
werd knechtje bij een boer. Geesje moest moeder 
helpen. En een aantal van deze jongens en meisjes 
ging nog een paar jaar naar de „herhaling” , drie 
avonden twee uren in de wintermaanden. En - een 
deel van de jeugd ging een ambacht leren, op daar
voor ingerichte scholen...

A l  AAR de situatie is geheel veranderd.
De lagere school geeft geen eindonderwijs meer. 

Zij is basisschool geworden. Na de basisschool volgt, 
zo is de bedoeling, voor alle kinderen nog een tweede 
school. En dat kan ook een school zijn voor beroeps
onderwijs.
Maar dan spreekt een ding vanzelf. Die beroepsschool, 
die volgt op de basisschool, moet méér bieden dan een 
vakopleiding. Zij moet tegelijk vakopleiding èn alge
mene vorming bieden, en dat laatste helemaal niet 
als een toegift.
Wij zijn van mening, dat de jongelui, die beroeps
onderwijs volgen, recht hebben op een ferme alge
mene ontwikkeling en dat de maatschappij daar ook 
recht op heeft. Want het gaat niet alleen om de op
leiding van jonge mensen, die later goed moeten kun
nen timmeren, maar tegelijk om mensen, die straks in 
de volle breedte van het maatschappelijk leven moe
ten kunnen meedoen. Zij moeten voldoende ontwik
keling hebben, om als mondige burgers in alle sec
toren van het leven mede verantwoordelijkheid te 
dragen. Als bestuurders in de vakorganisatie of als 
lid, van wie meeleven en mee oordelen wordt ge
vraagd. Maar de jongelui, die hier worden opgeleid, 
zullen straks ook mee de ruggegraat moeten vormen 
van de politieke partij en ze zullen kerkelijk moeten 
meeleven. Daarvoor is een behoorlijke algemene ont
wikkeling van groot belang. De horizon van het leven 
is veel wijder dan die van het vak.

17 R zijn op dat punt rare opvattingen geweest. Wij 
■*-' hebben eens kennis gemaakt met een leesboek, 
een soort belletristisch leesboek voor de leerlingen van 
landbouwscholen en landbouwhuishoudscholen. Ho
pelijk wordt het niet herdrukt. Want de samenstel
lers dachten blijkbaar, dat er voor deze jonge agra
riërs niets nuttiger zou zijn dan dat zij alléén maar

lazen van koeien en paarden, van boerderijen en 
eendjes, veulens en lammeren. Daarom was van alles 
bij elkaar gezocht bij die auteurs, die in de streek
roman hun kennis van deze agrarische gemeenschap 
hadden ten toon gespreid. Natuurlijk kwamen er be
halve de koeien en de paarden nog enkele boeren in 
voor, van een nogal koppig type, en blijkens de illus
traties met hoge petten op hun hoofd, zelfs in de huis
kamer.
Met zulke lectuur is de jeugd op de landbouwscholen 
niet gediend. Zij krijgt daardoor oogkleppen.
De jeugd, die beroepsonderwijs volgt, moet evenzeer 
leren uitkijken over de gehele wereld als de jongelui, 
die havo of mavo genieten. Dat is voor de leraren 
en leraressen aan deze scholen een mooie opdracht.

17N het spreekt vanzelf, dat zulk onderwijs, zulk be- 
^  roepsonderwijs geen neutraal onderwijs KAN zijn. 
Net zo min als het basisonderwijs. Wij zullen niet 
graag beweren, dat deze opvatting al overal gemeen
goed is geworden. Het is nog niet zo lang geleden 
voorgekomen, dat een predikant, die zelf bestuurslid 
was van .een christelijk lyceum, een verklaring onder
tekende, waarin een „ministerie van predikanten” 
zich distantieerde van de pogingen om te komen tot 
de stichting van een christelijke lagere technische 
school. Voor zijn eigen kinderen wilde hij christelijk 
onderwijs op het lyceum, de jongetjes, die naar de
L.T.S. zouden gaan konden naar zijn opvatting na 
hun twaalfde jaar wel zónder christelijk onder'wijs.

jy/JAAR zulke vreemde opvattingen, vroeger byna 
gemeengoed en zelfs met een niet te rechtvaar

digen beroep op Kuyper verdedigd, zijn nu vrijwel 
uit de tijd.

En — de WET garandeert ook de volledige gelijkstel
ling voor het christelijk beroepsonderwijs.

De redaetie van Nederlandse Gedachten heeft beslo
ten aan het vraagstuk van het beroepsonderwijs, met 
name van het christelijk beroepsonderwijs, enkele 
artikelen te wijden, waarvoor deskundigen op dit ter
rein zijn uitgenodigd.

INCASSO

ABONNEMENTSGELD
Deze week èn in het begin van de volgende week 
ontvangen alle abonnees, die het abonnementsgeld 
over het tweede halfjaar 1968 nog niet hebben 
betaald, een stortings-acceptgirokaart. De abonnees 
die over een girorekening beschikken, behoeven 
slechts hun gironummer in het daarvoor omlijnde 
vakje in te vullen en de kaart te ondertekenen, 
waarna deze in de gebruikelijke rode of gele giro- 
enveloppe aan het girokantoor kan worden 
gezonden.

De abonnees die geen giro-rekeninghouder zijn, 
dienen het op de stortings-accept-girokaart genoem
de bedrag te storten op het postkantoor. Zij kunnen 
hiervoor deze kaart gebruiken als stortingskaart.
Wij vertrouwen onze abonnees met de toezending 
van deze kaart van dienst te zijn geweest.

Wij rekenen er gaarne op, dat het abonnementsgeld 
zo spoedig mogelijk en uitsluitend via deze kaart 
zal worden voldaan.

Degenen, die voor 10 november a.s. nog niet hebben 
betaald, zullen na die datum een kwitantie aange
boden krijgen, waarbij f  1,— aan incassokosten in 
rekening moet worden gebracht. Wij nemen aan, 
dat u dit wilt voorkomen.

Bij voorbaat dank voor uw medewerking.



Pagina 4 NEDERLANDSE GEDACHTEN 2 6  oktober 1 9 6 8

REDELIJKE WONINGEN TEGEN 

BETAALBARE HUREN VOOR LAGERE 

INKOMENSGROEPEN
Vervolg van pag. 1
inkomen op zo’n woning was aange
wezen hierover niet de beschikking 
krijgen omdat anderen met een hoger 
inkomen hierop beslag legden. Dat 
betekende in wezen twee privileges. 
En daarom is het niet onredelijk dan 
een stukje subsidie aan hun woongenot 
te ontnemen.

Een ander bezwaar tegen dat wetsont- 
' werp was dat de premiewonihgen niet 

en woningwetwoningen wel onder de 
heffing vielen. Dat bezwaar is niet ge
heel gegrond. Subsidies voor woning
wetwoningen immers hebben de be
doeling om hen, die qua inkomen niet 
in staat zijn een redelijke woning te 
betrekken toch aan een woning te hel
pen.
Subsidie voor de particuliere bouw 
(premiewoningen) had de bedoeling 
om beleggers en particulieren te stimu
leren to-t het bouwen van woningen 
in de goedkope klasse.
Vandaar ook dat de heer Andriessen 
(K.V.P.) wel een deel van deze pre
mie woningen onder de heffing heeft 
gebracht via een door hem ingediend 
amendement, maar van de eigen wo
ning terecht is afgebleven.
De heer Aantjes (A.R.P.) had overi
gens wel bezwaren tegen dit amende
ment omdat de mogelijkheid aanwezig 
is dat er minder animo bestaat bij de 
beleggers (en particulieren) dit soort 
belangrijke huurwoningen te blijven 
bouwen. Dit in verband met de vrees 
die zal kunnen ontstaan dat na een 
aantal jaren de overheid opnieuw met 
een „-afrondingsheffing” zou kunnen 
komen. De minister gaf echter een ge
ruststellende verklaring: het zal wel 
niet gebeuren.
Overigens: het amendement Andries
sen bracht alleen die premiewoningen 
onder de heffing die gebouwd zijn op 
basis van de regeling 1960; speciale 
volkswoningen.

Spel en tegenspel
Dit amendement bleek een belangrijke 
politieke toetssteen te zijn, hetgeen de 
heer Aantjes scherpzinnig opmerkte. 
Immers zowel de K.V.P., de V.V.D. als 
de C.H.U. hadden laten doorschemeren 
dat de houding van minister Schut ten

Mr. Aantjes

Niet populair

Minister Schut

aanzien van dit punt voor hen van 
doorslaggevende betekenis zou zijn 
voor het gehele wetsontwerp. En — 
aldus de heer Aantjes — dat kan dan 
voor mijn fractie weer een heel zwaar 
wegende factor zijn voor onze hou
ding ten aanzien van dit amendement! 
Spel en tegenspel —• om met een redac
teur van Trouw van vroeger te zeg
gen.

Er was ook een derde bezwaar: moest 
niet eerst gezorgd worden voor een 
alternatieve woning voordat men de 
mensen kan stimuleren tot doorstro
men?
Met name de P.P.R.-er Janssen had 
hier op gewezen.

geen bezwaren kleven en toch alles 
oplost. En die ene maatregel bestaat 
eenvoudig niet. Het zal moeten komen 
van een complex van maatregelen om 
het doel te bereiken.
Deze „heffing” is als één van de on
derdelen van het volkshuisvesting be
leid om te kunnen komen tot normale 
verhoudingen in het bouw- en huur
beleid, een acceptabele zaak. Ook uit 
een oogpunt van sociale rechtvaardig
heid.

Hiertegen werd opgemerkt dat er eerst 
een prikkel moet zijn en dat daardoor 
de behoefte ontstaat en niet andersom. 
Dat is de natuurlijke volgorde, aldus 
mr. Aantjes. Waarbij de heer Wiegel 
(V.V.D.) opmerkte, wat later door de mi
nister bevestigd werd dat de ervaring 
van wethouder:, in bijzonder veel ge
meenten nu al de conclusie rechtvaar
digde dat de prikkel van het wetsont
werp er de oorzaak van was dat meer-" 
deren in de lagere inkomensgroepen 
thans konden worden geholpen. De 
doorstroming is al op gang gebracht 
door de a.s. prikkel van een extra 
betaling op de bewoning van een wo
ningwetwoning.
De heffing overigens op zichzelf bezien 
heeft ook dit effect dat naarmate het 
inkomen hoger wordt de heffing toe
neemt. Dat was naar de mening van 
K.V.P., A.R.P., C.H.U. en V.V.D. een 
beter, een gezonder en socialer uit- 

. gangspunt dan wanneer de heffing ge
baseerd zou worden op de huurbedra
gen, hetgeen de P.v.d.A. in wezen wil
de.

Elk Kamerlid was er van overtuigd dat 
de voorgestelde heffing geen populaire 
aangelegenheid was. Maar de meerder
heid was de overtuiging toegedaan dat 
de vraag waarvoor- men stond, n.1. de 
mogelijkheden te vergroten voor hen 
die het werkelijk nodig hebben om van 
overheidswege in hun woongenot fi
nancieel geholpen té worden — beves
tigend moest worden beantwoord.
Als. men wil dat de- overheidsgelden 
werkelijk gericht moéten worden be
steed dan is het nodig dat iedere cent 
die besteed wordt waar het niet nodig 
is onttrokken wordt t.b.v. de mogelijk
heden waar dit geld wel nodig is.

Heel duidelijk stelde de minister dat 
de huisvesting van de laagstbetaalden 
een nationale nood is geworden en 
dat daarom de aanvaarding van de hef
fing een nationale noodzaak is. 
Trouwens — er is nu jarenlang gestu
deerd op dit vraagstuk. Niemand heeft 
tot nu toe een uitvoerbare andere op
lossing aan de hand gedaan. Het gevaar 
is — aldus mr. Aantjes — dat het ons 
kan overkomen dat men gaat zitten 
wachten op die ene maatregel waaraan

GRONDSLAG
De heffing is een verschil tussen 
10 percent van het inkomen (van 
2 jaar terug) en de „kale” jaar
lijkse huurpremie.

Voor elk kind waarvoor fiscaal 
aftrek wordt verkregen óók hier 
aftrekbaar: 10 percent. Maximum 
van de heffing: nooit hoger dan 
de betaalde huur.

De huiseigenaar en de gemeenten 
kunnen de huurders volledig in
lichten over het type van de door 
hen gehuurde woning.

Voorbeeld: 
peildatum 1-5-1969 - 
inkomen 1967 ƒ 20.000,—s
Heffing: 10*/o inkomen: ƒ 2.000,— 
Kale jaarh. (30,— p.w.) ƒ 1.560,—

Te betalen ƒ 440,-
Aftrek per kind: ƒ 44,—■ 
peildatum: 1-5-1969 - 
inkomen ƒ 16.000,-
Heffing: 10“/o inkomen ƒ 1.600,- 
Kale "jaarhuur ƒ 1.600,-

geen heffing. 
peildatum: 1-5-1969 - 
inkomen ƒ 20.000,—
Heffing: lOVo inkomen ƒ 2.000,—! 
Kale huur ƒ 800,—

Te betalen maximaal ƒ 800,-

SALONPAS helpt tegen rheuma- tische pijnen, gewrichls-, spier- en 
lendepijn, tegen pijnen, veroor
zaakt door kneuzingen,stijve schouders, verstuikingen en zenuwpijnen 
SALONPAS is een medicinale pleister die smeren en wrijven overbodig maakt.
SALONPAS pakt de pijn bij de bron aan.

SALONPAS
Verkrijgbaar hij V w  P* 

apotheker o f  droght. \ v. ̂

Im p. L. R ietbergen C.V. Rotterdam  
Korenaarstraat 5 5 T e le foon  231162
WÊÊSÊÊÊÊmÊmmÊmÊÊÊaÊm

GRONINGEN

Makelaarskantoor J. Rokkens Siddeburen
in roerende
en onroerende goederen 
verzekeringen en hypotheken

TELEFOON 05983 - 3G0

batliamtrlOOMAMiMftAAr KI

ZW ITSERS® HORLOGES 
VERLOVINGSRINGEN 
GOUD EN ZILVER 
TAFELZILVER 
AVONDM AALSERVIEZEN

G R O N I N G E N

DRENTE

BOUWBEDRIJF V A N  ESS
uitvoering van alle 
voorkomende bouwwerken

EMIVIEN . KAPELSTRAAT 20 - TELEF. 2671

O VER IJSSEL

L a n d b o u w m e c b a n is a f ie b e d r i j f

FA. K. ELLENS
LAN DBO UW M ACHIN ES
SM EDERIJ
TRACTO REN

Ëggestraat 3. tei. 05276- 2400 Nagele (N.O.P '

Varwijk s Handelsonderneming en 
Veevoederfabriek „Salland” C V .

FABRIKAGE VAN: RUNDVEEKOEKÊN 
KALVERKOEKJES - PLUIMVEEKORRELS

ZW ARTSLUIS - TELEFOON 05208 - 1255 
Levering aan de handel onder A.C.V.-controle.

iK: VERBOUW
*  NIEUWBOUW

ONDERHOUDSWERKEN

Firma E. D. Schutten & Zoon
AANNEMERSBEDRIJF ENSCHEDE 
Laaressingel 10. — Telefoon 3021 
Hyacinthstraat 40 - Telefoon 11638

LOONBEDRIJF 
MARIS N.V.

HOGE SLUISWAL 39

M ARKN ESSE
Telefoon 05273 - 1541 (4 lijnen)

50 jaar de meest gevraagde
WONINGINRICHTING

J. Voerman & Zonen
Asscndorperstraaf 73-81 - Tel. 16507 - Zwolle

DEN HAAG

LAK- EN VERFINDUSTRIE
v/h P. WERRE & Co.

ALLES OP VERFGEBIED
Veenkade 49 - 50 .  DEN HAAG - Tel. 633923 (3 lijnen)
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VERKOPE
DOOR H. A. DE BOER

De  staatssecretaris van Econo
mische Zaken, de heer drs.

L. J. M. van Son, heeft het aange
durfd een nieuw voorontwerp 
Vestigingswet in de openbaarheid 
te brengen.
Dit ontwerp is door hem om advies 
gezonden aan de Sociaal Econo
misch Raad, die op zijn beurt alle 
belanghebbenden heeft verzocht 
bezwaren en wensen kenbaar te 
maken. Een zaak als de vestings- 
wet maakt in de kring van de zelf
standige ondernemers de tongen 
los.
Als zo vaak, is ook dit ontwerp 
door de één met hoerageroep be
groet terwijl een ander daarente
gen meent dat bij aanvaarden van 
dit ontwerp, de kleine zelfstandige 
ondernemer wel in kan pakken. In 
dit artikel willen wij proberen 
over de in ’t geding zijnde proble
matiek enige nadere informatie te 
geven.

Waarom vestigingswet?
In de dertiger jaren was het geklaag 
over de noodlijdende positie van de 
middenstand hoog gestegen. De econo. 
mische omstandigheden hadden een 
grote sterfte onder de zaken teweeg 
gebracht. Vele middenstandsbedrijven 
behoorden in die dagen tot de eerste 
slachtoffers van de economische terug
gang. Oorzaken waren een ontstellend 
tekort aan vakbekwaamheid, een vaak 
veel te zwakke financiële basis en een 
niet op tijd willen verzetten van de 
bakens.
Anderzijds echter werd de vrije moge
lijkheid van vestiging in de crisisjaren 
door velen aangegrepen om in het le
vensonderhoud te voorzien. Zeer velen, 
die van huis uit geen middenstanders 
waren, openden in de voorkamer een 
winkeltje. Als er niet anders meer was, 
kon je altijd nog een zaak beginnen, 
zo meende men. Aan deze ongezonde 
situatie diende een einde te worden 
gemaakt. De Vestigingswet Kleinbe
drijf 1937 was hèt antwoord om onver
antwoorde vestiging tegen te gaan, dit 
zowel in de detailhandel, het ambacht 
als in de kleine nijverheid.
Het vestigen van nieuwe onderne
mingen werd afhankelijk van objectie
ve vestigingseisen, als handelskennis, 
kredietwaardigheid en vakbekwaam
heid.
De wet had tot direct gevolg de be
perking van het aantal vestigingen, 
wat mede leidde tot toeneming van de 
gemiddelde grootte van de bestaande 
ondernemingen en tot het verbeteren 
van het gehalte van de ondernemers, 
hetgeen de consument ten goede kwam. 
Het verleden overziende, kan gesteld 
dat de Vestigingswet Kleinbedrijf 1937, 
veelal zegenrijk heeft gewerkt.

Op weg naar 1954
Tijdens de tweede wereldoorlog wer
den vrijwel voor het gehele bedrijfs
leven vestigingsregelingen getroffen. 
Regelingen die pasten in de theorieën 
van de door de bezetter geleide oor
logseconomie. Voor de detailhandel, 
het ambacht, de kleine nijverheid en 
andere niet tot de industrie behoren
de takken van bedrijf werd in 1941 het 
Besluit Algemeen Vestigingsverbod 
Kleinbedrijf van kracht. De wer
kingssfeer was dus ruimer dan die 
van de V.K. 1937.
Ook na de oorlog bleef het B.A.V.K. 
nog van toepassing. Het is echter dui
delijk dat dit stuk. bezettingswetge- 
ving niet blijvend kon worden gehand
haafd.
Een terugkeer zonder meer naar de

V.K. 1937 lag niet voor de hand, om
dat de werkingssfeer ruimer werd ge
wenst (ook een aantal dienstverlenen
de bedrijven) en de praktijk had uit
gewezen dat een herziening op een 
aantal punten noodzakelijk was.

Dit leidde tot de Vestigingswet Be
drijven 1954. De grondtrekken zijn 
vrijwel gelijk aan die welke aan de 
V.K. 1937 ten grondslag lagen. De 
werkingssfeer werd li'itgebreid. Ook 
op de groothandel en dienstverlenings- 
bedrijven — geen ambacht zijnde — 
werd de wet van toepassing verklaard. 
Er werd onderscheid gemaakt tussen 
ondernemers, beheerders en bedrijfs
leiders, waardoor meer rekening werd 
gehouden met de opbouw van filiaal
bedrijven. Daarnaast werd in de ont-

H. A. de Boer
Secretaris van de Chr. Kruideniersbond

heffingsmogelijkheid getracht enigs
zins rekening te houden met parallel- 
lisatietendensen.

Doorgaande ontwikkeling
Op het moment dat een wet in werking 
treedt betekent dat niet altijd dat 
daarmee de voortgaande ontwikkeling 
voldoende is onderkend en in de be
palingen weerslag heeft gevonden. 
Ten aanzien van de vestigingswet 
moet echter vast staan dat het niet de 
bedoeling van de wetgever kan zijn 
zich doorzettende technische ontwik
kelingen, veranderingen in gebruiks- 
gewoonten en zich wijzigende distri- 
butietechnieken, door in de wet gebe
zigde omschrijvingen, nadelig te be- 
invloeden.
Toch had de wet na verloop van een 
aantal jaren een zekere verstarring tot 
gevolg. Een verstarring welke zich 
steeds sterker deed gevoelen. Onder 
handhaving van de goede woorden ge
wijd aan de V.K. 1937, moet gesteld dat 
de wet een sterk branche-afscheidende 
werking had, hetgeen de samenwer
king tussen onderscheidene branches 
niet altijd bevorderd heeft.
De wet haakte te weinig in op nieuwe 
ontwikkelingen en bood de individuele 
ondernemer onvoldoende speelruimte. 
De redenen waarom de vestigingswet 
in het leven werd geroepen, hebben 
thans niet meer die klem als in de 
dertiger jaren.
Alleen al het in onze tijd benodigde 
kapitaal voor de vestiging Van een on
derneming, is een rem van de eerste 
orde. De angst, dat op grote schaal on
verantwoorde vestigingen zouden ont
staan, indien er geen op de wet ge
baseerde vestigingsregelingen zouden 
zijn, is vandaag dan ook niet reëel.

Veranderend getij
Er zijn ontwikkelingen aan te geven 
welke in de achter ons liggende jaren 
grote invloed hebben uitgeoefend op 
de functie van met name de detail
handel.
Wij noemen de toenemende betekenis 
van het merkartikel. Bij koffie van een 
bekend merk is een verkoopverhaal 
overbodig. De eigenschappen van deze 
koffie en van andere merkartikelen 
zijn via televisie en andere media door 
de fabrikant rechtstreeks aan de con
sument bekend gemaakt. Daarnaast 
heeft de steeds meer ingang vindende 
techniek van zelfbediening mede tot 
gevolg dat de voorlichtende functie en 
technische deskundigheid van de de
taillist niet meer in die mate als voor
heen noodzakelijk is. Dit te meer waar 
ook de moderne verpakking, vaak met 
gebruiksaanwijzing, hier in een be
hoefte voorziet.
Een tweede ontwikkeling ervaren wij 
in de wijziging van het kooppatroon 
van de consument. Een meer mobiel 
zijn van het publiek, gebrek aan tijd 
voor het doen van inkopen, en de toe
nemende betekenis van de werkende 
gehuwde vrouw, hebben invloed op 
het kooppatroon gehad. Vooral de le
vensmiddelenbranche heeft deze ver
anderingen sterk ervaren. Het zoveel 
mogelijk willen kopen onder één dak, 
is een niet te omzeilen wens van de 
moderne consument.
Het is duidelijk dat de genoemde ont
wikkelingen grote invloed hebben uit
geoefend op de assortimentssamenstel- 
lingen van de detailhandel.
Die samenstelling kan voor ieder weer 
anders. zijn. Rationele overwegingen 
behoren hier het hoofdaccent te krij
gen.
De huidige Vestingswetgeving, met 
strikte branche-afscheiding, belem
mert deze ontwikkeling, en heeft tot 
gevolg dat het grootwinkelbedrijf en 
de warenhuizen een voorsprong krij
gen op de zelfstandige ondernemer. 
Het GWB immers is in staat om voor 
elke afdeling waarvoor nu nog een 
vakdiploma vereist is, een gediplo
meerde kracht te trekken. De
zelfstandige ondernemer is gedoemd 
zich van een trommel vol met diplo
ma’s te voorzien, wil hij tenminste de 
ontwikkeling kunnen bijhouden.

Beleidsombuiging
noodzakelijk

De laatste jaren reeds werden er in 
afzonderlijke vestingsbesluiten ver
schillende verruimingen doorgevoerd. 
Het kruideniersa>sortiment vindt u 
ook bij uw groentehandelaar en — als 
hij wil — bij uw slager. Uw drogist 
verkoopt behangselpapier en het ge
hele wasmiddelenassortiment, uw si
garenzaak heeft er snoep en pocket
boeken bij genomen.

Het laat zich verstaan dat de betrok
ken organisaties en het Hoofdbedrijf

schap voor de Detailhandel zich meer
malen hebben gebogen over het „wie 
mag wat verkopen.”

Het was de toemalige staatssecreta
ris van Economische Zaken, drs. J. A. 
Bakker, die in 1964 aan het HBD de 
vraag voorlegde of ten aanzien van het 
vestingsbeleid voor de detailhandel 
„een frontverandering nodig is, waar
bij men zou moeten volstaan met één 
diploma voor de gehele detailhandel.” 
Eerst in 1967 kwam het gevraagde ad
vies. Het H.B.D. meende de staats
secretaris niet te moeten volgen, men 
vond een oplossing in de zgn. blok- 
besluiten. Als een blokbesluit wordt 
beschouwd een vestigingsbesluit, waar
bij een stel samenhangende branches 
als één bedrijf wordt aangemerkt. Toe
gang tot dit bedrijf kan worden ver
kregen d.m.v. een bewijsstuk van vak
bekwaamheid voor één van die bran
ches.

En nu zijn we dan weer bij ons be
gin, bij de huidige staatssecretaris drs. 
van Son, die vindt dat het vestigings
beleid radicaal doorbroken . moet wor
den.

De redenen daarvoor zijn u in dit 
artikel als successievelijk genoemd. De 
heer van Son ziet geen oplossing in 
de door het H.B.D. aanbevolen blok- 
besluiten. Het blijft dan krukken.

Wij volgen de staatssecretaris wan
neer hij in zijn adviesaanvrage aan dè
S.E.R. opmerkt dat blokbesluiten te 
weinig tegemoetkomen aan de eisen 
die tegenwoordig aan de ondernemer 
worden gesteld om zich aan de ver
anderende behoeften snel en ade
quaat aan te passen.

Blokbesluiten betekenen weer een 
halve maatregel, waardoor men achter 
de ontwikkeling blijft aanlopen.

De staatssecretaris meent dan ook 
dat de tientallen vestigingsregelingen 
vervangen dienen te worden door één 
regeling. De toegang tot de uitoefening 
van de detailhandel, met welk assorti
ment dan ook, wordt volgens het ont
werp geopend door verlening van één 
vergunning. Die vergunning wordt ver
leend aan iedere ondernemer, die een 
geldig bewijsstuk van handelskennis en 
van vakbekwaamheid kan overleggen. 
Het ontwerp gaat er van uit dat de 
nieuwe wet voor de gehele detailhan
del zal gelden. Dit houdt in dat ook 
enkele nog vrije branches onder de 
voorgestelde regeling zullen vallen. De 
eventuele invoering betekent tevens 
een scheiding tussen detailhandel aan 
de ene kant en ambachtelijke en 
dienstverlenende bedrijven aan de 
andere kant. Een uitzondering maakt 
het ontwerp voor eenvoudige am
bachtelijke handelingen, ' welke niet 
los gezien kunnen worden van het uit
oefenen van de detailhandel. (Voor
beeld: het pasklaar maken van lopers 
of het leggen van viltzeil door een on
derneming die deze artikelen ver
koopt).
Vervolg op pag. 11
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Per departement
Naast de Rijksvoorlichtingsdienst heeft 
ook ieder departement zijn eigen voor
lichtingsdienst.
Deze departementale diensten zijn be
last met:
a. adviseren van de leiding van het 
departement betreffende de voorlichting 
over het beleid;
b. voorbereiden en uitvoeren van de 
voorlichting aan de bevolking of aan 
groepen van de bevolking met inscha
keling van pers en andere publiciteits
media;
c. optreden — door het hoofd van de 
betrokken dienst — als woordvoerder 
van de minister c.q. staatssecretaris;
d. betrokken zijn bij de opzet en/of 
redactie van redevoeringen van de mi

DE
OVERHEIDS
VOORLICHTING

T^EET u tot wie u zich moet weii- 
den, wanneer u enkele in

lichtingen nodig heht over een be
paald onderdeel van het over
heidsbeleid? In veel gevallen zult 
u uiteindelijk wel gewaar worden 
wat u wilt weten. Vaak zult u ech- 
■ter een omweg moeten bewande
len. Per slot van rekening zijn er 
tal van vakorganisaties, die des
kundigen in dienst hebben. Boven
dien lopen er in Nederland heel 
wat raadsleden, staten- en kamer
leden rond die de nodige inlichtin- 
gèn kunnen geven. Verder zijn er 
de bureaus van de politiéke par
tijen en de daarmede verbonden 
wetenschappelijke instelling. En 
ook daar kan ieder ongetwijfeld 
een antwoord krijgen dat min of 
meer duidelijk is.

Moeilijke weg
Op zichzelf genomen kan men zeggen, 
dat ieder de voorlichting kan krijgen, 
die gewenst is. En toch! Maar al te vaak 
gebeurt het, dat sommige Nederlandse 
burgers bepaalde dingen snel te weten 
moeten komen en dat ze niet weten 
welke weg ze moeten bewandelen. 
Hun eigen schuld? Wij geloven niet, dat 
de zaak zo eenvoudig ligt. Het gebeurt 
nogal eens, dat mensen van het kastje 
naar de muur worden gestuurd of dat 
ze onjuist worden voorgelicht. Een 
voorbeeld: toen de A.R. Partij een ra
dio. en t.v.-uitzending wijdde aan de 
Algemene Bijstandswet ontketende dat 
een stroom van reacties. Een groot aan
tal personen bleek met vragen en pro
blemen te zitten, waar men gewoonweg 
geen raad mee wist en dankbaar greep 
men de gelegenheid aan om zich tot 
het partijbureau te wenden teneinde 
zich te laten voorlichten.
Je zou zeggen, dat in een tijd, waarin 
wij beschikken over zoveel publiciteits
media zoiets niet voor zou mogen ko
men. Laten wij dan echter niet verge
ten, dat er zoveel problemen en pro
bleempjes zijn en dat veel zaken zo in
gewikkeld zijn (of: blijken te zijn geor
ganiseerd), dat je als gewoon burger 
soms geneigd bent je een heel klein 
nummertje te gaan voelen in de bu
reaucratische en administratieve mo
len. Nu zijn die neiging en dat gevoel 
verkeerd, want een mens is geen num
mer.

Functie overheidsvoorlichting
Maar bovendien bestaat de mogelijkheid 
om die voorlichting te krijgen, die men 
nodig heeft. Daarbij vervult de over
heidsvoorlichting een belangrijke func
tie. Onder voorlichting moet in dit ver
band worden verstaan het geven van 
verklaring en toelichting met betrek
king tot de doelstellingen van het re
geringsbeleid; het duidelijk maken van 
de motieven, welke aan dat beleid ten 
grondslag liggen en een uiteenzetting 
over de middelen, welke worden ge
bruikt om het doel te bereiken.

nister c.q. staatssecretaris of hun naas
te medewerkers;
e. documenteren van de leiding met 
commentaren en beschouwingen (ook 
via radio en t.v.) welke het beleid van 
de betrokken bewindsman raken;
f. redigeren en samenstellen van pe
riodieken, literatuuroverzichten, perso
neelsorganen, persberichten e.d.;
g. beleggen van persconferenties; het 
organiseren van excursies; het ontvan
gen van gasten enz.;
h. verzorgen van eventuele radio-uit- 
zendlngen.
Iedere departementale afdeling staat 
uiteraard onder verantwoordelijkheid 
van de betrokken minister.

Rijksvoorlichtingsdienst - 
R.V.D.

De R.V.D. ressorteert onder de minis- 
ter-president.
Bij deze dienst zijn ruim 100 personen 
betrokken. Men kan deze dienst het 
centrale en technische apparaat van de 
overheidsvoorlichting noemen. Zij is 
gesplitst in twee afdelingen. Zo houdt
b.v. de afdeling radio en t.v. zich bezig 
met de voorbereiding van overheidsuit- 
zendingen en met de registratie van het 
gesproken woord, d.w.z, van die uit
zendingen, welke voor de informatie 
van belang zijn.

V oorlichtingsraad
De R.V.D. is tevens belast met het se
cretariaat van de Voorlichtingsraad. Dit 
is een orgaan — in 1947 ingesteld — 
waarin de hoofden van de departemen
tale voorlichtingsdiensten zitting heb
ben. Zij is het adviesorgaan van de re
gering op het terrein van de voorlich
ting. Tevens coördineert zij de werk
zaamheden van de verschillende voor
lichtingsdiensten. Ook beslist zij. over 
het gebruik van gelden voor de vervaar
diging van kostbaar voorlichtingsmate
riaal bestemd voor algemene voorlich
ting (films, tentoonstellingen enz.). De 
R.V.D. beschikt over gespecialiseerde 
afdelingen, welke dit werk laten ver
zorgen.

Directeur
De R.V.D. heeft een adviserende, voor
bereidende en uitvoerende taak met be-

De centrale filmotheek van de R.V.D.

trekking tot de voorlichting over het 
Koninklijk Huis.
Het is met name de directeur van de 
R.V.D., die sinds december 1965 speci
aal met deze zaken is belast. Sinds 21 
december 1965 bestaat er een instructie 
voor de R.V.D. inzake de berichtgeving 
betreffende het Koninklijk Huis.
De directeur van de R.V.D. is eveneens 
perschef van de minister-president. Ook 
in tijden van kabinetsformaties pleegt 
hij te zorgen voor het verstrekken van 
persberichten en voor het beleggen van 
persconferenties. De coördinatie van de 
beriebtgeving omtrent zaken waarbq 
het kabinet is betrokken vindt plaats 
door speciaal ingestelde tijdelijke com
missies onder leiding van de directeur 
van de R.V.D.

Centraal orgaan
De R.V.D. zorgt voor de juridische, 
technische en administratieve regelin
gen, (o.a. het sluiten van contracten en 
overeenkomsten), welke nodig zijn voor 
het vervaardigen van voorlichtingsma
teriaal. Indien nodig régelt zij ook het 
vervoer en de distributie ervan.
In de centrale filmotheek van de R.V.D. 
bevinden zich zo’n 2.500 films; van de 
meèst succesrijke heeft men 30 copieën. 
Deze films handelen over de meest uit
eenlopende onderwerpen. Zij worden 
uitgeleend naar binnen_ en buitenland. 
Dat uitlenen gebeurt vrijwel gratis. 
Bij tal van 'films is de tekst in meerdere 
talen beschikbaar met het oog op ge
bruik in het buitenland. Via de R.V.D. 
wordt ook de verkoop van speciale Ne
derlandse films bevorderd. De dienst is 
verder belast met de technische verzor
ging van de zendingen van films naar 
filmfestivals.
Het Rijksfilmarchief is in beheer bij 
de R.V.D. In - de 9.000 aanwezige blik
ken is historisch filmmateriaal vanaf 
1910 bijeengebracht. Voor sommige do
cumentaires wordt van dit materiaal 
gebruik gemaakt. De R.V.D. heeft even
eens een centraal foto-archief met ong.
125.000 foto’s. De dienst verwerft foto’s 
en publikatierechten t.b.v. rijksdiensten. 
Ook de foto’s zijn beschikbaar voor uit
lening.
De R.V.D. doet nog veel mèer, zoals re
clamecampagnes verzorgen, campagnes 
voor de werving van personeel enz.
Wij nemen echter aan, dat door het bo-
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venstaande een beeld is ontstaan van de 
taak en het werk van deze dienst.

Geleidelijke ontwikkeling
Voor het eerst was er in 1934 sprake 
van een regeringspersdienst. Merkwaar
digerwijze ondergebracht bij het' mi
nisterie van Binnenlandse Zaken. Haar 
taak was aanvankelijk het verstrekken 
van inlichtingen over Nederland aan het 
buitenland. Maar, zoals dat gaat; de 

. persdienst werd van lieverlee ook in
formatiebron voor het binnenland.
Het duurde tot mei 1940 — in Londen — 
dat er een regeringsvoorlichtingsdienst 
in het leven werd geroepen. Het doel 
was duidelijk: dienen als informatie
bron en het werk van het A.N.P. voort
zetten.
De voorlichting werd bij de bevrijding 
voor een deel overgenomen door het 
Militaire Gezag; bij de opheffing op 1 
september 1945 werd een Regerings
voorlichtingsdienst in het leven geroe
pen. Sinds 1953 heet deze: Rijksvoor
lichtingsdienst.
Over de taak van die dienst is vlak na 
de oorlog („Praatjes op de brug”) nogal 
wat te doen geweest. Wij laten dat nu 
maar rusten.
In 1946 bracht een ministeriële commis
sie onder leiding van mr. G. J. van Heu- 
ven Goedhart advies uit over de over
heidsvoorlichting. De commissie erken
de het recht van de overheid om voor
lichting te geven en sprak uit, dat de 
regering altijd behoefte heeft aan een 
apparaat, dat vérduidelijking geeft van 
hetgeen wordt beoogd. De commissie 
vond echter tevens, dat de overheid niet 
verder mocht gaan dan het geven van 
verklaring en toelichting. Het rapport, 
dat in 1946 werd uitgebracht is tot nu 
toe de grondslag geweest voor de hui
dige overheidsvoorlichting.
De tijd staat echter niet stil en ook de 
ontwikkeling op dit gebied niet.

Hernieuwde bezinning
Dat blijkt ook uit het antwoord dat 
minister-president De Jong op 24 april 
1968 gaf op vragen van het K.V.P.-Ka- 
merlid Boot over de overheidsvoorlich
ting.
De premier zei toen o.a.:
„De staatstaak is de laatste jaren sterk 
uitgebreid; de internationale verhoudin
gen hebben het werkpatroon van de Re
gering grondig gewijzigd en door de 
snelheid en intensiteit van ,de massa
communicatiemiddelen is de verhouding 
tussen overheid en burger in het voort
gaande proces van democratisering aan
zienlijk veranderd.
Allerwegen is er een roep om meer 
openheid en inzicht, waarbij ook het 
beleid van de overheid begrepen is. In 
de hedendaagse maatschappij is het be
grip „public relations” naar voren ge
komen, dat langzamerhand tot een 
systeem is uitgegroeid.
Ook de overheid heeft zich de laatste 
jaren, naast het geven van verklaring 
en toelichting, op het bredere terrein 
van de zorg voor de goede externe be
trekkingen begeven. De vraag is hoever 
de overheidsvoorlichting daarop kan en 
mag gaan.
De overheidsvoorlichting heeft naar 
buiten een beleidvoerende taak. Dit 
brengt mee, dat zij intern mede invloed 
moet kunnen hebben op de beleidvoe
ring. Er is een duidelijke verschuiving 
opgetreden van de passieve naar de ac
tieve overheidsvoorlichting ten gevolge 
van de zozeer toegenomen vraag om in
formatie vanuit de maatschappij. Ter
wijl de taakstelling „verklaring en toe
lichting” (met het accent op feitelijke 
informatie) is gehandhaafd, is in de 
taakstelling het nieuwe element voor
gekomen, dat de voorlichtingsdiensten 
ook bij de vorming van het beleid moe
ten wijzen op de presentatie-aspecten. 
Daarbij blijft de richtlijn gehandhaafd, 
dat de overheidsvoorlichting zich moet 
bezighouden met verklaring en toelich
ting van het beleid” .
Dat er een ontwikkeling is blijkt even-

VOORLICHTINGS-
ADRESSEN
Hebt u de voorlichtingsdienst 
nodig of weet u niet tot welk 
departement u zich moet wen
den voor het verkrijgen van een 
bepaalde inlichting, wendt u dan 
tot de Rijksvoorlichtingsdienst, 
Noordeinde 43, ’s-Gravenhage, 
tel. 070-183830.
Daar is men gaarne bereid u de 
weg te wijzen.
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V R A A G G E S P R E K  M E T  D R . G. J. L A M M E R S

HET IS NUniG DAT 
DE VOORLICHTING 

NA 20 JAAR OPNIEUW

De pagina’s 6, 7 en 8, met de uitgebreide 
voorlichting over de overheidsvoorlich
ting en het vraaggesprek met dr. Dam
mers, werden samengesteld

DOOR

D. CORPORAAL EN 

H. WESTSTRATE

eens uit de instelling van de commis- 
sie-Biesheuvel, die zich bezig moet hou
den met de vraag naar de heroriëntatie 
van de overheidsvoorlichting. Het is be
paald ook geen overbodige luxe, dat na 
ruim 20 jaar die voorlichting eens op
nieuw wordt bezien.

Individueel gericht
Het aantal voorlichtende publikaties 
van overheidswege is niet onbevredi
gend. Öf deze publikaties de plaats van 
bestemming bereiken is een tweede. Wij 
zijn geneigd te zeggen  ̂ dat hét daar nog 
wel eens aanmankeert.

Bij de overheidsvoorlichting zijn in 
totaal ruim 300 personen betrokken. 
Ruim 10 jaar geleden waren dat er 100 
minder. Het laatste anderhalf jaar zijn 
zeker 9 parlementaire redacteuren bij 
de overheidsvoorlichting terechtgeko
men. Een belangrijke zaak, omdat met 
name bij de voorlichting een niet-amb- 
telijke taal broodnodig is.

Hoeveel er per jaar precies aan over
heidsvoorlichting wordt uitgegeven is 
heel moeilijk na te gaan. De R.V.D. heeft 
een budget van 4.5 miljoen gulden. 
Voor voorlichtingsmateriaal — in aller
lei vorm — was in 1968 een bedrag van 
ruim 3 miljoen gulden beschikbaar.

Het zijn geen onbeduidende bedragen. 
Zij mogen wat ons betreft hoger wor
den, mits de voorlichting eenvoudig is, 
op een breed publiek afgestemd en haar 
doel bereikt. En dat doel zou voor ons 
besef moeten inbonden, dat de voorlich
ting meer op de individuele burger is 
gericht. Wij zijn benieuwd hoe de kers
verse oommissie-Biesheuvel daar over 
denkt.

Andere structuur?
Het is voor ons ook de vraag of de hui
dige opzet en structuur van de over
heidsvoorlichting wel de meest doelma
tige is. Daarbij hebben wij niet zozeer 
de R.V.D. op het oog als wel de afzon
derlijke ministeriële diensten. 
Weliswaar zegt de premier in zijn be
antwoording van 24 april j.1. dat de 
huidige overheidsvoorlichting geheel 
aansluit op ons staatsbestel en past in 
de structuur van de rijksdienst. De ge
maakte gevolgtrekking „structurele ver
anderingen in de organisatie van de 
overheidsvoorlichting zouden licht strij
dig met onze staatsinrichting kunnen 
worden”, is echter naar onze smaak te 
snel.
In ieder geval zou men er al eens mee 
kunnen beginnen in elk begrotings
hoofdstuk duidelijk melding te maken 
van de voorlichtingsdienst en van haar 
activiteiten.
Nu staan deze er in verscholen. Een 
beetje meer departementale voorlich
ting kan geen kwaad.
Eni overigens kunnen wij u uit ervaring 
verzekeren, dat de medewerkers van de 
diverse voorlichtingsdiensten zeer be
reidwillig zijn om desgevraagd het hoe, 
wat en waarom van een bepaalde zaak 
uiteen te zetten. Natuurlijk: een verwij
zing naar iemand anders komt ook wel 
voor. Maar doet u dat nooit?
Wij danken mr. A. R. van Nes, hoofd 
van het algemeen secretariaat van de 
R.V.D. voor de verstrekte inlichtingen 
en gegevens.

Het verhaal over de overheidsvoorlich
ting is niet uitputtend. Over de voor
lichting van semi-overheidsinstellingen 
is niets gezegd en ook de subsidiëring 
door de overheid van bepaalde voor
lichting, is buiten beschouwing geble
ven. Wat wij beogen was: enige voor
lichting geven over de overheidsvoor
lichting.

WORDT BEKEKEN
De man die sinds 1 september 
1952 de leiding heeft van de 
R.V.D. is dr. Gerrit Jan Dam
mers. Bü een verhaal over wat 
nu precies die R.V.D. is past een 
gesprek met de directeur van die 
dienst. Een gesprek dat des te 
meer pp zijn plaats is, omdat dr. 
Dammers 1 november a.s. zijn 
functie neerlegt in verband met 
zfjn pensionering.
Dr. Dammers werd in het Gelder
se Aalten geboren. Na zijn Mulo- 
opleiding kwam hy in de journa
listiek. Hij was o.a. werkzaam bij 
De Standaard, van 1923 tot 1941, 
onder meer als parlementair re
dacteur.
In 1919 begon dr. Dammers aan 
de Vrije Universiteit een studie 
in de rechten. In 1945 deed hij zijn 
doctoraal examen. In 1952 pro
moveerde hij aan de V.U. op een 
proefschrift :De Kroon en de Ka
binetsformatie.
In de oorlog werkte hij voor het 
eerste illegale Vrij Nederland, 
wat hem anderhalf jaar Duitse 
gevangenschap opleverde.
Na de oorlog was dr. Dammers 
een jaar politiek redacteur van 
Trouw. In 1946 werd hij chef vap, 
de sociale voorlichtingsdienst van 
het ministerie van Sociale Zaken 
en een jaar later werd hij hoofd 
van de afdeling Algemene Zaken 
van hetzelfde ministerie.
Dr. Dammers is perschef geweest 
van de minlster-presidenten dr. 
Drees, dr. Beel, dr. De Quay, mr. 
Marijnen, mr. Cals, dr. Zijlstra en 
hij is het nu van de heer De Jong.
Begin van deze week werd dr. 
Dammers i.v.m. zijn afscheid, door 
de koningin benoemd tot Com
mandeur in de Huisorde van 
Oranje-Nassau.

U R  zijn meer bladen dan Nederlandse 
Gedachten, die deze weken een 

vraaggesprek met de directeur van de 
RVD willen hebben. Als wij dan ook 
op de afgesproken dag komen, is de 
Volkskrant ons juist voor geweest. 
Dr. Dammers zegt naar aanleiding 
daarvan nu niet weer over de voorlich
ting van het Koninklijk Huis te wil
len praten. De voorlichting over het 
Koninklijk Huis is een onderdeel van 
het gehele werk van de RVD. Het trekt 
de zaak teveel naar één kant door daar 
steeds over te praten. Daarmede is dat 
onderwerp afgehandeld.
Zoveel temeer tijd is er echter om iets 
over de overheidsvoorlichting te zeg
gen. En het gesprek daarover duurt 
dan ook bijna anderhalf uur.
Dr. Dammers is, eenmaal aan het pra
ten, een vlot verteller over de zaken 
waar hij iedere dag mee te maken 
heeft, de voorlichting.

De overheidsvoorlichting bestaat uit 
het geven van verklaring en toe
lichting. Bij de installatie van de com
missie Heroriëntatie Overheidsvoor
lichting (commissie Biesheuvel) heeft 
de minister-president, gezegd, dat het 
vooral om een maatschappelijke com
municatie gaat, waaraan de overheid 
moet deelnemen. Wat voor verande
ringen brengt dat mee, naar uw ge
voel?

D.: Nu vraagt u naar het resultaat van 
de commissie Biesheuvel. Moeilijk ant
woord op te geven. Er is in de maat

schappij veel veranderd sinds de op
richting van de RVD. Vooral in de ver
houding burger-overheid. De publici
teitsmedia, vooral de elektronische, 
zoals de TV, brengen het nieuws di
rect. De overheid moet sneller dan 
vroeger reageren. In 1945 speelde de 
radio, vergeleken bij nu, voor de opi
nievorming nauwelijks een rol. Nü zit
ten we in een stroomversnelling. Dat 
alles heeft een dusdanige impact ge
had op het hele maatschappelijke le
ven, dat de overheid zich heeft afge
vraagd: lopen wij met de voorlichting 
nog in de pas. Ik ben blij met de com
missie, omdat het nuttig is dat de 
zaak na 20 jaar opnieuw wordt beke
ken. De maatschappelijke functie is er 
bij gekomen.”
Dr. Dammers meent dat er wel wat uit 
de commisie zal komen, maar wat dit 
zal zijn is moeilijk te voorspellen. Men 
heeft in de afgelopen jaren ingezien, 
dat voorlichting niet los kan worden 
gezien van het beleid. Het is een on
derdeel daarvan.
Tijdens de vorming van het beleid 
moet er al worden gedacht aan de 
voorlichting. De taal die wordt gespro
ken door de overheid is vooral ook 
door de ingewikkeldheid van de mate
rie dikwijls zo technisch, dat geen kip 
het begrijpt. Zelfs de geïnteresseerden 
hebben er moeite mee.

Communicatie veronderstelt weder
zijdse beïnvloeding. Hoe moet dié naar 
uw mening tot stand komen?

D.: „Dat is een probleem. Kennisover

dracht is in wezen voorlichting. Het is 
altijd een vorm van beïnvloeding, maar 
niet altijd vooropgezette beïnvloeding.” 
Er is een onderscheid in politieke en 
informatieve voorlichting. Politieke 
voorlichting is altijd gericht. Het heeft 
de bedoeling iemand tot iets te bren
gen of van iets af te houden. De in
formatieve voorlichting laat iemahd 
vrij om te kiezen.
Politieke partijen mogeii. met alle mid
delen de kiezers overtuigen van hun 
gelijk, maar bij de overheidsvoorlich
ting is altijd gezegd: wij geven geen 
propaganda. Het moet zo objectief mo
gelijk. De feiten moeten zo nuchter 
mogelijk bij de burger worden ge
bracht. In de praktijk is de scheidings
lijn tussen politieke en informatieve 
voorlichting soms wel eens moeilijk te 
vinden.
Dr. Dammers heeft er, zegt hij, nooit 
veel moeite mee gehad. Als je je maar 
instelt op je opdracht: het geven van 
zuivere informatie en verklaring en 
toelichting. !
Vindt u dat de RVD zich in de toe
komst meer rechtstreeks tot de bur
ger moet wenden? Nu is de voorlich
tingsdienst vooral service-instituut, 
voor de publiciteitsmedia.

D.: „We hebben altijd zoveel moge
lijk voorlichting gegeven via de be
staande kanalen. Vlak na de tweede 
wereldoorlog ging dat niet. Toen heeft 
de RVD een eigen blad uitgegeven. 
Toen er echter weer behoorlijke krani-

•  Vervolg op pag. 8
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ten gemaakt konden worden, is de 
RVD direct gestopt met haar blad 
„Commentaar”. Het werken via de 
daarvoor bestemde media is het beste.” 
Daarnaast is er behoefte aan recht
streekse voorlichting. Er zijn techni
sche problemen waarvoor instructieve 
informatie nodig is. De RVD verzorgt 
in die gevallen bijvoorbeeld radio-uit- 
zendingen en zij geeft brochures uit. 
Soms zijn er hele campagnes. De de- 
parlementale voorlichtingsdiensten zor
gen voor de inhoud; de RVD verzorgt 
de produktie.
Een voorbeeld is de invoering van de 
nieuwe omzetbelasting, de BTW; om 
die duidelijk te maken aan onder
nemer en ook aan consument is een 
heel programma opgezet — TV-spots, 
een boekje, enz.
Er v/ordt door de RVD ook aan pro
paganda gedaan, maar dat betreft al
leen niet-controversiële onderwerpen, 
zoals bijvoorbeeld het steunen van ac
ties voor veilig verkeer.

Maakt de pers voldoende gebruik van 
de RVD?

L.: „Daar hebben we niet over te kla
gen. Het is echter duidelijk, dat de 
pers het nieuws selecteert, anders kon 
men iedere dag ook wel een bijbel uit
geven. Er is zoveel nieuws van alle 
kanten, dat sommige zaken noodge
dwongen onbelicht blijven.”

De RVD is er om het beleid van de 
overheid doorzichtig te maken. Het 
gaat om het hoe en waarom. Hoe 
denkt u dat dit kan worden bereikt?

L.: „De RVD probeert op te sporen hoe 
het komt dat een bepaald facet van het 
beleid niet overkomt. Daarvoor is een 
knipseldienst en een documentatie
dienst. Daaruit kan men zien wat er 
precies in de kranten verschijnt. Be
schikt de pers wel altijd over de juis
te feiten?
Er wordt gekeken uit welke onder
grond het commentaar komt. De 
schuld kan soms liggen aan een onder
deel van het beleid, dat er niet zo is 
uitgekomen als noodzakelijk zou zijn 
geweest.

Hoe staat u tegenover de „verkoop” 
van het beleid van de regering? ■
L.: „Ik vind verkoop hier een moeilijk 
begrip; het zegt zo weinig. Als ik goe
de voorlichting geef, dan verkoop ik 
het beleid niet door het op te poetsen. 
Een goed beleid kan door slechte pre
sentatie falen. Een slecht beleid kan 
zelfs door een goede presentatie niet 
goed gemaakt worden.”

Ieder beleid moet worden bekeken 
op zijn werking op de publieke opinie. 
Een moeilijk te aanvaarden maatregel 
is nog altijd geen slechte maatregel, 
maar bij de presentatie moet met die 
moeilijkheid wel rekening worden ge
houden.

Doet de RVP aan marketing?

L,.: „Soms, maar niet in politicis. Er 
wordt gekeken naar de uitslagen van 
opinieonderzoeken. Wij laten ook zelf 
wel eens peilingen verrichten. Als je 
de vinger op de pols houdt, dan kun je 
weten hoe bepaalde maatregelen zullen 
worden ontvangen. En dat kun je ver
werken in de voorlichting” .

Doet de RVD aan public relations voor 
de bewindslieden? Een soort image
building?

L.: „Ik ben zeker geen voorstander van 
image-building, omdat ik geloof dat de 
image in werkelijkheid is, het beeld 
dat het publiek krijgt van het optreden 
van iemand. Als er iets is wat iemand 
echt kan leren, dan kun je zeggen, dat 
moet je doen. Maar de R.V.D, heeft hier 
geen taak?.
De burger heeft het recht om te zien 
hoe iemand werkelijk is. Dat is pas dui
delijkheid. Het oppoetsen van de goede 
eigenschappen en het naar de achter
grond schuiven van minder goede din
gen heeft geen zin.
De man waar het om gaat, moet zich
zelf zijn. Op den duur komt de werke
lijke mens om de hoek kijken.
De loonnota is nog niet zolang geleden 
nogal slecht gevallen. In hoeverre is de 
RVD daarin gekend?

L.: „Als een dergelijke zaak in de Ka
mer is ingediend, dan bemoeit de RVD 
zich er niet meer mee. Is er behoefte 
aan adviezen op zo’n moment, dan zijn 
dat beleidsadviezen, dat is een zaak 
voor de betrokken beleidsmensen en 
vooral van de politici.

In België heeft men een eigen staats
secretariaat voor de voorlichting. Iedere 
minister brengt daar voor een deel zijn 
eigen mensen mee.

L:. „Ja, maar ik hoop dat het hier niet 
komt. Ik vind het gevaarlijk. Het ligt 
ons ook niet. Het vertrouwen bij de 
pers verdwijnt. Men gaat zich af vragen, 
als de regering zelf een minister voor 
de voorlichting heeft, wat er met een 
bepaald stuk voorlichting wordt be
doeld. Het wordt dan politiek geïnter
preteerd. Het is niet meer feitelijk”. 
Men gaat dan vragen en terecht; „Houd 
je niets achter; manipuleer je niet”. 
Het lijkt ook een moeilijke zaak, hoe

een dergelijk voorlichtingsministerie zou 
moeten worden ingepast binnen het ka
binet. Onder wie moet het vallen?

Hoe staat u tegenover de stelling, dat 
de burger een juridisch recht zou heb
ben op informatie?

L.: „Ja, die vraag is aan de commissie 
Biesheuvel voorgelegd. Uit het verdrag 
van Rome is het juridisch niet te con
strueren. De vraag is urgent, omdat 
deze is opgeworpen door de journalis
tenorganisaties.
Ik moet eerlijk zeggen — maar ik ben 
de commissie niet — dat ik niet zie, 
hoe je dit recht moet construeren. Het 
lijkt mij alleen maar te realiseren door 
een beroep op de rechter. Als dit recht 
niet wordt nagekomen, moet ik dat 
waarmaken bij de rechter, maar hoe 
moet dat?
Ik ben vreselijk benieuwd naar de uit-

COMIVIISSIE BIESHEUVEL

Ruim een maand geleden werd de 
Commissie Biesheuvel geïnstalleerd. 
Officieel draagt zij de naam; „Her
oriëntatie overheidsvoorlichting”, maar 
dergelijke commissies piegen in de 
praktijk met de naam van de voor
zitter te worden aangeduid en voorzit
ter is mr. B. W. Biesheuvel.
De taak van de commissie luidt de 
regering van advies te dienen over
— de maatschappelijke functie van de 

voorlichting van het Rijk,
— de openheid van de bestuursdienst, 

waarbij een standpunt van de rege
ring over een wettelijk omschreven 
recht of informatie ware voor te 
bereiden.

In de Nederlandse Staatscourant van 
8 oktober 1968 staat o.a. het volgende 
te lezen, afkomstig van de voorzitter 
en secretaris van de commissie:
„De commissie acht het van groot 
belang kennis te kunnen nemen van 
inzichten, die leven bij organisaties of 
personen, die zich bij het werk van de 
commissie betrokken voelen. Zij ver
zoekt hen vóór 1 januari 1969 vragen, 
zienswijzen, suggesties etc., welke 
voor de uitvoering van haar opdracht 
van belang kunnen zijn, toe te zenden 
aan de secretaris, drs. G. Chr. van 
Eek, Ministerie van Binnenlandse Za
ken, Binnenhof 19 te 's-Gravenhage.

Het ligt in het voornemen van de 
commissie zo nodig in een verder 
stadium van haar werkzaamheden 
enkele hearings te houden”.
Op dit punt is er in ieder geval sprake 
van openheid en —  wat nog beiang- 
rijker is —  gelegenheid voor inspraak. 
Iedere Nederlander heeft de gelegen
heid zijn of haar inbreng te leveren. 
Nu maar hopen, dat er in ruime mate 
gebruik van wordt gemaakt.

spraken van de commissie Biesheuvel 
hierover”.

De openheid van de bestuursdienst, 
hoe staat het daarmee. Kan dat niet 
beter?
L.: „Die mogelijkheid zie ik wel. Maar 
het zal een lang proces zijn. Op korte 
termijn zie ik daarom geen verande
ring. De bestuursdienst is per definitie 
gesloten, het begint al met de eed van 
geheimhouding door de ambtenaar”. 
Een geheimhouding, die soms wel over

Premier De Jong installeert de commissie Biesheuvel.

dreven is. Oorlogstijd brengt veel ge
heimhouding, mee. Maar sommige din
gen zijn nu langer geheim dan nodig is. 
Bij de beleidsbepaling is geheimhou
ding in eerste instantie nodig. Grote be
drijven doen trouwens in feite hetzelf
de. Maar men vergeet nogal eens de 
geheimhouding op te heffen. De mate 
van geheimhouding hangt ook sterk 
van de instructies af, van de minister 
of van de administratieve chef van het 
departement. Soms ook van het kabi
net als geheel.

Dr. Dammers heeft geen moeite gehad 
zich aan te passen aan de werkwijze 
van de verschillende premiers. Dat 
komt doorda,, de RVD geen politieke 
verantwoordelijkheid heeft. Daar komt 
bij, dat er politiek gezien tussen de 
verschillende kabinetten geen grote, 
ingrijpende verschillen zijn. Het zijn 
verschillen in nuances.

U hebt indertijd, bij uw proefschrift de 
stelling geponeerd, dat de methode om 
ministers door de fractie in de volks
vertegenwoordiging te doen verkiezen, 
in principe en praktisch onaanvaard
baar is. Staat u nu nog achter die stel
ling?

L.: „Ja, om principiële redenen nog 
zeker. Het verdraagt zich niet met ons 
staatsrechtelijk systeem en onze grond
wet.”

Is dat niet te formeel geredeneerd?

L.; „De stelling is volkomen in over
eenstemming met de lijn in de grond
wet: de onschendbaarheid van de ko- 
ning en de ministers verantwoordelijk. 
Als je dat wilt veranderen, dan moet 
je de grondwet wijzigen. Dan krijg je 
hetzelfde als de gemeenteraad.”
Er is echter een verschil. De gemeente
raad bestuurt, het parlement echter 
niet. Daar is nog werkelijk sprake van 
dualiteit.
Dr. Dammers ziet jok niets in een voor
dracht van de Tweede Kamer voor 
het aanwijzen van een minister-presi- 
dent.
„Als ik zie hoe moeilijk een formatie 
nu al is, dan geloof ik dat je met het 
maken van een voordracht de hele 
strijd, die nu bij de formatie speelt, in 
de Kamer zou krijgen. Waarbij dan 
van onderhandelen, van sondéring veel 
minder sprake kan zijn!

De zaak kan zich dan wel meer in de 
openbaarheid voltrekken?

D.: „Is dat wel zo? Er moet eerst frac- 
tieberaad komen. Er moet gezocht wor
den naar een meerderheid. De fracties 
moeten het dan eerst eens worden over 
het program en over de personen, voor 
er een voordracht kan komen. Ik zie 
het nog niet werken.”

Tenslotte. U bent anti-revolutionair. 
De RVD heeft een evolutie doorge
maakt, de ARP ook. Hoe staat u te
genover de ontwikkelingen in de ARP?

D.: „Daar kan ik niet op antwoorden. 
Ik zal me strikt onthouden me uit te 
spreken over de ontwikkeling in de 
politieke partijen, o'ngeacht over welke 
partijen het gaat. In mijn functie moet 
ik geen uitspraken doen over actuele 
partij-politieke zaken.”

Dr. Dammers ziet zich ook na zijn pen
sionering op politiek gebied voorlopig 
geen uitspraken doen. „Er zijn nog te 
veel zaken, waarover je niet in het 
openbaar kunt spreken” .
Om dezelfde reden zitten er geen me
moires in. Dat zouden hooguit enkele 
anekdotische dingen kunnen zijn. En 
op anekdotes zit niemand te wachten, 
meent dr. Dammers.

Wel gaat hij zich weer toeleggen op de 
studie en wel toegespitst op de sociolo
gie en de politicologie. Dat is er nu dik
wijls bij ingeschoten. Daarover wil hij 
wel publiceren, zuiver in het weten
schappelijk vlak.
En dan is er nog de protestants-christe- 
lijke reclassering, waar hij een actieve 
rol speelt. Van 1946 tot 1967 was hij al
gemeen secretaris van de Prot. Chr. 
Reclasserings Vereniging. Sinds 1967 is 
hij tweede voorzitter. Dat werk doet 
hij graag. Het laatschappelijk w e r t  
heeft zijn belangstelling.
De reclassering is dankbaar werk. 
Vooral ook: het is interpolitiek en in
terconfessioneel.
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BESTUUR 1

Het op deze pagina afgedrukte artikel 
van drs. Van Kuier is bedoeld om over 
het behandelde onderwerp een discus
sie op gang te brengen. De bedoeling is 
ook anderen te vragen hun visie op 
deze zaak te geven.

apparaat is dan groot genoeg om dezg 
lieden een volwaardige functie te ge
ven. Het sterke gemeentelijk apparaat 
is dan in staat om de gewenste ontwik
kelingen in het noorden te stimuleren 
en te begeleiden.
Een ander kenmerk van het regerings
beleid is het aannemen van een af
wachtende houding in bestuurlijke za
ken, om met minister Beernink te spre
ken „V. ij zien met grote belangstelling 
naar wat daar (in dit geval Eindho
ven) gebeurt en wat in de nabije toe
komst zal gaan gebeuren”.
Deze zaken worden van geval tot ge
val bekeken. Hij stelt, dat de omstan
digheden overal in het land zo ver
schillen, dat van de vorming van een 
beleid gebaseerd op een paar duidelijke 
uitgangspunten -en beginselverklarin
gen niet mogelijk is.

IN het midden van de vorige 
eeuw heeft het plaatselijk open

haar bestuur de huidige vorm ge
kregen. De provinciewet en de 
gemeentewet bepaalden in grote 
lijn de inrichting en werking van 
gemeenten en provincies. De na
tionale overheid kreeg de be
voegdheid de grenzen tussen deze 
bestuurseenheden te verleggen, 
maar in feite zijn zij toch tot een 
soort „heilige koeien” geworden.

Slechts in relatief zeer weinig gevallen 
is sprake geweest van een aanpassing 
van de bestuurlijke grenzen. Altijd is 
dit incidenteel gebeurd. Omstreeks de 
eerste wereldoorlog vond een versnel
ling plaats die voornamelijk te danken 
was aan de armlastigheid van een aan
tal randgemeenten. Pas Je laatste tien 
jaren is een grote activiteit merkbaar 
in het bewerken van aanpassingen.

Verwondering gevraagd
Ik ben van mening, dat wij ons te wei
nig verwonderen over de starheid, zo 
men wil stabiliteit, van deze organisa
tievormen. Allerwegen en dan met name 
in het bedrijfsleven ziet men voortdu
rend snelle aanpassingen.
Toch ontwikkelt zich de taak van de 
overheid snel. De plaatselijke overheid 
maakt daarop bepaald geen uitzonde
ring. De behoefte aan een grote mate 
van overheidsinvloed is op alle niveaus 
groot.
a. De toeneming van de bevolking op 
een gebied, dat ten naastte bij dezelfde 
omvang behoudt, eist een expansie van 
overheidsinvloed. Hoe drukker het op 
de weg is, des te meer moet ér gere
geld worden: verkeersagenten, strepen, 
borden, ambulances verschijnen, 
b. De welvaart van de omvangrijker 
bevolking is ook enorm gestegen, het
geen betekent, dat er bij zeer veel aan
gelegenheden een zwaar beroep op de 
overheid wordt gedaan: wij willen
voorzieningen om de relatief grote hoe
veelheid vrije tijd waarover wij be
schikken ook buiten de deur te kun
nen besteden, liefst allemaal . tegelijk. 
.Wij produceren veel meer af val dan 
vroeger en wij vragen van de overheid 
het weg te halen en te vernietigen. En
zovoort, enzovoort.
c. De technische ontwikkeling gaat 
zeer snel, elk jaar wordt de versnel
ling van de vooruitgang groter. Wij 
eisen van de overheid, dat zij er zorg 
voor draagt dat wij geen verlengstuk 
van de machine worden. Het woonkli
maat moet blijven zoals het is en in 
vele gevallen moet het verbeteren. Aan 
de ene kant moet de industrie be
perkt worden en aan de andere kant 
bevorderd. Hier wel, daar niet. Alle 
Nederlanders hebben recht op werk. 
Daarom moeten zij een goede opleiding 
krijgen opdat de kans op een geschikte 
baan zo groot mogelijk zij. Aan de 
andere kant ziet het er naar uit dat 
een periode van opleiding in een men
senleeftijd niet voldoende zal zijn.

Effect op bestuursorganisatie
Het zal u duidelijk zijn, dat het bo
venstaande slechts aan wil geven, dat 
het eigenlijk zeer voor de hand ligt, dat 
1 p het moment de organisatie van het 
plaatselijk bestuur in discussie is. Een 
aantal zaken kan door de nationale re
gering geregeld worden, maar de opzet 
van ons bestuursstelsel eist, dat de ter 
plaatse wonende bevolking een zo 
groot mogelijke inspraak krijgt. Van
daar dat wij zoveel mogelijk zaken zo 
laag mogelijk in de hiërarchie van het 
totale bestuursapparaat geregeld zou
den willen zien. Zo dicht mogelijk bij de 
bevolking, zo zeggen wij dan.

Daarbij doen zich twee grote moeilijk
heden voor:
1. de samenhang in het maatschappe
lijk verkeer is sterk toegenomen, ook 
de samenhang in het plaatselijk be
stuur. Boven vermelde ontwikkelingen 
hebben er voor gezorgd, dat de autono
mie van de gemeenten in maatschappe
lijk opzicht te loor is gegaan. Het ge
volg is uiteraard dat een gemeente 
nauwelijks meer iets kan doen zonder 
het beleid van een andere gemeente te 
raken. De gebieden die min of meer 
zelfstandige ontwikkelingen doorma
ken zijn nauwelijks meer te onderken
nen.
2. Moderne ontwikkelingen eisen an
dere organisatie-vormen. Er is een 
steeds grotere mate van specialisatie 
merkbaar in alle sectoren van het le
ven. Specialisatie betekent, dat een 
persoon zich met name toelegt op een 
bepaalde soort werkzaamheden met 
uitsluiting van andere. Door het inten
sief samenwerken van specialisten kan 
een hogere graad van perfectie be
reikt worden. Dit leidt in het bedrijfs
leven tot steeds grotere eenheden. Ook 
bij de overheid is een dergelijke ont
wikkeling noodzakelijk. Slechts door 
inschakeling van zeer gespecialiseerde 
krachten is het mogelijk in het bedrijfs
leven het nodige tegenspel te bieden of 
een hoog peil van uitvoering van. over
heidszorg te bereiken. De specialisatie 
ziet men ook in het onderwijsstelsel. 
Men moet over steeds grotere eenhe
den beschikken om profijt te kunnen 
trekken van Specialistisch opgeleide 
mensen.
In het algemeen kunnen wij stellen, 
dat het stelsel van plaatselijk bestuur 
vele van deze ontwikkelingen goed 
heeft kunnen opvangen. Oneffenheden 
heeft men uit de weg geruimd door in
cidentele aanpassingen, de wet bleek 
soepel genoeg om de organisatie van de 
gemeente met de bevolkingsomvang en 
de techniek te laten meegroeien. Op on
derdelen werd zij aangepast. Om de 
noodzakelijke samenwerking te regelen 
kwam in 1950 de wet gemeenschappe
lijke regelingen tot stand. Sinds de 
vijftiger jaren zijn wij echter in een 
stroomversnelling geraakt. Op een con
gres van de Vereniging van Neder
landse gemeenten sprak men van een 
bestuurscrisis. Hoe is de toestand op 
dit moment?
Primaat van de ruimtelijke 
ordening
Met name door de toenemende ruimte
behoeften voor woningbouw, verkeer en 
industrie verkeren vele grote gemeen
ten in ruimtenood. Daar .waar gebrek 
is aan een goed neigt men tot distri
butie: in dit geval ruimte- of grond- 
distributie, die wij ruimtelijke orde
ning noemen. Deze ruimtelijke ordening 
is een moeilijke zaak. Eerst moet men 
tot een idee geraken van de toekomst 
waarheen men wil streven, vervolgens 
is de moeilijkheid er voor te zorgen dat 
het gedachtenspinsel in realiteiten 
wordt omgezet.
Omdat het altijd gaat om een onzekere 
toekomst proberen sociologen en 
sociaal-geografen met behulp van een 
zo gedegen mogelijk onderzoek de toe
komstige aantallen inwoners en de be
hoeften van deze inwoners aan werk
gelegenheid, woongelegenheid en an
dere noodzakelijke voorzieningen te 
berekenen. Op basis van dit gegeven 
proberen de stedebouwkundige inge
nieurs een kaartbeeld te geven van een 
mogelijke toekomstige ontwikkeling. 
Men is in Nederland een behoorlijk 
eind gevorderd op de weg naar een 
goede ruimtelijke ordening, zeker in 
vergelijking met landen als België en 
de U.S.A. Democratisering van het 
proces van ruimtelijke ordening laat ik 
hier buiten beschouwing.

DRS. H. VAN RULLER
We^nschappelijk medewerker aan de 
V.U. en gemeenteraadslid voor de 
A.R.P. in Amsterdam.

Als men een dergelijk gebrek, zelfs aan 
beleidsvorming, verneemt, dan wordt het , 
duidelijk, dat in de sfeer van de ruim
telijke ordening, wel een behoor
lijk beleid gevormd wordt, dat van fun
damentele betekenis is voor de rege
ring voor het aanpakken van de be
stuurlijke problematiek. De bestuur
lijke planning is ver achtergebleven en 
daarom bepaalt de ruimtelijke planning 
de bestuurlijke.

Bij bestuurlijke planning moeten de 
behoeften aan een goede ruimtelijke 
ordening een enorme rol spelen, waaron
der ook een gelijke verdeling van kansen 
op inspraak voor de burger, het schep
pen van mogelijkheden voor een goed 
op elkaar afgestemde uitvoering vaii 
verschillende overheidstaken etc.
In een volgend artikel zal ik trachten 
na te gaan welke concrete problemen 
om een oplossing vragen en te zoeken 
naar een grote lijn waarin deze pro
blemen zouden kunnen worden opge
lost.

Te koop:

1 YUM BO Y-100
hydr. kraan op rups

FIRMA M. J. VERLINDE 
ZAAMSLAG

Telef. 01153 - 227 - 429, na 17.30 u. 245

Uit het bovenstaande is wel gebleken 
hoe onmisbaar ik een uitgebalanceerde, 
overwogen, zoveel mogelijk cijfermatig 
ondersteunde ruimtelijke planning van 
belang acht. Het uitgangspunt van het 
regeringsbeleid gaat mij echter in de 
zaak van de bestuurlijke indeling te 
ver. In de tweede nota over de rui
telijke ordening in Nederland (198 pa
gina’s) staat in de paragraaf van de 
hier besproken problematiek gewijd 
onder de titel: „Ruimtelijke ordening en 
bestuurlijke organisatie” (10 pagina’s): 
„De ruimtelijke ordening is van zoda
nige betekenis, dat zij in hoge mate de 
bestuurlijke organisatie zal moeten be
palen” (pag. 185).
Redenerend vanuit dit primaat van de 
ruimtelijke ordening is het beleid van 
de Nederlandse regering (en van de 
A.R.P.„ want woordvoerder Schakel in 
de Tweede Kamer is het in het alge
meen met het verklaarde beleid van 
de regering in deze zaken eens) te ver
klaren. Het enige zware argument voor 
de vergroting van het gebied van de 
stad Groningen was de ruimtelijke or
dening. Nationaal kiezen wij voor een 
meer gelijkmatige spreiding van werk
gelegenheid over het land. Daartoe 
moet er een sterk overheidsapparaat 
beschikbaar zijn. De provincie kan of 
wil dat niet leveren. Groningen, dat in 
het noorden al een grote stad is, moet 
als trekpaard fungeren voor een ge
wenste ontwikkeling. Groningen wordt 
in de toekomst aan de mogelijkheid 
geholpen om vele bewoners te huis
vesten. In de huidige financiële ver
houdingen leveren deze inwoners de 
gemeente ruimere financiën zodat 
zij goed in staat is om gebruik te ma
ken van de opgeleide specialisten. Het

Holwerda - Zonen
Dokkum Drachten Lelystad
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TELEFOON 12486'



Pagina 10 N E D E R L A N D S E  G E D A C H T E N 26 oktober 1968

NOTITIES 
VAN EEN 
RAADSLID

FIRST BREAD! 
FIRST BREAD!
Deze kreet werd onlangs geslaakt door de manager 
van een nieuw te openen omvangrijk chemisch 
bedrijf. Het was een antwoord op vragen naar de 
mogelijkheid van vergroting van de luchtveront
reiniging die dit bedrijf met zich mee zou kilhnen 
brengen. Grotere luchtverontreiniging zou betekenen 
mindere leefbaarheid. Natuurlijk werden de vragers 
in zoverre gerustgesteld dat alle maatregelen 
genomen zouden worden om iuchtverontrciniging 
tegen te gaan. Maar typerend was het antwoord 
toch wel. Het betekende in feite dat als de 
Nederlanders brood op de plank willen hebben, 
als zij in de welvaart willen delen, er eerst verdiend 
zal moeten worden. De economie is dan punt één. 
Niemand zal deze waarheid als een koe durven 
ontkennen. Maar wet kan men daar tegenover stelten 
dat de boterham, desnoods de boterham met beleg, 
veel minder smakelijk wordt als men die niet met 
plezier en in rust kan opeten.

Dit voorval typeert naar onze mening de spanning 
die er in verschillende industriegebieden heerst 
tussen welvaart en welzjjn. Wil er welvaart kunnen 
zijn dan moet er verdiend worden en dat verdienen 
heeft de meeste kansen bij uitbreiding van havens 
en van industrieën. Maar die havens en die 
industrieën vragen om grond, grond die vandaag 
nog een agrarische dan wel een recreatieve bestem
ming heeft. Offert men alles op aan de industrie dan 
komt de harmonie tussen het werken, wonen en 
leven in gevaar. Heeft men alleen aandacht voor 
het welzijn dan dreigt het gevaar dat straks de 
W’elvaart gaat verminderen en dat daardoor het 
welzijn ook in gevaar komt.

Het is dit probleem dat naast andere problemen 
met name in het Waterweggebied actueel is. Dat 
Waterweggebied is vol. De gronden die thans nog in 
„aanbouw” zijn, hebben reeds een bestemming.
En dan komt de vraag of men verder moet gaan 
met het haven- en industriecomplex uit te breiden 
dan wel of allerlei activiteiten kunnen worden 
afgeleid naar nabijgelegen gebieden. En in dat 
staduim komt heel Zuid-West-Nederland in de 
belangstelling. Op verschillende punten zijn daar 
reeds haven- en industrieontwikkelingen aan de gang 
zoals bij het Sloe en bij Terneuzen. Voor andere 
gebieden binnen dit gebied bestaan er min of meer 
gevorderde plannen voor industriële bedrijvigheid 
zoals bij Reimerswaal en bij de Moerdijk. 
Geografische ligging, werkgelegenheid, de aanwezig
heid van diep vaarwater spelen hierbij een rol, 
maar ook de agrarische belangen en de noodzaak 
van recreatiegebieden. Problemen te over.
Het Verband van verenigingen van a.r. gemeente
en provinciebestuurders wijdt aan de ontwikkeling 
van Zuid-West-Nederland een aparte vergadering 
en wel op zaterdag 2 november in het Groothandels- 
gebouw te Rotterdam. Na de inleiding van de 
Verbandsvoorzitter zal er ruime gelegenheid zijn tot 
discussie waarbij een forum op de vragen zal ingaan.

Dit forum zal geleid worden door de commissaris 
van de Koningin in de provincie Zeeland 
mr. J. van Aartsen.

Als leden van het forum treden op burgemeester 
J. Aschoff van Terneuzen, het lid van Gedeputeerde 
Staten van Zuid Holland de heer N. v. d. Brugge, 
burgemeester C. D. van Oosten van Klundert, de 
gecommitteerde van Rijnmond de heer M. H. L. 
Weststrate, een lid van de Rotterdamse gemeen
teraad en een lid van de a.r. Tweede Kamerfractie. 
De vergadering is niet alleen toegankelijk voor a.r. 
raads- en statenleden maar voor alle belangstellende 
leden van onze kiesverenigingen. Daarnaast is intro
ductie toegestaan van belangstellenden uit c.h., s.g.p. en 
k.v.p. kring. Allereerst voor raads- of statenleden 
maar ook voor anderen.

Men heeft mij verzocht op dat laatste ook vooral 
de aandacht van de lezers te willen vestigen.
De vergadering begint ’s morgens om tien uur en 
wordt om ongeveer vier uur beëindigd.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

WERKELIJKHEID

In het „Limburgs Dagblad” trof ons deze uitspraak 
van dr. C. Trimbos:
„Ver van de mensen afleven en altijd maar in palei
zen zitten, wat je veel bij prelaten en andere hoog
waardigheidsbekleders ziet, kan niet zonder invloed 
zijn. Ze zijn altijd bezig met waarden, met abstracte 
formules die niet aansluiten bij de werkelijkheid” . 
Hetzelfde kan overigens voorkomen bij iemand, die 
midden tussen de mensen leeft en nooit in een paleis 
zit.

HET CONGRES

Uit een beschouwing in het oktobernummer van „De
mocraat” over het congres van D’66:
Daarnaast ook een groep van keurige vestendragers, 
met zegelring rechtstreeks de liberale inbreng in de 
gelederen. Verder relatief weinig baarden hetgeen 
volgens insiders de zelfoverschatting en het gebrek 
aan zelfkritiek van de partij aardig schijnt te illu
streren. Samen met een behoorlijk aantal non-confor- 
misten en een groot percentage vrouwelijke congres
deelnemers een heterogeen geheel waarvan zelfs Mc 
'Luhan moeilijk zal kunnen zeggen welke boodschap 
zij zullen brengen. Maar ja, we weten al dat het me
dium Hans heet en de boodschap op het Congres toch 
ook niet veel duidelijker is geworden.
Aardig gezegd.'

VRAGEN
Op het negende lustrum van de.Nijmeegse Universi- 
teit heeft o.a. kardinaal B. J. Alfrink gesproken. Hij 
merkte o.a. op:

„Discussies van vakgeleerden kan men op het ogen
blik nauwelijks meer buiten de algemene publiciteit 
houden. Maar men stelle zich de goegemeente voor, 
die zelf niet tot kritisch onderscheiden onderlegd, dag 
na dag wordt overstelpt met vragen, door twijfelen
de vragen rondom zo goed als alle details van ons 
christelijk geloof” .

En het gevolg: men gaat nadenken; vaak niet aller
eerst over de opgeworpen vragen, maar over de per
soon, die de vragen opwierp.
Het is goed — niet alleen voor verontrusten — ook 
te denken aan de woorden van de kardinaal:
„V zult me wel willen geloven: ik ben evenals u, als 
ge wilt nog meer dan u, afkerig van de achterdocht 
die ivordt gezaaid en van de verdachtmakingen die 
worden gelanceerd. U weet dat ik erzelf evenmin aan 
ontkom en er onder lijden moet als degenen, die 
ivetenschappelijke theologie bedrijven. Misschien zelfs 
meer, omdat de verwijten van twee kanten kunnen 
komen.

ROUTINEBEZIGHEID

Het „Algemeen Handelsblad” had onlangs een vraag
gesprek met de burgemeester van Rotterdam, de heer 
W. Thomassen.
Over communicatie merkte hij o.a. op:

„Er wordt gezegd: de bestuurders hebben de commu
nicatiekanalen verstopt. Tot op zekere hoogte waar. 
Er ontstaat piramidevorming. Als bestuurder hoor je 
door de hoge geldelijke beloning, die je van de samen
leving krijgt, voordat je het weet tot het verwende 
deel van de maatschappij. Iedere drukke beroepsuit
oefening brengt een vorm van isolement met zich 
mee, je bent door geriefelijkheden omringd. Dan ko
men de onvermijdelijke communicatiestoornissen. Het 
burgemeestersambt wordt een routlnebezigheid. Het 
is een kwestie van persoonlijke stijl om niet in pa- 
triarchalisme te vervallen” .

Dat veel burgemeesters, wethouders en raadsleden 
dit gevaar voor ogen mag staan. En ook alle overige 
bestuurders, waarvoor een regentenmentaliteit uit den 
boze is.

MEXICO

Op de tweehonderd meter hardlopen heren werd de 
gouden en de bronzen medaille gewonnen door twee 
Amerikaanse negers.
Op het erepodium hing de kin op hun borst, stak hun 
gebalde vuist, in een zwarte handschoen omhoog. 
Black Power!
Hoe was uw reactie toen u hierover voor het eerst las? 
In „De Tijd” schreef Arie Kuiper er o.a. dit over.

Laten wij toch eerlijk zijn. Drie eeuwen geleden werd 
de Amerikaanse neger als slaaf uit Afrika gehaald, 
drie eeuwen lang is hij van zijn identiteit beroofd en 
uitgemangeld, gedegradeerd tot een on-persoon. Ein
delijk begint hij iets, een heel klein beetje nog maar, 
terug te vinden van zichzelf. Hij wordt weer een per
soon. Dat is Zwarte Macht, iets anders is het niet.
Af en toe gebruikt de neger geweld, en dat zal wel 
afkeurenswaardig zijn, maar de blanken hebben te
genover hem al zolang geroeid gebruikt. Alle brave 
blanken borsten roepen nu luidkeels „Foei!" en die 
twee zwarte jongens zijn uit het Olympisch team 
gestoten. Maar de foto is gemaakt, de vuist is gebald 
— het magistrale en zwijgende protest van een men
senras, dat onnoemelijk heeft geleden en niet van 
plan is dat nog langer te nemen.

ONDERZEEËR

Mr. H. van Riel had vier dagen met een onderzeeër 
mee op oefening zullen gaan. De commandant van de 
onderzeeër nodigde hem echter uit om eerst een dag 
in Den Helder te komen kijken. De heer Van Riel 
zegt dan in het V.V.D.-blad „Vrijheid en Democratie” :

„Aangezien ik probeerde niet eigenwijs te zijn, volgde 
ik die raad op, en hij bleek uitstekend te zijn. Een 
onderzeeboot is er niet op berekend een zwaarlijvige 
man van 81 jaar gedurende een paar dagen onderdak 
te verlenen. Bovendien: ik moest vaststellen dat mijn 
verblijf aan boord ten gevolge zou hebben, dat de 
commandant uit zijn hut verdween. Een commandant 
van een onderzeeër is een hoffelijk man, die mij stel
lig zijn hut ter beschikking zou stellen. Dat beteken
de, dat deze officier, die verantwoordelijk is voor een 
vaartuig dat vele tientallen miljoenen kost en voor 
levens, van tachtig mensen, ’s nachts samen met an
deren zou moeten slapen en geen enkele plaats zou 
hebben waar hij zich rustig terugtrekken kon. Het 
zou van mijn kant te egoïstisch geweest zijn, en ook 
te weinig nadenkend, om het aanbod om vier dagen 
mee te mogen varen te accepteren.
Toch aardig van de heer Van RielH!

PARTIJ
IN DE ETHER
Donderdag  17 oktober had H e n k  Weststrate 
een vraaggesprek met de voorzitter van  de 
A.R. Tweede Kam erfractie, mr. B. W. B ie sheu 
vel, n.a.v. de algem ene beschouw ingen in  de 
Tweede Kam er.
H ieronder volgt een vraag en antwoord uit dit 
gesprek.
D e  complete tekst kun t u  aanvragen  bij het 
A.R. Partijbureau, dr. K uyperstraa t 3, in  D e n  
Haag.

Vraag: Mijnheer Biesheuvel U hebt vorige week nogal 
kritiek geleverd op de inkomens- en vermogensverde
ling in ons land. Het kabinet heeft dit probleem nogal 
laconiek opgevat, vindt u. Wat kunt u daarvan zeggen? 
Biesheuvel: „Ja, in deze kritiek stonden wij niet al
leen, die werd in even sterke mate ook gedeeld door 
de K.V.P. en door de C.H.Ü.
Wij troffen namelijk noch in de miljoenennota — 
vooral niet in de miljoenennota — noch ook in de 
troonrede aan, dat het kabinet er zich van bewust is, 
dat het vraagstuk van de inkomensverhoudingen een 
zeer aangelegen punt is voor de drie christelijke frac
ties. V weet wel, daar is ook in het kader van de „18” 
de nodige aandacht aan besteed, terwijl het kabinet 
ook op grond van wat wij bij de kabinetsformatie 
hebben afgesproken, daaraan de nodige aandacht zou 
schenken, ’t Is één van die punten, waar we het juist 
over hadden, waar wij, als anti-revolutionaire fractie 
vinden, dat het kabinet echt bewust een inkomenspo
litiek zou moeten gaan voeren, die nu nog onvoldoen
de uit de verf is gekomen. Ik heb in de eerste termijn 
gezegd, dat het kabinet daar in de miljoenennota wat 
laconiek over heeft gedaan. Ik heb later kunnen vast
stellen, dat het kabinet zich tijdens de behandeling 
van de miljoenennota en de troonrede daar wat posi
tiever over heeft uitgelaten ten aanzien van de moge
lijkheden — en het bevorderen — van spaarloon, van 
de vermogensaanwasdeling en in het algemeen van 
het bevoordelen van het bezit voor diegenen, die dat 
hard nodig hebben.



26 oktober 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 11

HET MIDDEN-OOSTEN 
OLIE- EN TWISTBRON
DOOR DRS. J. G. LAMBOOIJ

B E  aandacht voor het Midden
oosten is in ons land vooral 

gericht op de ontvpikkeling van Is
raël, op de groeiende communisti
sche invloed en op de olie, o.a, 
grondstof voor de westerse chemi
sche industrie en voor onze auto
benzine. Vooral de eerste twee as
pecten wordeh dikwijls aange- - 
voerd als de belangrijkste twist- 
bronnen in dit deel van de wereld. 
De oliebronnen vormen een be
langrijke machtsfactor, zonder wel
ke vele landen in het Midden-Oos- 
ten door de 'grote wereldmachten’ 
genegeerd zouden worden.

Geschiedenis
In het speciaalnummer van het Maand
blad Oost-West dat aan het Midden
oosten is gewijd komen vooral de bo
vengenoemde aspecten alsmede de be
tekenis van de islam naar voren. Het 
nummer heeft vijf medewerkers, die 
zes bijdragen verzorgden, te weten, 
achtereenvolgens:
1) P. Krug, Problematiek van het Mid- 

den-Oosten;
2) Dr. C. Hillen, Enkele economische 

aspecten van het Midden-Oosten;
3) C. Huisman, Positie en invloed van 

het communisme in het Midden- 
Oosten;

4) D. van der Meulen, De Islam in het 
Midden-Oosten;

5) Drs. H. van Praag, Palestina als 
twistappel tussen Joden en Ara
bieren;
en tenslotte wederom

6) C. Huisman, Eenheid en verdeeld
heid in de Arabische wereld.

Het eerste artikel draagt een inleidend 
karakter. Krug behandelt in enkele glo
bale lijnen de geschiedenis van het ge
bied — zowel de oude als de nieuwe — 
en voorts de betekenis van de islam en 
het communisme, het nationalisme en 
het arabisch socialisme alsook enkele 
facetten van de verhouding economie tot 
politiek. Centraal in zijn verhaal — en 
trouwens in het hele nummer — staat 
de groeiende invloed van het commu
nisme en dan met name van de Sowjet- 
Unie. Zeer terecht stelt Krug dat de 
islam als religie niet voldoende tegen
stand kan bieden tegen het communis
me. Hij citeert een kenner van het Mid
den-Oosten (Bernard Lewis) die in de 
islam verscheidene elementen aanwijst 
die in bepaalde omstandigheden de weg 
voor het communisme kunnen voorbe
reiden.

Het is overigens van belang te beseffen 
dat de ,aanval’ op de islam niet alleen 
van het communisme komt, maar ook 
(volgens Krug) van de westerse techniek 
en economie, van het nationalisme en 
tenslotte van het arabisch socialisme. 
De islam, zo zegt Krug, ziet zich ge
plaatst tegenover de vraag hoe deze 
oude godsdienst kan functioneren in een 
snel veranderende maatschappij. Het is 
dan ook niet verwonderlijk dat hij uit 
Prof. dr. J. Brugman’s inaugurele rede 
(Leiden 1961) de volgende uitspraak
aanhaalt: het arabisch nationalisme......
,is een nieuw begrip, dat de islam ver
drongen schijnt te hebben en de isla
mitische waarden vervangen heeft door 
denkbeelden ontleend aan Europa’.

Islam
De islamitische wereld tracht zich 
vooral politiek te weer te stellen tegen
over de .aanvallende krachten’. Dat dit 
niet uitsluit dat er ook op religieus 
gebied vernieuwingsbewegingen zijn 
vertelt ons Van der Meulen in een arti
kel dat vooral gericht is op de ontmoe
ting tussen islam en christendom. Hij 
vertelt van een aantal persoonlijke er
varingen waaruit zou kunnen blijken 
dat goedwilende aanhangers van de 
beide godsdiensten elkaar dichter bij 
kunnen staan dan a-priori zou mogen

worden verwacht. Zijn stelling dat het 
Midden-Oosten het geestelijke hart van 
de wereld is (pag. 251), zou ik bepaald 
niet kunnen onderschrijven.
Zionisme
Dat de godsdienst een belangrijke plaats 
inneemt in het Midden-Oosten wordt 
ook bevestigd in het verhaal van drs. 
Van Praa.g, die het zionistische stand
punt ten aanzien van het vraagstuk 
Israël inneemt. Dat zijn betoog zeer 
subjectief is spreekt vanzelf. Plet valt 
trouwens steeds op bij dit soort ver
halen dat men als meest fundamentele 
rechtvaardiging voor de stichting van 
de staat Israël steeds bij de joodse 
religie uitmondt. Dat is op zichzelf zeer 
acceptabel, maar het is onjuist om op 
grond van argumenten van het soort dat 
we regelmatig aantreffen in de koloniale 
tijd bij de Europese rechtvaardigingen 
van het houden van koloniën de stich
ting van de staat Israël aannemelijk 
te maken. De anti-koloniale haren rijzen 
je ten berge als (o.a. op pag. 252) wordt 
gesteld dat Palestina toch zo slecht 
werd onderhouden en dat de joden het 
toch zo goed doen. Het is alsof je de 
Pieds-noirs in Algerije hoort.
Ook de rest van het betoog is zwak. 
Dit is in dit nummer overigens niet 
slechts het voorrecht van drs. Van 
Praag. Zijn argument (op pag. 254);

De Islam. Gouden moskee van Kazemain, Bagdad.

,Maar het belangrijkste feit is wel, dat 
men de geschiedenis niet kan terug
draaien’ is volkomen juist. Dat kan 
van het anti-Israëlische standpunt van 
Huisman niet gezegd worden. Ook zijn 
betoog wemelt van emotionele en onge
verifieerde uitspraken. Voorts duikt hij 
herhaalde malen in uitwijdingen die 
voor het betoog in het geheel niet es
sentieel zijn (zie bijv. pag. 239-241). 
Kortom de twee artikelen van de heer 
Huisman zijn een mengeling van uit
stekende analyses en subjectieve, opper
vlakkige interpretaties. Het valt voort* 
op dat deze auter een geheel ander per
centage noemt dan de andere auteur, 
dr. Hillen voor het aandeel van de olie- 
produktie van het Midden-Oosten van 
de totale wereldproduktie. Huisman 
(pag. 242) noemt 40 %, terwijl Hillen 
(pag. 232) tot 29 “/o komt.
Het lijkt mij juister het laatste cijfer 
aan te houde»’

Olie
De olieproduktie van het Midden-Oos
ten neemt derhalve een groot deel van 
de wereldproduktie in. Hillen (pag. 232) 
schat dat van de wereldvoorraad zelfs 
60 "/o in het Midden-Oosten ligt! Boven
dien zijn de produktiekosten per vat 
(158,99L) nog geen 5 “;'o van die in de
V. S. De betekenis als grondstoffenleve
rancier voor de westerse wereld is dan 
ook enorm. Hillen toont voorts aan dat 
ook de communistische wereld steeds 
meer behoefte krijgt aan de olie uit het 
Midden-Oosten. Dat het Midden-Oosten 
uit elkaar vaak beconcurrerende staten 
bestaat kan de positie van de Oost- 
Europese landen slechts versterken.
Olie mag niet slechts als belangrijk voor 
de ,grote machten’ worden gezien. Voor 
de mensen in de .bronlanden’ kan de 
opbrengst van bijzonder belang worden 
geacht. Langzaam maar zeker komt een 
groter deel van de .royalties’ bij de 
bevolking zelf — en niet meer alleen 
bij de sjeiks — terecht.
Steeds meer worden de olieinkomsten 
benut voor de economische en sociale 
ontwikkeling van deze landen. Het was 
ook dringend nodig gezien de grote ar
moede die er overal heerst en de geringe 
mogelijkheden voor de landbouw.
Het is alleen erg jammer dat ondanks 
de brede titel van het verhaal van dr. 
Hillen zo’n nadruk op alleen de olie 
wordt gelegd. Men mist echter econo
mische beschouwingen.
Het hele nummer laboreert overigens 
aan het euvel dat de inhoud der arti
kelen niet door de titels worden gedekt. 
De pretenties zijn niet waar gemaakt. 
Ondanks de hierboven reeds aangehaal
de bezwaren van subjectiviteit, is dit 
speciale Oost-Westnummer een interes
sante aanvulling voor de schaarse Ne
derlandse literatuur. Maar voor de lezer 
die politiek meer objectief wil worden 
voorgelicht mag de publikatie van L. C. 
Biegel, Het Midden-Oosten, haard van 
spanningen en conflicten (Hilversum,
W. de Haan, 1967) worden aanbevolen.

Bespreking van: Maandblad Oost- 
West. Zevende Jaargang, nr. 7-8, 
juli-augustus 1968. Speciaalnum
mer: Het Midden-Oosten.

WIE MAG WAT VERKOPEN?
•  Vervolg van pag. 5  

Er op los
Dat geldt momenteel voor hen die 

tegen het ontwerp ernstige bezwaren 
hebben. De S.E.R. heeft een aparte 
commissie in het leven geroepen, die 
het geheel moet bestuderen. Tot 1 au
gustus konden belanghebbenden hun 
bedenkingen aan de commissie doen 
toekomen.

Er zijn er die menen dat het ontwerp 
de doodsklok zal luiden voor de klei
ne man. Men stapt dan echter wel heel 
lichtvaardig langs het punt van de on
gelijke kansen tussen zelfstandige en 
grootwinkelbedrijf, welke uit de hui
dige regeling voortvloeit.

Anderen zeggen waar blijven we 
wanneer een textielhandelaar ook een 
krop sla mag gaan verkopen. Vraag is 
of die textieldetaiUis.t daar behoefte

aan zal hebben; ook hier zullen ratio
nele overwegingen het assorbiments- 
oeleid bepalen. Betekent dit ontwerp 
niet het einde voor de vakopleiding, 
zo vraagt men.

Juist is dat de vestingswet het ont
staan van vele en vaak goede oplei
dingsinstituten in de hand gewerkt 
heeft. De wet functioneert eigenlijk 
als leerplichtwet.

Het kan niet de bedoeling zijn de 
noodzakelijke scholing te willen ver
waarlozen. Deze zal veeleer dienen te 
worden geïntensiveerd. Maar dan een 
intensivering in de richting van dat
gene wat nodig is om een moderne de
tailhandelsonderneming naar behoren 
te kunnen drijven. En dan is bedrijfs
economie belangrijker dan het kennen 
van 10 soorten koffiebonen.

De eisen die vandaag aan een zelf
standig ondernemer worden gesteld

liggen niet voor alles op het terrein 
van de vakbekwaamheid. Administra
tief beheer, marktonderzoek, verkoop
bevordering, assortimentsbeheer, be
drijfseconomie, personeelsbeleid, win- 
kelindeling, prijsbeleid en kostenplan- 
nen — dat zijn de punten waarop de 
scholing gericht dient te zijn. Wan
neer het voorontwerp Vestigingswet 
met zich meebrengt dat een aantal 
specifiek branchegerichte opleidingen 
het onderspit zullen delven, dan kan 
dat niet altijd een verlies worden ge
noemd. Integendeel, een sanering van 
de vele vakopleidingsinstellingen vormt 
een wezenlijk onderdeel van de plan
nen van de staatssecretaris, en kan po
sitief gewaardeerd worden.

Wees ondernemer
Het laatste woord over het vooront- 

werp-Vestingswet is nog niet gespro

ken. Onbekend is hoe het S.E.R.-ad
vies zal luiden, onbekend is ook of de 
staatssecretaris bij een afwijzend ad
vies zijn ontwerp desondanks aan het 
parlement zal aanbieden.

Hoe het ook  uitvalt, de tijd dat een 
middenstands-ondememing rendabel 
kan zijn dooi het bestaan van een be
schermende, en op één branche gerich
te, vestigingsregeling, is definitief voor 
bij.

Welk assortiment ook, het komt er 
op aan of men ondememerscapacitei- 
ten bezit. Daarover zullen allen het 
eens zijn.

En over de vraag of de huidige ves
tigingswetgeving de ontplooiing van 
die capaciteiten al dan niet in de weg 
staat, kunnen belanghebbenden de 
komende tijd een robbertje vechten.

Bronnen: De ABP en de middenstand — uit. 
gave AB Partijstichting.
Toekomst voor het midden- en kleinDcdnjr 
— uitgave AR Partijstichting.
Het vestigingsbeleid voor de detaühanuel 
uitgave H.B.D.
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DE WEEK ROND
14 oktober: Smrkovsky, de Tsjechoslowaakse minister-president heeft het onge

zouten gezegd: de collaborateurs zijn dode zielen die met de nek wor
den aangekeken.
Maar hij deed meer: deze mensen zullen echter niet door ons worden 
vervolgd.
Weet u wat er wel gebeurt? „Ze zullen worden afgeschoven op diplo
matieke posten of naar internationale organisaties”.
Wat ons betreft: dan maar af schuiven naar de Oostblok ambassades. 
Minister Luns mag anders wel driemaal opletten.

15 oktober: Overal en aan iedereen wordt voorlichting gegeven. Dit maal niet over
de pil — dat zakt wat af.
Het gaat om de nieuwe omzetbelasting — de B.T.W.
Wij vinden dat best, maar waarom de consument hierbij vergeten? 
Waar blijft nu de consumentengids.

16 oktober: Eindelijk: studenten wijzen oproer af!
En dat nog wel bij studenten aan de Rijksacademie voor Beeldende 
Kunsten. Begint zelfs bij Amsterdam een victorie?

17 oktober: Nederland is op weg naar de culturele revolutie. O - zo!
In Dronten kon men dat beluisteren. Iedereen was er van overtuigd 
dat de kunst vandaag als een heilige koe wordt aanbeden en dat dit 
fout was. Maar hoe het verder moest, daarop wist geen mens nog een 
zinnig antwoord te geven.
Is het een wonder dat gewone mannen en vrouwen - zoals wij -  zich zo 
langzamerhand genomen voelen?

18 oktober: De leider van D’66, Hans van Mierlo, mag in een katholieke kerk (er
was daar geen andere ruimte!) preken over het onderwerp: wat is er 
met de mens gebeurd?
Wij vragen ons af of het niet verstandig zou zijn als de pastoor nu de 
heer Van Dis — fractie-voorzitter van de S.G.P. — uitnodigde om te 
spreken over het onderwerp: wat is er met de kerk gebeurd.

19 oktober: Aan het einde van het jaar 1968 heet de partij van de heren Gruiters
en Van Mierlo nog steeds D’66 — democraten 1966.
Dit typeert deze pragmatisch club toch wel.
Enige vooruitgang sinds 1966 zit er kennelijk niet meer in.
Tenzij men — niet ten onrechte — concludeert dat ook zij hebben inge
zien dat ze zich hebben vergist.

SECRETARESSE

Het Nederlandse Vrouwen Comité zoekt 
per 1 januari 1969 een part-time secre
taresse.
Salaris afhankelijk van opleiding en 
ervaring.
Brieven gaarne aan de Presidente van 
het N.V.C., Koninginneweg 156, Amster
dam,

s
V o o r  g o e d  v e r x o r g d  d r u h w e r k

DRUKKERIJ J. B. VAN DEN BRINK & Co 
Beukerstraat 77 Zutphen Tel. (5750) 4218

Studeer PBNA
reik hoger 
in het leven

Wij willen u de bal graag toegooien. De rest is aan u. Vangen, scoren I Voor uw 
toekomst. Een toekomst, waarin u het van anderen gaat winnen. Vanzelf gaat 
het niet. En alléén zal het ook moeilijk gaan. Maar met PBNA maakt u een sterke 
gooi. Studeren met PBNA. Voortbouwen op de kennis die u al hebt. Doorzetten 
op de opleiding die u achter u hebt. Profiteren van het talent dat in u leeft. 
En zo uitgroeien tot de gewaardeerde-specialist, die in de wereld-van-morgen 
alle deuren open vindt. In het bedrijfsleven, bij de overheid. . .  overal. Denk niet: 
„met de vooropleiding, die ik heb gehad, wordt het toch niks". Kan-Niet is dood. 
Ik-Kan leeft. Met PB NA kunt u voortgaan op elke opleiding. LO, LTS, MTS, HTS. 
In zeven richtingen: werktuigbouw, elektrotechniek, elektronica, procestechniek 
en chemie, bouwkunde, weg- en waterbouw, organisatie en administratie. 
Tezamen 1300 gespecialiseerde schriftelijke cursussen.
Oók die ene cursus, die u tot een hooggenoteerde kracht gaat maken. De cursus 
speciaal voor u, met de studieleider speciaal voor u.
Reik naar die betere toekomst en vraag inlichtingen bij PBNA.

KONINKLIJK TECHNIC

VBsinge 547 - Arnhem
Erkend door do Inspectie Schriftelijk Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen.

P B N A

WIJ KOMEN 

BIJEEN
• Zaterdag 2 november a.s. belegt het
verband van A.R. gemeente- en provin- 
eiebestuurders een rayonvergadering in 
het Groothandelsgebouw te Rotterdam. 
Aanvang 10.00 uur. —-
Onderwerp: De ontwikkeling van Zuid- 
West-Nederland.
Belangstellende geestverwanten zijn 
hartelijk welkom.

• Op zaterdag 9 november a.s. belegt 
de Kamerkieskring Assen een vergade
ring.
Plaats van samenkomst Bellevue te As
sen. Aanvang 09.45 uur.
In de middagvergadering, aanvang 14.00 
uur spreekt de heer J. Oosterhof, voor

zitter van de Statenfractie over „Provin
ciaal beleid”.
Vragen zullen worden beantwoord door 
een forum waarin de zeven A.R. Staten
leden zitting hebben.

FA. H. J. WIBBELINK&ZN.

Goors Overslag- en 

Transportbedrijf

N.V. AUTODiESELSERViCE 

SCANIA VABIS - GOOR
Telefoon (05470) 2963 - 2476 - 2577

W E D L O O P  VOOR  DE WERELDWELVAART
D it jaar wordt voor de zevende maal de anti- 
bongeractie in Nederland gehouden, onder 
het motto ,,Wedloop voor de wereldwelvaart” . 
De anti-hongeractie maakt deel uit van de 
tachtig landen omvattende „Freedom for 
Hunger Campaign”  (FFHC).
Tussen 21 en 27 oktober, dus deze week, 
wordt de jaarlijkse inzameling gehouden. Het 
gironummer van de actie is 100200.
In Nederland wordt de ,,Freedom for Hunger 
Campaign”  geleid door een speciaal anti- 
hongeractiecomité, dat is samengesteld uit 
vertegenwoordigers van het Nederlandse 
FAO-comité en de Nederlandse Organisatie 
voor Internationale Bijstand (NOVIB).
De NOVIB voert de actie met behulp van 
haar wijkverlakte net van plaatselijke comités 
(ruim duizend). In de jaren 1960- 1967 kon 
op deze manier 8,8 miljoen gulden in ontwik
kelingsprojecten worden gestoken. De totale 
wereldcampagne leverde tot dusver 2,1 mil
jard gulden op.
Het geld moet in feite uit een twintigtal rijke 
landen komen, want van de tachtig landen 
die de FFHC bereikt, behoort driekwart tot 
de arme landen. Voor die zogenoemde derde 
wereld ziet het er, gezien de groeiende 
schuldenlast en de verminderde vraag naar 
grondstoffen op de wereldmarkt, niet best 
uit.
Van die teruglopende vraag naar grondstof
fen ondervindt de FFHC de directe gevolgen, 
want als er in de ontwikkelingslanden geen 
deviezen binnenkomen om landbouw- en 
andere werktuigen in het buitenland te kopen, 
zullen deze hoognodige zaken via de ontwik
kelingssamenwerking moeten worden aange
schaft.

Voorbeelden hiervan zijn de projecten, die 
dit jaar door de NOVIB en het Nederlands 
FAO-comité in de anti-hongeractie worden 
opgenomen.
Voorop staat het moestuinproject in Dahomey 
en Nigeria, dat reeds een aantal jaren loopt 
en bijzonder gunstige resultaten boekt.
Het project beoogt het inrichten van erven 
om de woningen, waarin eiw itrijke planten, 
groenten en vruchten worden geteeld, de 
tuinbouwvoorlichting in de dorpen door op 
centrale tuinen opgeleide eigenlandse voor-

Ceylon krijgt dit jaar bijzondere aandacht van 
de Stichting Friesland voor Ontwikkelings
samenwerking, een zeer nauw met de NOVIB 
verbonden regionale organisatie. De inwoners 
van Friesland zal worden gevraagd het Cey- 
lon-project voor een jaar als het ware te 
adopteren.

Rotterdam heeft het voornemen, aandacht 
aan het visserijproject in Ethiopië te beste
den.
Om alle projecten te kunnen financieren is 
een bedrag van 2,6 miljoen gulden nodig.
De NOVIB doet een dringend beroep op het 
Nederlandse volk om de inspanningen van de 
gehele wereld in de anti-hongeractie d it jaar 
op royale wijze te versterken. Ons volk kan 
zijn zin voor solidariteit en rechtvaardigheid 
in de anti-hongeractie bewijzen, door een 
werkelijk aandeel.

lichters en de voedingsvoorlichting door op 
de centrale tuinen opgeleide meisjes die in 
de dorpen aan de vrouwen het meest nuttige 
gebruik van de voor de dagelijkse voeding zo 
belangrijke eiw itrijke voedingsmiddelen leren 
gebruiken.
D it project moet worden uitgebreid in de vol
gende v ijf jaar. Hiervoor is een bedrag nodig 
van f  700.000,—.
Verdere projecten zijn er in Ceylon, Kenya, 
Pakistan, Ethiopië, Columbia, Uganda, Boli
via, Equador en de Tonga-eilanden.

ANTI-HON(3ER.AKTIE

ANTI-HONGERACTIE - GIRO 100200 
DEN HAAG
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DR. VEERMAN OP PARTIJ CONVENT

IN POLITIEKE
SAMENWERKING WILLEN WIJ 
ONSZELF BLIiVEN

V.l.n.r. De heer J Tjalma, minister drs. J. Bakker, mr. A. B. Roosjen, dr. A. Veerman en dr. W. de Kwaadsteniet.

OP het za ter dag 26 oktober j.l, 
gehouden najaars-Partij Con

vent in het Jaarbeursrestaurant te 
Utrecht heeft dr. A. Veerman zijn 
eerste conventsrede als voorzitter 
gehouden.
De heer Veerman zag af van een 
beschouwing over de actuele poli- 
tieke vragen, omdat de fractie- 
voorzitter in de Tweede Kamer 
daar cnlangs met de heer Goud- 
zwaard al voortreffelijk over had 
gesproken. Aan een herhaling had 
hij geen behoefte.
Er ligt bovendien op dit gebied een 
specifieke verantwoordelijkheid 
voor de fractievoorzitter, aldus dr. 
Veerman.
Dat wil echter met zeggen dat de 
partij met het recht zou hebben zich 
over die zaken uit te spreken Er 
bestaan wat dat betreft geen water- 
dichte schotten
Er wordt tussen het kabmetsbeleid en 
het mtenmrapport van de „18” nog al 
eens verband gelegd De heer Veerman 
wilde daar graag lets over zeggen 
„Op een wat simpele manier heet het 
dan, dat het kabinet al bezig is het 
program van de „18” uit te voeren. 
Wat voorzichtiger klinkt het, als men

BU KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2000

schrijf machines
OOK TEL- EN RETCFlNlVfACTTTNES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING 

De Clerqstraat 72, tel. 020-123711, Amsterdam. 
Zijlweg S3, tel. 023-20018, Haarlem Laan van 
Nieuw Oost-Indie 12, Den Haag, tel. 839446.

Bronchiletten
Hoestdrank in tabletvorm.95ct

zegt, dat de geest, die spreekt uit de 
stukken van de „18” kennehjk door- 
werkt m het beleid van het kabinet. 
Maar ook in deze voorzichtige vorm is 
die stelling zakehjk onjuist Wanneer 
men — om maar een punt te noe- 
men — ziet wat bijvoorbeeld door de 
heer Schmelzer gezegd is ten aanzien 
van het mkomens- en vermogensbe- 
leid, dan is het verschil duidelijk De 
heer Schmelzer zegt, dat beschouwm- 
gen m de miljoenennota zelts de in- 
druk wekken, „dat men een sociaal 
gewenste ontwxkkeling van mkomens- 
en vermogensverhoudingen onderge- 
schikt wenst te maken aan het berei- 
ken van economisch evenwicht”. Dat 
kan z i niet de bedoelmg zijn Ik wil 
dat ook wel aannemen Maar dan gaat 
het me toch wat te ver, om in deze 
opstellmg van de regenng lets te be- 
speuren van de geest die spreekt uit 
de stukken van de „18” ”
Deze stelling is echter ook formeel on
juist, aldus de voorzitter Het kabinet 
is gevormd op basis van de hootdhj- 
nen van een regermgsprogram Daar 
aan is het kabinet, maar ook de fractie 
gebonden. Het kabinet en zeker de 
ministers van de V.V.D behoeven zich 
aan het interim rapport van de „18” 
niets gelegen te laten liggen Spr vmdt 
dat wij de verhoudingen met moeten 
verdoezelen

Democratic
Dr. Veerman besteedde aandacht aan 
de behoefte tot verbetenng van de de- 
mocratisohe structuren en werkwijzen 
en het scheppen van democratische 
bestuursvormen waar deze met be
staan „Het gaat er om bij de besluit- 
vorming in enig verband een optimale 
mspraak van de leden van dat ver
band te bewerkstelligen, van de stu- 
denten en wetenschappelij ke mede- 
werkers in de universiteit, van de werk-

nemers in de ondememmg — daarover 
vmdt u een duidelijke stellmgname in 
ons verkiezmgsprogram en ook in het 
program van dit kabinet — van de le
den in de party en natuurhjk ook van de 
burgers in het staatsverband Er is daar- 
naast een streven naar democratise- 
nng in een andere vorm, namehjk het 
scheppen van gelijke kansen voor alle 
mensen, voorzover dit van menselijk 
beleid afhangt ”
Beide vormen van democratisermg zijn 
nodig, omdat er in onze samenlevmg 
nog machtsverhoudingen bestaan, die de 
volledige ontploonngen van de mens m 
de weg staan De A R mag met deze 
vormen van patemalisme geen vrede 
hebben
Zi] erkent het gezag „bij de gratie 
Gods”
Maar het gezag wordt een kankatuur 
als dat alleen mhoudt dat mensen de 
baas zijn
Een eerste vraag is in dit verband m hoe- 
verre de leden van onze party invloed 
hebben op de vaststellmg van het pro
gram en van de kandidatenlijsten De 
bedoelmg is de leden zoveel mogelijk 
mspraak te geven.
Wellicht zijn er nog mogehjkheden, die 
men tot nu toe met gezien heeft Ook 
wat het program betreft is het nodig 
zoveel mogelijk de hele party er by te 
betrekken, aldus dr Veerman 
Het gaat met zozeer om verbetenng van 
de reglementen, maar om de manier 
waarop de zaak in de party functio- 
neert

Kiesstelsel
De heer Veerman ging verder in op de 
studies die er gemaakt worden t a v 
het kiesstelsel
Het in het rapport van het College van 
Advies xngenomen standpunt over het 
kiesstelsel, is terug te vinden In het 
rapport van de Staatscommissie Cals-

Donner Een deel van de leden van de 
Staatscommissie deelt het standpunt van 
onze commissxe
Op dit punt is er in A.R. krmg een 
discussie gaande.
Uitgangspunt voor spr. is, dat wij da 
gedachte aan de evenredige vertegen- 
woordigmg widen handhaven. Verkie- 
zingen dienen, uiteraard, om een ge- 
zmdheid van de kiezer tot uitdrukkmg 
te brengen en daarvoor is de evenredige 
vertegenwoordigmg het beste meetm- 
strument
„Dan vereist een goede werkmg van het 
stelsel wel, dat door de samenstelling 
van de volksvertegenwoordiging een be- 
leid is te verwezenlyken, dat er daar
voor een werkbare meerderheid is. Dat 
betekent, dat aan de evenredige verte
genwoordigmg beperkmgen worden ge- 
steld En zodra men daarmee komt is er 
een element van willekeur Dat is ook 
nu het geval Men moet byvoorbeeld 
in elk geval de voile kiesdeler halen 
Die grens blykt daarom willekeung, 
omdat ook in 1967 mensen niet in de 
Kamer gekomen zyn, hoewel zy meer 
stemmen haalden dan op andere lysten 
gemiddeld op de gekozenen werden uit- 
gebracht Die grens is ook daarom wil- 
lekeung, omdat deze tot 1956 was l°/« 
van het aantal stemmen en daarna, als 
gevolg van mtbreidmg van het aantal 
zetels verlaagd werd tot 2/3%”
Dr Veerman zag met in waarom geen 
andere methode van begrenzmg gevolgd 
zou kunnen worden Voor hem was 
daarby het stelsel van de, m het rap
port van het College van Advies ge- 
vonden, twaalf kieskrmgen met het 
emd van alle wysheid, omdat de gren- 
zen van die kieskrmgen het nadeel heb
ben willekeung te worden vastgesteld 
„Daarom verdient wellicht een stelsel 
met vaste, naar andere criteria vastge- 
stelde grenzen de voorkeur Men kan 
dan denken aan provmcies of combina- 
ties daarvan, zoals voor de verkiezm- 
gen van de Eerste Kamer En dan kan 
men de zaak wat soepeler maken door 
met minder kieskrmgen te werken ”
De kans op een dergelyk stelsel acht 
de heer Veerman met erg groot Daar
om vroeg by zich af of er geen verbe- 
tenngen in het huidige stelsel moge
lijk zyn Deze zouden moeten blyken 
uit een berexdheid tot mtegratie 
By de vormmg van regermgscombma- 
ties zou er een grotere evidentie moe
ten komen, daar er nu nog teveel een 
zekere mate van toevalhgheid is, die 
met uit de aard van de programs voort- 
komt

Subsidie politieke partij en
Een ander punt dat de aandacht kreeg 
was de subsidie aan de politieke par
ty en Hy begreep dat velen in de ARP 
daar huiverig of afwyzend tegenover 
staan Zo was het echter vroeger ook 
t a v andere subsidienngen 
In deze benadenng zit evenwel een stuk 
heimwee naar een voorbye tyd, met 
voorby omdat wy, maar omdat de dm- 
gen anders geworden zyn De heer 
Veerman betoogde dat de fracties in het 
parlement goed uitgerust moeten zyn 
om hun controlerende taak goed te kun
nen uitoefenen
Als het, zoals ledereen erkent zo is dat 
een Kamerhd zyn taak met meer kan 
doen, zoals zyn collega tientallen jaren 
geleden nog wel kon, geldt dat dan ook 
met voor de politieke party en, zo vroeg 
de heer Veerman zich af 
„Niet alleen de fracties moeten hun staf 
hebben. Achter de fractie staat de par
ty, die niet alleen dient om een verkie- 
zing te organiseren, maar die op haar 
wijze, met haar verantwoordelijkheid 
bouwt aan een politick program”.
Wat voor de party en geldt, geldt ook 
voor de politieke jongerenorgamsaties, 
aldus de heer Veerman 
Naar aanleidmg van de, op het vorige 
Convent aangenomen resolutie zei 
de heer Veerman dat deze door de 
verschillende gebrmkers verschillend

Yervolg op pag. 6
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NAJAARS-
PARTIJ-

UIT DE STATEN
VERGADERING
Zoals in een vorige uitgave reeds even 
werd vermeld, hopen we op 7 novem
ber a.s. onze najaarspartyvergadering 
te houden. Ditmaal is bet als proef een 
avondvergadering. We beginnen om 
kwart voor acht in Hotel Van Geiten- 
beek te Zwolle. We waren zo gelukkig 
de fractieleider van onze partij in de 
Staten van Overyssel bereid te vinden 
ons iets te vertellen over bet wel en wee 
van onze provincie.
Voor xeder die gemteresseerd is in de 
ontwikkelmg van onze provincie, (en 
wie is dat niet’) een belangrijk onder- 
werp.
Voorts zal in deze vergadenng alscheid 
worden genomen van onze penning- 
meester, de heer Sein. De heer Sem 
heeft praktisch van de bevryding af 
onze financien op eminente wijze be- 
heert.
We zullen de heer Sein node missen en 
willen hem hier al vast onze bijzondere 
dank betuigen voor al zijn arbeid 
De secretaris heeft zijn zetel in bet 
Centraal Comite en de Raad van Beheer 
van de Kuyperstichting ter beschikkmg 
gesteld
Al met al nogal wat stemmmgen in deze 
vergadermg
De contnbutie die de kiesveremgingen 
al smds 1945 aan bet Provinciaal Co- 
mite afdragen, nl f 0,50 per lid is be- 
slist met te hoog Wil e iets gedaan 
worden, ook op bet gebied van de pro
paganda, dan zal deze contnbutie dras- 
tisch verhoogd moeten worden,
Deze vergadermg zal moeten beslissen 
de afdracht op f 1,50 te brengen.
Of we er dan zijn? Vermoedelijk nog 
niet. Alles is duur.
Propaganda ook. En onze partij is bet 
toch nog wel waard dat er propaganda 
voor wordt gemaakt?
Tot ziens op 7 november in Zwolle.

P. A Nawijn, seer.

ARJOS
Er wordt door de Arjos een ledenwerf- 
actie gevoerd, die haar hoogtepunt zal 
vinden op 27 november a.s.
Voordat bet echter zover is, zal er door 
de ARJOSsers, maar niet alleen door 
hen, doch ook door de leden van de 
A.R.P. nog veel werk verzet moeten 
worden.
De actie is erop gebaseerd, dat ons na- 
men bekend worden van jongelui, die 
politick gelnteresseerd zijn, jongelui die 
u wel kent en wij niet.
Wij blijven met onze actie steken, waar 
onze kennissenkring ophoudt. Als wij 
uw kennissenkring mee binnen onze 
gezichtskring kunnen trekken, en dat 
kan als u namen en adressen aan ons 
doorgeeft, dan is bet mogelijk deze actie 
te doen slagen. Wij kunnen met dat 
adressenmateriaai gaan werken; b v 
deze mensen opzoeken, met hen praten. 
Een sterke ARJOS in Overijssel en in 
uw woonplaats is vooral ook in bet be- 
lang van de A.R.P. ARJOS-leden zijn

r\eze vergadermg werd vrywel geheel 
besteed aan bet streekplan voor 

Noord-west-Overyssel. Dat leverde een 
voile tribune op, al is die allerberoerdst 
ingericht, en voor ons als statenleden 
was bet bet officiele slot van een zaak 
die ons de laatste maanden bezig hield.

Het streekplan
De wet op de Ruimtelyke Ordemng be- 
paalt dat het provinciale bestuur een 
schema moet maken van de gewenste 
toekomstige ontwikkeling van de pro
vincie. Nadat de provincie een streek
plan heeft vastgesteld, zijn de in die 
streek gelegen gemeenten verplicht hun 
gemeentelijk bestemmingsplan aan te 
passen aan de grote lijnen die de pro
vincie aangaf
Deze plannen brengen onvermijdelijk 
mee, dat bepaalde belangen van de in- 
dividuele burger aangetast worden ten 
behoeve van het algemeen belang Dat 
is voor die burger een zure zaak In het 
verband waann het hier aan de orde 
komt, gaat het vooral over landbouw- 
grond die vroeger of later een andere 
bestemmmg krijgt We zijn er met van 
af door te zeggen dat de landbouwer 
een schadevergoeding knjgt Geld 
maakt maar ten dele goed wat aan 
schade werd toegebracht; er is in zo’n 
geval een medeburger die misschien 
zelfs het gekozen beroep moet loslaten 
en daar zit tragiek m 
Wi] willen hiermee duidelyk maken dat 
er voorzichtig moet worden omgegaan 
met de belangen van onze medeburgers. 
Anderzijds moet ronduit gezegd wor
den dat het onvermijdelyk is, dat hier 
en daar landbouwgronden voor andere 
doelemden worden ontruimd.
Al deze factoren kwamen volop aan de 
orde bij de behandeling van het streek
plan
Het streekplan was ontworpen in sa- 
werking met gemeentebesturen en met 
mensen uit de streek. Toch had die sa- 
menwerkmg zich beperkt tot „horen”. 
Ook voor de mgewijden bleek het defi- 
mtleve plan op emge belangrijke pun- 
ten anders te zijn dan men in de streek 
had verwacht Zelfs bleek dat Zwart- 
sluis nu werd opgenomen in het streek
plan, terwijl deze plaats tevoren tot de 
mvloedssfeer van Zwolle werd gere- 
kend.
Bij de voorbereidmg van het plan en in 
de schnftehjke voorbehandelmg van het 
voorstel waren emge correcties aange- 
geven, maar er bleef genoeg over voor 
de mondelmge behandeling 
Enkele punten lichten wij daar uit,

vaak enthousiast meewerkende en mee- 
levende leden van de A.R.P, zoals u 
bemerkt zult hebben.
Wij rekenen er op dat 18/e van de 
A.R.P.-leden de „moeite” zal doen twee 
adressen van jonge mensen op een 
briefkaart te zetten en aan onderstaand 
adres te verzenden.
Dat zal ons 150 namen opleveren. Wij 
zijn u er dankbaar voor.

Berry Esseiink,
Van Lentestraat 22, Dalfsen 
tel. 05200 - 32424 (knt)

zoals ook was gedaan door onze C H - 
collega De Groot die dit onderwerp be- 
handelde namens de p c statenclub

1. de rietcultuur rond Kalenberg is een 
bednjfstak die voor velen van betekems 
is Moeihjkheden bij de vleet: de uitte- 
ler, de landbouwer en de natuurbe- 
schermer hebben volkomen tegengestel- 
de belangen Gedeputeerde Staten zul
len al het mogelijke doen om deze cul- 
tuur te beschermen.

2. de welvaart van Urk is algemeen be
kend Het Is de hoogste tijd dat de ha- 
venaccommodatie wordt verbeterd Pla- 
nologisch Is de zaak wel in orde: daar is 
met de haven gerekend. Maar nu de ha
ven zelf!
3. gelegenheid voor het bouwen van 
een tweede woning moet mderdaad in 
dit gebied worden aangeboden. Er moet 
dan in die plaatsen ook gelegenheid tot 
bouwen worden gegeven aan streekbe- 
woners.
4 de strook tussen Scheerwolde en 
Wetenng zou naar ons oordeel gqheel 
dienen te worden gereserveerd voor re- 
creatie Gedeputeerde Staten willen 
eerst de ontwikkeling aanzien om op 
grond daarvan te bepalen of deze strook 
wel geheel nodig.
5 waarom is Zwartsluis in dit streek
plan opgenomen Het leek ons, dat dit 
was gedaan omdat in het meuwste plan 
voor herlndeling van N W. Overijssel 
ook Zwartsluis is betrokken Nee, zeiden 
Gedeputeerden, het is gedaan omdat 
Zwartsluis zoveel belangen gemeen- 
schappelijk heeft met N. W.O. Wij menen 
dat hetzelfde gezegd kon worden voor 
behoud van de oude situatie (bij Zwol
le) Ook zijn wij van mening dat het in- 
dustnele karakter van Zwartsluis met 
gediend is met de komende gemeente- 
lijke indeling
Onze bezwaren vonden helaas met vol- 
doende weerklank

6. in de Noordoostpolder was ontstem- 
ming over het plan om 6 van de 10 
kleine dorpen niet meer te stimpleren 
tot verdere groei. De door de overheid 
bevorderde woningbouw zou zich op 
Emmeloord en 4 andere plaatsen moeten 
richten om op die manier de groei van 
de bevolking op te vangen en te con- 
centreren, waardoor de dorpen die 
groeien, groter kunnen worden Dat is 
een grote teleurstelling'en zorg voor de 
dorpen die met mogen groeien, want u 
weet, wat met groeit, verschrompelt. 
Toch zijn in al die kleine dorpen, al 
weer overeenkomstig het mzicht van 
planologen, kerken, scholen en winkels 
gebouwd. Deze voorziemngen gaan 
zwaar drukken op de gemeenschappen 
en, voorzover het zaken betreft, bren
gen zij met het verwachte rendement op. 
Van verschlllende zijden werd in de 
staten aangedrongen op voorzichtigheid 
met de conclusie dat deze zes kleine 
dorpen met meer kunnen groeien omdat 
er nog maar zo’n korte tijd is verstre- 
ken sedert hun start Verder is uit de 
praktijk van de laatste jaren wel ge- 
bleken dat vele mensen uit het westen 
die doordat zij door hun werk niet 
(meer) aan een bepaalde woonplaats zijn 
gebonden, wel graag in een rustig klein

dorp in de Noordoostpolder willen wo- 
"nen. Indien daar maar een huis is... 

Op al deze bezwaren werd toegezegd dat 
de ontwikkeling van de dorpen nauw- 
lettend zal worden gevolgd en dat bij 
gebleken behoefte passende maatrege- 
len zullen worden genomen.
Alles samengenomen hebben wij als 
statenleden het gevdel dat een goed 
streekplan Is opgesteld, dat enige van 
onze bezwaren niet zyn aanvaard. maar 
dat onze dlscussie van belang is ge- 
weest voor de toepassing van het plan. 
Daarvoor is nu het eerst het woord aan 
de gemeenten. Alle betrokken burgers 
doen er goed aan, de behandeling van 
de bestemmingsplanncn nauwkeurig te 
volgen.

Namens de a r.-statenfractie,
M. Meeuwsen, seer. Emmeloord.

SPREEKUUR 
MEJ. VAN LEEUWEN
Het provinciaal organisatiecomite in 
Overijssel ontwikkelt de laatste maan
den nogal wat interne activiteit om zo 
ruim mogelijk te kunnen voldoen aan 
de taakomschrijving zoals die te vinden 
is in het nieuwe reglement voor de 
A.R.P. in Overijssel.
Een moeilijkheid voor het goed func- 
tioneren van het gehele partij werk is 
daarbij de grote achlerstand, die som- 
mige kiesveremgingen nebben in de af
dracht van hun verplichte bijdragen, 
o.a. voor propagandakosten 
Het is jammer, dat ook in dit comite, 
dat toch voor alles beschikbaar zou 
moeten zijn voor het ontwikkelen van 
nieuwe initiatieven, zoveel tijd verloren 
gaat met het zoeken van wegen om 
deze achterstallige en toch onmisbare 
bijdragen binnen te knjgen.
Over initiatieven gesproken: Het hgt 
in de bedoeling van het comite op korte 
termijn een roulerend spreekuur in te 
voeren van ons Tweede Kamerlid me- 
juffrouw Van Leeuwen.
Het volgende schema is hiertoe opge
steld:

vrijdag 22 nov. ’s morgens Emmeloord 
vrijdag 22 nov. ’s middags Zwolle 
vrijdag 29 nov. ’s morgens Deventer 
vrydag 29 nov. ’s middags Enschede 
maandag 9 dec. ’s morgens Hardenbcrg 
maandag 9 dec. ’s middags Almelo
De nauwkeurige uren en plaats van 
het spreekuur worden nog nader be
kend gemaakt in de plaatselijke en 
regionale pers, terwijl ook alle kies- 
veremgmgen uitvoerig zullen worden 
mgelicht. Nu reeds spreken wij de hoop 
uit, dat deze mogehjkheid tot contact 
met ons Tweede Kamerlid goed zal 
worden benut — en hopelijk niet alleen 
door A R -mensen.
Slechts een van de nieuwe projecten 
van het comite is hier wat uitvoenger 
omschreven.
Wij willen u wel verklappen, dat ge- 
werkt wordt aan een bijeenkomst met 
voorzitters en secretanssen van kiesver- 
enigmgen, dat plannen bestaan voor 
bepaalde facet-conferenties, b v voor 
predikanten, middenstanders, mdustne- 
len enz.
Het A.O.C. hoopt nog vele nieuwe pun- 
ten te kunnen aansnijden om doelmatig 
werkzaam te zijn in de opdracht: "bet 
werkzaam zijn in bet goed laten func- 
tioneren van de organisatie’.
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* * * Elk lid telt mee

IJ BEDS naeer dan honderd nieuwe party leden zijn 
bij het landelijk partijsecretariaat aangemeld. 

Onze ledenwerfcampagne begint op gang te komen. 
Oat is een goede zaak, want elk lid telt mee.
Elk lid telt mee Wj de meningsvorming Men vraagt 
met name in deze tijd inspraak. Terecht. Als hd 
brengt men de eigen mening in binnen de partij.
Elk lid telt eveneens mee bij de zo nodige financiele 
steun voor het partijwerk.
Er zijn diverse argumenten om lid van een politieke 
party te worden. Er zijn tevens allerlei argumenten 
om uitgerekend lid van de ARP. te worden.
Die argumenten worden voor een deel genoemd in 
twee folders, welke voor de ledenwerving ter beschik- 
king zijn. U kunt die aanvragen bij het partijsecre
tariaat, dr. Kuyperstraat 3, ’s-Gravenhage.
Er is eveneens een serie argumenten genoemd in 
Nederlandse Gedachten van 19 oktober jl. Op aan- 
vraag sturen wij gaarne een exemplaar toe aan wie 
geen abonnee is op ons weekblad.
Wertt u ook een nieuw lid?
Op uw medewerking wordt graag gerekend.

* * * Reclfttvaardigheid 
Is in geding

Het is bijna 20 jaar geleden dat de soevereiniteits- 
overdracht aan Indonesie plaatsvond.
En nog steeds wachten gedupeerde Nederlanders wier 
eigendommen door Indonesie in beslag genomen zijn 
op een schadevergoedingsbedrag. Weliswaar is er ge- 
lukkig een voorschotje uitbetaald op de schadeclaim 
van de boven 60-jarlge particulieren, ten bedrage van 
rond 250.000 gulden, maar de door deze particulieren, 
3345 in aantal, geclaimde schade is minstens 220 
miljoen gulden groot.
Na langdurige onderhandelingen heeft de Nederlandse 
regering genoegen genomen met een schadevergoeding 
door Indonesie te betalen van in totaal 600 miljoen 
gulden (geclaimde schade bedroeg rond 4100 miljoen), 
te betalen over een tijd tot en met het jaar 2002.
De Kamer heeft in verb and daarmee een wetsontwerp 
ontvangen waarbij het voorstel wordt gedaan rond 
230 miljoen van de totale vergoeding (600 miljoen) 
aan het Rijk toe te kennen en de rest toe te delen 
aan het bedryfsleven en aan de particulieren 
Met name is deze uitkomst voor de particulieren 
bedroevend Vele van hen, vooral de oudere mensen, 
die ten behoeve van hun oudedagsvoorziening al hun 
spaargelden in Indonesie hadden belegd, leven nu 
in armoede, Naar het ons voorkomt zal deze groep 
moeten worden geholpen,
En dat kan ook omdat de Nederlandse regering naar 
onze mening een te groot bedrag van deze 600 miljoen 
’in eigen zak steekt’.
Wat de particulieren niet mochten, deed de Neder
landse overheid wel: pensioenrechten in de claim 
opnemen.
Overigens zal er ook gezocht moeten worden naar 
een andere oplossing van de uitbetaling der ver
goeding dan die na het jaar 2000. Het overgrote deel 
(zo niet alien) van de rechthebbers zijn dan reeds 
overleden!
De Kamer zal op deze punten haar plicht niet mogen 
verzaken. Het gaat om een stuk rechtvaardigheid en
Mllijkheid.

* * * Elektriciteitstarieven

Nog slechts een 75-tal jaren terug zorgde de Neder
landse Industrie voor de opwekking van de nodige 
kracht en warmte ten behoeve van haar eigen be- 
drijven.
De overheid heeft om redenen van algemeen welzijn 
— elektriciteit moet aan de gehele bevolking ten 
goede komen — de produktie van elektriciteit zelf ter 
hand genomen.
In de vorm van provinciale en gemeentelyke energie- 
bedrijven werd de overheid de grote leverancier van 
elektriciteit.
De Industrie, grootverbruiker van elektriciteit, be- 
trekt de henodigde energie praktisch van deze over- 
heidsinstellingen; ongeveer zestig percent van de op- 
gewekte energie wordt door de Industrie afgenomen. 
Tegen dit monopolie van de overheid in de praktijk 
behoeven geen ernstige bezwaren te worden inge- 
bracht mits maar een aantal zaken vaststaat. Niet- 
tegenstaande het ontbreken van concurrentie op dit 
terrein mogen de tarieven niet willekeurig worden 
gehanteerd. Bovendien moet de overheid er op toe 
zien dat de kostprljs van de geleverde energie zo laag 
mogelijk behoort te blyven. Naar het ons voorkomt 
zal in de nabije toekomst daarom de vraag onder 
ogen moeten worden gezien of er geen sterkere con- 
centratie zal moeten zijn van de vele than® nog 
bestaande provinciale en gemeentelyke bedrijven 
Zcker is dit het geval als een bestaand overheids- 
bedrijf veel moet investeren ora aan een vergrote 
vraag te kunnen voldoen.
Tevens zal op korte termijn moeten worden over- 
wogen of het verstandig b 1 ij f t dat in Nederland 
de tarieven voor grootverbruikers in de diverse pro- 
vincies en gemeenten nogal verschillen. De regionale 
variatie in de niveaus van de tarieven zijn naar ons 
oordeel te groot. Ten nadele van het op gang brengen 
van zo noodzakelijke industrieprojecten in bepaalde 
gebieden van ons land.

PIETER JELLES
VAN de meeste polilici weten we de voor- 

namen niet. Van Groen is gezegd: dat hij 
geheel en al een Nederlander was, uitgezon- 
derd zijn voornaam: Guillaume. Maar zijn
voornaam wordt overigens heel zelden ge
noemd. Wel spreken sommigen van Abraham 
Kuyper en Jan Schouten, dat was heel gewoon. 
Bouke Koolvink en Barend Biesheuvel, dat is 
ook wel gebruikelijk. Maar Troelstra werd in 
zijn geboorteland nooit anders genoemd dan 
Pieter Jelles.*) Pieter Troelstra, de zoon van 
Jelle Troelstra. Slechts weinigen weten, dat hij 
ook een dichter was, en dat er zelfs een boek 
is verschenen met Kerstliederen in het Fries, 
door hem gedicht. In zijn geboortedorp Stiens 
staat een monument, gewijd aan de herinne- 
ring van de dichter Pieter Jelles.
T'ROELSTRA was een groot redenaar. Een eraotio- 

neel redenaar. Een volksredenaar. Op een volks- 
vergadering was hy in zyn kracht Stil stond hij daar 
eerst, alsof hij aarzelde om te begmnen Hij scheen 
zyn lippen te openen en dan wachtte hi] opeens weer, 
alsof hi] zocht naar de concentrate van het begin En 
als het dan stil werd van spanning, dan begon hi], een

korte zm en dan weer een korte pauze. In die pauze 
voelde ]e de stilte En dan weer een zm, nog eens een 
korte pauze. En dan begonnen de zmnen te komen, 
dan groeide de spanning, dan werd de emotie sterker, 
dan werden zyn gebaren van een bezwerende kracht 
Dan ging er een vaart door zyn rede als van een 
storm Hij sleepte zijn hoorders mee, zi] werden een 
met hem. Hi] voelde zich kennehjk zo met hen ver- 
bonden, dat hun geestdrift hem aanspoorde en droeg 
En dan kwam het slot, dat weggeshngerd werd als 
een fel brandende fakkel En dan was zyn gehoor 
met meer te houden. Dan werd het een overweldigen- 
de ovatie.
Troelstra leefde trouwens in de tyd van de grote re- 
denaars; Kuyper, Talma, Schaepman ..

VTU byna een halve eeuw geleden, op maandagavond 
’ 11 november 1918 in het stampvolle verkooplo-

kaal in Rotterdam.
De vorige dag, op een mistige zondagmorgen, was de 
Keizer van Duitsland by Eysden over de Nederlandse 
grens gekomen als balling In Duitsland was de poli- 
tieke leiding in handen van de socialist Ebert Raden 
van arbeiders en soldaten hadden in de steden de 
macht m handen genomen
Er zou een socialistisch congres byeenkomen, en dat 
zou in Nederland ook moeten gebeuren Als de party 
op haar komend congres besluit tot een opperste raad 
van arbeiders en soldaten voor het gehele land, dan 
is die raad van dat ogenblik af het opperste gezag in 
ons land. Dat zei Troelstra in Rotterdam 
Daarmee was de socialistische revolutie aangekondigd 
En Heykoop, die verkondigde, dat de revolutie met 
zou standhouden by Zevenaar, maar van de grens zou 
overspnngen naar Rotterdam. Hy zei: „Morgen is het 
de grote dag1 Ik weet, dat Troelstra morgenmiddag 
1 uur in de Tweede Kamer het revolutionaire woord 
zal spreken en buiten de parlementaire orde en buiten 
de gewone gang van zaken tot de bezittende klasse en 
tot de regering ”
Nog in dezellde nacht werd de Rotterdamse rede van 
Troelstra gedrukt in opdracht van het party secre- 
tanaat en op dmsdagmorgen in de grote steden ver- 
spreid.
De voorzitter van de party wist van dat alles mets ..

|T|P dinsdag 12 november sprak Troelstra in de 
” Tweede Kamer het revolutionaire woord, zoals 
Heykoop had aangekondigd. Hy wist, dat vele kop- 
stukken van zyn party die weg met op wilden Zy 
wilden desnoods wel een torse, dreigende toon, om 
concessies af te dwmgen, maar zy wilden geen over- 
nemmg van het gezag Zy hielden hun hart vast Maar 
de vraag was, of de regering zou wyken voor de eisen 
en dreigementen, of dat zy het gezag zou handhaven 
Die vraag was beslissend. En de regering week met 
Haar taal was met fors, en soms byna aarzelend Het 
schynt, dat er m de Mimsterraad ook figuren waren, 
die al byna in hun schulp wilden kruipen Maar de 
regering week met.
Zy zond een der ministers, de minister van fmancien 
mr. S de Vries Cz. naar Rotterdam, om de burge- 
meester Zimmerman uit te leggen, dat hy op zyn post 
moest blyven en orde en gezag moest handhaven. 
Want die burgemeester was al in gesprek geweest met 
Heykoop en Brautigam over een rustige overname 
van de macht Dat wist de regering, maar het volk 
wist het niet, en was dan ook helemaal niet verwon- 
derd, dat diezelfde burgemeester een paar dagen later, 
toen het gevaar voorby was, een kloeke rede hield.

TJET revolutionaire spreken van Troelstra was meS 
“ een gevolg van zyn emotionahteit Toen hy jaren 
later zyn Gedenkschnften schreef, dacht hy nog met 
ontroermg aan die meeting in Rotterdam, omdat hij 
daar de mystieke eenheid met de socialistische massa 
had ervaren En hy werd by zulke gelegenheden mee- 
gesleept door zyn eigen redenaarstalent 
Maar het was met dat revolutionair gevoel alleen. 
Ook andere factoren speelden een rol Troelstra gold 
voor pro-Duits, ook by de gealheerden In elk geval 
was hy, evenals de meeste sociahsten, sterk geonen- 
teerd op Duitsland, op het Duitse sociahsme Na 1943 
waren de Nederlandse sociahsten 180 graden gedraaid 
en was Labour hun grote voorbeeld Zy plakten by de 
verkiezingen van 1946 ons land vol met platen van 
een Tommy, en raadden ons aan, het voorbeeld van de 
Tommy te volgen en Labour te stemmen 
Maar vroeger was het allemaal hei Duitse voor beeld, 
en de Duitse theorie, wat de klok van de SDAP sloeg. 
Ebert de teugels in handen in Duitsland en zyn 
partygenoten hier evenzo, en op dezelfde mamer, 
via raden van arbeiders en soldaten, aan de macht, 
als de Duitse revolutie Zevenaar zonder moeite pas- 
seerde en oversloeg naar Rotterdam 
Maar die grens by Zevenaar betekende meer dan de 
sociahsten dachten En — meer dan Mussert en con- 
sorten later dachten Die dachten, dat de nationaal- 
sociahstische revolutie geen halt zou kunnen houden 
by Zevenaar

17 R was echter meer aan de hand dan socialistische 
ontroermg en inspiratie uit Duitsland 

Het sociahsme was een tweeslachtige beweging En 
Troelstra was de verpersoonlijking van .die tweeslach- 
tigheid Het was al gebleken by de revolutionaire 
acties in 1903.
Dr Ruter heeft in zyn proefschrift over de spoorweg- 
staking in 1903 geschreven, dat de tweeslachtige hoo
ding van Troelstra in dat jaar een prefiguratio lykt 
van die in 1918 Ook in 1903 was het aangekondigd 
in het stakmgsmamfest van het revolutionaire oomite 
van Verweer, dat „het ganse Nederlandse proletariat 
zal opstaan tegen de onderdmkkers”
Dr Ruter schryft „Het is voor de juiste waardermg 
van de figuur Troelstra noodzakelyk, vast te stellen, 
dat de gespletenheid van geest die in kritieke mo- 
menten zyn leiding onvast maakte, doordat zy hem in 
revolutionair verlangen te zeer naar links deed uit- 
schieten, om hem daarna in bezmmng op de politieke 
reahteit byna even ongeremd naar rechts te dwmgen, 
de volstrekte voorwaarde was voor zyn leiderschap 
van de SDAP”

V17AAROM was die gespletenheid voorwaarde voor 
* * dat leiderschap’
Omdat het de gespletenheid van de SDAP was, die 
in Troelstra gestalte had gekregen Dr Rutei toont 
dat duidelyk aan
De revolutie mislukte De regering week met En zij 
kon rekenen op de steun van de vele gezagsgetrou- 
wen en Oran] eklanten, die uit de verste hoeken van 
ons land naar Den Haag trokken, als vrywilhgers, om 
het wettig gezag te steunen en een wacht te vorrnen 
om de troon van Oranje
Wie die dagen bewust heeft meegemaakt, veischrxk- 
kelyke dagen (de Spaanse gnep eiste in diezelfde 
weken in Nederland meer dan 17 000 slachtoffers) die 
zal nooit vergeten de vastberadenheid, die openbaar 
werd onder het eenvoudige volk, en die stimulerend 
werkte voor hen, die verantwoordelijkheid droegen.

17 N dan moet er met nadruk op worden gewezen, dat 
^ degenen, die niet met het revolutionair avontuur 
mee wilden gaan, geen ongeordende massa waren Zij 
hadden hun christelijke organisaties Van B.K zijde 
is soms getracht, de afweer tegen de revolutie in 
hoofdzaak te zien als een zaak van de R.K. organisa
ties, maar dat is eenzijdig Wel vormden zij een harde 
kern, en toen de vrijwilligers uit het Noorden naar 
Den Haag trokken, waren de strategische punten in 
Rotterdam al bezet loor de Limburgers.
Troelstra erkende, dat hij zich had vergist. Niet prin- 
cipieel vergist, maar vergist wat betreft de krachts- 
verhoudingen. De les, die hij had geleerd was- nog 
niet. Het was te vroeg. Misschien later
0 Als de stoomtram van de N T M door het land reed, 
droeg de laalste wagon een rood achterlicht Die lantaam 
heette bij bet trampersoneel Pieter Jelles

B Bij de Arbeiderspers is een boek verschenen
H van dr H. J. Scheffer: November 1918, journaal
U van een revolutie, die niet doorging. Wij komen
1 op dat boek, dat veel documentatie bcvat. terug.
U En — wij kijken uit naar wat de radio en vooral
g de tv aan herinneringen en beschouwingen zal
g brengen over dit avontuur, dat niet doorging,
g doordat Nederland ook toen anders was dan
g Duitsland
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„TyrA de tweede wereldoorlog 
i’l heeft Nederland er bewust 

voor gekozen de meer dan een 
eeuw gevoerde — of niet-gevoer- 
de — neutraliteitspolitiek te ver- 
laten en zich aan te sluiten bij de 
westelijke alliantie. Deze keuze is 
nog steeds de toetssteen van het 
Nederlandse buitenlandse beleid en 
zolang er geen dwingende redenen 
aanwezig ziju om dit beleid radi- 
caal te wijzigen — en naar mijn 
oordeel zijn deze er niet, hetgeen 
ik op andere plaatsen heb trachten 
aan te tonen — zullen wij daarvan 
nit moeten blijven gaan.”
Aldus begun prof mr. P. H Kooijmans 
zaterdag op het Party Convent zyn rede 
ter verdmdehjking van de 14 stellmgen 
die vooraf aan de deelnemers aan het 
convent waren toegezonden.
Prof. Kooymans achtte zich n.a v. zyn 
begmwoorden ontslagen van de ver- 
plichtmg aan te tonen, dat het met 
wenselyk is, dat Nederland volgend 
jaar de Navo zou moeten verlaten. Dat 
gold ook voor het bestnjden van de 
opvattmg, dat totale eenzydige ontwa- 
pemng op het ogenbhk geen werkehjke 
bydrage is tot verbetermg van het kli- 
maat en de veihgheid in Europa.
Toen Week, dat het mstituut van collec- 
tieve vrede en veihgheid, via de VN, 
met aan haar doel beantwoordde door 
de snel toenemende kloof tussen Rus- 
land enerzijds en de VS en haar bond- 
genoten aan de andere kant, greep men 
weer terug naar het vertrouwde 
systeem van het machtsevenwicht. Dat 
leidde weer tot een bewapemngswed- 
loop tussen oost en west Door de snel- 
le technologische ontwikkelmg, met o a. 
meuw ontwikkelde wapens, kreeg dit 
machtsevenwicht evenwel een ander 
karakter dan vroeger 
„Thans berust het met meer op de 
equivalentie (gelykwaardigheid) van 
machtsmiddelen doch op een zodamge 
constellatie, dat het voor beide par
ty en onaantrekkelyk is om met elkan- 
der in conflict te geraken, het is ge- 
worden het evenwicht der verschnk- 
king, het evenwicht van de afschnk- 
kmg”
Hiermee heeft de klassieke betekenis 
van het defensie-apparaat aan beteke- 
ms ingeboet

Vr edebewarende functie
Het is met meer het middel waarnaar 
men kan grypen als de politieke midde- 
len hebben gefaald Als deze hebben 
gefaald kunnen de mihtaire middelen 
ook geen beschermmg meer bieden. 
„Tegen een werkelyk grootscheepse 
aanval met mzet van alle ter beschik- 
king staande wapens zyn zowel oost als 
west onverdedigbaar geworden”.
We zouden ons lelyk vergissen als we 
zouden denken dat de Navo ons in ge- 
val van een grote oorlog zou kunnen 
beschermen De Navo is met meer dan 
een van de pylers van dit evenwicht der 
verschnkkmg, een evenwicht dat oorlo- 
gen voorkomt
Er schuilt dan ook een diepe waarheid 
in de stellmg, dat de Navo een vrede- 
bewarende functie heeft 
Die vredebewarende functie kan zy ech- 
ter alleen hebben als zy de afschnkkmg 
geloofwaardig maakt 
Het moet voor de tegenparty onaan
trekkelyk blyven een stoutmoedige ac- 
tie te ondememen
Tendenzen van ontbmdmg en desmte- 
gratie in een bondgenootschap kunnen 
dus tot een nskanter optreden van de 
tegenparty aanleiding geven, kunnen 
derhalve de kans op misrekenmgen ver_ 
groten, waardoor een conflict tot wer- 
kelykheid wordt. Er is dus alles voor te 
zeggen dc samenhang in het bondge
nootschap zo hecht mogelyk te maken, 
zolang er geen structuren zyn die de 
plaats van de pacten kunnen mnemen 
Een slecht functionerend bondgenoot
schap is gevaarlijker dan geen bondge
nootschap, omdat he de kans op mis- 
rekening by de ander vergroot.
Prof. Kooymans zei, dat dit uiteraard 
een thcorie is. Hij beweerde niet, dat 
desintegratie in een bondgenootschap 

! andere partij zal worden aange- 
zijn slag te slaan. Daarbij 

|Van andere factoren mee.
• een hoogst gevaarlyk spel 

“ren, dat een uiteenvallen 
veihgheid zou verho- 
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Prof. mr. P. H. Kooijmans

„Instabihteit is nog mmmer een by
drage gebleken tot vrede en er is geen 
enkele aanleiding om aan te nemen, dat 
dit nu wel het geval zal zyn.”
Niet ontkend kan worden, dat de stabi- 
hteit het gebruik van geweld heeft 
voorkomen of in ieder geval beperkt 
heeft gehouden, hoewel men die stabih- 
teit verstarrend en onverdragelyk kan 
vinden
Dat wil met zeggen, dat de mogelyk- 
heden tot crises, die tot een groot con
flict kunnen leiden zyn uitgesloten. 
Dergelyke crises kunnen zich blyven 
voordoen, ook ongewild (zoals om W.- 
Berlyn). Daarby blyft ook de klassieke 
misrekemng denkbaar De inspanmngen 
van beide partyen moeten erop gencht 
zyn dergelyke crises beperkt te hou- 
den en te lokahseren om te voorkomen 
dat zich een groot conflict zal voor
doen
Dit beheersen van crises dient een be- 
langryk onderdeel van de strategic te 
zyn
„Indien door onze schuld een crisis 
snel zou uitgroeien tot een wereldbrand 
zouden wy daarmee de vrede een slech- 
te dienst bewezen hebben”.
Prof Kooymans zou zeer voorzichtig 
willen zyn met te stellen, dat door een 
bepaalde feitelyke ontwikkelmg het 
machtsevenwicht is verstoord Daarvan 
is pas sprake als het voor een van de 
partyen aantrekkelyk wordt om met 
gebruik van geweld de situatie in zyn 
voordeel te doen veranderen Optrek- 
ken van het potentieel aan vemieti- 
gingswapens daarentegen kan slechts de 
onzekerheid en ongerustheid aan de an
dere zyde verhogen en daar destabih- 
serend werken en tot een meuwe bewa- 
peningswedloop leiden welke de veihg- 
heid met echt verhoogt 
Alleen hierom al is net streven naar een 
Europese kernmacht af te keuren en 
dient ratificatie van het non-profilera- 
tieverdrag door de landen van Europa 
te worden bevorderd

Ongewilde oorlog
Prof Kooymans behchtte vervolgens 
enkele schaduwzy den, met zozeer van 
de Navo als mstituut, maar van het 
systeem. Een ethische waardering van 
de middelen waarmee de stabiliteit 
wordt gehandhaafd het hy achterwege. 
Die middelen zyn hoogst bedenkelyk

en alleen daarom al moet er zo snel 
mogelyk een ander veihgheidssysteem 
komen
Er zyn meer redenen waarom het 
systeem met bevredigt Met zekerheid 
kan men met stellen, dat het beheer
sen van de crisis met succes zal wor
den bekroond Het grote gevaar hgt 
met in het doelbewust ontketenen van 
een oorlog dan wel uit de ongewilde 
oorlog; het uit de hand lopen van de 
gebeurtemssen
Het systeem sluit het ontstaan van der
gelyke cnsessituatics met uit Desinte
gratie binnen het bondgenootschap 
werkt met alleen destabihserend, maar 
het zal ook het gevoel van veihgheid 
binnen het bondgenootschap verzwak- 
ken Dat kan ertoe leiden dat men het 
verandenngsproces een halt wil toeroe- 
pen met gebruik van veel middelen erop 
vertrouwend, dat de tegenparty met 
tussenbeide zal komen 
In dit verband zyn er veel gissmgen 
waarom Rusland Tsjechoslowakye is 
binnengevallen Genoemd worden angst 
voor de besmettelyke werking van het 
revisionisme en angst voor verzwak- 
kmg van het oostelyk blok 
Het systeem heeft dus in zich, dat naar 
buiten beide partyen de handen gebon- 
den hebben, maar naar binnen de han
den totaal vry hebben 
Als een land binnen een bondgenoot
schap een dommerende positie mneemt 
zal de kans op gewelddadig herstel van 
de status quo toenemen Of men zal 
mgrypen hangt af van strategische en 
tal van andere factoren
De vrede die door dit systeem wordt 
gewaarborgd komt in ieder geval op 
gespannen voet te staan met de gerech- 
tigheid en is een zeer in-adequate by
drage tot een Internationale rechtsorde. 
Het systeem, waarvan de Navo een van 
de pylers is, kan slechts als een nood- 
verband worden gekwalificeerd. 
Nieuwe structuren komen alleen stap 
voor stap tot stand en niet door te 
constateren dat de oude niet deugen.
Prof Kooymans vond het een verdne- 
tige zaak dat er wel van beide kanten 
voortdurend voorstellen voor wapenbe- 
heersing of -vermindermg zyn gedaan, 
maar dat deze voorstellen nooit onder- 
werp van seneuze onderhandelmgen 
zyn geweest
Ook al zyn de tot nu toe gedane voor

stellen dan met voor onmiddellyke aan- 
vaarding geschikt, het non-prohferatie- 
verdrag toont aan, dat stug onderhan- 
delen resultaten kan hebben ook al 
staat men eerst recht tegenover elkaar. 
Het doorzetten van onderhandelmgen 
wordt echter dikwyls weer bemoeilykt 
door de ideologische omkledmg van de 
tegenstelhngen Tal van problemen zyn 
echter te herleiden tot puur machtspoh- 
tiek denken en handelen, die mets met 
ideologic hebben te maken 
De tegenstellmg oost-west is een 
machtspolitieke tegenstellmg, als men 
dat onderkent kan men de problemen 
stuk voor stuk tot de ware properties 
terugbrengen, al zal dat met makkelyk 
zyn.

„Ontmythologisering van de tegenstel- 
lingen veriest ons tevens enigermate van 
het niet uit de voeten kunnen met de 
ratio van het NAVO-verdrag, nl. de 
verdediging van het gemeenschappeiyk 
erfgoed der aangesloten landen, berus- 
tend op de beginselen van de demo- 
cratie, individuele vryheid en de idee 
van de rechtsstaat (zie preambule), een 
pretentie die de NAVO naar waar kan 
maken, getuige alleen al het lid zijn van 
twee staten met een totalitair regime, 
Portugal en Griekenland.”

Duitse vraagstuk
Een derde factor die een oplossmg be
moeilykt is het Duitse vraagstuk De 
westelyke politick van vry zelfbeschik- 
kmgsrecht voor heel Duitsland heeft 
steeds minder kans van slagen De tyd 
heeft voor het oostblok gewerkt Bm- 
nen de Navo wordt dan ook aanvaard, 
dat men een andere koers in moet slaan. 
Prof Kooymans deed enkele suggesties 
voor een erkennmg van de status quo 
door het westen Niet door enkele maar 
door alle landen
De Oder-Neissegrens zou moeten wor
den erkend en Oost-Duitsland geaccep- 
teerd als gesprekspartner by onderhan- 
dehngen over een Europees veihgheids- 
systeem Tegelykertyd zou voorwaarde 
moeten zyn een regehng van de positie 
van West-Berlyn.
Dit alles behoeft geen jundische erken- 
nmg van Oost-Duitsland in te houden, 
maar het betekent een aanvaarden van 
de DDR als zelfstandige factor 
De genoemde suggesties bieden echter 
bepaald geen gemakkelyke oplossmg 
van de uitermate gecomphceerde pro
blemen, al denken sommigen dat het 
wel gemakkelyk is
Maar prof Kooymans betoogde, dat de 
geschiedenis heeft geleerd, dat ontwape- 
nmg met zozeer oorzaak als wel gevolg 
is van khmaatsverbetenng 
Van onderhandelmgen op dit punt moet 
men misschien met teveel verwachten, 
maar dat is geen reden ze met te be- 
ginnen Er is wel degelyk sprake van 
ontspannmg, ook al wordt dat na 
Tsjechoslowakye door velen ontkend 
Prof Kooymans maakte duidelyk dat 
een herstructurermg van Europa met is 
te verwezenlyken zonder de medewer- 
king van de Sov]et-Unie en ook met 
zonder de V S

Ontspannirf^spolitiek
De mleider meende, dat de ontspan- 
ningspohtiek meer dan voorheen ge- 
ncht moet zyn op Rusland zelf De ont- 
spanmngsgedachte heeft by een aantal 
satellietlanden gretig mgang gevonden, 
omdat zy door hun histonsch-culturele 
achtergrond daarvoor eerder dan Rus
land ontvankelyk waren. Niemand is 
daarvan een verwyt te maken, maar 
wel heeft deze zaak vrees en achter- 
docht by de Sovjet-Ume gewekt 
Het westen heeft ongewild meegewerkt 
aan het losweken van de satelhetstaten 
van Rusland. Die ontwikkelmg is nu 
zonder dat wy er lets aan kunnen doen, 
een halt toegeroepen en daar moeten 
we lermg uit trekken 
Prof Kooymans besloot met een ver- 
klanng van zyn laatste stellmg waann 
hy gesteld had lets minder angst voor 
de tegenparty en voor de situatie als 
zodamg te hebben, lets meer vertrou- 
wen in de tegenstander en lets minder 
vertrouwen in het systeem.
Met deze stellmg bepleitte hy geen poli
tick van zwakheid of van hlmdelmgs 
vertrouwen m de tegenparty. Interna
tionale pohtiek met name is een kei- 
harde zaak, die ook zakelyk moet wor
den bedreven Daarvoor hebben de Rus- 
sen trouwens alle aanleiding gegeven.

Zoeken naar nieuwe 
structuren
Wel bedoelde de inleider een waarschu- 
wing te geven tegen een teveel vertrou
wen op het bestaande systeem, een ver-
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de rede van prof. Kooijmans 
was Bijzonder interessant. Dertien 
personen hadden bij elkaar een 
heel arsenaal van vragen, die zeer 
uiteenliepen voor de inleider. Som- 
migen vonden dat prof. Kooijmans 
veel te ver ging wat betreft het 
vertrouwen en de bereidheid tot 
overleg met de communisten. Er 
waren ook vragen, die inhielden 
dat de inleider kritischer tegen- 
over de Navo zou moeten zijn. 
Alle vragenstellers waren het er 
wel over eens, dat prof. Kooijmans 
een knappe, heldere en vooral ook 
koele analyse van de problemen 
had gegeven. Een waardering, die 
ook tot uitdrukking kwam in het 
applaus.
Prof Kooijmans began zijn beantwoor- 
dmg dan ook met te zeggen, dat hij met 
de illusie had gehad, dat hij ledereen 
tevreden zou kunnen stellen 
„Ik hak lang genoeg met dat bijltje op 
dit gebied, dat ik weet, dat de menmgen 
en de opimes over het vraagstuk van de 
Navo, van de Europese veihgheid, van 
de waardering van de kernbewapemng, 
van de rol van Europa in deze hele 
constellatie, mteenlopen”
De inleider zei bewust geen ethische 
benadenng van het probleem te heb- 
ben willen geven, omdat hij al meerma- 
len had bemerkt dat dit dikwijls uitloopt 
op een vruchteloze welles-nietes discus
sie, gezien de vele benadermgen, die er 
op ethisch gebied bestaan Vandaar zrjn 
pragmatische aanpak 
Het moet ons benauwen, vond hij, „dat 
mensen, die allemaal het evangelie aan- 
vaarden als uitgangspunt daaruit zulke 
diametraal tegenovergestelde conclusies 
afleiden”.
„Hoe kunnen wi] voorkomen, dat de 
wereld het slachtoffer zal worden van 
de situatie, waarm de mensheid haar 
gebracht heeft en die levensgevaarlijk 
is” Prof Kooijmans noemde dit het

ONTWIKKELING NAVO
trouwen dat ons ervan zou weerhouden 
te zoeken naar nieuwe structuren. 
Naarmate het noodverband langer zit 
en enigszins aan zijn doel blijft beant- 
woorden, groeit de tegenzin tegen ver- 
wijdering ervan en tegen het aanleg- 
gen van een definitief verband.
Er zit een groot gevaar in het leren 
leven met de bom Het systeem is niet 
onfeilbaar en er staat een geweldige 
straf op het falen van het systeem na- 
melijk de mogehjko mzet van wapens 
die in staat zijn de hele aarde m korte 
tijd te verwoesten.
Dag Hammerskj old heeft eens gezegd 
dat bouwen aan de vrede is expenmen- 
teren aan de grens van het onbekende. 
Prof Kooijmans vond dit een andere 
formulermg voor de stelhng dat vrede 
met tot stand gebracht wordt zonder 
nsico’s maar ook met zonder mspiratie 
en imtiatieven Naarmate men zich in 
eigen huis minder zeker voelt zal men 
eerder geneigd zijn tot expenmenten 
aan de rand van het onbekende 
Prof. Kooijmans eindigde met de slotzin 
uit zijn brochure voor de Arjos: „Doch 
dit mag er aanleiding toe zijn om onze 
waakzaamheid niet te laten verslappen 
en de cohaesie binnen het westelijk 
bondgenootschap te versterken, het mag 
geen reden zijn tot het verder innemen 
van de oude — levensgevaarlijke, en 
wanneer ze onbeweeglijk zouden zijn, 
ethisch onaanvaardbare — stellingen.

ethische motief van waaruit hij zijn 
rede had gehouden
Als men zegt dat het comm,ynisme al- 
leen uit is op wereldverovenng zoals 
door enkele vragenstellers was opge- 
merkt, en dat er dus geen akkoord met 
communistische landen mogehjk is, dan 
hebben we maar een vnj tnest toe- 
komstbeeld, vond hij. Daarmee wordt 
geimpliceerd, dat als de communisten 
daarvoor de tijd njp achten de wereld 
in een wereldbrand onder zal gaan.
Er zijn altijd citaten te vmden, die een 
dergelijke opvatting van wereldverove- 
rend commumsme kunnen rechtvaardi- 
gen.
Een aanval van Rusland is onwaar- 
schijnlijk volgens prof Kooijmans, om
dat het voor Rusland onaantrekkehjk 
moet zijn nog meer landen dan de sa- 
tellietstaten in het gareel te moeten 
houden
Een dergelijke aanval wordt allerwege 
met als een reahteit gezien Er werd 
door vragenstellers gewezen op het op- 
bouwen van lanceerbases in Tsjechoslo- 
wakije; de stelhng dat de verdedigmgs- 
grens van het commumsme in het Mid- 
den-Oosten ligt; de vergrotmg van de 
Russische Middellandse Zeevloot, de be- 
dreiging door de Russen van Joegosla- 
vie, Albame en Oostennjk; het opschm- 
ven van het Russisch leger in het twee- 
de echelon naar het westen Is een

Nabeschouwingen over het Convent

dergelijke ontwikkelmg geen reden ge
noeg om de Navo te versterken, vooral 
ook omdat de atoomdrempel hierdoor 
omlaag gebracht wordt?
Prof. Kooijmans meende, dat deze ver- 
schijnselen op zichzelf verontrustend 
genoeg waren. Hij wilde echter waar- 
schuwen, dat men al te gemakkelijk 
aanneemt, dat dergelfjke feitelijke ge- 
beurtenissen het machtsevenwicht, in de 
zin van het evenwicht der verschrik- 
king, zouden doorbreken. Wordt het, 
bijvoorbeeld door het bouwen van lan
ceerbases in Tsjechoslowakije, voor 
Rusland aantrekkeljjker een derde we- 
reldoorlog te riskeren, die voor hen even 
fnuikend zal verlopen als voor ons.
Er moet op deze gebeurtemssen een koe
le reactie zijn. Prof Kooijmans zei bang 
te zijn dat deze feiten een pamekreactie 
zouden oproepen, zodat men de vemie- 
tigingswapens maar weer aan gaat vul- 
len. Daarmee komt men in een emde- 
loos doorlopende reeks.
Wel kunnen deze feiten dienen dat door 
een verbetenng van de conventionele 
middelen, het apparaat om crisis te be- 
heersen, beter wordt uitgerust.
De Navo is medeplichtig aan de ont- 
rediting van de mensen in Portugal en

Gnekenland De Navo is wat dat betreft 
onaanvaardbaar voor Nederland, vond 
een vragensteller
Prof Kooijmans zei met te willen zeg
gen dat er mets gedaan moet worden 
om de democratie m deze landen weer 
te herstellen
De raad van Europa heeft, wat Gne- 
kenland betreft, deze maand nog een 
ultimatum gesteld Daar wordt dus wel 
wat aan gedaan
Moeten we dan maar vrede hebben 
met het behoud van deze landen in de 
Navo Worden we met voor de beslis- 
sende keus gesteld van een ideologisch 
getuigems of een laten overwegen van 
de strategische belangen’ In zekere zin 
wel, zei prof. Kooijmans Wij moeten 
deze waarden van de democratie, van 
datgene wat wij als kernelement van 
ons bestel zien, wel blijven waarmaken. 
Maar het is met een zaak van ons al- 
leen We zijn afhankehjk, voor een groot 
deel van de beschermmg, van de Ver- 
emgde Staten, ook al is dat akehg We 
moeten er vrede mee hebben dat de 
V S. op een bepaald punt strategische 
zaken laten prevaleren Wij moeten er 
wel op toezien, en dat kunnen we, dat 
ook de VS druk blijft uitoefenen op 
herstel van de democratie in b v Gne- 
kenland.
Als we het alleen wit-zwart zien ko-

men we er met uit, wij kunnen dat wel 
doen maar wij hoeven de rekening met 
te betalen
Moet een Europese kemmacht ook wor
den afgekeurd als dit een blokkering 
van de Europese integratie inhoudt?
Een dergelijke probleemstellmg is prin
cipled onjuist op dit moment De wegen 
naar integratie zijn zo ondmdehjk dat 
we bij de opbouw van Europese eenwor- 
dmg er voortdurend op bedacht moe
ten zijn dat dit met mag leiden tot een 

* Europese kemmacht 
Dit zou in ieder geval de verhoudmg 
tussen de Navo en Rusland en tussen 
Rusland en Europa enorm bemoeihjken 
Over de structurering van een Europe
se veihgheidsconstellatie had prof 
Kooijmans niet veel gezegd omdat hij 
zich helemaal op de korte termijn had 
gehouden.

Bij een Europese veihgheidsconferen- 
tie dacht de inleider aan een permanent 
gesprek, een soort gemstitutionaliseerde 
diplomatie.
Betekent erkenning van de status quo 
met een capitulatie voor het oosten zon
der dat wij daarvoor tegenprestaties te- 
rug knjgen?
Prof. Kooijmans bedoelde dit zeker met

als een capitulatie zonder meer Hi] 
wilde een geclausuleerde erkenning van 
de status quo, waarmee hij bedoelde dat 
wij tegenover de tegenprestaties o a. 
het veiligstellen van West-Berhjn te 
dien aanzien ons bereid verklaren tot 
erkenning van de Oder-Neissegrens Dat 
is eigenlijk al gebeurd 
Erkenning van de D D R is in feite een 
capitulatie Maar het gaat erom vanuit 
de huidige situatie een sprmgplank te 
knjgen Erkenning van de DDR is 
voor het oosten een conditio sine qua 
non Daar kan het westen weer voor- 
waarden aan verbmden 
Een proces van verandermg is niet 
mogehjk zolang we met van een voorlo- 
pige erkenning van de status quo uit- 
gaan Tsj echoslowakij e heeft ons dat 
weer geleerd
Dat is /ervelend maar een zekere mate 
van realisme kan baat brengen Niet een 
kmeval voor de status quo maar een 
voorlopig aanvaarden daarvan, om 
juist uit de eeuwige instandhouding er
van te geraken en een proces van ver- 
andermgen mogehjk te maken 
Een meuw Europees initiatief voor een 
politieke ume zag prof Kooijmans als 
lets schimmigs Het uitwerken van die 
gedachte moeten we natuurhjk met op- 
geven
Er is wel een noodzaak op bezmmng
op de strategic die in het ontspanmngs-
proces moet worden gevoerd
Het is gebleken dat de Duitse politiek,
van een isoleren van de DDR. van de
rest van de satelhetlanden, heeft ge-
faald

Bij een erkenning van de status quo 
door het bondgenootschap moet ervan 
uitgegegaan worden dat daarbij natuur- 
lijk ook West-Duitsland hoort. Er moet 
een zodanige strategic worden opge- 
bouwd, die de vrees van West-Duitsland 
wegneemt.
„Waar ik doodsbenauwd voor ben is 
een isolering van West-Duitsland in het 
westelijk bondgenootschap. Daarvan 
kennen we de resultaten.”

Is er m Rusland toch geen ideologische 
motivermg voor het optreden m Tsje
choslowakije geweest, bijvoorbeeld van 
het orthodoxe commumsme tegenover 
het humanistisch commumsme? 
Natuurhjk is dat zo Het orthodoxe 
commumsme heeft tegen het met-or- 
thodoxe commumsme een rol gespeeld, 
zelfs in de opperste Sovjet Er bestond 
m de opperste sovjet verschil van me- 
mng over de mterventie Dat was vroe- 
ger met mogehjk We moeten deze or
thodoxe communisten echter met in de 
kaart spelen, dat ze gaan zeggen- zie je 
wel, we hebben gehjk
We moeten erop aansturen dat de dui- 
ven m Moskou de handen met worden 
gebonden door ons optreden, aldus prof. 
Kooijmans
Is de beklemtorung van het beheersen 
van crises met een uit het oog verhezen 
van de werkehjke tegenstellmg in de 
wereld, de verhoudmg noord-zuid, de 
derde wereld?
Prof Kooijmans geloofde dat met Hij 
vond dat we juist daarom op een rega
ling oost-west moeten aansturen, om, 
onze pretenties t a v die derde wereld 
waar te kunnen maken.
Op het punt van de hulpverlemng zou
den oost en west samen moeten werken 
en hun verantwoordelijkheid bewust 
moeten worden
Wij moeten onze geschillen in Europa 
bijleggen om meer aan de taak voor de 
derde landen te doen
De stelhng van meer vertrouwen in de 
tegenstander en minder vertrouwen in 
het systeem had prof. Kooijmans niet 
bedoeld als een pleidooi voor een poli
tiek van zwakheid en van blmdelmgs 
vertrouwen
Met behoud van alle waakzaamheidj 
moeten we er seneus van uitgaan dat 
ook de tegenpartij er belang bij heeft 
uit de huidige constellatie te geraken.

Wij hebben het wel over algemeen be
lang op nationaal niveau maar op in- 
temationaal niveau wordt algemeen be
lang als lets hersenschimmigs ervaren. 
„Als men niet uitgaat van de noodzaak 
van een dergelijk algemeen belang, wit 
het komen tot een ordening van de In
ternationale samenleving, lets waartoe 
wij, dacht ik, krachtens onze bijbelse 
opdracht een voortdurende roeping heb
ben, dan kunnen we de zaak gelijk wel 
opgeven”.
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worden gemterpreteerd, ieder heeft zijn 
eigen paragraaf.
In punt vijf van die resolutie staat dat 
chr. parti]en open dienen te staan voor 
alle positieve krachten in ons polxtieke 
bestel Destijds is dat punt zonder dis- 
cussie aanvaard Terecht heeft het in de 
afgelopen maanden meer aandacht ge- 
kregen
„Want enerzijds zi]n wi] overtuigd, zo- 
als in het eerste stuk van het mterim- 
rapport staat, dat het evangelic een 
fcraoht is tot vermeuwing der samenle- 
vong en ons de opdracht geeft daaraan 
te werken, daarvoor ons in te zetten, en 
wi] wilen als chnstenen, samen uit die 
bron puttend, samen onze weggaan, om 
zo dienstbaar te zyn aan de samenle- 
ving ”
Niet exclusief
„Maar wi] mogen in die vervulhng van 
onze taak niet ons exclusief opstellen, 
maar wi] willen dat doen in „openheid 
en sohdanteit met ieder mens”, zoals 
sectie IV van de wereldraad in Uppsala 
het mtdrukt, om met hen „in concrete 
zin” samen te werken”. 
s,Ik stelde hierboven al, dat hi] parti]- 
formatie en hi] verkiezmgen de ge- 
zmdheid centraal is. Heel duidehjk 
bh]kt dit bij de voorstanders van de 
progressieve concentratie zelf Want bi] 
hen draait het nog helemaal niet om een 
program Dat is er nog niet. Bepalend 
voor de progressieve concentratie (wat 
dat dan ook moge zijn) is een mentah- 
teit, de bereidheid tot vernieuwmg Zo 
heb ik het tenmmste begrepen Men 
bundelt op basis van bedoehngen, die 
nog met in een program zyn geconcreti- 
seerd Welnu, wi] willen op onze wijze 
stellen, dat wij ook uitermate belang- 
ri]k vinden voor partijvorming, dat wij 
politick bednjven met een gemeenschap- 
pehjk ideaal, een gemeenschappelyke 
gezmdheid. Vernieuwmgsgezmdheid, ge- 
leid, genormeerd door het Evangehe. 
Daar moeten wi] nu ons op bezmnen; 
daar moeten wi] vorm aan geven Eens- 
gezmdhexd alleen is met voldoende Die 
moet geconcretiseerd worden Naar ik 
meen is dat nu onze eerste taak”.
Met die vernieuwingsgezindheid is de 
ARP ook bezig getuige het rapport 
over de ontwikkelmgshulp In hetzelfde 
kader hgt het gesprek van het C.C. met 
prof Verkuyl, over de resultaten van de 
wereldraad van Kerken in Uppsala.
Ook de Arjos heeft door haar studie- 
conferentie hiertoe een bijdrage gele- 
verd.
De achttien hebben mede tot deze studie 
gestimuleerd.

Ook het werk van de chr radicalen 
heeft tot die taak een stimulans gege- 
ven.
De heer Veerman gmg tot slot in op 
de vormen van exclusiviteit die ver- 
schillende pohtieke groepermgen in Ne
derland kenmerken. Hi] vond het wel 
begri]peh]k
In wezen is die exclusiviteit echter van 
een voorbije ti]d De aparte opstellmg 
van de progressie concentratie is een 
stap terug, aldus dr Veerman Hi] acht- 
te het een illusie dat een exclusieve op- 
stelhng bi] zou dragen tot de vorming 
van een twee-party en stelsel in ons 
land De chr partyen mogen zich met 
laten dwmgen m een schema dat andere 
parti] en ons trachten op te drmgen.
„Ik heb vandaag weinig gezegd over ons 
gesprek in de ”18” en over dat met de 
P.P.R. Daar is ook geen reden voor. 
Beide gesprekken zijn aan de gang. Er 
is natuurlijk verschil. De ”18” zijn het 
eens geworden over het stub: Evangelic 
en politick. U weet, hoe belangrijk wij 
dit vinden. wy willen en kunnen niet 
een programpartij worden, zelf niet, en 
in een samenwerkingsvcrband niet. 
Voor politieke samenwerking — ik ci- 
teer het maar weer — is nodig over- 
eenstemming over uitgangspunt, pro
gram en over de uitvoering daarvan. 
Vanuit die eigen positie is er de open- 
heid naar buiten. In een politieke sa
menwerking, wat ons betreft een brede 
samenwerking, willen wij duidelijk ons- 
zelf blyven.”

NEDERLANDSE
GEDACHTEN
Wie geen abonnee is op ons partij- 
weekblad ,,Nederlandse Gedachten” 
mist een stuk politieke vooriichting en 
informatie vergeleken bij hen, die we! 
abonnee zijn.

Wekelijks biedt het partijblad op twaalf 
pagina's een keur van artikelen over 
zeer gevarieerde onderwerpen, ge- 
schreven door een uitgebreide reeks 
scribenten.

Waarom, zou wie nog geen abonnee is 
dit niet eens persoonlijk nagaan? Voor 
de pnjs van slechts f 1,25 ontvangen 
degenen, die zich thans opgeven als 
abonnee alle nummers van het week- 
blad tot 1 januari a.s. Vanaf 1 januari 
1969 hebt u een abonnement voor een 
halfjaar voor de prijs van f 6,—.

Maakt u gebruik van de aanmeldings- 
bon

BON
NIEUWE ABONNEE

Naam .............. .........
Volledig adres .............

Woonplaats ..... ...
OPGEGEVEN DOOR

Naam ............................. . .
Volledig adres ............................. .

Woonplaats . . . .... ........................
Wenst als geschenk

1 abonnee: lepeltje, sleutelnng of brochure ,,De samenlevmg vernieuwen”.
2 abonnees: zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes
3 abonnees: sierdoos of zes lepeltjes.

Abonnementspnjs f 6— per halfjaar
Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting - Dr. Kuyperstraat 3 - Den Haag

Verkouden? Griep?
Dat is vervelend Maar gelukkig is 
er NISYLEN, het middel ter be- 
stryding van verkoudheld en griep.

NISYLEN
een plantaardig preparaat van dr. 
Willmar Schwabe NV. Zaandam.
Uw apotheker of drogist heeft het.

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
OIBECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN -
SCHOLEN EN 
KERKEN
DIRECTIE- EM
SCHAFT-WAGENS BOUTBOUW
ETC

HAHBO
HADDINXVELD

TEE GlESSENDAM-aARDfNXVELD 214)

FIRMA C. VERMEER EN ZOON’S
fabrieken voor gebogen hoot
TeJetoon 01884 - 330

OUDERKEBK AAN DE IJSSEL
Ronde en ovale calelranden Gebogen regels 
voor stoelen en fauteulls Armleggers 
Kappen - Regels - Sullen enz enz

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
•5^ geldlenlngen en hypotheken 
^ financiering van auto’s, caravans 

en boten
^ verzekeringen (er zjjn gunstige 

voorwaarden voor overhelds- 
personeel)
is het adres

WARNAARs ASSURANTIEN
Starlnglaan 264 - Papendrecht 
Tel. 01850 - 5X807

Te koop:

1 YUMBO Y-100
hydr. kraan op nips
FIRMA M. J. VERLINDE 

ZAAMSLAG
Telef. 01153 - 227 - 429, na 17.30 u. 245

VOOR BABY'S HUIDJE

boa =
Schildersbedrijf

F. J. Kioet & Zoon
VLAARDINGEN TELEFOON 010 - 343276 
SPIJKENISSE TELEFOON 01880 - 2192

FA. J. A. VISSCHER & ZOON
SlHisstraat 41 - Telefoon 05208 - 1259 - 1546

Zwartsluis
Directieboten Sleepvletten Dekschuiten

^ UIT ONZE SCHEEPSB0UW EN SCHEEPVAART WERELD ^

FIRMA DE REK EN HORSMAN
Fabriek van scheepslieren

DORPSSXRAAT 102 - TELEFOON 1894 - 218 
OUDERKERK AAN DE USSEL

N.V. Scheepsbouwwerf v.h.

FIRMA A. LANSER
SHedrecht - Holland

Sleepdienst Broedertrouw n.v.

v/h Fa. C. DEN BOER & ZONEN
Corr.-adres MAASPLEIN 9 - ZWUNDRECHT 
Telefoonnummer 01850 - 26166 - 26167 (2 Ignen)

Alle transporter) te water
NIEUWE LIEREN, stoom eir elektrisch.
NIEUW IJZER, zoals platen, hoek- en balkijzer. 
RIJPLATEN in diverse maten.

STOLK'S
Handelsondernemingen N.V.

Kantoor: Veersedijk 233 - HENDRIK IDO AMBACHT 
Xelefoon (01850) 28000 - 28886

VEROLME

UNITED

SHIPYARDS

ROTTERDAM-HOLLAND TEL. 162500

N.V. Scheepswerf G. Bijlsma en Zoon
WARTENA

NIEUWBOUW
van zee-, rivier- en binnenvaartschepen

TELEFOON 05105 - 271
Scheepsbouwwerven

A VUYK EN ZONEN

CAPELLE AAN DE IJSSEL

NIEUWBOUW EN REPARATIE
TELEFOON ROTTERDAM 113333 (010)

N.V. <^||^> Gereedschapfabriek

Zwolseweg 480 - APELDOORN - Telefoon 06762 - 241

GEREEDSCHAPPEN voor de metaalindustrie

A. BAARS A.zn
Exploitatie van baggermaterieei N.V.

VERKOOP EN VERHUUR
Telefoon (01840) - 3154Fa. C. Amels & Zn.

„fPelgelegen” Makkum
SCHEEPSWERF en MACHINEFARRIEK

BAILEY Constmctiewerkplaats

Machinefabriek N.V.
NIEUW-LEKKERLAND - TELEFOON 01848 - 436
• Staalconstructies voor gebouwen e.d.
• Alle soorten kranen

Scheepswerf A. BAARS A.zn N.V.
SLIEDRECHT
Telefoon (01840) - 3154
NIEUWBOUW EN REPARATIE
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VAN EEN 
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HET begon allemaal een beetje 
vreemd zaterdagmorgen en 

de gezichten stonden enigszins zor- 
gelijk. De vergadering begon ook 
20 minuten te laat, ofschoon er 
geen treinen vertraging hadden 
en de voorzitter op tijd was.
Voor enige stagnatie zorgen enkele 
„provo’s”. Tot nu toe een onbekend 
verschijnsel op bijeenkomsten van 
bet Partij Convent. Weliswaar zijn 
op bet Convent provocerende op- 
merkingen te beluisteren, maar die 
zijn afkomstig van „namaak-pro- 
vo’s”. Nu waren er echte „provo’s” 
en dat is heel lets anders. Ze waren 
illegaal de zaal binnengekomen en 
ze weigerden te betalen. Eerst za- 
ten ze achter de bestuurstafel, 
maar blijkbaar vonden ze bet tocb 
niet juist zichzelf te verhogen.
Gelukkig liet de parfcgleiding zich er 
niet toe verleiden de jongelui met de 
sterke arm te verwijderen De ARP. is 
vanouds een gezagpartij, maar gezag 
maakt zich meestal slechts waar zonder 
gebruik van machtsmlddelen Het is ver- 
der goed gegaan
Toen Veerman zich in zijn openings- 
rede tegen het paternalisme keerde ap- 
plaudisseerden zij. Ze hadden nog geli]k 
ook Een font maakten ze overigens wel 
door de herdenking van het overleden 
lid van het Convent, de heer W J. Ros, 
a an te grijpen om aan de orde te stel- 
len wat hen bezig houdt nL het grote 
aantal mensen, dat per minuut over 
heel de wereld omkomt. Een zaak om 
mee bezig te zqn, maar niet op dit mo
ment
Op dit Convent had ieder ruxmte om te 
zxtten De laatste jaren was dat nauwe- 
hlks het geval Toch betekent dit niet 
dat de belangstelling germg was Inte- 
gendeel, het aantal bezoekers bedroeg 
ruim 300 personen
Het dagelijks bestuur (nog altijd zijn er 
lieden die de voorkeur geven aan het 
antleke woord- moderamen) was op- 
nieuw „in hoogheld” gezeten Wel is de 
indruk, dat het podium geleidehjk aan 
iets lager wordt In de loop van de dag 
werd het dagehjks bestuur gesteund 
(geestelqk) door alle voorradige ar.- 
bewindslieden Zo gaan zulke dingen 
onder ons en elders' Waarom zouden 
wi] er dan mee breken, met waar?
Partij en waarmee wij in gesprek zijn 
waren vertegenwoordigd De PP R. de- 
legatie (2 man sterk) was twee keer zo 
groot als die van de K V.P. Vermoed 
werd, dat de C.HU. ’s middags aanwe- 
zlg zou zijn Deze mededeling kon niet 
worden bevestigd De partij is blijk
baar nog niet zo gewend aan het uitno- 
digen van vertegenwoordigers van an- 
dere partijen, want de uitnodigingen 
waren laat verzonden Toch maar goed, 
dat ze op het partijsecretariaat blijk
baar ook niet volmaakt zijn.
De vooriztter is, zo is onze indruk, in 
ieder geval op een punt niet voome- 
mens de traditie van zijn- voorganger 
voort te zetten.
Zijn openingsrede sprak hij in 35 minu
ten uit Dat scheelde minstens een kwar- 
tier met voorheen Er zit overigens vol- 
doende stof ter nadere overweging in; 
vooral voor hen die slechts acht plegen 
te slaan op 6en van de aspecten uit de 
resolutie, welke het Partij Convent in 
mei van dit jaar aannam. Terecht wees 
Veerman er op, dat de resolutie vijf 
punten bevat.
Aan het slot van zijn rede wees hij er 
op, dat wit met humor en mildheid onze 
weg moeten gaan.
Die humor kwam ook goed van pas bi] 
de behandeling van de financiele stuk- 
ken Ze werden eensgezind aangenomen, 
dat wel. En de accountant en de finan
ciele commissie van de parti) hadden 
geen ongerechtigheden kunnen ontdek- 
ken Maar daarmee was nog niet alles 
rozegeur en maneschijn.
De heer Lips uit Velzen kreeg applaus 
voor zijn opmerking of de Kamerleden 
de Documentatiedienst met zelf kunnen 
gaan betalen nu hun salaris naar het 
zich laat aanzien omhoog gaat. Hilari- 
teit was er ook toen de voorzitter ver- 
klaarde, dat het Convent het blijkbaar 
toe zou juichen, wanneer de Kamer
leden een grotere bijdrage aan de partij 
zouden geven Hij vend het — terecht 
niet juist, dat de Kamerleden de Docu
mentatiedienst zouden moeten gaan be
talen. Alle leden van de sprekersorgani- 
satie ontvangen deze uitgave nu een- 
maal. Waarom onderscheid te maken. 
Geen discriminatie hoor!
Meer houtsnijdend waren de schrifte- 
Hjke opmerkingen van de heer Fossen

uit Goes over de financien van de party. 
Penningmeester Tjalma had echter een 
gedocumenteerd antwoord. Gezien de 
financiele positie van de partij zal in 
de nabije toebomst niet aan een verde- 
re contributle-verhoging te ontkomen 
zijn. De Organisatie Commissie be- 
raadt zich over maatregelen, welke 
op langcre termijn enig soelaas kun
nen brengen. De wijze van contributie- 
inning wordt onder de loep genomen. 
Eveneens de vraag wie voor de Ka- 
merverkiezingen moet reserveren: al- 
leen het Centraal Comite of ook de 
Kamercentrales?
Er was op aangedrongen bij de verkie- 
zmgen in 1971 geen extra-heffmg op te 
leggen. Wie daar vanuit is gegaan, werd 
zaterdag een illusie armer, want zon
der extra-heffmg behoeven wij in 1971 
geen verkiezingseampagne te voeren. 
Als ieder party lid nu alvast begint met 
reserveren, dan kan er een aardig ver-

kiezingsfonds gekweekt worden'
De heer Smallebroek — voorzitter van 
de Doctor Kuyperstichting — ontpopte 
zich — het was voor ons geen verrassing 
— als een deskundige op het gebied 
van rentegevende obhgaties en aande- 
len De stichting moet het voor een be- 
langryk deel hebben van hetgeen deze 
effecten opleveren Door de wijze van 
beleggen is er ongetwyfeld soms wel 
iets te „versieren”. Men kan gerust zijn, 
bij de Kuyperstichting wordt niet ge- 
speculeerd
lemand had uit de stukken begrepen, 
dat destijds verschillende kerken geld 
hadden geleend, waarvoor zrj thans wei- 
mg rente betalen Hy wilde deze kerken 
met klem adviseren deze leningen ver- 
vroegd if te lessen
Ten opzichte van de Kuyperstichting 
zou dit mderdaad een zaak van barm- 
hartigheid zyn, maar of het zal gebeu- 
ren’

Mevrouw J Buesink-Oskam en de he- 
ren H H Baars en P.K van Baalen 
hadden een belangryke taak Zy vorm- 
den de stemcommissie die moest vast- 
stellen wie deel zouden gaan uitmaken 
van het party bestuur en wie in de Or
ganisatie Commissie gekozen zouden 
worden.
In totaal werden er 120 stemmen uit- 
gebracht Enkele ervan waren ongel- 
dig.
Tot ondervoorzitter werd gekozen 
prof. mr. P. H. Kooijmans te Amster
dam.
Hij kreeg 96 stemmen, prof. dr. W Al- 
beda te Rotterdam 33.
In het presidium van de party komt 
nu een taakverdeling; prof. Kooijmans 
zal zich met name met bet buitenland- 
se werk bezighonden.
Tot voorzitter van de Organisatie 
Commissie (tevens lid van bet dage- 
lijks bestuur) werd gekozen drs. D. 
Th. Kuiper te Amsterdam. Het was een 
spannende race, want hij kreeg 63 
stemmen en zijn tegenkandidaat mr. A. 
Herstel te Dtrecht 57.
Tot leden van het Centraal Comite wer
den verkozen drs- J H. van de Bank te 
Wilnis (77 stemmen) en dr. J. H. Jonker

te Amsterdam (89 stemmen)
Hun tegenkandidaten drs M J G van 
der Velden te Renkum en mr D W O 
A. Grosheid kregen respectievelyk 36 
en 30 stemmen.
In de Organisatie Commissie werden ge
kozen mej R Brinkman te Zaandam 
(72 stemmen) en de heren C Balkenen- 
de te Kapelle-Biezehnge (66 stemmen) 
en L. W J van Atten (60 stemmen)
De heer Van Baalen, die mededeling 
deed van de uitslag, had de lachers op 
zyn hand, toen hy mededeelde, dat 
mevr. A M Kruyswyk-Sap te Ouder- 
kerk a d. Amstel door 43 aanwezigen 
werd begeerd De beide mannelyke te
genkandidaten drs J W. Mulder te Son- 
del en A J Stolp te Leiderdorp ver- 
wierven respectievelyk 52 en 54 stem- 
men
Alle gekozenen hebben hun verkiezmg 
aanvaard.
De heer N. van der Brugge was big, dat

de voorzitter in zijn openingsrede het 
pleit had gevoerd voor verdere demo- 
cratisering in de samenlevmg Maar de 
heer Van der Brugge wilde graag dicht 
by huis begmnen Het Party Convent 
heeft statutair de bevoegdheid namen 
toe te voegen aan dubbeltallen, welke 
het Centraal Comite aanbiedt, maar 
hoe kan die bevoegdheid werkelyk uit- 
geoefend worden wanneer men voor de 
vergadering de stembihetten moet mle- 
veren en wanneer de uitslag dan direct 
wordt vastgesteld De formele regel 
moet concrete inhoud kunnen krygen. 
Ook het spreken over de kandidaten 
moet mogelyk zyn
De voorzitter wees er op, dat op dit 
punt gewoontevormmg is ontstaan By 
de notulen is dat bijv ook het geval; 
op- en aanmerkmgen zendt men van te 
voren in De leden van het Party Con
vent zyn met herinnerd aan hun sta- 
tutalre bevoegdheid Dat zal in de toe- 
komst gebeuren Wanneer een lid van 
het Convent een dubbeltal wii aanvul- 
len en daarvoor de steun weet te kry
gen van 50 Conventsleden, dan wordt er 
een kandidaat aan een dubbeltal toege- 
voegd De voorzitter vroeg er begrip 
voor, dat er een zekere orde moet zyn 
en dat het met mogelyk is dit rauwe- 
hngs ter vergadering te doen
De heer Van der Brugge had nog iets op 
het hart Hy vroeg of het Centraal Co- 
mite zich had beraden op het ad vies 
van dc chnsten-radicalen donaties te 
geven aan de P P R In onze resolutie 
wordt uitgesproken, dat wy het ont
staan van de P P R betreuren Welk 
standpunt neemt het Centraal Comite 
in ten aanzien van dit punt, juist nu 
de radcalen op deze wyze mm of meer 
een band met de P P R pogen te leg- 
gen’
Het gesprek met de P P R juist over de 
principiele stellingname is nog aan de 
gang. Spr. vond het een ongelukkige 
geste
Het Centraal Comite heeft zich nog met 
beraden, aldus de heer Veerman maar 
het is wel de bedoehng, dat er in een 
volgende vergadering over wordt ge- 
sproken.
,.Enkele radicalen, hebben een ge

sprek gehad vet Biesheuvel en my U 
hebt dat in de krant kunnen lezen Er 
stond een fout in Het gesprek had met 
plaats op ons verzoek, maar op verzoek 
van de radicalen In dat gesprek heb
ben wy er geen twyfel over laten be- 
staan, dat wij het niet verstandig von
den Het is overigens geen advies aan 
de A R Party, maar aan hun mede- 
chnsten-radicaien”
Uit het Vervolg van zyn antwoord 
Week, dat de party - voorzitter er nuch- 
ter tegenover staat Het is nu eenmaal 
zo, dat een aantal mensen een byzon- 
dere affimteit {juist- genegenheid) voor 
de radicalen in de P P.R heeft De heer 
Veerman heeft daar begrip voor, maar 
wil daar geen conclusies aan verbinden. 
Het is per slot van rekening een per- 
soonlyke zaak Er zijn ook wel mensen 
in de party, die een donatie aan de C H. 
U geven en het omgekeerde komt ook 
voor Allerlei overwegingen kunnen 
voor de betrokkenen een rol spelen 
Ieder is hienn vry Er zyn meer instel- 
hngen waar men zyn geld kwyt kan 
Smallenbroek- By de Kuyperstichting 
(hilanteit)
Veerman De party kan het ook best 
gebruiken (hilanteit)
Voor degenen die direct iets over wil- 
len maken: Gif ten voor de A.R Partij 
kunnen gestort worden op giro 89673 
t.n.v. A.R Partij-Stichting, Den Haag. 
Giften voor de Kuyperstichting op giro 
51385 t.n.v. dr. A. Kuyperstichting. 
Den Haag.
En nu maar wachten op de honder- 
den guldens die binnenstromen' 
Laten de radicalen niet achterblijven. 
En per slot van rekening is bet ook nog 
zo, dat iedere anti-revolutionair op een 
bepaald punt wel ergens een radicaal 
potje heeft staan pruttelen 
In ieder geval hield prof Kooijmans 
zyn maidenspeech als onder-voorzitter. 
Dr Veerman wist met goed of hy t a v. 
het verhaal van prof Kooijmans zou 
spreken van een maugurele rede of van 
een mtreepreek Nu ja, speech, het was 
een gedegen referaat aan de hand van 
vooraf toegezonden stellmgen In een 
45 minuten durend betoog gal hy een 
genuanceerde uiteenzettmg over de ont- 
wikkeling van de Navo 
Na zo'n verhaal op niveau past eigenlyk 
ook alleen maar een discussie op ni
veau De meeste discussianlen — 13 
stuks — deden dit gelukkig dan ook. 
Iedere spreker kreeg 3 minuten De be- 
antwoordmg van de vragen begon prof. 
Kooijmans met een opmerking, die in 
het „rode boekje van Wandelganger” 
zou passen- „Ik zal maar met de laatste 
vraag begmnen, omdat ik daai toch 
Piets van weet”
Het was een onvoltooide discussie Niet 
zonder reden zei Veerman, dat de dis
cussie onvoltooid zai blyven Het ge
sprek erover moet ook doorgaan, want 
het laatste woord kunnen wij er nu met 
over sjireken In de gevoerde discussie 
zag de vorzitter bouwstenen voor ons 
meuwe program
Hartehjke woorden werden gewyd aan 
het adres van de heer S Silvis de 
scheidende voorzitter van de Organisa
tie Commissie Twee jaar lang heeft hij 
gevochten om tyd te vlnden voor het 
uitoefenen van dit voorzitterschap Het 
bleek een vergeefse strijd te zyn Van- 
daar waardermg voor het feit, dat hij 
het nog twee jaar heeft volgehouden. 
De aanwezigen, waarschynlijk de moei- 
lykheid zelf ook enigszins kennend be- 
loonden Silvis met een spontaan ap
plaus
Geen spectaculair Convent dit keer Dat 
kan met altijd en dat moet ook met al- 
tyd Op dit najaars-Convent waren zeer 
belangryke, ^aken aan de orde en daar 
werd in alle rust op een pretttge mamer 
over gepraat
Dat heeft evenvee! waarde als een dis
cussie waar de vonken vanaf vliegen. 
Gelukkig komen beide soorten chscus- 
sies voor
Een radio-commentator meende ver- 
schil van opvattmg tussen verschillende 
sprekers te beluisteren Hy had gelyk, 
maar hy trok een verkeerde conclusie 
toen hy zeg dat men nog wel by elkaar 
zat, maar dat er voldoende confhctstof 
voorhanden was
Wij geloven niet, dat lemand in de 
A R, Party een ..gelykschakeling” wil. 
Er is plaats voor een „andere’’ opvat- 
ting Dat is ook altijd zo geweest Het 
zou met zo best zijn als het nu plotse- 
ling met meer zou mogen. Het begrip 
..pluriformiteit” waar velen mee seller- 
men staat bij ons hoog genoteerd 
De A R.P is de partii van de Algra’s 
en Kuipers; van Albeda’s en de Van
Riessen® van de..................non ja, vult
u maar in.

Minister Roolvink in debat met „onv erwachte” bezoekers
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WII KOMEN BiJEEN
^ Op vrijdag 8 november belegt de 
ARJOS Hoekse Waard een vergadenng. 
Plaats van samenkomst is de consistorie 
van de Chr. Gereformeerde Kerk te 
Oud-Beierland, Adm. De Ruijterstraat 1. 
Aanvang 20.00 uur.
De heer W. van de Bos, wetenschappe- 
Iijk medewerker van prof. Brasz, zal 
Bpreken over „Herindeling van de 
Hoekse Waard.

Op dinsdag 12 november belegt de 
AR-CH genaeentecentrale in Onstwedde
een verkiezingsvergadenng.
Plaats van samenkomst bet Geert Teis- 
centrum te Stadskanaal 
Aanvang 20.00 uur.
Mr. B. W. Biesheuvel en de heer J. Mel- 
lema zullen spreken over Actuele Poli
tick.

RECIIFICAIIE
In het artikel De overheidsvoorhchting, 
in Nederlandse Gedachten van 26 okto- 
ber j.l, zyn enkele storende fouten ge- 
slopen.
Over de RVD staat, onder het kopje 
Rijksvoorhchtmgsdienst, vermeld, dat 
zij is gesplitst in twee afdelingen Dit 
moet zijn „vele afdelingen”
Onder het hoofdje Geleidelyke ontwik- 
kehng wordt meegedeeld, dat de rege-
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A Kieft, Dr W de Kwaadsteniet, 
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kens-Kaajan

Adres van redactie 
en administratie:
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nngspersdienst aanvankelijk bij het mi- 
mstene van Binnenlandse Zaken was 
ondergebracht Dit moet zrjn „Buiten- 
landse Zaken”.
In het vraaggesprek met dr. G, J. ham
mers, is m de eerste kolom, in het ka- 
der, vermeld dat dr. hammers zijn 
rechtenstudie begon in 1919 Dit moet 
zijn 1939

ONTWIKKELIiGSPOLIIlEK
In September j I verscheen de nota 
,,Ontw:kkelingspolitiek" van een werk- 
groep van de buitenlandse commissie 
van het College van Advies van de 
ARP Ook voor deze nota, evenals 
voor de beide hierna genoemde 
geschnften, blykt grote belangstellmg 
te bestaan De nota telt 80 bladzyden. 
De pnjs is f 1,75
Bestellingen kunnen plaatsvinden door 
overmaking van het verschuldigde be- 
drag op gironummer 89673 t.n.v. de 
A.R. Partij-Stichting, dr. Kuyperstraat 3, 
’s-Gravenhage, met vermelding van het 
geschrift dat u wenst te ontvangen.

SAMEN
VERANTWOORDELIJK
In deze brochure zyn opgenomen de 
redevoermgen van dr A Veerman en 
mr B W Biesheuvel, gehouden op de 
buitengewone Deputatenvergadenng 
van 15 jum j I en de rede van dr A 
Veerman op het voorjaars-Party Con
vent van 25 mei ] I U treft er tevens 
in aan de op dat Party Convent aange- 
nomen resolutie met betrekkmg tot het 
gesprek in de groep van de ,,18”. De 
pnjs van deze brochure is f 1,50

MAAR NIEUWE MONDIALE 
VERHOUDINGEi
Deze brochure bevat de twee mlei- 
dmgen over het vredesvraagstuk, ge
houden op de jaarlykse ARJOS- 
studieconferentie op 4 en 5 oktober j 1, 
gehouden door prof mr P -H Kooy- 
mans en mr P J Teumssen Het ge
schrift telt 76 bladzyden De pnjs is 
f 1,75
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NIEUWE
PRESIDENT
I^EZE week hebben wg dan de 
”  ontknoping van het drama der 
Amerikaanse verkiezingen kunnen 
meebeleven. Van uur tot uur tgdens 
een record-uitzending van televisie 
en radio.
Wg zgn ook in ons land nauw be
trokken geweest bg het verloop van 
de maandenlange verkiezingscam
pagne.
Nu wachten wij op de daden, welke 
na de woorden moeten volgen.
Het Amerikaanse volk heeft geen 
uitgesproken winnaar, geen duide
lijke triumfator aangewezen. Voor 
het zien van het verschil was na de 
nek-aan-nek-race een finish-foto 
nodig. Beide hoofdfiguren eindigden 
met rond 43 */e van de uitbrachte 
stemmen.
Nixon zal de volgende, de 37e, pre
sident van de Verenigde Staten van 
Amerika zijn. Wij verwachten geen 
bijzonder grote veranderingen in de 
binnenlandse en buitenlandse poli
tiek van dit machtige land; in ieder 
geval geen verbeteringen vergeleken 
bg de huidige gang van zaken. 
Nixon — wij spreken maar niet van 
Agnew als vice-president; wg moe
ten hopen, dat hij nooit Nixon zal 
behoeven te vervangen — is -iet 
een man met een sprankelende vi
sie, niet een man met het oog ge
richt op de horizon, gericht op een 
nieuwe toekomst. En dat was eigen
lijk nu juist wat dit grote land en 
wat ook de wereld nodig heeft.
Er zgn Amerikaanse mensen in de 
race geweest van wie meer ver
wacht mocht worden. Rockefeller bg 
de Republikeinen, McCarthy en met 
name Robert F. Kennedy bg de De
mocraten. Zg waren, vooral de 
laatste, representanten van een 
nieuwere richting, een frissere aan
pak. Die aanpak is nodig voor het 
structureel oplossen van het Ame
rikaanse armoedeprobleem, het 
Amerikaanse urbanisatie-vraagstuk 
de Amerikaanse burgerrechtenkwes
tie. En vanuit een goede aanpak van 
die binnenlandse zaken zou een be
tere en meer geloofwaardige bena
dering van de wereldarmoede, het 
wereldrassenprobleem, het wereld- 
vredesvraagstuk mogcigk zgn ge
weest.
Waar Nixon geen wcrkelgk leider
schap kan worden toegeschreven, 
moet gehoopt worden, dat hg vol
doende inzicht zal tonen en ook be
reid zal zgn om zich te omgeven 
met mannen van allure.
Een man kan groeien in zgn func
tie. Wg moeten hopen, dat hg die 
groei van zichzelf als Amerikaans 
president met grote verantwoorde
lijkheid voor de wereidverhoudingen 
niet zal tegenhouden, maar zal be
vorderen door zich met kwaliteits- 
raadgevers te omringen, bewust van 
de zo enorm zware verantwoorde
lijkheid, welke hg op zgn schouders 
heeft willen nemen en welke nu ook 
op zijn schouders is gelegd.

PARTIJ IN 

DE ETHER
Donderdag 14 november a.s. kunt u 
luisteren naar een radio-uitzending 
van de A.R.P.
Van 18.20— 18.30 uur is de partij in 
de ether over de zender Hiiv. II 
(298 m).

WELVAARTPEILERS
VOOR
HET NOORDEN
NOORD-NEDERLAND heeft de 

tijd, dat het een welvarend 
agrarisch gebied was, definitief 
achter de rug. Alleen wanneer u 
dit gegeven accepteert, is het mo
gelijk een beter inzicht van de 
noordelijke problemen te krijgen. 
Sinds 1850 is er een geweldige be
volkingsgroei in Nederland ont
staan. De bevolking groeide in ons 
land van ongeveer 3,3 miljoen tot 
12,5 miljoen. Het noorden groeide 
echter slechts van 0,5 miljoen naar 
1,3 miljoen. Zeer globaal geschat 
zijn uit het noorden in de laatste 
eeuw tussen 500.000 en 600.000 per
sonen vertrokken, waarvan sinds 
1948 ±  125.000. Wat zijn hiervan 
de oorzaken?

Landbouw
Na de landbouwdepressie van 1814— 
1850, voornamelijk ontstaan door de 
concurrentie van het Russisch graan, en 
de aardappelziekten (die b.v. in 1846 
duizenden mensen de hongerdood deed 
sterven), geeft de periode 1850—1878 een 
grote opleving in de landbouw te zien. 
Naast de zich sterk ontwikkelende land
bouwwetenschap, (reeds vanaf 1820 in 
Groningen toegepast) bracht de opleving 
van de afzetmogelijkheden de landbouw 
tot grote welvaart. Landbouwwerktui
gen werden ingevoerd, men ging drai
neren, gebruikte kunstmest en men ging 
het zaaien op rijen toepassen met zaai- 
machines. De boerderijen werden ver
groot en verfraaid, zodat vele buiten
landers zich verbaasden over de staat 
van de hofsteden. Het beweidings- 
systeem werd geheel veranderd door de 
uitvinding van het prikkeldraad. De be- 
mestings- en bewerkingsmethoden wer
den totaal anders. Duizenden hectaren 
heide- en broekgronden werden ontgon
nen. Nieuwe produkten werden geteeld; 
fabrieksaardappelen, suikerbieten, han
delsgewassen en pootaardappelen. Door 
de fabrikage van het strokarton ont
stond een winstgevend produkt. De be
tere handelswaarde van de op de 
vruchtbare grond te verbouwen gewas
sen werd vanaf 1850 in het noorden 
scherp ingezien. De bevolkingsgroei was 
in de periode 1850—1880 zeer welkom 
om (vooral op de kleigronden van Gro
ningen en Friesland) ingeschakeld te 
worden bij de akkerbouw, waar graan 
en aardappelen de hoofdgewassen wa
ren. Op de weidegronden werd de zui
vel steeds meer exportprodukt. De pe
riode 1880—1910 bracht hierin echter 
grote structurele veranderingen, die 
geen welvaart voor de in het noorden 
blijvenden, en evenmin een bestaans
mogelijkheid voor alle in het noorden 
geborenen bood. Sinds die tijd is een 
sterk vertrekoverschot uit dit gebied 
ontstaan. In het noorden fungeerde de 
landbouw echter als welvaartspeiler van 
het gehele gebied.
Rond 1880 ontstond door een korte, 
hevige landbouwcrisis een geweldige 
uitloop van het platteland naar de ste
den, waar de industrie floreerde. In 
1890 was de landbouwcrisis overwonnen 
en ontstond een periode van agrarische 
welvaart. Hierdoor ontstond rond 1900 
een sterk contact tussen stad en platte-
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land, gestimuleerd door de industriali
serende landbouw zelf, door de afzet 
van haar produkten, door de confectie- 
kleding en de machinaal vervaardigde 
huisinrichtingsartikelen, die in de stad 
tegen lage prijzen werden aangeboden.

Sociale verhomlingen
De verhouding tussen boer en arbeider 
werd in die periode voortdurend slech
ter. De lonen waren zeer laag, zelfs te 
laag om van te leven. De kosten van het 
bestaan werden rond 1850 becijferd op 
ƒ 300,— per jaar. De feitelijke inkomens 
waren slechts ƒ 200,—, in vele gevallen 
(b.v. te Winschoten) slechts ƒ 156,— per 
jaar. De lonen werden, vooral in de pe
riode 1850—1870, gedrukt door de vele 
buitenlandse arbeidskrachten, die in 
grote aantallen, soms tot 70.000 ’s jaars 
hier kwamen. In Friesland was de si
tuatie wat minder benard, doordat de 
bedrijven in de Friese Bouwhoek wat 
kleiner van omvang waren en er op de 
weidestreken veel minder seizoenwerk 
was. Hier waren de „Hannekemaaiers” 
een welkome aanvulling van het ar
beidspotentieel. •
Op de Drentse zandgrond ontwikkelde 
zich snel het kleinbedrijf, dat wel geen 
welvaart, maar toch een bestaan gaf. 
De op het platteland overgebleven land
arbeiders waren veelal niet meer in 
vaste dienst bij de boer, maar waren los 
-vast of los. De grote verschillen in 
welstand maakte de afstand boer/arbei- 
ders (er werd niet meer van knecht ge
sproken) groot. De arbeiders vertrok-
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ken uit de dienstwoningen bij de boer
derijen naar de dorpen. Er ontstonden 
heftige sociale conflicten, waarvan ik 
slechts noem het grote conflict rond 
1890 in de Bildthoek tussen de arbeiders 
(geleid door Domela Nieuwenhuys) en 
de boeren. Ook het laatste bekende ern
stige agrarische loonconflict in 1929 in 
het Groninger Oldambt behoeft vermel
ding. De grote aanhang van de N.S.B. in 
de dertiger jaren op de Groninger en 
Drentse zandgronden is kwaaddeels ver
klaarbaar uit sociale wantoestanden.

Groei dorpen en steden
In de dorpen ontstond door het vertrek 
van de knechten van de boerderijen van 
1880—1900 een grote concentratie van 
bevolking in zeer sobere huisjes in som
bere steegjes, door de volksmond ge
sierd met fraaie namen. Er zijn enkele 
uitzonderingen hierop, o.i. in de Bildt
hoek, waar de arbeiders een eenvoudig 
huisje lieten bouwen op en langs de 
slaperdijken. De dorpen veranderden 
ook anderszins van gezicht. Door de 
scholen kwamen er onderwijzers wonen. 
In vele dorpen vestigde zich een dokter, 
een vroedvrouw, een veearts en een 
pleegzuster. Door de voortdurende ker
kelijke splitsing kwamen er meer gees
telijke voorgangers, door de bijzondere 
scholen bijzondere onderwijzers. Door 
de coöperatieve fabrieken, banken en 
aan- en verkoopverenigingen kwamen 
er bedrijfsleiders, directeuren en perso
neel in de dorpen wonen. De omzet van 
de middenstand werd hierdoor sterk 
vergroot. Een nieuwe middenstand 
kwam op, met een veel grotere sociale 
afstand tot de boerenstand. Ondanks de
ze sterke veranderingen bleef het plat
teland leegstromen. De Groninger klei
streek daalde in 1889—1899 met 4,7V« 
der bevolking, de Friese weidestreek 
met l ’/o en de Friese Bouwstreek met 
2“/o. Evenals de dorpen groeiden slechts 
sommige steden in het noorden wie. 
Van 1889—1909 groeide in Friesland het 
huidige Leeuwarden van 32500 tot 40200 
(24»/o), Sneek van 11469 tot 13007 (15»/.), 
Franeker van 7198 tot 7642 (6»/«) en 
Bolsward van 6015 tot 7014 (löG).
De overige steden groeiden in het to
taal niet!
In de provincie Groningen groeiden al
leen de stad Groningen, Appingedam, 
Winschoten en Veendam, in Drente al
leen Assen en Meppel enigszins uit. Al
leen in de steden met groei ontstond 
industrie van geringe omvang, hoewel 
voor de regionale werkgelegenheid van 
grote betekenis. Tot de crisisjaren ver
andert er slechts weinig aan het boven
geschetste beeld. Het typerende nieuws 
zijn de landarbeiderswoningen, die ge
bouwd worden in en bij de dorpen. De 
volksmond spreekt van „het plaatsje”. 
Daarnaast ontstaat de foeilelijke lint
vormige uitbreiding van vele dorpen en 
stadjes.

Migratie
Het platteland veranderde door deze 
ontwikkelingen in de jaren 1880—1914 
grondig van gezicht. Vele boeren, maar 
vooral ook arbeiders, emigreerden. In 
Friesland was het emigratiesaldo 1880—

Vervolg op pag. 6



Pagina'i NEDERLANDSE GEDACHTEN S november 1963

T^TO G  geen week na het Partij- 
Convent vergaderde het A.R. 

Vrouwen-Comité, onder leiding 
van mevr. dr. F. T. Diemer-Linde- 
hoom. In de morgenvergadering 
kreeg eerst mevr. W . J. R. Derksen- 
Koppe uit D f  Haag het woord. 
Zij vertelde iets over laatste werk
zaamheden van de Europese Vrou
wen Unie, waarbij zoals bekend, 
het A.R. Vrouwen-Comité bij de 
Nederlandse sectie is aangesloten. 
Zij was afgevaardigde naar de 
vluchtelingen-commissie van deze 
Unie in Luzern, waar vertegen
woordigsters van acht landen aan
wezig waren.
(Voor een verslag hierover, zie 
hieronder.)

De presidente deelde mede namens het 
A.R. Vrouwencomité de indrukwekken
de jubileunwergaderingen van de Bond 
van Geref. Vrouwenverenigingen en 
van de Bond van Christenplattelands- 
vrouwen te hebben bijgewoond.

Hoofdschotel van de morgenvergade
ring was behandeling van het onder
werp Vooroordeel. Het Nederlands 
Vrouwen-Comité, waarin ons Comité 
ook vertegenwoordigd is, had in 
het voorjaar, in de Ridderzaal een ver
gadering belegd over het onderwerp 
„Vooroordeel” waarbij van elke aange
sloten organisatie slechts een klein aan
tal leden aanwezig kon zijn. Dit met de 
bedoeling, dat de organisaties zelf in 
eigen kring hier nader op in zouden 
gaan., .

Voor deze vergadering waren uittrek
sels toegezonden van de inleidingen 
toen gehouden door dr. Scharff en prof. 
Boekensteijn.

Vooroordeel
„Een vooroordeel” aldus prof. Boeken
steijn, „is een complex van eigenschap
pen dat iemand of een gehele groep 
voorbarig toekent aan een andere groep 
rnensen. Het kan niet anders of dit moet 
generaliserend zijn” . Er zijn immers 
geen twee mensen gelijk. Zo’n vooroor
deel kan wortelen in onze opvoeding, in 
ervaringen .uit onze jeugd, of kan berus
ten op eenzijdige voorlichting op het 
klakkeloos overnemen van de mening, 
die onze krant of een T.V. uitzending 
ons suggereert. Een vooroordeel maakt 
dat we niet open staan voor de ander. 
Hieruit vloeit voort minachtig en dis
criminatie van die ander. Het is vooral 
gevaarlijk wanneer aan anderen toe
geschreven eigenschappen erfelijk wor
den gezien ;en worden opgevat de wil 
van God te weerspiegelen. , /

Ret is niet toevallig dat dit onderwerp 
nü aan de orde wordt gesteld, in het in
ternationale jaar van de rechten van de 
mens.

Het is 20 jaar geleden dat de verklaring 
van de rechten van de mens werd op
gesteld. Een verklaring (declaratie) dus, 
géén conventie. Een conventie wordt 
getekend, ter bevestiging van het voor
nemen dat men z’n wetgeving en sa
menleving daarnaar zal richten. Bij een 
declaratie bestaat die noodzaak niet. Als 
we in de wereld rondkijken zien we, dat 
in die 20 jaar bepaald geen vooruitgang 
heeft plaats gevonden. In tal van ge
bieden worden mensen onderdrukt, of 
achtergesteld vanwege hun afkomst, ge
slacht, ras, geloof of overtuiging. Men 
meent misschien dat het bij ons nog niet 
zo slecht gesteld is. Maar ook bij ons 
bleek een wet nodig om discriminatie 
tegen te gaan. Ook wij hebben onze 
vooroordelen, waardoor we anderen 
schade berokkenen.

Levend recht
„Wij zijn helaas onmachtig om in het 
grote verband van de wereld iets te 
doen (aldus dr. Scharff.) maar niet on
machtig om van de rechten van de 
mens, juridisch geformuleerd, gestold 
In dode letters, levend recht te maken
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en concreet een bijdrage te leveren aan 
de sociale bewustzijnstoestand van het 
ogenblik. Want juist het vooroordeel 
vreet aan de concrete rechten van de 
mens. Het is een dictatuur, het groot
ste obstakel voor communicatie, diepste 
oorzaak van de onvrede, flagrante 
schending van de rechten van de mens 
in onze eigen omgeving. Het woord van 
de Heiland „Oordeel niet opdat ge niet 
geoordeeld wordt” komt hier in een an
der licht te staan”.

Mag men dan geen oordeel hebben?. 
Wij zijn toch mondige mensen, die zelf 
een keus kunnen doen? De conclusie 
was dat men een oordeel mag en moet 
vormen, maar steeds bereid moet zijn 
dat oordeel zo nodig te wijzigen. Veel 
zaken worden veelal bekeken vanuit de 
eigen gezichtshoek. Wij maken zo ge
makkelijk halve waarheden tot hele

TVrU het jaar 1968 is uitgeroepen 
 ̂ tot het Jaar van de Rechten van 

de mens, hebben verschillende 
commissies van de Europese Vrou
wen Unie, waarin vrouwen uit de 
Chr.-Democratische partijen van 
elf Westeuropese landen samen- 
wèrken, onderzocht' in hoeverre 
deze rechten verwezenlijkt zijn.

Zo bestudeerde de commissie voor 
vluchtelingenzaken op haar bijeenkomst 
te Luzern de artikelen 13, 14 en 15 van 
de Verklaring van de Rechten van de 
mens, die resp. handelen over het recht 
van vrije vestiging, het recht van asyl 
en het recht op een nationaliteit.
Uit de besprekingen bleek, dat in de 
aangesloten landen vrijwel eenzelfde 
regeling geldt voor het verkrijgen van 
het recht van vrije vestiging; met ver
lof van de autoriteiten (iri Nederland 
aanmelding bij de politie eri toestem
ming van de minister vén Jüstitié) mo
gen vreemdelingen zich vrij vestigen in 
het land hunner keuze.
Wanneer een mens uit zijn vaderland 
gevlucht is om godsdienstige en/of po
litieke redenen en hem bij terugkeer le
vensgevaar of gevangenschap staat te 
wachten, ontvangt hij in ieder van de 
aangesloten landen het recht van asyl. 
Zeer verschillend daarentegen is de re
geling inzake de termijn, waarbinnen 
vreemdelingen de nationaliteit van een 
bepaald land kunnen verkrijgen. In 
Oostenrijk bijv. moet men drie jaar ge
woond hebben, eer men een verzoek tot 
naturalisatie mag indienen. Het kan dan 
nog drie tot vijf jaar duren eer dit ver
zoek ingewilligd wordt. In ZWeden 
geldt een wachttijd van zeven jaar, in 
Zwitserland een termijn van twaalf jaar 
en in Luxemburg kan het zelfs vijftien 
jaren duren, eer een vreemdeling de na
tionaliteit van dat land heeft verkregen.

Wanneer deze mensen, die meestal sta
tenloze vluchtelingen zijn, zo lang op 
hun in artikel 15 vastgelegde r e c h t  
moeten wachten (art. 15 luidt: ieder in
dividu heeft het recht op een nationa
liteit), kan men nauwelijks meer van 
een r e c h t  spreken. Daarom heeft de 
commissie zich gewend tot de Algeme
ne Vergadering van de Verenigde Na
ties, met het verzoek te wil'en bevor-

Wij zijn altijd geneigd te veralgemeni
seren, omdat ons oordeel berust op be
perkte ervaringen.
Daarom zal men vooral op het terrein 
van de politiek goed geïnformeerd moe
ten zijn. De problemen liggen hier dik
wijls zéér ingewikkeld. Door hoor en 
werderhoor zal rrien tastend en zoekend 
een mening kunnen vormen.
Het A.R. Vrouwen-Comité is daarom 
blij met de hulp die het Centraal Com- 
raité daarbij verstrekt o.a. door elk jaar 
een onderwerp aan de orde te stellen en 
dit met allerlei lectuur te begeleiden. 

Dit jaar wordt het Interim-rapport van 
de 18 besproken.

Mevr. van Tuinen-Scheepsma drukte 
ons op het hart hier toch vooral aan 
mee te doen. Het is ook geschikt om 
te behandelen met groepjes dames in 
huiselijke kring. Mocht het te moeilijk 
zijn dan zou men er één facet b.v. vrede 
kunnen uitlichten en dit behandelen 
aan de hand van een korte duidelijke 
schets. Het Centraal Comité vraagt in 
een bijgaand invulformulier naar de 
niening van de leden over de onder
werpen uit het Interim-rapport. Ieder 
partijlid kan hier meespreken ! ! ! Voor 
de niet-leden in de groepen zou dit een 
stimulans kunnen zijn om lid te Worden. 
Om het werk van onze Partij blijvend 
mogelijk te maken zal er een intensieve 
ledenactie gehouden moeten worden, 
ook onder de dames, die slechts lÓVo 
van het totale aantal leden uitmaken. -

In de discussie over het Onderwerp 
„Vooroordeel” welk onderwerp (kort sa
mengevat was weergeven door mevr. 
Ridderbos-de Rooy) kwamen de gebeur
tenissen op het Partij Convent ter spra
ke, waar een groep jongeren van de So
ciale Academie te Rotterdam probeerde 
„herrie te trappen”, zoals ze zelf zeiden. 
Wij moeten ons vooroordeel tegen hen 
afleggen, aldus één der dames, maar is 
het niet zo, dat deze jongeren hun ge
dachten op óns willen vastpinnen? Zij
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deren, dat in de verschillende lahdeh 
een uniforme termijn, waarbinnen de 
nationaliteit kan worden verkregen, 
wordt vastgesteld.

Behalve aan de theoretische arbeid 
heeft de commissie ook aan een prak
tisch project haar aandacht gegeven. 
Zij bezocht nl. een tehuis voor bejaarde 
vluchtelingen „Pelikan” in Weesen, dat 
uitgaat van het „Hulpwerk van de 
Evangelische Kerken in Zwitserland” 
(H.E.K.S.). Deze instantie houdt zich: se
dert 1949 met de hulp aan vluchte
lingen in Zwitserland bezig en werkt 
samen met de Overheid en met de Oecu
menische Dienst voor vluchtelingen. : 
Het Huis Pelikan was vroeger een 
hotel in de vorige eeuw gebouwd 
voor Amerikanen en Engelsen, die op 
hun vakantiereizen naar het hoge En- 
gadin, reeds aan de lager gelegen Wa- 
lensee eventuele moeilijkheden, voort
vloeiende uit het klimaat, konden over
winnen. Na een noodzakelijke verbou
wing werd het huis in 1951 geopend; 
het bood plaats aan ongeveer 60 vluch
telingen, die hier een vaste woonplaats 
en een liefderijke verzorging vonden.

De meeste bewoners komen uit Rus
land en hebben hun vaderland soms 
reeds in 1918 na de revolutie verlaten. 
Zij vestigden zich in Tsjechoslowakije, 
in Polen, op de Balkan of in de Balti- 
sche landen, tot zij, ook daar weer ver
dreven, via Duitsland in Zwitserland te
recht kwamen .

zeggen dat wij niets doen, maar zij vra
gen zich vaak niet af of hun doen juist 
is.

En het is toch bepaald niet zo dat wij 
niets doen.
Doordat deze mensen werden „opge
vangen” door enkele conventgangers
o.a. minister Roolvink, was er een in
formeel gesprek mogelijk. Mogelijk zijn 
ook zij bereid — na dit bezoek aan het 
convent — hun mogelijk bestaand oor
deel op enkele punten tegenover onze 
partij te wijzigen.
De opvoeding kan veel doen om te'zór
gen dat zich geen vooroordelen vast
zetten. Juist de -vrouw hééft hier een 
belangrijke taak. De school zal het hare 
moeten doen om de jeugd te leren eigen 
opvattingen kritisch te toetsen.

Zo kan, zonder het geestelijk funda
ment prijs te geven, vanuit kleine krin
gen een bijdrage geleverd kunnen wor
den tot beter begip eh gezondere ver
houdingen.

Politiek
In de middagvergadering sprak mej. J. 
van Leeuwen over actuele politieke za
ken, o.a. over het wetsontwerp inzake ’t 
minimumloon. Mej. Van Leeuwen zette 
uiteen waarom de A.R. fractie voorlo
pig akkoord ging met een gemengde in
dex voor de optrekking van het mini
mumloon. Hier speelde mee de overwe
ging dat de gelijke beloning van man en 
vrouw, onder deze regeling nu reeds 
toepassing kan vinden.

Verder sprak mej. Van Leeuwen over 
het wetsontwerp van minister Schut, 
betreffende de huurdersbijdrage en over 
de houding van de fractie bij de be
schouwingen over troonrede en mil
joenennota. Tevens stelde zij enkele on
derwijsproblemen aan de orde.

Een andere groep vluchtelingen komt 
uit Hongarije en Roemenië en ook zijn 
er Russen uit Wladiwostok, die via 
Shanghai en. Kanton in Hongkong be
landden, vanwaar zij tenslotte door het 
Roode Kruis naar Gênève gebracht 
werden. Zij allen hebben een veel be
wogen, dikwijls zeer zwaar leven achter 
de rug. Sommigen bekleedden in hun 
vaderland belangrijke posities, zoals de 
oude ingenieur, die vroeger wegen aan
legde en veel werknemers in zijn dienst 
had. Onder de bewoners is een profes
sor, die ook nu nog zich het liefst ver
diept in -wiskundige en sterrenkundige 
studies en er is de -vrouw van de lijfarts 
van de koning van Roemenië, die, toen 
zij door de nazi’s ondervraagd werd 
over geloofszaken, het moedige ant
woord gaf!” Ik geloof niet alleen in God, 
maar ook ih dé Jood Christus” .

Enige vluchtelingen zijn Lutheraan of 
Gereformeerd, het meerendéel echtèr 
behoort tot dë Orthodoxe' Kerk. Vóór 

'hen is in het gebouw eOn kapel ihgé- 
richt, waar een Russische priester, bok 
een vluchteling, de dienst verzorgt, en 
de nogal veel voorkomende begraferiis-- 
sen leidt. In dit eenvoudige vertrek, 
waar de Russische Ikorieri glanzen in 
hun gouden kleuren en waar de met 

' gele stof overtrekken koperen kande
laren staan, vinden de vluchtelingen' 
een stukje van hun reeds zo lang ver
laten vaderland terug,
In 1962 is Pelikan uitgebreid met een 
ziekenboeg, waardoor chronisch zieken 
in hun eigen omgeving kunnen blijven 
en niet naar een inrichting behoeven» 
waar niemand hun taal spreekt. Want 
het komt voor, dat zij zelfs na een ver
blijf van vele jaren, nog geen enkel 
woord Duits of Frans spreken, zoals het 
oude vrouwtje, dat in haar ziekenka
mer een hoekje had ingericht voor haar 
Ikonen en godsdienstige platen en dat 
tegen de bezoekers, wijzend op een af
beelding van Christus, alleen het woord 
„Jezus” kon spreken.

De Bondsregering vergoedt de kosten 
voor levensonderhoud, terwijl het zak
geld en de personeelskosten voor het 
H.E.K.S. zelf zijn. De personeelskwestie 
speelt ook hier een rol, want het wordt 
steeds moeilijker mensen te vinden, die 
bereid zijn zich in te zetten voor dit zo 
belangrijke werk van de Evangelische 
‘Kerken in Zwitserland.
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Een wolkje als eens
mans hand

Wij weten niet precies op welke gronden de Ameri
kaanse president, even voor de presidentsverkiezin
gen, de beslissing heeft genomen de bombardementen 
op Vietnam onvoorwaardelijk te staken.
Voor ons betekent het op zichzelf een niet te om
vatten menseljjke winst. Met de kans Van uitzicht 
op een begin van vrede in één van de delen van de 
wereld waarin oorlog of aanwezig is of dreigt.
Wij zijn daar blq mee. Naar onze overtuiging óók de 
A.R. fractie en A.R, partq. Zij hebben steeds het pleit 
gevoerd voor een oplossing langs politieke wegen.
En dit laten weten óók via de Nederlandse regering, 
aan onze Amerikaanse vrienden.
De nu aanwezige opening zien wij vooralsnog als een 
wolkje gelijk eens mans hand —  om het in onder ons 
verstaanbare taal te zeggen.
Waarbij wij er tevens van mogen uitgaan dachten wij 
dat de gehele christenheid, zowel individueel als ge
zamenlijk, onze Heer bidt om bijstand van zijn Heilige 
Geest.

★  j ,  * De motie Aarden
De P.P.R., D’66, P.v.d.A. hadden behoefte naast de 
motie Lankhorst, inhoudend dat een opvoering van de 
militaire kracht van de NAVO in de huidige verhou
dingen niet past, een eigen motie in te dienen waarin 
werd geëist dat op dit moment er geen verhoging 
moet komen van een NAVO-militaire krachtinspan
ning.
De regering zou een afwijzende houding in het NAVO 
-beraad moeten innemen tegenover versterkingsplan- 
nen tenzij de Kamer in de gelegenheid wordt gesteld 
vóór deze NAVO-besprekingen zich uit te spreken 
over de inzichten van de regering 
Met andere woorden: zq verlangden in feite dat de 
regering met een bindend mandaat van de Kamer 
naar de internationale conferentietafel moest gaan. 
Bovendien gaf de motie duidelijk aanleiding tot be
zorgdheid inzake het standpunt van de P.v.d.A. in
zake de NAVO: is hun positie-keuze nu nog wel dui
delijk?
De totale afwijzing van de motie Aarden door de heer 
Goedhart —  lid van de P.v.d.A. — versterkt deze 
zorg!
Bovendien maakten de indieners van.de motie Aarden 
zich volstrekt overbodige zorgen over onherroepelqke 
-beslissingen van het. Kabinet zonder dat de Kamer 
hier aan te pas zou komen. Immers de beslissingen in 
dé NAVO-raad worden altqd genomen onder voorbe
houd van parlementaire goedkeuring naderhand.
Wie voorts geen vreenideling in het poHMek jeruzalem 
is weet dat hét Kabinet bereid is, en dat pok altijd 
doet, tot overleg en nau\ykeurige informatie van het 
■parlement.
Naar het ons voorkomt lijkt het er op dat met betrek
king tot het punt van de NAVO en de defensie het 
standpunt van de P.v.d.A. voor een stuk de mist is 
ingegaan.
Onder druk van wie?

Mexico
De Olympische Spelen zqn teneinde. Dankzq de radio 
en televisie heeft een groot deel van de Nederlandse 
bevolking kunnen meegenieten van mooie sport pres
taties, maar zich van tqd tot tqd ook geërgerd aan 
het niet te loochenen feit, dat men tegenwoordig 
bitter weinig meer van elkaar verdragen kan. Sjeng 
.Collard werd het land „uitgezet” —  een zwarte Ame
rikaan, die een olympische huldiging misbruikte door 
een gehandschpende vuist te heffen, werd uit de ploeg 
verwijderd. Moet dat nu zo? Is het er niet meer bq 
dat men probeert elkaar te overtuigen?. Is het niet be
schamend dat heel de spelen vol waren van ruzies, 
spanningen en conflicten?
Nog geheel afgezien van het trieste conflict met de 
Mexicaanse studenten!
Ook overigens rijzen de vragen naar het ons voor
komt. Als wij goed zien zal het voortaan alleen de 
rijke landen in de wereld mogelijk zijn de Olympi
sche Spelen te organiseren. De uitrusting en organi
satie van de spelen worden zo kostbaar dat andere 
landen er eenvoudig niet meer aan te pas kunnen 
komen.
Het zou daarom een goede zaak zijn als de organi
satoren van de Olympische Spelen zich eens zouden 
buigen over de vraag of het wel goed is zo’n groot 
aantal sporten toe te laten. Dit zou trouwens de over
zichtelijkheid doen toenemen en bovendien minder 
aanleiding geven de hand te liehten met het vereiste 
van een amateur te moeten zijn, wil men worden 
toegelaten. Zou het ook niet juist zqn de huidige 
ontwikkeling naar een stuk weelde bij de Olympische 
Spelen krachtdadig de kop in te drukken?
Wij stellen deze vragen en uiten deze kritiek omdat 
wij bijzonder graag deze spelen willen blijven zien als 
een groots sportfestijn van de gehele wereld.

Enquête

BEROEP 
OP DE NATIE

Het houden van enquêtes is „in”. En het ziet er naar 
uit, dat het dit voorlopig ook zal blijven.
Daar is niets op tegen. Integendeel, enquêtes kunnen 
heel nuttig zqn, wanneer ze goed zijn opgezet.
Maar ook dan geeft een enquête niet meer dan een

He t  was de bedoeling van Troelstra en zijn 
medestanders, dat er in november 1918, 

naar Duits voorbeeld, een nationale raad van 
arbeiders en soldaten zou worden gevormd 
door de socialisten, en dat die raad dan het 
hoogste gezag zou overnemen in Nederland. De 
wettige Regering zou dat gezag moeten over
dragen, zoals dat ook in Duitsland was ge
beurd.
Dit revolutionaire plan is mislukt. En Troel
stra heeft achteraf erkend, dat hij zich in de 
machtsverhoudingen heeft vergist. Het was 
geen principiële vergissing, maar een vergis
sing betreffende de stand van zaken.

,.Dr. H. J. Scheffer heeft een boek geschreven, versche
nen bij de Arbeiderspers, waarin een verslag wordt ge
daan van de gang van zaken in november 1918, nu een 
halve eeuw geleden. (November 1918, journaal van een 
revolutie, die niet doorging).
Het is een waardevol boek. Objectief geschreven met 
resultaat van veel bronnenonderzoek.
Wij komen, op grond van notulen en verslagen geheel 
op de hoogte van de gang van zaken in de SDAP. Wij 
horen veel van wat in 3e ministerraad voorviel, vooral 
ook, omdat de auteur beschikte over de aantekenin
gen, die minister Aalberse maakte op verzoek van de 
minister-president.
Wij leren veel van de activiteiten van een kleine groep 
mensen in Den Haag, o.a. dr. F. L. Gerretson, die in 
nauw overleg met Lohman bevorderen, dat er ver
schillende tegenmaatregelen werden genomen.

DOOR H. ALGRA * *

voor vreemde dingen zich in die spannende
*1̂  dagen af speelden, blijkt uit de operette bij Sche- 
veningen-radio. Als er een revolutie komt, dan gaan 
de revolutionairen er allereerst voor zorgen, dat zij de 
radiozenders in hun macht krijgen. Welnu, in die da
gen werd Scheveningen-radio niet eens bewaakt en 
een jonge man demonstreerde de kwetsbaarheid:, door 
er gewapend binnen te dringen. Hij was geen revolu
tionair, maar wilde alleen maar laten zien, hoe het er 
met de weerbaarheid voorstond.
Uit het boek van Scheffer blijkt ook,, dat de liberalen 
heel weinig moed toonden en weinig initiatief ontwik
kelden. Alleen Treub van het Economisch Verbond 
was een ferme kerel en zorgde er voor, dat overal in 
het land het volk werd gewaarschuwd, en opgeroepen,’ 
om niet bang te zijn voor revolutionaire dreigementen.

l^ A A R  het boek van Scheffer heeft één onvergeef- 
lijke lacune. Hij weet blijkbaar niets van de actie, 

die in ons land snel en doeltreffend werd ontplooid, 
om de regering een aantal militaire vrijwilligers te be
zorgen, waarop zij kon rekenen. Hij weet niets van de 
rol van Duymaer van Twist in dezen. Diens naam 
komt eenmaal in het boek voor, waarbij hij wordt 
voorgesteld als lid van de Eerste Kamer! En er wordt 
terloops vermeld, dat er 600 Friese vrijwilligers in 
Den Haag arriveerden.
Maar wat er in dit opzicht is gebeurd, daarvan weet 
de heer Scheffer blijkbaar niets. Hij heeft er kennelijk 
ook geen navraag naar gedaan. De gehele betekenis 
van deze actie is hem blijkbaar ontgaan. Dat is jam
mer, want zijn boek zal in vele opzichten als een stan
daardwerk over deze novembermaand worden ge
waardeerd en gebruikt.
En zo zal deze actie, óm vrijwilligers op te roepen, 
over het hoofd worden gezien. Dat is meer dan een 
lacune, dat is een vertekening van het gehele beeld. 
Want in het gehele boek ontbreekt het verhaal van 
het beroep op de natie, dat in deze spannende dagen

momentopname. En tevens doet ieder er goed aan te 
bedenken, dat het slechts een benadering is van de 
werkelijkheid. Met deze kennis gewapend verdient 
het aanbeveling serieus kennis te nemen van iedere 
serieuze enquête.
In dit verband denken wq aan de enquête, die Achter 
het nieuws, eind vorige maand hield over de Ameri
kaanse presidentsverkiezingen. Er waren o.a. enkele 
vragen aan toegevoegd m.b.t. de ontwikkelingshulp. 
Uit de gegevens blijkt o.a., dat van de grote partijen 
de anti-revolutionairen het meest positief tegenover 
ontwikkelingshulp staan.
Van de anti-revolutionairen is 54 ”/• voor grotere 
hulp, 33 Vo vindt dat de hulp gelijk moet blijven en 
slechts 6 •/» is van mening dat de hulp kleiner kan 
worden.
Wij geven deze cijfers aan hen in overweging, die 
zeggen, dat er een groot verschil is tussen de leiding 
van de A.R.P. en de partijleden. Op dit punt is er 
geen sprake van verschil. Voor ons zqn deze cijfers 
geen verrassing, maar voor anderen blijkbaar weL

uitging: BEWEEG REGERINGSGETROUWE, PAS 
GEDEMOBILISEERDE MILITAIREN TOT VRIJ
WILLIGE OPKOMST MET SPOED, BESTEMMING 
DEN HAAG, OM DE WETTIGE REGERING TE BE
SCHERMEN TEGEN REVOLUTIONAIR GEWELD. 
Deze oproep is door koeriers van dorp tot dorp en van 
stad tot stad doorgegeven. De telegraaf werd slechts 
bij uitzondering gebruikt.

TK .noem als voorbeeld Ferwerd, een dorp met zadel- 
■■■ daktoren in het polderland aan de Waddenzee, waar 
men Ameland kan zien liggen, als de lucht helder is. 
Er kwam een boodschapper op de fiets, gezonden uit 
Leeuwarden. Hij klopte aan bij ds. J. de Waard en die 
ging naar zijn hervormde ambtgenoot ds. Ibema. En 
samen gingen zij de mannen porren. Zestig man, de 
meesten pas gedemobiliseerd, sommigen nog geen et
maal thuis, toonden zich bereid. Wij gaan naar Den 
Haag. Troelstra zal geen kans hebben de macht in 
handen te nemen. Er was een landstormman bij vader 
van een groot gezin en eerst had hij zich verontschul
digd, om zijn gezin. Maar zijn gewetén klaagde hem 
aan, en hij ging er achteraan en haalde anderen in op 
het perron te Leeuwarden. Daar kwamen ze uit Dok- 
kum en uit Oosterend, uit kleine dorpen en verre 
boerderijen. Baas Ringnalda, de timmerman uit 
Waaxens, had de mensen uit zijn omgeving opgetrom
meld. Uit Rinsumageest kwamen er verscheidene man
nen en onder hen was een boer, die onder een koe zat 
te melken, toen zijn vrouw in de stal kwam: Je moet 
naar Den Haag, geef mij die emmer maar, dan melk 
ik de koe wel verder, want er is haast bij heeft mees
ter gezegd. Sibe Dijkstra van Leeuwarden had de 
boodschappers uitgestuurd. Helaas, het was haastwerk 
en had hij daar niet helemaal vergeten om Bolsward 
bericht te doen . . .  meester Van Tuinen uit Bolsward 
schreef er een gepeperd stuk over. Hoe kon men Bols
ward vergeten? Zijn wij niet betrouwbaar genoeg? 
Meester Camping uit Dokkum, reserveluitenant bij de 
infanterie bracht wat orde en regel in het geval en het 
duurde niet lang, toen stonden ér zeshonderd vrijwil
ligers op het perron en Dr. Croles, president van het 
Gerechtshof en lid van de Eerste Kamer, had een bé- 
slissénd gesprek met de chef. Onmiddellijk een extra 
trein laten voorkomen om deze mannen naar Den 
Haag te vervoeren. Daartoe heb ik geen orders, zei 
de chef. Dr. Croles had van die doorborende ogen én 
hij keek de chef aan en zei: die orders ontvangt u op 
dit moment, en hij keek daarbij op zijn horloge. Het 
duurde niet lang, of de trein reed voor. Hoe moeten 
we ons melden in Den Haag, vroeg de luit: U zegt 
maar: hier zijn de vrijwilligers voor Duymaer van 
Twist. Toen de vrijwilligers in Den Haag aankwamen, 
zongen zij het Frysk Folksliet. En Duymaer van Twist 
was er.

IN Groningen hadden ze hoger leiding dan in Fries
land. Daar was het reserve kapitein De Jong, die 

voorop ging. In Limburg waren het kapelaans, die 
vrijwilligers gingen werven onder leiding van mon
seigneur Poels, de man van de mijnwerkers.

He t  is deze geschiedenis, die niet in het boek van 
Dr. Scheffer is verteld.

Onjuist is het, te menen, dat deze vrijwilligers het al
leen hebben geklaard. Generaal Pop was in de minis
terraad geweest en had laten blijken, dat hij zou zor
gen voor de handhaving van de orde met troepen, die 
nog onder de wapenen waren. In korte tijd trok hij 
vijfduizend man samen in Rotterdam. En terwijl de 
commandant van Den Helder de marine vleugellam 
maakte, door vitale delen uit de voortstuwingsmecha- 
nismen van de oorlogsschepen te nemen en ze op te 
bergen in het Instituut onder bewaking van gewapen
de adelborsten (hij vreesde, dat de vloot anders zou 
opstomen naar Rotterdam, om de revolutie te steunen 
en zich te stellen onder het bevel van de raad van ar
beiders en soldaten) zorgde generaal Pop voor de no
dige maatregelen.

Ma a r  de vrijwilligers waren daarbij zéér welkom.
Hun komst heeft vooral op sommige ministers 

diepe indruk gemaakt.
De meesten van hen stonden wat ver van he't volk. 
Maar Aalberse, de man van de christelijke sociale ac
tie, ging een en andermaal naar de Koningin om haar 
op de hoogte houden van de stemming onder het volk. 
En Duymaer van Twist ging aan het hoofd van de 
vrijwilligers, die op zijn oproep naar Den,Haag waren 
gekomen, op de avond, toen de revolutie was ,,afge
last” én Troelstra zijn vergissing had ingezien en 
Schaper zijn aftocht moest dekken, naar de Kanaal
straat en bracht een ovatie aan dr. Kuyper.
Uit deze vrijwilligheid, uit deze nationale weerbaar
heid tegen de revolutie, die bq Zevenaar n i e t  over 
de grens kwam, is de BVL ontstaan.
Dr. Scheffer heeft vele bronnen geraadpleegd en ook 
het gedenkboek van de BVL „A Is ’t m o e t”, is hem 
niet onbekend.
Maar wat er toen voor een deining door het land is 
gegaan tot aan de Waddenkust en de Schelde, dat is 
hem toch in hoofdzaak ontgaan, e n . . .  het was een 
van de belangrijkste feiten uit de week van 11 no
vember, toen de revolutie n i e t  doorging.
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KAMERLEDEN
BEZOCHTEN
GELDERLAND
Op 19 en 20 september j.1. heeft 

een aantal leden van de Eerste 
en Tweede Kamerfractie een werk
bezoek aan Gelderland gebracht. 
Donderdagmiddag verzamelden de 
bezoekers zich in Putten, waar zij 
door de heer J. G. Kohier, voorzit
ter van het Provinciaal Comité 
Gelderland, hartelijk welkom wer
den geheten. Bijzonder instructief 
was vervolgens de inleiding van de 
heer H. W. var den Brink over de 
situatie op de Veluwe.

De Tweede Nota óver de Ruimtelijke 
Ordening noemt als de gebieden, waar
op de spreiding van de bevolking zich 
vooral moet richten: het Noorden, de
len van Overijssel, het noorden van 
Noord-Holland, de zuidelijke IJssel- 
meerpolders en Zeeland. Voor degenen, 
die bij dit. proces betrokken zijn, zal 
het echter aantrekkelijker zijn — en 
economisch meer verantwoord — dich
ter by huis te blijven en de mogelijk
heden te benutten, welke Gelderland 
nog biedt.
Een aantal onderwerpen vraagt directe 
aandacht. De gemeentelijke herinde
ling v/orstelt met een te lang durende 
voorbereidingsprocedure. Dit belem
mert de beleidsvoering van de gemeen
tebesturen in hoge mate. Het scheppen 
van accommodatie voor reereatie-zoe- 
kers, het onderhoud ervan, de vergrote 
verkeerscapaciteit door de toevloed van 
gasten, dit alles legt zware lasten op 
de schouders van de gemeentebestuur
ders.
Van de agrarische bevolking worden 
offers gevraagd in de vorm van cul
tuurgrond, welke dienen moet voor 
stadsuitleg of recreatiedoelen. De re
constructie van de landbouwgebieden, 
de verbetering van de waterhuishou
ding, de voorlichtingen, de bijstand 
worden met klem van argumenten on
der de aandacht van de bezoekers ge
bracht.

Veluwe
Na het betoog van de heer Van den 
Brink volgde een gedachtenwisseling 
met een groep bewoners van de Velu
we over de problemen en de wensen 
van de streek. Gesproken werd o.a. 
over de verkeerssituatie, de ruilver
kaveling en de aanpassing van nieuwe 
bewoners aan de autochtone bevolking 
(hoewel buitenstaanders daar wel eens 
snders over denken, wijzen de feiten 
uit, dat deze aanpassing soepel ver
loopt). Herhaaldelijk werd in de dis
cussie gewezen op het feit, dat de 
Veluwe met name op het gebied van 
de recreatie voor een nationale taak 
staat, de uitvoering daarvan moet ech
ter bekostigd worden uit locale finan
ciële middelen.
Het was al laat in de avond, toen mr.
B. W. Biesheuvel, namens de Kamer
fracties, de aanwezigen dankte voor 
hun aanwezigheid en hun bijdragen 
aan de. discussie, In het bijzonder richt
te hij een dankwoord aan het adres van 
de heer Kohier, die hij prees voor de 
goede organisatie van dit bezoek.

De tweede dag van het fractiebezoek 
aan Gelderland stonden de Achterhoek 
en het Rivierenland op het program. 
Punctueel om 9.00 uur ’s morgeus ver
trok het gezelschap per autobus uit 
Apeldoorn; ir. S. Kingma, lid van Pro
vinciale Staten, verzorgde tijdens de 
rit de toelichting. Via Zutphen, Vor- 
den, Ruurlo, Groenlo werd op Aalten 
aangekoerst. Hier werd het gezelschap 
opgewacht door een aantal bestuurde- 
ren uit Oostelijk Gelderland. Binnen 
dit gebied ligt een viertal deelgebie
den: de Liemers, de Oude IJsselstreek, 
de Oost-Achterhoek en het gebied rond 
Zutphen.
Na een uitvoerige inleiding door de

heer H. W. Wiggers, lid van de ge
meenteraad te Winterswijk, over de 
vraagstukken van deze regio, ontstond 
een langdurige, algemene discussie 
over vele punten van velerlei aard, 
welke dit gebied bijzonder bezighou
den.
Vooral na 1945 zijn er grote verande
ringen opgetreden in de beroepsstruc
tuur van Oostelijk Gelderland. Vond 
in 1947 nog ruim een derde deel van de 
mannelijke beroepsbevolking zijn be
staan in de landbouw, in 1960 was dit 
minder dan 25 %. Een aantal uitge
sproken agrarische gemeenten verliest 
het agrarische karakter. Dit vraagt niet 
alleen van de bevolking, maar ook van 
de gemeentebestuurder in dit gebied 
onder meer een mentaliteitsverande
ring.

Industrie
De teruggang in de landbouw en de 
aanwas van de beroepsbevolking is 
door andere bestaansbronnen opge
vangen. Het aandeel van de mannelijke 
beroepsbevolking in de sector industrie 
en ambacht steeg tussen 1947 en 1960 
van 40 tot 50 % , het aandeel van de 
economische dienstverlening steeg in 
die jaren van 12 tot 15 % .
De situatie is echter uiterst kwetsbaar, 
wat vooral in de recessieperiode 1957/ 
58 en verleden jaar ondervonden werd. 
In het verleden werd oostelijk Gel
derland vrijwel steeds gekenmerkt 
door een vertrekoverschot. Sedert 1961 
is hierin —  dé regio als totaal gezien —  
een verandering opgetreden.

Er is tussen de deelgebieden echter 
een belangrijk verschil waarneembaar. 
De Liemers, waar vanouds eén belang
rijk vertrekoverschot bestond, kon 
doordat Zevenaar als voorstad van 
Arnhem ging fungeren, een groot ves
tigingsoverschot boeken. Terwijl ook 
het gebied rond Zutphen — Gorssel en 
Warnsveld — zo’n ontwikkeling te zien 
gaf als de Liemers, bleef de Oost 
Achterhoek nog mét een vertrekover
schot zitten. Oostelijk Gelderland kent 
ook een vrij omvangrijke uitgaande 
pendel. De belangrijkste bebieden 
waarop deze stroom zich richt zijn: 
de Veluwe, Overijssel en Duitsland.
De aanwas van de mannelijke werk
nemers in de industriële bedrijven 
geeft een zeer onregelmatig beeld te 
zien. De toeneming in de jaren 1948- 
1951 beloopt ongeveer 1100 man per 
jaar, in de Jaren 1957—1958 dé reces- 
siejaren) is er een afname van 700 
man en in 1965-1966 bedraagt de toe
neming ±  550 man.
In de oude IJsselstreek maakt de me
taalindustrie ruim 50 % van de . indus
triële bedrijvigheid uit; in de Liemers 
beslaat de steenindustrie 40 •/» en in 
de Oost-Achterhoek de textielindus
trie 35 % van de industriële werkge-

Gezicht op Aalten

legenheid. Laatstgenoemde twee be
drijfstakken zijn uitermate kwetsbaar 
gebleken. Mechanisatie en vérbeterde 
productiemethoden deden het perso
neelsbestand in de steenindustrie reeds 
teruglopen.
In de textielindustrie zien we over het 
algemeen weinig expansie meer; hier 
spelen naast de doorgevoerde rationa
lisatie, de concurrentiepositie ten op
zichte van het buitenland en de con
junctuurgevoeligheid van de bedrijfs
tak een rol.
Door de aanwezigen werd ruim ge
bruik gemaakt van de mogelijkheid 
deel te nemen aan de discussies naar 
aanleiding van het referaat van de 
heer Wiggers.

Spoorwegen
Bij de bespreking over de doortrekking 
van Rijksweg 15 oogstte de heer Aan- 
tjes aller hulde, omdat hij reeds in 
een zo vroeg stadium deze kwestie 
—- niet alleen belangrijk voor de streek, 
maar ook voor heel het land •— in het 
parlement aan de orde gesteld had. 
Herhaaldelijk werd ook de kwestie van 
dé spoorwegaansluitingen te berde ge
bracht. In plaats van het plan van de 
Nederlandse Spoorwegen om een 
spoorlijn op te heffen, verdient het 
eerder aanbeveling in dit gebied aan
dacht te schenken aan spoorwegaan
sluitingen om daardoor de keuze-mo- 
gelijlcheid bij de vestiging van indus
trieën te vergroten.
Ook de noodzaak van betere autobus
verbindingen wordt benadrukt. Door 
de bezoekers werd geïnformeerd naar 
het beleid, dat ten aanzien van nieuwe 
industriële vestingen gevoerd wordt. 
Door samenwerking van gemeenten zal 
reeds een zeer belangrijke stap in de 
goede richting gezet zijn.
Langdurig wérd van gedachten gewis
seld over het ruilverkavelingsbeleid, 
waardoor de leefbaarheid van het plat
teland verbeterd wordt.
Verschillende bestuurders brachten de 
behoefte aan industrieterrein naar vo
ren en de financiële consequenties, die 
dit vergt.
Ook de huisvestingsproblematiek pas
seert de revue. Het zou teveel plaats 
vragen een volledig overzicht te geven 
van alle onderwerpen, die aan de orde 
kwamen.
Na een dankwoord van senator Elffe- 
rich namen de fracties tenslotte af
scheid van Aalten, goed geïnformeerd 
omtrent de problemen van de streek 
en vergezeld van een pakket wensen. 
Doordat de vergadering uitgelopen 
was, was een achterstand op het tijd
schema ontstaan.
Na een (haastige) koffietafel in Hum- 
melo, begon om twee uur ’s middags de 
rondrit door het Gelders Rivierenge
bied. De heer H. M. Oldenhof, Gedebu
teerde van de Provincie, was degene, 
die hierbij de toelichting verzorgde.
Na een tocht met het pontveer en een 
aantal halsbrekende manoeuvres van 
de autobus om op de smalle rivierdij
ken het tegemoetkomende verkeer te 
ontwijken (waardoor een goed beeld 
bleef hangen van de wegen-situatie) 
werd het gezelschap omstreeks vier uur 
ontvangen i.n Tiel. De heer Oldenhof 
stelde hier in een kort overzicht een 
aantal belangrijke punten aan de orde. 
In het Gelders Rivierengebied spelen 
de dijken een grote rol. Gróte delen 
van de Gelderse rivierbandijken ver
keren echter in onvoldoende staat; de 
financiën vórmen hier de grootste bar
rière. Het provinciaal bestuur heeft 
reeds een fors bedrag voor de urgen
te werken toegezegd, maar de water

schappen zitten met haast niet op te 
brengen lasten.
Op de Rijksbegroting van dit jaar iis 
een bescheiden bedrag voor de lasten 
van de waterschappen in het algemeen 
uitgetrokken, maar dit is slechts een 
druppel op een gloeiende plaat. Er 
liggen plannen voor dijkverzwarings- 
werkzaamheden gereed, waarmede 
—  naar een schatting van drie jaar 
geleden —  150 miljoen gulden gemoeid 
is. De bestaande regeling, waarbij het 
Rijk voor 45 procent de dijkverzwa- 
ringswerkzaamheden subsidieert, is be
slist onvoldoende. Van verscliillende 
kanten wordt op spoedige verhoging 
van de norm aangedrongen.
Ook het openbaar vervoer is een ur
gente zaak. De Nederlandse Spoorwe
gen willen de Betuwe-lijn opheffen; 
ook de autobusondememingen in deze 
regio blijken slecht exploitabel te zijn, 
zodat tot inkrimping moest worden 
overgegaan.
De stelling, dat voor dergelijke voor
zieningen steun van de overheid on
ontbeerlijk is, is nu ook door de Rege^ 
ring aanvaard. Gehoopt werd, dat de 
thans op de Rijksbegroting uitgetrok
ken bijdragen' van 3 miljoen gulden 
niet bedoeld zijn als een maximum. 
Goede verbindingen per trein en bus 
zijn een eerste vereiste voor een ge
zonde ontwikkeling van dit gebied. 
Voor de verbetering van het vesti
gingsklimaat in de streek is een ver
betering van de wegen en de bruggen 
gewenst. Het Gelders Rivierengebied 
is gebaat met de aanleg van een aantal 
interlokale verbindingen (versnelde 
aanleg van Rijksweg 15 eh van de 
Rijkswegen 73 en. 75). Ook een Waal
brug oostelijk van Tiel wordt nood
zakelijk geacht.

Rivierengebied
In het gesprek met de groep bewoners 
van het Gelders Rivierengebied werd 
van verschillende zijden gewézen op de 
de situatie in de fruitteelt. Ir. J. Ach
terstraat, lid van Provinciale Staten, 
ging uitvoerig op deze vragen in.
Ook in deze bijeenkomst werd kritiek 
geleverd op de Tweede Nota voor de 
Ruimtelijke Ordening.
De heer van de Westeringh vestigde 
de aandacht op de financiële noden 
van de kleine gemeenten en de ge
meentelijke herindeling. Gesproken 
wordt onder meer over de situatie in 
en_pm Nijmegen, de huurliberalisatie 
en de Arnhemse oeververbindingen.
De ondertoon, welke bij de bestuurders 
in dit gebied beluisterd kon worden 
getuigde van bezorgdheid. Op langere 
termijn heeft men vertrouwen in de 
eigen kracht van dit gebied. Om op 
gang te komen is de hulp van „Den 
Haag” op verschillende gebieden ech
ter gewenst.
In zi.jn dankwoord wees de fractie
voorzitter, de heer Biesheuvel, op het 
helang van contacten, zoals van dit 
werkbezoek. Niet alleen wordt de on
derlinge hand erdoor versterkt, maar 
ook de zo noodzakelijke feitenkennis 
wordt uit de eerste hand verkregen.
Tot slot hracht hij dank aan allen in 
onze partij, die er aan hehhen mede
gewerkt, dat de informatie op zo’n 
hreed vlak tot stand kwam. De goede 
voorbereiding van dit bezoek heeft 
voor een groot deel aan het slagen 
ervan bijgedragen.

Aanwezig bij het bezoek aan Gelder
land waren de volgende Kamerleden. 
E e r s t e  K a m e r :  de heren A. A. van 
Eeten, P. C. Elfferich.
T w e e d e  K a m e r :  mej. J. van Leeu
wen, de heren mr. W . Aantjès, J. A. 
van Bennekom, mr. B. W . Biesheuvel, 
drs. B. Goudzwaard, G. A. Kieft, M. W. 
Schakel, dr. A . Veerman.
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J n  Uppsala had ik een gesprek 
een Duits theoloog, die goed 

bekend scheen te zijn met de si
tuatie aan Duitse imiversiteiten. 
Hij vertelde me hoe voor de jonge 
theologiestudenten daar Barth een 
vergeten figuur was geworden. 
Bultmann op de achtergrond was 
geraakt, verschillende van diens 
leerlingen moeite hadden hun stu
denten te boeien en een belangrijk 
deel van deze laatsten zich voor 
de theologie der revolutie interes
seerde.

Het verhaal maakte temeer indruk op 
me omdat het steun ontving vanuit het 
interieur van de studentenkamer, waar 
ik was ingekwartierd. De kamer met 
badkamer vormde een onderdeel van 
een torenhoge studentenflat, die met 
een twintigtal andere flats een van de 
studentenkwartieren van de oude uni
versiteitsstad vormde. Het was een ka
mer, waar iedere student jaloers op 
kon zijn. Aan de outillage ontbrak niets. 
Bureau met bureaustoel, tafel en bed, 
leunstoelen en goedgevulde boeken
kasten, vier a vijf moderne lampen. Men 
kon aan alles merken, dat Zweden een 
land van welvaart is, waar de studeren
de jeugd volop van de goederen der 
.cultuur kan genieten. Wat me echter 
opviel was, dat in de boekenkasten de 
werken van Lenin, Stalin en Mao-Tse- 
Tung compleet aanwezig waren. En dat 
aan de wand grote portretten van Marx, 
Engels, Lenin, Stalin en Mao-Tse-Tung 
broederlijk als gezworen kameraden 
naast elkaar hingen en dag en nacht een 
wakend oog op me hielden.
Een en ander heelt me in Uppsala nog 
al eens bezig gehouden. Wat bezielde de 
bewoner van dit vertrek? Wat beweegt 
een deel van de studentengeneratie, die 
niet alleen rondom de conferentiezalen 
van Uppsala, maar in alle universiteits
steden van Europa en elders uiting aan 
haar revolutionaire gezindheid geeft? 
Nog nooit in de historie heeft een stu
dentengeneratie zoveel privileges geno
ten, nog nooit zijn haar zoveel mogelijk
heden geboden, die ze vanzelfsprekend 
aanvaardt, en toch is er die belangstel
ling voor het woord van leiders, die zich 
hebben gericht tot de „verworpenen 
der maatschappij” en dynamiet hebben 
gelegd onder de kapitalistische maat
schappij, waarvan deze jongeren de 
vruchten genieten. Zo’n belangstelling 
zou begrijpelijk zijn, indien deze jonge
ren zelf tot de uitgestoten paria’s der 
maatschappij behoorden, maar ze doet 
vreemd aan temidden van een min of 
meer luxueuze omgeving in een land,

■ dat aan de top der welvaart staat, in 
scherpe tegenstelling tot het nabuur
land, dat wel de revolutie, maar geen 
vrijheid en welvaart kent. Wat boeit zo
veel jongeren in de revolutie? Waarom 
spitsen zij de oren, als er over een 
„theologie der revolutie” wordt gespro
ken? Men kan dit niet als een louter 
voorbijgaande modegril beschouwen. Al 
spreekt elk nieuw geluid de jongeren 
aan, toch heb ik de indruk dat dit geluid 
ook iets vertolkt van wat in hen leeft.

Richard Shaull
De man, die deze theologie der revolu
tie het meest geprononceerd naar voren 
heeft gebracht is Richard Shaull, docent 
in de oecumenische theologie aan de 
universiteit van Princeton, onlangs ge
kozen tot voorzitter van de wereldfede
ratie van christenstudenten. In deze 
laatste functie heeft hij een plaats van 
invloed in de studentenwereld ontvan
gen. Shaull heeft twintig jaren in Zuid- 
Amerika gewerkt, hetgeen uiteraard in
vloed op zijn gedachtenvorming heeft 
gehad. Hij bracht onlangs een bezoek 
aan ons land om een spreekbeurt voor 
de Shaloomgroep te Utrecht te vervul
len. Hij heeft vooral bekendheid gekre
gen door een studiebijdrage voor de 
conferentie voor „Church and Society” 
in 1966 te Genève, welke bijdrage ver- 
sc’neen onder de titel „Revolutionaire 
verandering in theologisch perspec
tief”, later aangevuld door zijn rede te 
Genève over „De revolutionaire uitda
ging aan kerk en theologie”. In 1963 
had hij reeds de ervaringen en gegevens 
over kerk en maatschappij in Zuid- 
Amerika gepubliceerd in zijn werk „En- 
counter with Revolution”, ontmoeting 
met de revolutie.
Shaulls ideeën hebben zozeer de aan
dacht getrokken, dat in maart 1968 er 
in het verband van de Wereldraad in 
het Sergiusklooster te Sagorsk bij Mos
kou een conferentie is gehouden, die 
zich speciaal op dit vraagstuk der re

Richard Schaull
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volutie heeft bezonnen. Zowel in bin
nen- als buitenland beginnen dè ge
schriften te verschijnen, waarin dit 
nieuwe aspect van de revolutie en haar 
verhouding tot de theologie onder de 
loep wordt genomen. Reden genoeg er 
ook hier in het orgaan van de anti
revolutionaire partij aandacht aan te 
géven.
Shaull is van mening, dat de wereld 
behoefte heeft aan nieuwe sociale struc
turen. Enkele decennia lang heeft men 
gestreefd naar een „verantwoordelijke 
maatschappij” en getracht door sociale 
wetgeving deze geleidelijk te bereiken. 
Hef proces van dekolonisatie en de si
tuatie in onderontwikkelde gebieden 
hebben echter het besef gewekt, dat 
men sneller tot resultaat moet komen 
en „the rapid social change” werd het 
wachtwoord voor politici en sociale 
hervormers. Maar het is gebleken, dat 
men ook hiermee de snel wisselende 
situatie niet bij kon houden. Moderne 
communicatiemiddelen brengen de we
reld dagelijks in contact met de schrei
ende sociale verhoudingen in Latijns- 
Amerika, met de conflicten tussen blank 
en zwart in Noord-Amerika, met de 
oorlogsverschrikkingen in Vietnam en 
de onthutsende resultaten van de gue- 
rillaoorlog tegen het machtige Ameri
kaanse leger.

Revolutionair
Niet alleen ouderen, maar ook de jon
gere generatie en onder hen met name 
studenten worden door dit alles aange
grepen, roepen om veranderingen, maar 
zien op hun demonstraties geen resul
taat. Daardoor is er overal in de wereld 
een revolutionaire situatie ontstaan. 
„Wat de tegenwoordige situatie zo re
volutionair maakt”, schrijft Shaull, „is 
de ontdekking van veel jongeren dat, 
wanneer zij op een bepaald punt gaan 
werken voor verandering, zij worden 
geconfronteerd met een totalitair 
systeem, dat fundamentele veranderin
gen in de maatschappij blokkeert. Zo is 
ontstaan het type van de nieuwe revo
lutionair, die, buitengewoon gevoelig 
reagerend op wat er in de wereld rond

om gebeurt, altijd op die plaats is te 
vinden, waar het gaat om de beslissende 
vragen van dè' toekomst. Daar, in die 
revolutionaire zónes, ziet hij zich ge
noodzaakt naar revolutionaire middelen 
te grijpen” .
Nu roept het woord „revolutie” direct 
de herinnering bij ons op aan de Franse 
revolutie en de Russische omwenteling, 
die beide gepaard zijn gegaan met veel 
bloedvergieten en geweld, en zijn uit
gelopen op de dictatuur van Napoleon, 
Lenin, Stalin e.a. Shaull eh zijn aan
hangers gevoelen wel dat zo’n revolutie, 
vooral wanneer zij nationale grenzen 
zou overschrijden en een mondiale om
vang zou aannemen, het gehele produk- 
tieapparaat zou vernietigen en de deur 
zou menen tot hongersnood en een 
alge ne en ongekende sociale ellende. 
Het is te verstaan, dat nij zo’n revolutie 
weinig aanlokkelijk vindt.
Revolutie kan zich' echter ook vertonen 
in een andere vorm. Een voorbeeld 
daarvan vindt men in de revolutionaire 
beweging van Mao-Tse-Tung. Deze 
Chinese leider tracht in zijn ideologie 
een verbinding te leggen tussen de theo
rie van de guerillaoorlog en de perma
nente revolutie. De revolutie mag, vol
gens hem, niet eindigen in een toestand 
van stabiliteit, zoals dat na de Franse 
revolutie en de Russische omwenteling 
is gebeurd, maar ze moet permanent 
zijn. Ze moet voortduren met steeds 
nieuwe en wisselende perspectieven. Ze 
kan daarbij gebruik maken van de me
thoden en ervaringen van de guerilla
oorlog. Op telkens nieuwe punten moet 
ze de aanval openen op de gevestigde 
orde, de status quo, en zo de maatschap
pij in onrust en beweging houden. De 
opzienbarende culturele revolutie, die 
enkele jaren geleden de jeugd van Chi
na in beweging bracht, had waarschijn
lijk ook geen ander doel dan hun revo
lutionaire gezindheid wakker te hou
den en hen te oefenen in revolutionaire 
praktijk. Deze revolutionaire jeugd zal 
straks immers het werk van de oudere 
generatie moeten voortzetten. Want aan 
de revolutie komt geen eind. Zij is 
permanent.

Guerilla
Het is dit revolutiebeeld, dat ook Shaull 
voor ogen staat. Hij streeft niet naar 
een totale revolutie, die heel de econo
mie van een land of van de wereld uit 
haar voegen zou lichten, maar hij grijpt 
naar de methode van de guerillaoorlog 
en wil door korte, felle acties nu hier, 
dan daar personen en instellingen onder 
druk zetten en dwingen tot bepaalde 
maatschappelijke veranderingen. Daar
bij zijn de middelen velerlei. De Sha- 
loom-actie „Precedent”, die onlangs te 
Utrecht op touw werd gezet, en waarbij 
dr. Shaull, ds. Diekerhof en pater Jels- 
ma de toon aangaven, heeft er iets van 
laten zien. Kleine lokale actiegroepen 
formuleren leuzen, vormen spreek- en 
zangkoren, organiseren teach-in’s en 
sit-in’s, verspreiden pamfletten, demon
streren met banieren.
Maar het zet zich voort in botsingen 
met de politie, opwerpen van barrica
den, bezetten van gebouwen en kan, ook 
naar de mening van Shaull, in bijzon
dere situatie gebruik maken van ge
weld. De mei-opstand in Frankrijk, 
waar het nog steeds rommelt, is er een 
voorbeeld van.
Daarbij kunnen de fronten, waartegen 
deze revolutionaire actie zich richt, zeer 
verschillend zijn. Het verschilt al naar 
de situatie. In Zuid-Amerika richt het 
zich tegen de verpaupering van de mas
sa en de opeenhoping van rijkdom in 
de handen van enkelen; in Noord-Ame
rika verzet het zich tegen de discrimi
natie en de armoede van de negers; in 
West-Europa tegen de concentratie van 
macht in de handen van technocraten 
en groot-industriëlen, die door hun 
techniek wel stoffelijke welvaart voor 
velen produceren, maar anderzijds ook 
concentraties van politieke en econo
mische macht kunnen vormen, waarte
genover de gewone man zijn vrijheid 
en persoonlijkheid vreest te verliezen. 
Soms is er ook het revolutionair verzet 
van studenten tegen bepaalde onder
wijsstructuren. In het algemeen kan 
men zeggen, dat velen niet tevreden zijn 
met stoffelijke welvaart, maar mede
zeggenschap en mede-verantwoordèlijk- 
heid begeren. Het is hierbij wel opval
lend dat al deze revolutionaire woelin
gen niet mogelijk zijn in die landen, 
waar een zgn. revolutionair bewind re
geert. In Rusland durft men er niet aan 
te denken, en als in Tsjecho-Slowakije 
het volk naar een weinig vrijheid van 
spreken, schrijven en vergaderen vraagt, 
wordt hun door Russische tanks direct 
het zwijgen opgelegd. In de landen der 
revolutie is geen revolutie meer moge- 
lljk.
Maar in de landen, waar vrijheid en 
welvaart is, roept men om verandering. 
Verandering in de situatie van onder
ontwikkelde gebieden, want de wereld 
is klein geworden en men let niet meer 
alleen op eigen dorp en stad en land, 
maar leeft mee met de verstgelegen 
landen. Maar ook met de situatie in 
eigen welvarend land is men niet te
vreden. Men is in elk geval beducht 
voor een mentaliteit, die met de status 
quo genoegen neemt.

Geen status quo
Vraagt men naar het einddoel van deze 
revolutionaire activiteit, dan tast men 
in het duister. Natuurlijk zijn er naaste 
doeleinden, die men wil bereiken, maar 
over het einddoel is men onzeker. Er is 
een gevoel van onbehagen over de be
staande orde, maar tot het scheppen 
van nieuwe levenspatronen is men nog 
niet gekomen. Het is ook niet de bedoe
ling tot een nieuwe status quo te ge
raken. De revolutie moet permanent 
zijn en men moet steeds open naar de 
toekomst blijven. „Er is slechts één weg 
van verantwoordelijk leven”, zegt 
Shaull, „en deze voert via de revolutie, 
wat daar ook achter moge liggen”. 
Men vraagt zich af of Shaull dan geen 
oog heeft voor de gevaren van een 
revolutie en of de historie hem hierin 
niets heeft geleerd. Nu, hij heeft daar 
zeker oog voor. In zijn studie over 
„Revolutie in theologisch perspectief” 
betoogt hij hoe moeilijk het voor velen 
is zich aan de zijde der revoiutie te 
scharen. Velen zijn zo eng betrokken 
bij de status quo, dat zij afwerend staan 
tegenover elke verandering. Bovendien 
zijn er tekenen genoeg, dat een revo
lutie in hoge mate ambivalent kan zijn. 
Het kan ten goede, maar ook ten kwa
de met haar gaan. Zij getuigt enerzijds 
van een hartstocht voor gerechtigheid 
en voor bevrijding van onderdrukten, 
maar maakt anderzijds krachten van
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1905 ongeveer 2“/«, ofwel ruim 21.000 
personen. Uit noord-Groningen vertrok
ken in de jaren 1870— 1881 niet minder 
dan 1821 gezinnen, te stellen op 15.000 
personen, alleen al naar de Verenigde 
Staten van Amerika. Rond 1900 trokken 
tienduizenden arbeiders over de gren
zen naar de Duitse industriegebieden. 
Ook gaan vele noord-Nederlanders tij
delijk in Duitsland werken. De cijfers 
van de afgegeven nationaliteitsbewijzen 
voor Nederlanders die tijdelijk in Duits
land werken wijzen uit, dat niet minder 
dan 8 , 1 0 1 / van de totale bevolking van 
Friesland, 6,50/^ ̂  van Groningen en 
IIO'/qo van Drente in Duitsland werkte. 
Dit is het berekende gemiddelde over 
10 jaar! Opmerkelijk is, dat het vertrek- 
overschot van de zandgebieden steeds 
onbetekenend was in vergelijking tot 
de veen- en kleigebieden, 
in de tweede wereldoorlog vindt een 
grote opstuwing van de bevolking 
plaats, die pas in een zeer snel tempo 
vanaf 1950 afvloeit tot op het vooroor
logse peil.
Er zijn echter thans enkele markante 
verschilpunten met de situatie in de 
tachtiger jaren.
Nu zijn er in het noorden zelf enkele 
belangrijke groeipolen ontstaan. Het zijn 
de zogenoemde kernen in het kader 
van het industrialisatiebeleid, waar 
vooral een groot aantal lager geschoolde 
arbeidskrachten een relatief goed be
staan kan opbouwen. Maar ook nu kan 
lang niet de totale bevolkingsaanwas 
van het noorden een bestaan vinden. 
De werkeloosheid blijft in verhouding 
tot de rest van Nederland groot. De 
bevolking leeft thans in het noorden in 
een situatie van een relatieve wel- 
vaartsachterstand ten opzichte van ove
rig Nederland, die tot grote onbillijk
heid leidt.

De oorzaken zijn tweeërlei:
1. de landbouw is als welvaartbren- 
gende tak in betekenis teruggelopen. 
Het is beslist niet meer mogelijk de 
landbouw als welvaartspeiler van het 
noorden te beschouwen, terwijl het dit 
heel duidelijk wel was in de periode 
1850—1930;
2. de industrialisatie is te sterk gericht 
geweest op de werving van goedkope 
ongeschoolde arbeidskrachten, die in 
groten getale overtollig werden in de 
landbouw. Een te klein aantal van de 
meer geschoolden kunnen een bestaan 
opbouwen in noord-Nederland.
In het noorden is een zeer omvangrijk 
net van onderwijsvoorzieningen opge
bouwd, waarvan een gretig gebruik 
wordt gemaakt. De afgestudeerden van 
geen van de scholen echter, of het nu 
de L.T.S., de M.A.V.O. of bijvoor
beeld de Kunstacademie of de Universi- 
teit betreft, kunnen in het noorden een 
plaats in het arbeidsproces vinden. 
Hierdoor vindt jaarlijks een grote uit
tocht van jongelui plaats. De minder 
ontwikkelden blijven achter. Jaarlijks 
wordt hierdoor de relatieve welvaarts- 
achterstand van het noorden groter. De 
veroudering van de bevolking neemt 
steeds zorgwekkender omvang aan.

Situatie 1968
Wanneer thans in 1968 de balans op
gemaakt wordt van de ontwikkeling 
van de laatste eeuw, dan zien wij:
1. Dat de landbouw is weggevallen als 
welvaartspeiler, waarop het economisch 
leven in het noorden kan drijven. De 
ontstane industrie kan slechts in enkele 
gebieden hiervoor compensatie bieden.
2. Dat na de tweede wereldoorlog een 
geweldig vertrekoverschot is ontstaan, 
dat te becijferen is op zeker 125.000 per
sonen.
3. Dat de bevolkingsdichtheid per 
km2 in het noorden slechts 161 is te
gen 370 gemiddeld in Nederland en te
gen 90C in de Hollanden.
4. Dat er thans eeh bevolking is met 
een zeer onevenwichtige leeftijdsop
bouw: niet minder dan ll°/o van de be
volking bestaat uit bejaarden. In noord- 
Friesland en noord-Groningen zijn zelfs 
grote gemeenten met meer dan 15“/o 
bejaarden. Voor de gehele Kleibouw- 
streek is het Vo-bejaarden thans ruim 
13 en van Friesland 12.
5. Dat de gemiddelde inkomens in het 
noorden per hoofd van de bevolking 
ƒ 429,— lager ligt dan gemiddeld in 
Nederland en ƒ 792,— lager dan in de 
Hollanden (cijfers van 1963, sindsdien 
zeker niet beter).
6. Dat er een geweldige sanering in de
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landbouw plaatsvindt, waardoor het 
aantal agrarische bedrijfshoofden is te
ruggelopen van 1956 tot 1965 met onge
veer 6700 en het aantal medewerkers 
tot 17.919 is gedaald, zodat de landbouw 
meer dan 15.000 arbeidsplaatsen in 10 
jaren heeft verloren.

7. Dat er steeds een geregistreerde ar
beidsreserve is tussen 10.000 en 20.000 
mensen, d.w.z. van de gehele bevolking 
gemiddeld l “/o, terwijl dit voor de gehele 
rest van Nederland gemiddeld slechts 
0,5 is.

8. Dat een zeer verouderd en kwali
tatief slecht woningbestand aanwezig 
is; 25“/o van de woningen omvatten 
slechts 1 of 2 kamers.

Kernproblemen
De situatie is zodanig dat thans op korte 
termijn een oplossing moet worden ge
vonden, teneinde zowel velen van hen, 
die een goede scholing hebben gehad 
voor het noorden te kunnen behouden, 
als het huidige werklozenprobleem aan 
te pakken.

Zowel voor het noorden als voor het 
westen des lands is het onaanvaardbaar, 
dat de migratie blijft doorgaan. Het is 
onmogelijk, ook voor de toekomst te 
verwachten, dat pér decennium 50.000 
tot 60.000 mensen alleen al uit het 
noordelijk landsdeel in het westen een 
harmonisch leven kunnen ophouwen, 
zonder dat de overheid voor zeer hoge

maatschappelijke ovefhead-kosten komt 
te staan. In het noorden daarentegen is 
allerWege ruimte om een fikse bevol
kingsgroei op te vangen zonder deze 
overhead-kosten. Hierbij moet het ge
meengoed worden, dat in het noorden 
de conjunctuursituatie geenszins zoda
nig is, dat er enige reden is voor con
juncturele afkoelingsmaatregelen. Het 
noorden vraagt met klem alle maatre
gelen, die nodig zijn om te bereiken, dat 
de geboorte-overschotten van dit land- 
deel niet langer tot een grote jaarlijkse 
uittocht leidt.

De afkoeling is in een alternatief te 
stellen: öf het noorden heeft geld nodig 
om — bij een stationair blijvende bevol
king en een voortduur van de migra
tie — tot herstructurering van het ge
bied te geraken, zodat ook hier de no
dige moderne maatschappelijke voorzie
ningen voor ieder bereikbaar worden; 
óf de ontwikkeling van de werkgelegen
heid in het noorden wordt zodanig 
gestimuleerd, dat de migratie niet lan
ger een groot bevolkingsverlies ople
vert.

Het noodzakelijke voorzieningsniveau is 
dan veel gemakkelijker en ook goedko
per aan te brengen vanuit de bestaande 
structuur van steden en kerndorpen. In 
beide gevallen is er sprake van een bij
zondere offers vragende situatie.
In het geval van een stationair blij
vende bevolking zal veel geld nodig zijn 
om het huidige stelsel van voorzienin
gen op elk terrein te hergroeperen op 
de meest geschikte plaats. Vele dorpen 
zullen degraderen tot een kleine ver
zameling boerderijen en huisjes met de 
noodzaak voor grote gebieden en school- 
voorzieningen, de culturele activiteiten, 
de sportaccommodaties en het gezel- 
schaps- en verenigingsleven rond ande
re centra te hergroeperen.
De verplaatsings- en saneringskosten 
zullen — dit hebben ruilverkavelingen 
en streekverbeteringen wel geleerd —• 
zeer hoog zijn.
In het tweede — door het noorden alge
meen bepleite — alternatief kan de be
staande structuur van steden, stadjes 
en dorpen worden benut voor de op
vang van de groei van de eigen bevolking 
zonder veel extra-maatschappelijke kos
ten. Ook in dit geval wordt dus niet 
gepleit voor een grote migratie vanuit 
het westen naar het noorden. Het ge
hele noorden kan zijn maatschappelijke 
leefbaarheid sterk vergroten door een 
opvang van de eigen jeugd in de be
staande structuren. De soms zeer gerin
ge benuttingsgraad van de openbare 
voorzieningen geeft voldoende vinger
wijzingen voor de juistheid van deze 
stelling. Daartoe dient er echter een 
nieuwe belangrijke welvaartspeiler te 
worden geslagen, nu de landbouw dit 
niet meer kan zijn en de industrie zich 
hiervoor in een verkeerde richting heeft 
ontwikkeld. Dat kan in de primaire pro- 
duktiesector (zoals het Eemshaven-plan) 
of in de diensten verlenende sector. 
Voor het laatste is echter een bijzonder 
goed leefklimaat een eerste voorwaarde. 
Slechts een paar grote steden kunnen 
hiervoor worden benut.

Werklozenvraagstuk
In beide gevallen echter moet het snel 
mogelijk worden gemaakt de vele werk
lozen — voor meer dan 30“/o boven 50 
jaar en voor het grootste deel oorspron
kelijk agrarische werkkrachten — een 
geschikt werkmilieu te vinden. Dit kan 
slechts in een aangepast beschermd 
werkverband. Hiervoor kunnen in com
binatie met elkaar twee vormen worden 
ontwikkeld, nl. de openstelling van 
structuurvertaeterende aanvullende 
werken of de plaatsing van mensen in 
het kader van gemeentelijk sociale 
werkverbanden. De laatste zullen dan 
tevens eenvoudige openbare voorzienin
gen kunnen uitvoeren, zoals de aanleg 
van plantsoenen, speelterreinen, par
keerhavens, riolering en groenstroken 
in en om de dorpsgebieden.

Een goede ruimtelijke ontwikkeling van 
Nederland vraagt financieel grote offers 
In het noorden leeft heel sterk de over
tuiging, dat deze offers verantwoord zijn. 
Zij kunnen op bovengeschetste wijze 
W'orden gebracht om de toekomst van 
dit gebied veilig te stellen. Bovendien 
werkt de oplossing van het probleem 
van een groot deel van de huidige werk
loosheid op deze wijze mee aan de 
verwezenlijking van straks noodzakely- 
fce voorzieningen.
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H e t  rapport over de Structuur 
van het Wetenschappelijk 

Corps door een kwartet deskundi
gen, de heren prof. dr. E. W . Hof
stee, prof. dr. B. C. J. Lievegoed, 
mr. J. H. des Tomhe en prof. dr.
F. H. L. van Os uitgebracht —  de 
laatstgenoemde trad als voorzitter 
op — heeft stellig verdiensten. Het 
is een deugdelijk, goed doordacht 
werkstuk, dat voor een tamelijk 
radicale in deze strakke vorm in 
ons land nog nergens doorgevoer
de oplossing kiest, een oplossing 
tevens waar de Academische Baad 
„in grote meerderheid” naar de 
president van dit lichaam meedeelt, 
in zover het de kerngedachte be
treft, zich achter heeft geplaatst. 
Betere en vooral duidelijker ver
houdingen zouden toch in het we
tenschappelijk corps moeten wor
den tot stand gebracht. Dat ware 
te bereiken langs tweeërlei weg.

Enerzijds diende men kleinere groepen 
te vormen om daarin zoveel mogelijk 
verantwoordelijkheid aan medewer
kers van onderscheiden rang te geven. 
Anderzijds was het nodig een weten
schappelijke „carrière” te openen, een 
academische ladder die óf naar be
paalde hoger gelegen portalen — met 
een uitgang naar de maatschappij — 
óf naar de top kon brengén;

Kort en bondig
Aldus laat de opbouw van het Rap
port zich gemakkelijk verstaan en ook 
rechtvaardigen. Na een korte aandui
ding van de huidige gebreken en een 
verwijzing naar een stemming van on
bevredigdheid aangetroffen bij lager 
en hoger geplaatste leden van de we
tenschappelijke staf volgt een schets 
van de nieuwe structuur der „onder
wijs- en onderzoekeenheden” in hun 
onderling verband en een beschrijving 
van de rangen en functies zoals zij 
voortaan zullen wezen. Kortere of zeer 
korte opmerkingen aangaande kwes
ties van beheer, coördinatie, financiële 
gevolgen, emeritaat, studiejaar en der
gelijke besluiten het geheel met als 
laatste woord, een betuiging van ver
trouwen dat hetgeen werd voorgesteld 
een gunstige ontwikkeling belooft. 
Wat de commissie wil is beknopt sa
mengevat het gemeenschappelijk met 
onderwijs en onderzoek zich in een 
groep bezig houden onder leiding van 
een hoogleraar door allen „wier werk
zaamheid op een bepaald vak is ge
richt”. Dit klinkt wat duister. De be
doeling is echter dat er talentvolle 
jongelui — afgestudeerde doctorandi 
als „wetenschappelijk assistent”  een

dienstverband gedurende vier jaar 
krijgen. Zij mogen de helft van hun 
werktijd aan het gereedmaken van 
een proefschrift besteden: voor de
helft vervullen. zij hun opgelegde ta
ken. Waar zij de doctorsgraad hebben 
behaald, doorlopen zij bij een goed 
beoordeelde wetenschappelijke verrich
ting — de dissertatie — elders een stage 
gedurende hoogstens twee jaar. Daarop 
kunnen zij als wetenschappelijk (hoofd) 
medewerker voor opnieuw hoogstens 
twee jaar als lector voor ongeveer acht 
jaar worden aangesteld. Bij de onder
scheiden beoordelingen waren telkens 
deskundigen niet thuis horend aan de 
eigen academie betrokken. In regelma
tige gevallen zal — de desbetreffenden 
zijn dan omstreeks veertig jaar — een 
benoeming door curatoren in de rang 
van toegevoegd hoogleraar plaats vin
den. Wie afviel mag „levenslang” lector 
blijven is vrij naar iets anders uit te 
zien: reeds eerder kon trouwens het niet 
aan de verwachtingen beantwoorden 
gebleken zijn. Geheel apart staat de be
noeming door de Kroon tot gewoon 
hoogleraar, welke is weggelegd voor se
nioren met leidinggevende kwaliteiten. 
Ter afronding zij vermeld dat voor de 
benoeming van toegevoegd hoogleraar 
ook figuren uit de maatschappij in aan
merking komen. Zij die promoveerden 
maar zelfs geen stage werden waardig 
gekeurd of het niet tot een lectoraat 
brachten zijn wel tot instructeur of con
servator benoembaar en verwerven zich 
op die wijze desgewenst toch een le
vensonderhoud.

Duidelijke posities
De onder leiding van gewone hoogle
raren werkende groepen genieten, hoe
wel gevat in het breder raam van sub
faculteit en faculteit, ruime vrijheid van 
beweging. In het onderwijs, terzake van 
de stof meer dan terzake van de metho
de gebonden, zijn zij in het onderzoek 
nogal zelfstandig, tenminste zolang de 
middelen niet ontbreken; vooral in de
b. faculteiten is vaak dure apparatuur 
benodigd. Men kan ook — wat in Ne
derland nog niet zulk een grote vlucht 
nam •— van ondernemingen tegen be
taling een opdracht die strakke bindin
gen oplegt, hebben aanvaard. Dan is er 
nog de door de commissie wat verwaar
loosde verdeling van speurterreinen 
tussen de verschillende instellingen van 
hoger onderwijs. Toch zal er in onder
ling overleg — natuurlijk met de ver
plichting om bij gevallen beslissingen 
zich neer te leggen — aan groepsbeleid 
en groepsinitiatief veel kans worden ge
boden tot ontplooiing. Dientengevolge 
verdwijnt dan wat voor het heden als 
zo hinderlijk ervaren wordt: het gevoel 
van zich niet te kunnen laten gelden als 
men de hoogleraarsrang mist; de ge
ringe klaarheid omtrent de beklede po

sitie, de grote afhankelijkheid van de 
beoordeling door één of door enkelen.
De commissie is gehecht aan de zelf
standige plaats van instituten, beheers- 
lichamen, die de werkvoorzieningen 
bieden, onder een administratief direc
teur staande, aan wie ook het „groeps- 
beheer” kan zijn opgedragen: hij behar
tigt de ongehinderde dienst der betrok
kenen aan onderwijs en onderzoek. De 
commissie heeft zich tevens in de finan- 
cële consequenties verdiept: het aantal 
gewone hoogleraren zal inkrimpen. De 
schalen voor lectoren en toegevoegde 
hoogleraren zijn niet slecht. Verder 
dacht zij aan een emeritaat op het 65ste 
jaar, aan een sabbatsjaar — ook voor 
lectoren — en dringt er op aan reeds nu 
bij het aanstellen van wetenschappelij
ke medewerkers de eisen hoog te stel
len en tot tijdig heengaan van reeds 
aanwezige, minder geschikte krachten, 
die onder het nieuwe bestel nooit lec
tor zouden worden, te bewegen.

Geslachtelijke moeilijldieid 
elders
Het bieden van een beoordeling kan bij 
deze bondig geformuleerde verhande
ling niet moeilijk vallen. Het siert de 
Academische Raad, die heel wat weinig 
verdiende aanvallen van de kant der 
studenten ondergaat — sommige verze
kerde jeugdige woordvoerders moeten 
wel buiten adem zijn van de bestuurs
wisselingen, die zij zelf gedurende één 
jaar meemaakten — dat „hij” — de Ne
derlandse Studentenraad beschouwt wat 
amoureus de Raad steeds als vrouwe
lijk, welke geslachtelijke moeilijkheid 
met een woordenboek te ondervangen 
is — zulk een discussiestuk kon afleve
ren. De kritiek dat het opschrift van het 
rapport te. „kleurloos” is, lijkt niet 
rechtvaardig, want waarom een alarme
rende of reformatorische titel verwacht, 
nu de inhoud van „Structuur van het ' 
Wetenschappelijk Corps” er niet om 
liegt. Evenmin komt billijk voor een 
veel materiëler verwijt, dat geen leden 
van de wetenschappelijke staf in de 
commissie zitting hadden. Studenten die 
soms heel „houdbare” oordelen over 
hoogleraren en curatoren ten beste ge
ven in geenszins mede door hoogleraren 
of curatoren samengestelde rapporten 
zullen terstond begrijpen dat het niet 
dadelijk vereist was jonge promovendi 
in de commissie Van Os op te nemen. 
Iets anders is of een wat bredere sa
menstelling der commissie psycholo
gisch niet beter zou zijn gevallen.

Zwakke steeën
Het Rapport vertoont andere wêl zwak
ken steeën. Reeds aanstonds is twijfel
achtig of nu werkelijk de formele posi
tie van de staf zo onbevredigend moet 
heten, als gezegd wordt en of het soci
aal aanzien van de stafleden dermate 
te wensen overlaat. Men kan verdedi
gen, dat het onbehagen minstens even
zeer met de toegenomen werkzaamhe
den, met het —  ook de hoogleraren be
nauwend —  besef van nimmer klaar te 
komen, samenhangt. Het maakt de in
druk van een niet geheel nauwkeurig 
afgewogen betoog, als de gebreken van 
het heden breed worden geschilderd, 
teneinde de —  gelijk gezegd — ver
strekkende voorstellen te rechtvaardi
gen, terwijl te zelfdertijd erkenning 
Verkrijgt dat dank zij een bestuursre
glement veel bevredigend te regelen zou 
zijn. Is, zo kan men vragen, er dan re
den dermate drastisch als de commissie 
dit wil, in te grijpen?
Deze twee bedenkingen lenen zich voor 
nadere uitwerking. Psychologisch is er 
het verzet van de middelmatige stafme
dewerker jegens de middelmatige hoog
leraar. Het zou kunnen zijn dat zo goed 
als voorheen de eerbied voor geboorte 
óf stand verschrompelde en velen in be
zit geen reden voor privilegiëring vin
den, men nu ook gaat tornen aan de 
voorrang van de hogere intelligentie
quotiënt. Niet onwaarschijnlijk vaart 
men psychologisch in dieper water dan 

-dikwijls wordt vermoed, en is de onte
vredenheid van andere aard dan ge
meenlijk wordt aangenomen. Vervol
gens is het stellig waar dat men univer- 
siteiten en hogescholen op geheel uit
eenlopende wijze kan inrichten.
Reeds in de middeleeuwen was er grote 
verscheidenheid en elke organisatie
vorm heeft verdiensten. Doch beslissend 
is of men zal wijzigen —• en dat radi
caal — zolang de noodzaak tot veran
deren niet overtuigend bleek. De com
missie geloofde zelf aan de heilzame 
werking van het bestuursreglement. 
Waarom het meerdere: een ver doorge
voerde indeling van de posten, een fors 
organiseren van de taken, wanneer met 
het mindere is te volstaan?

Wat veronachtzaamd werd
Het meerdere zou uiteraard duidelijk de 
voorkeur kunnen hebben. Dat is echter 
niet het geval, want het Rapport ver
onachtzaamt een aantal gewichtige ge
gevens het zich terminologisch gemak
kelijk makend. Om met dit laatste te' 
beginnen, wordt het lichtvaardig argu
menteren, wanneer men ér aan herin
nert hoe het „carrière begrip” uit de 
diplomatieke wereld stamt, de term 
„vakgroep” uit die van de sociale bewe
ging of Van de bedrijfsorganisatie, de 
uitdrukking het „hogere personeelsbe
leid” dat de commissie — letterlijk ge
citeerd — wil doen voeren, uit het on
dernemingsrecht, de „stage” uit het 
maatschappelijk werk en de „beoorde
lingsrapporten” uit de reclasseringsar- 
beid afkomstig zijn? Geheel gegrond is 
in elk geval de opmerking dat er over 
de aard van de academische werkkring 
welke ook in een vormen der studenten 
bestaat, wordt heengegleden, dat de 
loopbaan van wetenschapsmensen veel 
te rechtlijning is gedacht, dat geen hel
der inzicht aangaande het wetenschap
pelijk gezag, dat iemand genieten kan, 
wordt aangetroffen. Vanuit de universi- 
teit hadden werkkring, loopbaan en 
autoriteit helderder dienen te worden 
belicht.
Wie de handschoen voor het Rapport 
opneemt, zal zeggen dat het slechts 
richtlijnen trekt, veel mogelijkheid om 
naar bevind van zaken te handelen 
gunt, en in de posten, die het kent, zo 
goed als in de taken die het toedeelt 
zich nergens van de universiteiten en 
hogescholen verwijdert. Bovendien is 
er een zekere aansluiting bij hier en 
ginds reeds ontwikkelde praktijken. 
En de groepsorganisatie èn de gere
gelde'promotiegang zijn minder nieuw 
dan sommigen geneigd zijn te denken.

Bedenkingen
Daartegenover plaats ik — wat nog 
niet zo zwaar hoeft te wegen, al bezit 
het betekenis — dat in sommige fa
culteiten de groep een veel geringere 
rol dan in andere vervullen zal. De 
commissie heeft hier zelf ook wel weet 
van, maar er is te dezen niettemin 
dusdanig verschil tussen a en b weten
schappen, tussen theologie en chemie, 
tussen wijsbegeerte van het recht en 
biogenetica, tussen bestudering van 
het oud-Chinees en röntgendiagnos- 
tiek, dat er nadrukkelijk aandacht 
voor mag worden gevraagd. Dan zijn 
er de wetenschappelijke individualis
ten, zij die zich in geen enkel gareel 
voegen en die naar verhouding veel
vuldig onder begaafde academici wor
den aangetroffen. De commissie stelt 
verder het gewoon hoogleraarschap 
voor de senior met leidinggaven open. 
Het is uiterst dubieus, om het mild uit 
te drukken, dat wij met dergelijke 
hiërarchische figuren gediend waren. 
Ook rijst de vraag of — wanneer men 
toch wijzigt — dit levenslang leider
schap — althans tot de emeritering^ 
durend — bevallen zal. De geleerde, 
die niet over de gave van de samenbin
ding beschikt, bereikt nooit de rang 
van ordinarius, van gewoon hoogle
raar, hetgeen — de salariskwestie niet 
eens hier bij ingeschakeld — ongeluk
kig is.

Geen dwangbuis
De bewering, dat het schema voor de 
loopbaan geen dwangbuis betekent, 
faalt op een enkel punt. Het doorlopen 
van een stage is als volstrekte ver
plichting geconstrueerd. Met het sterk 
zig-zag verlopen van veler geestelijke 
ontplooiing is niet gerekend. Er wordt 
van de afzonderlijke personen te veel

•  Vervolg op pag. 3
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THEOLOGIE 
DER REVOLUTIE
verwoesting los en voert vaak tot nieu
we vormen van ongerechtigheid. Veel 
mannen en vrouwen hebben gestre
den voor een nieuwe maatschappij en 
hun leven er voor gegeven, doch maar 
al te vaak was de nieuwe orde, waartoe 
de revolutie hen had gevoerd, niet veel 
van de oude onderscheiden.

Shaull erkent, dat revoluties vaak heb
ben geleid tot een verwoestend fana
tisme, waarna de macht die aan de 
massa in handen was gespeeld, haar 
weer werd ontnomen. Maar juist in de
ze omstandigheid ligt nu voor hem een 
motief, een beroep te doen op kerk en 
christendom en het pleit te voeren voor 
een „theologie der revolutie”.

Bij de keuze van een theologische con- 
tekst voor zijn modern revolutie begrip 
heeft Shaull de invloed ondergaan van 
de Amerikaanse theoloog Paul Leh
man, hoogleraar te New York, die in 
1863 een ethiek pub.'iceerde „Ethics in 
a Christian Context” , thans in het Duits 
vertaald onder de titel „Ethik als Ant-

wort”. Lehman meent dat men in de 
reformatorische theologie het konink
lijk ambt van Christus teveel heeft 
veronachtzaamd ten bate van Zijn pro
fetisch en priesterlijk ambt; dat men 
de wereld te weinig ziet in het licht 
van de overwinning van Christus en 
men teveel scheiding heeft gemaakt 
tussen politiek en vroomheid. Hij maakt 
er op attent hoe de bijbel het werken 
van God vaak tekent in politieke beel
den als volk, verbond, land, wet, ko
ningschap, Messias en meent dat het 
christelijk handexen zich moet richten 
naar dit politieke handelen van God, 
die ?ich vooral heeft geopenbaard in de 
figuur van de Messias en in de gemeen
schap der gelovigen, en vandaaruit 
werkt om het menselijk leven te huma
niseren en waarachtig menselijk te ma
ken.
Hoewel de gedachten van Lehman niet 
direct -n revolutionaire geest zijn be
doeld en menig anti-revolutionair in 
Nederland zich door sommige van zijn 
opmerkingen zelfs aangesproken kan 
gevoelen — men denke aan Kuypers’

werk „Pro Rege” en aan de relatie tus
sen geloof en politiek, die wij in ons 
land kennen — heeft Shaull ze echter 
kunnen gebruiken als kader voor zijn 
revolutionaire ideeën. Hij meent in de 
bijbel het beeld van een revolutionaire 
God te vinden, die omwentelt en om
verwerpt. Hij wijst daarbij op Jeremia 
1 :10, waar God aar de profeet de op
dracht geeft;
„Zie, Ik stel u heden over de volken 
en de koninkrijken, om uit te rukken en 
af te breken, om te verdelgen en te 
verwoesten, om te houwen en te plan
ten.”
Ook beroept hij zich op Luc. 1 ; 52, waar 
Maria van Gods daden zingt:
„Hij heeft machtigen van de troon ge
stort en eenvoxidigen verhoogd;, honge- 
rigen heeft Hij met goederen vervuld 
en rijken heeft Hij ledig weggezonden.”

Als een tweede bijbelse grond voor zijn 
opvattingen wijst Shaull op de figuur 
van de Messias, ii. wie hij eveneens 
revolutionaire trekken ontdekt. In ver
schillende psalmen als 72, 146 e.a. wordt 
deze immers getekend als de Helper van 
armen en verdrukten, „die gevangenen 
losmaakt, gebogenen opricht, rechtvaar
digen liefheeft.” Ook ziet hij Jezus als 
een revolutionair, die in verzet komt 
tegen bestaande machten en in allerlei 
verhoudingen een ommekeer teweeg
brengt. En hij trekt de conclusie: de

zelfde God, die vroeger met revolutio
naire kracht werkte in Israël, werkt nu 
nog in de geschiedenis en is bezig met 
de transformatie van de wereld en met 
de humanisering van de mensheid. Door 
de komst van Christus en door de wer
king van diens Geest zijn er in de mo
derne maatschappij nieuwe krachten 
van omwenteling vrijgekomen. De re
volutie is daar, waar het politieke han
delen van God het meest dynamisch 
is. En daar behoort ook de christen te 
zijn. Hij moet participeren in het hu
maniserende handelen van God en daar
in zijn christelijke bijdrage geven. Wel 
erkent Shaull, dat dit handelen van God 
tot op zekere hoogte voor ons verborgen 
is, maar als een christen zich maar mid
den in de worsteling der revolutie werpt, 
zal hij zich ook van stap tot stap verder 
kunnen bewegen. Hij zal niet teleurge
steld worden, wanneer een bepaald pro- 
jekt mislukt en zal zelfs niet vrezen, 
wanneer de huidige maatschappelijke 
structuren in de storm der revolutie in
eenstorten, want hij leeft in de hoop op 
het rijk van God en gaat in dit vertrou
wen de open toekomst in.

Theologie der revolutie! Er gaat in on
ze revolutionair gezinde tijd een beko
ring van uit. In een volgend artikel 
willen we zien, in hoever deze beko
ring terecht is en in hoever een kriti
sche houding hier is geboden.
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DE ONTBREKENDE
MELODIE
verlangd, met evenredig zware nadruk 
op het vermogen om te kunnen doce
ren.

Het is naar ieder begrijpen kan, voor 
Studenten afschuwelijk wanneer ie
mand heel matig of slecht — gemeten 
aan uitwendige criteria — college 
geeft'. Tegelijk echter realisere men 
zich, dat het de stof kunnen brengen 
niet het een en het al vormt, dat de 
studenten een levende kern onder ar
melijke omhulling moeten kunnen ont
dekken; het gebrekkig inkleden der 
stof is ernstiger bij kleuters dan bij 
studenten. Daarnaast valt niet alles 
té versimpelen: bepaalde onderwerpen 
blijven heel moeilijk. Het toegevoegd 
hoogleraarschap zou voorts, wanneer 
mén het Rapport volgde, niet aan wel
iswaar uitnemende geleerden maar 
slechte of eigengereide docenten be- 
beschoren zijn.
Wie weinig publiceerde kwam even-
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min in aanmerking. De controle op de 
didactiek die werd bepleit doet bij we. 
tenschappelijk onderwijs niet prettig 
aan. Verwisseld wordt de variatie wel
ke faculteiten, desgewenst sub-facul- 
teiten, en studierichtingen moeten 
kennen met de wenselijke doch stel
lig zelden aangetrofen veelkleurigheid 
van talenten in de enkele docent. On
derschat wordt de behoefte aan het 
inbrengen van fris bloed, dus van niet 
de regelmatige carrière aflopende per
sonen. In de theologie is er geregeld, 
in de juridische wetenschap minstens 
evenzeer, in de economie niet minder 
de wenselijkheid om hen, die van bui
tenaf komen te benoemen. Medici — 
niet enkel sociaal-geneeskundigen — 
uit het volle leven naar de universiteit 
terugkerend, zijn uiterst welkom. Met 
hen die politieke of bestuursweten
schappen doceren en die vertrouwd 
raakten met praktisch sociologisch on
derzoek staat het niet anders.

Verleidelijke zwakte
De aantrekkelijkheid en te zelfdertijd 
de zwakheid van het Rapport is dat 
het tegen de bedoeling misschien der 
opstellers in, te nauw aan regels bindt, 
na eerst te veel in kaart te hebben ge
bracht. De behoefte aan „vastigheid” 
was te sterk, de drang tot orde werkte 
te krachtig, onder miskenning van de 
steeds enige losheid openbarende uni
versiteit. Het is waar, dat deze losheid 
in losbandigheid kan omslaan. Het valt 
evenmin met goede redenen te ont
kennen, dat er gezagsverhoudingen in 
het wetenschappelijk bedrijf worden 
aangetrofen. Soms — bij academische 
klinieken, in natuurkundige labora
toria — zullen deze zelfs straf hebben 
te zijn. Een universiteit of hogeschool 
met straks ook in Nederland tiendui
zenden studenten verlangt een deug
delijke structuur. Maar eveneens staat 
vast, dat de universitaire structuur 
een lenige is, dat het gezag zich niet 
steeds naar jaren laat bepalen — jeug
dige Nobelprijswinnaars, op vroeg 
middelbare leeftijd af gesleten in het 
onderwijzen, het onderzoeken, het lei
ding geven, hetzij administratief hetzij
— wat wellicht nog veel belangrijker 
is — in pedagogisch opzicht. Open 
moet gehouden worden de crediet-be- 
noeming, het tegen alle regels in ter 
beschikbaar stellen van een leerstoel
— in Harvard doceerde wel een min
derjarige, — het in bezit nemen van 
een katheder door onaantrekkelijke 
zonderlingen of althans door moeilijk 
in te passen figuren.

Waar blijft melodie
De door de commissie Van Os voor
gelegde oplossing ter ondervanging 
van een aantal moeilijkheden verdient 
een nauwkeurig overwegen, niet het 
minst uit hoofde van de onbevangen 
wijze waarop tal van gebreken — 
heersen van hoogleraren over hun staf, 
eenzijdige beoordelingen, weinig ge
ordend werken — aan de kaak worden 
gesteld. Men za l, evenwel betwijfelen, 
of de tekortkomingen zo algemeen zijn 
in ons land als hier te verstaan wordt 
gegeven. De voorstellen tot verbete
ring zijn als richtlijnen van betekenis 
Zo spoedig ze te grote verplichtende 
kracht krijgen, worden ze onbruik
baar. Ook in wat vrijblijvender vorm 
zijn zij op een aantal punten aan hét 
wezen van üniversiteiten en hogescho
len vreemd.
Scherp uitgedrukt: de libeidas acade
mica, de academische vrijheid ont
vangt niet het volle pond. De universi
taire structuur is buigzamer, het uni
versitair gezag meer geleed, de uni
versitaire taak van hoogleraren en lec
toren minder gemakkelijk. aan eisen —  
en dan nog wel éénvormige eisen —  
te binden dan in dit Rapport geschiedt. 
Kortom, de prestatie van het kwartet 
Van Os mag technisch fraai worden ge
noemd, de stokvoering is vaardig, het 
samenspel onderling behoorlijk afge
stemd. Helaas werd niet vervuld Goe- 
the’s woord dat de wetenschap een fu
ga is, waarin vele stemmen meekliur 
ken. Er is geen echte melodie te be
luisteren.
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WAT
BRENGT
AR.
STAAT
KUNDE
Graag vestigen wij de speciale 
aandacht van onze lezers op het 
septembernummer van A.R. 
Staatkunde.
In dit nummer is namelijk een 
vertaling opgenomen van het rap
port van sectie IV van de Wereld
raad van Kerken, welke deze zo
mer te Uppsala bijeen kwam. 
Het rapport is getiteld „Naar ge
rechtigheid en vrede in interna
tionale zaken”.
Na een inleiding volgt een be- 
beknopt overzicht van christelijke 
inzichten.
Aan de volgende vraagstukken 
wordt aandacht geschonken.

1. Het probleem van vrede en 
oorlog.

2. Bescherming van individu 
en groeperingen in de poli
tieke wereld.

3. Economische rechtvaardigheid 
en wereldorde.

Onder de titel „Op weg naar ge
rechtigheid en vrede tussen de 
volkeren”, geeft prof. dr. J. Ver- 
kuyl commentaar op dit rapport. 
Dit nummer van A.R.S. bevat ten
slotte nog een artikel van dr. G. 
van Roon over „Duitsland en de 
koude oorlog”.
A.R. Staatkunde wordt uitgege
ven door J. H. Kok N.V. te Kam
pen. De abonnementsprijs be
draagt ƒ 8,75 per jaar. Losse num
mers zijn verkrijgbaar voor ƒ 1,—  
per exemplaar.
In het novembernummer van 
A.R.S. zal een Nederlandse 
vertaling worden opgenomen van 
het rapport van sectie III van de 
Wereldraad van Kerken, getiteld 
„Economische en sociale ontwik
keling in de wereld”.

Ook bij dit rapport zal prof. dr. 
J. Verkuyl een commentaar 
schrijven.

In dit verband wijzen wij ook op 
de artikelen welke prof. dr. C. 
van der Wonde over deze rappor
ten schreef in ons blad d.d. 17, 24 
en 31 augustus jl.
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,W IT T E  H E I” -C O N F E R E N T IE  ARJOS, CHJO E N  K V P J G

GELD
In de afgelopen weken ontvingen alle 
abonnees, die het abonnementsgeld over het 
tweede halfjaar 1968 nog niet hadden betaald, 
een stortings-acceptgirokaart. De abonnees 
die over een girorekening beschikken, 
behoeven slechts hun gironummer in het 
daarvoor omlijnde vakje in te vullen en de 
kaart te ondertekenen, waarna deze in de 
gebruikelijke rode of gele giro-enveloppe aan 
het girokantoor kan worden gezonden.
De abonnees die geen giro-rekeninghouder 
zijn, dienen het op de stortings-accepl-giro- 
kaart genoemde bedrag te storten op het 
postkantoor. 2 ij kunnen hiervoor deze kaart 
gebruiken als stortingskaart.
W ij vertrouwen onze abonnees met de 
toezending van deze kaart van dienst te zijn 
geweest.
W ij rekenen er gaarne op, dat het 
abonnementsgeld zo spoedig mogelijk en 
uitsluitend via deze kaart zal worden voldaan. 
Degenen, die voor 16 november a.s. 
nog niet hebben betaald, zullen na die datum 
een kwitantie aangeboden krijgen, waarbij 
f  1,— aan incassokosten in rekening moet 
worden gebracht. W ij nemen aan, 
dat u dit w ilt voorkomen. .
Bij voorbaat dank voor uw medewerking.

DE HEI
BLOEIDE
NIET

|e vierde „Witte Hei”-con£erentie 
die vrijdag 1 en zaterdag 2 no

vember werd gehouden door de 
drie hoofdbesturen van Arjos, 
CHJO en KVPJG heeft helaas geen 
resultaten opgeleverd. Dit ondanks 
de vele moeite die het hoofdbe
stuur van de Arjos zich heeft ge
troost om tot een aanvaardbaar en 
duidelijk compromis te komen.
De bedoeling van de conferentie was 
gezamenlijlï de stukken van de „18” te 
bespreken en eventueel kritische kant
tekeningen bij deze stukken te plaatsen. 
Daarnaast zou er gediscussieerd moeten 
worden over wat wij ons in de toekomst 
van de „18” voorstelden.
Voor de bespreking van het interim- 
rapport waren een viertal adviescom
missies door de drie organisaties sa
mengesteld, die met pre-adviezen voor 
de conferentie kwamen. Deze pre-advie
zen werden op de conferentie in vier 
secties besprolcen. Met uitzondering van 
de sectie die het stuk over de principiële 
uitgangspunten moest bespreken, kwa
men de andere secties tot eensluidende 
conclusies.
Deze conclusies getuigden van een kri
tische instelling ten opzichte van het 
bestaande interim-rapport, dat men op 
enkele punten nogal vaag vond. Dat wil 
niet zeggen dat er geen waardering was 
voor de intentie van het rapport. In
tegendeel men vond er een aanzet in 
om te komen tot een vernieuwende po
litieke opstelling.

Meer moeite
De sectie uitgangspunt leverde meer 
moeite op. De Arjos voelde geen behoef
te om de formulering in het interim- 
rapport te wijzigen. CHJÖ en KVP
JG wilden echter een modernere en 
kortere formulering, zo sommige KVP- 
JG-ers dit stuk nog wel wilden hand
haven. Ondanks deze verschillen kon 
men het, zij het met duidelijke nuan
ces, eens worden over een gemeenschap
pelijke formulering.
Dit eerste resultaat leek een goede aan
loop voor een uniforme stellingname. 
Maar helaas bleek dit een ijdele hoop. 
Juist over de garanties voor de uitvoe
ring van een program en de mate van 
samenwerking tussen de drie jongeren
organisaties ontstonden de verschillen.

BETALING
ABONNEMENTS-

Het hoofdbestuur van de Arjos had een 
concept-slotresolutie gemaakt, waarin
o.a. stond dat :
— het interim-rapport als aanzet 

voor een vooruitstrevend beleid goed 
is, maar dat sommige punten uit
dieping vragen en coneretere stel
lingname vereist zün;

—  de paragraaf over inkomens- en ver
mogensverdeling vereist nu al een 
nadere uitvoering;

—  als de drie partijen tot samenwerking 
komen, dan moet er overeenstem
ming zijn over uitgangspunt, pro
gram en uitvoering, d.w.z. over de 
personen die het program gaan uit
voeren en over de partners voor wie 
men bij het samengaan voorkeur 
heeft;

—  het program dat ons voor ogen staat 
het best kan worden verwezenlijkt 
met die partijen, welke kritisch staan 
t.o.v. de bestaande structuren in de 
samenleving, zoals nu met name 
blijkt in de P.v.d.A., P.P.R., en D’66.

De Arjos-resoluties lokte twee andere 
resoluties uit, een van dé CHJO en een 
van de KVPJG. Deze resoluties ver
schilden nauwelijks en kwamen er op 
néér dat de drie jongerenorganisaties 
naar meer organisatorische samenwer
king moesten streven, en tot een geza
menlijk optreden in de „18” moesten ko
men. Daarnaast vermelden deze reso
luties vaak zaken die al in de Arjos- 
resolutie waren genoemd, zij het dat 
men de zaken wat vager formuleerde.

Twee punten
Al snel bleek waar de moeilijkheden 
uit bestonden. Zij zijn samen te vatten 
in twee punten:
1. CHJO en KVPJG weigerden duide
lijk de richting aan te geven door nu, op 
dit moment duidelijk te zeggen voor 
welke partners een voorkeur moet wor
den genoemd voor samenwerking;
2. De Arjos had geen behoefte aan 
allerlei plannen om tot organisatorische 
samenwerking te komen, ook al omdat 
zij zich gebonden wist aan de resolutie 
van het Partij Convent in mei.
Voor de Arjos bleef het een essentieel 
punt dat wanneer men kritiek had op 
het huidige kabinetsbeleid en wanneer 
men graag naar een andere politieke 
samenstelling van een kabinet wil, het 
logisch is dat men dit dan ook concreet 
aangeeft. Papier is geduldig. Men kan 
gemakkelijk een progressief program 
klaar stomen. Maar garanties dat dit 
program wordt uitgevoerd, moeten er 
zijn als „testcase”, als het bewijs dat 
men de consequenties van een progres
sieve opstelling wil aanvaarden.
En wij hebben als hoofdbestuur dui
delijk willen stellen dat een kritische 
kijk op de bestaande structuren eerder 
bij de P.v.d.A. moet worden gezocht dan 
bij de V.V.D.
Duidelijk bleek ook op de conferentie 
dat de Arjos enerzijds en de CHJO en 
KVPJG anderzijds een verschillende vi
sie hebben op de „18”. CHJO en KVPJG 
wensen een snelle totstandkoming van 
een nauwe samenwerking tussen de 
drie christelijke partijen, hetgeen men 
hoge prioriteit geeft. De Arjos legt meer 
de nadruk op wat zo’n samenwerking 
politiek te bieden heeft, wat er van 
terecht komt wanneer het uitgevoerd 
moet worden en dat het dan geen zaak 
van lood om oud ijzer is met wie de 
politiek wordt uitgevoerd. Een snel 
christen-democratisch verbond zou ga
ranties voor een uitvoering in de weg 
kunnen staan.
Tot tweemaal toe is er, met name van 
Arjos-zijde, geprobeerd tot een com
promis te komen. De eerste keer door 
haar voorkeur op dit moment voor de 
P.v.d.A. in de resolutie te laten vallen 
en slechts te spreken over partijen die 
kritisch staan t.o.v. de structuur van 
de samenleving. Maar daar werd dan 
bij verteld dat de Arjos duidelijk zou 
maken welke partijen de Arjos daarmee

bedoelt, t.w. P.v.d.A., P.P.R. en D’66 en 
Dit compromis werd door CHJO en 
KVPJG verworpen.
Het tweede Arjos-voorstel was, in een 
eventuele resolutie te vermelden dat 
men het over uitgangspunt en program 
eens was geworden en dat men studie
commissies in zou stellen om tot een na
dere concretisering van de programma
punten te komen. Daarnaast dat men 
het over de techniek van de uitvoering 
wel eens was maar niet over het aange
ven van een richting, in casu het noe
men van namen van partijen. Dit com- 
promis-voorstel, ontworpen door de 
voorzitters en vice-voorzitters van de 
jongerenorganisaties, werd verworpen 
door de hoofdbesturen van KVPJG en 
CHJO, maar aanvaard door de Arjos. 
De voorzitter van de CHJO noemde het 
een waterverfachtig compromis dat in 
strfjd was met het prestige van de 
CHJO.
Hfj vergat echter dat hfj dit compromis 
mede had opgesteld.
En als u dan tenslotte nog weet dat 
voordat het definitief mislukken van de 
conferentie bekend was, CHJO en 
KVPJG al met elkaar „bekonkelden” 
dat zij de Arjos maar links moesten la
ten liggen, begrijpt u dat wij ons afvra
gen of de hei van een vruchtbare sa
menwerking in deze atmosfeer nog wel 
bloeien kan.

Piet van Tellingen, secr. Arjos

VRAGEN VAN 

KAMERLEDEN
De heer SCHAKEL (A.R.) vroeg aan de 
minister van Verkeer en Waterstaat:
Kan de minister mededelen of het juist 
is, dat wijzigingen van het Schepen
besluit en van de Zeevaartdiplomawet 
worden overwogen?
Indien dit bevestigend beantwoord 
wordt, kan de minister dan mededelen, 
waarom tot op heden geen wettelijke 
regeling is getroffen met betrekking 
tot de arbeids- en rusttijden op Neder
landse koopvaardijschepen, zoals door 
de ambtsvoorganger van de Minister 
in 1965 werd toegezegd bij gelegenheid 
van toen tot stand gebrachte wijzigin
gen in het Schepenbesluit?
Is de minister van mening, dat — al
vorens wijzigingen in het Schepen
besluit en in de Zeevaartdiplomawet 
worden aangebracht respectievelijk 
voorgesteld — een wettelijke regeling 
met betrekking tot arbeids- en rust
tijden op Nederlandse koopvaardijsche
pen zowel in sociaal als in veiligheids- 
opzicht noodzakelijk is?
Is de minister van mening, dat het 
scheppen van een mogelijkheid om met 
een geringer aantal bemanningsleden 
dan thans is voorgeschreven te varen, 
wettelijke voorschriften met betrek
king tot de vakbekwaamheid der la
gere bemanningsleden noodzakelijk 
maakt?
De heren WESTERTERP (K.V.P.), 
BOERSMA (A.R.P.) en VAN DER MEI 
(C.H.U.) vroegen de ministers van 
Landbouw en Visserij, van Economi
sche Zaken en zonder Portefeuille:
Is het juist, dat, gezien de geringe soe
pelheid in het onderhandelingsmandaat 
van de E.E.G.-delegatie op de Interna
tionale Suikerconferentie, welke thans 
plaatsvindt in het kader van de
U.N.C.T.A.D. in Genève, ernstig moet 
worden gevreesd, dat een Internationale 
Suikerovereenkomst 1968 tot stand 
komt waarbij de E.E.G. (evenals ove
rigens de U.S.A.) geen deelnemende 
partij zal zijn en hoe beoordeelt de Re
gering deze situatie?
Welke initiatieven overweegt de Re
gering ter zake te nemen?

DE

DERDE

FASE

Heel veel ouders zullen in de afge
lopen weken voldaan hebben aan een 
oproep, die hen van de kant van de 
school bereikte, hun handtekening 
te zetten onder een „petitionnement”. 
Zij zullen aan dat verzoek zelfs graag 
voldaan hebben. Want het ging om 
een goede zaak. Het ging er om, dat 
hun kinderen les krijgen in minder 
volle klassen.
Al tien jaar geleden hebben regering 
en volksvertegenwoordiging beslo
ten, dat de leerllngenschaal verlaagd 
zou worden. In drie fasen.
De eerste werd een feit in 1963, de 
tweede fase in 1965. Nu nog de derde. 
Maar het leek of er een hindernis 
gekomen was. De invoering van de 
Mammoetwet in 1968 is een kostbare 
zaak. Zou dat een verdere verlaging 
van de Iccrlingenschaal tegenhou
den?
Het petitionnement bedoelde te zeg
gen, dat dat niet moest.

EEN BEGIN
Inderdaad is er voor tal van zaken 
by het onderwijs veel geld nodig. 
Niettemin hebben minister Veringa 
en staatssecretaris Grosheide beslo
ten een begin te maken met de ver
betering van de klassensituatie bij 
het kleuter- en basisonderwijs.
Per 1 augustus zullen de zogenaamde 
margegetallen bij het kleuteronder
wijs vervallen. De klassenorm is wel 
40, maar een volgende leidster wordt 
pas vergoed, wanneer dit getal met 
6, 8 of 10 kinderen (al naar de grootte 
van de schoolj wordt overschreden. 
Deze margegetallen vervallen per 1 
augustus. Dan is het dus inderdaad 
40.
Voor de eerste klas van de lagere 
school wordt de splitsing (per 1 au
gustus) verlegd van 45 naar 40, zo
dat een eerste klas niet meer dan 39 
leerlingen mag tellen. Dit als aan
loop voor de bovengenoemde derde 
fase.

DE POLSSTOK
De Anof waarin de drie grote on- 
derwijzersorganisaties samenwerken, 
wil meer. De nieuwe maatregelen 
moeten, zo meent zij, op 1 januari 
ingaan. En op 1 augustus moet weer 
een stap verder gedaan worden. Dat 
kost in 1969 24 miljoen meer. Dat was 
nu deze week geen eenvoudige zaak 
voor de Tweede Kamer. Want op 
zichzelf zijn deze verlangens niet on- 
redelijk.
Maar tegelijk lag b.v. bij de Kamer 
een dringende vraag van de mavo 
(ulo)-hoofden aan hun redelijke ver
langens aandacht te geven.
Want in vergelijking met andere 
schoolleiders is hun positie bepaald 
ongunstig, wat administratieve en 
andere hulp betreft. En, om nog iets 
te noemen, al in februari 1967 nam 
de Kamer eenstemmig een motie aan, 
waarin de noodzaak werd uitgespro
ken de onderwijzersopleiding te ver
beteren (door een zogenoemde „on
gedeelde opleiding”).
Zo zijn er wensen en verlangens te 
over bij het onderwijs. En nog rede
lijke ook.
Maar de financiële polsstok is niet 
langer dan hij is. 63 miljoen kon de 
staatssecretaris bestemmen voor 
„nieuwe uitgaven”. Die had mr. 
Grosheide naar beste weten eerlijk 
verdeeld. In de Kamer bestond daar 
ook w'el begrip voor. Dat betekent 
voor de scholen enig uitstel.
Maar dat is geen afstel. Per 1 augus
tus 1969 komt iu ieder geval de eerste 
aanzet. En dat moet dan doorlopen. 
Dat is blijkens de woorden van mi- 
nistcr-president De .Tong ook de be
doeling van de regering.
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BH U I T  O ^ Z E  B O U W -  E I \ , ™  
' A A I \] \ E M E I I S W E B E L I I  “

In de Noordoostpolder en 
Oostelijk Flevoland
bouwden wg reeds vele kerken, scholen en boerderijen

N.V. GEBR. SALVERDA
AANNEMERSBEDRIJF

’T HARDE -  BOVENWEG 7 -  TELEFOON 05255 - 253

N.V. Staalsteiger ,,Gelria ' - Nijmegen
ROGGEWEG 13 - POSTBUS 126 - TELEFOON 53198

Complete roestvrije 
steigerwerken

Specialiteit : MET VASTE WIGGEN !

Oosterhofs Aannemersbedrijf
GRIJPSKERK — LEEUWARDEN

WEGEN-,
GROND- EN WATERWERKEN

Voor betere beton

N.V. SCHOKBETON
FABRIEKEN TE ZWIJNDRECHT, 
KAMPEN, ELBURG EN VIANEN. 
BOUWBEDRIJF TE ZEIST.

F. V I N K  & Z O O N
Aannemersbedrijf

Telefoon 01827 - 2261
KERKLAAN 9 -  - MOORDRECHT

FA. H. MANSCHOT |/- 
& ZONEN

Aannemers van
HEIWERKEN
Telefoon 03474-269 U' 

..LEXMOND
r «■ /Gespecialiseerd in het heien f ■ 'y,

niiet stoohiblokkèn van 2000 i ■uyt’.' 
tot 8000 kg. 5 ...!■■

GRONDBOORBEDRiJF

W ESSEMIUS N.V.EMMEN
Telef. 0S910-12493
GBO!NDBORINGEN - BRONBEMALINGEN 
NORTONPUTTEN - WATERVOORZIENINGEN

Houthandel en kistenfabriek 
MEILINK N.V

BORCULO -  Hofstraat 10 ZUTPHEN - Marsweg 19 
Telefoon 05457-1561 Telefoon 05750 -3748

Houtzagerij - Houthandel - Kistenfabriek
JAN LINGEN S 
BETONINDUSTRIE N.V.

Veerdam 29 - Telefoon (01850) 50123 - 50134
P A P E N D R E C H T

Aannemersbedrijf
GEBR. H A K K E R S

• Handel in htjsmaterlalen, riet en teen
• Rietmattenfabriek
• Hoepelmakerëen
WERKENDAM — TELEFOON 514

Betonfabriek DEN BOER
NIEUW-LEKKERLAND - Zuid-Holland

O P G E K I C H T  1883

N.V. AANNEMERS- EN HANDELSBEDRIJF

VAN OORD
Hoogstraat 73a - Telefoon 444 - Werkendam
Rijs werken -  Grondwerken -  Asfalt werken

HET BEELD 
DER VADEREN

ARSOLRADEN

De aankondiging van de revolutie in Nederland door 
Troelstra op 11 november 1918 culmineerde in de me
dedeling, dat er een raad van arbeiders ©n soldaten 
zou worden gevormd, die het gezag in Nederland zou 
overnemen. ■ .
Dat was geheel naar het Duitse voorbeeld.
In Duitsland is het begonnen bij de marine. En ge- 
wai>ende matrozén en soldaten zijn toen landinwaarts 
getrokken, om in elke stad dé stoot te geven tot de 
vorming van een arsol-raad, een raad van arbeiders 
en soldaten. En als die raad dan was gevormd, dan 
nam hij de macht in de stad over.
Wij hebben uit een verslag van de gang van zaken een 
gedeelte geknipt om te doen zien, hoe gemakfcelijk 
dat in Duitsland ging. Het bericht is uit Kassei:

„Vanochtend kregen de vertegenwoordigers van de 
voorlopige arbeiders- en soldatenraad bericht van de

eerste burgemeester, dat hij en het gemeentebestuur 
zich naar de wensen van de te vormen arsol-raad 
schikken. Ditzelfde verklaarde dé hoofdcommissaris 
van politie. De openbare veiligheidsdienst wordt van 
nu af aan uit naam van deze arsol-raad uitgeoefend. 
Op het plaatsvervangende militaire commando in 
Kassei Verklaarde de chef van de staf zich bereid, ter 
voorkoniing van bloedvergieten het militaire gezag in 
Kassei tezamen met de arsol-raad uit te oefenen”.

In andere steden ging het evenzo. De militaire com
mandanten van de vesting Keulen beschikte slechts 
over twéé compagnieën en stelde ze ter beschikking 
van de Keulse arsol-raad, die met behulp van deze 
troepen de orde handhaafde.
Niemand in Duitsland nam het openlijk op voor het 
oude bewind en de keizer vluchtte naar Nederland. 
En, Troelstra dacht, dat het in Nederland Op dezelfde 
manier zou gaan, óók door middel van raden van 
arbeiders en soldaten, die vanaf hun oprichting het 
hoogste gezag in handen zouden nemen.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

N.V.S.H.
De N.V.S.H. hield op 26 oktober haar congres. Een 
artikel daarover in De Volkskrant begint aldus:

„D e  dag van vandaag kon wel eens een van de belang
rijkste dagen in de historie van de NVSH wordén. 
Vandaag gaa,t de vereniging in de inspirerende om
geving van de Rotterdamse dierentuin beslissen óver 
haar toekomst."

Een Frans spreekwoord zegt: „Na de liefde is het dier 
verdrietig”. Kwam de troublerende N.V.S.H. soms 
daarom in genoemde omgeving bijeen?

ring van de V.N. Zuster Ghislaine, die de 23ste alge
mene vergadering van de VN bijwoont dis afgevaar
digde van Canada, is van mening, dat de nonnen 
evenals de negers, worden gediscrimineerd, de negers 
orh hun huidskleur, de nonnen om haar gewaad."

Zelf zegt zij:
„Wij worden geacht, allemaal van dezelfde snit te zijn, 
welnu, dat is niet zo en men móet leren, dat pok 
nonnen individuen zijn met persoonlijke eigenschap
pen evenals ieder ander.”

Minder argeloos dan de vliegende non, maar wel mo
dern en pittig!

WOONRUIMTE
LEIDEN

Han Mulder had in „Het Parool” een gesprek met de 
heer J. van dén Berg (Jan Kwak) in verband met zijn 
rol in een televisiefilm van de K.R.O. De interviewer 
schrijft o.a.:

„Zijn domicilie is het logement De Kort, op de hoek 
van de Prinsengracht en de Elandsstraat. Een grauwe 
behuizing, waar Coby Kordaat de scepter zwaait over 
een kleine zestig, merendeels hoogbejaarde alleen
staande mannen. Een groot deel van hen is de hele dag 
in één van de tijdelijk tot woonkamer dienende slaap
zalen, zwijgend of kaartend bijeen. Jan Kwak deelt 
zijn kamer met elf anderen. Hij heeft een klerenkast 
in het gangpaadje tussen zijn bed en dat van zijn 
buurman. Er kan namvelijks een stoel staan” .

Voor wie mocht denken, dat het allemaal botertje tot 
de boom is in ons land.
Er valt nog heel wat te veranderen en te vernieuwen.

De fractie-voorzitter van de V.V.D. in de Eerste Ka
mer, mr. H. van Riel werd in Vrij Nederland ge
ïnterviewd door J. van de Berg. De V.V.D.-big boss 
deed o.a. deze uitspraak:

„Als ze mij morgen leider zouden maken van de linkse 
beweging in Nederland, zou ik er heel wat meer van 
terechtbrengen dan nu gebeurt.”

Van ons-hoeft het niet. Leider Van Riel gaat nu al 
voldoende voor lijder door.

HUIS

NON

Het onderstaande stond in Trouw:

„Zij draagt mantelkostuums, nylonkousen en schoenen 
met hoge hakken en laat zich in diplomatieke kringen 
bij voorkeur „madame” of „professor” noemen in 
plaats van zuster Ghislaine Roquet. Zij is de eerste 
non, die afgevaardigd is naar de algemene vergade-

In Heilöo is geharrewar over de vraag of de nieuwe 
burgemeesters woning voor mevrouw Cörver-Van 
Haaften groot genoeg en voldoende representatief is 
(de bungalow heeft beneden een oppervlakte van cir
ca 70 m2). Architect W. Keesom zegt ■— blijkens Vrij 
Nederland — o.a. dit over deze zaak:

„Het is zo verschikkelijk belangrijk voor wie je bouiot. 
Verder ga ik maar niet. De conclusie is zo naar.” 
En: .
„Er zijn rhaar weinig mensen die begrijpen, dat de 
schoonheid in het eenvoudige zit. Een burigalow moet 
geen klatergoud zijn.”

De Spreukendichter zei het reeds: „Door wijsheid 
wordt een huis gebouwd”.

ZOETERMEERS ROEM
de fijnste margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N.V.
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Actieve beleving van het burger-zijn.

Sc h e m a t i s c h  gezien kunnen 
wij in Nederland twee velden 

van bestuursproblematiek onder
scheiden. De bestuursvormen 
rondom de grote en grotere steden 
en die in de plattelandsgebieden.

Stedelijk gebied
Door de lange praktijk van inciden
tele grenswijzigingen en annexaties als 
de stad in ruimtemoeilijkheden geraak
te is de ongelijkmatige groei van de Ne
derlandse gemeenten versterkt. Een 
grote gemeente groeit sterker dan een 
kleine. De grote is daardoor eerder aan 
zijn grenzen. Door de annexatie groeit 
ze in versneld tempo verder. Zo treedt 
er in de omgeving van de steden een 
zekere polarisatie op. De grote worden 
groter, de kleinen worden in verhou
ding tot de grote kleiner. 
Langzamerhand begint men allerwegen 
in te zien, dat deze politiek voor de 
grootste steden niet meer opgaat. Deze 
worden dermate omvangrijk, dat de ap
paraten te groot worden en daardoor 
moeilijk beheersbaar. Met name geldt 
dit in de sfeer van de uitvoering van 
taken waardoor de burger rechtstreeks 
in zijn belang getroffen wordt: sociale 
zaken, dienstplichtzaken, het onderhoud 
van straten en plantsoenen in de direc
te omgeving van de woning etc. Voor 
het plannen en uitvoeren van zeer gro
te werken kan een gemeente eigenlijk 
nauwelijks groot genoeg zijn. Ook, en 
met name geldt dit voor het stimuleren 
van industrialisatie en werkgelegenheid. 
De bevordering van de economische 
ontwikkeling eist een zeer krachtig be
stuur, dat beschikt over specialisten van 
zeer hoge Kwaliteit.
Daarom is het te begrijpen, dat de re
gering de politiek voert, dat de middel
grote steden de mogelijkheid moet wor
den geboden om meer inwoners te ver
zamelen om zodoende te kunnen be
schikken over meer financiële middelen 
om een stimulerend apparaat te kunnen 
bieden. Gelijke overwegingen gelden 
voor het stimuleren van een aantrekke
lijk woon- en leefklimaat: een grote 
gemeente heeft meer mogelijkheden om 
een schouwburg te runnen, de beroeps
voetbalclub van een goede speelgelegen- 
heid te voorzien, musea te onderhouden 
en dergelijke.

Deze overwegingen zyn zeer respeeta- 
bel, zij zjjn echter niet duidelük als 
men de regering ook bjj herhaling hoort 
verklaren, dat pas in uiterste noodzaak 
overgegaan mag worden tot een an
nexatie en dit om reden, dat anders de 
gezonde relatie tussen bestuurders en 
bestuurden zou worden aangetast. Ik 

■ daeht, dat dit niet opging. Als een plaats 
van 10.000 inwoners in stand moet wor
den gehouden ornwille van een goede 
relatie, dan vraag ik mij wel af, hoe 
slecht die dan is in een gemeente van
100.000 inwoners.

Door de zeer ongelijke omvang van on
ze Nederlandse gemeenten zijn wij voor 
wat betreft de mogelijkheden voor het 
creëren van een goede relatie tussen 
overheid en burger kennelijk in een zeer 
verschillende positie. Recent bestuurs
wetenschappelijk onderzoek aan de Vrije 
Universiteit bevestigt deze mening. In 
gemeenten groter dan ongeveer 30.000 
inwoners, neemt de actieve beleving van 
het burger-zijn af. Dit kan volgens de 
resultaten van hetzelfde onderzoek niet 
geweten worden aan de verschillende

50.000 en meer inwoners ten plattelande. 
Ik dacht dat hierbij vergeten werd, dat 
de afstand toch een grote rol speelt. Wij 
moeten dan met name weer wijzen op 
de gemeentelijke taken die direct ver
band houden met het persoonlijk leven 
van de burger. Inderdaad zijn velen 
voorzien van een 'auto. Maar juist zij, 
die van de overheid in het kleine af
hankelijk zijn, hebben behoefte aan een 
bestuursapparaat niet ver van hun wo
ning.
In dit verband mogen wij ook niet ver
geten, dat inderdaad vele taken effi
ciënt kunnen gebeuren bij een bevol
kingsomvang van 50.000, maar dat voor 
bepaalde taken (brandweer, openbaar 
vervoer, gezondheidsdienst, ontwikke- 
lingspfogrammering, bepaalde vormen 
van onderwijs, etc.) deze toch weer te 
klein is. Hiertegen'kan dan weer wor
den opgemërkt, dat het ingrijpen van de 
overheid in een in hoofdzaak agrarisch 
gebied minder intensief is en dus een 
minder gespecialiseerd apparaat eist, 
dan bijvoorbeeld industriegebieden.

DE
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soorten mensen die de kleine en de gro
te gemeenten bewonen, want in grote 
en kleine gemeenten verschilt de wens 
om een goed burger te zijn niet of nau
welijks. De omvang belet kennelijk voor 
de doorsnee gewone man het deelnemen 
aan het plaatselijk politieke proces. Wij 
moeten dus concluderen, dat de moge
lijkheden tot het beleven van burger
schap ten offer vallen aan de wens be
paalde gebieden tot grotere ontwikke
ling te brengen. Bij de afweging van 
belangen kan dit een juiste keuze zijn. 
Is zij echter nodig? Daarop zullen wij 
na een globale beschouwing van het 
bestuur ten plattelande nader ingaan.

Plattelandsgebied
De gemeentélijkë ' indeling in Neder
land op het platteland verschilt nogal. 
Er zijn streken waar mën vanouds ge
meenten kent, die vaak vele woonker
nen omvatten (Friesland, Drente) er zijn 
echter ook gebieden, waar het regel is, 
dat één woonkern een gemeente vormt 
(Limburg, Zuid-Holland). Is er in hét 
gebied rondom de grote stad steeds een 
apparaat aanwezig dat bepaalde „trek- 
paard-functies” kan vervullen, in plat- 
telandsstreken is dit veelal niet het ge
val. Geen van de gemeenten is in staat 
om de specialisten te leveren voor de 
begeleiding en stimulering van een mo
derne ontwikkeling.
De regering heeft tot beleidslijn, dat in 
dergelijke gebieden, gemeentelijke her
indelingen moeten worden doorgevoerd 
die leiden tot grotere gemeenten. De 
praktijk leert, dat dit gemeenten zijn 
van tussen 5.000 en 15.000 inwoners. Ge
zien in het beeld van bovengenoemde 
onderzoeksresultaten, een gunstige om
vang. Zijn deze gemeenten echter in 
staat om de opgesomde grote taken op 
het gebied van economische stimulering 
en culturele ontwikkeling te vervullen? 
Kunnen deze gemeenten zelfstandig de 
nodige deskundigen opbrengen om een 
leefklimaat te verkrijgen dat het plat
teland niet al te zeer achter stelt bij 
de stedelijke gebieden? Op basis van 
hetzelfde regeringsbeleid moeten wij 
to . de conclusie komen, dat dit niet het 
geval is.
Er gaan in Nederland stemmen op om 
dan maar gemeenten te vormen van

Het gewest
Het beleid van de regering is er op 
gericht, om met name in de gebieden 
grenzend aan de zeer grote steden, geen' 
verdere annexaties meer door te voe
ren. Daar kiest men voor het gewest: 
een bovengemeentelijk orgaan.

Niet dat daarmee alle problemen de we
reld uit zijn. De huidige machtsstrijd 
tussen Rijnmond en Rotterdam toont 
wel anders. Xoch is het gewest, het dis
trict, het bovengemeentelijk orgaan een 
oplossing waar ik met klem de aan
dacht op zou willen vestigen. Overal 
in den lande, zien wij de gemeenten in 
meer of mindere mate elkaar opzoeken. 
Het leven is in dit opzicht kennelijk 
weer sterker dan de ieer.

De maatschappelijke ontwikkeling eist 
en het bestuur reageert. Zowel in plat
telandsgebieden als in stedelijke gebie
den ontstaan respectievelijk streëkge- 
westen en stadsgewesten, die in opbouw 
en structuur niet veel verschillen. Wel 
verschilt de omvang van de bevoegd
heden die de gewesten, verkrijgen. Ik 
acht dit een heel goede ontwikkelmg,,,; 
Het moet echter, scherp. wördém,.afge-- 
wezen, dat dé 'régering bij. de; .vórming. 
van deze gewesten geen leiding geeft. ; 
Wij verkèreri in een periode van be- 
stuursreorgahisatie. De aanwezigheid- 
van een harmonisch bestuursapparaat,; ' 
is een onvoorwaardelijke ; voorwaarde 
voor een juiste uitvoering van de taak 
van de overheid in haar totaliteit. De 
inrichting ' van het bestuursapparaat is 
vanouds en met name in een tijd van 
overgang een grote verantwoordelijk
heid van de nationale regering. Zij mag 
geen afwachtende houding aannemen. 
Ieder die met bestuursreorganisatie te 
maken heeft, weet hoe de machtsfacto
ren hier een rol spelen. Door slechts 
incidentele maatregelen te nemen, geeft 
men volop mogelijkheden voor het sau
veren van particuliere belangen. Het 
lijkt verstandiger te kiezen voor een 
doelbewust nationaal beleid van. be- ■ 
stuurshervormihg, - waarbij, niet alleen . 
de grenzen herzien worden, maar ook 
de bevoegdheden in het geding moeten 
zijn.
Voegt men de hiervoor gemaakte op
merkingen tezamen, dan volgt daaruit 
dat wij moeten komen tot een basis van 
goed gefundeerde onderzoekingen na
tionaal beleid dat aansluit op de be
hoeften die men in de bestuurlijke we
reld zelf voelt. Men zoekt een geweste
lijke indeling, welnu, die moet van bo
venaf globaal voorgeschreven en gesti
muleerd worden. Op deze oplossing al 
te diep ingaan, zou op deze plaats niet 
passen. Slechts een paar stellingen.

a. De maximale omvang voor wat be
treft het aantal inwoners van een ge
west is een betrekkelijk onbelangrijke 
maat. Tot de taak van het gewest moet 
behoren het stimuleren en begeleiden 
van de economische ontwikkeling van 
het gebied, de ruimtelijke ordening, het 
verzorgen van wat men in het algemeen 
de centrumfunctie noemt (schouwburg, 
stadion, museum, middelbare eri hogere 
onderwijsfaciliteiten etc.). Het gewest 
kan niet groot genoeg zijn. Het verdient 
aanbeveling het gebied geografisch, 
sociaal en economische eenheid te doen 
zijn. De minimale omvang van een dis
trict, zal in geen geval minder dan on
geveer 75.000 inwoners mogen bedragen.

b. Het vormen van gewesten sluit een 
gemeentelijke herindeling niet uit. De

stoeipartij tussen Rotterdam en Rijn
mond leert dat Rotterdam het apparaat 
van een gewest heeft. Het is dan ook 
een onverstandige zaak, een gemeente 
met een dergelijke omvang binnen een 
weinig groter gewest te laten voortbe
staan. Dit sluit aan bij de wil tot de
centralisatie bij de bevolking (niet bij 
de bestuurders en niet bij het bestuur
lijk apparaat). Burgemeester Thomas
sen had gelijk, toen hij zei: „Rijnmond 
moet Rotterdam -worden, en Rotterdam 
Rijnmond”. Het complement van deze 
bewering is een opsplitsing van Rot
terdam in wijkbesturen (gemeentep) met 
reële bevoegdheden en een apparaat. 
De heer Thomassen zag de noodzaak 
daartoe enige jaren geleden ook. Hoe 
hij er nu over denkt, wéét ik niet. Ge- 
lijke overwegingen gelden voor het ste
delijk gebied van Amsterdam en wel
licht van Den Haag.
c. De minimale omvang van de ge
meenten in een gewest is van'weinig 
belang. De bevolkingsdichtheid in het 
desbetreffende gebied is van groot be-

. lang, omdat de afsta'nd van wórijng tot 
bestuurscentrum niet al te groot mag 
worden .'Vast staat naar mijn overtui
ging, dat eenheden van 10.000, a 15.000 
op zijn minst nodig zijn., In stedelijke 
gebieden is er naar mijn mening geen 
bezwaar tegen gemeenten van 100.000 
a 150.000 inwoners te streven. Juist bij 
het hanteren van deze getallen, dient 
voorzichtigheid betracht te worden. Er 
is op dit punt weinig wetenschappelijk 
onderzoek verricht, en het stellen van 
een min of meer absolute grens is in 
ieder geval fout (de beruchte regel, dat 
.gemeenten onder de 2.000 inwoners zou
den moeten verdwijnen, is daarvan een 
voorbeeld). Geen gebied is gelijk. Dit 
verhindert overigens niet, met con
sistente beleidslijnen te werken, die het 
parlement moet goedkeuren.
d. Het gewest moet zoveel mogelijk 
aan de gemeenten overlaten, op gelijke 
wijze als ook de provincie dit nu doet. 
Dp provincie heeft echter de begeleiding 
van urbanisatie en industrialisatie niet 
op zich genomen. Een reden daarvoor 
kan het feit zijn, dat zij ook een keuren
de taak heeft en dat het spelen van 
rechter in eigen zaak niet graag gezien 
wordt.
Persoonlijk zou ik voor afschaffing van 
de provincie willen pleiten, omdat vier 

^bestuurslagen, te veel. is.. De drogreden, 
die nu in bestuurlijke kring de ronde 
doel, dat het mogeiijk zou zijn een ge- 
west te stichten dat geen vierde be- 

['stuürslaag zou vormen, is gelukkig' door 
■ Rijnmond en Rotterdam schefp in het 
; licht gesteld. In sommige gevallen, zou 

de provincie samen kunnen vallen 'met 
hët, gewest, bijvoorbeeld Friesland.
e. Het gewest dient uitgerust'te zijn 
met een volledig democratisch instru
mentarium. Gezien de ruime taak die 
het gewest wordt toebedacht, is dit 
uiteraard noodzakelijk. Her man één 
stem: one man, one vote. Dit betekent 
geen trapsgewijze verkiezing' van de 
gewestelijke raad.
f. De taak van het gewest, de taak van 
de gemeenten gelegen in het gewest en 
de verhouding tussen beide behoort in
houdelijk zo weinig mogelijk van bo
venaf geregeld te worden. In dé eerste 
plaats kan men dit niét los' 'zién' van 
het bestaande in een bepaalde ^treek, 
nergens begint men met eén schone lei. 
Bij het precies afbakenen van taken, 
is het gevaar van verstarring en het 
opwerpen van competentie-kwesties 
zeer groot. De taak van het gewest zal 
met name afhangen van dé fase en de 
aard van de economische ontwikkeling 
in een bepaald gebied.
Men heeft mij gevraagd te vóórspellen 
bij welk aantal gemeenten wij zouden 
uitkomen.
Het enige wat ik zou willen doen, is 
het uiten van een politieke wens: de 
vorming op betrekkelijk korte termyn 
van een beleid voor een bestuurlgke 
reorganisatie, die leidt tot een globale 
gewesteiyke indeling. Moeht dit gebeu
ren, dan verwacht ik 30 a 50 gewesten, 
bevattende 500 a 600 gemeenten. De 
toenemende onrust op het bestuurlijke 
terrein zou door een dergeljjke maatre
gel in belangrijke mate kunnen afne
men. Het heeft nu zin, te vechten tot 
het uiterste. Staat eenmaal een natio
naal beleid vast, dan richt men daarop 
zijn leven in. Voor vele bestuurders en 
ambtenaren zou dit een goede zaak zijn.

In het eerste artikel van drs. Van Ruller m 
N.G. van 26 okt. zijn in de vierde kolom in 
het vet gedrukte stukje naast de foto twee 
regels uitgevallen. Achter spelen in de der
de regel moest volgen: De bestuurlijke plan
ning behoort echter niet op te gaan in ruim
telijke ordening. Andere factoren moeten een 
rol spelen, enz.
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W IJ JO N G E R E N  - H E T  G E W E T E N

HANDTEKENINGENACTIE 

VOOR VREDE IN BIAFRA

„Wij, jongeren van Nederland, heb
ben gehoord van de massamoorden 
en deportaties in de jaren 1940- 
1945. Het vervult ons met afschuw, 
maar wij waren er niet bij betrokken 
en wij voelen ons er niet verant
woordelijk voor.

Het wereldgeweten heeft deze wan
daden veroordeeld in Neurenberg 
en Tokio.
Wij, de jongeren van Nederland, 
horen dagelijks van de wanhoop én 
ellende in Nigeria en zien er de in
dringende beelden van. Het vervult 
ons met afschuw; wij zijn er w e l  
bij betrokken en voelen ons er w e I 
verantwoordelijk voor. Maar het 
wereldgeweten zwijgt.
Wij, de jongeren van Nederland, 
voelen ons hierdoor beschaamd en 
teleurgesteld. Wij doen een beroep 
bp de Nederlandse Regering, bij de 
wereldorganisaties stappen te on
dernemen die moeten leiden tot het 
beëindigen van deze onmenselijke 
toestanden.

Wij, de jongeren van Nederland, 
voelen het als onze plicht dit be
roep te richten tot de Nederlandse 
Regering, die medeverantwoorde
lijkheid draagt vooi; de wereld van 
vandaag, waar wij morgen in moe
ten leven”.

Deze brief hebben de leerlingen van 
de scholengemeenschap Hugo de 
Groot in Rotterdam gestuurd aan 
de middelbare scholen in Nederland 
met het verzoek, als men het met 
de strekking eens was, handteke

ningen te verzamelen en die zo 
snel mogelijk te sturen naar de 
scholengemeenschap Hugo de 
Groot, Nachtegaalplein 55 in Rot
terdam.

Zoals uit de brief blijkt, voelen de 
jongereii zich sterk betrokken bij 
de ellende, die er door de oorlog 
in Nigeria is ontstaan, terwijl er in 
feite weinig gebeurt om hieraan 
iets te veranderen.

De verzamelde handtekeningen, zou
den vrijdag 8 november worden 
aangeboden aan mr. F. J. F. M. van 
Thiel, voorzitter van de Tweede Ka
mer, met het verzoek, de lijsten aan 
minster Luns door te geven.

De actie van de Rotterdamse scho
lengemeenschap is gevolgd door 
een ,.Algemene handtekeningen
actie Vrede in Biafra” in Amster
dam. Deze algemene actie wil uiting 
geven aan de toenemende ongerust
heid van het hele Nederlandse volk 
over de zeer beperkte maatregelen 
die de Nederlandse regering tot nu 
toe heeft genomen inzake de kwes
tie Biafra.

Men meent dat de minister van Bui
tenlandse Zaken, in samenwerking 
met zijn collega’s van andere wes
telijke landen iets zou kunnen 
ondernemen, om het conflict in 
Nigeria te beëindigen.
De actie wordt dan ook begeleid 
met een groot affiche, hierboven af- 
gedrukt, dat vermeldt: „Luns, doe 
iets voor de Biafranen, maar gauw, 
elke dag zijn er 10.000 minder” .
Via het affiche wordt iedereen op

DE WEEK ROND
28 oktober: Alles best en wel: protesteren, ageren, demonstreren, bezetting van

universiteitsgebouwen —• als de studenten maar niet vergeten dat ze 
ook nog moeten (mogen) studeren.
En dat zij, democraten als ze zeggen te zijn, de nodige vrijheid, die ze 
voor zichzelf opeisen, ook aan anderen laten.
Zo is het dan toch ook nog eens een keer.

29 oktober: U weet het wel: de mystici van deze tijd zijn yogi’s en gitaarspelers.
Vraag het onze jongeren maar!
Vooral de yogi’s met hun wetenschap over de vernieuwende kracht 
van het levensbeginsel „prana”. Het klinkt alsof het dé ontdekking is 
van de lang gezochte bron van de eeuwige jeugd.
Als je het op de keper beschouwt zijn tien diepe kniebuigingen 
’s morgens in de slaapkamer voor het open raam van hetzelfde 
niveau als u het mij vraagt.

30 oktober: Men zou zo denken dat mensen met een universitaire opleiding in
deze tijd haast niet werkloos kunnen zijn. Minister Roolvink, zelf 
niet universitair gevormd, heeft het eens uit laten zoeken.
Mis — bijna 300 doctorandi zijn al maanden zonder werk.
Zou het aan de maatschappij liggen, of aan deze dames en heren zelf 
dat zij geen plaats kunnen vinden?
Wij zouden het graag eens weten.

31 oktober: Weer gaat een interessant en boeiend beroep, althans voor de om
standers, de mist in.
De hoefsmeden zijn nu aan de beurt. In 1975 zullen er hooguit 200— 
300 vakmensen nog maar werk hebben. Men zal nu al vast maatre
gelen moeten nemen om de hoefstal met bijbehoren onder te brengen 
in het openlucht museum te Arnhem. Nietwaar: vooruitzien eer het 
te laat is.

1 november: Er is weer een boek verschenen van een jonge man — 26 jaar en
student — dat zich plezierig lezen laat: Gastarbeiders - Lastarbeiders. 
Maar dat is dan ook het enige.
Voor het overige is het oudbakken nieuws hier en daar gelardeerd 
met houwen en snauwen aan het adres van de vakbonden, de kerken, 
de overheden en de Kamerleden.
De schrijver verwacht dan ook de nodige rellen.
Enfin, wij komen ook dit wel weer te boven.

2 november: Om nooit te vergeten: bij de Amerikaanse bombardementen vanaf
augustus 1964 op Noord-Vietnam is een groter gewicht aan bommen 
geworpen dan in de tweede wereldoorlog op Hitler-Duitsland.
Om over verloren mensenlevens maar te zwijgen. .
Welk deel van de wereld is nu aan de beurt?

geroepen om aan één van de frac
tieleiders in de Tweede Kamer of 
aan de Kamervoorzitter, individueel 
of per groep, briefkaarten te sturen 
onder vermelding van: „Luns, doe 
iets voor de Biafranen” .

De bedoeling is, dat de fractievoor
zitters deze briefkaarten aan minis
ter Luns ter hand stellen.

De A.S.V.A en de Nederlandse 
Studentenraad hebben de, door de 
middelbare scholen gestarte actie, 
verder uitgebouwd onder de stu
denten en ook de kweekscholen 
doen mee.

Materiële hulp alleen is niet vol
doende om de nood in Biafra te 
lenigen. Boven aan het affiche van 
de handtekeningenactie staat dan 
ook:

„Excellentie, melkpoeder en bloed
plasma zijn goed, maar niet genoeg. 
Er is diplomatiek initiatief nodig om 
een eind te maken aan de ellende 
in Biafra. Wij verzoeken u dringend 
stappen te doen” .
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ROTTERDAM

Oe A.R. Tweede Kamerfractie heeft 
een bezoek aan Rotterdam ge
bracht. De grootste haven van de 
wereld heeft op de parlementariërs 
de nodige indruk gemaakt. Zie pa
gina 4.

REVOLUTIE?

op pagina 5 staat het tweede artikel 
van prof. dr. C. van der Woude over 
de theologie der revolutie.

SOVJET-PERS

WAARVOOR?

De Russische kranten schenken ook 
wel eens aandacht aan Nederland. 
Hoe zij Holland, zoals zij ons land 
consequent noemen, zien kunt u 
lezen op pagina 7.

EERSTE KAMER

De senaat heeft de verhoging van 
de schadeloosstelling van de Twee
de Kamerleden goedgekeurd. Maar 
er waren bezwaren. Lees pagina 8.

VERANTWOORDELIJK

Hoe staan werkgevers en werkne
mers tegenover meer verantwoor
delijkheid voor de arbeider in het 
bedrijf. Zie pagina 9 waar prof. dr. 
W. Albeda het rapport bespreekt 
dat drs. J. J. Ramondt schreef in 
opdracht van de 50-jarige V.P.C.W.

Op pagna 11 vraagt mr. J. Hollander 
zich of waarvoor een politieke partij 
dient. De bedoeling is dat meer 
mensen zich met deze vraag bezig 
houden.

BESPAART U ZICH EEN 

GULDEN

Op het partijsecretariaat liggen de 
kwitanties over het tweede halfjaar 
1968 gereed.
Deze zullen in de loop van de 
volgende week ter incassering 
worden afgegeven.
Dit betekent, dat door u ƒ 1,—  aan 
incassokosten in rekening dient te 
worden gebracht.

Dit bedrag kunt u zich besparen 
door per omgaande het nog door u 
verschuldigde bedrag ad f6 ,—  
over te schrijven op postgiroreke
ning 89673 van de A.R. Partij- 
Stichting, dr. Kuyperstraat 3 te 
's-Gravenhage.
Op uw medewerking wordt gaarne 
gerekend.

Ernesto Cardenal
PROTEST ACHTER 

PRIKKELDRAAD
Met een nawoord van dr. Z. J. Buskes. 

Deze psalmen van de dichter Cardenal wer
den In korte tijd de rode catechismus van 
de jonge generatie in Latijns-Amerika. Een 
levend document: Cardenal protesteert,
bidt, vloekt, dankt en eist.

Gebrocheerd ƒ 8,90.
Verkrijgbaar in de boekhandel 

______ Uitgave van W. TEN HAVE

Het militaire ingrijpen van de vijf Warschaupactpartners in Tsjechoslowakije 
op 21 augustus vond plaats drie maanden voor de datum, waarop de com
munistische wereldconferentie gepland stond.
25 november zou de grote dag zijn, waar de Sowjet-Unie nu al meer dan 
vier jaar naar toe heeft gewerkt. De „gebeurtenissen in Tsjechoslowakije” 
hebben echter vooriopig roet in het eten gegooid.
De voorgeschiedenis van deze conferentie en de invloed van Tsjechoslo
wakije hierop is het onderwerp van dit artikel.

E COMMUNISTISCHE 
WERELDCONFERENTIE
V AN de veertien aan de macht 

zijnde communistische partijen 
kunnen we zeggen dat vijf er op 
eigen kracht gekomen zijn. Dit zijn 
de partijen van de Sowjet-Unie, 
Joegoslavië, China, Noord-Vietnam 
en Cuba. Acht partijen hebben hun 
regeringsmacht te danken aan de 
Sowjet-Unie. Naast die van Buiten- 
Mongolië en Noord-Korea vallen 
hier alle partijen onder de landen, 
die partner zijn van de Sowjet- 
Unie in het Warschaupact. Dit zijn 
Polen, de DDR, Tsjechoslowakije, 
Hongarije, Roemenië en Bulgarije. 
In het veertiende land, Albanië, 
was het succes van de partij vooral 
een gevolg van de successen van de 
partisanen in het naburige Joego
slavië.

Het socialistische 
wereldstelsel
Voor Moskou — en daarmede voor het 
wereldcommunisme — had het op eigen 
kracht bereiken van de regeringsmacht 
door nog vier communistische partijen 
verstrekkende gevolgen. De termen Ti- 
toïsme, Maoïsme en Castrisme zijn maar 
al te bekend als varianten op het Leni
nisme (en wellicht krijgen we na een 
vrede in Vietnam nog eens te maken 
met een Hoïsme). In het communistische 
denken is er echter geen ruimte voor het 
westerse „agreement to disagree”. 
Wanneer het program van de commu
nistische partij van de Sowjet-Unie van 
1961 het socialistische wereldstelsel om
schrijft als „een sociale, economische en 
politieke gemeenschap van vrije, souve- 
reine volken, die op weg zijn naar het 
socialisme en communisme en verenigd 
zijn door hun gemeenschappelijke be
langen en doeleinden en door de hechte 
banden van de internationale socialisti
sche solidariteit”, dan hoeft men nog 
geen bladzijde om te slaan om te lezen 
dat, hoewel Joegoslavië de weg betreden 
heeft naar het socialisme, de Joegosla
vische leiders door hun revisionistische 
politiek dit land hebben geplaatst tegen
over het socialistische kamp en de com
munistische wereldbeweging.
In de bekende verklaring van november 
1957 wordt het leiderschap van de com
munistische partij van de Sowjet-Unie 
erkend. In de tweede belangrijke ver
klaring, die van december 1960, echter 
spreekt men slechts van de CPSU als 
voorhoede. Over deze schijnbare degra
datie zegt Chroesjtsjov in zijn rapport 
over de conferentie: „Wat betreft de 
principes van de verhoudingen tussen 
de broederpartijen maakte de CPSU 
zeer bepaald haar kijk op deze zaak 
bekend op haar 21e Congres. Vanaf het 
spreekgestoelte van het Congres ver
klaarden we aan de hele wereld, dat in 
de communistische beweging, evenals in 
het socialistische kamp, er altijd een 
volledige gelijkheid en solidariteit van

DOOR DRS. R. Th. JURRJENS

de communistische en werkerspartijen 
en de socialistische landen geweest is. 
De communistische partij van de Sow
jet-Unie leidt de andere partijen niet. 
Er zijn geen „superieure” en „onderge
schikte” partijen in de communistische 
beweging. Al de communistische par
tijen zijn gelijk en onafhankelijk, allen 
zijn verantwoordelijk voor het lot van 
de communistische beweging, voor haar 
tegenslagen en overwinningen. Elk com
munistische en werkerspartij is verant
woordelijk aan de i rbeidersklasse, aan 
het werkende volk'van haar land, aan 
de gehele internationale arbeidersklasse 
en de communistische beweging... En, 
inderdaad, het is alom bekend, dat de 
CPSU geen directieven aan andere par
tijen uitgeeft. Het feit, dat we „het 
hoofd” genoemd worden betekent geen 
voordeel voor onze partij of de andere 
partijen. Juist het tegendeel. Het schept 
alleen maar moeilijkheden... Op dit 
ogenblik zijn er geen regels, die de ver
houdingen tussen de partijen regelen, 
maar we hebben een gemeenschappe
lijke Marxistisch-Leninistische ideolo
gie, en loyaliteit aan deze ideologie is 
de voornaamste voorwaarde voor onze 
solidariteit en eenheid.”
Geen bindend organisatieprincipe dus 
op internationaal niveau als tegenhan
ger van het voor binnenlands gebruik 
bestemde democratisch centralisme. Een 
alliantie echter, waarbg een ideologie 
met slechts één waarheid als bindmiddel 
moet fungeren, kent al gauw haar ket
ters, die de eenheid verstoren.
Tito v'an Joegoslavië was de eerste. Hij 
bleef in november 1957 met spit thuis. 
De wel aanwezige Kardelj en Rancovic 
weigerden de verklaring te onderteke
nen, zodat maar twaalf regerende par
tijen overbleven (Castro kon nog niet 
meedoen). In december 1960 was er wat 
Joegoslavië betreft niets veranderd, ter
wijl de breuk met China en Albanië 
zich al duidelijk begon af te tekenen. De 
Russische experts waren dat jaar al 
plotseling teruggetrokken.
De Moskouconferentie kon de dreigende 
breuk niet helen. Gingen de twistge
sprekken eerst nog via het kleine Alba
nië, al gauw stonden de twee grote 
rivalen openlijk tegenover elkaar.

De wereldconferentie
Het idee van een nieuwe wereldconfe
rentie komt, nu vreemd genoeg, van 
China. Begin 1963 drong het er tever
geefs bij Moskou op aan, daarbij wel 
als voorwaarde stellend, dat de in 1961 
afgebroken betrekkingen met de Al
banese partij weer zouden worden aan
geknoopt. De CPSU voelde daar niets 
voor. Eerst nadat men er van overtuigd 
was de meerderheid van de broeder
partijen achter zich te hebben in het 
conflict met China begon men steeds

Socslov(r) aanval op China

enthousiaster te worden. Maar de rol
len bleken inmiddels omgedraaid. Het 
was nu China, dat de boot afhield. En 
China niet alleen. Vooral de Italiaanse, 
maar ook de Poolse en de Roemeense 
partij voelden niets voor zo’n conferen
tie, die slechts kon dienen ter uitban
ning van China.
Het streven om de conferentie te laten 
samenvallen met de vijftigste herden
king van de Oktoberrevolutie zag Mos
kou vorig jaar niet bekroond. Wel kwam 
er echter op 25 november een uitnodi
ging namens achttien partijen om in 
februari 1968 in Boedapest een bijeen
komst te houden ter voorbereiding van 
een nieuwe internationale conferentie. 
De partijen kwamen tot die uitnodiging 
na in de vorm van bilaterale consul
taties onderling overleg te hebben ge
pleegd. Als doel van de conferentie werd 
aangegeven: „versterking van de een

heid van de communistische beweging 
en aaneensluiting van alle socialistische 
en democratische krachten in de strijd* 
tegen het imperialisme, voor de natio
nale en sociale bevrijding van de volke
ren en voor de vrede over de hele we
reld.” Op de bijeenkomst zou slechts 
sprake zijn van een „collectieve uitwis
seling van meningen over het vraag
stuk van de bijeenroeping van de Con
ferentie” . De Pravda voegde er drie 
dagen later nog aan toe, dat „de bij
eenkomst de gelijkgerechtigde deelne
ming van de broederpartijen in de be
slissingen van alle politieke en organi
satorische vraagstukken van de voor
bereiding van de Conferentie garan
deert”.
Het commentaar zegt verder: „Inmen
ging in de zaken van welke partij ook, 
laat staan de „excommunicatie” van wie 
dan ook uit de communistische bewe
ging kan het doel van de Conferentie 
niet zijn.”
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WIDEK OVER . . .

OPINIE
ONDERZOEK

^P IN IE -O N D E R Z O E K E N  gaan 
steeds meer- een normaal ver

schijnsel worden in onze samen
leving. Wij zijn er nieuwsgierig 
naar wat er onder de mensen leeft 
en bovendien is het een aardige 
business.
Het NIPO doet in ons land bijvoor
beeld met grote regelmaat allerlei 
onderzoekingen. Welke politicus 
bewondert u het meest en tevens: 
welk wasmiddel? Peilingen van 
opinies zijn „in”, wat meer is: zij 
behoren bij onze samenleving. En 
wat wij bij alle dingen in de sa
menleving behoren te doen, dient 
dus ook hier te geschieden: nuch
ter de realiteit zien en daar dan 
kritisch tegenover staan.

Amerika
Het opinie-onderzoek staat — zeker in 
ons land — feitelijk nog in de kinder
schoenen. In de Verenigde Staten van 
Amerika is men er verder mee dan in 
Europa in het algemeen en in Nederland 
in het bijzonder.
In Amerika hebben de opinie-peilingen 
voor de pas gehouden presidentsver
kiezingen weer volop aandacht getrok- 
ken.“ Wij kunnen niet anders zeggen, 
dat zij de tendens van de ontwikkeling 
der opinies ten aanzien van voorkeur 
voor Humphrey, Nixon en Wallace vrij 
aardig,bij hielden en weergaven — en: 
waarschijnlijk mede beïnvloedden. 
Wanneer immers uit de peilingen blijkt, 
dat de Democraat Humphrey achter
ligt, dan krijgt hij als „underdog” meer 
bijval. Wanneer de Republikein Nixon 
voorligt, dan zijn er mensen die zeggen: 
hij redt het wel; laat ik toch maar mijn 
democratische partij trouw blijven. 
Overigens trekt een winnaar stemmen 
van mensen, die liever zeker willen zijn 
later te kunnen zeggen een winnaar ge
steund te hebben.
De opinie-peilingen gaven in Amerika 
tenslotte duidelijk aan, dat het een nek- 
aan-aan-nek-race tussen Humphrey en 
Nixon zou worden. Dat werd het ooif. 
Maar wie de overwinnaar- zou worden, 
daarover bleven de opinie-peilingsinsti- 
tuten van mening verschillen. Daarnaast 
bleek uiteindelijk uit de uitslag, dat de 
aanhang van Wallace over het algemeen 
te hoog was gepeild.

Niettemin is de opinie-peiling interes
sant. Men kan zelfs zeggen, dat — wan
neer deze methode langzaam maar ze
ker en misschien in verhouding toch 
ook wel snel zou uitgroeien tot volwas
senheid en de objectiviteit en trefzeker
heid zou toenemen — dit'op een gege
ven moment een belangrijke factor in 
de samenleving kan worden; ook in de 
samenleving in staatkundige zin.
Een opinie-onderzoek zal echter nooit 
dezelfde hoogte kunnen bereiken als 
verkiezingen of referenda. Immers, opi
nie-peilingen geschieden steekproefs
gewijs en zullen dus altijd — ook al 
zijn zij nog zo goed opgezet — in hun 
resultaten een marge blijven houden, 
hetgeen uitgesloten is bij verkiezingen 
of referenda, waarbij iedere kiesge
rechtigde zijn keuze maakt, althans 
daartoe de mogelijkheid heeft.
De resultaten van een opinie-onderzoek, 
zeker bij een vrij grote en goed voorbe
reide steekproef, moeten niet overschat, 
en niet onderschat worden. Het opinie
onderzoek peilt namelijk wel de werke
lijkheid op een bepaald ogenblik, maar 
vervormt tegelijk de inmiddels toch al 
weer veranderde werkelijkheid.
Zoals wij hierboven reeds enigszins aan
duidden heeft het resultaat van het opi- 
nie-ondemek namelijk invloed, zowel 
op degenen van wie de mening werd 
gepeild als op de ni'et-ondervraagden. 
Ook de peiling zelf, waarbij bepaalde 
vragen moeten worden beantwoord, be
ïnvloedt de opinie van de ondervraag
den op het moment van de enquêtering 
zelf, kort daarna of enige tijd later, al
thans voor de dag waarop dan de stem
bus open zou gaan, met alle mogelijke 
gevolgen van dien bij de stembus.
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Enquêtes

K.V.P. 39 30 37
P.P.R. 3 3 2
A.R.P. 15 14 16
C.H.U. 12 14 10
P.v.d.A. 37 36 39
V.V.D. 17 23 16
D’66 7 19 19
P.S.P. 4 5 3
C.P.N. 5 2 3
S.G.P. 3 2 2
G.P.V. 1 0 1
B.P. (Koekoek) 3 2 2
B.P. (Harmsen) 4 0 0
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K.V.P. 26,5 20,2 24,1
P.P.B. 0,0 1.5 1.9
A.R.P. 9,9 9,4 10,4
C.H.U. 8,1 9,3 6,6
P.v.d.A. 23,5 24,2 25,4
V.V.D. 10,7 15,8 10,3
D’66 4,5 12,6 12,2
P.S.P. 2,9 3,1 2,4
C.P.N. 3,6 0,7 2,0
S.G.P. 2.0 0,9 1.1
G.P.V. 0,9 0,6 1.0
B.P. (Koekoek) 4,7 0,4 0,4
B.P. (Harmsen) 0,0 0,4 0,4
Overigen 2,5 0.1 0,1

Vanuit deze achtergrond gaan wij nu 
in het kort in op de twee onlangs in ons 
land gehouden enquêtes, welke een aan
duiding zouden moeten geven hoe de sa
menstelling van de Tweede Kamer zou, 
zijn als nu verkiezingen worden gehou
den. In de eerste plaats het onderzoek 
ingesteld op verzoek van de G.P.D. (de 
Grote Provinciale Dagbladen) van eind 
oktober j.1. In de tweede plaats het 
onderzoek van de actualiteitenrubriek 
Achter het nieuws van begin november.
Wij laten hieronder nog even de cijfers 
zien; zowel de zetelaantallen als de per
centages. In de eerste kolom de cijfers 
van de Tweede Kamerverkiezingen van 
februari 1967; in de tweede kolom de 
cijfers van het G.P.D.-onderzoek; in de 
derde kolom de daarna gevonden cij
fers van de enquête van Achter het 
nieuws.

De echte verkiezingsdag afwachten

Verschillen
Er zijn opvallende verschillen tussen 
de beide enquêtes te constateren.
De K.V.P. bijvoorbeeld krijgt 30 res
pectievelijk 37 zetels; de C.H.U. 14 res
pectievelijk 10 zetels; de V.V.D. 23 res
pectievelijk 16 zetels. Daarnaast krijgt 
in beide enquêtes D’66 19 zetels; een 
enorme en ook ongeloofwaardige stij
ging vergeleken bij 1967. (Tusen haak
jes: D’66 kreeg in de KRO-enquête 
van november 1967 overigens zelfs 24 
zetels. Zo gezien zit D’66 dan toch weer 
tegen een verlies van 5 zetels aan te 
kijken!). Dat is vooral het geval wan
neer wij letten op de G.P.D.-enquête, 
waarin naast de 19 zetels voor D’66 ook 
nog 23 V.V.D.-zetels uit de bus komen. 
In beide enquêtes komt de P.v.d.A. als 
grootste partij boven de K.V.P. uit de

bus. De G.P.D.-enquête laat de K.V.P. 
liefst negen zetels verliezen en Achter 
het nieuws slechts twee zetels, terwijl 
de P.v.d.A. respectievelijk één zetel 
verliest en twee zetels wint vergeleken 
bij de Kamerverkiezingen 1967.
En opmerkelijke afwijking is verder 
dat de G.P.D.-combinatie de C.H.U. 
twee zetels laat winnen vergeleken bij 
1967, en dat Achter het nieuws de 
C.H.U. daarentegen twee zetels laat 
verliezen: hetgeen dus resulteert in 
een verschil van vier zetels tussen bei
de onderzoeken. Men zou kunnen op
peren, dat de waarheid in het midden 
ligt en dat de C.H.U. dus nog steeds 
twaalf zetels telt en gelijk is gebleven 
vergeleken bij de Kamerverkiezingen 
1967.

Ook de A.R.P. handhaaft zich zo te 
zien duidelijk. Een verlies van één ze
tel volgens de G.P.D.-enquête en een 
winst van een zetel in het onderzoek 
van Achter het nieuws. Opvallend is, 
dat blijkens deze laatste enquête 
slechts één van de vier zogenaamde 
regeringspartijen winst boekt, name
lijk de A.R.P. Blijkbaar is de opstel
ling van de A.R.P. voor velen niet zo 
onduidelijk als sommigen wel eens be
weren.

Spelen met cijfers
Op grond van de verkiezingsuitslag 
1967 steunde het kabinet-De Jong op 
een meerderheid van 42 K.V.P. 4- 15 
A.R.P. -f 12 C.H.U. -L 17 V.V.D. =  86 
zetels; na het uittreden van '3 P.P.R. 
uit de K.V.P. =  83 zetels.

In de G.P.D.-enquête is die meerderheid 
81 zetels; in het onderzoek van Achter 
het nieuws 79 zetels. P.v.d.A., P.S.P., D’66 
en P.P.R. behalen samen 48 zetels in ’67, 
63 zowel in oktober als in november 
1968.
De drie christelijke partijen en de P.v. 
d.A. samen zouden in 1967 een meerder
heid van 106 (— 3 P.P.R is 103) zetels 
hebben gehad; in oktober 1968 daaren
tegen 94 zetels en in november 1968 
weer 102 zetels.
Verder kunt u zélf nog meer met de cij
fers spelen, zoals ook diverse kranten 
ieder hun eigen berekeningen, op basis 
van deze getallen maken.
Het is duidelijk, dat opinie-peilingen 
niet geheel betrouwbaar zijn; zij kun
nen wel soms een tendens aangeven. Zo 
gezien heben zij toch hun nut. De poli
tici worden er wel moe van. Sommigen 
moeten immers de ene dag hun winst 
verklaren en de andere dag hun verlies, 
of omgekeerd.

Exacte cijfers
Uiteindelijk moeten wij de echte ver
kiezingsdag afwachten. Dan spreken 
de exacte cijfers; de stemmen van alle 
Nederlanders en niet slechts die van 
een steekproef. Intussen zou het waar- 
devol zijn, wanneer het werken met 
opinie-ondczoeken verder kon wor
den vervolmaakt. Dan kan men 
metterdaad ook tussentijds de menin
gen van de kiezers iets beter waarne
men.
Inmiddels is het steeds nodig, een goe
de politiek uit te voeren.

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DIRECTIE* EN SCHAFTE ETEN 
NÜUDWüNlNGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN 
SCHAFT- 
WAGENS
■=TC ^
r E L  ü l B S S E N I > a i V l - H A K l ) I N X V E L D  2141

HAHBO
ADDINXVELD

HOUTBOUW

Voor adviezen en inlichtingen omtrent; 
■5|f geldleningen en hypotheken 
^  financiering van auto’s, caravans 

en boten
^  verzekeringen (er zijn gunstige 

voorwaarden voor overheids
personeel)
is het adres

WARNAARs ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 
Tel. 018.50 - 5T807
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IN MEMORIAM 
MR. BÜHRMAN
Hö was burgemeester van de gemeente Velscn waar
toe ook IJmuiden behoort, mr. J. C. Bührmann.
En hij was lid van de Eerste Kamer, de laatste maan
den voorzitter van de C.H.U. fractie.
En j.1. zondag is hij overleden, 56 jaar oud. 
Ogenschijnlijk een man in de volle, frisse kracht van 
zijn leven. Maar in het midden van augustus kreeg 
hij een hersenbloeding, en ook als hij in leven zou 
biyven, zag het er aanvankelijk somber uit. Twee we
ken geleden leek het even, of er een keer ten goede 
zou komen, maar God had het anders beschikt.
Zijn heengaan betekent voor de Eerste Kamer, en 
speciaal voor de Christelijk-Historische fractie een 
ernstig verlies.
En wij willen ook in Nederlandse Gedachten ons 
meeleven betuigen met hen, die rouw dragen, nu zij 
de man moeten missen, van wie naar de mens gespro
ken, nog zo veel mocht worden verwacht.

★  * SPAARLOON
Minister Roolvink had bij de begrotingsbehandeling 
van sociale zaken gewezen op het belang van spaar
loon —  in elk geval in deze tjjd. Een spaarloon houdt 
in dat de top van groter wordend loon wordt ge
blokkeerd. Hoe dat geld moet worden belegd en 
te zijner tijd moet worden uitgekeerd is overigens 
een zaak die nog verder moet worden uitgezocht. 
Heel voorzichtig had de minister in dit verband 
gewezen op de mogelijkheid om eens naar nieuwe 
spaarvormen te zoeken in het overleg.
De werkgeversverbonden hebben hier snel op ge
reageerd. De heer Wémmers, voorzitter van de ka
tholiek en protestants denkende werkgevers, deelde 
daarna mee dat zij geen obstakels zouden opwerpen 
tegen de invoering van spaarloon in de afzonderlijke 
ondernemingen.
Wij vinden dat een goed begin voor een verdere 
uitbouw van een gezond loonbeleid Het woord is nu 
aan de vakbeweging.

WEST-IRIAN
In de Nieuwe Haagsche Courant van zater
dag 9 november jl. werd een nieuwe politiek 
van de ARP Tweede Kamerfractie inzake 
West-lrian aangekondigd.
Het blad gaat ervan uit dat het artikel van 
P. J. A. Idenburg in het oktobernummer van 
A.R. Staatkunde deze nieuwe politiek van de 
ARP bevat;
Hier moet van een misverstand sprake zijn. 
De feiten liggen namelijk anders.
Voor het artikel in AR Staatkunde draagt 
onze fractie geen verantwoordelijkheid. De 
beschouwing van de heer idenburg bevat 
dan ook geen uiteenzetting van een fractie
standpunt.
De fractie heeft zich over het artikel in AR- 
Staatkunde ook niet uitgesproken.
Wel heeft in de fractiecommissie Buitenland
se Zaken van vorige week een eerste be
raad plaatsgevonden over de gevolgen van 
de uitvoering van het akkoord van New York.

Afrikaanse negergebeden vindt u in het 
verzorgde boek

A F R IK A  B ID T
van F. Pawelzik. Nederlandse bewer
king van ds. Ype Schaaf.
Een aangrijpend geloofsgetuigenis van 
de omgang van christenen uit Afrika 
met hun God. Met vele foto’s uit Ghana. 
Paperback ƒ 9,50.
Verkrijgbaar in de boekhandel 
BOEKENCENTRUM N.V. —  ’S-GRA- 
VENHAGE.

CHRISTELIJKE
HOOP

Tu s s e n  afgevaardigden van de KVP, de 
ARP en de CHU zqn besprekingen aan de 

gang, waarbij de vraag onder de ogen wordt 
gezien, op welke punten en in welke mate 
er overeenstemming bestaat tussen deze drie 
partijen.
Dat is een goede zaak.
En wij herinneren er aan, dat dit overleg niet 
aan de ARP is opgedrongen, maar dat juist 
van onze kant er sterk op is aangedrongen. 
Door heel de periode, dat dr. Berghuis voor
zitter was van het Centraal Comité, loopt als 
een rode draad zijn voortdurend pleiten voor 
toenadering en overleg tussen deze drie 
partijen.

Dat heeft ook een praktische kant. Want in het 
Europese parlement zitten de afgevaardigden, af
komstig uit deze drie partijen in Nederland, sinds 
jaar en dag in één fractie.
l^ A A R  dat is niet de kern van de zaak. Die ligt 

dieper. In zijn rede bij de algemene beschou
wingen dit jaar heeft mr. Biesheuvel gesproken 
over bloemen, die zijn afgesneden van de wortel. Zij 
kunnen nog enige tijd mooi zijn, maar het blijkt 
toch al gauw, dat zij zonder die wortel niet kunnen 
leven. Wat wij nastreven op politiek gebied, wordt 
uit de wortel gevoed, de wortel van het geloof, de 
wortel van de belijdenis, dat Christus Koning is van 
alle leven.
Wanneer dat zo is, en wij belijden dankbaar, dat 
het zo is, dan geldt dat niet alleen van de ARP, 
maar van élke partij, die weet van deze band tussen 
geloof en politiek. En dus zou het een vreemde zaak 
zijn, wanneer wij elkaar bij het doordenken over 
politieke vraagstukken van vandaag en morgen en 
dé verdere toekomst, niet zouden herkennen. Wan
neer het zou blijken, dat we ondanks gemeenschap
pelijke uitgangspunten toch als vreemden tegen
over elkaar zouden staan, of wegen zouden zoeken, 
die al verder uiteenwijken.
Het is dus een goede zaak, wanneer we elkaar ont
moeten om samen ons te bezinnen over wat ons 
bindt en wat ons samen drijft.
En het is een eis van duidelijkheid, om dat gezamen
lijke dan ook wel geformuleerd en zonder cryp
tische compromisredeneringen op papier te zetten 
met de verklaring er bij: dat zijn nu de fundamen
tele punten, waarover wij het eens zijn.
Daarover gaat het gesprek van de achttien. En daar 
hebben wij als ARP, dacht ik, het eerst en het meest 
op aangedrongen.
'JAL  dat gesprek slagen?
^  Wij hopen van wel. Als wij dat niet hoopten, 
hadden we er niet aan moeten beginnen. Dan zou 
het zelfs oneerlijk zijn, om er op aan te dringen. 
Want die aandrang bedoelde niet om te komen tot 
een wederzijdse ontmaskering, maar tot een weder
zijdse herkenning.
Wij hopen van wel.
En dat is een christelijke hoop.
Dat bedoelen wij in de echte betekenis van dat 
woord. Wanneer wij samen als Christenen, die ge
loven, dat Christelijke politiek onze roeping is, mi 
elkaar een ontmoeting hebben, om na te gaan, wat 
Christelijke politiek voor ons samen betékent, dan 
is dat wat anders dan een zaak van berekening en 
tactiek. Daar grijpt het ver boven uit. En het zou 
heel jammer zijn, wanneer die hoop ontbrak of. 
werd verduisterd. Dat moeten we misschien ons zelf 
en elkaar wel eens zeggen,
l^ A A R  dit is één kant van de zaak.

hebben van onze kant dit overleg met over
tuiging bepleit en gepropageerd. Maar wij hebben 
het niet bedoeld en gezien als een aanloopje, om tot 
één partij te komen.
Want daar zit heel wat meer aan vast.
Met name, wat betreft een eventuele eenheid met 
de KVP. Daar is in RK kring van alles in beweging.

en Sommigen in onze kring verkijken zich er op, 
als zij menen, dat deze beweging gaat in de rich
ting van het reformatorisch denken. Dat is een veel 
te eenvoudige formulering voor wat er allemaal 
aan de hand is. Er zijn b.v. óók tendenzen merkbaar, 
die gaan in de richting van de vrijzinnigheid. Die 
niet alleen het gezag van de clerus aantasten, maar 
ook het gezag van de Heilige Schrift.
Maar bovendien, voorzover de KVP recht doet we
dervaren aan de K, zitten daar opvattingen en 
krachten achter, die niet parallel lopen met wat uit 
de Reformatie zich heeft ontwikkeld.
Het zou een groot tekort aan politieke wijsheid zijn, 
wanneer men dat alles over het hoofd zou zien en 
op geforceerde wijze zou streven naar samensmel
ting van de drie partijen. Dat zou principieel niet 
verantwoord zijn in dit stadium en het zou praktisch 
leiden tot brokkenmakerij.

DOOR H. ALGRA
YSIANNEER onze hoop vervuld wordt, en het over- 

leg van de achttien leidt tot duidelijke resul
taten, zullen die dan gaan in de richting van een 
progressieve politiek?
Die vraag is verkeerd.
Want de term, die dan gebruikt wordt, blijft te veel 
aan de oppervlakte.
Er zijn verschillende partijen in Nederland, waar
mee, „ijs en weder dienende” een gemeenschappe
lijke vooruitstrevende politiek mogelijk is. Maar het 
woord zegt weinig. Want het is de vraag, waar men 
heen vooruitstreeft. En het is helemaal verkeerd 
gedacht, wanneer iemand wil vastleggen, dat een 
vooruitstrevende politiek alléén maar mogelijk is, 
als we in één span lopen met de PvdA. Nog afgezien 
van de vraag, waar de PvdA zelf over een jaar zal 
staan. Misschien wordt zij, om een term van drs. den 
Uyl te gebruiken, een pluriforme partij, die onder
dak biedt aan opvattingen, die elkaar onderling 
niet weinig tegenspreken.
|M[AAR die hele term progressief kan beter buiten 
H-*- de discussie van de achttien worden gehouden. 
Omdat het daar gaat om een gesprek, dat dieper 
gaat.
Wanneer onze hoop vervuld wordt, dan komt er uit 
dat beraad een serie gemeenschappelijke verklarin
gen over Christelijke politiek. Dat is politiek, die de 
weg van de nieuwe gehoorzaamheid wil. Om een 
oude term te gebruiken: „naar uitwijzen van het 
Heilig Evangelie”. Dat houdt méér in dan wat meer 
tempo of haast.
Dat wil ons leren, dat we midden in de strijd staan 
in een tijd, waarin het goede zaad tezamen opwast 
met het onkruid tot de laatste oogst. Waarin de 
macht der zonde openbaar wordt, die het leven ver
woest. Waarin de genade doorwerkt, die het leven 
vernieuwt. Dat wil zeggen, waarin de antithese al 
meer manifest wordt.
En Waarin van ons met grote nadruk wordt ge
vraagd: kiest nu heden, wie gij dienen zult.
En als wjj Hem willen dienen, die van ons de nieu
we gehoorzaamheid vraagt, dan wordt er een radi
calisme openhaar, dat begint in e i g e n  teven en 
e i g e n  huis, een radicalisme waar de wereld geen 
weet van heeft, laat staan, dat zij het kan vatten. 
Vindt u dit te idealistisch?
Ik dacht, dat het bijbels was.
VERBETERING
In het vorige hoofdartikel stond in afwijking van de kopij, 
dat de man, die de vrijwilligers voor Duymaer van Twist 
opriep in Friesland, Sibe Dijkstra heette.
Het was evenwel Sibe Dijstra, zonder een k.

• De mogelijkheid van een zend
machtiging van de Friese schoolradio 
zal onder ogen worden gezien.

• Benoeming en ontslag van ge
huwde onderwijzeressen is uitslui
tend een zaak van gemeenten en 
schoolbesturen.

• De subsidiëring voor schippers
kinderen wordt spoedig herzien —  
in overleg met belanghebbenden.

• In de eerstkomende jaren wordt 
een begin gemaakt met een expe
riment met dagopleiding van leraren 
by het technisch onderwys.

• In Groningen komt geen 4e na
tionale schildersschool. De bestaan-

O m E R W l l S  E N  
IVETEN SCH APPEN

GEKNIPT UIT 
DE ANTWOORDEN 
VAN MINISTER 
VERINGA EN 
STAATSSECR. 
GROSHEIDE

de drie landelijke scholen vangen al
les op tot nu toe.

• De gelykstelling op internationaal 
gebied van diploma’s teneinde de 
belemmeringen voor het studeren 
aan buitenlandse universiteiten weg 
te nemen —  gaat door via het sluiten 
van bilaterale verdragen. Met België 
is een en ander rond met Duitsland 
is de minister in onderhandeling.

• Het zittenblgvers-vraagstuk 
wordt in twee etappes bestudeerd. 
Over de eerste etappe: de grote lij
nen van het waarom, zal in 1968 
reeds een nota verschijnen.

• Er komt een nieuwe experimen
tele wet die het gehele terrein van 
het (niet-wetenschappelyk) onder

wijs zal bestrijken —  ook dus kleuter 
en 1.0. onderwijs (=  basisonderwijs).

• Hoogeveen, Bergen op Zoom, 
Sneek, Sittard, Stadskanaal en Ter- 
neuzen zijn in de running voor een 
M.T.S. —  als het aantal 1.1. toeneemt.

• Tot nu toe zyn er ruim 2200 ver
zoeken om aantrekking van een extra 
leerkracht op de lagere scholen bin
nengekomen. Toegewezen zyn 1556 
aanvragen. Noordbrabant, Gelder
land, Noord en Zuid Holland krijgen 
per provincie meer dan 200.

• Dominees die doctorandus in de 
theologie zijn, hebben daarmee een 
bewys van bekwaamheid om bijbel
kennis en cultuurgeschiedenis te do
ceren op de W.V.O. scholen.
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FRACTIE-
BEZOEK
AAN
ROTTERDAM

DOOR M. W. SCHAKEL

R ‘

Stadhuistoren, Rotterdam

tOTTERDAMMERS zijn door
douwers”.

Zo staan ze in Nederland - en ver 
daarbuiten - te boek.
Het is nog waar ook.
Mocht er in onze Tweede Kamer
fractie nog iemand rond gewandeld 
hebben, die er aan twijfelde dan is 
die sinds donderdag 24 oktober 
van die twijfel voor goed genezen. 
Die 24ste oktober ’s morgens om 10 
uur stapte de meerderheid van de 
fractie - het kleinere smaldeel be
handelde Defensie, was in Straats
burg of was ziek - het stadhuis aan 
de Coolsingel binnen. Tegen 7 uur 
in de avond „rolde” het gezelschap 
via de daartoe vervaardigde trap 
de Metro uit en de Coolsingel op.

„Brain-washing”
Tussen die beide tijdstippen hebben 
Rotterdammers in twee verschillende 
pelotons op de fractie een goedmoedige 
vorm van brain-washing toegepast. 
„Niet zonder^resultaat” is mijn voorlo
pige conclusie, die ik baseer op gesprek
ken met fractiegenoten op 24 oktober en 
daarna.
Het eerste peloton stond onder com
mando van ene W. Thomassen, bekend 
aan de Zaan en in Twenthe, momenteel 
een niet onvermaard Rotterdammer.
Niet onvermaard en...... onvervaard.
Met de burgemeester zaten 5 tot 7 wet
houders van de Maasstad in letterlijke 
zin in slagorde in de vergaderkamer 
van het college.
Gaan in andere steden bij vergelijkbare 
bezoeken de bestuurders somtijds min 
of meer schuil in een legertje hoofd
ambtenaren - Kamerleden luistei’en niet 
alleen, ze kijken ook wel eens rond - in 
Rotterdam - en het is typerend - be
perkte zich dat tot drie topmannen: 
hoofd afdeling Openbare Werken (mr. 
Verduin), directeur Financiën (mr. Re- 
nardel de Lavalette), hoofdadministra
teur Statistiek (drs. Fransen).
De werkmuur van de collegekamer 
zuchtte bijna hoorbaar onder de last 
der daaraan gehechte kaarten.
De Rotterdamse kaarten hebben een 
onaangename hebbelijkheid: ze zijn - en 
nu overdrijven wij voor de eerste maal 
wat in deze reportage - al vei'ouderd 
voordat ze gedrukt zijn. Maar geen 
nood: de burgemeester dook in zulk een

geval een ogenblik in zijn werkkamer 
en diepte daar prompt een concept voor 
een nieuwe kaart op, dat op het uur 
van vertonen nog nauwelijks verouderd 
mocht heten.
Zoals wij al zeiden: lichtelijk overdre
ven (voor die burgemeesterlijke duiken, 
staan wij overigens geheel in) maar oor
deelt u zelf. Een klein examentje.
Wel eens van de Maasvlakte gehoord? 
Precies: het plan van Rotterdam om 
voor de kust van Rozenburg zo maar in 
de Noordzee een nieuwe havenvlakte 
te scheppen.
Hoe ver dat plan op papier gevorderd 
is? Er heeft deze zomer op de Maas
vlakte al rogge gebloeid! Die Maas
vlakte wordt 2.000 ha. groot, aan ter
reinen zijn netto uit te geven 1.400 ha. 
Die 1.400 ha. zijn uitverkocht.

een stad als Rotterdam vrij snel naar 
een sluitende begrotingssituatie zal toe-

In de boot
Wij spraken over twee pelotons. Het 
tweede bestond uit geestverwanten, die 
ons niet figuurlijk, maar wel letterlijk 
in de boot namen. Die boot was de 
„Prinsesseplaat” , die ons voor een uit
gebreide tocht door de havens voerde. 
Het tweede peloton stond onder leiding 
van fractievoorzitter H. A. Brokking 
(„er is maar één stad in de wereld, en
dat is......” , de gewaarschuwde lezer kan
nu verder zelf de was wel doen).
Wethouder Worst liet zich de kans niet 
ontnemen om ook over deze geestver

wante zender in de ether te komen, na
dat hij zich via de nationale omroep op 
Rotterdamse schaal in de morgenuren 
ook al niet onbetuigd had gelaten.
Oud-wethouder W. A. Fibbe en raads
lid H. J. v.d. Meiden stapten aan boord; 
verder een echtpaar, waarvan het on
langs als zodanig uit de wet verwijder
de hoofd der echtvereniging, de kost 
verdient met het hoofdredacteurschap 
van een te Rotterdam gevestigd dag
blad, terwijl het „zwakke vat” op vrij
wel alle antirevolutionaire samenscho
lingen van meer dan normale allure te 
signaleren valt; de heer L. L. Blok ver
tegenwoordigde Rijnmond (delicaat on
derwerp aan boord van een Rotterdam
se boot varende door de Rotterdamse 
havens in gezelschap van rasechte Rot
terdammers); prof. dr. A. van Doorn en 
de heer A. P. Vuijk uit Capelle represen
teerde de wereld van wereld en be
drijfsleven.
Tenslotte was er dan nog een vrij re
centelijk gedoctoreerd heerschap, dat 
een gewaardeerde rol vervult op een 
partijbureau aan de Kuyperstraat in 
’s-Gravenhage, daar ook nauwelijks weg 
te branden is tenzij de vaderstad het 
vordert. Er dat was op 24 oktober ge
tuige zijn aanwezigheid aan boord van 
de „Prinsesseplaat” kennelijk het geval.
De - nogmaals: goedmoedige - brain
washing ging ook aan boord onvermin
derd voort. Het enige verschil was, dat 
de Kamerleden in tegenstelling tot 
’s morgens minder aan de plenaire zit
tingszaal en meer aan de wandelgangen 
herinnerd wérden. Overigens . hebben 
die wandelgangen niet ten onrechte de 
faam, dat er goed zaken in gedaan kan 
worden.

Een half uur lang moest ook het tweede 
peloton zwijgen. Dat was toen de „Prin- 
sesscplaat” in de Prinses Margriethaven 
ligplaats nam en de heer Van Elderen 
van Europe Container Terminus N.V. 
aan boord kwam om in een enthousiast 
betoog de fractie in te leiden in de 
boeiende problematiek van de ingrij
pende wijzigingen in het stukgoederen- 
vervoer: het vervoer per container. Op 
de terugvaart werd een warme maaltijd 
opgediend. De lichten ging aan in en 
langs de haven. Een luisterrijk gezicht. 
Er werd een fonkelend glas wijn inge
schonken en geledigd. De „Prinsesse
plaat” stampte genoeglijk. Eindelijk 
kregen de niet-Rotterdammers wat 
zendtijd toegewezen om te uiten wat 
hen de hele dag al op de tong brandde: 

„Rotterdam is een machtige stad”.

Zorgien
Maar snellijk terug naar de collegeka
mer in het hart van de stad. Vijf wet
houders maakten ons deelgenoot van 
hun zorgen. Mr. H. C. G. L. Polak: 
stadsontwikkeling en verkeer; drs. J. G. 
v. d. Ploeg: onderwijs, jeugdzaken en 
vormingswerk; J. Worst - het a.r. lid 
van het college -: openbare werken, 
huisvestingsaangelegenheden en econo
mische aangelegenheden; H. W. Jetting- 
hoff: openbare nutsbedrijven en alge
mene personeelszaken; drs. J. Reehorst: 
financiën en kunstzaken. Als laatste, 
burgemeester Thomassen: politie, de 
haven en agglomeratievragen.
Wat er allemaal aan de orde kwam? 
We hebben de redactie gevraagd om dit 
enkele nummer voor dit verslag af te 
staan. Dat verzoek is niet ingewilligd, 
omdat de redactie op een wat gevarieer
der geheel prijsstelt.
In alle ernst: het aansnijden alleen al 
van de onderwerpen, die in snelle volg
orde over elkander heen buitelden, zou 
de omvang van een normaal artikel te 
boven gaan.
Wij zien er daarom van af. Alleen dit: 
men hoort in het land nog wel eens 
kritiek op de grote tekorten, die de 
grootste gemeenten op hun begroting 
hebben. Voor een billijk oordeel zou 
iedere Nederlander eens in de gelegen
heid moeten zijn om te horen en te zien, 
wat onze fractie op 24 oktober in de 
Maasstad te zien en te horen kreeg.
Het knappe betoog van de wethouder 
van financiën borg bovendien de be
lofte in zich, dat wanneer de door de 
regering in het vooruitzicht gestelde 
saneringsmaatregelen doorgang vinden.

De Stichting Vrienden van Paron
heeft VOOR DE A.S. FEESTDAGEN
beschikbaar Hugenotenkruisen, in onderstaande uitvoeringen:

. M jr > . 

V

H. Zilveren hanger (groot model) ...............................
H.G. . Gouden hanger (groot)
H.V. Verzilverde hanger (groot) ...................................
H.M. Zilveren hanger (middensoort) .......................

H.M.G. Gouden hanger (middensoort) (broche ƒ 43.—) ...
H.K. Zilveren hanger (kl. onbew. achterz.)

H.K.G. Gouden hanger (kl. onbew. achterz.) (broche ƒ 25.50)
P. Zilveren broche ƒ 6.75; P.G. Gouden broche .......

P.V. Verzilverde broche ..................  ............. .
K. Zilveren reversknoop .............................................

K.G. Gouden reversknoop ........................
S. Zilveren speld ƒ 2.65: S.G. Gouden speld ............

Verz. Pai’onJepeltje ........ ................
Wit en bleu geëmailleerde hangers ..................
Zilveren ketting .......................................................
Gouden ketting
Groot smeedijzeren kruis met lange ketting ........

.f 5.95 
ƒ 53.— 
ƒ 3.20 
ƒ 5.20 
ƒ 40.50 
ƒ 3.10 
ƒ 23.— 
ƒ 54.— 
ƒ 3.45 
ƒ 2.85 
ƒ 23.— 
ƒ 23.— 
ƒ 3.— 
ƒ 5.20 
ƒ 3.— 
ƒ 28.— 
ƒ 7.50

Bestellingen liefst per giro op no. 77630 t.n.v. de Stichting „Vrienden 
van Paron”, verkoop Hugenotenkruisjes en Paronlepeltjes, Boezem- 
singel 180, Rotterdam - 1, tel. 125321 (9-5 uur).
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apotheker o f  Urogist. \ x . iQ
ïmp. L. Rietbergen C.V. Rotterdam 
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IN mijn artikel van de vorige 
week heb ik er op gewezen, dat 

de „theologie der revolutie” nauw 
verbonden is aan de naam van de 
noordamerikaanse theoloog Ri- 
chard Shaull, wiens opvattingen 
mee een vrucht zijn van een twin
tigjarig verblflf in Latijns-Ameri- 
ka. Hij is echter niet de enige, die 
hierover heeft geschreven. Twee 
Duitse hoogleraren in de sociale 
ethiek, Trutz Rendtorff van Mün- 
ster en Heinz Eduard Tödt van 
Heidelberg, hebben onlangs even
eens een analyse van deze theologie 
gegeven. Bovendien is in de Ambo- 
reeks een tweetal geschriften van
C. Oglesby en R. Shaull onder de 
titel „Keerpunt. Pleidooi voor re
volutie” kort geleden gepubliceerd.

Men kan uit deze geschriften de ach
tergrond van deze nieuwe theologie le
ren kennen. De sociale bewogenheid 
over de wantoestanden in Zuid-Ameri- 
ka en elders vormt de achtergrond. 
Deze „bewogenheid” bleek echter een te 
zwak ferment om aan een revolutionai
re beweging koers en blijvende stuw
kracht te geven. Shaull zag om naar een 

 ̂ Ideologie, vanwaar uit hij een gegronde 
kritiek op de gevestigde orde, de status 
quo, zou kunnen oefenen. Vroeger had 
men zo’n kritiek gegeven vanuit een 
metafysieke wereldbeschouwing, waar
bij al het tijdelijke werd beoordeeld en 
omgevormd naar het eeuwige. Maar 
met de voortgaande secularisatie van 
het leven waren al deze metafysieke 
grootheden verdwenen. Er moest naar 
een andere ideologie worden omgezien 
om het vacuum op te vullen. ShauU 
heeft gedacht aan het marxisme en het 
existentialisme, maar, hoewel hij in bei
de Iets goeds vond, kon toch geen van 
beide hem bevredigen. Onder invloed 
van het werk van dr. A. van Leeuwen 
„Christendom in de wereldhistorie” en 
van de marxistische filosoof Ernst 
Bloch heeft hij echter oog gekregen 
voor bepaalde elementen uit de joods- 
christelijke traditie en deze als theolo
gische basis voor zijn revolutietheorie 
aanvaard.

Revolutionair Godsbeeld
Welke zijn dan die elementen?
In de eerste plaats heeft hij zich een 
revolutionair beeld van God gevormd. 
In de historie van Israël ziet hij God 
optreden als een Macht, die werkt in de 
geschiedenis. Deze God stond, zo betoogt 
hij „tegenover iedere gevestigde orde en 
verpletterde alle aanspraken van re-

geèrders of van maatschappelijke in
stellingen”. Het was een God, die aan 
Jeremia de opdracht gaf „om uit te 
rukken en af te breken, om te verdelgen 
en te verwoesten, om te bouwen en te 
planten” (Jer. 1 ; 10) en van wie Maria 
zong, dat Hij „machtigen van de troon 
heeft gestort en eenvoudigen verhoogd; 
hongerigen met goederen heeft ver
vuld en rijken ledig weggezonden”. Als 
een van de machtigste daden Gods ziet 
hij de verlossing van Israël uit de sla
vernij van Egypte en hij memoreert de 
uitspraak van Bloch „dat alle utopische 
verlangens van de grote menselijke 
vrijheidsbewegingen hun oorsprong vin
den in de Exodus van Israël.”
Als tweede bijbels element, dat hij voor 
zijn revolutionaire theologie kan gebrui
ken, fungeert de figuur van de Messias. 
Het joodse volk was zich bewust dat 
onder de leiding Gods de geschiedenis 
op weg was naar een doel en het leefde 
in de sterke verwachting van een Mes
sias, een Heerser, die een nieuwe orde 
in de wereld zou brengen. Aan zo’n 
radicale messiaanse verwachting geeft 
Shaull ook een plaats in zijn theologie 
der revolutie. Daarbij trekt hij verre 
consequenties uit het lot, dat de Mes
sias Jezus heeft ondergaan. Deze was 
bij zijn komst in de wereld gestuit op 
het verzet van „vorsten” en „machten”, 
d.w.z. van maatschappelijke structuren, 
die mensheid en wereld in hun macht 
gevangen hielden.
Het conflict van de Messias met deze 
machten had een hoogtepunt bereikt in 
de kruisiging van Jezus. Staat en Kerk 
hadden hun eigen machtspositie willen 
handhaven en zich ingespannen om de 
Messias, die de gevestigde orde omver 
wilde werpen, uit de weg te ruimen. 
Hun opzet scheen, bij het kruis van 
Christus, volkomen geslaagd.
Meer dan schijn was hun overwinning 
echter niet. Veeleer was in hun verzet 
tegen de Messias Jezus hun ware ka-
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rakter openbaar geworden. De mede
strijders van de Messias waren door dat 
verzet tot het inzicht gekomen, waarom 
het in de wereldgeschiedenis gaat. De 
strijd tussen Jezus en de „machten” 
gaf hun de sleutel in handen tot het 
geheim van de historie. Messias Jezus 
had door het kruis aan de hem vijan
dige machten het masker afgerukt. 
Shaull herinnert in dit verband aan het 
woord uit Colossensen; „dat Hij de 
overheden en de machten heeft ont
wapend en openlijk aan de kaak ge
steld” (Col. 2 :15).

Vergaande consequenties
Uit deze betekenis van het kruis trekt 
Shaull vergaande consequenties. Hij 
zwijgt over de verzoenende kracht van 
het kruis en over het oordeel Gods, dat 
daarin over de zonde van de gehele 
mensheid werd uitgesproken.
Het kruis van de Messias Jezus is hem 
een voorbeeld van het lot, dat staat te 
wachten aan alle messiaanse vrijheids
bewegingen, die in de historie zullen 
opstaan en een uitdaging zullen vormen 
voor de machtsstructuren van de maat
schappij. Als de messiaanse vrijheids
bewegingen tegen deze structuren van 
de gevestigde orde, van de „status quo”, 
In verzet komen, zullen deze hun toe
vlucht moeten nemen tot geweld en 
daarin hun ware aard openbaren. Maar 
dan is de tijd van hun ondergang ook 
nabij.
Shaull herinnert in dit verband aan de

? «4̂  * jT'

rassenconflicten in Amerika, waar pro
testerende zwarte teenagers geweld en 
gevangenschap riskeren; aan guerilla- 
bewegingen in Zuid-Amerika, waar 
mensen als pater Camillo Torres zich 
aan verbonden en hun leven voor gaven. 
Men zou ook kunnen noemen 'de stu- 
dentenoproeren in Tokio, Parijs, Mexico 
en Amsterdam. Een revolutionair be
hoeft zich niet bezorgd te maken over 
een tijdelijke nederlaag of over wat 
met hem gebeurt. De revolutionaire 
strijders moeten veeleer beseffen dat 
hun kruis, hun bloed, hun tranen en 
hun lijden hun de weg zullen banen 
naar de toekomstige overwinning.
Ook deze toekomst vindt haar parallel 
in hetgeen is gebeurd met Jezus. Zoals 
Ernst Bloch eens van Jezus zei: „Jezus 
stierf als rebel en martelaar, niet als 
borg”, zo noemt Shaull hem „een po
litieke, ja, een revolutionaire figuur”. 
Jezus is de nieuwe mens, die een nieuwe 
vorm van menselijk bestaan in de we
reld bracht. Hij werd echter gekrui
sigd en verworpen. Hij wordt echter 
ook genoemd „de tweede Adam” en de
ze naam profeteert, dat we toch door 
kruis en lijden heen tot een nieuwe 
orde zullen komen.
Shaull put opnieuw uit een bijbels be
grippenmateriaal, waneer hij deze nieu
we orde noemt „het Rijk Gods”. We 
moeten bij dit „Rijk Gods” echter niet 
denken aan een eeuwige orde boven de 
mens”, maar aan de toekomst, die bo
ven het heden uitgaat en het transcen
deert. Deze toekomst ligt voor ons open 
en we kunnen er op vertrouwen dat on
derweg daarheen er nieuwe en verras
sende mogelijkheden zullen verschijnen 
om het menselijk leven en de maat
schappij te ordenen. Want de toekomst 
van dat Rijk, zo betoogt Shaull, is een 
kwestie van opnieuw ordenen van de 
menselijke verhoudingen en de maat
schappelijke structuren. Daarom is het 
oordeel van de toekomst over het heden 
niet een zaak van trouw aan bepaalde 
abstracte, eeuwige waarden of idealen, 
maar een kwestie van heel speciale 
technologische en politieke doelstellin
gen.

Behalve Shaull heeft ook prof. Trutz 
Rendtorff een analyse van een revolu
tionaire theologie gegeven. Het beeld, 
dat h\j tekent, stemt in grote Ifjnen met 
dat van Shaull overeen, al is de instel
ling van Rendtorff veel kritischer. Op
vallend in zijn tekening is, dat hij de 
aanhangers van de theologie der revolu
tie ziet als een anti-parallel van de 
Kerk. De Kerk wordt door hen geacht 
tot de oude orde te behoren, die zich 
nauw verbonden heeft aan de „status 
quo”. Daarom is de eerste stap van de

revolutionaire theologen zich af te 
scheiden van de Kerk en haar praktij
ken. z y  wijzen daarbij op het voor
beeld van pater Camillo Torres die, toen 
hij de partij van de guerilla’si koos, te
vens besloot geen mis meer te lezen, 
doch de liefde tot zijn naaste te realise
ren in allerlei sociale en maatschappe
lijke verbanden.
Scheiding van de Kerk heeft dan als 
vrucht vrijheid tot waarachtig christe
lijk handelen. Bij deze daad van Ca
millo Torres vergeté men niet de situa
tie in Zuid-Amerika en de belofte van 
Camillo Torres de mis weer te zullen 
gaan lezen, wanneer zijn naaste niets 
meer tegen hem had.
De afscheiding van de Kerk heeft als 
gevolg vorming van kleine christelijke 
minderheidsgroepen, voor wie andere 
criteria van eenheid gelden dan de ker
kelijke en confessionele. Deze Jdeine 
minderheidsgroepen worden bezield 
door een roeping tot missionaire acti
viteit. Ze hebben een sterk zendingsbe- 
sef en zien het gehele land als hun zen- 
dingsterrein. Al spoedig komt dan op de 
behoefte aan een eigen, nieuwe theo
logie. Verschillende theologische begrip
pen uit de „oude theologie worden over
genomen, doch met een andere inhoud 
gevuld. Men stelt zich kritisch op tegen
over een protestants individualisme,, zo
als men dat leerde kennen met een so
ciaal conservatieve inslag en een sterke 
accentuering op de bekering van de 
ènkeling. Het is God immers te doen 
om de bekering van de wereld. De 
waarachtigheid van onze bekering moet 
blijken in de maat van ons deelnemen 
aan de strijd voor sociale gerechtigheid 
en in een breken met het heersende 
sociale systeem. Een waarachtige be
kering voltrekt zich in een sociale re
volutie.

Nieuw kerkbegrip
Ook het kerkbegrip wordt door de 
„theologie der revolutie” overgenomen 
en van een nieuwe inhoud voorzien. Het 
wordt genoemd met de bijbels-paulini- 
sche naam „koinonia”, dat gemeen
schap, deelname betekent. De kleine 
van de officiële kerk afgescheiden groe
pen hebben behoefte aan „koinonia”, 
gemeenschap, zowel met de maatschap
pij, waarin zij leven en die zij willen 
veranderen, als met het „humaniseren
de werken van God in de historie”.
Deze „koinonia” dient zich aan als „in
stituut der verandering”, dat niet alleen 
nieuwe ideeën en doeleinden volgt, 
maar er ook gestalte aan tracht te ge
ven. Het spreekt vanzelf dat deze „ge
meenschap” ook voortdurend, behoefte 
heeft aan theologie, om haar nieuwe 
idealen te vormen en te toetsen.
De „theologie der revolutie” is van me
ning, dat zij door deze „koinonia” en 
door een broederlijke gezindheid saam- 
bindend werken kan voor de gehele be
weging van sociale vernieuwing. Zij kan 
aan deze beweging christelijke tenden- 
zen geven en zorgen dat de seculaire 
revolutionairen, wanneer zij alle maat
schappelijke bindingen hebben verbro
ken, niet in nihilisme vervallen. Een 
probleem blijft daarbij de vraag of re
volutionair geweld geoorloofd is. Het 
woord „revolutie” roept herinneringen 
op aan het gruwelijk bloedvergieten bij 
de Franse en de Russische revolutie, en 
het is haast ondenkbaar dat een revo
lutie in onze tijd zonder bloedstorting 
zou kunnen verlopen.
De „theologie der revolutie” onderkent 
dit gevaar, doch meent, dat als eerste 
eis moet worden gesteld deel te nemen 
aan „Gods handelen in de historie”, dat 
eo ipso een revolutionair karakter 
draagt, en inzover steeds gewelddadig 
is, wjjl het het onrechtvaardig gebruik 
van geweld van de machthebbers ter
zijde wil stellen. Het wellicht onvermij
delijk geweld, dat de revolutie daarbij 
moet gebruiken, is een particulier pro
bleem, waarop geen klaar antwoord 
wordt gegeven.

Kritische noten
Ik mag dit overzicht van de „theologie 
der revolutie” niet besluiten, zonder 
daaraan enkele kritische noten toe te 
voegen. Deze kritiek mag echter niet 
louter negatief zijn. Achter deze „theo
logie” schuilt een wereld van onrecht en 
sociale ellende, die geen christen on
bewogen mag laten. De achtergrond van 
deze „theologie” ligt in Zuid-Amerika, 
waar politieke en kerkelijke machten 
mUjoenen mensen laten voortleven in 
armoede en onkunde. En de weerklank,
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DE

COMMUNISTISCHE

WERELD

CONFERENTIE

Door echter slechts de 81 onderteke- 
naalrk van de verklaring van 1960 uit 
te nodigen, werd Joegoslavië al direct 
büïteri gesloten. Daarmee sloeg Moskou 
twee vliegen in één klap. Eenerzijds werd 
hét China makkelijker gemaakt om ook 
te komen, anderzijds werd zo de indruk 
gewekt, dat slechts op 1960 werd voort- 
gebóÏÏwd, zodat de toen vastgelegde rol 
van de communistische partij van de 
Sowjet-Unie bij voorbaat gecontinueerd 
werd.
In Boedapest kwamen er maar 66 par
tijen 'öpdagen. Van de vijf op eigen 
kfacht aan de macht gekomen partijen 
was alleen die van de Sowjet-Unie pre
sent. China en Albanië hadden afge
béid! Af gezien van enkele Arabische 
partijen waren Mongolië, India en Cey- 
loh de enige Aziatische partijen. Soes- 
lóys bézoek aan Japan in begin februari, 
dat eéh hele week in beslag nam, had 
geen vruchten voor de bijeenkomst af- 
geworpen. Om niet de machtige buur- 
mari voor het hoofd te stoten was ook 
Noorii-yietnam weggebleven, terwijl 
toclh, (Se oorlog in Vietnam uiteraard een 
gèwièhtig punt van bespreking zou vor- 
mén-,
De keuze van Soeslov als leider van de 
Sowjet-delegatie wees er reeds op, dat 
Moskou vooral de ideologie wilde be
handelen, terwijl de minder Moskou- 
getrouwen als Italië en Roemenië het 
meer wilden zoeken in concrete zaken 
als het Amerikaanse imperialisme in 
Vietnam, waarbij eenstemmigheid ge
garandeerd zou zijn.
Zoals later bij Tsjechoslowakife hef 
woord „normalisatie” als passe-partout 
moest dienen, zo werd hier het woord 
„eenheid” gehanteerd. Men kon er zo
wel eenheid onder Moskou als eenheid 
in vefscheidenheid onder verstaan.
Hoewel de Pravda nog eens herhaalde 
dat er geen sprake van excommunicatie 
van welke partij dan ook uit de com
munistische beweging kon zijn en ver
zekerde dat „De hoofdleuze, het doel 
van de nieuwe Conferentie is aaneen
sluiting en nog eens aaneensluiting”, 
dat belette Soeslov niet om een forse 
aanval op China te doen. „Deze provo-- 
cerende handeling (n.1. het grove ant
woord op de uitnodiging) is een ge
tuigenis van de volledige doofheid van 
de groep van Mao Tse-toeng voor de 
onder communisten gebruikelijke taal 
van het proletarisch internationaiisme. 
Het is nu volkomen duidelijk, dat haar 
standpunt op geen enkele wijze kan 
dienen als argument voor verder uitstel 
van de Conferentie.”
De Roemeense delegatie had uitvoerige 
richtlijnen van haar Centrale Comité 
meegekregen en wilde slechts spreken 
over „de opportuniteit, het karakter en 
het doel” van een eventueel te houden 
conferentie en wenste vooral niets vast 
te leggen. Zij -wilde wel overleg, maar 
dan, met alle partijen, inclusief Joego-

Tsj echoslowakij e

DE COMMUNISTISCHE WERELD
Jaarlijks geeft een bureau van het Amerikaanse Ministerie van Buitenlandse 
Zaken een overzicht van de sterkte en de activiteiten van alle communis
tische partijen ter wereld. Dit jaar voor de twintigste keer.
Aangezien in tientallen landen communistische partijen verboden zijn en 
het aantal partijen door de scheuring tussen Moskou en Peking sterk 
toegenomen is, is het juiste aantal partijen moeilijk nauwkeurig vast te 
stellen. Het rapport komt tot 88 partijen, waarmee Moskou wel zal kunnen 
instemmen. Peking echter zeker niet: Daar komt men al gauw tot honderd. 
Boven de 16Ó komt men, wanneer daarbij gevoegd worden de diverse 
trotskistische, bakoenistische, anarcho-syndicalistische en alle verdere 
splintergroepjes van enige betekenis, die beweren „communistisch” te 
zijn. De laatsten komen als ketters echter niet in aanmerking ais officiële 
gesprekspartners binnen de communistische wereldbeweging.
Een juiste schatting van het aantal leden der partijen is nog moeilijker. Er 
zijn maar weinig communistische partijen, die regelmatig cijfers hierover 
publiceren. Het rapport schat het totaal aantal leden op 44,Q miljoen, het
geen ruim 5 miljoen minder is dan Moskou claimt. Hiervari behoren 41,8 
miljoen tot de regeringspartijen van de 14 communistische landen (op eer» 
bevolking van 1,2 miljard). Van deze 41,8 miljoen komen er bijna 13 voor 
rekening van de Sowjet-Unie en 17 voor China. Het laatste cijfer stamt 
overigens al Uit 1961.
De meeste van de 2,8 miljoen leden in de niet communistische wereld zijn 
in Europa te vinden. Italië telt 1,5 miljoen communistische partijleden en 
Frankrijk 275.000. Het aantal leden in Indonesië wordt nu geschat op 
150.000 tegen 3 miljoen voor het verbod van 1966. Daarmede komt het weer 
in de buurt van India (125.000) en Japan (250.000).

China hield de boot af

slavië, alle Pekingpartijen en de Joodse 
partij van Israël. Na een conflict met 
de Syrische woordvoerder over de hou
ding van Roemenië in het Midden-Oos- 
tenconflict verliet ze de bijeenkomst.
Er bleven nu nog maar zeven regerende 
partijen over.
Eind april werd door de voorbereidende 
commissie van 54 leden de definitieve 
datum voor de conferentie op 25 novem
ber 1968 gesteld. In september zou deze 
commissie nogmaals bijeen komen om 
alle verdere voorstellen van de partijen 
te bespreken.

Xito, buitenstaander

Hoewel de door Moskou gemaakte mis
rekeningen wat betreft de binnenlandse 
politieke situatie in Tsj echoslowakij e 
het effect van het militaire ingrijpen al
daar op de communistische wereld ver
sterkt hebben, moet men vooraf in Mos
kou toch wel de invloed van het optre
den in grote mate hebben voorzien. Ook 
al had presidnet Svoboda naar verwach
ting meegewerkt en had men zich niet 
voor de noodzaak zien gesteld weer met 
de op 22 augustus nog van rechts op
portunisme beschuldigde Doebtsjek za
ken te doen, dan nog zou de houding 
van niet alleen de Peking getrouwe par
tijen maar ook van verschillende par
tijen in het westen afkeurend zijn ge
weest. Van de vier Warschaupactpart- 
ners vielen als handlangers geen moei
lijkheden te verwachten. Roemenië, dat 
eerst zeer krijgshaftige taal uitsloeg, 
bond al zeer snel in en Joegoslavië was 
toch al een buitenstaander. De verschil
lende Aziatische partijen leverden geen 
problemen op, zelfs de regeringen van 
die landen protesteerden niet heftig, af
hankelijk als ze waren van de Sowjet- 
hulp.
Dat China, Albanië en alle verdere Pe
kingpartijen de registers wijd zouden 
opentrekken, lag duidelijk voor de 
hand.
Op 23 augustus constateerde premier 
Tsjoe En-lai in een toespraak op de 
Roemeense ambassade, dat de door de 
leidende revisionistische Sowjet-kliek 
bedreven contra-revolutionaire politiek 
van samenwerking tussen de Verenigde 
Staten en de Sowjet-Unie nu geleid had 
tot een botsing bij een vergeefse poging 
de wereld te herverdelen.
Dezelfde dag schreef een „Renmin Ri- 
bao” commentator over de oorzaken: 
„Het voorbeeld volgend van de Sowjet- 
révisionisten wil de Tsjechoslowaakse 
revisionistische renegatenkliek in hun 
voetstappen volgen met zich zelf in de 
schoot van het imperialisme van de 
Verenigde Staten te werpen. Echter be
schouwen de Sowjet-rèvisionisten Oost- 
Europa als hun eigen invloedssfeer en 
ze verbieden de Tsjechoslowaakse revi
sionisten directe samenwerking met het
V.S. imperialisme te hebben.”
Over het socialistische wereldstelsel 
zegt hij: „De revisionistische Sowjet- 
renegatenkliek beweert ook dat haar 
actie werd ondernomen ten behoeve van 
de „onverbrekelijke solidariteit” van de

„broederlanden” en in „het belang van 
de veiligheid van de staten van de so
cialistische gemeenschap.” In die ellen
dige mengelmoes van je revisionistische 
blok, waar is je „onverbrekelijke soli
dariteit”? Het is duidelijk een geval 
waarbij ieder tracht de ander te bedrie
gen en te slim af te zijn en ieder zijn 
eigen weg gaat. Je wilt niet echt welke 
„socialistische gemeenschap” dan ook 
opbouwen. Wat je werkelijk wilt is een 
koloniaal rijk vestigen met de revi
sionistische Sowjet-kliek als opperheer, 
en de wereld herverdelen in samenwer
king met het V.S.-imperialisme. Al die 
landen, welke deel uitmaken van je 
„gemeenschap” moeten zich tot jouw 
beschikking stellen en zich aan jouw 
genade overleveren, of anders zullen ze 
een ramp tegemoet gaan! De revisionis
tische Sowjet-renegatenkliek is lang ge_ 
leden gedegenereerd tot een troep so- 

. ciaaj-imperialisteii” . ;
, In geijkte stijl , reageerden alle andere 
Peking getrouwe partijen. En ver Hoxha 
van Albanië merkte öp, dat het Sowjet- 
revisionisrae en het revisionisme in haaf 
satellietlanden in een nieuw stadium 
gekomen waren: het stadium van de 
fascistische militaire dictatuur. De Com
munistische Partij van Polen, waarvan 
de oprichting in december 1965 In de 
„Peking Review” van 30 augustus werd 
bekendgemaakt, zag in de omverwer
ping van de Gomoelkakliek de enige 
mogelijkheid om de schande van de in
val te niet te doen. Op 25 oktober druk
te de „Peking Review” een pamflet van 
de „Stalin groep” in de Sowjet Unie af 
(een officiële Pekingpartij schijnt er nog 
niet in de Sowjet-Unie te zijn), waarin 
tot omverwerping vmn de Chroesjtsjov- 
Brezjnev elite-kliek wordt opgeroepen. 
Een oproep aan de communistische lan
den tot vervulling van de internationale 
plicht om de veroveringen van het so
cialisme in de Sowjet-Unie zelf te ver
dedigen ligt misschien nog in het ver
schiet.

Frankrijk en Italië
De Sowjet-Unie op haar beurt signa
leerde in de legerkrant „Krasnaja 
Zwjezda” in begin oktober een contra
revolutionair front van Washington- 
Bonn-Peking, dat gericht zou zijn tegen 
de Sowjet-Unie en het socialistische 
kamp. Echter: goede betrekkingen on
derhouden me.t het Pekingkamp was al 
zo lang een onmogelijke zaak geble
ken. Voor Moskou waren de in minder 
gespierde taal gestelde negatieve reacr 
ties van de partijen uit het westen 
veel belangrijke!’. De Italianen reageer
den nog feller dan de Fransen. Beide 
partijen verklaarden, dat met het oog 
op de gebeurtenissen in Tsjechoslowa- 
kije de conferentie van 25 november 
niet door kon gaan. Ook de Britse en 
Noorse partijen stonden sterk afwijzend. 
Eind september kwam in Boedapest de 
voorbereidende commissie weer bijeen. 
In het door 57 partijen (inclusief de 
Roemeense!) ondertekende communi
qué staat: „de deelnemers aan de voor
bereidende commissie achtten het doel
matig opnieuw het vraagstuk van de 
datum voor het houden van de inter
nationale Conferentie te bezien”, ter
wijl ze overeen kwamen de volgende

zitting van de commissie op 17 novem
ber te doen plaats vinden, waarop dan 

, „het vraagstuk van de termijn van sa
menroeping van de Conferentie en van 
de vorm van de verdere voorbereiding” 
besproken zal worden. Een poging van 
de Franse, de Italiaanse en de Oos
tenrijkse partij om Tsjechoslowafcije op 
de agenda te zetten niislukte. Moskou 
toonde zich naar buiten zeer verheugd. 
Volgens de Pravda van 7 oktober had
den de resultaten van dé bijeenkomst 
van de commissie „brede en levendige 
weerklank over de hele wereld” onge
roepen, De zaken zijn echter nog lang 
niet geregeld.
Hoewel nog op 25 oktober in een artikel 
in de Pravda gewezen wordt op het ver
zoek om hulp van Tsjechoslowaakse 
'kant,, wordt toch vooral .de nadruk ge
legd op de constructie van de gemeen
schappelijke' internationale plicljt van 
de socialistische .partijen om .de verove
ringen van het 'socialisme të verdédigen. 
Deze gedachte komt overigens niet al
leen voor in de- Warschaubrief, maar 
ook in de mede door TsjechosloWa.kije 
ondertekende verklaring van Bratisla- 
wa van 3 augustu.s. In de grote rede 
van . 6 november in het congrespaleis 
van het Kremlin ter gelegenheid van 
de 51ste herdenking van de oktoberre
volutie wijst Mazoerov er op dat dit 
volledig overeen stemt met de verkla
ring van 1969, welke immers önder- 
streepte: „Op elke communistische par
tij, die regerende partij geworden Is, 
rust de verantwoordelijkheid voor zo
wel het eigen land als het gehele socia
listische kamp”. 'Volgens Tito echter is 
deze hele „theorie van de vmorwaarde- 
lijke souvereiniteit” slechts geboren uit 
de noodzaak het ingrijpen in Tsjedio- 
slowakije te rechtvaardigen. In het 
communiqué naar aanleiding van de on- 
derhandelingen welke een Franse dele
gatie in Moskou voerde, eveneens van 
6 november, vindt men niets terug van 
deze gemeenschappelijke internationale 
plicht. Overigens vond het bezoeit van 
deze delegatie plaats na een tweedaag
se vergadering van het Centraal Comité 
van de Franse partij, vraarop enei'zijds 
de theoreticus Roger Garaudy kritiek 
te verduren kreeg vanwege zijn al te 
enthousiaste veroordeling van de inval, 
terwijl anderzijds Jeanette Vermeersch 
(de weduwe van de vroegere secretaris
generaal Maurice Thorez) voor hel lid
maatschap van het Centrale Comité be
dankte, omdat haar was voorgehouden, 
dat ze „voorwend.sels had aangeclra.gen 
om het militaire ingrijpen te recht
vaardigen” .

Gezien het feit, dat in het contmuni- 
qué van 6 november gesproken wordt 
van een „in de nabije toekomst” te hou
den conferentie, terwgl Mazoerov 
spreekt over een „nauwkeurige voor
bereiding”, ondanks het vele werk dat 
al verricht is, lijkt het waarscbijssüjk 
dat de conferentie uitgesteld wordt tot 
volgend voorjaar.
Wellicht zal dan ook het proces van de 
zo door Moskou op prijs gestelde „nor
malisatie” zijn afgesloten. De Sowjet- 
Unie zou er een stuk sterker door ko
men te staan.
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NEDERLAND SOVJETPERS
TlyflDDEN septeniber werd op 
i t l  Woudschoten een internatio- 
nale conferentie gehouden over 
„Nationale stereotypen in een 
zich integrerende wereld”. On
geveer 150 deelnemers uit ruim 
40 landen namen er aan deel.

De zaak is belangrijk genoeg: 
vooroordelen spelen een belang
rijke rol in de politiek. Een to
talitair regiem, dat het monopo
lie over praktisch alle commu
nicatiekanalen tot zich getrok
ken heeft, kan de beeldvorming 
uitstekend beïnvloeden ten be
hoeve van de door hem gestelde 
doeleinden. Het belang van de 
communicatiemedia is door het 
communisme altijd hoog aan
geslagen. Lenin zag reeds de 
krant als collectieve propagan
dist, agitator en organisator. Van 
Stalih is het beeld van de krant 
als trdnsihissierieih tussen de 
massa’s èri de partij.

Voor de communistische aanpak zijn 
niet zozeer de beelden van de naties 
als wel de, beelden van de socialis
tische. en kapitalistische samenleving 
als geheel yan belang. Ook de daarin 
voorkomende sociale groeperingen 
verdienen; de aandacht. De . dikbui

kige, dikke sigaren rokende kapita
list, die er slechts op uit is zoveel' 
mogelijk geld binnen te halen, staat 
tegenover de zelfbewuste arbeider 
met de rode banier in de hand en 
de blik vooruit gericht naar de com
munistische toekomst. Zijn collega, 
die nog niet zover is en zich nog 
laat misleiden door de kapitalist, 
maakt een wat verweektelijke indruk 
Militairen in eigen land zijn rustige, 
evenwichtige lieden, slechts vervuld 
van plichtsbesef. De kapitalistische 
tegenhangers daarentegen zijn altijd 
hysterische, voortdurend op oorlog 
beluste maniakken.
Het beeld van de socialistische maat
schappij, zoals dat afgeschilderd 
wordt door de Sowjet-pers is dat van 
een ‘samenleving zonder ongelul^ken 
of misdaad, waar iedere burger zich 
voortdurend intensief bezig houdt 
met de gemeenschappelijke zaak van. 
het socialisme. Aan de andere kant 
valt de kapitalistische maatschappij 
voortdurend in grote onrust van de 
ene crisis in de ahdeie.
Nieuws is voor de Sowjet-pers niet 
hetgeen mogelijk voor de lezer inte
ressant kan zijn, maar datgene, wat 
met de partijlijn overeenkomt,. Deze 
partijlijn speelt niet alleen een rol 
bij de selectie van het voor te scho
telen nieuws, maar ook bij het weer
geven daarvan. Objectieve weergave 
wordt niet nagestreefd. Integepdeel,

de historische gebeurtenissen moeten 
steeds worden beschouwd vanuit 
ideologisch standpunt. Het principe 
van „partijnostj” — militante loyali
teit aan de partij — is onontbeerlijk. 
„Bourgeois objectivisme” is verwer
pelijk. Invloeden van buiten af moe
ten dan ook zo veel mogelijk worden 
tegengegaan. Nog onlangs is er een 
heftige discussie >ue vele ingezonden 
brieven geweest in het geïllustreerde 

. weekblad „Ogonick” over het grote 
aantal, westerse films, dat in de Sow- 
jet-Unie vertoond werd. Er kon ge
ruststellend worden medegedeeld, dat 
het percentage van 23,5 voor 1965 
gedaald was tot 13 vOor de, eerste 
helft van dit jaar.
Er zijn wel uitlaatkleppen in het 
Sowjet-systeem .ingebouwd. Als zo
danig , liet

. officiële satirische blad ,.„De kroko- 

. dil’’ zierij:.Waarin de spo;, gedreven 
mag worden met oude zwakheden 
(drankzucht) of zekere tekortkomin
gen (bureaucratie), echter: de humor 
moet wel gepast zijn en een opvoe
dend karakter hebben. Tekortkomin
gen worden ook gesignaleerd in de 
rubriek van de Izwestija, waarin 
regelmatig een selectie uit de meer 
dahi 6000 brieven per week van lezers 
wordt gepubliceerd. De geselecteerde 
kwalen worden dan zo mogelijk ver
holpen.
Nederland ligt in de kapitalistische

wereld. Ten behoeve van de beeld
vorming van de lezers hier wat be
treft de beeldvorming van de Sow- 
jet-lezers lijkt het ons nuttig hier 
twee stukjes uit de Izwestija af te 
drukken. In het eerste komt tot 
uiting dat het Haagse dagblad Trouw 
Indonesië als aanhangsel van de ka
pitalistische landen voor agrarische 
grondstoffen wil benouden (Fijn, dat 
we het nu ook eens van een andere 
zijde horen; wij persoonlijk hebben 
toch al nooit in de z.g. radicaliteit 
van Trouw geloofd!)
In het tweede artikel wordt verteld, 
dat de Nederlandse legerleiding tegen 
de vastbesloten wil van het grote 
publiek in van Tsjechoslowakiie ge
bruik maakte om snel wat tanks te . 
kopen. (Hier zitten we nog even met 
de moeilijkheid van de aankondiging 
van vele maanden geleden, dat:., in 
deze herfst de beslissing yan de .aan- . 
koop zou. plaats vinden.)
Tevens treft men hier nog even een, 
naar ons idee één van de betere, 
politieke prenten aan. Het valt te 
betreuren, dat Edam niet in Limburg 
ligt. 'We mogen overigens .bekend 
veronderstellen, dat het Sowjet-leger 
reeds lang afstand gedaan heeft van 
alle granaten en dergelijke zaken. 
Tot slot willen we nog opmerken dat 
we Holland Holland gelaten hebben 
bij de vertaling, uiteindelijk heeft 
het ook jaren geduurd, eer de C.P. 
H(olland) tot C.P.N(ederland). werd.
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ILLUSIE EN WERKELIJKHEID
9 oktober,- persdienst van de 
Izvestija” ; ;

De laatste, tijd is Indonesië, zoals 
de katholiéke krant „Kompas” in 
Djakaita het uitdrukte, in het 
brand^j'urtt van de activiteit van de 
internationale handelsmaatschap
pijen in dé ontwikkelingslanden ko
men te staan. In het bijzonder 
trachten de voormalige koloniale 
bazen.,van Indonesië, de Hollandse 
monopolies, de huidige conjunctuur 
te benutten en opnieuw stevige po
sities in de economie van het land 
te veroveren.
,,Indonesië laat Hollandse economi
sche invloed toe” , — schrijft het in 
Den hfaag, uitgegeven blad ,,Trouw". 
De krant, merkt op, dat juist Holland 
de coördinatie van de hulp, welke 
Indonesië vanuit het buitenland ont
vangt, is opgedragen. Behalve Hol
land ontwikkelden hier Engels, Ame
rikaans, Japans en Westduits kapi
taal actieve bedrijvigheid. De oor
zaak van deze activiteit is gelegen 
in het feit, dat in Indonesië een hele 
rij maatregelen werd genomen, die 
gericht zijn op de toevloeiing van 
buitenlandse kapitaalinvesteringen. 
Een wet op de buitenlandse kapi
taalinvesteringen staat de buiten
landse monopolies grote privileges 
toe bij de exploitatie van de natio
nale rijkdommen van het iand, be
vrijdt ze van de belastingen op de 
winsten en neemt de beperkingen 
weg bij het overmaken van winsten 
naar het buitenland, enz. Korter ge
zegd, de buitenlandse monopolies 
zagen de mogelijkheid opnieuw over 
te gaan tot het uitpompen van win
sten uit de economie van Indone
sië.
Toen de wet op de buitenlandse 
kapitaalinvesteringen aangenomen 
werd, rechtvaardigden vele officiële 
persoonlijkheden in Indonesië dit 
met het streven de economische 
toestand te verbeteren. De feiten

zeggen echter, dat deze berekeninT 
gen in geen enkele maté gerecht
vaardigd kunnen worden. Allereerst 
geeft de bijna vrije uitvoer van 
winsten over de grens op geen en
kele wijze de mogelijkheid een aan
zienlijk deel van de valuta in het 
land te accumuleren, waarop de In
donesische economen hopen. Ten 
tweede geven de westerse handels
maatschappijen op geen enkele 
wijze de wens te kennen kapitaal 
te investeren in die takken, waar
van de ontwikkeling bijzonder nood
zakelijk is voor de stabiliteit van de 
economie van het land. Dezelfde 
krant ,,Trouw” , bij voorbeeld, ver
werpt categorisch de mogelijkheid 
van de bouw van een automobiel
fabriek, waarom de huidige minister 
van economie van Indonesië Joe- 
soef gevraagd heeft. ,,Er moeten 
tientallen jaren verlopen — schrijft 
de krant — voordat een eigen ren
dabele Indonesische automobielin
dustrie mogelijk wordt” .
Dit alles getuigt er nogmaals van, 
dat de inspanningen van de buiten
landse monopolies allereerst er op 
gericht zijn Indonesië in de hoeda
nigheid van agrarisch grondstof- 
fen-aanhangsel van de hoogontwik
kelde kapitalistische landen te be
houden en het land vast te leggen 
op een kapitalistische weg van ont
wikkeling.

Tankslag om HolEand
De Izwestija-correspondent Kornulov 
belde vanuit Den Haag op 29 okto
ber net volgende artikel door: 
Anderhalf jaar geleden besloot het 
Hollandse ministerie van defensie 
de in de bewapening van het leger 
opgenomen ,,Centurion” -tanks door 
,,modernere" tanks te vervangen. 
Nauwelijks werd deze beslissing 
bekend, of de NAVO-partners van 
Holland snelden om het hardst toe 
om hun ,,waar” aan te bieden.

Ogenblikl^,elijk waren de verzeke
ringen omtrent „belangengemeen-- 
schappen”  vergeten — ieder tracht
te een nog vetter brok binnen te 
halen. Engeland vroeg voor de 
,,Chieftain"-tank meer dan een mil
joen gulden. De zelfde prijs werd 
vastgesteld voor de „Leopard” - 
tank var. de Bondsrepubliek. Wat 
het Pentagon betreft: dit bood de 
Hollandse generaals de aiiernieuw-
ste tank MBT-70 aan, maar...... voor
twee miljoen gulden per stuk. De 
..tankslar om Holland” , naar een 
treffende uitdrukking van de Hol
landse pers, was begonnen.
Het grote publiek van Nederland 
kwam vastbesloten op tegen het 
voornemen van het ministerie van 
defensie om geweldige sommen te 
spenderen aan de aankoop van de 
stalen monsters. Toen namen de 
Hollandse generaals hun toevlucht 
tot eeri manoeuvre: de betekenis 
van de gebeurtenissen in Tsjecho- 
slowakije verdraaiend en op het 
afgezaagde fabeltje van de ,.drei
ging uit het Oosten” speculerend, 
verklaarden zij dat het hoognodig 
was „zo snel mogelijk” het leger uit 
te rusten met de nieuwe wapens. 
En dezer dagen kwam de medede
ling dat het ministerie van defensie 
had besloten de ..Centurion” te ver
vangen door de Westduitse ,,Leo- 
pard” .
Hoewel de Westduitse tank de helft 
goedkoper is dan de Amerikaanse, 
is ,,de nieuwe aankoop” voor het 
land geen koopje. Men besloot im
mers niet één, niet twee, maar meer 
dan vierhonderd stuks te kopen. 
Dat betekent, dat ook in de toe
komst de uitgetrokken bedragen 
voor de werkloosheidsbestrijding en 
voor de woningbouw besnoeid moe
ten worden, dat de belastingen ver
hoogd moeten worden en de prij
zen omhoog moeten......
De Hollandse bourgeois-kranten, 
die plechtig lieten weten dat Neder-

S ranatHACKo* npoiMKUHii JlnuSypr eosKKUS »Aenna4 
MpHflTKQ, »• KOTOPOM KarOTOS-InlOTVJI JieTUH rpMAJ /VUI UttW PKKaHCKOit apuKH. . ' rOMtt.

15 oktober kreeg de Nederlandse 
kaasexport op onverwachte wijze 
gratis publiciteit van de Pravda. 
Boven deze prent staat: „In de Hol
landse provincie Limburg is een 
oorlogsindustrie gevestigd, waar 
onderdelen voor het Amerikaanse 
leger worden vervaardigd. (Uit de 
kranten)”.
Op het bordje staat: Limburgse 
kaas op speciale bestelling van het 
Pentagon. Onder de prent staat: 
Klant van overzee: Wat een pretti
ge scherpe geur hebben deze bol
letjes !

land bezitter van de „Leopard" 
werd, vertellen niet, wat de gege
vens van deze tanks zijn. Maar één 
bijzonderheid van de „Leopard” is 
duidelijk: hij slaat zonder twijfel een 
grote bres in het budget van het 
land. De speculatie van de Holland
se generaals op de „gebeurtenis
sen in Tsjechoslowakije" verandert 
in nieuwe lasten voor het Hollandse 
volk.
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Met o.a. de stem van prof. De Gaay 
Fortman tegen heeft de Eerste Ka
mér met 52 tegen 18 stemmen de 
verhoging van de schadeloosstel
ling voor de leden van de Tweede 
Kamer goedgekeurd. De goedkeu
ring heeft wel enige voeten in de 
aarde gehad. Niet dat men de ver
hoging te fors vond, maar wel te
gen verschillende onderdelen in de 
wet waren er bezwaren. Ook na 
het antwoord van de minister kon 
prof. De Gaay Fortman zich in 
deze regeling niet vinden. Zijn be
zwaar gold voornamelijk de aftrek 
van de neveninkomsten. Overigens 
was hij het met de regering eens, 
dat de Tweede Kamerleden 'een 
schadeloosstelling moesten ontvan
gen. waardoor zij zonder financiële 
zorgen hun werk konden verrich
ten. Hij vroeg zich wel af of de 
verhogingen zich niet al te snel 
opvolgen. Een grotere afstand 
daartussen zou hij wenselijk heb
ben geacht.

Regeling onwaardig
Wat de regeling van de aftrek van 
neveninkomsten betreft, waartegen zijn 
bezwaar zich richtte, wa  ̂ de senator 
van mening dat een dergelijke regeling 
voor een volksvertegenwoordiger on
waardig was. Hij Stond hierin niet al
leen, omdat alle leden van de A.R. Eer
ste Kamerfractie zich hier niet achter 
konden plaatsen. Prof. De Gaay Fort
man meende dan ook, dat er best een 
andere regeling getroffen had kunnen 
worden. Hij sloot zich aan bij hetgeen 
de heer Van Riel o.a. had gezegd, dat 
het effect van de in het wetsontwerp 
opgenomen aftrek is, dat juist de men
sen die die neveninkomsten nodig heb
ben, zullen worden getroffen. Maar er 
was nog iets anders dat de senator hoog 
zat en wel dat er in ons land zich een 
praktijk gaat ontwikkelen „waarbij men 
zich kritisch gaat bezig houden met het 
persoonlijk inkomen van de ander. Ieder 
kijkt naar het inkomen van iedereen.” 
Hij vond dit een gevaarlijke bezigheid 
„want er is waarschijnlijk weinig, dat 
de mens zozeer perverteert als het zich 
bezig houden met de financiële moge
lijkheden van degenen, die in zijn om
geving vertoeven.”
Hij vond het onjuist dat de minister 
deze weg was opgegaan. „Men moet op 
dit punt toch iets aan de eigen verant
woordelijkheid en het eigen verantwoor
delijkheidsbesef van de mensen durven

E E R S T E  K A M E R  G IN G  A C C O O R D  M E T  :

VERHOGING 

SCHADELOOSSTELLING 

TWEEDE KAMERLEDEN
overlaten. Wanneer er eens een geval 
zou zijn, waarin duidelijk te zeer neven
betrekkingen worden vervuld, dan moet 
men aan die uitzonderlijke gevallen 
niet de noodzaak verbinden van een 
wettelijke regeling.”
Prof. De Gaay Fortman zag in de toe
komst dan ook allerlei onverkwikkelijke 
geschillen, zoals wat als neveninkomsten 
moet worden beschouwd. Men kan ver
wachten dat bijvoorbeeld het aantal on
kostenvergoedingen gaat toenemen, ten
zij men gaat zeggen, dat iedere onkos
tenvergoeding toch ook weer als inkom
sten moet worden beschouwd. „Men zal 
ook zien dat datgene, wat. zich nu aan 
het voltrekken is, zich in een nog ster
kere mate zal gaan voltrekken, na_melijk 
dat men beloningen gaat geven voor 
bewezen diensten in andere vormen: het 
ter beschikking stellen van vervoer
middelen en van faciliteiten op het ge
bied van bureau en dergelijke. Dit al
les”, zei de senator, „maakt het voor mij 
bijzonder moeilijk om voor dit wets
ontwerp te stemmen.”

Procedure niet gênant
In het vervolg van zijn rede sprak hij 
ook nog even over het punt van de 
delegatie, m.a.w. dat de leden > van de 
volksvertegenwoordiging zelf hun ver
goeding vaststellen. In de Eerste Kamer 
was o.a. gezegd, dat een dergelijke pro
cedure eigenlijk gênant is. Prof. De 
Gaay Fortman zei, dat hij deze 
preutsheid niet deelde. Hij vond het 
juist dat zij dat zelf vaststellen, om 
daardoor niet overgeleverd te zijn aan 
het goeddunken van de regering. Men 
zou anders kumien gaan zeggen dat de 
regering, om bij de volksvertegenwoor
diging in het gevlij te komen, bepaalde

vergoedingen voorstelt en doorvoert. 
Wat de vergoedingen betreft voor de 
leden van de Eerste Kamer was hij van 
mening, dat men hier voorzichtiger mee 
moet zijn dan met de leden van de 
Tweede Kamer. „Want bij ons is het 
precies omgekeerd. De meesten onzer 
- voor zover zij niet rude donatie zijn - 
hebben een duidelijk bezet leven, waar
voor zij ook beloond en bezoldigd wor
den. Wannneer men de vergoedingen 
voor de leden van de Eerste Kamer te 
zeer gaat verhogen - vergoedingen, die 
bovendien buiten de belastingsfeer val
len - dan kan men met recht kritiek 
verwachten op het feit, dat lieden, die 
elders een volledige betrekking hebben, 
uit hun nevenarbeid als lid van de Eer
ste Kamer ook nog belangrijke vergoe
dingen krijgen.”

Mogen Kamerleden 
geld afstaan ?
De heer Algra maakte daarna enkele 
staatsrechtelijke aantekeningen naar 
aanleiding van een voorstel afkomstig 
van Nieuw Links. Deze groepering in 
de P.v.d.A. wil, dat de volksvertegen
woordigers van hun nieuwe inkomen 
tien procent zouden afstaan voor de 
partijkas. De senator noemde enkele 
partijen waar het nu reeds gebeurt, zo
als de P.S.P. en de B.P.
„Dan vraagt men zich af: hoe zit het 
nu met die ƒ 40.000,-? Is dat dan zo 
veel, dat men met enig fatsoen, enige 
reden kan vragen aan de Kamerleden, 
een deel van de schadeloosstelling be
schikbaar te stellen voor de partijkas
sen. En wordt het misschien regel bij 
meer partijen, het apparaat van de par
tij mee te runnen door het geld dat de

Kamerleden uit de schadeloosstelling 
beschikbaar stellen? Moeten stellen?” 
De heer Algra zag verder, dat men 
voortaan tegen een kandidaat zou zeg
gen, u komt op een kansbiedende plaats 
„maar u dient eerst kennis te nemen 
van verschillende regelingen, die de 
partij heeft gemaakt. U moet instemmen 
met het partijprogram en u moet u 
aansluiten bij de fractie, maar ook is 
er een regeling, dat de partij aanspraak 
heeft op 10 of 20 procent van de scha
deloosstelling,” De heer Algra vroeg 
zich af, wanneer een kandidaat aan zijn 
partij deze belofte heeft gegeven, of hij 
dan niet in strijd komt met de zuive- 
ringseed. In deze eed staat namelijk „ik 
zweer (verklaar), dat ik om tot lid der 
Staten-Generaal te worden benoemd 
directelijk of indirectelijk aan geen per
soon onder wat naam of voorwendsel 
ook enige giften of gaven beloofd of 
gegeven heb”.
Hoewel de heer Algra niet ontkende, 
dat deze eed in de eerst plaats betrek
king heeft op corruptiegevallen, achtte 
hij het gevaar niet denkbeeldig, dat door 
onderhandse afspraken de kandidaat- 
stellende partij zich bij voorbaat mees
ter maakt van een deel van de schade
loosstelling, die een kamerlid zal ge
nieten. Hij achtte een dergelijke zaak 
niet zuiver, hoewel men misschien met 
enig formalisme aan de klem van de 
zuiveringseed kon ontkomen. „Daarom 
is het de vraag, als ik meewerk om de 
schadeloosstelling op ƒ 40.000,- te bren
gen, of ik - aldus de heer Algra - dan 
meewerk aan een schadeloosstelling zo 
hoog, dat de politieke partij met een 
zeker behoud van fatsoen van haar le
den, die kamerlid zijn, kan vragen een 
belangrijk deel ervan in de partijkas 
te storten. Zijn afspraken waarbij ka
merleden een deel van de schadeloos
stelling voor de partijkas moeten af
staan, moreel en wettelijk toelaatbaar.”

Mager antwoord
In antwoord hierop deelde minister 
Beernink mede, dat hem over het stor
ten van geld in de partijkassen niets 
concreets bekend was, hoewel aan deze 
zaak „bepaalde kanten zitten, die bij 
het afwegen van een stem in overweging 
kunnen worden genomen.”
Het antwoord, dat prof. De Gaay Fort
man en de heer Van Riel op hun be
zwaren ontvingen, was zeer matig. De 
heer Van Riel zei dan ook, dat hij het 
beneden de kwaliteitsnorm vond liggen, 
die men aan de antwoorden van minis
ters mag aanleggen. Hij stemde echter 
voor, iets dat prof. De Gaay Fortman 
niet over zijn hart kon krijgen.
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THEOLOGIE 

DER REVOLUTIE
die deze „theologie” in andere delen 
van de wereld vindt, staat in veel ge
vallen in verband met geweld, machts
misbruik en onrecht, dat ook daar 
wordt gevonden. De Duitse hoogleraren 
Rendtorff en Tödt, die aan de Geneefse 
conferentie voor „Kerk en Maatschap
pij” deelnamen, noemen als een van de 
motieven voor het publiceren van hun 
studie over de „Theologie der Revolu- 
tion” , dat zij in West-Duitsland, spe
ciaal in Berlijn, soortgelijke discussies 
over „revolutie” hoorden als in Genève. 
En zelfs in welvaartslanden als Neder
land en Scandinavië wordt deze discus
sie gevoerd. Het is in zekere zin ge
lukkig, wanneer de welvaart, die we 
zelf genieten, ons niet de nood van an
deren doet vergeten, doch ons onze ver
antwoordelijkheid temeer doet besef
fen. En, als vrucht daarvan, ons be
weegt tot praktische maatregelen.

Dat is echter iets anders dan in te stem
men met een „theologie der revolutie”. 
Reeds het woord „revolutie” wekt be
denking. Het woord is zwaar belast. Re
volutie is in de historie bijna steeds 
met geweld gepaard gegaan. Ook kwam 
ze meermalen uit verkeerde beginselen 
op, maakte gebruik van onjuiste mid
delen en methoden en voerde niet steeds 
tot een verheugend resultaat. Het noe
men van de namen China, Rusland, 
Oost-Europa zegt reeds genoeg. Onze 
partij heeft zich in de vorige eeuw niet 
zonder reden anti-revolutionair ge
noemd. Een haam, die bij het opkomen 
van een nieuw begrip van „revolutie” 
mede disputabel wordt.

Nog meer bedenking roept de naam 
„theologie der revolutie” op. Deze naam 
is gekozen „ pour besoin de la cause.” 
Shaull verklaart zelf hoe hij behoefte 
had aan een ideologie voor zijn revo
lutionaire ideeën. Hij heeft toen een 
keuze gedaan. De bovenzinnelijke idee
ën, waardoor vorige generaties zich lie
ten leiden, kwamen niet meer in aan
merking. Ze hadden door de voortgaan
de secularisatie hun betekenis verloren. 
Het marxisme of het existentialisme 
hadden hem kunnen helpen, maar on
der invloed van A. van Leeuwen en 
Ernst Bloch koos hij voor bepaalde bij
belse ideeën. Niet omdat de bijbel zelf 
voor hem het richtsnoer was, maar om
dat hij deze ideeën geschikt achtte om 
zijn revolutionaire gedachtenwereld te 
vullen en te steunen.
De spreuk van Groen „Tegen de revolu
tie het Evangelie” wordt door hem in 
deze zin omgebogen: „Met het Evange
lie voor de revolutie”.

Het volle evangelie ?
Daarbij boeit ons de vraag of we hier 
nog met het evangelie, het volle evan
gelie, hebben te doen. Deze vraag klemt 
temeer omdat Shaull niet eerst tot het 
evangelie is gekomen, doch veeleer om
gekeerd, het evangelie heeft ingepast in 
zijn ideeënwereld. Het valt niet te ont
kennen, dat het evangelie daarbij is 
verwrongen en tekort is gekomen.
Ik denk in de eerste plaats aan Shaulls 
gedachten over God. Want hij keert 
mens en wereld om en maakt alle din
gen nieuw. Maar dat betekent niet, dat 
Hij zich keert tegen elke bestaande orde 
en maatschappelijke instelling. Hij keert 
Zich tegen die instellingen en orden, 
die de komst en het werk van Zijn Zoon 
in de weg staan. Daarom zingt Maria 
bij Zijn geboorte: „Hij heeft machtigen 
van de troon gestort, eenvoudigen ver

hoogd” . Gevaarlijk is ook de stelling 
van Shaull dat God zich hef meest dy
namisch openbaart in de revolutionaire 
gebeurtenissen. Tödt drukt zich nog 
meer gematigd uit, wanneer hij zegt dat 
deze stelling „theologisch hoogst pro
blematisch is en door geen bijbelse exe
gese te bewijzen”. Hij spreekt over een 
„theologisch onhoudbare openbarings- 
leer” en ziet hier een parallel met veel 
Duitse preken uit de periode 1914-1918, 
waarin de oorlog als een plaats van 
openbaring Gods werd geprezen, en met 
het standpunt van de „Duitse Christe
nen” uit Hitlers tijd, die eveneens be
paalde historische gebeurtenissen als 
goddelijke openbaring interpreteerden. 
Ook de figuur van de „Messias” wordt 
door Shaull niet naar het evangelie ge
tekend. De „Messias” Jezus is bij hem 
de sociale, revolutionaire hervormer, die 
echter door de machthebbers van zijn 
tijd verstoten en gekruisigd wordt. De 
kern van het evangelie, dat Jezus is de 
Zoon van God, die Zichzelf ten offer 
geeft om de schuld van Zijn volk bij 
God te verzoenen, treedt bij Shaull ge
heel terug. Het kruis is geen middel ter 
verzoening met God, maar dient bij hem 
tot ontmaskering van de machten, die 
de „status quo” willen handhaven. Over 
de opstanding van Christus wordt niet 
gesproken, al werkt Hij dan ook voort 
in allerlei revolutionaire bewegingen uit 
later tijd, waaraan eveneens een „mes- 
siaans” karakter wordt toegekend. Men 
krijgt de Indruk, dat het unieke van het 
kruis van Christus niet wordt gezien en 
de „messiaanse” stromingen gelijk
waardige parallellen van zijn Messiaans 
werk zijn.
Onbevredigend is ook dat Shaull geen 
maatstaf biedt om te onderscheiden 
welke revoluties Inderdaad een „mes- 
siaans” karakter dragen en leiden naar 
de toekomst van het „Rijk Gods” . Het 
klinkt als een frase, wanneer hij zegt, 
dat deze revoluties moeten liggen in de

lijn van „het humaniserende handelen 
Gods” doch tevens moet erkennen, dat 
dit handelen tot op zekere hoogte voor 
ons verborgen is en een revolutie ook 
een dehumaniserend karakter kan dra
gen.
Onze conclusie over de „theologie der 
revolutie” moet zijn dat we hier hebben 
te doen met een verbinding van een re
volutionaire progressiviteit met een on
kritische bijbel- en geschiedenistheolo- 
gie. In deze theologie wordt noch aan 
de openbaring Gods in de bijbel noch 
aan het werken Gods in de geschiedenis, 
recht gedaan. Men kan respect heb
ben voor de sociale bewogenheid, 
die de achtergrond vormt van deze 
nieuwe theologie, en toch van oordeel 
zijn dat de opheffing van het sociale 
onrecht, dat nog in vele landen van de 
wereld domineert, niet moet worden ge
zocht in de weg van een permanente 
revolutie, die op de wijze van een 
guerilla-oorlog wordt gevoerd, maar in 
de doorwerking van de Geest van Hem, 
Die ook nu nog in staat is het leven 
te vernieuwen.
„Wij hebben nodig de transformerende 
kracht van de Geest van Christus, zo 
verklaarde prof. Berkhof te Uppsalla, 
Zonder deze kunnen wij niets bijdragen 
tot verbetering van situaties en relaties 
en dat kan veel betekenen. Maar als de 
mens zelf onveranderd blijft, zal al ons 
ontwikkelingswerk zijn doel missen en 
zal de wereld blijven wankelen tussen 
„establishment”, een gevestigde orde, 
en revolutie”.
Litteratuur:
Rich. Shaull, Revolutie: erfenis en keuze 
van vandaag. (Vertaling van „Containment 
and Change”  in Keerpunt, Ambo-hoeken, 
Utrecht, 1967).
Rich. Shaull: Die revolutionaire Heransfor- 
derung an Kirche und Theologie (In: Appell 
an die Kirchen der Welt. Dokumente der 
Weltkonferenz für Kirche und Gesellschaft, 
Berlin. 1967).
Rich, Shaull: Revolutlon in theologischer
Perspektlve (opgenomen in: Trutz Rendtorff 
und Heinz Eduard Tödt, Theologie der Re« 
volution. Analysen und Materialien. Ed. 
Suhrkamp. 1968).
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VERANTWOORDELIJK
HEID 

IN HET WERK
IN zijn rede, gehouden op de De- 

putatenvergadering der ARP 
stelde dr. A. Veerman, dat de mo
gelijkheid tot participatie van in
dividuen en groepen in het beleid 
van overheid, bedrijven en maat- 
schappelijkii organisaties één der 
belangrijkste problemen van deze 
tijd vormt. Ik ben het daarmee 
gaarne eens. Nu, in ons land al
thans, een over'winning van de ar
moede een reële politieke en eco
nomische mogelijkheid schijnt te 
gaan worden, is het goed te onder
kennen, dat de toekomst zou kun
nen worden, die van een maat
schappij, waarin de consumptie het 
hoogste goed is en de produktie 
alleen maar een noödzakelijk 
kwaad. Een maatschappij dus, 
waarin men ééntonige en weinig 
bezielende arbeid voor lief neemt, 
omdat aan het einde van iedere 
dag de vrije tijd ligt, en iedere 
maand een betaaldag heeft.
Een maatschappij, waarin een klei
ne minderheid het voor het zeg
gen kan hebben, zonder ooit tot 
verantwoording te worden geroe
pen, omdat niemand daarin geïn
teresseerd is.

Participatie behoort te beginnen, daar 
waar de mens het nauwste bij het be
leid dat gevoerd wordt, en waaraan hij 
ondergeschikt is, is betrokken. Voor de 
meesten van ons is de dagelijkse werk
kring de plaats waar men kennnis 
maakt met „de maatschappij” . Daar 
maakt men kennis met „gezag” , daar 
ervaart hij of men geïnteresseerd is in 
zijn arbeidsprestatie zonder meer, of 
dat men meer van hem verwacht: mee
denken, initiatief en verantwoordelijk
heid. De mens, die in het produktiepro- 
ces meewerkt is er te goed voor, dat 
men alleen maar zijn arbeidskracht en 
handvaardigheid van hem zou ver
wachten. Wie met mensen werkt, mag 
en moet meer verwachten.

Initiatief V.P.C.W.
Tot zover zijn we het meestal wel eens. 
Natuurlijk. De mens is naar zijn aard 
een „antwoordwezen” . Hij is aanspreek
baar en ver-antwoord-elijk. Wie vanuit 
het evangelie wil leven, kan daar nooit 
onderuit. Wie met mensen werkt, heeft 
met beelddragers van God te maken, 
met mensen die mee mogen bouwen aan 
de voltooiing van Gods schepping. Wat 
betekenen deze schone en ware woor
den nu voor het leven van elke dag? Is 
er een relatie tussen deze uitgangspun
ten en de situatie van elke dag? En — 
als het niet zo is — wat zou er gebeu
ren, als men zulke woorden eens seri
eus ging nemen?
Ter gelegenheid van zijn 50-jarig jubi
leum nam het Verbond van Protestants 
Christelijke Werkgevers een prijzens
waardig initiatief. Het trachtte deze 
woorden in concrete bedrijfstaal om te 
zetten (waartoe zou men in hemels
naam christelijke werkgeversorganisa
ties hebben als men dit niet deed). De 
vraag kwam toen als volgt te luiden: 
„Welke mogelijkheden bestaan . er en 
welke moeilijkheden ontmoet men, in
dien gepoogd wordt in de praktijk aan 
werknemers meer bevoegdheden te ge
ven?” Op verzoek van het Verbond zijn 
door het Sociaal Wetenschappelijk In
stituut van de Vrije Universiteit in zes 
ondernemingen experimenten gestart, 
waarbij getracht is aan de betrokken 
werknemers daadwerkelijk meer be
voegdheden toe te kennen. De resultaten 
van deze experimenten vindt men in 
een rapport*), geschreven door drs. J. J. 
Ramondt. Dit rapport is een boeiend 
verslag geworden van menselijk pogen 
en menselijk falen. Een verslag vooral 
van mislukkingen. Mislukkingen, die

aanwijzing geven over de kloof tussen 
woord en werkelijkheid bij werknemers 
en werkgevers.

Vragen
De onderzoekers hebben zich twee vra
gen gesteld:
Eén, welke samenhang bestaat er tussen 
een grotere verantwoordelijkheid in het 
werk enerzijds en de factoren arbeids
voldoening en integratie van de afde
ling anderzijds. Deze opzet is niet alle
daags. In vele onderzoekingen gaat het 
eigenlijk alleen maar om de produkti- 
viteit. Hier worden arbeidsvoldoening 
en integratie als zelfstandige, nastre
venswaardige doelstellingen ingevoerd. 
Twee, wat gebeurt er gedurende zo’n 
experiment. Het invoeren, zegt Ramondt 
vindt uiet in een vacuum plaats. Inte
gendeel, het brengt een aantal sociale 
processen op gang, die nu eens de in- 
vo.ering bevorderen en dan weer een 
belemmering vormen.
Deze vraagstelling duidt er op, dat de 
onderzoekers zich niet hebben gebon
den aan de probleemstelling, zoals die 
zich in de bedrijven meestal voordoet. 
Zij zijn ervan uitgegaan, dat het be
drijf zich er niet aan kan onttrekken 
„positief in te spelen op een drietal ken
merken van verantwoordelijkheid”, die 
in grote mate onafhankelijk van het 
produktie-systeem bestaan:
1. De maatschappelijke ontwikkeling: 
politieke democratie, de democratisering 
van het onderwijs, de toegang tot de 
massa-communicatie, al deze tendenzen 
geven kansen aan iedereen om mede
verantwoordelijkheid te dragen voor de 
maatschappij.
2. Deze ontwikkeling kweekt, menen 
de onderzoekers, kritischer mensen, die, 
zo ooit, dan toch nu zeker niet meer 
tevreden zjjn alleen maar het brood te 
verdienen. Naarmate dit laatste ver
leg gesteld i*s, kan men zich gaan inte
resseren voor de omstandigheden waar
onder dit geschiedt.
3. Het eti-ch-religieuze aspect van de 
mens, die altijd meer behoort te zijn dan 
een produktiemiddel.

Experimenten
Wie niet met het Verbond vindt, dat 
hier kernvragen van onze samenleving, 
ja van ons christelijk leven, aan de orde 
zijn, zal in het verslag van de experi
menten slechts voedsel vinden voor zijn

cynisme. Anderen zullen net als ik dit 
verslag geboeid volgen, omdat het in 
zijn koel-objectieve wetenschappelijke 
benadering afrekent met het sprookje 
van Nederland als een sociaal paradijs.. 
In vier van de zes bedrijven mislukt het 
experiment. In twee is er succes.'Daar- 
bij moet worden vastgesteld, dat de 
leiding van elk van de 6 bedrijven vóór 
de experimenten was. Men zag het be
lang ervan in, was er altijd al voor ge
weest en streefde al jaren naar meer 
verantwoordelijkheid in het werk. 
Merkwaardig is, dat slechts in één be
drijf ingegaan wordt op de suggestie 
der onderzoekers, de vakbeweging bij 
het experiment te betrekken.
„Geen der bedrijven”, zegt Ramondt, 
„die besluiten de vakbeweging niet te 
laten deelnemen, gelooft dat de vakbe
weging in staat is om stimulerend op 
te treden of dat zij het experiment zal 
dwarsbomen als zij er buiten gelaten 
zou worden. Men verwacht niet, dat het 
de vakbeweging veel zal interesseren 
dat men als bedrijf aan het experiment 
deelneemt”. En zo gaat het verslag door: 
„De introductie van het experiment bij 
de lagere afdelingsleiding en bij de ar
beiders is niet gelopen via een overleg
procedure, maar in de vorm van een 
mededeling” .

Hoe ziel de arbeider de 
verantwoordelijkheid ?
Zij denken, blijkt uit gesprekken met 
hen aan meer vrijheid, meer zelfstan
digheid en meer , gehoord te worden door 
de leiding. Zij willen, dat hun taakstel
ling van de sfeer van het bevel, in de 
sfeer van het overleg wordt gebracht.

En de leiding ?
Bazen, chefs en voorlieden verklaren 
om strijd, dat zij warm voorstander 
zijn van de vergroting der verantwoor
delijkheid van het uitvoerend niveau. 
De juiste man op de juiste plaats is hun 
slagzin.

Echter
Beide partijen zijn dus, zou rnen zeg
gen positief ingesteld. Het experiment 
valt in goede bodem. De praktijk der 
experimenten leeft echter wel anders. 
De met zoveel woorden uitgesproken in
stemming van beide groeperingen blijkt 
in de praktijk tot teleurstellingen aan-
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leiding te geven. Bij de leiding gaat dat 
als volgt. Zij zouden wel willen, maar 
zijn de arbeiders er wel rijp voor? Wil
len zij de verantwoordelijkheid wel? 
Bovendien: besteedt nien eigenlijk al 
niet zeer veel aandacht aan de vergro
ting van de verantwoordelijkheid der 
arbeiders? En tenslotte, moet men ook 
niet aan de produktiviteit denken. Er 
vindt, zeggen de onderzoekers, een ideo- 
logiseringsproces plaats, een proces van 
het vormen van argumentaties, die al
le uitlopen in de onmogelijkheid en 
onwenselijkheid de bestaande posities 
te wijzigen.
En de werknemers? Ook hun instem
ming is niet zo groot, dat ze bereid zijn, 
als het er op aan komt voor het expe
riment te staan. Zij zijn bereid om vrij 
gemakkelijk een stopzetting van de ex
perimenten te accepteren.
Het haalt toch niets uit. Als het er op 
aankomt, heeft toch de leiding het voor 
het zeggen.
Het zou te ver voeren deze gehele ont
wikkelingsgang der experimenten op de 
voet te volgen. Beperken wij ons tot 
enkele conclusies.
Wie een pleidooi voert voor grotere ver
antwoordlijkheid weet zich van te vo
ren verzekerd van de instemming van 
leiding en ondergeschikten. Deze in
stemming betekent niet, dat men bereid 
is, om de maatregelen te nemen, en de 
veranderingen in de eigen positie te 
aanvaarden, die daarmee samenhangen. 
Leiders zien niet gaarne dat hun po
sitie wordt veranderd, ondergeschikten 
zijn niet bereid risico’s te lopen. Allen 
zijn geneigd, als het er op aankomt, an
dere dingen belangrijker te vinden dan 
de verantwoordelijkheid, die men met 
de mond belijdt.
Ramondt stelt: het V.P.C.W. wil, dat op 
elk niveau van leiding der bedrijven 
het feit, dat de mens beelddrager Gods 
is, functioneert. Dit betekent, dat in de 
bedrijfsvoering op alle niveaus zedelijke 
criteria een kans moeten krijgen en een 
rol moeten spelen bij de beoordeling der 
taakinhouders. Dit is niet het geval. Het 
al of niet handhaven der experimenten 
werd wèl gemotiveerd vanuit de pro
duktiviteit, niet vanuit het zedelijk 
motief der verantwoordelijkheid als 
zelfstandige waarde.
Het huidige sociaal beleid, stelt Ra
mondt, richt zich veelal op het aanbie
den van goede promotiemogelijkheden, 
sociale zekerheid, goede secundaire ar
beidsvoorwaarden, werkzekerheid e.d. 
Er is geen sociaal beleid, dat zich richt 
op een zo groot mogelijke verantwoor
delijkheid van allen die bijdragen aan 
het in stand houden van het produktie- 
systeeem.

Politieke conclusies
Wellicht zegt een enkele lezer, dat deze 
studie wellicht boeiend is, en daarom 
lezenswaardig, maar is ze ook politiek 
relevant? Moeten we er in de N.G. aan
dacht aan wijden? Ik meen van wel. In 
de eerste plaats behoren wij in de poli
tiek te weten, hoe de situatie in het be
drijfsleven is, willen wij een beleid 
voeren dat daaraan is aangepast.
Deze studie leert ons enerzijds hoe be
langrijk het is, dat gestreefd wordt naar 
democratisering van het bedrijfsleven, 
anderzijds hoe moeilijk dit is, en waar 
de problemen liggen. In de tweede 
plaats kan men ongetwijfeld parallellen 
trekken. In hoeverre mag men ver
wachten, dat werknemers, aan wie geen 
verantwoordelijkheid wordt gelaten, in 
hun bedrijf, en die er ook niet voor wil
len vechten, dit wel zullen nemen en 
kunnen dragen op het staatkundige 
vlak?
1) Verantwoordelijkheid in het werk. door 

drs. J. J. Ramondt, i.o.v, het Verbond va» 
Prot. Chr. Werkgevers.
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HET BEELD 
DER VADEREN

VERLIESCIJFERS
Op 11 novemtoer 1918 werd het wapenstilstandsver
drag getekend, dat in feite een capitulatie van Duits
land inhield. De Duitse troepen moesten zich terug 
trekken uit Frankrijk, België en Elzas-Lotharingen. 
De Duitse oorlogsvloot moest opstomen naar de baai 
van Scapa Flow in het uiterste Noordoosten van En
geland om daar geïnterneerd te worden. En de voor
waarden werden door Duitsland op disciplinaire wij
ze nagekomen. Daarbij speelde ook een rol, dat Von 
Hindenburg opperbevelhebber bleef en de troepen 
van het front op ordelijke wijze liet terugtrekken. 
Maar terwijl dat allemaal gebeurde, verschenen er 
In de krant enkele cijfers.
Eerst van Duitse zijde. Die cijfers betroffen de ver
liezen in , de oorlog, die 4‘/2 jaar had geduurd.
Aan Duitse zijde waren gesneuveld 1.580.000 man.

Als krijgsgevangenen- bevonden zich in geallieerde 
handen 490.000 man. En als vermist werden opgege
ven 260.000 man, waarvan verreweg de meesten ook 
wel niet meer in leven zouden zijn.
Verder waren er ongeveer 4 miljoen militairen ge
wond geraakt, maar de secure statistici tekenen hier
bij aan, dat daarbij sommige soldaten dubbel zijn 
geteld, omdat zij na van hun wond hersteld te zijn 
opnieuw naar het front waren vertrokken om er 
wéér gewond te raken.
De Engelsen kwamen toen ook met een verliescijfer, 
maar zij hadden doden, gewonden en vermisten op
geteld en kwamen zo op 3.049.991 man. De Duitsers 
hadden op duizendtallen afgerond, de Engelsen gaven 
het exacte cijfer.
Maar deze cijfers van slechts twee van de oorlogvoe
rende landen geven enigermate een indruk van de 
ontzettende verliezen uit deze eerste wereldoorlog 
Hét totaalcijfer, daarvan kunnen alleen ruwe schat
tingen worden gemaakt en het zal niet veel lager zijn ,

geweest dan dat van de tweede wereldoorlog. 
Vooral de loopgravenoorlog met de strijd om enkele 
strategische punten zoals de vesting Verdun heeft 
vele honderdduizenden doden gekost.
Toch zijn velen op goede gronden van mening, dat 
de Spaanse Griep in de zomer en de herfst van 1918 
nóg meer doden heeft gevergd. Juist in de bewogen 
novemberdagen hadden verschillende kranten dage
lijks meer dan een pagina aan overlijdensadverten
ties.
En het verrassende is, dat blijkens diezelfde kranten 
het „gewone leven”, intussen doorging. In dezelfde 
week, dat Troelstra met revoluties dreigde, hield prof. 
dr. J. Ridderbos ergens een winterlezing, er vergader
den gemeenteraden, om zich over de begroting te 
buigen, er werden in die week 19 faillissementen 
uitgesproken en bij J. H. Kok' te Kampen verscheen 
een brochure van prof. dr. T. Hoekstra; De tegen
woordige critiek op onze preeken.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

FIJNE MANIER

In Overijssel hield de Bond van Gereformeerde Vrou
wen een provinciale dag. Blijkens een verslag in het 
bondsblad behandelde een majoor het onderwerp 
„Korea en Vietnam” ;
„Hiernaar werd vol aandacht geluisterd. Spreker 
heeft zelf deelgenomen aan de strijd in Korea, van
daar misschien de fijne manier, waarop hij dit oor
logsgebeuren en de politieke kanten ervan ons te
kende” .

Gedachtig aan de uitspraak van Benjamin Franklin 
„Er is nooit een goede oorlog geweest of een slechte 
vrede” moet het wel heel moeilijk zijn op een fijne 
manier over oorlogsgebeuren te spreken.

VROUWENBEWEGINGEN

In „Opinie” heeft Ursula den Tex een verhaal ge
schreven over de „Actiegroep Man Vrouw Maatschap
pij” . Zij heeft het ook over de vrouwenbewegingen van 
nu:
„De vrouwenbewegingen van nu zijn zo gezellig en zo 
aardig. Zij praten zo binnenskamers en als zij dan 
eens naar buiten optreden doen zij dat zo vriendelijk 
en houden zo schielijk hun mond als er niet naar ze 
geluisterd wordt. Waarmee zij zich precies aanpassen 
aan de regels voor acceptabel vrouwelijk gedrag die 
zij eigenlijk zouden moeten bestrijden” .

Met een variatie op een uitspraak van William More 
„Een vrouwenvereniging is anders dan het beeld dat 
men er van heeft” . __

De opvatting van Nietzsche „Waar geen liefde of haat 
meespeelt, speelt de vrouw middelmatig” is toch wel 
algemeen achterhaald.
Of niet?

KIEZEN

Over de presidentsverkiezingen in Amerika schreef 
Hopper in de Volkskrant o.a.:
„Amerika heeft getoond geen keus te kunnen en wil
len doen, heb ik gelezen en daarmee heeft het de ma
laise aangegeven waarin het land verkeert. Nixon is 
een president, die maar net de sloot achter zijn hak
ken heeft en niet op de steun van zijn volk mag reke
nen. Eigenlijk heeft Amerika niet gestemd. ..
Dat is natuurlijk flauwekul. De opkomst van de kie
zers was groter dan ooit tevoren. Amerika heeft dus 
wel degelijk gestemd en heeft ook kennelijk willen 
stemmen. De keus was blijkbaar moeilijk, dat wel. 
Maar Truman won van Dewey, toen de kranten al 
bericht hadden dat Dewey gewonnen had. En John F. 
Kennedy versloeg diezelfde Nixon in 1960 met niet 
meer dan 100.000 stemmen verschil. En waren Truman 
en Kennedy zulke luchtledige presidenten, zonder 
achterban?
De dingen zijn altijd net zo lang als zij breed zijn. 
Je kunt rustig stellen dat iedereen, die tenslotte in 
het Amerikaanse politieke systeem komt bovendrij
ven, politiek gezien meer in zijn mars heeft dan de 
gemiddelde Nederlandse minister-president.
Waarom eisen we van de Amerikanen een duidelijke 
keus, terwijl wij die zelf zo zelden maken?
Goed, wij kiezen partijen, geen personen, de afwisse
lende topposities van de K.V.P. en de P.v.d.A. mogen

dus niet als vergelijking dienen,, maar stel dat we een 
minister-president moesten kiezen en de keuze ging 
tussen Marijnen, De Quay, Cals en De Jong, zou de 
keus dan zo duidelijk en overtuigend zijn als we van 
de Amerikanen verlangen?”

Wat Nederland betreft: Jelle zal wel zien!

STUDENTEN

Dr. W. Drees heeft gesproken op een bijeenkomst van 
het genootschap van burgemeesters.
Hij zei daar o.a.:
„Er is een tijd geweest, dat de rechters baldadigheden 
van studenten aanvaardbaarder vonden dan die van 
arbeidersjongens. Het schijnt dat een minderheid 
van de studenten zich weer privileges wil aanmeten. 
Sommige studenten menen namelijk dat zij speciale 
rechten hebben en met de rechten van anderen geen 
rekening hoeven te houden” .

Dr. Drees zegt het en hjj wordt niet voor conservatief 
versleten. Een ander had het eens moeten zeggen.

ONDERWIJS

In „Trouw” stond een verslag van een congres van 
het Wit-Gele Kruis, waar men zich bezon op het „zor
gen voor morgen” in de gezondheidszorg. Prof. dr. 
Fred. L. Polak — futuroloog — was een van de spre
kers. Het verslag bevatte over zijn verhaal o.a. dit:

„Wie ziekte op grote schaal bij volwassenen wil voor
komen moet beginnen bij de kinderen. Prof. Polak 
acht het noodzakelijk, dat het onderwijs op alle ni— 
veau’s wordt gerevolutioneerd. Veel meer dan tot nu 
toe dient het kind voortdurend te worden voorbereid 
op de zeker aanbrekende, geheel andere, maar volsla
gen onzekere toekomst. Hij meent dat daartoe onder 
meer kunnen dienen: doelgericht spel, science-fiction 
en inzicht in en verwerving van levenskunst voor 
geheel verschillende situaties”.

Een vette kluif voor onze onderwijsmensen. En dat 
na de mammoet.

WIJ KOMEN BIJEEN
• Op vrijdag 22 november belegt de Kamercentrale 
Dordrecht haar jaarvergadering.
Plaats van samenkomst is „Atrium”, Karei Doorman- 
Straat 143, Rotterdam.
Aanvang van de vergadering 19.30 uur.
Aan de orde zijn de jaarverslagen en tevens een 
bestuursverkiezing.
Mr. J. N. Schollen, burgemeester van Andel zal 
spreken over: „Herfsttij der partijen?”
Naast de afgevaardigden zijn ook andere belangstel
lenden van harte welkom.
• De Statencentrale Hoogeveen belegt op zaterdag 
23 november een vergadering in het Herman Ba- 
vinekhuis te Hoogeveen.
Aanvang 13.30 uur.
Spreker is de heer H. Schollens te Emmen over: „Hoe 
reilt en zeilt de A.R. Kiesvereniging”.
Er wordt gerekend op ruime vertegenwoordiging van 
de kiesverenigingen.

• Op vrijdag 29 november houdt de Statencentrale 
Heereveen haar jaarvergadering in gebouw ’t Anker. 
J. Frankensingel 30 te Oosterwolde.
Aanvang 20.00 uur.
De Statenleden D. Hellinga te Nijbeets en R. R. Kok 
te Drachten zullen spreken over: „Actuele provinciale 
politieke vraagstukken”.

• Het provinciaal organisatie comité van A.R. Kies
verenigingen in Overijssel organiseert in november 
en december in verschillende plaatsen spreekuren. 
De spreekuren worden gehouden door mej. J, van 
Leeuwen, lid van de A.R. Tweede Kamerfractie. 
Iedereen kan zijn gedachten of wensen kenbaar ma
ken tijdens deze spreekuren. Hieronder volgen plaat
sen en data.
Emmeloord. Vrijdag 22 november van 10—12 uur in 
’t Voorhuys.
Zwolle. Vrijdag 22 november van 2—4 uur in Hotel 
Van Gijtenbeek.
Deventer. Vrijdag 29 november van 10—12 uur in Ho
tel de Leeuwebrug.
Enschede. Vrijdag 29 november van 2—4 uur in het 
Jeugdgebouw Spelbergweg.

EEN IJTUNNELRIT
De grootste sensatie bij de opening van de IJtunnel 
was het rijden in een stadsbus, waarin ieder een zit
plaats had, die bij geen enkele halte stopte en door 
alle rode lichten reed. Resultaat: binnen 10 minuten 
van Amsterdam-noord naar het RAI-gebouw in zuid.

Laten we niet hopen, dat minister Bakker, die ook in 
de bus zat, dit normaal vindt en de metro maar een 
overbodige luxe acht.

Hardenberg. Maandag 9 december van 10—12 uur in 
Hotel Koeslag, Hessenweg 7, Heemse.
Almelo. Maandag 9 december van 2—4 uur in het 
Chr. Ver. gebouw De Rönneboom, Grotestraat 152.
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WAARVOOR
DIENT
EEN
PARTIJ?

T T T A T  is de taak van een poli- 
~  '  tieke partij in ons land en 

met welke middelen wordt deze 
taak vervuld ?
Ik heb de indruk dat de huidige 
politieke partij in Nederland wordt 
gezien als een organisatie die er 
vooral op gericht is vertegenwoor
digers te doen kiezen in openbare 
colleges. De verkiezingen voor ge
meente, provincie en vooral Twee
de Kamer worden als hoogtepunt, 
zoniet de belangrijkste bestaansre
den voor een politieke partij gezien. 
In het verlengde van de verkie
zingen ligt de bezetting van die 
ambten en colleges, waarvoor 
weliswaar geen directe verkiezing 
mogelijk is (minister, commissaris, 
burgemeester) maar waarop de 
uitslag van verkiezingen toch van 
grote invloed is.

Als we onder politiek verstaan het 
scheppen van mogelijkheden en instel
lingen waarin vrije mensen tot samen
leving kunnen komen en een politieke 
partij een organisatie is die zich dat ten 
doel stelt, dan is de vraag of het doen 
bezetten van de huidige openbare amb
ten en colleges thans nog het beste mid
del is om tot dit doel te geraken. Een 
middel daartoe is zij zeker ook nu nog. 
Maar de invloed van de bestaande colle
ges en ambten op de gang van zaken in 
de samenleving — en daarmede hun 
vormende kracht ten aanzien van die 
samenleving — is en wordt voortdurend 
door verschillende oorzaken beperkt.

Tanende invloed
Daar is ten eerste de toenemende in
gewikkeldheid der vraagstukken ener
zijds en de deskundigheid daarin van 
het ambtelijk apparaat anderzijds, die 
het voor de gekozen vertegenwoordigers 
uiterst rhoeilijk maken de zaken te om
vatten, laat staan er vormend aan te 
werken.
In de tweede plaats vallen de belang
rijkste principiële beslissingen steeds 
minder in de colleges en functies waar
voor de partijen de verkiezingen in
gingen, maar elders, en dan vaak op een 
wijze die zich maar uiterst moeilijk 
leent voor overleg, inspraak, beoorde
ling en medewerking van de gekozen 
vertegenwoordigers (bijv. bij NATO, 
EEG, VN, bij de V.S. van Amerika, als 
grootmacht in wier invloedssfeer wij 
liggen; bij de rijksoverheid als het de 
provincie en gemeente betreft).
Ten derde zijn er bewegingen, stro
mingen en organisaties buiten de be
staande politieke colleges en ambten, 
die, hoewel zelf in beginsel niet-politiek 
gericht, toch vaak sterke invloed op de 
politiek uitoefenen (bijv. vakbeweging, 
kerken, studenten, de wetenschap) waar
tegen de politieke organen vaak niet 
zijn opgewassen.
Tenslotte zijn er vele vraagstukken, 
waarvan de voorgeschiedenis („het his
torisch gegroeide”) of implicaties in de 
toekomst de mogelijkheden tot wijziging 
en beïnvloeding zo zeer beperken, dat 
daarop vanuit politieke colleges en amb
ten weinig invloed meer op is uit te 
oefenen;, soms ook betreft het ontwikke
lingen die zich geheel aan de invloed

van deze colleges onttrekken en waar
op zij nauwelijks reageren, laat staan 
ageren kunnen (automatisering, concen
tratie in bedrijfsleven, wijze en om vang 
van produktie en consumptie).
Met name de Staten-Generaal, van oor
sprong het centrum van beïnvloeding 
van de politieke beleidsvorming en be
leidsvoering, heeft door de hiervoorge- 
noemde oorzaken veel aan belang inge
boet.
Initiatieven gaan van haar nauwelijks 
meer uit, haar controlerende functies 
kan zij maar zeer ten dele uitvoeren, 
aan nieuwe ontwikkelingen kan zij geen 
vorm geven. Daarbij komt dat een niet 
onbelangrijk deel der leden van de Sta
ten-Generaal een zetel hebben gekre
gen niet op grond van hun politieke 
kwaliteiten, maar terwille van hun re
presentativiteit voor bepaalde maat
schappelijke belangengroeperingen, ker
ken of landstreken. Zij achten het niet 
zo zeer hun taak nieuwe instellingen te 
scheppen, waarin vrije mensen kunnen 
samenleven, als wel de bestaande maat
schappelijke posities van hun achter
ban te verdedigen. En het is juist op de 
Staten-Generaal, waarop de aandacht 
van de politieke partijen in ons laiid zo 
sterk gericht is en waarvan het aantal 
zetels dat men daarin verwerft als de 
maatstaf bij uitstek van politiek succes 
wordt gezien.
Ik zou niet graag willen beweren dat 
de Staten-Generaal, Provinciale Staten 
en gemeenteraden (ministers, gedepu
teerden, wethouders en burgemeesters) 
voor welke politieke partij dan ook van 
geen belang meer zouden zijn, of dat 
het aantal zetels dat men verwerft er 
niet toe doet.

I k  m e en  echter dat de w e rk g e v e r s -  en  

w e rk n e m e rso rga n isa t ie s , de S E R ,  de 

S t ic h t in g  v a n  de A rb e id ,  de studenten , 

de un ive rs ite ite n , de k e rk e n , de s p re 

kende , sch r ijv e n d e  en  tonen de  pers, 

om  m a a r  lu k r a a k  een  a an ta l o r g a n isa 

t ie s en  in s te ll in ge n  te noem en, in v lo e d  

op de re ge r in g  en het po lit ieke  beleid 

hebben , d ie  ze ke r n ie t  m in d e r  is  d an  

d ie  d e r h u id ig e  s ta a tk u n d ig e  colleges.

Andere wegen
Politieke partijen dienen daaruit conse
quenties te trekken. Minder dan voor
heen ligt het zwaartepunt van hun taak 
in het zijn van „kies”-vereniging die 
kandidaten stelt voor de publieke amb
ten, meer dan ooit moeten zij centra zijn 
voor politieke gedachten- en wilsvor
ming, die hun invloed niet meer uit
sluitend via de geijkte politieke ambten 
en colleges tot gelding brengen, maar 
ook langs andere wegen die in de hui
dige maatschappij geboden blijken. 
Meer dan zich alleen maar te laten be
ïnvloeden door de sociale en economi
sche opvattingen en standpunten van 
vakbonden, ondernemersorganisaties en 
andere belangengroeperingen zullen de 
politieke partijen zélf politieke ideeën 
moeten ontwikkelen over de inrichting 
van de samenleving. Waar colleges als 
de Staten-Generaal door samenstelling, 
organisatie, werkwijze en kwaliteit van 
haar leden niet of niet geheel in staat 
blijken te zijn gelijkwaardig tegenspel 
te bieden aan de regering en de ontwik
kelingen te beïnvloeden, zullen de poli
tieke partijen deze taak ook langs an
dere wegen en met andere middelen ter 
hand moeten nemen.
Er kan niet volstaan worden met zo nu 
en dan ad hoe een standpunt in te ne

D e  o rgan isa t ie  v a n  de po litieke  
partijen  is  v a a k  in  d iscussie. E r  
is  k r it ie k  op de h u id ige  o rg a n isa 
t ievorm en, die n a a r  m en  zegt, n iet 
m eer w erken. P ra k t isc h  iedereen 
is  e rva n  overtu igd , dat er iets 
m oet gebeuren  om  de m ensen  
w e er n a u w e r hij het pa rtijw e rk  
en daarm ee bij de po lit iek  te be 
trekken.
M r .  J. H o lla n d e r noem t in  zijn a r 
t ike l een groot aanta l bezw aren 
tegen de hu id ige  s tru c tu u r v a n  de 
po lit ieke  partij en m et nam e v a n  
de A R P .  W ii  p laatsen dit a rt i
ke l g raa g  a ls b ijd rage  in  de d is 
cussie  o ve r deze problem atiek. 
W il hopen, dat op d it  a rtike l re 
acties kom en, d ie m issch ien  s u g 
gesties bevatten, w aarm ee  iets 
k an  w o rden  gedaan. In  de ru b r ie k  
W id e k  o v e r ... is  o ve rigen s ove r 
de fu n ct io ne rin g  v a n  de partijo r- 
ganen  d ive rse  m a len  geschreven. 
O o k  W id e k  s igna leerde  te ko rtko 
m ingen.
D e  partij is  e r a lles aan ge legen 
de com m un icatie  tussen  de leden 
en de in sp ra a k  v a n  de leden z»i 
goed m oge lijk  te doen zijn.
N a a st  het aangeven  v a n  bezw aren 
gaat het er om  op lo ss ingen  te ge 
ven. M r .  H o lla n d e r geeft in  zijn 
a rt ike l w el enke le  aanw ijz ingen  
hoe het m issch ie n  zou moeten, 
m aar w ij m isse n  toch n o g  een 
concrete u itw e rk in g  daarvan. 
W e llich t  k a n  m r. H o lla n d e r in  
een vo lgend  a rtike l p roberen  con 
creet aan  te geven hoe hij een 
n ieuw e  o rgan isa t ie vo rm  va n  onze 
partij ziet. B ijd ra g e n  va n  anderen 
ter d iscu ss ie  zijn  ook  harte lijk  
w elkom .

DE REDACTIE

DOOR MR. i. HOLLANDER

actie f en  g e lijk w a a rd ig  te gen spe l tegen  

de re g e r in g  te le ve ren .

Vernieuwing

men of een opvatting ten beste te geven. 
Getracht moet worden de maatschappe
lijke verhoudingen en ontwikkelingen 
kritisch te bezien, wetenschappelijke on
derbouwde inzichten te verwerven en 
uit te dragen, regelmatig voorstellen 
voor het politiek beleid op wat langere 
termijn te formulieren.

Actie-centrum
Toegepast op de ARP betekent dit dat 
onze partij haar activiteiten als „kies” - 
vereniging weliswaar niet moet vermin
deren, maar aan haar functie als kweek
plaats van politieke gedachten, plannen 
en voorstellen veel meer aandacht zou 
moeten schenken.
Prof. Verdam onderstreepte onlangs op 
het SSR-reunistencongres het belang 
van de christelijke politieke partij als 
bezinnigingsorganisatie.
Ik zou daar aan toe willen voegen; en 
als actie centrum. Vanuit de partij moe
ten doorlopend impulsen uitgaan (in 
welke vorm dan ook (nota’s conferen
ties, standpunt bepalingen, verkla
ringen, inzichten), gericht op heel het 
volk en op alle van belang zijnde groe
pen daarin, waarin de visie van de ARP 
op de samenleving en de ontwikkeling 
daarvan voortdurend wordt gevormd en 
uitgedragen.
Dit alles zal voor de organisatie van de 
partij niet zonder gevolgen kunnen blij
ven. Verbetering en vernieuwing is 
noodzakelijk.

V e rb e te r in g  v a n  de bestaande  s t ru c 

tuur. E e n  K u y p e r s t ic h t in g  zou  tot a a n 

m e rke lijke  kw a lita tie ve  en k w a n t ita 

t ie ve  v e rb e te r in g  v a n  n a a r  w e rk z a a m 

h e d e n  in  staat m oeten  w o rd e n  gesteld, 

e ve n a ls  he t partijsecre ta riaat. H o n o re 

r in g  v a n  de pa rtij-voo rz itte r, zodat de- 

•ze zich  gehee l a an  de pa rtij k a n  w ijde n  

zou  v e i 'k ie se lijk  zijn.

E e n  zo g ro o t  m o g e lijk  a an ta l p a rtij le 

d e n  v a n  een  gro te  v e rsch e id e n h e id  v a n  

d e skun d ighe den  zou bijv. door in ste l

l in g  v a n  „ sch a d u w ” -fracties, b ij de 

v o rm in g  v a n  het be le id  b e tro k k e n  

m oeten w orden. B ij  de k an d id aa tste l

l in g  v o o r  p u b lie k e -  en  pa rtijfu nc tie s  

za l v o o ra l ook  op de p o lit ie ke  be 

k w aa m h ed en  va n  de kan d ida ten  gelet 

m oe te n  w o rd e n . E e n  e ig e n  sta f v a n  

m e d e w e rk e rs  v o o r  de fra ct ie s in  de 

S ta te n -G e n e ra a l is  n o od za ke lijk , w i l  de 

v o lk sv e r te g e n w o o rd ig in g  in  staat zijn

Maar meer nog dan verbetering is ver
nieuwing van de partij organisatie ver
eist.
De huidige partij organisatie, met zijn 
plaatselijke kiesverenigingen, staten
centrales, conventen en deputatenver- 
gaderingen, moge dan formeel democra
tisch zijn, in feite werkt zij naar mijn 
gevoelen niet meer als zodanig. In feite 
is de plaatselijke kiesvereniging en daar
mee het gehele stelsel, dat op deze kies
verenigingen gebouwd is van haar 
grondslag beroofd. Naar mijn schatting 
bezoekt 80 a 95”/o van de nominale le
den van een kiesvereniging nooit een 
vergadering (en het aantal leden is nog 
maar een klein gedeelte van het aantal 
kiezers), de statutaire en reglementaire 
voorschriften zijn praktisch, niet te hand
haven, bij kandidaatstelling van be
stuursfuncties kost het dikwijls zelfs 
moeite ,,scherts” -dubbeltallen te stellen, 
verkiezingen voor kiesverenigingsfunc- 
ties en kandidaatstellingen voor open
bare colleges worden daardoor vaak in 
feite coöptaties. Op beleidsbeslissingen, 
programmavoorstellen, kandidaatstel
lingen van centrale partijorganen wordt 
in feite het oordeel van enkele (be- 
stuurs)leden gegeven. De hogere partij
organen behoèven geen enkele vrees te 
koesteren dat hun voorstellen niet onge
wijzigd zullen worden „aanvaard” . 
Kiesverenigingen in hun huidige vorm 
passen klaarblijkelijk niet meer in onze 
tijd en het lijkt mij noodzakelijk ons zo 
spoedig mogelijk op de consequenties 

. daarvan te bezinnen.
Inspraak en (mede-)zeggenschap van 
leden en het oordeel van de kiezers zal 
men met andere, meer moderne metho
den moeten trachten te verwezenlijken. 
Te denken valt bijvoorbeeld aan leden
enquêtes, aan het instellen van perio
diek benoemde „panels" van willekeu
rig gekozen leden aan wie op korte ter
mijn een oordeel over beleidsvoorstel
len kan worden gevraagd, aan opinie
onderzoeken over het partijbeleid en het 
optreden van partijleden in openbare 
functies en colleges, aan openbare 
hearings.
Om de oordeelvorming — intern door 
de leden, extern door de kiezers — mo
gelijk te maken zal de partij ook grote 
aandacht moeten besteden aan de bij
passende moderne middelen om de 
noodzakelijke informatie en voorlich
ting te geven. Eigen bladen, als A.R.- 
Staatkunde en Nederlandse Gedachten 
en ,,gevorderde” zendtijd voor radio en 
t.v. zijn maar middelen met een be
perkte werking. Zij bereiken slechts hen 
die reeds overtuigd zijn. Een stelselma
tig en doelbewust beleid om het oartij- 
beleid en het partij-,.beeld” zo duidelijk 
mogelijk en zo veel mogelijk ook via de 
„open” informatiebronnen en communi
catiemedia overgebracht te krijgen is 
noodzakelijk.
W il  onze partij een  le ve n d  en  w e r k 
zaam  gehee l b lijve n  dan  is  re o rg a n isa 
tie geboden. E e n  re o rg a n isa t ie  d ie er 
op ge r ich t  m oet zijn, de pa rtij te m a 
k e n  tot een po lit ieke  bew eg in g , die 
actie f a an  de v o rm in g  v a n  de sa m e n 
le v in g  k a n  en  w il  b ed ragen.
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Ondergetekende wil bezwaar maken 
tegen de welwillende houding van het 
het möderamen van de A.R.P. tegenover 
de A.R.-radicalen. Deze radicalen zijn 
ontstaan uit de A.R.-spijtstemmers, de
ze radicalen hebben geen been om op 
te staan. Ze zijn ontstaan doordat de 
A.R. bij de kabinetsformatie met de 
V.V.D. in zee ging, in plaats van met de 
P.v.d.A, Deze partij heeft zichzelf bui
ten spel gezet, daardoor al verviel het 
argument van de radicalen van voor
keur voor de P.v.d.A. Hun voorkeur 
vond ook geen grond in wat ons voor 
de verkiezingen beloofd was. Noch de 
toenmalige partijvoorzitter, dr. Berg
huis, noch de toentertijd optredende 
fractievoorzitter Roolvink, noch lijst
trekker Biesheuvel hebben zich voor 
de verkiezing uitgesproken voor V.V.D. 
of P.v.d.A. De lood-om-oud-ijzer-theo- 
rle werd toen nog algemeen aanvaard. 
Deze theorie is later ten onrechte fel 
bestreden. De uitspraak is van professor 
Zijlstra en is door Roolvink in een rede 
overgenomen en ze was bedoeld om te 
beklemtonen dat naar geestelijke ge
steldheid de P.v.d.A. en V.V.D. even 
ver van ons af staan.

Ook dr. Schouten was deze mening toe
gedaan en daarom werd er gezegd, wij 
wachten de verkiezingen af en bezien 
dan met welke partij ons program van 
actie het best te verwezenlijken is en 
dan letten wij niet alleen op inkomens
verdeling of belastingdruk, maar ook 
op onze monarchie, defensie en gezags- 
handhaving. Dan zijn wij bij de drie 
laatstgenoemde punten bij de V.V.D. 
zeker bij een beter adres dan bij de 
P.v.d.A.

Bij het goede beleid van de regering 
De Jong, en ik verwacht dat dat in de 
toekomst nog beter zal worden, want 
ook een regeringsploeg moet zich eerst 
inwerken, zal de grond helemaal onder 
de voeten van de radicalen wegvallen. 
Tegen deze regeringploeg, als ze zich 
ook verder goed blijft ontwikkelen, heb 
ik geen bezwaar als inzet voor de ver
kiezingen 1971. Al is het dan juist wat 
partijvoorzitter Veerman opmerkte, dat 
dit niet de opzet of de bedoeling 
was bij de eerste opzet van het gesprek 
van de 18.

't Is maar wat u wüt. Zo doorgaan en verder niets bijzonders - of de kop er onder 
en hoger reiken?
In het laatste geval bent u onze man. Bent u de man, die het met onze begelei
ding ver kan schoppen. En daar komt waar maar weinigen komen, De man die 
scoort!
Luister. Wij hebben voor u die ene, speciale cursus (uit 1300 PBNA-cursussen), 
waarmee u iets maakt van wat nu al aan talent en kennis en vooropleiding bij u 
aanwezig is. Waarmee u uzelf uitbouwt tot de gewaardeerde specialist, die in 
de wereld-van-morgen overal warm onthaal vindt met een PBNA-dip!oma of 
een ander erkend diploma.
Overal: bedrijfsleven, overheid, hier en waar dan ook,
Er zijn bij PBNA zeven studierichtingen, die u uit kunt. Werktuigbouw, elektro
techniek, elektronica, procestechniek en chemie, bouwkunde, weg- en water
bouw, organisatie en administratie. Waarin u altijd via die ene speciale cursus 
(van de 1300 die er zijn) aansluit op het punt waar uw opleiding ophield: LO, 
LTS, MTS, HTS.
Spring hoger, reik naar een betere toekomst en vraag inlichtingen bij PBNA.

KONINKLIJK TECHNICU

lem Q ig m l l jVBsingei - Arnhem
Erkend door de Inspectie Schriftelijk Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen.

DE WEEK ROND
4 november. Dat dokters over veel vrije tijd zouden beschikken in Nederland wil er 
bij ons niet in. In Amerika is dat anders. 180 leden van een artsenorkest in Los 
Angeles geven tweemaal per jaar een concert. Dit jaar concerteren zij in Willem
stad op Curacao ten bate van het Rode Kruis. Weet u waarom? Uit dankbare her
innering aan een pracht van vakantie in Curagao van een der artsen-leden van het 
orkest. Er zit muziek in toerisme!
5 november. De laatste dader en leider van de treinroof aller tijden — in Engeland — 
is gepakt. Maar de 26 miljoen aan gestolen bankbiljetten zijn nog steeds spoorloos. 
Overigens heeft de Britse overheid er miljoenen aan gespendeerd om de daders te 
arresteren. Toch is dat geen goed geld naar kwaad geld gooien.
6 november. Werkgeversbonden zijn nu akkoord met invoering van spaarloon in 
individuele ondernemingen, wel loon maar niet in ’t handje. Roolvink’s raad reac- 
tiviteert raad van werkgevers; zijn advies in de Tweede Kamer geuit op dit punt 
werd wel snel opgevolgd. Het woord is nu aan de werknemers, d.w.z. . . .
7 november. Berlijnse rechter: opnieuw is gepoogd met gewelddadige middelen 
een politieke overtuiging te huldigen. En daarom werd de „dame,” die bondskanselier 
Kiesinger een harde klap op het oog gaf „voorbeeldig” en siiel voor een jaar in de 
gevangenis opgeborgen. Reactie niet: nèt goed; reactie wel; gewelddadige politieke 
twisten terecht de kop indrukken. Dat bepaalde studenten dit in hun oren mogen 
knopen!
8 november. PSP — PvdA — PPR; samen op de televisie over de politiek. Nietwaar: 
Samen op de televisie — je van het van de progressieve concentratie. Samen uit — 
ja gezellig. D’66, die zo graag ontploffen wil doet er liever niet aan mee. Je mocht 
’s besmet worden!
9 november: „Ik kan mij geen verstandig en fatsoenlijk mens voorstellen die enige 
sympathie zou kunnen koesteren voor het vernielend, brandstichtend en op straat 
politieke tegenstanders molesterend gepeupel” weet u wie dat schreef? De onder 
ons zeer bekende G. K. van het Reve.'Dat had u vast niet verwacht!
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KADERWERK
Kaderwerk is belangrijk voor de partij, 
vandaar dat er aan dit werk heel wat 
gedaan wordt. Zie Widek over . . . ,  pag. 2.

GROTE GEMEENTEN
Op pag. 4 schrijft drs. H. Doorn over de 
financiële verhouding tussen het rijk en, 
vooral, de grote gemeenten. Die grote 
gemeenten komen niet meer rond. In dit 
eerste artikel enkele voorbeelden hoe dat 
komt.

DRIESTARREN
Op pagina 3 staan meestal de driestarren. 
Omdat deze pagina nogal vol is deze 
week ook driestarren op pagina 10.

HEUSDEN EN ALTENA

Het intergemeentelijke structuurplan voor 
het land van Heusden en Altena is het 
onderwerp waarover de heer H, W. D. 
Boven op pagina 6 en 7 schrijft. Een 
boeiende ontwikkeling in een, misschien, 
niet zo heel erg bekend gebied.

PARTIJVERNIEUWING
Op pagina 8 staat ditmaal de complete 
tekst van de radiotoespraak die dr. W. de 
Kwaadsteniet op donderdag 14 november 
heeft gehouden. Het gaat o.a. over de 
„18", en het gesprek tussen A.R.P. en 
PPR. De tekst is te krijgen op het A.R.- 
partijbureau, Dr. Kuyperstr. 3, Den Haag.

GELDSCHULDEN
Geldschulden en geldontwaarding zijn op 
het ogenblik weer begrippen die dagelijks 
de krant halen. Op pagina 9 schrijft dr. 
A. J. Vermaat een eerste artikel hierover.

GEZAG EN 
ZEGGENSCHAP
Op pagina 11 bespreekt de heer J. van 
Eibergen, voorzitter van het CNV het boek 
van prof. dr. H. i. van Zuthem „Gezag en 
zeggenschap".

ARJOS IN BEELD
Woensdag 27 november heeft de ARJOS 
een televisie-uitzending op Ned. I, van 
20.20-20.30 uur. Een reden om te blijven 
kijken na het journaal en de Ster-reclame.

RADIO
Donderdag 28 november is de ARP weer 
te beluisteren via Hilv. II (298 m), van 
18.20—18.30 uur.

H e t  belangwekkende artikel 
van de heer Tjeerdsma, se

cretaris van het C.N.V., een tijd ge
leden in Nederlandse Gedachten 
gepubliceerd, heeft nog eens in het 
bijzonder de aandacht op het 
vraagstuk van de „gastarbeiders” 
in ons land gericht. Voor velen 
hlqft het moeilijk te verwerken, 
dat enerzijds een groot aantal men
sen werkloos zijn, anderzijds de 
vraag naar arbeidskrachten uit an
dere landen, met name uit landen 
aan de Zuid- en Oostzijde van de 
Middellandse Zee voortduurt. 
Vooral wanneer het takken van be
drijf betreft, waarin het aantal ar
beidsplaatsen steeds afneemt: 
plaatsen, die dikwijls gedwongen 
moeten worden verlaten.
N u  is  het n ie t de bedoe lin g  deze a rt ik e 
len  o ve r d ie sp a n n in g  te schrijven . N o g  
a ltijd  behoeft het v ra a g s tu k  v a n  de 
w e rk looshe id , o f lie ve r v a n  de w e rk g e 
legenhe id  in  on s land, ve rde re  g rond ige  
analyse, n o g  a ltijd  d u u rt  de d iscuss ie  
o ve r de al o f n ie t noodzake lijkhe id  v a n  
grotere m ob ilite it  v a n  de w e rk n e m e rs  
voort, n o g  a ltijd  is  het p rob leem  v a n  
brede sch o lin g  en h e rsch o lin g  en a lles 
w a t  daarm ede sam enhangt, e r een v a n  
de eerste orde.
W e rk e lijkh e id  is, dat e r o n d a n k s  een 
ze ke r geb rek  aan  w e rkge le gen he id  
steeds behoefte aan  een p laats v o o r 
bu iten land se  a rbe ide rs is, en dat d a a r
om  alle v ragen , d ie h u n  k o m st  en  v e r 
b lijf oproepen en  begeleiden, grote  be 
teken is  b lijven  behouden.
I n  het vo r ige  ja a r  is  een b e lan gw e kken d  
boek  on de r de titel „B u iten lan d se  A r 
be ide rs in  N e d e rlan d ” •) ve rschenen : 
„Een  vee lz ijd ige  b en ad e rin g  v a n  een 
com p lex  v ra a g s tu k ”, lu id t  het on d e r
schrift.
H e t  boek is  de b u n d e lin g  v a n  in le id in 
gen, d ie op  de „Bed rijfssoc io log ische  
S tu d ie d age n ” in  1966 te Le id e n  zijn  ge 
ho uden  en bevat b ovend ien  een aanta l 
conclusies en een u iterm ate  inte ressant 
h o o fd stu k  o ve r de b e r ich tge v in g  in  de 
p e rs  (dat b ijzondere aandach t zal k r i j 
gen). D e  sam enste lle r is  prof. dr. R. 
W entholt, ho og le raa r in  de socia le  
p sych o lo g ie  a an  de Ned. Econ. H o g e 
school te Rotterdam . H e t  k e n t  d u s  tal 
v a n  m e dew erke rs en k a n  zonde r m eer 
o n m isb a a r w o rd e n  genoem d vo o r ieder, 
d ie  zich  m et het v ra a g s tu k  bezighoudt. 
E e n  „A lgem ene  In le id in g ” v a n  de redac
te u r is  he t b eg in  v a n  een reek s v a n  
hoo fd stukke n , w a a rv a n  a lleen  a l de 
tite ls en ondertite ls de grote  beteken is 
v a n  d it  w e rk  du ide lijk  m aken, b ijv o o r
beeld; E con om isch e  ach te rgronden  v a n  
he t ve rsch ijn se l d e r bu iten land se  a r 
be ide rs in  N ederland, O p va ttin ge n  en 
be le id  v a n  de w e rk g e v e rs-  en w e rk n e 
m e rso rgan isa tie s, H e t p rob leem  v a n  de 
bu iten land se  a rbe ide rs en  het p rob leem  
v a n  het b ijbehorende overheidsbele id . 
M a a tscha p p e lijke  ach te rgronden  en 
factoren, enzovoorts.

Overheidsbeleid
A p a rte  aandach t m oet w o rd en  ge vraagd  
v o o r  het zoeven genoem de ho o fd stuk

BUITENLANDSE 
ARBEIDERS 
IN NEDERLAN
DOOR IR. B. TER BRUGGE

I V  o ve r het O verhe idsbe le id . H e t is  v a n  
de h an d  v a n  drs. A . J. v a n  der Staay, 
toen ve rbon den  aan  het m in iste rie  v a n  
C u ltu u r, Recreatie  en M aatscha p p e lijk  
W e rk . Z ijn  ana lyses, d ie v o o r het p ro 
b leem  v a n  de gasta rbe ide rs a l b e lan g 
r ijk  genoeg zijn om  e r g ro n d ig  k enn is  
v a n  te nem en, treffen het O ve rh e id sb e 
le id  a ls  geheel, zijn  v o o r  een goed in 
zicht in  de w e rkw ijze  v a n  het O v e r 
he id sappa raat en zijn  reacties, o n td ek 
k e n d  voo ra l v o o r hen, d ie m enen dat op 
ta l v a n  be lan g rijke  ve rsch ijn se len  in  de 
sam e n le v in g  de O ve rh e id  niet of te 
t raag  o f geheel onvo ldoende  reageert. 
D a t  zij „geen oog heeft v o o r” bepaalde 
be langen  en andere  totaal eenzijd ig  be
voordeelt, dat zij „ ru st ig” een „gevaa r
lijke  o n tw ik ke lin g  h a a r ga n g  laat gaan  
en  andere processen „ongem otivee rd” 
stim uleert.”

D e  heer V a n  der S ta a y  doet een lo f
w a a rd ige  1- o g in g  om  het prob leem  v a n  
het O ve rhe id sbe le id  ten aanzien  v a n  dat 
v a n  de bu iten land se  a rbe ide rs in  zijn 
g roe i te volgen.
H e t  zou  zeer inte ressant zijn  een de rge 
lijke  benade rin g  ook  bij andere v ra a g 
stukken , b ijvoorbee ld  die v a n  w e rk ge 
legenhe id  en w erk looshe id , v a n  in d u s t r i
a lisa tie  en w egenbouw , v a n  on de rw ijs  
en  vrijetijdbested ing, en v a n  ve le  a n 
dere toe te passen.
M is sc h ie n  zou een zu ive r  po litieke  be 
n a d e r in g  een structu re le  ana ly se  v a n  de 
w e rkw ijze  v a n  het ove rhe id sappa raa t 
n ie t o f n iet a ltijd  k u n n e n  ve rd ragen, 
m a a r zonder een goed inz ich t in  de e i-

C I G A f i S

gen functie  v a n  d it  apparaat en zijn  
ve ran tw oo rde lijkh eden  tegenover de 
gehele sam en lev in g, d ie het w il dienen, 
is  het m oe ilijk  b illijke  oordelen te v e l
len.

Gastarbeiders
K e re n  w ij n u  te ru g  tot het v ra a g s tu k  
v a n  de „gasta rbe iders”. E e n  vo o r onze 
sam e n le v in g  tot v o o r enke le  ja ren  een 
totaal n ie u w  probleem !
„W an ne e r n u ”, heet het, „ in  de sam e n 
le v in g  een n ie u w  p rob leem  rijst  is  het 
v o o r een beter beg rip  v a n  het o ve r
he id shande len  interessant, ee nvoud ig  
te bezien hoe het ove rh e id sappa raa t 
reageert, zich  inform eert, tot be slu it
v o rm in g  kom t, etc......
H oe  k w a m  het apparaat „ in  zijn ge 
heel in  b e w e g in g ?”
D e  sch r ijv e r  ondersche id t d an  drie  fasen  
(die n a tu u rlijk  n iet streng  v a n  e lka a r 
te sche iden  zijn  en zeke r n ie t in  e lk  
onderdeel v a n  het apparaat in é lke 
periode).
a. de fase v a n  ad hoe a an passin ge n  aan  
het n ieuw e  v ra a g s tu k
b. de fase v a n  het partië le of v o o rlo 
p ige beleid
c. de fase v a n  een sam enhangend  lange  
term ijnsbele id
Toegepast op  het v ra a g s tu k  v a n  de 
bu iten land se  a rbe ide rs betekent fase  a) 
dat getracht is  m aatrege len  te nem en, 
die in  het bestaande stelsel pasten of 
liever: d ie a ls  g ro n d s la g  de bestaande 
p rocedu res hadden  en zich d a a r in  v o e g 
den. Een  v ie rta l voorbeelden van  be
le id sbe sliss ingen  zouden d it du ide lijk  
k u n n e n  rriaken; H et v e rb lij f sv e rgu n - 
n ingenbe le id , het bele id  ten aanzien  v a n  
de a rbe id sbem idde ling  en de tew e rk 
ste lling, het hu isve st ing sbe le id  en het 
v ra a g s tu k  v a n  de socia le gevo lgen  va n  
het tew erkste llen  v an  bu iten land se  a r 
beiders. H e t sp reekt vanzelf, dat in  het 
k ad e r v a n  de b e sp re k in g  v a n  het ge
noem de boek h ie r niet u itvo e r ig  op  k a n  
w o rden  ingegaan. D e  opsom m  4 g  
sp reekt e igen lijk  voo r zichzelf. V ie r  zeer
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KADERWERK
aderwerk is voor een politieke 
partij een bijzonder belangrij

ke zaak. Beter: dringend, noodza
kelijk.
In het vorige seizoen, 1967/1968, is 
dit werk landelijk ter hand geno
men. Het is nog maar een beschei
den opzet, welke niettemin reeds 
onbescheiden veel tijd vergt.

Het kaderwerk, waarmede de par
tij is begonnen, heeft tot doel, een 
aantal partijleden een bredere en 
diepgaande vorming te geven op- 
het terrein van de uitgangspunten 
en de doelstellingen van anti-revo- 
lutionaire politiek.

Voor deze vorming worden personen 
gezocht, die na een goede scholing lei
ding zullen kunnen geven, iets aan an
deren zullen kunnen overdragen en in 
staat geacht kunnen worden met an
dersdenkenden tijdens fora, op verga
deringen en bij teach-ins te discussië
ren. Mensen, die bereid, in staat en in 
de' gelegenheid zijn desgevraagd, bij
voorbeeld in plaatselijke en regionale 
partijorganen, hun medewerking te ge
ven aan het veelsoortige partij werk.
De cursus duurt een werkseizoen, van 
september t/m mei. Momenteel loopt 
dus de tweede cursus.

Ontmoeting
De. .cursus begpn dit seizoen in septem
ber, met een kennismakingsbijeenkomst, 
op een avond in het Kuyperhuis. Een 
ontmoeting tussen cursusleiding en kö- 
dercursisten.
Tijdens deze eerste bijeenkomst werd 
een uiteenzetting gegeven door de heer
D. Corporaal, adjunct-secretaris van het 
Centraal Comité, over het lesmateriaal. 
Daarbij was de mogelijkheid om aller
lei gewenste informatie te krijgen.
De voorzittter van het Centraal Comité, 
dr. 'A. Veerman, hield een korte cause
rie over evangelische politiek in deze 
tijd, gevolgd door een oriënterend ge
sprek met de cursisten. De cursus be
staat verder uit elf schriftelijke lessen 
naar aanleiding waarvan de deelne
mers bepaalde opdrachten uit te werken 
krijgen, waarop van de zijde van de 
cursusleiding schriftelijk wordt gerea
geerd of tijdens één van de twee drie
daagse bijeenkomsten — van woens
dagavond tot zaterdagmiddag — waar
aan de cursisten moeten deelnemen.

Doel en verwachting
Het doel van d ' opdrachten is na te 
gaan hoe de stof uit de lessen en uit 
het andere materiaal (brochures, rap
porten, publikaties van de partij) wordt 
verwerkt, zodat daarop van de zijde van 
de cursusleiding weer ingegaan kan 
worden.
De lessen en het overige materiaal wor
den door de partij ter beschikking ge
steld; de cursisten dienen —  voorzover 
dat niet reeds het geval is — zich te 
abonneren op Nederlandse Gedachten, 
A.R. Staatkunde en de Documentatie
dienst. Het na jaars- en voor j aars partij- 
convent wordt door de deelnemers bij- 
gewoond.

Van hen wordt verwacht, dat zij zich 
zo volledig mogelijk inwerken in alles 
dat de partij organisatorisch en politiek 
betreft.

D e  cu rs isten  ve rp lich ten  zich  de gehe

le cu rsu s  te vo lge n  en er actief aan  deel 

te nem en. D e  partij investeert in  hen  

tijd en geld. D e  dee lnem ers ve rk la re n  

z ich  bere id  de ve rk re ge n  k e n n is  in  en 

vo o r de partij te gebru iken.

D e  cu rs isten  hebben  inm idde ls  v ie r  

sch rifte lijke  lessen gehad  en  v o rige  

w eek, v a n  13 tot 16 novem ber, heeft 

de eerste v a n  de twee d riedaagseb ijéen- 

' k om sten  p laats gevonden.

Druk programi^^’

Om u een indruk te geven, bieden wij 
hier graag een globale weergave van 
het drukke programma, dat op die da
gen is afgewerkt. Woensdagavond, ge
sprek met de cursisten over de tot nu 
toe opgedane ervaringen en tevens dis
cussie over de eerste les, over christe
lijke politiek en de daarbij behorende 
opdracht, met de heer J. van Vliet, lid 
van de Organisatie Commissie van de 
partij. Donderdagmorgen, bespreking 
van vragen en opmerkingen naar aan
leiding van de lessen 2 en 3 en de daar
bij behorende opdrachten met drs. B. 
Goudzwaard, lid van de Tweede Kamer. 
Donderdagmiddag, discussie met de ad- 
junct-secretarissen D. Corporaal en drs.
K. Dobben over het partijsecretariaat, 
het Partij Convent en Nederlandse Ge
dachten.

Donderdagavond volgde een inleiding 
van en gedachtenwisseling met dr. C. 
Rijnsdorp over cultuurpolitiek. Vrijdag- . 
morgen inleiding van en discussie met 
prof. mr. P. H. Kooijmans, ondervoor
zitter van de partij, over buitenlandse 
politiek. De hele vrijdagmiddag gedach
tenwisseling over de opstelling van de 
A.R.P. (met name het gesprek in de 
„18” en het gesprek met de P.P.R.) na 
inleidende opmerkingen van partijse
cretaris dr. W. de Kwaadsteniet, met 
deelname van de partijvoorzitter en 
Arjosvoorzitter, dr. A. Veerman en H. 
A. de Boer.
Vrijdagavond gesprek met minister B. 
Roolvink over de vorming van het re
geringsbeleid.
Zaterdagmorgen tenslotte een gesprek 
met de directeur van de dr. A. Kuyper- 
stichting, mr. W. C. D. Hoogendijk, over 
A. R. politiek,. waarna gedachtenwisse- 
ling met de cursusleiding over de gehele 
bijeenkomst.
Tussendoor, ’s avonds laat en zelfs 
’s nachts werd uiteraard in kleine 
groepjes nog flink doorgepraat. Het is 
dus wel duidelijk, dat het gaat om 
zeer indringende politieke training. 
Tijdens de tweede bijeenkomst in april 
a.s. komt uiteraard een nieuw;e serie 
onderwerpen mondeling in behandeling, 
terwijl ook aandacht geschonken zal 
worden aan de spreekvaardigheid.

Wie doen er mee?
De deelnemers aan de kadercursus wor
den gezocht door de Organisatie Com
missie en de cursusleiding, met inscha
keling van de besturen van de Kamer
centrales. Aan één cursus kan slechts 
een beperkt aantal personen deelnemen. 
Vorig jaar waren er bijna dertig, dit 
jaar veertig cursisten. Gezien het be
trekkelijk kleine aantal deelnemers dat 
mogelijk is, werd gezocht naar perso
nen, die in leeftijd niet te ver uiteenlo
pen; tot dusver derhalve in de leeftijd 
van ±  25 tot 35 jaar.
De cursusleiding bestaat uit dr. A. Veer
man voorzitter van het Centraal Co
mité; de voorzitter van de Organisatie 
Commissie, drs. D. Th. Kuiper; de se
cretaris van het Centraal Comité, dr.
W. de Kwaadsteniet; mr. W. C. D. 
Hoogendijk, directeur van de Dr. A. 
Kuyperstichting; drs. B. Goudzwaard, 
lid van de A.R. Tweede Kamerfractie. 
De organisatorische leiding wordt ver
zorgd door de adjunctsecretarissen van 
het Centraal Comité, de heren D. Cor
poraal en drs. K. Dobben.

Regionale
kaderbij eenkomsten
Naast deze intensieve landelijke kader
vorming van een beperkt aantal pérso- 
nen per jaar, heeft het Centraal Comité 
aan de besturen van alle Kamercentra
les gevraagd om zo mogelijk per Ka
mercentrale per seizoen een drietal ka
der- of informatiebijeenkomsten te be
leggen, bij voorkeur op een zaterdag
morgen en — middag, anders op een 
avond. Op deze drie regionale kaderbij- 
eenkomsten zouden drie onderwerpen 
wat grondiger besproken kunnen wor
den. Het verdient daarbij aanbeveling 
het aantal aanwezigen niet groter te 
doen zijn dan 40 a 50 personen. Daarbij 
dient in de eerste plaats gedacht te wor
den aan bestuursleden van de Kamer
centrales, Statencentrales en kiesvereni
gingen maar zo mogelijk daarnaast aan 
anderen. Voor elke bijeenkomst wordt 
een rapporteur aangewezen, die een 
kort verslag opstelt over de gedachten
wisseling, bestemd voor het Centraal 
Comité.

Vele onderwerpen
Het Centraal Cornité suggereert voor 
deze regionale bijeenkomsten een keus 
te maken uit een tiental onderwerpen, 
namelijk kerk en politiek, partij en 
kiesstelsel, welzijnsbeleid, ruimtelijk or
dening, Europese economische grond
slag, de verhouding tot de communis
tische landen, vredespolitiek, ontwikke
lingshulp, rassenverhoudingen, inko
mens- en vermogensverdeling. Bij elk 
onderwerp suggereert het Centraal Co
mité enkele sprekers. Deze sprekers, die 
door het partijsecretariaat reeds bena
derd zijn, zijn in principe bereid op de 
bedoelde regionale kaderbijeenkomsten 
op te treden. Deze sprekers zijn ook be
reid vóór de te houden bijeenkomsten 
een spreekbeurt, een min of meer uit
gewerkte notitie of een aantal stellin
gen over het te bespreken onderwerp 
ter beschikking te stellen. De Kamer
centrales zorgen voor vermenigvuldi
ging en toezending aan de deelnemers. 
De kosten verbonden aan het organise
ren van de bijeenkomsten, zijn voor 
rekening van de betrokken Kamercen
trale. De eventuele. lectuur wordt zo 
mogelijk gratis door de partij beschik
baar gesteld.

W ij hopen  en verw achten, dat al dit 

k a d e rw e rk  v a n  vee l beteken is za l zijn 

v o o r een betere op ita ievorm ing in  onze 

partij. W ij hopen  tevens, dat de o m 

v a n g  va n  dit w e rk  in  de kom en de  ja - 

re n  steeds ve rd e r za l k u n n e n  w o rden  

u itgebre id .

DR. C. BOERTIEN 

VICE-VOORZITTER 

CHR. DEMOCR. FRACTIE 

EUROPESE

PARLEMENT

D r.  C. B o e rt ie n

Jn het Europese Parlement hebben 
142 leden zitting, van wie 14 uit 
Nederland. Van die 14 Nederlandse 
leden behoren er acht tot de chr. 
democratische fractie, vier tot de 
socialistische fractie en twee tot de 
liberale fractie.
De Nederlandse delegatie die deel 
uitmaakt van de chr. democratische 
fractie, is samengesteld uit leden 
van de K.V.P., A.R.P en C.H.U.
Van K.V.P.-zijde hebben in het Par
lement zitting; mr. T. Brouwer, 
Tweede Kamer, de heer C. J. v. d. 
Ploeg, Tweede Kamer, ir. Raedts, 
Eerste Kamer, dr. N. J. Schuyt, 
Tweede Kamer, drs. Th. Westerterp, 
Tweede Kamen
Van de zijde van dé A.R.P. zijn lid: 
drs. J. Bqersma, Tweede Kamer, dr. 
C. Boertien, Tweede Kamer.
Tot 1 oktober j.1. was van de zijde 
van de C.H.U. lid prof. dr. J. W. van 
Hulst, Eerste kamer, die tevens 
vice-voorzitter van de fractiè was. 
Prof. Van Hulst, hoogleraar van de 
Vrije Universiteit, heeft wegens 
drukke werkzaamheden voor het iid- 
maatschap van het Europese parle
ment moeten bedanken. Als vice- 
voorzitter van de chr. democratische 
fractie is hij thans opgevolgd door 
dr. Boertien. In de C.H. vacature 
voor het lidmaatschap van het Euro
pese parlement is nog niet voorzien. 
Het is te hopen, dat dit binnenkort 
zal kunnen geschieden.

H. Struik en Zoon N.V.
Fabriek van dekkleden 
en tenten

Imp. Groothandel scheeps- en 
aannemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden.

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 -13970

G. VOGLER & CO.
(FIRMANT W. A. FIBBE)

M a u r it sw e g  49 - B O T T E R D A M  
Te le foon  010 13-78-78 / 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton
GRONDSTOFFEN
voor de steen- en keramische industrie
WEGENBOUWMATERIALEN
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WONINGWET
rjitmaal moge ik beginnen met een persoon- 
^  lijke herinnering. Enige jaren geleden 
kreeg ik bezoek van twee beroeps-korporaals 
van de luchtmacht. Zij hadden een klacht, die 
zij met mij, als lid van de Defensde-commissie, 
eens wilden bespreken. Geruime tijd hadden 
zij gewoond buiten de gemeente, waar de 
„basis” gevestigd was en hadden reisvergoe- 
ding genoten. Maar dat was nu afgelopen, 
want in de gemeente, waar zij hóórden te 
wonen, konden zij nu een huis krijgen. Maar 
dat huis was hun te duur, gelet op hun trak
tement. En om aan hun klacht meer bewijs
kracht te geven, vertelden zij; onze kapitein 
woont in net zo’n huis en moet dezelfde huur 
betalen als wij.

Die ter loops gemaakte opmerking is het startpunt 
geweest voor, een reeks constateringen, die steeds 
meer in de publiciteit kwamen.
De portier van een provinciaal elektriciteitsbedrijf 
woonde in een woningwetwoning. Een bedrijfsinge- 
nieur van datzelfde bedrijf woonde ook in een wo
ningwetwoning. Zij betaalden evenveel huur.
En ga zo maar door. De voorbeelden stroomden toe. 
In een niet onaanzienlijke gemeente betrok de ge
meentesecretaris een woningwetwoning. Hij kreeg 
een geschikte buurman: een leraar bij het ulo.
Zelfs kwamen er verbijsterende voorbeelden bin
nen. In een grijze stad is een straat, volgebouwd 
met woningwetwoningen, maar de toewijzingscom- 
missie heeft die woningen aan die bepaalde straat 
blijkbaar gereserveerd voor mannen met witte boor
den, die niet met buurvrouwen, maar met mevrou
wen zijn getrouwd.
De stroom van voorbeelden is eindeloos en men valt 
van de ene verbazing in de andere.

FVE woningwet is in 1902 in werking getreden onder 
^  het ministerie Kuyper, maar zij is nog afkom
stig van het ministerie Pierson-Borgesius, het laatste 
parlementaire liberale ministerie, dat wij hebben 
gekend. En het is het beste deel van de nalatenschap 
van dit kabinet.
De woningsituatie was slecht. In fabriekssteden 
waren reeksen slechte en goedkope arbeiderswonin
gen gebouwd. Op het platteland was meer lucht en 
ruimte, maar er waren ook rijen huizen die namen 
droegen als De Lange Jammer. In Amsterdam 
woonden honderden gezinnen in kelders.
De woningwet geeft grote bevoegdheden aan de 
gemeentebesturen. Die kunnen voorschriften geven 
tot woningverbetering, die kunnen ook slechte wo
ningen onbewoonbaar verklaren. Maar daar staat 
tegenover, dat de woningwet ook bevordert, dat er 
voor de mensen met smalle beurzen nieuwe, goede 
en niet te dure woningen worden gebouwd. De 
woningwet is bedoeld als een socia le wet.
Daarom wordt de woninwetbouw door de overheid 
financ iee l gesteund. Opdat de huur betaalbaar zal 
zijn voor de economisch zwakkere gezinnen. E n  dus 
lig t  de h u u r  be lan g rijk  beneden de kostprijs.

l^ANNEER dus iemand in een woningwetwoning , 
’ '  woont en b.v. een inkomen heeft van zeg 15.000 

gulden, dan is het duidelijk dat hij daar woont 
tegen de bedoe ling  der wet. Hij hóórt daar niet. 
Die woningen zijn nooit voor hem bestemd geweest. 
Maar bovendien: hij betaalt, met zijn inkomen, 
niettemin een huurprijs, die belangrijk lager ligt dan 
de kostprijs. Het verschil wordt aangezuiverd uit de 
staatskas. Hij is natuurlijk met dat extra-voordeel 
op de hoogte; is er al jaren mee bekend misschien, 
doordat hij er al jaren van heeft geprofilee rd. Ons 
zijn geen gevallen bekend, dat zo’n huurder bij de 
woningbouwvereniging kwam met de vraag: wat is 
nou precies de kostprijs van het huis waarin ik 
woon, want ik dien toch minstens die prijs te beta
len ? De woningbouwvereniging zou met zo’n vraag 
misschien ook maar lelijk in de maag zitten.

'T'OEN deze situatie al duidelijker, werd en de 
voorbeelden zich opstapelden, hebben wij het 

pleit gevoerd voor een landelijke regeling, waardoor 
aan deze onrechtvaardige en sociaal niet aanvaard
bare situatie paal en perk zou kunnen worden 
gesteld. B.V.: Laat de wetgever bepalen, dat ieder 
die een gezinsinkomen heeft van meer dan 250 
gulden per week, verplicht wordt de kostprijs van 
zijn woninwetwoning, vermeerderd met 10 procent, 
te betalen. Dan betaalt hij, wat een woning van het
zelfde kaliber buiten zijn sector ook zou kosten.
Op zichzelf is dat rechtvaardig. Helemaal afgezien 
van de vraag, of de man een andere woning kan 
krijgen of noodgedwongen moet blijven. Want als 
dat laatste inderdaad het geval is, dan zal hij er 
toch geen bezwaar tegen kunnen hebben dat hij, 
gelet op zijn inkomen, de woning werkelijk betaalt 
en niet uit de staatskas geho lpen  wordt. Bovendien 
zal die extra-betaling, die in wezen alleen maar 
een normale betaling is, hem kunnen prikkelen om 
echt zijn best te doen bij het zoeken van een woning, 
waarin hij wèl hoort. Die prikkel is in vele gevallen 
wel nodig, want wie jaren gewend is een betrekke

lijk lage huurprijs te betalen, beneden de kostprijs 
van zijn woning, heeft zich op dat bijzondere voor
deel ingesteld en andere bestedingsmogelijkheden 
gevonden, die niet onaangenaam zijn.

I^E A.R.P. heeft het belang ingezien van maat- 
regelen in deze richting. D a t  hoort bij h a a r 

soc iaa l beleid. Want als zij, die er niet horen, gaan 
vertrekken, dan kunnen anderen er in die er wél 
horen en voor wie de woningen, n a a r de du ide lijke  
bedoe lin g  v a n  de w etgever, z ijn  bestemd.
Daarom schreef de A.R.P. in haar program van 
actie voor de huidige legislatieve periode:

Woningwetwoningen met lage huren moeten in be
ginsel slechts worden verhuurd aan gegadigden, 
die krachtens hun lagere inkomen daarvoor in aan
merking komen.

DOOR H. ALGRA
Voorzover deze woningen thans bewoond worden 
door huurders, voor wie zij overeenkomstig dit be
ginsel niet bestemd zijn, dient voor hen een door
stroming naar andere categorieën van woningen 
krachtig te worden bevorderd, mede door zo 
nodig tijdelijk als overgangsmaatregel, de mogelijk
heid van de bouw van zogenaamde premiewoningen 
te bevorderen.
Voor de exploitatie van woningwetwoningen 
(woningbouwverenigingen en gemeenten) moeten 
de huurbeschermingsmaatregelen zodanig worden 
gewijzigd, dat huurders van woningwetwoningen 
boven een bepaalde inkomensgrens, verplicht kun
nen worden de gesubsidieerde woning te verlaten, 
voorzover in andere passende huisvesting kauwor
den voorzien.

Het is duidelijk, dat die laatste alinea ver gaat. De 
huurders van woningwetwoningen zou de huur kun
nen worden opgezegd, als er andere passende wo
ningen beschikbaar zijn. De gemeente zou dan de 
gemeentesecretaris, die in een woningwetwoning 
van de gemeente woont, de huur kunnen opzeg
gen . . .

TJET wetsontwerp, indertijd door minister Bogaers 
ingediend, gaat la n g  zo v e r niet. Daar is van 

een bevoegdheid van uitzetting geen sprake. Daarin 
wordt alleen gevraagd, dat de huurders met een be
paald inkomen (in het gewijzigde wetsvoorstel 15.000 
gulden per jaar) een extra bijdrage zullen moeten 
betalen boven de Voor hen  tè lage huur.
Dit wetsontwerp is door minister Schut enigermate 
ve rzach t en bij de behandeling in de Tweede Kamer 
is het nogal gewijzigd, waarbij het de vraag is, of 
elke wijziging een verbetering is. Maar de hoo fdge 
dachte van het wetsontwerp, dat nu behandeld moet 
worden door de Eerste Kamer, is b illijk  en gem atigd. 
Het merkwaardige is, dat uit het gehele land berich
ten komen, dat het w etsontw erp  a l w erkt, voordat 
het wet is geworden. Mensen, die vastgekit meenden 
te zijn aan een goedkope woningwetwoning, slagen 
nu iets anders te vinden. Het wetsontwerp werkt als 
een stok achter de deur.
E n  deze o p sch u iv in g  is  u it  een soc iaa l oogpunt ge 
zien b roodnod ig. Er zijn honderden gezinnen, die 
gelet op hun inkomen, juist in die woningen beho
ren, waar n u  mensen zitten, die er in géén geval 
in behoorden te zitten.

hebben die laatste in vele gevallen een recht- 
’ matig verweer. Zij zeggen: deze woning is ons 

toegewezen en er was anders niets te krijgen. Ak
koord. Maar als men dan misschien al jaren bene
den de kostprijs heeft gewoond, kan men het dunkt 
ons alleen maar redelijk en bevrijdend  vinden, dat 
men nu, volgens regels bij de wet te stellen, wat 
van dat extra voordeeltje terugbetaalt. Maar hier zit 
meer aan vast.
Wij hebben na de oorlog een periode gekend, waarin 
het bijna als a-sociaal en onbehoorlijk werd be
schouwd, wanneer er in de vrije sector werd ge
bouwd. Tegen hen, die dat deden, werd stemming 
gemaakt. Wat minder woningwetwoningen en wat 
meer in de vrije sector, dat was in de hoogste 
mate ongepast. En wanneer dat alleen maar ging, 
omdat er zoveel mensen met kleine inkomens op een 
woning wachtten, dan was het begrijpelijk. Maar 
de woningwetwoningen, die jaarlijks bij duizenden 
gereed kwamen, werden voor een deel toegewezen, 
e lk  ja a r  weer, aan mensen, die er bepaald niet in 
hoorden. Z o  is de bedoe lin g  v a n  de w on ingw e t 
genegeerd.
En dat moet te gelegener tijd worden hersteld.

Bezw aar op m aat

I n  de openbare  com m iss ie ve rga d e rin g  o ve r de o n 
de rw ijsbeg ro t in g  heeft de heer T a n s  v a n  de P.v.d.A. 
zich  bu itengew oon  fel gekeerd  tegen m in iste r  V e -  
ringa . H ij deed d it  m et w oo rden  als; funeste  beg ro 
ting, ram pza lige  o n tw ik k e lin g  v a n  het onderw ijs.

„D e  m in iste r  heeft n a a r  m ijn  m e n in g  slechts één 
m oge lijkhe id  d it  te v oo rkom e n ”, a ld u s  dr. Tan s. „Hjj 
m oet m et ons de b e p e rk in g  v a n  de financ ië le  r u im 
te, zoals door d it  kab ine t is  aanvaard , v o o r O n d e r
w ijs  en W e tenschappen  on a a n v a a rd b a a r achten”. 
Tw e e  o p m e rk in ge n  daarover.

D e  heer T a n s  stelde zich kenne lijk  anders op dan  de 
heer D e n  U y l bij de algem ene beschouw ingen. Deze 
stelde een m otie voor, w a a r in  om  m eer ge ld ge 
v ra a g d  w e rd  voo r k leu te r- en ba sisonde rw ijs  (de 
m argegeta llen  en de leerlingenschalen). B ij  z ijn  toe
lic h t in g  ve rk la a rd e  hij, bereid  te zijn  het benod igde  
geld eventueel b innen  de onde rw ijsbe gro tin g  te zoe
ken  b ijvoorbeeld  bij het w eten schappe lijk  onderw ijs. 
D a a ro m  w e rd  de m otie n a a r  de b ehande lin g  v a n  de 
on de rw ijsbe gro tin g  verw ezen. H e t leek im m e rs  een 
interne  onderw ijsaange legenhe id . D a t  ge lu id  w a s n u  
verstom d. D e  heer T a n s  had  in  tegendeel ook  v oo r het 
w eten schappe lijk  onde rw ijs  wel en ige ve rlangens.

Tw eede opm erk ing. P ro fe sso r  D iepen ho rst  wees e r 
m et grote n a d ru k  op, dat de ste llin gnam e  v a n  de 
heer T a n s  pa rlem en ta ir o n aa n vaa rd b a a r was. H e t 
heeft geen betekenis, a llerle i desideratie  op te so m 
m en en zich er niet om  te bekom m eren, w a a r  de 
m idde len  te v in d e n  zijn. Beneden  de m aat v a n  een 
ve ran tw oo rde lijk  politicus.

Navo

H et kab in e t heeft gekozen v oo r een ve rbe te rin g  vai» 
een aanta l kw a lita tie ve  aspecten v a n  de N A V O  
strijdkrachten . Zee r du ide lijk  n ie t v oo r een u itb re i
d in g  v a n  het aanta l bestaande eenheden. F in an c ie e l 
ve rtaa ld : een extra  u itgave  van  255 m iljoen  gu lden  
D e  aandach t is  daarb ij u its lu itend  ge rich t op de 
conventione le  bew apen ing. E e n  ve rs te rk in g  v a n  do 
bestaande a toom bew apen ing  is  op geen enke le  m a 
n ie r aan de orde.

N a a r  het ons voo rkom t is er ook thans onvo ldoende 
reden  te ste llen dat het hu id ige  m ach tsevenw ich t 
tu ssen  oost en w est zou  zijn ve rb roken. H e t  gaat 
hoogu it o ve r de v ra a g  of het m ilita ire  even w ich t 
n ie t is  ve rstoord  in  de situatie  w a a r in  w ij ve rkeren . 
W jj m enen deze v ra a g  bevestigend  te m oeten be 
antw oorden. E n  daarm ee in  beg inse l in  te stem m en 
m et het kab inetsvoorste l. De, een aanta l ja ren  ge
leden ingezette tem p o rise rin g s-p o lit ie k  k a n  niet v o l
led ig  gehandhaa fd  blijven.
E r  is  echter een m aar aan verbonden.
P o lit ie k  gezien k a n  m en im m ers n ie t ste llen dat 
h ie rm ee een verdere  stap  is  gezet op de w ég  n a a r  de 
zo noodzake lijkc  oost-w est on tspann ing.
A l  is  het ook  on ju ist  te concluderen  dat een a a n 
v a a rd in g  v a n  dc voorste llen  van  het kab ine t zou 
betekenen dat deze w eg zou w orden  geb lokkeerd. 
H e t doel v a n  de N ede rland se  po lit iek  b lijft im m e rs  
ge rich t op de bevo rde rin g  v a n  vreedzam e en betere 
b e tre kk in gen  tussen oost en west. 'tVij z ijn  v a n  oo r
deel dat in  dat ve rband  een spoed ig  beg in  d ient te 
w o rden  gem aakt m et een aanpak  v a n  het D u itse  
probleem .
D a t  zou een reëel beg in  k u n n e n  inh ou den  v a n  een 
op lo ss in g  v a n  het m ilita ire  v raagstuk .

Er  zijn meer oorzaken, waardoor de hele zaak is 
scheefge.groeid. Wij kennen een gemeente, waar 

het jaren als een dogma gold, dat de gemeente geen. 
bouwterrein mag verkopen, alleen maar ih erfpacht 
uitgeven. Dat zo’n star standpunt de ontwikkeling 
van de particuliere woningbouw vrijwel onmogelijk 
maakte, spreekt vanzelf.
Wij kennen plattelandsgemeenten, waar in de laatste 
jaren bijna uitsluitend woningwetwoningen zijn 
gebouwd, in de eerste plaats, leek het wel, voor da 
„nieuwe middenstand”, de leerkrachten van de ulo
school, het gemeentepersoneel, enz. En waar het 
gehele beleid niet slagvaardig genoeg was om te 
zorgen voor goede uitbreidingsplannen en vlotte 
behandeling en geschikte voorwaarden, wanneer 
iemand voor zichzelf een huis wilde bouwen.
Het werd tijd, dat een beleid, dat dreigde te verstar
ren en te ontaarden, nieuwe impulsen kreeg.

D e  heer B o g ae rs  ga f de eerste stoot, en  toen zijn  

op vo lge r het w etsontw erp  verdedigde, stem de de 

P.P.R., u ite raa rd  tot grote ve rb a z in g  v a n  de heer 

Bogae rs, u n a n iem  tegen. U n a n ie m  tegen het in it ia 

tief Bogaers.

E e n  m ooi onde rw erp  voo r een nade r ge sp rek  met 

de heer Ju rgen s, a ls  hij er zich  nóg  eens w eer ove r 

beklaagt, dat de A .R .P . nog  altijd de heer A lg r a  

n ie t de la a n  heelt u itgestuurd , zoals hij o n langs in  

A rn h e m  hee lt gedaan.

H et is  w a a rsc h ijn lijk  een kw estie  v a n  p ro g re ss iv i

teit in  ve rsch ille nde  rich ting . D a t  k a n  n u  eenm aal.
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DE FINANCIËLE 
VERHOUDING TUSSEN 
HET RIJK EN DE
(GROTE) GEMEENTEN
In de miljoenennota 1969 wordt 

gesproken over een op gang 
zijnd overleg tussen het rijk en de 
drie grootste gemeenten, teneinde 
een oplossing te vinden voor de 
snel toenemende tekorten op de be
grotingen van deze gemeenten.
Dit is een probleem dat meestal niet de 
voorpagina’s van de kranten haalt. Het 
is wel een zaak die in de laatste jaren 
regelmatig besproken wordt in het jaar
verslag van de Nederlandse Bank, waar
bij dan gewezen wordt op de meestal 
ongewenste monetair-economische con
sequenties van deze tekorten. Zelden 
heeft men zich echter in D e n  H a a g  ver
diept in de mogelijke oorzaken van deze 
tekorten.
Pas tijdens de korte zittingsperiode van 
het kabinet-Zijlstra is deze problema
tiek door de minister-president op 
de voorgrond geplaatst en als zoda
nig doorgegeven aan het huidige kabi
net. Bij diverse beleidspunten geeft het 
kabinet-De Jong thans blijk te besef
fen dat de bestaande financiële verhou
ding tussen het rijk en de grote ge
meenten manco’s vertoont. Als indicatie 
moge dienen dat op de begroting voor 
1968 een bedrag uitgetrokken is van 
ƒ30 miljoen als bijdrage in de tekorten 
van de gemeentelijke vervoersbedrijven; 
ook is door minister Schut onlangs be
kend gemaakt dat de bestaande subsi
dieregeling voor gemeentelijke sane- 
rings- en reconstructieplannen zal wor
den verruimd. Uit laatstgenoemd voor
beeld blijkt reeds dat de naam grote 
(grootste) gemeenten niet helemaal juist 
is, aangezien het hier gaat om extra- 
bijdragen van het rijk voor gemeenten 
die voor bijzondere uitgaven staan, die 
in de bestaande financiële verhouding 
tussen het rijk en de gemeenten niet 
gehonoreerd worden. Het is duidelijk 
dat niet alleen de grootste gemeenten 
voor deze uitgaven staan.
W a n n e e r ik  dit a rt ike l toch w il toesp it
sen op de grootste gem eenten in  het

A m ste rd am

la n d  d a n  is  d it  een ge vo lg  v a n  het feit 
dat ju ist  deze gem eenten vo o r zoveel 
b ijzondere taken  sta an  die in  de be 
staande financ ië le  v e rh o u d in g  tu ssen  
het r ijk  en de gem eenten n ie t ge hon o 
ree rd  w o rd e n  en daardoo r zeer i l lu s t ra 
tief zijn v oo r de bestaande financ ië le  
w a n v e rh o u d in g  tu ssen  het r ijk  en de 
gemeenten.

Inwonei’tal als criterium
Bij een juiste financiële verhouding 
tussen het rijk en de gemeenten gaat 
het om de vraag in hoeverre de rijks
overheid de lagere overheid, in casu de 
gemeentelijke overheid, financieel in 
staat stelt haar taak naar behoren te 
vervullen. De huidige financiële ver
houding tussen het rijk en de gemeen
ten is gebaseerd op de financiële ver
houdingswet van 1960, een wet die een 
einde heeft gemaakt aan een subjectief 
systeem, aan de hand waarvan de ge
meenten tot 1961 hun inkomsten van 
het rijk verkregen en daarvoor in de 
plaats heeft gesteld een objectieve 
norm aan de hand waarvan de uitke
ringen aan de gemeenten plaatsvinden, 
namelijk het inw onerta l.
Het uit te keren bedrag per inwoner 
ligt bij een qua inwonertal grote ge
meente iets hoger dan bij een kleine 
gemeente; hiertoe .zijn de gemeenten in 
een aantal klasèro verdeeld. Daar
naast kent de wet een aantal verfij
ningen, waardoor gemeenten die bij
zondere taken hebben, hiervoor een 
zekere, in de praktijk zeer geringe, bij
drage ontvangen. Via een geleidelijk 
afnemende garantie-uitkering uit het 
gemeentefonds worden de subjectieve 
elementen van de vroegere financiële 
regeling verwijderd.

Keuze Amsterdam
Om te zien in hoeverre de financiële 
verhoudingswet 1960 in de praktijk 
goed functioneert wilde ik als uit
gangspunt nemen de begroting van één

der grootste gemeenten, in dit geval 
van Amsterdam. De keuze van Am
sterdam is enerzijds voor mij noodge
dwongen omdat financiële gegevens 
van deze stad mij ter beschikking 
staan en niet die van andere steden. 
Anderzijds is de keuze van Amsterdam 
zeer illustratief, omdat aan de hand 
van taken van de gemeentelijke over
heid van deze stad en aan de hand van 
de omstandigheden aldaar blijkt dat de 
spil van de financiële verhoudingswet, 
te weten het inw one rta l door zijn on
volledigheid onjuist is.

De begroting van Amsterdam wordt 
met het oog op de financiële verhou
dingswet als volgt ingedeeld:
1) de bedrijvensector
2) de sector de r doe lu itke ringen
3) de overhe id ssector

De bedrijvensector: De financiële ver
houdingswet gaat ervan uit dat de ge
meentebedrijven self-supporting zijn. 
De ontwikkeling in Amsterdam is zo 
geweest dat het tekort in deze sector 
van ƒ 13 miljoen in 1962 opgelopen is 
tot ruim ƒ 38 miljoen op de begroting 
1968. Voornamelijk zijn deze tekorten 
toe te schrijven aan de . exploitatie
resultaten van het gemeentelijk ver
voerbedrijf en van de gerneentelijke 
ziekenhuizen. Deze tekorten kunnen 
moeilijk beschouwd worden als een ty
pisch „Amsterdams” verschijnsel, aan
gezien de meeste gemeentelijke ver
voerbedrijven in de grote steden met 
grote tekorten werken en een zieken
huis met een sluitende begroting als 
een uitzonderlijk verschijnsel moet 
worden beschouwd.

D e  sector der doe lu itke ringen ; Hieron
der valt het onderwijs en de politie. 
Het tekort in deze sector is van 1962 
tot 1968 opgelopen met circa ƒ 18 mil
joen tot ruim ƒ 27 miljoen. Gezien het 
karakter van deze sector kan aan de

uitgavenzijde moeilijk worden beknib
beld. Er rest slechts één conclusie, na
melijk dat de uitkeringen voor het on
derwijs en de politie (zie ook het rap- 
port-Enschede) verre van toereikend 
zijn.
D e  overhe id ssector: Deze sector ver
toonde in 1962 nog een overschot van 
ƒ 20 m’ ’ joen, terwijl het tekort van deze 
sector voor 1968 begroot is op ƒ 28 mil
joen. Gedeeltelijk is dit tekort een ge
volg van de sinds de invoering van de 
algemene bijstandswet snel stijgende 
uitgaven voor de sociale zorg en maat
schappelijk werk, die voor 80 "/o gedekt 
worden door uitkeringen uit het ge
meentefonds. Voor een belangrijk ge
deelte is dit tekort een gevolg van de 
ontoereikende algemene uitkering uit 
het gemeentefonds voor de overige 
(overigens zeer belangrijke) taken van 
het gemeentebestuur. Deze overige ta
ken zullen in een volgend artikel wor
den bekeken.

DOOR DRS. H. DOORN
W etenschappe lijk  am btenaar bij de K a 
m er v a n  K o o p h a n d e l en F a b rie ke n  v oo r 
A m ste rd am

Voorlopige conclusies
Op grond van de reeds vermelde taken 
van de gemeentelijke overheid (in dit 
geval van Amsterdam)'en de daarvoor 
verkregen uitkeringen uit het gemeen
tefonds, blijkt reeds de gebrekkige wer
king van de financiële verhoudingswet. 
In de eerste plaats is de gedachte dat 
de gemeentebedrijven door de bank ge
nomen met een sluitende begroting 
werken in zoverre onjuist dat dit een 
miskenning is van de in de eerste 
plaats sociale functie die veel van deze 
bedrijven vervullen. Het is b.v. duide
lijk dat de tariefstelling van een ge
meentelijk vervoerbedrijf en de fre
quentie op die verschillende lijnen niet 
alleen bepaald kan worden door be
drijfseconomische overwegingen, al 
dienen deze overwegingen bepaald een 
rol mee te spelen.
Voorts blijkt dat vooral de uitkeringen 
uit het gemeentefonds voor het onder
wijs achterblijven bij de noodzakelijke 
uitgaven voor deze sector. Het gevolg 
hiervan is dat vooral gemeenten. die 
een opleidingscentrum vormen voor 
een ruimer gebied en hierdoor een ze
kere centrumfunctie vervullen, gedu
peerd worden. In het algemeen werkt 
de financiële verhoudingswet bepaald 
niet stimulerend op de gemeenten om 
op onderwijsgebied nieuwe initiatieven 
te ondernemen of te steunen.
I n  de socia le  sector is  de w e rk in g  v a n  
de financ ië le  vè rh o u d in g sw e t  zo dat 
v oo ra l de gem eenten m et een re la tie f 
oude b e v o lk in g  de ontoere ikende u it 
ke r in ge n  u it  het gem eentefonds d u id e 
lijk  op de beg ro t in g  voelen. I n  A m ste r 
dam  is sp ra ke  x 'an een re la tie f oude 
bevo lk ing , aangez ien  de jonge  m ensen  
de stad  u it  tre k k e n  om dat e r in  A m 
ste rdam  geen betaa lbare  w o n in ge n  be
sch ik b a a r  zijn.
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VERVOLG VAN PAG. 1
belangrijke onderdelen, waarover • in 
verschillende departementen beslissin
gen moesten worden genomen: alle op 
grond van bestaande voorschriften en 
gedragspatronen.

Beperkte duur
Daar kwam nog iets bij: Aangenomen 
werd dat wij toen met een verschijnsel 
te maken hadden van een beperkte 
duur. Men kon zich in het begin moei
lijk voorstellen, dat permanent veel 
buitenlandse arbeiders nodig zouden 
zijn. Verschillende oorzaken zouden de 
bestaande spanningen op de arbeids
markt wel verminderen en aldus het 
aanbod van Nederlandse werkkrachten 
doen toenemen. Bovendien zou de bui
tenlandse arbeider zelf nooit lang wil
len blijven: de statistieken toonden een 
aanzienlijk verloop en een vrij korte 
maximum duur van het verblijf.
Het duidelijkst kwam dit voor-oordeel 
uit bij het huisvestingsbeleid. Er was 
geen sprake van bijzondere voorzienin
gen of toewijzingen. Het was de taak 
van de betrokken gem eente om oplos
singen te vinden, het was de taak van 
de bedrijven onderdak te zoeken, im
mers „het belang van het -bedrijf” , 
vroeg naar buitenlandse arbeiders. De 
„gemeente” moest zorgen, dat alleen 
dan woonvergunningen worden ver
leend, wanneer het onderdak „passend” 
was. Werkvergunning mocht alleen 
door het arbeidsbureau worden gegeven, 
wanneer zekerheid bestond, dat de be
trokkene goed gehuisvest was.
Het is voldoende bekend, dat in ver
schillende plaatsen, waar vrij onver
wacht grote aantallen buitenlandse ar
beiders van verschillende nationaliteiten 
binnenstroomden, ondraaglijke toestan
den ontstonden, die tot bijzondere maat
regelen noopten. Aanpassingen aan het 
„nieuwe vraagstuk” op grond van b e 
staande  bepalingen bleek onmogelijk. 
Evenmin kon het huisvestingsbeleid 
geïsoleerd van andere aspecten van 
het probleem worden gezien. De samen
leving als geheel werd geraakt.'
De periode van het voorlopige beleid 
volgde. Als jaartal moet 1965 worden 
genoemd. „In 1965”, heet het „werd 
het gaandeweg duidelijker dat de bui- 
tènlandse arbeidskrachten een aantal 
problernen met zich brachten, die waar-, 
schijnlijk niet gauw zouden verdwijnen 
en die versterkt overheidsingrijpeh wet
tigden. In het bewust worden van deze 
vraagstukken heeft de p e rs  (wij curs.) 
een aanzienlijke rol gespeeld, maar ook  
dient men de contacten naar buiten die 
de overheid op het stuk van buitenland
se arbeiders per departement en inter
departementaal had ontwikkeld in het 
oog te houden. D e  b lijvende  v ra a g  naar 
arbeiders, de nieuwe nationaliteiten ..., 
de gezondheidsperikelen..., deden een 
nieuwe fase van de overheidsbemoeienis 
ingaan” . Het is zeer boeiend te lezen hoe 
een „interin ib 'e le id” ontstond, welke 
moeilijkheden moesten worden over
wonnen en hoe in dit beleid (en dat is 
tekenend voor de gehele situatie) de 
taak van het departem ent v a n  C u ltu u r, 
Recreatie  en  M a a tsch a p p e lijk  W e rk  
aanzienlijk groeide.

Coördinatie
Tenslotte is er de fase van een samen
hangend lange termijnsbeleid. Deze is 
allerminst voltooid. Het gaat er om dat 
een (belangrijke) groep buitenlanders 
zijn plaats moet vinden in de Neder
landse samenleving — voor kortere of 
langere tijd.”
Vraagstukken van gezondheidszorg.

BUITENLANDSE

IN NEDERLAND
huisvesting en sociale integratie presen
teren zich steeds duidelijker. Het vraag
stuk van de a rb e id svo o rz ien in g  domi
neert als het'ware deze alle. Geen won
der, dat de heer Van der Staay tot de 
conclusie komt, dat „het verschijn
sel van de buitenlandse arbeiders eens 
te meer een aantal seinen geeft aan de 
overheid waar in het algemene beleid de 
knelpunten liggen.

Dit beleid moet niet worden opgebouwd 
op de smalle basis van het buitenland
se arbeidersprobleem.” Inderdaad: dit is 
slechts een deel van het geheel.
De nadruk wordt sterk gelegd op de 
noodzakelijkheid van samenhang, van 
coördinatie.
„Een gebrek aan samenhang in de over
heidsmaatregelen kan rechtsonzeker
heid scheppen, rechtsongelijkheid, ach
terstelling en bevoordeling, .onzekerheid 
in de toekomst.” Hoezeer de nadruk 
moet worden gelegd op het feit, dat het 
vraagstuk van de buitenlandse arbeiders 
een deel is van een groter geheel nl. dat 
van de arbeidsvoorziening in ons land 
(men mag daarvoor ook een andere uit
drukking kiezen) is wel in de loop van 
1967 en ook in dit jaar gebleken.
Toen de werkloosheid in ons land toe
nam (en speciaal in bepaalde bedrijfs
takken en in bepaalde gebieden) kreeg 
het probleem ineens andere proporties. 
De spanningen groeiden: het was voor

velen onbegrijpelijk en onverteerbaar 
dat arbeidsvergunningen werden ver
strekt of zelfs verlengd aan „buitenlan
ders,” terwijl werkloosheid in ons land 
heerste. In het bijzonder waren deze 
spanningen in „textielstreken” aanwe
zig.
T oe n  getroffen  m aatrege len  en d isc u s 
s ie s toonden v o o ra l aan  hoe w e in ig  no g  
sp ra ke  w a s  v a n  een ge ïntegreerd  be
leid. D e  no odzaak  v a n  het b lijvend  a an 
t re k k e n  m anifesteerde  z ich  tegen k ra c h 
tige (en v a a k  begrijpe lijke) w eerstanden. 
H e t  zou  inde rdaad  b e lan gw e kken d  zijn  
h ie ra a n  b ijzondere aandach t te sche n 
ken. Z o a ls  a l is  gezegd de „ fa se rin g” v a n  
het overhe id sbe le id  ten aanzien  v a n  
n ie uw e  p rob lem en  e rva re n  w ij ook  op 
andere  terreinen. I n  de d iscu ss ie s ove r 
de functie s v a n  het ove rh e id sappa raa t 
in  de tegenw oord ige  m aatschapp ij, die 
in  bew eg in g  is  en  steeds n ie uw e  p ro 
b lem en  schept, is  een onderzoek  n a a r 
z ijn  s tru c tu u r onm isbaar.

Een ander hoofdstuk dat sterk de aan
dacht trekt is hoofdstuk V getiteld: 
M a a tsch a p p e lijke  ach te rgronden  en fa c 
toren. Het is van de hand van prof. 
Wentholt zelf. Terecht maakt de schrij
ver enige kritische opmerkingen over 
de mening van het directe belang dat 
de ondernemingen bij de tewerkstelling 
van buitenlandse arbeidskrachten zou
den hebben.

E e n  p laats v in d e n  in  N e de rlan d se  sam e n le v in g

l . '

In feite — zegt hij — gaat het, 
macro-economisch gezien, niet om de 
winsten van de ondernemingen, „Het 
gaat w è l om de nationale economische
groei....... en om de produktiviteitsver-
hoging en welvaartsgroei die van deze 
economische groei afhankelijk zijn.” En 
hij vervolgt dat naar sommiger oordeel 
het inzetten '̂an die arbeidskrachten 
moet worden gezien als een in stru m en t 
vo o r de econom ische g roe i en ziet dit 
als een kwestie van arbeidsmarktpoli
tiek met als doel een evenwicht tussen 
vraag en aanbod te bewerkstelligen. 
Even later wordt zelfs gesproken van 
een momenteel o n m isb a a r instrument 
voor de economische groei. Het is dui
delijk dat de aanvaarding van dit stand
punt verregaande consequenties heeft'. 
Het gaat niet alleen om de arbeids
voorziening in engere zin.
Het is nu eenmaal zo, zoals prof. Went
holt zegt, dat de geïndustrialiseerde 
landen van het vaste land van N.W.- 
Europa stelselmatig putten uit het 
arbeidsreservoir van de pre-industriële 
ontwikkelingslanden rondom de Mid
dellandse Zee met een overschot aan 
arbeidskrachten. Een leger van tijde
lijke, snel beschikbare en snel afvloei- 
bare (!) werknemers uit verre landen 
zonder andere bindingen en verplich
tingen aan het werkland dan alleen het 
werk, staat beschikbaar. Een interna
tionalisering, heet het, van het econo
mische vrije-markt mechanisme in de 
a rb e id svo o rz ien in g  van nationa le  eco
nom ieën. Een arbeidsmobiliteit over 
lange afstand, zonder dat het doel is 
v e st ig in g  in het werkland, dus geen mi
gratie, Vandaar de uitdrukking die voor 
deze beweging wordt gebruikt: in te rn a 
tio naa l forensism e,

Internationale benadering
We kunnen hierop niet nader ingaan en 
moeten wel naar het boek verwijzen. 
Vaststaat dat dit intemationaliserings- 
proces met zijn vele aspecten en zijn 
vele verschijningsvormen, zeer bijzon
dere gevolgen heeft voor het vraagstuk 
van dë buitenlandse arbeidskrachten, 
en dat niet a lleen in  on s land. Ook hier 
is een internationale benadering nood
zakelijk, zeker binnen de E.E.G.
Het verschijnsel is niet tijdelijk, de toe
voer of liever gezegd, de beweging 
heeft een structueel karakter, omdat de 
internationaliserende ontwikkeling met 
al haar consequenties voortgaat. Het 
beleid ziet zich geplaatst tegenover een 
groot aantal eisen en verplichtingen, 
die oók en met name gelden in tijden 
van ontspanning op de arbeidsmarkt. 
Duidelijk is ook dat de fase van een 
samenhangend lange termijnsbeleid 
niet een beperkte omvang heeft. Zelfs 
het zoeken en aanvaarden van de 
grondslagen kost tijd en vordert veel 
overleg. Wij hebben niet met statische 
componenten te doen.
H e t boek, dat w ij h ie r noem en, is  het 
re su ltaat v a n  voord rachten  in  1966. H et 
is  ve rschenen  in  1967. M a a r  het is  in  
hoge m a le  actueel en o n m isbaa r voor 
e lke m e n in g sv o rm in g  ove r het be sp ro 
k e n  v raagstuk . I n  hoge m ate actueel 
n a  de m oe ilijkheden  in  het vo rige  ja a r 
en  ook  in 1968 ten aanzien  v a n  de w e rk 
gelegenheid.
D e  sp a n n in g  tussen  het tegelijk  b lijve n 
de en  tijdelijke k a ra k te r v a n  de te
w e rk ste llin g  is  w e l heel du ide lijk  ge 
w orden. V o o i een u iterm ate  b e lan g rijk  
hoofd stuk, dat niet a lleen  vo o r het be 
sp ro k e n  v ra a g s tu k  v a n  beteken is is, nl. 
B u ite n la n d se  arbe iders in  de pers, v r a 
gen w ij apart aandacht.

*) uitgave Spruijt, van Mantgem en De Does 
N.V. Leiden.

D e  delegaties v a n  de A .R . P a rt ij en de P o lit ie ke  
Pa rt ij R a d ik a le n  hebben  op w oe n sdag  13 n o ve m 
ber in  opd rach t v a n  h u n  pa rtijen  een ge sp rek  ge 
voe rd  m et na m e  o ve r h u n  onde rlinge  v e rh o u d in g  en  
h u n  v e rh o u d in g  tot de andere  partijen.

V a n  A .R . zijde w e rd  gesteld, dat b lijke n s  het door de 
A .R .P . a an va a rd e  in te r im ra p p o rt  v a n  de „18” en  de 
re so lu tie  v a n  het P a rt ij C o n ve n t  d.d. 25 m e i j.1., v o o r 
na u w e  po lit ieke  sa m e n w e rk in g  n o odzake lijk  is  o ve r
eenstem m ing o ve r u itgang spun t, p ro g ra m  en  u itvo e 
ring.

D a a rn a a s t  v e r la n g t  de A .R .P .-re so lu t ie  v o o r de 
A .R .P . ze lf e n  v o o r  de „18” de be re idhe id  tot open 
sa m e n w e rk in g  m et andere  partijen  op b a s is  v a n  p ro 
g ra m  en  po lit ieke  ge lijkgez indhe id . D a a ro m  acht de 
A .R .P . o o k  in  d it  s ta d iu m  een ge sp re k  m et de P.P.R. 
o ve r p ro g ra m m a tisch e  p un te n  z invo l. V a n  A .R . zijde 
w e rd  o p n ie u w  ve rk la a rd , dat de partij be re id  is  in  
een gegeven  s ituatie  op b a sis  v a n  de p ro g ra m s  vo o r 
de ve rk ie z in ge n  een v o o rk e u r  u i l  te sp reken . U it  de 
in s te llin g  v a n  de com m iss ie  du ide lijkhe id  v a n  de

COMMUNIQUÉ 
UITGEGEVEN 
NA AELOOP 
BESPREKING 
TUSSEN 
ARP EN PPR

„18” b lijk t n a a r de m e n ing  v a n  de A .R .P . dat ook 
in  d ie k r in g  zo  w o rd t gedacht.
T e rw ijl de P.P.R. beg rip  heelt v oo r het feit, dat ge 
lijkhe id  v a n  u itga ng sp u n ten  voo r de A .R .P . aan le i
d in g  is  om  nau w ere  contacten met C .H .U . en K .V .P . 
n a  te streven  dan  .net andere  partijen, deelt zij d it 
s tandpu nt niet. S a m e n w e rk in g  vóó r de ve rk ie z in ge n  
m oet vo lge n s de P.P.R. a lleen tot stand  kom en  op 
g ro n d  va n  p ro g ram m atisch e  ge lijkgez indhe id  en 
ove reen stem m ing  ove r de v ra a g  hoe en met w ie  het 
p ro g ra m  m oet w o rden  u itgevoerd. Z ij acht zich 
daarom  pas in  een po litiek  ge sp rek  be trokken  op het 
m om ent dat alleen deze po litieke  gezindhe id  aan de 
orde  w o rd t gesteld. D a t  is dus, in  de term en van  de 
A .R . Partij, in  het k ad e r v a n  de zogenaam de open 
sam e nw e rk in g .

V o o r  de P.P.R. i s ' be slissend  het m om ent, dat de 
A .R .P . zich  opm aakt een politieke  vo o rk e u r u il te 
sp reken  ook  vo o r andere d a n  christe lijke  partijen, 
in  com b inatie  w aarm ee  de A .R .P . h aa r p ro g ra m  w il 
gaan  u itvoeren.
D e  delegaties zu llen  ve rs la g  u itb re nge n  aan  h u n  p a r 
tijen, zodat de besturen  zich  n a d e r k u n n e n  beraden.
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INTERGEMEENTELIJK

STRVCTUURPLAN

VOOR

Lid 2 van artikel 7 van de in 1965 in werking getreden wet op de ruimte
lijke ordening zegt, dat „de gemeenteraad in samenwerking met de raden 
van aangrenzende gemeenten voor het gebied van de betrokken gemeen
ten een structuurplan kan vaststellen, waarin de toekomstige ontwikkeling 
van die gemeenten wordt aangegeven”.
Als eerste zodanige plan voor een plattelandsgebied is onlangs in voor
lopig ontwerp gereed gekomen het intergemeentelijke structuurplan voor 
het Land van Heusden en Altena. Gaarne voldoe ik bij deze aan het ver
zoek van de redactie iets over dit plan te vertellen.

HET LAND 
VAN
HEUSDEN EN ALTENA

Van particularisme naar 
samenwerking
In het gebied zelf (Heusden even buiten 
beschouwing gelaten) zijn de ruilver
kaveling en de reorganisatie van het 
waterschapwezen belangrijke ingrepen 
geweest. Als gevolg daarvan is het ge
heel der omstandigheden, waaronder de 
agrariërs moeten werken, in de laatste 
tien jaren zodanig verbeterd, dat deze 
in het gebied nog altijd belangrijke be
volkingsgroep tot meer welvaart zal 
kunnen komen, hetgeen uiteraard ook 
van betekenis zal zijn voor de andere 
sectoren van het economisch leven. 
M a a r  w a t  v o o r  de  ve rd e re  toekom st  
w a a r sc h ijn lijk  v a n  n o g  m e e r b e teken is  
za l b lij k e n  te z ijn  is  dit, dat deze in g r e 
p e n  a ls  he t w a re  een  n ie u w e  geest in  
de  b e v o lk in g  h e b b e n  d o e n  v a re n . M e n  
heeft w e e r  v e rt ro u w e n  g e k re g e n  in  de  
toekom st. H e t  d e n k e n  e n  h a n d e le n  is  
z ich  b in n e n  ru im e r  k a d e rs  g a an  b e 
w egen . D e  ste rk e  p a rt ic u la r is t isc h e  
t re k k e n , d ie  het fu n c t io n e re n  v a n  de 
ve le  te rr ito r ia le  e n  fun ct io ne le  v e rb a n 
d e n  k e n m e rk te n , z ijn  d a n  w e l n ie t 
v e rd w e n e n , m a a r  toch  b e la n g r ijk  v e r 
zacht. D e  saa m h o righ e id sge d a ch te  heeft 
in g a n g  ge v o n d e n  e n  heeft o o k  reed s 
gesta lte  g e k re g e n  in  een aan ta l op  
s t re e k n iv e a u  ope re ren de  sa m e n w e r
k in g so rg a n e n .

Het visionaire beeld
De belangrijkste vrucht van het zich 
gezamenlijk willen inzetten voor een 
optimale benutting van de thans ge
boden kansen is het intergemeentelijke 
structuurplan, dat thans in voorlopig 
ontwerp gereed is.
Een belangrijke rol bij de conceptie van 
dit plan heeft gespeeld een visionaire 
kijk op — in het algemeen — de situa
tie in ons land wanneer dat zo onge
veer 20 miljoen inwoners zal tellen en 
— in het bijzonder — op de druk, die 
dan vanuit de Randstad (men denke 
aan de nu reeds optredende verstik- 
kingsverschijnselen in het Rijnmondge
bied) mede op ons gebied zal worden 
uitgeoefend. In overeenstemming met 
de visie, neergelegd in de tweede nota 
over dè ruimtelijke ordening, is onze 
gedachte dat, in die nog vrij verre toe
komst, hoe sterk inmiddels de druk 
vanuit de Randstad en van elders ook 
moge zijn geworden, een open groene 
ruimte tussen de, zuidelijke vleugel van 
de Randstad en de Brabantse agglome
raties gehandhaafd moet zijn gebleven. 
D a t  be teken t dat de bedoe lde  k ra c h te n  
z u lle n  m oe ten  w o rd e n  ge b re ide ld  e n

DOOR
H. D. W. VAN BOVEN

A l l e r e e r s t  iets over het ge
bied zelf. Het zal —  gezien 

de beschikbare ruimte —  bij enkele 
aanduidingen moeten blijven. Het 
gebied omvat de territoirs van de 
gemeenten Almkerk, Andel, Dus- 
sen, Eethen, Giessen, Heusden, 
Rijswijk, Veen, Werkendam, Wou- 
drichem en Wijk en Aalburg. De 
grootste gemeente. Werkendam, 
telt ruim 11.000 inwoners; de 
kleinste, Giessen, net 1.000. Het to
tale inwonertal was per 1 januari 
1968, 39.636,
Aan alle kanten wordt het gebied 
door water omgeven. Alleen Heus
den en een deel van Eethen liggen 
—  zo zou men kunnen zeggen —  op 
het vasteland van Brabant.

Vergeleken bij die van Nederland als 
geheel is tot in het jongste verleden de 
groei van het gebied sterk achtergeble
ven. Dat moge worden geïllustreerd aan 
de hand van twee cijfers.
Het indexcijfer aangevende de groei der 
bevolking in Nederland van 1859 tot en 
met 1959 is 345; voor Noord-Brabant 
is het overeenkomstige cijfer 364 en voor 
het Land van Heusden en Altena slechts 
191. Het tweede cijfer is een inkomens- 
cijfer: in het begin van de jaren 50 lag 
het gemiddélde inkomen per hoofd van 
de bevolking in het gebied bijna 30 
punten lager dan het overeenkomstige 
Nederlandse cijfer.
Vooral — niet uitsluitend — het iso

lement en de afgelegen positie, waarin 
het gebied eeuwenlang heeft verkeerd, 
alsmede een vergaande versnippering 
op alle gebied zijn de oorzaken geweest 
van de aangeduide trage ontwikkeling. 
Daardoor zijn naast de agrarische be
drijfstak — en door natuurlijke omstan
digheden is het nooit een welvarend 
landbouwgebied geworden — tot voor 
kort geen andere bronnen van bestaan 
van omvang en betekenis tot ontwikke
ling gekomen.

Toverstaf der moderne tijd
In dit gebied en zijn omgeving heb
ben zich de laatste jaren zodanig ver
anderingen voltrokken, dat zonder over
drijving kan worden gesteld, dat het 
thans staat aan het begin van een nieu
we periode in zijn bestaan. Een periode 
waarin het, naar het zich laat aanzien, 
dank zij zijn nu naar voren getreden 
gunstige ligging, naar nieuwe functies 
en hoger welzijn (ook relatief) zal kun
nen groeien.
De belangrijkste van die veranderingen 
is de spectaculaire verbetering van het 
wegennet in een wijde cirkel rondom 
Gorkum als gevolg waarvan de streek 
doorgangsgebied is geworden tussen de 
Randstad Holland en de Brabantse 
stads- en industriegebieden. Maar wat 
nog belangrijker is: het zal door de 
aanhechting aan dichtbevolkte, econo
mische krachtencentra in het Hollandse 
en het Brabantse in toenemende mate 
de invloeden gaan ondervinden van de 
vanuit die centra uitstralende.krachten 
Langs de wegen — door een onderzoe

ker „de slagaders van de toekomst” ge
noemd — zullen ons gebied nieuwe le
venssappen toevloeien.
Dat is nu reeds merkbaar nog geen acht 
jaar na de openstelling van de fraaie 
brug tussen Gorkum en Sleeuwijk in de 
nationaal en internationaal van belang 
zijnde rijksweg 27 (E 37). Geen wonder 
wanneer men bedenkt, dat deze streek 
juist dat biedt wat in de nu nabij ge
legen centra zo node wordt gemist: 
ruimte, frisse lucht, landschapsschoon 
en goede, snelle wegen naar alle wind
streken.

ge le id . A n d e r s z in s  za l d ie  b re id e lin g  
e n  d ie  le id in g  zo d a n ig  m oe ten  zijn, dat 
he t geb ied  toch op t im aa l v a n  d ie  
k ra c h te n  k a n  p ro fite re n . H e t  is  im m e rs  
een  gebied, da t in  het v e r le d e n  o n d e r 
su b o p t im a le  o m stan d ig h e d e n  in  vee l 
op z ich te n  a ch te rop  is  ge raak t. H e t  
he e ft  e r  re ch t  op  dat, n u  de  k a n se n  
z ijn  gekeerd , die- k a n se n  o o k  zo  goed  
m o g e lijk  k u n n e n  w o rd e n  benut.

Welnu, in het toekomstvisioen van het 
gebied is met het een zowel als met het 
ander rekening gehouden. In dit visi
oen zien we als de oostelijke afsluiting
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H . D . W . v a n  B o v e n
Secre ta ris  v a n  het streekgew est L a n d
v a n  H e u sd e n  en  A lte n a

van de zuidelijke vleugel van de Rand
stad een stedelijke agglomeratie met 
een inwonertal van ongeveer 150.000, de 
Merwedestad. Deze is duidelijk geleed; 
op de zuidoever van de Merwede (in 
ons gebied dus) bestaat zij uit een wes
telijke vleugel (de kern Werkendam), 
een centraal deel (Sleeuwijk en Wou- 
drichem) en een oostelijke vleugel 
(Rijswijk/Giessen).
Deze woon- en werkzöne, waar dus de 
bevolkingsgroei in zeer sterke mate ge
concentreerd is geworden, ligt aange
vleid tegen de rivieren. De zuidelijke 
helft van het gebied zal zijn agrarische 
functie hebben behouden, hetgeen ui
teraard Impliceert, dat het landschap 
open is gebleven. Daar is de bevolkings
groei opgevangen in een aantal zorgvul
dig geselecteerde kernen. Aan de over
zijde van de Bergsche Maas zal Heus
den zich verder ontwikkeld hebben als 
een relatief sterk geïndustrialiseerd 
werkcentrum.
De Biesbosch zal fungeren als een re- 
creatie-oord van allure. Voorts zullen 
ook elders in het gebied recreatieve 
steunpunten tot stand zijn gekomen.
Het is dus de bedoeling voor de ver
heffing van het gebied vooral als hef
bomen te gebruiken de elders toene
mende behoeften aan woon- en recrea
tieruimten. In het kader van het plan 
zal aan de behoefte aan werkruimten 
piaatsen in het gebied zijn terreinen 
slechts in beperkte mate tegemoet ge
komen kunnen worden. Op maar drie 
gedacht voor stuwende industrieën en 
dienstverlenende bedrijven: te Werken
dam, te Rijswijk/Giessen en te Heusden. 
Dat is de consequentie van de aan de 
conceptie ten grondslag liggende idee, 
dat het gebied een open karakter dient 
te behouden. Hierbij moet echter opge
merkt worden, dat het tegenover het 
gebied en zijn bevolking alleen dan ver
antwoord is die consequentie te blijven 
trekken, wanneer voor de groeiende be
volking in de naaste omgeving (Gor- 
kum. Waalwijk, Dongemond) voldoende 
arbeidsplaatsen in de industriële en 
dienstverlenende sector zullen worden

G em aa l „ H a go o rd ”’ aan  B e rg sch e  M aas.

gecreëerd en wanneer het gebied de 
mogelijkheden zullen worden geboden 
aantrekkelijke, moderne woonuhits tot 
ontwikkeling en de nodige recreatieve 
voorzieningen tot stand te brengen.

Eigenlijke structuurplan
Het hierboven summier geschetste beeld 
van de ruimtelijke indeling van het ge
bied in een verre toekomst heeft bij het 
gereedmaken van het plan gediend als 
een ideale situatie, die langzamerhand 
verwerkelijkt zal moeten worden.. Bij 
het plan behoren vier kaarten: een 
waarin die visionaire situatie in beeld 
is gebracht en drie, welke een beeld 
laten, zien van de situatie op weg daar
heen respectievelijk na 10 a 15 jaar, na 
20 a 30 jaar en na 30 a 45 jaar. Ze geven 
weer de eindsituatie na respectievelijk 
de corrigerende fase, de stimulerende 
fase, de verwachtingsfase en de visio
naire fase. Als intergemeentelijk struc
tuurplan zullen slechts worden vastge
steld de corrigerende fase en de stimu
lerende fase. Als het plan is vastgesteld 
zullen de gemeenten bij het maken 
hunner bestemmingsplannen gebonden 
zijn aan de op de betreffende beide 
plankaarten weergegeven globale ge
leding van en functieverdeling in het 
gebied.
Zonder een beschrijving van deze fasen 
zou dit artikel niet compleet zijn. Ik 
moge daarom tenslotte (mede om de 
lezer de geest van het plan zo goed te 
laten proeven) letterlijk citeren wat 
daarorntrent in de toelichting op het 
plan is opgenomen.
„In ruimtelijk opzicht wordt de corri
gerende fase gekenmerkt door de reali
sering van de naar omvang eii bestem
ming gecorrigeerde en gefaseerde plan
nen. Rijksweg 27 raakt voltooid, maar 
de stimulansen die van de voorgenomen 
aanleg van Rijksweg 62 kunnen uitgaan 
ontbreken nog. Een aantal belangrijke 
taken o.a. op verzorgend terrein, dienen 
te worden vermeld en de voorwaarden 
gèschapen voor de verdere ontwikkeling 
van het gebied door de voorbereiding

W ate ro ve rla st  in  het N oo rdeve ld

op de realisering van nieuw woonge
bied, industriegebied, interne verkeers- 
en vervoersvoorzieningen, zodat ze be
schikbaar zijn op elk moment, dat be
hoefte daaraan zich doet gevoelen. Het 
is de periode waarin het gehele gebied 
voor wat de agrarische produktie be
treft de vruchten plukt van de ruilver
kaveling.
De belangrijkste kernen welke voor sti
mulering in aanmerking komen zijn: 
Werkendam en Heusden. Het leggen 
van grondslagen voor de verdere ont
wikkeling van de streek dient zich me
de te richten op Sleeuwijk en Giessen- 
Rijswijk.
Hierbij zal het accent komen te liggen 
op de nader te ontwikkelen industriële 
en woonfuncties. Door zijn bijzonder 
gunstige en centrale ligging komt 
Sleeuwijk in aanmerking om ten aan
zien van zijn suburbane woonfunctie 
gestimuleerd''te worden. Het kan als 
gemeenschappelijk ontwikkelingspro
ject van de in streek verband samen
werkende gemeenten gezien worden. 
Dit geldt eveneens voor de woonfunc
ties van Heusden en Woudrichem, die 
extra stirnulansen nodig hebben bij de 
sanering en reconstructie.'

Als belangrijkste verzorgende kernen 
voor de agrarische zone van het gebied 
functioneren Almkerk in het centrum 
en Wijk en Aalburg in het oosten. Bij 
de realisering van de bestaande ruim
telijke plannen dient met de verzor
gende functie van deze plaatsen reke
ning te worden gehouden, waarbij het 
accent op de sanering, de reccnstructie 
en de aanvulling van de verzorgende 
accommodaties zal moeten liggen.
In de tweede, de stimulerende fase, zal 
de inmiddels gerealiseerde Rijksweg 62 
(Tilburg-Sleeuwijk) een stimulans zijn, 
met name voor het gebied Sleeuwijk, 
Woudrichem en Giessen-Rijswijk. De 
ontwikkeling van deze kernen vergt 
de meeste aandacht en is gericht op de 
nieuwe potenties van het gebied.

Daarnaast behoeft Heusden, door zijn 
enigszins externe ligging ten opzichte 
van het gebied, in elke fase extra be
geleiding.
In deze fase moet worden voorkomen, 
dat in het zuiden van de streek nog 
niet relevante suburbane ontwikkelin
gen voortijdig worden ingeleid.
De aanwas van de bevolking in de eer
ste en tweede fase tezamen komt over
een met de natuurlijke aanwas zoals 
die is berekend voor een periode van 
circa 25 jaar, gerekend vanaf 1960. Een 
overcapaciteit om een flexibele plan
ning mogelijk te maken, uitgaande van 
de opvang van tenminste het geboorte
overschot, is gerechtvaardigd. In de be- 
volkingsverdelint, is, op grond van de 
economische impulsen op en in het ge
bied, rekening gehouden met een be
leid dat er op gericht is in de eerste 
en tweede fase de belangrijkste ker
nen meer gestalte te geven en op 
zodanige wijze, dat ook rekening ge
houden wordt m f' het daarna te ver
wachten perspectief.”

Enkele slotopmerkingen
D e  u it v o e r in g  v a n  het p la n  za l n ie t 
g e m a k k e lijk  zijn. W a n t  d aa rb ij z u lle n  
d o o r gem eenten  o ffe rs  m oeten  w o rd e n  
ge b ra ch t  ten bate v a n  een  k ra ch tige , 
h a rm o n isch e  o n tw ik k e l in g  v a n  het ge 
heel. E n  dat is, zoa ls  te lke n s  w e e r 
b lijkt, in  on s geb ied  toch  n o g  een m o e i
lijke  zaak.
In  deze zouden, d u n k t  m ij, de p o lit ie k e  
o rga n isa t ie s  (k ie s v e re n ig in g e n  en  a f 
d e lin ge n  v a n  p o lit ie ke  p a rtijen ) een 
b e la n g r ijke  in v lo e d  ten  goede  k u n n e n  
e n  ook  m oeten  hebben. T o t  op  heden  
he bben  ze z ic i echter m et de h ie r  l ig 
gende  p ro b le m e n  totaal n ie t bez ig  ge 
houden . I k  be tre u r dat, zoa ls  ik  hef 
o ok  be tre u r en  b e d e n k e lijk  acht, dat 
v a n u it  de p o lit ie ke  o rga n isa t ie s  a ls  zo 
d a n ig  ge en  e n ke le  b ijd rage  is  g e le ve rd  
in  de ge d a c h te n v o rm in g  om tre n t  de 
toe kom stige  o n tw ik k e l in g  v a n  het ge 
bied.
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VELE VRAGEN OVER DE 

PARTIJVERNIEUWING 

MET ELKAAR OPLOSSEN
Ee n  zaak  die eigenlijk constant 

in het nieuws is, is de zaak van 
de partijverhoudingen, de partij- 
vernieuwing.
Veel mensen vinden het —  en dat 
is te begrijpen —  allemaal nogal 
verwarrend. Welke lijn zit er nu 
in al dat gepraat en gedoe ?
W at mijn partij, de A.R.P., betreft 
wil ik graag proberen dat in een 
paar minuten nog eens globaal 
aan te geven, zoals dat ook is ge
daan in het communiqué, dat gis
teravond na het gesjprek tussen 
A.R.P. en P.P.R. is uitgegeven.
Wij hebben als A.R.P. tijdens de 
verkiezingscampagne 1967 gezegd, 
dat het belangrijk zou zijn indien
K.V.P., C.H.U. en A.R.P. in een 
officieel contact zouden beginnen 
aan een gezamenlijk beraad.

In april vorig jaar zijn toen officiële 
delegatie van de drie partijen voor het 
eerst bijeengekomen.
Als A.R.P. hebben wij van meet af aan 
duidelijk gesteld, dat het ons gaat om 
het uitgangspunt vanuit het Evangelie, 
om een goed program op basis daarvan, 
en dan ook om een daadwerkelijke en 
zo goed mogelijke uitvoering van het 
program.
De vraag werd dus: in hoeverre kunnen 
de „18”, dus de A.R.P., C.H.U. en K.V.P. 
samen, het over deze drie punten eens 
worden. Wat is er nu concreet bereikt? 
De „18” zijn het eens geworden' over 
een viertal stukken, neergelegd in het 
zogenaamde interimrapport; eens over 
een inleidend stuk waarin het evange
lische uitgangspunt voor de politiek is 
geformuleerd; eens ook over een drietal 
op basis van het uitgangspunt geformu
leerde hoofdlijnen betreffende de inter
nationale politiek, een rechtvaardiger 
inkomens- en vermogensverdeling, de 
functionering van het gezag in onze 
samenleving. Die programmatische 
hoofdlijnen moesten er ook komen om 
te zien of wij gezamenlijk vanuit één 
uitgangspunt ook bij een gelijkluidend 
politiek program zouden kunnen uit
komen.

A.R.P.
Hoe staat de A.R.P. nu tegenover de 
resultaten van het gesprek in de „18”? 
■Voorshands, ten aanzien van wat tot 
dusver bereikt is, positief. Dat is ook 
uitgesproken in een resolutie van ons 
Partij Convent van 25 mei j.1.
Wij hebben onderstreept wat ook in ons 
Program van Actie staat, dat wij als 
een hoofdlijn van onze politiek zien: het 
streven naar samenwerking van chris- 

. telijke partijen.
Hiervan uitgaande is het dus duidelijk, 
dat de A.R.P. wil dat het gesprek in de 
„18” slaagt. Of het zal slagen hangt niet 
alleen van ons af, maar eveneens van
C.H.U. en K.V.P.
Wij zijn er dus nog niet, maar de voor
lopige resultaten rechtvaardigen een 
voortzetting van verdergaande oriënte
rende, uitdiepende en concretiserende 
bespreking. Daarom zijn werkgroepen

RADIOTOESPRAAK, gehouden op 
donderdag 14 november 1968, door 
DR. W. DE KWAADSTENIET, secretaris 
van de A.R. Partij.

Illllii
van de „18” aan de gang betreffende 
het welzijnsbeleid en het verantwoord 
gebruik van economische macht. Daar
om zullen ook nieuwe werkgroepen de 
reeds opgestelde globale programmati
sche hoofdlijnen nader uitdiepen in be
woordingen voor een concreet program 
op langere èn kortere termijn. Deze toe
spitsing is nodig om te zien waar wij nu 
concreet in de politiek naar toe willen 
en aan welke zaken wij binnen de altijd 
beperkte economische/financiële moge
lijkheden voorrang verlenen. Daarom 
gaat er ook een werkgroep van de „18” 
aan de gang — in de wandeling com
missie duidelijkheid genoemd — die zal 
nagaan hoe en met welke andere par
tijen het program het beste kan worden 
uitgevoerd, of een stembusakkoord (en 
tussen wie dan) al of niet mogelijk is, 
of het mogelijk is en hoe dan om vóór 
verkiezingen een voorkeur uit te spre
ken over samenwerking van partijen 
in een na de verkiezingen te vormen 
kabinet.
Eerst na het bezien van al deze zaken 
— waarmee wij overigens moeten óp
schieten, uiteraard met verstand en 
wijsheid — kan de balans over samen
werking tussen A.R.P., C.H.U. en K.'V.P. 
worden opgemaakt. Wij willen als A.R.P. 
kritisch en open in onze samenleving 
staan. "W'ij vinden, dat wij dat als „18”, 
als A.R.P., C.H.Ü. en K.V.P. samen ook 
moeten doen. Het doel of het resultaat 
van de besprekingen in de „18” mag 
niet zijn de vorming van een gesloten 
blok.

J ongerenorganisaties
De drie politieke jongerenorganisaties, 
de ARJOS, de CHJO en de KVPJG, 
denken uiteraard en gelukkig ook mee 
over hetgeen de drie partijen bezig
houdt.

Op 2 november j.1. is weer een con
ferentie van de drie hoofdbesturen van 
de jongerenorganisatie gehouden, 'waar 
men het niet op alle punten eens was 
en waarover tevens misverstanden zijn 
gerezen. De drie jongerenorganisaties 
waren het ten aanzien van diverse za
ken eens.
Verschil bestond tussen ARJOS ener
zijds en CHJO en KVPJG anderzijds in 
hoofdzaak op twee punten. CHJO en 
KVPJG wilden een begin maken met 
organisatorische bindingen van de drie 
jongerenorganisaties, De ARJOS heeft 
dit geweigerd. Mijns inziens terecht. Het 
is te vroeg voor organisatorische bindin
gen. "Wij zitten nog pas midden in het 
programmatisch overleg.
Het tweede punt van verschil tussen 
ARJOS enerzijds en CHJO en KVPJG 
anderzijds was, dat de ARJOS de rich
ting wilde aanduiden die voor een con
sequente uitvoering van het program 
door A.R.P., C.H.U. en K.V.P. gevolgd 
zou moeten worden. De ARJOS wenste 
— niet alléén, maar samen met CHJO 
en KVPJG — uit te spreken, dat het 
program dat de drie jongerenorganisa
ties voor ogen staat het best kan wor
den verwezenlijkt met partijen, welke 
kritisch staan ten opzichte van de be
staande structuren in de samenleving. 
Op dit ogenblik zou dit met name blij
ken in partijen als P.v.d.A., P.P.R. en 
D’66. In reacties hierop meent men 
blijkbaar, dat de ARJOS thans reeds 
ongeclauseerd en definitief wilde zeg
gen, dat in 1971 de drie christelijke par
tijen zouden moeten kiezen voor samen
werking met de P.v.d.A. Dit is dus een 
duidelijke misvatting.
De opvatting, welke de ARJOS naar 
voren wilde brengen hield niet in, welke 
definitieve keuze in de omstandigheden 
van over 2—3 jaar tijdens de verkie
zingscampagne zal moeten worden ge
daan.

P.P.R.
Tenslotte wil ik noj iets zeggen over 
ons gesprek met de P.P.R. U hebt van
daag in de krant kunnen lezen, dat de
legaties van de A.R. Partij en van de 
P.P.R. gisteravond een gesprek hebben 
gevoerd met name over hun onderlinge 
verhouding en hun verhouding tot de 
andere partijen.
Van de A.R. zijde werd gesteld, dat blij
kens het door de A.R.P. aanvaarde inte
rimrapport van de „18” en de resolutie 
van het Partij Convent d.d. 25 mei j.1., 
voor nauwe politieke samenwerking 
noodzakelijk is overeenstemming over 
uitgangspunt, program en uitvoering. 
Daarnaast verlangt de A.R.P.-resolutie 
voor de A.R.P. zelf en voor de „18” de 
bereidheid tot open samenwerking met 
andere partijen op basis van program 
en politieke gelijkgezindheid. Daarom 
acht de A.R.P. ook in dit stadium een 
gesprek met de P.P.R. over programma
tische punten zinvol.
Van A.R. zijde werd opnieuw verklaard, 
dat de partij bereid is in een gegeven 
situatie op basis van de programs voor 
de verkiezingen een voorkeur uit te 
spreken. Uit de instelling van de com
missie duidelijkheid van de „18” bljjkt 
naar de mening van de A.R.P. dat ook in 
die kring zo wordt gedacht.
U zult begrijpen, dat de discussies over 
een zo goed mogelijke politiek en over 
een zo goed mogelijke opstelling van de 
politieke partjjen volop aan de gang zijn 
ook in onze partij. Op vrij veel vragen 
moet een zo goed mogelijk antwoord 
worden gevonden. Dat is geen eenvou
dige zaak. Maar wij moeten die met 
elkaar oplossen.

W ij leveren kwaliteltefineren! 
L A N D W E E R & SO IV IE R  nv
STADSKANAAL Tel. 05550-2004

WIJ

KO M EN

BIJEEN
• Op zaterdag 23 november a.s. beleg

gen de A.R. Kamercentrale Den Hel
der en de C.H. Kamerkieskring Den 
Helder een gecombineerde najaars
vergadering.
Plaats van samenkomst hotel Gulden 
Vlies, Ritsevoort in de Mauritszaal. 
Aanvang 14.30 uur.
Sprekers: Jhr. mr. L. E. de Geer van 
Oudegeln, hd van de Eerste Kamer 
over „De algemene politieke situatie 
in Nederland” en de heer IJ. H. de 
Zeeuw, burgemeester van Enkhuizen 
over „Regionale problematiek in ons 
gewest, zowel praktisch als politiek, 
vanuit A.R.-C.H.”

• Op dinsdag 26 november a.s., houdt 
de Statencentrale Hilversum een 
vergadering in een der zalen van de 
Zenderkerk te Hulzen.
Aanvang 20.00 uur.
Spreker: Mr. W, R. van der Sluis, 
lid van Ged. Staten van Utrecht over 
„■Wederzijdse vragen”

• Op donderdag 28 november a.s. be
legt de Statencentrale Dordrecht een

 ̂ overlegvergadering. Deze vergade
ring is bedoeld om het contact tussen 
bestuur en de besturen van de kies
verenigingen te verstevigen en om 
het werk in de partij in het algemeen 
te activeren.
Plaats van samenkomst is wijkge- 
bouw „De Heul” in Gorinchem. 
Aanvang 19.30 uur.
Er zal een forum optreden, bestaande 
uit de heren Van der Brugge, Van 
Bohemen, De Jong en Top.
Er wordt gerekend op een grote op
komst van de besturen van de kies
verenigingen.

• Op zaterdag 30 november a.s. belegt 
de Statencentrale Delft een vergade
ring, die gehouden wordt in de Bin
nenhaven, Havenstraat 18, Naald
wijk.
Aanvang 19.45 uur.
Spreker; de heer A. R. van Es, staats
secretaris van Defensie (Marine), 
over „Navo en Warchaupact na 
Tsjechoslowakije”.

_ gebruik dan

SALONPAS
SAUONPAS helpt tegen rheuma- 

tische pijnen, gewrichts-, spier- en 
lendepijn, tegen pijnen, veroor
zaakt door kneuzingen, stijve schou
ders, verstuikingen en zenuwpijnen 
SALON PAS is een medicinale 
pleister die smeren en wrijven 
overbodig maakt.
SALON PAS pakt de pijn bij de 
bron aan.

SALONPAS
apotheker of ciroght» \ « ao st*

Imp. L. Rietbergen C.V. Rotterdam 
Korenaarstraat 55 Telefoon 231162

S n e lle  p e rse n  en V  
v a k k u n d ig ' p e rso nee l

slaan Itlaar bm uw-drukwerk 
. vlot- en: goed gereed ■ te make'n

periodieken 
boeken en 
handelsdrukwerk

DRUKKERIJ LIBERTAS N.V.
d r i f t  1 3  / tel. 0 3 0  > 1 9 4 4 6

^ u t r e c h t
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GELDSCHULDEN EN 
GELDONTWAARDING
IN dit artikel wordt een onder

werp aangesneden waar de 
meeste lezers wel mee te maken 
zullen hebben. In het onderstaan
de gaat het over de manier waar
op in ons economisch systeem de 
geldschulden worden vereffend. 
Dit geschiedt op een heel simpele 
wijze, namelijk volgens de regel: 
„een-gulden-is-een-gulden”. Men 
duidt dit aan met de term n o- 
m i n a 1 i s m e, omdat de waarde 
van het object louter en alleen 
wordt vastgesteld op grond van 
een formele aanduiding (de naam, 
het guldensteken).

Nu is het bepaald niet zo, dat een 
gulden van jaar tot jaar dezelfde waar
de blijft behouden. Sedert de Tweede 
Wereldoorlog zijn de prijzen vrijwel 
voortdurend gestegen en deze in fla t ie  
houdt een continue waardedaling van 
het geld in. Dit betekent, dat, wanneer 

' men bijvoorbeeld in 1950 geld uitleende 
tot 1970, de schuldaflossing voldaan 
zal worden in guldens die ongeveer de 
helft minder waard zijn geworden. Het 
geld kan dus niet voldoen aan de eis, 
die men moet stellen aan een waarde
meter voor langjarige contracten, na
melijk die van een redelijk constante 
waarde.
Desondanks blijft de juridische prakr 
tijk vasthouden aan deze kennelijk on
volmaakte gu ld e n - is -g u ld e n  regel. 
Daar het er naar uitziet, dat de inflatie 
zal blijven voortduren, dient men zich 
af te vragen hoe men over deze me
thode van rekenen moet oordelen. 
Naast een aantal feitelijke zaken ko
men ethische en economische factoren 
ter sprake, terwijl het uiteindelijk de 
vraag zal zijn of in dit geval de op het 
évangelie geïnspireerde politiek een 
woord heeft voor deze zakelijke we
reld.

Inflatie bestendigd ?
Het is duidelijk dat er geen tegenstel
ling zou bestaan tussen de feitelijke en 
de juridisch veronderstelde verande
ringen in de geldwaarde, indien het al
gemeen prijsniveau in rust verkeerde. 
Hoewel een dergelijke stabiliteit van 
de binnenlandse koopkracht van de 
gulden nog steeds als een van de vijf 
voornaamste doeleinden van economi
sche politiek (naast volledige werk
gelegenheid, de evenwichtige betalings
balans, het redelijke groeitempo en de 
rechtvaardige inkomensverdeling)
wordt aangeduid, is dit sinds 1945 toch 
niet veel meer dan een wensdroom ge
bleken. Neemt men het Indexcijfer van 
de kosten van levensonderhoud als een 
indicator voor de veranderingen in de 
koopkracht van het geld, dan blijkt er 
'.1 vrijwel ieder jaar een stijging te zijn 
opgetreden. In de periode van 1950 tot 
1967 is het prijspeil met gemiddeld on
geveer 3V2 “/o per jaar gestegen. Tot het 
begin van de zestiger jaren ging deze 
geldontwaarding met een gemiddelde 
snelheid van ruim 2 procent per jaar 
(behoudens in 1951 - Korea en 1957 - 
bestedingsbeperking), terwijl dit tempo 
in de laatste jaren is opgelopen tot 4 
procent per jaar.

Hoewel een daling van het algemeen 
prijspeil (zoals bijvoorbeeld in de der
tiger jaren, waarbij zich toen het pro
bleem van de „vaste lasten” voor het 
bedrijfsleven voordeed!) voor de naaste 
toekomst niet uitgesloten is, dient men 
een verdergaande inflatie het meest 
waarschijnlijk te achten. Het is niet 
moeilijk in dit verband een aantal oor
zaken van zo’n ontwikkeling aan te 
wijzen, waaruit tevens blijkt dat vrij
wel elke Nederlander op zijn beurt 

. (mede) schuldig is aan zo’n inflatoire 
ontwikkeling.
Zo kan men wijzen op de gemiddeld 
hoge graad van werkgelegenheid, die 

■■ men (terecht) met een hoge prioriteit 
: wil verwezenlijken. Dit schept echter 

een gunstig klimaat voor het regelma
tig uitstijgen van de gemiddelde loons- 

' verhoging boven de nationale stijging

van de arbeidsproduktiviteit, waarbij 
de bedrijfstaksgewijze verschillen een 
belangrijke rol spelen. De andere in
komenstrekkers willen hierbij niet 
achterblijven en een deel van hen ziet 
kans dit via een sterke marktpositie te 
verwezenlijken. Andere groepen staan 
minder sterk op de markt en zij wen
den zich meestal tot de overheid, het
geen tegenwoordig ook op Europees 
niveau geschiedt. Een dergelijk op
kruipen van inkomens en prijzen 
wordt op gang gehouden door de be- 
stedingsmachine en de smering met 
nieuwe liquiditeiten. Verder wordt dit 
proces nog gestimuleerd door de regel
matig voortgaande economische groei, 
de steeds toenemende omvang van de 
internationale handel en het feit, dat 
de overheid niet in staat is in voldoen
de mate het gewenste tegenspel in de 
vorm van een anti-cyclische begro- 
tingspolitiek te voeren. Dit laatste is 
gezien de urgentie van zaken als on
derwijs, infrastructuur, woningen, ont
wikkelingshulp, recreatie e.d. ook 'niet 
zo verwonderlijk.
Kort en goed,' het ziet er niet naar uit 
dat men in komende jaren een ver
dere geldontwaarding zal kunnen ver
mijden. Men moet dit eerlijk erkennen 
en de consequenties ervan onder ogen 
willen zien. Men dient echter aan deze 
feiten niet al te zwaar te tillen, want 
de overige genoemde doeleinden zijn 
stuk voor stuk veel belangrijker. An
derzijds moet men niet doen alsof de 
geldwaarde zo stabiel is dat het ge
wettigd is alleen en slechts alleen te 
rekenen volgens de regels van het no
minalisme.

Gevolgen nominalisme
Het gaat in deze uiteenzetting alleen 
om geldschulden in de zin van geld
leningen en overeenkomstige geldvor
deringen zoals rechten op grond van 
een levens- of pensioenverzekering en 
dus niet om zaken als huren, lonen, 
alimentatieverplichtingen e.d. Het vol
gende voorbeeld maakt de gevolgen 
van de geldontwaarding bij het reke
nen volgens de gulden-is-gulden regel 
voor bovengenoemde geldschulden dui
delijk.
Stel dat iemand zijn spaargeld in het 
jaar 1950 zou beleggen in bijvoorbeeld 
pandbrieven, waarbij hem een jaar
lijkse renteopbrengst van 4 procent 
werd toegezegd. Wanneer de aflossing 
omstreeks 1970 zou plaatshebben, zijn 
de terugontvangen guldens ongeveer de 
helft minder waard geworden. Dit be
tekent dat zijn vermogen, dat in deze 
belegging was gestoken, jaarlijks met 
3 procent in waarde verminderde (af
gezien nog van een tijdelijk koersver
lies tengevolge van de . inmiddels ge
stegen rentestand). Zelfs wanneer deze 
belegger zijn rente-ontvangsten zou 
hebben gespaard, zou hij per saldo 
achteruit zijn gegaan vanwege de af te 
dragen inkomstenbelasting. In het al

gemeen betekent deze bestaafide prak
tijk een voortdurend verlies voor hen, 
die in guldens luidende vorderingen 
bezitten, zoals obligaties, pandbrieven, 
spaarsaldi, e.d., maar dit geldt ook 
t.a.v. pensioenrechten, lijfrenten en 
overeenkomstige aanspraken.
T e gen ove r deze groep  v a n  verlieze rs 
staat van ze lfsp rekend  een groep  v a n  
w in na a rs, n a m e lijk  debiteuren. D it  be 
tekent dat d oo rgaan s  de overheid, het 
bed rijfsleven  en in  w a t m inde re  mate 
de in stitu tione le  be leggers en a llerle i 
in ste llin ge n  aan  het langste  e ind  t re k 
ken  in  tegenste llin g  tot de k le ine re  
verm ogensbezitte rs, die im m e rs  niet de 
ru im te  of de e rv a r in g  hebben voo r het 
beleggen in  objecten, die w a t m eer 
w a a rd eva st  zijn, zoals grond, huizen, 
aande len  e.d. D it  is  v oo ra l sneu  w a n 
neer het gaat om  m in  of m eer v e r 
p lichte  be spa rin gen  zoals bij pensioen, 
lijfrente of le vensve rzeke ring.
In dit verband moet nog op een drietal 
punten gevzezen worden. In de eerste 
plaats zij hier in alle duidelijkheid ge
steld, dat de N ederland se  re ch tsp raak  
geen andere praktijk erkent dan die 
van het nominalisme, i) Op andere leest 
geschoeide contracten worden beslist 
niet erkend. Evenmin is de regering tot 
nu toe bereid geweest hierin verande
ring te brengen. Dit betekent dat de la
ter te bespreken index-obligaties bij 
deze stand van zaken niet op de Beurs 
verhandeld en genoteerd kunnen wor
den.
In de tweede plaats zij gewezen op een 
standpunt, dat al te gemakkelijk klaar
komt met dit probleem van de geld
schulden onder inflatie.'-) Men stelt dat 
de rentestand overeenkomstig de geld
ontwaarding zal stijgen, zodat het ver
lies op de hoofdsom wordt goedgemaakt 
door de hogere rente-opbrengsten. Men 
ziet hierbij een aantal belangrijke pun
ten over het hoofd. Zo vergeet men 
bijv. de lijfrenten en de pensioenrech
ten volledig. Verder geldt dat een groot 
aantal geldleningen reeds afgesloten 
zijn, wanneer de rentestand op de ge
suggereerde wijze zou stijgen. Dit be
tekent geen enkele compensatie, maar 
integendeel een koersverlies! Evenmin 
doet deze gedachtenconstructie vol
doende recht aan debiteuren en credi
teuren, want het inflatietempo is noch 
contant, noch voorspelbaar. Tenslotte 
is er in de praktijk geen sprake van 
een dergelijke rentecompensatie, zelfs 
nog afgezien van de inkomstenbelas
ting. Dit laatste is bijv. gebleken uit 
een econometrisch onderzoek van Ball 
voor Engeland, terwijl een vluchtige 
inspectie van de Nederlandse cijfers 
reeds hetzelfde leert.
In de derde plaats tenslotte nog de op
merking dat dit onredelijke effect van 
de inflatie op de nominale beleggingen 
meestal pas onderkend wordt in tijden 
van snelle prijsveranderingen. Er be
staat kennelijk een soort van ge lü - 
illusie, die waarschijnlijk samenhangt 
met de veelal wat ondoorzichtige rol

van het geld in ons economisch leven. 
Hierbij projecteert men vormoedelijk 
de betrouwbaarheid van de gulden als 
rekeneenheid, ruilmiddel en liquide be
zit in het normale betalingsverkeer van 
alle dag op de toekomst.

Ethische bezwaren?
Wanneer er voortdurend aanzienlijke 
wijzigingen in de waarde van het geld 
optreden, is het een volstrekte onjuist-
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W etenschappe lijk  m edew erke r aan  de 
V.U.

heid te doen alsof een gulden van 1948 
dezelfde waarde heeft als die van 1968. 
Dit is een eenvoudige, feitelijke con
statering. De vraag is nu in eerste in
stantie of bij dit praktisch nominalisme 
ook sprake is van een moreel gezien 
laakbaar gedrag. In tweede instantie 
kan men zich dan afvragen w ie  er w at 
tegen zal moeten doen.
Met betrekking tot de afspraken tus
sen de burgers onderling kan men 
stellen, dat de contractvrijheid hier het 
laatste woord heeft. In dit geval acht 
men de markt in staat tot het creëren 
van redelijke of rechtvaardige verhou
dingen. Gezien de feitelijke situatie in 
de laatste twintig jaren kan men op dit 
punt terecht twijfelen aan de graad van 
redelijkheid dezer marktresultaten. 
Men kan zich dan ook afvragen of der
gelijke spelregels niet bijgeschaafJ 
moeten worden. Dit is een algemeen 
probleem, namelijk dat van de econo
m ische  orde, en slechts de extremisten 
zijn er klaar mee. Overigens is zeker 
dat de feitelijke ontwikkeling, zolang 
men die als een speling van de natuur 
blijft accepteren, belangrijke socia le  
problemen kan scheppen, zoals bijvoor
beeld op het terrein van de inkomens
verdeling. De inflatie van de laatste 
jaren is dan ook één van de factoren 
geweest, die het pensioenvraagstuk 
zulke scherpe kanten hebben gegeven. 
Wanneer men aldus de individuele bur
gers moreel gezien vrijspreekt binnen 
hun — overigens wettig — gedrag dat 
gekenmerkt wordt door het stre.ven 
naar het eigen belang, is het nog zeer 
de vraag of voor de overheid eenzelfde 
uitspraak wacht. Deze vraag moet ont
kennend beantwoord worden op grond 
van de volgende twee overwegingen.
In de eerste plaats is de regering on
willig om deze guldensleugen te er
kennen met betrekking tot bovenge
noemde geldschulden, al gebeurt dit 
reeds wel ten aanzien van lonen, pach
ten, huren, AOW-uitkeringen enz. De 
overheid werpt hiermee een belemme
ring op voor het tot stand komen van 
rechtvaardiger voorhoudingen. Dit te
meer daar zij geen voldoende argumen
ten heeft voor deze negatieve houding. 
In de tweede plaats heeft juist de ovoer- 
heid de verantwoordelijkheid voor de 
juiste regulering van de waarde van de 
gulden. Indien het zo gesteld is, dat 
factoren als de zorg voor de werk
gelegenheid, de groei en de inkomens
verdeling een stabiele geldwaarde on
mogelijk maken, is het daarom juist 
een taak voor de regering te voorko
men dat dergelijke veranderingen in de 
waarde van het geld allerlei onrecht
vaardigheden bewerkstelligen.
Eerlijk gezegd is dit laatste punt in 
ruimere zin toepasselijk. Wanneer in
flatie niet vermeden kan worden, dient 
de overheid de lusten- en lastenverde
ling daarvan nauwlettend te volgen en 
zonodig tot correcties over te gaan. Tot 
nu toe geschiedt dit onv'oldoende en 
laat men de inflatiegevolgen te veel in 
hun anonimiteit de vrije hand om 
slechts hier en daar wat bij te spijke
ren op grond van sociale indicaties. 
M oree l gezien heeft de overhe id  du s  de 
p lich t d it p rob leem  va n  het n o m in a lis 
m e te bezien en te zoeken n a a r  een 
r e c h t v a a r d i g e  o p l o s s i n g .  D it  
betekent ste llig  dat er re ke n in g  m oet 
w o rden  gehouden met econom ische 
overw egingen . M e n  m oet zich nam e lijk  
a fv ra gen  of er voo r dit prob leem  o p 
lo ss ingen  zijn te v inden , d ie econo
m isch  gezien acceptabel zijn. In  dit v e r 
band  w ord t m et „econom isch-accepta- 
be l” niet gedoeld op de be langen va n  
de direct bij d it v ra a g s tu k  betrokkenen, 
m a a r gaat het veeleer om  het a lgem een 
belang.
1) Vfil. H. G. M. van der Voort: ,,Ge

ïndexeerde leningen” , Maandschrift Eco
nomie. febr. 1959.

2) Zo bij A. V. Doorn: „Welvaartsvast pen
sioen: eis van sociale rechtvaardigheid” , 
A.R. Staatkunde, juni/juU  1968, en L. F. 
van Muiswinkel: ,,Inflatie en economische 
eroei” , diss. V.U. 1967.
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* * * Voorbarig

D e  com m issie, d ie in  de Ee rste  K a m e r  het v o o rlo 
p ig  v e rs la g  o ve r de H u u rb ijd ra g e w e t  v a n  de m in is 
te rs B o g a e rs  en  S c h u t  heeft sam engeste ld, h^eft zich  
ze lf ve rle id  tot een ongepast slot.
Z ij  geeft nl. de m in iste rs, n a  a lie  m oge lijke  bezw aren  
b ijeen  te he bben  gesleept, a l v a s t  in  ove rw eg ing, het 
w etson tw erp  m a a r  in  te trekken.
Z u lk  een a dv ie s is  in  zo’n  s ta d iu m  w e in ig  g e b ru ik e 
lijk. E n  terecht.
W a n t  het gaat in  het p a rle m en t om  gem een overleg. 
O v e r le g  tu sse n  R e g e r in g  en S ta ten -G ene raa l. A l s  een 
K a m e r  de r S ta te n -G e n e ra a l het gem een overleg  a a n 
v a n g t  m et de v e rk la r in g ;  tre k  het m a a r in, w a n t  
w p  voe len  e r  n ie ts voor, d a n  zegt d ie com m iss ie  im 
p lic ie t: u w  a rgum entatie , o m in iste r, u w  aandee l in  
he t gem een overleg, behoeven w ij n ie t eens te h o 
ren. W ij w eten  het n u  al: tre k  m a a r in. H e t  door 
de T w e ede  K a m e r  aangenom en  w etsvoo rste l p r u i 
m e n  w p  tocb niet. D e  bedachtzaam he id, die een S e 
naa t d ient te s ie ren  en  ze lfs zo m oge lijk  m oet o n 
dersche iden, is  h ie r  n ie t gebleken. E n  dat doet de 
n a a m  v a n  dit college geen goed.

★  '  j ,  ★ V .V .D . vern ieuw ing

D e  n ie uw e  kom ende  voorz itte r v a n  de libe ra le  partij, 
m e v ro u w  V a n  Som m eren , heeft a lva st  een tipje 
opgeheven  v a n  de toekom stslu ie r w a a r in  de V .V .D . 
z ich  n o g  steeds hult.
Z ij  w a s  v a n  oordeel dat hoew e l het congres v a n  de 
V .V .D . n ie t d irect een grote  v e rn ie u w in g  in lu id d e  
e r  toen ge sp roke n  m ocht w o rd e n  v a n  het ha le n  van  
een fr is se  neus. H e t voorbee ld  d a a rva n  dacht zij 
w a s  het lo sla ten  v a n  de opkom stp lich t bij de k o 
m ende  ve rk ie z ingen . Z e ifs  de libe ra len  v in d e n  dat 
de k ie ze rs m o n d ig  gew orden  zijn.
M a a r  a ls  d it  voorbee ld  het sh ibbo le t  is  v a n  een 
fr is se  n e u s  d a n  m a g  de A .R .P . z ich  er o ve r v e rh e u 
ge n  dat zij, bij w ijze v a n  spreken, een eeuw  la n g  
reeds ve rn ie u w e n d  heeft gew erkt.
E e n  tweede tipje v a n  de s lu ie r  is  h a a r m e n in g  dat 
b ij de kom ende  ve rk ie z in ge n  het bele id  v a n  het 
h u id ig e  kab in e t  D e  J o n g  de  inzet d a a rva n  m oet zijn 
—  hoezeer ze bezw aar had  tegen het con se rvatism e  
v a n  de ch riste lijke  pa rtijen  d ie  no g  steeds m enen 
te m oeten u itga an  v a n  het evange lie  bij de realisatie  
v a n  de politiek.
E n f in ,  v a n  h a a r en  de h a re n  w eten  w e  d it  laatste 
wel.
M a a r  schu ilt  e r in  h a a r  o p va tt in g  dat het hu id ige  
be le id  de inzet v a n  de ve rk ie z in ge n  za l m oeten w o r
den  n ie t een ve rbo rge n  d re ig in g ?
D eze  nl.: a ls  de ch riste lijke  pa rtijen  zouden b e s lu i
ten  b in n e n  een v e rb a n d  v a n  een  goed p ro g ra m  m et 
d aarb ij behorende m ensen  d ie  het zu llen  uitvoeren, 
z ic h  te presenteren, zou  d a n  de V .V .D . v a n  p lan  
z ijn  een in te rne  kab in e tsc r is is  te fo rce re n ?
H e t  lijk t  e r op.
A l s  dat zo zou  z ijn  is  het v o o r de du ide lijkhe id  beter 
d it  d a n  m a a r  in  het openbaar te zeggen.
E n  v oo ra l tijdig.

★  j .  * Nieuw e inpulsen

M e n  k a n  n ie t zeggen dat N e d e rlan d  geen be lan g rijk  
E u ro p e e s  in it ia t ie f heeft genom en. M in is te r  L u n s  
heeft a l zjjn Eu rop e se  co llega’s  (van  bu iten landse  
zaken) u itge nod igd  om  gezam en lijk  een conferentie 
te houden. D ie  conferentie  za l d an  staan  in  d it  te
k e n : ge e l de Eu rop e se  ee nw o rd in g  n ieuw e  im p u l
sen. H e t  is  n ie t de eerste m a a l dat N e de rlan d  een 
soo rtge lijk  in it ia t ie f heeft genom en. O o k  op een m o 
m ent dat de Eu rop e se  sa m e n w e rk in g  w at in  het 
slop  d re igde  te ge raken. W jj den ke n  aan het in it ia tie f 
v a n  m,inister Be ijen  (1955) n a  de m is lu k k in g  v an  
een Eu rop e se  defensie  gem eenschap. Toen  w e rd  de 
E.E.G . geboren.
W ij  v ra g e n  o n s  echter w e l af of n u  de t ijd  reeds 
vo ldoende  rijp  is  om  o p n ie u w  een Eu ropese  con fe 
rentie  v a n  m in iste rs  v a n  bu iten land se  zaken  te h o u 
den.
M in is t e r  L u n s  heeft, n a a r  het on s voorkom t, d it 
o o k  overw ogen . Im m e rs :  w e l een Eu rope se  con fe ren
tie in  D e n  H a a g  —  m a a r  vo o ra l n ie t p ra ten  o ve r de 
E.E.G . problem en.
D e  v e rh o u d in g  tu ssen  F r a n k r ij k  en  de overige  E.E.G. 
p a rtn e rs  is  v a n  d ien  aa rd  dat m en  niet het ris ico  
m a g  lopen  da t F ra n k r j jk  zich  a fz ijd ig  houd t v a n  de 
kom ende  conferentie. E e n  sch e u r in g  in  W e st -E u ro p a  
is  he t a llerlaatste  w a t m a g  w o rd en  ge riskeerd , g e 
ste ld  a l da t d it  r is ico  m a g  w o rd e n  gelopen.
H e t  zo u  on s d aa rom  een lie f d in g  w a a rd  zijn  a ls 
m in iste r  L u n s  zou  w ille n  la ten  w eten dat hij o m 
tren t de dee lnam e v a n  F r a n k r ij k  en ige rede lijke  ze 
k e rh e id  heeft gekregen.
In d ie n  d it  n ie t het ge va l zou  zijn, zou  k u n n e n  w o r 
den  gesteld  dat m in iste r  L im s  en  zij d ie he m  d a a r in  
hebben  ge steund  (D u its la n d , B e lg ië  en  Ita lië ) m et 
e n ig  v u u r  hebben  gespeeld.
F ra n k r j j k  w a s  nl. op  de v e rg a d e r in g  w a a r  d it  N e 
d e r la n d s  in it ia t ie f w e rd  geu it n ie t aanw ezig.

HET BEELD 
DER VADEREN

HONGERBLOKKADE
Duitsland had de oorlog verloren en capituleerde in 
feite op 11 november 1918 onvoorwaardelijk. Het kon 
niet meer. En dat dit komen moest, wisten de leiders 
al maanden lang.
Het bleek nu al gauw, dat de honger en ontbering de 
gezondheid van het Duitse volk érnstig hadden aan
getast. Het aantal gevallen van tbc was in een jaar 
verdubbeld.
Toen hebben de geallieerden zich tegen het verslagen, 
weerloze Duitse volk op een misdadige wijze gedra
gen.
Want de honger was in het land. De oogst viel tegen, 
de honderdduizenden, die in het Oosten, met name in 
de Oekraïne, van het land hadden geleefd, kwamen 
terug. Steeds meer mensen vloeiden terug naar de 
Heimat en er was geen brood.
De Entente had de gelegenheid, te zorgen voor de 
toevoer van scheepsladingen graan. Maar zij deed 
het niet. Zij weigerde. Soms op honende wijze. Hebt 
gij zelf, zo vroegen zij, heeft althans uw vroegere

keizerlijke regering niet met klem verzekerd, dat de 
voedselvoorziening tot de volgende oogst voldoende 
was? W aaF^ dat voedsel dan gebleven? Maar zij 
wisten wel, dat dit allemaal maar bluf was geweest, 
daar Duitsland uitgeput was en uitgehongerd. Dat toen 
niet snel is geholpen, om een volk voor uithongering 
te bewaren, is een schandvlek voor de overwinnaars. 
Want er was geen enkel militair belang meer mee 
gemoeid. Duitsland kon niets meer doen, maar kreeg 
de vredesvoorwaarden gedicteerd.
Met grote eenstemmigheid heeft de Nederlandse pers 
tegen deze voortzetting van de blokkade geprotesteerd. 
En niet alleen tegen deze onthouding van voedsel, 
maar ook tegen de eis, dat alle locomotieven moesten 
worden uitgeleverd, zodat het vervoer stilstond. 
Gelukkig is deze iaatste eis later verzacht.
Anders zou er van enig economisch herstel geen spra
ke kunnen zijn, en zouden de grote steden zijn ge
wurgd.
Maar de hardheid van de Entente heeft veel kwaad 
gesticht, ook daardoor, dat zij een radicalisering in 
Duitsland bevorderde, waarmee extremisten van al
lerlei gading hun winst deden.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

ZUIDAFRIKAANSE PIANO'S
De cabaretier Fons Jansen is vorige week met een 
nieuw programma begonnen „Driemaal andermaal” 
getiteld.
Hij had het o.a. over de piano’s in Zuid-Afrika:

„Daar worden alleen de witte toetsen van gestemd. 
Vindt u het dan gek, dat de zwarte op een gegeven 
moment ontstemd raken?”

D e  v ra a g  s te lle n  is  h a a r  bean tw oo rden .

STEDEBOUW
In het Algemeen Dagblad slaakte de architect prof;
J. B. Bakema onlangs deze hartekreet: ,

„We zullen zo snel mogelijk een eind moeten maken 
aan het knoeiproces, waardoor ons vlakke Neder
land ruimtelijk tot stikkens toe verontreinigd wordt. 
Als je in een concentratiekamp hebt gezeten weet 
je, beter dan wie ook, wat vrijheid betekent: het 
kiezen van je eigen mogelijkheden. Dat ontbreekt 
in de naoorlogse stedebouw: Wat er heerst is een 
dodelijke onmenselijke monotonie. Als je weet hoe 
het ook anders zou kunnen is er maar één conclusie: 
In de nieuwbouiüwijken ivorden de mensen gewoon 
belazerd.”

En al het nieuwbouw volk zei: amen, amen!

O n ze  H a a g se  ze g sm a n  dee lde mee, dat het k a b in e t  
de a a n sc h a f v a n  „ n a a k tm a sk e rs” o ve rw e e g t  om  op 
a lle s  v o o rb e re id  te zijn.

CHIPS
De cabaretier Rients Gratama over de A.R.P.;

„Het is net een pakje chips, het lijkt iets nieuws, 
maar het blijven aardappels” .

M a a r  n ie ttem in ; v o lk sv o e d se l!

SLACHTOFFERS
In „De Tijd” kwam dr. G. M. J. Veldkamp tot deze 
uitspraak:

„De vrouw wordt in onze mannenmaatschappij op 
alle mogelijke manieren dwars gezeten. Ze is het 
slachtoffer van discriminatie.
Officieel is zij wel gelijkwaardig verklaard aan de 
man, maar zij krijgt niet de kans haar leven naar 
eigen inzichten in te richten” .

W ij  c ite ren  —  u it  de w e k e lijk se  b lo e m le z in g  v a n  
W a n d e lg a n g e r  —  mej. V a n  L e e u w e n , d ie  w a a r 
sc h ijn lijk  o o k  h ie rv a n  za l ze gge n  „H et z it  p o s it ie f 
m is  n a a r  de a nde re  k a n t”.

REVOLUTIE GEZAG

In „De Volkskrant” troffen wij de volgende uit
spraak aan van drs. Fons Elders, o.a. docent van de 
filmacademie;

„We waren tijdens de Parijse revolutie naar Frank
rijk gereden. We kwamen ’s avonds aan. We zijn 
in een kamer van de universiteit in onze slaapzak
ken gekropen. De volgende morgen kwamen er 
twee keurige heren binnen, die daar kennelijk hoor
den. Ik stapte — om het uit te leggen, denk ik — 
uit de slaapzak. Ik had niets aan. Ze deinsden terug. 
Toen besefte ik ineens hoe gemakkelijk het is, re
volutie te maken” .

De nieuwe hoofdcommissaris van politie te Utrecht, 
de heer D. M-. Verkerke, maakte — zo meldde Trouw 
— o.a. deze opmerking;

„De tijd is voorbij, dat we kunnen volstaan met te 
zeggen, dat het wettig gezag onder alle omstandig
heden gehoorzaaind moet worden. Dat geldt voor 
het gezag van de politie, maar ook voor elke andere 
vorm van gezag. Het gezag moet aanvaardbaar tot 
ons komen. Je kunt misschien zeggen, dat de sacra
le lijn eruit is en dat we het meer in de horizontale 
lijn moeten zoeken” .

G e zo n d  h o r izo n ta lism e
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Bespreking van:

„Gezag en zeggenschap”. Vra

gen over de toekomst van 

christelijk sociaal denken door 

prof. dr. H. J. van Zuthem.

ARBEID IS
VERANTWOORDELIJK 
ZIJN VOOR 
GEHELE BEDRIJF

Op sociaal-economisch gebied be
staan er in Nederland nog vele 

problemen. Genoemd kunnen wor
den de werkgelegenheidsspreiding 
over het gehele land, de inkomens- 
en vermogensverdeling en de gehe
le medezeggenschapsproblematiek. 
Aan de christelijk-sociale bewe
ging is dikwijls de vraag gesteld 
hoe liet komt dat ten aanzien van 
veel van deze problemen christelij
ke werkgevers een ander stand
punt innemen dan christelijke 
werknemers. Wordt het standpunt 
dan toch in laatste instantie be
paald door de plaats die men in
neemt in de maatschappij? Een 
niet.te loochenen feit is dat in Ne
derland werknemers onderling en 
werkgevers onderling veel sneller 
tot een gemeenschappelijk stand
punt kunnen komen dan de werk
gevers en de werknemers geza- 
lijk.
Het is een verheugend teken dat met 
betrekking tot de vraag wat het Evan
gelie voor de maatschappij moet bete
kenen, de laatste jaren een inspirerende 
invloed uitgaat van bepaalde hooglera
ren aan onze universiteiten. Voor de 
christelijk-sociale beweging kan dit een 
grote stimulans betekenen. Het voor
gaande' kan zeker worden gèzegd van 
het bóék van dr. Van Züthem over „Ge
zag en Zeggenschap”. In dit boek is de 
vraag uitgewerkt hoe het komt dat 
werkgevers en werknemers, die zich 
beiden baseren op het Evangelie, komen 
tot een zeer verschillende visie op de 
medezeggenschap. Dat dit het geval is 
blijkt overduidelijk uit de rapporten die 
bijv. de protestantse werkgevers en 
het C.N.V. hebben doen verschijnen. 
De grondmotieven van het christelijk- 
sociale denken zijn de gerechtigheid en 
de solidariteit. Onder gerechtigheid ver
staat men de mens tot zijn bestemming 
laten komen, zowel in dit als in het 
eeuwige leven. Solidariteit heeft alles 
te maken met naastenliefde, barmhar
tigheid, diensten aan en verantwoorde
lijkheid voor elkaar. Dat men op basis 
van deze motieven komt tot een zeer 
uiteenlopende visie, wijt Van Zuthem in 
principe aan het feit, dat in het verleden 
deze normen in zekere zin zijn gedegra
deerd tot klasse-normen. Door de slech
te sociale toestand in de vorige eeuw 
werden alleen de werkgevers opgeroe
pen barmhartig te zijn en verantwoor
delijk te zijn ten opzichte van hun 
ondergeschikten. Aan deze normen is 
niet de eis gesteld van wederkerigheid. 
Horen de werknemers dan niet barm
hartig te zijn t.o.v. hun werkgevers?
Wij kunnen volledig de mening van dr. 
Van Zuthem onderschrijven dat de 
evangelische noties als barmhartigheid 
ën gerechtigheid gelden voor iedereen, 
voor werkgevers en werknemers. In het 
verleden is deze wederkerigheid te wei
nig gezien en doordacht.

Plicht
De mogelijkheid van de werknemer om 
in deze zin verantwoordelijkheid te 
dragen ontbreekt niet alleen in het 
christelijk-sociaal denken totnutoe, 
maar eveneens in het dagelijks leven in 
de ondernemingen. Anders gezegd: de 
werknemer ontbreekt niet alleen de mo
gelijkheid om deze verantwoordelijkheid 
te dragen, maar hij beseft nog te weinig 
— evenals dat bij werkgevers het geval 
is — dat hij een plicht in deze heeft. Al 
te veel is hij erbij opgevoed dat hij 
slechts te gehoorzamen heeft aan het 
gezag dat over hem gesteld is. Vandaar- 
uit aanvaardt hij ook de structuren, zo
als deze zich aan hem voordoen. Dr. Van 
Zuthem ontrafelt dit traditiegebonden

DOOR J. VAN EIBERGEN
denken en probeert oplossingen te ge
ven. De structuur van de onderneming 
zal zodanig moeten worden gewijzigd, 
dat de werknemers verantwoordelijk 
kunnen zijn voor het gehele bedrijf en 
dus ook voor de werkgevers. Hij pleit 
voor meer en beter werkoverleg in de 
afdelingen en in het scheppen van de 
mogelijkheid voor de werknemers toe
zicht uit te oefenen op de directie via 
het benoemen van de helft van de Raad 
van Commissarissen. Op basis van de 
grondmotieven in het christelijk-soci
ale denken komt Van Zuthem tot bo
venvermelde voorstellen voor wijziging 
van de structuur van de onderneming. 
Naast het verdiepen van de grondmotie
ven in het christelijk-sociale denken 
heeft het boek van Van Zuthem vooral 
betekenis voor het onderzoek naar de 
factoren die de medezeggenschap in de 
bedrijven blijken tegen te houden. Be
langrijke factoren zijn de visie op het 
gezag, de eigendom en de arbeid.
Wij wezen hierboven reeds op het feit 
dat veel christenen in deze nog niet ten 
volle zijn losgekomen van wat hen in 
het verleden is voorgehouden.
Deze factoren spelen een belangrijke rol 
in de ideologie, die velen hebben op
gebouwd ter handhaving van hun eigen 
positie, zowel bij werkgevers als bij 
werknemers.

•V

Gezag en macht
Iedereen die in de christelijke vakbewe
ging werkt, weet dat gezag en eigen
dom een grote rol spelen in het denken. 
Anderzijds twijfelden velen aan de 
juistheid van het argument dat alle ge
zag van God is, echter zonder dat er een 
duidelijke andere visie tegenover stond. 
Deze andere visie wordt in dit boek ge
geven. Volgens Van Zuthem is niet het

J. v a n  E ib e rge n

gezag van God gegeven, maar de macht. 
God geeft de mensen middelen in de 
vorm van eigendom, deskundigheid, lei- 
dersgaven e.d. Deze middelen betekenen 
macht. Gezag ontstaat echter alleen in
dien de ondergeschikten deze macht van 
de hoger geplaatsten juist achten of met 
andere woordeni: legitimeren.. In deze 
gedachtengang is gezag gelegitimeerde 
macht. Het Evangelie levert de normen 
voor de beantwoording van de vraag of 
de middelen juist zijn gebruikt.
Naar onze mening heeft Van Zuthem 
met zijn beschouwing een belangrijke 
bijdrage gèleverd aan het ont-ideologi- 
seren van het begrip gezag. Deze be
schouwing leidt tot de conclusie dat 
naast het politieke leven ook het eco
nomisch leven naar vormen van demo
cratisch leiderschap moet zoeken.
In de praktijk blijkt dat het gezag dik
wijls wordt ontleend aan de eigendom. 
Daarom wijdt Van Zuthem enkele 
hoofdstukken aan deze materie. Op

grond van een onderzoek onder aan
deelhouders in Amsterdam concludeert 
de schrijver dat veel aandeelhouders 
geen verantwoordelijkheid willen dra
gen voor de onderneming in zijn ge
heel. Voor de aandeelhouders in geslo
ten N.V.’s is dit wel het geval.

H et is  daarom  w e nse lijk  te kom en  tot 
een on de rsch e id in g  tu ssen  de v e rsc h il
lende groepen aandeelhouders. E e n  deel 
d ient zeggenschap  te k rijg e n  in  de o n 
d e rne m ing  te rw ijl een ande r deel a lleen 
a ls ge ldsch ie te r d ient te w o rd en  be 
schouw d. D eze gedachte is  ook  in  een
C .N .V .-rappo rt  n aa r vo re n  gebracht.
U it  een onderzoek  onder w e rknem ers  
b lijk t  dat een m eerde rhe id  streeft n aa r 
m eer zeggenschap. D eze  w e n s n a a r m eer 
zeggenschap  is  grote r naa rm ate  het o n 
de rw erp  d ichter bij de w e rknem er ligt.

Door de eenzijdige interpretatie van de 
grondmotieven gerechtigheid en solida
riteit en door het onjuiste gezags- en 
eigendomsdenken heeft — aldus Van 
Zuthem — de christelijk-sociale bewe
ging de medezeggenschapsboot gemist.

Medezeggenschap als groep
Hier staat volgens ons tegenover dat op 
nationaal niveau en in veel mindere 
mate op bedrijfstaksniveau wel iets is 
gerealiseerd van de medezeggenschap 
van de werknemers als groep. Men zal 
echter in versterkte mate moeten stre
ven naar medezeggenschap van de 
werknemers in het bedrijf en daarmee 
samenhangend moeten zoeken naar een 
nieuw arbeids-ethos, Arbeid moet wor
den, opgevat als het verantwoordelijk 
zijn voor het gehele bedrijf.
De inspirerende gedachten van Van 
Zuthem zullen moeten worden waar ge
maakt onder meer door de christelijk- 
sociale organisaties. Voor hen is het een 
grote uitdaging, die moet worden aan
vaard, terwille van de gerechtigheid en 
de solidariteit.

A a n  het eind v a n  zijn  boek  stelt V a n  
Z u th e m  enke le  zeer in d r in gend e  v ra ge n  
aan  de ch riste lijke  vakbew e g ing . Deze 
v ra ge n  zijn n ie t zo m a a r te bean tw oo r
den. D e  vak b e w e g in g  za l n aa st  de w e l
v aa rt  steeds m eer oog m oeten k rijg e n  
v o o r  het w elzijn. In  het bele id  za l dit 
tot u itd ru k k in g  m oeten kom en, onder, 
m eer in  activ ite iten op het geb ied v a n  
sch o lin g  en v o rm in g  v a n  het k ad e r en  
v a n  de leden. D e  gehele m edezeggen- 
schap sp rob lem atie  za l m eer d an  to tn u 
toe een centrale, p laats m oeten innem en  
in  het w e rk  v a n  de vakbew e g ing . I n 
d ien  n o d ig  za l daartoe m oeten w orden  
gezocht n a a r n ieuw e  kaders, w a a rb in r  
nen  een n ie uw  arbe id se thos o n tw ik ke ld  
k a n  w orden. D e  zaak  v a n  de m edezeg
genschap  is  dit m eer d an  w a a rd  .

LEZERS SCHRIJVEN O N S..

ONJUIST
De steeds weer in persmedia ver

schijnende berichten als zou de Arjos 
er een voorstander van zijn, dat nu 
al een samenwerkingsverband tussen 
de 3 christelijke partijen en de 
P.v.d.A. tot stand dient te komen, is 
onjuist.
Op de 4e Witte Hei-conferentie, waar 
de 3 jongerenorganisaties van de 
ARP, CHU en KVP hebben gespro
ken over samenwerking tussen de 3 
christelijke partijen, bleek overeen
stemming over uitgangspunt en pro
gram.
Over de richting waarin de uitvoe
ring zich zou moeten bewegen werd 
men het niet eens .
Door de Arjos werd namelijk gesteld, 
dat wanneer de 3 jongerenorganisa
ties de intentie van het interim-rap- 
port van de „18” onderschrijven en 
dat zelfs in een concreter en meer 
uitgediept program willen verwoor
den, dit getuigt van een kritische in
stelling t.o.v. de bestaande structu
ren.
Wanneer dat is uitgesproken zal het 
programma van de „18” moeten wor
den verwezenlijkt met die partijen 
die ook kritisch staan t.o.v. de be
staande orde, zoals nu met name 
blijkt in de P.v.d.A., P.P.R. en D’66. 
Hier wordt niet gesproken over een 
stembusakkoord.
De gedachten en de interpretaties 
van CHJO en KVPJG, als zouden 
wij ongeclausuleerd en zonder enige

voorwaarde de 3 met name genoemde 
partijen t.z.t. als partner willen aan
vaarden, moeten naar het rijk der fa
belen worden verwezen.
Met het aangeven van die richting 
door de 3 bovengenoemde partijen 
concreet te noemen, gingen CHJO en 
KVPJG niet akkoord, ondanks hun 
kritische instelling t.o.v. samenwer
king met liberalen. Zij gingen ook 
niet akkoord toen de Arjos op de 
conferentie voorstelde in een ge
meenschappelijke resolutie de namen 
van P.v.d.A. e.a. te schrappen en het 
noemen van deze partijen slechts als 
een Arjos-interpretatie van die ge
meenschappelijke resolutie op te vat
ten, hetgeen zou worden gepubli
ceerd.
Waarom hechtte' de Arjos zoveel 
waarde aan het concreet aangeven 
van de richting?
Omdat wij als hoofdbestuur wilden 
weten of de andere organisaties de 
consequenties van alle progressieve 
woorden wilden aanvaarden. Want 
papier is geduldig.
Tot slot merken wij op, dat dit stand
punt wordt gedragen door het gehele 
hoofdbestuur, waarin vertegenwoor
digers van de Arjos uit alle provin
cies zitten, en dat dit standpunt be
slist geen hobby is van de voorzitter 
van de nationale organisatie, zoals in 

' sommige berichten wordt gesugge
reerd.

N a m e n s  het dage lijks  bestuur,
P. v a n  Te llingen ,
secretaris A R J O S .

UIT HET LOOD 
GESLAGEN
Met grote verwondering las ik het 
ingezonden stuk van de heer J. Brui- 
ning in ons blad van 16 november
j-1.
In de eerste alinea spreekt hij zich 
uit voor de befaamde „lood-om-oud- 
ijzer-theorie”, die volgens hem ten 
onrechte fel is bestreden. '
In de laatste alinea echter wil hij de 
huidige regeringsploeg als inzet voor 
de verkiezingen 1971, m.a.w. hij ver
kiest het oud-ijzer van de V.V.D. 
boven het lood van de P.v.d.A.
Toen ik deze tegenstrijdigheid las, 
dacht ik: u bent toch wel danig uit 
het lood geslagen, geachte heer Brui- 
ning.
Natuurlijk is onze partij te verstan
dig om een dergelijke suggestie over 
te nemen, want dit zou alleen tot een 
ernstige verzwakking en/of scheuring 
in de partij leiden.
Men herinnere zich het volgende. 
Toen de K.V.P. in de beruchte „nacht 
van Schmelzer” de samenwerking 
met de P.v.d.A. had verbroken, ver
loor zij bij de daarop volgende ver
kiezingen niet minder dan acht ze
tels, een zo groot verlies als zij in 
haar bestaan nog nooit had gehad. 
De A.R.P. daarentegen, die deze on
gelukkige motie niet had gesteund, 
handhaafde zich, ja won zelfs eeh 
zetel.
Laat ons alles doen om de eenheid 
in onze partij te versterken.
R o tte rdam M r .  W . B r a k
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OPEN BRIEF VAN  
VIJFTIG JONGE MENSEN

Open brief aan: Centraal Comité van 
A.R.-Kiesverenigingen; Hoofdbestuur 
Nat. A.R.-Jongeren Organisatie; Leden ' 
van de „Groep van 18”.

Dames en heren,
Vijftig merendeels jonge Anti-Revolu- 
tionairen hebben op 9 november 1968 te 
Utrecht van gedachten gewisseld over 
de houding die A.R.P. en Arjos naar 
hun oordeel moeten aannemen ten op
zichte van het gesprek in de „Groep van 
Achttien”.

De „Achttien zijn het eens geworden 
over uitgangspunten en over onderdelen 
van een program. Uit hun gesprek Is 
de bereidheid naar voren gekomen de 
samenleving te hervormen. De „Acht
tien” zullen het thans binnen korte tijd 
ook eens moeten worden over de wijze 
van uitvoering van een program.
De aanwezigen menen dat de hervor
mingsgezindheid in de P.v.d.A., de 
P.P.R. en D ’66 het meest verwant Is

aan deze gezindheid binnen de christe
lijke partijen.

De „Groep van Achttien” dient dan ook 
zo spoedig mogelijk een program uit te 
werken en aan te geven met welke par
tijen dit zal kunnen worden uitgevoerd. 
De samenwerkingsvormen die zich tus
sen de christelijke partijen aftekenen, 
zullen geen afbreuk mogen doen aan 
de voorhoedepositie die een christelijke 
partij behoort in te nemen.

met de meeste hoogachting, 
namens de aanwezigen:

mej. A. J. Bokma, Alkmaar 
drs. P. Hörchner, Zwaag 
A. K. Koekkoek, Nieuw-Vennep 
drs. M. de Kool, Waddinxveen 
mr. D. J. Krajenbrink> Ulrum 
A. J. van Ommen, Baarn 
J. V. d. Ploeg, Groningen

V a n  d e  h a n d  van

ROELTEUNIS
v o o rm a lig  jo u rn a lis t, 

th a n s  a ls  v a k b o n d s b e s tu u rd e r  w e rk z a a m

b ij  d e

C h r . B e d r ijfs g ro e p e n  C e n tra le ,  

v e rs c h e e n  z o ju is t  

e e n  b e la n g r ijk  b o e k , 

g e tite ld :

N IET  BIJ B R O O D  A LLEEN
De christelijk-sociale beweging vandaag en morgen

Gesprekken met:

Prof. dr. P. J. Roscam Abbing, J. van Eibergen, C. J. van 
Mastrigt, prof. dr. H. J. van Zuthem, prof. dr. H. N. Ridder
bos,'M. Ruppert, H. H. Wemmers, mr. J. Meijnen, dr. H. M. 
de Lange, prof. dr. A. Troost.

O .m . o v e r  d e  v o lg e n d e  v ra g e n :

Welk antwoord hebben de christelijke vakorganisaties op de moderne 
maatschappijproblemen? Wat denken zij b.v. van „hete hangijzers” als 
de kwestie van het gezag in de onderneming, de medezeggenschap, 
winstdaling e.d.? Wat is hun visie op een rtiondiaal probleem als de zgn. 
Noord-Zuid-verhouding en de ontwikkeling van de arme landen? Wat te 
denken van het „spreken der kerk?” Is de kerk geroepen een concreet 
antwoord te geven op concrete maatschappelijke (en politieke) vraag
stukken, of frustreert zij daarmee de mondigheid van haar leden?

CHRlSTEtlfK-SOCl^EBEWEClNC

Deze gesprekken, opgetekend en gebundeld 
door ROEL TEUNIS, geven een treffend en 
genuanceerd beeld van de onderhavige 
problematiek en vatten de standpunten der 
geïnterviewden op kernachtige wijze samen.

Het boek telt 152 tekstpagina’s en 10 blad
zijden foto’s. Prijs in fraaie paperbackuit- 
voering ƒ8,90.

UITGAVE T. WEVER - FRANEKER
V e r k r i jg b a a r  in d e  b o e k h a n d e i

Studeer PBNA

nééra die 
barrière

Als u die ene speciale PBNA-cursus neernt, die voor u gemaakt is (één van de 
1300 die er zijn), dan staat niets uw carrière in de weg. Dan neemt u elke barrière. 
Want met PBNA neemt u de draad op, waar die is biijven liggen (maar niet moet 
blijven liggen). PBNA begint waar uw opleiding (LO, LTS, MTS, HTS) ophield, 
zet zich af op wat er aan talent in u leeft, bouwt verder op de praktijkkennis die u 
al verworven hebt.
Zo vormt u uzelf tot een man van aanzien. Eén die gezag heeft en actie kan nemen. 
En overal open deuren ontmoet. Een specialist die veel kan vragen. Want overal 
is respect en waardering voor het PBNA-diploma of een ander erkend examen. 
Welke van de zeven studierichtingen kiest ü met uw persoonlijke PBNA-studie- 
adviseur? Werktuigbouw, elektrotechniek, elektronica, procestechniek en 
chemie, bouwkunde, weg- en waterbouw of organisatie en administratie? 
Mogelijkheden te over, kansen te over - en letw el: geen onnodige studieballast! 
Néém die barrière die op de weg naar een goede toekomst staat en vraag 
inlichtingen bij PBNA.

KONINKLIJK TECHNICU

VBsingei549 - Arnhem |
Erkend door de Inspectie Schriftelijk Onderwijs met medewerking van het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen.

PBNA

DE WEEK ROND
11 november 1968 Het beminde Friesch Dagblad is er achter.

Abonnees werven abonnees. Maar het cadeautje voor deze acti
viteit spreekt ons minder aan: een suiker- of een combinatietang. 
Je voelt je zo in de tang genomen.

12 november 1968 Wat zijn wij intens blij geworden toen het produktschap voor 
aardappelen een nieuwe aardappelverordening afkondigde. 
Voortaan mogen de gewone ménsen (voordien alleen aan restau
rants en vee) ook „Parijse kriel” kopen.
Weet u — het zijn van die 3,5 cm aardappelen die men zo lekker 
kan frituren. /
Dank u wel, produktschap.

13 november 1968 President De Gaulle heeft weer eens een bezweringsformule uit
gesproken. Men fluistert dat de minister van financiën hiervan 
niet op de hoogte was.
Enfin — het is niet onwaarschijnlijk. „Devaluatie is de allergroot
ste dwaasheid”; sprak de Franse president.
Ja wel — maar u kent ook de zegswijze: „als de vos de passie 
preekt, boer pas op je ganzen”.
Niet voor niets vluchten de Fransen in dollars en marken.

14 november 1968 Wat het N.V.V. vernielt weet geen mens meer!
U kent toch wel het N.V.V.: het socialistische vakverbond.
Een tijdje geleden spoot ze extra bittere gal uit over de grond
slag van christelijke (vak)organisatie.
Nu demonstreert dit „overlegorgaan” dat zij van overleg niets 
wil weten. Je mag alle kleuren kiezen — als het maar rood Is — 
aldus in feite de bewindhebber van het N.V.V. de heer Kloos.
Dat hadden wij van hem niet verwacht. In de wandeling is het 
toch zo’n aardige man.

15 november 1968 Er zijn reeds boekenbonnen, platenbonnen en geschenkbonnen
in alle prijzen. Het wordt de milde gever wel gemakkelijk ge
maakt. Nu komen er nog speelgoedbonnen ook. Waarom straks 
bijvoorbeeld geen politieke bonnen?
Gemakzuchtigen zullen hierover hun vreugde wel uitspreken. 
Maar de fleur en de Intentie van het doen en de zo noodzakelijke 
persoonlijke belangstelling van de begiftigde verzandt volledig. 
Goede business — slechte ontwikkeling.

16 november 1968 Napraat over de Olympische Spelen. .
— de misdaad van Mexico is dat de gezondheid van de. sportlui 

op het spel werd gezet (de Oostenrijkse wetenschapsman 
riübler).

— tientallen sportlui hebben op brancards de spelen beëindigd 
— sommigen zijn aan een hartkwaal overleden.

Mexico heeft duidelijk laten zien waar de sport eindigt vinden 
wij. Het Internationaal Olympisch Comité heeft wel een zware 
verantwoordelijkheid op zich geladen.
Ach ja — als het kalf verdronken is dempt men de put.
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DR. GEELKERKEN TIJDENS NAVO-DEBAT

NAVO MOET POLITIEK 
VOEREN GERICHT OP 
OPLOSSING GRONDPROBLEMEN 
OOST-WEST-VERHOUDING
Er  is kennelijk iets mis gegaan 

met een stuk concrete voor
lichting. Aan de hand van een 
aantal „koppen” in de kranten en 
een te summiere weergave in veel 
persorganen van het door de AR- 
fractie ingenomen standpunt — 
met name de gronden, waarop de 
AR-fractie dat standpunt innam — 
is een verkeerde indruk gewekt. 
Soms sterker: op basis van deze 
summiere mededelingen is door 
sommigen een verkeerd oordeel ge
vormd. Zelfs is het voorgekomen 
dat een oordeel werd uitgesproken 
door organisaties, groepen en per
sonen zonder dat men kennis had 
genomen van het betoog van de 
AR-woordvoerder, dr. N. G. Geel
kerken.

De fractie had — afgezien van de mo
tieven van het kabinet, soms ook afwij
kend van de regeringsargumentatie — 
eigen motieven voor het door haar in
genomen standpunt met betrekking tot 
de NAVO en de huidige situatie.
Er kan niet gesteld worden dat het AR- 
standpunt een verrassend element be
vatte. Integendeel. Reeds bij het begin 
van het optreden van het kabinet De 
Jong heeft de fractievoorzitter mr. Bies
heuvel het beleid van de NAVO ge
plaatst in het kader van de vredespoli
tiek. Waarbij hij toen tevens zijn be
zorgdheid had uitgesproken over de be
antwoording van de vraag of Neder
land en zijn bondgenoten wel voldoende 
oog hadden voor een verantwoorde 
kwaliteit van de bestaande verdedi- 
gingskrachten, uit de toen bekende ge
gevens was al een voorlopige conclusie 
te trekken dat er sprake zou kunnen 
zijn van een wat verminderde zorg in 
dat opzicht.

Onze opdracht
Dr. Geelkerken wees er op, dat „de 
mens snakt naar vrede, gerechtigheid 
en vrijheid. Hoe meer wij worden ge
confronteerd met onvrede, onrecht en 
lijker het vaak wordt” .
De vrede is een passief begrip. Daar
voor te werken, daar alles voor in te 
zetten is onze eerste en voornaamste 
menselijke opdracht. Die vrede moeten 
wij met onze hele inzet nastreven.
Ik geloof dat het buitenlands beleid, 
het defensiebeleid en in het bijzonder 
het beleid dat wordt gevoerd in ver
band met de Oost-West-verhouding, de
ze vrede naderbij kunnen brengen. En 
als dat gebeurt dan beantwoordt dit 
volledig aan de diepste verlangens die 
er in de AR-fractie leven”.
„Soms gelukt dat en wordt de vrede na
derbij gebracht. Een typisch voorbeeld 
van een dergelijk succes zie ik in de 
NAVO. In 1949 kwam de NAVO tot 
stand en wierp een dam op tegen de 
dreigende overspoeling van het westen 
door het oosten. Zo kon het westen het 
lot, dat landen als Bulgarije, Hongarije, 
Polen, Roemenië en Tsjechoslowakije 
trof, worden bespaard. Dank zij de 
NAVO bleef de vrede en vrijheid se
dertdien in het westen bewaard.

Soms lukt het helaas niet. De vrede 
scheen ook dichterbij te komen toen de 
koude oorlog tussen oost en west 
plaats maakte voor een vreedzame co
ëxistentie, die allengs tot een toene
mende ontspanning leidde. Er scheen 
voor miljoenen Oosteuropeanen einde
lijk iets van vrijheid te gloren.
In augustus is deze illusie wreed ver
stoord; voor de derde maal in een 
mensenleven werd het Tsjechische volk 
overweldigd, dit maal door hen, die zij 
waanden hun beste vrienden te zijn.

Niet in paniek beslissen
Desillusies mogen ons niet in paniek 
brengen en zij mogen ons evenmin 
apathisch maken. Het doel te streven 
naar vrede, in vrijheid en gerechtig
heid, moeten wij volledig handhaven. 
Wij moeten daarom overwegen wat ons 
thnnc in concroto te doen staat om h.'*̂  
vredesideaal naderbij te brengen. Ik 
meen, dat wij daarbij in het bijzonder 
met de navolgende omstandigheden re
kening moeien houden.
In de eerste plaats was de agressie in 
augustus j.1. uitsluitend tegen Tsje
choslowakije gericht en niet tegen de 
Navo-landen. Had Rusland werke- 
lyk het oogmerk gehad agressie tegen 
het Westen te plegen, of een dergeljjke 
agressie in te leiden, dan zou het zeker 
nog een jaar of iets langer hiermee 
hebben gewacht omdat de détente in 
volle gang was, hetgeen ertoe leidde, dat 
er zelfs een desintegratie in de NAVO 
optrad.
Frankrijk had zijn militairen aan het 
NAVO-commando onttrokken; lan
den als Canada en Denemarken dreig
den hun banden met de NAVO wat los
ser te maken; vele landen kwamen hun 
toezeggingen tegenover de NAVO niet 
na en verminderden hun bijdragen. Zelfs 
in de Verenigde Staten was er een 
groter wordende aandrang van hen, die 
eigenlijk de troepen uit Europa wil
den terugtrekken. Men had vaak als 
richtsnoer, dat er in 1969 nog slechts
50.000 man uit de V.S. over zouden 
bljjven. Een land als Luxemburg was

bijzonder consequent en schafte de helft 
van het leger af.
Wanneer het plegen van agressie in het 
voornemen van de Russen had gelegen, 
zouden zij er goed aan hebben gedaan 
kalm af te wachten totdat de NAVO 
zichzelf had ontwapend. Door de agres
sie in augustus j.1. van de_ Russen 
jegens de Tsjechen werd de cohesie 
tussen de NAVO-landen bijzonder ver
sterkt. Rusland dwong de NAVO de 
miltaire posities opnieuw te bezien, ter
wijl het bovendien de wereldopinie — 
zelfs die van tal van communistische 
partijen, hoewel ik zojuist de indruk 
heb gekregen, ,dat dit niet voor alle 
geldt — schokte en de wereld tegen 
zich in het harnas joeg.
Dat niettemin de agressie plaatsvond, 
toont mijns inziens niet slechts, dat 
deze uitsluitend was gericht tegen Tsje
choslowakije, maar ook, dat men de 
vrijheidsbeweging in dit land zo ge
vaarlijk vond, dat deze zelfs binnen het 
kader van een communistische samen
leving te riskant was en daarom moest 
worden onderdrukt. Waarschijnlijk ge
beurde dit ook, omdat de Russen vrees
den, dat de vrijheidsbacil elders — wel
licht zelfs in Rusland — een goede voe
dingsbodem zou vinden. Vermoedelijk 
ging dit alles gepaard met een zekere 
angst, dat het veiligheidssysteem, door 
Rusland na de laatste oorlog opgebouwd, 
in de vOrm van een rand van buffer
staten, langzamerhand zou kunnen gaan 
afbrokkelen. Een belangrijke omstan
digheid is naar mijn mening dus, dat de 
agressie in Tsjechoslowakije zich niet 
tegen de NAVO heeft gericht.

Middellandse Zee
Een andere omstandigheid is de aan
wezigheid van de Russische vloot in de 
Middellandse Zee. Deze vloot is voort
durend uitgebreid en heeft door het be
zit van kruisers en zelfs van een heli- 
coptercarrier — de Moskwa — een 
sterke offensieve kracht. Voorts kan 
deze vloot beschikken over de nodige 
havens in de Arabische landen. Hier
door is een eeuwenoude Russische wens

Russische agressie uitsluitend tegen Tsjechoslowakije gericht.

verwezenlijkt. Natuurlijk brengt de aan
wezigheid van deze vloot grote risico’s 
mee, met name in verband met de la
tente strijd in het Midden-Oosten. Deze 
vloot kan ongetwijfeld te eniger tijd bij
zonder vredeverstorend werken. Nie
mand zal echter Rusland of welke an
dere mogendheid ook het recht kunnen 
ontzeggen om daar ter plaatste een 
vloot te stationeren.

Geen aggressieve dreiging
Een bedreiving van de NAVO behoeft 
zij dus niet persé te zijn, cl worden de 
spanningen daardoor ongetwijfeld ver
groot.
Evenmin behoeven de troepenconcen
traties in Tsjechoslowakije en elders 
aan de grenzen van de N.A.V.O.-landen 
te wijzen op toekomstige agressieve 
bedoelingen tegen deze landen, al wordt 
uiteraard de spanning door hun aan
wezigheid ten zeerste vergroot.
De Russen hebben het recht opgeëist te 
mogen interveniëren in de landen van 
het socialistische gemenebest.

Hoe verwerpelijk op zichzelf deze pre
tentie ook is, zij kan onmogelijk worden 
gezien als een actie tegen de N.A.V.O. 
Een aantasting van de N.A.V.O. zou men 
wellicht kunnen zien in de pretentie 
van Rusland, op grond van de artikelen 
53 en 107 van het Charter van de Ver
enigde Naties, in West-Duitsland te mo
gen interveniëren. De onmiddellijke ver
werping echter van deze pretentie door 
de Verenigde Staten, Engeland en 
Frankrijk en de kennelijke berusting 
hierin van Rusland, wijzen er naar mijn 
mening op, dat één en ander meer moet 
worden gezien als het oplaten van een 
proelballon dan als een serieus voorspel 
tot agressie” .

Dr. Geelkerken was bijzonder duidelijk 
in zijn conclusie met betrekking tot deze 
ontwikkelingen. Er kon beslist niet wor
den gesteld, was zijn oordeel, dat er van 
de zijde van Rusland sprake zou zijn van 
een reële agressie tegen de N.A.V.O.- 
landen noch een directe dreiging van 
een dergelijke agressie. Deze constate
ring houdt de duidelijke conclusie in, 
dat van een begin van een bewape
ningswedloop geen sprake mocht en kon 
zijn.
Toch blijft er het feit dat er wel sprake 
is van een versterkte mogelijkheid van
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W ID E K  O V E R

KRAMPACHTIGHEID
IN onze partij wordt in het al

gemeen nog volop vergaderd; 
ook volgens het bekende oude en 
veelbeproefde systeem. U kent dat 
wel: opening (met alles wat daar
bij hoort; soms met een breed ope
ningswoord van de voorzitter), no
tulen (zo nu en dan zeer uitvoerig, 
met alle destijds gestelde vragen 
en gegeven antwoorden),, ingeko
men stukken, mededelingen (met 
klaagzang over de stand der finan
ciën). Daarna krijgt een inleider 
het woord (uit eigen vertrouwde 
kring of de (hoog)geachte spreker 
van buiten). Dan volgt de pauze 
(als het goed is met koffie en al 
of niet zelf . en kopje —  met of 
zonder schoteltje en lepeltje —  
meebrengen). Daarna volgt een 
„geanimeerde bespreking.” Ten
slotte past het, dat de voorzitter 
meer of minder breed de inmiddels" 
getrokken conclusies nog eens her
haalt en al of niet op een rijtje zet. 
En helemaal aan het einde van de 
„vruchtbare en leerzame avond” 
dan nog de sluiting.

Overdreven
Nu is dit natuurlijk wat overdreven. 
Zo folkloristisch komt het in onze dui
zend plaatselijke kiesverenigingen nog 
maar zelden voor. Het oude systeem is 
echt wel wat aangepast, wat zakelijker, 
wat vlotter.
Niettemin moet elk bestuur zich van 
vergadering tot vergadering wel steeds 
afvragen of het niet nog zakelijker, nog 
vlotter, nog aansprekender en plezieri
ger kan. Daarbij moet men rekening 
houden met wat „men” (bepaald niet 
alleen de „trouwe bezoekers”) tegen
woordig verwacht.

Esseirtieel
Voor een vergadering zijn maar twee 
dingen essentieel — vroeger en nu — 
dat mensen mensen ontmoeten en dat 
men met elkaar zin vol (of zinnig) een 
gesprek heeft .
Men vraagt wel; is ons vergadersysteem 
niet verouderd? Het antwoord is glo
baal; hier en daar wel, elders niet!
Dit lijkt op in- en uitpraten, maar dat 
Is het toch niet. Het ligt er maar aan 
waar wij het nu precies over hebben 
en bovendien moet bedacht worden, dat 
niet altijd hetzelfde voor iedereen en 
overal het meest geschilrte is.

Ouderwets
Een ouderwetse vergadering kan door 
de mensen, die erin bezig zijn en de 
wijze waarop zij dat doen — vlot, met 
spirit, zakelijk — prima voldoen, zowel
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voor regelmatige bezoekers als voor 
anderen; ook voor gasten. Hoofdzaak 
blijft immers een levendige gang van 
zaken. Men kan nu zeggen; dan is het 
in feite geen ouderwetse vergadering 
meer. Als men dat wil zeggen, dan zeg
gen wij; akkoord.

Waarom en hoe ?
Waar het ons om gaat is dat men met 
de soort vergadering, welke men belegt, 
gewoon rekening houdt met de mensen, 
die er kunnen komen. Als bestuur moet 
men weten, aanvoelen, nagaan wat de 
mensen, die mogelijk een vergadering 
zouden kunnen bijwonen, wensen. 
Waarover zij willen praten en hoe zij 
erover willen praten.
Wij willen met nadruk stellen, dat het 
verre van ons moet zijn om te zoeken 
naar één 'nieuw, een beter vergader
s y s t e e m.  Dan wring je de zaak 
immers opnieuw in een keurslijf, een 
dwangbuis en dat loopt dan opnieuw 
uit op krampachtigheid; altijd in de
zelfde houding lopen, altijd alles op ge
ijkte manier doen.

Uitzoeken
Elk bestuur van kiesvereniging. Sta
tencentrale en Kamercentrale moet ac
curaat zorgen voor een goed lopende 
bijeenkomst, gelet op de plaats, de 
streek, de situatie en gelet op de men
sen. Er zijn zovele mogelijkheden.
Écht, je kunt een goede vergadering 
hebben met een agenda als in de aan
hef van dit verhaal weergegeven. Er 
is als''zodanig niets tegen! Wij komen 
bij elkaar om een bepaald onderwerp, 
een actuele zaak te bespreken.
Verder kunnen wij de ontvangen post 
even doornemen en kunnen wij aan
horen wat het bestuur overigens heeft 
mede te delen. Daarbij moet er dan na
tuurlijk voor de aanwezigen even gele
genheid zijn eventuele opmerkingen te 
maken, inlichtingen te vragen en sug
gesties te lanceren. Dat iemand begint 
en er ten slotte een punt achterzet is 
nogal logisch. Wat dat betreft is het 
een goede agenda met een opening en 
een sluiting.
Maar je kunt ook een teach-in (of iets 
anders ,,-in”) organiseren, een forum
avond, een debatavond, een grote bij
eenkomst met een bekend spreker, een 
kleine bijeenkomst zonder inleider maar 
met informele onderlinge gedachtenwis
seling, etc. De gespreksgroepenmethode 
is een voorbeeld van dit laatste.

Interessant
De vergadering moet zijn een avond 
met gesprek, met discussie over een on
derwerp, waarover de mensen willen 
(horen) praten. Het moet interessant 
genoeg zijn. De mensen geven — terecht 
—■ geen aandacht aan iets dat gewoon 
niet de moeite waard is. Waarom zou
den ze?

Samen
Nu zal het voor elk bestuur niet altijd 
eenvoudig zijn om een vergadering als 
ons voor ogen staat op touw te zetten. 
Er zijn afgelegen plaatsen, er zijn ge
meenten met slechts kleine kiesvereni
gingen. Moet je dan toch maar bijeen
komsten blijven beleggen met 5, 6, 7 
mensen? Altijd dezelfde mensen. Moet 
je daar maar mee blijven doorgaan? 
Wij menen, dat men dan ook eens naar 
andere mogelijkheden moet omzien. 
Men kan toch ook eens met een paar 
naburige kiesverenigingen samen ver
gaderen.

Stateiicentrale
Overigens ligt op dit terrein ook een 
belangrijke taak voor de Statencentra
les. Bij een Statencentrale zijn tussen 
de 5 tot 20 kiesverenigingen aangeslo
ten. Deze streekorganen van onze par
tij, welke officieel een taak. hebben bij 
de Provinciale StatenTVerkiezingen, 
kunnen heel goed bezig zijn op het 
terrein van het beleggen van gezame- 
lijke vergaderingen; in feite dus op het 
terrein van een goede meningsvorming 
Er zijn Statencentrales, welke zich 
strikt beperken tot hun formele taken 
bij de genoemde verkiezingen eens in

de vier jaar. Maar gelukkig zijn er meer 
Statencentrales, welke regelmatig 
twee, drie keer per seizoen — een ver
gadering beleggen voor de streek. Daar 
kan men ook gemakkelijker een Ka
merlid uitnodigen voor het politieke ge
sprek. Wij zouden het bijzonder op prijs 
stellen, wanneer de besturen van de 
Statencentrales — voorzover zij dit nog 
niet doen — in hun streek nog eens 
zouden bekijken of zij, in overleg met 
de betrokken kiesverenigingen, dp het 
punt van het beleggen van politieke 
discussieavonden een of meer keren 
per jaar iets ter hand zouden kunnen 
nemen. De betrokken kiesverenigingen 
kunnen dit natuurlijk ook van hun 
kant aan het bestuur van hun Staten
centrale vragen.

Aandacht en reactie
W ij h eb ben  m et h et voorgaande b e 
doeld  —  zoa ls ons van  versch illen de  
kanten  gevraagd  w as de k w estie  van  
het v erg a d eren  opn ieu w  on der de aan
dacht te  brengen . H et gaat om  een  
zaak, w e lk e  de m oeite  w aard is.

Wij moeten blijven vergaderen. Waar
om? Omdat mensen met elkaar in ge
sprek moeten bljjven over de dingen, 
welke hun aangaan. Dat moet men zin
vol doen. Daar moet een gezamenlijke 
mening uitkomen en een gemeenschap
pelijke keuze of beslissing. Dat moet 
men bevorderen.

Reacties uit de partij, ook hierover — 
het is bekend — stelten wij bijzonder 
op prijs.

* ★  * Knap
De Tweede Kamer heeft zich bezig ge
houden met de plannen van de regering, 
om een bijdrage te leveren ter verster
king van de NAVO.
Beter kan men zeggen, een bijdrage om 
de geleideljjke vermindering van de 
paraatheid te compenseren.
De overgrote meerderheid van de Ka
mer heeft de regering daarbij gesteund. 
Mede op grond van de feiten, die ieder
een duideljjk zijn, en die niet alleen be
trekking hebben op de militaire bezet
ting van Tsjechoslowakije, waardoor 
Rusland opeens de gelegenheid waar
nam, om tegenover Beieren op een dag- 
mars van de Rijn tien Russische divisies 
op te stellen. Tegelijk zijn een aantal 
Russische maatregelen genomen, waar
door de illusie, dat er een vroegtijdige, 
en in elk geval tijdige waarschuwing 
zal zijn, als de Russen wat in hun schild 
voeren, geheel is weggevaagd. Maar af- 
gezien van wat er in centraal Europa 
gebeurt, is het duidelijk dat de Russen 
ook elders bijzonder actief zijn, met na
me in de Middellandse Zee.
Daarom vinden wij het bijzonder „knap”, 
wanneer sommigen jongeren-organisa- 
ties bekend maken, dat de regering en 
de Tweede Kamer er helemaal naast 
zijn geweest, dat enige maatregel, zoals 
nu voorgenomen is, overbodig en dus 
schadelijk moet worden genoemd, en 
dat er geen enkele reden is om de waak
zaamheid te versterken.
Maar wij vragen ons wel af, op welke 
FEITEN deze kritiek is gebaseerd.
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Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor
RECEPTIES EN PARTIJEN

ELK LID TELT MEE

RUIM
400
NIEUWE
LEDEN
ONZE gezamenlijke landely- 

ke ledenwerfcampagne be
gint thans op gang te komen. 
Tot dusver werden door de kies
verenigingen reeds ruim vier
honderd leden aan het partijse- 
cretariaat doorgegeven. Dit be
tekent, dat er een goede start is 
gemaakt met de ledenwerfactie.

De aanwinst van vierhonderd nieu- 
■we leden achten wij in deze tijd be
paald van groot belang. Het is dui
delijk, dat er vele kiezers zijn, die 
het ook vandaag beslist de moeite 
waard vinden niet alleen op onze 
partij te stemmen, maar er ook lid 
van te zijn. Dit blijkt uit hun aan
melding. Dat is een goede zaak. 
En wel om twee redenen in hoofd
zaak.

INBRENG
In de eerste plaats vanwege de in
breng van de eigen mening. Men 
heeft als lid meer moeilijkheden om 
mee te doen aan de meningsvorming 
in de partij. Men kan er meepraten, 
meedenken, meebéslissen. In de 
tweede plaats vanwege het meedra
gen van de kosten, welke het wer
ken van de partij in allerlei verban
den met zich meebrengt. Het mee
betalen daarvan is eveneens een 
hoogst belangrijke zaak. Het zou 
triest zijn wanneer hetgeen de partij 
zou kunnen doen nog meer beperkt 
zou worden door onvoldoende geld
middelen.

SNEL DOORGEVEN
Zoals gezegd zijn er dus tijdens onze 
ledenwerfactie ruim vierhonderd 
nieuwe leden door de kiesverenigin
gen doorgegeven aan het landelijke 
partij secretariaat.
Stellig zijn inmiddels reeds meer 
nieuwe leden gewonnen, van wie de 
namen en adressen nog niet zijn 
doorgegeven. Het komt meermalen 
voor, dat de secretarissen van de 
kiesverenigingen met het doorgeven 
aan het partijsecretariaat even 
wachten tot zij een aantal nieuwe 
leden tegelijk kunnen opgeven. Hoe
wel dit begrijpelijk is, zouden wij er 
toch op willen aandringen, een 
nieuw gewonnen lid zo spoedig mo
gelijk door te geven. Dit komt na
melijk niet alleen een vlotte afwer
king op het partijbureau ten goede, 
maar bovendien kan er dan tijdig 
voor gezorgd worden, dat de nieu
we leden ook het eerstvolgende 
nummer van het ledenorgaan „A.R.- 
Post” ontvangen.

INLICHTINGEN
Tenslotte delen wij nog gaarne het 
volgende mede. Regelmatig vragen 
allerlei personen inlichtingen, infor
matie, documentatie over onze partij 
bij het secretariaat aan. Dat resul
teert soms in een spontane aanmel
ding als lid van de partij.

Het is goed, dat u weet, dat mensen; 
die eerst nadere informatie etc. over 
de partij wensen, deze uiteraard gra
tis kunnen krijgen. Zij kunnen zelf 
een aanvraag richten tot het partijf 
secretariaat of u kunt dit voor hen 
doen. Wij rekenen ook wat dit be
treft gaarne op uw medewerking.
Het zou van veel belang zijn, wan
neer onze ledenwerfactie, nu een 
goede start is gemaakt, met inzei 
van vele medewerkers en mede
werksters goed wordt doorgezet.
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V oorzitter
Rijnmondraad

D e  heer W . A.- F ib b e  is  benoem d tot voorz itte r v a n  
de R ijnm o nd raad . D aa rm ed e  heeft h ij een b e la n g 
r ijke  taak  op z ijn  schoude rs gekregen  in  het zo 
bew eeg lijke  R ijnm ondgeb ied . W jj w e n sen  de heer 
F ib b e  ge lu k  m et deze eervo lle  benoem ing. D e  R i j n 
m o n d ra ad  za l het p le ize r doen, dat toch no g  op v rij 
ko rte  te rm ijn  in  de vaca tu re  v a n  m r. V . G . M . 
M a r ijn e n  op deze w ijze  is  voorzien.
D e  p ro te stan ts-ch rlste lijke  fractie  is  n a  de P.v.d.A.- 
fractie  de grootste  in  de R ijnm o nd raad . D e  benoe
m in g  v a n  een A .R . m oet dan ook  bepaa ld  acceptabel 
w o rd e n  geacht, tem eer w a a r  de burgem eeste r v a n  
Ro tte rdam , de heer W . Thom assen , lid  is  v a n  de 
P.v.d.A.
D e  he ren  F ib b e  en T h om a sse n  ke n n e n  e lkaar. D e  
heer F ib b e  w a s  tot d u sv e r  de voorz itte r v a n  de 
A .R . fractie  in  de Ro tte rdam se  gem eenteraad, w e lke  
functie  hij m et toew ijd in g  en  k e n n is  v a n  zaken  
ve rvu lde .
T e gen ove r het ve r lie s  v a n  een b e k w a am  R o tte rdam s 
ra a d s lid  staat, dat op n ieuw  een voorz itte r v a n  de 
R ijn m o n d ra a d  optreedt, d ie zich  m et ove rgave  aan 
deze b e lan g rijke  taa k  za l wjjden.

H e t  is  daarb ij een voordee l v o o r de heer F ibbe , dat 
h ij v a n a f  de in s te llin g  v a n  de R ijn m o n d ra a d  in  
1965 tot e ind  1967 lid  v a n  deze ra a d  is  geweest. 
V o o ra l de d iscu ss ie  o ve r een betere stru c tu u r v a n  
de R ijn m o n d ra a d  is  hem  de rha lve  en m ede gelet op 
zijn  ra ad slidm aa tsch ap  v a n  R o tte rd am  bepaald  niet 
onbekend. H et is  zeke r de m oeite w a a rd  aan  deze 
d iscu ss ie s n u  a ls  voorz itte r v a n  de R ijn m o n d ra a d  
m ede le id in g  te geven  ter v e rk r ijg in g  v a n  een goede 
bestuu rso rgan isa tie , n iet alleen op korte, m a a r ook  
v o o r  de lange re  term ijn.

*  ★  * Franse beslissing

P re s id e n t  D e  G ap lle  heelt de b e s lis s in g  genom en de 
F ra n se  franc  niet te devalueren.
E e n  deva luatie  is  een k u n stm atige  ing reep  n a a r  zijn 
opvatting, die slechts op  ko rte  te rm ijn  en ige v e r 
lic h t in g  geeft, m a a r geen w e rke lijke  genezing  k a n  
brengen.
O p  z ichzelf zit daar een k e rn  v a n  w a a rh e id  in. 
M a a r  deze b e s lis s in g  zonde r m eer b rengt geen 
enke le  op lo ssing . O p  het be le id  v a n  een la n d  kom t 
het aan. D e  generaa l hee lt w e lisw 'aa r gezegd dat 
h ij een p la n  heeft om  de positie  v a n  de fra n c  o v e r
e ind  te houden, m a a r  m eer d an  en ige  vage  a a n d u i
d in g  is  d a a rva n  n ie f gegeven.
W ij  houden  ove rigen s  on s h a rt  va st  —  a ls een sté rk  
ve rso b e r in g sp lan  naa st  een stra f  deviezenreg iem  
zoals is  gesuggereerd, zou  w o rd e n  doorgevoerd  —  
of de F ra n se  b e v o lk in g  d it  w e l verdraagt. D e  toon 
en de w ijze w 'aarop de generaa l ged re igd  heeft tegen 
e lke  o rdeve rsto ring , w a a rond e r ook  sta k in gen  sch ij
nen  te w o rd e n  gerekend, k ra ch t ig  op te treden, geeft 
in  d it opzicht te denken.»

M a a r  o ok  o ve rigen s zijn  wjj niet gerust. F r a n k r ij k  
is  een va n  de E.E.G . lidstaten. M e d e  gelet op de 
e rv a r in g  is  het niet on m oge lijk  dat d an  eventuele  
m aatrege len  v a n  F r a n k r ij k  in  str ijd  kom en  m et het 
E .E .G .-ve rd rag . E n  w at d a n ?
D e  zonod ige  reële sa m e n w e rk in g  in  E u rop ee s én  
w e re ld ve rb an d  beg int d a n ' v e rd e r a f te b rokke len. 
I n  p laats v a n  het e igen be le id  mee af te stem m en 
op de o n tw ik k e lin g  v a n  ande ren  ontstaat het ge 
v a a r  dat het beleid beoordeeld w o rd t u its lu iten d  
m et het oog op het e igen land. W aarm ee  tevens 
gezegd w il zijn dat N e d e rlan d  zich  niet behoort te 
on ttrekken  aan  de reeds toegezegde steun.

ESTABLISHMENT
Het heeft wat voor, als iemand kan zeggen 

dat hij „de oudste rechten heeft”. Er zijn 
in de middeleeuwen heel wat officiële brieven 
vervalst of te vroeg gedateerd, om die oudste 
rechten van stad of leenman te bewijzen. Wie 
nog niet al te lang van school is, herinnert 
zich de Chambres de Réunion van Lodewijk 
XIV . Het waren aparte kamers van drie Fran
se gerechtshoven, die een historisch onder
zoek moesten instellen.

Bij verschillende vredes heeft Frankrijk gebied ver
worven bijv. Franch Comté en Savoye. Zijn die ge
bieden vroeger ook gróter geweest? Zijn er mis
schien rechten verloren gegaan, zodat de koning 
van Frankrijk minder heeft ontvangen, dan hem eer
lijk toekwam, als men de oude papieren in hun 
waarde erkent?
De Kamers van Hereniging vónden zulke gebieden. 
De sterke vestiging Luxemburg, strategisch van de 
grootste betekenis, hoorde er bij. En — Lodewijk 
ging Luxemburg met geweld bij zijn rijk voegen. Om 
daarmee oude, later verwaarloosde rechten te reali
seren.

Waarom deze uitweiding?
Om te laten zien, dat zelfs de machtspolitiek, de 

imperialistische politiek van deze Franse koning het 
moeilijk kon stellen zonder enige vorm of schijn van 
legitimiteit. Toen Frederik de Grote Silezië binnen
viel, had hij ook zulke oude rechten ontdekt of doen 
ontdekken, maar mij bekende ook eerlijk: mijn le
ger was paraat, de kas was goed gevuld, waarom

DOOR H. ALGRA

zou I k  de kans laten voorbijgaan, om Silezië te ver
overen?
Maar tot diep in de achttiende eeuw verstond men 
onder rechten en vrijheden, ook voor de enkeling, 
datgene wat er altijd was geweest en in de papieren 
was te vinden. Beroep op recht was altijd een be
roep op historisch recht, zoals dat in een privilegie 
te vinden was.
Maar in de achttiende eeuw kwam het rationalisme 
aan het woord en het kwam met een heel ander ver
haal.
Alle privilegies en rechten zijn van later tijd.
Maar in het begin, zo leerde het rationalisme, had 
niemand enig voorrecht en was ook niemand on
mondig. Tegenover de verwording door de geschie
denis moet weer het oorspronkelijke en zuivere 
worden gesteld, dat door de rede u it de n a tu u r w ordt 
afgeleid.
Tegen deze rationalistische leer, kwam het historisch 
besef in verzet. Het gevoel — dat is minder sterk 
dan de overtuiging — dat wat vandaag bestond als 
vrucht van een eeuwenlange ontwikkeling, te eer
biedwaardig en te zinvol was, om op die manier met 
meetlat van de rede te worden gemeten en ver
oordeeld.
En voor de christen kwam daar nog iets bij, zijn ge

loof aan Gods voorzienigheid. Wat in de loop der ge
schiedenis tot stand kwam. Men moet letten op de 
le id in ge n  G o d s  in  de historie.
Daar is geschreven en daar is geschied. Wij zijn an
tirevolutionair èn christelijk h istorisch .

Inplaats van het spreken over het historisch gewor- 
dene of het historisch gegroeide, wordt nu met 

voorkeur gesproken over the estab lishm ent. Dat ia 
een erg neutraal woord. Het heeft betrekking op wat 
nu is, wat nu overeind staat, goed of kwaad.
Maar de vraag van vroeger is ook de vraag van nu: 
hoe staan wij tegenover dat historisch gewordene, 
dat establishment? Vinden wij er iets normatiefs in, 
omdat het historische zo en niet anders is geworden, 
of aanvaarden wij het noodgedwongen, als een blok 
aan het been?
,1. Nog altijd geldt het adagium van Groen: tegen de 
revolutie het evangelie. Niet omdat het een term van 
Groen is, maar omdat in deze keus aansluiting is bij 
de Heilige Schrift. Revolutie betekent hier de prin
cipiële ontkenning van gezag. Ontkenning dus ook 
van het eigen recht der overheid. Revolutie betekent 
hier, historisch gezien, het streven om de wereld te 
veranderen naar een rationalistisch model.
2. De „historische ontwikkeling” is niet normatief. 
Als dat zou gelden, dan zou ook elk generaals- of ko- 
lonelsregime op revolutionaire wijze en met geweld 
tot stand gebracht, als goed en zegenrijk moeten 
worden aanvaard, als geworteld in de historie. 
Trouwens, de term historische o n tw ik ke lin g  is a l 
aanvechtbaar. Ontwikkeling is van lager tot hoger of 
van goed tot beter, maar er is. ook verwording en 
toeneming van de macht van het kwaad.
De wereldgeschiedenis is niet het wereldgericht, 
maar „Hij komt, om de aarde te richten”. Het we
reldgericht komt, als de geschiedenis haar loop heeft 
volbracht.
3. De term establishment is als neutrale terrri uit
stekend te gebruiken. Het is het huis, waarin wij 
vandaag wonen, en waarin wij morgen zullen moeten 
wonen. Wij kunnen er niet een poos uittrekken om 
ergens op de maan in pension te gaan, terwijl dit 
huis wordt afgebroken en door een ander, naar een 
of ander theoretisch model wordt vervangen. Het 
huis moet verbouwd en verbeterd worden en tege
lijk bewoonbaar blijven.
4. Bij die verbouwing moet het goede worden be
houden. Maar wat goed is, kunnen wij alleen ver
staan, wanneer wij weten, hoe en waarom het zo is 
geworden, gemaakt, aanvaard. Wij moeten de ge
schiedenis van het huis kennen om het functioneel 
in elk onderdeel te verstaan.
5. B ij dit a lle s b lijven  w ij sp reken  ove r G od s le id in g  
i  n de geschiedenis.
Z ijn  voetstappen zijn daar op te m erken, w ann ee r 
het oog v a n  het geloof ve rlich t  is  door Z ijn  M 'o o rd  
en Geest.
W ij ha len geen streep door Ps. 78

V O O R  D E  4e M A A L  V E R S C H E E N  D E  
P O C K E T K A L E N D E R

BIJBELSE
DAGKALENDER

1969
met dagteksten van o.a. Hervormde en Gere
form eerde predikanten, een jaar- en maand- 
kaJender. 8 fo to ’s en gebeden.

P R I J S  ƒ  2,90
Verkrijgbaar in de boekhandel 

BOEKENCENTRUM N.V. - »s-GRAVENHAGE

TELEGRAM
INTERKERKELIJK
VREDESBERAAD
Het ioterkerkelijk vredesberaad, waarin vertegen
woordigers zitting hebben van de volgende ker
ken en genootschappen: de Doopsgezinde Broe
derschap, de Evangelisch Lutherse Kerk, het 
Genootschap der Vrienden Quakers, de Ge
reformeerde Kerken, de Nederlands Hervormde 
Kerk, de Oud-Katholieke Kerk, de Remonstrantse 
Broederschap en de Rooms-Katholieke Kerk, 
dringt er bij de leden van de Tweede Kamer op 
aan dat zij bij de behandeling van de defensie
begroting en de regeringsnota in hun overwegin
gen willen betrekken, de voorstellen vervat in: ten 
eerste, het interimrapport van de adviescommissie 
inzake vraagstukken van ontwapening en interna
tionale veiligheid en vrede ,,het vraagstuk van de 
Europese veiligheid” èn in ten tweede, de reso
lutie van de katholieke vredesbeweging Pax 
Christi afdeling Nederland, die( door de algemene 
ledenvergadering van deze beweging op zaterdag 
23 november te Roosendaal is aanvaard en die 
dezer dagen onderrneer aan de voorzitter van de 
Tweede Kamer is toegezonden.
Prof. P. H. Kooymans, voorzitter.
J. Terlaak, secretaris.

ANTWOORD VAN 
DE HEREN 

SCHMELZER 
BIESHEUVEL EN 

TILANUS

In antwoord op dit telegram hebben de heren 
Schmelzer (KVP), Biesheuvel (ARP) en Tilanus 
(CHU) het volgende telegram verzonden:

Telegram aan interkerkelijk Vredesberaad t.a.v. 
Prof. Kooymans en Heer Terlaak, Celebesstraat 60, 
Den Haag:

U kunt ervan verzekerd zijn dat de fracties van 
de K.V.P., A.R.P. en C.H.U. in de Tweede Kamer 
de door u genoemde documenten in de overwe
gingen hebben betrokken en blijven betrekken, 
stop. Wij wijzen er echter op dat het interim
rapport reeds in september werd afgesloten en dus 
geen rekening kon houden met de laatste gege
vens en inzichten, stop. Vooropstellende dat po
litieke versterking van de NAVO moet worden 
gericht op verdergaande toenaderingspolitiek en

onder meer de 5e alinea i) van de aanhef der Pax 
Christi-resolutie onderschrijvende zijn onze frac
ties tevens van mening dat de concrete maatrege
len der regering slechts een beperkte opvulling 
van ontstane lacunes en onvolkomenheden bete
kenen en juist voor het voorkomen en snel be
heersen van mogelijke crises van betekenis zijn. 
stop.

Zij kunnen dan ook allerminst in de sfeer van be
wapeningswedloop worden geplaatst, wanneer 
men zorgvuldig kennis neemt van de redevoerin
gen op 20 november der collegae Mommersteeg, 
Geelkerken en Mellema èn van de zijde der re
gering.

1) ,,Houdt vast aan de overtuiging, dat in het atoomtijd
perk geen andere keuze meer bestaat dan een strategie 
van de vrede en dat daarom gewerkt moet worden aan een 
beleid van samenspraak en samenwerking tussen de landen 
van het Warschau-pact en de NAVO-landen en ook aan een 
politiek van wederkerige en evenwichtige wapenbeheer
sing en wapenvermindering, waardoor meer vertrouwen, 
stabiliteit en veiligheid in de wereld In het a lg e m e e n  e n  in  
Europa in het bijzonder kunnen ontstaan” .
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dreiging van een dergelijke agressie en 
van een zeer krachtige opvoering van 
de spanningen in West-Europa.
„De door Rusland ontketende span
ning heeft tot gevolg gehad, dat in de 
N.A.V.O. de cohesie tussen de bond
genoten belangrijk is versterkt, waarbij 
met name de houding van Franlcrijk 
betekenisvol is. Een ander gevolg is de 
bereidheid van de Europese bondgeno
ten om hun verantwoordelijkheid meer 
te beseffen, ook voor de mede-aanspra- 
kelijkheid ten aanzien van de lasten van 
de N.A.V.O. Gelukkig kan worden ge
sproken van een onverminderde bond
genootschappelijke trouw van de Ver
enigde Staten en dit zal naar verwach
ting ook kunnen geschieden onder het 
regime van de komende president.

Waakzaam
Onder deze omstandigheden is het vol
komen juist, dat de N.A.V.O. blijk geeft 
van waakzaamheid en van een vastbe
slotenheid om haar plichten als defen
sief bondgenootschap na te komen. Ook 
is het volkomen juist, dat de N.A.V.O. 
Rusland waarschuwt tegen een nog ver
dere verhoging van de spanningen. De 
reactie van de N.A.V.O. is gematigd en 
beheerst. Zij gaat niet over tot een mas
sale uitbreiding van de strijdkrachten, 
maar zij richt zich op een verbetering 
van de kwaliteit van deze strijdkrach
ten. Zij richt zich ook op het afstemmen 
van die strijdkrachten op hetgeen in de 
naaste toekomst aan gevaar kan dreigen.

Beperkte crisissituatie
Ik heb reeds gezegd, dat tot die dreiging 
niet een bewuste militaire agressie tegen 
de N.A.V.O.-'üuden door Rusland be
hoort. Het werkelijke directe gevaar ligt 
in het uit de hand lopen van de aan
vankelijk nog beperkte crisissituatie. De 
vandaag reeds meer genoemde professor 
Kooymans, vice-voorzitter van de A.R. 
partij, heeft onlangs in Utrecht beklem
toond, dat het beheersen van een derge
lijke crisis en het voorkomen van het 
uitgroeien van een dergelijke crisis tot 
een groot conflict — de crisis manage
ment — één van de beiangrijkste taken 
van de N.A.V.O. is. .
E e n  ve rs te rk in g  v a n  de N.A.V.O ., zonder 
in  een bew apen ing ssp iraa l ve rze ild  te 
raken, is a lleen z invo l, ind ien  deze v e r 
ste rk in g  b e tre kk in g  heeft op verbete
r in g  van  de m iddelen, die voo r deze 
c r is is  m anagem ent noodzake lijk  zijn. D it  
k a n  geschieden door ve rh o g in g  v a n  de 
m ob ilite it  v a n  de strijdkrachten, door 
het op peil houden  van  de bew apen ing  
cn  door het nakom en  va n  gedane toe
zeggingen. D it  a lles beogen de m aat
regelen, die de re ge r in g  thans w il tre f
fen  en die ook  de bondgenoten w illen  
nem en”.

Oost-W est-verhouding
De A.R. woordvoerder wees er op, dat 
met een voorkoming alleen van een uit
groeien van een dergelijke crisis, men de 
achterliggende problemen niet oplost. 
Waarbij hij met name aan het probleem 
van de bestaande Oost-West-verhouding 
dacht.
De huidige crisis die is ontstaan — 
aldus dr. Geelkerken — is naar mijn 
mening niets anders dan een symptoom 
van onderliggende, onopgeloste conflic
ten. Wil men de vrede werkelijk nader
bij brengen, dan is het niet voldoende 
om een crisis, een symptoom, te gene
zen. Men moet de kwaal zelf genezen. 
De vraag is urgent: welke politiek de 
N.A.V.O. in de gegeven situatie wil 
volgen. In het verleden heeft onze rege
ring zowel in bilateraal als in multilate
raal verband overleg gepleegd en daar
door veel verdienstelijk voorbereidend 
werk gedaan. Ik denk met name aan 
het contact van de tien. Nu het te ver-

D r. N. G. G ee lke rken : V a n  reële a g re s
sie  tegen N A V O  geen sprake .

wachten is, dat Rusland in de naaste 
toekomst dergelijke contacten zal be
lemmeren, rijst te meer de vraag, welke 
politiek de N.A.V.O. zal voeren ter op
lossing van de fundamentele problemen 
in de Oost-West-verhouding, en hoe zij 
zich voorstelt deze te concretiseren.

Nog zonder Navo-antwoord
Ik heb tevergeefs een antwoord hierop 
gezocht in het slotcommuniqué van de 
N.A.V.O.-ministerraad. Erger is nog, dat 
de Duitse kwestie in dit communiqué 
niet in verband met een mogelijke op

lossing werd gereleveerd, maar door nog 
eens te herhalen dat men de D.D.R. niet 
erkent en zich verzet tegen de huidige 
verdeeldheid van Duitsland. Verwacht 
men nu werkelijk, dat met deze zoveel
ste klaroenstoot de muren van Jericho 
plotseling zullen bezwijken ?
Naar mijn rnening zijn dergelijke tirades 
even zinloos als het blaffen van een 
hond tegen de maan. Het is als zout 
wrijven in een wond. De vrede wordt 
daardoor niet dichterbij gebracht; ik 
vrees dat zij daardoor juist naar een 
verdere toekomst wordt verschoven. 
Daarbij werpt men tenslotte nog olie op 
het vuur door met geen woord te reppen 
over de Oder-Neisse-grens. Ik geloof, 
dat de haviken in Moskou bij het lezen 
van de passages over Duitsland in dat 
communiqué een zeer góede dag hebben 
gehad, hetgeen ik erg betreur. ,
Na deze bittere opmerkingen doet het 
goed te releveren het interim-rapport 
over het vraagstuk van de Europese 
veiligheid — het groene boekje. Ik meen 
dat het bijzonder waardevolle suggesties 
bevat voor een vruchtbaar overleg tus
sen Oost en West, reeds direct in of en 
marge van de ontwapeningscommissie 
te Genève. Later wellicht in een. speci
aal te scheppen overlegorgaan en ten
slotte in een veiligheids- of vredesconfe
rentie.
A lle e n  w ann ee r de N .A .V .O . tevens een 
po lit iek  w il voeren, die tracht te kom en  
tot een op lo ss in g  v a n  de g ro n d p ro b le 
m e n  in  de O o s t -W e st -v e rh o u d in g  en 
a llereerst de D u it se  v ra a g s tu k k e n  w il

aansn ijden, w o rd t  de v rede  w e rk e lijk  
ged iend  en  lijk t  het m ij z in vo l te pogen  
een o p lo ss in g  te v in d e n  voo r de te lken s 
bestaande crises, d ie  d a a rva n  een ge
v o lg  zijn, o ok  v o o r  de on de rh av ige  
crises. K a n  de re ge r in g  ons In lich ten  
o ve r deze door m ij zo gew enste 
N .A .V .O .-po llt le k  en  ove r de in b re n g  
door N e d e rlan d  ?

Maatregelen
Tenslotte wil ik iets zeggen over de 
maatregelen, waarvoor _ de regering 
ƒ 225 miljoen vraagt. Mijn fractie zou 
het zeer op prijs stellen te worden inge
licht over de omvang en de aard van 
de achterstand in de door ons land aan 
de N.A.V.O. toegezegde defensie-inspan- 
ningen. Er gaan geruchten, dat deze een 
waarde van ƒ 1200 miljoen tot ƒ 1500 
miljoen belopen. De regering heeft hier
over de Vaste Commissies voor Buiten
landse Zaken en Defensie ingelicht, 
doch de Kamer als geheel beschikt nog 
niet over de nodige informatie ter vor
ming van een oordeel.
I k  ge loof dat de m aatregelen, die de 
re ge r in g  w il treffen, onve rm ijde lijk  zijn  
ter v e rze k e r in g  v a n  een rede lijk  c r is is 
m anagem ent. M ij n  fractie  w il zich  d a a r
tegen dan  ook  n ie t verzetten. H et o ffer 
is, gelet op zovee l noden  die nog  te le n i
gen  zijn, ongetw ijfe ld  groot, doch ter- 
w ille  v a n  de v rede  d ie naderb ij ge 
b rach t w o rd t  w a nn ee r deze m aatrege 
len  w o rden  genom en, zijn de m aatrege 
len  en  de u itga ve n  e rvoo r n a a r onze 
m e n in g  ook  a a n va a rd b a a r”.

TTEKE 
BIJ DEKKINGSPLAN

T|e fractie was van oordeel dat 
”  naast deze meest belangrijke 
zaak, toch ook een aantal kantte
keningen geplaatst moest worden 
over de dekkingsplannen^ die al
leen maar waren aangekondigd. 
Het één was zonder het andere niet 
volledig te beoordelen. De heer
G. A. Kieft zei hier het volgende 
over:

„Mijn betoog is hierom beslist geen stuk 
voortijdig belasting- of dekküigsdebat. 
Ik wil alleen niet het risico lopen, dat 
een stukje noodzakelijke informatie mij 
op een te laat moment bereikt.

Eenmalig
De nota gaat ervan uit, dat de verhoog
de defensie-uitgaven op dit moment en 
voor dit bedrag een eenmalig karakter 
hebben. Een deel van deze verhoogde 
uitgaven betreft nieuwe investerings- 
goederen, kapitaalgoederen. Deze zullen 
te zijner tijd moeten worden vervangen; 
anders heeft een verhoging van de uit
gaven geen reële zin. Soms worden 
deze investeringsgoederen op langere 
termijn vervangen, maar de mogelijk
heid is lang niet uitgesloten, dat op 
korte termijn ook moet worden vervan- . 
gen. Vervanging betekent dan een nieu
we investering.
Een ander punt is dat het doen van 
nieuwe investeringsaanschaffingen on
herroepelijk met zich brengt, dat de ex
ploitatiekosten hoger worden, zowel in 
de personele sfeer als in de materiële 
onderhoudssector; hierbij komt nog de 
stijging van de lonen in de komende 
jaren en het oplopen van de prijzen. 
U itgaande  van  de m ededeling  v an  de 
regering, dat de u itgave  va n  22.5 mln. 
een eenm alig  k a rak te r heeft betekent 
d it voor de ja ren  1969, 1970 en 1971 dat 
ai d it soort van  u itgaven  m oet w orden  
opgevangen  b inn en  het than s ve rhoogde  
dcfensiep la fond. A n d e r s  gezegd: ind ien  
zou blijken, dat in  de kom ende drie  jaa r 
een v e rv a n g in g  o m van g r ijk e r w ord t dan 
is  ve rw ach t en de st ijg in g  van  de e x 
p lo itatie lasten van  de nieuw’e inve ste 
r in gen  grote r w o rd t dan n u  is voorzien, 
zal de m in iste r van  D e fen sie  erop m oe
ten rekenen, dat het ve rsch il in  de ja 
ren 1969-1971 niet m eer in  de lengte 
m aar in  de breedte m oet w o rden  ge vo n 
den; dat w il zeggen in de overige  be
grotingsposten.
Het gaat mij dus nu om het eenmalige 
karakter van de budgettaire dekking.

G. A . K ie f t

Alleen bij het consequent vasthouden 
aan deze stelling is een dekkingsplan 
met opschuivingen acceptabel!

De dekking
„Eén van de dekkingsvoorstellen is de 
verlaging van reeds voorgenomen in
vesteringsuitgaven voor 1969. Ik vraag 
mij af, welk deel van de temporisatie 
van die 45 mln. deel uitmaakt van de 
totale investeringsuitgaven voor 1969. 
Vervolgens is het mij niet duidelijk ge
worden welke departementen hierbij 
zullen worden betrokken en welke pos
ten, uiteraard globaal bekeken, hiervoor 
zullen worden aangewezen. Ik meen, dat 
het noodzakelijk is, dat ook de Kamer 
reëel de mogelijkheid krijgt, mede ver
antwoordelijkheid te dragen voor de in 
dit opzicht te stellen prioriteiten. Mijn 
derde vraag bij dit dekkingsonderdeel 
is, of deze verschuivingsmaatregel van 
45 mln. al dan niet als effect zal mee
brengen, dat dit weer in de jaren 1970 
en 1971 moet worden ingehaald.

Verschuiving
Ook de beide andere onderdelen van het 
plan betreffen verschuivingen. In dit 
verband wil ik toch wel de opmerking 
maken dat een verschuivingspolitiek — 
hoezeer deze onder omstandigheden on
ontkoombaar is — de doorzichtigheid 
van de budgettaire dekking bij een be
trekkelijk omvangrijk begrotingstekort 
zoals dat voor 1969 er niet beter op 
maakt.
W ij hebben de begro ting  v oo r 1969 a an 
vaard , onder andere in  ve rb a n d  met de 
toezegging, dat het tekort v a n  het G e 

m eentefonds aan vu lle nde  d e k k in g  n o 
d ig  zou  m aken. I k  zou  de m in iste r v a n  
F in a n c ië n  n u  o p n ie u w  w ille n  vragen , of 
deze toezegging o n ve rk o rt  w o rd t g e 
handhaafd . Im m e rs, ind ie n  dit n ie t  het 
g e v a l is, k a n  n a a r  m ijn  oordeel ook  
reeds bij de voorgeste lde d e k k in g sm a a t- 
rege len  in  de nota  een stu k  aan vu lle nde  
structu re le  d e k k in g  n ie t  achterw ege 
blijven.

In de nota wordt aangekondigd, dat een 
stuk belastingverlaging voor 1970 defi
nitief tot 1971 wordt uitgesteld. I k  , heb  
daartegen op z ichze lf geen bezw aar, in 
d ien  de m in iste r daarb ij bedenkt, dat er 
on d e r de be la stin gp lich t igen  m eest- en 
m in st -d ra a gk ra ch t ig e n  leven.
Ik ga uiteraard deze verschuivingsvoor- 
stellen niet plaatsen tegen de achter
grond van het gehele belastingbeleid. 
Dat doe ik naderhand wel. Op één punt 
wil ik wel alvast wijzen. Vindt de mi
nister van .Financiën ook niet, dat er een 
zekere onevenwichtigheid uit het geheel 
blijkt? Nu komt er een uitgavenimpuls 
van 225 mln. Straks zullen de inkom
sten met 900 mln. worden verlaagd. In 
dit verband vraag ik mij af, of het niet 
verstandig en juist is, het zo langzamer
hand magisch geworden bedrag van 900 
mln. opnieuw te bezien. I k  ga  nam e lijk  
n ie t u it  v a n  de ste lling, dat hoe dan  
ook  de belastingoperatie  v oo r de vo lle  
900 m ln. m oet doorgaan, a ls zijnde een 
abso lute  priorite it.

Tenslotte
Het laatste onderdeel van het dekkings
plan bestaat uit een vervroeging van de 
verhoging van de accijnzen en van de 
motorrijtuigenbelasting van 1 januari 
1970 naar 1 juli 1969. Ik kan dit nog niet 
geheel overzien. Ik kan met name niet 
overzien, welke gevolgen hieruit kunnen 
voortvloeien voor de kosten van levens
onderhoud en voor de positie van het 
beroepsgoederen- en wachtvervoer over 
de weg. Ik wil de minister van Finan
ciën wel een suggestie' ter overweging 
meegeven.

Z o u  het n ie t gew enst k u n n e n  zijii, bij 

d it onderdeel v a n  de v e rsc h u iv in g  óók  

de v ra a g  te betrekken, of w e llich t het 

leggen v a n  een bepaa ld  aanta l opcenten 

op de ve rm ogen sbe la st in g  een op lo ss ing  

k a n  bieden. T e  m eer om dat bij een be

vestigend  antw oord  bovend ien  een s tu k 

je struc lu re le  d e k k in g  v a n  de beg ro t in g - 

1969 e raan  za l w o rden  toegevoegd”.
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PR. BERGHUIS: BELANGRIJKSTE TAAK NA SOCIALE STRIJD:

STREVEN NAAR
VERANTWOORDE
MAATSCHAPPIJSTRUCTUUR
BIJ de algemene politieke en 

financiële beschouwingen, dins
dag j.1. in de Eerste Kamer, heeft 
de voorzitter van de A.R. fractie, 
dr. W. P. Berghuis, het woord ge
voerd. Uit de rede van de heer 
Berghuis laten wij hieronder enke
le gedeelten volgen.
Hij begon met erop te wijzen, dat 
politiek en financiën niet identiek 
en ook niet gelijkwaardig zijn. 
Financiën zijn een hulpmiddel bij 
de politiek en daarom, hoe belang
rijk ook, daaraan ondergeschikt. 
Eerst komt de politieke doel- en 
taakstelling en daarna de wijze van 
een verantwoorde financiering van 
een verantwoordelijke financiering 
van de doeleinden en taken.

Goed huisvader
Sprekend over het huidige regeringsbe
leid merkte de fractievoorzitter op dat 
de huidige regering regeert als een goed 
huisvader.
Maar, aldus spreker, de regering mag de 
naam hebben een goed huisvader te 
zijn vanwege de voorzichtigheid en 
zorgvuldigheid waarmee zij opereert, 
men kan zich echter afvragen of dit vol
doende is.
„Wordt van de regering in deze tijd 
niet meer verwacht dan een goede zorg? 
Dat wil zeggen meer dan een goede zorg 
voor de eigen huishouding? Als wij om 
ons heen zien komen wij tot de con
clusie, dat er zoveel meer aan de hand 
is. De wereld is op een onvoorstelbare 
wijze in beweging: continenten bouwen 
zich op naast of tegenover andere con
tinenten.
Wij hebben in de afgelopen weken vi
sueel kunnen kennisnemen van de pres
taties op het gebied van de rüimteyaart 
alsmede van de prestaties op de Olym
pische Spelen. Als men deze prestaties 
overziet, rijst de vraag: wat brengen 
wij er politiek van terecht?
Ik moet eerlijk zeggen dat dit, gelet 
op de gehele situatie op het ogenblik 
in de wereld, niet zo verschrikkelijk 
veel is.
De kunde van het stuur geven aan een 
ontwikkeling naar goede wereldverhou- 
dingen is ook het allermoeilijkste. 
Kampioenschappen zijn hier niet te be
halen, gouden medailles zijn voor poli
tici in feite nauwelijks mogelijk, ook al 
worden zij allerwegen met onderschei
dingen omhangen, hetgeen geen schan
de is. Het is alleen een bewijs, dat wij 

■in de politiek op de uiterste grens van 
het menselijk mogelijke leven.”
„Geen enkel mens is in staat om rich
ting aan de wereld te geven. Ik wil 
in het geheel niet beweren, dat het ka
binet zich aan de problematiek, waar
over ik het nu heb, onttrekt, allerminst. 
Kortom, wij hebben waardering voor 
de arbeid van het kabinet. Ik ben mij 
goed ervan bewust, dat wij voor zijn be
staan mede onze verantwoordelijkheid 
dragen, als politieke groepering. Wij 
willen deze ook aanvaarden. Zowel van
wege de A.R. Tweede-Kamerfractie als 
ook vanwege de A.R. partij als zodanig; 
in de persoon van naar voorzitter is dit 
ook erkend. De heer Veerman heeft 
overigens ook uitdrukkelijk, uitgespro
ken, dat wij aan de huidige combinatie 
niet gebonden zijn en dat de huidige 
constellatie geen uitgemaakte zaak is.
Ik bekijk de toestand dus wat anders 
dan ons geachte medelid de heer Van 
Riel, die min of meer deze huidige com
binatie al heeft vastgelegd...
Ik ben ook bepaald niet gelukkig met 
soortgelijke uitspraken van de heer 
Vondeling, waarover ik nog wel iets zal 
zeggen.
Het land moet echter worden geregeerd. 
Ik heb het, toen in 1967 een kabinet 
moest worden samengesteld, van het 
begin af betreurd, dat de P.v.d.A. niet 
meer opening heeft gegeven om weer 
mede-regeringsverantwoordelijkheid te 
gaan dragen. Aan wie en aan wat dat 
heeft gelegen, ga ik op het ogenblik

D r.  W . P . B e rg h u is

niet in; dat heb ik destijds wel gedaan. 
Het is ongetwijfeld een complex van 
factoren geweest, liggende zowel binnen 
als buiten de P.v.d.A. Naar ik hoop zit 
er in het gebeuren van toen wel een 
lering voor de toekomst, voor een ieder 
wie het aangaat.
Zo is het voor mij en nu kom ik op 
dit soort van uitspraken, zoals van de 
heer Vondeling — een onduldbare zaak, 
wanneer partijen, met name grotere, 
voortdurend verklaren, dat zij beslist 
niet met partij zus of zo in een kabinet 
willen zitten.

Onbestuurbaar
E r  zit de m oge lijkhe id  in, zoals m ijn  
geestverw ante  fractie le ider aan  de o v e r
k a n t  heeft opgem erkt, dat op d ie m an ie r 
het la n d  o n b e stu u rb aa r w ordt. I k  w il 
het n ie t n o g  ste rke r u itd ru kke n , n a m e 
lijk  dat er een p o g in g  tot chantage  in  
k a n  zitten, m a a r ik  heb  er som s w e l 
eens de n e ig in g  -toe. H e t  gaat er dan  
kenn e lijk  bij partijen, d ie ste llen dat 
zij m et een andere  partij n iet sam en 
aan  de re ge r in g  w ille n  deelnem en, om, 
dat zij de zo begeerde du ide lijkhe id  w i l 
le n  vergroten . I k  v in d  d it  echter een 
na streven  v a n  du ide lijkhe id  in  ne ga 
tieve zin, te rw ijl het ju ist  in  het p o s i
tieve m oet w o rd en  gezocht.”
De verdieping, de verduidelijking, de 
realisering van de politiek zal van bin
nenuit moeten plaatsvinden. Dat kan 
pok. Ik bespeur er gelukkig iets van — 
ik zeg dit zonder zelfverheffing — bin
nen de partij, waartoe ik de eer heb te 
behoren.
En ik betreur het in hoge mate dat een 
groep als die van de P.P.R., waarmee ik 
mij in belangrijke opzichten politiek 
verwant gevoel, zich uit de K.V.P. heeft 
losgemaakt en daardoor zich de moge-. 
lijkheid heeft ontnomen om daarbinnen 
een zoutend zout te zijn. Ik vindt dit 
een fout, maar ik kan de redenen van 
hun handelen niet voldoende beoorde
len.”
„Ik hoop zelfs dat de radicalen die zich 
hebben afgescheiden, namelijk van de 
christelijk politieke kring, daarin zullen 
terugkeren. Zij kunnen daarin node ge
mist worden.”

Drie hoofdstromingen
Sprekend over het partijstelsel zei dr. 
Berghuis, dat er drie politieke hoofd
stromingen zijn in ons land. De socia
listische, de liberale en de christelijk- 
georganiseerde.
„De positie van de liberalen in de vorm 
van de V.V.D. s c h y n t  het duidelijkst, 
maar dat is mijns inziens — het is mijn 
indruk van de zaak — niet het geval, 
het is schijn. Het optreden van D’66 en 
ten dele ook van de Boerenpartij is 
daarvan een bewijs. De duidelijkheid 
van de liberale richting in de politiek is 
voor mij althans niet sprekend.”
„Wat de soc ia list ische  r ic h t in g  betreft.

weet ik op dit ogenblik niet voldoende, 
wat ik eraan heb, en dan spits ik dat 
niet toe op de C.P.N., noch op de P.S.P., 
maar v o o ra l op de P.v.d.A. De P.v.d.A. 
zal voor zichzelf tot klaarheid moeten 
komen a ls  zijnde de be lang rijk ste  e x 
ponent van de soc ia list ische  richting, 

.niet alleen in ons land maar ook als 
representant van deze richting in  een 
groot deel v a n  de wereld. Het spijt mij 
het te moeten zeggen: met name de 
P.v.d.A. is als hoofdvertegenwoordigster 
van de socialistische richting niet d u i
de lijk  genoeg. Zij zal dit uiteraard zelf 
moeten uitvechten. Ik begrijp best de 
problemen, waarmee zij nu — en niet 
alleen zij — te maken heeft intern, 
maar laat mij, als staande buiten de 
richting van de socialisten, zeggen, dat 
het ook anderen en naar ik meen 
vooral vanuit de kring, die een chris
telijk geïnspireerde politiek voorstaan, 
in zeer hoge mate interesseert, hoe zij 
zich opstelt. Het kan namelijk de rich
ting, waarin de christen-democratische 
partijen, zoals K.V.P., A.R.P. en C.H.U., 
zich in de toekomst zullen bewegen, be
ïnvloeden. , De diverse en som s noga l 
o n d e rlin g  ve rw a rd e  groepe ringen  b in 
n e n  de P.v.d.A. zullen elkander moeten 
vinden.”
„Immers, ik ben van oordeel, dat met 
de realisering van een' politiek, zoals 
die vanuit een christelijk uitgangspunt 
moet worden gevoerd, namelijk met een 
geavanceerde ste llin gnam e  voor een 
bele id  ge rich t op de toekom st, met een 
evenw ich tige  positie  van de P.v.d.A. 
beter u it  de voeten k a n  worden geko
men dan bijvoorbeeld met de liberale 
richting.

D e„18”
I k  hoop  v a n  gan se r harte, dat de c h r is 
ten -dem ocratische  partijen, d ie d a a rom 
trent in  de c lub  v a n  de^ „18” in  be 
sp re k in g  zijn, het eens w orden. W a n t  
in  het sam e ngaan  v a n  de d rie  partijen 
v a n  de „18” lig t  n u  eenm aal v a n u it  m ijn  
p rin c ip iee l-po lit ie ke  u itga n g sp u n t  een 
p re va le n t boven  een sam engaan  met 
lib e ra len  o f socialisten, om dat d it  sa 
m e nga an  m ij d iepe r raakt. I k  zou  het 
ra m p za lig  v inden , w ann ee r zij, d ie zich  
in  d iepste w ezen ook  in  po lit ie k  opzicht 
het m eest v e rw an t  gevoelen, in  h o o fd 
r ic h t in g  po lit iek  gescheiden w egen  zo u 
den gaan. A l s  het zou  moeten, dan  zal 
het een u iterm ate  be treu ren sw aard ige  
za a k  zijn, en ik  hoop, dat het er n iet 
v a n  za l kom en. M a a r  a ls het m oet: ook  
het bed rijven  v a n  christe lijke  po lit iek  is 
een m ense lijke  zaak. E r  k a n  een m o 
m ent kom en, dat zij ve rsch ille nde  p o li
t ieke  w egen gaan. W e lisw a a r  za l dat 
de ch ristenhe id  tot schande zijn. D e  
ge loo fw aard ighe id  v a n  het ch ristendom  
za l er onder lijden, m aar de w ezen lijke  
beteken is v a n  het ch riste lijk  geloof zal 
d a a raa n  hoo it ten onder ku n n e n  gaan. 
D a a rv o o r  lig t  het ch riste lijk  belijden 
te zeer a ls een sche rm  boven ons a a rd 
se  m ensenbestaan, niet v a n  onsze lf a f
han ke lijk , m a a r in  een G odde lijke  
K ra c h t  d ie in  onze m ense lijke  zw akhe id  
m oet w o rden  u itgevoerd.”

Indonesië
Bij de buitenlandse politiek besteedde 
dr. Berghuis o.a. veel aandacht aan In
donesië.
„Thans kom ik op het onderwerp: In
donesië. Ik licht dat land eruit van
wege de zeer bijzondere relaties, welke 
tussen Nederland en Indonesië niet 
slechts hebben bestaan, maar die, naar 
mij is gebleken, nog steeds bestaan en 
dan in de zin van: over en weer van 
harte.
Innerlijk heb ik aan het bestaan van 
die verbindingen nooit getwijfeld, maar 
het bezoek is voor mij toch een open
baring „eweest. Dat de band zo nauw 
was heb ik wel durven hopen, maar 
nauwelijks durven geloven en toch is 
het zo.”
„Er heeft zich in de verhouding van 
Indonesië en Nederland een tragedie 
voltrokken, die scherpe sporen in onze 
nationale politiek heeft achtergelaten.

Het ten slotte meest pijnlijke moment 
in die relatie is geweest de kwestie- 
Nieuw-Guinea. Nederland heeft in die 
slotfase in alle oprechtheid gemeend en 
bedoeld, het voor de Papoea’s, die door 
ons waren opgekweekt tot een verlan
gen naar eigen zelfstandigheid, op te 
nemen. Wij hebben ons, laten wij het 
eerlijk bekennen, op de mogelijkheden 
van een klein land temidden van de 
wereldpolitiek verkeken.
Wij hebben bij een zeer klein volk illu
sies gewekt en wij hebben deze niet 
kunnen waarmaken. Dat is niet onze 
subjectieve, maar wel onze objectieve 
fout geweest.
Wij mogen betreuren, dat Indonesië 
niet veel meer voor West-Irian heeft 
gedaan. De stemming is daar duidelijk 
sterk anti-Indonesisch. De bevolking 
heeft echter geen keuze-mogelijkheid. 
Zij zal goed doen van deze enige keuze 
het beste te maken wat ervan is te ma
ken, zoals vaker in de geschiedenis van 
de volkeren is gebeurd.
Natuurlijk moet het Akkoord van New 
York worden nageleefd. De Papoea’s 
mogen, in welke vorm dat ook zal ge
beuren, ten slotte kiezen. Naar mijn 
mening hebben zij geen keuze, want een 
combinatie met Australisch Nieuw- 
Guinea laat Australië direct afweten. 
De gedachte van een Melanesische fede
ratie is altijd een volstrekte illusie ge
weest. Een herstel van een speciale 
band met Nederland is uiteraard poli
tiek gesproken volstrekt onmogelijk.' 
Het klinkt hard deze dingen te zeggen, 
juist wanneer men weet en ook con
tractueel is overeengekomen, dat men 
mag kiezen voor zelfbeschikking. Het 
klinkt hard, maar ik geloof, dat het toch 
goed is dit te zeggen, juist omdat wij 
mede-verantwoordelijkheid dragen voor 
de positie, waarin de Papoea’s terecht 
zijn gekomen. Het klinkt des te harder, 
omdat zij zo worden vertrapt, ook op dit 
ogenblik en dat men dan moet zeggen; 
Het is toch je enige mogelijkheid om bij 
Indonesië te blijven. Het is een moei
lijke zaak, maar toch geloof ik, dat wij 
verplicht zijn, als wij tot dat inzicht 
zijn gekomen, dat te zeggen. Er drukt 
op de Indonesische regering ten opzichte 
van dit gebied een enorme verantwoor
delijkheid. Ik ben het van harte eens 
met suggesties zoals vandaag in een 
hoofdartikel in Trouw stond, dat Ne- 
derlana en Indonesië samen moeten 
proberen nog zoveel mogelijk voor dit 
gebied te doen, zoals ook enige tijd gele
den mr. Idenburg in een artikel in An
tirevolutionaire Staatkunde heeft ge
daan.

Maatschappij vernieuwing
De heer Berghuis schonk veel aandacht 
aan de zaak van de maatschappijver
nieuwing.
Wij verkeren in een welvarende sa
menleving. Materieel gaat het de mees
te mensen goed. De sociale wetten zijn 
bijna perfect. Maar, aldus spreker, nu 
moet de volgende stap komen. De bur
ger moet op zijn verantwoordelijkheid 
worden gedrukt en dat kan alleen als 
die hem wordt opgelegd. Daar mankeert 
nog wel wat aan.
„Het is niet voldoende, dat een werkne
mer met een behoorlijk gevuld loon
zakje vrijdags naar huis gaat, zich goed 
verzekerd weet, ’s avonds heerlijk naar 
de televisie kan kijken en in de week
ends met zijn gezin wat kan gaan toe
ren.
Hij moet zich persoonlijk mede verant
woordelijk weten voor de gang van za
ken in de maatschappij en in concreto 
in de onderneming, zoals een staatsbur
ger die verantwoordelijkheid heeft, al
thans behoort te hebben, voor de gang 
van zaken in de staat. Maar dan moet 
hij ook in het „besturen” van de maat
schappij en van de onderneming worden 
betrokken. Ik meen dat dit een strate- 
gisch-maatschappelijk, .maar tegelijker
tijd kritiek punt is.
In de maatschappij als geheel is dat 
thans wel het geval door de positie wel
ke de werknemersorganisaties na een 
strijd van vele decennia hebben weten 
te bereiken.
Maar in de concrete onderneming man
keert er nogal wat aan, dat ook de 
werknemer door het deel hebben in 
het bestuur op zijn verantwoordelijk
heid voor het „welvaren” van de on
derneming wordt gedrukt.
Dat zal een vrij moeizaam proces zijn 
van alle kanten, zowel van werkgevers 
als werknemers als van de kant van de 
kapitaalverschaffers. Maar het is mijns 
inziens de belangrijkste fase die na 
de sociale strijd is aangebroken om te 
komen tot een verantwoorde maat- 
schappij-structuur.”
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DOOR J.P. VAN RIJSWIJK

Onder de kop „Wij zijn tegen een 
CDU-blok” verscheen in 

„Trouw” van 25 oktober 1968 een 
interview met mr. P.J.A. Idenburg. 
In dit interview gaf mr. Idenburg 
een toelichting op het besluit van 
een aantal AR-radicalen om dona
teur te worden van de PPR. Op de 
vraag, of dit een eerste stap was 
op weg naar een uittreden van de 
AR-radicalen uit de ARP ant
woordde mr. Idenburg: „Neen,
maar we vonden dat het tijd werd 
om duidelijk te laten blijken waar 
we staan”. En verder: „Wil de ARP 
trouw blijven aan haar eigen uit
gangspunten, bestaat er voor haar 
maar één richting voor samenwer
king en dat is de PPR.”
Het besluit om de PPR financieel te 
gaan steunen is geen stap op zichzelf. 
Het is een gevolg van een reeks verwik
kelingen, die zijn begonnen met het op
treden van de „spijtstemmers”, gevolgd 
door de vorming van de Werkgroep 
Christen Radicaal. In een persbericht 
van 1 mei 1967 omschreef de werkgroep 
haar voornaamste doelstellingen als 
volgt:
1. een snelle hervorming van de huidi
ge christelijke partijen tot organisaties 
met een radicaal, vooruitstrevend pro
gram . . .
2. samenwerking tussen dergelijke 
herschapen partijen en andere partijen 
en groeperingen die zich radicaal en 
vooruitstrevend tonen;
3. gezamenlijke presentatie van al deze 
partijen en groeperingen tegenover de 
kiezers met een gemeenschappelijk ont- 
werp-regeringsprogram en een lijst van 
kandidaat-ministers.
In A.R. Staatkunde van mei 1967 ver
scheen een artikel, getiteld „Over chris
telijke -politiek en christelijke partijvor
ming”, waarin de schrijvers het volgen
de hebben gesteld; „Het ijveren voor 
vrede, het zoeken naar gerechtigheid, 
het bewijzen van barmhartigheid, het 
steunen van de zwakke, het beschermen 
van de verdrukte, dat zijn maatstaven 
voor het doen en laten van een christen 
in de politiek. Politiek bedrijven betekent 

-dan: er aan meewerken de maatschap
pij zo in te richten dat deze zoveel mo
gelijk aan deze maatstaven beantwoordt. 
In het zoëven genoemde artikel hebben 
prof. Albeda e.a. de vraag gesteld of 
men nog kan spreken over „christelijke 
politiek”. De schrijvers twijfelden er 
aan. De voorstanders van de „radicale 
en vooruitstrevende politiek” zijn van 
mening dat men als christen met niet- 
christenen in één partij kan zitten, om
dat het primair aankomt op de verwe
zenlijking van een praktisch beleid.
Op die basis verenigide het congres der 
Christen Radicalen in Scheveningen zich 
met de stembusakkoord-gedachte.

Eenheid verbroken
Kort nadat het applaus in Schevenin

gen verstomde, is de eenheid die al
daar binnen het christen-radicale 
kamp werd gedemonstreerd, verbroken. 
De radicalen binnen de KVP vielen uit
een; de PPR werd opgericht. Deze ont
wikkeling heeft de activiteiten van de 
werkgroep als geheel verlamd. De PPR 
heeft voor zichzelf de profetenmantel 
van de werkgroep opgeëist. De AR-ra
dicalen staan thans alleen. Dit heeft een 
zekere frustatie bij sommigen van, hen 
teweeg gebracht. Er is geen reële kans 
meer dat de Werkgroep tot nieuw leven 
komt. Aan de andere kant zien zij — te
recht of ten onrechte, dat zullen, wij nog 
nader beoordelen — de voortgang van 
het gesprek binnen de „18”, waarvan zij

DE ARP 
DE ,18' 
EN
DE PPR

alleen de vorming van een nietszeggen- 
den centrumpartij verwachten.
Om uit die impasse te komen hebben 
enkele AR-radicalen gemeend, donateur 
van de PPR te moeten worden, om op 
die manier nog enigszins gestalte te ge
ven aan de reeds weergegeven doelstel
lingen van de werkgroep.
Is de term „radicale, vooruitstrevende 
politiek” alleen voldoende voor een 
christen, orn in de politiek werkzaam te 
zijn? Ik betwist niet dat het mogelijk is 
met niet-christenen gezamenlijk te ijve
ren voor bepaalde concrete zaken. Maar 
of men uitgangspunten aan concrete 
doelstellingen ondergeschikt kan maken 
is een goede vraag, die door mij ont
kennend wordt beantwoord. Voor een 
politicus, die als christen in deze we
reld wil werken aan de nieuwe hemel 
en de nieuwe aarde hebben de begrip
pen „vrede” en „gerechtigheid” een 
zeer bijzondere lading. In zijn brochure 
„De samenleving vernieuwen” heeft mr. 
W. C. D. Hoogendijk dit „radicaal evan
gelisch” genoemd en daaraan toege
voegd: „Voorshand geeft dit iets weer 
van een nieuw elan dat wij in christe
lijke kring aantreffen, van de wens, de 
hervormende kracht van het evangelie, 
van Christus te demonstreren in de 
praktijk, van de nieuwe bewustwording 
dat dit niet alleen in abstracte gewenst, 
doch ook in concrete mogelijk is”. De 
hervormende kracht van het evangelie. 
Het is echter de vraag of niet-christenen 
dit zullen onderschrijven.

Scheiding der geesten
De christen-radicalen hebben de term 
„scheiding der geesten” geïntroduceerd. 
Wie zich niet geheel kon verenigen met 
het door hen voorgestelde „radicale, 
vooruitstrevende program” werd op die 
grond voor „niet-progreSsief” versleten. 
Dat in het verleden inderdaad wel eens 
te veel is geprobeerd om het evangelie 
bindmiddel te laten zijn voor welhaast 
onmogelijke tegenstellingen neemt niet 
weg, dat het criterium van de christen- 
radicalen nu ook niet alleen zaligma
kend is. Wat betekende die „scheiding 
der geesten” namelijk in de praktijk? 
Dat de radicalen, die later de PPR op
richtten, de geestverwanten, die in de 
KVP waren gebleven, als „limonade-ra- 
dicalen” gingen betitelen. Op die ma
nier wordt het criterium wel zeer sub
jectief!
Als we beweren dat het roer in de poli
tiek óm moet en wel dadelijk, dat de 
samenleving onmiddellijk, radicaal en 
rigoureus moet worden vernieuwd, dan 
vergeten we, dat het volk voor deze 
radicaal-evangelische politiek, zoals mr. 
Hoogendijk die heeft omschreven, moet 
worden gewonnen. Het moet bij de 
mensen gaan leven. Dit kan alleen wor
den bereikt door beïnvloeding en over
reding. Dat is een weg, die geduld zal 
vragen. Maar het loont wel de moeite. 
Het gaat er immers om, de mensen dui
delijk te maken wat de radicaal-evan
gelische politiek in de praktijk betekent. 
Als we vinden dat er in onze partij men
sen zijn, die de platgetreden paden be
wandelen, dan zullen wij moeten trach
ten hen ervan te overtuigen dat zij het 
bij het /erkeerde eind hebben, en dat de 
radicaal-evangelische politiek beant
woordt aan de eisen, die aan de christe
lijke politiek van vandaag gesteld moet 
worden.

Niet verketteren
Het gaat echter niet aan, elkaar door 
middel van van een subjectief criteri
um als dat van de „scheiding der gees
ten” te verketteren. Dat is de slechtste 
manier van discussiëren die te bedenken 
valt en wij kunnen, als we op het poli
tieke front om ons heen kijken, zien

■welke ruïneuze gevolgen zo’n discussie- 
methode heeft.
M e t  a l onze geb reken  zu llen  w ü  a ls 
ch ristenen  m oeten trachten, ih  deze w e 
re ld  „zoutend zout” te zijn, o ok  jegens 
e lkaar. D a a ro m  m oeten w ij ons, in  a lle  
openheid, bez innen  op onze taa k  in  de, 
p o lit ie k  en  e ik aa r coachen bij on s stre 
v e n  n a a r  de v e rn ie u w in g  v a n  de sa 
m en le v in g.

In dit licht bezien vind ik het besluit 
van enkele AR- radicalen om donateur 
van de PPR te worden niet erg verstan
dig. De geste doet mij denken aan een 
uitspraak van Napoleon: „Eerst onder
nemen en dan verder zien”. De voor
standers van de donatie gaan nog steeds 
uit van de mogelijkheid van een pro
gressieve concentratie. De basis van zo’n 
concentratie vind ik nogal twijfelachtig. 
Maar even afgezien daarvan, hoe staat 
het met de partners? De PPR is het met 
zichzelf nog niet eens over haar uit
gangspunten. Men zweeft nog erg sterk 
rond twee polen; de pragmatische pro-

J. P. v a n  R ij sw ijk

grampartij en de christelijke inspiratie, 
die dan ergens binnen dat pragmatisme 
nog een plaats moet vinden. Of dat ge
lukt is de vraag. D’66 voelt helemaal 
niets voor een progressieve concentra
tie; zij wil eerst haar eigen indentiteit 
zoeken. Dat duurt overigens wèl wat 
lang, nadat ze twee jaar geleden met 
veel verve aankondigde, het politieke 
toneel eens grondig te veranderen. Bo
vendien is D’66 geen partij die uit
blinkt in een duidelijke consequente 
stellingname in de politiek. Tot nu toe 
heeft zij — haars ondanks wellicht — 
gefungeerd als bijwagen van de Par
tij van de Arbeid.
De PvdA is hopeloos verdeeld. Nieuw 
Links moge dan als beweging zijn ont
bonden, drs. Den Uyl zal zich wel niet 
vleien met de hoop, dat hij door de voor
mannen van die beweging met rust zal 
worden gelaten.
Al met al geen groep van partijen 
waarmede een „radicaal-vooruitstrevpnd 
program” kan worden verwezenlijkt. Als 
de donateurs de zaak nuchter bekijken 
zullen zij erkennen, dat dat zo is. Dat 
met name ook de PPR geen enkel be
hoorlijk alternatief biedt.
D e  donatie  aan de P P R  m oet d an  ook  
veel m eer w o rden  gezien a ls een u it in g  
v a n  on lu st  o ve r het ge sp rek  b inn en  de 
„18”. I s  daar nu, op de keper beschouw d, 
zovee l reden toe ? L a a t  de A R P  zich  b in 
nen  de „18” a ls een schaap  ter s la ch t
b a n k  le iden ?
Mr. B. W. Biesheuvel sprak op 8 oktober 
1968 tijdens de algemene beschouwingen 
in de Tweede Kamer onder meer: „In 
mijn betoog viel te beluisteren, dat ik 
in het kabinetsbeleid iets mis van initi
atief, van echt vooruitzien, van orginali- 
teit, van een voordurend streven naar 
omvorming en vernieu'vdng van de sa
menleving . . .  Immers, tot omvorming, 
tot vernieuwing van de samenleving 
zijn wij geroepen. Ook voor de publie
ke zaak roept het evangelie ons daartoe 
op. Er bestaat een nauwe relatie tus
sen ons christen-zijn en onze visie op 
de samenlevingsorde. Een christen mag 
zich ten diepste met geen enkele sa
menleving vereenzelvigen, omdat zijn 
burgerschap niet van deze aarde, maar 
van de hemel is”. En dr. A. Veerman 
heeft in zijn rede, gehouden tijdens het 
Partij Convent van 26 oktober 1968, 
grondig afgerekend met de gedachte, als 
zou het kabinet-De Jong al bezig zijn, 
de gedachten van het interimrapport 
uit te voeren. Het valt, geloof ik, nogal 
mee met de passiviteit van de ARP in
zake de „18”.

Voorbarige actie
De woorden van mr. Biesheuvel mogen 
overigens degenen, die, vooruitlopend 
op het resultaat van het gesprek binnen

Dit artikel is oorspronkelijk een uit

werking van een opdracht van de vo
rig jaar door de A.R.-partij gehouden 

kadercursus. De cursusleiding vroeg de 
redactie of het stuk, nadat de schrijver 
het stuk zou hebben bewerkt, in Ne

derlandse Gedachten kon worden opge
nomen. De redactie was van oordeel 
dat de bijdrage van de heer J. P. van 
Rijswijk zeker interessant voor ons blad 
zou zijn.

de „18”, op regionaal niveau al druk 
bezig zijn met het realiseren van de 
C.D.U.-gedachte, tot nadenken stemmen. 
Totdat het gesprek binnen de „18” is 
afgerond en voor de A.R.P. heeft geleid 
tot aanvaardbare resultaten, lijken mij 
deze acties wat voorbarig.
De A.R.-radicalen hebben alleen binnen 
de A.R.P. reële kansen zich te ont
plooien. De uitlatingen van mr. Bies
heuvel en dr. Veerman bewijzen, dat 
het de A.R.P. ernst is met het streven 
naar de verwerkelijking van een radi
caal-evangelische politiek. Verscheidene 
A.R.-radicalen hebben zitting in het 
Centrale Comité van onze partij. Zij 
hebben daar inspraak in de vorming 
van het beleid. De A.R.-radicalen moe
ten natuurlijk bereid zijn binnen de 
partij het gesprek met de ander te blij
ven voeren. Zij zullen moeten voorko
men dat zij, door een politiek van balan
ceren op de rand van een breuk, ge
ïsoleerd komen te staan. Daarmee zou
den zij zichzelf en de partij een slechte 
dienst bewijzen. De gedachten, die in de 
radicaal-evangelische politiek zijn op
gesloten, zijn te belangrijk om op de 
klippen van verwarring en onbegrip 
stuk te lopen.
W a n n e e r e r in  1971 een lo s sam e n w e r

k in g sv e rb a n d  tot stand  zou  kom en  tu s 

sen  A .R.P., C .H .U . en K .V .P ., m et een 

w e rk p ro g ra m  dat op  de filo so fie  v a n  de 

ra d ica a l-e van ge lische  po lit iek  is  geba

seerd, en  m et een m in iste rsp lo eg  die be 

re id  'i s  op  b a sis  v a n  dat p ro g ra m  te 

w e rk e n  aan  de v e rn ie u w in g  v a n  de 

sam en lev in g, d an  k a n  daa r geen be 

zw aa r tegen bestaan. V o o r  een ve rz in 

k e n  v a n  de A .R .P . in  het m oeras v a n  

een nietszeggende centrum partij behoeft 

geen vrees te bestaan. D a a rv o o r  heeft 

de A .R .P . te veel e igen inh reng, teveel 

sp irit, teveel pe rsoon lijkh e id  !

RECTIFICATIE
In Nederlandse Gedachten van 23 no
vember schreef de heer H. D. W. Bo
ven een artikel over Het land van 
Heusden en Altena. Tot onze spijt werd 
de naam van de heer Boven to t twee 
maal toe geschreven als Van Boven, 
terwijl op de voorpagina ook de voor
letters van de heer Boven verkeerd 
werden afgedrukt. Onze verontschuldi
gingen voor deze onnauwkeurigheden.

gebruik dan

SALONPAS
SALON PAS helpt tegen rheuma- 

tische pijnen, gewrichts-, spier- en 
lendepijn, tegen pijnen, veroor
zaakt door kneuzlngen,stijveschou. 
ders.verstuikingen en zenuwpijnen 
SALON PAS is een medicinale 
pleister die smeren en wrijven 
overbodig maakt.
SALON PAS pakt de pijn bij de 
bron aan.

SALONPAS
hij Utu P* ̂  g s f 

apotheker o f  Hroght» \ v. *apotheker o f  èfroght,

Imp. L. Rietbergen C.V. Rotterdam 
Korenaarstraat 55 Telefoon 231162
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D e  werkgroep- en kleinbedrijf 
van de Anti-Revolutionaire- 

Partij heeft zich onder meer bera
den over het regionaal beleid in
zake de werkgelegenheid en de 
grondprijzenpolitiek. Zij heeft zich 
afgevraagd waarom in de aange
wezen kernen wel subsidie gege
ven moet worden voor de vestiging 
Van industriën, maar niet wordt 
gelet op de mogelijkheden de werk
gelegenheid uit te breiden door 
reeds in het gebied aanwezige of 
ook te vestigen toeleveringsbedrij
ven, handelsbedrijven en dienst
verlenende bedrijven. Veel am- 
bachtsbedrijven en kleine industri
ële ondernemingen komen niet aan 
het voor subsidie minimaal vereis
te investeringsniveau. Grote on
dernemingen profiteren daardoor 
van de regeling terwijl kleine er 
niet aan toe komen. Verlaging van 
het minimumniveau zou hier een 
oplossing kunnen brengen.

Zij heeft ook nog aan iets anders ge
dacht. Toeleverende bedrijven zouden 
gezien kunnen worden als een brok 
werkgelegenheid samen met de indus
triën waaraan ' zij toeleveren. Als zo 
een „pakket” van ondernemingen aan 
de regeling kan meedoen, krijgt de klei
ne onderneming ook meer kansen.

De principiële vraag
De heer Goudzwaard heeft bij de 

behandeling van de begroting van Eco
nomische Zaken ook over dit punt ge
sproken. Hij zei letterlijk; „Ik wil een 
aanvullende vraag stellen in aanslui
ting op hetgeen de heer Nelissen heeft 
gezegd. Ik heb gisteren zelf een plei
dooi gevoerd voor het scheppen van 
een kader door de overheid voor de 
werkgelegenheid in de diensten sector. 
De middenstandsbedrijven maken daar
van een essentieel deel uit. Is het dan 
niet een anachronisme dat wij in het 
industriële vlak een goedkoop-grondpo- 
litiek voeren, terwijl wij de midden
standsbedrijven vaak met zeer hoge 
grondprijzen laten zitten.”
Dat is het wat de werkgroep bedoelt en 
van een paar concrete voorstellen ver
gezeld heeft doen gaan. Onze regionale 
ontwikkelingspolitiek is gebaseerd op 
de gedachte, dat als er maar industrie 
wordt aangetrokken de andere onder
nemingen wel zullen volgen. De steeds 
hogere kosten van de grond, de noodza
kelijke invésterigen, mede als gevolg 
van de technische ontwikkeling, soms 
ook het feit dat je al ergens gevestigd 
bent en verplaatsing van de onderne
ming erg moeilijk is, een groot aantal 
factoren, leidt er toe dat deze onderne
mingen — de andere dus — niet zo ge
makkelijk meekomen.
Dat is niet alleen ongunstig voor deze 
ondernemingen, maar voor de gehele 
economie. IJ kunt zich het Nederlandse 
bedrijfsleven het beste voorstellen als 
één grote onderneming. Als in zo’n on
derneming een bepaalde afdeling niet 
goed mee kan dan betekent dat pro- 
duktieverlies. De rest van het bedrijf 
kan dan wel erg efficiënt draaien, maar 
die ene afdeling werkt toch kosten
verhogend of produktieverminderend. 
Daarbij blijft het evenwel niet. Goudz
waard heeft gezegd dat het uit de tijd 
is dat wij de middenstandsbedrijven 
vaak met zeer hoge grondprijzen laten 
zitten. Dat komt er nog bij. N ie t alleen 
het stim u le rend  effeet van de voor de 
industrie getroffen maatregelen ont
breekt, m aar er w o rd e n  op het midden- 
en kleinbedrijf ook  kosten  afgewenteld.

Grondprijzen
Het sterkst komt dit tot uitdrukking bij 
de detailhandel en de dienstverlenende 
bedrijven, dus bij kruideniers, loodgie
ters, kappers, kortom. al die onderne
mingen die in winkelvestigingen wor
den aangetroffen. De werkgroep mid
den- en kleinbedrijf heeft ook op dit 
punt gewezen. Zij heeft daarbij nog 
eens het Program van Actie 1967 tot 
1971 geciteerd dat zegt: „Wanneer de 
overheid aan het bedrijfsleven ruimte 
verschaft om een geleidelijke groei tot 
stand te brengen dan dient dit zo te ge
beuren dat het midden, en kleinbe
drijf van de daarvoor beschikbare 
ruimte overeenkomstig haar functie op 
evenredige wijze gebruik kan maken.” 
Met het oog daarop werd en wordt o.m.

UIT HET URGENTIEPROGRAM
. . .  Herziening van de huidige maatregelen ter stimulering van de industrie
vestiging rn de daartoe aangewezen kernen . . .  Uitbreiding tot reeds in het 
gebied aanwezige o f . . .  te vestigen toeleverings-, handels- en dienstver
lenende bedrijven.

PLAATS VOOR 
MIDDEN-EN 
KLEINBEDRIJF

H o ge  g rondko ste n  voo r w inke lbouw .

gepleit voor het niet doen overheersen 
van de mogelijkheden tot het bezetten 
van bedrijfspanden in nieuwe woonwij
ken door ongelijkheid in de economi
sche machtsverhoudingen en voor „het 
verstrekken van financiële en andere 
faciliteiten voor de realisering van 
nieuwe initiatieven en nieuwe investe
ringen vanuit het midden, en kleinbe
drijf door te bevorderen, dat het mid- 
denstandsbedrijfsleven betrokken wordt 
bij de aankoop van gronden voor de 
bouw van bedrijfspanden.”
Nu is het dikwijls eenvoudiger prin
cipiële verklaringen af te geven, dan 
aan te geven wat er in de praktijk pre
cies gebeuren moet. Daarom heeft de 
werkgroep deze dingen wat verder uit 
te werken. Ze vindt dat voorkomen 
moet worden dat de investeringen in 
grond te zwaar gaan drukken op het 
midden- en kleinbedrijf. Zij merkt daar
bij op dat voor (volks)woningbouw en 
industrie grond tegen lage prijzen be
schikbaar gesteld wordt en dat de ge
meenten voor het sluitend maken van 
het gemeentelijk grondbedrijf dan op 
grond voor de bouw van winkelcentra 
hoge kosten laten drukken die via de 
bouwprijs op de detailhandel en de 
dienstverlening worden af gewenteld.

Parkeergelegenheid
Hetzelfde geldt de kosten verbonden 
aan het scheppen van voldoende par
keergelegenheid.
Parkeergelegenheid hoort bij, een win
kelcentrum en winkelcentra zijn er ten 
behoeve van de afnemers, de consu
menten. Zij zijn minstens even nood
zakelijk als parken, plantsoenen en o- 
penbare gebouwen. Parkeergelegenheid 
hoort dan ook bij de infrastructuur: de 
noodzakelijke voorzieningen die voor 
het goed functioneren van onze econo
mie moeten worden getroffen. Evenals 
alle andere infrastructurele voorzienin
gen moeten daarom de parkeergele
genheid en andere extra werken ten 
behoeve van winkelcentra betaald wor
den uit de algemene middelen.
Een laatste punt dat sterk kostenver
hogend werkt voor de detailhandel en 
de dienstverlening vormen de bouw
voorschriften. In Nederland worden in 
verhouding tot wat in andere landen 
gebeurt te-dure winkelpanden gebouwd. 
Constructies in glas en staal kunnen 
als gevolg van de bouwvoorschriften in 
den regel niet worden gezet. Niet alleen 
het uiterlijk van het winkelpand en de 
beoordeling daarvan door schoonheids

commissies speelt hier een rol, maar 
ook de omstandigheid dat boven win
kelpanden . dikwijls meerdere lagen 
flats worden gepland waardoor zwaar
dere fundamenten etc. moeten worden 
voorzien. Ook deze factoren leiden er 
toe dat de prijs voor een vierkante 
meter verkoopruimte voortdurend blijft 
stijgen.
D e  w e rkg roe p  heeft ingezien  dat het 
m oe ilijk  is  zonder m eer het beleid op  
deze pun te n  om  te buigen. D e  gem een
ten zitten f inanc iee l in  de knel. Ee rste  
p og in gen  om  de ko sten  v a n  p a rkee rge 
legenhe id  af te w ente len  zijn  niet ge 
slaagd. E r  lig t  echter een m od e lve ro r
d en in g  v a n  de V e re n ig in g  v a n  N e d e r
land se  G em eenten  d ie op dit p u n t  niet 
vee l goeds belooft. D e  groep, m a a r ook  
de partij, acht het gew enst dat gezien 
a l deze om stand igheden  d it  v ra a g s tu k  
op ko rte  te rm ijn  in  stud ie  w o rd t  ge 
nom en.

A.R, niet alleen
Ook het KVP-Kamerlid de heer Nelis
sen heeft grote belangstelling voor deze 
problemen getoond. Hij heeft er op ge
wezen dat in de praktijk blijkt dat er 
op plaatselijk en regionaal vlak grote 
problemen zijn bij vestiging van bedrij
ven in de detailhandel en de diensten
sector. „Daarbij” , zo vervolgde hij,

DOOR
Ör. 1. P. I. v. d. WILDE
Secretaris van de Raad voor Midden- 
en Kleinbedrijf.

„speelt de hoogte van de grondprijs een 
belangrijke rol. Het staat niet vast, dat 
bij vele autoriteiten voldoende inzicht 
bestaat in de voorzieningen, die nodig 
zijn óp het gebied van de detailhandel 
en dienstverlening in woonwijken, in 
het algemeen belang en in het belang 
van de consument. Evenmin staat vast 
in hoeverre een passende functie-uit- 
oefening van de detailhandels- en 
dienstverleningsbedrijven in zich ont
wikkelende gemeenten en grote verzor
gingsgebieden wordt belemmerd door 
onvoldoende aandacht voor die voor
zieningen. Verder rijst de vraag, in hoe
verre de kosten voor dergelijke voorzie
ningen vrijwel uitsluitend en exclusief 
worden afgewenteld op deze onderne
mingen. Daaraan zou wellicht tegemoet 
worden gekomen, wanneer deze zaak 
ook eens zou worden bekeken in het 
kader van de financiële verhouding 
tussen Rijk en gemeenten. Vervolgens 
zijn er vragen ten aanzien van parkeer- 
fondsen en de aanleg van parkeerter
reinen.
Dit alles staat in schrille tegenstelling 
tot de subsidiëring van vestigingen in 
andere sectoren van het bedrijfsleven, 
bijv. de industriële sector. Ik vraag mij 
daarom af of het niet gewenst is, al 
deze aspecten te doen onderzoeken.”

Succes
Staatssecretaris van Son heeft positief 
gereageerd op deze vragen. „Ik zeg de 
commissie (Vaste Commissie voor Eco
nomische Zaken van de Tweede Ka
mer) . . .  graag toe, dat ik zal nagaan, 
in welke vorm wij dit probleem het 
best kunnen attaqueren.” en: „de pro
blemen betreffen niet alleen het depar
tement van Economische Zaken, doch 
ook vele andere departementen. Het ge
sprek zal slechts vruchtbaar kunnen 
zijn als hierbij ook het bedrijfsleven en 
lagere publiekrechtelijke organen — al
thans representanten daarvan — wor
den betrokken. Ik wil graag bekijken 
in welke vorm dit probleem het best 

, onderwerp van studie kan worden ge
maakt. Over de noodzakelijkheid van 
deze studie bestaat tussen ons geen ver
schil van mening.”
Hiermee zijn de moeilijke vraagstukken 
van het midden- en kleinbedrijf in het 
kader van de regionale ontwikkeling, de 
grondprijzen en de problemen rond de 
parkeerfondsen nog niet opgelost. Er is 
wel een begin gemaakt, er moet voor 
gezorgd worden dat door de toegezegde 
studie een en ander nu weer niet op 
de lange baan wordt geschoven.
Z on d e r stud ie  k a n  b ijn a  n ie ts w orden 
gedaan. E e n  stud ie  w aa rb ij veel b e lan 
gen zijn b e trokken  k a n  la n g  duren. O n 
ze vo lk sve rtegen w oord ige rs, m a a r ook  
de o rgan isa tie s in  het m idden - en  
k le in bed rijf  zu llen  attent m oeten b lij
v e n  om  dit a a n va n k e lijk  succes ook  om  
te zetten in  een de fin it ieve  o v e rw in 
n ing.
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GELDSCHULD
EN
GELDONTWAARDING(2)
DOOR DR. A. J. VERMAAT
Er zijn landen die soms een zeer 
snelle geldontwaarding hebben ge
kend. In dergelijke tijden heeft 
men daar het indexatie-verschijn- 
sel leren kennen, soms met gunsti
ge, soms met ongunstige resulta- 
ten.i)
In het algemeen kan men onder index
eren verstaan het vastkoppelen van de 
hoofdsom van een lening aan een be
paald indexcijfer. Wanneer men bij
voorbeeld in 1953 voor een bedrag van 
ƒ 5.000,— zou hebben uitgeleend tot 
1961, dan wordt het terug te betalen 
bedrag berekend overeenkomstig de 
stijging van het te voren afgesproken 
indexcijfer, dat laten we zeggen in ge
stegen van, 86 op 104.

In dit geval ontvangt men dus 104'/86 
naar ƒ 5.000,— =  ƒ 6.050,—■. In de prak
tijk kan men hierop allerlei variaties 
aantreffen, welke hier verder niet van 
wezenlijk belang zijn.
Ook in de economische litteratuur is 
aan deze indexatie-methode aandacht 
geschonken. De rheest vurige verdedi
ger van een dergelijk systeem is Prof. 
Mes, die reeds in de dertiger jaren ver
kondigde dat een algemene toepassing 
van de indexatie op alle geldschulden 
een stabilisering van het economisch 
leven op een nivau van volledige werk
gelegenheid zonder betalingsbalans
problemen zou bewerkstelligen: Niet
onvermeld mag blijven, dat het aantal 
tegenstanders aanmerkelijk groter is 
geweest. Men kan zich echter niet aan 
de indruk onttrekken, dat politieke 
overwegingen bij deze afwijzing veelal 
een grote rol hebben gespeeld.
Een dergelijke toepassing van een vol
ledige en automatische indexatie is 
voor eer klein en internationaal afhan
kelijk land als Nederland op grond van 
economische overwegingen niet aan te 
bevelen. In zo’n geval is namelijk de 
kans groot, dat er belangrijke schade
lijke effecten op zullen treden. Dit geldt 
met name de monetaire stabiliteit en de 
ontwikkeling van het prijspeil. Het 
eerste gevolg zou waarschijnlijk het 
geldstelsel als zodanig ondermijnen, 
hetgeen in een hoogontwikkelde geld
economie als de onze beslist vermeden 
dient te worden. Het tweede gevolg 
zou voortdurend tot betalingsbalans
problemen kunnen leiden, hetgeen 
evenmin aantrekkelijk is voor onze 
economie.

Regeringsargument
Een dergelijke prijsopdrijving en mo-, 
hetaire vertrouwenscrisis, welke laat
ste steeds het voornaamste re ge r in g s 
a rgu m en t tegen het toelaten van de in
dexatie is geweest, behoeft men niet te 
vrezen wanneer men zich beperkt tot 
een gedeeltelijke indexatie en deze on
der bepaalde voorwaarden invoert. Bij 
dit laatste moet men enerzijds denken 
aan zaken als een gunstig moment van 
uitgifte, het voeren van een wijs prijs- 
en loonbeleid en een conjunctuur-sta- 
biliserend beleid, en anderzijds aan 
punten als het maken van beperkingen

Dit artikel is, samen met het vorige week 
geplaatste eerste deel, oorspronkelijk een 
uitwerking van een opdracht van de, vorig 
seizoen, door de A.R.-partij gehouden ka
dercursus. De cursusleiding vroeg de re
dactie of het stuk, nadat het door de 
schrijver zou zijn bewerkt, in Nederland
se Gedachten kon worden opgenomen. De 
redactie was van mening dat de bijdra
ge van dr. A. J. Vermaat zeker interessant 
zou zijn voor ons blad.

op de uitgiftevoorwaarden zoals ten 
aanzien van de verhandelbaarheid, de 
rentevoet, de keuze van indexcijfer, de 
kwalificatie van de inschrijvers en het 
bedrag. Dergelijke beperkingen zijn 
ethisch gezien stellig te verdedigen, 
want het gaat juist om het recht doen 
aan hen die zelf niet in staat zijn de 
onredelijke gevolgen van het nomina
lisme te ontgaan.
M e n  k a n  du s  n ie t ste llen dat e r o ve r
w egende econom ische bezw aren  bestaan  
tegen een bepaalde v o rm  v a n  in d e x a 
tie. D it  is  trouw en s kenn e lijk  e ven m in  
het geva l m et de bestaande vo rm e n  
v a n  indexatie  die toegepast w o rden  op 
grootheden a ls 'som m ige  deta ilhande ls- 
prijzen, A O W -u itk e r in g e n , m in im u m 
lonen, hu re n  enz. M e n  k a n  daarom  ten 
slotte de v ra a g  ste llen of een derge lijke  
op lo ss in g  v a n  het v ra a g s tu k  v a n  ge ld 
on tw a a rd in g  en ge ld schu lden  po lit iek  
gezien een acceptabele za a k  is.

Politiek spreekt laatste woord
De belangrijkste conclusies uit de voor
gaande paragrafen waren; (a) de com
binatie van nominahsme en veranderin
gen in de waarde van het geld roepen 
onrechtvaardige gevolgen in het leven, 
(b) de overheid dient op dit punt een 
standpunt in te nemen, en zij doet dit 
tot op dit moment op een weinig accep
tabele wijze, en (c) een bepaalde vorm 
van indexatie is economisch gezien 
niet onverantwoordelijk. Een verande
ring van het regeringsstandpunt komt 
natuurlijk niet uit de lucht vallen en 
het is daarom belangrijk wat de politie
ke partijen en de overige politiek- 
invloedrijke groeperingen tot hun 
standpunt maken. Tot nu toe leest men 
over dit probleem niet veel meer dan 
uitlatingen in de geest van „de inflatie 
moet bestreden worden” , of „een ge
zonde monetaire politiek als basis voor 
waardevast geld en voor een doeltref
fende conjunctuurpolitiek”.2) Men kan 
dit gebrek aan belangstelling wellicht 
verklaren uit Jactoren als: (1) men ziet 
geen oplossing, (2) men acht het geen 
belangrijk probleem, (3) er staat geen 
pressiegroep achter, en (4) men ziet het 
probleem niet in. Het gestelde in de 
eerstvolgende alinea is dan ook nogal 
speculatief van aard.
De politieke visie van de liberaal op 
dit probleem zal zich denkelijk base
ren op de contractvrijheid van de part
ners. Dit betekent een steun voor het 
standpunt, dat de marktpartijen de 
vrijheid moeten hebben om indexclausu- 
les in hun contracten op te nemen. Hij 
zal een voorstander zijn van de be
schouwing, dat de bestaande rechts
regels van aanvullend i.p.v. regelend 
karakter zijn. Overigens zal hij geen 
tegenstander zijn van sociale minimum
regelingen voor hen die door de cono- 
mische gan  ̂ van zaken tussen de wie
len dreigen te geraken. Het standpunt 

. van de socialist legt waarschijnlijk het 
zwaartepunt op de sociale verhdudin- 
gen en zal niet zoveel sympathie heb- 

: ben voor de belegger öf dé crediteur 
■in het algemeen. Zijn voorkeur zal dan

ook uitgaan naar een goede AOW-rege- 
ling of nog liever een algemeen Staats
pensioen. Het is niet onmogelijk dat de 
pragmatist de huidige gang van zaken 
nog niet zo alarmerend vindt. "Verder 
zal hij enig wantrouwen koesteren te
gen een grondige wijziging van de eco
nomische spelregels en een voorstander 
zijn van een degelijke pensioenregeling. 
Nogmaals, dit is allemaal wat specula
tief van aard, maar het dient slechts 
als een sfeer-tekening waarbinnen de 
christen-politicus zijn standpunt heeft 
te bepalen.

Rechtvaardig evenwicht
Hóe zal dit laatste in zijn werk gaan? 
In het voorgaande zijn reeds een aan
tal elementen naar voren gekomen. Zo 
dient men zich een duidelijk beeld te 
vormen van de aard van het probleem 
en de bij dit vraagstuk betrokken be 
langen. Belangrijke momenten zijn 
voorts gelegen in de vraag of de be
staande toestand, waarin het risico van 
de binnenlandse geldwaarde zo eenzij
dig wordt gedragen, re ch tvaa rd ig  ge
noemd kan worden en in de vraag wie 
er ve ran tw oo rd e lijkh e id  draagt voor 
de veranderingen in de geldwaarde. 
Deze overwegingen leiden m.i. in de 
richting van een actie van de overheid, 
zodat door middel van een economisch 
gezien acceptabele vorm van beperkte 
indexatie een meer rechtvaardig even
wicht wordt gebracht in de bestaan
de verhoudingen, waarbij speciale aan
dacht besteed moet worden aan hen die 
het meest te lijden hebben van de in
vloed van het nominalisme onder infla
tie. Men kan daarbij overwegen, dat de 
„liberale” oplossing gezien de huidige 
machtsverhoudingen op de vermogens- 
markt nauwelijks effect zou hebben en 

, dus weinig met rechtvaardigheid te ma
ken heeft. Zouden die machtsverhou
dingen juist omgekeerd komen te lig
gen, dan zou de algemene indexatie op
treden, die op. economische gronden 
vermeden moet worden.
D it  accentueert no gm a a ls  het feit, dat 
m e n  een rech tvaa rd ig , e ven w ich t m oet 
creëren  tu ssen  de be langen v a n  cred i
teuren  èn  debiteuren. D e  „ soc ia listi
sche” op lo ssm g  doet evenzeer aan  so m 
m ige  groepen teko rt om  s t r ik t  re ch t
v a a rd ig  te k u n n e n  heten. M o c h t  een 
op lo ss in g  in  de z in  v a n  zo’n  beperkte  
inde xa tie  po lit iek  niet h a a ib aa r zijn, 
en  e ven m in  een ve rvan ge n d e  op lo ss in g  
zoals het geven  v a n  fisca le  tegem oet
k o m in g e n  aan  de benadee lden  (even
tueel gepaa rd  gaande  m et iets a ls  een 
ve rm ogen saanw asbe la sting ), d an  w erpe  
m en  z ich  m et alle energie en ijve r op 
het to tstandbrengen  v a n  een b e v re d i
gende pensioenrege ling. O p  dit p u n t  
leze m en  de eerder ve rschenen  a rt ik e 
len  v a n  P ro f. V a n  D o o rn  no g  m aar 
eens na!^) Dr. A. J. Vermaat

1) Een gedetailleerde uiteenzetting van deze 
problematiek kan men vinden in A. J. 
Vermaat: „Inflatie en indexatie” , Maand- 
scbrift Economie, ju li 1968.

2) De laatste aanhaling is ontleend aan het 
Program  van Actie van de A.R. Partij 
voor de jaren 1967-1971.

3) A. van D oorn: N.G. 17 en 24 aug. 1968.

MONETAIRE CRISIS

VERTROUWEN 

SPEELT 

GROTE ROL
Hoe komt er toch — vaak plotseling 
— een crisis als die van het verle
den weekend.

Meestal is de oorzaak te vinden in 
het feit dat de uitgaven van een land 
betrekking hebbende op de invoer 
van goederen (uit het buitenland) 
gedurende een langere tijd veel gro
ter zijn dan de inkomsten van dat 
land uit de export en aan het buiten
land verleende diensten. Er ont
staat dan een betalingsbalans die ne
gatief is.

Het gevolg daarvan is dat dit land 
meer geld moet betalen aan het bui
tenland dan er inkomt.
Uiteraard moeten deze betalingen 
óver en weer in die geldeenheid ge
beuren waarin men vertrouwen 
stelt.

Als een land — zoals Frankrijk — 
met een slechte betalingsbalans — 
veel geld aan het buitenland moet 
overmaken, kómt er „de klad” in de 
munt dat land. Net als overal; veel 
aanbod en weinig vraag doet de 
waarde dalen — de werkelijke koers 
daalt.

Dan komt de volgende etappe. Be
zitters van een dergelijke munt pro
beren hun geld om te zetten in meer 
betrouwbare geldsoorten (goud, dol
lars en in dit geval marken).

De banken doen dat. Maar willen 
daarmee ook niet blijven zitten. Zij 
vragen van dat land (tegen aanbod 
van hun geldsoort) daarvoor waar- 
devolle geldsoorten terug — uiter
aard tegen de internationale vast
gestelde „vaste” wisselkoersen.

Zo verliest dat land zijn bezit aan 
waardevolle geldsoorten en goud, 
waardoor het „bestaan” van dat land 
in gevaar komt, met alle nadelige 
gevolgen ook voor de overige lan
den!
■Vandaar de noodzaak van de hulp 
van de z.g.n. rijke landen.
Maar reële hulp bijv, door credieten- 
yerlening kan alleen worden gebo
den als voldoende vaststaat, dat de 
gelden uit deze credieten verleend 
weer worden terugbetaald.
Die zekerheid is er dan meestal op 
basis van de belofte van de regering 
van dat land zijn eventuele over
heidsuitgaven straf te verminderen. 
Maar ook maatregelen zal treffen die 
tot doel hebben, dat de burgerij van 
dat land voortaan over minder geld 
gaat beschikken. Immers: een teveel 
aan geld wakkert de invoer weer 
aan!

Vertrouwen speelt in de monetaire 
zaken een belangrijke rol.

D o n d e rd a g  28 no ve m be r j.1. had  H e n k  W eststra te  
een ra d io -v ra a g g e sp re k  m et dr. N . G. G ee lke rken , 
lid  v a n  de A .R . Tw eede  K am e rfra c t ie . H ie ro n d e r 
vo lg t  een v ra a g  en  an tw oo rd  u it d it v raagge sp rek . 
D e  com plete tekst i s  v e rk r ijg b a a r  op  het A .R . P a rt ij 
bureau, D r. K u y p e r s t ra a t  3, D e n  Haag.
Vraag: Mijnheer Geelkerken, de meerderheid van 
de Tweede Kamer, waaronder de anti-revolutionaire 
fractie, heeft de regerings-voorstellen om de.defen- 
sie-uitgaven met 225 miljoen gulden te . verhogen 
goedgekeurd. Is die goedkeuring, met name van de 
kant van de anti-revolutionaire fractie, niet te kri
tiekloos gegeven?
Dr. Geelkerken: Kritiekloos? Wanneer u eens de 
moeite zou nemen om de verslagen van de kamer
debatten door te lezen, dan zou u wel zien dat daar 
een geweldige kritiek op is geweest van anti
revolutionaire kant. Speciaal op het feit dat de Navo 
naar onze mening geen behoorlijke politiek voert om 
de vrede naderbij te brengen. Onze fractie ziet de 
crisis in de Oost-West verhouding, ook de tegen-

PARTIJ IN 
DE ETHER

woordige, als symptoom als gevolg van de vele niet 
opgeloste problemen die er in Europa zijn. En ik 
denk hierbij met name aan het Duitse vraagstuk. 
De Navo doktert nu wel aan deze symptomen maar 
die zullen dacht ik telkens opnieuw opduiken zolang 
men de kwaal zelf niet geneest. Wil men wèrke~ 
lijk ie vrede naderbij brengen dan zal men er niet 
aan ontkomen om de fundamentele problemen tot 
een oplossing te brengen en die allereerst te gaan 
bespreken. Dit alles bereikt men niet met militaire 
middelen. De Navo zal de nodige politieke initiatie
ven moeten nemen.
Bijvoorbeeld via de ontwapeningscommissie in Ge-

nève, via een speciaal te stichten overlegorgaan en 
uiteindelijk via een veiligheids- of vredesconferen
tie. Langs die weg zullen Oost en West met elkaar 
tot een gesprek dienen te komen. En het slotcom
muniqué van de Navo-ministerraad, die te Brussel 
werd gehouden, zwijgt hierover ten enen male. Dat 
was onze grote kritiek, dat er dus geen behoorlijke 
politiek op het ogenblik aanwezig is waardoor men 
de vrede naderbij kan brengen. En het is nog veel 
erger, dat slotcommuniqué schettert over niet 
erkennen van de D.D.R. en onderstreept nogeens dat 
men tegen de verdeling van Duitsland is. Allemaal 
kreten die al jaar en dag gehoord zijn.
M a a r  m et geen w oo rd  w o rd t  er b yvoo rb e e ld  gerept 
o ve r de O d e r-N e ise  g ren s  en  doo r d it  a lles w ord t 
dacht ik  het k lim a a t  w a a r in  m e n  de grote  v ra a g 
s tu kk e n  toch za l m oeten be sp reken  en op lo ssen  
h a rtg ro n d ig  bedorven. D a t  is  onze k rit ie k . W e  bljj- 
v e n  zitten in  E u ro p a  m et een ha a rd  v a n  o n ru st  die 
te lken s en te lken s w e e r tot n ie uw e  con flicten  a a n 
le id in g  za l geven.
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HANS DE BOER IN ARJOS-RAAD

INRUILEN 
DOE JE VOOR 
WAT BETERS
„Niet één grote christelijke partij 
is ons streven. Niet meer macht en 
grotere invloed wenkt ons. Ons 
wenkt een partij die er voor staat, 
wat zij wil. Dat is het enige wat 
de doorslag mag geven, ook bij 
samenwerkingsvormen met K.V.P. 
en C.H.U.. Inruilen doe je voor wat 
beters, althans niet voor minder”. 
Zo luidde één van de citaten, waar
mee Arjos-voorzitter Hans de Boer 
verantwoording aflegde van het 
door het hoofdbestuur gevoerde 
beleid in de afgelopen maanden, 
waaronder ook de vierde „Witte 
Hei”-conferentie viel.

Daarvoor gaf hij, vanaf vorig jaar, een 
overzicht van de door Arjos gedane uit
spraken. .
Daaruit trok hij de volgende conclu
sie:
„Ik dacht te kunnen wijzen op een con
sequent beleid van DB, HB', Arjos-raad 
en redactie. Vanaf het eerste moment 
dat de samenwerking tussen de drie op 
gang kwam hebben vvij, als jongeren die 
in de ARP voorop willen lopen, dat 
werk kritisch begeleid, en niet met hoe- 
raverhalen. Grote waarde hebben wij 
gehecht en hechten wij nog aan het 
uitgangspunt, en vele malen hebben wij 
onze voorliefde voor een vooruitstre
vend program laten blijken. Niet minder 
duidelijk hebben jongerenorganisatie en 
partij steeds beklemtoond dat de beoor
deling en het werk van de „18” ook 
alles te maken had met garanties, in
zake de uitvoering. Waarderende woor
den over de „18” zijn niet uitgebleven. 
Eenzijdigheid was er niet bij”.
Veel aandacht besteedde Hans de Boer 
aan de 4e „Witte Hei” conferentie. Er 
was overeenstemming over uitgangspunt 
en program tussen de 3 jongerenorga
nisaties alhoewel de relatie uitgangs
punt — politieke verwoording in een 
program toch wel verschil van gevoe
len opleverde. „Er zijn KVP’ers die de 
vrijheid wensen niet-ctiristenen die tot 
eenzelfde program komen, in volle rech
ten toe te laten. Wij verzetten ons daar
tegen. Wij blijven ons dan de vraag 
stellen, waarin wij dan nog christelijke 
partij zijn en niet direct naar een niet- 
christelijke partij overstappen.
En het mag dan ook niet verwonderen 
dat men ook tegen program en gezind
heid op een andere wijze kan aankij
ken. Wij houden vol dat men vanuit 
het spanningsveld van het evangelie van 
Jezus Christus, dat zich aandient als een 
kracht tot behoud, ook voor deze wereld, 
tot een vernieuwende opstelling komt.

Geloof - politiek
E r  blijft bij on s zo rg  over de aangege 
ven  re latie ge loof —  po lit iek  bij het be 
schouw en  van  de K V P .  M a a r ;  „W ij zijn 
bij onze op ste llin g  in  Ep e  u itgegaan  van  
het „ja” v a n  de officië le K V P  en K V P J G  
tegen hoo fd stuk  1 v a n  de „18”.

Sprekend over organisatorische bin
dingen, die zowel CHJO als KVPJG op 
deze conferentie hadden voorgesteld: 
„het samendoen geeft ook aan alsof er 
reeds op alle fronten overeenstemming 
is, het grijpt heen over onze consequen
te opstelling t.o.v. de 18”. Men mag van 
een organisatie, die zelf op het afgelo
pen Partij Convent voorstelde dat de 
ARP geen enkele organisatorische bin
ding aan zal gaan voordat het Partij 
Convent erin gekend was, en waarvan 
dr. Veerrnan zei dat dit vanzelfsprekend 
was, niet verwachten dat zij daaraan 
onttrouw wordt. Trouwens, zo vervolg
de de Arjos-voorzitter de „18” zijn be
zig elkaar voor de verkiezingen te vin
den.
Het is onjuist daaraan nu direct orga
nisatorische conclusies te verbinden: 
„Aan de opheffing van de ARP hebben 
wij geen behoefte”.
Uitvoerig ging hij ir op het geschilpunt 
van de 4e „Witte Hei” conferentie; het 
punt van de uitvoering. De CHJO ne
geert nit punt in haar laatste schrijven 
aan ’t hoofdbestuur. Ook de CHU spreekt

waarde aan de uitvoering gehecht. De 
Arjos vond dat de jongerenorganisatie 
best, wat de uitvoering betreft, voorop 
kon lopen en nu al vast een richting 
aan kon geven. „Nu reeds zeggen de 
drie organisaties dat het om structurele 
vernieuwingen gaat, dat de stukken 
van de „18” nog uitgediept moeten wor
den, waardoor die vernieuwingen alleen 
nog maar duidelijker worden. Een 
meerderheidspositie bezitten de drie 
christelijke partijen niet. Worden struc
turele vernieuwingen met liberalen 
doorgevoerd? Nee, zo vonden de drie 
jongerenorganisaties. Waarom zou dan 
niet op dit moment een met name ge
noemde richting (P.v.d.A., D’66 en
P.P.R.) worden genoemd?” aldus de 
Boer.

Richting

H. A. de Boer

in haar resolutie over dit punt van dec. 
1967 niet, terwijl de KVP er in die 
maand ook niet uitkwam en alles dele
geerde aan een commissie. De Arjos, 
maar ook de ARP, hebben echter grote

Som m ige  m ensen  suggere ren  a lso f w ij 
on s n u  m et h u id  en h a a r aan P.v.d.A., 
P.P .R. en D ’66 hebben verkocht, zonder 
en ige  restrictie. „Z iet m en ons w e rk e 
lijk  v oo r zo onnozel a a n ?  Steeds is  be 
k lem toond  dat het om  het aangeven  va n  
een r ic h t in g  gaat. N a tu u r lijk  zu llen  sa 
m e n w e rk in g sv o rm e n  m ede a fhangen  
v a n  de v ra a g : hoe zien de pa rtn e rs e r
uit, w at voo r gezicht tonen ze, w e lk  
p ro g ram .” T egen  het bezw aar v a n  het 
aantasten v a n  de eigen identiteit:
„V oe lt m en die niet aangetast w annee r 
m e n  sam en  met vele anderen  na  v e r 
k ie z in gen  in  een re ge r in g  sta p t? T u sse n  
libe ra le  en ch riste lijk -h isto risch e  fra c 
ties slaagt de A R P  er u itstekend  in  een 
eigen identiteit te bew aren.”
Wij zijn en blijven bereid tot een ge
sprek, met CHJO en KVPJG. Wij zijn 
echter niet bereid tot verdergaande vor
men van samenwerking op organisato
risch gebied. De „18” wil de Arjos zelf
standig begeleiden. „En voor het overige 
blijft onze lijn duidelijk: uitgangspunt, 
program en uitvoering.”

KORTE
NOTITIES
VANARJOS-
VERGA-
DERING
T 'E N  stam pvo lle  zaal. N ie t  alleen de 

officië le raadsleden w a re n  er, 
m a a r ook  veel belangste llende A r jo s -  
leden. Het w a s o ve rigen s de eerste 
keer dat de A rjo s ra a d  in  h a a r o ff i
ciële gedaante bijeen kw am . A l le 
m aa l gekozen doo r h aa r p ro v in c ia le  
leden. Een  kapotte  ge lu id s in sta lla tie  
en ru m oe rige  dagje sm ensen  v a n  de 
gereform eerde re isve ren ig ing , die e l
ders in  het gebouw  bijeen kw am , 
ve rh inde rde  niet dat er p itt ig  w erd  
gediscussieerd.
De raad had aan het begin van de 
vergadering nog enkele huishoude
lijke zaken af te doen. Een regle
ment voor de vergaderingen werd 
vastgesteld, waarbij het. concept van 
het hoofdbestuur slechts op een punt 
belangrijk werd gewijzigd. De stem
ming voor een voorzitter moet niet 
schriftelijk vooraf geschieden, maar 
staande ter vergadering met moge
lijkheid tot discussie vooraf. De 
Zuidhollandse raadsleden boekten 
dit succesje, waarschijnlijk nog met 
de Amerikaanse verkiezingen in ’t 
hoofd.
De raad koos Tineke Lodders, lid 
van het dagelijks bestuur, tot haar 
presidente. Voor drie jaar. Zij ver
sloeg haar tegenkandidaat Rien 
Weststrate, als kandidaat van Zuid- 
Holland met de stemverhouding 33— 
25. Maar de gekozen presidente 
moest vanwege een griep haar eerste 
vergadering missen, waarna de raad 
Jan van Houwelingen verzocht de 
voorzittershamer te hanteren, wat 
hem overigens uitstekend afging. 
Thijs Hoekstra uit Groningen werd 
als plaatsvervangend voorzitter aan
gewezen.
De discussie over de rede van De 
Boer (verantwoording voor het poli
tieke beleid dat het hoofdbestuur

Tenslotte enkele afsluitende opmerkin
gen: „Wij voor ons achten inspiratie uit 
het herscheppende woord van God on
misbaar voor de doorwerking van onze 
idealen. Dat vinden christenen, die voor 
niet-christelijke partijen kozen, ook. 
Mensen die vanuit het christelijk geloof 
handelen komen niet altijd tot dezelfde 
visie. De SGP heeft hetzelfde uitgangs
punt als de ARP. Maar ze verschillen 
zoals dag en nacht verschillen. Alleen 
het beginsel is geen heilige koe. Een 
beginselpartij is als een fruitboom. Ko
men de vruchten van het program niet 
dan beantwoordt de boom niet aan zijn 
functie.”
De Boer vervolgde; „Ik zeg dit omdat 
vele menen dat zij die hetzelfde uit
gangspunt hebben ook vanzelfsprekend 
tot één beleid komen en politiek bijeen 
horen. Als dat waar is, dan hebben de 
18 een grove fout gemaakt. Waarom ne
men dan christenen uit de VVD en de 
P.v.d.A. niet officieel aan het gesprek 
deel; als een nieuwe opstelling van 
christenen, in de politiek? In de ARP 
zegt men dat goede beginselen pas 
waardevol voor God en mensen zijn 
als zij worden gevolg door een goede 
praktijk. Wij begeren een vlammende 
politiek, die een nieuw doel aangeeft, 
die ons terugranselt als wij weer in 
egoïsme terugvallen

Gezindheid
H et gaat ook  om  w e lke  gezindheid, om  
onbevangenhe id . E e n  ideaal is  pas goed 
a ls het doo rw e rkt in daden. E n  gaat 
dat m et m ensen  va n  D ’66 b.y. beter dan  
m et ka tho lie ke n  u it de K V P ,  ligt er d an  
een ve rbod  om  ons p ro g ra m  w a a r  te 
m a k e n ?  In  de po lit iek  gaat het om  
w oo rden  en daden. D aa ro m  is het pun t 
v a n  de u itvo e r in g  zo b e lan g r ijk ” zo 
e ind igde  H a n s  de Boe i. E e n  m in u te n 
la n g  durend  app lau s v ie l hem  v'an de 
zijde v a n  de raad sleden  ten deel.

voert) begon ’s middags, niet nadat 
de lunchpauze al was gebruikt om 
eikaars standpunten te leren ken
nen.
Ter discussie stonden tevens een 
tweetal moties. Een ingediend door 
de fractie van Noord-Holland, die 
het vertrouw;en vroeg voor het door 
het hoofdbestuur gevoerde beleid op 
de 4e „Witte Hei”-conferentie en 
een motie van enkele Zuidhollandse 
raadsleden die contacten vroeg en 
ook verdere samenwerking met de 
F.J.G. in de P.v.d.A. Deze laatste mo
tie verdedigd door Dick van Vliet 
werd later ingetrokken toen de Boer 
verklaarde dat wanneer er een uit
nodiging voor een gesprek kwam van 
de zijde van de FJG daar positief op

Mevrouw P. C. Lodders-Elfferich 
Presidente Arjos-raad

zou worden gereageerd.
De motie van Noordholland haalde 
het met een zeer grote meerderheid. 
Dit gebeurde ook met een door Gro
ningse raadsleden ingediende mo
tie over de Navo-bijdrage en een 
motie over de volksstemming in 
West-Irian.
Een resolutie die vroeg dat bij sa
menwerking van partijen primair 
het uitgangspunt bepalend is, werd 
met grote meerderheid verworpen. 
Na de discussies en stemming over 
de moties en resoluties kwam pas 
het eigenlijke onderwerp van deze 
middag ter sprake: de inkomens- en 
vermogensverdeling. Daarvoor had 
het hoofdbestuur een resolutie inge
diend. Maar toen Louw de Graaf na

enkele toelichtende woorden duide
lijk liet merken dat het hier een 
ingewikkelde problematiek betrof, 
vond de voorzitter het onverstandig 
deze resolutie „even” af te doen. De 
behandeling werd verschoven naar 
een volgende raadsvergadering. 
L o u w  de G ra a f  heeft een hele m id d a g  
m oeten w ach ten  om  aan het w oo rd  
te kom en. H ij heeft zich  o ve rigen s 
n ie t verveeld. W a n t  de A r jo s ra a d s -  
v e rgad e rin g  w a s er boeiend genoeg 
voor. M e n  heeft tenslotte met m o n 
d ige  jonge ren  te doen.

DOOR ARJOS-RAAD AANVAARDE 
MOTIES

INGEDIEND DOOR ENKELE 
GRONINGSE RAADSLEDEN 
De Arjos-raad in vergadering bijeen d.d. 
23 november 1968 te Zwolle, in overwe
ging nemende dat het machtsdenken in 
de verhouding van het westen t.o.v. het 
Oostblok leidt tot opvoering van de be
wapening en in uiterste consequentie tot 
een catastrofale ontwikkeling; dat der
halve met kracht dient te worden ge
streefd naar ontspanning tussen Oost en 
West, dat de Navo in die zin dient te 
worden herzien;
nl. dat zij wordt gebruikt als ontspan- 
ningsinstrument;
dat gezien een publikatle van het Institute
for Strategie Studies, de kwestie Tsjecho-
Slowakije niet heeft geleid tot ernstige
dreiging voor het westen;
dat een verheviging van de koude oorlog
dient te worden voorkomen;
spreekt uit;
dat zij een offer a 225 miljoen gulden 
voor versterking van de Navo, van het 
Nederlandse volk gevraagd, niet nood
zakelijk en derhalve onjuist acht; 
dat zij de houding van met name de A.R. 
fractie in deze kwestie betreurt; 
en gaat over tot de orde van de dag.

INGEDIEND DOOR ENKELE 
ZUID-HOLLANDSE RAADSLEDEN 
De Arjos-raad in haar officiële vergade
ring van 23 november 1968 te Zwolle bij
een dringt er op aan, dat inzake de kwes
tie zelfbeschikking West-Irian de volks
stemming onder toezicht van de V.N. zal 
plaatsvinden en dat de ARP er bij de 
regering op aandringt dat, zo er de zelf
beschikking uit voortkomt, deze door de 
V.N. zal worden gewaarborgd.

INGEDIEND DOOR ENKELE 
NOORD-HOLLANDSE RAADSLEDEN 
De Arjos-raad in vergadering bijeen op 
23 november 1968 in de Buitensociëteit 
te Zwolle, stelt vast dat het hoofdbestuur 
op de 4e ..Witte Hei”-conferentie juist 
heeft gehandeld en spreekt haar vertrou
wen uit dat in deze geest verder gehan
deld zal worden.
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WORDT VERBETERD
A lle e n  w a nn ee r e r bü  de b ehande lin g  v a n  het 
w e tson tw erp  „u itb re id in g  eigen gem eentelijk  
be la stin ggeh ied” d u id e iy ke  en  be lan g rijke  v e r 
be te ringen  in  de h u id ige  f inanc ië le  v e rh o u d in g s -  
re ge lin g  w o rd en  toegezegd, zou het w etsontw erp, 
m it s  aan  een aan ta l b ezw aren  tegem oet gekom en  
w erd, acceptabel zyn . Z ijn  zu lke  ve rbe te ringen  op 
ko rte  te rm ijn  niet te verw achten, d a n  k a n  m en  
bovenbedoe ld  w etsontw erp  m a a r beter verw erpen. 
D it  w a s  zo ongeveer de conclusie  w aartoe  de 
ra y o n ve rg a d e r in g  v a n  a.r. gem eente- en  p ro v in c ie 
be stuu rde rs za terdag jl. te  A m e rsfo o rt  kw am .

H e t  Tw eede  K a m e r lid  de heer G. A . K ie f t  had  
eerst een du ide lijke  u iteenzetting gegeven v a n  
de  h u id ig e  f inanc ië le  ve rh o u d in g sre ge lin g  en de 
beteken is geschetst v a n  de voorgeste lde u itb re i
d in g  v a n  het e igen gem eentelijk  belastinggebied.
I n  de gean im eerde  d iscu ss ie  w a a r  heel w a t ra a d s 
leden  en  w e thoude rs aan  deel nam en  k w a m  
d u id e lijk  n a a r vo re n  dat het w etsvoo rste l a lleen 
z in  zou hebben in d ie n  een rede lijk  gem eentelijk  
v oo rz ie n in g sn iv e a u  u it  de gem eente fond su itke ring  
en  u it  de d oe lu itke ringen  gegarandee rd  zou zfjn. 
Z o u  dat n ie t het ge va l zyn, dan  zou  het e igen 
be lastinggeb ied  a lleen d ienen a ls com pensatie  v a n  
de te lage  gem eente fond su itke ringen  en doel
u itke rin gen . D a a ra a n  had  m en a lle rm in st  behoefte, 
tem eer d aa r n o g  geen enke l inz ich t bestond  t.a.v. 
de perceptiekosten v a n  de n ieuw e  be la stin g  op 
on roe rend  goed.

E e n  ande r bezw aar dat m en  tegen de n ieuw e 
b e la st in gh e ffin g  h a d  w a s dat de h e ffin g sg ro n d s la g  
n ie t du ide lijk  w a s  om schreven. A l s  de ene 
gem eente de b e la stin g  op  onroerend  goed gaat 
he ffe n  op  b a sis  v a n  de be lastbare  opbrengst, een 
ande r op  b a sis  v a n  de h u u rw a a rd e  op de oppe r
v la k te  o f in h o u d  d a n  k r ijg t  m en tu ssen  de gem een
ten grote  onge lijkhe id . O p  die w ijze zou  het 
indu str ia lisa t iebe le id  b ijvoorbee ld  d o o rk ru ist  k u n n e n  
w orden.

E e n  derde bezw aar w a s dat ind ien  m en  aan de 
ge raam de opb rengst w il kom en  de be la stin g  op 
on roe rend  goed grotendeels op de ge b ru ike rs  zal 
k o m e n  te d ru kken . M e n  voelde h ie r w e in ig  of n iets 
v o o r  d aa r deze be la stin g  toch al in  geen enke l 
opz icht re ke n in g  ho ud t m et de socia le status v a n  
de be lastingbetaler. In k o m e n  o f gezinsgrootte  spelen 
h ie r  geen enke le  rol. D aa rte geno ve r is  w e l een 
b e p e rk in g  opgenom en ten aanzien  v a n  de hoogte 
v a n  de be la stin g  v o o r  e igenaren.

N a tu u r lijk  w a re n  er n o g  m eer bezw aren  m a a r het 
boven staande  m a ak t  w e l du ide lijk  dat de a.r. 
raad sleden  w e in ig  sym path ie  v oo r de voorste llen  
v a n  de re ge r in g  hebben.

D a t  het e r  m et de gem eentelijke financ iën  a lle r
m in st  ro o sk le u r ig  voorstaa t m a g  b lijken  u it  het 
feit dat v a n  717 gem eenten die in l ich t in gen  gaven  
o v e r  de re ke n in g  1966 e r m a a r lie fst 309 een 
teko rt hadden. V a n  de dit ja a r inged iende gem eente
b eg ro t inge n  ve rtoonde  ru im  een k w a rt  een tekort, 
z y n  de gem eenten d a n  zo ro yaa l zoa ls som m igen  
g ra a g  ve rte llen ? Z e k e r  niet! D e  oo rzaak  zit hem  
in  de te lage  u itk e r in ge n  v a n  het rfjk. D e  kosten  
v a n  het onderw ijs b ijvoorbee ld  w 'o rdcn  door 
het r ijk  ve rgoed  v ia  een doe lu itke ring . D a t  betekent 
dat het ge ld  vo o r het onderw ijs g e b ru ik t  m oet 
w orden. M a a r  het is  steeds te w e in ig. D e  gem eente
bestu ren  m oeten steeds niet on be langrijke  som m en 
b ijpassen. W i l  m e n  toch  een slu itende  begro ting  
d a n  gaat dat ten koste  v a n  andere d in gen  a ls 
stra ten  en  ple inen, sub sid ie s v o o r jeugdw erk , 
aan leg  en onde rhoud  v a n  sportte rre inen  en p la n t 
soenen, vo lk sgezondhe id , enz. W a n n e e r het r ijk  
in d e rd a ad  de on de rw ijsu itgaven  geheel zou be
ta len  zoa ls a ltijd  de bedoe lin g  is  geweest, dan 
zo u  in  d rie  k w a r t  v a n  de gem eenten die n u  met 
een begro tingstekort w orste len  dat tekort v e r 
dw ijnen.

H e t  w a s  v o r ig e  w eek  in  A m e rsfo o rt  heel du ide lijk, 
a ls  de financ ië le  ve rh o u d in g sre ge lin g  niet zeer 
d u id e lijk  ve rbe te rd  w o rd t  d an  k a n  de re ge r in g  
de u itb re id in g  v a n  het e igen gem eentelijk  be la stin g 
geb ied  zoals th a n s  voorgeste ld  w at on s betreft 
houden. D a n  hebben w e  geen be langste lling.

W e  w ach ten  du s af w a t er stra k s  b y  de beh an de lin g  
in  de Tw eede  K a m e r  aan  directe toezeggingen 
u it  de b u s  kom t.

DER VADEREN 
HET BEELD

HULDE AAN KONING ALBERT

In 1914 eisten de Duitsers de doortocht door België, 
hoewel zij de neutraliteit van België mede hadden 
gewaarborgd. De Rijkskanselier erkende, dat het tegen 
de tractaten was, maar „Not kermt kein Gebot”.
De Maaslinie werd onder de voet gelopen, de stelling 
Antwerpen aan de Schelde werd genomen, maar 
„onze sterkste rivier heeft de naam van Yser” .
De Belgen hielden stand achter hun sterkste rivier, 
met de nodige inundaties, en daar bleef een deel, 
een klein deel van Vlaanderen buiten het door de 
Duitsers bezette gebied. En daar hielden de Belgen 
stand in de „grachten” , de loopgraven.
In die strijd van meer dan vier jaren zijn zij sterk 
gesteund door Koning Albert en Koningin Elizabeth. 
Die gaven het voorbeeld van onbuigzaamheid en 
waren één van ziel met hun soldaten.

Ook in Nederland werd dit Belgische koningspaar 
zeer bewonderd. En toen de Belgische Koning zijn 
intocht zou houden in het bevrijde Brussel, werd in 
Nederland een comité van hulde gevormd. Verschil
lende vooraanstaande Nederlanders hadden daarin 
zitting. Zij wilden namens het Nederlandse volk 
uiting geven aan hun bewondering voor het Belgische 
koningspaar.
In dat huldigingscomité had ook zitting mr. J. E. W. 
Duys, een vooraanstaand lid uit de S.D.A.P., wet
houder van Zaandam en lid van de Tweede Kamer. 
Maar enkele dagen later bedankte hij weer.
Onder druk van zijn partij.
Want die huldiging mócht niet voor een socialist, 
want Koning Albert was een koning, en de socialisten 
zijn principieel republikeinen.
Dat was nog geen maand nadat Troelstra het voor
nemen te kennen had gegeven, een socialistische 
raad van arbeiders en soldaten te vormen, die de 
macht in Nederland zou overnemen.

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

WAARHEID EN FANTASIE
Onder bovenstaande titel schreef mevr. Jeanne van 
Schaik-Willing in „De Groene” o.a.:
„De waarheid is een van de gewichtigste steunpunten  
van de Zedenleer. Zonder waarheid als norm en als 
doelwit om naar te streven  is de samenleving onhan
teerbaar. N iet dat het axioma van de waarheid b e 
wijsbaar is. Ook wordt het ideaal van de waarheid  
zelden verw ezenlijkt. De eis in de rechtszaal opgelegd, 
de waarheid en niets dan de waarheid te zullen zeg 
gen is in feite  een uitnodiging tot leugen. Want wie 
w eet wat de waarheid  is.'
Het intrigerende is dat belangrijke mensen dikwijls 
de waarheid verdrongen hebben door het spel der 
fantasie. Ik  heb in mijn leven  talloze mannen en 
vrouw en van uitnemende reputatie gekend die de 
waarheid vergaten voor dit spel.”
In  de po litieke  w e re ld  lopen  w aarhe id s lie ve nd e  fa n 
tasten rond. K e n t  u  ze ?

BIOLOGIE-ONDERWIJS
Het dagblad „Trouw” maakte melding van de activi
teiten van Karl Heinz Gruttke onder de titel „Duitser 
geeft „levend” biologie-onderwijs”. Gnattke doet o.a. 
zo:
„K ijk, hier heb ik een ransuil. Hij kan zijn nek 320 
graden draaien. Waarom kan hij, dat? Omdat hij niet 
m et zijn ogen kan draaien. Het is de wensdroom van 
vele dames in de auto hun hoofd ook zover naar ach
teren te kunnen draaien.”
Zou d en  zijn  le e rlinge n  het sn a p p e n ?

PERSOONSVORMING
Minister Veringa zei enige tijd geleden bij de inge
bruikneming van het nieuwe gebouw van de levens
school te Venray over het vormingswerk o.a.;
„Ik  denk daarbij m et name aan de grotere aandacht, 
die de algemene vorming en m ede daardoor ook de 
persoonsvorm ing krijgt o f gaat krijgen bij verschillen
de takken van onderwijs.
Binnen het volledig schoolondenvijs neem t de aan
dacht voor de persoonsvorming toe. De noodzaak 
hiertoe wordt nog eens extra onderstreept door de 
technologische ontwikkelingen dis op gang zijn en die 
vérstrekkende consequenties kunnen en zullen hebben  
voor de mens in zijn arbeidssituatie en daar buiten.” 
D e  techno logische  o n tw ik k e lin g  v ra a g t  n u  de grootst 
m oge lijke  aandach t v oo r de pe rso on lijkh e id svo rm in g .

LIBERAAL
Elseviers Weekblad publiceerde onlangs een vraag
gesprek met mr. E. H. Toxopeus. Over het gebruik 
van het woord liberaal merkte hij o.a. op;
„Bij de VVD zag men, dat men hoe langer hoe m eer 
het woord liberaal op deze partij ging betrekken.
In 1965 hebben wij in ons beginselprogram dan ook  
het woord liberaal w eer opgenomen. Voor mij is er 
nog geen enkel ander politiek vervangingsthema, 
waarbij ik mij prettig zou voelen. Ik zie dat ook niet 
gebeuren.”
H et hoeft ook  niet, w an t het laat aan  du ide lijkhe id  
n ie ts te w e n sen  over.

genoemd, het is het instituut waai'in het inform atie
niveau het laagst is; anders gezegd er is geen  domein 
ter wereld, waarin zulke belangrijke beslissingen w or
den genom en op grond van zo weinig kennis.
Van de w erkelijke proporties wat dit betreft maakt 
niemand zich een voorstelling m eer; de beslissingen 
van secundaire politici nu zijn vaak verder strekkend  
dan vroeger die van potentaten bekleed m et absolute 
macht.”

En verder:
„Nogmaals, de mensen maken zich letterlijk geen  
voorstelling van de middelmatigheid en  beperktheid  
van de figuren die in de politiek naar de top stijgen; 
er is wat dat betreft, in een wereld die in alle opzich
ten radicaal is veranderd, geen enkele verandering 
gekom en in de factoren die een politieke carrière 
bepalen; -intimidaties, kleine intriges, handigheid en 
toeval spelen dezelfde rol als honderd o f tweehonderd  
jaar geleden, maar de consequenties zijn m iljoenvou- 
dig. M ensen zonder enige w erkelijke kwalificaties en  
com petenties, m et denkbeelden en doelstellingen zo 
geborneerd dat je  het niet zou geloven als je  ze zou  
ontmoeten, dat zijn de mensen die het lot vanxde w e
reld bepalen  —  dat was het wat ik tot uitdrukking 
probeerde te brengen m et het beeld van de dronken  
koetsier, die met zw eep en sporen plaatsneemt in de 
stuurstoel van een supersonisch vliegtuig.”
V a n  veel ellende zijn  w ij af, w annee r ge b ru ik  w o rd t 
gem aakt v a n  com puters.
A lle e n : hoe stel je m athem atische  m ode llen  op, w e lke  
politieke  v ra a g s tu k k e n  ve rte ge nw oo rd ige n ?

DOORSTROMING
In de rubriek „Politiek bekeken” van het Friesch 
Dagblad schreef S. P.(aber?) o.a.;
„Om m et een paar m odekreten te besluiten: er is toch  
w el f  undamenteel iets fout in onze maatschappijstruc
tuur als er w el een doorstroming is van partijvoorzit
ters, maar dat de gegoede burger niet kan doorstro
men van een goedkope woningwetwoning naar een  
duurdere woning. Dat is een schrille tegenstelling. 
Ook de liberalen zal dit m oeten aanspreken.”
V o o ra l om dat de V V D  in  advertenties v a n  z ichzelf 
zegt, dat zij geen stilstaand  w ate r is.

*  * * Nasmaak en voorproef

POLITICI
De Franse filosoof Jean-Franpois Re vel over de infor
matie binnen de politieke structuren:
„D at is wat ik het archaïsche van de politiek heb

A ls  het pa rtijcongre s v a n  de P.v.d.A. er m ee a kk o o rd  
gaat w o rd t dr. V o n d e lin g  partijvoorzitte r. M e n  weet 
n u  w a a r m en  m et hem  aan  toe is  —  getu ige zfjn 
boek: N a sm a a k  en voorproef.
w y  hebben dit boek  m et b ijzondere be lan gste llin g  
gelezen. Sch o k k e n d e  u itsp ra ke n  z y n  e r echter niet 
in  te v in d e n  n a a r het on s voorkom t.
In te re ssan t zijn  de m ededelingen  o ve r het on tstaan  
en de v a l v a n  een kab inet, w a a r in  h ij ze lf de b c - 
la n g ry k e  positie  in n a m  v a n  m in iste r  v a n  financ iën. 
In  dat ve rb a n d  is  het jam m e r dat hy n ie t w at m eer 
open ing  v a n  zaken  geeft m et b e tre kk in g  tot z y n  
e igen beleid; m et nam e in zake  z y n  d c k k in g sp la n n e n  
v o o r  de ve rhoogde  u itgaven.
M e e r  d a n  één, tot n u  toe geheim  s tu k  w o rd t  w e l aan  
de openbaarhe id  p rijs  gegeven. W ij zouden g ra a g  
eens w ille n  lezen hoe de o o rsp ro n k e iy k e  d e k k in g s -  
p lann en  zijn gew eest en  w aa rom  tenslotte de k e u s  
is  ge va llen  op de d e k k in g sp la n n e n  d ie de b eg ro t in g  
1967 hebben begeleid.
Zo ie ts k a n  e rg  in stru c tie f b lijke n  te zyn .
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DE FINANCIËLE 
VERHOUDING 
TUSSEN RIJK EN 
(GROTE) GEMEENTEN

OVERIGE UITGAVEN
D e  titel zou doen vermoeden dat 

het hier om minder belangrijke 
gemeentelijke werkzaamheden 
gaat; het tegendeel is het geval. 
Het betreft hier namelijk in hoofd
zaak uitgaven ter verbetering en 
instandhouding van de infrastruc
tuur binnen de gemeente (aanleg 
van wegen, industrieterreinen, 
sportvelden etc.) en voor de wo
ningbouw

Als criterium voor de uitkeringen uit 
het gemeentefonds wordt ook voor deze 
sector het inwonertal gehanteerd. Met 
Amsterdam als voorbeeld wil ik hier 
een aantal hoofdbezwaren noemen 
waaruit blijkt dat uitkeringen op grond 
van dit criterium geen recht doet aan de 
specifieke uitgaven van in dit geval de 
gemeentelijke overheid van Amsterdam. 
1. In de laatste decennia blijkt steeds 
duidelijker dat bepaalde gemeenten 
fungeren als werkcentra voor een groot 
gebied, terwijl daaromheen gegroepeerd 
gemeenten ontstaan die een sterke 
woonfunctie hebben. De uitgaven van 
een gemeente om de woonfunctie te 
versterken worden gezien het gehan
teerde criterium wel gehonoreerd in de 
financiële verhoudingswet, echter niet 
de activiteiten van een gemeente om als 
economisch centrum te fungeren. Ge
meenten die bijzonder gedupeerd wor
den door deze regeling zijn o.a. Amster
dam en Rotterdam. Beide gemeenten 
vervullen economische functies die ver
der reiken dan de betrokken gemeente
grens en in feite van nationaal belang 
zijn. Op de Rotterdamse begroting zul
len onevenredig zwaar de uitgaven voor 
de verdere ontwikkeling en instandhou
ding van het havengebied drukken, ter
wijl op de Amsterdamse begroting een 
gedeelte van de kosten voor de haven
mond bij IJmuiden, het Noordzeeka- 
naal, het Amsterdam-Rijnkanaal en de 
luchthaven Schiphol drukken. De hier
voor genoemde projecten kunnen moei
lijk beschouwd worden als typische be- 
langenprojecten voor één gemeente; ze 
hebben een duidelijke nationale beteke
nis.

Recreatief centrum
2. ■ In het verlengde van het voorgaande 
ligt ook dat de grote uitgaven die de 
Amsterdamse overheid zich moet ge
troosten om de gemeente als recreatief 
centfum te doen fungeren. Te denken 
valt hier in de eerste plaats aan het in 
stand houden van de historische binnen
stad, dat ook niet alleen een zuiver 
plaatselijke zaak betreft. Immers van 
het feit dat Amsterdam een toeristische 
attractie vormt van internationale al
lure profiteert het gehele land. Dit dient 
zijn weerslag te vinden' in de uitkerin
gen uit het gemeentefonds.
3. Amsterdam heeft een woningpro- 
duktie die varieert van circa 2500 tot 
4500 woningen per jaar. Het hierdoor 
geleidelijk toenemende woningbestand 
(aan sanering van de oude stadswijken 
is .men nog nauwelijks toegekomen) gaat 
echter niet gepaard met een toenemende 
bevolking, als gevolg van de, geleidelijk 
dal.ende woningbezetting. Dit betekent 
dat tegenover de kosten van deze stads
uitbreiding geen grotere uitkering uit 
het gemeentefonds staat. Dit probleem 
wordt nog urgenter als begonnen wordt 
met het leefbaar maken van de binnen
stad en van de 19e eeuwse wijken. Dit 
zal neerkomen op een uitdunning van 
de bestaande bebouwing en als conse
quentie hebben een daling van de Am-

DOOR DRS. H. DOORN

sterdamse bevolking en dus een gerin
gere uitkering uit het gemeentefonds.
4. De bodemgesteldheid in Amsterdam 
en in een groot deel van de randstad 
is slecht, waardoor gewerkt wordt met 
relatief hoge bouwkosten.
5. De hoge kosten van grondverwer
ving.
6. De hoge uitgaven voor verkeers- 
voorzieningen. Het bestaande bijna his
torische wegennet is erg smal; verbre
ding van het wegennet en de noodzake
lijke doorbraken zijn zeer kostbare za
ken. Dit aspect is ook duidelijk waar
neembaar als men b.v. twee kleinere 
gemeenten vergelijkt waarbij één van 
deze gemeenten over een historische 
stadskern beschikt en de andere niet. 
Bovendien wordt Amsterdam doorsne
den door een diep vaarwater, hetgeen 
ook hoge kosten met zich meebrengt 
(o.a. aanleg IJ-tunnel).
7. Uitgaven voor instandhouding van 
nationale instellingen op cultureel ge
bied (musea, Nederlandse Comedie, Con
certgebouworkest) .
8. De extra uitgaven in verband met de 
situering van twee universiteiten in 
Amsterdam, o.a. voor huisvesting van 
18.000 studenten. Deze vormen 25“/o van 
het totaal aantal studenten in Neder
land.

Welke mogelijkheden?
De financiële verhoudingswet kent een 
aantal verfijningen op grond waarvan 
een gemeente een extra uitkering kan 
krijgen; deze verfijningen hebben ech
ter een zeer beperkte financiële draag
wijdte.
De vraag doet zich nu voor of alle ge
meenten nog te vangen zijn onder de fi
nanciële verhoudingswet, die dan zeer 
drastisch zal moeten worden bijge
schaafd óf dat de grootste gemeenten 
een aparte, echter niet een gepriviligeer- 
de status moeten krijgen. Het antwoord 
hierop kan ik niet geven. Noodzakelijk 
lijkt mij allereerst dat een inventarisa
tie wordt gemaakt door deze gemeenten 
gezamenlijk met het rijk van de nood
zakelijke taken van de betrokken ge
meentelijke overheden. Op grond van 
deze inventarisatie zou het uitkerings- 
beleid dan moeten worden bepaald. Het 
ziet ernaar uit dat het huidige kabinet 
zij het nog wat schoorvoetend oog heeft 
voor de verschillen in omstandigheden 
en daardoor ook in taken tussen de res
pectievelijke gemeentebesturen.

Walniet!
E r  w o rd t  w e l eens gesugge ree rd  dat v ia  
een u itb re id in g  v a n  het gem eentelijk  
be lastinggeb ied  een (gedeeltelijke) f i 
nanc ië le  op lo ss in g  k a n  w o rden  gevonden  
vo o r de ontstane  tekorten. H e la a s  ne igt 
het hu id ige  kab ine t in  deze richting. H e 
la a s  om dat deze suggestie  ve rre  v a n  
reëel is. D e  situatie  lig t n a m e lijk  zo dat 
in  de gem eenten m et de grootste beg ro 
t in gste korten  de gem eentelijke  b e la s
t in gen  per in w o n e r ook  reeds het h o o g 
ste zijn. E e n  ve rde re  v e rh o g in g  v a n  de 
be lastingen  ju ist  in  deze gem eenten 
is  soc iaa l en econom isch  gezien beslist 
zeer onaan trekke lijk . M e rk w a a rd ig  is  
het dat o n lan gs  de soc iaa l n ie t o n aa n 
va a rd b a re  ve rm ake lijkh e id sb e la st in g  
(een gem eentelijke be lasting!) om  o n 
begrijpe lijke  redenen v a n  r ijk sw ege  
m oest w o rd en  afgeschaft.

LEZERS SCHRIJVEN ONS...

WETSONTWERP-

HUURHEFFING

Tot mijn grote teleurstelling heeft de 
A.R.-fractie van de Tweede Kamer mee
gewerkt aan de aanvaarding van boven
genoemd wetsontwerp. Er is mijns inziens 
maar één argument, dat rechtvaardig is, 
en dus juist, nl dit-

De woningwetwoningen zijn bedoeld voor 
gezinnen, die moeten leven van een be
scheiden inkomen. Maar moet hieruit 
noodzakelijkerwijze geconcludeerd wor
den, dat bewoners van een dergelijke 
woning 10% van hun inkomen moeten 
gaan betalen aan huur +  heffing, onge
acht de werkelijke waarde van het huis? 
(voor inkomens boven ƒ 15,000,—), 
Meestal zal het te betalen bedrag (huur +  
heffing) aanzienlijk uitgaan boven de reële 
huurwaarde. Minister Schut rekent im
mers op doorstroming?

Volgens uw blad wees de heer Aantjes er 
in de Tweede Kamer op, dat bij mensen 
met hogere inkomens, die in een woning
wetwoning wonen, van een dubbele voor
keur sprake is: a. Hun werd een woning 
toegewezen, terwijl veel anderen niet een 
woning kon worden toegewezen; b. zelfs 
menigeen, die qua inkomen, op zo'n wo
ning was aangewezen kan hierover niet de 
beschikking krijgen, omdat anderen met 
een hoger inkomen hierop beslag legden.

Daarom is het niet onredelijk, volgens de 
heer Aantjes, een stukje subsidie aan hun 
woongenot te ontnemen, ’k Zou de heer 
Aantjes willen voorhouden: Meent u wer
kelijk, dat het hier gaat om ongedaan ma
ken van de subsidie? 'k Kan het niet ge
loven! 'k Dacht, dat u heel goed moest 
weten, dat de huurheffing heel wat meer 
bedoelt, ook financieel. En hoe denkt u 
over.de velen, die in een vooroorlogs 
huis wonen, vaak ook toegewezen, en 
meestal met een haar verhouding zeer 
lage, beschermde huur?

Of die in een eigen vooroorlogs huis wo
nen, dat tengevolge van de geldontwaar
ding èn van het woningbouwbeleid van 
de naoorlogse regeringen steeds maar in 
waarde steeg, ondanks het ouder worden?

En hoe denkt u over die anderen, die een 
nieuw huis kochten met overheidssubsi
die en die o.a. dank zij de geldontwaar
ding met gemak hun hypotheek kunnen 
aflossen, terwijl ook hun huis steeds maar 
in waarde stijgt, meer dan de geldont
waarding zou rechtvaardigen? Kan iemand 
het, aantal schatten van hen, die niet in 
een woningwetwoning huizen en des
ondanks groot financieel voordeel putten 
uit de gang van zaken?

Het nare is, dat een onjuist woningbouw
beleid van de naoorlogse regeringen en 
van de lagere overheden nu moet worden 
goedgemaakt door een aantal Nederlan
ders, bewoners van woningwetwoningen, 
boete te laten betalen.

Nogmaals, met één punt ben ik het vol
komen eens: Wanneer woningen bestemd 
zijn voor mensen met lagere inkomens, 
moeten ze ook aan hen worden toege
wezen. Maar waarom dan de onbillijke 
oplossing gekozen, die minister ,Schut 
voorstelt? Is er zo'n slechte samenwerking 
tussen de Regering en de Gemeenten, 
dat iets anders werkelijk niet mogelijk is?

De Regering kan ons wel vinden voor de 
huurheffing. Waarom dan geen regeling, 
waarbij de verhuurder verplicht wordt de 
huur op te zeggen aan een woningwet- 
woningbewoner met een inkomen boven 
f  15.000,—, zodra aan deze door de Ge
meente een redelijk aanbod van een ander 
huis wordt gedaan? Hierbij veronderstel 
ik, dat de Gemeente rekening houdt met 
bijzondere factoren, die kunnen maken, 
dat het betrokken gezin een huis niet kén 
aanvaarden. Bovendien mag ik stellen, dat 
de te betalen huur niet meer dan 10% 
van het belastbaar inkomen mag bedragen. 
Wat minister Schut voorstelt, betekent 
echter: ,,Ga je er niet uit, dan krijg je 
een afstraffing” . En dat, terwijl er van 
schuld bij de huurder geen sprake is.

Wannéér er schuld is, moet men die zoe
ken bij de Overheid. Men zou b.v. kun
nen stellen, dat er meer huizen, tegen re
delijke prijzen, gebouwd hadden moeten 
worden voor mensen met een inkomen 
van (nu) f. 15,000,— en hoger. Dan hadden 
de Gemeenten ons op tijd een geschikte 
woning kunnen toewijzen. Wij moeten toch 
ook ergens kunnen wonen, voor een voor ’ 
ons redelijk bedrag? Nu krijgen we de 
dwaze toestand, dat een aantal mensen 
extra-belasting moet gaan betalen, omdat 
ze geen woning kunnen betrekken tegen

een aanvaardbare huur, terv/ijl ze even
min. om vaak gegronde redenen, tot het 
kopen van een huis mógen besluiten. 
Minister Schut voelt zich in verlegenheid 
gebracht, wanneer het wetsontwerp geen 
wet wordt. Dat spijt mij. Maar toch hoop 
ik, dat de Eerste Kamer tot verwerping 
besluit. De huurheffing is al te zeer in. 
strijd met mijn rechtvaardigheidsgevoel.' 
't Is voor mij een volkomen onbegrijpe
lijke zaak. dat het mogelijk Is, dat een 
protestants-christelijke minister een derge
lijk wetsontwerp indi.ende en dat de frao- 
ties van de christelijke partijen er voor 
stemden.

't Beste zou zijn, dat minister Schut als
nog besluit het wetsontwerp in te trek
ken. Laat Zijne Excellentie maatregelen 
voorstellen als door mij in het voorgaan
de aangegeven. Het moet mogelijk zijn 
een rechtvaardige oplossing te vinden. 
Het zou me geducht tegenvallen, wanneer 
noch ministers, noch kamerleden van vol
doende formaat zouden blijken te zijn om 
rechtvaardigheid te paren aan een oplos
sing van de inderdaad grote moellijkher 
den op het terrein van de huisvesting. Zij 
mogen immers geacht worden te behoren 
tot de besten van het land, in menig op
zicht? Wie weet, is het ook mogelijk om 
anderen, die niet in een woningwetwoning 
wonen, maar volgens de voor óns aan
gelegde maatstaf (10% inkomen) óók veel 
te goedkoop wonen, uit hun huizen te 
krijgen. B.v. door toestemming te geven 
aan alle huiseigenaren om de huren te 
verhogen tot een niveau, dat de werke
lijke huurwaarde benadert. Aan mensen 
met lage inkomens kan dan een tegemoet
koming in de kosten worden gegeven, die 
vervalt, wanneer hun een voor hen ge
schikt huis tegen voor hen te betalen huur 
wordt aangeboden.
Dordrecht D. L. v. d. Berg

Naschrift

Theoretisch zou het meest gewenst zijn, 
dat de huurbescherming werd opgeheven 
voor degenen, die gelet op hun hoge 
inkomen, ten onrechte in een Woningwet
woning zijn terecht gekomen.
Het voorstel van minister Schut betekent; 
ge kunt zolang blijven, als ge wilt, maar 
ge zult moeten betalen.

In het andere geval zou het worden; gij 
gaat er uit zodra w ij vinden, dat wij een 
geschikte woning voor u hebben gevon
den. Dat zou praktisch op grote moeilijk
heden stuiten en zeker leiden tot getwist 
over het al of niet geschikt zijn van die 
aangeboden woning.

Praktisch is het beter, dat de overheid 
zegt: wij zetten u er niet uit, maar laten 
u wel extra betalen. Dat is voor u een 
noodzakelijke prikkel, om nu eindelijk eens 
serieus uw best te doen om in een andere 
woning te komen, waarvoor geen heffing 
geldt.

LOODRECHT

Het is niet van zo’n groot belang, mijnheer 
\fan de Brak, als ik uit het lood geslagen 
ben, als de partij in het lood blijft en de 
eenheid bewaart. Dat kan zij alleen als 
zij zich voor de verkiezingen niet uit
spreekt voor P.v.d.A. of V.V.D., want 
spreekt zij zich wel uit, dan zal er volgens 
mij zeker een groep de partij verlaten.
Eén groep met veel lawaai, want die roert 
zich nu al heftig, de andere groep zeer 
waarschijnlijk met stille trom, omdat zij 
die mogelijkheid om zich te laten horen 
niet heeft gehad. Daarom wil ik mijn 
suggestie, dat de partij zich voor de 
verkiezingen uitspreekt voor deze rege
ringsploeg, wat ook inhield voor de 
V.V.D., intrekken.
Op één voorwaarde, als de aandrang van 
de andere kant om zich voor de P.v.d.A. 
uit te spreken ook verstomt, anders blijft 
mijn suggestie loodrecht overeind staan, 
want die is bedoeld om het evenwicht in 
de partij te handhaven. Mijnheer Van de 
Brak, akkoord?

De geestesgesteldheid van de P.v.d.A. 
en V.V.D. houdt in, dat geen van de twee 
partijen Jezus’ Koningschap erkent en 
dus dat voor deze partijen de bijbel geen 

■ uitgangspunt voor hun handelen Is.

Zij kennen niet Ps. 24 : 1 Al d’aard en 
alles wat zij geeft met al wat zich be- 

. weegt en leeft zijn 't wettig eigendom des 
Héren. Hij heeft z’ in haren ochtendstond 
op ongemeten zeen gegrond, doorsneden 
met rivier en meren.
In dit opzicht staan zij eVen ver van ons af.

Leeuwarden ]. Bruining.
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VRAGEN VAN 
KAMERLEDEN

D e  he re n  W a lb u rg  (A.R.P.), T o lm a n  
(C.H.U.) en  Z ij ls t ra  (A .R .P.) v roegen  
aan  de M in is te r s  v a n  F inanc iën , v a n  
L a n d b o u w  en  V is se r ij  en  v a n  D e fe n 
sie: ,

1. Is het juist, dat in het zuidelijk 
deel van de drooggelegde Lauwers- 
zee plm. 900 ha. bestemd is voor mili
tair oefenterrein ?
2. Indien dit juist is, is het dan de 
Ministers bekend, dat deze grond de 
allerbeste zavelgrond is uit de Lau- 
werszee en uitnemend geschikt, te 
zijner tijd voor de verbouw van 
hoogwaardige landbouwprodukten ?
3. Willen de Ministers bij hun be
raadslagingen overwegen, dat deze 
circa 900 ha. binnen het kader van 
de structurele aanpassing van de 
kleibouwstreek en de daarbij zo ge
wenste bedrijfsvergroting een zeer 
belangrijke bijdrage kan leveren in 
de optimale uitvoering van de in dit 
gebied in voorbereiding zijnde ruil
verkavelingen ?
4. Weten de Ministers, dat het land- 
bouwbedrijfsleven zeker oog , heeft 
voor aanspraken, die Defensie maakt 
op oefenterreinen, maar het bepaald 
Onjuist acht, dat daarvoor bij uitstek 
geschikte landbouwgronden gekozen 
worden, die voor een noodzakelijke 
herstructurering van een groot ge
bied, als de Kleibouwstreek in de 
gemeenten Oost- en West-Dongera- 
deel, beslist noodzakelijk zijn?
5. Willen de Ministers aantonen op 
welke gronden zij tot deze keuze zijn 
gekomen ?
6. Zouden de Ministers willen over
wegen, om het natuurgebied met 
landbouwwetenschappelijke bestem
ming te beperken tot de meest noor
delijk gelegen enclave, waardoor de 
OP deze wijze vrijkomende ha. ge
voegd zouden kunnen worden bij de 
gebieden, die nu reeds een recreatie
ve en militaire bestemming hebben 
gekregen, zodat tevens het militaire 
oefenterrein als een aaneengesloten 
gebied ingedeeld kan worden ?

D e  heer K ie f t  v ro e g  aan  de S ta a ts -  
M in is t c r  v a n  B in n e n la n d se  Z a ke n ;
1. Is het bericht juist, dat het colle
ge van burgemeester en wethouders 
van de gemeente Kesteren heeft be
sloten de begroting 1969 wel aan de 
raadsleden toe te zenden, maar ge
weigerd heeft deze begroting aan de 
pers te doen toekomen ?
2. Acht de Minister, indien dit be
richt juist is, een dergelijk besluit, 
dat tot gevolg heeft dat de burgerij

voorshands verstoken blijft van de 
zo noodzakelijke informatie, verant
woord ?

D e  heer K ie f t  v roeg  aan  de S ta a ts - -  
secretaris v a n  F in an c ië n :
Acht de Staatssecretaris van Finan
ciën het redelijk dat landbouwers, 
die een periodieke uitkering uit het 
O. en S.-fonds ontvangen, verstoken 
blijven van de vrijstelling van sta- 
kingswinst (niettegenstaande de te 
ontvangen uitkeringen op de norma
le wijze belast blijven), mede gelet 
op de filosofie, waarop het O. en S.- 
fonds is gebaseerd ?

Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 
^  ge ld len ingen  en hypo theken

fin a n c ie r in g  v a n  auto’s, ca ra va n s  
en boten

■)|$- v e rzeke rin ge n  (er zijn  gu n stige  
vo o rw a a rd e n  v oo r 
overhe id spersonee l)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
S ta r in g la a n  264 -  Papend rech t 
Te le foon  01850 - 51807

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DraECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN 
SCHAFT- 
WAGENS „
ETC. T ï

HOUTBOUW

lï
HAHBO

APDINXVEL
TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD 2141

Firma Jan de Mik
H a rd in x v e ld  -  G ie sse ndam  

A A N N E M E R S  V A N  

O E V E R B I N D I N G S W E R K E N  
G R IE N D H O U T H A N D E L

Telef. 01846 - 2156 -  2484 
H a rd in x v e ld  - G ie sse ndam

Firma C. Vermeer en Zoons
fabrieken voor gebogen hout

Te le foon  01894 - 230 
O U D E R K E R K  A A N  D E N  I J S S E L

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen 
regels voor stoelen en fauteuils. Armleg- 
gers. Kappen. Regels. Stijlen enz. enz.

DE WEEK ROND
18 no ve m b e r Twee advertenties in één krant — zelfs in één kolom:

— academicus, 40 jaar, gelukkig getrouwd, progressief en serieus 
zoekt aantrekkelijke jonge vrouw om samen het leven te 
verrijken.

— aantrekkelijke jonge vrouw, gelukkig getrouwd, progressief en 
serieus zoekt sympathieke minnaar om samen het leven te 
verrijken.

Zo gaat dat in bepaalde kringen.
En dan maar volhouden dat dit niet laag bij de grond is!

19 november Een platenmaatschappij — Iramac — heelt dezelfde manager als
'Voor de vuist weg’ : Willem Duys, groot in eigen ogen.
Toon Hermans en Christine Deutekom staan beiden onder contract 
bij Iramac en beiden laat hij optreden in de ’Vuist’. Tweehonderd 
belangrijke zakenlieden maken in Nederland de dienst uit, zegt 
Mertens.
Hij moest eens weten wat in de show-business aan de hand is — 
dan zijn het er veel meer dan tweemaal honderd.

20 november Overal is er een tekort aan dominees, ouderlingen en diakenen.
Werk in overleed. Maar waarom dan geen vrouwen ingeschakeld? 
En maar blijven doorzagen over het onderwerp - de vrouw in 
het ambt
Zo is het volgens mevrouw v. d. Molen uit Katlijk.
Als u het ons vraagt heeft deze Friese dame gelijk.

21 no ve m b e r Ook de Katholieke Kerk zoekt nieuwe wegen als het gaat om de
benoeming van een bisschop te Groningen.
Alle beminde gelovigen in deze kerkprovincie zijn uitgenodigd 
schriftelijk kenbaar te maken aan welke verwachtingen een bis
schop in deze tijd en in dit bisdom zou moeten beantwoorden.
Mag daarbij een reformatorisch advies worden gegeven? Zo ja — 
schakel dan de computer in. Misschien vindt men dan het schaap 
met vijf poten.

22 no ve m be r De schrijver A. van der Veen had een moeder die in de crisisjaren
A.R. stemde. Hij zegt er zelf van: zij stemde tegen haar eigen 
belangen in.
Ja — als men alleen stemt om wille van het eigen belang, hou 
er dan maar mee op. Zou de kiezer echt zó kortzichtig zijn?
Soms zou je het denken als je de rubriek 'ingezonden’ serieus 
doorleest En niet alleen van individuele personen.

24 no ve m be r Grote mannen publiceren van tijd tot tijd na hun actieve periode 
hun herinneringen en ervaringen van vroeger. Vondeling doet het 
nu al.
Valt hij nu onder de grote mannen of onder de nog grotere?
Wij weten het niet meer.

WIJ KOMEN BIJEEN

• Op zate rdag 30 no ve m be r a.s, be
legt de Statencen tra le  D e lft  een ver
gadering, die gehouden wordt in de 
B in n e n h a ve n , H ave n st ra a t  18, N a a ld 
w ijk.

De aanvang van deze vergadering is 
14.45 u u r  en niet 19.45 uur, zoals 
vorige week vermeld werd.

Spreker: de heer A. R. v. Es, staats
secretaris van Defensie (Marine), 
over „N.A.V.O en Warschau-pact na 
Ts j echoslowakij e”.
• De Statencen tra le  V l is s in g e n  belegt 
op zaterdag 30 no ve m be r a.s. een 
vergadering in het Jeu gd geb o uw  ach
ter de G ere form eerde  K e r k  te K o u -  
dekerke.
Aanvang 14.00 uu r.

Spreker: de heer C. U rb a n u s  uit 
Vlissingen, over „Internationale ver
houdingen”.

P A T E N T  O C E A N
' WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P  P E N  D A B  E S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
GROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRIEK

„AERZEN”
I NL .  & V E R K O O P  O C E A N  N.V - V E L P ( G )

:TEL,i:a8-3d2)fe'ï®:’(5-ï;’fÈ L ;^^^

rSCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN N V

□ BINNENHAVENSTRAAT 20 /HENGELO-O. 

POSTBUS 5 2 /T E L  05400-16461

VOSKAIVIP EN VRIJLAND NV

KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921’*

Jarenlang onderzoek en uilge- 
breide proefnemingen in Amerika 
maakten het CurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen!
Als U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist

in het rode' 
busje met 

gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L  Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 65 a-c,
Rotterdam Tel. 010 -23.11.62

ADVERTEERT IN NEDERLANDSE GEDACHTEN

CHR. c o ö p . SpMxhhivuK StaeitHaa/ulfi.
LOPENDEDIEP7 (bUde KiJkin 'tJatbrug) GRONINGEN> Tel. (05900) 27902 ; Postrekening 890442:

S P A A R R E N T E
JEUGDSPAARDERS 

AMBTENAREN (met premie)

41%
Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 

Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

N .V . D. BROERSMA &  ZO NEN
INTERNATIONALE TRANSPORTONDERNEMING

STROOBOS
tel. 441 (5 lijnen) 

telex 46018

BODEGRAVEN

telef. 0 1726 - 2643

VRAAGT EENS 
VRIJBLIJVEND 
INLICHTINGEN

•k Regelmatige groepagediensten naar en van geheel West- 
Duitsland, o.a. ook Bodensee, iUlgan, München.

•k Gelegenheid voor opslag in douaneloods aan de grens 
k  Behandeling douane-formaliteiten
k  Verdeling en doorzending goederen door geheel Nederland

om trent de vele m oge lijkheden  tot sn e l-  en rechtstreeks ve rvo e r
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Doel van hulp bij bedrijfsheeindiging is:

VERBETERING 
STRUCTUUR 
MIDDEN- EN 
KLEINBEDRIJF

INFORMATIE
Widek schnjft op pagma 2 over In- 
formatie. De ARP wil ledereen die 
om inlichtingen vraagt graag van 
dienst zijn. Er is het nodige voor- 
lichtmgsmatenaal

PENSIOEN
Op pagina 5 gaat prof, dr A van 
Doom in op vragen over de pen- 
sioenverzekenng op basis van ka- 
pitaaldekking

KAMPEREN EN HYGIENE
De Tweede Kamer gaat zich binnen- 
kort bezighouden met het wetsont- 
werp Hygiene kampeerplaatsen 
Over dit wetsontwerp en wat daar 
ailemaal aan vast zit schnjft de heer 
H Verdouw op pagina 6 en 7

'BUITENLANDERS
Hoe staat het met de voorhchting 
over buitenlandse werknemers in de 
Nederiandse pers Ir B ter Brugge 
schnjft hierover op pagina 8

VERBROKKEU
Het bednjfstakbeleid maakt een wat 
verbrokkelde - indruk, zei drs. B 
Goudzwaard bij' de begrotingsbe- 
handeling van Economische Zaken 
in de Tweede Kamer Zie pagina 9

VERDER
Op pagina 10 zoals gewoonlijk Het 
beeld der vaderen en Oude en nieu- 
we citaten. Op pagina 11 Lexers 
schnjven ons en een verslag van 
de jaarvergadering van het College 
van Advies Op pagina 12 De week 
rond

RADIO
Op donderdag 12 december is er 
weer een radio-uitzending van de 
A R.P. Luister daarom van 18 20- 
18 30 uur naar Hilversum II (298 m ).

Oosterbaan & Le Cointre n.v. 
Goes
Telefoon (01100) 7555 s
DRUKKERS-UITGEVERS

Al 66 jaar drukkers 
in Benelux
voor bedrijven en organisaties

Het is beslist geen gelieim, dat 
het midden- en kleinbedrijf 

niet over de gehele linie even sterk 
gestructureerd is.
Naast een gelukkig zeer groot aan- 
tal goed florerende, goed geleide 
en veel voor de toekomst beloven- 
de ondernemingen zijn er ook dui- 
zenden randbedrijven, die him eige- 
naars slechts een zeer bescheiden 
inkomen opleveren, een inkomen, 
dat vaak beneden het bestaansmi- 
nimum ligt. Die bedrijven hebben 
geen levens- en ontplooiingsinoge- 
lijkheden meer en zullen na kortere 
of wat langere tijd verdwijnen, ook 
al omdat zij onverkoopbaar zijn.
De groep bestaat ten dele nog uit het 
restant van de vele kleine zaken, die 
m de crisis van de dertiger jaren zijn 
gesticht door uit het produktieproces 
gestoten wexknemers, die weimg uit- 
zicht hadden op hermeuwde tewerk- 
stellmg
Deze mini-bednjven zijn eigenlijk nooit 
tot echte zaken uitgegroeid en hebben 
vanaf hun ontstaan altijd tot de cate- 
gorie van de randbedrijven behoord 
Daarnaast telt deze groep vele zaken, 
die vroeger wel rendabel waren maar 
in de loop der jaren door velerlei oor- 
zaken soms snel, soms geleidelijk naar 
het randbednjf zijn afgegleden en nu 
een kwijnend bestaan leiden 
Zoals gezegd zijn al deze bedrijven voor- 
bestemd op de duur te verdwijnen Dit 
proces kan echter heel lang duren en 
gaat vaak met veel persoonhjk leed ge- 
paard

.. slechts cen zeer bescheiden inkomen

De kleine middenstanders klampen zich 
krampachtig vast aan hun bedrijf, om
dat zij voor ander werk te oud of met 
geschikt zijn dan wel omdat zij het 
met aandurven na vele jaren van zelf- 
standigheid m loondienst te gaan wer- 
ken Zij kunnen dit mentaal eenvoudig 
met opbrengen
Hun vermogen om de tenng naar de 
nermg te zetten is ongelofelijk groot, 
maar velen van hen leven m grote ar- 
moede
Natuurlijk kan men zich afvragen waar- 
om deze kleine zakenmensen zich dan 
met aanmelden bij de betrokken dienst 
van de gemeente om financiele bijstand 
op grond van de Algemene Bijstands- 
wet Die wet geeft aan degenen, die met 
in hun noodzakelijk levensonderhou d 
kunnen voorzien immers een recht op 
hulp

Weerstand
Wie deze — op zich zelf vooi de hand 
liggende — vraag stelt kent de mentah- 
teit van de meeste kleine zelfstandigen 
met De ervaring leert, dat kleine zelf
standigen het vragen van geldelijke 
steun als lets oneervols zien Dat is teren 
op de gemeenschap en de mentale weer- 
standen daartegen zijn bijzonder sterk 
Zo groot is de aversie tegen het aanklop- 
pen bij de overheid om steun, dat zij 
hun bedrijf voortzetten en uit de m- 
komsten daarvan trachten te leven, ook 
wanneer die inkomsten ver beneden het 
bestaansmmimum zijn gedaald Zij ge- 
ven de strijd pas op, wanneer zij fy- 
siek of geestelijk met meer verder kun
nen
Men kan dit misschien onverstandig vm-

den, maar het besef van persoonlijke 
verantwoordelijkheid en van de plxchl 
om zo veel mogelijk voor zich zelf te 
zorgen is bij die kleine middenstanders 
nu eenmaal zeer sterk en zij trekken 
daaruit de consequenties 
Er is nog een andere categone van on
dernemingen, welke de aandacht vraagt* 
Dat zijn de ondernemingen, die, hoofd- 
zakelijk door van buitenaf komende oof- 
zaken m een ongunstige positie zijn ko- 
men te verkeren en tijdelijk de aansluf- 
ting bij de ontwikkelmg hebben verlo- 
ren.
Dergelijke zaken hebben vaak nog wel 
voldoende leef- en ontploonngsmogelijk- 
heden, maar zij hebben In een of ander® 
vorm eens een injectie nodlg om uit d® 
impasse te kunnen komen 
Die injectie kan een financiele Injectie 
zijn via een van de vormen van gegs™ 
randeerd krediet, welke er voor he4 
midden- en kleinbedrijf bestaan 
In andere gevallen kunnen een deskun- 
dig bedrijfseconomisch advies (bednjfs- 
doorlichting) en een goede „technlsche‘i’ 
en mentale begeleidmg uitkomst bren- 
gen Vaak zullen zowel een financiele 
injectie als een deskundige voorhchting 
nodig zijn

Randbedrijven
Uit het vorenstaande blijkt wel, dat ef 
in het midden- en kleinbedrijf mder-

DOOR
DRS. G. B. WIELENGA
Directeur Centraal Instituut voor he# 
Midden, en Kleinbedrijf

daad nogal wat zwakke plekken zijn. 
Het bestaan van een groot aantal rand
bedrijven, die stuk voor stuk de onder- 
nemers geen redelijk inkomen opleve
ren maar toch omzetversmpperend wer- 
ken is noch uit sociaal noch uit econo- 
misch oogpunt bezien een wensehjke si- 
tuatie.
De overheid heeft zich samen met de 
centrale ondernemersverbonden in he I 
midden- en kleinbedrijf afgevraagd hoe 
in deze ongewenste situatie verbetermg 
zou kunnen worden gebracht en dus de 
structuur van het midden- en kleinbe
drijf zou kunnen Worden versterkt 
Zij stelde een commissie m onder lel- 
ding van prof Goldschmidt, waarin het 
georganiseerde bednjfsleven, sterk was 
vertegenwoordigd en welke tot taak had 
dit probleem te bestuderen en daai over 
rapport uit te brengen 
Het gedegen rapport van deze commis
sie, dat in 1964 werd uitgebracht en het 
daarop gevolgde beraad tussen de over
heid en het georganiseerde bednjfsleven 
hebben geleid tot de volgende conclu- 
sies

VERVOLG OP PAG. 4
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WIDER OVER . . .

IN FORMAT! E
Jnformatie stellen veel mensen bij- 

zonder op prijs. leder met name 
op het gebied dat hem het meeste 
interesseert. Het blijkt uit de be- 
langstelling voor hetgeen pers, ra
dio en televisie te bieden hebben. 
Er is in vele gevallen meer interes- 
se voor bredere informatie dan men 
oppervlakkig geneigd zou zijn te 
denken. Dat ervaart gelukkig ook 
het secretariaat van onze partij. 
Dit is een feit waar rekening mede 
moet worden gehouden en een om- 
standigheid waar wij in allerlei or- 
ganen van de partij op moeten let- 
ten.
Er wordt informatie gevraagd. Die 
kan de partij op heel veel punten 
mderdaad verstrekken Er is het 
nodige voorlichtingsmateriaal Dat 
kunt ook u gebruiken. Daarom wil- 
len wij u gaarne van het volgende 
op de hoogte stellen.

Partijleden
Van de 90 000 leden van de A R P heb
ben er ruim 15 000 een abonnement op 
het partijweekblad „Nederlandse Ge- 
dachten” Wekelyks dus voorlichtmg en 
informatie door een blad met als regel 
twaalf pagma’s *
De ovenge partijleden ontvangen zes 
keer per jaar acht pagina’s voorlichtmg 
en informatie door middel van het gra
tis ledencontactorgaan „A R Post” 
Daarnaast zijn er de regelmatig ver- 
schijnende brochures en rapporten van 
de partij, welke men zich tegen beta- 
Img van de kostpnjs kan aanschaffen 
Verder kan men zich abonneren op het 
maandschnft „A R Staatkunde”, dat 
door de Dr Abraham Kuyperstichtmg 
uitgegeven wordt, terwijl men zich ook 
van artxkelen betreffende de pohtiek 
uxt allerlei bladen op de hoogte kan 
stellen door een abonnement op de 
tweewekehjkse „Documentatiedienst” 
van de partij
Wanneer men van al deze lectuur of 
ook maar van een gedeelte ervan regel
matig kenms neemt, is men vnj goed 
op de hoogte van wat er pohtiek m ons 
land en daarbmten aan de gang is

NEDERLANDSE
GEDACHTEN
WEEKBLAD VAN DE A R P 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H Algra 
(voorzitter), G J H Gnffioen, G 
A Kieft, Dr W de Kwaadsteniet 
J W Ooms, mevr C M Ton- 
kens-Kaajan

Adres van redactie 
en administratie
Dr Kuyperstr 3, s-Gravenhage, 
tel (070) - 183960 giro 89673

Adres voor advertenties-
Botenmakersstraat 45 Zaandam, 
telefoon (02980) 63224

Abonnementsprijs’
f 6,— per half jaar
Giro 89673 ten name van de A R
Party Snchting te 's-Gravenhage

Studentenabonnement:
f 6,- per )r Losse verkoop f 0,30

. ongeveer 100 personen telefonisch ...

Kiesverenigingen
De secretariaten van de kiesverenigln- 
gen — evenals van de Statencentrales 
en van de Kamercentrales — ontvangen 
steeds van elke brochure en elk rap
port dat verschijnt een exemplaar. De 
besturen zijn dus van elke uitgave op 
de hoogte De uitgaven zijn uiteraard 
ter tafel op elke ledenvergadermg Bo- 
vendien worden de uitgaven regelmatig 
vermeld m „Nederlandse Gedachten” 
en m „A R Post”
De plaatselijke en regionale partij-or- 
ganen ontvangen uiteraard ook elk jaar 
het jaarverslag van de partij Het daar- 
m o a opgenomen adressenmateriaal 
vergemakkehjkt het opnemen van con
tact met allerlei personen Van belang 
ook voor het zoeken van sprekers voor 
allerlei vergadermgen

N iet-partij leden
ledereen kan zich natuuihjk het hier- 
boven vermelde matermal aanschaffen 
Ovengens onderstrepen wij het volgen
de ledereen, die geen lid is, maar na- 
dere informatie wenst over onze partij, 
knjgt die informatie uiteraard gratis 
van het partijsecretariaat — op eigen 
verzoek of op verzoek van een hd of 
een kiesveremgmg

Dit jaar hebben tot dusver zich ult 
eigen beweging ruim 400 personen 
schriftelljk en ongeveer 100 personen 
telefonisch tot het tandelijke partij - 
secretariaat gericht met het ver
zoek om inlichtingen over het lidmaat- 
schap van de partij Die inlichtingen zijn 
natuurtijk verstrekt en daarbij gaat dan 
alujd een sortering lectuur

Schriftelijk
Naast deze mhchtingen over het lid- 
maatschap zijn er talloze aanvragen tot 
informatie over allerlei onderwerpen in 
het algemeen en vaak ook over het A R 
standpunt terzake
Wanneer over de betreffende onder

werpen brochures of rapporten zijn 
verschenen ontvangt men die Wanneer 
dat met het geval is wordt veelal via 
(de bibhotheek van) de Kuyperstichting 
zo goed mogelijk geantwoord, zo moge- 
lijk met andere litteratuur 
Met grote regelmaat wordt bij het par
ty secretariaat ook matenaal aange- 
vraagd door scholxeren en studenten 
voor het maken van scnpties Daarnaast 
wordt bij onze 'artij, evenals bij andere 
paitijen matenaal aangevraagd voor 
klassikale behanuelmg van de politiek 
en van de opvattmgen van de politieke 
partijen In ruime mate wordt dan lec
tuur ter beschikkmg gesteld

Mondeling
Tot zover hebben wij alleen geschre- 
ven over schnflehjke voorlichtmg en 
informatie Daarnaast is er de monde- 
linge via sprekers op vergadermgen, via 
radio en televisie
Elke politieke party heeft slechts vier 
of vyf keer per jaar een televisie-zend- 
tyd van tien mmuten Dat is met veel 
Gelukkig komen politici ook via andere 
rubneken op het scherm 
Een keer m de veertien dagen heeft de 
party tien mmuten radio-zendtyd.
De tekst van de ntzendmgen wordt aan 
de pers ter beschkking gesteld en wordt 
gaarne gratis toegezonden aan leder die 
er om vraagt

Voor (nog) niet-leden
Het leek ons goed u nog een globale m- 
druk te geven van hetgeen op het gebied 
van informatie en voorlichtmg wordt ge- 
daan
Het is makkelyk, dat u ervan op de 
hoogte bent by de ontmoetmg van an- 
deren, die belangstellmg hebben. Dat is 
natuurlyk altyd het geval, maar spe- 
ciaal ook nu in deze maanden onze lan- 
delyke ledenwerfactie aan de gang is. 
Het zal meer dan eens voorkomen, dat 
personen — alvorens een toetreding als 
partylid te overwegen — over meer in
formatie willen beschikken. Het is dan 
voor u met altyd gemakkelyk op aller-

lei vragen welke er gesteld worden een 
volledig antwoord te geven U kunt dan 
echter altyd toezeggen, dat u zult bevor- 
deren, dat de betrokkene emge nadere 
informatie zal ontvangen. U kunt dit 
vragen aan het bestuur van uw kiesver- 
emgmg of aan het landelyke partyse- 
cretanaat, Dr Kuyperstr. 3, ’s-Graven
hage U kunt uiteraard ook de betrok
kene naar dit adres verwyzen en aan- 
raden daar zelf t’e gewenste informatie 
te vragen Wat het meest gewenst is 
kunt u m de gegeven omstandigheden 
zelf het beste beoordelen

Lectuur

Tenslotte wijzen wij u op enige alge- 
mene lectuur, welke voor dit doel o.a. 
voor handen is. Bijvoorbeeld- diverse 
folders, het Beginsel- en Algemeen 
Staatkundig Program, het Program van 
Actie 1967-1971. het kort samengevatte 
program, de brochures „De samenleving 
vernieuwen”, „Vanuit de radicahleit 
van het Evangelie”, „Samen verant- 
woordelijk”, „Naar nieuwe mondiale 
verhoudingen” en de brochure, welke 
volgende week verschijnt, „Werken aan 
de toekomst”, waarin zijn opgenomen 
de redevoeringen van dr. A. Veerman 
en prof. mr. P. H Kooijmans, gehouden 
op het Partij Convent d d. 26 oktober jl. 
Wij vertrouwen u met het voorgaande 
van dienst te zijn geweest. Wij hopen, 
dat u uw winst er mede kan doen.

J. A. VAN BENNEKOM 
WEEK AAN HET WERK
Na een goed geslaagde operatie in 
September j.l. heeft de beer J. A. van 
Bennekom deze week zijn werk in de 
Tweede Kamer weer kunnen hervatten.

Zoals ieder jaar, dus ook in 1968 
zulien de laatste twee nummers 
van Nederlandse Gedachten weer 
worden gecombineerd. Op 21 
december verschijnt het blad dus 
met. Tussen Kerstmis en Oude 
jaar krijgt u een nummer van 16 
pagina’s. Wij hopen dat u dit 
blad op 30 of 31 december in de 
bus hebt.
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HET SPREKEN 
DER REGERING

* * * Na het Navo-debat

Met alleen in het pailement maai ook daarbuiten is 
er veel aandaeht besteed aan de verhoogde defensie- 
uitgaven Naar onze memng is dal ook wel begnjpe- 
lijk — met name als het gaat om de buitenparle- 
mentaire acties De beslissing was een zeer belang- 
njke terwij] de tijd die beschikbaar was voor beraad 
ten behoeve van de niet-parlementsleden niet ruim 
kon worden genoemd Uit de reactie? van deze groe- 
penngen is dat ook wel gebleken Het is immers niet 
duidelijk geworden waarop al deze afzonderhjke ac
ties waren gericht Voorts was er ook geen voldoen- 
de duidelijk inzicht in de „achterban” van hen die 
hun bezorgdheid uitspraken of protesteerden Dat 
geldt met name voor de kerken. Het waren immers 
niet de kerken als zodanig die een uitspraak heb- 
ben gedaan. Noch de Hervormde noch de Gerefor- 
meerde synode heeft hierover een uitspraak gedaan 
Het was het interkerkelijk vredesberaad, waarin een 
aantal vertegenwoordigcrs van diverse kerken zit- 
ting hebben, die hun bezorgdheid hebben geuit Het 
gaat ons veel te ver te doen voorkomen alsof de ker
ken zelf zouden hebben gesproken 
Niet alleen buiten het parlement maar ook in de 
Tweede Kamer bleek dat het verzet tegen de de- 
fensieplannen niet eenzelfde inhoud had. Integen- 
deel.
Alle party en — behalve de PSP, de communisten 
en een man van de P v.d A.-fractie — waren over- 
tuigd van de handhaving van de N A.V O.
Zeker — er was verschil tusscn de regeringsfracties 
en de oppositie Maar ook weer niet zo dat de oppo
site helemaal geen versterking w’ilde en de rege
ringsfracties wel. Gebleken is dat de oppositie een 
versterking wilde ten bedrage van rond 100 miljoen 
gulden, waarbi) men dan nog van memng kan ver- 
schillen over de vraag of en in hoeverre bij een op
ring van de paraatheid al dan niet behoort emge 
versterking van het materiaal
Vaststaat wel dat niemand in en buiten de Kamer 
zou kunnen worden beschuldigd een voorstander te 
zijn van een harde lijn mzake de bewapening Het 
zoeken naar de juiste weg voor een wezenlijke ont- 
spanning in de huidige situatie heeft bij een leder 
voorop gestaan

* * * Bijsmaak

Op een kadercursus van het N K V in Heerlen heeft 
de heer Den Uyl gezegd

„Wij zien niets in een gesprek met de KVP 
Als de ARP echter bereid is tot een gesprek over 
samenwerking met de PvdA, zouden wjj dit zeker 
niet weigeren”.
Wij vragen ons af wat de politieke zin van zo’n aan- 
voenng van de paraatheid al dan niet behoort enige 
bod is In zijn boekje Nasmaak en voorproef, houdt 
de heer Vondeling een ander verhaal

Hij redeneert als volgt ■
De drie confessionele partijen zullen elkaar niet 
meer loslaten Zelfrespect en fatsoen (') sluiten een 
huwelijk tussen KVP en PvdA uit De scheiding der 
geesten gaat zich voltrekken Van de afwijzende 
houding van de PvdA is Vondeling volstrekt zeker 
Daardoor zijn de drie christelijke partijen op de 
VVD aangewezen. En het is heel goed, dat het zo 
gebeui t, vindt Vondeling
Het aanbod van Den Uyl aan de AR krijgt een bij
smaak dpor de nasmaak yan de heer Vondeling.
De politieke hetekenis van de verklaring in Heer
len ontgaat ons. Het zal in elk geval met de bedoe- 
ling van de heer Den Uyl zijn geweest een wig te 
dnjven tussen' de drie christelijke partijen, die vol- 
op met elkaar in overleg zijn.
Wij wlllen van onze kant wel zeggen, dat het te 
naief zou zijn te veronderstellen dat de AR, die het 
gesprek met CHU en KVP loyaal en serieus voert, er 
zich toe zou lenen op een suggestie van de PvdA tot 
een gesprek in te gaan, als die partij in een adem 
verklaart in een gesprek met een der andere part
ners uit „de 18” nicls te zien

MR B W BIESHEUVEL

* * * Een keffertje

De voorzitter van de CH-jongeren, de heer Huysen, 
ligt sedert de Witte Heiconferenlie overhoop met 
Arjosvoorzitter, Hans de Boer.
De boosheid van Huysen kent al emge tijd geen 
grenzen meer. Via Hans de Boer gaat de CH-jonge- 
renleider nu ook de gehele AR te lijf.
Hij spreekt mmachtend over de „oud-liberale poli
tick van Colijn” over de futloosheid en de onbeschei- 
denheid van de AR van vandaag, „Waar men van 
alles nog zo zekei is, alsot we nog leven in de tijd 
van de mannenbroeders”.
Huysen leidt daaruit tenslotte al, dat de beslissing 
inzake „de 18” niet door, maar voor de AR zal wor
den genomen (door Huysen?)
Een vermakelijk keffertje die Huysen. Hij maakt 
ook deel uit van de CH-delegatie in „de 18”. Daar 
zweeg hij tot dusverre over de oud-hberaal Colijn en 
de futloze, onbescheiden AR 
Dat gaat zo bij keffertjes
Ze doen dapper op een afsland, zoals vorige week in 
Driebergen,

Minister-president De Jong heeft
voor de t.v. een korte, bezadigde en dtii- 

delijke uiteenzetting gegeven omtrent het be- 
leid der regering inzake de Navo.
De socialisten zijn zich terstond gaan roeren 
Voor radio en t.v. heeft de heer Den Uyl in de 
zendtijd van de Vara de volgende dag gerea- 
geerd. Hij heeft in zijn toespraak de hiiste- 
raars en kijkers willen wijsmaken, dat de ker
ken samen met de P v.d.A. tegen het rege- 
ringsbeleid waren, maar dat was een perti- 
nente onw aarheid.
„De Kerken” hebben zich niet uitgesproken 
en zij zouden ook lelijk buiten hun boekje 
zijn gegaan, als zij zich hadden opgencht om 
een dergelijke politieke beslissing te censn- 
eren.
En een „kerkelijk persoon” of een interkexke- 
lijke commissie is de kerk met.
Trouwens, „kerkelijke uitspraken” worden in de 
politiek vaak op een vreemde wyze „vexwerkt” Zij 
worden politiek geinterpreteerd en geannexeerd, om 
ze m dienst te stellen van het partijbelang, zoals 
de heer Den Uyl nu weer heeft doen zien

\ Ilermerkwaardigst was de bewenng van de heer 
Den Uyl, dat de minister-president met tot het 

volk mocht spreken, omdat de kwestie nog m parle- 
mentaire behandelmg was De Eerste Kamer had 
zich immers nog met uitgesproken1 Zulk een rede- 
nering is wel hoogst eigenaardig En daar zullen 
wij lets nader op ingaan
En dan begmnen wij met lets dat ruim een week 
geleden in de Eerste Kamer is gezegd De heer De 
Niet heeft toen namens zijn fractie (PvdA) er over 
geklaagd, dat de zm en de bedoelmg van het rege- 
rmgsbeleid te weirag doordrmgt onder Het Volk On- 
danks de Vara, hebben wij er bij gedacht De heer 
Broeksz zit namelyk in de fractie van de P v d A en 
de heer De Niet sprak 66k namens hem 
Het volk weet eigenlijk met, wat er aan de hand 
is en waar het om gaat Daarom had de heer De 
Niet een merkwaardige suggestie

De Regeung moet adverteren
Zij moet in de kranten advertentieruimte huren en 
daar haar beleid mteenzetten Dat heeft bovendien 
het bijkomende nuttige gevolg, dat de dagbladen 
door de opbrengst van die regermgsadvertenties er 
fmancieel beter voor komen te staan De regering 
voelt met voor zulke geregelde of penodieke rege
rmgsadvertenties Maar in elk geval ademt zo’n sug
gestie een andere geest dan het verhaal van de 
heer Den Uyl, die het de regering kwalijk nam, dat 
zij na alles wat er voor de radio en televisie werd 
gezegd en in allerlei demonstraties werd „getuigd”, 
allemaal tegen het beleid van de regering, nu ook 
eens lets gaat zeggen voor dat beleid De heer Den 
Uyl, die daarbij met het wel uiterst formele en ge- 
zochte smoesje kwam, dat de Eerste Kamer nog

* * * Tekort 1968
De minister van Financien heeft, voor de vierde maal 
in dit jaar een lening uitgeschreven op de open kapi- 
taalmarkt tussen de 225 en 275 miljoen gulden 
Deze lening houdt geen verband met de nieuwe de- 
fensielasten van 225 miljoen. Immers deze dekkings- 
lasten zijn nog niet eens rijp voor een parlementaire 
behandeling
Het zal wel zo zijn dat deze lening nodig is om bet 
tekort te dekken van de financiering van de begrotmg 
1968. Wehswaar moet de storting op deze lening pas 
begin 1969 plaats hebben, maar de comptabiliteitswet 
zal geen bezwaren opleveren deze miljoenen voor 1968 
beschikbaar te stellen.
Bij de begrotingsbehandeling 1969 liet de minister van 
Financien aan de Kamer weten dat hij voor 1968 aan 
financienngsgelden nodig zou hebben een bedrag van 
3050 miljoen gulden De overige periodieke inkomsten 
1968 (uit belastfngen enz) waren niet toereikend de 
uitgaven te dekken. Dat restant moest dus worden ge- 
leend op de open kapitaalmarkt Helaas is ook dit niet 
mogelijk geweest Mede om die markt in 1968 niet te 
sterk af te romen — ten ongerieve van de gemeenten 
en het bedrijfsleven — had de minister meegedeeld 
dat rond 750 miljoen vfa kortlopende leningen zou 
worden gedekt. Dat zou ook verantwoord zijn, aldus 
de minister omdat dit tekort (750 miljoen) te wijten 
was aan de conjunctuur.
Als de minister in zijn aangekondigde lening slaagt 
met een bedrag van zeg 250 miljoen dan is er meer te 
dekken via deze kortlopende lenfngen en wel rond 100 
miljoen gulden. Dat betekent dat er een grotere in- 
flatoire financiering plaatsvindt dan was geschat. Wel- 
iswaar niet schrikbarend, maar loch wel symptoma- 
tisch, naar het voorkomt
In dit verband dri'ngen wij er nogmaals op aan dat 
de minister van Financien de dekking van de begro- 
ting 1969 met de grootste zorg omringt

moest spreken Terunjl diezelfde week, bij de al- 
gemene beschouwmgen over de Rijksbegi otmg 1969, 
in de Eerste Kamer alle fracties zich jiast over deze 
kwestie duidelijk en mtvoeng hadden uitgesproken 
En de regering allermmst in gebreke was gebleven, 
om ook m die Kamer te zeggen, hoe zij de zaken 
zag
TAe minister-president heeft voor de t v met an- 
■^ders gedaan, dan het beleid te verdmdelijken, dat 
in beide Kamers reeds was toegelxcht en verdedigd 
Toch is er reden, om op de kwestie, die door de 
heer Den Uyl op ongelukkige wijze aan de orde 
was gesteld, lets nader in te gaan 
Na de bevnjding m 1945 waren er met wemigen, 
die de schnk in de benen hadden vanwege de ver- 
schnkkelijke wijze, waarop „de massa” blijkbaar 
door de massamedia kon worden bemvloed en zelfs 
vergiftigd Goebbels had het bewezen, hoe dat 
kon
En toen kwam de gedachte naar voren, die in 
Amenka eigenlijk al heel oud was en daar door 
verlichte geesten was verdedigd, dat de elite de 
massa moet leiden De elite moet er naar streven, 
de sleutelposities te bezetten, om voorhchtend en 
opvoedend werkzaam te kunnen zijn Een om- 
roepbestel, dat wortelt in het volksimtiatief, is 
daarom onbruikbaar Want de omroeporgamsaties 
is het om de klandizie te doen Van de massa on- 
afhankelijke en hoogstaande figuren moeten het 
beleid bepalen, met name representanten van 
kunsl en wetenschap Het is geen wonder, dat dit 
standpunt met name werd verdedigd in het orgaan 
van de Maatschappij tot nut van het Algemeen 
Want die maatschappij stamt zmver uit de Ver- 
lichting
TTET toenmalige kabmet Schermerhorn voelde 

daar veel voor en heeft zijn mterste best ge
daan, om de omioepveremgmgen voor goed de

DOOR H. ALGRA
nek om te draaien Later zijn de leiders van dit 
kabmet, de heren Schermeihorn en Drees, wel tot 
andere gedachten gekomen Maar toen was het 
volop het volk zal worden GELEID via de massa
media Geleid door hen, die het weten en het kun
nen En DAAROM kwam de minister-president el- 
ke week voor de radio om over de hoofden van het 
parlement been zijn toesrpaak te houden, een toe
spraak van de ,,brug”
Dat hield toen duidelijk het gevaar in, dat het 
parlement op de tweede plaats zou komen En 
daarom hebben wij ons tegen de toen met liver ge- 
piopageerde , geleide democratie” verzet Zij was 
wel socialistisch, maar met demociatisch 
I'VE regering beschxkt over haar eigen orgaan om 
U voorlichtmg te geven De R V D ressorteert on
der de minister-president Zij propageeit geen rege- 
rmgsbeleid, zij geeft alleen infoimaties Zij zal ook 
nimmer advertenties opstellen om het regermgsbe- 
leid te populanseren Over die regermgsvoorhchtmg 
is toentertijd een rapport verschenen dat verhelde- 
rend heeft gewerkt
Daarbij blyft het recht van de regering, om zelf 
lets tot het volk te zeggen over haar beleid, onver- 
kort bestaan Maar dan als regering, bij monde van. 
de minister-president of de betrokken minister. 
En dan als een boodschap aan het volk Wij vm- 
den dat beter dan wanneer ministers op politieke 
vergadermgen van hun party het regenngsbeleid 
gaan verdedigen
Dat recht, om tot het volk te spreken, heeft de 
regering Zij heett het zo te hanteren, dat zij 
daardoor de positie van de Staten-Generaal met 
schaadt In Amenka en Engeland gebeurt het ge- 
regeld, dat de regering rechtstreeks tot het volk 
spreekt en met alleen via het pai'lement Bij ons 
is het eerder een uitzondermg dan regel Maar 
vooral m een tijd, wanneer de massamedia vnjwel 
uitsluitend woiden gebruikt en zelfs misbruikt om 
tegen het regenngsbeleid te ageren, is het recht 
van de regering, om ook van haar kant lets te 
zeggen, eigenlijk een plicht geworden 
Zo heeft de regering het ook verstaan, toen zij bij 
monde van de minister-president ging uiteen- 
zetten, waarom een vergroting van de NAVO-in- 
spanning in deze tijd noodzakehjk is geworden 
Er is geen enkele reden, om haar in dit opzicht 
iets te vei wijten

Een van de mooiste Kerstgeschenken is cle 
fiaai veizorgde bundel Afnkaanse neger- 
gebeden

AFRIKA R1DT
Een keuze van F Pawelzik, vooi Nederland 
bewerkt door ds Ype Schaaf 
Een aangrypende geloof&getmgems van 
chiistenen uit Afuka
Opvallende typografische verzorgmg, met 
ongmele foto’s uxt Ghana

Tweede druk f 9,50 
Verknjgbaar m de boekhandel
BOEKENCENTRUM N V.

* S - GE A VENH AGE
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Vastklampen aan eigen bedrijf

VERVOLG VAN PAG. 1

VERBETERING 
STRUCTUUR 
MIDDEN- EN 
KLEINBEDRIJF
a. er moet naar worden gestreefd tot 

een versnelde opheffing van de kans- 
loze randbedrijven te komen; daar- 
door komt omzet vrg waarvan de 
overige bedrqven kunnen profiteren 
en waardoor zij hun bedrijfsresul- 
taten kunnen verbeteren;

fc. voor de bedrljven, die buiien de 
schuld van de ondernemers bij de 
snelle ontwikkeling ten achter zijn 
gebleven en nog goede ontplooiings- 
kansen hebben, moeten voorzieningen 
worden getroffen, welke het mogelijk 
maken deze over de drempel been 
te helpen.

Uit deze twee conclusies zijn tenslotte 
voortgekomen de in 1965 door de Minis
ter van Economische Zaken afgekondig- 
de „Hoofdlijnen 1965” Dit stuk vormt 
als het ware de grondwet voor de rege- 
ling van

1. de hulp, welke er op gericht is de 
buiten de schuld van de ondernemers 
bg de ontwikkeling achtergebleven 
bedrljven bij te trekken en nieuwe 
impulsen en ontplooiingsmogelijkhe- 
den te geven; aan deze hulp is de 
juiste naam „Ontwikkelingshulp” ge- 
geven;

2, de voorzieningen, welke er op gericht 
zijn een versnelde opheffing van 
randbedrijven mogelijk te maken.

Deze laatste voorzieningen heeft men 
aanvankehjk aangeduid met de naam 
..Saneringshulp” een term, die in zijn 
samenstelhng eigenlijk met juist is Die 
voorzieningen zijn er immers met op 
gericht de afzonderhjke bednjven te sa- 
neren, d.w.z. gezond te maken, inaar om 
deze te laten verdwijnen tenemde de 
structuur van het midden- en kleinbe- 
driji In zijn geheel te verbeteren. Later 
Is daarvoor dan ook de veel juistere 
naam „bedri]fsbeeindigmgshulp” geko- 
zen

Stichting Ontwikkeling en
Sanering
Midden- en kleinbedrijf
Tegebjk met de afkondiging van de 
..Hoofdbjnen 1965” werd bovengenoem- 
de Stichting in het leven geroepen 
Deze heeft tot taak de Hoof dip nen na- 
der uit te werken en in de praktijk toe 
te passen
De Stichting oefent dus als pnvaatrech- 
tehjke instelhng een stuk overheidstaak 
uit. Dit is een figuur, welke de laatste 
tijd nogal eens wordt toegepast, wan- 
neer het gaat om de mtvoering van ta
ken en de toepassing van maatregelen, 
welke de uitvoerende instantie in aanra- 
king brengen met een groot aantal in- 
divlduele ondernemers en welke boven- 
dien een bijzondere en gedetailleerde 
kennls vereisen van de in bepaalde sec- 
toren bestaande omstandigheden en ver- 
houdlngen, van de mentaliteit van de 
ondernemers en van de specifieke pro- 
blematiek, waarmede zij te maken heb
ben.
Omdat die overheidstaak slechts kan 
worden vervuld wanneer de overheid 
de daarvoor benodigde zeer aanzienlijke 
bedragen uit ’s rijks schatkist beschik- 
baar stelt, moeten er waarborgen aan- 
wezig zijn, dat de Stichting in haar be- 
leid niet afwijkt van de doelstellingen 
van de overheid De overheid moet op 
dat beleid voldoende invloed kunnen 
mtoefenen en bovendien, zo nodig, ook 
achteraf corngerend kunnen optreden 
In het bestuur vn de Stichting is dan 
ook naast de centrale bonden en de 
Hoofdbednjfschappen voor Ambacht en 
Detailhandel het Mimstene van Econo
mische Zaken stevig vertegenwoordigd 
Ook van het Mimstene van Fmancien 
heeft een vertegenwoordiger in het be
stuur zittmg evenals van nog enkele 
andere ministenes, die met het werk 
van de' Stichting aanrakingspunten heb
ben.

Alles bijeen heeft de overheid dus een 
fhnke stem in het kapittel.
Door de overheid is de ontwikkelings- 
hulp in allerlei documenten en verkla- 
nngen sterk op de voorgrond gesteld. 
Verbetermg van de structuur van het 
midden- en kleinbedrijf moet op de 
eerste plaats worden bereikt door het 
op hoger niveau brengen van wat er is 
Sanering door het bevorderen van de 
opheffing van randbedrijven wordt als 
een secundair mjddel gezien

Op zich zelf terecht Toch heeft door 
allerlei oorzaken de bednjfsbeemdi- 
gingshulp in de afgelopen jaren veel 
meer de aandacht gehad Deze hulp is, 
meer dan wensehjk is, in een wat emo- 
tionele sfeer terecht gekomen, vanwege 
de sociale gevolgen, welke uit deze, voor 
het bereiken van een economisch doel 
getroffen maatregel voortvloeien 
Er is op dit punt in ruime krmg veel 
misverstand ontstaan Bij velen is de 
mdruk gewekt, dat met de bednjfsbe- 
eindigmgshulp pnmair een sociaal doel 
wordt beoogd, namehjk om kleme on
dernemers uit hun benarde situatie te 
helpen

Economisch doel
Dat is beslist met het geval 
Het doel van de bednjfsbeemdigings- 
hulp is de verbetermg van de structuur 
van het midden- en kleinbedrijf, dus zo- 
als gezegd, een economisch doel Het 
middel om dat doel te bereiken heeft 
echter een sterk sociaal neveneffect 
Wat is immers het geval Vele kleme 
ondernemers leiden een armoedig be- 
staan Zij heffen hun bednjven met op 
omdat zij „geen steun willen trekken”. 
Welnu biedt hun een vervangend inko- 
men aan, waarop zij recht hebben wan
neer zij hun ondernemersactiviteiten 
staken Dan verdwijnen de randbedrij
ven (hoofddoel) en zijn tevens de kleme 
ondernemers op een vooi hen aanvaard- 
bare wijze uit de moeilijkheden gehol- 
pen (sociaal neveneffect)
Dat vorenbedoeld misverstand is ont
staan kan mede een gevolg zijn van het 
fen, dat bij de otficiele presentatxe van 
de zijde \'an de overheid aan het sociale 
aspect van de regehng voor de bedrxjfs- 
beemdigingshulp nog al veel aandacht 
is gegeven
Het is ovengens duidehjk, dat wanneer 
men doel en neveneffect met elkaar gaat 
verwisselen, men met de praktische toe
passing van de regehng voor de be- 
dnjfsbeeindigmgshulp tot geheel ver- 
schillende uitkomsten en beshssmgen 
komt
Toch is en bhjft het doel van de be- 
dnjfsbeemdigmgshulp en van de ont- 
ivikkelmgshulp een economisch doel.
Als men de aanvragen om bednjfsbe- 
eindigingshulp beziet uit een oogpunt 
van sociale hulpverlemng zal men, door

de bank genomen eerder tot toewijzmg 
komen, dan wanneer men het econo
misch doel In het oog houdt.
Dan moet namehjk redelijkerwijs kun
nen worden verwacht, dat de hquidatie 
van een randbednjf inderdaad toch (em- 
ge) structuurverbetering zal geven 
Of en in hoeverre daarvan in een con- 
creet geval sprake kan zijn is lang met 
altijd gemakkelijk te bepalen 
Sommigen menen, dat dit nooit het ge
val is, omdat de omzetten van alle rand
bedrijven tezamen een te verwaarlozen 
deel van de totale landehjke omzetten 
uitmaken

Anderen stellen zich op het standpunt, 
dat de verdwijmng van randbedrijven 
voor de gehele economie een structuur- 
verbeterend effect heeft Ook m het 
urgentieprogramma voor het midden- 
en kleinbedrijf van de A R partij wordt 
dit standpunt ingenomen 
Daaraan wordt de stelling toegevoegd, 
dat „voor de beoordehng van mdivi- 
duele aanvragen om bedrijfsbeelndi- 
gmgshulp het lokale structuurverbete- 
rend effect als norm in de praktijk met 
te hanteren is” en derhalve als zodamg 
moet worden afgewezen
De bondigheid, welke bij het formule- 
ren van stellmgen moet worden betracht 
leidt er vaak toe, dat zij absoluter gaan 
klinken dan eigenlijk bedoeld is Boven
dien moet een stelling vaak dienen als 
een tegenwicht voor een diametraal te- 
genover gesteld standpunt of voor een 
m de praktijk gevolgde feitehjke ge- 
dragslijn Ook dat leidt gemakkelijk tot 
emge over-accentuermg

Relativeren
Men doet er daarom in het algemeen 
goed aan dergelijke uitspraken althans 
enigermate te relativeren Dat geldt ook 
in dit geval. Inderdaad Is m het alge
meen voor de beoordehng van indlvi- 
duele aanvragen de norm van het struc- 
tuurverbeterend effect binnen een lokale 
markt moeihjk te hanteren. De praktijk 
leert evenwel dat in een aantal gevallen 
het lokale structuurverbeterend effect 
toch wel giobaal kan worden bepaald 
en bantering van die norm alsdan ook 
wel tot bevredigende uitkomsten leidt 
Hierbij hangt veel af van de structuur 
van de lokale markt en van de aard 
van de bednjven waarom het gaat

Met de stelling m het urgentieprogram
ma, dat indien bednjfsbeemdigmgshulp 
wordt geweigerd alleen op grond van 
het gewenste voorzieningsmveau de 
overheid voor de betrokken onderne
mers adequate ontwikkehngsregelmgen 
dient te treffen, zal leder in principe 
akkoord kunnen gaan De vraag is ech
ter, hoe dit desideratum kan worden ge- 
reahseerd.

In dergelijke gevallen gaat het namehjk 
vrijwel altijd ora een zeer kleme markt 
met zeer beperkt afzetmogelijkheden en 
wemlg of geen ontplooiingskansen. 
Bovendien betreft het altijd kleine on
dernemers met gennge beheerscapaci- 
teiten

Dit alles betekent, dat het m het alge
meen welnig zin heeft en dat het zelfs 
niet verantwoord is dergelijke bedrijven 
via een gegarandeerd krediet een finan- 
ciele injectie te geven. 
Bedrijfseconomische voorlichting kan 
evenzeer meestal slechts weinig effect 
hebben. Het meest zinvol zou zijn de 
betrokken ondernemers een aanvulling 
op hun inkomen te geven via een uit- 
kering op grond van de Algemene Bij- 
standswet. Dit stuit echter vaak af op de 
hiervoor gesignaleerde aversie bij vele 
middenstanders tegen „steun trekken”.

Het probleem is dus moeilijk op te les
sen Daarom is het gelukkig te kunnen 
constateren, dat het voorlopig alleen nog 
maar in theone bes'taat. Voorzover be- 
kend is nog geen enkele aanvrage om 
bedrijfsbeemdigingshulp afgewezen, al
leen op grond van het feit, dat daar- 
door het plaatselijk voorzieningsmveau 
zou worden aangetast 
In het programma wordt verder gecon- 
stateerd, dat een brug tussen de sane- 
rmgs- en ontwikkelingsactiviteiten onl- 
breekt, omdat In de praktijk slechts de 
behandeling van hetzij sanering, hetzij 
ontwikkeling ter hand wordt genomen 
en bij een negatieve beschikkmg niet 
wordt overgegaan tot een voldoende 
snelle behandelmg op het terrain van 
het andere type van hulp 
Deze constaterlng is juist, maar daarbij 
moet toch wel worden aangetekend, dat 
ondernemers aan wie bijv bedrijfsbe- 
emdigmgshulp moet worden geweigerd 
lang met altijd in de termen voor ont- 
wikkelmgshulp vallen of omgekeerd 
Wanneer dit wel het geval is wordt bij 
weigermg van de gevraagde soort hulp 
wel op de andere mogelijkheid gewe- 
zen maar erkend moet worden, dat van 
een systematisch'e gedragshjn op dit punt 
nog met kan worden gesproken

Begeleiding
Een andere zaak, hoewel liggend m het- 
zelfde vlak is of het in bepaalde regie's 
met wensehjk is het sanermgs- en ont- 
wikkelmgswerk meer mtegraal aan te 
vatten en meer af te stemmen op de m 
bepaalde lokale gemeenschappen typisch 
bestaande situaties en verhoudmgen De 
Hoofdlijnen zijn wellicht te eenzijdig ge
richt op de mdividuele ondernemer met 
het gevolg, dat men er nauwehjks toe 
komt aanvragen m hun samenhang met 
andere te bezien en voor wat betreft de 
mogehjkh’eden om bestaande bednjven 
daarvan het meeste profijt te doen heb
ben, welk profijt, naar de praktijk leert, 
lang met altijd automatisch wordt be
reikt Daarvoor Is een zekere begelei- 
dmg m de vertrouwenssfeer dunkt ons, 
onontbeerhjk.
Wij mogen eindigen met te constateren, 
dat de bestaande regelmgen voor de be- 
drijfsbeemdigingshulp en voor de ont- 
wikkelmgshulp nog niet m alle opzich- 
ten voldoen. In beide zitten nog enkele 
leemten en ook onlogische elementen, 
met het gevolg, dat bij een stringente 
toepassing van de formele normen niet 
altijd logische en het rechtsgevoel be
vredigende resultaten worden verkre- 
gen

Tussen het Ministerie van Econonusche 
Zaken en het bestuur van de Stichting 
Ontwikkeling en Sanering is overleg 
gaande over de in de regelingen aan te 
brengen verbeteringen. Daarbij wordt 
ook aandacht gegeven aan de zgn. so
ciale begeleiding van afgewezen aan- 
vragers voor bedrijfsbeelndigingshulp, 
waaraan in het urgentieprogramma en
kele passages zijn gewijd.
Wij wachten het resultaat van dit over
leg met veel belangstclling af.
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VRAGEN
OVER DE
PENSIOEN
VERZEKERING
OP BASIS VAN
KAPITAAL-
DEKKING
\[AAR aanleiding van ons artikel 

„Zijn welvaartsvaste eindloon- 
pensioenen ook in de particuliere 
sector mogelijk?” in N.G. van 17 en 
24 auguslus, ontvingen wij een aan- 
ial brieven van lezers met kritische 
vragen en opmerkingen die in bre- 
der kring aandacht verdienen.

De kritiek van deze lezers op bet 
bestaande pensioenverzekerings- 
systeem in de particuliere sector 
richt zicli — zoals te verwachten 
was — vooral op bet niet aanpas- 
sen der uitkeringen a an de prijs- 
stijging. Dit gelijk blijven der pen- 
sioenen terwijl prijzen, lonen en di- 
videnden omhoog gaan, is bijzon- 
der moeilijk te aanvaarden voor de 
pensioentrekkers. „Kan de A.R. 
niet bet initiatief nemen dat werk- 
gevers wettelijk verplicht worden 
tot pensioenaanpassing?” zo luidt 
een der vragen.

In dit verband zij opgemerkt dat reeds 
eerder het voorstel werd gedaan tot het 
verplicht stellen van waardevaste pen- 
sioenverzekermg in de particuliere sec
tor (ondernemmgs- en bedrrjfspensioen- 
fondsen) en wel in het „Kapport van de 
Commissie Waardevast Pensioen van de 
V V D ” in 1962 De waardevastheid zou 
volgens dit voorstel moeten worden be- 
reikt door het verplicht stellen van m- 
flatie-opeenten op de normale premie 
(waarop de Verzekenngskamer toezicht 
zou moeten uitoefenen). Het bednjfsle- 
ven verkoos echter de vrijheid en de 
politieke partijen worden blijkbaar met 
voldoende onder druk gezet door hun 
leden: er is in de praktijk maar een 
klein gedeelte van de totale bevolking 
dat aan den h]ve voelt hoe ernstig het 
bestaande systeem van aanvullende 
pensioem’erzekerxng in de particuliere 
sector tekortschiet Intussen beschik- 
ken de postactieven over circa 20 °/o der 
stemmen zodat zi] bepaald niet pohtiek 
machteloos zouden behoeven te znn

Yerlies pensioeurechten
Een tweede aspect van het kapitaaldek- 
kmgsstelsel, dat in de praktyk tot ern- 
stige ontevredenheid aanleiding blijkt 
te geven, is het verlies van pensioen- 
rechten by verandermg van werkgever. 
Jundisch is dit geheel in orde maar 
in sooiaal opzicht is zulks m hoge mate 
onbevredigend Het behoeft geen betoog 
dat deze tekortkommg te wyten is aan 
de gedecentraliseerde en sterk gediffe- 
rentieerde opzet van de pensioenver- 
zekenng in de particuliere sector Een 
systeem van pensioenclearmg zou hier 
verbetenng kunnen brengen.
Om een stmctuurverandenng m de par
ticuliere pensioen verzekermgen tot 
stand te brengen is veel politieke druk

(pressie) nodig Tot dusver is deze in 
onvoldoende mate aanwezig en daarom 
was onze slotconclusie in NG van 24 
augustus wemig optmustisch het vraag- 
stuk zal nog jarenlang bh]ven bestaan 
Wij hebben echter geenszms willen be- 
weren dat het hier een hopeloze affaire 
zou zi]n Bmnen het kapitaaldekkmgs- 
stelsel kan door een goede beleggmgs- 
politiek der pensioenfondsen, verhogmg 
van premies en het storten van een forse 
back-service door de ondernemmg een 
dmdelrjke verbetenng der pensioenen 
worden bereikt Het wil ons echter voor- 
komen dat voor het werkelijk verzeke- 
ren van welvaartvaste pensioenen een 
overgang op het zogenaamde omslag- 
stelsel noodzakelijk is Een meerderheid 
van de S E R adviseerde hiertoe reeds 
in 1961, maar met wemig succes 
Aangezien wi] een welvaartvast pen
sioen — dat in redehjke verhouding tot 
het laatstgenoten inkomen staat — als 
ideaal zien, kunnen wi] moeilijk be- 
zwaar hebben tegen het welvaartvaste 
overheidspensioen Niet de overheid is 
te proigressief maar het bednjfsleven 
is ver achtergebleven bi] hetgeen so- 
claal wenselrjk is Ovengens zi] hierbvj 
aangetekend dat men by een vergelij- 
king tussen overheid en bednjfsleven 
op het gebied der arbexdsvoorwaarden 
zach met blind mag staren op het ver- 
schil m pensioenrechten maar dat men 
het totaal van loon(salans) en secun- 
daire arbeidsvoorwaarden m ogen- 
schouw moet nemen De overheid heeft 
voor zijn werknemers geen wmstde- 
hngsregelmg, dertiende maand ed Men 
dient dus emgszms voorzichtig te zijn 
met het spreken over bevoorrechtmg 
van het overheidspersoneel
Naast de kritiek op het bestaande 
systeem was er onder de gestelde vra
gen ook een aantal dat beirekking had 
op de techmek van omslag en kapitaal- 
dekkmg

Om te beginnen met het eenvoudigste 
moet worden opgemerkt dat er ook bij 
het omslagstelsel emg kapitaal nodig 
is er is een zeker schommelfonds nodig 
om te voorkomen dat men voortdurend 
moet „sleutelen” aan het premiepercen- 
tage Men dient in dit verband te be- 
denken dat het totaal der uikenngen 
voor AOW en AWW in 1966 reeds 3 75 
miljard gulden behep, bij een premie- 
betaling door gezmnen(werknemers) van 
3,73 miljard terwijl vooris de overheid 
0,187 miljard bijdroeg

A.B.P.
Een vraag die betrekkmg had op het 
Algemeen Burgerlijk Fensioenfonds 
luidde als voIgt; „In 1960 was er een 
tekort van ruim 5 miljard gulden, hoe 
kan dan dit A B.P. in 1967 tweemaal 
500 miljoen gulden lenen aan de staat?” 
Deze paradox is mlsschien het best 
als volgt uit te leggen

Als een pensioenfonds op basis van 
kapitaaldekkmg begin! te werken, ont- 
vangt het direct de premie van alle 
verzekerden, maar er zpn in het begin

maar heel wemig uitkeringen aan post
actieven Zodoende onfstaat een opeen- 
hoping van kapitaal — dat rentegevend 
belegd dient te worden — waartegen- 
over een even grote schuld aan de 
collectiviteit der verzekerden staat we- 
gens verplichte toekomstlge uitkeringen 
op grond van premiebetahng in het 
verleden
Worden nu om de een of andere reden 
(pnjs- of loonstijging) de pensioenrech
ten verhoogd (de schuld aan de ver
zekerden) dan ontstaat een tekort aan 
kapitaaldekkmg Intussen is het heel 
goed mogehjk dat nog jarenlang de 
jaarlijks bmnenkomende premies veel 
meer te betekenen hebben dan de (nog) 
gennge uitkeringen Dit wxl zeggen dat 
een tekort aan kapitaaldekkmg dan ge- 
paard gaat met een groot liqmditeits- 
overschot dat beleggmg zoekt 
Over de financiering van het A B P 
werden nog diverse andere vragen ge- 
steld varierend van „overgang op het 
omslagstelsel” tot „goedkope lenmgen 
voor womngbouw”
Inderdaad is het theoretisch en prak- 
tisch heel goed mogehjk de pensioenen 
voor het overheidspersoneel via omslag 
te financieren d w z evenals de over- 
heidssalanssen gewoon uit de „lopende 
rekemng” te betalen In tegenstellmg tot 
een particuliere ondernemmg mag de 
overheid zich verzekerd weten van haar 
contmuiteit betalmg

Misverstand
Een misverstand dreigt echter als men 
nu meent dat door een overschakeling 
van het A.B P op het omslagstelsel een 
groot bedrag zou vrljvallen dat zonder 
meer zou kunnen worden gebruikt voor 
belastingverlaglng e d Men kan het 
A.B.P. wegdenken (met de bljbehorende 
enorme schuldenlast van de overheid) 
en het spaaroverschot van dit pensioen
fonds beschouwen als besparingen van 
de overheid

Anders gezegd zouden de besparingen 
van het A B P wegvallen door overgang 
op het omslagstelsel — bij gelijkblijven- 
de uitkeringen — dan bleef er meer geld 
m de overheidskas en dat meerdere 
zou dan rechtstreeks kunnen worden 
aangewend voor dezelfde doelemden 
Het is dan ook macro-economisch ge- 
zien met juist om te veronderstellen 
dat er door overgang op het omslag
stelsel voor de financiering der over- 
heidspensioenen plotseling een enorm 
bedrag zou „vrljvallen”
Wat de rentebetalmg van de overheid 
aan het A BP betreft mag met over 
het hoofd worden gezien dat naarmate 
de rente hoger is, de som van de premie 
en de back-service lager kan zijn Voor 
de overheidsfmanciermg is slechts van 
belang het verschil tussen hetgeen totaal 
betaald wordt aan en teruggeleend 
wordt van het A B P ^)

Uit sociaal oogpunt lijkt het op het 
eerste gezicht misschien aantrekkehjk 
dat het A B P tegen lage rente de wo- 
nmgbouw helpt financieren maar men 
denke aan de consequenties voor pre- 
miehoogte en eventuele back-service 
We hennneren ons de vraag van een 
gepensioneerde die wenste dat „zijn” 
pensioenfonds tegen zeer lage rente 
geld ter beschikkmg zou stellen voor 
worangbouw ten behoeve van bejaarde 
pensioengerechtigden Hij kreeg van 
zijn bestuur ten antwoord dat het fonds 
— juist ter wille van het stieven naar 
waardevastheid der uitkeringen moest 
streven naar een zo hoog mogelijk ten- 
dement

Rendabele helegging
Het spreekt vanzelf dat het A B P 
streeft naar een zo rendabel mogelijke 
beleggmg van haar vermogen Het fonds 
wenst zich te gedragen zoals ieder ander 
pensioenfonds Aan het jaarverslag over 
1967 ontlenen wij de volgende passage 
„In ons vong jaarverslag hebben wij 
erop gewezen, dat een verantwoord be- 
leggingsbeleid slechts kan worden ge- 
voerd, indien wij m grotere mate clan 
thans het geval is onze aandacht kun
nen nchten op onroerende goederen en 
aandelen Niet alleen kan dit van belang 
zijn ter verknjgmg van een betere dek- 
king tegen de geldontwaardmg en ter 
verhogmg van de rentabiliteit van het 
fondsvermogen Een grotere spreiding 
van de beleggmgen over de verschillen- 
de categoneen en met name ook over 
meer landen kan bovendien tot een 
evenwichtiger opbouw van onze porte- 
feuille leiden ” Verder wordt er op ge
wezen dat de Beleggmgswet slechts 
gennge mogelxjkheden biedt om de be
leggmg m niet-nommale waarden ver
der uit te breiden

DOOR
PROF. DR. A. VAN D00RN
Intussen leert genoemd verslag over 
1967 dat per ultimo van dat jaar het 
vermogen van het A B P praktisch ge
heel m de overheadssfeer (njk, provm- 
cies en gemeenten) was belegd, waarbij 
opvalt dat ruim 33 °/o (meer dan 5 mil
jard gulden) betrekkmg had op ,,Be- 
rekende schuldresten terzake van de 
Annuiteiten” De Miljoenennota 1969 
vermeldt onder de schulden op de 
staatsbalans per emd 1967 een bedrag 
van ruim 5 miljard wegens „verplich- 
tmgeh betreffende het Algemeen Bur- 
gerhjk Pensioenfonds”

De schuld van de overheid aan het 
A B.P. laat zien tot welke hedragen de 
back-service kan oplopen als niet tijdig 
wordt ..aangezuiverd” Terwijl men bij 
de overheid — gezien de zekerheid der 
continuiteit — kan spreken van een uit 
actuarieel gezichtspunt interssante hoge 
schuld die op zeer lange termijn wordt 
afgelost (met annuiteiten tegen lage ren
te) zou zulks bij een onderneming zeer 
bedenkehjk zijn. Juist om te voorkomen 
dat door sterke loonstijghigen (loon- 
explosies) het bedrijlsleven voor zeer 
hoge back-service lasten wordt ge- 
plaatst, is overgang naar het omslag
stelsel voor de aanvullende pensioen- 
verzekering in het bediijfsleven niet 
alleen sociaal gewenst voor de werk
nemers maar ook uit bedrijfseconomisch 
oogpunt aantrekkelijk voor de onder- 
nemer *)

*) Het is> een veel voorkomend misverstand 
dat de overheid alleen zou mogen lenen 
ter financiering van snvesteringen die zclf 
de dienst van rente en aflossmg kunnen 
opbrcngen. Kortheidshalve verwljzen wij 
voor deze kwestie naar J Pen, „Modeme 
Economic”. (Anlahoek 14) dertiende druk. 
1> 239-260
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HET
WETSONTWERP
HYGIENE
KAMPEER-
PLAATSEN
DOOR H. VEIDOUW

ALS binnenkort in de Tweede 
Kamer de openbare behande- 

ling begint van bet wetsontwerp 
hygiene kampeerplaatsen zullen 
op de tribune de beraadslagingen 
door sommigen met grote belang- 
stelling worden gevolgd. Dat zijn 
op de eerste plaats degenen die in 
1947 reeds ijverden voor een alge- 
mene kampeerwet, waarvoor het 
ontwerp overigens nooit de volks- 
vertegenwoordiging heeft bereikt. 
Op de tweede plaats zullen daar 
xeker aanwezig zijn vertegenwoor- 
digers van de Nederlandse Kam- 
peerraad, die zo nauw betrokken 
zijn geweest bij de voorbereidingen 
voor het nu aan de orde komende 
wetsontwerp.

Ook ondernemers van kampeerplaatsen 
en vanzelfsprekend kampeerders Deze 
laatste behoeft men echter met uitslui- 
tend op de tribune te zoeken Er zijn 
verscheidene leden van de Tweede Ka- 
toer die zelf kamperen, en ook van een 
santal ministers en staatssecretarissen 
is bekend dat zi] er regelmalig met tent 
of caravan op mt trekken 
Er is dus deskundigheid genoeg beschik- 
baar over het onderwerp kamperen 
In 1962 heeft de Nederlandse Kam- 
peerraad aan de loenmalige minister 
van binnenlandse zaken medegedeeld 
dat naar de menmg van de Raad een 
wettelijke regelmg van de hygienlsche 
aspecten van het kamperen wensehjk 
was. De minister van sociale zaken en 
volksgezondheid heeft daarna positiei 
gereageerd op het voorstel van de mi
nister van binnenlandse zaken om aan 
de suggestie van de Nederlandse Kam- 
peerraad om een wettelijke regeling te 
ontwerpen gevolg te geven.
Na enige jaren van voorbereiding 
waarbij de Kampeerraad nauw was be
trokken, kon op 5 apnl 1967 het wets
ontwerp aan de Tweede Kamer worden 
aangeboden.
In de Memone van Toehchtmg werd 
gesteld dat „het treffen van gezond- 
heidstechnische maatregelen voor kam- 
peerlnrichtingen noodzakeli]k is” In 
verband met de bescherming van be- 
paalde belangen van de volksgezond
heid. De toename van het kamperen, 
de noodzaak voor de kampeerder zich 
aan te passen aan een ander milieu en 
de, vooral In het seizoen, optredende 
grote bezettingsdichtheden op kam- 
peerterremen, maken doeltreffende 
hyglenische maatregelen noodzakebjk 
Zodanlge maatregelen werden en wor
den weliswaar reeds voorgeschreven 
door de gemeentebesturen, in de voor 
de exploitatie van kampeerterremen af- 
gegeven vergunnmgen, doch het werd 
van belang geacht een mimmaal hygie- 
nisch regiem te verzekeren door een 
landelijke wettelijke regeling De ver- 
wachtmgen van een verdere toename 
van het kamperen, een intensivenng van 
de terreinbezettmgen, zijn mmiddels be- 
vestigd.
Een spoedige mwerkingtredmg van de 
wet moet dan ook als een drmgende 
taak worden beschouwd

Inhoud van de wet
De wet heeft een, op zich zelf genomen, 
eenvoudige structuur De feitelijke 
hyglenische eisen zullen nader worden 
geformuleerd by algemene maatregel 
van bestuur.
Artikel 3 van het ontwerp bevat de 
kern van het toekomstige hygienisch 
regiem:
„In het belang van de hygiene kunnen 
bij algemene maatregel van bestuur 
met betrekking tot kampeerplaatsen 
voorschnften worden gegeven betref- 
fende:
a. de per kampeerder beschikbare 

oppervlakte
b. de slaapgelegenheid 
m. de voorziening met drink- en was- 

water
&. de wasgelegenheid

e het aantal en de innehting van 
loiletten

f. de afvoer van huishoudelijk afval-
water

g. de opslag en afvoer van vaste afval- 
stoffen

h het treffen van voorzieningen ten 
behoeve van de reinheid”.

Andere artikelen stellen de mogelyk- 
heid open van het verlenen van ont- 
heffmgen van de krachtens artikel 3 
te geven voorschnften een bevoegdheid 
die is toegekend aan de colleges van 
burgemeester en wethouders in samen- 
werking met de bevoegde mspecteur 
van de volksgezondheid Voorts kunnen 
colleges van B en W in het belang 
van de hygiene nadere voorschnften 
geven (art 6) In beide gevallen — ont- 
heffing en nadere voorschnften — zyn 
de colleges van B & W verplicht zowel 
de houdei van de kampeerplaats als de 
mspecteur van de volksgezondheid te 
horen De verphchtmg tot het horen 
van de betrokkene, de houder van een 
kampeerplaats is doelbewust in de wet 
opgenomen, om ten aanzien van be- 
slissingen, die kunnen leiden tot af- 
wykmg van het minim ale hvgiemsche 
regiem, over ruime mlormatie van die 
kant te beschikken Zeker is daarby 
ook gedacht aan de fmanciele aspecten 
die zyn verbonden aan het voldoen aan 
bepaalde eisen De wetgever is van 
oordeel dat onder bepaalde omstandig- 
heden het kamperen met door te hoge 
eisen dient te worden belemmerd De 
Memone van Toehchtmg zegt hieiover 
Voorts is het wenselijk, dat ervaren 

kampeerders op terremen met lage be
zettingsdichtheden in bun doen en la- 
ten met worden gehinderd door bepa- 
hngen welke noodzakelyk zyn voor drak 
bezette en algemeen toegankelyke ter- 
reinen ’.

Toekomstige eisen
Het spreekt vanzelf dat, hoe interessant 
voor mgewyden de wettekst ook moge 
zyn, de meeste belangstellmg uitgaat 
naai de toekomstige eisen, die zullen 
worden opgenomen m een algemene 
maatregel van bestuur 
Er is over deze zaak al veel gesproken 
in krmgen van ondernemers van kam
peerplaatsen, door kampeerders, al of 
met m clubverband Enkele ontwerpen 
van deze eisen zyn reeds in studie ge
weest, doch een defmitief concept van 
de algemene maatregel van bestuur is 
nog met beschikbaar Uit de inmiddels 
verschenen Memone van Antwoord 
blykt echter wel in welke richtmg deze 
eisen willen gaan De bewindslieden die 
het wetsontwerp hebben mgediend - de 
staatssecretarissen van sociale zaken en 
volksgezondheid, van cultuur, recreatie 
en maatschappelyk werk, en van eco- 
nomische zaken - zeggen daarover na- 
melyk het volgende
„Ten aanzien van de vraag in welke 
richtmg de uitvoeringsvoorschriften 
zullen gaan mogen de ondergetekenden 
erop wyzen dat by het ontwerpen van 
deze voorschriften, voor zover mogelyk 
zal worden rckenmg gehouden zowel 
met de nchtlynen van de Nederlandse 
Kampeerraad mzake beheer en innch- 
tmg van kampeerplaatsen als met de 
aanbevelmgen van de Raad van Europa 
met betrekking tot de kampeei hygie
ne” De pubhkatie van de normen kan 
nog enige tyd op zich laten wachten, 
omdat ten aanzien van de aan te leggen 
normen eerst nog een onderzoek zal 
worden ingesteld door de mspectie van 
de volksgezondheid, belast met het toe- 
zicht op de hygiene van het milieu, in 
overleg met de Kampeerraad 
Enkele punten uit de hiervoor bedoelde 
nchtlynen van de Kampeerraad zyn

op een kampeerterrem moet per 25 
kampeerders beschikbaar zyn 1 toilet, 
per 20 kampeerders een wasgelegen- 
heid, per 100 kampeerders 1 douche 
De maximale bezettmg per hectare 
kampeerterrem mag 200 personen be- 
dragen, enz De Raad van Europa heeft 
in zyn Resolutie over de kampeerhygie- 
ne van 1964 o m gesteld 1 toilet per 
30 kampeerders, 3 douches per 100 
kampeerders, enz
De meergenoemde nchtlynen van de 
Kampeerraad bevatten uiteraard meer 
zaken dan alleen die betrekking hebben 
op de hygiene van kampeerplaatsen 
Deze nchtlynen zyn gepubhceerd m de 
door de Kampeerraad verzorgde Docu- 
mentatie Uitgave „Kamperen”, ver
schenen m de reeks losbladige uitgaven 
van Samsom te Alphen aan de Ryn

Gevolgen voor eigenaars 
kampeerlerreinen
Het is duidelyk dat de eigenaars van 
kampeerterremen het mwerkmg treden 
van de wet en het uitvoermgsbesluit 
met grote belangstellmg tegemoet zien 
Die ondernemers, die zich in het ver- 
leden hebben gehouden aan de voor- 
waarden, die in hun gemeentelyke ex- 
ploitatievergunnmg zyn opgenomen, 
kunnen de toekomst met een gerust 
hart tegemoet zien Het valt immers 
met te verwachten dat de wettelyke 
eisen zwaarder zullen zyn dan de hui- 
dige voorwaarden die zyn gebaseerd op 
de nchtlynen van de Kampeerraad Die 
ondernemers daarentegen die het in 
het verleden met de kampeerhygiene 
op een akkoordje hebben gegooid knj- 
gen straks de rekenlng gepresenteerd 
Voor zover ,verzachtende” omstandig- 
heden kunnen worden aangevoerd zul
len zy, in een redelyke overgangster- 
myn, de gelegenheid krygen hun sam- 
taire accommodaties alsnog aan te pas
sen aan de nieuwe wettelyke mimmum- 
eisen.
De Kampeerraad heeft thans bijna 4.000 
kampeerplaatsen geregistreerd — grote 
en kleine — de kleinste terreinen heb
ben een oppervlakte van Va tot X hec
tare, de grootste beslaan een oppervlak
te van 30 tot 40 hectaren

Het aantal kleine terreinen is sseer 
groot, als men weet dat de gemiddelde

De heer H, Verdouw, is sedert 
1-11-1959 secrelaris-directeur 
van de Nederlandse Kampeer
raad, secretaris-penningmeester 
van het Nederlands Kampleiders 
instituut.
De heer Verdouw is lid van het 
dag. bestuur van de Stichting Re
creatie, lid van het dag. bestuur 
van de Stichting Hygiene, lid van 
een aantal landelijke en provin- 
ciale commissies op het gebied 
van de openluchtrecreatie.
Lid van het deputaatschap voor 
het Recreatievraagstuk van de 
Geref. Synode
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Per kampeerder besehikbare oppervlakle

terreinoppervlakte rond 3 hectaren be- 
draagt. Men kan bier in discussie bren- 
gen de vraag of de op handen zijnde 
overheidsmaatregel van invloed zal zijn 
op de hoogte van de kampeergelden die 
de kampeerder moet betalen. Naar mfl'n 
stellige overtuiging is dit niet het ge- 
val zolang de desbelreffende overheids- 
maatregelen een minimaal karakter 
dragen.

Problemen ontstaan slechts dan wan- 
neer de ondememer van een kampeer- 
plaats voorziemngen aanbiedt, die be- 
neden het mimmale peil liggen, dat 
redelijkerwijs uit een oogpunt van on- 
dernemerschap en uit een oogpunt van 
een minimaal hygienisch regiem moet 
woxden gehandhaafd. Een, naar de 
Kampeerraad vooralsnog aanneemt, 
betrekkelijk klem aantal ondernemers 
zal tot onmiddellyke aanpassmg ge- 
dwongen worden in het belang van de 
hygiene Er zullen er bij zpn die in het 
verleden in zekere zm hebben gepro- 
iiteerd van een te hoog kampgeld in 
verhouding tot voorziemngen van hy- 
giemsche aard, die beneden de maat 
bleven
Zij moeten dus in korte tijd het ver- 
zuim van een nalatig verleden goed 
maken Andere ondernemers zullen in 
een nader te bepalen, welhcht gematigd 
tempo, de nog bestaande onvolkomen- 
heden, getoetst aan de wettelijke nor- 
men, kunnen wegwerken zonder dat 
dit hen voor onvervsachte of onmoge- 
h]ke fmanciele opgaven zal stellen 
Het knelpunt is voor vele ondernemers 
m het kustgebied en in de water- 
sportgebieden de vraag of het maxi- 
mura-aantal personen dat per hectare 
mag worden toegelaten 20'0 zal bhjven, 
of dat dit aantal zal worden verhoogd, 
hetzy permanent, hetzi] b v voor een 
penode in het hoogseizoen Vooral in 
het kustgebied is de bezettmg in het 
hoogseizoen soms 300 tot 400 personen 
per hectare, in enkele gevallen zelfs nog 
meer.
Men moet deze zaak beoordelen in 
verband met het huidige systeem, 
waarbi] het aantal toiletten op een 
kampeerterrem wordt gehouden aan 
het maximum-aantal personen dat op 
een kampeerterrem verbhjft 
De gedachten gaan voorlopig uit naar 
een regelmg waarbij beide factoren op 
andere wijze worden gekoppeld dan tot 
nu toe gebruikelrjk was Het zou erop 
neerkomen dat het aantal toe te laten 
kampeerders wordt gebonden aan het 
aantal toiletten dat feitclijk aanwezig 
is, met machtnemmg van een maximale 
bezettmg
Of de verhouding van i toilet per 25 
kampeerders gehandhaafd moet blrjven, 
in verband o m met de omstandigheid 
dat de maximale bezettmg slechts 4 tot 
6 weken in het hoogseizoen op de ter- 
lemen aanwezig is, is een zaak van 
nader onderzoek Dit onderzoek is, zo- 
als in het voorgaande reeds werd ge- 
steld, in voorbereidmg en zal door het 
mmistene van sociale zaken en volks- 
gezondheid samen met de Nederlandse 
Kampeerraad in 1969 worden verncht 
Op grond hiervan kon dan ook in het 
voorgaande worden gezegd dat de 
publikatie van het uitvoeringsbesluit 
met op zeer korte termijn kan worden 
verwacht
Het zijn met uitsluitend de toiletten, 
de maximale bezettmg van de wasge- 
legenheden die een rol spelen. Van 
zeer groot belang is ook het probleem 
van de behandehng van het afvalwater 
de verwerklng de zmvering en de af- 
voer van deze bodemverontreimgende, 
vaak mfectueuse vloeistoffen, die een 
wezeniijk gevaar voor de volksgezond- 
heid In zich bergen Vooral de oplos- 
smg van dit probleem baart grote 
zorgen zolang met alle z g vervuilers 
kunnen worden aangesloten op ge- 
meentelijke of regionale afvalwaterzui- 
veringsinstallaties De behandehng van 
dit probleem Is met een zaak die — in 
fmanciele zm — uitsluitend kan wor
den afgewenteld op de ondernemers 
van de kampeerterremen Daarvoor

zijn oplossmgen nodig die moeten wor
den bereikt m een groter kader, dat 
met alleen de belangen van de gehele 
openluchtrecreatie omvat, doch verbon- 
den is met het gehele vraagstuk van 
de verzekenng van de milieu-hygiene 
van Nederland Het kan zeker met de 
bedoeling zijn van de wetgevers die 
het hier behandelde wetsontweip heb
ben mgediend, de tptale last van de 
zmvering van atvalwater af te wente- 
len op de schouders van de onderne
mers van kampeerterremen

Consequenties wet voor 
nabije toekomst
Indien de hygiemsche situatie van het 
kamperen in Nederland claartoe aan- 
leiding zou hebben gegeven, zou een 
wettelijke regelmg reeds veel eerder 
en in een zeer versneld tempo tot stand 
zijn gekomen. De tijdsduur van zes 
iaar, gelegen tussen het mitiatief van 
de kampeerraad in 1962 en de huidige 
situatie, m 1968, doet terecht veronder- 
stellen dat het mgediende wetsontwerp 
vooral van belang is voor de ontwikke- 
lingen in de nabpe toekomst Met ande
re woorden het was met een nood- 
situatie die aanleidmg was tot de m- 
indiemng van het wetsontwerp, maar 
een welbewust vooruitzien, met het oog 
op te verwachten meuwe ontwikkelm- 
gen op het gebied van het kamperen, 
die het noodzakelpk maakten reeds nu 
in het belang van de volksgezondheid 
maatregelen ter beschikkmg te hebben

In dit verband past heel goed het bc- 
grip „Hygiene'’. Het betekent immers

het voorkomen van ziekte, het hand- 
haven van een situatie waarbij bcpaal- 
de ziekte-oorzaken van huitenaf op de 
mens geen vat krijgen.

Dit is geen medisch-wetenschappelpke 
defmitie, maar men begnjpt waar het 
om gaat het verzekeren van een zo- 
damg hygienisch milieu op de kam- 
peerplaatsen, dat het nsico van ziekte 
door vergiftigmg of besmettmg zoveel 
mogelijk wordt mtgesloten De wet is 
er dus in het belang van de kampeer
ders Verzet van de zi]de van onder
nemers van kampeerplaatsen tegen de 
wet moet dan ook worden uitgelegd 
als het met geheel begrrjpen van de 
zaken waar het in feite om gaat 
Men voert wel economische en fman- 
ciele bezwaren aan. maar degenen die 
dit doen hebben nooit m de Memoxie 
van Antwoord nagelezen dat het de 
ondertekenaren van het wetsontwerp 
er met om gaat het bedrptsleven te 
overvallen met maatregelen die hen 
in moeilpkheden zouden kunnen bien- 
gen
De belangen van de kampeerhygiene 
zullen bi] de uitvoermg van de wet on- 
getwyfeld in goede harmome worden 
gebracht met de 1'eele economische be
langen van de ondernemers van kam
peerplaatsen
Voor de kampeerders zal in de toekomst 
de zekerheid worden geschapen dat zaj 
de openluchtrecreatie in de vorm die 
zi] verkiezeri zullen kunnen gemeten 
onder hygiemsche omstandigheden die 
een waarhorg mhouden voor de be- 
schermmg van de volksgezondheid

Dat is wel het mmste wat 213 kunnen 
verlangen in de recreatie Dit geldt 
zeker als men bedenkt welke gevaren 
de volksgezondheid in het dagelrjks 
leef- en werkmilieu reeds bedreigen 
van de kant van de vervuilmg van 
water bodem en lucht 
De voor het wetsontwerp verantwoor- 
dehjke bewindsheden geven met dit 
wetsontwerp hygiene kampeerplaatsen 
blrjk van vooruitzien met betrekkmg 
tot een stuk leefbaarheid in de sfeer 
van de openluchtrecreatie, waar wij 
erkentelijk voor moeten zrjn De kam
peerders zullen er wel bi] varen en, 
naar mijn stellige overtuiging, zullen 
ook de ondernemers die - ten onrech- 
te — nu nog beducht zijn voor de ge- 
volgen van de wettehjke regeling, na 
emge tijd de waarde van deze wette- 
Ipke regeling evenzeer onderschnjven 
Het is mede hun belang dat gediend 
wordt De kampeerdeers beoordelen 
een kampeerplaats allereerst naar de 
kwaliteit van de sanitaire voorzienm- 
gen Dat zeggen de ondernemers zelt, 
en als ze het met zeggen dan onder- 
vmden ze dat wel uit de reaches van 
de kampeerders
Niettemin als m de uitvoenngsmaat- 
regelen ook eisen worden gesteld om- 
tient de remheid van de kampeer
plaats dan is ei ook een taak voor de 
kampeerders zelt1
De kampeerders zullen met ongestraft 
de begmselen van de hygiene op de 
kampeerplaatsen met voeten kunnen 
treden Een advies aan ondernemers 
van kampeerplaatsen zou zijn stuur 
die kampeerders onherroepelpk weg 
Ook de kampeerders zelf hebben vei- 
antwoordelijkheid in de tijdelpke 
kampeergemeenschap1 Wie zich als 
paua .gedraagt zal het nsico van ex- 
commumcatie moeten nemen

De mtensivering van het buitenver- 
blijt met tent en caravan maakt het 
noodzakelijk dat nationaal en interna- 
tionaal (er gaan ruim 600.000 Neder- 
landers jaarlijks over de grenzen) een 
systeem van hygienische maatregelen 
-wordt ontworpen en nageleefd, dat in 
het kader van de openluchtrecreatie 
vedigheid en zekerheid biedt. Op dit 
punt is de verantwoordelijke Neder
landse overheid met het wetsontwerp 
hvgiene kampeerplaatsen bij de tijd, en 
die zelfs voormt.
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BUITENLANDSE 
ARBEIDERS 
IN DE PERS

IT'en boekje, dat op punt staat te 
verschijnen, lieeft als titel 

„Gaslarbeiders - Lastarbeiders” O- 
Het is van de hand van de beer 
Theunis, student in de godsdienst- 
wetenschappen in Nijmegen. De 
ondertitel: ongewenste vreemdelin- 
gen? discriminatie? gemiste kan- 
sen7 is duidelijk, evenals de weer- 
gave van enkele kreten, die getui- 
gen van „afkeer” tegen de „vreem- 
delingen”. Blijkens de toelichting 
oordeelt de auteur, dat de regering, 
het bedrijfsleven, de vakverenigin- 
gen en de kerken in de aanpak van 
de problemen schandelijk tekort 
schieten. Dit is, zegt hi), niet te ver- 
wonderen „waar de publieke opinie 
geen interesse en zeker geen sym- 
patiuo blijkt op te brengen voor 
deze meeeters” Daarom. zo luidt 
de conclusie, is het allereerst nodig 
de publieke opinie nositief te be- 
invloeden

Uit de besprekmg van het boek van 
prof dr R Wentholt ea over Burten- 
land^" mbeiders in Nedeiland, is wel 
gebl^ken hoe gecomphceerd het vraag- 
stuk is Aandacht is eeschonken aan de 
werkwpze van de overheid en ook aan 
de betekems van de komst van de gast- 
arbeiders voor de nationale economie 
Met name verdient de stelhng aandacht, 
dat mede dankzij hun deelname aan 
de produktie de nationale economische 
groei das van de produktmteit en de 
welvaart. kon worden gereahseerd 
„Hun inzet op de marginale fcnelpunt- 
en sleutelposten van het produktiepro- 
ces is heet het, hiervoor van wezenlpke 
betekems gebleken” Met andere woor- 
den zonder deze inzet zou het voor een 
aantal ondernemmgen zeer moeihjk zpn 
geweest te weiken en zou dus ook de 
werkgelegenheid van Nederlandse ar- 
beiders m die ondernemmgen zpn be- 
dreigd Belastende uxtdrukkmgen als 
..meeeters”, aangevuld met „bezetters 
van womngen”, ,.ongewenste vreernde- 
lingen e a geven dus wel een zeer ver- 
tekend beeld De publieke opinie, waar- 
over de heer Theunis kritisch schrptt, 
behoeft dus, om het voorzichtig te zeg- 
gen, wel grondige correctie 
Op het ogenblik is het bovengenoemde 
boekje nog met tot onze beschikkmg 
Het is dus met mogehjk de aangevoerde 
argumenten voor de door de schnjver 
gegeven oordelen aan onderzoek te on- 
derwerpen Met name met die over het 
„schandehjk tekort schieten” van de 
voor een doelireffende aanpak van de 
problemen verantwoordelpk gestelde 
organen

Publieke opinie
Wel is het mogehjk om wat meer over 
die publieke opinie te schnjven Het 
boek van prof Wentholt bevat nl. een 
hoofdstuk over de „Bmtenlandse arbei- 
ders in de Pers” Op de „publieke opi
nie” heeft ,,de pers” uit de aaid der 
zaak zeer grote invloed Hoe zijn nu de 
bmtenlandse arbeiders in de pers ge- 
presenteerd en hebben deze voorstellin- 
gen tot het gebrek aan sympathie bij- 
gedragen of dit zelfs veroorzaakt?
Om tot een verantwoord oordeel te ko- 
men heeft in de eerste helft van 1966 
een werkgroep van studenten m de so- 
ciale psychologie aan de Rijksumversi- 
teit te Leiden een onderzoek verricht, 
dat zo belangrijk werd geacht, dat het 
mimstene van Cultuur, Recreatxe en 
Maatschappelijk werk hiervoor een aan- 
zienhjke subsidie gaf

Men gxng ervan uit, dat de pers een 
overheersende rol in het geheel van de 
oordeelsvornung omtrent het beleid te- 
genover en de problematiek van de bui- 
tenlandse arbeiders speelt Men was on
der de mdruk dat over deze mensen 
veel werd geschreven en wel „met een 
zekere emotionele lading". Vooral in de 
dagbladpers werd de bilk van de lezer 
door krachtige koppen getroffen en ge- 
trokken koppen, die een met al te op- 
gewekt beeld van het karakter en van 
de handelmgen van buitenlanders sug- 
gereerden Om nu een goed mzicht in 
de benchtgevmg te knjgen, was en is 
het zeker met juist alleen maar naar de 
„koppen” te kijken en zelfs met alleen 
naar de artikelen, die daarmede wer- 
den gesierd.

Twee belangrijke vragen moesten de 
grondslag voor een werkelijk systema- 
tisch onderzoek vormen •
a) Wat komt er In de pers en hoe 
wordt het gebracht?
b) Wat komt er „van boven” — dus 
van verschillende instanties — in de 
pers en wat „van beneden” dus van het 
dagelijks gebeuren?

Om deze vragen te kunnen beantwoor- 
den werden artikelen verzameld uit 
werkgevers- en werknemerspenodieken 
(en wel vijftig stuks, waarvan de com
plete jaargangen werden bestudeerd) en 
uit de landelijke- en de regionale pers 
Jaargang 1965' Van de pers werden 
steekproeven genomen Een aantal van 
229 artikelen totaal werd vervolgens 
geanalyseerd1 Een buitengewoon be
langrijk onderzoek, dat de behoefte 
wekt aan soortgelijke analyses ten aan- 
zien van andere vraagstukken werkge
legenheid, onderwijsproblemen en vele 
andere
Op de eerste vraag kon een mij duide
lijk antwoord worden gegeven De 
meeste aandacht kreeg het huisvestings- 
vraagstuk — en vooral de „wantoestan- 
den” De positieve benchtgevmg, dus 
die over goede huisvesting, met name m 
woonoorden, was meestal met het ge- 
volg van eigen onderzoek. maar meer 
weergave van mededelmgen of imtia- 
txeven van verantwoordelijke instanties 
Wervmgs en opvangsproblemen kwa- 
men in de tweede plaats Ook hier kre- 
gen bijzondere gevallen de meeste aan
dacht Incidenten met enkelmgen (b v 
aan de grens), afwijkende gedragspa- 
tronen etc De derde plaats kreeg de 
arbeidsmarkt-pioblematiek De bench- 
ten over tekorten en de noodzaak van 
aantrekking van bmtenlandse arbei
ders, maar ook en vooral weer daarte- 
genover benchten over overschotten, die 
meestal bij reorgamsaties of zelfs slm- 
tmgen (denk aan Utrecht) aandacht 
vroegen Een onderzoek naar de be- 
nchtgevmg in 1967 en ook m 1968 zou 
welhcht de categone no 3 naar de 
eerste plaats doen verhuizen. De span- 
nmgen tussen de gevolgen van sluitm-

gen (Deventer, Twente, N -Brabant, 
Limburg) en de bhjvende vraag naar 
buitenlanders oefende druk op de be- 
nchtgevmg

Criminaliteit
Verder is er het meuws over cnminah- 
teit of ordeverstonng, de handel in ver- 
dovende middelen mbegrepen De kop
pen boven de artikelen moesten hier 
wel tot de mdruk meewerken, dat wij 
met een vraagstuk van de eerste orde 
te maken hadden De onderzoekers heb
ben echter vastgesteld, dat evenals bij 
de huisvestmgsproblematiek de rmme 
aandacht, die m de pers aan dit onder- 
werp is besteed met m overeenstem- 
ming is met de werkehjke proportie van 
het verschijnsel Het oordeel, dat „de 
feitehjke criminaliteit onder de buiten- 
landse arbeiders zeker met hoger en 
waarschijnlijk lager is dan onder de 
Nederlandse bevolkmg”, stemt zeker tot 
nadenken De billijkheid gebiedt verder, 
bovendien te zeggen dat voor het oor
deel alleen in aanmerking mogen ko- 
men de werkehjke gastarbeiders. dat 
wil zeggen zij die op normale wijze m 
het arbexdsproces zijn aangetrokken en 
opgenomen Het is in xeder geval on- 
bilhjk tot hen ook de lieden te reke- 
nen, die met andere bedoelingen, al of 
met clandestien zijn binnengekomen En 
dat noodzakelijke onderscheid wordt 
maar al te vaak gemist 
Het valt wel op dat vnjwel alle aspec- 
ten van het probleem in een bepaalde 
volgorde in de pers aan de orde ko- 
men Dat van de mdivtduele en sociale 
aanpassmg volgt op het laatstgenoem- 
de en wordt op zijn beurt gevolgd door 
de belangrijke vraag of de buitenlanders 
slechts passants zullen zijn of immt- 
granten, dus zich op de duur bhjvend 
zullen vestigen Hiermede hangt samen 
het vraagstuk van de overkomst van 
gezinnen, van de ontspanning en vooral 
ook dat van de gezondheid en hygiene 
(het ,,T B C -gevaar” b v)
Merkwaardig is nu een van de conclu- 
sies'
„De strekkmg van de artikelen gaat in 
vele gevallen jmst uit naar de proble
men waarvoor de Nedei lander, dus on
ze samenlevmg, zich geplaatst ziet” 

„de toekomst van de bmtenlandse 
arbeiders lijkt een toetssteen voor het 
aanpassmgsvermogen van b v het m- 
dustnele en overheidsapparaat. van 
onze rechtsregels en maatschappelyke 
voorziemngen van ons cultureel ni
veau”

Nederlandse samenleving
Niet de problemen van de buiten- 
landse arbeiders z e 1 f staan dus cen- 
traal, maar die van de Nederlandse 
samenleving! Misschien is dit 
een van de hoofdoorzaken van kortslui- 
tingen, achterstanden, tekortkomingen 
in en bij de behandeling van de pro-
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blemen Kwahficaties, die op hun beurt 
eenzijdig zijn en geen recht doen aan tal 
van zeer positieve benaderingen van de 
kant van de overheid en andere instan
ties. Juist zij, die zowel in het beleid 
als in de begcleiding aan de opbouw 
van een behoorlljk functionerend appa- 
raat hebben meegewerkt, zullen zich te
gen een zware uitdrukking als „schan- 
delijk tekort schieten”, met recht ver- 
zetten

Men denke eens aan de consequenties, 
die een al te snel mgrijpen in het huis- 
vestmgsvraagstuk met de daaraan ver- 
bonden extra toewijzmgen voor de gast
arbeiders zelf zou gehad hebben door 
de readies van de Nederlandse samen- 
levmg' Men denke ook aan de spanmn- 
gen in het bedrijfsleven zelfs door ex
tra toeslagen veroorzaakt 
Betekent nu dit alles dat de benchtge- 
vmg een sterk negatieve invloed heeft 
gehad op de publieke opime’ Het mag 
dan zo zijn, dat uitwassen naar evenre- 
digheid een te grote plaats hebben ge- 
kregen (maar op welk gebied knjgen 
zij dit met’) De oordelen over de per- 
soonlijkheidsstructuur van buitenland- 
se arbeiders, losgemaakt van mcidentele 
gevallen, de zg stei eotypenngen, blij- 
ken over het algemeen echter posittef 
of neutraal uit te vallen. Negatieve, de- 
mgrerende uitspraken behoren tot de 
uitzondenngen
Het nu volgende gedeelte is zeer belang
rijk, maar helaas niet geschikt om hier 
goed te worden weergegeven Met be- 
hulp van specifieke grafische voorstel- 
hngen wordt getracht na te gaan welke 
onderwerpen en welke verbanden aan- 
lexdmg geven tot het vormen van oorde
len van de persoonlijkheidsstructuur, 
dus tot stereotype beeldvormmg (laten 
we gemakshalve zeggen tot een oordeel 
over het beeld van de fauitenlandse ai- 
beiders als geheel)
Het blijkt dan dat vooral de regionale 
dagbladpers en daama de werknemers- 
penodieken zich het meest met het pro
bleem van de persoonlijkheidsstereoty- 
pen van de gastarbeiders hebben bezig- 
gehouden dit staat centraal in het net- 
werk van onderlmge betrekkingen Zijn 
relates tot vraagstukken van huisves
ting, wervmg, duur of karakter van het 
verblijt en gezondheid, worden in on- 
derhng verband besproken Dikwijls 
voegt zich daarbij een ander „verband” 
nl dat met de criminaliteit op de (jeug- 
dige) vrouwelijke bevolkmg De lande- 
lijke pers en de penodieken van de 
werkgevers neigen daartegenover meer 
tot geisoleerde benchtgevmg 
Wanneer een aantal onderwerpen tege- 
hjk wordt aangesneden, spreekt men 
van een geketende benchtgevmg. In de 
werknemerspenodieken en ook m de 
regionale pers is die vorm, blijkens het 
onderzoek, het meest gebruikelqk 
Merkwaardig is nu de uitspraak „Hoe 
geketender de thematiek, des te sterker 
de neigmg tot ongenuanceerde uitspra
ken over de persoonhjkheid van de bux- 
tenlandse arbeider” Anders gezegd 
hoe meer in artikelen verschillende on
derwerpen tegelijk worden aangesne
den, des te minder voorbehoud m het 
oordeel

Economische en sociale 
aspecten
Er is echter een andere uitspraak, die 
meer treft. Uit de besprekmg van het 
boek van prof. Wentholt volgt dat wij in 
hoofdzaak met twee (soorten) aspecten 
van de tewerkstellmg van gastarbeiders 
te maken hebben nl. de economische 
aspecten en de overige, in hoofdzaak 
sociale aspecten Welnu in de werkge-



DRS. B. GOUDZWAARD TIJDENS BEGROTING 
ECONOMISCHE ZAKEN

BEDRIJFSTAKBELEID 
MAAKT WAT 
VERBROKKELDE 
INDRUK
T>U de behandeling van de be- 

groting van Economische Za- 
ken in de Tweede Kamer heeft drs. 
B. Goudzwaard gesproken namens 
de A R. fractie. Hieronder volgen 
in bet kort enkele belangrijke pun- 
ten uit het betoog van de beer 
Goudzwaard. Hij sprak eerst over 
de economische situatie.

De economische situatie waann we ver- 
keren, is die van een beginnende con- 
junctuuropgang
Reeds verleden ]aar heeft zich een be
langrijke produktie- en produktiviteits- 
stijging mgezet We verkeren nu in de 
situatie dat de bestedingen gaan aan- 
zwellen. (mvestermgen, overheidsbe- 
stedmg, consumptieve mtgaven via 
loonstijgmgen)
Terecht heeft minister Witteveen voor 
het Verbond van Nederlandse Onderne- 
mmgen gesteld dat afremming van de 
conjunctuur noodzakehjk kan worden 
Daarbi] mag echter met alleen worden 
gedacht aan een tegendruk op het mo- 
netaire vlak Ook de Ryksbegroting zal 
een bijdrage moeten leveren (dekking 
tekort Gemeentefonds). Verder verwacht 
de fractie van de minister een scherp 
effectief pnjsbeleid vooral na 1 januari 
1969.
De werknemersorganisaties achten, blp- 
kens het S E R -rapport grotere loons- 
verhogingen aanvaardbaar, tegen de 
achtergrond van een wensehjke ver- 
schuiving van de belastingdruk van in- 
directe naar directe belastingen van 
/ 200 miljoen per jaar Deze opstelhng 
doet irreeel aan
Men kan begnp opbrengen voor een 
bevnezing van het peil van de mdirecte 
belastingen, maar het mtvoeren van een 
tegenbewegmg in de nchtmg van 
zwaardere, directe belastingen, is uit de 
tpd
De presentatie van het werknemers- 
standpunt zou sterker zijn geweest, 
wanneer was gewezen op het feit, dat te

snelle groex van het wmstinkomen (via 
een investenngsexplosie) eveneens ge- 
varen heeft voor het bestedmgseven- 
wicht

Monetaire ontwikkeling
De pnjs voor het met-devalueren van 
de franc en het met revalueren van de 
mark is zeer hoog omdat zij leidt tot 
een verdere verbrokkehng van de con- 
currentievoorwaarden in de Europese 
markt,
Het is de impasse van de EEG, dat elke 
fundamentle onevenwichtigheid in een 
van de hdstaten tot een verdere desmte- 
gratie in de EEG leidt 
Past men wisselkoersen aan zo’n on
evenwichtigheid aan, dan wordt de ge- 
meenschappelijke markt doorsneden en 
dreigen gevaren voor het Europese land- 
bouwbeleid. Past men ze niet aan, dan 
ontstaat een golf van concurrentie ver- 
valsende nationale maatregelen'
Hieruit mag met de conclusie worden 
getrokken dat de situatie hopeloos is; 
in tegendeel, de tijd heeft nog nooit 
zo sterk in het voordeel gewerkt van 
een verdere mtegratie,
Daarom moet het EEG belei'd worden 
voortgezet zowel op het punt van de 
monetaire mtegratie, als op het punt 
van de technologische samenwerldng. 
Euratom mag niet worden opgeheven, 
evenmin als de idee van een Europees 
vennootschap.

Bedrijfstakbeleid
Het beleid t a v bednjfstakken maakt 
een wat verbrokkelde mdruk De maat
regelen staan te los van elkaar Nodig is 
dat er een coordmatie komt tussen de 
diverse bedrijfstaksgewpze structuuron- 
derzoekirigen onder auspicien van het 
departement en de onderzoekmg die on
der auspicien van het Centraal Plan- 
bureau worden verncht

Het is verbijsterend dat het Centraal 
Planbureau in geen enkele structuur-

Centraal Planbureau niet vertegenwoordigd in bijv. structuurcommissie scheeps-
bouw

commissie (b.v t a v. textiel, scheeps- 
bouw, schoenindusti ie enz) is ver- 
tegenwooidigd.

Midden- en kleinbedrijf
Het door een AR-commissie opgestel- 
de urgentiepi ogram voor het Midden- 
en Kleinbedrijf stelt terecht, dat de 
detailhandel by een regionaal beleid 
meestal nog als stiefkmd wordt behan- 
deld. (afwenteling van grondkosten 
en parkeerlasten op middensfands- 
bednjven) Verdei moet er een brug 
komen tussen de sanermgskant en de 
ontwikkelmgskant van het O en S - 
fonds T a v de bmnenscheepvaart 
mag met met sanermg alleen woiden 
volstaan

Broodprijs
De vaststelling van de mmimum- 
broodpnjs dient in een intenmwet,

vooruitlopend op de wetgevmg t.a.v. 
ordelijk economisch verkeer, te wor
den overwogen Wanneer de staats- 
secretaris zich op zijn wettelijke on- 
macht tot ingnjpen blijft beroepen zal 
van de zijde de AR fractie een 
gebruikmaking van het recht van ini- 
tiatief niet bij voorbaat worden uitge- 
sloten

Een mooi, goedkoop geschenk met Kerstmis 
is de

Bijbelse
Dagkaleiifler 1969

pocket f 2,90
Een bijbels dagboek in pocketvorm, met 
sprankelende dagteksten van Geiefoimeerde,, 
Hervorrade en Lutherse predikanten, met een 
jaar- en maandkaJender 8 foto s en enige 
pagma’s gebeden

Verknjgbaar in de boekhandel 
BOEKENCENTHUM N.V. 
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ARBEIDERS 
IN DE PERS

verspenodxeken wordt duidelijk een 
volledige scheiding gemaakt tussen bei- 
de soorten themata, althans volgens het 
genoemde onderzoek Het economisch 
aspect: de betekems van de tewerkste)- 
hng voor de (nationale) produktie wordt 
sterk geaccentueerd De andere perio- 
dieken, vooral weer de regionale pers, 
leggen veel nauwere relaties Wij moe
ten hier wel met_ het weergeven van 
enkele onderdelen volstaan. Zeer inte- 
ressant is de wijze van benchtgevmg 
over de criminaliteit en de verhoudmg 
tot „de” Nederlandse meisjes. In de 
dagbladpers (regionale vooral) sterk ne- 
gatief, m de werknemerspenodieken 
met in negatieve zm „Opvallend is 
hier-’, luidt het „het verband dat gelegd 
wordt tussen vermeende criminaliteit 
en aanpassmg” (wij curs )

In het algemeen luidt de conclusie dat 
de nadruk op de sociaie facetten van het 
besproken verschijnsel dikwijis negatie
ve berichtgeving over sociaal gevoelige 
onderwerpen (gedrag in de samenle- 
ving, huisvesting, gezondheid) met zich 
mede brengt of gebracht heeft. En deze

negatieve berichtgeving loopl in bepaal- 
de gevallen parallel met over het alge
meen positieve stereotyperingen! 
Het is duidelijk dat zo spanningen ont- 
staan, die verantwoord oordelen be- 
moeilijken. „De mogelijkheid”, lezen we, 
tot stabilisering van bepaalde v o o r - 
oordelen is hier aanwezig.

Belangnjk is tenslotte de wijze waarop 
de pers het meuws verkrijgt Olficiele 
mstanties geven benchten, de peris zelf 
heeft daarnaast of daarboven een 
eigen meuwsvoorziening Vooral de re
gionale pers steunt daarop; zij is dus 
voor de opimevormmg van grote bete- 
kenis.

Met behulp van een zeei duidehjke gra- 
fiek worden enige belangrijke conclu- 
sies getrokken. In de eerste plaats blijkt 
dat in de officiele berichtgeving andere 
onderdelen van het grote probleem 
meer de aandacht knjgen dan in de 
pers, met name m de regionale pers 
Vooral de arheidsmai kt en de methoden 
van werving, toegelicht met vele statis- 
tieken, zijn het object van de eerste 
soort. In de eigen meuwsvoorziening 
dommeert de criminaliteit, de abnor- 
male huisvestmgssituatxes („wan- 
toestanden”) gevaren voor de volksge- 
zondhejd („t b.c. explosie”) en grens 
„incidenten” (uitzettmg of wenng van 
echtgenotes en kmderen) Terecht wordt 
gezegd, dat van de pers met verwacht 
kan worden dat zij incidentele opzien- 
barende voorvallen in de juiste statxs-

tische properties presenteert De over- 
heid behoort hier een sterk corngeren- 
de functie uit te oefenen

Corrigerende rol
Aan de pers wordt de rol van een cor- 
rectiemechamsme .oegekend, en tege- 
lijk, zoals dat heet, een „functioneel 
substituut voor de parlementaire con- 
trole”. Maar onmiddellijk volgt hierop, 
dat de corrigerende rol met alleen toe- 
komt aan de pers ten aanzien van de 
beleidsvoerders, maar soms ook aan de 
beleidsvoerders ten aanzien van de pers. 
Wij taken hier een moeihjk vraagstuk 
De histone leert ons wel dat voor de 
vorming van de pubheke opime ten 
aanzien van de gastarbeiders de offioele 
berichtgeving uitvoenger en vooral 
veelzijdiger had kunnen zijn Ander- 
zijds zou het verstrekken van teveel 
benchten weerstanden van verschillen- 
de aard opwekken Wij zijn terecht hui- 
verig /oor een al te grote mmengmg 
Bovendien „is er het parlement”, de m- 
lichtmg en verantwoordmg van de volks- 
vertegenwoordiging over het beleid Een 
zekere terughoudendheid kenmeikt de 
officiele benchtgevmg ongetwijfeld 
Zij moet immers „objectief” blijven 
Anderzijds bhjkt mt de analyses van de 
benchtgevmg over de gastarbeiders in 
de pers hoe het in de eerste plaats m 
het belang is van deze men sen zell en 
verder /an de gehele Nederlandse sa- 
menlevmg, dat de gebeurtemssen en 
ontwikkehngen m die benchtgevmg

juiste properties knjgen (waarbij na- 
tuurhjk de waardenng, ook de pohtieke 
waardenng van een afzonderlyk voor- 
val of een bepaalde maatregel, op de 
hetekems daarvan grotere invloed lean 
uitoefenen dan de plaats in een stati- 
sche weergave op /ichzelf zou wetti- 
gen)
Spanningen dus genoeg Ernstige bestu- 
dermg van bet besproken boek is daar
om van zeei veel belang Ook voor an
dere vraagstukken, zoals meermalen is 
opgemerkt Want het is een uitnemend 
voorbeeld van analyst van een zeer 
gewichtig vraagstuk voor onze samen- 
leving Dezelfde of analoge methodes 
zouden ook voor een goede presentatie 
van andere problemen kunnen dienen 
Met name denken wj aan vraagstukken 
van werkgelegenheid en werkloosheid.

Onwillekeung komt ook de behoefte aan 
studies over de roi van andere mo- 
derne publiciteitsmiddelen op Dit is 
veel en veel moeilijker, alleen al om het 
verzamelen van statistisch materiaal. 
Voor de vorming van de publieke opmie 
zijn zij echter zeer belangrijk 
Het vraagstuk van de buitenlandse ar- 
beiders zal veel aandacht moeten hou- 
den Te meer omdat nu wel duidelijk is, 
dat wij niet met een tijdelijk verschijn
sel te maken hebben Het aanvaarden 
van de vlije migralie in de EEG is 
alleen al hiervoor een bewijs *)

*) Uitgave Paul Brandt - Hih ersum.
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NET BEELD 
DER VADEREN

DE K0NING1N IN DISCUSSIE
Nadat de revolutiepoging van Troelstra was mislukt, 
was Schaper, nu een halve eeuw geleden, de voor- 
naamste woordvoerder in de Tweede Kamei, namens 
de S D A P
Bij de Algemene Beschouwingen over de Rijksbegro- 
ting biacht by komngin Wilhelmina ter sprake Zrj 
was gehuldigd op het Malieveld en op de Dam Hi] 
zeide „Daarna is er geweest een biddag, waarop de 
vrome mensen brjeenkwamen en als het ware baden 
Here, ik dank u dat tk met ben gehjk dezen, die 
Troelstra en zijn consorten ”
Hi] verweet de regermg, dat die de komngin m de 
politiek had gebracht en wraakte een uitspraak van 
de komngin, die in het Gebouw van Kunsten en We- 
tenschappen te midden van chnstelrjke en katholie- 
ke arbeiders had gezegd
„Wat was en is zal ook aan de toekomst zijn. Het 
Evangehe is ook aan de toekomst Het gaat ons vom 
en het is onze wens, met het gehele volk samen te

weiken, ten einde op te tiekken datgene, waaivooi de 
hoeksteen thans wordt gelegd”
En de heer Schaper vervolgde, na dit te hebben voor- 
gelezen „Wat is dit anders als de oude leus van 
Kuyper en Groen van Pnnsterer, herkauwd door de 
heer Van de Laar tegen de revolutie het Evangehe’” 
Lohman diende van rephek
„Toen de heer Troelstra een revolutie voorbereidde m 
in de nchtmg van de evolutie in Duitsland, was het 
dmdelijk dat, ware die revolutie gelukt, de Komngin 
uit onze staatsmstellmgen moest verdwijnen Was het 
na afloop van die pogingen met natuurlyk, dat de 
natie haar opmeuw huldigde en dat de Komngin, 
daartoe uitgenodigd, zich onder haar volk vertoonde, 
om die hulde te ontvangen, zoals zi] die vroeger in de 
Nieuwe Kerk te Amsterdam heeft ontvangen?
By die gelegenheid legde de Komngin de eed af onder 
aanroepmg van God Almachtig Is het haar thans 
met meer geoorloofd, ook bi] het verrichten van haar 
officiele werkzaamheden, God, die zich geopenbaard 
heeft in Chnstus, openlyk te beli]den? ’

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

HUMOR
In „Spiraal”, kaderblad van de Nederlandse Chns- 
telijke Sport Ume, schryft J Kuilman in een artikel 
over „Humoi en sport” o a
Wat is er — ook bij ons — van het bhjde ongedwon- 
gen spel oveigebleven, het spel, waann plaats is 
vooi een ongedwongen lach, waann de kindeilyke 
vreugde een plaats heeft We gaan — zivaar mentaal 
getiamd — het veld op We sullen geen knmp ge- 
ven. En wij spelen ons spel met een krampachtige 
venijmgheid, die elke gedachte aan spel vei schi om- 
pelt. We spieken, ook in onze kranten ook het 
liefst m teimen van de stnjd En het wooid spel is 
bmtenspel geplaatst Spelen doen we vooi de aar- 
digheid En als ons lukt deze aaidigheid weei te 
beleven, ook in onze sport, dan zal de hi amp ei uit 
trekken en ki ijgt ook de humoi meet kans 
Ei zrjn meei ten einen waar de humor zou bloeien 
als er minder „kiamp” was; in de politick bi)vooi- 
beeld

leeftiid is zestien jaai, en ze moeten poseren voor 
de lessen in tekenen, schtldeien en boetseren. Het 
gaat om viei tot acht lesuren per dag en de betahng 
is f 5,— per uur De modellen knjgen him ieiskos~ 
ten vergoed Ovei de maximum-leeftijd ivoidt met 
gespi oken Over kleedgeld natuurhjk ook met.

Van Ruller is nog maar net wethouder af in Gronin
gen of het is al mis En welk Kamerh'd stelt vragen? 
Juist u raadt het!

SPELEN
Via net „Limburgs Dagblad” citeren wi] prof dr W 
Bladergroen

„Ot s onderwijs woidt gegeven op leeischolen en met 
op speelscholen Onze waning- en stedebouw houdt 
met het spelen van het kind geen 1 ekemng Hierdoor 
komt het dat zeker 30 procent van de Nedeilandse 
jontjens en meisjes leer- en opvoedmgsstoomissen 
heeH

POLITIEK
In „Ti)d en taak” schreef ds L H Rmtenberg een 
artikel over Politiek per adi^rtentie („Zet een ad- 
vertentie met namen over politiek en men haalt de 
voorpagma van de krant en het beeldscherm”)
Over politiek zegt hi] o a

„Pohtiek is oingaan met macht, die ei i eeds is, 
vooi een paitv] begmt ei mee te manipuleien Die 
macht heeft de neigmg toe te nemen en de demo- 
ci atie is de giote stiijd tegen haar oeverlooshetd 
Wil nu die stiijd goed en met succes gevoerd wot- 
den, dan moet die demociatie ook goed, helder, aan- 
spiakehjk geoi gamseei d zijn Dat is het weik van 
de partyen Komen de paitijen in een positie van 
onmacht, of dooi ondmdehjkheid of dooi mneilijke 
verdeeldheid, ol door een grote discrepantie tussen 
de giootte van de aanhang en het petal der leden, 
(en alle due deze veischynselen doen zich thans vooi) 
dan wordt de demociatie self bedieigd en kunnen de 
regeeimachten gemakkehjk him gang gaan Op een 
gegeven moment is dan de tyd nip vooi een of andere 
voim van Gaulltsme, dat een under wooid is voor ge- 
temde chaos”
Tijd voor zelfondeizoek en ., bekering!

NAAKT
Onder bovenstaande titel lazen wij in ,,Het Parool” 
— rubnek „Met losse hand” — het volgende

De gemeente Gi omngen zit steik om naakte meisjes 
veilegen, zoals bhjkt uit een adveitentie in het 
Nieuwsblad van het Noorden van donderdag 21 no- 
vember j l Boven de adveitentie staat het wapen 
van de gemeente Veideiop kan men lezen, dat aan 
de academic vooi beeldende kunsten „Academie 
Minerva” Schoolhobn 23, tel 24360, vrouwelyke 
naaktmodellen wot den gemaagd De mimmum-

Wat doen we er aan? Originele gedachte Een com- 
missie instellen

ENGELSE SCHOLEW
In , Uitleg”, weekblad van het Departement van On- 
de’-wijs en Wetenschappen,, stond een artikel getiteld 
„Het Engelse onderwpsstelsel, een pogmg tot verge- 
lijking met Nederland”, ge&chreven door me] dis 
Geke Linder Een citaat

,/jmdat doubleien in Engeland onbekend is en er 
natuuilyk toch een grote vanatie van begaafdheden 
bestaat, heeft men in Engeland een veel gedifferen- 
twerdei examenstelsel dan ivij, ook binnen leder 
scnooltype"
Van de Engelsen wordt gezegd, dat ze veel „common 
sense” (gezond vei stand) hebben. Ten aanzien van 
het onderwijs is daar bhjkbaar goed gebruik van 
gemaakt. Waar bij)ft op dit punt de spreekwoordelijke 
..Nederlandse nuchterheid”9

VOSKAMP en VRIJLAND nv
KASSENBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 
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LEZERS SCHRIJVEN ONS
VERHOGING
DEFENS1E
USiaVEM

Vanzelfsprekend heeft de verhoging van 
de defensiemspanningen met 225 rmhoen 
gulden deze week in het middelpunt van 
de belangstelling gestaan Het standpunt 
van de A R tweede kamerfractie is in 
..Nederlandse Gedachten" van 30 novem- 
ber j I uitvoeng ter sprake gekomen, 
terwijl de redactie daann met achter bleef 
in zijn commentaar .,Knap” Graag zou ik 
hier op in willen gaan Dr Geelkerken 
zegt in zijn betoog dat ,,de mens snakt 
naar vrede, gerechtigheid en vnjheid", een 
constatenng waar leoereen het mee eens 
kan zijn Maar zijn conclusie dat het bui- 
tenlandsbeleid, het defensiebeleid ten op- 
zichte van de Oost-West verhoudmg deze 
vrede naderbij kunnen brengen, daar ge- 
loof ik met zo in

Het opnchten van de NAVO als dam tegen 
de Russische expansiednft om ook de 
West-Europese landen onder zijn controle 
te brengen, kan ik zo langzamerhand wel 
als een fabeitje gaan beschouwen, gezien 
de feiten die in de loop van de tijd be- 
kend zijn geworden over de verdeling van 
Europa m mvloedssferen Juist ter be- 
scherming van Rusland tegen een even- 
tuele derde Duitse mval was en is een zo 
sterk mogelyke bufferzone voor Rusland 
van levensbelang De opname van West- 
Duitsland in de NAVO heeft met kunnen 
verhinderen dat dit land zich duidelijk 
revanchistisch opstelde en stelt Het met 
erkennen van de Oder-Neisse grens, het 
met erkennen van de DDR, het met ont- 
bmdend verklaren van het akkoord van 
Munchen van 1938 zijn alle punten die 
het wantrouwen van de Oost-Europese 
landen in de bedoelmgen van de West- 
Duitsers versterken En als dan m het 
kader van diezelfde NAVO datzelfde 
West-Duitsland het grootste West-Euro
pese leger heeft geformeerd voorzien van 
de beste bewapenmg en de best geoefen- 
de soldaten, als dan ook in dat West- 
Duitse leger de nazipropaganda een hoge 
vlucht genomen heeft als dan dat West- 
Duitsland de Oost-Europese landen door 
zijn economische politiek van Rusland 
probeert los te weken dan is het begnj- 
pehjk dat de aversie van Rusland ten 
opzichte van West-Duitsland zeer groot 
gebleven is en blijft

In dit kader moet mijns mziens de mval 
in Tsiechoslowakije, hoe verwerpelijk ook 
gezien worden

Terecht heeft dr Geelkerken dan ook ge- 
steld dat de bezettmg van Tsjechoslowa- 
kye uitsluitend betrekking had op de in
terne verhoudmgen in Oost-Europa

Het is jammer genoeg noodzakelijk uit te 
gaan van de reahteit dat de NAVO be- 
staat zoals ook het Warschaupact bestaat, 
en dat er een dermate hoge bewapenmgs- 
graad is bereikt in beide kampen dat er 
sprake is van een balance of terror” Op 
grond van deze evenwichtstoestand welke 
door de bezettmg van Tsjechoslowakije 
met verbroken is, (zie daartoe officiele 
verklanngen van Amerikaanse zijde), had 
de tweede kamerfractie van de ARP. 
tegen de verhoging van de defensie- 
inspanmngen moeten stemmen Dat de 
aanwezigheid van een Russische vloot m 
de Middellandse Zee mede als argument 
werd gebruikt om voor deze verhoging te 
stemmen is eigenhjk absurd, omdat de 
overmacht van de Westerse vlooteenheden 
enorm is (alleen al 60 Amerikaanse ma- 
nneschepen varen daar rond, plus nog de 
benodigde Engelse, Franse, Italiaanse en 
..geallieerde” — waaronder Nederlandse 
— schepen tegen nu SO Russische manne- 
vaartuigen), 2) de verhoging van de 
defensiemspanningen is zuiver gencht op 
uitbreidmg van de Nederlandse land- en 
luchtstnjdkrachten, (een extra tankbattal- 
jon, een extra Starfightersquadron etc) 
en dus zeker met een verwermg vormt 
tegen de zogenaamde Russische dreigmg 
in de Middellandse Zee

De verhoging van de mihtaire budgetten 
van de NAVO-landen als reaotie op bo- 
vengenoemde punten is dan ook een ir- 
reele zaak, het is zonder meer een op- 
voermg van de bewapenmg, wat waar- 
schijnlijk Russische reacties ten gevolge 
zal hebben om weer m evenwioht te ko- 
men met de NAVO Een handelen naar de 
woorden van prof mr P H Kooymans had 
meer voor de hand gelegen De fractie 
heeft dit dacht ik. wel gedeeltelijk trachten 
te doen door de regeling van het Duitse 
vraagstuk aan de orde te stellen, maar het

stemmen van de fractie voor de verhoging 
van 225 miljoen doet hier volledig afbreuk 
aan Een regeling van de cnsismanage- 
ment zoals gesteld door dr Geelkerken 
wordt hiermee met verkregen

Daartoe moet met kracht worden gewerkt 
aan ontspanning tussen Oost en West 
Mogelykheden zijn mijns mziens daarvoor 
ratificatie van het non-proliferatieverdrag 
door het Nederlandse parlement en aan- 
drang van de Nederlandse regermg op de 
andere NAVO-landen hiertoe ook te 
besluiten, zoeken naar een ander veihg- 
heidssysteem voor Euiopa regeling van 
de Duitse kwestie, openen van een ge- 
sprek tussen Oost en West, waarbij het 
streven erop gencht dient te zijn het 
wederzijdse wantrouwen weg te nemen en 
trachten een Internationale rechtsorde te 
verknjgen

Dat er in het redactionele commentaar 
,,Knap'' kntiek wordt geleverd op o m de 
Arjos — waarom met met name genoemd? 
— betreffende het afwijzen van deze ver- 
hogmg acht ik beneden de waardigheid 
van de redaktle

Dit commentaar zou er op kunnen wyzen 
dat de redactie onkundig is van de mhoud 
van de brochure ,,naar meuwe mondiale 
verhoudmgen ’ geschreven door prof mr 
P H Kooymans en mr P J Teunissen 
voor de Ariosstudie-conferentie dit jaar 
en de discussie die daar over gehouden 
is, en dat de redactie tevens onkundig is 
van de rede die dr Geelkerken m het 
parlement gehouden heeft waann deze 
tot de conclusie kwam dat m Midden- 
Europa geen Russische agressie ten op
zichte van de NAVO landen te verwachten 
is en dat aan het recht van de Russen op 
aanwezigheid m de Middellandse Zee met 
afgedongen kan worden

Voor mij als Arjos-hd zijn bovengenoemde 
overwegingen feiten waarop ik persoonlijk 
tegen deze verhogmgen gekant ben, en 
geven my een reden u dit te laten weten

Amsterdam J S Duijnhouwer

Noot van de redactie

Wy menen volledig op de hoogte te zijn 
en van het standpunt van prof Kooymans 
in zijn brochure en van het daarmede in 
overeenstemmmg zynde standpunt van de 
fractie, zoals dit door dr Geelkerken werd 
vertolkt

Heeft de bnefschnjver echter deze stand- 
punten wel voldoende en volledig bestu- 
deerd?

Dit is zeker wel het geval, voor zover hij 
zich aansluit bij de stellmg dat de agres
sie op Tsjechoslowakije nog met be- 
tekent een agressie van de Navo Ook is 
hij juist als hij zegt dat de aanwezigheid 
van de Russische vloot in de Middellandse 
Zee op zichzelf geen agressie tegen de 
Navo is Hij heeft voorts gehjk als hij 

. mstemt met de geuite kntiek op die Navo- 
pohtiek die met gencht is op een op- 
lossmg van o a het Duitse probleem en 
die onvoldoende een weg aanwyst om tot 
een vredesgesprek en tot vredelievender 
oplossmgen te geraken

De schnjver heeft echter geen gelijk wan- 
neer hij meent dat de 225 miljoen die de 
regermg vroeg en waarmede de Kamer 
akkoord gmg^gencht is op uitbreidmg van 
onze land- en luchtstnjdkrachten en in 
stnjd zou zijn met de woorden van prof 
Kooymans Er komen nl geen extra tanks 
en extra Starfighters In plaats van de uit 
de jaren 1950 daterende en nu goeddeels 
versleten tanks van het type '45 komt er 
een klemer aantal moderne tanks De 
Starfighters zijn precies dezelfde als die 
we nu ook al hebben We waren van plan 
deze vliegtuigen te verkopen, dus een ver- 
mmdermg van de bewapenmg — doch 
deze verkoop gaat nu met door

Er is dus geen vergroting van de bewape- 
ning Wel is er een enigermate op peil 
brengen. En dit nog maar zeer gedeelte- 
hjk, want op basis van hetgeen Nederland 
begin van dit jaar al had moeten doen om 
zijn defensie op peil te houden is er een 
achterstand, niet van 225 miljoen maar van 
meer dan 1000 miljoen

Het op peil houden van de defensie is 
juist bepleit door prof Kooymans Ook 
dr Geelkerken toonde zich hiervan een 
voorstander.

Verwaartoost de Navo haar defensie al te 
zeer, dan is zij met langer geloofwaardig 
en lokt zij daardoor zelf een agressie uit, 
ze speelt dan de ,.haviken” in Moskou in 
de kaart.

V00RKEUR

Een Frans spreekwoord zegt dat om te 
discussie -n n-'m + znn
Daarom i- hot morel i' 'k net op
pnjs met de deer J Bruinmg van gedach- 
fen te wsselen

Over de uitgangspunten zyn we het eens 
We zijn beiden van oordeel dat onze party 
in het lood moet blyvsn en haar eenheid 
oewaren Ook erkennen we beiden Jezus’ 
komngschap over het staatkundig en het 
er zo nauw mee verweven maatschappelyk 
leven

Oat geen van de beide partyen waarmee 
we kunnen samenwerken (de PvdA en 
de V V D) dit in hun begmselprogram heb
ben staan, ook dit stem ik de heer Brui- 
nmg toe, al zou ik het lets genuanceerder 
willen zeggen Arttkel 6 van het begmsel- 
program van de PvdA lutdt .De party 
ziet het als een taak van de overheid om 
aan de kerken hun vnjheid te waarborgen 
hun roepmg te vervullen met betrekking tot 
de verkondigmg van hun boodschap, hun 
dienstbetoon aan de wereld en het spre- 
ken van hun woord, ook over het staat
kundig en maatschappelyk leven”

De boodschap van het Evangehe klinkt 
dus in deze party wel door Ta! van 
Kamerleden en andere vooraanstaande 
ftguren m de PvdA zyn gelovige chns- 
tenen In het boek van Puchinger ,,is de 
Gereformeerde wereld veranderd?” wor
den er op pag 313/314 elf genoemd Zou 
»emand in staat zyn zo’n lystje van de 
V V D te geven1?

Maar nu nog lets anders De heer Bruimng 
haalt Ps 24 vers 1 aan, mag ik ook een 
psalm (eveneens in de oude berymmg) 
citeren? Psa^ 146 vers 5

't Is de HEER, die 't recht der armen, 
Der verdrukten gelden doet,
Die, uit hefdenjk erbarmen,
Hongengen mild’hjk voedt,
Die gevang'nen vnjheid schenkt,
En aan hun ellende denkt

Welke van de beide partyen die thans in 
’l gedmg zyn komt nu het meest op voor 
de armen, de verdrukten enz, m een 
woord de underdogs van de samenlevmg, 
zowel nationaal als internationaal?
Van het antwoord op deze vraag hangt het 
af, aan welke party wy de voorkeur geven 
om in samenwerkmg met haar lets van 
Jezus’ komngschap in staat en maatschap- 
py te verwezenlyken *

Rotterdam Mr W Brak

HUURBIJDRAGE
Met genoegen las ik in Ned Ged van 
23 november j I onder het hoofd woning- 
wet” een artikel van de hand van de heer 
H Algra Na lezing zat ik echter met een 
vraag, waarop ik graag antwoord wii 
hebben

In het stukje dat met de 4de hoofdletter 
begmt lees ik b v ,,Laat de wetgever 
bepalen, dat leder die een gezinsinkomen 
heeft van meer dan f 250 — per week, 
verplicht wordt de kostpnjs van zijn 
wonmgwetwonmg, vermeerderd met 10% 
te betalen

Dan betaalt hij wat een woning van het- 
zelfde kaiibei buiten zijn sector ook zou 
kosten Op zichzelf is dat rechtvaardig 
Daaruit zou men de conclusie kunnen 
trekken dat de heer Algra op het stand
punt staat dat de huur van wonmgen 
,,buiten de sector” dus van particuliere 
huurwoningen ,.rechtvaardig” was Is dat 
werkelijk het standpunt van de heei Algra? 
Mijns mziens was de beheerste huur lager 
dan de kostpnjshuur en daarom onrecht- 
vaardig Gelukkig begmt er nu een andere 
wind te waaien maar vanaf de tweede 
weretdoorlog beheerste de regermg de 
huur zodamg, dat men na betalmg van 
straat- en grondbelasting assurantie-premie 
en onderhoud nog een matige rente over- 
hield van de economische waarde Van 
reservermg om na 50 of 60 jaar het oude 
huis door een meuw huis te kunnen ver- 
vangen kon geen sprake zijn Daarvoor 
warden de huren te laag gehouden Gaar- 
ne verneem ik of ik de schnjver van dit 
artikel goed begrepen heb

Loosduinen H Vlaardmgerbroek

JAAR
VERGADERING
VAN
HET
COLLEGE
VAN
ADVIES

zaterdag 23 november j] is 
te Utrecht de jaarvergade- 

rmg gehouden van het College 
van Advies van de Anti-Revo- 
lutionaire Partp Als thema voor 
deze vergadering was gekozen 
,,De contouren van een politiek 
beleid, gencht op de toekomst”, 
verband houdende met de bij- 
zondere functie dezer bijeen- 
komst

NIEUWE ACTIVITEITEN
Zij fungeerde nl als startpunt voor 
een meuwe sene activiteiten bmnen 
het raam van het college, gericht op 
het verknjgen van een grotere pro- 
grammatische duidelijkheid Daartoe 
werden er onder meer werkgroepen 
in het leven geroepen, die zich gaan 
bezig houden met mteenlopende 
vraagstukken zoals werkgelegenheid, 
ruimtehjke ordemng, openbaar ver- 
voer, mkomens- en vermogensverde- 
ling, cultuurpohtiek e a

Van de werkgroepen wordt met ver- 
wacht, dat zij afsluitende antwoorden 
geven op de bestaande c q te ver
wachten problematiek Er wordt 
verwacht, dat zij bestaande stereotie- 
pe opvattmgen kntisch doorlichten, 
alsmede de nchtmg aangeven, waar- 
m de oplossmgen moeten worden ge- 
zocht en waar de accenten dienen te 
worden gelegd

LANGERE TERMlJN
De centrale commissie van het Col
lege heeft dit imtiatief genomen, om
dat zij zich ervan bewust is, dat in 
toenemende mate behoefte bestaat 
aan het ontwikkelen van een beleid 
voor langere termijn Bij gebrek aan 
zo'n beleid zou de antirevolutionaire 
politiek kunnen vervluchtigen tot 
een memgte mcidentele beslissmgen, 
waann de centrale doelstellingen on
voldoende zichtbaar worden Tevens 
bestaat de noodzaak om bij het zoe
ken naar oplossmgen voor de pro- 
blemen van onze hedendaagse maat- 
schappij de te verwachten ontwikke- 
lingen in aanmerkmg te nemen

Door rmddel van een aanta) inletden- 
de opmerkingen werd door mr W C. 
D Hoogendijk, directeur van de Kuy- 
perstichtmg, een aanzet gegeven voor 
een gedachtenwisselmg, die het ka- 
karakter droeg van een brainstor
ming

Er zij nog vermeld, dat het aftredend 
lid van de Centrale Commissie, mr. 
F J. J, Besier, werd herkozen ter
wijl in twee reeds enige tijd bestaan- 
de vacatures werd voorzien door de 
benoeming van mr D. W. O A Gros- 
heide te Amsterdam en mr 3 van 
Viegen te Rijswijk.
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• Hel Provinciaal Verband van de 
Arios te Groningen belegt op za- 
terdag 7 december een studie- 
oonferentie met als onderwerp 
„De Amerikaanse presidentsver- 
kiezing”.
De plaats van samenkomst is ge- 
taouw Concordia te Bedum 

Aanvang 14 00 uur

Spreker prof dr W Albcda, lid
van de Eerste Karner

• De Statencentrale Ilardei wijk 
houdt dmsdag 10 december een 
vergadenng in hotel ,,’t Vosje” te 
Nunspeet, Stationslaan 80 

Aanvang 20.00 uur

Spreker de heer H. W v. d 
Brink, seer stichtmg ontwikke- 
li ag van de Noordwest Veluwe, 
over Ons gebied in bewegmg

• De Hulpcentrale van Anti-revo- 
lutionaire Kiesverenigingen op 
Goeree-Overflakkee houdt op 
donderdag 12 december een ver- 
gadermg in „Vita Nova” te Som- 
melsdijk

Aanvang 19 30 uur

Spreker de heer P C. EUtench, 
lid van de Eerste Kamer, over 
Het overleg van de „18’

» De Statencentialc Ridderkerk 
houdt op vnjdag 13 december 
haar jaarvergadermg in een lo- 
kaal van de Tnomfatorkerk te 
Barendrecht

Aanvang 19.30 uur

Spreker mr W R v. d Sluis, lid 
van Ged Staten van Utrecht, 
over Ruimtelijke ordenmg vraagt 
,ruimte”

25 november
Zacht ge/egd, merkwaaidige man, die meneer Kloos van het NVV en 
de PvdA, lid van de Eerste Kamer
Hij stemde tegen de minimum loon wet, dat is zijn democratisch 
recht Toen daarna de stemming in de le Kamer aan de orde was 
over de verhogmg van het Komnkliik mkomen was hp afwezig
Hp zei met vooi — noch tegen
Is dat misschien onduidelrjke duideli|kheid?

26 november ,
Helaas — weer een belangnjk politick centrum van activiteiten op- 
geheven In de loop der jaren, vanal 1950, zyn tairijke partyverga- 
denngen, vormmgsconferenties, cursussen, talloze besprekmgen 
enz. gehouden in het Romme-mstituut, het vormmgscentrum van 
de K Y P in Baarn
Het kon met meer, uit de exploitatiekosten werden te hoog 
Een troost misschien Gekocht in 1950 voor 150 000 gulden, nu ver- 
kocht voor 700 000 gulden De KVP heeft dan nog ergens wmst — 
gelukkig

27 november
Mel de meuwe Amenkaanse president emdigt de carnere van rond 
7000 mensen
Voor 7000 regenngsfuncties mag Nixon meuwe gegadigden aanwij- 
zen, zegt het Groene Boek
Meest hen — dat is de ervarmg — die voor hun prestaties tijdens de 
verkiezmgen beloond moeten worden 
O a 40 van de 124 ambassadeursposten'
Die 7000 moeten dan maar weer een andere baan vmden
Het is geen wonder dat de makelaars opgewekt zyn in Washington
en maar huizen kopen en verkopen

28 november
We kennen de blauwdrukken uit de architectenwereld
Gelukkig is er nu ook wat anders rooddrukken Weet u wat dat
zyn’ Wei; plannen van de P S P om de economische en mtellectuele
macht over te nemen
Lef hobben ze wel, maar ol het zmvol is9

29 november
Nederland is links volgens minister Duns

Maar, voegde hi] er aan toe, alleen dan als ]e radio en televisie ge- 
looit Anders met
Dat radio- en televisiegelool heeft hi] vast met, dachten wij 
En het overgrote deel van ons volk evenmm

30 november
De burgemeester van Hoek — ongevraagd ontslagen
De burgemeester van Loppersum — openbare slaande ruzie met de 
wethouders
De burgemeester van Hazerwoude — de waarheid m officele stuk- 
ken geweld aangedaan
De burgemeester van Gorkum — beledigt de raad en zegt daarna 
dat dit met zi]n bedoelmg is
Niet zo best - en dat m een week

IN PRIMA BOTER EN KAAS
, STEEDS DE BAAS

alle soorten groot en Itlein 
komen uit de IJssel- en Lekslreek fijn

A. VAN HOUWELIiGEN 
100RDRECHI

Telefoon 305 (01827) - Wetenngsli aat 4

ZOETERMEERS ROEM
de fijnste margarine 

GEBR. VAN DER SPEK N.V.

Verkouden? Griep?
Dat is vervelend Maar gelukkig is 
er NISYLEN, het middel ter be- 
stnjding van verkoudheicl en griep

NISYLEN
een plantaardig preparaat van dr 
Willmar Schwabe ' N V. Zaandam
Uw apotheker of drogist heeft het.

• BRILLEN
• HOORTOESTELLEN
• CONTACTLENZEN

EIKENDAL
on bet wist DE specialist

BERGSTRAAT 12 - VVAGEN1NGEN 
TELEFOON 98370 - 2038

Telecommunicatie Industrie
RADIO iiCICIi N¥
EXPERTS CP HET GEBIED VAN 
SCHEEPSE1 EKTRONICA

• Scheepsradiolelefoons
• Echoloden
• Radar
• Manfoons
• 4utomatische piloten
• Atarmsvslemen

Dijnselburgerlaan 1 - Zeist Postbus 75 
Teletoon 03404 - 13511

G. VOGLER & CO.
(FIRMANT W A FIBBE)

Mauntsweg 49 - ROTTERDAM 
Teletoon 010 13-78-78 < 12-96-52

TOESLAGSTOFFEN voor lichtbeton

GRONDSTCFFEN
voor de steen- en keramische Industrie
WEGENEOUWMATEKIALEN

Hout- en
Metaalbewerlcinfis-
machines

VAN DER SPEK
WOLPHAERTSBOCHT 214 
ROTTERDAM - TELEF 279755

Jarenlang onderzoek en uitge* 
breide proefnemingen in Amenka 
maakten het CurneR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CumeR- 

Maagtablot vermmdert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het I aat 

Uw maagpijn ook verdwljnenl 
Ala U CurrleR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze bltj- 
vend verbeterlng geven, Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist
In het rode 

' busje met 
gele opdruk

maagtabletten
Iroporteun L. Rletbergen C.V. 

Korenaarslraat 55 a-o,
Rotterdam Tel.010-23.11 62

i
i
i
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REGIONAAL
BELEID
NOTA INZAKE DE SOCIAAL-ECONOMISCHE 
ASPECTEN VAN HET IN DE JAREN 
1969 -1972 TE VOEREN 
REGIONALE BELEID

ONS land kent een aantui ge
bieden die in economisch op

zicht beneden de maat bleven. Al 
jaren lang. Vandaar dat de over
heid - reeds meer dan 10 jaar ge
leden - in ons land een beleid voert 
dat gericht is op een economische 
versterking van deze zwakke plek
ken. De hierbij geplaatste kaart van 
Nederland wjjst aan waar momen
teel deze gebieden liggen en welke 
gemeenten in het byzonder daarbij 
de aandacht van de overheid heb
ben.
Eén van de punten die de overheid 
noodzaken speciale aandacht te 
schenken is bijvoorbeeld de land
bouw. In de loop van de jaren 1965- 
1973 zullen een groot aantal ar
beidskrachten moeten afvloeien. 
Moeten —  in verband met de nood
zakelijke schaalvergroting van de 
agrarische nroduktie.
Moeten —  omdat anders, ook in
E.E.G. verband, de landbouw in 
het slop raakt met alle gevolgen 
van dien.
Voor deze afvloeiende arbeids
krachten —  ondernemers in de 
landbouw en landarbeiders zal 
werkgelegenheid moeten worden 
geschapen.
Vandaar!

Versluierd
Volgens de nota van de minister van 
Economische Zaken — die binnenkort 
in de Kamer zal worden behandeld — 
zou mogen worden geconstateerd dat 
het beleid van 1957-1966 niet zonder pro- 
sitieve gevolgen is gebleven.
De drie noordelijke provincies en Zee
land kampten met vertrekoverschotten 
en werkloosheid. Na het in gang zetten 
daar van een industrialisatie-ontwikke- 
ling werd die situatie tot 1966 er beter 
op. Helaas moet worden geconstateerd 
dat in 1967 het noorden weer een ver- 
trekoverschot had met een belangrijk 
hoger werkloosheidspercentage.
Tevens was t.; constateren dat in 1967 
tegelijkertijd en het zuiden en het oos
ten van ons land — in het bijzonder 
Overijssel — in deze minder gunstige 
situatie kwamen te verkeren!
Versluierd door een zekere conjunctu
rele opleving in 1964/1966 bleek echter 
in 1967 dat ook daar een ernstig struc
tureel probleem aanwezig was.

Doelstelling

Uitbreiding

Hoofdlijnen

afbouw van de kolenmijnen-produktie 
en door reorganisatie in arbeidsintensie
ve sectoren!
De overheid stelde naast de stimule
ringsgebieden ook herstructurerings
gebieden in. Daarnaast werd het instru
mentarium uitgebreid en verzwaard. 
Met name voor Zuid-Limburg.
Was dat voldoende?
De overheid stelt in de nota dat het 
ogenblik thans is aangebroken om voor 
een periode van 4 jaar opnieuw het 
noodzakelijke beleid nader vast te stel
len.
Een moeilijke zaak op zichzelf met na
me op dit moment omdat het effect van 
de laatste twee jaar aan uitbreiding van 
de hulp onvoldoende ervaring heeft op
geleverd.

Toch doet de overheid dit uit hoofde 
van een drietal overwegingen:
1. de industriële produktie neemt toe 
terwijl er toch een daling van de totale 
werkgelegenheid is.
2. er behoort een goede afstemming te 
zijn tussen het beleid en de regio’s (de 
zwakke plekken) en het arbeidsmarkt
beleid. Immers: herscholing in de re
gio’s van uitgestoten arbeidskrachten 
heeft alleen zin als er voldoende nieuwe 
arbeidsplaatsen gecreëerd kunnen wor
den.
3. het verschil tussen het westen des 
lands (Zuid-Holland, Noord-Holland 
(behalve het noorden), Utrecht) ener
zijds en het overige deel van Nederland 
wordt groter.

De doelstelling van het regionaal beleid 
werd in 1967 aangepast. Niet alleen daar 
waar een uitstoting plaats had uit de 
landbouw, nu ook om soortgelijke pro
blemen, die werden veroorzaakt door de

De nota komt op basis van deze uit
gangspunten, mede gelet op de opge- 
dcine ervaring tot de navolgende be
leidslijnen in de komende jaren:
— de hoofdlijneu van het reeds gevoer
de beleid worden gehandhaafd — onder 
hier en daar een aanpassing aan de 
nieuwe situatie;
— de doelstelling moet blijven het be
strijden van de hardnekkig geworden 
structurele werkloosheid in bepaalde 
gebieden;
— voor verschillende delen van ons land 
zal het nodig zijn een daaraan aange
past structuurbeleid te voeren;

Dr. J. J. Buskes

God en mens als concurrenten
Op zijn heldere en directe w ijze schrijft ds. 
Buskes over de laatste, roerige ontwikkelin
gen in de theologie die culmineerden in de 
leuze „G od is dood” .

Carillon-paperback ƒ 16,00
VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL

Uitgave van W . ten HAVE

— er zal gestreefd moeten worden naar 
een betere ruimtelijke spreiding'van de 
bevolking en van economische activi
teiten;
— de regionale economische problema
tiek is geen typisch Nederlands ver
schijnsel alleen.
In veel E.E.G.-landen wordt ook een 
regionaal beleid gevoerd.
Als er raakvlakken zijn is er overleg 
nodig met de regeringen van die landen. 
Met name de Benelux-landen.

Concrete conclusies
Op basis van deze uitgangspunten komt 
de nota tot de volgende conclusies:
1. Er komt een Raad voor de arbeids
markt en daarmee geïntegreerde regio
nale raden met dezelfde taken.
2. Het aantrekken van arbeidskrachten 
in het westen — waar een gespannen 
arbeidsmarkt zal blijven heersen — zou 
minder attractief moeten worden en in 
de betrokken landsdelen relatief aan- 
gemoedigd.
3. Spreiding van rijksdiensten: 15 rijks
diensten wier namen in 1967 bekend ge
maakt zijn zullen worden overgeplaatst. 
Voorbereidende maatregelen zijn reeds 
genomen.
4. Voor de bestaande stimuleringsge
bieden en herstructureringsgebieden 
worden geen grote wijzigingen voorge
steld.
Alleen t.b.v. Limburg komt er uitbrei
ding. Helmond wordt bijvoorbeeld pri
maire ontwikkelingskem.
5. Secundaire kernen zullen niet wor
den uitgebreid. Daarentegen wordt 
nauwlettend nagegaan of er geen be
perking moet worden aangebracht. Het 
besluit 1964 om deze kernen te beëin
digen wordt dus opgeschort.
6. Voor 1969-1973 wordt 240 miljoen 
gulden uitgetrokken ten behoeve van de 
verbetering van het vestigingsklimaat 
(versnelde en vervroegde uitvoering van 
provinciale en gemeentelijke werken). 
Gedacht wordt aan de haven van Delf
zijl, de Eemshaven en de haven van 
Harlingen.
7. Ook bepaalde rijkswerken zullen 
versneld worden uitgevoerd — met na
me een aantal nieuwe wegen worden 
gerealiseerd die de verbinding tussen de 
randstad Holland en de overige lands
delen zullen verbeteren.
8. Het toerisme in de bedreigde ge
bieden — die verrassend vaak daar aan
wezig zijn — zal worden bevorderd — 4 
miljoen extra.
9. Voor de jaren 1969-1973 zal voor de 
stimuleringsgebieden 6 miljoen per jaar 
worden uitgetrokken t.b.v. de verbe
tering van het woon- en leefklimaat met 
name voor een aantal centrumgemeen
ten daar.

VERVOLG OP PAG. 8

PERSBERICHTEN
Naar aanleiding van persbe-,  ̂
richten op 11 december j.1. 
over samenwerking van 
A.R.P., C.H.U. en K.V.P. by 
de Provinciale Staten- en Ge
meenteraadsverkiezingen in 
1970 delen wij onze leden mee, 
dat over het te geven advfes 
aan betrokken partij-organen 
door de groep van „18” ge
sproken zal worden op maan
dag 16 december a.s.
Daarvoor zal het Centraal Co
mité in zijn vergadering van 
14 december over deze zaak 
zijn mening vormen.
Eerst daarna zal men zich een 
duidelijk beeld kunnen vor
men over de standpuntbepa
ling van respectievelijk de 
A.R.P. en de groep van „18”.

AAN DE 
LEDEN 
VAN DE 
PARTIJ
Geacht partijlid,
U weet: er is een ledenwerfactie aan 
de gang. In dit nummer leest u er 
weer wat over. Ik wil er voor uw 
plezier ook enkele opmerkingen over 
maken.
1. De actie wordt dit keer niet gevoerd 
met veel tam-tam. Maar dat betekent 
niet dat de actie minder dringend en 
minder serieus is. Het betekent wel, 
dat wij meer een beroep doen op uw 
verantwoordelijkheidsgevoel.
2. De normale „slijtage” van het 
ledental wordt in het algemeen redelijk 
opgevangen. Toch is van tijd tot tijd 
een extra inspanning nodig. Om nieuwe 
mensen aan ons werk te verbinden.
En om de partij voldoende draagvlak 
te geven.
3. U kunt zeggen, dat zo’n actie een 
zaak is voor de besturen. Daar hebt
u dan formeel gelijk in. We verwachten 
natuurlijk dat de besturen er intensief 
aan werken. Het hele bestuur, niet 
een enkel bestuurslid.
Maar zo’n actie als deze gaat toch ook 
ieder lid aan. Ieder heeft in zijn om
geving wel mensen, die lid zouden 
kunnen worden. Denk vooral ook aan 
jonge mensen.
Dat is dus een beroep, dat wij doen op 
alle leden. Doe er wat aan. Terwille 
van de zaak, waar wij allen voor staan 
de bevordering van een christelijke 
politiek.
Mijn verzoek is uw reactie op deze 
brief niet uit te stellen, maar de 
komende dagen te gebruiken om er 
iets aan te doen.

Veerman,
Voorzitter Centraal Comité

C m i WMAMM

C I G A R S
jj.. Voor 

Baby
P O E D E R  - C R E M E  - O L IE  - Z E E P
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met anti-revolutionair Friesland
D e  in h o u d  va n  de w is se lp a g in a ’s is  v o o r 
ve ra n tw o o rd e lijk h e id  v a n  de be stu re n  
v a n  de b e t ro k k e n  K a m e rc e n t ra le s

MR. D. OKMA 
TERUG 
IN EEN 
FRACTIEBANK

1950 en volgende toen het pleit princi
pieel beslecht moest worden. Mr. Okma 
heeft principieel, tactisch, oratorisch zo 
gepleit dat hij bedenkingen glorieus 
wegvaagde. Zijn redevoeringen ten bate 
van de subsidie voor de Fryske Akade- 
my, de taalpolitiek, het recht van de 
Friese taal op een plaats in bestuurs- 
en rechtzaal, het recht op afleggen van 
de eed in het Fries en in wijder ver
band de decentralisatie, de waarde van 
het volkseigene, het recht van de regio 
in het Nederlands Staatsverband — zij 
behoren tot de hoogtepunten in de dis
cussie. Hij was de juiste man op die 
plaats, in die tijd. Fries van afkomst, 
Hollands sprekend in de statenzaal, 
warm pleitend voor de Friese taal, won 
hij het vertrouwen van de Friese Be
weging enerzijds en de goodwill bij hen

Jaar
vergadering 
weer 
achter 
de rug

■ pve F r ie se  E n c y c lo p e d ie  geeft een 
^  k o rte  in fo rm a t ie  o v e r  he t O k m a - 
ge slach t u it  de Z u id -W e sth o e k  v a n  
F r ie s la n d :  W o r k u m  de stam stad,
W o u d se n d  het stam dorp . O n ze  gede 
pu tee rde  m r. D i r k  is  n o g  n ie t  o p ge n o 
m e n  in  de E ncyc lo p ed ie . V a d e r  m r. 
H e n d r ik  O k m a  w e l: advocaat te Sneek, 
T w e ed e  K a m e r lid ,  p ro m o to r  v a n  he t 
F r ie s c h  D a g b la d .  S t ie r f  jong, n o g  geen 
40 ja a r  ou d  (1907). H ij  w a s  o.a. de 
v a d e r  v a n  de h e la a s  v ro e g  ge sto rve n  
P ro fe sso r  N ic o  O k m a  v a n  de V .U . en  
v a n  onze  m r. D ir k .  H e t  boe ren ge sla ch t 
heeft reed s in  de 19e eeuw  academ ic i 
o p ge le ve rd  e n  heeft z ich  in  het be - 
s tu u r s le v e n  en  op m a a tsch a p p e lijk  te r
re in  zeer v e rd ie n s te lijk  gem aakt; het 
le ve rde  Sta ten leden, gedeputeerden, 
leden v a n  de Tw eede K a m e r  op.

In die rij past onze mr. Dirk voortreffe
lijk, een typische vertegenwoordiger 
van zijn geslacht. Terecht was hij ook 
wel een beetje trots op de familienaam 
en-faam. In de oorlogsjaren 1940-45 
bleek dat hij niet op de naam parasi
teerde maar hem opnieuw verdiende, 
als voorzitter van de persverenigi'ng 
van het Friesch Dagblad en in de ille
galiteit. Hij hield de Okma-kop er voor. 
In 1946 werd hij Statenlid; in 1952 volg
de hij mr. Algera — toén minister ge
worden — op. En op 1 oktober 1968 trad 
hij op eigen verzoek tussentijds terug 
als Gedeputeerde en werd weer gewoon 
„Statenlid in de A.R. fractiebank” . Zijn 
gezondheidstoestand eist dat hij het wat 
kalmer aan doet.

Zijn taak en portefeuille was dan ook 
erg uitgegroeid en zwaar van kwaliteit 
en omvang geworden. De periode werd 
afgesloten met een afscheidsreceptie

— toespraken — cadeaus — dineetjes, 
de traditionele ritus. Wij willen ook op 
deze pagina onze grote waardering uit
spreken aan het adres van mr. Okma 
voor wat hij met zijn capaciteiten be
reikt heeft ten bate van Friesland. Hij 
was daarin een sieraad van onze A.R. 
Statenfractie. Wie meer over zijn werk 
wil weten, zij verwezen naar een over
zicht in het Friesch Dagblad van 28 
september 1968: de gaande man.
Het zou de moeite lonen een bundeltje 
uit te geven van zijn voornaamste rede
voeringen bij de algemene beschouwin
gen en anderszins in de Statenzaal bij 
wijze van „nasmaak” .
De groei van de Okma-portefeuille 
weerspiegelt uitstekend de geweldige 
ontwikkeling van de Fries-provinciale 
politiek na 1945. De planologie kreeg 
zijn vorm en functie De economische 
toestand eiste bevordering van indus
trie, eerst vooral in de ontwikkelings
gebieden, kernenpolitiek, infrastructuur, 
woningbouw. In de laatste jaren vroeg 
de recreatie hoe langer hoe meer zijn 
aandacht, die hij ’ als Südwesthoeker 
watersporter gaarne daaraan gaf. De 
schaalvergroting leidde tot de instelling 
van een Bestuurscommissie Noorden des 
Lands, een controversiële zaak tot nu 
toe.

Over één aspect van de Fries-provin
ciale politiek willen wij iets meer zeg
gen: de Friese cultuurpolitiek, vooral 
de taalpolitiek.

Mr. Okma heeft zijn hart en opgang 
gemaakt als paladijn voor de Friese 
cultuurpolitiek, waarmee mr. Algera 
een schuchter begin had gemaakt. Deze 
politiek nu werd door mr. Okma op een 
uiterst bekwame wijze ontwikkeld en 
stralend verdedigd. Het waren de jaren

DOOR
DRS. S. VAN TUINEN

die kritisch de Friese taalontwikkeling 
volgden anderzijds. Hij kon deze porte
feuille met vertrouwen en gepast gevoel 
van trots aan zijn A.R. fractiegenoot 
V . d. Mark doorgeven.

H e t  a fsch e id  v a n  m r. O k m a  is  tege lijk  
de a fs lu it in g  v a n  een  s tu k  A .R . F r ie se  
S ta ten p o lit ie k . D e  A .R .  S ta te n fra c t ie  
staat v o o r  n ie u w e  p ro b lem e n . Z ij  w i l  
g r a a g  p ro fite re n  v a n  het in z ich t  v a n  de 
m a n  d ie  w e e r „ g e w o o n ” in  een fra c t ie 
b a n k  zit.

STATEN

CENTRALE
SNEEK

O p  v r ijd a g  24 ja n u a r i  1969 o rgan ise e rt  
de statencentra le  Sn e e k  een bijeen
k o m st  in  lu n c h ro o m  S. v. d. W a l, 
L e e u w e n b u rg  11 te Sn ee k. A l s  sp re k e r  
is  u it g e n o d ig d  P ro f. dr. A . T ro o s t  o ve r 
het on d e rw e rp ; „ K e r k  e n  p o lit ie k ” . 
A a n v a n g  ’s  a v o n d s  8 uu r.

D e  ja a rv e rg a d e r in g  v a n  onze  k ie s v e r 
en ig ingen  in  F r ie s land , w e lke  g e h o u 
den  w e rd  op v r ijd a g  15 novem ber, j.1. 
te L e e u w a rd e n , is  w e e r a ch te r de ru g. 
H e t  w a s  een  v e rg a d e rin g , d ie  n ié t  vee l 
a fw e e k  v a n  v o r ig e  ja a rv e rg a d e r in g e n : 
E e n  b e h o o r lijk  bezette zaa l m et vee l 
b eken d e  gezichten, in s te m m in g  m et de 
g a n g  v a n  z a k e n  op  o rga n isa to r isc h  ge 
bied, een  v e rk ie z in g  v a n  een lid  v a n  
he t d a ge lijk s  b e stu u r  en  een sp re k e r  
v a n  g ro te  bekendhe id .

D e  v e rg a d e r in g  h a d  een v lo t  ve rloop . 
M e v r .  A .  M .  B a n g m a - v a n  E s  u it  
L e e u w a rd e n  w e rd  h e rk o ze n  a ls  lid  v a n  
het d a ge lijk s  p ro v in c ia a l be stuu r. A l s  
p re sid e n te  v a n  de A R V A - F r ie s l a n d  is  
m e v ro m v  B a n g m a  zeer actie f en  b ij 
ie de r m e e le ve n d  A .R . - l id  in  F r ie s la n d  
bekend. W ij z ijn  blij, dat m e v ro u w  
B a n g m a  no g  een periode in  het bestuu r 
v a n  onze partij m ee w il w erken. 

P ro fe s s o r  V e rd a m  s p ra k  o v e r  het o n 
d e rw e rp  „ p ro g ra m p a rt ije n ”. D iv e r se  
zaken  k w am en  h ie rb ij aan  de orde o.a. 
gezag, re vo lu t ie  e n  concen tra tie  v a n  
partijen. N a  de pauze vo lgde  een vrij 
le ve n d ige  d iscussie .

L .D .

SPREEKUUR 

Tj. WALBURG
D e  heer Tj. W a lb u rg , Tw eede  K a m e rlid ,  
h o u d t  s p re e k u u r  op  iede re  eerste en  
derde zate rdag v a n  de m aan d  in  hotel 
„ D e  K r o o n ” te L e e u w a rd e n , ’s  m o rg e n s  
v a n  10 -11.30 uu r.

VERTROUWENSADRESSEN 
EIGEN KRING IN

FRIESLAND

H O T E L  .^DE K R O O N  '
SOPHIALAAN - LEEUWARDEN 

Telefoon 24467 - 24468

Uw adres voor recepties en partijen.

N.V. BOUWIVIATERIALENHANDEL

v.h. Firma J. Haitsma
Kanaalweg 14, HARLINGEN. Tel. 05178 - 3541 (8 lijnen)

AANNEMERSBEDRIJF
BETONFABRIEK

BOUWMATERIALENHANDEL

N.V. Aannemingsbedrijf F.G.D.
v/h GEBR. VISSER
Nieuwbouw en onderhoiidstverken

R O N D W E G  17 - D O K K U M
Telefoon 05190-3341 - 3342 b.g.g. 2534

BEDDENMAGAZIJN
JAN H A R M S

voor GEZONDE slaap
Onze specialiteit:
DE B E T E R E  B E D D E N  EN D E K E N S

Vlasstraat 36, Dokkum, tel. 2765 
Ook voor WONINGINRICHTING

Firma Gebr. Slump Brandstoffenhandel
Lemmer Nagele - Telefoon 05276 - 2460

ANNEX HAARDEN, KACHELS EN 
KOOKAPPARATEN VOOR KOLEN,

OLIE EN GASVERWARMING
Deskundige voorlichting Vakkundige aansluiting

RIVEL
Eabriek van RIJWIELEN 
en AUTOPEDS
S U R H U I S T E R V E E N
Telefoon 05124 - 1545

DOUMA'S IJZERHANDEL n.v.
Grootzand 66 - Postbus 30 - SNEEK - Tel. 5150 - 4444

Staaf-, band- en plaatijzer 
T- en U-balken - Betonijzer

GEREEDSCHAPPEN
EN MACHINES VOOR METAALBEWERKING

OFFSETDRUKKERIJ
FLACH N.V. showcards

verpakkingen

L E E U W A R D E R W E G  31-35 — S N E E K

Niet alleen voeding . . . doch ook een lekkernij

TURKSTRA beschuit
Eerlijk . . . Overheerlijk !

Alle textielgoederen, 
bedden, dekens, 
matrassen, complete
woninginrichting

Grootzand 14 - 38 - 42, SNEEK - Midstraat 114̂ . JOURE
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*  *  *  E e rs t  k la a rh e id
H e t  z a l n o g  e n ig e  m a a n d e n  d u re n  
v o o rd a t  w ij  k u n n e n  w e te n  w e lk e  
k o e r s  de  P .v .d .A . in  d e  p o l it ie k  z a l 
in s la a n .  I n  m a a r t  z a l o p  h e t  te h o u 
d e n  p a rt ijc o n g re s  een  d u id e l i j k  a n t 
w o o r d  m o e te n  k o m e n .  Z o a ls  h e t  n u  
lo o p t  k a n  deze  p a rt ij  —  n o g  ste e d s  
een  v a n  de  g ro o t s te n  —  v o o r  n ie 
m a n d  v a n  de  o v e r ig e  p a r t g e n  een 
a a n t r e k k e l ij k e  p a r t g  z ijn  o m  m e e  s a 
m e n  te w e rk e n .
„ N ie u w  L i n k s ” is  b e z ig  d e  P .v .d .A . in  
een  r ic h t in g  te d u w e n  w a a r d o o r  zij 
a a n  de  u ite rs te  l in k e rz ijd e  v a n  h e t  
p o l it ie k e  k r a c h te n v e ld  k o m t  te staan , 
zo  co n sta te e rt  één  v a n  d e  a a n h a n g e r s  
v a n  de  n ie u w e  g ro e p  in  d e  P .v.d .A ., 
„ d e m o c ra t is c h  a p p è l” . D e ze  n ie u w e  
g ro e p  —  w a a r to e  k e n n e l ij k  o o k  de 
v o o r z it t e r  v a n  de  E e r s te  K a m e r ,  p r o 
fe s so r  M a z u re ,  b e h o o rt  —  is  v a n  o o r 
deel, d a t  z ij n ie t  la n g e r  k a n  v o ls t a a n  
m e t  h e t  n a a r  v o r e n  b re n g e n  v a n  i n 
d iv id u e le  b e zw a re n . Z i j  is, a ls  een 
v e ro n t ru s te  g ro e p  o v e r  d e  g a n g  v a n  
z a k e n  b ij de  P .v .d .A ., n u  o o k  o v e r 
g e g a a n  tot een  g e o rg a n ise e rd e  actie. 
V a s t  s c h ijn t  te s ta a n  d a t  v e le  le d e n  
v a n  de  P .v .d .A . d ie  h e t  b e g o n n e n  is  
o m  e e n  p r o g re s s ie f  be le id , 6f  re e d s  
b e d a n k t  h e b b e n  ó f  op  h e t  p u n t  s ta a n  || 
o m  d it  te doen. A l s  m e n  d a a rn a a s t  
v a n  d e  P .v .d .A . o p  d it  m o m e n t  n ie t  
w e e t  w a a r  h e t  m e t  h a a r  b e le id  n a a r  
toe  gaat, h e e ft  h e t  ge e n  e n k e le  reë le  
z in  z e lfs  de  v r a a g  te s te lle n  o f  de  
P .v .d .A . èen  accep tab e le  p a r t n e r  is  in  
een  b re e d  g e ste u n d e  v o o ru it s t re v e n d e  
c o m b in a t ie .
Z ij  z u l le n  e e rs t  ze lf  tot k la a rh e id  
m o e te n  k om e n .

R a fa ë l C a ld e ra
V e n e z u e la  h e e ft  e e n  n ie u w e  p r e s i 
d e n t  g e k re g e n -  N ie t  la n g s  de  w e g  v a n  
een  re v o lu t ie ,  m a a r  v i a  v e rk ie z in g e n .  
D e  n a a m  v a n  de  g e k o ze n e  lu id t  R a -  
fa ë l C a ld e ra .  H i j  w a s  d e  k a n d id a a t  
v a n  de  C o p e i,  de  c h r is te lij k - s o c ia le  
p a r t ij  i n  V e n e zu e la .  H e t  w a s  e e n  n e k -  
a a n -n e k - r a c e  m e t  d e  s o c ia a l-d e m o -  
c r a t isc h e  k a n d id a a t ,  B a r r io s .  D e  v o o r 
s p r o n g  v a n  C a ld e ra  b e d ro e g  m a a r  
e n k e le  t ie n d u iz e n d e n  s te m m e n .
D e  c h r is te lij k - s o c ia le  p a rt ij  is  n o g  
jo n g .  Z ij  i s  r a z e n d sn e l g e g ro e id  de  
la a ts te  j a re n  m e t  a lle  p ro b le m e n  v a n  
d ien .
C a ld e r a  g a a t  m in d e r  v e r  d a n  z ijn  
c h r is te n -d e m o c ra t is c h e  c o lle g a  F r e i  
i n  C h i l i ,  d ie  e n k e le  ja re n  te r u g  de  
v e rk ie z in g e n  in  g in g  m e t  e e n  p r o 
g r a m  o n d e r  d e  t ite l „ R e v o lu t ie  in  
v r i j h e id ” .
C a ld e r a  g e ld t  in  v e r g e l i j k in g  m e t  
h e m  v o o r  g e m a t ig d  p ro g re s s ie f .  C a l 
d e ra  e n  m e t  h e m  de  C o p e i s ta a t  v o o r  
d e  m o e il ijk e  o p g a v e  o m  b in n e n  h e t  
d e m o c ra t isc h e  s y s te e m  e e n  so c ia le  
r e v o lu t ie  u it  te voe re n .
D e  te g e n s te ll in g e n  tu s s e n  r i j k  e n  a rm  
z ijn  z e e r  g root, d e  b a s is  v a n  d e  d e 
m o c ra t ie  is  v r i j  w a n k e l  e n  in  h e t  
b in n e n la n d  o p e re re n  g u e r i l la - t r o e -  
p e n . D a a r n a a s t  z a l C a ld e ra  m oe ite  
h e b b e n  o m  z ijn  p a r t ij  b ije e n  te h o u 
den . D e  j o n g e re n  in  z g n  p a r t g  —  e n  
d a t  is  in  de  C o p e i een  h e le  g ro te  g ro e p  
—  z ijh  v o l  o n g e d u ld ;  h e t  w a p e n  v a n  
d e  r e v o lu t ie  v e r a f s c h u w e n  z g  n iet. 
D e  g ro te  v r a a g  is  o f  zij i n  de  p a rt ij  
z u l le n  b l g v e n  n u  d e  p a rt ij  le id in g  
a a n  h e t  la n d  m o e t  ge ve n . Z a l  C a l 
d e ra  b o v e n d ie n  in  s ta a t  b l i j k e n  z ijn  
z e lf s t a n d ig h e id  te b e w a r e n ?  H e t  g e 
v a a r  a a n  d e  le ib a n d  v a n  de  o lie -  
in d u s t r ie  (i.c. de  A m e r ik a n e n )  te g a a n  
lo p e n  is  n ie t  d e n k b e e ld ig .  D e  s o c ia a l
d e m o c ra te n  z ijn  a a n  d it  g e v a a r  n ie t  
o n tk o m e n .
P r o b le m e n  genoeg . W ij  h o p e n , d a t  
R a f a ë l  C a ld e ra  e r  h e t  h o o fd  a a n  k a n  
b ie d e n , m a a r  v o o r a l  d a t  h ij  e r  in  za l 
s la g e n  een  so c ia le  h e r v o r m in g  z o n 
d e r  g e w e ld  tot s ta n d  te  b re n g e n .

DOOR H. ALGRA

ISOLE

Een belangwekkende schets van de theologi
sche situatie anno 1968 vindt u in het nieuwe 
boek van

P ro f .  D r .  A .  F .  N . L e k k e r k e r k e r

NIEUWE THEOLOGIE
Hierin geeft de. auteur een overzicht via de 
theologie van het apostolaat, liturgische en 
oecumenische beweging tot aan de theologie 
van de hoop en die van de revolutie. Ook de 
vernieuwing in de rooms-katholieke theologie 
komt ter sprake.

P a p e r b a c k  ƒ  12,50
VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL

BOEKENCENTRUM N.V. 
's-GRAVENHAGE

W AT je eenmaal gezegd hebt, 
ook in de politiek, daar 

word je de rest van je leven op 
vastgepind. Ook al leg je allerlei 
verklaringen af, dat het niet zo on
genuanceerd is gezegd en nog min
der bedoeld. Daarom moeten poli
tici op hun hoede zijn voor „sta
tements”, die als grote koppen in 
de krant komen.

Maar nog veel lastiger is het, wanneer 
uitspraken van een ander met verba
zingwekkende koppigheid op je naam 
worden gezet. Dan baat ontkennen niet 
en evenmin verwijzen naar de werke
lijke auteur. Zo zal de heer Roolvink de 
rest van zijn leven bekend staan als de 
man, die gezegd heeft, dat liberaal en 
socialist lood om oud ijzer is. Ook zij, 
die weten, dat de heer Roolvink het 
auteursrecht niet heeft, corrigeren niet 
eens meer want het blijft toch zo-*). 
Sommigen praten bovendien over deze 
uitspraak, alsof zij het bewijs is van 
verouderde wijsheid. Maar dat valt bij 
nadere beschouwing wel iets mee, al zit 
het begin in de historie. Een feit is het, 
dat de ARP tientallen jaren lang, toen 
er nog herstemmingen waren, prak
tisch altijd bij een fierstemming tussen 
een socialist en een liberaal, voor Ka
mer, Staten of gemeenteraad, het pa
rool heeft uitgegeven: thuis blijven, niet 
stemmen, want beide kandidaten zijn 
evenzeer principiële tegenstanders **) 
van ons christelijk politiek belijden. Dat  ̂
bewezen trouwens socialisten en libe
ralen slag op slag, als er een kandidaat 
van ons in herstemming kwam met een 
liberaal of een socialist, dan draafde de 
liberaal hard mee, om de socialist 
gekozen te krijgen en de socialisten 
stemden op de meest verstokte oud-li- 
beraal, om een „kerkelijke” kandidaat 
te weren.

Y|7e laten verder de historie rusten, 
f ' Hoe is momenteel de situatie? Er 

zijn verschillen tussen liberalen, voor
al wat maatschappelijke hervormingen 
betreft. De liberalen zijn meer geneigd 
het establishment te accepteren, de so
cialisten zijn meer voor hervormingen. 
Maar dan is er al terstond een merk
waardig verschil tussen socialisten en 
bijvoorbeeld anti-revolutionairen. De 
socialisten zijn van ouds pricipiële 
voorstanders van socialisatie. De pro- 
duktiemiddelen moeten in handen ko
men van „de gemeenschap”. Met „de 
gemeenschap” wordt dan de staat be
doeld. Er zijn socialisten, die alle cul
tuurgrond in handen van de gemeen
schap zouden willen zien, zodat nie
mand meer kan pachten, dan bij de 
staat, dat wil .zeggen bij deszelfs’ amb
tenaren. Er zijn socialisten, die de voor
naamste produktiemidden in de handen 
van de staat willen brengen. In- Enge
land leeft die gedachte heel sterk, mèt 
de oude door de feiten al lang achter
haalde illusie, dat het voor de arbeiders 
schoner, voordeliger en aangenamer is, 
te werken in een staatsbedrijf dan bij 
een particuliere onderneming. In wer- 
kelijjfheid merkt de arbeider daar niets 
van.
Ook ten opzichte van de defensie zijn 
er vragen. Tot nu hoe hebben de socia
listen in Nederland meegewerkt aan het 
Navo-beleid dat door de overgrote 
meerderheid van het parlement wordt 
gesteund. Hoe hier de verdere ontwik
keling zal zijn, moet worden afgewacht. 
Zoals er véél moet worden afgewacht, 
nu de PvdA duidelijk interne moeilijk
heden heeft, die sterk tenderen in de 
richting van een „pluriforme partij” .

Wie iets wil weten over de bijbelstudie, over 
het ’hoe’ van de overdracht van de bijbelse 
geschiedenis aan de jeugd van 6-12 jaar, moet 
het nieuwe boek van

D r s .  A .  B .  L a m

HET GEGEVEN WOORD
lezen, u zult versteld staan van de verfris- 
singsmogelijkheden. Kort samengevat HET 
GEGEVEN WOORD is een boek oyer de di
dactiek van de bijbelvertelling en het ’weg- 
wijs-maken in de Bijbel, dat aUen, die met de 
^bijbelles’ te rnaken hebben weer nieuwe moed 
en nieuwe kracht geeft, vooral aan hen, die 
werkers zijn in het christelijk onderwijs.

P a p e r b a c k  ƒ  8,90
VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL

BOEKENCENTRUM N.V. 
's-GRAVENHAGE

Een partij, waarin naast elkaar ver
schillende stromingen bestaan.
Maar dit alles w is s e lt  m e t  t g d  e n  g e tg  
zowel wat de liberalen als wat de so
cialisten betreft.

T?r is ook iets, dat n ie t  v e ra n d e rt ,  en 
dat onveranderlijke grijpt princi

pieel veel dieper. Socialisten en libe
ralen zijn in die zin geestelijk verwant, 
dat beide partijen elke partijformatie 
op basis van de christelijke beginselen 
verwerpen. De „doorbraak” betekende 
het principieel verwerpen van elke 
christelijke partijformatie. En het libe
ralisme heeft in een lange geschiedenis 
het neutralisme liever gehad dan de 
geestelijke vrijheid.
Als wij aan socialisten en liberalen de 
vraag voorleggen: erkent gij a ls  p a rt ij  
dat boven heel het leven, ook boven 
het staatkundig leven, het gebod staat 
van de enige en hoogste Wetgever, dan 
antwoorden beide partijen: als partij 
doen wij daarover geen uitspraak. U 
kunt de vraag aan ieder van onze leden 
persoonlijk voorleggen, dan zult u de 
meest tegenstrijdige antwoorden krij
gen maar dat hindert niet, dat is juist 
het goede in onze partij, dat wij ons 
wel richten op de zakelijkheid, op de 
omstandigheden en de wisselende in- - 
zichten, dat wij ook wel inspiratie put
ten uit het democratisch socialisme of 
uit een verjongd liberalisme, maar dat 
wij als partij géén binding aanvaarden 
aan een of andere g e o p e n b a a rd e  waar
heid.
Dat betekent, dat bij een eventuele sa
menwerking met socialisten en libera
len het vraagstuk in wezen hetzelfde 
blijft: is die samenwerking mogelijk op 
een bepaald, aan de tijd en de omstan
digheden gebonden program, dat een 
voorlopig karakter heeft.
Maar daarbij ontbreekt, wat tussen 
christelijke partijen wèl bestaat en 
blijft bestaan, zolang zij de naam van 
christelijke partijen proberen waar te 
maken: de erkenning, de belijdenis, 
het geloof, dat het Woord van God ook 
op de politieke weg een lamp is voor 
onze voet.

TVit alles heeft nu evenwel een geheel 
nieuw aspect gekregen, doordat de 

PvdA, met name de heer Vondeling, 
duidelijk een scheidbrief heeft gegeven 
aan de KVP.
Samenwerking met de KVP, is volgens 
de heer Vondeling in strijd met zelf
respect en fatsoen. De heer Biesheuvel 
heeft daarop terecht in het vorige num
mer van „Nederlandse Gedachten” de 
aandacht gevestigd. Daarbij is iets 
merkwaardigs aan de hand.
Na de verkiezingen van 1967 werd de 
heer Zijlstra informateur. Hij heeft 
toen aan alle partijen de vraag voorge
legd, of zij met een door hem ontwor
pen program als uitgangspunt bereid 
waren tot samenwerking. Het antwoord 
van de PvdA is bekend. Zij wilden, 
dat éérst een andere vraag zou wor
den beantwoord. Er moest, voordat zij 
over het program en een daarop geba
seerde samenwerking gingen overleg
gen éérst gekozen worden tussen so
cialisten en liberalen. Alleen-als de li
beralen bij de deur werden terugge
stuurd, wilde de socialisten desge
vraagd binnenkomen. B ij  d ie  g e le g e n 
h e id  h e b b e n  z ij e r  m e t  gé é n  w o o rd  v a n  
ge rep t, d a t  s a m e n w e r k in g  m e t  de  K V P  
n o c h  in  o v e re e n s t e m m in g  w a s  m e t  he t 
e ig e n  ze lfre spec t, n o c h  te  r ijm e n  m e t  
h e t  p o l it ie k e  fa tsoen .
Toen , na de nacht van Schmelzer en 
alles wat daarmee samenhing, wilden 
zij blijkbaar wèl met de KVP, en niet 
met de liberalen in de boot.
N u  noch met de KVP, noch met de li
beralen. Terecht heeft de heer Biesheu
vel er op gewezen, dat door zulke ver
strekkende uitspraken men kan bevor

deren dat het land onregeerbaar wordt. 
Dit alles hangt samen met de visie, die
o.a. door de heer Vondeling duidelijk is 
vertolkt, dat er namelijk een nieuwe, 
linkse combinatie aan het groeien is, 
met de PvdA als de vaste kern.
Maar voorlopig worden door zulke uit
spraken een aantal deuren dichtgesla
gen, en werkt de PvdA zich zelf in een 
zeker isolement. Dat is haar goed recht. 
En als zij meent, dat voor een heroriën
tering van de partij zulk een isolement 
wenselijk is, dan heeft niemand het 
recht, het haar kwalijk te nemen.

"l^an Groen van Prinsterer is het 
’  woord afkomstig: I n  o n s  iso le m e n t  

l ig t  on ze  k ra c h t.
Wat hij daarmee bedoelde, heeft hij na
der geformuleerd in Nederlandse Ge
dachten, tweede serie, deel VI, blz. 9. 
„In ons is o le m e n t  ligt onze kracht. Of 
wilt ge liever een Hollands woord, in 
onze zelfstandigheid, in onze beginsel
vastheid ligt onze kracht”.
Dat heeft voor de ARP altijd betekend, 
dat zij zich zelf wil zijn, haar eigen ge
zicht wil vertonen, haar eigen stem dui
delijk wil doen horen.
D a t  h e e ft  b ij de  A R P  n o o it  de  b e te ke 
n is  ge h ad , d a t  zij s a m e n w e r k in g  m e t  
a n d e re  p a rt ije n  v e rw ie rp .  Z ij  ste ld e  e n  
ste lt  s le c h t s  a ls  v o o rw a a rd e ,  d a t  e r  v o l 
d o e n d e  e e n ste m m ig h e id  m o e t  z ijn  v o o r  
een  g e m e e n sc h a p p e lijk  re g e r in g sb e le id .  
D a a r o m  h a d d e n  d e  A R  ge e n  b e zw a a r ,  
p la a t s  te n e m e n  in  een  k a b in e t -D re e s  
m e t  s o c ia lis te n  e n  e v e n m in  o f  m ee  te 
d o e n  a a n  een  k a b in e t -D e  J o n g  z o n d e r  
so c ia lis te n .  A.
*) Het is bekend, dat aan Willem van 
Oranje een spreuk wordt toegeschreven, 
meestal in het Frans geciteerd, over het vol
houden zonder hoop op succes enz. die vol
gens prof. dr. A. A. van Schelven in de in
ternationale literatuur telkens terugkeert, 
terwijl zij in geen enkele hrief of verklaring 
van de Prins voorkomt. Zij stamt namelijk 
u it . ..  een verhaal van Jules Verne, die de 
spreuk zonder enige grond en zonder aarze
ling aan Willem van Oranje toeschrijft.
**) Een enkele keer liep het anders. Toen 

Schaper in Veendam in hérstemming 
kwam met een vrijzinnig-democraat en 
de A.R. kiesvereniging weer tot onthou
ding wilde adviseren, was er één lid, die 
er anders over dacht. Schaper was schil- 
dersknecht. En dc man zei: er zitten al 
zoveel kwasten in de Kamer, wij moeten 
nu helpen, dat er eindelijk ook een verver 
in komt. Dit woord werd een gevleugeld 
woord, zoals later: Jelle zal wel zien, 
maar op kleinere schaal, voor dat éne 
district. Maar het werkte: Schaper haalde 
het.

Tot ons diepe leedwezen werd 
plotseling uit ons midden wegge
nomen ons zeer gewaardeerd me
debestuurslid de heer

Abel Hulzebos
te Nieuwe-Pekela, in de leeftijd 
Van 39 jaar.
Wij verliezen in hem een zeer be
minnelijk bestuurslid, dat wij 
dankbaar zullen blijven gedenken. 
Trooste de Heere de achtergeble
ven familie.

Namens het bestuur van de 
A.R. Statencentrale 
„Oude Pekela” :
T. Huizenga, voorzitter 
D. Ruiter, secretaris 

Stadskanaal, december 1968.

M r .  IVI. R. V R eenen  
o v e r le d e n
D e  b u rg e m e e ste r  v a n  G o u d a ,  m r.  
R .  M .  v a n  R e e n e n  is  d in s d a g  j.1. 
o ve r le d en .
H ij  w a s  een  g e w a a rd e e rd  p a r t ij 
l id  e n  o.a. l id  v a n  d e  c o m m is s ie  
v a n  b e ro e p  v a n  d e  A .R . -P a r t ij .  
V o o rd a t  h ij  b u rg e m e e s te r  w e rd ,  
w a s  h g  w e th o u d e r  v a n  ’s - G r a v e n -  
h age , n a d a t  h g  s le c h ts  e n k e le  
m a a n d e n  r a a d s l id  w a s  gew eest. 
H ij  v o lg d e ' toe n  m r.  J. v a n  A a r t -  
s e n  op, d ie  m in is t e r  w e rd .
Z i j n  g e z o n d h e id sto e s ta n d  w a s  a l 
t ijd e n  n ie t  zo  best, o p  z e s t ig j a r i
ge  le e ft ijd  is  h ij  v a n  o n s  ge n o m e n . 
M o g e  z ijn  v r o u w  e n  k in d e r e n  e n  
z ijn  v e rd e re  f a m il ie  t ro o st  p u t te n  
u it  de  w e te n sc h a p ,  da t z ijn  H e 
m e lse  V a d e r  h e m  r ie p  n a a r  he t 
V a d e rh u is .
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BEVOLKINGSSPREIDING

LATEN WE DAN MAAR BELACHELIJK ZIJN

IN DE OGEN VAN EEN PAAR ,,CAPTAINS 
OF INDUSTRY" WANNEER
HET WELZIJN VAN ZEER VELEN WORDT GEDIEND

Me t  de dag verandert ons land 
van gedaante. Een stukje weg 

erbij, een snuifje ruilverkaveling, 
een eerste paal en noemt u maar 
op. Om al deze activiteiten uit te 
voeren moeten er eerst beslissin
gen worden genomen. Daar zijn 
onze overheden op verschillende 
niveaus dagelijks / verschrikkelijk 
druk mee. En wie er middenin zit 
ervaart daarbij steeds meer dat 
vrijwel elke beslissing afhankelijk 
ia van eerder genomen of nog te 
nemen hesluiten. „Alles hangt met 
alles samen”, zouden we met een 
beetje overdrijving kunnen zeggen. 
Neem nu de voorstellen van de heer 
Mansholt aan de Europese Commissie 
ten aanzien van de sanering van de 
Europese landbouw. Als er in de E.E.G. 
in een versneld tempo miljoenen boeren 
moeten afvloeien en miljoenen ha. land
bouwgrond uit de cultuur genomen 
moeten worden, dan zal er toch voor 
deze ex-agrariërs andere werkgelegen
heid gevonden moeten worden, en voor 
de gronden een andere bestemming. 
Kortom,, hoe is de verhouding (toe
komstig) landbouwbeleid - werkgele
genheids - ruimtelijk ordeningsbeleid? 
Een ander voorbeeld is de recente be
slissing van de regering inzake de ves
tiging van Shell Chemie aan het Hol- 
landsch Diep bij Moerdijk. Er was reeds 
een beleid geformuleerd ten aanzien van 
de toekomstige bestemming van dit ge
bied. De regering deed dit in de Twee
de nota over de ruimtelijke ordening in 
Nederland en de provincie in het streek
plan voor de West-Brabantse Eivier- 
monden. Maar de werkeloosheid in dit 
deel van het land is groot, en dat heeft 
de doorslag gegeven bij deze beslissing. 
Maar wat zijn de gevolgen voor het ver
keer te water en te land, voor de hy
giëne van het milieu, de zoetwaterhuis- 
houding, de situering van de woonge
bieden voor de mensen die op het nieu
we industrieterrein zullen werken, enz.? 
Uit dit voorbeeld blijkt wel dat het 
werkgelegenheidsbeleid, waarop het 
huidige Kabinet zo sterk de nadruk 
legt, niet los van andere belangrijke 
overheidstaken kan worden gevoerd. 
Door het groene sein voor de Moerdijk- 
plannen zal er immers in dit gebied een 
nieuwe ruimtelijke orde op velerlei za
ken gesteld moeten worden.
Ook in Zuid-Limburg (door de sluiting 
van de mijnen), in Tilburg e.o. (door 
herstructurering van de textielindustrie) 
en in vele andere gebieden blijkt de 
nauwe samenhang tussen een stuk so- 
ciaal-economisch beleid en — als we dat
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zo mogen samenvatten — het ruimte
lijk ordeningsbeleid. Coördinatie van 
beleid moet daarom in deze het Wacht
woord zijn, en integrale (meerjarige) 
plannen het logische antwoord op de 
uitdaging die de veelvormige ontwikke
ling van de. maatschappij ons stelt.
Voor plannenmakerij is het van belang 
de uitgangssituatie goed te kennen: b.v. 
van een gebied de bodemgesteldheid en 
andere natuurlijke gegevenheden, de 
ontwikkeling van de welvaartsbronnen, 
de bevolkingsontwikkeling en de bevol- 
kingsspreiding.
Over dat laatste facet, de bevolkings- 
spreiding, mag het in het vervolg van 
dit artikel meer in het bijzonder gaan. 
Onze aanloop daartoe moet echter dui
delijk gemaakt hebben dat een facet- 
behandeling onmogelijk is, wannneer 
niet tevens andere facetten van het 
overheidsbeleid worden 'aangeduid. 
'Wellicht geheel ten overvloede mogen 
wij u hierbij nog wijzen op het feit dat 
het gehele overheidsbeleid gericht is (in 
ieder geval behoort te zijn) op de bevor
dering van de welvaart en het welzijn 
van de burgers. Wij gaan er in ieder ge
val bij de bespreking van het vraagstuk 
der bevolkingsspreiding vanuit, dat 
voorzover deze materie voorwerp is van 
overheidszorg, dit gebeurt op basis van 
de algemene doelstellingen van wel
vaart- en welzijnsbevordering.

Bevolkingsontwikkeling
Wat zou u doen wanneer u bij een

psycho-technische keuring het zinnetje 
„Nederland is een...” zou moeten aan
vullen? Bij zo’n zogenaamde associatie- 
test moet u direct opschrijven wat u 
het eerste invalt. Niet zo gek zou zijn 
wanneer u zoudt invullen, Nederland is 
een dichtbevolkt land. Dat is immers 
een algemeen bekende karakteristiek 
van ons land. Met ruim I2V2 mln andere 
mensen moeten we leven, met al onze 
activiteiten, op een oppervlakte van 
±  33.000 km2. In de loop van deze eeuw 
zal door inpolderingen de bewoonbare 
oppervlakte van ons land nog slechts 
met enkele honderden km2 toenemen, 
terwijl de bevolkingstoename ettelijke 
miljoenen mensen zal bedragen. Er 
wordt op het ogenblik, ruim 31 jaar 
voordat het zover is, wonderlijk genoeg 
nogal verbeten gediscussieerd over het 
inwonertal van Nederland in het jaar 
2000.

D e  h o o g ste  s c h a t t in g  is  n o g  ste e d s  20 
m ln ., d e  la a g s te  w e te n sc h a p p e l ijk  v e r 
a n tw o o rd e  p ro g n o se  17,9 m ln .  in w o n e rs .  
V a n  b e la n g  h ie rb ij  is  v o o ra l,  h o e v e r  d e  
h u w e l i j k s v r u c h tb a a r h e id s d a l in g  doorzet.

H o e  h e t  o o k  gaat, e e n  fe it  is  d a t  onze  
b e v o lk in g  sn e l g ro e it  e n  z a l b lijven, 
g ro e ien . E l k  j a a r  k o m t  e r h e t  in w o n e r 
t a l  v a n  een  s ta d  a ls  A r n h e m  ( ±  130.000) 
bij. D a t  b e te k e n t  d a t  d e  b e v o lk in g s 
d ic h th e id  z a l  to e n e m e n  v a n  ±  380 n u , 
n a a r  550  o f  600 in w o n e r s  p e r  k m 2  r o n d  
h e t  j a a r  2000.

U it b r e id in g  e c o n o m isc h e  (a c t iv ite ite n  in  h e t  w e ste n .
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Bevolkingsspreiding
Behalve de hoge bevolkingsdichtheid, is 
een wezenlijke trek in het karakter van 
ons land de ongelijkmatige spreiding 
van de bevolking. Een jaar of 10 gele
den sprak men in „Haagse kringen” 
graag over „het Westen en overig Ne
derland” . Dat doet men nu niet meer. 
Niet alleen omdat „overig Nederland” 
zich gediscrimineerd voelde, maar om
dat het onderscheid niet juist meer is. 
Ook in het Zuiden (de Brabantse ste
denrij en Zuid- en Midden-Limburg) en 
het Oosten (de voortzetting van de 
noordvleugel van de Randstad Holland 
tot en met Arnhem - Nijmegen en 
Twente) komen gebieden voor met hoge 
bevolkingsdichtheden, welke die van 
het Westen benaderen. Daarom werd in 
de Tweede nota over de ruimtelijke 
ordening in Nederland een ander on
derscheid gemaakt nl. tussen een gebied 
ten noorden van de lijn Alkmaar - Arn
hem, waar pl.m. 3 mln mensen wonen, 
en het gebied ten zuiden van deze lijn 
met een inwonertal van ruim 9 mln. 
mensen. Dat is een verschil in bevol
kingsdichtheid van ruim 150 tegenover 
ca. 600 inwoners per km2.
De ongelijkmatige spreiding van de be
volking kan voorts nog tot uitdrukking 
gebracht worden door opstelling van de 
cijfers (van 1965) per gewest: het Noor
den (de provincies Groningen, Friesland 
en Drenthe) heeft 1,3 mln. inwoners, het 
Oosten (de provincies Overijssel en Gel
derland) 2,2 mln. inwoners, het Westen 
(de provincies Noord- en Zuid-Holland 
en Utrecht) 5,7 mln. inwoners, het Zuid
westen 0,3 mln. inwoners en het Zui
den (de provincies Noord-Brabant en 
Limburg) 2,6 mln. inwoners.
Dat betekent in huis-tuin- en keuken
taal dat de relatieve „lege” gebieden in 
ons land in het Noorden en Zuidwesten 
voorkomen, het Westen een „vol” gebied 
genoemd kan worden en het Zuiden en 
het Oosten een middenpositie innemen. 
Daarmee is echter de situatie ten aan
zien van de bevolkingsspreiding nog niet 
voldoende gekarakteriseerd. Van belang 
is ook de concentratie van bevolking in 
steden en stedelijke gebieden te kennen. 
Van onze bevolking woont ruim 60“/o 
in steden met meer dan 20.000 inwo
ners. Er zijn 13 steden met meer dan
100.000 inwoners, die tezamen 35“/o van
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de bevolking omvatten. Het grootste 
stedelijke gebied van Nederland is de 
Handstad Holland, nu al met een inwo
nertal van bijna 6 mln. Een tweede 
groot-stedelijke gebied is de Brabantse 
stedenrij van Bergen op Zoom tot Eind- 
hoven-Helmond in het hart van de pro
vincie gelegen: ruim 1,3 mln inwoners. 
Wat kleinere stedelijke gebieden zijn 
Zuid- en Midden-Limburg (0,6 mln in
woners), Twente (±  0,4 mln) en Cen
traal Groningen en de noordpunt van 
Drenthe (ook ±  0,4 mln inwoners).
Tenslotte moet nog het gebied' van de 
Zuid-'Veluwezoom, Arnhem en Nijme
gen worden genoemd waarin nu reeds 
bevolkingsdichtheden van 500—1.000 in
woners per km2 voorkomen.
Uit bovenstaande opsomming blijkt dat 
de verstedelijking zich voornamelijk in 
het ten zuiden van de lijn Alkmaar - 
Arnhem gelegen gebied heeft voorge
daan. Dat blijkt ook uit het feit dat 
van de 21 kernen met meer dan 50.000 
inwoners er zich slechts 7 in het noor
delijk gelegen gebied bevinden en dat 
daar nog geen kern met meer dan
250.000 inwoners voorkomt.

4

Na te streven
bevolkingsverdeling
Analyse van de situatie zoals deze in 
1965 was te overzien leverde op dat in 
dg toekomst een verdergaande concen
tratie van bevolking in het Westen en 
Zuiden, en in toenemende mate ook in 
het Oosten van het land zich zou voor
doen. Het Noorden zou verder achter
blijven. Dat vond de regering onge
wenst. Daarom sprak zij zich princi
pieel uit voor een versterkte groei van 
bevolking in het Noorden. Dat betekent 
dat er meer mensen naar, dan uit het 
Noorden des lands moeten verhuizen 
(streven naar een positief migratiesal
do). Ook voor Zuidwest en de Zuidelijke 
IJsselmeerpolders werd een dergelijke 
doelstelling geformuleerd. In de Twee
de nota o’Ver de ruimtelijke ordening in 
Nederland werd daarom gesteld dat om
streeks het jaar 2000 inplaats van de 
situatie, op basis van een voortzetting 
van de tendentie nl.:
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wenselijk zou zijn dat het inwonertal 
in de verschillende landsdelen zou be
dragen:
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Zijn er reeds aanwijzingen dat dit ge
realiseerd zal worden?

Binnenlandse migratie
Er zijn nog maar 2 jaar verlopen sinds 
de publikatie van de Tweede Nota over 
de ruimtelijke ordening in Nederland. 
Op basis van de sindsdien bekend ge
worden migratiecijfers mogen natuur
lijk nog geen verregaande conclusies ge
trokken worden. Toch zijn ze interes
sant genoeg om ze hier te vermelden. 
Immers de versterkte groei van. de 
landsdelen Noord, Oost en Zuidwest en

de polders zal door positieve migratie- 
saldi (dat er meer mensen zich vesti
gen dan vertrekken) verwezenlijkt moe
ten worden. In het Jaarverslag van de 
Rijksplanologische Dienst over 1967 is 
daarover op pag. 30 de onderstaande 
tabel opgenomen.
Uit deze tabel blijkt dat de versterkte 
groei voor landsdeel Oost er duidelijk 
in zit. Ook voor Zuidwest begint zich 
de situatie gunstig te ontwikkelen. He
laas werd het positieve migratiesaldo in 
1966 voor het Noorden des lands in 1967 
niet herhaald. Voor Drenthe is de si
tuatie duidelijk gunstiger dan voor Gro
ningen en Friesland. Er kan voor het 
Noorden dus nog niet gesproken worden 
van versterkte groei. Maar nogmaals, 
het is nog veel te voorbarig om nu reeds 
conclusies te trekken, ook nog omdat 
incidentele gebeurtenissen, zoals b.v. de 
economische omslag in 1967, op de jaar
cijfers grote invloed kunnen hebben.

Het beleid
Nuttiger dan een analyse van de bevol
kingsontwikkeling en de binnenlandse 
migratie van de laatste paar jaar, is 
dan ook om na te gaan of er reeds be- 
leidsmaatregelèn genomen zijn die er op 
gericht zijn de gestelde doeleinden met 
betrekking tot bevolkingspreiding te 
verwezenlijken.
Begin van 1968 verscheen de regerings
nota „Ontwikkeling van het Noorden 
des lands” . Een pakket van economische 
stimuleringsmaatregelen \yerd daarin 
aangekondigd. Nadruk werd ook gelegd 
op verbetering van de infrastructuur in 
dit landsdeel, waarbij verbetering van 
de verkeersverbindingen met de andere 
landsdelen. Een aantal rijksdiensten zal 
naar het Noorden worden verplaatst. 
Aan de realisering van de eerste fase 
van het Eemshavenproject werd door de 
regering in beginsel medewerking toe
gezegd. Deze nota kreeg geen warm 
onthaal; noch in Noorden noch in het 
parlement (daar wel aanvaard). Uit alle 
onderzoekingen, o.a. door Amerikaans 
onderzoekbureau Arthur D. Little Ine., 
blijkt wel dat er in het Noorden des

T A B E L  1. B in n e n la n d s e  m ig r a t ie s a ld i  v a n  de  p r o v in c ie s  e n  de  la n d sd e le n ,  1955, 
1960 en  1965 -  1967

1 2 3 4 5 6

P ro v in c ie / la n d sd e e l 1955 1960 1965 1966 1967
G ro n in g e n —  4.039 — 1.714 —  501 205 — 1.460
F r ie s la n d —  5.525 — 3.973 —  1.133 —  578 —  879
D re n th e —  3.699 — 1.138 —  1.359 1.155 1.648
O v e r ij s s e l 1.116 432 353 364 — 2.209
G e ld e r la n d 1.445 3.661 , 5.747 5.667 5.624

U t re c h t 1.637 1.303 502 959 3.609
N o o r d - H o l l a n d 5.108 376 —  5.969 —  4.448 — 2.880
Z u id - H o l la n d 5.045 1.559 —  6.344 —  6.719 — 3.748
Z e e la n d —  1.872 — 2.485 —  343 502 465
N o o r d - B r a b a n t 617 3.302 4.991 3.229 2.292
L im b u r g 315 — 1.346 146 1.134 — 4.198
Z u id e l i j k e  IJ s se lm e e rp o ld e r s — 154 1.570 1.116 1.300

N o o r d — 13.263 — 6.825 —  275 782 —  691
O o s t  (incl. Z .IJ .P .) 2.561 4.247 7.670 7.147 4.715
W e s t 11.790 3.238 — 11.811 — 10.208 — 2.989

Z u id w e s t —  1.872 — 2.485 —  343 502 465
Z u id 932 1.956 5.137 2.095 — 1.906

B r o n :  C e n t r a a l  B u r e a u  v o o r  d e  S ta t is t ie k .

lands een „groot industrieel trekpaard” 
moet komen. Door uitvoering van het 
Eemshavenproject zou daarvoor een 
mogelijkheid geschapen zijn. Het komt 
ons voor dat dan ook de suggestie seri
eus genomen zou moeten worden om in 
de beginfase van dit project met over
heidsgelden industriële ondernemingen 
te starten.
In dit verband moet ook een nog maar 
pas verschenen nota van de ministers 
van Economische Zaken en van Sociale 
Zaken en 'Volksgezondheid over „de so- 
ciaal-economische aspecten van het in 
de jaren 1969 t'/m 1972 te voeren regio
nale beleid” worden genoemd. In deze 
nota wordt nl. ook gesproken over een 
betere ruimtelijke spreiding van bevol
king en van economische activiteiten om 
daarmede een meer optimale welzijns- 
ontwikkeling in ons land te verwezen
lijken. Aangekondigd wordt in deze no
ta o.a, een spreiding van meer rijks
diensten; uitbreiding van stimulerings
gebieden (Helmond e.o., ten dele Venlo
e.o.); ƒ 240 mln in de komende 4 jaar 
voor verbetering van de infrastructuur; 
rond de helft daarvan zal bestemd wor
den voor de drie noordelijke provincies; 
voorts premieregelingen nu ook voor 
uitbreidingen van industriële vestigin
gen in de stimulerings- en herstructu
reringsgebieden en voor stuwende be
drijven in de dienstensector. Deze no
ta moet nog in het parlement worden 
besproken, (zie  h e t  a r t ik e l  op  de  v o o r 
p a g in a ,  red.).

Voor Zuid-Limburg werden reeds in 
een eerder stadium in verschillende no
ta’s van de minister van Economische 
Zaken maatregelen aangekondigd en ten 
uitvoer gebracht voor bevordering van 
de economische ontwikkeling in ver
band met de mijnsluitingen.

-Voor stimulering van de ontwikkeling 
van Lelystad is zeer kortgeleden een 
premieregeling van kracht geworden. 
Deze regeling houdt onder bepaalde 
voorwaarden in, dat een ondernemer die 
een bedrijf in de industriële of diensten
sector in Lelystad vestigt een premie 
kan krijgen van ƒ 10.000,— voor iedere 
mannelijke werknemer, die permanent 
in het bedrijf werkzaam is en die met 
het oog op die tewerkstelling in Lely
stad gaat wonen.
Dan zou tenslotte in dit verband ook 
nog genoemd kunnen worden het beleid 
dat de laatste 2 jaar gevoerd is om de 
werkloosheid in bepaalde delen van 
het land te bestrijden. Enkele honder
den miljoenen guldens werden daar
voor beschikbaar gesteld.

Besluit
Al de genoemde beleidsmaatregelen bij 
elkaar moeten natuurlijk öffect op de 
bevolkingsspreiding hebben. Dat kan 
niet uitblijven. Het is echter nog steeds 
de vraag of werkelijk aan de gestelde 
doeleinden inzake de bevolkingsverde
ling over ons land zal worden voldaan. 
Zijn de maatregelen wel rigoureus ge
noeg? Is het beleid niet te verbrokkeld? 
'Wat betekent het eigenlijk nog, wan
neer alleen al de helft van het land

stimulerings- of herstructureringsgebied 
is geworden? En dan vooral de vraag, 
zou er niet een beleid gevoerd moeten 
worden dat gericht is op een afrem
ming van de welhaast natuurlijke uit
breiding van economische activiteiten in 
het Westen des lands? Hoewel ze bij
zonder moeilijk te berekenen zijn, kan 
toch wel worden aangenomen dat de 
maatschappelijke kosten, die voorname
lijk tot uitdrukking komen in overheids
investeringen voor wegen, havens, re
creatiegebieden, voor bestrijding van 
lucht-, water- en bodemverontreiniging 
enz., in het Westen hoger liggen dan 
elders in het land. Zou dat dan ook niet 
een reden moeten zijn om aan afrem
ming te denken? Opgemerkt moet wor
den dat de contouren van een zodanig 
gericht beleid reeds vaag zichtbaar wor
den. De voorgenomen verplaatsing van 
een 15-tal rijksdiensten uit het Westen, 
evenals de praat over een selectief ha- 
venbeleid in de Zeehavennota zijn daar 
voorbeelden van (de beslissing inzake 
vestiging van Shell Chemie bij Moer
dijk helaas nog een negatief). Het is 
de vraag of niet verder gegaan dient 
te worden. Bijvoorbeeld zou voor Den 
Haag met zijn toenemende ruimtepro
blemen aan nog verdergaande verplaat
sing van het Rijksapparaat, gekoppeld 
aan een beperking van de groei van de 
particuliere sector door vestigingsver
boden, vergunningenstelsel en loonsom- 
heffingen, gedacht kunnen worden. O p  
deze zaken wordt reeds gestudeerd.

Negatieve reacties op dit (vooralsnog?) 
vage afremmingsbeleid, in kringen van 
gemeentebesturen en particuliere be
drijfsleven uit de Randstad bleven na
tuurlijk niet uit. Zo schrijft J. J. van 
Raalte in het blad „Rotterdam-Euro- 
poort-Delta” (1968 no. 2) in een artikel 
met de fraaie titel „Rotterdam, bron 
van Welvaart, Welzijn en Ontwikke
lingshulp” o.a.:

„Nog gevaarlijker dreigt het evenwel 
te gaan worden als het ruimtelijke or
deningsbeleid vooral het karakter krijgt 
van een op spreiding gericht beleid. En 
er zijn duidelijke aanwijzingen dat ve
len vooral die kant uit willen. In de 
Tweede nota over de ruimtelke ordening 
en vooral ook in de Zeehavennota zijn 
de sporen van zulk een beleid onmis
kenbaar aanwezig... Bij de topfiguren 
van de internationale concerns maken 
wij ons dan ronduit belachelijk, omdat 
dit soort ruimtelijke ordening in hun 
ogen gelijk staat met een ruilverka
veling op volkstuintijesniveau! En dan 
kiest men een vestigingsplaats in andere 
landen, waar men minder wordt lastig 
gevallen met dit soort problemen en 
waar men meer faciliteiten geniet.”

L a t e n  w e  d a n  m a a r  b e la c h e l ijk  z ijn  in  

d e  o g e n  v a n  een  p a a r  „ c a p ta in s  o f  in -  

d u s t r y ” w a n n e e r  h e t  w e lz ijn  v a n  ze e r 

v e le n  e r d o o r  w o rd t  ge d ie n d .

B f o n c h i l e t t e n
H o e std ran k  in tab le tvo rm .9 5 ct
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HANDELSPOLITIEK
LANDBOUWPOLITIEK
ONTWIKKELINGSHULP
—  In suikerovereenkomst dient 
een redelijke afweging van be
langen plaats te vinden.
—  Voedselhulp op een meer zin
volle manier een plaats geven in 
de E.E.G.-landbouwpolitiek,
—  Landbouwpolitiek moet meer 
omvatten dan alleen produktiepo- 
litiek.
Deze drie elementen, kwamen alle ter 
sprake toen de Tweede Kamer zich vo
rige week moest buigen over betrek-
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kelijk simpel uitziende wetsontwerpen, 
die de ondertekening van een interna
tionale graanregeling en koffieover- 
eenkomst moesten bekrachtigen, als
mede over een memorandum van de 
minister van Landbouw, vermeldende 
de gang van zaken bij de discussie over 
een internationale suikerovereenkomst. 
Dit laatste onderwerp had in de afge
lopen maanden al de nodige bekend
heid gekregen door de actie die door de 
Sjaloomgroep werd georganiseerd met 
het doel zo langzamerhand te komen 
tot de verdwijning of althans het sterk 
terugdringen van het bietenareaal in 
W.-Europa, ten gunste van de rietsui- 
kerproducerende gebieden en dan ui
teraard in het bijzonder ten gunste van 
de ontwikkelingslanden.
Bij de behandeling hiervan werden 
door drs. R. Zijlstra over het karakter 
en de betekenis van dit soort overeen
komsten de volgende opmerkingen ge
maakt.
„Wij hebben hier te maken met een sa
menvloeiing van handelspolitiek, ont
wikkelingshulp en landbouwpolitiek. 
Deze drie elementen vinden wij als het 
ware in deze overeenkomsten terug. Ik 
meen dat de juiste beoordeling van de 
thans voor ons liggende wetsontwerpen 
alleen goed afgewogen kan gebeuren, 
wanneer wij deze vanuit deze drie as
pecten in onderling verband bekijken. 
Ik acht het accepteren van een zekere 
discipline en het aangaan van verplich
tingen over wat langere periodes een 
vorm van internationale handelspoli
tiek, met name op de markten die zich 
hiervoor lenen, van grote betekenis. Ik 
zou erop willen aandringen op deze 
weg zeer actief voort te gaan. Ik zie de 
betekenis van deze overeenkomsten in 
tweeërlei zin. In de eerste plaats vor
men zij een stabiliserend element, 
waardoor het risico dat de prijzen van 
de exportprodukten van de ontwikke
lingslanden drastisch wegzakken, sterk 
kan worden verminderd. In de tweede 
plaats is in dit soort van overeenkom
sten de mogelijkheid aanwezig om meer 
effectieve wijze voedselhulppolitiek te 
voeren.
Ik wil nog iets zeggen over de inter
nationale suikerovereenkomst. Ik meen 
dat de verschillen, die nogal eens naar 
voren komen tussen het suikerriet en 
de suikerbiet, wel eens te veel worden 
overdreven. Onlangs is een communi
qué opgesteld in een bijeenkomst in 
Krasnapolsky, waar in grote harmo

nie de producenten van de suikerbieten 
en de liefhebbers van het suikerriet el
kaar hebben gevonden.
Welnu, dat biedt m.i. hoop, ook voor het 
trekken van deze problematiek uit de 
conflictsituatie om haar te brengen in 
de marge, die er toch ongetwijfeld ook 
op dit punt is voor het bereiken van 
overeenstemming, waarbij beide belan
gen goed worden afgewogen. Grote 
waardering en respect heb ik voor de 
wijze, waarop die actie is gevoerd. Als 
men voor ieder onderwerp in de poli
tiek en daarbuiten dit enthousiasme zou 
kunnen mobiliseren en deze voorberei
dingen dienstbaar zou kunnen maken 
voor het doel, waarvoor men zich inzet, 
dan was er m.i. een nog levendiger 
maatschappij dan wij nu reeds hebben. 
Op dit punt wil ik dus graag mijn 
waardering uitspreken.
Uit het communiqué dat ik zoëven heb 
geciteerd, blijkt dat men elkaar geluk
kig wel kan vinden. Op die gronden 
heb ik dan ook alle hoop dat, als wij 
straks als Europese Gemeenschap toe
treden tot die suikerovereenkomst, dit 
op een zodanige basis kan geschieden, 
dat met beide soorten van belangen op 
een juiste wijze rekening wordt gehou
den.
Naar mijn mening, tenslotte moeten de 
voedselproduktie en de distributie op 
een betere manier te ordenen zijn dan 
vandaag de dag gebeurt.
Daarom heb ik verleden week bij de 
bespreking van de ontwikkelingshulp 
de suggestie gedaan, dat op dit punt de 
verantwoordelijkheid van de Europese 
Gemeenschap inzake de voedselhulp 
duidelijker haar plaats en vorm zal 
moeten vinden. Ik meen, dat de positie 
van de Gemeenschap in de wereld zo
danig is en dat het vraagstuk, waar
voor wij nu staan, van een dusdanige 
importantie is, dat op die verantwoor
delijkheid duidelijk de nadruk zal moe
ten worden gelegd. Dit hoüdt in — dat 
is dan ook mijn concrete voorstel —, 
dat deze Europese landbouwpolitiek 
zal moeten worden verbreed. Zij moet 
niet alleen een produktiepolitiek zijn, 
maar zal ook een handelspolitiek en een 
afzetpolitiek moeten omvatten. Deze 
politiek, moet erop gericht zijn, die 
ontwikkeling van de landbouw in de 
ontwikkelingslanden zelf op gang te 
brengen en sneller dan nu het geval is. 
Deze politiek dient gericht te zijn op 
het tot ontwikkeling brengen van de 
landbouw in de ontwikkelingslanden 
zelf en zal daartoe verplichtingen moe
ten omvatten inzake de produktietech- 
niek en de voedselhulp. Wat dit laatste 
betreft zou niet alleen gedacht kunnen 
worden aan granen, maar ook aan zui- 
velprodukten, met name' melkpoeder. 
Zij zou gekoppeld kunnen worden aan 
het vormen van tegenwaardefondsen, 
waardoor voedselhulp ook de vorm van 
kapitaalhulp wordt verkregen. Zij dient 
daarmee een tweeledig doel:
— Zij voorizet in de voedselnood.

— Zij vergemakkelijkt het betalings
probleem.
—  E e n  d e rg e lijk e  p o l it ie k  d ie n t  g e 
p a a r d  te g a a n  m e t  h e t  a f s lu it e n  v a n  
in te rn a t io n a le  g o e d e re n o v e re e n k o m 
sten, w a a r d o o r  een  b e v r e d ig e n d e r  w e -  
r e ld h a n d e ls v e r k e e r  te g e n  re d e lijk e  
p r ij z e n  k a n  o n t s ta a n  e n  h e t  r is ic o  v a n  
h a n d e ls -p o l it ie k e  o o r lo g e n  w o r d t  v e r 
m in d e rd .
I n  deze  o v e re e n k o m s te n  d ie n t  r u im te  te 
z ijn  v o o r  h e t  v o r m e n  v a n  „ s tra te g isc h e  
r e s e r v e s ” d ie  a ls  n o o d h u lp  k u n n e n  w o r 
d e n  a a n g e w e n d .
—  B i j  d e  f in a n c ie r in g  v a n  e e n  d e rg e -  
Ij jk e  p o l it ie k  d ie n t  h e t  E .O .G .F .  te w o r 
d e n  in g e s c h a k e ld ”.
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U BENT 
DE BESTE

yOOK onze partij bent u de 
beste om een nieuw lid te 

werven.
Een persoonlijke benadering is 
van veel meer belang dan al
leen maar papier. Dan kan im
mers degene die dat krijgt niet 
direct reageren, niet persoonlijk 
praten.
Daarom bent u de beste ledenwer
ver. U bent zelf overtuigd van het 
belang van ten politieke party, die 
niet steunt op slechts weinigen, maar 
gedragen "  ordt door velen; zeer ve
len.
Het is juist in deze tijd van gesprek
ken over partijverieuwing, over een 
goede politiek en alles wat daarinedr 
samenhangt, bijzonder zinvol daar 
als lid van een partij meer direct bij 
betrokken te zijn.
De taak waar de partij voor .staat 
vraagt veel werk en inspanning. Dat 
geeft natuurlijk niet; daar is zij voor. 
Maar zij uan haar werk alleen goed 
doen, wanneer zij sterk is. wat be
treft haar ledental en wat betreft 
haar inkomsten van de zijde van de 
leden.
Uiteraard is allerlei lectuur ‘ er be
schikking ter informatie van hen 
die nog geen lid zijn.
Wanneer zij, aan wie u vraagt liJ te 
worden, eerst nieuwe informatie 
wensen, dan kunnen zij die brijgen. 
Het partijsecretariaat verleent gaarne 
alle mogelijke service.
Maar uw persoonlijk woord kan hier
bij toch niet worden gemist.
Praat eens even met iemand uit uw 
omgeving, met een buurman, kennis 
of familielid. Praat eens even mei 
iemand die u tegen komt.
Op uw medewerking wordt graag ge
rekend. Het gaat om een goede zaak 
waarvoor uw bijdrage zeer op prijs 
gesteld wordt.

DRAAGKRACHT
De A.R. Partij is een volkspartij, 
dat wil zeggen een partij, waar
van mensen uit verschillende maat
schappelijke groeperingen lid zijn. 
Dit betekent, dat wij dan ook met 
elkaar bereid moeten zijn — ieder 
naar draagkracht — onze gezamen
lijke lasten te dragen.
Daarom wordt door het Centraal 
Comité sinds jaar en dag aan de 
besturen van de kiesverenigingen 
geadviseerd bij de contributievast- 
stelling uit te gaan van de finan
ciële draagkracht van elk lid.

Men moet dus als bestuur niet zonder 
meer van bovenaf één vast en gelijk 
bedrag voor alle leden hetzelfde bepa- 

Men doet er derhalve verstandig 
aan om — uitgaande van het bedrag, 
dat gemiddeld per lid nodig is — de 
leden individueel te benaderen om te 
vragen welk contributiebedrag zij kun- 
ken betalen. Daarbij dient van de zijde 
van het bestuur aan de leden uiteenge
zet te worden waarvoor het geld nodig 
is. Daarvan wordt in de nieuwe leden- 
werffolder „uw bijdrage” een globaal 
overzicht gegeven.
Om op verantwoorde wijze ons partij- 
werk — plaatselijk, landelijk en regio
naal — te kunnen voortzetten in lande
lijk gezien een gemiddelde (wij onder
strepen dit woord nog eens) contributie 
van ƒ 15.— per jaar nodig.
Er zullen leden zijn. voor wie dit bedrag 
werkelijk een „o ffe r ” betekent en die 
dit zelfs niet geheel kunnen betalen. 
Toch moet iedereen, die zich bij onze 
partij wil aansluiten, ongeacht zijn fi- 
nanciëlé positie, lid kunnen zijn. In 
sommige omstandigheden moet van 
het genoemde bedrag dan ook kunnen 
worden af geweken. Dit dient, zoals 
hierboven aangege\er_, van de zijde van 
de besturen van de kiesverenigingen 
vlot en goed geregeld te worden.

T E G E N  D E  K L I P P E N  O P
„Deze kuise kleine luiden van weleer flirten tegen de klippen op.” 
Diagnose van de A.R.P., gesteld door een jeugdige politieke psychiater 
op een conferentie van de C.H.J.O.

D e  k le in e  lu id en , aan w ier  lip p en  
W e le e r  slech ts  k u ish eid  m o c h t on tg lip p en .

Z ijn , z o  h e e ft  H u y s e n  nu  b ew eerd ,

T o t  „ sc h a r reltje s”  g ed eg ra d eer d ;
Z ij  flir te n  nu  to t o p  d e  k lip p en .

V A N  D O R E N

NEDERLANDSE GEDACHTEN
IJ EGELMATIG wordt in de pers uit het weekblad „Nederlandse Gedachten” 

geciteerd. Dat wijst er op, dat er lezenswaardige artikelen in staan.
Daaruit kan wie geen abonnee op ons partijweekblad is zelf. concluderen, dat hij 
een stuk politieke voorlichting en informatie mist, vergeleken bij hen, die zich 
reeds wel een abonnement aanschaften.
Wij adviseren u, die nog geen abonnee op ons weekblad „Nederlandse Gedachten” 
is, abonnee te worden. Waarom zoudt u zicb niet tot 1 februari 1969 gratis proef
nummers laten toezenden?
De abonnementsprijs is voor 1969 ƒ7,— per half jaar. Bij aanmeldingen nog in 
deze maand wordt de nieuwe abonnees dus slechts ƒ 5,75 in rekening gebracht 
voor het eerste- halfjaar van 1969.
Wekelijks biedt het partijblad op twaalf pagina’s een keur van gevarieerde 
artikelen, geschreven door vele deskundige scribenten.
Maakt u gebruik van de aanmeldingsbon.

BON
NIEUWE ABONNEE

Naam ...............................................................................................
Volledig adres ...............................................................................................

Woonplaats ................................................................................................

OPGEGEVEN DOOR

Naam ..............................................................................................
Volledig adres ...............................................................................................

Woonplaats ...............................................................................................
Wenst als geschenk:

1 abonnee: lepeltje, sleutelring of brochure „De samenleving vernieuwen”.
2 abonnees: zes cocktailprikkers in etui of 3 lepeltjes.
3 abonnees: sierdoos of zes lepeltjes.

Abonnementsprijs f 7.— per half jaar.
Giro 89673 t.n.v. A.R. Partijstichting - Dr. Kuyperstraat 3 - Den Haag

Het voorgaande betekent natuurlijk, dat 
leden die financieel iets draagkrachtiger 
zijn, bereid moeten zijn een wat hogere 
contributie te betalen dan het gemiddel
de bedrag. Aan deze leden dient een. 
contributie te worden gevraagd van 
ƒ 20.—, ƒ 25.—, ƒ 30.—, f 40.—. f 50.—. 
Daartegenover moeten dan leden, die 
niet meer kunnen betalen (.gehandicap
ten, personen, die niet veel meer dan 
A,0;W, hebben, e.d.), kunnen volstaan 
met een contributie van ƒ 12.—, f 10.— 
af f 7.50.
Wij moeten onderstrepen nog eens. dat 
het financiële i-leid uiteraard een zaak 
is van het gehele bestuur. Men mag niet 
zonder meer dit veeleisende werk — dat 
vooral in grotere kiesverenigingen ook 
veel tijd vraa.gt — alleen op de schou
ders van de penningmeestejulaten rus
ten. Men zal de penningmeester bepaald 
als overige bestuursleden ter zijde moe
ten staan.
Gezien de steeds stijgende kosten dienen 
ook de contributies zeer regelmatig te 
worden aangepast. Dat geldt voor het 
v-erk in alle partijregionen.
Volgens besluit van de Oeniit.nrenv'er- 
gadering stijgen alleen al de afdrachten 
van de kiesverenigingen aan het Cen
traal Comité elk jaar. Die afdracht is 
gekoppeld aan de stijging van de index 
der regelingslonen. Dit betekent, dat de 
bijdrage van de kiesverenigingen aan 
het Centraal Comité per lid elk jaar 
met ongeveer 6 a 10 "/n stijgt.
De kiesvereniging draagt voor 1969 per

lid ƒ 7.— aan het Centraal Comité af (bij 
de C.H.U. is dat overigens ƒ 9.—) en 
voor vrouwelijke leden, van wie de 
echtgenoten eveneens lid zijn ƒ 2.50 per 
jaar.
Het genoemde gemiddelde bedra-- van 
f 15.— per jaar is ook in vergelijking 
met andere partijen niet hoog.
Bii de P.v.d.A. beteaU men als Hd (tot 
een inkomen van f 13.500.— f 2.— per 
maand, dus ƒ 24,— per laar. Boven ge
noemd inkomen ƒ 4.— per maand, dus 
f 48.— per jaar. Beiaarden en studenten 
kunnen lid van de Pw-.d.A. zijn tegen 
een contributie van ƒ 0,75 per maand, 
dus f 9.— per jaar.

- Bij de V.V.D. is de minimum-contributie 
f 25.— per lid inclusief toezending van 
het weekblad „Vriiheid en Democratie” . 
Nog één voorbeeld rio mlnimum-cnntri- 
butie bedraagt bij D’6R f 25.— per jaar.
l.eden. die een i’slmmen hebber 
de f 15.000.— worden verzocht een con- 
t>-ii-iut;e van ƒ 50.— te betalen; boven 
f 25.000.— een contributie van ƒ 75,— en 
boven ƒ 35.000.— een contributie van 
f 100.—.

Wij vrcp^en p'aarne de aandacht van alle 
leden voor de financiën van de partij. 
Ieder mag terecht vragen, dat de partij 
haar werk zo troed mogelijk doet. Daar
voor moeten wü dr,r> echter het nodige 
geld vlot op tafel brengen.
Wanneer u na lezing van het voorgaan
de meent, dat hef goed zou zijn indien 
u uv.’ eontrihutie verhoogde, dan behoeft 
u natuurlijk niet te wachten tot de pen
ningmeester u komt vragen of u dit wilt 
doen, /
Wij meenden er goed aan te doen u 
over zaak te informeren. Terecht zou 
u anders kunnen zeggen: waarom is dit 
mij niet verteld.

Partij in de ether
Donderdag 12 december j.l. sprak 
dhr. W. de Kwaadsteniet, secreta
ris van de A.R.P., voor de radio. 
In deze toespraak zette de heer De 
Kwaadsteniet uiteen, wat de 
A.R.P. belangrijk vindt en waar 
haar beleid op gericht is.

„Een van de hoofdlijnen van de A.R. 
Partij is het streven naar samenwerking 
van christelijke partijen. Zo staat het 
ook in ons Program van Actie 1967. 
Daar staat bij, dat dit inhoudt het sa
menvoegen van politieke activiteiten 
van allen, die Christus’ Koningschap 
over de wereld belijden.
Aan deze hoofdlijn houden wij vast. 
Daarom zijn wij in de groep van „18” 
met elkaar aan het praten. Onze bedoe
ling is geen andere, dan dit gesprek te 
doen slagen. Wij hopen, dat wij met 
C.H.U. en K.V.P. tot overeenstemming 
komen over het uitgangspunt voor het 
politieke handelen, over het concrete 
politieke program en over de uitvoering 
van dat progam.
Ons streven is er op gericht bij de eerst
volgende verkiezingen voor de Tweede 
Kamer als A.R.P. met C.H.U. en K.V.P. 
een vorm van samenwerking te bereiken. 
Deze lijn heeft steeds onze opstelling 
bepaald. Dit is ook herhaaldelijk in offi
ciële stukken tot uiting gebracht. 
Misschien rijst bij u de vraag waarom 
het dan niet sneller gaat met het werk 
van de groep van „18”.

Wel, u moet bedenken, dat daar drie 
partijen bezig zijn: dat daar drie par
tijen serieus bezig zijn; partijen, die zich 
niet willen beperken tot het gezamenlijk 
uiten van kreten en gevoelens, maar 
die een goed concreet program willen 
opbouwen, dat iets betekent voor de sa
menleving.
Wij menen, dat men in de politiek steeds 
weloverwogen moet handelen. Het is 
heel gemakkelijk en soms ook verleide
lijk om kreten te slaken, maar dat heeft 
niets te maken met verantwoord han
delen. Het gesprek in de „18” is voor 
ons een te serieuze zaak om hals over 
kop af te wikkelen. Een zakelijke rela
tie ga je ook niet aan als je niet precies 
weet wat je aan elkaar hebt en waar 
je aan toe bent.
De .A.R.P. heeft geen behoefte aan het 
doen van „noodsprongen”, evenmin aan 
het bij wijze van stunt alles op een hoop 
gooien. Vandaar dat het gesprek voort
duurt. Het gesprek zal trouwens ook 
na tussentijdse beslissingen op bepaalde 
punten blijven voortduren. Politiek is 
geen statische zaak. Politiek is een door
lopende. dynamische ontwikkeling, een 
zaak van voort,gaand denken. Vroeger 
nam- men wel eens een beslissing, waar 
je het 10. 20 jaar mee deed. Heerlijke 
zekerheid! Dat kan in onze samenleving 
zeker niet m.eer. Wij zullen voortdurend 
in gesprek moeten blijven, ook al zijn 
daardoor onze zekerheden wat ondui
delijker ”
De complete tekst van deze toespraak 
is verkrijgbaar op het A.R. Partijbureau, 
Dr. Kuyperstraat 3. Den Haag.

ADRESWIJZIGINGEN

Gaarne willen wij alle leden van 
onze partij vragen om bij verhui
zing hun adreswijziging terstond 
ook door te geven èn aan de s e c re 
taris van hun kiesvereniv’ng én 
ten overvloede tevens aan bef par
tijbureau, Dr. Kuyperstraat 3 
’s-Gravenhage.

Door Ook de adreswijziging rechtstreeks 
aan het partijbureau door te geven 
wordt deze sneller in de landelijke ad
ministratie verwerkt, zodat u zonder 
onnodig oponthoud zo spoedig mogelijk 
óf het wekelijks verschijnende „Ne
derlandse Gedachten” (wanneer u daar
op geabonneerd bent) óf het zes keer

per jaar verschijnende (gratis) ieden- 
contactorgaan ,,A.R. Post” , op uw nieu
we adres ontvangt. Overigens wordt 
uiteraard uw adreswijziging na ont
vangst door de secretaris van uw kies
vereniging ook doorgegeven aan het 
partijbureau. Maar dan zit er dus een 
schakel tussen en gaan er'een paar 
dagen extra overheen.
Daarom gaarne uw adreswijziging zo
wel aan de secretaris van de kiesver
eniging in uw eigen woonplaats als aan 
het partijbureau in Den Haag.
Bij voorbaat dank voor uw medewer- 
king.
Wij delen u nog mede, dat bij verhui
zing buiten het gebied van uw tegen
woordige kiesvereniging, het partijbu
reau de secretaris van uw nieuwe kies
vereniging er van op de hoogte stelt, 
dat u nu in het werkgebied van zijn 
kiesvereniging bent komen wonen.
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REGIONAAL BELEID
10. Voor 1969 zullen 1300 gesubsidieerde 
woningen aan deze gebieden women 
toegewezen.
11. De arbeidsmobiliteit wordt sterker 
bevorderd terwijl her- en omscholing 
intenser ter hand worden genomen.
12. Het instrumentarium met betrek
king tot een aanmoediging van vesti
ging (vestigingsfaciliteiten) zal niet noe
menswaard worden vergroot. Hooguit 
een verbreding van de reeds bestaande 
regelingen. Zo is er meer.

Financiële gevolgen
D e  f in a n c ië le  g e v o lg e n  v a n  d it  be le id  
z ijn  a l s  v o lg t :
#— voor de komende 4 jaar aan infra
structurele verbeteringen 240 miljoen.
—̂ vestigingssubsidies vergen voor 1969 
60 miljoen gulden.
— voor extra activiteiten is uit de B.T. 
W. pot beschikbaar voor 1969-1972 175 
miljoen gulden.
i— de mogelijkheid het staatsbezit te 
reactiveren wordt bestudeerd.
D e  K a m e r  h e e ft  r o n d  100 v ra g e n  o v e r  
v o o r g e n o m e n  b e le id  geste ld , v o o rd a t  zij 
i n  o p e n b a re  b e r a a d s la g in g  deze  n o ta  
w e n s te  te  b e h a n d e le n .
U i t  de ze  v r a g e n  b l i j k t  o v e rd u id e l i j k  v a n  
e e n  k r it is c h e  in s t e l l in g  m e t  b e t re k k in g  

to t  d it  be le id .
I s  h e t  b e le id  v o ld o e n d e  o m  d e  st ijge n d e  
n o o d  in  d ie  g e b ie d e n  o p  te v a n g e n ?  
i s  f in a n c ië n  te  z u in ig  g e w e e st  b ö  de 
b e s c b ih b a a r s t e l l in g  v a n  de  g e ld e n ?  
i s  e r  v o ld o e n d e  c o ö rd in a t ie  in  h e t  b e 
le id  t u s se n  d e  v e r s c h il le n d e  d e p a r te 

m e n te n ?
H e t  d e b a t  z a l v i n n i g  z ijn  —  w a a rb ij  de 
o p p o s it ie  h a a r  e ige n  sp e l z a l spe len. 
W o r d t  e r  e v e n w ic h t  b e t ra c h t  b ü  d e  h u lp  
i n  d e  v e r s c h i l le n d e  g e b ie d e n :  h e t  n o o r 
d e n  d e s  la n d s ,  h e t  o o ste n  d e s  la n d s  e n  

L im b u r g ?

S
Voor goed vermorgd drukteerk
d r u k k e r ij  j . b . v a n  d e n  b r in k  & Co

Beukerstraat 77 Zutphen Tel.. (5750)4218

WERKEN AAN DE 

TOEKOMST
Onder deze titel is zojuist versche
nen de brochure, waarin zijn opge
nomen de redevoeringen van dr. A 
Veerman en prof, mr. P. H. Kooij- 
mans, gehouden op het Partij Con
vent d.d. 26 oktober j.1.
De brochure telt 48 bladzijden .De 
prijs is ƒ 1,75.

NIEUWE MONDIALE 

VERHOUDINGEN
Deze brochure bevat de twee inlei
dingen over het vredesvraagstuk, be
handeld op de jaarlijkse landelijke 
ARJOS-studieconferentie op 4 en 5 
oktober j.1., gehouden door prof, ,nr. 
P. H. Kooijmans en mr. P, J. Tennis
sen. Het geschrift telt 76 bladzijden. 
De prijs is ƒ 1,75.

ONTWIKKELINGS
POLITIEK
In september j.1. verscheen de nota 
„Ontwikkelingspolitiek” van een 
werkgroep van de buitenlandse com
missie va het College van Advies 
van de A.R.P. Ook voor deze nota

blijkt grote belangstelling te bestaan. 
De nota telt 80 bladzijden. Deze uit
gave kost ƒ 1,75.

SAMEN
VERANTWOORDELIJK
In deze brochure zijn opgenomen de 
redevoeringen van dr. A. Veerman 
en mr. B. W. Biesheuvel, gehouden 
op de buitengewone Deputatenverga-' 
dering van 15 juni j.1. en de rede van 
dr. A. Veerman op het voorjaars- 
Partij Convent van 25 mei j.1. U 
treft er tevens in aan de op dat Par
tij Convent aangenomen resolutie 
met betrekking tot het gesprek in de 
groep van „18”. De prijs van deze 
brochure is ƒ 1,50.

BESTELLING
B e s t e l l in g e n  k u n n e n  p la a t s v in d e n  
d o o r  o v e r m a k in g  v a n  h e t  v e r s c h u l 
d ig d e  b e d ra g  o p  g i r o n u m m e r  i(9G73 
t.n.v. de  A .R .  P a r t ij - S t ic h t in g ,  D r.  
K u y p e r s t r a a t  3, ’s -G r a v e n h a g e ,  m e t  
v e rm e ld fn g  v a n  d e  t ite l v a n  h e t  g e 
sc h r if t ,  d a t  u  w e n s t  te o n tv a n g e n .
B ij  b e s te l l in g  v a n  de  h ie r  ge n o e m d e  
v ie r  b ro c h u re s  s a m e n  (o n d e r  v e r 
m e ld in g  „ b ró c h u re -p a k k e t ”) w o rd t  u  
e e n  ge re d u c e e rd e  p r ij s  v a n  s le c h ts  
ƒ  5,50 in  r e k e n in g  ge b ra c h t.

Te koop:

I YUMBO Y-100
hydr. kraan op rups
FIRMA M. J . VERLINDE 

ZAAMSLAG
T e le f.  0 1 1 5 3 - 2 2 7 - 4 2 9 ,  n a  17.30 u. 245

. A N I M O "

KOFFIEZETAPPARATUUR
v o o r  in r ic h t in g e n ,  h o re c a b e d r ij 
ven , k a n t in e s ,  v e rg a d e r z a le n  enz. 
I n  e lk e  g e w e n ste  ca p a c ite it  en  
u it v o e r in g .

APPARATENFABRIEK
L. SCHEEPSTRA N.V.
A m e r s f o o r t  - Te l. 03490 - 19148 (2 Ijjnen ) 
A s s e n  - T e le fo o n  05920 -  2743

G oed  voor de huid  
het gehele jaar door

iSnuif en
I U w  verkoudheid  van  neus, 

keel of borst weg met

W IJ K O M E N  
BIJEEN
Op zaterdag 21 december houdt het Verband 
van a.r. gemeente- en provinciebestuurders 
een rayonvergadering te Groningen in het 
Tehuis Lutke Nieuwstraat. Aanvang: 10.00 uur. 
Onderwerp: Ontwikkeling Noorden des lands. 
Sprekers: de Tweede Kamerleden mej. J. van 
Leeuwen en drs. B. Goudzwaard. 
Forumdiscussie,
De vergadering is bedoeld voor raads- en 
Statenleden in de noordelijke provincies. 
Geestverwante niet-raadsleden eveneens wel
kom.

De A.R. Statencentrale Middelburg houdt een 
algemene ledenvergadering op dinsdag 17 dec. 
in „Suisse” , Markt 55 te Middelburg. 
Aanvang: 19.45 uur.
Onderwerp: Inkomenspolitiek en arbeidsmarkt
beleid.
Sprekers: De heren P. R. Grund, districts- 
bestuurder CNV, Middelburg, mr. J. S. P. 
Rieiema, dir, G.A.B. Middelburg, W. de Wolf 
econ. soc. voorl. Zeeuwse C.B.T.B. Goes.

N E D E R L A N D S E
G E D A C H T E N
WEEKBLAD VAN DE A.R.P. 
EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ
onder redactie van H. Algra 
(voorzitter), G. J. H. Griffioen. G. 
A. Kieft, Dr W de Kwaadsteniet, 
J. W. Ooms, mevr. C. M. Ton-
kens-Kaajan.

Adres van redactie 
en administratie:
Dr. Kuyperstr 3, ’s-Gravenhage, 
tel. (070) - 183960, giro 89673.

Adres voor advertenties:
Botenmakersstraat 45, Zaandam, 
telefoon (02980) 63224.

Abonnementsprijs:
f  6,— per half jaar.
Giro 89673 ten name van de A.R. 
Partij Stichting te 's-Gravenhage.

Studentenabonnement:
ƒ 6,- per jr. Losse verkoop ƒ0,30.

Oud-Beijerland
TE KOOP

enkele riante herenhuizen in aanbouw aan 
de Van Ghentstraat. Dagelijks te bezichti
gen en binnenkort te aanvaarden.

I N L I C H T I N G E N  :

B O U W B U R O  D O O L A A R D ,  H A  V E N D A M  7, 

O U D - B E I J E R L A N D

T E L E F O O N  01860 -  3342, h.g.g. 01860 -  3307

DRUKKERIJ J. DE LONGTE
Dordrecht Postbus 171 

Boekdruk Offset
Snel en goed in reclame- en handelsdrukwerk

PATENT OCEAN
wereldwijdVtoegepaste. ;

A p p  E N  D A B E  S
BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 

TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE 
(3ROOTSTE EUROPESE SPECIAALFABRiEK

„AERZEN”
IN L . & v e r k o o p  O C E A N  N.V. - V E L P  ( G)  
TEL. o 8-3 0 2 - 6 2.44 T EL E PIB. '5

r S C H U IU N G  G IE T E R IJ B E N O D IG D H E D E N  N V

□ B IN N E N H A V EN S T R A A T  20 /H E N G E L O -O . 

PO STB U S 52 /  T E L  05400-1(54(51

Wajang
een goud-eerlijke 
plantenmargarine

De goüd-folie vLVpakkmg 
beschermt de versheid 
van uw Wajang

E E N  V E I L I G E  B O X

E E N B O X

Abonneert u op Nederlandse Gedachten

ECHTE
KERKORGELS

O O K  V O O R  

M O D E R N E  K E R K E N

ORGELBOUW

Ernst
Leeflang
APELDOORN

T E L E F O O N  05760-17582

Qéén
maag'
p i j n ,meer!

Jarenlang onderzoek en uitge- 
brside proefnemingen in Amerika 
maakten hel CurrIeR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklachten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen I 
Als U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist

in het rode' 
A Ü b r ë S l  busje met 

y f r i j r - f f n y ^ qele opdruk

maagtabletten
Importeur: L. Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-o,
Rotterdam Tel.010-23.11.62

SALONPAS helpt tegen rheuma- 
tische pijnen, gewrichts-, spier- en 
lendepijn, tegen pijnen, veroor
zaakt door kneuzingen, stijve schou- 
ders.yerstuikingen en zenuwpijnen 
SALÖNPAS is een medicinale 
pleister die smeren en wrijven 
overbodig maakt.
SALONPAS pakt de pijn bij de 
bron aan.

S A LO N P A S
Verkrijgbaar bij U w  

apotheker o f  Ürogist,
Tmp. L.Rietbergen C.V. Rotterdam 
Korenaarstraat 55 Telefoon 23116’2

OOSTERBEEK
(Arnhem)

T e le fo o n  08307 -  3169 

H O T E L  „ D R E Y E R O O R D ”
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SAMEN
WERKING EN 
EIGENHEID
DOOR DR. A. VEERMAN

partij is in de dagen voor 
Kerstmis zwaar in de publiciteit 

geweest door de bekende brief en 
vooral door al de berichten daarom
heen. Op dit moment, na de vergade
ring van het Centraal Comité, is het 
weer stil. Maar het zou verkeerd zijn 
de zaak op die grond als afgedaan te 
beschouwen. Zo’n brief is een inci
dent. 'Belangrijker is, wat er onder en 
achter zo’n incident leeft. Daarover 
moeten wij ons bezinnen. Wel, daar 
leent het moment — tegen oudjaar —  
zich dan ook voor.

Er staat in het communiqué, dat na af
loop van de vergadering van het Cen
traal Comité is gepubliceerd, een zin, 
waaromheen ik dit verhaal schrijf. Want 
ook de- zaak draait daarom. Die zin 
luidt: ,,Ook bij nauwe samenwerking 
(n.l. met K.V.P. en C:H.U.) wil de A.R. 
Partij haar eigen identiteit handhaven". 
Dat is het probleem, de verhouding 
tussen die twee: samenwerking en be
houd van het eigene.
Ik meen, dat wij te kort zouden schie
ten, wanneer wij een van beide ,,polen” 
in deze spanningsverhouding zouden 
prijsgeven. Ik kom mensen tegen, die 
dat eigenlijk wel willen; naar beide

kanten, zowel mensen, die zich sterk 
maken voor onze zelfstandigheid, als 
anderen, die samengaan als het juiste 
doel zien. Voor beide groepen is het 
probleem ,,opgelost". Maar ik meen, 
dat men op deze wijze het probleem, 
dat er is, ontloopt en niet oplost. Beide 
polen moeten we serieus nemen. En 
daarmee de spanning aanvaarden. 
Onze resolutie van 25 mei spreekt over 
de samenwerking van de christelijke 
partijen en zo mogelijk van alle christe
nen in de politiek heel duidelijke taal. 
Vanuit een critische instelling tegen
over het historisch gegroeide, het tra
ditionele. Een gescheidenheid, die his
torisch verklaarbaar is en in een gege
ven situatie menselijk, sociologisch ge
zien ook onontkoombaar was, moeten 
wij niet automatisch als voor deze tijd 
ook vanzelfsprekend beschouwen. De 
tijd, dat wij hoge muren optrokken, elk 
om ,,eigen erf” is gelukkig voorbij. Wij 
hebben leren zien, dat wij geen „eigen 
erf” hebben, maar dat wij als christe
nen moeten werken op het grote erf 
van deze wereld.
Het zou verstarring zijn, wanneer wij 
op politiek terrein niet zouden zoeken 
naar mogelijkheden parallel met ont
wikkelingen op ander gebied.

Verantwoordelijkheid voor de toekomst.

Dan kunnen er ook onzuivere motie
ven zijn. Wij kunnen samenwerking ook 
zien als een stuk machtsvorming. Niet 
dat macht op zich een vies woord is, 
Machtsvorming is in de politiek een 
wezenlijke zaak. Maar ik denk aan het 
oude c.h.-program, dat autoriteit stelt 
boven majoriteit. En ik zou dit willen 
parafraseren met deze woorden, dat de 
geloofwaardigheid boven het getal 
gaat. Een zich deconfessionaliserende, 
zich overigens christelijk noemende sa- 
menwerkingsgroep is voor ons geen 
aanvaardbare zaak. Als wij zoeken (se
rieus zoeken) naar samenwerking, dan 
is dat omdat wij overtuigd zijn, dat wij 
de betekenis van ons christen zijn —

BIJ KAPTINO
KEUZE UIT MEER DAN 2 000

schrijfmachines
OOK TEL- EN REKENMACHINES 
BRANDKASTEN GROTE SORTERING

De Clerqstraat 72, tel. 020-123711, Amsterdam. 
Zijlweg 53, tel. 023-20018, Haarlem. Laan van 
Nieuw Oost-Indië 12, Den Haag, tel. 839446.

G E U R T ’S
CONSERVENFABRIEK C.V.

DODEWAARD 
De fijnste fruitprodukten uit de 

Betuwse boomgaarden 
Vraagt uw winkelier ons merk JAMS. 
APPELMOES. VRUCHTEN OP SAP, etc.

Dr. J. J. Buskes
God en mens als concurrenten
Op zijn heldere en directe wijze schrijft ds. 
Buskes over de laatste, roerige ontwikkelin
gen in de theologie die culmineerden in de 
leuze ..God is dood” .

Carillon-paperback f  16,00
VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL

Uitgave van W . ten HAVE

of objectiever de betekenis van de bij
belse boodschap —  voor het politiek 
bedrijf in deze tijd in breder verband 
kunnen en dus moeten bezien.

En daar komt dus al de spanning in het 
verhaal. Want enerzijds tast de ge
scheidenheid op zich al de geloofwaar
digheid van de menselijke vertolking 
van de boodschap aan. Maar de ge
loofwaardigheid kan er ook aangaan 
als de breedte het wint van de diepte. 
Wij zullen in onze politieke stelling- 
name ruimte moeten laten voor nuan
ceringen. Maar de ruimte-mag de ge
loofwaardigheid niet te niet doen.

Dan is er de eigen identiteit. Naar ons 
gevoel is er in onze partij rond 1960 
een nieuw élan geboren. Een élan, dat 
zich vooral uitte in een nieuw door
denken van de wezenlijke inhoud van 
een christelijke politiek. Het is de geest 
van een politieke partij, die niet breed
uit wil zitten op verworvenheden, maar
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JU IST TIJDSTIP
Het Centraal Comité vergaderde op 14 dec. 
j.l. Dat was op het juiste tijdstip i.v.m. 
het rumoer om de brief, waarvan de in
houd uitlekte. Zie pagina 5.

BRIEF
De inhoud van de brief die door de ARP 
in overleg met C.H.U. en K.V.P. aan de 
partij-organen is verzonden staat op pa
gina 4. Op deze pagina ook de inhoud van 
het perscommuniqué dat na afloop van 
de vergadering van het C.C. op 14 dec. 
werd uitgegeven.

VOORUITZICHTEN
Op pagina 7 vertelt drs. B. Goudzwaard 
wat hij verwacht van 1969. Mr. G. C. van 
Dam en de heer i. van Eibergen, die in 
het laatste nummer van 1967 hun prog
noses gaven voor 1968 vertellen op deze 
pagina wat er van hun voorspellingen is 
uitgekomen.

INTERNATIONAAL
Prof. mr. P. H. Kooijmans geeft op pag. 
8 en 9 zijn vooruitzichten voor het komen
de jaar wat het internationale terrein be
treft. Op pagina 9 kunt u ook iets lezen 
over het Europese parlement, dat in 
Straatsburg bij elkaar komt.

BEGROTING
Voordat de begroting helemaal is behan
deld in het parlement zal het wel voor
jaar 1969 zün. Wat daarvan de nadelen 
zijn, zie pagina 10.

BOEIEND
Meewerken aan de uitvoering van de 
mammoetwet Is boeiend werk, vindt dr. F. 
H. de Bruijne, rector van het Chr. Lyceum 
te Utrecht.

STERRIT
Op pagina 15 kunt u, als u van puzzelen 
houdt, uw krachten beproeven op een 
sterrit, waarbij naast aardrijkskundige ken
nis ook een beetje politieke kennis vereist 
is.

VERDER

OOYEVAER
Ir. Ooyevaer is de hoofdpersoon in het 
korte verhaal dat begint op pagina 13. Is 
een advertentie plaatsen om de politieke 
sartijen te leren kennen de goede manier?

Op pagina 12 Het beeld der vaderen en 
Oude en nieuwe citaten. Op pagina 14 
Notities van een raadslid en iets over de 
vorige radio-uitzending van de partij. Op 
pagina 16 De week rond.

BETALING

ABONNEMENTSGELD
Zoals u zult begrijpen, zijn wij verplicht 
met ingang van 1 januari a.s. het abonne
mentsgeld te verhogen van f 12,— tot

f 1 4 ,— per jaar. Per halfjaar betekent dit 
dus een prijsstijging van f  1,—.
Deze verhoging is noodzakelijk geworden 
door de nog steeds voortschrijdende stij
ging van de kosten en met name ook door 
de invoering van de B.T.W.
Zoals bekend is de abonnementsprijs 
praktisch de kostprijs; vandaar dat de 
prijsstijging niet uit winst kan worden be
streden.
Vriendelijk verzoeken wij onze abonnees 
voor de betaling van het abonnementsgeld 
over het eerste halfjaar 1969 ten bedrage 
van f 7,— gebruik te maken van de stor- 
tings-acceptgirokaarten, die binnenkort 
door onze administratie worden toegezon
den. Betalingen zonder gebruik te maken 
van deze kaarten vergen op het partij
bureau administratief meer werk.
Wij vertrouwen er gaarne op, dat u er 
aan zult willen medewerken de betreffende 
werkzaamheden zo gering mogelijk te hou
den.

Van de abonnees, die ons een automati
sche giromachtiging hebben verstrekt, 
wordt in de loop van de maand januari 
f 7,— van hun girorekening afgeschreven 

voor het eerste halfjaar 1969.
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Het hoort typisch bij een jaar
overzicht van een organisatie, 

dat je dan iets te zien krijgt van 
twee werkseizoenen. In de eerste 
maanden van het jaar valt het 
tweede deel van de het vorig jaar 
begonnen werkperiode en in de 
laatste maanden van het jaar valt 
het eerste deel van het werksei- 
zoen, dat in het nieuwe, volgende 
jaar doorloopt.

T E R U G B L I K

Dat herinnert ons nog eens extra aan 
de voortsnellende tijd en het doorgaan
de werk. Wat dat betreft hebben 31 de
cember en 1 januari iets onwezenlijks. 
Toch levert een jaarwisseling en geven 
die bijzondere dagen met een eigen 
accent iets van ontspanning in het drif
tige levensritme van ons als mensen in
dividueel en van de partij als collec
tiviteit. Bij een wandeling op een lange 
‘weg is het ook goed om eens even om 
te kijken. Ja, dat stuk hebben wij ge
lopen. Daarna kijk je alweer snel voor
uit naar het voor je liggende doel.
Wij kijken hier nog even terug' op en
kele van de zovele gebeurtenissen en op 
sommige van de zo talrijke noodzakelijke 
werkzaamheden van het nu aflopende 
jaar. Een beetje willekeurig en wat door 
elkaar.
Wij begonnen het jaar met Berghuis 
als Voorzitter van het Centraal Comité. 
Wij weten inmiddels niet beter of Veer
man is al weer een hele tijd partijvoor
zitter. De hameroverdracht vond plaats 
op de buitengewone Deputatenverga- 
dering — voor het eerst in Rotterdam — 
op zaterdag 15 juni. Biesheuvel bege
leidde het afscheid en welkom met nog 
nadreunende (saluut)schoten voor de 
boeg.
Prins vertrok als de man van de Kuy- 
perstichting en wij weten inmiddels 
niet beter of de directeur van ons we
tenschappelijk centrum heet Hoogen- 
dijk. Kooijmans volgde Veerman op als 
een van de ondervoorzitters, naast Roos
jen. Kuiper volgde Silvis op als voor
zitter van de Organisatie Commissie 
van de partij. En mevrouw dr, F. T. 
Diemer-Lindeboom deelde tijdens de 
laatste vergadering van het Centraal 
Comité mede, dat zij het presidentschap 
van het landelijk A.R. Vrouwencomité 
moest neerleggen, aangezien zij als op
volgster van de heer W. A. Fibbe (nu 
voorzitter Rijnmondraad) haar plaats 
in de Rotterdamse gemeenteraad weer 
heeft ingenomen. Wij gaan dus het nieu
we jaar beginnen met het zoeken naar 
een nieuwe presidente.
Wij denken nog een keer opnieuw aan 
allen, die van ons heengingen en — 
waar dan ook — ergens iets betekenden 
voor onze partij. Met geloof en dank
baarheid.

V E E L  G E P R A A T

Er is ook dit jaar in de politiek, in onze 
partij ontzettend veel gepraat. Dat is 
veelal zeer zinvol geweest. Sommigen 
zeggen — net zoals wij zo nu en dan 
van de vrouwen, — dat er teveel ge
praat wordt. Wij moeten net verstan
dig genoeg zijn om te beseffen dat veel 
niet altijd teveel is.
Er was één Deputatenvergadering; er 
waren twee vergaderingen van het 
Partij Convent; negen vergaderingen 
van het Centraal Comité; zeventien mo- 
deramenvergaderingen, diverse bijeen
komsten van de Organisatie Commissie 
en dan de vergaderingen van het A.R. 
Vrouwencomité, het Comité voor Varen
den, en vergeet de bijeenkomsten van 
de commissie van de redactie voor Ned. 
Gedachten niet.
Er was een bijeenkomst van het Colle
ge van Advies, een studiedag van de 
ilederlandse Equipe van de Europese

Unie van Christen-Democraten (EUCD). 
Dan twee partij conferenties (over res
pectievelijk ondernemingsstructuur en 
kiesstelsel), een — voor de eerste maal 
gehouden en te . herhalen — brede be- 
sturenconferentie en een conferentie 
met plaatselijke en regionale vrouwelij
ke bestuursleden en contactpersonen. 
Tenslotte zeven bijeenkomsten van de 
groep van achttien en een gesprek van 
twee avonden met de P.P.R. En zo is er 
nog heel wat te noemen.
In het voorjaar werd de eerste kader
cursus van de partij afgesloten. Een 
zeer geslaagde zaak. In het najaar is 
de tweede kadercursus begonnen. Eén 
nadeel: een ongeloofwaardige berg werk 
brengt deze zaak met zich mee voor 
het partijsecretariaat. En dan praten wij 
nog maar niet eens over de vele ver
zoeken om informatie en voorlichting, 
die wekelijks bij tientallen binnenko
men.

C A M P A G N E S

In het voorjaar zaten wij middenin de 
landelijke abonneewerfcampagne voor 
ons weekblad „Nederlandse Gedachten”. 
Aan ons blad wordt zorgvuldige aan
dacht besteed., Ook dit is een veel tijd 
er. geld eisend werk. U zult zelf wel 
merken, dat het resultaat af werpt. 'Veel 
variatie in een grote hoeveelheid ac
tuele onderwerpen, verzorgd door een 
brede reeks van schrijvers.

I n  h e t  n a ja a r  z ijn  w ij  in  hee l h e t  la n d  
g e s ta rt  m e t  een  n ie u w e  c a m p a g n e  v o o r  
h e t  w e rv e n  v a n  leden . W ij  z itte n  n u  
m id d e n in  deze  actie.
O o k  in  de  a fg e lo p e n  w eke r, z ijn  w e e r  
t ie n ta l le n  n ie u w e  le d e n  tot o n ze  p a r t i j ' 
toege tred en . D e  actie  m oe t in  de  k o 
m e n d e  m a a n d e n  'd e r h a lv e  o o k  m e t  
k r a c h t  e n  m e t  e n th o u s ia sm e  w o rd e n  
voo rtgeze t.

R O N D R E I S
Partijvoorzitter en partijsecretaris, Veer
man en De Kwaadsteniet, zijn in sep
tember j.1. begonnen aan een rondreis 
dooi het gehele land.
Met de besturen van veertien van de 
achttien Kamercentrales hebben zij in
middels uitvoerig over thans van veel 
belang zijnde organisatorische en poli
tieke zaken gesproken.
Met de besturen van de nog resterende 
vier Kamercentrales hopen zij in de ko
mende weken te spreken. Deze rondreis 
is tot dusver over en weer als bijzonder 
nuttig ervaren.

L E C T U U R

Er is dit jaar niet alleen veel gepraat- 
— ook via radio- en televisie-uitzendin- 
gen, — maar ook veel geschreven. Lec
tuur vond men niet alleen in „Neder
landse Gedachten”, „A.R. Post” en ook 
in het maandblad van de Kuyperstich-

ting „A.R. Staatkunde”, maar tevens in 
de volgende, dit jaar verschenen publi- 
katies, waaraan wij hier nog eens her
inneren: „Kabinetsformatie en kiesstel
sel”, interim-rapport van een commis
sie van de Dr. A. Kuyperstichting; „Sa
men verantwoordelijk”, redevoeringen 
van dr. A. Veerman en mr. B. W. Bies
heuvel op de buitengewone Deputaten- 
vergadering van 15 juni te Rotterdam 
en van dr. A. Veerman op het Partij 
Convent van 25 mei te Utrecht, in wel
ke brochure ook de bekende A.R. reso-' 
lutie is opgenomen; „Ontwikkelingspo
litiek”, rapport van een werkgroep van 
de buitenlandse commissie van het Col
lege van,Advies; „Naar nieuwe mondia
le verhoudingen”, twee inleidingen over 
het vredesvraagstuk van prof. mr. P.
H. Kooijmans en mr. P. J. Teunissen 
voor de ARJOS-studieconferentie op 4 
en 5 oktober; „Werken aan de toe
komst”, redevoeringen op het Partij 
Convent van 26 oktober te Utrecht van 
dr. A Veerman en prof. mr. P. H. Kooij
mans. Ook vermelden wij hier het „In
terim-rapport” van de groep van acht
tien van de ARP, CHU en KVP.

G E S P R E K S G R O E P E N
De gespreksgroepenactiviteit werd dit 
jaar van veel belang geacht.
Momenteel is aan de orde het genoemde 
interimrapport, dat in gespreksgroepen 
besproken kan worden aan de hand van 
een lijst van concrete actuele vragen, 
waarop men steeds kan antwoorden 
door een keuze te maken uit drie of 
vier mogelijke reacties.
De vragenlijsten moesten vóór 15 de
cember j.1. worden ingezonden. Gelet op 
het feit, dat thans nog allerlei gespreks
groepen worden gevormd, is besloten de 
inzendtermijn voor de vragenlijsten te 
verlengen tot uiterlijk 25 januari a.s.

W ij  d r in g e n  e r b ij de k ie s v e re n ig in g e n  
o p  aan, zo ve e l m o g e lij k  n o g  v a n  deze  
g e le g e n h e id  g e b ru ik  te m a k e n .  H o e  m e e r  
v ra g e n l ij s t e n  (v a n  e lk e  d e e ln e m e r  a a n  
een  g e sp re k sg ro e p )  b in n e n k o m e n ,  hoe  
d u id e l ij k e r  he t b e e ld  w o r d t  ten  a a n z ie n  
v a n  h e tg e e n  e r  in  o n ze  p a rt ij  lee ft m e t 
b e t r e k k in g  tot de  ge ste ld e  v ra g e n .

F I N A N C I ë N
Tenslotte nog het ook zo belangrijke 
punt van de financiën. De inkomsten 
van de. partij stegen, maar naar geble- 
kenis, niet in die mate, welke nodig is 
om hetgeen thans gedaan wordt ook te 
kunnen blijven doen, laat staan nog be
ter werk te leveren en helemaal afge
zien van nieuw ter hand te nemen werk
zaamheden.

Wij zullen als partijleden samen meer 
geld op tafel moeten brengen om onze 
partij zo te laten werken als wij in feite 
allemaal willen: g o e d !

B L I K  I N  D E  T O E K O M S T
Daarmede komen wij bij de blik in de 
toekomst, zeer nabij, het jaar 1969. 
H o o fd p u n te n  w a a r  w ij  a ls  p a rt ij  sa m e n  
v o o r  m o e te n  z o rg e n  z ijn :

I . v o ld o e n d e  ge ld ;
2 . n ie u w e  leden ;
3. v o o rb e re id in g  P r o v in c ia le  S t a t e n -  en  

G e m e e n te ra a d sv e rk ie z in g e n  in  1970.

Hierover nog een paar opmerkingen,
ad. 1. Meer geld kan verkregen worden 
door:
a. meer leden; b. een aanpassing van 
onze contributie aan de kiesvereniging; 
c. de vorming van een extra fonds. Dat 
fonds kan in 1969 een jubileumfonds 
zijn, omdat onze partij dan negentig 
jaar bestaat. U hoort hierover in de 
komende weken meer. Onze contributie 
kunnen wij ieder uit eigen beweging 
verhogen; laten wij dat dus doen. Een 
paar gulden per jaar erbij is echt wel 
mogelijk.
ad  2. Elke dag worden nieuwe leden 
gemeld. Het is van veel belang deze 
zaak een duwtje te geven-. Een verdub
beling van het aantal nieuwe leden, 
dat thans dagelijks binnenkomt, is zeker 
mogelijk als u ook een nieuw lid aan
brengt. Wij zouden graag op uw mede
werking willen rekenen, 
a d  3. Besturen van Provinciale Comi
tés, Statencentrales en kiesverenigingen 
zullen — voorzover al niet reeds begon
nen — de eerste voorbereidingen treffen 
voor de genoemde verkiezingen in 1970. 
dat vraagt veel tijd en wijsheid.
H e t  zou  een goede  z a a k  zvjn w a n n e e r  
w ij  in  de  v o o r tg a a n d e  t ijd  he t d o o r 
g a a n d e  w e r k  m e t  to e w ijd in g  v e rv u l le n .  
L a t e n  w y  d a t  in  1969 w e e r  p ro b e re n  te 
doen. T e n  d ie n ste  v a n  een  be te re  s a m e n 
le v in g  d o o r  m id d e l v a n  een  goe d e  p o l i 
t iek, g e d re v e n  d o o r  h e t  e va n g e lie .

VRAGEN
Naar het ons voorkomt heeft de 
vaste Tweede Kamercommissie 
voor cultuur, recreatie en maat
schappelijk werk een goede voor
bereiding mogelijk gemaakt van de 
begrotingsbehandeling.
Er zijn aan de minister veel infor
matieve vragen gesteld over het 
zeer veel omvattende terrein dat 
door dit departement bestreken 
wordt.

Het ministerie van C.R.M. is bovendien 
een van de grootste „subsidie” departe
menten. De ervaring leerde de Kamer 
in de afgelopen jaren dat de vele groe
peringen, organisaties en inviduele per
sonen die met deze subsidie intensief 
moesten werken onvoldoende en niet tij
dig op de hoogte kwamen van de voor 
hun werk noodzakelijke inzichten en 
gegevens.
Openbare commissie-vergaderingen ble
ken daarvoor met de meest geëigende 
mogelijkheid te zijn.
De vaste commissie schijnt het mede 
daarom over een andere boeg te heb
ben gegooid. Veel vragen om nadere, 
concrete inlichtingen, ook wat betreft de 
visie van de minister op wat langere 
termijn ten aanzien van een aantal be
langrijke zaken. Natuurlijk kan men 
smalend reageren in de zin van; één 
gek kan meer vragen dan 10 wijzen 
kunnen beantwoorden. Maar aldus ge
steld moeten wij constateren dat men 
door dit soort zuur geschrijf de portee 
niet heeft begrepen, noch inzicht heeft 
van de problematiek die achter de vra
gen schuil gaat.
Zeker — achter een aantal van die vra
gen kan men zetten dat zij niet zinvol 
zijn. Maar voor het overgrote deel van 
deze vragen geldt dit zeer beslist niet. 
Bovendien hebben de gestelde vragen 
de duidelijke bedoeling om tenslotte te 
komen toLeen beoordeling van het totale 
welzijnsbeleid van de minister. Daar 
gaat het in de Kamer om.

W ij  z o u d e n  h e t  e ch te r  b e t re u re n  a ls  
s t r a k s  d e  o p e n b a re  b e g ro t in g sb e h a n d e 
l in g  z o u  v e rz a n d e n  d o o r  a lle e n  m a a r  
a a n d a c h t  te s c h e n k e n  a a n  o n d e rd e le n .  
H e t  z o u  d a a rto e  n u t t ig  z ijn  a ls  de  v a s te  
K a m e r c o m m is s ie  z o u  b e s lu it e n  een  a a n 
ta l h o o fd p u n te n  v a n  he t b e le id  a a n  de  
o rd e  te s te lle n  e n  de  o v e r ig e  p u n te n  zo  
n o d ig  in  géw 'one  c o m m is s ie - v e r g a d e r in 
g e n  (m et o p e n b a a r  v e r s la g )  m e t  de  b e 
w in d s l ie d e n  te b e sp re ke n .  H e t  w o rd t  tijd  
d a t  de  h o o fd lijn e n  v a n  h e t  b e le id  d u id e 
l i j k  a a n  de  o rd e  k om e n .
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OUD EN 
NIEUW

„maar Gij blijft Dezelfde, 
aan Uw jaren komt geen einde”

Psalm 102 : 28
Is het eigenlijk wel een christelijke gewoonte, om 
20 tegen het eind van het jaar achterom te zien en 
een soort balans, compleet met tegoed en tekort, 
op te maken?
Het magische getal 2000, De futurologie, brengen 
ons in de verleiding om noodzakelijke vernieuwin
gen en toekomstplannen hoger aan te slaan als het 
apostolisch vermaan van iohannes: ,,Kinderen, het 
is de laatste ure”.
Een christen heeft er weet van, dat het aan de late 
kant is en dat elke dag weer een afgelegde afstand 
is op weg naar het einde.
Bezinning is een goede zaak, mits niet beperkt tot 
de oudejaarsdag, en treuren over wat verleden 
werd houdt allereerst in de schuldbelijdenis, dat er 
te weinig oog was voor Gods genade.
De christenheid heeft tot taak de lof des Heren te 
verkondigen in een donkere wereld, temidden van 
internationale crises en nationale zorgen, maar dan 
zó, dat God niet wordt een achtergrond van een 
wereldgeschiedenis, een stichtelijk decor met ons 
mensen op de voorgrond.
Psalm 102 geeft ons een stukje historie, een man in 
nood met vijanden om zich heen, in waarachtige 
solidariteit zijn persoonlijk en nationaal leed ver
bonden;' toch verwijt hij God niets, kan dat ook 
niet. Immers, deze God bleef Dezelfde Wiens zaak 
toch ook de zaak van Zijn volk was. Dat betekent 
dus schaamte over jezelf, over kleingeloof en onge
loof. Het bezig zijn met onszelf en onze zorgen 
heeft alleen een rechtmatige plaats’ in het beleven 
van Zijn zorg en bemoeienis. Hij blijft Dezelfde, 
maar zijn WIJ veranderd, hebben wij onze plaats 
tegenover HEM leren kennen?
God verandert niet, Hij blijft Dezelfde. Als er één 
ding van ons en onze tijd geldt, is het wel dit: 
VERANDERLIJK. In hoog tempo komen de vragen 
en eisen van een nieuwe tijd op ons af. Kerk en 
maatschappij, theologie en politiek schijnen wel per 
week zo volkomen anders te worden, dat velen in 
hopeloos verzet zich tegen alle vernieuwing keren, 
omdat alle vaste grond onder de voeten schijnt te 
verdwijnen. Anderen hebben dat allang opgegeven 
en proberen de tijd bij te blijven door het aller
nieuwste argeloos te omhelzen. Wat moet je dan, 
kiezen tussen deze twee uitersten, of is er nog een 
veilige middenweg. Dat zijn toch de vragen —  kort 
en onuitgewerkt —  waarmee wij moeten leven. 
,,Maar Gij blijft Dezelfde", dat is het enige Woord, 
waarop wij huizen kunnen bouwen, een woord dat 
waarschuwt en vermaant in alle verontrusting op 
allerlei gebied, is Hij het. Die ons verontrust. En 
wie dat weet, blijft niet in eigen hoekje schuilen, 
betrekt anderen erin, betrekt de kerk en de wereld 
erin.
De bijbelse boodschap van Christus' Koningschap 
over de wereld betekent radicaliteit, ook zó, dat 
ons hart radicaal veranderd wordt door de Heilige 
Geest en vanuit dit begin worden onze krachten 
ingezet tot meer vernieuwing.
Hij, Die alle dingen nieuw maakt wil Zijn werk ook 
door ons tot stand brengen. Hij wil ons daarvoor 
gebruiken op Zijn manier en op Zijn tijd.
God blijft Dezelfde, aan Zijn jaren komt geen einde, 
zegt Psalm 102 en dat betekent niet alleen onze 
vergankelijkheid, al lees ik ook dat in dit woord. 
Deze God is de God van het verbond. Hij blijft 
tegenover Zichzelf gelijk, maar ook tegenover de 
zijnen. Als dat ergens ons duidelijk wordt meege
deeld, is het wel in de gelijkenis van de verloren 
zoon waar de Here Jezus ons laat zien de vader, 
die met innerlijke ontferming bewogen werd, toen 
zijn zoon nog ver van hem was. Wie mag weten 
van het leven uit Gods beloften, kan met die 
wetenschap ook de toekomst aan.
Hij bleef trouw, ondanks onze ontrouw, omdat Hij 
Dezelfde is en blijft. Dat is de troost over het ver
leden uit Gods beloften, kan met die wetenschap 
ook de toekomst aan.
Hij bleef trouw, ondanks onze ontrouw, omdat Hij 
Dezelfde is en blijft. Dat is de troost over het ver
leden, de hoop voor de toekomst.
Wij zijn veranderd, zullen veranderen. Hij niet! Dat 
is ons houvast, ook voor een jaar 2000, dat is onze 
futurologie, ons uitgangspunt voor noodzakelijke 
vernieuwingen en alle toekomstplannen. v.d. B.

* Paardemiddelen

H e t  p la n  M a n s h o l t  d a t  b e o o g t  de  la n d b o u w  in  de
E .E .G .  z o w e l op  k o r te  a ls  o p  w a t  la n g e re  te rm ijn  
d r a s t is c h  te  s a n e re n  is  in  z ijn  v o l le  o m v a n g  n o g  
n ie t  b e ke n d . M in i s t e r  L a r d in o is ,  de  N e d e r la n d se  
la n d b o u w m in is t e r ,  b e v e s t ig d e  d it  o n la n g s  in  de 
T w e e d e  K a m e r .  H e t  h e r v o r m in g s p la n  w a s  d o o r  de 
E u ro p e s e  c o m m is s ie  b o v e n d ie n  n ie t  b e s tu d e e rd  v ó ó r  
d ie  p u b lic a t ie !  Z o ie t s  is  b ijz o n d e r  b e t re u re n sw a a r 
d ig  o m d a t  zjj, d ie  in  de  la n d b o u w  m e t e n o rm e  i n 
s p a n n in g e n  p ro b e re n  een  v a a k  m a g e re  b o te rh a m  te 
v e rd ie n e n ,  d a a rd o o r  o p n ie u w  in  v e r w a r r in g  è n  v e r 
o n t r u s t in g  w o r d e n  ge b rach t.

D e  m o e i iy k h e d e n  w a a r in  de  la n d b o u w  In d e rd a a d  
v e rk e e r t  w o rd e n  d a a rd o o r  a lle e n  v e rg ro o t ,  te rw ij l 
de  lu s t  v e rg a a t  c o n s t ru c t ie f  m ee  te d e n k e n  o v e r  
re ë le  o p lo s s in g e n .  N a a r  h e t  o n s  v o o r k o m t  lig t  de  
k e r n  v a n  d e  h u id ig e  en  to e k o m st ig e  m o e il ijk h e d e n  
in  h e t  fe it  da t  v a n  een  b e h e e rst  a a n b o d  v a n  p r o -  
d u k t e n  ge e n  s p r a k e  is. Z o la n g  de  la n d b o u w  de 
g e z a m e n lijk e  p r o d u k t ie  n ie t  a fs te m t o p  de  g e z a m e n 
lijk e  v r a a g  za l h e t  k r u k k e n  b l ij v e n  a ls  h e t  g a a t  o m  
een  v e rb e te r in g  v a n  de  in k o m e n sp o s it ie  e n  h e t  o p 
v a n g e n  v a n  k o s te n s t ijg in g e n .

M is s c h ie n  K g t  h e t  o p  d e  w e g  v a n  de la n d b o u w 
co ö p e ra t ie s  in  N e d e r la n d  de  h a n d e n  in  een  te s la a n  
ten e in d e  d a t  n o o d z a k e l ijk e  e v e n w ic h t  te b e re ike n .

* *  Recht voor gedupeerden

O n d e r  b y z o n d e re  a a n d r a n g  v a n  de  K a m e r  is  v o o r  
e e n  he e l g ro o t  d ee l re c h t  g e d a a n  a a n  d ie  N e d e r -  
d e r s  d ie  e e n  v o r d e r in g  h a d d e n  op  In d o n e s ië .

H e t  o o r s p r o n k e ly k e  r e g e r in g s v o o r s t e l  w a s  b ij z o n 
d e r  m a g e r ,  zo  n ie t  o n re c h tv a a rd ig .  H e t  k a b in e t  is  
k e n n e l ij k  o n d e r  de  in d r u k  g e k o m e n  v a n  d e  a r 
g u m e n te n  d ie  d o o r  de  g e d u p e e rd e n  n a d e r  w e rd e n  
a a n g e d ra g e n .  W ij  w i l le n  in  d it  v e r b a n d  de  n a a m  
n o e m e n  v a n  de  h e e r  B e n n in k  u it  U t re c h t  d ie  o n 
v e rm o e id  o p  d e  b r e s  h e e ft  g e s ta a n  v o o r  deze  g ro e p  
N e d e r la n d e rs .

H e t  u it k e r in g sp e rc e n ta g e  is  v e rh o o g d  v a n  15 tot 50 
p e rc e n t  v a n  de  g e c la im d e  sc h a d e  (tot 250.000 g u l 
d e n ) e n  tot 25 p e rc e n t  v o o r  d e  h o g e re  b e d ra ge n . 
B o v e n d ie n  z a l d e  N e d e r la n d se  s ta a t  deze  u i t k e r in 
g e n  g a ra n d e re n  z o d a t  de  u it b e t a l in g  v a n  deze  c la im s  
n ie t  b l ij f t  d o o r lo p e n  tot n a  h e t  j a a r  2000, d o c h  
s p o e d ig  te  g e ld e  k im n e n  w o r d e n  g e m a a k t .  A a n  de 
g e d u p e e rd e n  —  v o o r z o v e r  n ie t  re e d s  o v e r le d e n  —  
w o rd t  v o o r  een  g ro o t  de e l n u  ie t s  g o e d s  ged aan . 

H e t  k a b in e t  h e e ft  ten s lo tte  een  a a n v a a rd b a re  b e 
s l i s s in g  ge n om e n .

Fabels en feiten

W ie  de  P .v .d .A . in  he t a lg e m e e n  e n  d e  h e e r  "Van 
d e n  D o e l in  h e t  b ijz o n d e r  a l  d e  f io le n  v a n  h u n  edele  
t o o rn  h o o rd e  u it s to rte n  o v e r  h e t  h u u r v e r h o g in g s -  
v o o r s te l v a n  m in is t e r  S c h u t ,  z o u  g e n e ig d  z ijn  te 
d e n k e n  d a t  d it  n u  b ij u it s t e k  e e n  v o o rb e e ld  is, w a a r in  
h e t  v e r s c h i l  tot u i t in g  k o m t  tu s se n  een  k a b in e t  m e t 
s o c ia lis t e n  e n  een  z o n d e r  so c ia liste n . W ie  d a t  zou  
d e n k e n ,  g e lo o ft  in  fab e ltje s.

D e  h e e r  A a n t je s ,  w o o rd v o e rd e r  v o o r  de  A .R . - f ra c t ie  
b ij  h e t  h u u r v o o r s te l,  to o n d e  in  h e t  d e b a t  aan , d a t  e r  
n a  d e  o o r lo g  v r i j w e l  ge e n  k a b in e t  m e t  so c ia lis t e n  is  

- ge w e e st, o f  h e t  k w a m  m e t  e e n  v o o r s te l  to t  h u u r 
v e rh o g in g ,  d a t  v e r v o lg e n s  m e t  d e  s te u n  v a n  de  f r a c 
t ie  v a n  d e  P .v .d .A . in  d e  K a m e r  w e rd  a a n v a a rd .  H ij  
g a f  d a a r to e  een  o v e r z ic h t  v a n  a lle  w e tte lijk e  h u u r 
v e r h o g in g e n  s in d s  de  o o r lo g  m e t  v e rm e ld in g  v a n  he t 
k a b in e t ,  d a t  h e t  b e t re ffe n d e  v o o r s te l h a d  in g e d ie n d :  
1951 (ee rste  k a b in e t -D re e s ) ;  1954 (tw eede  k a b in e t -  
D re e s ) ;  1955 (tw e e d e  k a b in e t -D re e s ) ;  1957 (d e rd e  k a 
b in e t -D re e s ) ;  1960 (k a b in e t -D e  Q u a y ) ;  1962 (k a b in e t -  
D e  Q u a y ) ;  1964 ( k a b in e t -M a r ij n e n ) ;  1966 (k a b iU e t -  
C a ls ) ;  1967 (k a b in e t -C a ls ) ;  1968 (k a b ln e t -D e  Jo n g ).

T w e e m a a l w e rd  de  d a tu m  v a n  in g a n g  v a n  een h u u r 
v e r h o g in g  d o o r  h e t  k a b in e t  v e rs c h o v e n .  D a t  w a s  
o n d e r  h e t  k a b in e t - Z i j l s t r a  e n  o n d e r  h e t  k a b in e t -D e  
J o n g ,  b e id e  k a b in e t te n  z o n d e r  so c ia liste n .

D e  c o n c lu s ie  is  e e n v o u d ig :  ge e n  e n k e l k a b in e t  h ee ft  
n o g  k a n s  g e z ie n  een  v e ra n tw o o rd  v o l k s h u i s v e s t in g s 
b e le id  te v o e re n  z o n d e r  da t b ij s t ijg e n d e  k o s te n  en  
to e n e m e n d e  s u b s id ie la s te n  een  g e le id e lijk e  p e r io 
d ie k e  h u u r a a n p a s s in g  d a a r v a n  dee l u itm a a k t.

H e t  k a n  o o k  m o e il i j k  a n d e r s  a ls  m e n  ziet, dat, u i t 
g a a n d e  v a n  e e n ,p e il v a n  100 in  1940, d e  k o s te n  v a n  

le v e n so n d e rh o u d  t h a n s  z ijn  g e ste ge n  tot 384, d e  n e t-  
n o  lo n e n  tot 724 e n  de  h u re n  tot 334. D a a rm e e  hee ft 
ie d e r  k a b in e t  te  m a k e n ,  o f  e r n u  s o c ia lis te n  in  z itte n  
o f  niet.

W ie  een a n d e re  in d r u k  w e k t,  doe t g e w o o n  a a n  d e 
m a g o g ie .

OVERDAAD
SCHAADT

He t  was tijdens de eerste wereldoorlog. In 
alle bladen verscheen een kerstgroet van 

H.M. Koningin Wilhelmina, een gelovig woord 
tot troost en bemoediging, terwijl ons land een 
eiland was in de verschrikkelijke oorlogszee. 
We waren getroffen
Nooit hoorden we de stem van de Koningin dan bij 
héél schaarse plechtigheden. De Kamerleden hoor
den die stem eenmaal in het jaar bij de opening van 
de zitting van de Staten-Generaal. De omstanders 
hoorden haar een enkele keer bij een kranslegging 
of bij de onthulling van een standbeeld.
Maar verder zagen we haar alleen maar. En toen 
lazen we een heel persoonlijk woord op het Kerst
feest. Er waren mensen, die het lieten inlijsten. Een 
boodschap van de Koningin, op het Kerstfeest.

DOOR H. ALGRA

■fJET was toen heel ongewoon en daardoor belang- 
rijk. Nu zijn de Kerstdagen vol „kerstbood

schappen” . Zelfs Nasser heelt al een Kerstbood
schap gepleegd. Koningen en Presidenten uit alle 
delen van de wereld spreken over het Kerstfeest 
en misbruiken daarbij de tweede zin uit de Enge
lenzang: 'Vrede op aarde in mensen van het welbe
hagen. Zij knippen uit het Kerstevangelie datgene, 
wat in hun verhaal te pas komt. Maar dat knippen 
betekent isoleren en ontluisteren, en vaak ontkerste
nen.
Wie over het Kerstfeest wil spreken moet spreken 
over de Christus, naar Wie dat feest is genoemd, 
over de Heiland, die is geboren in Bethlehem, over 
het Evangelie van de verlossing van zonde en schuld. 
Maar de meeste kerstboodschappen laten het gehele 
Kerstevangelie voor wat het is en spreken over de 
humaniteit, over de zachte krachten, die zullen over
winnen.

Ü N  daarna komen de nieuwjaarsredevoeringen. Na 
de humaniteit de realiteit. Na de zachte krachten 

de nuchtere werkelijkheid van feiten en cijfers.
En het is merkwaardig, maar die realiteit met al 
haar aspecten, maar vaak gekoppeld aan begrotingen 
en vooruitzichten, blijkt vruchtbaarder dan de inspi
ratie van het Kerstfeest.
In elk geval komen er veel meer redevoeringen en 
véél en véél langere redevoeringen. Ze worden niet 
zelden gemaakt op een bureau, met bijlagen er bij, 
en gedeeltelijk voorgelezen door de president. Grote 
heren hebben hun tekstschrijvers. Eenmaal heeft een 
minister, toen hij een officiële redevoering hield op 
een conferentie, gezegd: de redevoering, die ik nu 
zal houden is voor mij een even grote verrassing 
als voor u, want ik heb nog geen tijd gehad, haar te 
lezen.

V yiE  houden zulke redevoeringen? 'Voorzitters van 
' '  Kamers van Koophandel b.v. Er zijn in Neder

land 37 Kamers van Koophandel, dat betekent dus 
37 redevoeringen. Stellen we elke redevoering op 
een uur, dan is het meer dan anderhalf etmaal.
Dan komen de jaarredes van de voorzitters van 
produktschappen en bedrijfsschappen. Ongeveer zes 
en vijftig. Niet alle voorzitters zullen een jaarrede 
houden, maar de meesten wel. Al die redevoeringen 
worden gestencild en verzonden. Als we ze samen 
zouden inbinden, zouden ze een formidabel boek 
vormen.

■]\/fAAR vergeet vooral de burgemeesters niet. Het 
wordt hoe langer hoe meer gewoonte, dat een 

burgemeester een nieuwjaarsrede houdt, maar de 
burgemeester laat die rede ook stencillen of drukken 
en in elk geval krijgt de pers haar, want zij is niet 
alleen voor de raadsleden, maar ook voor de bur
gerij bestemd. Het is wel leerzaam, de verschillende 
redevoeringen te vergelijken op gehalte, zakelijk
heid, visie en kleur. Sommige nieuwjaarsredevoe
ringen van burgemeesters zijn in sterke mate gericht 
tegen Den Haag. Er zijn ook burgemeesters, die het 
gemeentepersoneel over de kuif strijken, en dat is 
goed en verdiend.
M a a r  w ij  h e b b e n  een  n ie u w e  p a p ie rm a n d  v a n  S i n 

t e r k la a s  g e k re g e n ,  e n  d ie  k a n  o n s  w e l e e n s  go e d  
v a n  p a s  k o m e n . W a n t  echt, he t w o rd t  te veel.
E n  o v e rd a a d  sch a a d t.  ^
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SAMENWERKING  

EN EIGENHEID

zich gesteld weet voor de opdracht de 
samenleving te vernieuwen.
Het is dat élan, dat is ingeslagen bij 
vele jongeren en hen bezield heeft en 
geestdriftig gemaakt heeft om daar
aan mee te doen. Het is dat élan, dat 
de A.R. Partij gekenmerkt heeft bij de 
verkiezingsacties van 1967.
Ook van deze gedachte hebben we 
geprobeerd iets in onze resolutie van 
25 mei neer te leggen. Er wordt daar
in gesproken van een critische instel
ling tegenover de gevestigde orde; 
critisch-constructief en niet confor
mistisch. Er wordt geduid op onze ver
antwoordelijkheid voor de wereld en 
voor de toekomst. Geen Nederlands 
provincialisme, geen gezapigheid. En 
er staat weer, wat kenmerkend be
hoort te zijn voor christelijke politiek, 
dat ons beleid altijd de kant moet kie
zen van de underdog, van dé mens-in- 
de-knel. Ik zei: ,,we hebben gepro
beerd het te formuleren”.
Want iedere formulering is gebrekkig. 
Achter de woorden zit de mentaliteit, 
de benaderingswijze van de problemen 
van deze tijd. Daar ligt onze indenti- 
teit, ons gezicht, onze inbreng in de 
Nederlandse politiek. En daarin willen 
wij herkenbaar blijven. Dr. Berghuis 
heeft in de Eerste Kamer gezegd — 
ik citeer onvolledig — dat het ramp
zalig zou zijn, wanneer zij, die zich in 
diepste wezen ook in politiek opzicht 
het meest verwant gevoelen, in hoofd
richting politiek gescheiden wegen 
zouden gaan. Daarmee stem ik vol
ledig in. Berghuis zal er mee instem
men, wanneer ik zeg, dat het rampzalig 
zou zijn, wanneer wij het eigene, wat 
ons drijft en bezielt, het christelijk élan 
zouden kwijt raken.
De vrees daarvoor proef ik in de reac
ties op de brief. En al bewonder ik niet 
de vorm van alle reacties, die vrees 
begrijp ik wel. Niet in die zin, dat men 
de bedoelingen van de partijleiding 
zou moeten wantrouwen. Wel in deze 
zin, dat het een moeilijke zaak is in het 
spanningsveld tussen samenwerking en 
eigenheid de juiste weg te vinden. 
Welnu, als we het eens zijn over die zin 
in het communiqué, en ook over de 
resolutie van 25 mei; over de samen
werking én het eigene — dat we ook 
in het geheel op een bepaalde manier 
willen terugvinden, in program en be
leid; anders is het NIET geloofwaardig 
—  laten wij elkaar dar helpen, de koers 
te vinden. En elkaar daarbij zachtkens 
op de vingers tikken.
Want ik ben mij bewust, dat de op
stelling van ojize partij ook in de ko
mende tijd —  hetzij buiten hetzij bin
nen onze kring — twijfels zal blijven 
oproepen. Sommigen zullen ons ver
wijten, dat wij de boot af houden, an
deren dat wij er in zitten.
Men zal moeten aannemen dat wij op
recht en serieus streven naar samen
werking en even oprecht en even se
rieus vasthouden aan die eigen iden
titeit. Hoe dat kan? Ik heb geprobeerd 
hel in dit verhaal duidelijk te maken. 
Het leven van de christen in de tijd is 
altijd leven in een spanningsveld. De 
weg daarin is altijd een keuze. De men
sen om ons heen hebben er recht op, 
dat die keuze consistent is. Zij zul
len ons het recht moeten laten, dat wij 
die keuze doen, vanuit onze eigen 
probleemstelling.

EVANGELISCHE VOLKSPARTIJ

CENTRAAL COMITÉ VAN ANTI-REVOLUTIONAI H E KIESVERENIGINGEN, DR. KUYPERSTRAAT 3, 
'S-GRAVENHAGE, TELEFOON 070-183960. GIRO 89673, TEN NAME VAN A.R. P A R TIJ-ST1 C HTI NG

BRIEF,
zoals deze in overleg met de CHU 
en de KVP is opgesteld.

's-Gravenhage, 19 december 1968

Aan de besturen van de provinciale/ 
regionale organen van de A.R.P., 
betrokken bij de Provinciale Staten
verkiezingen 1970.

Naar aanleiding van ,de binnenge
komen vragen hebben de landelijke 
besturen van A.R.P., C.H.U. en 
K.V.P. de wenselijkheid en de mo
gelijkheid van een samenwerking 
van deze drie partijen bij de Provin
ciale Statenverkiezingen 1970 be
sproken, alsmede hóe die samen
werking zou kunnen zijn, indien tot 
wenselijkheid en mogelijkheid ge
concludeerd zou worden. Zij heb
ben daarbij het volgende overwo
gen:
1. Nu op landelijk vlak een ernstige 
poging wordt gedaan om te komen 
tot een samenwerking op grond van 
een gemeenschappelijk uitgangs
punt, een gemeenschappelijk pro
gram op hoofdpunten en eensge
zindheid ten aanzien van de uit
voering, is het een goede zaak, dat 
ook op het provinciale/regionale 
vlak de mogelijkheden tot samen
werking worden onderzocht.
Het feit, dat op nationaal niveau ,,de 
groep van 18” werkzaam is, duidt 
op een bepaalde ontwikkeling, waar 
de betreffende drie partijen zich 
positief tegenover hebben gesteld. 
Zij stellen zich in beginsel ook po
sitief op ten aanzien van soortge
lijke ontwikkelingen op de lagere 
niveau’s van hun partijen.
2. Gezien de eigen positie en ver

antwoordelijkheden van de betref
fende provincionale/regionale orga
nen van de A.R.P., de C.H.U. en de 
K.V.P. kunnen de landelijke partij
besturen geen dwingende uitspraak 
doen betreffende hetgeen in de pro
vincies bij de a.s. verkiezingen zou 
dienen te gebeuren. Bovendien lig
gen de zaken op landelijk niveau en 
op provinciaal niveau vaak niet ge
heel gelijk en zijn omstandigheden 
in de onderscheidene provincies 
verschillend.
Op grond van deze overwegingen 
is het Centraal Comité tot de vol
gende conclusies gekomen, die — 
na' overleg in de ,,18" — door de 
beide andere partijen worden onder
schreven:
1. Waar naar het oordeel van de 
betreffende provinciale/regionale 
organen van onze partijen samen
werking van onze drie partijen bij 
de Provinciale Staten verkiezingen 
1970 wenselijk en mogelijk zal zijn, 
staat het partijbestuur daar positief 
tegenover met in achtneming van 
het volgende.
2. Het wordt op prijs gesteld, dat 
men niet vooruitloopt op de resul
taten op landelijk vlak. Wij zijn daar
om van mening, dat de samenwer
king bij Provinciale Statenverkie
zingen 1970 niet moet leiden tot een 
fusie, een federatie, of een overkoe- 
pelingsorgaan van de drie partij- 
organen als zodanig.
3. Uiteraard zijn verschillende mo
gelijkheden aanwezig van combina
ties ten aanzien van programs en 
kandidatenlijsten. Het verdient naar 
de mening van het Centraal Co
mité aanbeveling, dat de samen
werking — althans wanneer zij er
toe zou leiden, dat de drie partijen

met een gemeenschappelijke lijst 
uitkomen — steunt op een gemeen
schappelijk provinciaal, c.q. plaatse
lijk program van de drie partijen.
4. Het ligt niet ir. de bedoeling van 
de landelijke besturen een nationaal 
gezamenlijk provincieprogram sa
men te stellen, gezien de specifieke 
problemen in de onderscheidene 
provincies.
Er zou niet meer dan een 
oppervlakkig model kunnen wor
den geboden. In de gevallen, dat 
men zou besluiten tot een gezame- 
lijk program op provincie-niveau zou 
men gebruik kunnen maken van de 
model-provincieprograms, welke de 
drie partijen ter beschikking heb
ben.
Voor de formulering van het uit
gangspunt kan men teruggrijpen op 
de gedachten van het interimrappört 
van de ,,groep van 18”.
5. Niet vergeten mag worden, dat 
in sommige gebieden reeds samen
werkingsvormen bestaan, waarbij 
bijvoorbeeld S.G.P. en G.P.V. be
trokken zijn; het zou niet juist zijn 
bestaande contacten zonder meer te 
beëindigen.
Men zal deze zaak te goeder trouw 
met de huidige partners moeten be
spreken, waarbij gelet moet worden 
op het vooruitstrevend en open 
karakter van de samenwerking.
Het Centraal Comité wenst u bij uw 
overwegingen en besprekingen wijs
heid toe om zo te handelen als 
naar uw mening in uw omstandig
heden thans het beste lijkt. Cns ge
zamenlijk hoofddoel is om — zo
als het Evangelie vraagt —  in dienst 
van God onze naaste te dienen en 
te streven naar een menswaardige 
samenleving voor allen.

PERS
COMMUNIQUÉ

CENTRAAL

COMITÉ
Het Centraal Comité van de A.R.-Partij 
heeft zich in zijn vergadering van 
14 december o.a. bezig gehouden 
met een notitie betreffende de 
verkiezingen voor provinciale staten 
en die voor de gemeenteraden in 1970, 
alsmede met een ontwerp-brief daar
omtrent, opgesteld ter bespreking 
in ,,de groep van 18”.
Het Centraal Comité acht het nuttig 
het verloop van zaken in deze aan
gelegenheid duidelijk vast te leggen.
In de vergadering van 19 oktober j.l. 
heeft in het Centraai Comité, naar 
aanleiding van binnengekomen vragen 
van provinciale en gemeentelijke 
besturen, reeds een brede discussie 
plaatsgevonden over het te geven ad
vies.
Aan de secretaris werd gevraagd een 
notitie over deze zaak op te stellen.
In dezelfde vergadering van het Cen
traal Comité werd meegedeeld, dat

de groep van 18 zich ook over deze 
zaak zou beraden teneinde zo moge
lijk tot een gezamelijke gedragslijn in 
verband met deze verzoeken te komen. 
Hel moderamen heeft zich in zijn 
vergadering van 29 november j.l. 
bezig gehouden met de genoemde no
titie en met een conceptbrief over 
deze zaak, die de secretarissen 
van de drie partijen op verzoek van de 
groep van 18 hadden opgesteld.
Het moderamen verklaarde zich ak
koord met de notitie en met de strek
king van de brief.
De voorzitter van de partij heeft 
nadien overleg gepleegd met de 
voorzitters van de K.V.P. en van de 
C.H.U. omtrent deze ontwerp-brief, 
ter voorbereiding van de 
bijeenkomst van de groep van 18 op 
16 december a.s.
Over bedoelde ontwerp-brief zijn 
daarna voortijdige en onjuiste publi
caties verschenen, Het Centraal 
Comité betreurt deze publicaties, om
dat daardoor een verkeerde indruk is 
gewekt omtrent de inhoud en de be
doeling van deze brief.
Het Centraal Comité heeft er be
hoefte aan deze verkeerde indruk weg 
te nemen. Het Centraal Comité gaat 
akkoord met de strekking van de brief. 
Het geeft aan de delegatie volmacht 
in de groep van 18 over de brief ver
der te spreken.

Het Centraal Comité geeft aan deze 
brief geen andere betekenis dan van 
het begin af is bedoeld namelijk een 
antwoord te geven op de gestelde 
vragen.
De brief bevat geen nieuw initiatief en 
geen nieuwe voorstellen.
Het Centraal Comité wenst in het 
advies aan de provinciale- en plaatse
lijke partijorganen aan te sluiten bij de 
resolutie van het Partij Convent d.d. 25 
mei 1966. Het wenst deze resolutie 
niet aan te tasten. Het zenden var. de 
bewuste brief bedoelt dan ook niet 
vooruit te lopen op de resultaten van 
het landelijk overleg en derhalve ook 
niet op de beslissingen ten aanzien 
van de Kamerverkiezingen van 1971. 
Deze brief heeft een beperkte beteke
nis, uitsluitend gericht op de verkie
zingen voor de provinciale staten en , 
gemeenteraden van 1970.
De brief legt niet van bovenaf een be
slissing aangaande een eventuele sa
menwerking op, maar is gebaseerd op 
de eigen verantwoordelijkheid van 
plaatselijke en regionale organen.
De A.R.-PartiJ wil ook bij nauwe sa
menwerking haar eigen identiteit hand
haven.
Het Centraal Comité gaat er van uit, 
dat de partij-organen derhalve hun 
eigen zelfstandigheid zullen bewaren 
en niet overgaan tot de vorming van 
een federatie of fusie.

W ij le v e re n  k w a lite ite fin e re n !  
L -A N O W E E R s S O M E R  nv
S T A D S K A N A A L  T e l . D S S S D

„MIEDEMA” landbouwwagens 
„MIETKA” transporteurs enz.

Vraagt vrij blijvend telefonisch, 
schriftelijk of persoonlijk inlich
tingen of brengt een bezoek aan 
ons bedrijf

L. S. /VUEDE/VIA
LANDBOUWWERKTUIGEN N.V.
WINSUM - FRIESLAND 
TELEFOON 05173 - 241
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ONZE partijvoorzitter, dr. A.
Veerman, heeft van 11 tot 17 

december j.1. meer verklaringen 
afgelegd voor pers, radio en televi
sie dan in de rest van zijn overi
gens nog maar korte periode als 
voorzitter van het Centraal Comi-- 
té.

En dat allemaal naar aanleiding 
van een brief, waarvan de inhoud 
begon uit te lekken. Nu behoeft 
het uiteindelijk helemaal niet zo’n 
ramp te zijn als een brief uitlekt 
en voortijdig in de publiciteit komt, 
maar dan is het eigenlijk wel pret
tiger als inhóud en strekking van 
zo’n brief dan maar goed, volledig 
uitlekt en de betekenis ervan op de 
juiste waarde kan worden geschat.

Dit laatste nu was niet het geval. Het 
begon woensdagavond met een groot 
opgemaakt verhaal op de voorpagina 
van Het Parool en De Rotterdammer had 
nog kans gezien een kort bericht op de 
voorpagina te plaatsen.

H E T  C O N C E P T

Wat was er nu aan de hand? Er was 
een brief in concept-vorm opgésteld om 
van de zijde van ARP, CHU en KVP 
antwoord te 'geven op reeds enkele 
maanden regelmatig uit de verschillen
de delen van het land — van de zijde 
van plaatselijke en provinciale partij- 
organen — binnenkomende vragen. Die 
vragen kwamen allemaal hierop neer: 
er vinden landelijke besprekingen 
plaats tussen delegaties van ARP, CHU 
en K'VP in de zogenaamde groep van 
achttien. Plaatselijk en provinciaal ont
moeten bestuurders van deze drie par
tijen elkaar soms ook. Er worden in elk 
der drie partijen eerste voorbereidingen 
getroffen voor de Provinciale Staten
en Gemeenteraadsverkiezingen in 1970. 
Moeten of kunnen en mogen wij in 
omstandigheden ook plaatselijk of 
provinciaal een of andere vorm van sa
menwerking bij die verkiezingen orga
niseren?
Waar dit soort vragen uit diverse 
plaatsen en provincies bij elk der drie 
partijen binnenkwam leek het nuttig 
een gelijlduidend antwoord te geven. 
Vandaar de concept-brief, welke nog 
door de drie partijbesturen — gemaks
halve in de „18”, die op 16 december 
weer zouden vergaderen — moest wor
den vastgesteld.
Inmiddels was het met name door de 
■wijze van presentatie- door de publici

teitsmedia van de uitgelekte concept
tekst de indruk ontstaan als zouden de 
drie partijen het plotseling in één keer 
—̂ met terzijdestelling van de voort
gaande oriënterende besprekingen in de 
groep van achttien betreffende het op
stellen van goede gemeenschappelijke 
programpunten en het nagaan of er ook 
eensgezindheid zou bestaan over de wij
ze van uitvoering van die programpun
ten — eens geworden zijn. Wanneer dit 
waar zou zijn dan was er inderdaad 

«nieuws van de eerste orde betreffende 
het Nederlandse partijstelsel.

O N J U IS T E  I N D R U K

De indruk, welke ontstond was onjuist. 
Die verkeerde indruk is ook weer snel 
weggenomen, Partijvoorzitter Veerman 
gaf donderdag desgevraagd diverse in
terviews weg met dagbladen. Toevallig 
en gelukkig had juist donderdagavond 
de ARP de beschikking over haar twee
wekelijkse tien minuten radio-zendtijd, 
welke direct werd gebruikt voor een 
radio-interview met dr. Veerman. 
Diezelfde avond was er een vraagge
sprek met mr. B. W. Biesheuvel voor de 
televisie. Een weergave van wat beiden 
verklaarden vond men vrijdag uitge
breid in de pers terug.

D E  V E R G A D E R I N G

Zaterdag 14 december was er de reeds 
maanden geleden geplande derde ver
gadering van het Centraal Comité in 
dit seizoen. Met blijkbaar vooruitziende 
blik was deze datum goed gekozen.
Het partijbestuur — ruim veertig man
nen en vrouwen — kon nu actueel de 
gehele zaak van alle kanten bespreken. 
En dat was van veel belang, omdat met 
die hele publiciteit ook weer de positie 
van de partij en haar politieke opstel
ling — zoals neergelegd in haar Pro
gram van Actie 1967-1971 en in de re
solutie van het Partij Convent d.d. 25 ' 
mei j.1. — in het geding was gebracht. 
Vandaar ook de reacties van verschil
lende kanten uit de partij.
Hoe gaat het er nu toe in zo’n vergade
ring van het Centraal Comité? In de af
gelopen jaren hebben wij wel eens een 
globale indruk van een C.C.-vergade
ring in het algemeen gegeven. Maar 
verder verneemt u alleen zo nu en dan 
de concreet genomen besluiten.
Het Centraal Comité is — zoals hier

voor reeds aangeduid — een vrij breed 
samengesteld college. Erin zitten in de 
eerste plaats van elk der achttien Ka- 
mercentrale-besturen één man; dus 
achttien in totaal, waarvan verreweg 
de meeste voorzitter van hun Kamer
centrale zijn. Verder is er een ongeveer 
gelijk aantal vrij gekozenen, gekozen 
door respectievelijk de Deputatenver- 
gadering en het Partij Convent. Daar
naast zijn er nog enkele adviseurs.
Bij de belangrijke politieke discussies 
f— zoals ook nu — krijgt elk C.C.-lid de 
gelegenheid zich uit te spreken. Naast 
de algemene en landelijke aspecten 
worden juist ook van de zijde van de 
achttien leden uit de Kamercentrales 
de regionale aspecten, ervaringen en 
opmerkingen naar voren gebracht. Dit 
betekent dus een brede en bijzonder nut
tige gedachtenwisseling, waaraan een 
politieke partij steeds dringende be
hoefte heeft voor een goed doorgepraat 
en gemeenschappelijke beleid.

D E  B R I E F

Na de behandeling van de normale za
ken, gaf partijvoorzitter Veerman eerst 
een toelichting over de geschiedenis van 
de brief. Na een uitvoerige discussie in 
de eerste ronde en reactie van de par
tijvoorzitter en o.a. ook van fractievoor
zitter Biesheuvel volgde een tweede 
ronde. Na een beantwoording ook in 
tweede instantie volgde nog een bespre
king van een door de voorzitter met 
het secretariaat opgesteld ontwerp-pers_ 
communiqué. Gezien het belang van 
de zaak werd in afwijking van de ge
woonte dit perscommuniqué woordelijk

P a r t ij v o o r z it t e r  d r. A .  V e e r m a n  h e e ft  

d r u k k e  d a g e n  a c h te r  d e  ru g .  V o o r a l  d e  
p e r s  w is t  h e m  te v in d e n .

nog tijdens de vergadering vastgesteld. 
Dat gebeurde zonder hoofdelijke stem
ming, waarbij vier leden aantekening 
vroegen, dat zij tegen één zin van dit 
communiqué waren, namelijk tegen de
ze: „Het Centraal Comité gaat akkoord 
met de strekking van de brief”. Waar
om waren deze vier — drs. P. C. Bos, 
dr. P. J. Boukema, drs. J. P. Feddema, 
mr. J. N. Scholten — tegen? Kort ge
zegd hierom, omdat zij vreesden dat 

or een dergelijke gezamenlijke brief 
van de drie partijen via de „18” een 
voorbarige stap in de richting van sa
menwerking zou worden gezet zonder 
dat nog gebleken was van verdere 
overeenstemming over program en uit
voering in de „18”, zoals de resolutie 
van het Partij Convent van 25 mei j.1. 
vraagt, terwijl van de brief naar hun 
mening ook een stimulans van bovenaf 
gevoeld zou kunnen worden tot samen
werking op provinciaal en gemeentelijk 
vlak.

De overgrote meerderheid van het Cen
traal Comité meende, dat die vrees niet 
gegrond was, zeker niet waar het Cen
traal Comité immers in het uitvoerige 
perscommuniqué (zie elders in dit blad) 
zijn standpunt ten aanzien van de in
houd en de strekking van de brief na
der verduidelijkte. Het Centraal Comité 
meende, dat er van de brief geen sti
mulans tot samenwerking uitging en 
dat dit ook niet de bedoeling was. De 
brief laat duidelijk de eigen verant
woordelijkheid van de provinciale/re- 
gionale en gemeentelijke partij-organen 
ten aanzien van samenwerking bij de 
verkiezingen in 1970 voor Provinciale 
Staten en gemeenteraden uitkomen en 
beperkt zich tot een advies. Er is geen 
bezwaar tegen samenwerking van de 
drie partijen bij verkiezingen op de ge
noemde terreinen, wanneer en voorzo
ver men het daar met elkaar goed over 
eens is.
Het was een van de betere vergaderin
gen van het Centraal Comité. In een 
goede sfeer — de mensen kennen elkaar 
en kunnen van elkaar een stootje ver
dragen — en op hoog niveau werd sa
men gediscussieerd. Deze en gene weten 
zo nu en dan voor de nodige hilariteit 
te zorgen. Het ging er ook nu weer le
vendig aan toe.
Aan het slot van de vergadering sprak 
het Centraal Comité unaniem zijn ver
trouwen uit in het moderamen in het 
algemeen en in de voorzitter in het bij
zonder.

D E  P E R S

Na afloop van de vergadering maakte 
het NTS-journaal enige opnamen voor 
de uitzending van acht uur. Met voor
zitter Veerman werd een vraaggesprek 
opgenomen. Twee radiorubrieken moes
ten zijn reacties ook loskrijgen. En daar
na kreeg de schrijvende pers het pers
communiqué van partijsecretaris dr. W. 
de Kwaadsteniet — op dicteersnelheid 
alstublief—, terwijl de voorzitter zich, 
de benen strekkend, voorbereidde op 
het spervuur van vragen van zo’n twin
tig journalisten.

M a a n d a g  16 d e c e m b e r  j.1. w e rd  in  de  

g ro e p  v a n  ” 18” de  b r ie f  (zie  e ld e rs  in  

d it  b la d )  n a  e e n  a a n ta l w ijz ig in g e n  

v lo t  v a s tg e s te ld .  N o g  é é n  k e e r  m o e st  d r. 

V e e r m a n  —  d ie  o o k  deze  v e r g a d e r in g  

p re s id e e rd e  —  de  v e rz a m e ld e  ' v a d e r 

la n d s e  p u b lic ite it sm e n se n  u it v o e r ig  te 

w o o r d  s taa n . A l s  o u d  p a r le m e n ta ir  

j o u r n a l i s t  w e e t  h ij  goed, d a t  h jj d a t  

g e w ill ig ,  o p e n  e n  e r  de  t ijd  v o o r  n e 

m e n d  m o e t  doen.
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T J . W A L B U R G  B IJ  D E F E N S I E B E G R O T I N G

c o n t in u ït e it
DEFENSIE
WAARBORGEN
T > IJ  de behandeling van- de De- 
•^-^fensiebegroting werd in de 
Tweede Kamer het woord gevoerd 
door de heer Tj. Walburg.

Een korte weergave van zijn rede 
treft u hierbij aan.

De N.A.V.O., militaire en politieke taak. 
Zolang in de wereld nog geen met ge
zag en macht toegeruste rechtsorde be
staat, worden vrede en recht het beste 
gediend door een organisatie als de
N.A.V.O.
Het doel van deze organisatie is ener
zijds de vrijheid van het westen te ver
dedigen door gemeenschappelijke 
krachtsinspanning, anderzijds wil zij 
trachten de vrede naderbij te brengen 
met de daartoe geëigende middelen. 
Zoals reeds eerder door de heer Geel
kerken in de Kamer betoogd werd, 
komt de vredebewarende taak van de 
N.A.V.O. vooral naar voren in tijden 
van crisis. Daartoe moeten de krachten 
op peil gehouden worden; in zulke tij
den moet de N.A.V.O. paraat en mobiel 
zijn om adequaat te kunnen reageren. 
We zullen ons echter moeten realiseren, 
dat de N.A.V.O. het gevaar gaat lopen 
niet meer geloofwaardig te zijn, als de 
noodzakelijke gelden niet ter beschik
king gesteld worden.

T E R U G L O P E N D

P E R C E N T A G E
Dat de defensie-uitgaven in ons land 
teruglopen blijkt uit de percentages van 
de beschikbare gelden voor onze strijd
krachten, in 1953 was dit ruiin 6 % en 
nu 3,9 %.
Vergelijke men deze percentages met 
die van de landen van het Oostblok, dan 
blijkt daar geen vermindering, maar 
juist het tegendeel. Rusland had in 1965 
een percentage van 9 en in 1967 was dit 
9,6; in Polen liep het in die jaren op 
van 5,1 naar 5,4.
Ook een vergelijking van de gelden, die 
per hoofd van de bevolking voor vrede 
en veiligheid worden uitgegeven, is in 
dit opzicht interessant. Een socialistisch 
land als Zweden geeft per hoofd van 
de bevolking $ 125 voor dit doel uit, in 
Rusland is dit $ 147 en in Nederland 
wordt slechts $ 70 per hoofd van de be
volking voor defensie uitgegeven.

D O E L M A T I G H E I D

Twee zaken zal men goed in de gaten 
dienen te houden, n.1. de doelmatigheid 
van de bestede gelden en de continuïteit 
van het defensiebedrijf.
Een ruimer gebruik van de integratie
mogelijkheden is gewenst, op het be- 
ledsniveau kan naar ’n grotere mate van 
integratie gestreefd worden, op het uit
voerende vlak kunnen de krijgsmacht
delen wellicht meer en beter van ei
kaars mogelijkheden profiteren. De 
doelmatigheid kan ook bevorderd wor
den door meer gelden beschikbaar te 
krijgen voor de materieelinvesteringen. 
Dit is zeker nodig, gelet op het feit, dat 
het investeringspercentage voor 1969 
slechts 16,9 bedraagt.
Een verlenging van de diensttijd'werd 
beslist afgewezen, de lasten van de 
individuele dienstplichtigen, die toch al 
zo ongelijk verdeeld zijn, zouden er 
nog zwaarder door worden. De volgende 
vraag dient hierbij onder ogen gezien 
te worden: Wat is de minimum dienst
tijd waarbij de gevechtswaardigheid en 
de geoefendheid niet in het gedrang ko
men?

C O N T I N U Ï T E I T

Ook voor defensie geldt de regel, dat 
continuïteit in dit bedrijf gewaarborgd 
dient te zijn. Een periode van hollen 
en daarna één van stilstaan is niet ver
kieslijk. De ontwikkelingen van de

techniek dwingen voor wat de vorming 
en instandhouding van de strijdkrach
ten betreft tot een planning tot zover 
dit in de toekomst mogelijk is. Dit geldt 
eveneens voor de marine, de ontwikke
ling staat ook bij dit krijgsmachtonder- 
deel niet stil, we moeten ook hier up 
to date blijven.
Wanneer de P.v.d.A. in haar defensie- 
rapport pleit voor een harmonisch sa
mengaan van land- en luchtmacht, wor
den de eigenschappen van de lucht
macht als mobiliteit en grotere wer
kingssfeer miskend. De klok wordt dan 
teveel teruggedraaid en de lessen van 
Wereldoorlog II blijken te snel verge
ten te zijn.

B I J Z O N D E R E

O N D E R W E R P E N
Aparte aandacht werd gevraagd voor 
het vloeken in de krijgsmacht en het 
oefenen op zondag. De defensiebegro
ting is vooral een technisch stuk, waar
bij vele onderwerpen van velerlei aard 
aan de orde kunnen worden gesteld. 
Daaruit wordt een greep gedaan.
De militaire rechtspraak zal herzien 
moeten worden, wat dertig jaar geleden 
normaal was is nu vaak niet meer te 
handhaven. Het gaat hierbij niet om de 
maatregelen met het karakter van een 
terechtwijzing, maar om die, welke 
irrensvernederend en discriminerend 
werken. Overwogen dient te worden.

dat straffen in het vrije weekend on
derbroken kunnen worden. Deze straf
fen doen meer kwaad dan goed en 
daarvoor is een straf niet bedoeld.
De voorlichting binnen de krijgsmacht 
verdient een goede plaats. Het moet 
onze soldaten duidelijk zijn, waarom zij 
in de krijgsmacht behoren te dienen. 
Ook echter geldt dit voor een andere 
zaak. De herstructurering bij de land
macht en de structurele wijzigingen bij 
de luchtmacht hebben onrust onder het 
personeel gewekt. Dat er verplaatsingen 
komen, ligt voor de hand, maar het is 
absoluut noodzakelijk dat het perso
neel daarover in een zo vroeg mogelijk 
stadium wordt ingelicht en de medede
lingen hieromtrent niet eerst uit de 
dagbladen vernomen worden. Tijdige

De heer Tj. Walburg: continuïteit

voorlichting van het personeel, van de 
besturen van de militaire verenigingen 
en belangenverenigingen is een drin
gende eis.
Het is een goede zaak, dat de kwestie 
van de compensatiemogelijkheden voor 
dienstplichtige militairen in studie ge
nomen is. De heer Walburg hoopte van 
harte, dat er compensatienaogelijkheden 
gevonden worden. Het gaat nu eenmaal 
niet aan de lasten van de dienstplicht 
zonder compensatie op een deel van 
onze jonge mensen af te wentelen. 
Hiernaast staat een andere belangrijke 
kwestie; de huidige wedden zijn nog

HUURVERHOGING 
ONVERMIJDELIJK 
EN BILLIJK
/ ^ P  10 december j.1. heeft de 
'^ T w e e d e  Kamer het wetsont
werp behandeld, waarbij de huren 
van na-oorlogse van rijkswege ge
subsidieerde woningen per 1 april 
1969 met 6%  worden verhoogd. 
Aanvankelijk zou dit reeds per 1 
januari het geval zijn, maar op ve
ler aandrang bleek minister Schut 
bereid de datum drie maanden te 
verschuiven in verhand met de ve
le andere per 1 januari a.s. optre
dende lastenstijgingen, in het bij
zonder ten gevolge van de B.T.W.

Voor een goed begrip moet men be
denken, dat indertijd reeds door minis
ter Bogaers het systeem van automati
sche jaarlijkse huurverhogingen was 
ingevoerd (de huurverhogingen van 
1966, 1967, 1968 waren daar o.a. een 
gevolg van). Toen was een jaarlijkse 
verhoging van 4“/o gekozen. Op deze 
wijze hoopte men in een tijdsverloop 
van ongeveer tien jaar de subsidie te 
hebben ingelopen.
Door allerlei oorzaken werd het echter 
duidelijk, dat met jaarlijkse verhogin
gen van 4"/o de subsidie niet in tien 
jaar, maar pas in vijftien of meer jaar 
zou worden afgebroken. Teneinde zo
veel mogelijk die termijn van tien jaar 
te kunnen vasthouden, werd in het aan
hangige wetsontwerp voorgesteld het

Mr. W. Aantjes

percentage van 4 te brengen op 6.
De A.R. fractie in de Tweede Kamer 
heeft (met de andere regeringspartijen 
en met D’66) vóór het voorstel gestemd. 
Namens haar heeft mr. W. Aantjes in 
het Kamerdebat de gronden uiteengezet 
waarop onze fractie tot deze conclusie 
was gekomen. Wij geven de hoofdlijnen 
van zijn betoog hieronder weer.
Voor de goede beoordeling moet de 
hoofdgedachte in het oog worden ge
houden, n.1. dat in het bestaande sub
sidiesysteem de gedachte is neergelegd 
van het geleidelijk aan in de kostprijs- 
huur ingroeien. De bedoeling was dit te 
bereiken in een periode van omstreeks 
10 jaar door middel van jaarlijkse huur-

niet op peil. Hieraan moet doorgebouwd 
worden tot deze wedden de hoogte van 
een redelijk jeugdloon hebben bereikt. 
Geïnformeerd werd ook naar de stand 
van zaken met betrekking tot de sub
sidiëring van een aantal militaire te
huizen. Het is dringend noodzakelijk de 
wijze van subsidiëring inzake de kapi- 
taalssubsidieverlening op korte termijn 
te herzien; de tehuizenorganisaties mo
gen niet de dupe worden van een ver
traagde behandeling van hun aanvra
gen. Onder meer weïd nog gesproken 
over de toelageregeling voor het per
soneel van de Koninklijke Marechaus
see, de beoordelingsprocedure en de 
woningvoorziening van militaire amb
tenaren, ook werd het pleit gevoerd vóór 
een ruimere bevorderingsmogelijkheid 
voor korporaals.
Tenslotte zei de heer Walburg nog het 
volgende.
Onze defensie dient redelijk en doel
matig te zijn, bij het Nederlandse volk 
moet de zekerheid leven, dat voor onze 
veiligheid zoveel als mogelijk is gedaan 
wordt, de aanwezigheid van een goede 
conventionele strijdmacht verhoogt de 
atoomdrempel.
Op de overheid rust daarbij de plicht 
het leven in ons goede land en mede 
in Europa, zoals dat klopt in onze in
stellingen, in onze rechten en in onze 
vrijheden en zoals dat ademt uit de 
bronnen van het christelijk geloof, te 
beschermen.

verhogingen van 4Vo.
Als we het wetsontwerp in het licht 
hiervan bezien, rijzen er twee vragen: 
moet het inderdaad in 'tien jaar, zoals 
aanvankelijk is gedacht, en moet het 
al dan niet met jaarlijkse stijgingen 
van 4Vo? Dat zijn de twee vragen, waar 
het om draait.
Waarom is indertijd gekozen voor een 
periode van tien jaren?
Er waren twee hoofdoyerwegingen:
1. De kwaliteitsveranderingen kunnen 
in een periode van tien jaar zodanig 
zijn, dat na tien jaar aan een woning 
heel andere eisen gesteld worden dan 
op het ogenblik het geval is; het zou 
niet gezond zijn om dan nog met een 
hoge subsidielast te zitten op woningen, 
die dan wellicht kwalitatief als verou
derd moeten worden aangemerkt.
2. Wij moeten op den duur toe naar 
een vorm van een individueel subsidie
systeem, waarbij niet meer de woning, 
maar de bewoner (zonodig) wordt ge
subsidieerd. Over tien jaar moeten we 
zo ver zijn, dat er geen restanten van 
het oude systeem meer over zijn.
Nu het jaarlijkse verhogingspercentage. 
Wat waren de voornaamste overwegin
gen om aanvankelijk 4“/o voor te stel
len? De heer Aantjes zag er drie:
1. Met een jaarlijkse verhoging van 
4"/o bereikt men een subsidie-afbraak 
in een periode van omstreeks tien jaar.
2. Dit percentage ligt ongeveer op het
zelfde niveau als de marktrente.
3. Dit percentage houdt ongeveer ge
lijke tred met de inkomensontwikke
ling.
Als we al deze overwegingen vergelij
ken met de situatie van vandaag, dan 
moeten we het volgende vaststellen. 
Wat de periode van tien jaar betreft, 
gelden de beide aanvankelijke motie
ven vandaag nog precies zo. Die mo- 
tievén geven dus op zichzelf geen aan
leiding thans een lagere periode te kie
zen. Bij handhaving van de periode van 
tien jaar is echter een verhoging van 
het percentage nodig.
De tweede reden om 4“/o te kiezen, n.1. 
dat dit ongeveer gelijk Is aan de markt
rente, geldt vandaag niet meer. In de 
marktrente is wel degelijk een be
langrijke wijziging gekomen. De rente

V E R V O L G  O P  P A G . 1 0
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D R S . B . G O U D Z W A A R D

STRIJD

OVER

VERDELING 

WELVAART 

ZAL IN 1969 

VERDER

AANWAKKEREN

Vorig jaar schreven de heer 
J. van Eihergen, voorzitter van 
het C.N.V. en mr. G. C. van 
Dam, secretaris van het Prot. 
Chr. Werkgevers Verbond over 
hun verwachtingen voor 1968. 
Dit jaar yroeg de redactie heide 
heren te vertellen wat er van 
hun verwachtingen is uitge
komen. Aan drs. B. Goud
zwaard, lid van de A.R. fractie 
in de Tweede Kamer, werd 
gevraagd zijn verwachtingen 
op soc.-economisch gehied te 
geven voor 1969.

T T O O R 1969 verwacht ik verdere 
”  opgang van onze economie.

De werkgelegenheid zal zich 
sneller herstellen dan het Centraal 
Planbureau verwacht; ook zal er 
weer een opleving komen in 
de animo van het bedrijfsleven om 
zich in het noorden en het zuiden
van het land te gaan vestigen.

Terwijl de welvaart voor het Neder
landse volk zal toenemen, zal de 
strijd over de verdeling van de 
welvaart verder aanwakkeren.

Het loonfront zal allesbehalve rustig 
zijn; dat betekent dat ook de ver
houding tussen werkgevers en 
werknemers waarschijnlijk verder zal 
verslechteren.

Minister Roolvink gaat dan ook een 
moeilijk jaar tegemoet, en het moet 
worden gevreesd dat de kritiek op 
zijn beleid een nog meer persoonlijk 
karakter zal gaan krijgen.

Met de toeneming van de welvaart 
zullen ook de bestedingen vrij snel 
gaan stijgen.

In dit verband zal ook de vraag 
opkomen of de voorgenomen belasting
verlaging per 1 januari 1970 (die 
natuurlijk aanleiding geeft tot een 
sterke toeneming van de bestedingen) 
niet om conjuncturele redenen voor 
een belangrijk deel moet worden 
uitgesteld.

Minister Witteveen zal misschien van 
die belastingverlaging een groter 
bedrag moeten verschuiven dan het 
hem zelf lief is om een conjunctureel 
averechtse begroting te voorkomen.

De begrotingsbehandeling zal in herfst 
1969 naar mijn verwachting, niet door 
schoten voor de boeg vooraf worden 
gegaan, maar juist daardoor wellicht 
minder soepel verlopen dan dit jaar 
gebeurd is. Ik zie dit echter in het 
komende jaar niet uitlopen op de val 
van het kabinet.

Gezien de vrij krachtige groei van de 
niet-belastingontvangsten en de sterke 
prijsstijging die in het volgende jaar 
ongetwijfeld zullen optreden, wordt het 
bovendien steeds beter verdedigbaar 
dat een zekere verlaging van de 
tarieven van de inkomstenbelasting 
tot stand komt.

Verder vermoed ik dat „de 18” zullen 
komen tot een verdergaande vorm 
van samenwerking en dat met een 
program dat zeker niet van een 
behoudende inslag zal getuigen.

Op het vlak van de buitenlandse 
politiek zouden in het Midden-Oosten 
en Oost-Berlijn wel eens opnieuw 
spanningen kunnen ontstaan, omdat de 
Sóvjet-Unie, gezien de interne 
spanningen in de landen van het 
Warschau-Pact, béhoefte hèeft aan het

Drs. B. Goudzwaard

IA '

J. van Eihergen

Mr. G. C. van Dam

afleiden van spanningen naar buiten. 
De kwestie-Vietnam zal misschien 
aan het eind van 1969 in een nieuwe 
vredesconferentie haar voorlopige 
afsluiting vinden. Maar blijvende 
oplossingen zijn voorlopig niet in zicht.

Tenslotte nog dit:
De teamgeest in de AR Tweede 
Kamerfractie zal blijven zoals ze 
in het afgelopen jaar is geweest, 
namelijk van een gehalte als wel
licht in geen enkele andere fractie 
in de Tweede Kamer aanwezig is.

ƒ. V A N  E I B E R G E N

IVIET

ONTWIKKELINGS 

HULP BLIJVEN 

WE NOG 

VER 

ONDER 

DE MAAT

TISTAN N EER  men achteraf nog 
~ ~ eens naleest wat eind 1967 

werd verwacht van de ontwik
keling in 1968, dan blijkt dat 
veel van de genoemde onderwer
pen nog zeer actueel zijn. Per
soonlijk ben ik toen voornamelijk 
ingegaan op de werkloosheid en 
de medezeggenschap. De ver
wachting dat de werkloosheid 
in 1968 iets groter zou worden , 
is gelukkig niet juist gebleken.

Indien men let op de absolute werk
loosheidscijfers dan blijkt april 1968 
de eerste maand te zijn, waarin de 
werkloosheid gunstiger was dan in 
dezelfde maand van het vorige jaar.
Deze ontwikkeling heeft zich in de 
latere maaanden in-versterkte mate 
voortgezet. Dit is een zeer verheugend 
verschijnsel geweest in het afgelopen 
jaar. Deze ontwikkeling is sterk 
bevorderd door de opleving in de Duitse 
conjunctuur en ook door de werk
gelegenheidsprogramma’s van de 
regering. Een aanduiding van het effect 
van deze programma’s zou kunnen 
zijn dat het Noorden reeds in januari 
en februari enige kentering ten goede 
mocht beleven.
Maar daarmee zijn we er beslist nog 
niet.
I n  1968 z ijn  de  s t r u c tu re le  a sp e c te n  v a n  
d e  w e rk lo o sh e id  d u id e l i j k  n a a r  v o r e n  
g e k o m e n .  V e e l  a a n d a c h t  e n  g e ld  z a l 
m o e te n  w o r d e n  b e ste e d  a a n  d e  r e g io 
n a le  p ro b le m e n  e n  b ijv .  d e  p o s it ie  
d e r  o u d e re  w e rk n e m e r s .  O o k  d e  g e v o l
g e n  v a n  de  te c h n isc h e  o n t w ik k e l in g  
v e re is e n  ste e d s  m e e r  de  a a n d a c h t  v a n  
h e t  b e d r ij f s le v e n  e n  de  o ve rh e id .

Ook op het gebied der medezeggenschap 
zijn positeve en negatieve punten 
te noemen. Over de bevoegdheden der 
ondernemingsraden heeft de S.E.R. 
een belangrijk advies uitgebracht. Het 
is te hopen dat dit advies gevolgd 
mag worden door een wetswijziging 
en wat nog belangrijker is, door een 
mentaliteitswijziging, waardoor aan de 
medezeggenschap van werknemers meer 
gestalte kan worden gegeven. Voor 
de vakbeweging ligt hier een grote 
taak.
Deze verandering zal moeten worden 
gevolgd door meer zeggenschap op on
dernemingsniveau o.a. in de benoeming 
van de Raad van Commissarissen.
Op het gebied der inkomensverdeling 
is 1968 beslist een negatief jaar door de 
verschuiving van loon. naar niet- 
loon-inkomens. Ook is er weinig be
reikt op het gebied der bezitsvorming 
en vermogensverdeling.

I n  v e rb a n d  m e t  d e  g ro te  b e la n g r i j k 

h e id  v a n  h e t  p ro b le e m  m o e t  ik , n e t  a ls  

i n  1967, e in d ig e n  m e t  de  u it s p r a a k  da t 

e r  o p  h e t  g e b ie d  d e r  o n t w ik k e l in g s h u lp  

w e l  v o o r u it g a n g  is  ge b oe k t, m a a r  d a t  

w e  n o g  v e r  o n d e r  de  m a a t  b lijv e n .  

V e r g e le k e n  h y  d it  p ro b le e m  v a l le n  

a l o n ze  p ro b le m e n  in  h e t  n ie t, h o e  b e 

la n g r i j k  ze  o p  z ic h z e lf  o o k  z ijn .

M R . G . C . V A N  D A M

ER ONTSTAAT

SCHADE

ALS OVERLEG

TUSSEN

WERKGEVERS

WERKNEMERS

VERLOREN GAAT

EN pedagogisch idee van de 
redactie: je ’t ene jaar laten 

schrijven over wat je verwacht 
en het volgende jaar je te laten 
aangeven, of die verwachtingen 
ook zijn uitgekomen.
Gelukkig heb ik me vorig jaar niet 
buitensporig aan voorspellingen 
gewaagd.

Voor de economische ontwikkeling heb 
ik destijds naar het Halfjaarlijkse 
Economische Rapport van de S.E.R. 
verwezen. De daarin uitgesproken 
verwachtingen waren een mengsel 
van gematigd optimisme over een 
herstel van de conjunctuur en van 
bezorgdheid over de werkgelegenheid.
De ontwikkeling in 1968 is gelukkig 
gunstiger geweest, mede dank zij het 
voorzichtige beleid dat is gevoerd.
Maar of de ontwikkeling zó gunstig is, 
dat ze — zoals ze dat onlangs met 
een kleine S.E.R.-meerderheid heeft 
gedaan — mag verleiden tot het etale
ren van ruimere loonsverhogings- 
mogelijkheden, is de vraag.
De betalingsbalans geeft nog geen 
bevredigend beeld te zien en de 
gevolgen van de door verschillende 
Europese landen genomen handels
politieke maatregelen maken de 
vooruitzichten minder doorzichtig dan 
ze aanvankelijk misschien waren.
De eerste ervaringen die met de vrije 
loononderhandelingen 1968 werden 
opgedaan waren niet ongunstig.
De loonstijging is gematigd geweest, 
wat ongetwijfeld de loop van de 
conjunctuur mede heeft begunstigd.
De investeringen zijn meer toegenomen 
dan verwacht werd en de werkloosheid 
is langzaam maar zeker verder 
teruggedrongen. Het door de regering 
gevoerde beleid ter bestrijding van 
de werkloosheid, dat zich richt op de 
zwakke gebieden en bedrijfstakken, 
heeft resultaat afgeworpen.

De Sociaal-Economische Raad heeft in 
1968 een advies over de uitbreiding 
bevoegdheden ondernemingsraden 
uitgebracht en nog niet het advies 
over de structuur van de onderneming.
Het eerste werd — in tegenstelling tot 
wat ik t.a.v. beide adviezen verwachtte 
— een vrijwel eenstemmig advies, 
dat — zoals ik hoopte — aansluiting 
zoekt bij wat in goed functionerende 
ondernemingsraden reeds is gegroei(i.

O v e r  e e n  z a a k ,  ten  a a n z ie n  w a a r v a n  i k  

ge e n  v e rw a c h t in g  h a d  u it g e sp ro k e n ,  

w i l  i k  n o g  w e l ie t s  zeggen , te w e te n  h e t  

o v e r le g  t u s s e n  w e r k g e v e r s -  e n  w e r k -  

n e m e rs s o r g a n is a t ie s ,  m e t  n a m e  op 

c e n t ra a l n iv e a u .  D a t  h e e ft  in  1968 

a a n v a l le n  te  v e rd u re n  g e h a d  v a n u it  

e n k e le  v a k c e n tra le s .  W a a r o m  en  m e t 

w e lk  d o e l i s  n ie t  g e h e e l d u id e lijk .

W e l  d u id e l i j k  is, d a t  s c h a d e  z a l o n t 

sta a n , in d ie n  d it  o v e r le g  z ijn  in h o u d  

z o u  v e r lie z e n  o f  z e lfs  v e r lo r e n  z o u  

g a a n . ■ ’ '
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WAT STAAT ONS 
IN 1969 
TE WACHTEN 
OP HET
INTERNATIONALE
VUK?

Nixon: welke opstelling?

D e  redactie heeft mij gevraagd 
in een kort artikel iets te zeg

gen over die vraagstukken, die in 
1969 de internationale politiek zul
len gaan beheersen.
Op zichzelf is dat een hachelijke 
zaak. Zou er iemand geweest zijn 
die, eind 1967 voor dezelfde zaak 
gesteld, datgene zou hebben dur
ven voorspellen wat uiteindelijk 
het meest belangrijke van het jaar 
1968 is geweest: het zogenoemde 
„liberale experiment” in Tsjecho- 
slowakije en de onderdrukking 
daarvan door de Sovjet-Unie? 
Wanneer ik mij dus schaar in de 
rijen der profeten, dan doe ik dat 
toch uitdrukkelijk bij diegenen on
der hen die brood eten.
Men behoeft overigens niet al te diep in 
het koffiedik te kijken om te zien dat 
er één factor is dié van allesoverheer
sende betekenis zal zijn: nl. dé wijze 
waarop de nieuwe Amerikaanse presi
dent Richard Nixon zich in de interna
tionale arena zal opstellen. En juist te 
dien aanzien kan nog weinig gezegd 
worden.

W E I N I G  E N T H O U S I A S M E
Zijn ̂ verkiezing is buiten de Verenigde 
Staten over het algemeen met weinig 
enthousiasme begroet, vooral omdat hij 
gedurende zijn verkiezingscampagne 
weinig blijk heeft gegeven van de ge
nuanceerdheid en de visie, waaraan 
juist op het gebied van de internationa
le politiek zo dringend behoefte bestaat. 
Het is overigens geen onbekend ver
schijnsel dat leuzen, in de verkiezings
strijd gelanceerd, afgedaan hebben, zo
dra de verkiezingen voorbij zijn en 
daaruit mag men dus niet al te veel 
afleiden. Uit de keuze van zijn minis
tersploeg kan overigens worden opge
maakt dat Nixon besloten heeft zijn 
eigen minister van Buitenlandse Zaken 
te zijn. Ook het aantrekken- van een 
sterke geprononceerde figuur als Henry 
Kissinger als zijn persoonlijk adviseur 
schijnt daarop te wijzen. Voorts is reeds 
door één van zijn medewerkers gezegd 
dat Nixon er trots op is deel te hebben 
uitgemaakt van de regering-Eisenho- 
wer, een regering die een eind heeft we
ten te maken aan de Koreaanse oorlog 
en Amerika gedurende een aantal jaren 
een periode van vrede heeft bezorgd.

De paralellen liggen voor de hand; be
ëindiging van de oorlog in Vietnam, ge
volgd door een periode van vrede. Wie 
zich echter nog de wijze herinnert 
waarop deze vrede werd verzekerd (de 
harde buitenlandse politiek van Foster 
Dulles en de tot vormloze hoogten op
gevoerde bewapeningswedloop van de 
vijftiger jaren) en wie voorts bedenkt 
dat in die vijftiger jaren het zaad is 
gezaaid, waaruit de moeilijkheden 
waarmee de opvolgende regeringen te 
kampen hebben gehad (Vietnam, Cuba, 
de bewapeningsspiraal) onsproten zijn, 
zal niet al te vurig op een herleving 
van deze periode hopen. Het ware te 
wensen, dat Nixon zich niet al te veel 
door zijn vorige regeringsperiode zal 
laten leiden. Waar behoefte aan is, is 
aan nieuwe vormen van beleid. Die van 
Foster Dulles waren evenwel zo ver
sleten, dat het enige positieve dat er 
van gezegd kan worden was de bere
kenbaarheid, de voorspelbaarheid. 
Misrekening door de tegenpartij was 
uitgesloten, doch de wereld kwam er 
geen stap mee vooruit bij haar zoeken 
naar een vreedzame 'en rechtvaardige 
samenleving.

O N D E R H A N D E L I N G E N  

I N  P A R IJ S
Het is echter duidelijk, dat — indien 
men er in slaagt de procedurele bar
rières, waarvan men het belang overi
gens niet moet onderschatten, te ne
men — de onderhandelingen te Parijs 
het komende jaar veel van de algemene 
aandacht zullen gaan opeisen. Amerika 
moet er alles aan gelegen zijn deze on
derhandelingen tot een succes te ma
ken. Nu de Vietnamese oorlog intern 
als een splijtzwam ^werkt, kan het zich 
vrijwel niet veroorloven onverrichter- 
zake van de conferentietafel op te 
staan. Dat het tot vergaande — overi
gens niet altijd wel overwogen — con
cessies bereid is, is al gebleken. Dat het 
regime in Saigon, dat er de afgelopen 
14 jaar niet in is geslaagd ook maar een 
soort van sociale gerechtigheid te ver
wezenlijken en zodoende werkelijke 
aanhang onder de bevolking te verwer
ven, daarbij voor Amerika een zwaar 
blok aan het been is, waarbij het er niet 
voor terugschrikt morele chantage te 
plegen, is eveneens al duidelijk gewor
den.
Het moet derhalve verwacht worden,

dat de onderhandelingen van langdu
rige en veelal zeer moeilijke aard zul
len zijn. Inmiddels gaat de oorlog in 
Vietnam door. Ook hier is een verge
lijking met de Koreaanse oorlog op zijn 
plaats. Nadat de onderhandelingen in 
Panmoenjon begonnen waren, zijn er 
meer slachtoffers gevallen in deze oor
log dan daarvoor. En al heeft Amerika 
laten weten dat het geen herhaling van 
Panmoenjon en van de daar gevoerde 
communistische vertragingspolitiek zal 
dulden, voor het waarmaken van dit 
dreigement heeft het, zoals uit het bo
venstaande reeds is gebleken, niet alle 
troeven in de hand, omdat het enige 
alternatief, hervatting van de oorlog op 
grote schaal, ook niet erg aannemelijk 
lijkt. Het is overigens niet ondenkbaar 
dat een nieuwe regering-Nixon een 
duidelijker en vaster — en naar alle 
waarschijnlijkheid ook harder — beleid 
weet te formuleren dan de regering- 
Johnson en dat dit het verloop der on
derhandelingen ten goede zal komen. 
Niets werkt immers fnuikender bij, on
derhandelingen dan onzekerheid over 
de vraag, hoever de tegenpartij uitein
delijk bereid is te gaan.
Indien men de krantenberichten mag 
geloven, is zulk een duidelijker beleid 
reeds te merken ten aanzien van een 
andere kwestie, die de voorpagina’s der 
kranten zal blijven opeisen: het Mid- 
den-Oosten. Getrouw aan Nixon’s leuze, 
dat Amerika niet van plan is de poli- 
tie-agent te blijven spelen, heeft zijn 
persoonlijke vertegenwoordiger Scran- 
ton reeds te kennen gegeven dat een 
soepeler houding van Israël met betrek
king tot het aangaan van onderhande
lingen gewenst zou zijn. Steeds sterker 
bestaat immers de indruk dat de lei
ders van Jordanië en Egypte niet af
kerig zouden zijn van een regeling, 
doch dat zij in hun manoeuvreer-mo- 
gelijkheden sterk belemmerd worden 
door landen als Algerije en Syrië, die 
op hun beurt de onverzoenlijken van 
het Palestijnse Bevrijdingsfront steu
nen. Het is eveneens bekend dat Nasser 
met name in een zeer moeilijke positie 
verkeert. Uit de aard der zaak is er 
Amerika weinig aan gelegen Nasser 
vervangen te zien door een oorlogszuch
tiger regime. Het is dus geenszins on
mogelijk dat het druk zal uitoefenen op 
Israël genoegen te nemen met een op
lossing die Nasser en Hoessein in staat 
stelt hun gezicht tegenover de Arabi
sche bevolking te redden. Men kan stel
len dat dit ook voor Israël op de lange 
duur voordeliger zou zijn. Het zou bete
kenen een scherpere stelling nemen ten 
aanzien van de Israëlische haviken, om 
een nieuw conflict, dat volgens inge
wijden elk ogenblik kan losbarsten, te 
vermijden. Zulk een conflict zou im
mers onvoorstelbare gevolgen kunnen 
hebben, nu de beide wereldmachten 
zich zo sterk met dit vraagstuk vereen
zelvigd hebben.

O O S T -W E S T
En dat brengt ons op de verhouding 
Oost-West. Het is te verwachten dat 
deze nog geruime tijd zal worden be
heerst door de naweeën van het drama 
Tsjechoslowakije, zeker zolang de toe
stand in dat land zelf nog niet genor
maliseerd is. En juist op het punt van 
deze verhouding valt er heel weinig te 
voorspellen, omdat Nixon zich geduren
de zijn campagne slechts uitgelaten 
heeft in gemeenplaatsen en geen wer
kelijk beleid heeft geformuleerd. Zal de 
tendens zich voortzetten van een zich 
verstaan van de Verenigde Staten en 
de Sovjet-Unie over de hoofden van 
hun bondgenoten heen, een zich ver
staan dat nog begunstigd zou worden 
door een beëindiging van het conflict 
in Vietnam? Dit zou kunnen betekenen 
een zich verder consolideren van het 
systeem van de invloedssferen, waarin 
beide partijen eikaars vrijheid van han
delen erkennen, een systeem dat geba
seerd is op een wederzijdse positie van 
sterkte. De uitlatingen van Nixon dat 
Amerika moet onderhandelen vanuit 
de positie van de sterkste mogendheid, 
zou daarop kunnen wijzen. In dit ver
band is het opvallend dat Rockefeller, 
die duidelijk andere gedachten koes
tert over een veiligheidsstelsel, zelf 
heeft verklaard niet voor een ministers
post te zijn gevraagd en schijnt te zijn 
afgescheept met het aanbod ambassa
deur bij de V.N. te worden, een ambt 
dat reeds eerder voor begaafde Ameri
kaanse politici, die gemeend hadden op 
deze wijze invloed te kunnen uitoefe
nen op het beleid, een bron van frus
tratie is geweest.
Anderzijds kan van Nixon verwacht 
worden dat hij een versterking van de

DOOR

PROF. P. H. KOOIJMANS

Europese pijler van het bondgenoot
schap zal voorstaan. Op zichzelf zou 
daar alles voor te zeggen zijn. Europa 
kan moeilijk verwachten dat het een 
belangrijke inspraak zal hebben in de 
regeling der zaken, zolang het hopeloos 
verdeeld blijft. Doch de situatie in 
Europa zelf is zo ondoorzichtig, de mo
gelijkheden tot een uitweg uit de nu 
reeds jaren durende impasse zijn zo 
onduidelijk dat van enige vooruitgang 
in de nabije toekomst geen sprake 
blijkt te zijn.
Wanneer we naar de andere kant, naar 
het Oosten kijken, dan is de situatie 
daar evenmin glashelder. De Sovjet-

Biafra

Unie is er tot nu toe aardig in geslaagd 
-de brokstukken die Tsjechoslowakije 
had opgeleverd, weer te lijmen. Het is 
daarom geenszins onmogelijk dat het, 
wanneer het zich weer geheel meester 
van de situatie voelt, een nieuw vredes
offensief zal lanceren. Inhoeverre dit 
een nieuwe periode van ontspanning zal 
inluiden, is onzeker. De ontspanning 
heeft tot dusver voor de Sovjet-Unie 
zeer nadelig gewerkt. Niettemin is het 
te hopen dat het Westen niet bij voor
baat afwijzend op zulk een vredes
offensief zal reageren. Veeleer dient 
reeds thans alles in het werk te wor
den gesteld om via contacten in aller
lei bestaande verbanden het klimaat 
te scheppen, waardoor een gesprek op 
gang kan komen.

G E E N  D U I T S  I S O L E M E N T
Hier en daar, met name in de Bondsre
publiek zelf, is de vrees geuit voor een 
toenemende druk van de Sovjet-Unie 
op West-Duitsland. Dit zou kunnen ge
schieden door het forceren van crises 
om West-Berlijn e.d. Op deze wijze zou 
de Sovjet-Unie trachten West-Duits
land, door het provoceren tot onberaden 
stappen, te isoleren van zijn Europese 
bondgenoten, hoewel een dergelijke po
litiek de as Washington-Bonn ongetwij
feld zou versterken. Het laatste zou 
echter geen nadeel hoeven te zijn, wan
neer dit de verhouding tu.ssen Ameri-

V E R V O L G  O P  P A G . 9
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EUROPA

IN

STRAATSBURG

A A N  de rand van de stad, dicht 
bij de grens naar Duitsland, 

ligt een gebouw, dat door het 
Straatsburgse gemeentebestuur is 
geplaatst ten behoeve van de Raad 
van Europa.
Dit gebouw, het Huis van Europa 
genoemd, dient ook als vergader
plaats van het Europese Parle
ment.
Die Raad van Europa en dat Europese 
Parlement worden door veel mensen 
nogal eens verward. Daarom voor de 
duidelijkheid: B,. de Raad van Europa 
zijn vrijwel alle West-Europese landen 
aangesloten, terwijl het Europese Par
lement één van de instellingen is van 
de EEG, die zoals bekend, slechts 6 
landen omvat, namelijk Frankrijk, 
Duitsland, Italië, Nederland, België en 
Luxemburg.

P A R L E M E N T
Over dat Europese Parlement gaat het 
in dit artikel.
De verdragen tot oprichting van de 
EGKS, de EURATOM en de EEG 
voorzien in een aantal instellingen voor 
de Gemeenschap. Sinds een verdrag tot 
fusie kan enkele gemeenschapsinstel
lingen (van vorig jaar), kan thans de 
volgende opsomming van de instel
lingen worden gegeven.
1. De Europese Commissie die te
Brussel zetelt en die voorstellen doet 
aan
2. De Raad van Ministers, die over deze 
voorstellen beslist, na raadpleging van
3. Het Europese Parlement.
4. Tenslotte is er het Gerechtshof te 
Luxemburg, dat belast is met de hand
having van de regelen van het verdrag.
Het Europese Parlement is een wat 
wijdse titel voor een instelling, die tot 
dusver nog geen sterke positie heeft 
kunnen krijgen. Daarvoor zijn twee 
oorzaken.

In de eerste plaats kan het Europese 
Parlement slechts adviezen geven, 
zonder dat het dus bindende uitspraken 
kan doen. Wel heeft het Parlement het 
recht via een motie van afkeuring de 
Europese Commissie naar huis te stu
ren, maar aan dit middel zijn nog wel 
zóveel bezwaren verbonden, dat niet 
aan te nemen valt, dat het spoedig zal 
worden gebruikt. Daar komt bij, dat het 
gebrek aan. besluitkracht van de EEG 
lang niet altijd op de Europese Com
missie teruggaat, maar veeleer te wijten 
is aan de besluiteloosheid van de Raad 
van Ministers.

G E E N

V E R A N T W O O R D I N G
De Raad van Ministers is-tegenover 
het Europese Parlement niet politiek 
verantwoordelijk. Het enige politiek 
verantwoordelijke orgaan is de Euro
pese Commissie.
De tweede oorzaak van de nog niet 
sterke positie is te vinden in het feit, 
dat de leden van het Europese Parle
ment niet rechtstreeks gekozen zijn.'Zij 
worden aangewezen door de nationale 
parlementen en moeten dus twee par
lementaire functies combineren. Dat 
is voor grote fracties als. die van de 
Duitse Bundestag nog wel te doen.
Op rond 250 leden van zo’n fractie mist 
men 20 leden die in het Europese Par
lement zitten, niet zo erg. Maar als de 
Antirevolutionaire fractie twee leden 
voor het Europese Parlement moet 
leveren (drs. Boersma en dr. Boertien) 
merkt men dat in zo’n fractie natuurlijk 
veel sterker. Het is voor zulke leden 
een heel karwei om tussen Den Haag, 
Brussel (wacr de commissievergade
ringen van het Europese Parlement 
meestal plaats vinden)' en Straatsburg 
heen en weer te réizen en toch ook in 
beide functies bevredigend werk te 
doen, terwijl zij natuurlijk ook nog hun 
spreekbeurten moeten vervullen in de 
ARP die nog steeds niet moede wordt —

Dr. C. Boertien

en terecht — van de ontmoeting met 
volksvertegenwoordigers!
Maar genoeg over deze wat sombere 
kant van het Parlement.

I N T E R E S S A N T E

A S P E G T E N
Er zitten natuurlijk ook heel interes
sante aspecten aan zo’n combinatie.
Een voorbeeld moge dit verduidelijken. 
Enige weken geleden kritiseerden o.a. 
een aantal Europese parlementariërs in 
het Nederlandse Parlement Minister 
Luns nogal terzake van zijn houding te
genover een comité dat binnen de EEG 
moest studeren op mogelijkheden van 
technologische samenwerking. Terwijl 
Minister Luns toen nogal afwijzend 
stond tegenover de mening van het Ne
derlandse Parlement, heeft hij toch zijn

standpunt herzien en is het gelukt, 
het werk van deze groep in Europees 
verband weer op gang te brengen.
Zo is er een wisselwerking tussen beide 
parlementaire functies, die weleens 
plezierige resultaten oplevert.

E U R A T O M
Eens in het jaar vindt tussen de 
Europese Commissie, de Raad van 
Ministers en Parlement een samen
spraak plaats, die dit jaar in het teken 
sto'nd van de ernstige krisis waarin 
met name EURATOM zich bevindt.
Van de vier fracties die het Parlement 
telt hadden'er drie een Nederlander 
als woordvoerder aangewezen. Voor 
de Christen-Democratische fractie 
sprak de heer Boertien die er ter
zake van EURATOM op wees dat wij 
het morele recht verspelen over tech
nologische samenwerking te spreken, 
als wij geen kans zien EURATOM te 
behouden.
Inmiddels hebben ons over de toekomst 
van EURATOM weer sombere berich
ten bereikt. Het Europese Parlement 
heeft zelfs aan de krisis van EURATOM 
een extra zitting gewijd op 12 en 13 
december, en is daarbij tot een heel 
duidelijke, positieve uitspraak over de 
toekomst van EURATOM gekomen. Op 
de dag dat dit artikel geschreven wordt, 
verzamelen grote aantallen personeels
leden van EURATOM zich, om in 
Brussel te demonstreren ten behoeve 
van de voortzetting van hun werk.
A l s  d it  a r t ik e l  v e rsc h ijn t ,  z u l le n  d e  
le z e rs  v a n  N e d e r la n d se  G e d a c h te n  a l 
m e e r  n ie u w s  h e b b e n  g e h o o rd  o v e r  
h e tg e e n  te rz a k e  v a n  E U R A T O M  is  b e 
s lo te n . D e  b e d o e lin g  v a n  d it  a r t ik e lt je  
w a s  s le c h t s  e n ig  i ic h t  te  w e rp e n  o p  h e t  
w e r k  d a t  in  S t r a a t s b u r g  ge b eu rt,  e n  
w a a r a a n  in  h e t  a lg e m e e n  d e  N e d e r 
la n d s e  P e r s  zo  w e in ig  a a n d a c h t  b e 
steedt, m e t  a ls  g u n s t ig e  u it z o n d e r in g  
d e  N R C ,  d ie  een  e ig e n  c o r re sp o n d e n t  
r e g e lm a t ig  d e  v e r g a d e r in g e n  v a n  h e t  
E u r o p e s e  P a r le m e n t  la a t  v e rs la a n .

V E R V O L G  V A N  P A G . 8

ka en de rest van Europa maar zou 
doen verkoelen. Als Europa in deze val 
zou lopen, zou het zichzelf grote scha
de berokkenen, want isolering van 
West-Duitsland is wel het laatste wat 
wenselijk is, zowel voor de Bondsrepu
bliek zelf als voor de rest van Europa. 
We moeten overigens afleren West- 
Duitsland te beschouwen als de lelijke 
eend in de eendenkooi (men denke aan 
de recente crisis om de Franse franc), 
want zo lang het als zodanig behandeld 
wordt, zal het zich ook zo gedragen. 
Overigens ware er alles voor te zeggen

dat binnen het Westelijke bondgenoot
schap initiatieven werden ontwikkeld 
voor een nieuwe benadering van het 
Duitse vraagstuk, dat voortdurend weer 
de barrière blijkt te zijn, waarop alles 
vast loopt. Op een andere plaats heb ik 
daar al het een en ander over gezegd. 
Tenslotte blijven er al die „kleinere” 
problemen, die de vrede in de wereld 
bedreigen. In de eerste plaats Biafra, 
waar geen redelijke oplossing mogelijk 
schijnt. Voortdurend wordt de V.N. het 
verwijt gemaakt, dat zij niet ingrijpt, 
maar niemand schijnt zich af te vragen, 
wat de V.N. nu daadwerkelijk zou kun
nen doen. Zij kan zich immers geen 
tweede Congo veroorloven, waar het 
eerste Congo haar aan de rand van de 
afgrond heeft gebracht. Het is de in
ternationale wapenhandel en de con- 
currentiedrang van enkele grote mo
gendheden die hier het werkelijke

struikblok vormen en dus geldt ook hier 
weer het woord van Oe Thant, dat de 
V.N. niet meer kan zijn, dat haar leden 
haar laten zijn. Verder houden we Grie
kenland, Rhodesië, Zuid-Afrika, mis
schien nieuwe Biafra’s, nieuwe oorlog
jes tussen kleinere staten. Voorts China, 
de grote onbekende. En ten aanzien van 
al deze problemen bestaat er voorlopig 
geen uitzicht op een oplossing.
En tenslotte: de roerige, arme massa’s 
in Zuid-Amerika, in Azië en Afrika. 
Zal het rijkere deel dezer wereld zich 
eindelijk zijn gemeenschappelijke ver
antwoordelijkheid ten aanzien van het 
arme deel gaan realiseren en daarnaar 
handelen, in het bewustzijn dat recht
vaardigheid de weg is naar de vrede? 
In een jaar, waarin de trieste balans 
van de eerste ontwikkelingsdecade zal 
moeten worden opgemaakt en de stra
tegie voor een nieuwe decade zal moe

ten worden uitgestippeld, is deze vraag 
van het hoogste belang.
E e n  s o m b e r  b e e ld  v o o r  1 96 9 ? Z a l  h e t  

e e n  J a a r  w o rd e n  a ls  de  v e le  a nd e re , v o l  

v a n  c a la m ite ite n  e n  r a m p e n ?  O f  z a l e r  

e rg e n s  e e n  l ic h tp u n t  g lo re n ,  e e n  l ic h t 

p u n t  z o a ls  K e n n e d y  d ie  w is t  te  creë ren , 

o m d a t  de  w e re ld  h a a r  g e m e e n sc h a p p e 

l i j k  b e la n g  le e r t  o n d e r k e n n e n  e n  d a t  

w e e t  te  p la a t se n  b o v e n  h e t  e ig e n  b e la n g  

en  h e t  e ig e n  g e l i j k ?  D o c h  w ie  z a l  d a a r 

toe  de  s to o t  g e v e n ?

E e n  m oo i, g o e d k o o p  G E S C H E N K  i s  d e

Bijbelse
D agkalender 1969

pocket ƒ 2,90
Een bijbels dagboek in pocketvorm, met 
sprankelende dagteksten van Gereformeerde, 
Hervormde en Lutherse predikanten, met een 
jaar- en maandkalender. 8 foto’s en enige 
pagina’s gebeden.

Verkrijgbaar in de boekhandel.
B O E K E N C E N T R U M  N .V .

’S - G R A V E N H A G E
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DE BEGROTINGS 
BEHANDELING

T E  L A A T

D e  behandeling van de begro
ting 1969 komt vóór 1 januari 

niet klaar. Zelfs niet de behande
ling daarvan in de Tweede Kamer. 
Begrotingen zijn wetsontwerpen. 
Als zo’n wetsontwerp niet vóór 1 
januari van het betreffende jaar 
door de beide Kamers van de Sta- 
ten-Generaal is aanvaard, kan de 
betreffende minister eigenlijk met 
het voorgenomen beleid niet uit de 
voeten, voorzover dat afwijkt van 
zijn vorige begroting. Hij mag het 
beschikbaargestelde „nieuwe” geld 
nog niet gebruiken.
Voor een groot aantal organisaties, 
groepen en individuele personen is het 
evengoed een trieste zaak. Als een be- 
grotingswetsontwerp nog geen wet is 
mogen zij in hun voorgenomen activi
teiten óók niet vooruitlopen op de even
tuele nieuwe, extra uitgetrokken begro- 
tingsgelden. Met name is dat het geval 
voor de subsidiedepartementen (spen- 
ding departments).
Als alles deze weken naar wens gaat 
zullen alleen de departementen van 
Onderwijs en Wetenschappen, Defensie, 
Binnenlandse Zaken en Algemene Za
ken en dan nog slechts door de Tweede

V E R V O L G  V A IS . P A G . 6

HUURVERHOGING 

ONVERM IJDELIJK 

EN B ILLIJK
is aanmerkelijk hoger dan toen gebrui
kelijk was, althans dan toen voorzien 
werd. Wij moeten nu na verloop van 
een aantal jaren constateren, dat het 
hogere renteniveau vrij duurzaam is. 
Dit is dus een essentiële wijziging die 
aanleiding kan zijn het percentage wat 
meer gelijk te doen zijn aan de gel
dende marktrente. Er wordt terecht een 
relatie gelegd tussen de, marktrente en 
het huurverhogingspercentage, omdat 
het juist in verband met de stijging van 
de rente noodzakelijk is geweest de 
subsidie te verhogen.
De derde overweging om indertijd 4“/o 
te kiezen, n.1. dat dit ongeveer gelijke 
tred zou moeten houden met de nomi
nale inkomensontwikkeling, geldt ook 
niet meer. Die is n.1. in het algemeen 
hoger uitgekomen dan men Indertijd 
dacht.

Kamer zijn afgewerkt. De eerste Kamer 
heeft weliswaar niet het recht van 
amendement, kan dus geen wijzigingen 
meer aanbrengen, maar heeft toch wel 
de mogelijkheid de begroting van een 
bepaalde minister te verwerpen.
Het zal ver in het voorjaar 1969 zijn 
dat de begrotingen zullen zijn goedge
keurd.

O N B E H A A G L I J K

Wij vinden dat een onjuiste situatie. Als 
het niet mogelijk blijkt te zijn volgens 
de huidige behandelingsmethode de be
grotingen af te werken voor de kerst
dagen — in elk geval door de Tweede 
Kamer — dan moet er naar andere op
lossingen worden gezocht.
De oorzaken van de enorme vertraging 
ligt niet alleen in de werkwijze. Tussen 
de begrotingsbehandelingen door moe
ten er. verschillende belangrijke andere 
wetsontwerpen — vaak voor 1 janu
ari — door de beide Kamers worden 
behandeld. Met name die wetsontwer
pen die een verhoging van lasten (be
lastingen en huurverhogingen b.v.) met 
zich meebrengen. Als het — en dat zijn 
het meestal — belangrijke zaken zijn 
^sten deze uiteraard ook tijd.

Soms wordt de begrotingsbehandeling 
onderbroken door plotseling opkomende 
gewichtige aangelegenheden. Het debat

D i t  a lle s  o v e rz ie n d e  m o e t  m e n  tot de  
c o n c lu s ie  k o m e n ,  d a t  h e t  v e r a n t w o o r d  
is  te b l i j v e n  s t r e v e n  n a a r  e e n  a f b r a a k  
v a n  h e t  s u b s id ie  in  d e  lo o p  v a n  een  
t ie n ta l j a re n  en  d a a r v o o r  n u  h e t  p e r 
ce n ta ge  v a n  6 te a a n v a a rd e n .

Zijn er dan geen gevallen, die door 
deze maatregel in de knel kunnen ko
men? Dat zal niet zo vlug het geval 
zijn, als men bedenkt, dat een verho
ging van vier procent automatisch reeds 
zou hebben gegolden. Twee procent 
meer verhoging betekent bij een huur 
van ƒ 40,— per maand ƒ 0,80 en bij een 
huur van ƒ 200,— per maand ƒ 4,— 
verhoging. Dat kunnen natuurlijk de 
druppels zijn, die de emmer doen over
lopen, maar de oorzaak ligt dan toch 
grotendeels bij de reeds overvolle em
mer en slechts voor een verdwijnend 
gering deel bij die laatste druppels. Het 
is dan ook alleszins verantwoord, dat 
de minister voor deze gevallen de aan
dacht vestigde op de bestaande sociale 
voorzieningen, zo lang nog niet tot in
voering van een individueel subsidie
systeem kan worden overgegaan.
Men mag tenslotte ook de financiële 
kant niet buiten beschouwing laten. De 
minister had — in zijn ook overigens 
uitstekende memorie van antwoord —

over de omvang van de Nato-verplich- 
tingen, het besluit van de regering aan 
Shellconcern een vestiging (met finan
ciële bijstand) te verlenen, zijn daarvan 
voorbeelden uit de laatste weken.

V E R T R A G E N D
De huidige werkwijze werkt ook ver
tragend. De openbare commissieverga
deringen vragen, niettegenstaande alle 
goede voornemens, veel tijd en toch 
worden de vastgestelde agendapunten 
vaak niet afgewerkt, of wel en dan met 
de Franse slag! Als daarna de gewone 
openbare behandeling van de begroting 
aan de orde is, worden veel van de 
reeds behandelde — ook op onderde
len — punten wéér in de vergadering 
aan de orde gesteld.
Afgezien van het feit dat deze handel
wijze aan de Kamer veel tijd kost, ook 
de verschillende ministers zitten weken 
vast aan de begrotingsbehandelingen, 
zodat hun andere werk (voorbereidin
gen van wetgevende arbeid voor de 
komende tijd b.v.) in het gedrang dreigt 
te komen. Te meer omdat bij een aantal 
in de Kamer aan de orde zijnde zaken 
verschillende ministers gezamelijk aan
wezig moeten zijn (bij het debat over de 
Navo en de Shellvestiging b.v.).
Een ander bezwaar van de openbare 
commissievergaderingen is dat over tal 
van onderdelen van gedachten woi’dt 
gewisseld, kleine onderdelen waarover 
vaak door dé verschillende fracties vrij
wel gelijk wordt gedacht! Dé^naar bui
ten gewekte indruk is dan veelal dat 
„alle fracties tenslotte toch gelijk den
ken” en dus „het met het beleid van 
de minister wel eens zullen zijn”.
En als er over dit soort zaken niet ge
lijk wordt gedacht, is de indruk naar 
buiten vaak; „Is dat nu politiek van

VOLDOET

HUIDIGE
WERKWIJZE

N IEL DAN
ZOEKEN
NAAR
ANDERE
WEG
groot kaliber — dit gehakketak over 
onderdelen?”
Wij zeggen niet dat die indruk 
altijd juist is; maar die indruk, dat ima
go wordt toch wel als zodanig ervaren. 
De duidelijkheid in de politiek wordt

voorgerekend dat bij aanvaarding van 
dit voorstel er in 1980 een subsidielast 
voor de overheid zou bestaan van on
geveer 600 miljoen gulden. Zonder dit 
wetsontwerp zou dit bedrag dan onge
veer 1 miljard gulden zijn. Als men dan 
nog denkt aan de ambitieuze plannen op 
het gebied van krotopruiming en sane
ring, die minister Schut heeft aangekon- 
digd, dan is het zaak de besteding van 
een bedrag van ruim 400 miljoen gulden 
op het terrein van de volkshuisvesting 
zeer zorgvuldig te wegen. Ook voor de 
overheid geldt, dat men iedere cent 
maar één keer kan uitgeven.
De datum van 1 januari trof inderdaad 
wel zeer ongelukkig. Door deze te ver
schuiven naar 1 april bereikte de mi
nister enerzijds dat in 1969 de stijging 
gemiddeld slechts 4 Va "/o zal zijn (dus 
slechts Vâ /o meer dan zou gelden zon
der dit wetsontwerp) en anderzijds dat 
vanaf 1 januadi 1970 de jaarlijkse ver
hoging van 6“/o reeds vastligt.
A l le s  o v e rz ie n d e  e n  w e g e n d e  k w a m  m r.  
A a n t je s  tot d e  c o n c lu s ie ,  d a t  d e  v o o r 
ge ste ld e  m a a tre g e l „ h o e w e l n a t u u r l y k  
n ie t  p o p u la ir ,  w e l o n v e rm ijd e l i j k  e n  o o k  
b i l l i j k  is .” E e n  c o n c lu s ie ,  d ie  de  g e h e le  
fra c t ie  e n  een  ru im e  K a m e rm e e r d e r 
h e id  b ij  d e  e in d s t e m m in g  m e t  h e m  
b le e k  te  de len.

hierdoor dachten wij niet gediend. Na
tuurlijk is b.v. de smaak, de versheid, 
de geur van het dagelijks brood een be
langrijke zaak. Maar als dit punt 'in 
een openbare commissievergadering een 
belangrijke rol gaat spelen, ook in de 
pers, is er iets mis met de oordeelsvor- 
men over het landbouwbeleid naar ons 
oordeel.
De openbare commissievergaderingen 
worden te veel bijeenkomsten van een 
aantal Kamerleden die, mede door tijd
gebrek (er is vaak geen gelegenheid 
meer tot repliek en zeker niet voor on
derlinge debatten tussen de fracties), 
wat dreigen te verzanden in vragen
uurtjes van Kamerleden en ministers. 
D i t  o o rd e e l is  z e k e r  t e g e n e ra lise re n d .  
E r  z ijn  g e lu k k ig  g u n s t ig e  u it z o n d e 
r in g e n .

M a a r  o m  h e t  h u id ig e  s y s te e m  v a n  b e 
g r o t in g s b e h a n d e lin g e n  te h a n d h a v e n  
m e d e  o m  w il le  v a n  deze  u it z o n d e r in g e n  
l i j k t  o n s  ge e n  goe d  u it g a n g sp u n t .

I N F O R M A T I E S

Hetgeen van deze openbare commissie
vergadering ook werd verwacht, was de 
mogelijkheid om tijdens een dergelijke 
vergadering op de hoogte te worden ge
steld van een groot stuk feitelijke ken
nis ten einde het beleid van de minister 
degelijker te kunnen beoordelen. Hier
van is naar het ons voorkomt niet zo
veel terecht gekomen. Misschien ligt dit 
met betrekking tot de voornemens voor 
het komende jaar en die van een ach
terliggend jaar, aan de bewindslieden 
die teveel zelf overal een antwoord wil
len geven en dit wat te weinig overla
ten aan de bij de behandeling aanwezige 
hoofdambtenaren die ter zake (en uite- 
raad) deskundig zijn.

A N D E R E  W E G

Naar het ons voorkomt zou een betere 
weg bewandeld worden als in beginsel 
de methode werd gevolgd die gebruikt 
werd bij de voorbereiding van de finan
ciële beschouwingen over de miljoenen
nota. Hierbij worden een aantal concre
te informatieve vragen om nadere in
lichtingen gesteld, waarop vrij spoedig 
een antwoord komt. Daarna worden de 
grote beleidslijnen van het kabinet aan 
de orde gesteld. Als deze wijze ook ten 
behoeve van de diverse begrotingen van 
de bewindslieden zou worden gehan
teerd zouden de openbare Kamerdebat
ten aan kracht kunnen winnen. Die in
formaties ten behoeve van de Kamer 
zouden betrekking moeten hebben op 
feitelijke, maar ook op beleidsaspecten. 
Het bezwaar dat er soms een te veel 
aan (onbelangrijke) punten in die vra
gen wordt verwerkt moet dan maar op 
de koop toe worden genomen.
Na het concrete schriftelijke antwoord 
van de minister zou de betreffende vas
te Kamercommissie moteen beslissen 
welke bealngrijke beleidspunten bij de 
openbare behandeling aan de orde be
horen te worden gesteld. Een dergelijke 
openbare behandeling zou aan duide
lijkheid winnen — óók met betrekking 
tot de verschillende standpunten van 
de. fracties.
De overige nog niet tot een bevredigen
de oplossing gebrachte punten die uit de 
vragen en antwoorden voortvloeien, 
zouden kunnen worden doorgesproken 
in een aantal gewone commissieverga
deringen, waarbij de bewindsman aan
wezig moet zijn. Uiteraard gevolgd door 
een schriftelijk verslag met aanduiding 
van de fracties die betrokken zaken aan 
de 'orde stelden.

D e  v r a a g  is  u ite rm a te  in te re s sa n t  o f  e n  

i n  h o e v e r re  d e  b e g ro t in g sb e h a n d e l in g e n  

w i j z ig in g  b re n g e n  in  h e t  v o o r g e n o m e n  

b e le id  v a n  d e  v e r s c h i l le n d e  m in is te r s ,  

z o a ls  d it  tot u i t in g  k o m t  in  d e  a a n g e 

b o d e n  b e g ro t in g e n .

N a a r  o n ze  m e n in g  is  d it  b e s i is t  h e t  g e 

v a l.  Z o w e l  in  he t n e ga t fe ve :  zó  n ie t ;  a l s  

i n  h e t  p o s it ie v e :  zó  w e l.

A l s  a l le  b e g ro t in g sb e h a n d e l in g e n  1969 

a c h te r  d e  r u g  z ijn  z u l le n  w y  t ra c h te n  

d eze  m e n in g  n a d e r  te  a d st ru e re n .  

V o o r s h a n d s  w i l le n  w ij  d e  o p m e r k in g  

m a k e n  d a t  een  b e g ro t in g sb e h a n d e l in g  

n ie t  a U e e n  v a n  fn v lo e d  i s  o p  h e t  b e le id  

v o o r  h e t  b e t re ffe n d e  j a a r  m a a r  v a a k  

m e t  n a m e  v a n  in v lo e d  is  o p  d e  b e g ro 

t in g e n  d ie  d a a r n a  v o lg e n .
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MEEWERKEN
UITVOERING
MAMMOETWET 
BOEIEND WERK

maar In de wet en ook in de uit deze 
wet voortvloeiende uitvoeringsmaat
regelen treft men hieromtrent slechts 
weinig dwingende voorschriften aan. 
De wet beperkt zich tot het hoog nodi
ge. Want de intentie van de wetgever 
is geweest het onderwijs zoveel mogelijk 
vrijheid te geven. De scholen kunnen 
het onderwijs inrichten naar eigen goed
dunken, mits men zich houdt aan en
kele voorschriften o.m. omtrent de ver
plichte leervakken en het aantal uren, 
die hierin gegeven moeten worden. 
Slechts het afsluitend eindexamen 
geeft bindende voorschriften omtrent 
de leerstof, die beheerst moet worden. 
Op welke wijze deze leerstof in de loop 
der cursusjaren gedoceerd wordt, welke 
methode men hierbij wenst +e gebrui
ken wordt geheel aan de school zelf 
overgelaten. De school kan zijn eigen 
leerplan vaststellen en kan hierin zijn 
eigen aard tot uitdrukking brengen. 
Hieruit volgt, dat het mogelijk geweest 
zou zijn in het oude, vertrouwde spoor

"ï augustus 1968 was voor ons on- 
derwijsbestel een historische 

datum. Een der belangrijkste wijzi
gingen in ons onderwijssysteem 
voltrok zich. De wet op het voort
gezet onderwijs, die al het onder
wijs tussen de lagere school —  
thans ook wel basisschool ge
noemd —  en het wetenschappelijk 
onderwijs regelt, trad in werking.

In onze geschiedenis hebben zich zelden 
grondiger veranderingen op dit terrein 
voorgedaan als bij deze gelegenheid.
Wij hebben een ruime drie maanden 
onder deze nieuwe wet — de mammoet
wet — gewerkt en de vraag wordt dik
wijls gesteld, hoe deze wet in de prak
tijk bevalt.
Het is natuurlijk wel zeer voorbarig om 
na zo’n kort tijdsbestek reeds conclusies 
te gaan trekken. Te meer daar de in
voering van de mammoetwet thans nog 
slechts voor het eerste leerjaar, het 
brugjaar, geldt. Buiten beschouwing 
blijven de ervaringen van de z.g. expe- 
rimenteerscholen, die reeds één of 
meerdere jaren vooruitlopend op deze 
nieuwe vorm van onderwijs, van start 
zijn gegaan.
Reeds nu kunnen enkele markante pun
ten genoemd worden, waarbij wij ons 
zullen beperken tot het voormalige 
r.k.m.o., dat het gymnasium, de h.b.s., 
het lyceum en ook de m.m.s. omvatte. 
De nieuwe wet kent evenals vroeger het 
gymnasium, dat 6-jarig is gebleven. Bo
vendien een 6-jarig atheneum, een ge
deeltelijke vervanging van de voorma
lige h.b.s. Worden gymnasium en athe
neum samengevoegd, dan spreekt men 
van een lyceum. Deze drie richtingen 
behoren tot het voorbereidend weten
schappelijk onderwijs, het v.w.o.
Daarnaast kent men het algemeen vor
mend onderwijs, verdeeld in het hoger, 
middelbaar en lager algemeen vormend 
onderwijs (havo, mavo, lavo; het mavo 
— voortzetting van de u.l.o. — en het 
lavo blijven hier buiten beschouwing). 
Het havo heeft een 5-jarige cursus en 
is o.m. bedoeld voor leerlingen, die 
vroeger voor de h.b.s. bestemd waren, 
maar omdat zij later meer beroepsge
richt onderwijs verlangen aan dit 
schooltype de voorkeur geven.
Sommige scholen bezitten alleen een z.g. 
havo-kop, d.w.z. de klassen 4 en 5 van 
dit type. De kweekschool kent ook een 
havo-kop; deze vervangt de vroegere 
eerste leerkring.
Ook de m.m.s. werd havo. Hierdoor ver
dween het specifieke meisjesonderwijs, 
dat na de tweede wereldoorlog tot zo’n 
enorme bloei kwam. Het blijft natuur
lijk wel mogelijk aan een school aparte 
meisjesklassen te vormen, maar dit zal 
waarschijnlijk niet vaak gebeuren.

D O O R S T R O M I N G

Het geheel is zo opgebouwd, dat een 
doorstroming van het ene naar het an
dere schooltype mogelijk wordt. Zo kan 
men met een einddiploma mavo toege
laten worden tot de vierde klasrj van 
het havo; met een einddiploma havo 
weer naar een vijfde klasse van een 
atheneum.
Indien voor een leerling het onderricht 
aan een atheneum te zwaar blijkt te 
zijn, kan deze overgaan naar het havo 
en het is ook mogelijk van het havo 
over te gaan naar het mavo.
Wat nu het christelijk v.h.m.o. betreft.

T o e p a s s in g  ta le n p ra c t ic u m

zien we dat de vijf christelijke gymna
sia als zodanig gebleven zijn, zij het dan 
een in „nieuwe stijl”. Daarnaast telden 
zij ruim tachtig christelijke lycea en
h.b.s.-en, vaak met een afdeling m.m.s. 
Alle lycea zijn 1 augustus j.1. lycea ge
bleven en combineren dus gymnasium 
en atheneum. Alle christelijke h.b.s.-en 
zijn athenea geworden. Vrijwel al 
deze scholen hebben tevens een school 
voor havo, zodat de leerlingen dus 
meerdere keuzemogelijkheden hebben.
Wanneer twee of meer scholen samen 
gaan en deze onder éénhoofdige leiding 
staan, spreekt men van een scholen
gemeenschap (niet te verwarren met 
een gemeenschap van scholen, waarbij 
een aantal scholen samenwerken doch 
hun zelfstandigheid en eigen leiding be
houden). Daar thans praktisch aan alle 
bovengenoemde lycea en athenea een 
havo verbonden is, zijn deze scholen 
dus scholengemeenschappen geworden.
Een aantal van onze scholen heelt daar
aan verdere uitbreiding gegeven door 
nog andere schooltypen in zich op te 
nemen. Meestentijds zijn dit mavo’s, 
waardoor de leerlingen na het doorlo
pen van het gemeenschappelijke brug
jaar nog meer keuzemogelijkheden heb
ben.
I n  d it  la a ts te  g e v a l l ig t  he t v o o r  de  

h a n d ,  d a t  h e t  h r u g j a a r  b e v o lk t  w o rd t  

d o o r  le e r lin g e n ,  d ie  in  ca p a c ite ite n  v e r 

sc h ille n .  D e  k a n s  b e sta a t  d a n  d a t  h e t  

te m p o  v a n  h e t  o n d e rw ij s  v o o r  een  a a n 

t a l  le e r l in g e n  te  v lu g ,  v o o r  a n d e re n  te 

la n g z a a m  is. M e n  p ro b e e rt  deze  m o e i

l i j k h e id  te o n d e r v a n g e n  d o o r  d e  le e r l in 

g e n  n a a r  h u n  a a n le g  zo  g o e d  m o g e lij k  

i n  d e  v e r s c h i l le n d e  p a ra l le lk la s s e n  te 

g r o e p e re n  e n  z o  n o d ig  o o k  t ijd e n s  de  

c u r s u s  te  h e rg ro e p e re n .  D e  v r a a g  r ij s t  

h ie rb ij ,  o f  a a n  d e  zo  n o o d z a k e l ij k e  ru st ,  

d ie  e r  t ijd e n s  h e t  g e h e le  o n d e rw ijs ,  

m a a r  v o o r a l  i n  een  e e rste  le e r ja a r  m o e t  

zjjn, g e e n  g e w e ld  w o rd t  a a n g e d a a n .

Het brugjaar is bedoeld om de leerlin
gen, die van het basisonderwijs komen, 
op een verantwoorde wijze op te van
gen en hen te doen acclimatiseren in 
hun nieuwe omgeving. Terecht ziet men 
in dat deze overgang voor de leerlingen 
vaak van ingrijpende aard is.

W E L K  T Y P E  O N D E R W I J S

Een belangrijke functie van dit eerste 
leerjaar is voorts de determinerende, 
d.w.z. het onderzoeken voor welk type 
van voortgezet onderwijs het kind het 
meest geschikt is.
Het spreekt vanzelf, dat deze determi
natie voorheen ook reeds geschiedde, 
met name op de lycea, waar de leerling 
doorgaans uit drie richtingen kon kie
zen: het gymnasium, de h.b.s. en de 
m.m.s.
Het verschil is echter, dat men thans 
aan deze aanpassing en determinatie 
niet alleen meer aandacht wenst te be
steden, maar dat men ook de methoden 
aanzienlijk heeft gewijzigd. Zij hebben 
dit te danken aan de invoering van de 
z.g. studielessen. Deze lessen zijn be
doeld om de leerlingen te leren hoe zij 
hun werk op de nieuwe school dienen 
te verrichten, zodat zij zich een goede 
werkmethode eigen maken. Dit is niet 
alleen van grote betekenis voor het eer
ste leerjaar, maar ook voor hun gehele 
verdere schoolloopbaan.
Om dit te bereiken worden voor deze 
lessen de klassen in kleinere groepen 
gesplitst, waardoor het onderricht in
dringender kan zijn en het kind zich 
vrijer kan uiten.

O P  G O E D E  W E G

, D u iz e n d e n  b r u g k la s s e n  z ijn  h ie r  n u  e n 

k e le  m a a n d e n  m ee  bezig. H o e w e l de  e r 

v a r in g e n  d u s  n o g  j o n g  z ijn, m e n  is  toch  

v r ijw e l a lg e m e e n  v a n  o o rd e e l o p  de 

go e d e  w e g  te zijn. H e t  v a lt  n u  re e d s  op, 

d a t  de  le e r l in g e n  v a n  deze  b r u g k la s s e n  

o p e n e r  z ijn  en  z ic h  b e te r w e te n  u it  te 

d r u k k e n  d a n  v o o rh e e n .  H e t  contact, da t  

de  le id e r  v a n  de  s tu d ie le s se n  m e t  z ’n  

le e r l in g e n  heeft, is  v r q  in te n s ie f  zod a t  

w ij  m o g e n  v e rw a c h te n  d a t  a a n  h e t  e in 

de  v a n  h e t  c u r s u s j a a r  een  zo  go e d  m o 

g e lijk e  b e s l is s in g  g e n o m e n  k a n  w o rd e n .

Maar er is meer. Let men op de aard 
en de methode van het onderwijs, dan 
zien we ook hierin grote veranderingen. 
Op velerlei terrein zijn wijzigingen aan
gebracht. Ontegenzeglijk was het de 
bedoeling van de wetgever het onder
wijs op onze scholen te vernieuwen,

DOOR
DR. F. H. DE BRUIJNE

door te gaan. Maar het is een verheu
gend verschijnsel, dat men desondanks 
overal vernieuwing waarneemt. Dit 
geldt niet alleen voor één of meer be
paalde leervakken maar voor het ge
hele onderwijs.
Zo zien we bij het onderricht in de mo
derne talen de toepassing van de z.g. 
directe methode, waarbij de actieve 
taalbeheersing voorop staat en de leer
ling van stonde aan zich in de vreemde 
taak leert uit te drukken. Talenpracti
cum en bandrecorder spelen hierbij een 
grote rol.
De wiskunde is thans op een geheel an
dere leest geschoeid. Dit geldt met name 
voor de algebra. Deze modernisering is 
zo ingrijpend, dat menige vader niet 
meer in staat zal zijn zijn zoon of doch
ter de behulpzame hand te bieden.
De geprogrammeerde instructie, waaf^ 
bij de zelfstudie zoveel rnogelijk bevor
derd wordt, vindt steeds meer ingang. 
Wanneer u de huidige leerboeken met 
die van vroeger vergelijkt, dan is het 
verschil vaak zeer opvallend. 
Verandering dus over het gehele front. 
De invoering van de mammoetv/et is 
wel een uitdaging genoemd, met name 
aan de leraar.
De docenten hebben deze uitdaging aan
vaard en men kan gerust zeggen, dat 
zij dit met enthousiasme gedaan heb
ben. Veel tijd en veel energie wordt 
door hei 
werken.

M E N T A L I T E I T S 

V E R A N D E R I N G

Er is een mentaliteitsverandering merk
baar, zowel bij de leerling als bij zijn 
leraar. Hierdoor wijzigt zich de onder
linge verhouding tussen hen beiden. 
Meer dan vroeger is het een samen op
trekken om het gewenste einddoel te 
bereiken.
De taak van de docent krijgt daardoor 
meer inhoud, maar wordt niet eenvou
diger. Hij moet zijn leerling niet alleen 
in het brugjaar — en natuurlijk ook 
daarna — begeleiden en observeren, om 
aan het einde van het eerste leerjaar 
de beslissin' te kunnen nemen tot welke 
vorm van onderwijs de leerling toegela
ten ’.can worden.

T o t  n u  toe g a f  de le r a r e n v e r g a d e r in g  

s le c h ts  een  a d v ie s  a a n  d e  o u d e r s  v a n  de  

b e v o rd e rd e  tee rlin g . T h a n s  za l de  b e 

v o r d e r in g  „ g e r ic h t” ge sch ie d en , d.w.z. 

de  sch o o l b e p a a lt  w e lk e  s o o r t  o n d e r w a s  

—  V .W .O ., h a vo , m a v o  enz. —  de  le e r l in g  

m a g  g a a n  vo lge n . D i t  b e te ke n t  d u s  in  

a a n z ie n l ijk e  m ate  een  v e r s c h u iv in g  v a n  

de  v e ra n tw o o rd e l ij k h e id  v a n  de  o u d e r s  

n a a r  d e  schoo l. D a a r o m  is  een  zo  goe d  

m o g e lijk e  o b se rv a t ie  o p  de se h oo l v a n  

fu n d a m e n te le  be teken is.

D e  u it d a g in g ,  d ie  de m a m m o e t  o n s  

stelt, is  n ie t  e e n v o u d ig .

M a a r  h e t  is  b o e ie n d  o m  a a n  de  u it v o e 

r in g  v a n  deze  w e t  m e d e  te m o g e n  w e r 

ken .
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R O T T E R D A M

C. d e  M o o y  &  Z o o n
/m- en  e x p o r f  b lo e m e n h a n d e l

LOMBARDKADE 21 
TELEFOON 113350

V o o r a l  uw d ru k w e rk

Drukkerij De Winipr & HiUwejieii
LAMBERTIISSTRAAT 55 

TRLEF’noN  122054

J. LUYT handel in 
tuingrond
zand en grind

Tevens levering van d u in za n d ,  k o e m e st  en alle soor
ten g r in t .  Desgewenst verzorgen wij eveneens het in
kruien van de grond en'of het zand.
T e r b r e g s e  R e c h te r  R o t te k a d e  88, R O T T E R D A M  - 13, 
te le fo o n  180794 -  187479._____________________________________

KOLEN EN OLIE
V O O R  H U I S B R A N D  E N  I N D U S T R I E

A. VAN  W EELD EN 'S  K O LEN H A N D EL
s t r a a t w e g  55 -  R O T T E R D A M  - T e le fo o n  180240 
F i l ia a l  D o r p s w e g  70 - R o t t e r d a m -Z u id  - T e l. 276208

N.V. Verhuis- en Transportbedrijf 
A. SLUYTER & ZONEN

V E R Z O R G T  A L  U W  T R A N S P O R T E N  
D O O R  H E T  G E H E L E  L A N D

R O T T E R D A M ,  te le foon  010 -  242565 - D e  J o n g h s t r a a t  25

W. J. SPOORMAKER N.V.
A U T O M O B I E L B E D R I J F  R O T T E R D A M - Z U I D  
W o lp h a e r t sb o c h t  246 - T e le fo o n  77550

Official  PEUGEOT- DEALER
v o o r  R O T T E R D A M  - Z U I D  en  de  e ila n d e n  

I J S S E L M O N D E  e n  V O O R N E  - P U T T E N

ÜIBIIIIÜill

GELDERLAND
llll!!!lli!l!!ll!ll!i!;ii!!!i|ll!!ll!!ll!!!il!l!!̂

MAGAZIJN „HET ANKER "
HOOFDSTRAAT 94-96 - VEBNENDAAL

Z E E R  V O O R D E L I G E  A A N B I E D I N G  IN  
T E R L E N K A  V A L L E N  E N  G O R D I J N E N

SPECIALITEIT IN NYLONKOUSEN  

Voor Bontmantels naar de Bontspecialist

IHUIS/’ ' /■-

W A G E N I N G E N

CONViCTOREN
v o o r  K O L E N ,  O L I E  en  G A S

zo w e l v o o r  W O O N K A M E R S  a ls

v o o r  K A N T O R E N ,  Z A L E N  etc. |  , v | E T S

B e r g s t r a a t  38 . T e le fo o n  08370 . 2765 - W A G E N I N G E N

Radio R. B. Weimar Televisie
LandelijJi e r k e n d  installateur  
E lek tr isc h e  apparaten - V erlic h tin g

M A A N D E R E I N D  19 .  E D E  -  T E L E F O O N  8373

V itg eb a la n ceerd e  v e rzek erin g sp a k k etten
m et ja a r lij k s e  c o n t ro le  v o o r  p r iv é  en  z a k e n

Assurantiemakelaar L. van den BEUKEL 
B em id d elin g
b ij i n -  en  v e rk o o p  v a n  o n ro e re n d  go e d :

Makelaar L. van den BEUKEL
L a a n  v a n  A v e g o o r  8 . E lle c o m  - T e le fo o n  4790 (08330)

HET BEELD 
DER VADEREN

DE SPAANSE GRIEP
Uit een artikel van P. Brouwer de avond voor het 
Kerstfeest van 1918;
„Een Engels geneeskundige, medewerker van The 
Times, wijst er op, dat de verwoestingen van de 
Spaanse griep heel wat erger zijn dan die der chole
ra. Al moge die laatste ziekte in haar verschijnselen 
en sterftekansen, a ls  ze eenmaal uitbrak, veel zwaar
der plaag bevonden zijn.
Maar wat is het geval?
Cholera schrijdt betrekkelijk langzaam voort.
Volgt in de regel te rivieren.
Of breekt in de zeehavens uit.
En juist door die vrij langzame verspreiding is het 
in normale tijden naar de mens gesproken mogelijk, 
deze ziekte tijdig hygiënisch af te dammen, waardoor 
zij slechts op  b e p e rk t  t e r re in  voortwoedt.
Neem nu echter de Spaanse griep.
Daar bestaat geen verweer tegen.
Zij spot met elke maatregel van welke geneeskundi
ge dienst ook; breekt tegelijk op duizend ver van el
kaar gelegen plaatsen uit en doet denken aan de 
bliksem „die van het ene einde van de hemel naar 
het andere einde bliksemt.”
Machteloos staat hier de mens.
Haar controleren; schadelijke invloeden weren, — 
ziedaar al het hoogste, wat de arts vermag: de ziekte

vervolgt haar eigen gang en loop. Snijdt de leven als 
druiven af.
Bovengenoemde arts schat het aan griep en daaruit 
ontstane longontsteking, in de afgelopen dertien we
ken, gestorvenen op ze s m iljo e n .
In Engels-Indië alleen al zijn drie miljoen mensen 
aan deze ziekte gestorven.
In Kaapstad bleven tweeduizend kinderen onver
zorgd achter. In Australië werden openbare diensten 
ontredderd, Amerika en Canada werden vreselijk ge
teisterd. In Ontario alleen stierven 108 dokters tegen 
5000 anderen. Een groot aantal Amerikaan.se India
nen is bezweken. In Barcelona heeft de sterfte 1200 
mensen per dag bedragen. Frankrijk, Duitsland en 
Oostenrijk hebben eveneens hun tol aan de ziekte 
betaald.
En dan zegt de schrijver zo eigenaardig:

„ N o o it  se d e rt  d e  Z w a r t e  D o o d  h e e ft  z u lk  een p la a g  
de  w e re ld  ge te iste rd , n o o it  is  een  p la a g  w a a r s c h i j n 
l i j k  m e t  z o v e e l S to ïc ijn s e  k a lm te  o p g e n o m e n .”

Is dit als lofspraak bedoeld f 
Het lijkt óns vreselijk.
En de vraag rijst, of niet het oordeel der verharding 
reeds ovér een deel van de wereld is gekomen.
Hoe staat het met de gemeente Gods?
Zal de bezoeking voor haar nog hebben een vreed
zame en heerlijke vrucht der gerechtigheid in ver
nieuwing des levens en versterking des geloofs?”

OUDE EN 
NIEUWE CITATEN

M ATIGE DRINKERS
In „Nieuw Europa” heeft B. van Kaam een artikel 
geschreven over „De dorst in de E.E.G.-landen”. U 
begrijpt waar het over gaat!
Hij zegt o.a.;
„Op de Cyprioten, de Finnen, de Noren en de IJs- 
landers na, zijn de Nederlanders de matigste Euro
peanen, zo wordt overtuigend aangetoond in dit 
door het Produktschap voor Gedistilleerde Dranken 
te Schiedam samengestelde werkje. En we blijven 
niet zo’n klein beetje achter. Zelfs al zouden we SVa 
keer zoveel alcohol tot ons nemen dan thans het 
geval is, dan nóg blijven we beneden het gemiddelde 
gebruik in de E.E.G.-landen, zo berekende ik. Er is 
geen twijfel aan: we zijn een zeer nuchter volk” .
en
„Vooral met het ontkurken van wijnflessen hebben 
we moeite. Fransen en Italianen drinken respectie
velijk 119 en 117 liter per jaar, de Nederlander haalt 
de 4'h liter nog niet eens. Maar zelfs bier en ge
distilleerd drinken de Fransen nog iets meer dan de 
Nederlander, zij het dat onze achterstand wat deze 
dranken betreft, gering is” .
B l i j k b a a r  h e e ft  b ij o n s  w o r t e l  g e sc h o te n  de  u it s p r a a k  
„ A l s  d e  w ijn  is  u it  d e  k a n ,  is  de  w ij s h e id  u it  de  
m a n ”.
E n  J a c o b  C a t s  —  o m  een  b e k e n d  v a d e r la n d e r  te c i
te re n  —  ze i „ E e n  s c h o n e  v r o u w  en  zoete  w ijn ,  d ie  
z ijn  v o l  h e im e lij k  v e n ijn ” .
H e t  i s  o o k  v a n  een  a n d e re  k a n t  te b e n a d e re n .  D a t  
de e d  G ru t e r u s :  „ D ie  z ic h  n ie t  v e rh e u g t  in  sc h o n e  
v r o u w e n  o f  go e d e  w ijn ,  d ie  m o e t  k w a a d  v a n  n a tu re  
z ijn ” .

„De computers zijn als sprinkhanen op ons neerge
streken. In 1951 werd de allereerste commerciële 
computer ter wereld bij het Amerikaanse bureau 
voor te volkstelling in gebruik genomen. Thans zijn 
er naar schatting over de gehele tvereld ruim 50.000 
in gebruik” .

„Computers beginnen op draagbare radio’s te lijken. 
Ze zijn beide even opdringerig. Velen denken niet 
meer zonder zoiets te kunnen leven. Is dit terecht? 
Een belangrijke vraag, gezien de er aan verbonden 
geldbedragen” .

E n k e le  j a re n  ge le d e n  w a s  de  v r a a g :  „ N o g  een  b a b y ” 
o f  „een  a u to ” ?  H e t  w e rd  een auto. B in n e n k o r t  is  he t: 
„ N o g  een  a u to ” o f  een  c o m p u te r”. H e t  w o rd t  een  
co m p u te r.

HIPPE KLED ING

V ER ZEK ER IN G EN
Op grond van het verslag van de verzekeringska
mer meldde het Algemeen Handelsblad o.a.
„Eind 1967 hadden de Nederlandse levensverzeke
ringmaatschappijen 28,7 miljoen polissen uitstaan, 
waarvan bijna 28 miljoen in Nederland. Dat wil 
zeggen dat er per 1000 inwoners van ons land 2210 
polissen van levensverzekering waren. Op alle polis
sen samen was een bedrag van 80,7 miljard verze- _ _ _  _
kerd, ruim ll,5 ’’/o meer dan eind 1966. Het gemid- 
deld vexzekerde bedrag per hoofd van de bevolking 
steeg van f5,564 tot f6.101” .
O f  w y  o o k  v a n  v e r z e k e r in g e n  h o u d e n !
M a a r ,  p a s  o p  —  zij he t  in  een  a n d e re  b e te k e n is ;  —  
ie m a n d  h e e ft  ee n s  ge ze gd : „ M e n  m o e t  n ie m a n d  v e r 
t r o u w e n  d ie  b ij z ijn  v e r z e k e r in g e n  z ijn  h a n d  op  
z ijn  h a r t  le g t”.

„Spiegel” heeft zich een beetje beziggehouden met 
hippe kleding.
Aan mej J. van Leeuwen, presidente van de Chr. 
Plattelands Vrouwenbond en lid van de A.R. Twee
de Kamerfractie werd de vraag voorgelegd: „Waar
om geen hippe kleding voor de jonge boer? 
Antwoord:
„Vergis tc niet, onder onze agrarische zonen lopen 
er verscheidene erg hip bij. Kijkt u bijvoorbeeld 
maar eens op de landbouwschool in Dronten (NOP). 
De jongen op de foto draagt erg leuke kleding, maar 
deze laarzen zijn onpraktisch op de boerderij; daar 
kun je niet in werken. Ik ben het eens met de con
statering, dat de mannen zich vaak fantasieloos 
kleden.
Een beetje verfrissing door wat meer kleur zou ik 
toejuichen. En — zoals zo vaak op ander terrein al 
met succes is gebeurd — dat zou van de vrouwen 
uit moeten gaan . . . ” .

I n  1969: E e n  A .R .  T w e e d e  K a m e r f r a c t ie  in  h ip p e  
k le d in g .

Bij zijn promotie tot doctor in de wiskunde en na
tuurwetenschappen verdedigde de heer W. S. Sijper- 
da blijkens een mededeling in het Algemeen Dag
blad o.a. deze stelling;

COM PUTERS
Via „Het Parool” twee uitspraken van prof ir. J. 
in ’t Veld:

„Het is op medische gronden niet verantwoord pa
ranimfen gedurende de promotieplechtigheid te doen 
staan”.

Het is te verdedigen; zoals praktisch alles te ver
dedigen is.



28 december 1968 NEDERLANDSE GEDACHTEN Pagina 13

POLITIEKE
EXPLORATIE

Kan er over gehoord ergens in de rimboe, voor 
Radio Holland: Jelle zal wel zien. Nu heb ik in elk 
geval een naam, die mij wat zegt. En nu na de men
sen de measures.

Op een kille, mistige dag tegen het eind van fe
bruari lazen de mensen in de rubriek Kleine Zoekers 
een merkwaardige advertentie in hun Meer- en 
Woudbode. Sommigen hebben haar zelfs uitgeknipt. 
Dit was de tekst:

de V.V. Goeie zaak >verigens, had knappe economen 
afgeleverd voor het bedrijf. En hij had haar een 
rijksdaalder beloofd voor elke propagandist, die ze 
zou strikken.

B e ja a rd  hee r, o n la n g s  g e re p a tr ie e rd ,  v o o r  het
----  —

e e rs t  in  z ijn  le v e n  k a n s  h e b b e n d  te s te m m e n
v o o r  d e  T w e e d e  K a m e r ,  w i l  g a a rn e  v a n  d i-
v e r s e  p o l it ie k e  p a rt ije n , c o m m u n is te n  e n  p a c i-
f is te n  e n  a n d e r  ra tje to e  u itg e s lo te n ,  in l ic h t in -
g e n  o n t v a n g e n  o v e r  h u n  M e n  a n d  M e a su re s .

In f o r m a t ie  m o e t  z ijn  to t  le r in g  e n  v e rm a a k . rir—

M e n  v ra g e  v o o r a f  b e le t tel. 01113/666 o f  ze n -
de  fo ld e r s  n a a r  M e e r s w a l  3.

^  ^  W. ~

Het was nog geen maand voor de Kamerverkiezin
gen, die nodig waren .door de jongste kabinetscrisis, 
en de plaatselijke politieke officials vroegen zich af, 
wat het was met die advertentie. Een practical joke 
of een valstrik? Maar het kón ook serieus zijn en 
elke stem telt mee.

Het was ernstiger gemeend dan een flirtation en 
minder serieus dan een huwelijksaanzoek. En ir. J. 
A. H. M. Ooyevaer, retired manager van een beken
de oliemaatschappij, was benieuwd, wat het zou op
leveren. Hij was altijd in de olie geweest, altijd ver 
van Nederland, meest in Zuid-Amerika, maar ook in 
Sarong. Voorkeur voor exploratie. Altijd vrijgezel 
gebleven, volstrekt geen losbol, altijd nuchter, niet 
getapt op de soos, maar wel bij de drillmasters. Hij 
sprak graag in telegramstijl op een toon, die niet 
veel tegenspraak toeliet. Van huis. uit was hij Rooms- 
Katholiek, maar op zijn voornamen na was hij 
vrijwel geheel geseculariseerd. Zoals dat gaat in 
Zuid-Amerika. Na zijn pensionering had hij een 
tijdlang in Den Haag o p ' kamers gewoond. Tegen
gevallen: afzetterij en op de Witte alleen maar lui, 
die nog iets te bespreken hadden.

>

Daarom deze bungalow gekocht met aan de loest- 
kant het wijde meer en aan de oostkant bos. Een 
riant geval, gebouwd door een man, die verder wil
de springen dan zijn stok lang ivas. Geen rimboe; 
hij had immers telefoon en televisie, een verharde 
weg en een Landrover en de postbode kwam elke 
morgen op de brommer. De bungalow bekeken en 
na harde onderhandelingen gekocht. Hij was vast
besloten geweest, toen hij haar voor het eerst zag, 
op een stormachtige, late herfstdag, het water grauw 
en woest door de storm. Er zat een uitdaging in en 
hij was, dat kwam er bij, al schijnt het wat ohge- 
loofivaardig, een liefhebber van poëzie, vooral van 
Roland Holst, waardoor hij de voorkeur gaf aan 
herfst en storm.
Hij stelde zich veel voor van jacht en visserij in dit 
wijde land, maar dat was eind februari niet aan de 
orde. De kabinetscrisis, waar ze zich op de t.v. ma
teloos druk over hadden gemaakt, al die brutale 
jongens, was een plezierig intermezzo. Hij had ze 
door zijn kleine advertentie uitgedaagd om te komen. 
Zouden ze komen?
In elk geval, hij had een uitstekende vrouivelijke 
hulp in zijn mooie huis, die zich als Janke Heida 
had voo~gesteld, maar die hij had. aangenomen en 
meteen tot juffrouw 'gepromoveerd. Zij wist van 
wanten, luas van steile beginselen, ging tweemaal 
naar de kerk en had op haar ka:ner een busje voor

Nog diezelfde avond verscheen de antirevolutionaire 
afgezant, een onderwijzer, een beetje met zijn rol 
verlegen, maar hij scheen de juffrouw te kennen, 
en noemde haar bij haar voornaam, waarom hij wat 
nadrukkelijk zei: juffrouw Heida zal ons wel een 
kopje koffie brengen.
Zo zo, dus antirevolutionair, tegen de revolutie, zou 
in Zuid-Amerika broodnodig zijn, zo’n partij. In Ne
derland zie ik het nut er niet zo van in, rustig land, 
geen bendeleiders en geen politieke generaals. U 
zult in Nederland niet veel te doen hebben. De 
jongeman begon zijn eerste uiteenzetting.
Het is een historische naam, zei hij. Juist zo, een 
historische naam, I see, net als de mijne, een ooie
vaar in de spelling van Vader Cats. Wel aardig, 
maar je koopt er niets voor. Jullie zouden een an
dere naam moeten nemen, b.v. Conservatives. Keu
rige naam, standing, internationale standing.
Maar de propagandist was eerlijk en durfde dus de 
man tegen te spreken. Conservatief willen wij juist 
helemaal niet zijn, wij zijn beslist progressief, vooral 
in de laatste tijd.
Zegt niks, zulke woorden, iedereen is progressief.. 
Ook een slak is progressief, al gaat het langzaam. 
Maar d propos, is uw partij niet de partij van Hen
drik Colijn?
Inderdaad, zei de onderwijzer. En hij voelde, dat hij 
op glad ijs kwam. Maar ir. Ooyevaer zei: Een kérel 
hè, om er zuinig op te zijn. Een manager. Houd hem 
in ere, old boy. Doen wij bij ons concern ook, mach
tige voorbeelden, dun gezaaid, zoals bij ons Sir 
Henry Deterding.. In ere houden, zou ik zeggen.
De onderwijzer overwoog, of hij nu iets zou zeggen, 
dat Colijn voltooid verleden tijd was, omdat hij 
achteraf bekeke7i van economie geen verstand had, 
maar hij slikte het liever in. Hij had zelf van econo
mie ook geen verstand.
Toen zei de man opeens abrupt: die Kees Verolme, 
die zulke grote tankers durft te bouwen, is die ook 
van uw partij? Ik durf het niet te zeggen, zei de 
meester, maar ik heb wel eens gehoord, dat hij op 
de christelijke .school is geweest.
Dat zegt niks, ik ging als kleine jongen bij de Zus
ters der Liefde op school, maar de knepen van de 
liefde hebben ze me nooit geleerd. Maar zeg me eens, 
wie zijn momenteel jullie aanvoerders, jullie iwor- 
mannen, misschien ken ik er een van.
De onderwijzer begon: Biesheutyel, Berghuis, Boers- 
ma, Boertien... Stop man, allemaal onbekende na
men en je bent nog maar bij de B. Als je zo tot de z 
doorgaat, komen ive niet klaar.

Toen kreeg de onderwijzer opeens een heldere flits: 
Bij de z zou ik dr. Jelle Zijlstra willen noemen, die 
is A.R. minister-president geweest en nu president 
van de Nederlandse Bank.
Daar hoor ik je, zei dove klaas, zei de ingenieur. 
Daar weet ik meer van, die is keen. Ik heb Wim

Meester begon: de ARP is een beginselpartij. Zij is 
progressief, zoals ik al zei, en zij wil bovenal een 
christelijke partij zijn.
Dat begrijp ik, jullie zijn geen heidenen. Christenen 
zijn we allemaal. Maar ik wou graag wat meer za
kelijk: zijn jullie voor belastingverlaging?
Het moet tot meesters ere worden gezegd, dat hij 
tot het eind toe eerlijk bleef en vertelde, dat be
lastingverlaging momenteel in zijn partij wat een 
verdacht woord was. Hij begreep, dat de papieren 
hierdoor niet stegen, maar eerlijk was eerlijk.
En hij deed echt zijn best het uit te leggen.
Helaas moet dit verhaal maar fragmentarisch zijn, 
vanwege de plaatsruimte...
De volgende morgen om tien uur kwam de man van 
de P.v.d.A Hij had in keurige termen belet gevraagd, 
en hij deed het in alle opzichten keurig. Hij was dan 
ook een gepensioneerde kommies van de belastingen; 
die weten zich te gedragen. Hij bedankte voor een 
sherry, want hij was geheelonthouder.
Dus u bent van de Labourpartij, de Hollandse La- 
bourpartij. Uw man in Engeland, mr. Wilson, zit 
lelijk in de nesten. Hoe heet uw Hollandse Wilson? 
De kommies aarzelde. Was het serieus, was het een 
strikvraag? Hij zei: u moet goed begrijpen, wij zijn 
momenteel in Nederland in de oppositie. Yes, I see, 
in de oppositie, vrij praten, maar stel, dat jullie in 
de regering zaten, wie zou dan de Nederlandse Wil
son zijn? Dat is moeilijk te zeggen, wij hebben ver
scheidene kopstukken, maar de twee voornaamste 
zijn Vondeling en Den Uyl. — Goeie Hollandse na
men en een voor resei've.
Maar nu hebt u mij nog niet verteld, hoe u over het 
beleid van Wilson denkt.
De kommies trapte daar niet in, wijselijk niet. Hij 
zei: dat is voor ons moeilijk te beoordelen, want 
Nederland is Engeland niet. Een eenvoudige waar
heid is het sterkste argument. En de man voegde 
er eerlijk aan toe: wij hebben in Nederland de han
den vol met onze eigen kwesties, ook in de partij. 
Vroeger, toen ik jong was, deden we het met op- 
tochte^i en meetings, maar daar is geen animo meer 
voor.
Toen ging de ingenieur de man, die hem wat ver
moeid toescheen, troosten. Dat komt wel weer, old 
boy, in Zuid-Amerika is het al druk aan de gang. 
Daar is het dagelijkse kost. En ze schieten er sotns 
ook nog bij, maar meestal om de knallen. Geraakt 
wordt er bijna nooit een. En iedereen heeft zo’n blaf
fer. Maar dat brengt mij op een idee: vroeger liepen 
hier veel lui met een gebroken geweertje, hoe zit 
dat nu vandaag?
Nou, dat was weer een kans. De kommies vertelde 
het met enige warmte, het gebroken geweertje had 
bij zijn partij afgedaan — het was geërfd door de 
PSP, maar die stelde niks voor, en zijn eigen zoon 
was bij de mariniers, „beroeps” .
Dat brak het ijs en het werd een fijn gesprek over 
die zoon, die op Nieuw-Guinea was geweest en op 
Curagao en ze noemdei, namen, die aan hen beiden 
bekend waren.
En de man vertrok, nadat het propagandamateriaal, 
dat hij had meegebracht, dank zij de marinier, met 
meer dan gewone welwillendheid in ontvatigst was 
genomen.
Vervolgens kioam de VVD op de proppen. Door 
Jurjen de Jong. Hij adverteert elke week in de Meer
en Woudbode:

A. B.
Allijtl bezig 

Altijd bereid.
Wij helpen u

bij alle mogelijke klusjes.
In hel bijzonder voor het bezorgen 
van pakjes en het verspreiden van 
drukwerk. Minzaam aanbevelend, 

.lurjcn de Jong.

Gemelde Jurjen de Jong bezorgde ee?i grote enve
loppe van de V.V.D., hem ter hand gesteld door de 
notaris, en met een keurig getypt adres, waarop 
geen s.s.t.t. voorkwam, maar zoals het hoort, de

Vervolg op pagina 14



Pagina 14 NEDERLANDSE GEDACHTEN 28 december 1968

N O T I T I E S  V A N  E E N  

R A A D S L I D

STAAT LEVEN 
STIL
IN GEMEENTE?
■
Dit word* dan alweer de laatste notitie 
van dit jaar. We levens snel. In vele 
opzichten althans. Niet in alle. Op het 
gemeentelijk terrein zou men soms de 
indruk kunnen krijgen dat het leven 
stil stond. Of er in de gemeenten dan 
niets gebeurt? Natuurlijk wel. Ondanks 
financiële moeilijkheden, ondanks, 
investeringsbeperkingen bruist het 
leven er nog vaak, wordt er nog heel 
wat activiteit ontwikkeld. Neen als we 
van stilstand spreken — en men moet 
dat met een flinke schep zout nemen — 
dan doelen w-- op de gemeentelijke 
structuur: Die dateert nog uit de tijd 
van Thorbecke. Die gaf in 18.51 vorm 
aan de gemeente, aan het gemeentelijk 
bestuur in de Gemeentewet. Onder die 
wet leven wij vandaag nog. En het feit 
doet zich voor dat gemeentebestuurders 
zich .laar wel bij bevinden. Zij keren 
zich althans tegen pogingen om die 
structuur te wijzigen. Dat feit heeft 
anderen in de mond gegeven zulke ge
meentebestuurders te kenmerken als 
: -nbidders van een heilige koe. De 
heilig,: koe van de gemeentelijke struc
tuur a la Thorbecke. We leven als 
gemeenten dus nog onder een wet van 
meer dan een eeuw geleden. Niet zo 
wonderlijk dacht ik dat men zich dan 
afvraagt of het leven hier heeft stil
gestaan.
De eerlijkheid gebiedt te zeggen dat ook 
hier de natuur sterker is dan de leer.
In de praktijk heeft men, zoal niet de 
structuur dan toch het bestuursbeleid 
aangepast aan de omstandigheden. Hoe 
zou het ander* kunnen in een *ijd van 
schaalvergroting, van fusies aan de 
lopende band. Tegenover een geconcen
treerd bedrijfsleven zal bij *iet oplossen 
van "uimtelijke problemen een ge
coördineerd en geïntegreerd openbaar 
bestuursorgaan moeten staan.
Velen zien dat ook in en vandaar dat in 
hel afgelopen jaar vele redevoeringen 
er vele schrifturen aan dit onderwerp 
gew" -’ waren. In het komende jaar zal 
drt zeker niet minder worden als

minister Beernink met een nota over 
deze materie komt.
In eigen kring is het gesprek over deze 
zaak ook op gang, De jaarvergadering 
van het verband van a.r. gemeente- en 
provinciebestuurders was er geheel 
aan gewjjd.
Een ander probleem, dat overigens met 
het eerste samenhangt, is dat an de 
voortgaandc expansie van havens en 
industrie. Men kan het ook zien als het 
probleem van het evenwicht b jwaren 
tussen welvaart en welzijn. Ook daar 
hebben onze gemeentebestuurders en 
bestuurders van de provincie zich mee 
bezig gehouden in hun rayonvergaderin- 
gen in Rotterdam en in Groningen. De 
ontwikkeling van zuidwëst-Nederland 
en van het noorden stonden daar in het 
centrum van de belangstelling.
Die ontwikkeling is natuurlijk niet 
primair een zaak van de afzonderlijke 
gemeenten, doch veel meer van de 
collectiviteit van de gemeenten in zo’n 
streek (regio zegt men tegenwoordig).
En natuurlijk is het een zaak voor de 
rijksoverheid. Onze economie is een 
nationale zaak.

Maar als men de gemeentebestuur
ders hoort dan klappert men soms 
toch mê  de oren. Dan vraagt men 
zich af of sommige feiten niet tot 
Den Haag doordringen. Als men wel 
miljoenen guldens uitgeeft om het 
kanaal-Terneuzen-Gent geschikt te 
maken voor schepen van 50.000 ton, 
maar tegelijkertijd geen medewer
king verleent voor Terneuzen ook een 
nieuwe haven te graven, volgens een 
plan dat aller Instemming heeft, dan 
begrijpt een gemeentebestuurder dat 
niet. Men wil het gebied rond Ter
neuzen industrialiseren maar men 
stuurt de schepen daardoor allemaal 
naar Gent en de industrie volgt dan 
vanzelf. En dan zijn alle prognoses 
failliet en is alle werk aan uitbrei
dingsplannen enz. tevergeefs ge
weest.

Het is maar goed dat gemeentebestuur
ders er aan gewend zijn dat de zaken 
niet van een leien dakje gaan, anders 
hadden zij er al lang de brui aan 
gegeven.
.^llerlel plannen zijn ook in het afge
lopen jaar weer blijven liggen, niet in 
uitvoering gekomen. Heel eenvoudig 
omdat Ie gemeenten maar met mond
jesmaat leningen kunnen sluiten. Ook in 
he; komende jaar zal die situatie blijven 
voortbestaan. Het financiële beleid van 
de rijksoverheid eist dat. Laten we 
aannemen dat het wel nodig zal zijn. 
Maar laat men er dan ook van overtuigd 
zijn dat als deze situatie nog langer 
vc duurt de rekening straks gepre
senteerd zal worden in de vorm van 
grote achterstand op velerlei gebied.

PARTIJ-

UITZENDING

In „Nederlandse Gedachten” van vorige 
week begon het stukje „Partij in de 
eth ■ v” als volgt:
„Donderdag 12 december j.1. sprak 
dr. W. de Kwaadsteniet, secretaris van 
de A.R.P., voor de radio, in deze 
toespraak zette de heer De Kwaadste- 
niet uiteen, wat de A.R.P. belangrijk 
vindt en waar haar beleid op gericht is” .
Wie de radio-uitzending op die avond 
h' 'ft gehoord, die weet dat deze bewe
ring niet juist was. In afwijking van 
hetgeen was aangekondigd had Henk 
Weststrate een vraaggesprek met partij
voorzitter Veerman.
Gezien do perspublikaties werd in de 
loop van donderdag plotseling besloten, 
dat het van belang was, dat de heer 
Veerman antwoord gaf op enkele vragen 
over een ontwerp-brief aan de partij- 
organen en over de betekenis van die 
brief. De definitieve tekst van de brief 
kunt u overigens elders in dit nummer 
vinden.
De partij haakte in op de actualiteit. 
Terecht, maar het gevolg was, dat de 
afgedrukte citaten uit de aan de pers 
toegezonden en op de band opgenomen 
radiotoespraak van dr. W. de Kwaadste
niet niet via de radio waren uitgespro
ken.
„Trouw van 14 december meldde dan 
ook op de voorpagina „Fout praatje 
Ir A.R. weekblad” . Het blad vervolgde:
„De verwarring rond de concept-brief 
over samenwerking van KVP, AEP 
en CHU bij de komende raads- en 
statenverkiezingen heeft de redactie van
het A.R.-weekblad „Nederlandse Ge
dachten” in moeilijkheden gebracht.”

Mr. A. B. Roosjen, vice-voorzitter van 
de A.R. Partij, hoorden wij spreken over 
„De Unvollendete van De Kwaadste
niet”.
Natuurlijk was het afdrukken van de 
citaten in Nederlandse Gedachten ook

„voer” voor Wandelganger ten behoeve 
van zijn rubriek „Parlementaria” in 
,.*̂ s Volkskrant”. Hij schreef o.a. 
„A.R.-voorzitter Veerman legde zijn 
verklaring af in de radio-zendtijd van 
de ARP. De secretaris van de ARP, de 
heer De Kwaadsteniet, moest voor hem 
het veld ruimen. Toch is voor dë 
geschiedenis vastgelegd wat de heer 
De Kwaadsteniet zou hebben gezegd, als 
hij wel had gesproken. Over het ge
sprek KVP-ARP-CHU:
„Een te serieuze zaak om hals over kop 
af te wikkelen” .
Én:
„De ARP heeft geen behoefte aan het 
doen van „noodsprongen”, evenmin aa* 
het bij wijze van stunt alles op een 
hoop gooien”.
Had de heer De Kwaadsteniet dit inder
daad donderdagavond gezegd, dan 
waren het mooie lachertjes geweest. Het 
geheim van zijn gedachten is onthuld 
door Nederlandse Gedachten, het 
officiële orgaan van de ARP, dat een 
rubriek „Partij in de ether” heeft. Het 
blad werd kennelijk al gedrukt toen de 
onrust in de ARP uitbrak, want het 
meldde gisteren in de verleden tjjd 
vrolijk wat de heer De Kwaadsteniet 
donderdagavond allemaal heeft gezegd, 
alsof hij inderdaad iets heeft gezegd” .

Tenslotte: De tekst van het vraaggesprek 
is verkrijgbaar bij het partijsecretariaat. 
Wie dat wenst kan ook de complete 
tekst krijgen van de toespraak, die 
De Kwaadsteniet op ’ 2 december had 
zullen houden. Adres: A.R.-Partij
bureau, Dr. Kuyperstraat 3, Den Haag.

gebruik dan

SALONPAS
SALONPAS helpt tegen rheuma- 

tische pijnen, gewrichts-, spier- en 
lendepijn, tegen pijnen, veroor
zaakt door kneuzingen,stijve schou. 
ders.yerstuikingen en zenuwpijnen 
SALONPAS is een medicinale 
pleister die smeren en wrijven 
overbodig maakt.
SALONPAS pakt de pijn bij de 
bron aan.

S A L O N P A S
Verkrijgbaar 

apotheker o f  drogist, \  ^

ïmp, t .  Rietbergen C.V. Rotterdam 
Korenaarstraat 55 Telefoon 231162

POLITIEKE
EXPLORATIE

juiste en volledige titulatuur, als je schrijft aan een 
ingenieur. Jurjen mocht ze me. in de bus stoppen, 
maar afgeven, was de opdracht, hetgeen hij deed. 
Maar juffrouw Heida dacht aan de rijksdaalder en 
loodste hem naar binnen.
Dus u komt voor de V.V.D.?

Dat is te zeggen, mijnheer, ik bezorg altijd brieven 
en drukwerken voor de VVD, van de notaris ziet u. 
Maar ik doe het ook voor Dorpsbelangen en de Ijs
club en voor de kruideniers, enz. Binnen het uur. 
Vlugger en voordeliger dan bij de post. En de VVD 
is mijn vaste opdrachtgever, de notaris dan, zogezeid. 
Ik heb, als ik het mag uitdrukken, een dienstverle
nend bedrijf, een eenmansbedrijf, met een bakfiets 
en een brommer. En ik verkoop petroleum en in de 
zomer ook pieren voor de sportvissers. Er is altijd 
wat te verdienen, als je er maar bij bent. En ik wil 
liever niet in de bijstand.
De ingenieur vond de man hoogst sympathiek.
En het was zo’n aardige man. En hij kreeg een 
sigaar, die hij met enige moeite uitpakte uit het 
ceilophaan.
Verdient u ook wel pens aan andere politieke par
tijen?

Nee mijnheer, die geven de blaadjes met de school
kinderen mee, of ze sturen er jonge mensen op uit, 
om te verspreiden. Nee, daar is niets te halen. Maar 
de VVD draagt alles aan mij op. En dus bent u zelf 
ook lid? Neen mijnheer, dat is zogezeid niet voor on
ze mensen, met de notaris en zo. Nee, dat is meer 
een deftige partij.
Dus u kunt mij verder niet over de VVD inlichten? 
Het sprt mij mijnheer, maar ik zie er geen kans 
toe. Maar ik denk dat het allemaal wel in die enve
loppe zit.
De ingenieur deed toch nog één vraag. Zou de VVD 
ook voor belastingverlaging zijn? Natuurlijk mijn
heer, daar is toch iedereen voor. Niemand wil graag 
geplukt worden... zeg u nu zelf. ..
En als u soms eens een klusje hebt mijnheer, het 
doet er niet toe, altijd bezig, altijd bereid. Ik heb hier 
een kaartje, waar mijn adres op staat. IJ behoeft 
maar te bellen.
En bedankt voor de vriendelijke ontvangst. V woont 
hier prachtig mijnheer, maar het waait hier altijd. 
Merk ik het best met mijn bakfiets, ziet u.
De bode de VVD vertrok.

Toen kwam er iemand van de KVP, een jonge man, 
een van de jongeren van de KVP. Loopt u al lang 
mee in uw partij? Ik ben al twee jaar lid, mijnheer. 
Dus u is van de partij van mijnheer Luns? Die is 
toch ook katholiek, nietwaar? Hij heeft dezelfde 
voornamen als ik, alleen in een andere volgorde. 
Van huis uit ben ik ook nog katholiek.
Wie is de grote man van uw partij?

De jonge man aarzelde niet, hij was een linke jon
gen en zei zonder aarzelen: natuurlijk mijnheer 
Luns. Begrijp ik, begrijp ik, bewonderenswaardige

man. Iedereen kent hem in het buitenland en hij is 
reuze-populair. In Londen is al een soort standbeeld 
voor hem gemaakt. Ze maken altijd prenten van 
hem en hij heeft er zelf vreselijk plezier van.
Nu, de ingenieur wist er ook van. Wie zou niet van 
Luns weten. Al zat je je halve leven in Zuid-Ame- 
rika, je wist van Luns. En de jonge KVP-er paste 
wel op, niet van anderen te reppen. Je moet geen 
trubbels maken, als het niet nodig is.
Hij vertelde van Luns, ze praatten over Luns. Het 
was ontspannend. En de ingenieur zei: ik vertelde 
het u al, ik ben van huis uit ook katholiek, en ik 
houd nog altijd van een carnaval. Kunnen alleen 
katholieken wat van maken en zij alleen kunnen een 
mens voortbrengen als Luns.
Ik heb wel eens gehoord, dat jullie veel gladde jon
gens hebben in jullie partij. Mag ik wel, glad, als ze 
maar niet glibberig zijn. — Hoe bedoelt u dat mijn
heer? — Heel gewoon: een aal is glad en een kwal 
is glibberig.

Vervolg op pagina 15
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TER RIT STER RIT STER RIT STE
We gaan een sterrit maken, waar
aan het gehele zin kan meedoen. 
Want een beetje aardrijkskundige 
kennis en een atlas zijn voldoende. 
De tocht gaat langs twintig plaatsen 
in Nederland, kriskras door het land 
verspreid. Maar het bijzondere is, 
dat de namen van de plaatsen wat 
met elkaar te maken hebben. Het 
slot van de eerste plaats is tegelijk 
het begin van de tweede, enz. Dat 
heeft op zijn minst betrekking op de 
laatste drie letters. Amsterdam kan 
dus niet worden gevolgd door Mui- 
den en ook niet door Amstenrade. 
Maar Oudwoude wel door Oude- 
schoot.
Daar gaan we dan.

1. We denken in de eerste plaats 
aan Camoëns, die een groot helden
dicht heeft gemaakt over de dappe
re ontdekkingsreizigers, die van de 
mond van de Taag over de wereld 
uitzwierven. Het is niet de naam van 
hun land, natuurlijk niet, want het 
is een plaats in Nederland, waar
van de naam helemaal lijkt op die 
van dat land, alleen wat langer uit
gehaald, alsof men er niet op hele 
en halve noten zingt.

2. Daarbij sluit zich aan een twee
de plaats, een beroemde plaats, 
waar zelfs vorsten op bezoek ko
men. En, er verschijnt een blad, 
waarin een gezaghebbend lid van 
de ARP, zijn commentaar geeft over 
politieke wijsneuzen en anderen.

3. De derde plaats vindt u in een 
heel ander deel van ons land, te
midden van het ruisend riet en —  
in de zomer —  de blanke zeilen van 
de watersport.

4. En dan komen we bij een stad 
aan een rivier, met een heel bijzon

dere Waag, al sedert de middel
eeuwen bekend.
5. Van een stad gaan we naar een 
,,voorstad”, waar de gereformeerde 
dominee kennelijk grote kans heeft 
om professor te worden aan de 
V.U.', vooral in de dogmatiek.

6. Maar uit deze gereformeerde 
kring gaan we op deze tocht opeens 
naar het hart van het R.K. zuiden, 
naar een van die merkwaardige dor
pen, die worden samengevat onder 
de naam „de acht zaligheden”.

7. En dan met een brede zwaai 
naar het noordoosten, een dorp in 
een vallei, die we lettend op de 
naam, eerder aan de andere kant 
van het land zouden hebben ge
zocht.

8. En dan weer naar Brabant, naar 
een van de beide plaatsen, die door 
ds. H. P. Scholte in 1834 werden be
diend.

9. Nu naar de provincie, die nog 
altijd het hart van het land vormt, 
naar een dorp, waarvan we, lettend 
op de tweede helft van de naam, 
veel bos zouden verwachten, maar 
dat valt tegen. Landbouw en vee
teelt zijn er de bronnen van be
staan.

10. Het volgende dorp ligt op het 
grootste Waddeneiland en meer zeg
gen we er niet van, om het niet te 
gemakkelijk te maken.

11. En dan gaan we weer naar het 
noordoosten tot we onder de rook 
komen van een machtige zoutver- 
werkende industrie.

12. We blijven in het oosten, maar 
nu staan we op het perron van het

laatste / Nederlandse station, waar 
de trein naar Kopenhagen passeert.

13. We blijven aan de grens, maar 
hier woont een politicus, die in groot 
enthousiasme geraakt, als de Ne
derlanders harder fietsen dan de 
rest van de wereld.
14. Vandaar gaat al weer de vlucht 
naar het noorden, waar je helemaal 
terecht komt bij de agrariërs.

15. En in de volgende plaats blijft 
dat allemaal zo.

16. Maar dan komen we in een 
plaats, waar blijkens de naam twee 
bedrijfschappen uit dezelfde sector 
een taak hebben.

17. Maar het wordt tijd, dat we 
weer eens het midden van het land 
opzoeken, maar de naam suggereert 
een situatie, die we meer in het 
buitenland aantreffen.

18. Nu weer naar het hartje van 
het land, alles groen en vlak, en de 
naam schijnt er mee te spotten. De 
timmerlieden en de smeden schijnen 
het er in elk geval in de hoogte te 
zoeken.

19. Deze plaats ligt achter de 
Grebbelinie en een bekend dichter 
droeg dezelfde naam.

20. En zo komen we bij de laatste 
plaats, waarvan we alleen maar zeg
gen, dat er een borstbeeld van Tal- 
ma staat in brons op een voetstuk 
van graniet. Welke plaats dat is, dat 
weet een meelevende AR-man. En 
als het klopt, dan hebt u de gehele 
lijst goed. Proficiat!

Als u deze sterrit tot een goed einde 
brengt kunt u de oplossing opsturen

- V -

k -

naar de redactie van Nederlandse 
Gedachten, p/a Dr. Kuyperstraat 3, 
Den Haag. De oplossingen moeten 
uiterlijk 7 januari binnen zijn. Om 
in de politieke sfeer te blijven stel
len wij als prijzen beschikbaar twee 
exemplaren van Anti-Revolutionair 
Bestek, twee exemplaren van Voor 
een mondig volk, verder een 15-tal 
recente publikaties van de ARP. De 
namen van de prijswinnaars zullen 
in het nummer van 11 januari wor
den bekend gemaakt.

EXPLORATIE
POLITIEKE

’s Avonds in de schemering kwamen er twee van 
D’66. Op een brommer. Een jongen en een meisje. 
Beide in trui en lange broek.
Ze voerden om beurten het woord, en eindigden hun 
zinnen met: niewaar Lies, en is het niet zo Kees. Ze 
vonden het machtig om zo op stap te gaan. En ze 
vertelden, dat D’66-een groot hervormingsprogram
ma had, waarbij het een en ander was afgekeken 
van Amerika en Engeland.

Het verbaasde hen enigermate, dat zulks niet veel 
indruk maakte.

Amerika en Engeland, zei de ingenieur.. .  De demo
cratie is er ziek jongelui. Er moet orde op zaken 
worden gesteld, als het moet met harde hand.

Er kwam geen contact, maar het bleef wel leuk. 
En de ingenieur vond het aardige jongelui. Jullie 
moet ook aan je eigen toekomst denken, zei hij.

De wijde wereld in, bij een grote maatschappij b.v., 
Nederland heeft machtige concerns, en daar is altijd 
plaats voor jongelui die aanpakken willen, die de 
kantjes er niet aflopen, en die weten, drommels goed 
weten, dat de baas het voor het zeggen heeft. Als je 
je daaraan houdt, dan kom je er wel.

Ze spraken op een verschillende golflengte, maar 
het bleef toch leuk. En ze kregen jus d’orange, om
dat je op zo’n motor niet moet gaan rijden als je een 
glaasje op hebt. En hij .wuifde ze na, toen ze weg
reden.
En nu de laatste. Hij kwam het laatst, de man van 
de CHU, maar hij was sympathiek, een rustieke 
landbouwer.

Wat zal ik zeggen, mijnheer, wij houden niet van 
uitersten, zo is het bij de CHU altijd geweest. Wij 
maken niet zoveel drukte, want wij zijn meest een
voudige mensen, maar wij houden het met de Ko
ningin en het Vaderland en de Vaderlandse Kerk.

Ik ben van huis uit katholiek, zei de ingenieur. Dat 
gaf even een stilte, maar de boer was zo trouwhartig, 
dat de dooi weer onmiddellijk intrad.

Maar het gesprek ging niet meer over de politiek.

Het was fijn, met zo’n landbouwer eens te praten 
over de streek, over de mensen, over het land, over 
vissen en jagen, en vooral over het vee.

De man bleef het langst van allemaal, maar het was 
ook zo’n beste, trouwhartige man, er was helemaal 
geen kwaad bij. Het was iemand, die nooit streken, 
zou uithalen, zelfs niet in de politiek. En hij zei heel 
bescheiden: als mijnheer er belang in stelt, ik heb 
ook een boekje, waar alles in staat over de CHU, 
als mijnheer dat eens lezen wil — maar ik wil het 
wel graag terug hebben, want het is mijn enige 
exemplaar.
Ze scheidden als vrienden.
De ingenieur betaalde zijn rijksdaalder voor het 
busje. De wind was gaan liggen. Het meer lag in 
het maanlicht.
En hij dacht aan zijn dichter A. Roland Holst, hij 
voelde zich een vreemdeling, en hij wist, dat hij niet 
„geëngageerd” was, ook niet in de vaderlandse poli
tiek, en leven zou „voorbij de wegen”.
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BIJBEL
TEKSTEN
Drs. Van den Doel, woordvoer
der voor de P.v.d.A.-fractie bij 
voikshuisvestingsvraagstukken, 
vindt het prachtig om met gebruik 
van bijbelteksten met name anti
revolutionairen tot de orde te 
roepen.
Verleden week bij het debat 
over de huurverhoging werd het 
wel heel erg. Het huurbeleid van 
Minister Schut karakteriseerde 
hij als volgt: „In het huis mijns 
Vaders zijn vele woningen, mits 
men er een flinke huur voor kan 
betalen”. Van de Minister zelf 
zei hij: „Rijken heeft hij met goe
deren vervuld, maar hongerigen 
ledig heen gezonden”.

Mr. Aantjes kwam er aan het slot 
van zijn betoog sober op terug: 
„Uit de hoek van de geestver
wanten in engere zin van de heer 
Van den Doel is ons nogal eens 
het verwijt gemaakt dat wij zo 
lichtvaardig met bijbelteksten 
omspringen. Ik moet erkennen, 
dat dit verwijt niet altijd ten on
rechte is geweest. Gezien echter 
de wijze, waarop de heer Van 
den Doel vandaag hier met bij
belteksten slingert, zou deze er 
naar mijn mening goed aan doen 
zich te herinneren wat ons — ik 
herhaal: niet altijd ten onrechte 
—  vanuit zijn kring is verweten”. 
De heer Van den Doel had er ge
lukkig geen weerwoord op.

Snelle persen en 
i vakkundig ' personeel :
' s{aan-:klaar..;.:omt/uv<;u(!ruliwefl(--" 
l;y|ot'en goéd gereed -ie-feaken,. -

periodieken 
boeken en 
handelsdrukwerk

DRUKKERIJ LIBERTAS N.V
d r i d  1 3  /  la l .  0 3 0  - 1 9 4 4 6  

i ^ o t r e c h l  .

DE WEEK ROND
9 december Het Middelburgse gasthuis is ten minste een ziekenhuis waaraan je 

zelfs je meerderjarige dochters kunt toevertrouwen!
„Deze meisjes zijn aan onze zorgen toevertrouwd, zegt de geneesheer- 
directeur — en er gebeuren ernstige feiten in die bars.”
Als dat waar is heeft deze directeur schoon gelijk — al zijn deze 
meisjes boos en al zullen er wel progressieve vooraanstaanders te vin
den zijn die het woord betutteling in de mond nemen.

10 december De redactie van Nederlandse Gedachten schijnt op drift te zijn. Het 
gaat van kwaad tot conservatiever.
Werden de wekelijkse redactievergaderingen eerst gehouden in hotel 
„Monopole” , daarna in de „Oude Tram” nu vergadert men in restau
rant „Witteveen” .
Althans — zo is verteld. Maar de zegsman is wel betrouwbaar in onze 
ogen.

11 december De boeren worden al maar rijker.
Dat wil zeggen in dit geval, de leden van de boerenpartij Koekoek. De 
oorspronkelijke éne fractie is nu in drieën geknipt, op verzoek van de 
heren zelf.
In plaats van één voorzltterstoelage, nu drie.
In plaats van één spreektijd, nu drie.
In plaats van één onkostenvergoeding voor personeelskosten, nu drie. 
De verleiding is wel groot nog een vierde boerenfractie te scheppen, 
dacht u ook niet?

12 december Minister Beernink moest elf ingediende moties in ontvangst nemen 
van de Kameroppositie.
’t Merkwaardige was wel dat er zes werden ingetrokken. Onze indruk 
was dat bij de motivering van die intrekking duidelijk werd dat men 
eigenlijk constateerde die moties ten onrechte te hebben ingediend. Al 
ging dat gepaard met een omhaal van woorden.
Devaluatie en onduidelijkheid gingen weer hand in hand.

13 december Een nog niet zo oude parlementaire redacteur — dat zijn de meesten
overigens — schreef in zijn kranten: „de confessionele regeringspar
tijen lieten gisteren al weten tegen de interpellatie Nijpels (D’66) te 
zijn.”
Deze interpellatie zou handelen over de Shellvestiging aan de Moer
dijk.
Als u dan weet dat van dit verhaal niets deugt, dan vragen wij ons af 
welke waarde wij aan de rest moeten hechten.
De man is uiteraard wel tegen het bestaan van confessionele partijen.

14 december Er is een raadslid in Den Haag dat graag krachtige taal spreekt: „wij
zitten er maar voor de flauwe kul bij.”
Soms is dat ook wel zo — maar ligt dat dan ook niet een beetje aan 
de heren zelf ?

VERPLAATSBARE 
HOUTEN GEBOUWEN
DraECTIE- EN SCHAFTKETEN 
NOODWONINGEN 
SCHOLEN EN 
KERKEN 
DIRECTIE- EN
SCHAFT- tfoilTPOUW WAGENS HOUTBOUW
ETC.

HAHBO
HAPDINXVELD

TEL. GIESSENDAM-HARDINXVELD 2141

N.V. R ederiien  
Haringhandel
I M P O R T - E X P C K T

N. Parlevliet Jr.
K A T W I J K A A N Z E E

Postbus 15 - Telefoon kantoor 3444 
Buiten kantoonren 2092 - 2283

M. C. van Staaveren
A A L S M E E R  - T E L E F O O N  4051

S p ecia liteit in
ANJERSTEKKEN FREESIAKNOLLEN

Firma C. Vermeer en Zoon s
fa b r ie k e n  v o o r  g e b o g e n  h o u t

Telefoon 01894 - 230 
OUDERKERK AAN DEN IJSSEL

Ronde en ovale tafelranden. Gebogen 
regels voor stoelen en fauteuils. Armleg- 
gers. Kappen. Regels. Stijlen enz. enz.
Voor adviezen en inlichtingen omtrent: 

^  geldleningen en hypotheken 
■5̂ financiering van auto’s, caravans 

en boten
verzekeringen (er zijn gunstige 
voorwaarden voor 
overheidspersoneel)

is het adres

WARNAAR's ASSURANTIËN
Staringlaan 264 - Papendrecht 

- Telefoon 01850 - 51807

DROOG' MOUT
Specialiteit: gewaterd iepen, verder
beuken, essen, linden, kersen, eiken en 
peren.
Incomplete bollen en plaathout.
Contant 1 "/o.

N.V. HARD- EN ZACHTHOUT 
IMPORT MIJ.

Loenen (Veluwe) . Telefoon 05765-212

Firma Jan de Mik
Hardinxveld - Giessendam 

AANNEMERS VAN 
OEVERBINDINGSWERKEN 
GRIENDHOUTHANDEL

Telef. 01846 - 2156 - 2484 
Hardinxveld - Giessendam

H0TEL„DE K R O O N "
Sophialaan - LEEUWARDEN  
Telefoon 24467 - 24468

Ih v  adres v o o r

R E C E P T I E S  E N  P A R T I J E N

Visser
Electrotechniek N.V.

Breestraat 128 - BEVERWIJK 
Telefoon (02510) 25244

G E V E S T I G D  S I N D S  1 9 1 9

TIMMERFABRIEK 
VERMEULEN N.V.

MILL (N.-B.) - Telefoon 08859 - 1024»
FABRIEK VAN GEPREFABRICEERDE 

HOUTEN GEBOUWEN, HOUTEN WONINGEN 
DIRECTIEKETEN, BARAKKEN, GARAGES, 

VAKANTIEHUISJES. SPECIAAL VOOR 
DE LANDBOUW: KIPPENHOKKEN, 

VELDSCHUREN, LOODSEN.
EXPORT: B e l g i ë ,  D u i t s l a n d  etc.

PRINS N.V. - DOKKUM
(Metaalverwerkende industrie)

Fabrikant van:
• WIELEN

voor automobielen en andere 
voertuigen

• KOUDGEWALSTE PROFIELEN
• GEPROFILEERDE BUIZEN
• GASFLESSEN EN ANDERE 

DRUKVATEN

Telefoon 05190-2043

H. Struik en Zoon N.V.
F a b r ie k  v a n  d e k k le d e n  
e n  te n te n

Imp. Groothandel scheeps- en 
aannemersbenodigdheden 
elektrische en autogene las- 
en snijbenodigdheden. 

D E V E N T E R  
Diepenveenseweg 8 
Telefoon 05700 -13970

CHR. coöp. S/uwAJxmfi StamUaakdj..:
LOPENDE DIEP 7 (bIJ de KUk lnltJatbrug) G R O N IN G EN  - Tel. (05900) 27902 y Postrél(énirig 890442:;

S P A A R R E N T E
JEUGDSPAARDERS 

AMBTENAREN (met premie)

41%
Gebruik Uw spaarbankboekje tevens als (rentegevende) girorekening: 

Giroboekjes gratis verkrijgbaar.

ttee ïT
maag
pijn,

meer!
Jarenlang onderzoek en uitge- 

brelde proefnemingen In Amerika 
maakten het CurrieR Maagtablet 

tot een zeer doeltreffend middel 
tegen maagpijn. Het CurrieR- 

Maagtablet vermindert niet alleen 
Uw maagklaohten, maar het laat 

Uw maagpijn ook verdwijnen I 
Als U CurrieR Maagtabletten 

gebruikt valt het U op dat ze blij
vend verbetering geven. Vraag 

daarom Uw apotheker of drogist
in het rode' 
busje met 

gele opdruk

maagtabletten
Importeur: L, Rietbergen C.V. 

Korenaarstraat 55 a-o,
Rotterdam Tel.010-23.11.62

VOSKAMP EN VRIJLAND NV

KASSEINTBOUW - KETELBOUW - VERWARMING 

’s-GRAVENZANDE POSTBUS 30 TEL. 01748-3921*

SCHUILING GIETERIJBENODIGDHEDEN N V

BINNENHAVENSTRAAT 20 /H ENGELO-0. 

POSTBUS 52 /  TEL 05400-1(5461

P A T E N T  O C E A N
WERELDWIJD TOEGEPASTE

A P P E N D A G E S

BLOWERS, GASMETERS, SCHROEFVERDICHTERS, 
TANDWIELPOMPEN ETC. VAN DE-’ 

KGROGTSTE; EUROPESE SPECIAALFABRIEK :

.AERZEN”
I N L .  & V E R K ' O O P  O C E A N  N.V. - V E L P (G ) ,>, 
T Ê L j 0 8 3 0 2 - 6 2 4  1 - T E L E X  4 5 2 7 7  - PB.  55
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